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STUDIU INTRODUCTIV 

Arhivele Naţionale continuă sena volumelor de documente 
provenind de la conducerea superioară a Partidului Muncitoresc Român: 
Secretariatul Comitetului Central, Biroul Politic al C.C. al P.M.R., Plenarele 
C.C. al P.M.R.; sunt inserate şi câteva documente ale unor şedinţe cu 
responsabilii din diferite domenii de activitate sau cu delegaţii de cetăţeni. 

Ele cuprind pe1ioada ianuarie 1950-noiembrie 1951, când procesul 
de transformare radicală a societăţii româneşti, trasat în 1948-1949, era în 
plină desfăşurare. 

Un accent deosebit a fost pus pe întărirea muncii organizatorice, pe 
creşterea rolului conducător al partidului în toate domeniile de activitate. De 
fiecare dată s-a făcut apel la documentele Partidului Comunist (bolşevic) al 
Uniunii Sovietice, din care trebuia să se inspire Partidul Muncitoresc Român. 
Totuşi, Gheorghe Gheorghiu-Dej atrăgea atenţia: ,,Să ne ferim de copierea 
mecanică a metodelor şi formelor organizatorice sovietice, să vedem ce se 
potriveşte la noi" (p. 25) 

Nota dominantă a deciziilor adoptate este aceea a profesionalizării 
muncii de partid, a specializării pe diferite domenii, planificarea acesteia şi 
respectarea ierarhiei în adoptarea deciziilor. 

La şedinţa Plenară a C.C. al P.M.R. din 23-24 ianuarie 1950 s-a 
hotărât înfiinţarea Biroului Organizatoric al C.C. al P.M.R., care avea rolul 
de a asigura conducerea generală a muncii organizatorice şi de a lua hotărâri 
în acest domeniu; hotărârile mai importante ale Biroului Organizatoric erau 
supuse aprobării Biroului Politic. De asemenea, Plenara a aprobat înfiinţarea 
a zece secţii, a unui sector de Verificarea Cadrelor, a două comisii, precum 
şi a Cancelariei C.C. al P.M.R., care funcţiona pe lângă Secretariatul C.C. al 
P.M.R. 

O acţiune extrem de amplă, începută în noiembrie 1948, a fost 
verificarea membrilor P.M.R. Plenara C.C. al P.M.R. din 15-17 mai 1950 a 
dezbătut raportul privind verificarea membrilor de partid în care erau date 
numeroase exemple de persoane care fuseseră primte „în bloc", multe dintre 
ele fiind „elemente duşmănoase", mai ales foşti legionari. Ana Pauker 
declara: ,,Noi am recunoscut acest lucru, că în chestiunea primirii de membri 
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în partid n-am văzut lucrurile şi am făcut greşeli [ ... ] Ne-am închipuit că 
facem un pas tactic, că cuprindem mase largi de muncitori. Adevărul e că 
lucrurile ne-au scăpat din mână". Gheorghiu-Dej a intervenit prompt: 
„Lucrul acesta nu a fost o linie a partidului nostru, eu cel puţin nu ştiu. În 
şedinţele la care am luat parte nu am auzit să se vorbească de aşa ceva" (p. 
276). De altfel, aceasta va fi una din acuzaţiile cele mai grave la adresa Anei 
Pauker în 1952, când aceasta avea să fie înlăturată din conducerea P.M.R. În 
urma acţiunii de verificare au fost excluse din P.M.R. circa 190.000 de 
persoane (p. 314). 

Mai multe documente se referă la: noua împărţire politico
administrativă (pe raioane şi regiuni, după modelul sovietic), noul Cod al 
Muncii, obiectivele politico-economice ale Planului cincinal (1951-1955), 
ale Planului general de electrificare a ţării, trecerea la redactarea proiectului 
unei noi Constituţii. 

Dintre problemele dificile ale perioadei se detaşează cele privind 
colectivizarea agriculturii, în conformitate cu hotărârea Plenarei din 3-5 
martie 1949. În şedinţa Secretariatului C.C. al P.M.R. din 10 octombrie s-a 
discutat despre „abaterile în crearea unor gospodării colective". Gheorghiu
Dej a fost foarte caustic: ,,Proiectul de hotărâre este, după părerea mea, apă 
goală, ocoleşte adevărul, stabilirea precisă a cauzelor şi faptelor care au 
determinat devierea de la linie, metodele folosite" (p. 340). În timpul 
discuţiilor au fost reliefate numeroase abuzuri şi ilegalităţi. Vasile Luca s-a 
referit la oameni împuşcaţi la Mureş (p. 340), la un activist care a mers „să 
lichideze, cu muncitorii de la cariere, agitaţiile de la Micfalău" (p. 341 ). 
Chişinevschi a întrebat: ,,Unde, când şi de cine s-a stabilit planul acesta de 
înfiinţare a numărului de colhozuri până la I .IX şi dacă există vreun 
document în legătură cu lozinca folosită?" O întrebare similară a pus 
Gheorghiu-Dej, dar a continuat: ,,Cu ce metode s-a lucrat? Cu schingiuiri, 
revolvere etc." Dumitru Petrescu, unul dintre autorii materialului prezentat 
Secretariatului, menţiona: ,,Cei de la Micfalău au manifestat 5 zile şi 5 nopţi 
împotriva colhozului" (p. 349) 

Situaţia în ţară era extrem de tensionată, fapt ce l-a determinat pe 
Gheorghiu-Dej să primească unele delegaţii de ţărani nemulţumiţi. Astfel, la 
15 mai 1951, el a primit, împreună cu Alexandru Moghioroş, o delegaţie din 
satul Cistei, raionul Alba, regiunea Hunedoara. Unul dintre ţărani a relatat 
că, prin august 1950, oamenii din sat au început să fie chemaţi la Comitetul 
Provizoriu al Sfatului Popular şi la secretarul organizaţiei de bază a P.M.R., 
unde li se spunea: ,,Ori vă înscrieţi în 24 de ore în gospodăria colectivă, ori 
pregătiţi-vă traista să mergeţi la Canal [Canalul Dunăre-Marea Neagră] [ ... ]. 

VI 
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Ca să sperie satul, au ridicat 6 oameni, i-au dus la Securitate la Blaj şi i-au 
bătut. Când cei bătuţi s-au întors acasă, s-a înscris aproape întreaga comună" 
(p. 554-555). Gheorghe Gheorghiu-Dej a căutat să-i liniştească, spunându
le: ,,În gospodăria colectivă trebuie să intre numai acei care sunt convinşi că 
gospodăria colectivă este mai bună decât mica gospodărie individuală. Încet, 
încet, se vor convinge şi ceilalţi ţărani şi vor veni de bună voie, nu silit. Cu 
sifa. nu se poate face gospodărie colectivă. Dacă ai băgat spaima în oameni, 
greu poţi să te apropii de ei, mai ales că ţăranul nu uită. Metodele de 
constrângere sunt străine de noi şi fac mult rău partidului nostru". El a 
promis că partidul „ va lua măsuri împotriva celor care calcă dispoziţiile şi 
linia partidului nostru" (p. 556-557). In fapt, asemenea abuzuri şi ilegalităţi 
au continuat până în 1962, când s-a încheiat procesul de colectivizare. 
Gheorghiu-Dej avea să le pună pe seama Anei Pauker• (care răspundea de 
problemele agrare, deşi îndeplinea funcţia de minstru de Externe al 
României) ca un argument în lupta pentru înlăturarea ei din conducerea 
superioară a P.M.R. 

Problemele sociale, mai ales aprovizionarea populaţiei de la oraşe cu 
bunuri de primă necesitate, au format obiectul mai multor şedinţe la nivelul 
conducerii superioare de partid. Accentul era pus pe strângerea cotelor de 
cereale pe care ţăranii erau obligaţi să le dea statului. În şedinţa 
Secretariatului C.C. al P.M.R. din 11 ianuarie 1951 s-a constatat că la 
porumb s-au colectat 18.000 de vagoane din 40.000, la cartofi 21.000 de 

• În şedinţa din 9 decembrie 1961, Chivu Stoica afirmA: ,,Ana Pauker, în scopul de 
a intimida ţărănimea şi a o determina sA meargă pe calea socializării, punea pe Vasile Luca 
să mărească impozitul şi acei care nu plllteau erau arestaţi. Au fost cazuri când într-un an 
87.000 de ţărani au fost arestaţi şi au organizat procese publice împotriva lor în sate. Se 
aduceau ţăranii din alte părţi să asiste la aceste procese cu scopul de a-i intimida şi de a-i 
forţa să intre în gospodăriile agricole colective. 

Aici merită de subliniat că a fost o deosebire mare între concepţia lui Ana Pauker 
(sic !) şi concepţia lui Gheorghiu-Dej şi a celorlalţi tovarăşi din activul de partid privind 
transformarea socialistă a agriculturii. 

Tovarăşul Gheorghiu-Dej preconiza forme mai simple, mai uşoare, de a veni în 
sprijinul ţărănimii, de a o ajuta să meargă pe drumul socialismului. Tovarăşul Gheorghiu
Dej preconiza câteva trepte până să ajungă la gospodăria agricolă colectivă. Cea mai simplă 
formă era asocierea pentru prelucrarea în comun a pAmântului, tip TOZ, pe urmă era 
întovărăşirea, ca treptat, pe măsură ce ţăranii se conving de superioritatea agriculturii 
socialiste, să intre şi în gospodăriile colective. 

Sigur că Ana Pauker a aplicat această linie a ei de a face dintr-o dată gospodării 
colective, presând ţărănimea sll intre în gospodăriile agricole colective. 1n acel timp ea 
răspundea şi de munca Ministerului Agriculturii". 

(D.A.Nl.C. -fond C.C. al P.C.R., Secţia Cancelarie, dosar 58/1961.f 16-17). 
VII 
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vagoane din 29.000, la floarea soarelui 7.000 din 11.000 etc. S-a apreciat că 
în unele judeţe - Dolj, Ialomiţa, Teleomian - ,,există o rezistenţă organizată, 
începând de la ţăranii săraci şi mijlocaşi până la chiaburi" (p. 468). Pentru a 
remedia asemenea situaţii, Alexandru Moghioroş cerea să se dea „în 
judecată pe comună câte un chiabur. Să facem să fie cunoascute aceste 
măsuri, să fie condamnat exemplar şi treptat, după aceea, împotriva 
gospodăriilor chiaburilor în primul rând. Mergem nu numai cu condamnări 
la închisoare, ci şi condamnări mai mici, dar mai ales putem sechestra 
produsele lor în contul colectărilor" (p. 496) 

În timp ce ţărănimea era supusă la asemenea presiuni, muncitorimea 
beneficia de anumite facilităţi: ridicarea salariilor, organizarea concediilor 
de odihnă, construirea de locuinţe din planul de stat etc. Evident, clasa 
muncitoare era şi cea care trebuia să răspundă chemărilor partidului privind 
întrecerea socialistă, sărbătorierea zilei de 1 Mai, participarea la diferite alte 
manifestaţii etc. 

Problemele intelectualităţii s-au aflat mai puţin în atenţia conducerii 
P.M.R., acestea fiind atinse doar ocazional. Una dintre măsuri a vizat 
excluderea din P.M.R. a unor scriitori la 22 mai 1950: Zaharia Stancu, 
Eusebiu Camilar, Victor Tulbure, Lucia Demetrius, Elena Farago, Ioana 
Postelnicu, Alexandru Kiriţescu ş.a., la propunerea Comitetelor Centrale de 
Verificare. Cu acel prilej, Ana Pauker a apreciat că „va trebui procedat în 
mod deosebit, pentru că pe lângă părţile lor negative, (aceştia] au început să 
scrie, aşa că trebuie să continue să lucreze, să nu se demoralizeze, însă 
trebuie să li se arate că locul lor nu este în partid. Trebuie să le explicăm că 
şi în Uniunea Sovietică sunt mulţi scriitori care nu sunt membri de partid, ca 
Ehrenburg şi alţii" (p. 197) De altfel, cei mai mulţi dintre aceştia aveau să 
fie primiţi în P.M.R. în decembrie 1961, pe baza unei hotărâri a Plenarei 
C.C. al P.M.R. 

În 1950 au col1tinuat naţionalizările începute în 1948, de această dată 
ele au vizat fondul de locuinţe de la oraşe, teatrele ş.a. Interesant este că în 
documentele Biroului Politic şi ale Secretariatului C.C. al P.M.R. nu se 
păstrează nimic despre una dintre cele mai ample şi grave acţiuni represive, 
şi anume arestarea în noaptea de 5/6 mai 1950 a foştilor miniştri şi 

Subsecretari de stat din anii 1920-194 7 (între aceştia Constantin I. C. 
Brătianu, Gheorghe I. Brătianu, Constantin Argetoianu, Constantin C. 
Giurescu, Gheorghe Tătărescu). De asemenea, nu sunt suficient prezentate 
măsurile adoptate la graniţa României cu Iugoslavia, acţiune care a vizat 
circa 40.000 de persoane, care au fost deportate în Bărăgan. Este posibil ca 
asemenea măsuri să fi fost luate într-un cadru restrâns, la Ministerul de 

VIII 
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Interne, după recomandarea consilierilor sovietici care lucrau la acest 
minister. 

Pe de altă parte, documentele relevă faptul că s-a manifestat o grijă 
specială pentru starea de sănătate a „tovarăşilor din conducerea partidului", 
stabilindu-se medicii care aveau „intrare liberă" în locuinţele acestora, 
procurarea de medicamente de la farmacia spitalului Elias (,,în nici un caz 
nu vor fi luate medicamente de la farmaciile din oraş"), analizele şi 

examenele de laborator „se vor face numai la spitalul Elias" (p. 142). 
O preocupare importantă a conducerii P .M.R. a fost elaborarea unei 

noi Constituţii, deoarece legea fundamentală din 1948 era depăşită de 
evoluţia evenimentelor (mai ales ca urmare a naţionalizărilor şi a trecerii la 
colectivizarea agriculturii). Interesant este că în cadrul şedinţei Comisiei 
pentru redactarea Constituţiei, Mihail Sadoveanu a întrebat dacă denumirea 
ţării va fi Republica Populară Română sau Republica Populară România. 
Gheorghiu-Dej a apreciat că ţara trebuie să se numească Republica Populară 
România. Totuşi, cu prilejul adoptării Constituţiei, în 1952, s-a menţinut 
numele de Română, abia în 1965 revenindu-se la denumirea oficială de 
România. Preşedintele Comisiei de redactare a Constituţiei a fost desemnat 
Gheorghe Gheorghiu-Dej, secretarul general al P.M.R., fapt ce demonstra 
care era sensul modificărilor ce aveau să fie aduse legii fundamentale. 

Documentele din acest volum se referă la o multitudine de aspecte 
care vizau în fond activitatea guvernamentală sau a structurilor 
administraţiei locale: însămânţările de primăvară, strângerea recoltei, 
permisele pe C.F.R., împărţirea în raioane a oraşului Bucureşti, schimbul de 
mărfuri între oraş şi sat, aprovizionarea cooperativelor săteşti etc. Faptul că 
de asemenea probleme se ocupa conducerea superioară a P.M.R. arată 

gradul înalt de centralizare a deciziilor şi lipsa unei adevărate autonomii 
locale. 

Prezentul volum oferă cititorilor un material bogat şi extrem de 
variat, care permite o mai bună înţelegere a contextului politic intern şi 
internaţional din anii 1950-1951, a vieţii de zi cu zi a cetăţenilor, a 
problemelor cu care aceştia se confruntau. Evident, documentele trebuie 
coroborate şi confruntate cu alte surse, în primul rând cu cele emanând de la 
Ministerul de Interne, pentru ca imaginea de ansamblu să fie cât mai 
corectă, iar aprecierea asupra perioadei cât mai obiective. 

IOAN SCURTU 

IX 
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DOCUMENTE 

1. 1950, ianuarie 2. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului C. C. al 
P.MR privind: înfiinţarea Comitetului de Stat pentru Colectarea Produselor Agricole, 
convocarea şedinţei C. C. al Corifederaţiei Generale a Muncii, memoriul avocatului L 
Ca/manovici, negocierile comerciale cu Elveţia ş.a. 

PROCES-VERBAL nr.1 
al şedinţei Secretariatului 

din 2 ianuarie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18: 15. 
Prezideaz.ă tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 

Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Au fost invitaţi la şedinţă tovarăşii: Gheorghe Apostol şi Liuba Chişinevschi. 

Ordinea de zi: 
1. Proiect de hotărâre asupra în:fiin@:ii Comitetului de Stat pentru Colectarea 
Produselor Agricole. 
Expune tovarăşul Alexandru Moghioroş. 
Hotărâre: Proiectul va fi refăcut pe baza observaţiilor şi a modificărilor propuse în 

şedinţă; 
Se aprobă schema de organizare a Comitetului. 
2. Revizuirea unor categorii de pensionari. 
Expune tovarăşul Lothar Rădăceanu. 
Hotărâre: Se aprobă proiectul prezentat, cu următoarele observaţii: nu vor fi revizuiţi 

pensionarii Asigurărilor Sociale şi ai Căilor Ferate, cu menţiunea ca elementele 
duşmănoase să fie scoase de la caz la caz; categoriile de pensionari care vor fi scoşi din 
dreptul la pensie fără a fi revizuiţi pentru că au îndeplinit funcţii de opresiune se vor stabili 
împreună cu tovarăşii Teohari Georgescu şi Ştefan Niţulescu. Se vor revizui numai cei 
pensionaţi până la 30 decembrie 1947. Comisiile vor rezolva cazwile ce le vor fi supuse în 
tennen de trei zile de la prezentarea materialului; tovarăşul Rădăceanu va redacta pentru 
Consiliul de Miniştri un decret ce nu va fi dat publicităţii. 

Tovarăşul Teohari Georgescu va discuta cu tovarăşul Bodnăraş problema 
revizuirii pensionarilor militari. 

3. Preluarea de către C.G.M. a plătii pensiilor. 
Propune Gheorghe Apostol. 
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Hotărâre: Ministerul Ml.lllcii se va consulta cu consilierii sovietici şi se va prezenta 
l.ll1 proiect Secretariatului. 

4. Convocarea şedinţei C.C. al C.G.M. la 27-29.1.1950. 
Propl.llle tovarăşul Gheorghe Apostol. 
Hotărâre: Se aprobă în principiu; tovarăşul Gheorghe Apostol va prezenta 

Secretariatului până la 20.1.1950 materialul asupra problemelor ce figurează pe ordinea de zi. 
5. Pro_pl.lllerile F.I.A.P. pentru acordarea de pensii l.lllor categorii de luptători. 
Hotărâre: Direcţia Cadrelor îşi va da avizul asupra celor propuşi. 
6. Propl.lllerile F .I.A.P. pentru transformarea Doftanei în ml.lffll şi ridicarea l.lllor 

monumente. 
Hotărâre: Se va restaura o parte a Doftanei pentru a fi tranfonnată în ml.lffll şi se vor 

reface zidurile. Nu se vor ridica monumente. La Lupeni se va fixa pe l.ll1 piedestal o placă 
comemorativă. F.I.A.P. va studia transfonnarea în muzeu a unei închisori de femei. 

7. Circulara în legătură cu „Casa Scânteii". 
Hotărâre: Circulara va fi trimisă numai judeţelor rămase în urmă. 
8. Memoriul avocatului I. Calmanovici. 
Hotărâre: Tovarăşul Constantin Pârvulescu va forma o comisie de partid pentru 

anchetarea celor relatate în memoriu. 
9. Plecarea la Moscova a Ansamblului C.G.M. 
Hotărâre: Tovarăşa Ana Pauker se va interesa dacă trebuie cerută aprobare pe linie 

de partid sau pe linie de stat 
10. Închiderea capelei din interiorul Şcolii Jdanov. 
Hotărâre: Tovarăşul Teohari Georgescu va lua măsurile necesare. 
11. Trimiterea tovarăşei Zina Brâncu În Uniunea Sovietică pentru tratament medical. 
Hotărâre: Se va cere aprobarea C.C. al P .C.(b ). 
12. Campania împotriva acţil.lllii anti-sovietice a fascistului francez Rousset 
Hotărâre: F.I.A.P. va sprijini această campanie. 
13. Măswi contra l.lllor elemente duşmănoase iugoslave. 
Hotărârea va fi luată pe baza materialului în pregătire. 
14. Pro_pl.lllerea organizării unei întreceri între casele de filme română şi bulgară. 
Hotărâre: Romfilrn va răspl.lllde tovarăşilor bulgari că întrecerea nu este actuală. 
15. Problema unor negocieri comerciale cu Elveţia 
Propune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Ministerul Comerţului Exterior se va interesa dacă este cazul invitării W1ei 

delegaţii comerciale elveţiene la noi în ţară. 
16. Acţillllea pentru Pace. 
Hotărâre: Tovarăşul Iosif Chişinevschi va raspWlde din partea Secretariatului şi va 

forma o comisie din tovarăşii: Gheorghe Apostol. Constanţa Crăciun, Dumitru Petrescu şi 
Petre Lupu, care va prez.enta până la I O ianuarie 1950 l.ll1 plan de acţiune pentru realizarea 
sarcinilor trasate de Consfătuirea Biroului Infonnativ. 

17. Înfiintarea, unui institut de artă poligrafică. 
Propl.llle tovarăşul Iosif Chişinevschi. 
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Hotărâre: Se aprobă în principiu; tovarăşul Chişinevschi va prezenta un plan de 
organizare al institutului. 

18. Schimbarea decorapilor unor cetăţeni sovietici. 
Hotărâre: tovarăşa Ana Pauker va lua măsurile necesare. 
19. Rechiziponarea unor autocisterne. 
Hotărâre: tovarăşii Teohari Georgescu şi Gheorghe Vasilichi vor prez.enta un 

material privind situaţia tuturor cisternelor. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 23 :30. 

Şedinţa Secretariatului 
din2 ianuarie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18: 15. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 

Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Au fost invitaţi la şedinţă tovarăşii: Gheorghe Apostol şi Liuba Chişinevschi. 
Ordinea de zi: 
1. Proiectul de hotărâre a C.C. al P.M.R şi Consiliului de Miniştri pentru 

înfiint.area Comitetului de Stat pentru colectarea produselor agricole. 
Tov. Moghioroş: Materialul a fost trimis mai demult, a fost citit, aşa că vă rog să vă 

spuneţi părerea asupra atribuţiilor şi organizării. 
Tov. Gheorghiu: La chestiunea :fi.mcţionării şi organizării n-am nici o obiecţie. 
Tov. Moghioroş: Noi am lucrat cu tovarăşii Ciumiciov şi Veretinicov care şi-au 

făcut observaţiile. 

Este de datoria mea să atrag atenţia că avem prea puţină experienţă în această 
materie şi tovarăşii sovietici nu stn1t aşa de familiarizaţi cu aceste chestiuni pentru că nu este 
specialitatea lor. Ei ne-au ajutat în limita posibilităţilor lor. Rămâne ca materialul să fie 
trimis acolo ca să fie văzut. Propun să se dea drumul hotărârii ca să putem organiza. 

Tov. Chişinevschi: Ce înseamnă „organe centrale a industriei morăritului"? 
Tov. Moghioroş: Întreprindere care este bazată pe hozras.ciot care execută planurile 

de măcinat. Noi înainte am pus centrală. 
Tov. Luca: Mai bine direcţie generală. Fiecare moară este o întreprindere. Deasupra 

tuturor poţi să faci o direcţie generală a morăritului. 
Materialul n-aş putea să spun că este 100% perfect, dar este bun. Este primul 

document şi sarcinile justifică forma organizatorică, trebuie îmbunătăţit permanent acolo 
unde găsim forma cea mai potrivită sarcinilor. 

Cea mai importantă este hotărârea C.C., care trebuie să fie lll1 dOClllllent politic, nu 
lll1 fel de expunere formală asupra unui proiect, cu atât mai mult că arată o serie de 
slăbiciuni avute în relaţiile cu ţărănimea muncitoare în legătură cu colectările. Tocmai în 
acest document, la introducere, nu reiese clar ce trebuie să fie acest document din 
sublinierea schimbului între oraş şi sat. Citează pe Lenin, dar nu este legat şi, de aceea. 
trebuia să înceapă cu problema importanţei schimbului între oraş şi sat din pllllct de vedere 
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politic pentru întărirea legăturilor cu ţărănimea muncitoare, lupta împotriva speculantului, 
mobiliz.area ţărănimii sărace şi mijlocaşe şi a obliga elementele chiabureşti să satisfacă 
nevoile statului prin această formă de impozit în natură. Trebuie mai bine politizat de la 
început şi trebuie arătat că în această privinţă noi am avut şi o serie de lipsuri care 
periclitează însăşi alianţa cu ţărănimea muncitoare. Nu scoate la iveală în introducerea 
politică în care să arate acest pericol şi, în acelaşi timp, de combătut formele de indisciplină 
de stat şi de partid, pentru că n-au avut linie şi, samavolnic, au luat măsuri care au 
împiedicat ca, după ce au dat la colectare, să vândă liber produsele lor. Este pus aici, să 
punem în introducerea politică ca să nu fie pierdut, ci scos la iveală chiar de la început. 

Noi trebuie să mobilizăm ţărănimea săracă şi mijlocaşă ca să ne ajute ca să îngrădim 
chiaburimea în această politică. Trebuie să fie convingător pentru ţărănimea săracă şi 
mijlocaşă că aceasta este şi în interesul lor, nu nwnai în interesul muncitorimii de la oraşe şi 
cu aceasta asigură aprovizionarea lor cu produse industriale. Acest schimb între oraş şi sat 
să iasă bine la iveală. Dacă punem exact aşa cwn este aici, nu este numai pentru ei deloc 
convingător. O să reiasă că statul trebuie să ia totul. 

În sensul acesta ar trebui reconstituit docwnentul, scoasă importanţa politică de 
întărire a alianţei prin aceste măsuri de organiz.are, reglementarea schimbului dintre oraş şi 
sate. Aceasta trebuie să reiasă convingător pentru ţărănimea săracă şi mijlocaşă. Arătând că 
partidul combate toate abaterile stângiste în această privinţă făcute de diferite organe. 
Trebuie subliniată acolo şi acea măsură de închidere a porţilor judeţelor. 

Trebuie făcut ca ţărănimea să simtă, aşa cum a simţit-o tărănirnea după scrisoarea 
tovarăşului Stalin că succesul a intrat în capul oamenilor. Trebuie să spunem că avem o 
situaţie foarte grea la sate. Chiaburimea reuşeşte să mobilizeze ţărănimea săracă şi 

mijlocaşă la acţiuni. Stângismul nostru a slăbit serios alianţa şi trebuie să venim cu un 
document ca să vadă clar drumul pe care trebuie să meargă. Cred că aşa trebuie reconstituit 
documentul, politiceşte. 

Tov. Teohari: Fără îndoială că docwnentul de hotărâre vine să lămurească una din 
problemele care ne-a frământat de ani de zile. Sllllt de acord cu problemele ridicate de 
tovarăşul Luca în legătură cu proiectul de hotărâre. La atribuţiuni şi organiz.are n-am nimic, 
este forma care ar cea fi mai necesară. 

Desigur că această hotărâre va avea o mai mare importanţă pentru toată munca 
La pagina 1, pasajul 2 „Construirea socialismului în RP.R ... etc." sunt o serie de 

fraze care nu vin să întărească problema de bază care ne interesează pe noi. 
Apoi jos "Politica de colectări a dat Partidului şi Guvernului nostru posibilitatea de a 

veni în ajutorul ţăranilor săraci . . . etc." Aici sunt două probleme: 1) putem arăta şi este 
nevoie să arătăm că în perioada secetei n-am avut un organ, nu s-a putut da ajutorul ne.cesar 
regiunilor respe.ctive, 2) că politica de colectări este o politică stabilită de guvern şi partid şi 
se aplică de sus şi până jos, ţărănimea săracă, mijlocaşă şi chiaburimea şi cerem să 
îndeplinească aceste sarcini. 

La pagina 2, unde se vorbeşte despre datele din planul pe 1949, se folosesc date pe 3 
trimestre şi nu corespund cu datele pe care le avem azi. Trebuie schimbat. 

La pagina 3 ,,În acelaşi timp subliniază că în desfăşurarea colectărilor de produse 
agricole au fost o serie de lipsuri şi greşeli serioase" şi începe cu principalul neajuns. Cred 

4 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



că ar fi bine să se arate lipsurile care au existat şi sunt înşirate şi, în ce priveşte neajunsul că 
n-a existat o structură organizatorică. să se arate că C.C. şi Guvernul, în unna constatării că 
organizarea de azi nu corespunde sarcinilor lor, hotăreşte cutare, ca să nu punem comisia 
care a existat că n-a avut structwa organizatorică, pentru că n-a fost lipsa lor. 

În document se vorbeşte de trei ori despre Plenara din 3-5 martie. Nu este nevoie. 
De asemenea, cred că tovarăşul Luca are dreptate când spune că trebuie să arătăm că 

anumite organe au călcat hotărârea partidului şi guvernului, că aceste elemente au putut fi şi 
elemente duşmane şi să nu fie pus în fonna aceasta„ au procedat greşit". 

La pagina 5, W1de se vorbeşte de planul de perspectivă, să se spună plan cincinal. 
La pagina 6 „Comitetul de Stat pentru colectarea produselor agricole va aplica 

întocmai linia Partidului etc." nu este o fonnulare bW1ă. 
Tov. Chişinevschi: SW1t de acord cu observaţiile făcute. 
Cred că din pW1ct de vedere a prezentării propriu-zise, noi vrem să aducem la 

cunoştinţă măsurile şi să liniştim pe drept cuvânt şi ţăranii ca să lupte împotriva abuzurilor. 
Pentru ca să fie un document accesibil maselor trebuie neapărat scurtat, sunt şi 

repetări. Cred că la pagina 7 punctul e) ,,să întărească aparatul operativ al organelor de 
colectare cu elemente capabile etc." trebuie să lipsească. Dacă rămâne W1 document intern 
trebuie să fie, dar dacă se publică trebuie să lipsească. 

La pagina 8 „ C.C. al P.M.R. şi Consiliul de Miniştri pentru a înlesni ... însărcinează 
Ministerul Agriculturii ... " mi se pare că este greşit. C.C. şi Consiliul de Miniştri nu pot da 
sarcini câtof'. a ministere ca să sprijine acţiunile lDlUi sau altui minister ca să-şi poată 

îndeplini atributiile. Poate să dea sarcini să sprijine politica sa de colectare. Nu este bine. 
Fact: ca acesl i111nister să depindă de C.C. 

Tov. Moghioroş: Sw1t de acord să fie formulat altfel, dar să sprijine. 
Tov. Chişinevschi: La pagina 9 e următoarea formulare: ,.Organizaţiile de partid şi 

comitetele provizorii ale sfaturilor populare sunt obligate să dea organelor Comitetului de 
Stat pentru colectarea produselor agricole tot ajutorul etc." Propun să se înlocuiască 

cuvântul „obligat", nu este bine din punct de vedere politic. 
Alineatul unnător: ,,Organele de partid, de sindicat şi comitetele provizorii etc. vor 

veghea la aplicarea etc."consider că este greşit. Nu este just ca să dea directive sindicatelor 
şi să nu dăm ocazie nici duşmanilor. 

În încheiere este o chestie de stil „C.C. al P.M.R şi Consiliului de Miniştri îşi 
exprimă convingerea că organele de partid etc. vor îndeplini cu cinste sarcinile lor etc". 

Tov. Gheorghiu: Este o chestie de stil. Se poate aduce o îmbunătăţire. Să-şi 
exprime convingerea, însă să se simtă că este o hotărâre. 

Tov. Chişinevschi: Aş mai propune să nu se spună „Comisia de Stat" pentru că. 
fiind pe lângă Consiliul de Miniştri, este de stat. 

Tov. Ana: Ba da. Şi celelalte comisii sunt de stat, a Planificării etc. 
Tov. Luca: De fapt ar fi bine ca acest comitet să aibă un fel de colegiu din care să 

fucă parte miniştri, pentru că noi aici facem un comitet guvernamental care coordonează 
sarcinile cu alte ministere. 

Tov. Chişinevschi: Am retras propunerea. Sunt de acord. Cuvântul „colectare" este 
compromis şi ar fi bine să schimbăm denumirea Eventual în livrare sau aprovizionare. 
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Tov. Moghioroş: Ne-am gândit şi noi mult, dar nu găsim. 
Tov. Gheorghiu: Să ne mai gândim la o altă denumire. 
Tov. Ana: Documentul în genere merge, intenµa iniµală a fost bună, de a expl.llle ce 

sunt colectările, ce importanţă au şi ce trebuie făcut Nu ştiu dacă au fost bine expuse pentru 
că 1) sunt l.lllele repetări, 2) Sl.lllt locuri care au un caracter că vor să convingă, dar fac 
concesii, singur parcă nu este convins. În acelaşi timp are şi un caracter de scuz.e. Nu este 
forma cea mai nimerită de a arăta importanţa colectărilor. 

Cred că tocmai pornind de la foarte bl.lllul citat al lui Lenin, care arată ce este 
dictatura proletariatului: alianţa între ml.lllcitori şi ţăranii muncitori, care se exprimă aici prin 
schimbul care se face. Este foarte bine spus că trebuie să aibă materii prime ca să producă, 
ca să aibă ce mânca ca (sic!) să producă, trebuie să asigure hrana şi materia primă pentru 
muncitori, adică schimbul. Deci arătată această bază a dictaturii proletariatului şi cum se 
exprimă în acest caz, printr-un schimb loial, în care punem ţărănimea să ia parte la această 
,Joialitate" a noastră. Statul, muncitorii nu exploatează, ei iau din munca muncitorilor şi 
trebuie să le dea din produsele lor. Iar noi suntem datori să asigurăm ţărănimii ce-i este 
necesar. În această legătură, Lenin făcea o critică, mai cu seamă proletariatului, să producă 
produse pentru ţărănime. Ne obligăm să facem acest lucru. 

Cred să renunţăm la formularea că vine în ajutorul ţărănimii sărace etc., mai degrabă 
să spunem chestiunea că dă seminţe selecµonate, deci ajutorul se exprimă nu numai în 
produse industriale, dar şi în produse agricole. 

La pag. 1 alineatul 3 ,,Dacă industria este un motor puternic. . . ca furnizoare de 
materii prime şi produse alimentare". Lucrul acesta este adevărat, dar nu spus sub forma 
aceasta. De fapt, comentat pe Lenin în condiµile de la noi. La partea concretă, la pag. 3 
unde începe cu părţile pozitive şi negative. 

Sunt de acord cu cele spuse de tovarăşii Luca, Teohari şi Chişinevschi că trebuie 
puse şi locurile unde au fost împiedicaµ de a vinde, ca să-şi dea seama organele de acolo că 
nu este linia partidului. 

Tov. Gheorghiu: Mare lipsă şi a noastră, noi n-am controlat, n-am reglementat 
Tov. Moghioroş: Noi am pus o serie de lucruri, dar nici noi n-am făcut nimic. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie spus într-o formă. Nu numai aspectul general că au fost 

abateri, fără să ne ducem la concret, că o să aibă impresia că îi batem pe ei, dar pe noi nu. 
Tov. Luca: Stalin în scrisoarea aceea a combătut stângismul foarte concret şi s-a 

întărit partidul şi alianţa cu ţărănimea muncitoare. Dacă noi cocoloşim greşelile nu întărim 
nici partidul, nici alianţa. 

Tov. Ana: Propun ca să rămână cum este chestiunea cu împiedicarea de a vinde la 
liber, cu o serie de alte greşeli, dar să aducă că (sic !) în unele conduceri de judeţe, la 
comitete provizorii, au fost porniri de a împiedica să iasă marfa din judeţul lor. 

Tov. Moghioroş: Este decizia Consiliului de Miniştri care împiedică circulaµa 
mărfurilor. 

Tov. Ana: În câteva locuri se vorbeşte de colectările obligatorii în aceeaşi frază cu 
cumpărăturile de produse agricole. Propun să nu fie spus în aceeaşi frază, pentru că o să 
încurce, de exemplu la pag. 3 punctul a), sau la pag. 6 punctul 3, puse una lângă alta. Cred 
că trebuie puse separat Cred să fie vorba de cote obligatorii iar în ce priveşte cumpărăturile, 
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că Comisia de Colectări confirmă sau dă avizul asupra planului de cwnpărări, şi nelegat cu 
cotele obligatorii, pentru că o să zică că (sic !) facem cote obligatorii şi cote obligatorii de 
vânz.are. 

Tov. Moghioroş: SlDlt de acord şi sunt de acord să nu facem nici cwnpărări, nici 
contractări, însă trebuie coordonat. 

Tov. Ana: La pag. 4, ,,Cotele obligatorii de predare a produselor agricole, calculate 
în conformitate cu însărcinările partidului, trebuie să fie fixe, potrivit suprafeţei arabile. Ele 
nu pot fi modificate în raport cu cantitatea recoltei, excepţie făcând doar cazurile de 
calamităţi naturale ... " etc. SlDlt de acord cu acest lucru, însă eu aş spune „ele pot fi 
modificate numai în cazuri de calamităţi naturale ... " şi pasajul „ele nu pot fi modificate în 
raport cu cantitatea recoltei etc. " Aceasta va împiedica pe de o parte acţiunile duşmănoase 
ale chiaburilor care încearcă să sabotez.e ... etc. Trebuie pus mai clar pentru ţărani. 

Tov. Chişinevschi: Tot în acelaşi alineat ... ,,pe de altă parte va fi o încurajare 
pentru ţărănimea munictoare harnică ... " să scoatem ,.harnică". 

Tov. Ana: La pagina 5 aş scoate chestiunea cu planul de perspectivă pentru că se 
spune mai sus ,,rolul colectărilor de produse agricole ... " etc.; şi aceste rânduri cu planul de 
perspectivă parcă este o repetare. Cred că le scoatem complect. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord. 
Tov. Ana: La pag. 7 punctul 10 „Va stabili categoriile de plată în natură ... " etc. 

Aceasta este treaba Ministerului Agriculturii. 
Tov. Moghioroş: Tovarăşii spun că trebuie împreună cu Agricultura să stabilească 

regiWlile. 
Tov. Ana: Ministerul Agriculturii ne-a trimis un material în care pune această 

chestiW1e a tarifelor la S.M.T. Este treaba lor să facă această chestiW1e. Riscăm să facem 
lipsă de răspWldere. Nimeni n-o să răspWldă, fiecare va lăsa pe celălalt. Agricultura să facă. 

Tov. Gheorghiu: Agricultura să facă această treabă. 
Tov. Ana: Să pWlem în colaborare cu ei. Pe lângă acestea sunt de acord cu 

observaţiile făcute. 
Tov. Rădiceanu: La pag.1 aliniatul 2 este ,,sarcina de a lega strâns agricultura de 

industrie ... " întrebuinţăm termenul ,,a lega" într-un sens anumit Se pune în mod general 
fără să explice în ce constă. Să spunem „sarcina de a ridica nivelul agriculturii". 

Tov. Chişinevschi: Are dreptate. 
Tov. Rădăceanu: În pag. 2 aliniatul 3 este o afirmaţie principial greşită. Nu pe baza 

colectărilor se planifică, ci se colectează pe baza planificării. Întâi planificare şi pe baza 
planului se fac colectările, însă colectările au influenţă asupra circulaţiei. 

Tov. Luca: Ajută la aplicarea planului, a pune cotă după plan. 
Tov. Gheorghiu: De ce am luat hotărârea la începutul anului ca să fixăm cotele? Ca 

ţăranii să ştie de la început care e situaţia În acest sens influenţează. Eu aşa înţeleg şi aşa 
trebuie să se înţeleagă. Ideea, după părerea mea, este justă. 

Tov. Luca: Adâncită influenţa asupra îndeplinirii planului. 
Tov. Rădăceanu: ,,Colectările de produse agricole contnbuie la stabilirea W1ei 

trainice legături economice etc. . .. " este în contrazicere cu citatul lui Lenin. Colectările 
creează legătură trainică cu ţărănimea muncitoare atunci când sunt colhozuri. (Dar azi., 
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legătura se creează în primul rând prin schimbul între produse industriale şi produse 
agricole din cota liberă) . 

Tov. Rădăceanu: La pag. 8 punctul 1, a) ,,însărcinează Ministerul Agriculturii să 
asigure îndeplinirea planului de cultură, ţinând o evidenţă cât mai precisă ... " etc. Aceasta 
se poate ţine la m2

• 

Tov. Chişinevschi: ,,Evidenţă", fără „cât mai precisă". 
Tov. Rădăceanu: Organiz.area Comitetului pentru colectări este a unui minister. 

Poate ar fi justă ideea tovarăşului Luca să fie legat de Ministerul Comunicaţiilor, 

Agriculturii etc., de ce să-i spunem atunci comitet? 
Tov. Luca: Este organizat ca un minister. 
Tov. Gheorghiu: Este legat de Consiliul de Miniştri. 
Tov. Moghioroş: ( citeşte materialul sovietic). Toate atribuţiile sunt scoase de aici. 
Tov. Gheorghiu: Sunt de acord cu observaţiile făcute. 
Trebuie scurtat pe seama părţii politice, trebuie să explicăm de ce venim, să arătăm 

printr-o parte politică importanţa colectărilor în spiritul observaţiilor aduse. 
Sunt locuri aici de detaliu care nu vor face decât să ajutăm pe chiaburi. La pag. 6 

aliniatul 1 a apărut la un moment ideea să legăm cu plenara. Plenara s-o punem la început, 
aici să vorbim de obligaţii pe care o au faţă de stat în legătură cu predarea cotelor 
obligatorii. Să batem în cei care se sustrag, considerând că este o datorie faţă de stat pentru 
toţi. Să vorbim despre acei care în cele 2 colectări prin contribuţia lor, achitându-se de 
obligaţii faţă de stat, contribuie la asigurarea cu pâine a oraşelor, a industriei cu materii 
prime, contribuind la ridicarea producţiei, legând cu nevoile imediate, cu nevoile ţărănimii. 
Este mult mai bine să arăţi conţinutul politic a colectărilor, că plăteşte statul cu bani, că nu 
le ia pe degeaba, că prin colectări statul poate să asigure şi regiunile care eventual ar fi 
secetoase, să-i ajute cu hrană, să ieftinească o serie de produse. Cred că chestia aceasta se 
poate foarte uşor explica. 

Pe unnă nu numai chiaburii, dar trebuie să luăm în considerare faptul că sunt o serie 
de elemente ţărăneşti care fac parte din ţărănimea mijlocaşă, că se vor sustrage cotelor şi 
trebuie să le aplicăm Constituţia, facem muncă de lămurire, luăm măsuri să nu se poată 
sustrage, dar să facem aşa o atmosferă ca să considere ca o sarcină patriotică. 

Sunt de acord cu observaţiile. Să se pună un alt text, să se politizeze mai bine. În 
vol. II al operelor alese ale lui Lenin este un material foarte fiumos, tocmai în legătură cu 
aceasta. Este o critică făcută membrilor de partid, organizaţiilor de partid, organelor de stat 
cu privire la greşeli, cum prezenta pe ţăran văzându-i lipsurile. Totodată arăta că nu poate 
nicidecum să fie de partea chiaburului şi dovedeşte că ţărănimea muncitoare şi săracă a 
contribuit la cotele către stat, la hrana populaţiei orăşeneşti. 

Când pui chestiunea cu blândeţe, parcă singuri nu suntem convinşi de necesitatea 
colectărilor. Să subliniem exemplele fiumoase date de ţărănimea mijlocaşă la colectare. Să 
vorbim de atitudinea chiaburimii care a căutat şi va căuta şi în viitor să se sustragă 
obligaţiilor de colectare şi să se bizuie pe ţărănimea mijlocaşă şi ţărănimea săracă. Vorbeşte 
concret, mobilizator. În acest spirit facem o hotărâre bună. 

• Adnotare scrisă de mână. 
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Observaţia de la unnă cu merge cu „avem toată încrederea". Noi putem să 
mărturisim aici că putem avea încredere dacă se vor lua toate măsurile atunci vom realiza 
sarcinile. 

Tov. Luca: Trebuie subliniată obligativitatea. Disciplina de stat şi de partid este 
destul de slăbită. Trebuie hotărârea Consiliului de Miniştri şi C.C. că este obligator şi atunci 
nu poate să fie aşa încheierea, că sperăm că vor face. Obligă organizaţia de partid, obligă 
organele de stat 

Tov. Chişinevschi: Numai C.C. sigur obligă organizaţia de partid. 
Tov. Gheorghiu: În document să nu obligăm. Toţi suntem de acord că trebuie să 

punem în faţă organizaţiile de partid. 
Tov. Moghioroş: Mai este o chestiune. Noi am discutat - şi în U.RS.S. a fost aşa -

e nu numai hotărârea Consiliului de Miniştri, ci este şi hotărârea partidului, aşa că în această 
perioadă de îndrumarea organizaţiilor de partid ca să contribuie la realizarea planului de 
colectări şi trimite activişti. 

În al doilea rând C.C. şi guvernul au hotărât să dea sarcină transporturilor ca în 
această perioadă să dea întâietate transporturilor cerealelor. 

Să fie această idee acolo, ca să fie îndeplinită sarcina de stat 
Tov. Gheorghiu: Trebuie să găsim o fonnulare. Principial s-au lămurit lucrurile. 
În legătură cu organiz.area nu s-a făcut nici o observaţie, decât una, că în cursul 

muncii acestui comitet vom adapta organizarea după nevoi. 
Tov. Luca: La schema de organizare am participat, dar încă nici nu ştim ce 

colectăm. Trebuie tot discutat 
Tov. Moghioroş: Este o listă. 
Tov. Gheorghiu: S-au făcut propuneri pentru îmbtmătăţirea textului. Se redactează 

un nou text 
(Vin tovarăşul Apostol şi tovarăşa Liuba Chişinevschi) 

2. Revizuirea pensionarilor. 
Tov. Rădăceanu: În primul rând începem cu o autocritică, se referă la Ministerul 

Muncii şi C.G.M. Când am făcut legea, nu ne-am gândit la tmele aspecte, nu am făcut nici 
un criteriu de deosebire. În cursul aplicării s-a văzut că nu merge şi ascuţirea luptei de clasă 
nu putea să nu găsescă o expresie şi problema pensiilor. 

Am elaborat acest material împretmă cu Confederaţia (citeşte). 
Organele locale n-au rewlvat bine ce le-a fost cerut, au trebuit să fie chemate de 2 

ori pentru instructaj la Bucureşti. Acum vin dosare complete. 
Tov. Chişinevschi: Eu cred că tovarăşul Rădăceanu nu poate să lucreze singur, cu 

acei funcţionari, să nu umble cu sentimentalism. 
Tov. Apostol: Noi la proiectul acesta am avut două observaţii: 
La prima parte se prevede că trebuie să facă o revizie la toate casele de pensii şi de la 

C.F .R şi Asigurările Sociale am stârni o serie de nemulţumiri, şi apoL acolo fiind grosul 
mtmcitorimii, nu avem ce revizui. Aceasta putem face pe linie sindicală. 
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Tov. Rădăceanu: La Asigurările Sociale sunt şi mici meseriaşi şi funcţionari. La 
C.F.R stmt şefi de echipe, maiştri. Aici nu este vorba de a fi luat fiecare om, ci este vorba 
ca atunci când se află un caz de element duşmănos şi capitalist el să poată fi sus.• 

Tov. Liuba Chişinevschi: Când este tm patron să-l scoatem, însă în material să 
arătăm că nu este vorba să revizuim Asigurările Sociale şi C.F .R, dacă găsim printre ei câte 
un caz, îl scoatem. 

Tov. Apostol: A doua observaţie. La pag. 3 se sptme că Comisia (sic !) Centrală 
trebuie să revizuiască toate nemulţwnirile care se vor prezenta, să fie aprobate de Ministerul 
Muncii. Cred că ar trebui fixat un anumit termen, să nu dureze săptămâni, ci 2-3 zile de la 
prezentarea materialului. 

Tov. Rădăceanu: Trebuie un act guvernamental. 
Tov. Luca: Un Decret al Consiliului de Miniştri. 
Tov. Apostol: Rezolvăm pe linia organizaţiilor. Să fie mobilizate şi organizaţiile de partid 
Ultima problemă: Noi am discutat cu Asigurările Sociale. Banii sunt pe seama 

C.G.M. pentru pensii. Noi vom cheltui cu pensiile 7 miliarde lei. Ce s-ar înt.âmpla dacă şi 
plata pensiilor ar face-o tot Asigurările Sociale pe loc? În Unitmea Sovietică pensiile se 
plătesc de către Asigurările Sociale. La noi plata o face Ministerul Muncii. 

La prevederile sociale stabileşte când vine şi sindicatele iau măsuri. Aparat avem. 
Tov. Liuba Chişinevschl: Anul trecut, când am preluat Asigurările Sociale, 

tovarăşii sovietici au insistat ca noi să luăm pensiile, dar nouă ne-a fost frică şi ne-am gândit 
să mai aşteptăm. Nu este vorba să crească aparatul. În problema plăţii ajutoarelor de boală 
nu este nici o plângere. Aceasta se plăteşte pe linia administrativă a întreprinderii. Acelaşi lucru 
putem fuce şi cu pensiile. Este vorba de plată. Plata o fuce prin Banca de Stat, micşorăm şi 
aparatul. 

Tov. Luca: Şi poşta poate să facă. 
Tov. Rădăceanu: Tovarăşii de la C.G.M. pun problema fără să fi discutat cu mine. 
Tov. Liuba Chişinevschi: N-am ştiut că o să fim chemaţi. 
Tov. Rădăceanu: Trecerea pensiilor s-a făcut pe baza materialului sovietic, tmde 

pensiile sunt la Ministerul Prevooerilor Sociale. Nu trebuie neapărat să mergem pe această 
linie. Consider nejust acest procedeu. Acest bucluc eu sunt gata să-l predau, dar trebuie să 
vooem dacă e just 

Tov. Ana: Nu este o chestitme arz.ătoare, putem să vedem cum este în Uniunea 
Sovietică. 

Tov. Gheorghiu: Propunerea tovarăşei Ana este bună, să vedem materialul sovietic, 
să întocmiţi un proiect pe baza acelui material. 

Tov. Apostol: Ne ocupăm noi de pensiile de la Ministerul Mtmcii, odată cu rezolvarea 
acestei chestitmi să se ia măsuri şi pe linie militară, de revizuire a pensiilor militare. 

Cu textul proiectului suntem de acord, inclusiv cele 2 observaţii ale noastre. 
Tov. Luca: Vreau să atrag atenţia că depinde cel mai mult cine face aceste verificări. 

Noi am făcut odată o revizuire şi a ieşit o afacere în care au scăpat bandiţii şi scoşi elemente 

• Adnotare scrisă de mână. 
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persecutate din pllllct de vedere naţional şi alţii care aveau drept la pensie. A fost o corupţie, 
a fost W1u1 care falsifica hotărârile. 

Deci suntem expuşi şi acum dacă nu alegem bine oamenii. Sunt de acord din ce 
organe face parte, dar trebuie atent aleşi oamenii care vor lucra în această comisie. 

Sllllt de acord ca C.F.R şi Asigurarile Sociale să nu intre. Însă să fie menţionat că 
această comisie are drept să verifice anwnite persoane care nu sunt muncitori, adică care 
(sic !) intră în categoria duşmanilor. Aşa trebuie pus, ca să ştie care e situaţi.a Dacă verifici 
pe toţi, verificarea durea2A 1lll an de zile, şi iată un motiv de a tărăgăna chestiunile. La fel 
trebuie pusă problema la annată. Noi am hotărât odată un sentimentalism pentru annată că 
nu facem revizuire, chiar am mers pe linia să plătească pensiile, nu vechi, ci cele noi care 
sunt mai mari. Cred că nu este just acest sentimentalism faţă de duşmanii poporu1ui şi sunt 
mu1ţi. care activeazA împotriva regimu1ui. Sunt de acord ca să se studieze chestillllea ridicată 
şi să vină cu un proiect. Trebuie introdusă şi plata medicamentelor, nu un preţ mare, dar va 
fi o economie mai mare. 

Tov. Ana: Acum aflu că se dă ajutor de naştere jumătate salariu pe 9 luni. 
Tov. Liuba Chişinevschi: Este o chestiune veche, introdusă de mu1t 
Tov. Luca: Asigurarile Sociale au beneficii, le-au rămas fonduri. După legile 

noastre, orice fond trebuie revărsat în buget Sllllt de acord să nu fie vărsat şi Asigurările 
Sociale să dezvolte reţeaua de case de odihnă, spitale, dispensare, policlinici etc. 

Tov. Rldlceanu: Aceasta este sarcina Sănătăţii. 
Tov. Liuba Chişinevschi: În Uniunea, Sovietică Asigurările Sociale se ocupă. Au 

un fond alocat pentru aceasta 
Tov. Luca: Dacă sunteţi de acord, să facem aşa Ceea ce rămâne prisos, să facă plan 

de investiţii pentru anwnite lucrurLde felu1 acesta 
Tov. Teohari: Problema revizuirii pensiilor vine să pună capăt W1ei situaţii, care nu 

numai că este anormală, dar este şi nepolitică. 
Problema ridicată de tovarăşul Luca, că (sic !) verificarea făcută n-a dat rezultate, ne 

face să fim foarte atenţi la oameni şi control. 
Pe noi ne-a preocupat problema aceasta în cadru1 Ministerului din 1945 toate 

elementele duşmănoase au fost scoase, fără drept la pensie. Am avut în perioada aceea de 
furcă cu liberalii şi am trecut la măsuri arbitrare. Tot pe linia aceasta am adunat date despre 
toate persoanele care au fost scoase de la 1920-1944 de la Poliţie, Siguranţă, Jandarmerie şi 
tabelele sunt la noi. 

În primu1 rând să facem dreptate, să înlăturăm elementele care n-au drept să ia banii 
din munca poporului. Acesta trebuie să fie criteriu1, cred 

Tov. Chişinevschi: Eu sunt de acord şi cu completările tovarăuşu1ui Apostol. Este 
just să consu1te material şi să facă 1lll proiect de hotărâre în ansamblu. Acest material 
merge. Comisia trebuie nominal aprobată fie prin partid, fie prin Consiliu1 de Miniştri. 

Tov. Rldlceanu: Trebuie fixată o dată, la care un pensionar nu mai intră în aceste 
prevederi. De exemplu, cei care au fost pensionaţi după 30.xn. nu se mai revizuiesc. 

Tov. Luca: Da 
Tov. Rldlceanu: Mai este o problemă: problema bisericii, cred că şi aici trebuie 

văzut din caz în caz. 
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Tov. Luca: În care pierd salariul cei care activează împotriva intereselor Statului, îi 
scoatem din pensie. Vorbesc de popi. Pe cei de la Ministerul Cultelor poţi să-i consideri 
salariaţi. 

Tov. Rădăceanu: Aş propune ca să dăm fiecărui ministru să vadă. 
Tov. Gheorghiu: Tabelul trebuie stabilit 
Tov. Rădăceanu: Tehnicienii cred că nu trebuie scoşi. 
Tov. Liuba Chişinevschi: O să-i băgăm pe toţi la revizuire. Este mai bine să treacă 

o revizie şi o să vedem. 
Tov. Luca: Demoralizezi toată funcţionărimea. 
Tov. Rădăceanu: Noi avem două feluri de revizuire. Moşieri, capitalişti, duşmani. 

Pe urmă pe cei pe care-i socotim că au făcut parte din aparatul de asuprire. 
Tov. Teohari: Este o formulă care lămureşte problema „acei foşti funcţionari care 

au îndeplinit funcţii de asuprire, opresiune şi împilare". 
Tov. Gheorghiu: În lege cred că n-o să fie toate aceste chestiuni. 
Tov. Rădăceanu: Va să zică ministere de opresiune, cwn sunt Internele, Justiţie, 

nwnai vârfurile şi restul revizuire individuală. 
Tovarăşii Teohari şi Niţulescu să ne dea ajutor să stabilim just categoriile. 
Tov. Gheorghiu: Atunci rămâne propunerea că C.G.M. face un proiect, după care 

se va lua o hotărâre. Să se facă un decret-lege în baza sfaturilor de aici. Armata neapărat 
trebuie să fie luată şi ea Sunt de acord ca Asigurările Sociale şi C.F.R să nu intre. 
Formularea să fie foarte atentă, întocmirea legii, prezentarea decretului, preambulul politic. 

Tov. Luca: Nu este nevoie de publicare. 
Tov. Gheorghiu: Foarte just. Aş propune ca literatura de aici să fie foarte bine 

păstrată. Se hotărăşte să nu se dea publicităţii. 
3. Convocarea C.C. al C.G.M. 
Tov. Apostol: Noi am hotărât să convocăm C.C. al C.G.M. pentru sfârşitul lui 

ianuarie sau începutul lui februarie, unde să dezvoltăm sarcinile sindicale în legătură cu 
Planul pe 1950, problema contractelor colective, pentru că se încheie termenul şi trebuie noi 
contracte. Un raport asupra felului cwn s-a aplicat şi ce conţinut să aibă noile contracte 
colective. Apoi bugetul Asigurărilor Sociale care trebuie să fie votat Bugetul a fost aprobat 
de Ministerul Finanţelor şi ar fi bine să-l vedeţi şi în Secretariat, noi am mărit ajutoarele şi 
pe urmă bugetul financiar al Confederaţiei Generale a Muncii, şi dacă o să fie Plenara C.C. 
al P.M.R o să fie şi unele probleme organizatorice probabil. Deci ordinea de zi ar fi: 

l) Sarcini de plan; 
2) Contracte colective; 
3) Bugetul Asigurărilor Sociale pe 1950; 
4) Bugetul Financiar al C.G.M. 
Tov. Moghioroş: Tovarăşii au făcut aprecierea cum au fost aplicate contractele colective. 
T~v. Liuba Chişinevschi: Acwn se lucrează materialul. 
Tov. Apostol: A doua problemă: Codul Muncii. Ar trebui rezolvată şi această problemă. 
Tov. Luca: La prima sesiune, odată cu bugetul, trebuie să venim şi cu Codul Mwicii. 
Cred că putem da aprobare principială pentru convocarea C.C. al C.G.M. Iar în 

privinţa Codului Muncii, să fie discutată chestiunea cât mai repede. 
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Tov. Gheorghiu: Putem da aprobare principială în legătură cu convocarea C.C. al 
C.G.M. 

Tov. Liuba Chişinevschi: Să ţinem la 25 ianuarie. 
Tov. Moghioroş: Sunt de acord că trebuie un raport foarte serios, pentru că 

contractele colective în multe locuri nu se respectă. 
Tov. Luca: Nici de o parte, nici de alta. 
Tov. Apostol: Facem în 27-28-29 ianuarie. 
Tov. Moghioroş: Propun să vedem şi materialul asupra contractelor colective. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie să avem materialul cu privire la contractele colective, la 

bugetul Asigurărilor Sociale, bugetul C.G.M. sarcini pentru plan, poziţia C.G.M. şi sarcinile 
puse sindicatelor şi despre noul Cod al Muncii. Trebuie să dăm importanţă mai mare 
Codului Muncii. Dacă punem Codul Muncii când venim cu bugetul, am putea distrage 
atenţia de la Codul Mtmcii, deci să-l punem cam în februarie. 

Tov. Chişinevschi: Prelucrarea trebuie bine organiz.ată. 
Tov. Gheorghiu: Numai în şedinţe închise de partid Sunt o serie de probleme, 

trebuie să ştii să dai răspuns la toate. Iar cu masa prelucrăm imediat cum devine l~e. 
Să aduceţi la timp materialul pentru C.C. al C.GM. ca să-l putem studia 1n 20.1. să 

avem materialul. 
4. Proj)tmeri pentru acordare de pensii unor categorii de luptători, victime ale 
prigoanei anti-democratice. 
Tov. Rădăceanu: Daţi-mi mie chestiunea aceasta s-o studiez şi să fac tm referat Ei 

nu vor să trimită lista până ce nu este văzută. Trebuie dat la cadre sau la verificare. Şi ei să 
dea totdeatma avizul, să nu mai treacă la Secretariat. 

Tov. Ana: Cadrele şi comisia de verificare să vadă. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie să treacă la Secretariat 
Tov. Luca: Printre ei sunt unii cu fimcţiuni, cu salarii bune, ce nevoie au de pensie? 
Tov. Teohari: Cei incapabili de muncă, copiii. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie o hotărâre principială. 
5. Propunere pentru ridicarea unui moment la Lupeni. 
Tov. Gheorghiu: Se propune ca Ministerul Artelor să fie însărcinat cu ridicarea 

unui monument la Lupeni, aşa cum s-a hotărât la Secretariat 
Tov. Chişinevschi: Nu s-a fixat cine se ocupă. 
Tov. Gheorghiu: O placă comemorativă, pus un piedestal. 
6. Propuneri pentru transfonnarea Doftanei în muzeu şi ridicarea unor monumente 

la Doftana şi în Parcul Naponal. 
Tov. Luca: Mausoleu nu se face, decât pentru Lenin. 
Tov. Chişinevschi: Rămâne placa aceea, să fie îngrijită, iar la Doftana muzeu. 
Tov. Ana: Pui şi numele acelora care au căzut. 
Tov. Luca: Trebuie arătat că au lăsat să se dărâme. 
Tov. Gheorghiu: Este lăsat o parte, o parte se reface şi zidurile de jur-împrejur se 

pun la loc. Se face cu muncă voluntară. Să se restaureze atelierele, biblioteca 
Tov. Chişinevschi: (citeşte planul) Lucrările la Doftana se evaluează la 33 milioane 

lei. Cred că putem face. 
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După ce s-a hotărât în principiu, nwnim o comisie de partid. 
Am o propunere: să lărgim şi la închisorile din ţară să facem muzeu: Caransebeş 

Mislea, Râmnicu Sărat. Şi apoi nu este bine ca în închisorile acestea să stea legionari şi alţii. 
Tov. Luca: Sunt de acord cu restructurarea Muzeului Doftana 
Tov. Gheorghiu: Caransebeş nu se poate, nu putem da afară deţinuţii, este o 

închisoare bună. Dar putem face din 2 închisori muzee, Doftana şi o închisoare de femei. 
Tov. Ana: Râmnicu Sărat este o închisoare impresionantă, cu celuJe izolate. 
Tov. Teohari: O să ne mai gândim. Să ne însărcineze pe tovarăşu] Chişinevschi şi 

pe mine să vedem. 
Tov. Ana: În legătură cu închisoarea de femei să ne sfătuim cu tovarăşele care au 

fost acolo. 

strâns. 

7. Proiect de circulară în legătură cu Casa Scânteii. 
Tov. Chişinevschi: ( citeşte proiectul). 
Tov. Ana: Eu sW1t împotriva formulării „toţi salariaţii". Şi apoi cât s-a strâns, s-a 

Tov. Luca: Sunt foarte muJte nemulţumiri, pentru că au forţat 
Tov. Gheorghiu: Până la 15.1. şi să stăm de vorbă cu cei care au rămas în wmă. 
Tov. Chişinevschi: Hârtia aceasta merge secret, intern. 
Tov. Ana: Oamenii au cheltuit banii, n-au lucrat. 
Propun ca celor 5 judeţe rămase în urmă să li se atragă atenţia 
Tov. Gheorghiu: Trimite numai în judeţele rămase în urmă, pentru a le da 

posibilitate. Eu zic să lăsăm fraza ultimă. Până la 15.1. este destul. Şi să nu forţăm. 
Tov. Ana: Judeţelor rămase în urmă să scriem dacă au posibilitate, să mai strângă. 
Tov. Chişinevschi: Atunci pentru cei rămaşi în urmă. 
8. Memoriu] tovarăsului avocat I. Calmanovici. 
Tov. Gheorghiu: Am putea să aprobăm principial ca o comisie să ancheteze cazul. 

Eventual tovarăşu] BW1aciu. 
Tov. Chişinevschi: Nu. Comisia de Control să vadă. 
Tov. Luca: Comisia de Control. 
Tov. Moghioroş: Tovarăşu] Pârvulescu. 
Tov. Gheorghiu: De acord. 
9. Plecarea la Moscova al AnsambluJui de Dansuri si Cântece C.G.M. 
Tov. Chişinevschi: S-a făcut o propunere ca să rugăm C.C. al P.C.(b) să aprobe 

plecarea la Moscova în prima jwnătate a lunii ianuarie al Ansamblului Sindical de Cântece 
şi Dansuri, întrucât este şi expoziţia acolo. Sunt 160 oameni. 

Tov. Luca: N-am nimic contra. 
Tov. Ana: De acord. 
Tov. Teohari: Şi eu. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie făcut pe linie de stat. 

Tov. Chişinevschi: Tovarăşii sovietici au făcut sugestia să meargă şi pe linie de partid 
Tov. Ana: Vorbesc eu mâine cu tovarăşii. 
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10. Închiderea capelei din curtea şcolii Jdanov. 
Tov. Chişinevschi: Pe ziua de 5 se deschide Şcoala Jdanov. Acolo a rămas o capelă, 

înainte catolicii nu veneau cu săptămânile, acwn vin mai des. 
Tov. Luca: Este a francezilor. 
Tov. Ana: Şi francezii ne-au luat biserica, putem s-o lăsăm şi noi. 
Tov. Teohari: Dacă e în interior, e simplu. 
Tov. Ana: Odăjdiile să li se dea. Ministerul Cultelor să facă lucrul acesta. 
11. Trimiterea tovarăşei Zina Brâncu pentru a fi consultată de medicii din Uniunea 

Sovietică. 

Tov. Chişinevschi: Medicii au ţinut un consult şi au ajuns la concluzia că, fiind 
foarte bolnavă, neapărat să fie consultată şi tratată în U.R.S.S. 

Tov. Gheorghiu: Suntem de acord. 
12. Telegrama FIAPP de a participa la actiunea de demascare a fascistului Rousset. 
Tov. Chişinevschi: În Franţa a apărut o bestie care duce o campanie banditească 

împotriva U.R.S.S. FIAPP din Franţa a pornit o acţiune frumoasă. Conducerea 
internaţională a FIAPP s-a adresat şi nouă, apelând să se ia poziţie, nu atât în ţară aici, cât 
pentru Franţa de solidaritate. Nu ne poate lăsa indiferent când atacă Uniunea Sovietică care 
conduce Frontul Păcii. Aici, în ţară, nu este nevoie să se publice şi cred să primim ca să 
luăm poziţie. 

13. Propunerile Elveţiei pentru încheierea unui acord comercial. 
Tov. Ana: Am primit o telegramă din Berna că ... • a făcut o declaraţie presei că ar fi 

timpul să înceapă negocieri cu RP .R. şi că ar fi dorit să încheie ID1 acord comercial cu noi. 
Propun să însărcinăm Ministerul Comerţului Exterior să vadă şi m-am gândit dacă 

nu ar fi cazul, aşa cum a venit o delegaţie în Ungaria, eventual să vină o delegaţie şi 
încoace, dacă condiţiile vor fi favorabile putem face şi noi. 

Tov. Teohari: De acord. 
Tov. Chişinevschi: Şi eu. 
Tov. Gheorghiu: De acord. 
14. lnfonnape în legătură cu concedierea celor de nationalitate rusă de către 

iugoslavi. 
Tov. Ana: Iugoslavii au scos din serviciu pe toţi oamenii de naţionalitate rusă, 

indiferent de cetăţenie, iar la noi stau bandiţii şi prin ministere cu paşaport. 
Tov. Gheorghiu: Se lucreaz.ă la un material. Mă mir de un lucru, că după 

docwnentul Biroului lnfonnativ nu ne-am ocupat. Ne-am infonnat întâmplător că sunt 
mulţi iugoslavi, paşaportari şi alţii din ţările capitaliste care stau în ţară, nu ştii ce fac. Este o 
problemă foarte serioasă. Tito le dă de lucru, în schimb, noi ţinem lichelele acestea. 
Chestiunea s-o hotărâm principial, este o problemă mai mare. 

15. Propunerea Bulgariei de a porni întrecere în cinematografie. 
Tov. Ana: Casa cinematografică din Bulgaria propune Romfilmului ca să facă o 

întrecere în cinstea a 5 ani ai eliberării noastre şi a 70-a aniversare a tovarăşului Stalin. Ei 

• Lipsă în text. 
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propun să facă 4 fibne, să ridice cadre, să facă fibne politice, o serie de lucruri şi în acestea 
să se ia la întrecere. Iscălesc 4-5 tovarăşi şi secretarul organizaţiei de acolo. 

Părerea mea este că e foarte frumos şi trebuie s-o salutăm, clar să le răsptmdem, cum 
am răspuns în diferite rânduri, să ne întărim fiecare la noi în casă. Noi nu putem garanta din 
partea oamenilor de la Romfibn. Ei au de întărit, noi avem de întărit şi pe unnă o să ne 
luăm la întrecere între ţări. 

Tov. Teohari: Eu Stmt de acord cu tovarăşa Ana 
Tov. Gheorghiu: Toată lumea e de acord 
16. Desemnarea unui tovarăş secretar care răspunde pentru Acţiunea pentru Pace. 
Tov. Gheorghiu: Cine răspunde pentru Acţitmea pentru Pace? 
Tov. Chişinevschi: Trebuie create comitetele în baza hotărârii Biroului Politic. 
Tov. Luca: Propun pe tovarăşul Chişinevschi. 
Tov. Gheorghiu: Sunt probleme organizatorice. 
Tov. Moghioroş: În organizarea campaniei luptei pentru pace s-a ocupat şi Agitaţia 

şi Propaganda. Cred că trebuie să fie o preocupare a întregului aparat 
Tov. Luca: Şi cer o hotărâre cine finanţează, pentru că eu n-am putere să dau bani. 
Tov. Gheorghiu: Eu aş proptme câţiva tovarăşi să întocmească un material, unde să 

vedem măsurile practice de realizare a sarcinilor puse la cosfătuirea Biroului Infonnativ, să 
vedem sarcinile propagandei, organizatorice, în întreprinderi, instituţii, concret, la sate. 

Tov. Chişinevschi: Ca să faci plan, trebuie să ştii cine răspunde. 
Tov. Gheorghiu: Eu aş propune ca înainte să facem planul. Este vorba de o mtmcă 

de durată. Cum legăm munca luptei pentru pace cu munca de partid Cum trebuie să trecem 
aplicarea în practică. Sunt diverse date şi indicaţii, clar nu sunt suficiente, trebuie prevăzute 
diverse aspecte ale acţiunii. Trebuie în aşa fel organizată munca să nu ne coste. 

Tov. Luca: Trebuie făcut plan de stat. Noi avem buget, fiecare organizaţie, fiecare 
minister are buget şi, pe urmă, pentru toate acţiunile ce se fac se cer bani separat. 

Tov. Gheorghiu: Acţiunea de Pace va suferi dacă ne îndreptăm privirile spre bani. 
Tov. Chişinevschi: Nu putem să mergem pe linia că n-o să fie nici un fel de 

cheltuieli. 
Tov. Gheorghiu: După ce o să avem planul, o să vedem. 
Tov. Moghioroş: Propun, deoarece această mişcare trebuie să fie activă şi comitetul 

care este acum nu este activ, să fie un colectiv compus din tovarăşii de la organizatoric, 
propagandă, administrativ, C.G.M., tineret, câte un tovarăş şi de la femei şi pe baza 
indicaţiilor primite de aici să elaboreze un plan de muncă pe baza rezoluţiei şi această 
comisie să fie îndrumată de tovarăşul Chişinevschi, să prezinte un material Secretariatului, 
Biroului Politic, care să fie obligatoriu şi aplicat Şi tovarăşii aceştia să intre în comitet. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord să fie patru tovarăşi şi aş propune să lucreze şi 
tovarăşii Moghioroş şi Chişinevschi, au fost la Biroul Informativ, mai păstrează spiritul de 
înaltă răsptmdere în care s-au pronunţat toate partidele comuniste şi muncitoreşti. Avem şi 
material. 

Tov. Chişinevschi: În nici o ţară a democraţiei populare nu s-au făcut comitete 
pentru pace în fabrici. 

Tov. Luca: Dar să nu fie organizaţii, că o să înceapă cu sedii, buget. 
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Tov. Moghioroş: Mai bine să fie tovarăşul Chişinevschi, eu stmt foarte încărcat cu 
pregătirea plenarei, colectările etc. Propun pe tovarăşii Chişinevschi, Apostol, Constanţa 
Crăciun, Lupu Petre şi Petrescu. 

Tov. Gheorghiu: De fapt, lucrează 2, restul ajută. Tennenul. 
Tov. Chişinevschi: În ziua de 10 ianuarie. 
(Toată lumea e de acord) 
17. Propunere pentru înfiinţarea unui institut de artă poligrafică. 
Tov. Chişinevschi: Propunem înfiinţarea institutului. Este vorba de cadre, de 

ingineri poligrafici (sic!). Sunt aici 2-3 tovarăşi sovietici care ne dau ajutor, sunt de înaltă 
calificare, începem să traducem munci. Ne trebuie hotărârea principială. 

Tov. Ana: Să ne facem mai întâi cadre în Uniunea Sovietică şi pe mmă, vedem. 
Tov. Chişinevschi: Am trimis în Uniunea Sovietică. 
Tov. Luca: Să fie o secţie la Politehnică. 
Tov. Chişinevschi: A fost şi a dat faliment. Şcoala va fi probabil de 1 an. 
Tov. Ana: Acela nu este un institut. Hotărâre principială nu putem da fără să cunoaştem. 
Tov. Teohari: Să prezinte material. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie să dau un răspWlS principial. 
Tov. Moghioroş: Proptm să aprobăm principial şi tovarăşul prezintă materialul. 
Tov. Ana: Poate materialul nu corespunde şi nu aprobăm. 
Tov. Chişinevschi: Eu spun că nici nu trebuie să vină materialul aici, la Secretariat, 

pentru că este o încărcare de prisos. 
Tov. Gheorghiu: Este necesar. 
Tov. Luca: Să facem un curs. 
Tov. Gheorghiu: Să facem un curs. 
Tov. Ana: Să fie W1 curs, o şcoală. 
Tov. Chişinevschi: O să venim cu un plan. 
(roată lumea e de acord) 
18. Propunere pentru a se lua hotărâre principială pentru decorarea conducătorilor 

sovietici de la Sovromuri si consilierilor specialişti. 
Tov. Gheorghiu: S-a hotărât chesthmea decorării. Tovarăşa Ana se ocupă cu 

problema aceasta. 
Tov. Chişinevschi: În Uniunea Sovietică sunt civili care au fost aici şi care au primit 

ordine vechi. Trebuie studiată problema, să fie schimbate. Noi le-am schimbat numai 
militarilor. 

Tov. Ana: Trebuie schimbate. 
Tov. Moghioroş: La noi s-a strâns lista. 
19. Rechizitionarea autocisternelor. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie făcut W1 studiu, câte cisterne, ce stare. Tovarăşul Vasilichi 

şi tovarăşul Teohari să facă acest lucru. 
20. Fixarea datei plenarei C.C. 
Tov. Gheorghiu: Când fixăm data plenarei? 
Tov. Moghioroş: Propun la 1 O. I. 
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Tov. Ana: Noi vedem mâine materialul cu tovarăşul Moghioroş, cel mai târziu joi 
să-l aibă secretarii, până sâmbătă să facă observaţiile, ca să se poată lucra dwninică şi luni la 
îmbunătăţire. Trebuie f'acută şi rezoluţia. 

Şedinţa s-a ridicat la ora 23 :30. 

T 
DANIC,fond CC al PCR-Cance/arie, dosar 1/1950.f 3-24. 

2. 1950, ianuarie 17. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului C. C. al 
P.MR referitoare la raportul asupra îmbunătăţi,rilor în munca organizatorică a 
partidului, convocarea sesiunii Marii Adunări Naţi,onale şi fixarea datei 
desfăşurării Congresului Cooperaţi.ei. 

PROCESUL-VERBAL Nr. 2 
al şedinţei Secretariatului 

din 17 ianuarie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18:30. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teobari Georgescu, Lothar 

Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Ordinea de zi: 
1. Proiect de raport asupra îmbunătătirilor în ml.lllca organizatorică a partidului. 
Hotărâre: Proiectul va fi îmbunătăţit pe baza observaţiilor făcute în şedinţă şi va fi 

supus Biroului Politic vineri 20 ianuarie 1950. 
Şedinţa plenară a C.C. va avea loc la 23-25 ianuarie 1950. 
2. Sesiunea Marii Adunări Nationale. 
Hotărâre: Marea Adl.lllare Naţională va fi convocată la 26-27 ianuarie 1950; 

tovarăşul Moghioroş va răspunde din partea Secretariatului pentru buna desfăşurare a 
lucrărilor; tovarăşul Gheorghe Apostol va fi propus ca preşedinte al acestei sesiuni. 

3. Congresul Cooperaţiei. 
Hotărâre: Se aprobă fixarea Congresului la 20 martie 1050. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 24. 

Şedinţa Secretariatului din 17 ianuarie 1950 

Tov. V. Luca arată că s-ar putea îmbunătăţi introducerea. În discuţia la plenară în 
jurul raportului se va îmbogăţi însuşi raportul. Are două probleme de adăugat: problema 
disciplinei de partid, care nu-i destul de subliniată şi problema călcării centralismului 
democrat, de care se vorbeşte prea puţin. Combaterea spiritului mic-burghez şi lipsa de 
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disciplină în aplicarea întocmai a liniei partidului, care dă posibilitatea duşmanului să 
lovească în noi. 

Nu se explică destul sarcinile secţiilor, de exemplu industrie grea, etc. şi în acest fel 
să nu se producă o substituire a ministerelor respective. Trebuie fixate serios atribuţiile 
sectoarelor. Ar trebui explicat că ele au sarcina de a cerceta problemele respective, a strânge 
material, informându-se şi de la ministere şi de jos. 

Din partea organizaţiilor de partid vin multe reclamaţii şi nimeni nu le strânge. 
Sr;cţiile au sarcina de a pregăti material pentru Secretariat, care ia hotărâri care se aplică la 
ministerele respective. Nu cumva ministerele să piardă rolul de conducere a sectoarelor 
respective şi să aştepte ca secţiile să le împingă. Precizate deci atribuţiile şi metodele de 
muncă ale secţiilor. 

În ce priveşte Secţia Administrativ-Politică, eu înţeleg că în ce priveşte M.A.I. şi 
M.A.N., organele lor politice rămân separate şi nu sunt încadrate hotărât în această secţie. E 
o oarecare autonomie, care ar fi periculoasă. Înseamnă că aceste direcţii politice ale M.A.I. 
şi M.A.N. rămân aparte. Secţia rămâne ca o secţie aparte, care poate fi legată de un secretar 
al C.C., dar totuşi ceva care nu-i încadrat serios, ca celelalte ramuri. Ce va fi pe viitor? Va fi 
ca şi până acwn, că tovarăşul Teohari, deşi lucreazaă de atâta timp la Interne, n-am avut 
posibilitatea să ascultăm un raport al muncii Internelor, pentru că are o simplă cu un 
secretar. Conducerea C.C. asupra armatei şi Internelor, de sus până jos, după părerea mea, 
trebuie să fie mai strânsă ca până acum. Cred că nu-i suficient ca Secţia Administrativ
Politică să se ocupe numai cu cadrele pentru M.A.I. şi M.A.N. Problemele acestor 
ministere trebuie să fie pentru noi o preocupare foarte serioasă. Cred că trebuie să fie legate 
cu un organ, fie cu Secretariatul, fie cu Biroul Organizatoric, chiar dacă rămâne secţie 
aparte, ,?BI" trebuie să se dea mai multă atenţie în ce priveşte M.A.I. şi M.A.N. 

1n ce priveşte ca organizaţia Bucureşti şi judeţeana Ilfov să fie o singură organizaţie, 
nu sunt de acord, pentru că problemele lor sunt cu totul altele. Nu cred just să amestecăm 
Bucureştiul cu plăş'tle. Este absolut nevoie de un comitet judeţean şi unul orăşenesc. Cred 
că e greşit în general şi pentru celelalte judeţene că nu avem comitete orăşeneşti, pentru că 
acestea au cu totul alte sarcini economice, politice şi administrative, decât judeţele. Trebuie 
să existe comitete judeţene, comitete raionale (plăşi), comitete orăşeneşti şi raioane în oraşe. 
Aceasta atât din punct de vedere de partid, cât şi al Sfaturilor Populare. 

La pag. 21, punctul IV, ar fi bine să lămurim problema legăturilor între secţiile 

centrale şi judeţene. Secţiile sunt ale comitetelor judeţene, nu ale Comitetului Central. 
Comitetul Central conduce prin organizaţia judeţeană, care la rândul său conduce secţiile 
sale. Acest lucru trebuie subliniat ca să punem capăt situaţiei ca fiecare secţie din Comitetul 
Central conduce secţiile locale, şi biroul judeţean n-a fost decât un fel de paiaţă. Nu era un 
organ judeţean monolit, care conduce tot aparatul său. Trebuie bine subliniată legătura de la 
centru la periferie la judeţene, între secţii, ca să se ştie cine conduce secţiile locale şi ce rol 
au ele. 

În ceea ce priveşte comitetele de plasă, ele vor juca un rol foarte important Cred că 
este necesar să aibă instructorii lor. Plasa se va mări şi devine o bază importantă politică, 
economică, culturală. Deci, comitetele de plasă trebuie întărite, mai ales dacă ne gândim şi 
la necesitatea luptei pentru transformarea socialistă a agriculturii. 
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La organizaţiile de bază cred că nu numai de m1mărul membrilor de partid se poate 
lega scoaterea secretarului din producţie, pentru că organizaţia de bază are rol de conducere, 
de gospodărie a întreprinderii întregi. Aci nu trebuie să fixăm numărul, ci să stabilim 
criteriile. În principiu să rămână de la 300, dar de la caz la caz, cu aprobarea C.C., poate fi 
scos secretarul din producţie dacă aceasta este necesar şi la organizaţiile mai mici de 300 de 
membri, depinde de caraterul întreprinderii. 

În privinţa dreptului de control al organizaţiei de bază din întreprinderi, din material 
reiese ca şi cu cum numai aceasta ar fi singura sarcină a organizaţiei de bază, şi toată 

activitatea ei. Trebuie asigurată unitatea de conducere din întreprinderi: directorul răspunde. 
Aci avem cele mai mari abateri. Trebuie foarte bine subliniate în raport relaţiile între 
organizaţiile de partid din întreprindere şi conducerea întreprinderii, sindicat, ca toţi să 
înţeleagă că între ele nu sunt interese antagoniste, ci partidul conduce, nu în sensul operativ 
de înlocuire a direcţiei, ci în sensul aplicării în mod just a directivelor generale. Ei trebuie să 
discute problemele, să mobilizeze forţele. În raport să fie mai pe larg vorbit despre aceasta. 
E o problemă de experienţă, de practică, de studiere, ca să nu mai existe ciocniri, ci relaţii 
bune. Organizaţiile de partid din întreprinderi, unele silesc pe director să facă tot felul de 
abateri, altele rămân în coadă. 

Să fie subliniată la sarcini, disciplina de partid şi disciplina în stat. Aplicarea legilor, 
hotărârilor partidului şi guvernului. Hotărârile acestea trebuie să fie sfinte pentru toată 
lumea, să nu se discute dacă ele se potrivesc sau nu, ci să discute cum să le aplice mai just 
în condiţiunile concrete locale, lucru ce la noi nu se face. Aceasta nu e tocmai o problemă 
organizatorică, dar e strâns legată cu viaţa noastră de partid şi de stat. Aceasta pentru că 
statul nostru să poată îndeplini într-adevăr rolul dictaturii proletariatului. 

Tov. Teohari Georgescu: Sunt de acord cu problemele ridicate de tovarăşul Luca 
pe linia sublinierii principiilor de bază ale partidului nostru, respectiv disciplina, spiritul 
critic şi autocritic. Materialul e foarte bun, fiindcă vine cu fapte concrete şi exemple. Ar fi 
bine tot cu câteva exemple, să se arate felul în care organizaţia de i'artid nu trebuie să 
lucreze pe linia călcării acestor principii. Avem destule exemple de acest fel, în care se vede 
că spiritul de critică şi autocritică este foarte slab şi domneşte metoda de comandă şi teama 
la oameni, ceea ce trebuie să ne dea de gândit. 
~ Sunt de acord cu problema stabilirii sarcinilor secţiilor respective, cu atribuţiile lor. 
1n acest raport însă nu se pot lărgi toate problemele, aceasta este sarcina mai ales a 
regulamentelor care vor urma raportului. 

În ceea ce priveşte conducerea din partea C.C. a întregii vieţi politice şi de partid, 
sigur sunt că sunt multe cauze pe care raportul le subliniază. Mie îmi pare rău că n-am putut 
da rapoarte de activitate şi n-am ascultat alte rapoarte, căci ar fi fost pentru mine un ajutor. 
Sperăm că după această plenară, odată cu crearea organelor noi, respectiv a Biroului 
Organizatoric, problemele vor merge mai normal. La pag. 2, paragraful ,,În anul 1921 ... " 
vorbim de principiul organizării pe bază de celulă, iar apoi la pag. 3 spunem iar „lichidând 
vechea structură organizatorică ... ". E o repetare. E o greşeală de tipar: trebuie introdus 
cuvântul ,,rămăşiţele". Tot la pag. 3, propun ca între elementele provocatoare să fie trecut şi 
Melinte, un bandit, conducător al organizaţiei Bucureşti. La pag. 5, trebuie precizat ce 
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înţelegem prin munci de răspundere. La pag. 6, ,,Dar cu acest prilej ... " să spunem că 
lucrul s-a petrecut în întreaga ţară, nu numai la organizaţia Bucureşti. 

Tov. Gheorghiu: Dacă nu spunem de călcarea principiilor de bază, şi pe viitor vor fi 
abateri. 

Tov. Luca: Trebuie luată ca devierea unor tovarăşi. La pag. 8, ,,Au fost excluşi ... " 
să se şteargă cuvântul „active". La pag. 11 nu prea înţeleg exemplul cu muncitorul 
cazangiu. La pag. 13, nu ştiu dacă bun exemplul cu responsabilul administrativ. Să fie 
modificat în sensul că n-au participat judeţenele la repart:iz.area bugetului. ,,În unele 
comitete judeţene ... " tot aşa, de ce să fie subliniat Bucureşti. La pag. 18, la secţia industrie 
uşoară e pus sectorul gospodăriei locale, şi apoi mai e pus încă o dată la secţia 

administrativ-politică. Să rămână numai la secţia industrie uşoară. La pag. 21, ,,Bucureşti va 
fi împărţit din punct de vedere administrativ ... ". Noi nu facem acum împărţirea 
administrativă. De asemenea, cuvântul ,,municipiul". Să nu se specifice în câte raioane 
împărţim trebuie principial stabilit că trebuie făcute raioane, şi nu numai în Bucureşti. Câte 
vor fi se va stabili printr-o hotărâre a C.C. La pag. 22, sunt de acord ca plasa să se nwnească 
raion, dar când se va lua hotărârea şi din punct de vedere administrativ. La pag. 23, trebuie 
bine clarificat dreptul de control al organizaţiei de bază din întreprinderi. În instituţii „pot 
semnala", însemnă că semnalizează pe linie organizatorică. La pag. 26, ,,să renunţe la 
metoda tutelării. .. în cele mai mărunte amănunte ... " adică în cele mai mari nu? Şi nici 
expresia nu e bună. 

Tov. L. Rădăceanu: La pag. I, ,,construirea socialismului" să fie pus în loc de 
„dezvoltarea ... ". La pag. 3, ,,În perioada dintre 23 ... " să se adauge aci că partidul a reuşit 
cu succes să mobilizeze elementele de stânga ale social democraţilor în lupta contra social 
democraţilor de dreapta. La pag. 5, la exemple de mobili.zare ale partidului, să se adauge şi 
centenarul lui Eminescu. La punctul 6, ,,dezvoltarea economiei socialiste" să se înlocuiască 
cu ,,în domeniul dezvoltării industriei socialiste, în domeniul transformării agriculturii ... ". 
La punctul 7, ,,În P.S.D. înscrierile se făceau din oficiu ... " nu e bună expresia, nu-i just 
exprimat prin temenul acesta. La pag. 9, ,,În ceea ce priveşte formele organizatorice ... " 
acest pasaj nu are legătură cu cel dinainte. Ar trebui de exemplu: ,,În bună parte explicăm 
lipsurile semnalate prin faptul că în formele organizatorice n-a existat o preocupare. 
permanentă ... ". La punctul 13, indiferent de reforma administrativă, trebuie înfiinţate 
urgent raioane de partid în Capitală. 

În ce priveşte Biroul Organizatoric, trebuie arătat cum va fi împărţită munca Din 
material rezultă că Biroul Politic e cel mai important organ, apoi ţine Biroul Organizatoric 
şi la urmă Secretariatul. 

- Secretariatul e superior. 
Tov. Chişinevschi: În linii mari, raportul e bun pentru a fi prezentat la plenară, cu 

îmbunătăţirile făcute în şedinţă. Nu va mai fi nevoie să-l vedem, va putea trece de-a dreptul 
la plenară. 

Sunt de acord că trebuie îmbunătăţite lămuririle cu privire la secţii. La pag. I, ,,Pe 
plan internaţional ... " să nu legăm şedinţa noastră de faptul că între cele două lagăre lupta se 
ascute. Propun să se pună ,,Munca organizatorică va fi întărită şi vom putea duce cu mai 
mult succes lupta pentru pace ... ". La pag. 6, ,,O mare slăbiciune ... " să scoatem „am 
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călcat" şi să punem „S-au făcut abateri de la învăţătura leninist-stalinistă ... ". La pct. 9, 
,,N-am ţinut seama ... " şi citatul, să nu-l punem la o parte negativă, ci să-l mutăm sau să-l 
punem ca o chestiune afirmativă. 

Tov. Ana: Să fie mai multe citate din tovarăşul Stalin. 
Tov. Chişinevschi: La pag.15, ,,Cu privire la secµi, cred că trebuie să lăsăm 

fonnularea din document şi să fie întărite în discuµi. - Direcµa Politică a M.A.I. şi Direcµa 
Superioară Politică a M.A.N. sunt cu drept de secţii. Orientarea s-a luat după experienţa 
sovietică. Aceste două secţii politice ce au dreptul de secţii ale C.C. al P.M.R Sunt conduse 
de Secretariat. Secţia Administrativ-Politică, care include câteva sectoare de muncă, nu se 
amestecă în treburile operative ale M.A.I. şi M.A.N. ci îndeosebi veghează la problema 
cadrelor, aceasta e problema fundamentală. Inclusiv cadrele superioare, care intră în 
nomenclatura C.C. Secţia Administrativ-Politică are sarcini limitate, iar alte secµi au mai 
multe drepturi. Drepturile Secµei Administrativ-Politice la M.A.I. şi M.A.N. se limitează 
numai la selecţionarea şi repartizarea cadrelor. La celelalte ramuri de muncă ale sale, are 
sarcini ca celelalte secţii. 

Cu privire la secţii, ar fi oare just acum să spunem că secµile C.C. nu mai trebuie să 
aibă contact cu secţiile judeţene? Părerea mea este că ar fi greşit şi dăunător. Biroului 
Politic, Biroului Organizatoric şi Secretariatului i-ar fi imposibil să conducă diversitatea 
ramurilor pe care le are în sfera de activitate. Sunt probleme pe care secţiile trebuie să le 
transmită pe linia lor directă Secţiile pot în anumite cazuri şi asupra anumitor probleme, în 
unna hotărârii şi aprobării Secretariatului, pot trata cu judeţenele direct, pot chema pe 
secretarul unei judeţene la secµa de agitaţie şi propagandă şi cere un raport de exemplu al 
secretarului organizaţiei de partid din Ploieşti, a-l preveni cu 2 săptămâni înainte, pe haz.a 
aprobării Secretariatului să pregătească un raport asupra felului cum Biroul Judeţean 
exercită conducerea asupra ziarului local etc. 

Una e a lua măsuri administrative de partid, până la scoaterea din fi.mcţie a 
responsabililor de secţie sau a-şi însuşi atribuµi care calcă sfera lor de activitate, şi alta e 
activitatea în sfera lor de muncă. Au drept conducerile secţiilor să dea directive? Nu. Pentru 
cea mai mică directivă, trebuie să ia măsuri de partid împotriva celor care le dau. Secµile 
dau recomandări. Convocarea responsabililor secţiilor de propagandă pentru aplicarea liniei 
C.C. pe întreaga ţară, aceasta trebuie să o hotărască Secretariatul sau Biroul Politic. Fiecare 
secţie e aparat, nu organ. Dar ca aparat, are anumite drepturi de a transmite linia generală şi 
a avea probleme de iniţiativă despre care fie că anunţă, fie că îi dăm dreptul. 

Fiecare secµe să-şi aibă regulamentul ei de funcţionare care să fixeze concret 
sarcinile :fiecărei secţii ca să nu existe încălcări şi să existe coordonare între secţii. De 
exemplu, pentru anumite probleme e nevoie de o coordonare a muncii între Secţia 

Organelor Conducătoare şi Secţia Externă. 
Aceste regulamente să fie gata ca, îndată după plenară, Biroul Politic să le poată citi. 

Ele vor feri oarecum secţiile de devieri de la cele stabilite de Secretariat. 
La pag. 23 e o gafă în material. Aci comisia a scăpat celelalte atribuţii, ca şi cum 

toată munca e limitată la control. Atribuţiile trebuie puse, fie sub fonnă statutară, fie 
enumerate. (Din statutul P.C.(b) articolul 60 şi 61). 

Nu cred că e bine să desfiinţăm judeţeana Ilfov. Aceasta să se scoată din material. 
22 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



La pag. 26, ,,Alegerea organelor de partid ... " e greşit formulat să se pună „vor 
trebui bine organizate, ca să ducă la întărirea politică organizatorică a partidului ... ". 

Trebuie accentuat asupra problemelor ridicate de tovarăşul Luca, problema 
disciplinei şi a respectării democraţiei interne de partid. 

Să fie de asemenea tratată problema ascultării de rapoarte ale comitetelor judeţene la 
C.C., adică să ne luăm această obligaţie în faţa Plenarei, ascultarea şi darea de răspuns la 
diferite probleme ce frământă organizaţiile judeţene. 

Tov. Ana Pauker: Un lucru care în raport este greu e drept să iasă în evidenţă fără 
un caracter de agitaţie şi propagandă, e însă o chestiune centrală, este chestiunea luptei 
pentru pace. Să învăţăm noi şi să învăţăm şi pe alţii, că nu există chestiune care nu poate fi 
legată cu aceasta, care în momentul actual este cea mai arzătoare. Însăşi plenara noastră să 
fie sub semnul luptei pentru pace. 

La pag. 3: N-a fost niciodată legiferată celula mixtă. Este just că principiile de 
organizare ale partidului n-au fost totdeauna ~te. 

,,În timpul înaintării victorioase ... " propun să se adauge „pe teritoriul ţării noastre" 
şi problema cu demascarea pus mai sus. 

La pag. 5: Nu se poate trece cu vederea fonnarea gospodăriilor colective şi 

reorganizarea mişcării cooperatiste, cu toate slăbiciunile pe care le are. La pag. 6, ,,În timpul 
războiului, partidul a făcut. .. " trebuie pus „a dat jertfe" sau a „Îacut sacrificii". La pag. 8, 
,,Înainte şi după Congresul de Unificare". La pag. 10, ,,Tot datorită faptului ... " de dat 
exemple. La pag. 15, dacă am putea schimba numele de Administraţia C.C. ca să nu se 
confunde cu Administrativ-Politică. Trebuie să ne gândim. 

„Secţiile trebuie s-o documenteze ... să sesizeze C.C." nu e bine să fie pus 
,,Pregăteşte materialul documentar necesar asupra problemelor ... " şi scos ,,sesizează". ,,,, 

La pag.16, ,,pregăteşte o documentare ... " scos. ,,Întocmeşte ... " e o chestiune 
internă, care nu trebuie pusă aci. La pag.17, punct h. să spunem „prin nomenclatură 
înţelegem aci ... tabloul funcţiunilor ... pct.1./ ,,răspunderea a 2 organe judeţene" ,,secţia 
organelor ... " trebuie adăugat „conducătoare". La pag. 20, sunt contra propuneri să fie 
desfiinţat Comisia Judeţeană Ilfov. Sunt de acord ca în cele mai mari judeţene şi comitete 
orăşeneşti. Cred că au făcut această propunere fiindcă munca merge slab şi la Bucureşti şi 
în judeţul Ilfov. Trebuie introdus neapărat problema întăririi organizaţiei de Bucw-eşti şi 
critica ei. La pag. 25, pct. XII ,,Pentru o mai bună cunoaştere ... " cui se subordonează 
organizatorii de partid? Trebuie formulat altfel. La pag. 27, trebuie lărgit şi cu anglo
americanii, a căror agentură e banda din Iugoslavia, şi pusă chestiunea cu pregătirea de 
război. Citatul să rămână numai până la „ei trebuie descoperiţi." La pag. 28, aş propune ca 
în loc de citatul acesta, deşi e bun, să fie dat un citat al tovarăşului Stalin, sau al Rezoluţiei. 

,,În vederea îmbunătăţirii ... " să nu creadă oamenii că terminând astfel, munca de 
propagandă e esenţială. 

Tov. Luca: E necesară ridicarea autorităţii primului secretar, care răspunde de toată 
munca. Ceilalţi secretari, al doilea şi al treilea au împărţit sectoarele de muncă. La pag. 28, 
,,Partid~ nostru are sarcini măreţe ... " n-are legătură comparaţia cu ţările capitaliste. 

1n privinţa M.A.I. şi M.A.N., aci spunem că acestea sunt secţii ale C.C. Până acum 
n-am prea simţit aceasta. 
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Tov. Teohari: Secţia C.C. au legătură nu cu M.A.N. şi M.A.I., ci Direcţia 
Superioară Politică a M.A.N. şi Direcţia Politică a M.A.I. Secţia se ocupă cu problemele 
direcţiei şi nu cu problemele ministerului ca atare. Ele au legătură cu Secţia Agitaţie şi 
Propagandă. 

Tov. Luca: Dar aceste secţii sunt deosebite de celelalte secţii. Acestea au rol de 
conducere, deci nu pot fi legate de o secţie oarecare a unui aparat, ci direct cu Biroul 
Organizatoric sau Biroul Politic. Legătura cu C.C. n-a fost bine stabilită. În material se 
spune ,,îndeosebi" selecţionarea şi repartiz.area cadrelor ... când ea nu are decât nwnai 
această sarcină. 

Secţia Organelor Conducătoare de Partid ... nu e o expresie prea bună. 
Tov. Moghioroş: Vreau să atrag atenţia asupra tn1or chestilllli şi anume: sunt unele 

pasaje care înseamnă modificarea statutului; de exemplu: în ceea ce priveşte organizaţia de 
bază, statutul fixează 100 membri. Noi acum pllllem 500 membri. 

În ceea ce priveşte secţiile nu spune nimic. 
În ceea ce priveşte stabilirea atribuţiilor organizaţiei de ba.ni e ceva nou în statut 
Nu-i prevăzut Biroul Organizatoric. 
Avem lll1 singur tip de organizaţie de ba.ni. Avem ca excepţie faţă de principiu 

organizaţiile teritoriale la sate, 600/4. 
Tov. Ana: În material să fie spus ,,Propunem următoarele schimbări la statut, pe 

care urmează să le supunem apoi congresului spre aprobare." 
Tov. Moghioroş: În ce priveşte observaţia că atribuţiile secţiilor nu sunt lămurite pe 

larg, aceasta ar lungi peste măsură raportul şi s-ar pierde din ceea ce e esenţial. Aceasta se 
va face pe baza unui regu]ament. Şi trebuie pus în raport că se va da un regu]ament. 

În ceea ce priveşte organizaţia de masă, s-a dovedit că secţia noastră a început să 
conducă aceste organizaţii atunci când am avut-o. 

Tov. Chişinevschi: Propun să facem o secţie specială secţia organizaţiilor de masă, 
în care să intre U.F.D.R, Frontul Plugarilor, Federaţia Meşteşugarilor, şi apoi comitetele 
naţionale. 

-Se aprobă. 
Tov. Moghioroş: În ce priveşte sectorul de verificare, ele trebuie să fie separat de 

celelalte secţii. Aci se va face verificarea numai pentru cei care intră în nomenclatura C.C. 
Tov. Ana: Chestillllea cu colegiile e greşit formulată la pagina 20, ca şi cum ar fi un 

organ al organizaţiei Bucureşti. 
Tov. Moghioroş: Judeţeana Ilfov e în urmă din toate punctele de vedere. Pentru 

aceasta voiam să facem un singur comitet pentru organizaţia Ilfov şi Bucureşti. 
- Se stabileşte un comitet pentru Bucureşti şi unul pentru judeţeană. Trebuie mllllcit 

astfel ca să se reintre în normal, şi din W1ele puncte de vedere, comitetul organizaţiei Ilfov 
să fie superior celui de Bucureşti. 

Măsurile propuse trebuie urmărite cum se aplică în viaţă pentru a vedea ce rezultate 
dau Aplicarea mecanică poate duce la răsturnarea intenţiei bune. Biroul Organiz.atoric de la 
bllll început trebuie să fie lll1 organ care rezolvă problemele, înainte de toate regu]amentele 
de fi.mcţionare. Nu putem despărţi în mod absolut unde se termină munca politică şi unde 
începe cea organizatorică. Secretariatul are lll1 rol foarte important, de repartizare a 
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problemelor. Munca trebuie planificată. Aceasta este o condiţie care împiedică încălcarea. 
Restul observaţiilor le vom introduce în material. 

Tov. Luca: Deşi verificarea oamenilor oamenilor e necesară, nu cumva această 
muncă, făcută tot din birou, să nu dea rezultatele de până acum, şi toată răspunderea să fie 
aruncată asupra partidului. De cele mai multe ori, Cadrele n-au avut posibilitatea să 
cerceteze şi să garanteze pentru oameni. Eu propun ca fiecare secţie care are răspunderea 
pentru cadrele ei, să facă şi verificarea trecutului. 

În privinţa organizaţiei Bucureşti şi Ilfov, chiar dacă vom avea un singur secretar 
general pentru ambele comitete, tot trebuie să avem două organe bine deosebite, fiecare cu 
un secretar. Trebuie bine întărit Comitetul judeţean Ilfov. 

Tov. Chişinevschi: La sectorul de verificare a trecutului cadrelor vor merge nwnai 
acei pentru :funcţiile care intră în nomenclatura C.C. Limitele nomenclaturii depind de noi. 
Să se facă un proiect cu cine intră în nomenclatură. De rest răspund organele respective. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Raportul conţine o analiză a activităţii organiz.atorice a 
partidului nostru şi cu observaţiile făcute aci îl putem prezenta plenarei unde, de asemenea, 
va mai fi îmbunătăţit de membrii C.C. 

Materialul nu e destul de sistematizat în sensul că de la început să reiasă analiza 
asupra organizaţiilor de bază, cu o ocupare specială cu privire la activitatea organiz.aţiilor de 
bază. Poate aceasta ar fi ieşit mai bine în evidenţă dacă sistematizarea materialului ar fi fost 
mai bună. Tot aşa în privinţa lipsurilor care au avut loc în activitatea secţiilor şi despre rolul 
secţiilor pe viitor. Se dau exemple şi aceasta e bine. E drept că secţiile luau rolul de organe 
conducătoare. Mai mult, datorită practicii îndelungate, s-a creat sistemul de legături, metode 
de muncă, astfel că organizaţiile de partid au început să vadă fizionomia secţiilor 

întunecând însăşi organele centrale. Aveau mai multă teamă de secţii, decât de membrii 
C.C. Cazul când responsabilii de secţii în comitetele judeţene făceau rapoarte de care nu 
ştia conducerea organiz.aţiei, e ceva străin de activitatea partidului. 

Tov. Luca: Caracteristic mic-burghez. 
Tov. Gheorghiu: Să ne ferim de copierea mecanică a metodelor şi fo1TI1elor 

organiz.atorice sovietice, să vedem ce se potriveşte la noi. Secţiile trebuie puse în condiţii 
nolTilale de lucru, adică ele în nici un caz nu pot fi organe, ci fac parte din aparatul ajutător 
al C.C. Lor trebuie să li se indice sectoarele, problemele, de aceea s-a şi vorbit despre 
nomenclatură şi ce se înţelege prin ea Vor mai fi multe neînţelegeri, dar viaţa va arăta ce 
trebuie îmbunătăţit. Dar cred că secţiile ar putea lucra bine şi ar da un ajutor conducerii 
partidului şi organelor în subordine, dacă li se vor da instrucţiuni precise de ce au de fficut. 
Nu trebuie pus un zid între secţii. Sunt cazuri când e nevoie de colaborare între ele. Dar în 
mare, problemele vor trebui delimitate. Planificarea muncii partidului a rămas în unnă, de 
sus până jos. Va trebui pus acest aspect în analiz.ă ca o sarcină pentru partid 

De asemenea, trebuie vorbit despre controlul efectiv de partid, ce înseamnă el, 
aducând exemple din activitatea noastră de abuzuri în chestiunea controlului executării 
directivelor de partid. Acum se propun metode care să asigure controlul. 

Despre inspectori: ei iau contact nu numai cu comitetele judeţene, ci merg până la 
organizaţiile de bază. Ei vor aduce un mare ajutor în toată activitatea organizaţiilor de 
partid, dacă îşi vor aduce un mare ajutor în toată activitatea organiz.aţiilor de partid, dacă îşi 

25 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



vor cw10aşte bine sarcina Dacă nu, vor aluneca uşor pe linia secţiilor de până acwn, de a da 
dispozipi şi directive. Se pune aci iar problema controlului executării sarcinilor de partid 

1n ce priveşte Secţia Armatei, Internelor, e lămurită, şi sunt de acord 
Trebuie, de asemenea, un regulament pentru Secţia Organizaţiilor de Masă. Trebuie 

să asigurăm conducerea din partea partidului a acestor organizaţii de masă. Să îmbunătăţim 
legătura cu ele şi controlul executării hotărârilor C.C. 

Întărirea comitetelor judeţene de plasă. Şi a organizaţiei Bucureşti şi organizaţiei 
judeţului Ilfov să fie legate direct de C.C. 

Tov. Luca: Atunci secretarul organizaţiei Bucureşti ar trebui să intre în Secretariat 
sau Biroul Organizatoric. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie făcut un plan în care să se stabilească concret ce secţii 
sunt, W1de şi cum, pe teritoriul ţării. Acestea să :fie după caracterul judeţenei. Să fie 
stimulată iniţiativa comitetelor judeţene. La fel la plăşi. 

Întărirea conducerii organizaţiilor de bază. 
Întărirea comitetelor judeţene, cărora li se supun comitetele orăşeneşti. 
În privinţa cadrelor, trebuie ca :fiecare pe linia sa să ducă politica de cadre şi să 

verifice cadrele sale. Să se delimiteze bine cine intră în nomenclatura C.C. Cei care au un 
sector de activitate, nu trebuie să fugă de răspundere însă. De exemplu, în chestiunea 
trimiterii peste graniţă, trebuie să stabilească locul de muncă respectiv, dar trebuie să-şi ia 
răspunderea şi conducerea de partid prin acest sector de verificare a trecutului cadrelor. 

Trebuie subliniat în material că derogările de la statut va trebui să le supunem 
congresului pentru aprobare. 

Concluziile sunt slabe. 
Pagina 1, ,,nemaiîmpărţind puterea ... " propun să fie înlocuit cu fonnula leninistă 

„exercitând puterea în alianţă cu ţărănimea muncitoare ... ". Apoi expresii ca acestea 
„pregătiri turbate" să nu fie folosite. La pag. 2, ,,P.C.R a desîaşurat. .. " nu ştiu dacă e 
nevoie de „elemente cu mentalitate mic-burgheză ... ". Scos. La pag. 3, ,,acţiuni de luptă" 
trebuie numai „acţiuni". Apoi nu trebuie pus ca şi cum istoria partidului nostru ar începe de 
la Congresul al V-lea. La pag. 8, ,,Ca rezultat. .. " aci trebuie spus că ne-am transformat în 
pompieri de stingere a focarelor de acţiuni îndreptate peste capul şi împotriva partidului 
nostru. Partea sănătoasă pe care am avut-o, a ţinut piept ... 

,,Elemente străine ... " să fie pus ,,metode de muncă de descompunere şi 

compromitere a partidului ... ". 
- Rezoluţia va cuprinde partea a II-a a raportului. 
- Plenara va avea loc în zilele de 23-23 ianuarie 1950. 
- Vineri se va ţine şedinţa Biroului Politic, după ce tovarăşii au studiat materialul 

care li se va trimite din timp, spre a-şi face observaţiile. 
Tov. Luca propune ca să se numeroteze plenarele noastre de asemenea şi sesiunile 

Marii Adunări Naţionale. · 
La punctul 2, se fixează ca tovarăşul Moghioroş să răspundă pentru Marea Adllllare 

Naţională şi să aibă permanent această muncă. Tovarăşul Marin Florea Ionescu să fie 
activizat. Preşedintele acestei sesiuni va fi tovarăşul Gheorghe Apostol. 
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Tov. Moghioroş propune ca preşedintele Marii Adunări să fie pennanent, să nu se 
mai schimbe. Tovarăş! Apostol să fie cel puţin un an. 

Se fixează ziua de 26-27 ianuarie pentru convocarea Marii Adunări Naţionale. 
La punctul 3, tovarăşa Ana Pauker propune ca în 20 martie să se ţină Congresul 

Cooperaţiei. Citeşte ordinea de zi şi mersul lucrărilor. Să fie invitaţi delegaţi din U.RS.S., 
din ţările de democraţie popu.lară şi Italia 

Se va întocmi un plan de organizare a acestei munci, până la Congres. 

Raportul pentru plenară asupra problemelor organizatorice 

Tov. Gheorghiu: Comisia care a lucrat a adus acest material. Ca studiu este un 
material foarte interesant Toată lumea l-a citit. Supunem Secretariatului pentru a fi discutat 
împreună cu acele probleme care au fonnat discuţii şi în sânul Comisiei. 

Tov. Luca: Citind materialul pregătit de comisie pentru plenară, trebuie să constat 
că, deşi am amânat de multe ori şedinţa plenară, azi, în ajunul ei, nu suntem gata cu 
problemele organiz.atorice şi aşa cum sunt nu putem veni în faţa plenarei. Trebuie refăcut 
complect, de pe cu totul alte baze. 

Trebuie să constat că nu s-a ţinut seamă în pregătirea acestui material de hotărârea 
Secretariatului de a fi luat organizaţiile de jos la faţa locu.lui şi să facă o analiză a muncii 
noastre organizatorice, ci au făcut materialul din cancelarie, cel puţin aşa se simte, nu este 
studiată nici măcar munca, metodele organizatorice, fonnele organiz.atorice, analiz.ate 
diferitele organe şi secţiuni ale C.C. 

Ai impresia că nu s-a făcut nimic, că s-a mers pe o linie absolut greşită. Totuşi sunt 
rezultate ale muncii partidu.lui aşa cum era, slab din punct de vedere organizatoric, dar s-a 
făcut ceva în ţ.ara aceasta. Totul lipseşte. Sunt câteva fragmente de teorie în introducere, 
parcă am fi plin de lupte fracţioniste. Fiecare sector trebuie luat în parte şi analizat serios. 
Trebuie schimbate multe definiţii, care pun în poziţie nejustă C.C., Biroul Politic, 
Secretariatul. 

De la teorie se trece la sarcini, fără a analiza concret, parcă tovarăşii ar fi trăit afară 
din partid, n-au trăit munca, frământările. Numai după război toate schimbările, fonnele, 
metodele încercate din pllllct de vedere organizatoric, de a îmbunătăţi munca partidului. 
Poate o să facem o plenară lărgită, dar cum să mergem cu un asemenea material în faţa ei? 
Din care lipseşte complect analiza activităţii şi rezultatele muncii C.C. 

Tocmai pentru că am această părere principială nu am putut să fac îndreptări. 
Părerea mea ar fi să se facă un alt raport, pentru că, după părerea mea, acest raport trebuie 
respins. Plenara nu este pregătită din punct de vedere al muncii organiz.atorice. 

În ceea ce priveşte propunerile. Trebuie să spun că Sllllt o serie de propuneri bune, 
însă şi acestea suferă, pentru că lipseşte analiz.a. În două zile, tovarăşul Moghioroş nu putea 
să se pregătească o analiză. Nu este posibil a copia măsurile organiz.atorice ale P.C.(b) în 
condiţiunile în care stmtem şi în ce priveşte cadrele şi din alte puncte de vedere care nu 
corespund condiţiilor din U.RS.S. Noi trebuie să ţinem seama de experienţa Uniunii 
Sovietice şi pentru aceasta avem nevoie de o analiză serioasă, ca să nu luăm măsuri pe care 
va trebui să le schimbăm mâine din nou. Trebuie o analiză din toate punctele de vedere, 
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cwn am lucrat, ce am rea1iz.at, arătând sarcinile care stau în faţa noastră şi metodele 
corespunzAtoare pentru îndeplinrea acestor sarcini. N-aş putea să spun părerea mea, pentru 
că poţi trage concluzii trebuie să etmoşti cum ai lucrat, ce ai făcut, înveţi din greşeli, cum le 
îndrepţi. Fără analiza realizărilor partidului, fără analiza muncii, fără a fixa sarcinile 
organizaţiilor care revin pentru îndeplinirea acestor sarcini, este o ruptură între teorie şi 
practică. 

Mai bine să amânăm încă 2-3 săptămâni decât să mergem cu acest material şi să 
facem un lucru necoresplll17.ător. 

Suntem cu toţii vinovaţi că am neglijat această chestiune, recunosc. Însă cu acest 
material, chiar îmbtmătăţit din cancelarie, nu este posibil pentru că nu am analizat 
organizaţiile de partid pe care le transfonnăm şi să stabilim că totul a fost până acum rău şi 
trebuie schimbat 

Propun ca plenara să fie amânată cu 2-3 săptămâni şi problema organiz.atoarică să 
fie bine studiată şi pregătit un material pentru plenară bine analizat din toate punctele de 
vedere. 

Nu sunt convins că proptmerile sunt juste l 00°/o, pentru că n-am analiză 
Tov. Chişinevschi: Nu intru în discuţia documentului, ci vorbesc de propuneri. De 

tmde reiese că aceste propuneri ale comisiei împreună cu tovarăşul Moghioroş nu sunt 
făcute în haz.a unei situaţii reale? Secretariatul trebuia să stea de vorbă cu secretarii confonn 
hotărârii pe care eu am luat-o atunci. 

Tov. Teohari: Propunerile făcute de comisie fără îndoială că sunt probleme care 
înseamnă o cotitură din viaţa partidului nostru şi desigur, aceste învăţăminte fiind luate de la 
P.C.(b) nu pot să fie decât în avantajul partidului nostru. 

Eu sunt de acord cu tovarăşul Luca că lipsa unei analize a muncii până azi a 
partidului nostru şi a organelor sale nu dă posibilitatea de a avea o imagine clară ce a fost şi 
ce o să fie mâine pentru partidul nostru. 

Desigur că tovarăşii au lucrat la o problemă exterm de grea şi noi am întârziat să-l 
discutăm, ceea ce ar fi fost un ajutor pentru ei în problemele care azi nu sunt complect clare. 

Este necesar ca în materialul unde se prezintă propuneri de aşa mare importanţă să 
fie văzute şi cum s-a desfăşurat activitatea noastră. S-a arătat aici că venim şi schimbăm 
direcţiile de azi şi schimbăm de sus până jos. De aceea trebuie arătat de ce nu este posibil să 
mergem înainte cu aceste fonne, de ce avem greutăţi. Propunem modificarea organelor 
mergând până la plasă, organizaţii de bază. Or, noi ştim că aşa cum merg azi sunt greutăţi 
mari şi, dacă am merge aşa înainte, partidul ar întâmpina greutăţi din ce în ce mai mari. 
Fără organe de partid bine organizate nu se poate să avem un aparat de stat mai puternic. 

Noi, când venim cu o nouă reorganizare, trebuie să venim cu o analiză, regulament, 
atribuţiuni pentru fiecare secţiune şi sector, pentru că dacă nu sunt bine fixate se pot 
întâmpla iarăşi încălecări. 

Dacă luăm propunerile acestea, lăsând la o parte materialul, sunt fără îndoială 
propuneri care vor aduce o cotitură. în munca partidului. Sunt însă lucruri care pot crea 
încurcături. De exemplu, la primul punct unde se vorbeşte de sarcinile Biroului Politic, 
Biroului Organizatoric şi Secretariatului, în primul material a fost o fonnulare justă, pentru 
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că se citează statutul P.C.(b) dar formularea aceasta poate să creez.e încurcături (citeşte: 
Secretariatul va lua ca şi până acum hotărâri ... etc). 

Cu problema cadrelor. Eu am înţeles că pe lângă fiecare secţie vor trece cadre. Dar 
tovarăşii spwi că este vorba numai de evidenţa lor. Tovarăşii spwi că Biroul Organizatoric 
are rolul de a coordona mwica în privinţa repartizării cadrelor şi apoi că sectorul 
nomenclaturii nu are fimcţia şi sarcina de a defini care fimcţii sunt desemnate de C.C., 
Biroul Politic şi Biroul Organizatoric şi bine şi spwie atribuţiile pe care le-au avut înainte 
Secţia Cadre în ce priveşte selecţionarea etc. Desigur aceste lucruri trebuie spuse clar şi 
precis. La pagina 4, pwictul 9, Sectorul Administraţiei Interne. Am impresia că tovarăşii 
când au fost la Moscova s-au ocupat de secţiile importante, însă aceasta au lăsat-o la o 
parte. Tovarăşii au ajW1S la concluzi.a că acest sector să fie şi până jos, însă îară săi se dea 
importanţa respectivă, adică ca (sic !) Wl sector pur şi simplu administrativ, care n-are 
nimic cu partea politică. Apoi la pagina 4, pwictul 4 se propwie ca în locul biroului judeţean 
alcătuit din ... • (citeşte). 

Nu ştiu cum au înţeles tovarăşii includerea în Biroul Judeţean a preşedintelui 
Comitetului Provizoriu, ca Wl principiu peste tot sau nu. Cred că nu este nevoie, poate să 
facă parte din comitetul judeţean. Trebuie văzut dacă considerăm că e bine să fie în birou. 
La fel dacă intră în birou cel însărcinat cu mwica la Tineret, în U.RS.S. nu este aşa Sau e 
însărcinat cineva din birou cu mwica la Tineret. Trebuie să luăm exemplu cum este în 
Uniwiea Sovietică. La pagina 5 nu este clar. Se spwie că Comitetul (sic!) de plasă va avea 
7-11 salariaţi în afară de personalul administrativ. Comitetul de plasă va fi Wl comitet ales 
de 7 sau 11, salariaţi sau nesalariaţi. Ce caută aici personalul administrativ? 

Propwierile sunt foarte importante, de care se poate ţine seamă pentru a fi puse în 
faţa plenarei, însă trebuie să avem pregătit tot materialul, cu cât mai repede, cu atât mai 
bine, dar n-are nici un rost să avem plenară şi să lămurim abia acolo lucrurile neclare, ci să 
poată fi explicate acolo. 

În concluzie, consider- ca propwierile să fie legate de o analiz.ă cum a arătat tovarăşul 
Luca, să fie pregătit şi materialul ajutător al acestei reorganiz.ări şi să facem plenara cât mai 
repede, când materialul va fi gata 

Tov. Chişinevschi: Problema de principiu este dacă trebuie şi putem să mergem la 
plenară. Părerea mea este că trebuie să mergem neapărat la plenară cu problemele 
organizatorice. Trebuie să mergem cu o mwică temeinică, bine gândită, ţinând cont de toate 
observaţiile. 

Avem cu toţii o mare vină, s-a prelungit din iulie-august, nu l-am studiat 
Studiul făcut este extrem de preţios şi din pwict de vedere al cunoşaterii mwicii 

politice organizatorice a partidului nostru. Însă este nevoie de o hotărâre fermă pentru 
pornire acolo wide sunt încă lucruri neclare. 

(Citeşte din Statutul P.C.R despre organele de conducere). 
Din punct de vedere statutar este pe deplin corespunzător cu hotărârea Conferinţei 

Naţionale. Experienţa a arătat că mai departe nu putem merge îară a face reorganizarea şi a 
nu merge înainte înseamnă a merge înapoi şi din punct de vedere organizatoric şi politic, 

• Lipsă în text. 
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mWlca organizatorică rămânând în urma avântului politic, al activităţii de stat şi vieţii de 
partid. 

De la bWl început, de când CW1osc problema, şi din expW1erea comisiei la întoarcere 
s-a spus că fiecare secţie îşi va avea regulamentul ei, statutul ei de funcţionare. 

Biroul Organizatoric a existat la P.C.(b) din timpul lui Lenin, care a spus că nu se 
pot delimita strict obligaţiile Politbiroului• de acele ale Orgbiroului„ deşi SWlt 2 organe 
distincte. Practic, activitatea P.C.(b) a arătat că W1ele probleme pot fi rewlvate de la Wlul la 
altul. Acest pWlct de vedere în acest prim document este primul argument pe car~l susţin 
să primim această propW1ere. Fără îndoială că nu este o analiză, dar ele SWlt bazate pe 
analiza îacută în cursul activităţii generale de partid, contactul cu oamenii şi fără îndoială că 
trebuie dată o explicaţie temeinică membrilor C.C. la plenară asupra necesităţilor care au 
detenninat schimbarea, pentru că cu (sic!) vechile forme pot deveni o frână. 

La noi - ca şi în UniW1ea Sovietică - W1ele lucruri au putut să dovedească, la W1 
moment dat, că nu corespW1d şi să trecem la altă formă de organizare. În UniW1ea Sovietică 
au fost multe cazuri când în anumite condiţii s-a revenit. 

Este necesar de a clarifica obligaţiile secţiilor, sarcinile lor. SWlt multe care până 
acum n-au fost, iar Direcţia Organizatorică s-a ocupat de toate problemele. 

Părerea mea este că toate aceste secţiuni, chiar dacă la început le vom face cu 2-3 
oameni, dar trebuie făcute, pentru că dacă le creăm azi, peste câteva luni vom avea W1 
aparat format. Dacă nu, când vom intra în primul plan cincinal, vom simţi lipsa lor. 

Cred că acest material poate să servească drept bază pentru compW1erea raportului 
cu toate aceste secţii. Tovarăşul Teohari are dreptate, trebuie explicate W1ele chestiuni. 

Eu susţin proiectul acesta ca bază rămânând ca să fie perfecţionat prin redactare, 
încadrat într-Wl ra~rt amplu al vieţii noastre de partid 

Tov. Ana: 1n mW1ca noastră de partid ne-am ciocnit de o serie întreagă de lipsuri şi 
greşeli, de pildă că se prelucrează de patru ori acelaşi referat în organizaţia de bază, sindicat, 
tineret, îară să se ia în considerare locul Wlde mW1ceşte omul. N~am ciocnit de o serie de 
nepotriviri. Noi să îndepărtăm aceste nepotriviri potrivind organele noastre la momentul în 
care ne găsim. Am făcut W1 lucru bun, de a merge în U.R.S.S., de a vedea cum să facem. 
Este greşit să copiem, ci să învăţăm din experienţa Uniunii Sovietice, să vedem ce se 
potriveşte la noi şi cum trebuie făcut la noi. 

Cu W1 lucru am fost cu toţii de acord, că ne lipseşte W1 organ care să se ocupe de 
chestiunile în mod special organizatorice. 

Noi am criticat în special Direcţia Organizatorică şi Direcţia Propagandă şi Agitaţie 
pentru faptul că Biroul Politic şi Secretariatul au trebuit să constate că aceste Direcţiuni luau 
hotărâri. Nu putem să spW1em că au luat hotărâri singuri, dar aplicarea hotărârilor a fost pe 
dos făcută, sau hotărârile au fost date jos ca o instrucţie, ca o îndrumare a secţiei respective. 
De aici n~am trezit cu situaţia că în unele locuri s-a spus că ele au hotărât şi nu C.C. al partidului. 

• Biroul Politic al Partidului Comunist al Uniunii Sovietice. 
•• Biroul Organizatoric al Partidului Comunist al Uniunii Sovietice. 

30 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Noi am recunoscut şi acest lucru, ce se întâmplă deseori, că tovarăşii din Secretariat 
fiind ocupaţi, că secţiile erau nevoite să ia măsuri operative şi din această cauză au ajuns 
până acolo că şi-au închipuit că sunt C.C., că ele iau hotărâri, ele şi le execută. 

Deci, am simţit necesitatea de a avea un organ care pe linie organizatorică pe haz.a 
hotărârii Biroului Politic, a Secretariatului C.C., să stabilească apoi în mod organizat într-o 
chestiune cum se rezolvă practic problema până jos. Comisia care a fost la Moscova ştie 
cum lucrează acest birou şi noi vom putea să nu mai suferim prea multă vreme de 
încălecări, în munca noastră practică vom vedea singuri cum trebuie repartiz.ată munca. 

Apoi ne-am ciocnit de Direcţia Cadrelor. Am constatat că adesea au fost cadre 
nepotrivite şi câte un organ şi-a uşurat situaţia, declinându-şi responsabilitatea asupra unor 
cadre, spunând că i-a dat partidul. Aşa cum sunt acum cadrele, nu sunt în stare să cunoască 
oamenii cei mai potriviţi în toate părţile şi o vor face mai bine secţiile care au de lucrat cu 
cadrele corespunzătoare şi fiecare va purta responsabilitatea cwn va creşte şi va verifica cadrele. 

,,Sectorul nomenclaturii" cred că nu este cel mai bun acest tennen, trebuie găsit altul. 
Noi de mult vorbim de secţii de care este nevoie şi este clar că partidul fiind 

conducător al statului, nu putem conduce fără material bine pregătit, să facem baze 
ştiinţifice, nu spontan. Trebuie să găsim oameni ca să facă treaba bine. 

Chestiunea cu grupele cred că este o chestiune bine pusă. Noi am mers la grupe 
unde era sau nu nevoie. Este clar că nu pot fi făcute pe bază de număr, ci pe bază de 
condiţiuni. 

Nu este just cum este definitiv la primul punct „Secretariatul va lua ca şi până acum 
... etc." şi unde spune,, ... chestiuni mai importante ... ". 

Cred că ne-am grăbit cu denumirea de Propagandă şi Agitaţie în loc de Agitaţie şi 
Propagandă, în condiţiile noastre. 

Tov. Chişinevschi: Propaganda înseamnă propovăduirea marxism-leninismului şi a 
tovarăşului Stalin, tocmai principial a cerut să se schlmbe în Propagandă şi Agitaţie. 

Tov. Ana: La prima secţie, se spune că îndrumează şi controlează, la a doua că se 
ocupă de probleme şi a treia secţie că are sarcina de a controla executarea sarcinilor, iar a 
patra iarăşi să controleze activitatea. Trebuie să găsim o formulă, nu că îndrumează şi 
controlează activitatea, trebuie puse lucrurile la punct. 

Secţia Propagandă se ocupă de problemele propagandei de partid. De această 
problemă se ocupă C.C., pe unnă Secţia Propagandă poate să vină cu propuneri cum să Ie 
rezolve, însă hotărârea, dacă se ia în discuţie sau nu, de aceasta se ocupă C.C. Dec~ nu este 
justă formularea. 

Tov. Chişinevschi: Propun să se introducă în text educarea cadrelor. 
Tov. Ana: La sectorul industrie etc. noi am pus la un loc cu industria uşoară, 

alimentară, comerţul, planificarea şi finanţele. Trebuie să intre şi cooperaţia. Să punem 
eventual industria alimentară, comerţul şi cooperaţia. Nici industria lemnului nu o putem 
lăsa la o parte, pentru noi are importanţă mare, problema construcţiilor la fel. Nu mi se pare 
bine împărţit aici. Planificarea trebuie pusă în altă parte. Să împărţim în trei secţii. 

Tov. Răutu: În prima grupă: industria grea, construcţiile, planificarea, finanţe. În a 
doua: industria uşoară, alimentară şi comerţul şi în grupul 3: agricultura şi silvicultura. 
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Tov. Ana: La punctul IV, dacă vorbim de sectoarele pe care le-am format, sectoare, 
ministere etc. este o chestiune, dacă vorbim însă de unele legături pe care le-am avut, de 
exemplu Reşiţa, Valea Jiului au fost legate de C.C., era vorba de o situaţie dată în care 
trebuia dată o importanţă specială acestor întreprinderi, ca dovadă rezultatele pe care le-a 
obţinut. Putem vorbi că chestiunea cu ministerele nu era bine făcută. 

Am avut la un moment dat o părere: să nu sărim înapoi în chestiunea organiz.ării 
femeilor, ne-am gândit să he lipsim de ele. Nu a fost just lucrul acesta. În campania mare 
pentru pace ne dăm seama ce importanţă are mobilizarea femeilor. Faptul că la un moment 
dat ne-am gândit în acest fel a contribuit la slăbirea muncii partidului între femei şi ar fi bine 
ca în document să punem, unde vorbim de sarcini organizatorice, de a pune chestiunea 
politic, nu putem despărţi organizatoricul de politic, în documentul acesta nou să arătăm 
clar de ce este nevoie de acest lucru. În primul document nu dăm nici un argument, doar că 
partidul bolşevic a făcut aşa. 

Aici trebuie să punem - deşi se pare că nu trebuie aici - şi chestiunea ţăranului 
mijlocaş şi chestiunea cum trebuie să lucreze organizaţiile de la ţară, cu trebuie să se ocupe 
de ţărănimea mm1citoare, neneglijând ţăranul mijlocaş. Toate aceste lucruri trebuie să fie în 
raport. 

Raportul organizaţiilor să fie strâns legat cu abaterile, slăbiciunile care trebuie 
îndreptate, care ne vor fi de ajutor foarte mare şi trebuie discutată şi mobilizarea ţărănimii 
muncitoare împotriva chiaburului şi chestia muncii printre femei şi să arătăm, în acelaşi 
timp, ce înseamnă mm1că. 

În privinţa datei plenarei, cred că, dacă ne apucăm zdravăn, dacă ne sunt clare 
problemele, putem să o facem în 12-13 decembrie. 

Tov. Moghioroş: Nu se poate. 
Tov. Rădăceanu: Mi-am dat seama că lipseşte o analiză, mai ales analiza noilor 

împrejurări care necesită o nouă organizare a partidului. Acelaşi principiu în alte condiţii 
istorice duce la alte principii organizatorice. 

În privinţa propunerilor. Referitor la cadre am impresia că este o fluctuaţie 
extraordinară. Cum putem îmbunătăţi munca dacă abia este pus într-o muncă şi trimis în 
curând în altă parte. Cred că nu poate să lipsească din acest document să se ptmă această 
problemă. 

În ceea ce priveşte sectoarele, ministerele etc. Au dat un ajutor real, pentru că, pe 
linie de partid s-au putut controla o serie de lucruri. Cu organizarea teritorială, mă tem că 
această legătură n-o să mai fie. Organizaţia de partid n-o să cunoască problemele specifice 
la ministere. 

Tov. Moghioroş: Experienţa în această privinţă a fost şi pozitivă. Trebuie găsită o 
formă organizatorică ca să se lege de organizaţia de partid din minister. 

Tov. Ana: Să întărim organizaţia de partid, ca să cuprindă problemele. 
Tov. Rădăceanu: Nu ştiu cum este chestia cu cadrele, dar dacă nu este o evidenţă 

centrală, nu ştiu cum se împart cadrele pe toate aceste ministere, cadrele noi. Fiecare secţie 
formează cadre no~ nu şi şcoli de cadre? 

Tov. Răutu: Propaganda are şcolile. 
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Tov. Moghioroş: Fără îndoială avem o problemă dintre cele mai grele pe care le-am 
avut, pentru că problema structurii organizatorice, viaţa de partid. n-a constituit pentru noi o 
problemă de studii, wmare şi studierea evoluţiei în concordanţă cu evoluţia sarcinilor. 

Avem Wl document de partid. care analizează dezvoltarea condiţiunilor istorice, a 
mişcării revoluţionare până în perioada dată, adică Congresul al V-lea, care fixează sarcini 
revoluţionare partidului, de a desăvârşi revoluţia burghezo-democratică şi a trece la 
revoluţia socialistă. Noi am tenninat şi am trecut la construirea socialismului. Aceasta 
înseamnă că în acest mers am făcut şi transformările corespunzătoare în structura 
organizatorică şi munca partidului. 

După părerea mea, să examinăm foarte serios problema şi să nu aplicăm schematic 
munca Wlei forme organizatorice superioare a ţării care construieşte comunismul, ci trebuie 
să facem o analiză a condiţiunilor noastre istorice, a muncii, drumul pe care l-am străbătut 
şi cum construim pe principiul marxist-leninist. 

(Citeşte din raportul Congresului al X-lea al P.C.(b) referitor la forme care, la un 
moment dat, nu mai corespund şi apoi se poate reveni la ele). 

La noi, după părerea mea, trebuie să ţinem cont de doi factori foarte importanţi: 1) că 
partidul nostru a devenit singurul partid de la un timp încoace care nu mai împarte puterea 
cu alte partide şi 2) că SW1tem după unificarea celor două partide ca rezultat al acestei 
situaţii. Insă nu trebuie să uităm tm lucru - după părerea mea - dacă analizăm partidul în 
totalitatea lui, lupta sa, realizările sale, partidul nostru îndeplineşte o serie de condiţiuni care 
SW1t principiile Wlui partid de tip nou, dar nu toate. Îndeplineşte numai un număr de 
condiţii. 1) Nu îndeplineşte în ce priveşte metodele de primire în partid a membrilor de 
partid; 2) Compoziţia socială care joacă un rol mare: 3) În ceea ce priveşte dacă acceptă 
programul partidului. Avem un număr de membri de partid care nu SWlt de acord cu 
programul statutului şi SW1t şi dintre acei care S\lllt hotărât împotrivă, pentru că sunt 
împotriva transformării socialiste a agriculturii. 

Desigur, SWlt şi condiţiuni care corespund. Noi mergem pe baza principiului 
marxist-leninist. Noi tindem să aplicăm aceste principii ca să îndeplinim aceste condiţiuni. 

Tov. Ana: Suntem un partid de tip nou, însă au fost unele lipsuri. 
Tov. Moghioroş: Am avut şi avem o serie de condiţiuni de a deveni şi avem unele 

lipsuri în cadrul acestora. 
Tov. Luca: Nu avem principii de abatere de la linia aceasta, nu le-am putut încă 

îndeplini pentru că SW1t alte condiţiuni istorice Wlde deschizi porţile partidului. N-a fost o 
abatere, a fost o necesitate. 

Tov. Moghioroş: Socot că nu era just că am primit în masă, dar am făcut abateri 
foan~ serioase, pentru că deschiderea porţii n-a însemnat primirea în partid a clasei 
burgheze. În al doilea rând avem un număr mare de ţărani, ce am avut înainte, a fost 60% 
ţărani şi mică burghezie. 

Tov. Ana: Greşeala că am deschis porţile ne-a adus şi alte abateri, că am avut 
centralism, dar nu centralism democrat, n-am avut alegeri, condiţiile nu au pennis. 

Tov. Petrescu: Nu este o abatere. 
Tov. Moghioroş: A atras după sine o serie de alte condiţiuni. Cred că ar fi bine ca 

încă un tovarăş secretar să lucreze în pregătirea materii!! , 
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Tov. Ana: N-a fost o greşeală că s-a legat Reşiţa şi Valea Jiului de C.C., dar a fost o 
greşeală că s-a scăpat organiz.aţia din Bucureşti. 

Tov. Gheorghiu: Această legătură s-a hotărât cu scopul de a întări mllllca partidului 
în aceste centre. 

Tov. Moghioroş: În timpul războiului contra nemţilor am avut nevoie de cărblllli, 
au fost sabotaje, încercări de greve, a fost nevoie ca C.C. să ia în mâinile sale. Judeţeana 
HW1edoara n-a fost în stare, n-a avut nici cadre suficient pregătite, nici experienţă. Deci nu 
este just să spllllem că a fost o abatere. După rezultat trebuie cântărit. 

Noi scoatem oameni din partid cu verificarea, dar trebuie înlocuiţi cu alţii. 
Ne temem că dacă, cum a fost propW1erea, ca să treacă la Comisia de Control 

verificarea, care însă în principiu nu este contabilă, totuşi ţinând cont de condiţiile noastre, 
trebuie să fie Wl aparat care să verifice, aceasta este nomenclatura. Cu toate că am căzut şi 
eu de acord, totuşi spllll că mă tem, că în Uniunea Sovietică, un timp Secţiunea Cadre a fost 
desfiinţată, însă la regionale a mai existat. Să vedem, să studiem cum va arăta. 

Nomenclatura nu este în Uniunea Sovietică, este doar propunerea noastră şi propllll 
să fie examinat. 

În ce priveşte cine răspunde pentru educarea de cadre pentru organele de partid. Eu 
socotesc că acel organ trebuie să fie cel care răspW1de, Secţia Organelor de Partid să 
conducă, să aibă şcoli. 

Trebuie în ce priveşte atribuţiile secţiilor de cadre, ca în cursul muncii să dezvoltăm 
mai larg rolul atribuţiilor sale şi forma de organi:zare, trebuie să prezentăm schema de 
organizare a noii forme de sus până jos şi după aceea să hotărâm. 

Cred că nu se poate ţine plenara peste o săptămână. 
Tov. Luca: Propun să ţinem o şedinţă a C.C., nu plenară, pentru chestia cu pacea şi 

punem şi problema să facem plenara lărgită, pentru că nu mai avem membri ai C.C. care 
lucrează jos, ca să avem contact viu cu oamenii. 

Tov. Chişinevschi: Eu aş fi de acord cu aceasta Facem o adunare a activului central 
şi provincie. 

Tov. Moghioroş: Susţin că în problema păcii trebuie să facem o şedinţă a C.C. 
pentru că lupta pentru pace în ţările de democraţie populară trebuie să fie centrul şi trebuie 
aplicată în întreaga noastră activitate, de partid, în industrie, agricultură, în toate domeniile. 

Tov. Răutu: Materialul mare merită, fără nici o discuţie, cea mai aspră critică, are 
foarte mari lipsuri, dar vreau să amintesc că nu cu acest material am vrut să ne prezentăm la 
plenară, pentru că este în prima lui fonnă, n-a fost încă văzut de cineva Noi am făcut mari 
eforturi ca să fie citit şi discutat şi, întrucât nimeni nu l-a văzut, desigur că tovarăşul Luca 
are dreptate. Tovarăşul Luca a fost de părere că din acest material reiese că comisia (sic!) nu 
cunoaşte munca practică. Aceasta este o situaţie foarte gravă totuşi cred că nu este chiar aşa, 
iar ce priveşte examinarea problemelor, nu luăm cu realitatea, numai prin chemarea 
oamenilor, totuşi în mod special am întreprins o serie de acţiuni, am studiat, avem aici un 
material foarte interesant 

Propunerile acestea care fonneaz.ă baza şi abia sunt discutate ar trebui să fie aprobate 
ca să avem o situaţie clară, pentru ca pe baza lor să formăm documentul. Altfel degeaba 
facem materialul. Materialul definitiv îl facem numai după ce discuţiile s-au terminat 
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definitiv. Şi să se constate că Secretariatul hotărăşte să propună să se facă cutare lucru şi pe 
baza lui putem face un material mai bun. 

Propun ca după ce vor fi aprobate sau respinse propunerile, să facem un proiect al 
raportului care să fie citit, să-şi spună tovarăşii părerea, ca să fim feriţi de lipsuri şi greşeli. 

În ce priveşte data, aş ruga, fiind şi ziua tovarăşului Stalin sunt de pregătit articole, 
discursuri, până la 21 decembrie nu putem să ne pregătim, plenara ar trebui să aibă loc la 
sfârşitul anului, altfel vom compromite materialul. 

În ce priveşte rezoluţiile Biroului Informativ, se poate ţine o şedinţă a Biroului Politic. 
Tov. Chişinevschi: Şedinţa Biroului Politic a fost deja în privinţa aceasta. 
Tov. Răutu: Îmi pennit să-mi spun părerea, că suntem un partid de tip nou, cu toate 

greşelile. Dacă am spune că nu suntem, am fi în contrazicere cu cele spuse de tovarăşul 
Stalin, care spune că dictatura proletariatului nu este posibilă fără un partid de tip nou şi că 
mergem pe drumul bolşevizării. 

În ce priveşte secţiile, sunt multe formulări inexacte şi nefericite, însă chiar în primul 
document se arată foarte clar şi scurt care este rostul acestor secţii (citeşte). 

Tov. Chişinevschi: Aşa trebuie să fie formulat 
Tov. Răutu: În ce priveşte chestiunea Secţiei Cadre. Fără îndoială că a îndeplinit o 

muncă mare, dar în momentul de faţă ea nu selecţionează cadre decât în mică măsură. Noi 
avem posibilităţi mai bine să selecţionăm şi să utilizăm cadrele de partid În ce priveşte 
verificarea trecutului oamenilor am propus să fie la organul de verificare, pe care cu totul 
provizoriu l-am numit nomenclatură, iar selecţionarea şi repartizarea să treacă la toate 
secţiile existente. Susţin deci acest lucru. 

Secţia Propagandă şi Agitaţie are învăţământul de partid, cursurile serale, şcolile 
serale de marxism-leninism, cercuri de studii şi alte forme de ridicarea nivelului şi 

Academia de Ştiinţe Socialiste. Părerea mea a fost că la noi nu se poate încă face ca în 
U.RS.S, unde pot exista 2 sisteme de învăţământ Noi cu multe greutăţi am înjghebat un 
grup de oameni care se ocupă de învăţământ, ar trebui să tăiem în două acest grup restrâns 
de oameni. Deşi, principial, în perspectivă trebuie prevăzut, dar acum este prematur. Pe de 
altă parte, Secţia Organizatorică este cea mai aglomerată din toate secţiile, iar problemele 
organizatorice propriu-zise au trecut pe planul al doilea. Problema actuală este de a 
descongestiona Secţia Organizatorică, pentru a se ocupa de problemele de întărire 
organizatorică a partidului, de ai se da şi şcoli cred că este un lucru excesiv. 

Tov. Luca: Educarea cadrelor nu în sensul ideologic, ci legat cu teoria, mai ales 
creşterea caracterului revoluţionar al oamenilor, pentru că nu e nimeni care să se ocupe de 
ei. Din punct de vedere moral nu este cine să-i educe. 

Tov. Drăghici: Noi n-am spus că propunerile acestea ale noastre o să meargă aşa la 
plenară. Desigur că era vorba de Hotărârea Secretariatului, să se traseze şi nouă ce avem de 
tăcut. 

În ce priveşte primul document, trebuie să spun, că după mine a avut unele 
slăbiciuni chiar în ce priveşte colaborarea între noi şi anume noi ne-am împărţit sarcinile pe 
anumite probleme, din problema pe care am avut-o eu nu este introdus nici un cuvânt şi 
anume cum văd eu problemele din Bucureşti, tovarăşul Răutu a ignorat această chestiune, e 
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adevărat nici eu n-am atras atenţia asupra acestei chestiuni şi să discutăm această problemă, 
ca să existe un proiect mai just. 

Părerea mea este că esenţialul este acoperit cu vorbărie. Aceasta este prima slăbiciune. 
În ce priveşte propunerile, ne aparţin tuturor, le-am discutat, le-am concretizat, nu se 

poate spune că nu le-am făcut o analiz.ă, nici că le-am făcut din birou, ci este o lucrare pe 
baza cunoaşterii şi discutării anumitor lipsuri a muncii noastre practice, mai ales de natură 
organizatorică. 

Cred că propunerile noastre cu Secţia Cadre nu pot să meargă cum este acum, pentru 
că este ruptă. Tovarăşul Luca a ridicat aici cine se ocupă de creşterea cadrelor. Direcţia 
Cadrelor C.C. nu s-a ocupat 

Cred că strângerea într-un sector cu sarcina de verificare a cadrelor este foarte just, în 
acelaşi timp nu sunt de acord ca să treacă la Secţia Organelor Conducătoare de Partid Aici 
mai merge, dar dacă trece la judeţ., o să se aleagă praf până jos. Cred că Secţia Cadre trebuie 
să fie legată de Secretariat şi să fie până jos legat de unul din secretari. 

Cred că chestiunea Valea Jiului şi celelalte nu este just privită din partea noastră, 
pentru că V alea Jiului este un sector care poate oricum să meargă la judeţeană faptul că a 
fost îngustat într-o unitate, cred că aceasta este mai mult elementul care a determinat aceasta 
că este o excrescenţă de formă organizatorică. 

În ce priveşte Bucureştiul, avem într-adevăr anomalii organizatorice. Avem 6 
sectoare geografice şi 6 sectoare administrative care urmează sectoarele geografice. Noi am 
cam trecut peste ele. De exemplu, sunt zeci de prăvălii ,,Aprozar", ,,Comcar'' etc. fiecare 
membru al biroului stă în altă parte a Bucureştiului, când se strâng oamenii? 

Deci trebuie să trecem la organizarea teritorială. Sectoarele, aşa cum sunt acum, 
Sectorul Roşu, Albastru etc, nu sunt bine împărţite şi trebuie schimbate şi din punct de 
vedere administrativ. 

Nici la plăşi nu trebuie să menţinem această formă, trebuie să trecem la organizarea 
de raioane şi chiar pe linie administrativă. 

La Bucureşti, circa este o bază geografică şi să creăm raioane din ele. 
Trebuie create şi comitete provizorii pe raioane; Comitetul Provizoriu al Capitalei nu 

poate să ţină în mână munca pe Bucureşti. 
Sectorul Ministere a mers până la un moment dat, dar acum nu corespunde. N-au 

drept de control, ci numai să sesizeze. 
Tov. Petrescu: Referitor la primul material sunt cu toată lumea de acord Materialul 

a fost scris la repezeală, pentru că ni s-a cerut să-l dăm imediat, aceasta desigur nu scuză 
lipsurile noastre. 

Cred că în jurul materialului nici nu trebuie făcute acum discuţii, ci în jurul 
materialului, care în fond exprimă toate modificările care trebuie introduse în munca 
noastră şi trebuie luate ca bază de discuţie. 

Trebuie pornit de la o analiză a muncii noastre, părţile pozitive şi negative. 
Cauza că au fost primiţi oameni în masă în partid n-a fost o greşeală, au fost devieri, 

dar de altă natură. 
Tov. Gheorghiu: Cum şi pe cine am primit, aceasta este important. 
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Tov. Petrescu: Chestiunea că în principiu a fost just că Reşiţa etc. au fost legate de 
C.C., nimeni nu neagă acest lucm Putea să conducă prin organizaţia de partid a C.C., 
înseamnă că C.C. avea legătură directă. Putea să conducă direct, însă nu înseamnă că 
trebuia să fie rupt de Sectorul Administrativ, de nevoile lui, însă subordona imediat 
organizaţiei de acolo şi cred că a fost o greşeală. 

În ce priveşte Direcţia Cadrelor, cred că practic putem spune că a avut meritele ei, 
însă nu este vorba de felul cum şi-a îndeplinit sarcinile, ci chiar funcţiile şi atribuţiile care de 
la început n-au corespuns. N-a fost un organ de educare a cadrelor, nu le-a selecţionat, nu 
le-a crescut. Cred că nu vom greşi dacă vom face ca pe lângă fiecare secţie să fie repartizate 
cadrele. Şi atunci ele vor face ce n-a făcut Direcţia noastră de Cadre, de a educa, promova, 
selecţiona, repartiza. 

S-a spus că propunerile nu ţin cont de condiţiunile concrete ale situaţiei noastre. Eu 
cred că tocmai am ţinut cont de acest lucru. Noi n-am pus analiz.a, pentru că nici nu s-a 
cerut. Nu trebuie uitat că noi mergem mai repede decât Uniunea Sovietică în condiţiunile 
de atunci şi am avut în vedere acest lucru. Noi n-am luat în mod mecanic. 

Noi considerăm că această structură este realizabilă şi va duce la reale îmbunătăţiri 
în mW1ca noastră, în activitatea partidului şi va face să stăpânească şi mai bine toate 
domeniile, atât politic, cât şi de stat. 

<În> ce priveşte şcolile din domeniul învăţământului, aplicăm principiul bolşevic de 
diferenţiere a muncii în interiorul muncii de partid, a muncii organelor de munca de 
propagandă şi agitaţie şi este absolut necesar. Condiţiile noastre cer aceasta şi accentuarea 
propagandei. Aceasta trebuie făcut cât mai repede. 

<În> ce priveşte şcolile, e adevărat ce a spus tovarăşul Răutu, stmt greutăţi, 
înseamnă să împărţim cadrele de acolo. 

Practica sovietică a dovedit şi experienţa noastră a arătat, că şcolile de cadre nu pot fi 
în altă parte decât la Secţia Organelor Conducătoare de Partid. Iar la Propagandă să rămână 
şcolile de propagandă. Părerea mea este că e necesar, ceea ce nu înseamnă că trebuie făcut 
imediat. 

Propun ca Plenara să fie înainte de 21 decembrie, altfel înseamnă în jumătatea lunii 
ianuarie. 

Tov. Raia: Eu sunt de acord cu aprecierile făcute de tovarăşul Luca în privinţa 
primului material. Vreau să adaug că noi n-am ţinut cont de propunerile Secretariatului că 
materialul va fi bun dacă o să consultăm secretarii organizaţiilor principale, ale 
întreprinderilor mari, judeţe agricole, ca să avem material multiplu bazat pe viaţa noastră. 
Noi n-am făcut ceea ce am învăţat la Moscova. Nu s-a spus că nu putem face un material 
oarecare. Un material care trebuie adus în faţa Biroului Politic sau Secretariatului trebuie 
studiat bine pe teren, consultat cu organizaţiile de mase, miniştri şi chiar oameni fără de 
partid, pentru că n-avem dreptul să răpim timpul Secretariatului cu un material care nu este 
bine făcut. 

Acest material pentru 15 organizaţii ale tovarăşului Răutu este foarte puţin, fiindcă 
în asemenea probleme ar fi trebuit să ne consultăm cu toate secţiile C.C., n-am discutat cu 
cadrele, n-am stat de vorbă cu instructorii, care ar fi dat viaţă acestui material. N-ar fi trebuit 
să copiem, ci să însuşim materialul şi să-l adaptăm situaţiei noastre. 

37 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



În al doilea rând ,,secţiile care îndrumeaz.ă şi controleaz.ă". Tovarăşii ne-au învăţat că 
secţiile sau sectoarele nu îndrumează şi nu conduc, ci secţiile reprezintă aparatul executant a 
C.C., n-are calitatea de a lua hotărâri, de a trimite directive şi instrucţiuni, nici vorbă de 
îndrumare n-a fost. Nu ştiu cwn totuşi s-a strecurat acest cuvânt 

În al treilea rând oriunde am fost, tovarăşii ne-au spus, nu este bine substituirea nici a 
organizaţiilor judeţene, nici de bază, nici cele administrative, pentru că duce la înăbuşirea 
oricărei răspunderi, a oricărei iniţiative, să avem grijă de acest lucru. Noi multe lucruri le 
aplicăm pe dos (arată exemplul cwn se munceşte în U.RS.S., <la> Donbass şi exemplul de 
la noi, de la Reşiţa). 

Mai bine să fi lăsat să conducă legionarul Duduia la Reşiţa? Decât să fi condus noi? 
C.C. a luat atunci cea mai bună hotărâre tocmai pe baza experienţei P.C.(b) dacă partidul 
n-ar fi luat în mâini, n-ar fi luat aceste măsuri, n-am fi putut da posibilitatea consilierilor 
sovietici să dea atribuţiuni. 

Când am venit la tovarăşul Răutu, el a spus că acesta e materialul tovarăşului 
Petrescu. Dar noi suntem o comisie. Trebuie să vedem cwn să muncim aici. Trebuie 
învăţată critica şi autocritica. 

Ei scriu regulamente întregi ca să explice bine şi de a înarma organizaţiile de partid. 
Dar noi nu cunoaştem realitatea? Atunci ar trebui să avem grijă, avem material foarte bun, 
putem să ne folosim. Noi n-am avut această grijă, l-a dovedit tot materialul. Tovarăşii mi-au 
deschis capul cu aprecierile. Noi am lucrat superficial. Multe lucruri nu seamănă cu ce este 
acolo. 

La Biroul Organizatoric am avut multe contraziceri. Este un organ superior. Noi am 
putut să luăm după materialul pe care-l avem. Anul trecut am fost la secţia (sic !) unde am 
putut cunoaşte. Mi s-a spus, pentru ca munca să meargă bine, nu trebuie substituire, ceea ce 
este valabil de sus până jos. 

Noi am lăsat în conducerea unei singure direcţii pe secretarii judeţeni cu şedinţe 
arhi-încărcate, cu ordine de zi la fel, pentru că a fost lăsat pe seama unei direcţii. Aceasta s-a 
imprimat până jos. Ei au chemat secretarii când au vrut, deşi nwnai cu aprobarea 
Secretariatului sau Biroului Politic pot fi aduşi. 

Tov. Moghioroş: Tovarăşa Raia n-are dreptate. 
Tov. Chişinevschi: Tovarăşul Moghioroş este membru al Secretariatului. El ştia şi a 

aprobat 
Tov. Raia: Eu am lucrat la această secţie şi ştiu că şi instructorii puteau să-i cheme. 

Vreau să aduc la cunoştinţă aceste lucruri, pentru ca să îmbunătăţim munca. 
Tov. Moghioroş: Tovarăşa Raia n-are dreptate în ce priveşte comisia trimisă la 

Hunedoara (povesteşte cwn a fost cazul). 
Aici are dreptate tovarăşa Raia că este o practică veche, împotriva căreia am luptat, 

însă trebuie să recunoaştem că Direcţia Organizatorică s-a substituit organelor de partid. 
Aici justificăm pe deplin că trebuie să îmbunătăţim aparatul C.C. După părerea mea, este o 
greşeală chiar dacă schimbăm forma organizatorică şi dacă nu schimbăm metodele. De 
exemplu, tovarăşul Drăghici acwn 3 zile a oprit o hotărâre a C.G.M. 

Tov. Drăghici: E adevărat M-am gândit să vorbesc cu tovarăşul Apostol şi apoi am 
uitat, ceea ce dovedeşte că aceste metode sunt mai tari. 
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Tov. Gheorghiu: Problemele puse în discuţie au fost pe deplin clarificate, aşa că nu 
mai trebuie decât să ne ocupăm de întocmirea materialului. Totuşi, este necesar să dăm 
indicaţii precise acestei comisii, pe care o însărcinăm să întocmească acest material ca să 
ştie ce are de făcut. 

Eu sunt de acord cu aceste aprecieri, cu observaţiile critice făcute asupra primului 
material, cât şi asupra celui de-al doilea. 

S-a spus că materialul nu are la bază o analiză serioasă a muncii partidului pentru a 
justifica îmbunătăţirea organizatorică care se propune. Ce părţi pozitive are pe o perioadă 
anumită? Ce forme organizatorice, ce metode au fost aplicate pentru realiz.area sarcinilor 
fundamentale de partid? De ce neajunsuri suferă formele organizatorice, de ce neajunsuri 
suferă metodele folosite în muncă? 

Principiile organizatorice nu sunt nişte forme rigide. Ele neapărat trebuie să ţină 
seama de sarcinile partidului, de împrejurările concrete şi metodele de lucru ale partidului. 
Putem să cunoaştem împrejurările în care se desfăşura partidul într-o perioadă anumită? Şi 
să ne uităm înăuntrul acestei perioade şi să vedem cum au fost verificate formele 
organizatorice şi ce devieri am făcut de la principiile organizatorice ale partidului de tip nou. 

S-a adus în material o critică faţă de devierea organizatorică care (sic !) s-a 
desăvârşit pe o parte a teritoriului ţării, însă nu suficient documentat, ar fi totuşi interesant 
de ştiut ce a însemnat când am hotărât să conducem Hunedoara, Reşiţa, Valea Jiului, cum 
am aplicat în practică. Dacă a fost deviere, în ce constă. Aici nu este vorba de a căuta o 
vină, ci a descoperi greşelile şi lipsurile în domeniul muncii partidului, în domeniul 
organizatoric. Dacă nu facem aceasta şi o să ne străduim să ascundem greşelile săvârşite pe 
această perioadă, fără îndoială că nu vom învăţa nici partidul şi nu vom înţelege nici 
necesităţile formelor organizatorice. 

Ce a intervenit nou în situaţie, în împrejurările noastre, care cer neapărat 

introducerea unor forme organizatorice şi pentru ce se propune introducerea acestor forme 
organizatorice? Care sunt sarcinile de bază ale partidului? În baza acestor împrejurări (şi nu 
este greu de cunoscut), să stabilim şi formele organizatorice. 

Când stabilim anumite organe trebuie să definim precis funcţia acestui organ. De 
exemplu, din acest material nici până acum n-am reuşit să-mi dau seama ce funcţie au toate 
aceste organe. Ce atribuţie trebuie să li se dea Dovadă că nu este încurcătura chiar aşa de 
mică e că „Secretariatul va lua ca şi până acum hotărâri asupra tuturor problemelor curente 
ale activităţii de partid şi de stat''. Înseamnă că toate au fost bune şi la locul lor. 

Care trebuie să fie misiunea Biroului Politic, Biroului Organizatoric, care trebuie să 
fie atribuţiile Secretariatului? Ce relaţii sunt între acestea? Dacă e vorba să precizăm, vom 
împiedica să fie încălecări, vom reuşi să întocmim un plan de lucru şi vom putea unnări 
până la capăt punerea în viaţă a hotărârilor partidului. 

Despre aceste probleme s-a ocupat Congresul al XN-lea al P.C.(b) în 1922 (citeşte) 
stabileşte ce atribuţii are acest Birou Organizatoric. Trebuie să precizăm deci şi la noi. 

Tov. Chişinevschi: În statutul nostru este precizat, numai pentru Biroul 
Organizatoric trebuie precizat. 

Tov. Gheorghiu: În primul rând să precizăm deci funcţiile şi atribuţiile fiecărui 
organ. Să ne documentăm din material sovietic. În al doilea rând trebuie precizate secţiile. 
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De exemplu, eu am crezut că nomenclatura se referă la şirul de probleme de care se va 
ocupa Biroul Organizatoric. 

Tov. Luca: Secretariatul poate împărţi materialul care vine la diferitele organe. 
Tov. Gheorghiu: Astfel precizate :funcţiile, fiecare organ va putea să-şi planifice 

munca, de aici trebuie să pornească şi exemplul pentru a putea da până jos îndrumarea 
necesară în vederea planificării muncii a organelor de partid, rară de care nu poate să mai 
zăbovească. Când am fost în Unillllea Sovietică am fost la comitetul orăşenesc. O ordine. 
Putem să învăţăm (povesteşte ce a văzut). Planificarea mllllcii de sus până jos va constitui o 
preocupare permanentă. Este în document, însă nu se subliniază serios şi nu este luat ca o 
problemă care să se dezbată în legătură cu problemele organizatorice. 

Apoi despre modelele de muncă. E iarăşi o problemă care să fie bine analizată în 
urma devierilor făcute în munca noastră. 

Tovarăşul Răutu a adus o lămurire. Există, într-adevăr, în materialul iniţial, dar în 
acelaşi material poate intra exact contrariul, care răstoarnă ce se anunţă mai înainte. Deci 
materialul trebuie să aibă o logică de la început şi până la sfârşit. 

Părerea mea este că materialul reflectă o rămăşiţă a metodelor de lucru cu care 
ne-am obişnuit şi sunt de acord cu tovarăşul Răutu, când a subliniat că fiind aşa obişnuiţi cu 
acest mod de a lucra, am scăpat atribuţia pentru secţii care ar duce tot la starea de lucruri 
actuală. Şi aici trebuie bine analizat, este o deviere foarte serioasă. 

Membrii birourilor organizaţiilor de partid au fost reprezentanţii direcţiilor, legaţi cu 
direcţia respectivă, primeau însărcinări, raportau în sus, erau controlaţi în jos cum aplică. 
Nu era un birou cu lll1 organ al organizaţiei de partid, ai de-a face cu reprezentanţii 
direcţiilor. 

Trebuie să analizăm ce repercusiuni a avut în creşterea oamenilor organele acestea. 
Oamenii nu mai luau hotărâri, nu discutau directivele conducerii partidului ca organ, nu mai 
simţeau răspundere ca organ şi cadrele nu puteau să crească. Dacă am fi dat răsplllldere 
acestor organe, am fi avut grijă să creştem autoritatea lor şi să o creştem, am fi avut mai 
mari succese şi am fi fost lipsiţi de acele exemple de care ne-a vorbit tovarăşa Raia. Dacă 
cercetăm bine lucrul acesta, vom găsi exemple minunate pentru a combate aceste devieri, 
pentru a educa partidul şi a preveni membrii de partid să cadă în aceste situaţii. 

Nu cred că găsim ceva asemănător în toată experienţa P.C.(b). De ce a apărut? Este 
oare numai rezultatul lipsei noastre de înţelegere a formelor organizatorice, a metodelor de 
lucru partinice? Cred că nu. Trebuie să vedem şi anumite tendinţe care au existat, <pe> care 
dacă le descoperim şi le lămurim în faţa membrilor de partid vom înlătura acele manifestări 
sectariste, înăbuşirea iniţiativei de jos, care este - după părerea mea - una dintre cele mai 
serioase abateri pe care le-am avut Trebuie descoperită originea ei, cum s-a dezvoltat. 
Trebuie să vedem neapărat izvorul de unde a venit 

Nu numai că transformă conducerea organelor de partid judeţene în nişte 

reprezentanţi ai direcţiilor, dar reflexul lor însăşi (sic!). Dacă vă uitaţi mai bine la aceste 
devieri, veţi vedea că C.C. a fost înlocuit de direcţii. De ce să nu recunoaştem acest lucru? 
În material spune că trebuie să înceteze? 

Facem teorie, declamăm. Nu folosim învăţăturile leniniste să descoperim cele mai 
bune metode de lucru. Este o metodă anti-leninistă şi mai scriem şi în material. Cine i-a dat 
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aceste atribuţii? Şi adânceşte aceste idei. Ca să vedeţi cwn gândesc tovarăşii care au muncă 
de răspundere în conducerea partidului nostru Avem de-a face cu abateri grave. 

Tov. Răutu: Şi docwnentul vine şi spune clar. 
Tov. Gheorghiu: Nu aşa spus, înseamnă că Secretariatul, Biroul Politic a dat aceste 

drepturi. Tovarăşul Luca are dreptate că s-a spus de nenwnărate ori. Atunci ce învăţăm la 
aceste şcoli dacă nu ştim ce atribuţii au aceste direcţii? 

Şi aceasta este o problemă, cwn am educat aceste cadre. 
Sunt o mulţime de lucruri şi bune, dar şi foarte m ulte lucruri spuse neclar. Echivoce. 

Dacă facem un raport, trebuie să fie wi raport serios. Este o cotitură în viaţa partidului nostru. 
După consfătuirea de la Budapesta, lupta pentru pace, dacă aceasta devine centrul 

mişcării revoluţionare, pe ea se grevează toate celelalte probleme, atunci şi formele 
organizatorice trebuie bine găsite. 

(Citeşte pasajul referitor la învăţământ). ,,Mulţi tovi" această expresie poate să 
însemne că nimeni în partid nu se ocupă cu aceasta. Nu se poate pwie problema aşa, pentru 
că se calcă cu răutate autoritatea membrilor Comitetului Central. 

Tov. Petrescu: Se poate ancheta chiar. 
Tov. Răutu: Trebuie date nume. 
Tov. Gheorghiu: Este mentalitate mic-burgheză de a face aprecieri de asemenea 

natură. Trebuie tăiată limba acestor elemente mic-burgheze care introduc în partid 
asemenea metode mic-burgheze şi îşi iau dreptul de a aprecia Aceste aprecieri aparţin 
conducerii partidului nostru şi de aceea trebuie o altfel de formulare, dacă vrem într-adevăr 
să ajutăm pe membrii C.C. care nu citesc presa de partid şi presa sovietică. 

Se vorbeşte aici despre devierea cu Hunedoara, V alea Jiului, Reşiţa Dacă luăm 
aceste judeţe de partid, adevărat, intră aici o serie de considerente care determină să pui 
întrebarea ce a fost acolo? Cum s-au petrecut lucrurile? Pentru că hotărârea conducerii 
partidului de a ţine legătură directă cu aceste centre industriale, era legat de ceva, urmărea 
anumite obiective. Dacă aceste centre industriale, era legat de ceva, urmărea anumite 
obiective. Dacă facem o analiză mai adâncă, poate că n-am greşit, sau poate că am greşit, 
dar aici facem formulări şi vorbim de „insule iz.olate", de „excrescenţă organizatorică", care 
nu conving pe nimeni. Oare aşa este? Faptele cum stau? Chiar ne-am iz.olat aşa de restul 
populaţiei ţării? Atunci cwn s-a înţeles aplicarea în practică? Or, aşa cwn am înţeles din 
convorbirile cu tovarăşul Moghioroş, că nici pe departe nu a fost aşa. Au fost trimişi 
muncitori pentru diverse campanii în părţile locuite de ţărani. Deci chiar să vedem mai 
profund dacă a constituit anumite piedici şi încurcături. Pe baza unui material de sintetizat 
lucrurile şi arătat principalele devieri - dacă au fost - în această privinţă. 

Tov. Petrescu: Acestea au fost formulările mele, poate să fie o greşeală. 
Tov. Gheorghiu: Nu se face analiză. Iată ce a criticat Secretariatul astă seară. Între 

lucruri bine formulate sunt o swnedenie de formulări absolut greşite. Nu este o analiză ce 
trebuie să facem în viitor şi trebuie, dacă această idee a fost pusă în discuţie, de văzut dacă a 
fost justă sau nu, pentru a lămuri pe deplin această chestiune. 

Mi se pare că una din cele mai grosolane greşeli pe care le-am făcut este aceea pe 
care tovarăşul Moghioroş a adus-o în discuţie, şi anume felul cum am recrutat membrii de 
partid Nu este vorba de a nu deschide porţile partidului. A fost just că s-au deschis porţile 
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partidului? Da Dar cum? Cine a venit în partid? Cum s-a procedat că am ajllllS la întrecere? 
Că au fost înscrişi oameni în partid care s-au dus să se înscrie pentru mălai etc. 

Nu se poate ca duşmanul să nu se fi folosit de această atitudine destrăbălată în ce 
priveşte primirea membrilor de partid. Câtă mică burghezie a intrat în partid, în perioada de 
descompunere a partidelor bugheze, în lupta pe care dădea partidul pentru câştigarea 
alianţei, pentru sfărâmarea influenţei partidelor mic-burgheze asup~ maselor, în perioada 
când partidul nostru lucra pentru unificarea partidelor muncitoreşti? 1n această perioadă de 
ascensitme a clasei muncitoare şi a partidului s-a întâmplat exact ce s-a întâmplat în 
U.R.S.S., în timpul descompunerii partidelor burgheze şi mic-burgheze, o năvală a micii 
burghezii spre partid, a elementelor carieriste, oportuniste. Norocul nostru a fost această 
parte sănătoasă a clasei muncitoare care a pătrllllS în partidul nostru. 

Pentru toate acele fenomene, acţiuni de greve (sic!), într-un moment când 
conducerea partidului avea altă poziţie şi n-a dat asemenea directive. Cine a iniţiat, condus, 
organizat aceste mişcări? C.G.M. a devenit pompier de stingere a acestor focare, ba chiar a 
tras şi conducerea partidului să devină pompier. Aceasta arăta prezenţa elementelor 
duşmane în partid şi n-am avut o linie clară în ce priveşte elemente legionare. N-am studiat 
să căutăm o situaţie ce facem (sic !) . Sunt mulţi muncitori, membri ai fostei Gărzi de Fier, 
am spus că nu-i punem pe toţi într-o oală, ci îi îndepărtăm pe acei care au fost în conducere, 
în poliţia legionară, care au luat parte la jefuire, dar masa membrilor de rând să ajutăm să 
scape de influenţa propagandei legionare, însă n-am fost destul de hotărâţi în ce priveşte 
primirea sau neprimirea în partid, aşa se face că au rămas multe elemente legionare în 
partid. 

Tov. Teohari: Am fixat şi unele categorii care pot rămâne în partid. 
Tov. Luca: De exemplu cei de la S.T.B., Hunedoara. Toată lumea a fost acolo 

legionar sau szalaşist. 
Tov. Gheorghiu: În partid au pătrllllS o masă importantă de asemenea elemente. 

Trebuie să mărturisesc chiar după verificare prezenţa în rândurile partidului nostru a 
elementelor care au făcut parte din Garda de Fier, au trecut printr-un proces de trasformare, 
s-a muncit cu dânşii, au dat dovezi, dar cine poate să ne dea dovadă că nu pot servi ca canal 
(sic!) spre furişare în partidul nostru? Deci este o problemă pe care fără îndoială nu o vom 
trata în acest material, o să ne ocupăm într-un material despre rezultatele verificărilor, 
pentru a sublinia devierea făcută, pentru a sublinia această grosolană deviere de la principiul 
fundamental care stă la baza partidului de tip nou şi anume cine poate să fie membru de 
partid. Sunt cele 6 caracteristici. Una dintre cele mai importante noi n-am îngrijit să nu o 
călcăm în picioare. 

Aşa se face că membrii de partid cu răsplllldere dau dovezi pentru agenţi de 
siguranţă, pentru agenţi provocatori, ceea ce este un lucru foarte grav şi ne mirăm de ce în 
toate părţile pocnesc anumite lucruri. 

În al doilea rând, o masă compactă de elemente mic-burgheze, intelectuale, elemente 
negustoreşti, ţărăneşti, au pătrllllS în partid, ceea ce arată că noi nu ne-am îngrijit eficient de 
compoziţia socială a partidului. A cui este? Se zice că este partea cea mai conştienţă a clasei 
muncitoare? Că este detaşamentul cel mai organizat al clasei muncitoare? Prin această 
masă compactă de asemenea elemente mic-burgheze se caracterizează? Şi, în multe locuri, 
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conducerea organiz.aţiei de partid au fost în mâna acestora, pentru că nu s-au mărginit 
numai să obţină calitatea de membru de partid ca să se ascundă, ci au venit cu scopul de a 
descompune partidul, de a falsifica linia politică, de a împiedica partidul în mersul său 
înainte. Desigur că aceste elemente au constituit o frână destul de serioasă şi exercită 
influenţă puternică asupra noastră a tuturor, nu mai vorbesc de elemente muncitoreşti 
sănătoase. 

Părerea mea este că va trebui să vorbim în acest material de aceste grosolane devieri, 
să lămurim masa de partid, să nu declamăm numai despre partidul de tip nou, ci să rezulte 
sarcina de ridicarea vigilenţei faţă de duşmani. Să rezulte sarcina de întărirea compoziţiei 
partidului, pentru că însăşi unitatea de izbire a partidului va fi mai puternică. 

Dacă sunt membri de partid care nu sunt de acord cu colectivizarea este şi o lipsă că 
nu ne-am ocupat de ei, de ridicarea nivelului lor ideologic. 

Materialul acesta sovietic are o logică şi este o legătură în toate problemele care sunt 
dezbătute aici, arată de ce era necesară forma aceasta ultracentralizată, de a duce cu succes 
războiul împotriva invadatorilor imperialişti, odată terminat, când s-au ivit împrejurări noi, 
partidul a îndreptat privirea în interior pentru a descoperi duşmanul în interiorul U.RS.S., 
pentru a trece la aplicarea principiilor democraţiei muncitoreşti. Importanţa ei, despre critică 
şi autocritică, iniţiativă, necesitatea muncii de propagandă, de ridicarea nivelului cultural 
etc., pentru îmbunătăţirea compoziţiei sociale. 

Un singur lucru nu vom putea avea şi aci trebuie să atragem atenţia întregului partid, 
nu numai foşti legionari, dar elemente care au putut fi recrutate de legionari, şi nu-i cunoşti, 
trebuie atrasă atenţia asupra vigilenţei de partid în legătură cu aceste elemente duşmănoase. 
Acum vom simţi că ciocnirile vor fi din ce în ce mai serioase. Să batem în metodele de 
comandă, sunt încă cazuri când membri de partid nu pot spune critica, le e frică să spună 
părerea lor. Este timpul să ajutăm pe tovarăşi să nu le fie frică, înseamnă a mobiliza o forţă 
extraordinară de partid. Ai de-a face cu o masă care nu se deosebeşte de restul masei şi nu 
este cadru de partid în sensul în care ne învaţă tovarăşul Stalin. 

Nu rămâne decât să dăm însărcinare mai departe acestei comisii. 
Tov. Ana: Să hotărâm să intre şi tovarăşul Moghioroş, să fie şeful comisiei. 
Tov. Moghioroş: Eu aş propune să fie încă un tovarăş secretar, tovarăşa Ana. 
Propun ca Plenara să fie în 27-28 decembrie. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie să fie o analiză a situaţiei politice, de arătat de ce au fost 

necesare formele. 
Suntem de acord ca tovarăşa Ana să ajute acestei Comisii. Comisia poate consulta şi 

pe ceilalţi tovarăşi. 
Tov. Chişinevschi: Materialul trebuie să fie gata cel târziu la 25 decembrie. 

~ 

D.A.N.lC,fond CC al, P.CR. - Cancelarie, dosar 5/1950.f 3-36. 
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3. 1950, ianuarie 20. Stenograma şedinţei Biroului Politic al CC al P.MR cu 
privire la: raportul asupra sarcinilor partidului în domeniul muncii organizatorice; 
ordinea de zi a şedinţei plenare a CC; excluderea lui N Radovanovici din CC şi 
alegerea ca membri plini ai CC a lui Simion Bughici şi Dumitru Petrescu. 

Şedinţa Biroului Politic 
din 20 ianuarie 1950. 

Şedinţa se deschide la ora 18. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 

Rădăceanu, Iosif Chişinevschi, Alexandru Moghioroş, Gheorghe Apostol, Emil 
Bodnăraş, Miron Constantinescu, Theodor Iordăchescu, Gheorghe Vasilichi, Ştefan 
Voitec, Chivu Stoica, Mihai Moraru, Iosif Rangheţ şi Vasile V aida. 

Ordinea de zi: 
Raportul organizatoric la plenara C.C. 
Tov. Gheorghiu: Ordinea de zi este: discuţii asupra raportului organizatoric care 

trebuie supus plenarei în ziua de 23 ianuarie şi vom supune şi proiectul ordinii de zi şi 

Regulamentul Plenarei. 
Aţi citit raportul, deci trecem direct la discuţii. Tovarăşii din Secretariat au discutat 

proiectul, au spus părerea lor şi s-au făcut îmbunătăţirile respective asupra proiectului. 
Tov. Rangheţ: Această expunere pentru îmbunătăţirea vieţii organizatorice a 

partidului este o lucrare extrem de valoroasă în munca partidului nostru. O serie de lucruri 
nu mai corespund formei vechi şi în ultimul timp a început să se simtă acest lucru. Mai cu 
seamă în ce priveşte repartizarea, ridicarea, cunoaşterea cadrelor care era făcut de o direcţie 
sau un sector, care nu era strâns legat cu cadrele. 

Tot materialul este foarte chibzuit şi bine elaborat, am numai câteva observaţii, de 
mai mică importanţă. 

Acolo unde se vorbeşte de compoziţia socială înainte de realizNea P.M.R se spune 
că am avut 42,2% element muncitoresc şi 57,8 element nemuncitoresc, cred că expresia nu 
este bună. La pagina 8, pentru că există o mare masă de mW1citori agricoli sau ţărani 
muncitori. 

Nu am înţeles rostul de ce organizaţia Capitalei are nevoie de Secţie Agrară. 
În ce priveşte controlarea executării sarcinilor date organizaţiilor de partid, se splllle 

că acest control îl va face Biroul Organizatoric prin instructorii lui, dar spWle că-l fac şi 
secţiile, cred că dacă mai departe vor face şi secţiile, iar va fi o amestecătură şi substituirea 
Biroului Organizatoric. La pagina 16, punctul 3, aliniatul 3 secţiile au sarcina de a 
selecţiona, creşte, promova şi repartiza cadrele în domeniul lor de activitate, acordarea de 
ajutor organizaţiei de partid cred că nu mai intră în atribuţia secţiilor de partid 

Controlul executării hotărârilor partidului şi guvernului tot intră în atribuţiile 

secţiilor, cred că secţiile nu au aceste atribuţii. 

44 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



La organizaţia de bază se prevede scoaterea a câte unui funcţionar de partid la 
fiecare 500 de membri de partid. Cred că este foarte importantă mobilizarea şi mllllca de 
partid <m rândul> tovarăşilor din producţie, lll1 singw- funcţionar la 500 de membri de 
partid cred că este puţin, poate mai târziu va merge. La pagina 27, pentru 2500 de membri 
de partid, 5 funcţionari. 

Tov. Moghioroş arată că în material scrie că nu Sllllt scoşi, nwnai în unele cazuri se 
pot scoate. 

Tov. Voitec: Raportul este extrem de clar, mai este necesar să se facă llllele 
îmbllllătăţiri. <În> ce priveşte fonnele şi metodele de organizare, fără îndoială că aceste 
îmbllllătăţiri vor consolida partidul şi-l vor întări în toate sectoarele. La pagina 1, rândul 3 
,,Partidul joacă rolul de forţă conducătoare" nu este just, pentru că partidul este chiar forţa 
conducătoare. La pagina 11, rândul 3, în loc de ,,Direcţia Organizatorică a fost copleşită" aş 
proplllle ,,împovărată". 

Tov. Ana: Mai bine „prea încărcată". 
Tov. Voitec: La pagina 14, rândul 11 de jos problema întăririi organizatorice a 

„organizaţiilor de bază care constituie temelia". . . şi „bază" şi „temelie" nu merge. Să 
pllllem „organizaţia de bază a partidului care constituie temelia întregii sale mllllci". Tot la 
pagina 14, rândul 2 de jos „de a juca rolul" mai bine să pllllem „de a-şi îndeplini rolul". 

Tov. Apostol: Tot aici să punem „are rolul de conducător şi mobilizator''. 
Tov. Voitec: La pagina 15 cred că trebuie mai bine precizat primul pasaj, ca să nu se 

înţeleagă o substituire a organiz.aţiei de bază în mllllca administrativă. La aliniatul 3 trebuie 
mai mult precizat rolul în ce priveşte controlul, dacă e vorba de control efectiv sau control 
politic. 

Tov. Luca: Aici va trebui explicat în regulament cum anume să se exercite acest 
control. 

Tov. Voitec: Tot la pagina 16, cred că ar trebui precizat din câţi membri se complllle 
Biroul Organizatoric. La pagina 16 enumără secţiile C.C. şi Secţia Industriei Uşoare 
cuprinde şi comerţul şi cooperaţia, din denwnire nu reiese acest lucru. 

Tov. Moghioroş: Denumirea ar fi prea lllllgă. 
Tov. Voitec: În această enumerare mai intră şi lll1 sector şi comisia de control etc. 

Cred că, după ce enumerăm secţiile, să spunem: ,,C.C. mai are" ... şi enumerăm sectoarele, 
comisiile etc. 

În ce priveşte Comisia de Revizie, înainte i s-a spus de cenzori. Ca să nu facem 
confuzie cu controlul, să-i spllllem cenzori. 

Tov. Chişinevschi: Reiese că cu (sic.f) aceasta se ocupă Comisia de Control. 
Tov. Voitec: La pagina 19 propun să se pună şi cooperaţia de consum şi de 

producţie. Nu ştiu dacă sectorul comerţ şi cooperaţie nu trebuie sepamt puse având în 
vedere importanţa lor şi pentru că se leagă şi de sectorul agrar, al colectărilor etc. Sllllt două 
sectoare cu totul deosebite. Cooperativele de producţie să treacă la industria uşoară, dar nu 
insist ca să fie un sector separat 

Tov. Ana: Cooperativele trebuie să rămână împreună, pentru că este vorba în mare 
de problema cooperaţiei, indiferent ce face. De altfel, o să vedem cum va merge în timpul 
mllllcii. 

45 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Voitec: La punctul 5, Secţia Agrară, nu văd trecute gospodăriile colective, 
probabil este o scăpare. 

Când se anunţă Secţia Administrativ-Politică sunt 12, aici apar 14, că funcţionează 
cu drepturi de secţii. Dacă sunt secţii le trecem acolo. Întâi trebuie arătate secţiile care 
funcţionează, ce sarcini au şi în cadrul acestei secţii intră Ministerul Afacerilor Interne şi 
Ministerul Apărării Naţionale. Trebuie inversat. La pagina 20, sectorul verificării cadrelor, 
se vorbeşte de „comitet raional", dar la pagina 24 de „plasă", trebuie precizat ca să se ştie, 
această denumire nu este încă introdusă la noi. 

Tov. Moghioroş: Noi am propus schimbarea denumirii administrative şi, dacă se 
aprobă rămâne, dacă nu, nu. 

Tov. Luca: Nu se poate denumi în partid ,,raion", iar administrativ „plasă". N-are 
nici o importanţă dacă îi spunem „plasă" sau ,,raion". 

Tov. Vasilichi: Atunci să spunem că în oraş sunt ,,raioane", iar în plăşi „comitete de 
plasă". 

Tov. Voitec: Apoi „ceilalţi membri vor fi .... 1-2 şefi ai Comitetului Capitalei, 
trebuie spus „a Secţiei Comitetului Capitalei". La pagina 23 e necesar să introducem după 
comerţ cooperaţia, pentru că în judeţ are o importanţă deosebită. La pagina 24, rândul 2 este 
o greşeală, în loc de „comisia de cenzori" vine „comisia de revizie". 

Alineatul cu ,,raion" şi „plasă" trebuie pus mai sus. 
Tov. Luca: Trebuie scos, că n-are nici un rost. 
Tov. Voitec: În oraşe se creează comitete de raion şi care conduc şi organizaţiile din 

restul plăşii. Nu înţeleg cum vine. 
Tov. Luca: Comitetul Judeţean conduce şi oraşul şi plasa. În judeţ el este cel mai 

mare conducător, iar în oraş raioanele sunt conduse de comitetul orăşănesc. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie mai clar formulat 
Tov. Gheorghiu: Se va lua hotărârea, o să înscriem sarcina de a întocmi l.D1 plan de 

repartizare organizatorică cu cadrul organiz.atoric pentru :fiecare judeţ, ca să dăm un contlll' 
precis a formelor organizatorice. 

Tov. Voitec: La pagina 25, în rândul 5 de jos: ,,În numele scopului comun" cred că 
nu este bine spus şi ar trebui schimbat. 

Tov. Ana: Aici spune că „organizaţia de bază rămâne în mmă şi joacă ... rolul". 
Tov. Voitec: La pagina 26, pasajul 2 iarăşi cu organizaţia de bază şi temelia, trebuie 

schimbat. 
Tov. Chişinevschi: Putem spune aşa: ,,organizaţiile de bază ale partidului sl.Dlt 

temelia sa". 
Tov. Voitec: La pagina 28 aş propune să adăugăm la pm1ctul 12 la ,,întreprinderi" şi 

,,instituţii". 

Tov. Moghioroş: Să pm1em „întreprinderi, şantiere, instituţii". 
Tov. Gheorghiu: Este vorba de organizatorii numiţi, nu trimişi de C.C., care pot fi 

aleşi de cadrele organizaţiei de partid respective, să facă parte din conducere. Pentru mm1ca 
sa specială răspm1de faţă de C.C., nu stă deasupra organizaţiei, nu este nici instructor, ci este 
trimis acolo de C.C. şi nu-l poate scoate din funcţie decât C.C. Trebuie mai bine explicat. 

Tov. Ana: Aici se spune „pentru realizarea planului"; pot fi şi alte chestiuni. 
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Tov. Luca: Desigur, pot să fie şi duşmani, abateri etc. 
Tov. lordăchescu: Docwnentul este o mare bogăţie, sunt puse toate problemele, 

scoate în evidenţă lipsurile şi face propuneri. Sunt de acord cu el şi cu propunerile. 
Cer o lămurire de principiu asupra propunerilor. Ele sunt de natură - după cwn 

constată la pagina 28 - care ating însăşi statutul, înfiinţarea Biroului Organizatoric, ori este 
vorba ca noi să prezentăm proiectul la plenara partidului şi aici se spune că va fi supus 
congresului. Chestia aici se referă la modificări că sunt destul de urgente şi necesare să le 
facem cât mai repede. În statut, după cât am citit, n~ se prevede că ar putea să se aducă 
modificări statutului decât de <către> congresul partidului şi atunci cer o lămurire, 
modificările acestea ar putea să aibă un caracter nwnai provizoriu, iar congresul vine nu cu 
aprobarea, ci cu ratificarea. 

Tov. Luca: Cuvântul ,,ratificare" sau „aprobare" este acelaşi lucru. 
Tov. lordăchescu: Dacă păstrăm această formulă înseamnă că nu au efect Fondul 

este acelaşi, dar este o formă juridică care trebuie respectată, altfel înseamnă că nu are 
valoare. Enunţarea de ratificare nu dă posibilitatea să aplicăm până la congres. 

Tov. Chişinevschi: ,,C.C. îşi aswnă răspunderea pentru introducerea în viaţă a 
acestor hotărâri până la confirmarea congresului". 

Tov. Luca: Da, asta trebuie spus. Trebuie specificat că hotărârea intră în vigoare şi 
ulterior va fi supus congresului pentru aprobare sau ratificare. 

Tov. Voitec: Între două congrese, C.C. este forul superior care răspunde pentru 
activitatea sa 

Tov. Chişinevschi: Să nu se întrebuinţeze cuvântul de ,,modificare", pentru că sunt 
lucruri care lipsesc din statut. Aceste lucruri neprevăzute în statutul nostru vor fi supuse 
congresului. 

Tov. Gheorghiu: Înfiinţarea Biroului Organizatoric va fi supusă aprobării ulterioare 
a congresului. 

Tov. lordăchescu: La pagina 16, aliniatul 2 ,,hotărârile mai importante vor fi supuse 
aprobării Biroului Politic". De aici decurge că atribuţiile Biroului Organizatoric sunt 
oarecwn subordonate Biroului Politic. Şi cine alege care sunt hotărârile mai importante? 

Tov. Ana: Secretariatul. Secretariatul repartizează problemele. Chestia aceasta 
trebuie pusă dincolo la hotărâri. 

Tov. V asilichi: Comisia Centrală de Control are colegii în judeţe, aş propune să 
schimbăm denumirea colegii, ca să nu se confunde cu colegiile instituţiilor. Eu aş spune 
„Comisii de Control Judeţene". Dacă Comisia de Control este condusă de C.C. şi dacă ea 
îşi formează organe până jos la judeţ, atunci nu mai are C.C., ci Comisia de Control 
conducerea Toţi avem comitete judeţene. Cred că n-ar fi nevoie, cu atât mai mult că avem 
şi comisii de verificare care se ocupă exclusiv cu verificările. 

Tov. Chişinevschi: Nu este comisie. Sunt colegii. Cine o să confunde partidul cu 
alte colegii? 

Tov. Vasilichi: Sunt lămurit, dar nu sunt de acord La pagina 19, după Ministerul 
Cultelor spune „etc." trebuie scos, altfel crezi că urmează şi celelalte ministere. 

Cu materialul sunt de acord, este un material foarte bun, scoate bine în evidenţă 
părţile negative şi sunt de acord cu propunerile. 
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Tov. Moghioroş: Propun să trecem Departamentul Gospodăriei Locale la Industria 
Uşoară. 

Tov. Chivu: Vreau să fiu lămurit dacă Biroul Organizatoric va fi la acelaşi nivel ca 
şi Biroul Organizatoric. Consider nejust ca hotărârile Biroului Organizatoric să fie supuse 
Biroului Politic. 

Tov. Ana: Biroul Organizatoric este un organ al C.C. care şi el poate lua hotărâri ca 
şi Biroul Politic sau Secretariatul, nu se suprapun, ci are şi el anumite drepturi. 

Tov. Gheorghiu: Biroul Org~toric are Wl grup de probleme pe care este chemat 
să le rez.olve, SWlt considerate ca hotărâri ale C.C., iar W1ele din ele nu ajWlg şi se merge la 
Biroul Politic. 

Tov. Chivu: Dacă materialul ca fi prelucrat jos, va crea confuzii. Avem trei organe 
cu aceleaşi drepturi. 

Tov. Chişinevschi: La pagina 15 este totul lămurit 
Tov. Ana: Cine dă linia partidului? Între două congrese, C.C. aplică linia 

congresului. Între două plenare sunt organe ale C.C. care realizează. Până acum a fost 
Biroul Politic şi Secretariatul. S-a dovedit că nu este de ajl.lllS, s-a creat şi Biroul 
Organizatoric. În afară de aceasta avem şi Wl aparat al C.C. 

Tov. Luca: Aparatul acesta a uitat că există C.C. De aceea, e necesar acest Birou 
Organizatoric, ca organ de conducere, nu de aparat. În lipsa lui, aparatul s-a transformat în 
aparatul de conducere. 

Tov. Vasilichi: Este subordonat Biroului Politic? 
Tov. Miron: Nu este subordonat. Când sW1t hotărâri mai importante de luat, le ia 

Biroul Politic, dar nu este subordonat. 
Confuzia vine de acolo că atribuţiile Biroului Organizatoric şi Secretariatului sunt 

bine precizate, pe când atribuţiile Biroului Politic nu sunt formulate destul de clar. 
Tov. Chivu: După mine, rolul Biroului Politic este şters. La pagina 19, referitor la 

învăţământ, propwt să se facă o secţie a învăţământului public în afară de Propagandă şi 
Agitaţie. Noi ducem foarte mare lipsă de cadre în absolut toate sectoarele. Noi nu putem 
duce mwtca noastră fără cadre calificate, partidul nu s-a ocupat suficient de această 

problemă care devine din ce în ce mai acută. Noi folosim mulţi profesionişti vechi, străini 
de concepţiile noastre. Propun să se dea atenţie mai mare şi ca să ne putem crea cadrele 
necesare să fie o secţie a Învăţământului Public. 

Tov. Chişinevschi: Este o problemă esenţială, sarcina ei este îndrumarea şi 

verificarea. De învăţământ tot ministerul trebuie să se ocupe. 
Tov. Luca: Secţia aceasta nu poate să înlocuiască Ministerul Învăţământului şi pe 

fiecare minister în parte. 
Tov. Gheorghiu: Este o idee interesantă, dată fiind importanţa problemei 

învăţământului. Este o verigă slabă, poate merită o secţie care să se ocupe exclusiv de 
aceste probleme, dar nu să facă ea problema. 

Tov. Chivu: Nu să conducă, să controleze. 
Tov. Bodnăraş: Întreaga structură organizatorică prin lichidarea Direcţiei Cadrelor 

încredinţează sarcina formării cadrelor fiecărei secţii în domeniul respectiv. Dacă vrem să 
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dăm pentru învăţământul public o singură secţie, contravenim cu acest principiu al formării 
cadrelor de jos până sus. 

Tov. Chivu: Au fost foarte multe greutăţi între minister şi învăţământ. Noi venim cu 
diferite propuneri la Ministerul Învăţământului pentru crearea cadrelor şi diverse propuneri 
pentru crearea de regulamente şi instrucţiuni de funcţionare a acestor şcoli, iar Ministerul 
Învăţământului vine cu altele. De exemplu, vor să înfiinţeze şcoli de calificare medie şi se 
scot muncitorii din producţie. Ei spun că au stat de vorbă cu Roller. Am discutat cu Răutu şi 
a spus că s-a discutat împreună cu tovarăşul Chişinevschi. Eu nu sunt de acord. Contravine 
planului de producţie, înseamnă să scoţi mii de muncitori din producţie. 

Tov. Luca: În legătură cu aceasta problema trebuie lămurită. Desigur că în trecut am 
avut încurcături şi greutăţi şi dacă am creat o secţie a învăţământului şi am lăsat ca ea să 
rezolve, lăsăm să rămână ca şi până acum. Secţiile n-au nici un drept de a hotărâ, ei 
pregătesc materialul pentru Biroul Organizatoric, Politic sau Secretariat. Fiecare secţie este 
obligată să se ocupe de cadre şi creşterea cadrelor ce priveşte linia generală a 
învăţământului. 

<În> ce priveşte creşterea cadrelor, este o prostie ca cei de la Ministerul 
Învăţământului să scoată muncitori din producţie şi să facă şcoli de pregătire. Asta nu este 
treaba lui, nici a ministerului. Secţia prelucrează problema, tocmai acest sector de cadre, şi 
vine în faţa organului respectiv care ia hotărârea în această privinţă. Secţiile de învăţământ 
în general prelucrează problemele generale ale învăţământului şi nu problemele specifice de 
creare de cadre a :fiecărui minister. Dacă am crea o secţie separată cu acest gând ca să se 
ocupe cu tot învăţământul, am încurca foarte mult şi am ajunge ca şi acum acolo că cadrele 
(sic!) n-au putut creşte cadrele pentru că n-au avut legături cu viaţa cadrelor, pe care au 
trebuit să le verifice. De aceasta s-au dat la fiecare secţie cadre ca să se ocupe. Nu tot 
învăţământul intră la Agitaţie şi Propagandă acum, numai Învăţământul Ideologic intră. 

Tovarăşul Bodnăraş are dreptate. Noi tocmai vrem să înlătw"ăm aceste încurcături. 
Tov. Vasilichi: Aici se spune clar că secţia are sarcina să controleze cum să pună în 

practică Hotărârile C.C., dar nu ea să facă legi sau să scoată muncitori. Aşa că este bine pus 
aici. 

Tov. Chivu: Sunt de acord. 
Tov. Miron Constantinescu: La raport în general: consider că este foarte bun şi se 

vede că s-a muncit temeinic şi fonnulările stmt destul cu grijă făcute şi sunt cu totul de 
acord cu conţinutul raportului. 

Am câteva propuneri şi observaţii care pot eventual ameliora textul. 
În ce priveşte problema fundamentală, problema creării Biroului Organizatoric, sunt 

complet de acord cu necesitatea de a fi creat. Din câte cunosc din materialele Partidului 
Comunist Bolşevic, mi-am putut da seama că Biroul Organizatoric are o importanţă foarte 
mare şi mi se pare că într-o perioadă a fost condus de tovarăşul Stalin. Şi din experienţa 
sovietică, şi din analiz.a situaţiei noastre de aici, este necesar să fie Biroul Organizatoric şi să 
aibă atribuţiunile care sunt prezentate în raport. 

Eventual, unele formulări se pot ameliora de exemplu „ca şi Secretariatul". 
<În> ce priveşte fondul problemei, o consider absolut necesară. 
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În ce priveşte secţiile, cred că este bună propunerea din raport de a crea acele secţii. 
În general, secţiile şi atribuţiile precizate Ia pagina 16 sunt just stabilite, şi sunt de acord, am 
unele observaţii mai speciale. 

În perioada ilegalităţii vorbeam şi era important în materialul nostru organizatoric 
despre chestia conspiraţiei de partid. După ce partidul a devenit legal şi partidul conducător 
al statului, sigur că problema nu se pune la fel şi nu sub forma aceasta. Totuşi cred că din 
cauză că n-am mai atras atenţia asupra acestei chestiuni, problema secretului de partid şi de 
stat nu este destul de subliniată faţă de membrii de partid Şi pot să dau un exemplu: 
convorbiri telefonice în care se dau anumite cifre. Se lasă hârtii pe masă, etc. 

Aş propune, în încheiere, unde se vorbeşte despre vigilenţă, să adăugăm şi această 
chestie a secretului de partid şi de stat. 

În privinţa învăţământului, nu sunt de acord cu propunerile tovarăşului Chivu, la 
care de fapt a renunţat. Învăţământul se va lega mai puternic de sectorul respectiv. Direcţia 
Propagandei nu putea cunoaşte nevoile tuturor ramurilor de producţie. 

În ce priveşte chestiunea statutară, observaţia ridicată că formula e insuficientă în 
raport, trebuie neapărat completată, în sensul de a preciza, că C.C. are mandat să aplice 
hotărârile plenarei până la congres, când vor fi supuse aprobării forului suprem care este 
congresul. 

Mai am câteva observaţii de detaliu. La pagina 1 este probabil o greşeală de tipar, la 
mijloc nu se vede unde începe citatul. La pagina 2, aliniatul 2 formularea trebuie făcută ca 
să fie legată de citat, ca să exprime aceeaşi idee. Pagina 3, unde spune că tovarăşul 
Gheorghiu a evadat din lagărul Târgu-Jiu trebuie completată ideea că n-a fost numai o 
demascare, a fost mai mult, au fost eliminaţi din conducerea partidului. Propun ca pe lângă 
,,a demascat" să punem „şi a izgonit" sau „a eliminat'' din partid. Tennenul se poate alege, 
dar trebuie în tot cazul adăugat. La pagina 5, unde este vorba de 2000 muncitori membri de 
partid (aliniatul penultim de jos) nu ştiu dacă este necesar să spunem 2000, pentru că eu 
sunt convins că au fost vreo 3000 muncitori sau mai mulţi. 

Tov. Chivu: 4000. 
Tov. Miron: Să punem câteva mii. 
Tov. Ana: Aş spune să nu punem cifre, ci ,,mii de muncitori". 
Tov. Miron: La pagina 6, aliniatul 3 „dar cu toate rezultatele construirii 

socialismului în domeniul construirii socialiste" formularea nu este bună. Fără „domeniu". 
La pagina 7, aliniatul 2 cuvântul „decretat'' nu este just. La pagina 8 jos să pomenim şi 
despre aşa-zişii specialişti pe care în multe locuri i-am păstrat şi s-au dovedit duşmani. 

Tov. Chişinevschi: Nu trebuie. 
Tov. Miron: La pagina 9, Ministerul Agriculturii cu agenţii aceia apare ca tm fel de 

duşman după unii trimişi care au f'acut greşeli. La pagina 11 tmde s-au dat anumite pilde, 
ceea ce se spune despre Direcţia Propagandei nu este lucrul cel mai caracteristic. Este o 
hotărâre a guvernului pentru a închide toate anticariile din Bucw-eşti? Există o astfel de 
situaţie, librăriile stau cu rafturile goale, ei spun că nu li se dau cărţi, pentru ca să nu câştige 
particularii. Eu am întrebat la Ministerul Artelor şi mi-au spus că au vorbit cu Propaganda. 

Tov. Chişinevschi: Eu n-am nimic împotrivă să intre şi această chestiune, dar să 
ştim că s-a dat aşa o hotărâre. 
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Tov. Miron: Am ridicat chestiunea şi la Consiliul de Miniştri. Se poate verifica: nu 
există o hotărâre a Consiliului de Miniştri. 

Tov. Chişinevschi: Dacă este aşa, chestiunea e gravă şi trebuie să intre. 
Tov. Miron: La pagina 13, aliniatul 2 de jos formularea nu este bună, apare ca şi 

cwn la judeţe ar exista direcţiuni. La pagina 15 aliniatul de sus aş propune „felul 
controlului" asupra activităţii administrative. La paginile 15 şi 16 va trebui o formulare mai 
limpe.de. 

Tov. Gheorghiu: La pagina 15 trebuie precizat cine vine cu aceste propuneri: 
Biroul Politic. 

Tov. Chişinevschi: Biroul Politic consideră necesar şi supune plenarei spre hotărâre 
următoarele propuneri. 

Tov. Miron: La pagina 16 se precizează just atribuţiile secţiilor şi începe la fiecare 
la fel, numai la Agitaţie şi Propagandă altfel. Cred să se utilizeze aceeaşi formulare la toate 
secţiile. 

Nu ştiu dacă numele „Secţia Industriei Grea" este cel mai bun, pentru această secţie 
cuprinde şi plan şi finanţe etc. Ori rămâne aşa compusă secţia şi atunci numele care 
corespunde cu conţinutul, ori facem două secţii: 1) Industria grea, energetică, mine şi petrol, 
eventual şi şantierele navale şi transporturi; 2) Finanţe, plan. 

Tov. Chişinevschi: Plan, comerţ, finanţe şi cooperaţie. 
Tov. Miron: Industria Grea să rămână cu transporturile şi Industria Uşoară cu 

construcţiile. 

Tov. Gheorghiu: S-a primit propunerea să se facă două secţii şi anume: 1) Industria 
grea, siderurgică, metalurgică, energie electrică, mine şi petrol, transporturi şi 2) Plan, 
finanţe, comerţ, cooperaţie, munca. 

Tov. Ana: Construcţiile să rămână la Industria grea. 
Tov. Miron: Industria lemnului şi silvicultura să fie scoase de la Secţia agrară şi să 

treacă la Industria uşoară. În schimb, sunt de acord să fie un sector gospodărie colectivă. La 
pagina 20, comitetul ruso-ucrainean, noi am elaborat propuneri de persoane şi trebuie 
hotărârea Secretariatului ca să poată lua fiinţă practic, ca până la plenară să existe. La 
pagina 25, aliniatele 3 şi 6 se vorbeşte de organizaţia de secţie, trebuie spus altfel, cred. Este 
vorba de organizaţie de întreprindere, eventual organizaţie de atelier, sau altfel. 

Tov. Chişinevschi: Organizaţia de bază a secţiei de întreprindere trebuie spus. 
Tov. Moghioroş: Pe secţii avem ateliere şi în cadrul atelierului se constituie de la 

caz la caz grupe de partid ca subdiviziune a secţiei şi atribuţiile acestei grupe sunt executive, 
ele introduc hotărârile organizaţiei de bază. 

Tov. Vasilichi: Adică nu exclude, nu dă sarcini etc. 
Tov. Moghioroş: Organizaţia de bază putem avea mai multe, dar un singur comitet 

de partid. 
Tov. Miron: ~ propune să nu folosim expresia organizaţiei de partid pentru 

organizaţia mare de întreprindere şi organizaţia de bază, iar celelalte să fie grupe de secţie 
sau de atelier. 
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Tov. Ana: (citeşte din structura organiz.atorică sovietică). Dacă avem mai mult de 
500 de membri de partid se poate face comitet de întreprindere, iar pe secţii Sllllt organizaţii 
de bază. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie bine precizat rolul lor. 
Tov. Moghioroş: La noi lipseşte. Trebuie pus „comitetul organizaţiei de partid 

numai cu aprobarea C.C.". 
Tov. Miron: La pagina 26, înainte de capitolul 8 propun să se introducă chestia cu 

secretul de partid şi de stat. 
La sfârşit, cred că trebuie încheiat cu ceva mai mobilizator şi cred că este necesar să 

se refere la învăţămintele Partidului Bolşevic, <la> tovarăşul Stalin şi să dăm lll1 caracter 
mobilizator. 

Tov. Apostol: Sunt de acord cu materialul şi observaţiile tăcute. Un lucru important 
este că se va asigura conducerea directă a partidului asupra organizaţiilor de masă. 

Cu organizarea Biroului Organizatoric şi prin precizarea cum se constituie birourile 
judeţene şi organizaţiei de Bucureşti se lichidează reprezentanţele care erau în birouri, 
reprezentantul sindical, U.T.M. etc., care deveneau elemente active şi uitau că avuseră 
treabă la sindicat sau U.T.M., ei sunt anexe ale organizaţiei de partid, primesc sarcini de 
acolo, devin chiar salariaţi acolo. Acest lucru se reglementează prin reorganizare. La pagina 
12, aliniatul de jos „una din marile piedici în creşterea cadrelor ... etc." cred că se poate 
adăuga, că noi am avut mult de furcă ca şi organizaţia de mase. 

Tov. Bodnăraş: Sunt de acord cu materialul. Am câteva observaţiuni. La pagina 8, 
unde se dau date statistice se vorbeşte de muncitori şi nemuncitori, nu e justă formularea. 

Cu privire la denumirea secţiilor. La pagina 16, în loc de Secţia Externă, aş spune 
Secţia Relaţiilor Externe, pentru că definind munca ei, aceasta este. ,,Secţiile formează 

aparatul ajutător al C.C." cred că ajunge să spunem „formează aparatul C.C.". 
Tov. Gheorghiu: Să spunem aparatul C.C. 
Tov. Bodnăraş: Cu secţiile industriale s-a lămurit. La sectorul verificării cadrelor 

pagina 20, punctul 9 se vorbeşte în paranteză despre nomenclatură, ne înt.âlnim şi la pllllctul 
9, această definiţie ar trebui să preceadă enumerarea atribuţiilor secţiilor unde le întâlnim. 

Tov. Ana: Trebuie să punem ,,nomenclatură se înţelege aici ... " pentru că nu este 
întotdeauna aşa 

Tov. Bodnăraş: Cred că este necesară o lămurire. Sectorul verificării cadrelor, în 
concepţia satisfacerii acestor nomenclaturi, el se preocupă numai de membrii de partid care 
ocupă aceste funcţii, sau de toţi care formează nomenclatura? 

Tov. Moghioroş: Numai membri de partid. 
Tov. Bodnăraş: Atunci aceste funcţii urmează să fie ocupate exclusiv de membri de 

partid. 
Tov. Luca: Desigur, altfel n-are rost nomenclatura. 
Tov. Bodnăraş: Nu ştiu de ce se splllle sector şi nu secţie. 
Tov. Chişinevschi: Pentru că este un sector care verifică, nu este nevoie de o secţie, 

este limitat. Secţia are câteva sectoare. Acesta are un singur sector. 
Tov. Bodnăraş: Ar putea să aibă două sectoare: de partid şi de stat, Sllllt două 

compartimente. 
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Tov. Chişinevschi: Este pericol să ne întoarcem la vechile sisteme. 
Tov. Bodăraş: Nu ştiu de ce se spune „administraţia C.C." şi nu „Secţia 

Gospodăriei C.C." 
Tov. Gheorghiu: Să-i spunem „Secţia Gospodăriei C.C." 
Tov. Bodnăraş: Şi registratura generală se socoteşte tot acolo. 
Tov. Chişinevschi: Deocamdată să fie la Cancelarie. 
Tov. Bodnăraş: La pag. 21, punctul 11, ultimul aliniat. ,, ... pe lângă fiecare 

comitet ... " rezultă că membrii comitetului colegiului pot fi unul scos şi unul n1L Trebuie 
precizat dacă sunt membrii comitetului judeţean, sau pot fi membri în colegiu şi alţii. 

Tov. Chişinevschi: Pot să fie în afară. Trebuie lămurit. 
Tov. Luca: Comisia de Control e una şi Colegiul alta, deşi sunt legate. Colegiile au 

un rol care judecă diferite cazuri, controlul se face de Comisia de Control. 
Tov. Moghioroş: Nu este un organ de hotărâri, ci un organ de cercetări. 
Tov. Ana: Trebuie încă studiată această chestiune. 
Tov. Bodnăraş: Tot la pag. 21, ultimul aliniat „prim secretarul" trebuie spus „un 

prim secretar'' sau ,,prim secretar''. 
Noi vom veni cu un proiect de reorganizare a cercurilor teritoriale. Facem 

propllllerea de a trece odată cu modificarea cercurilor militare, ca şeful comisariatului 
militar, care va trebui să fie numai membru de partid, să fie lll1 membru simplu al 
comitetului ci neapărat membru al biroului, deci :funcţiunea aceasta trebuie făcută sus. 
Aceasta a indicat-o şi practica sovietică <drept> cea mai bună împletire cu activitatea de 
partid. 

Tov. Ana: Dar aici rămâne cerc teritorial până ce se schimbă. 
Tov. Bodnăraş: Dar să fie în birou. 
Tov. Chişinevschi: Just 
Tov. Rădăceanu: Statutul spune că fiecare membru poate să fie ales, iar noi aici 

restrângem. 
Tov. Chişinevschi: Putem spune că considerăm ca just. 
Tov. Bodnăraş: La pag. 23 punctul 5, unde se vorbeşte de Biroul Judeţean să se 

facă aceeaşi menţiune ca şi la Capitală cu cercurile teritoriale. Apoi unde splllle. ,,cei 6-8 
membri ai Comitetului Judeţean" trebuie spus „ceilalţi 6-8 ... " şi „vor fi de preferinţă ... " 

Tov. Miron: ,,Vor putea fi ... ", altfel înseamnă că îi numim. 
Tov. Rădăceanu: Restrângem drepturile membrilor de partid de a fi aleşi. 
Tov. Gheorghiu: Da Este foarte nedemocratic. 
Tov. Luca: La reparti:n:irea sarcinilor trebuie aleşi diferiţi membri de partid ridicaţi, 

pe unnă alegerea trebuie organizată. 
Tov. Bodnăraş: Pag. 27, capitolul 11, ultimul aliniat, propun să se completeze „pe 

lângă serviciul muncii" de la Ministerul Construcţiilor care are nevoie de un aparat politic. 
Sunt de acord cu documentul care are deosebită importanţă. 
Tov. Moraru: În ce priveşte colegiile, este adevărat că acest proiect va aduce o 

îmbunătăţire organizatorică însemnată. Nu mi-e clar, se vorbeşte de comitetul organizaţiei 
de Bucureşti şi se spune şi de secţie agrară. Este pus la Bucureşti în loc de Ilfov. 

Tov. Ana: Da, este o greşeală de tipar. 
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Tov. Chişinevschi: Comitetul Ilfov şi Capitala cu un singur secretar. 
Tov. Miron: Capitala are o importanţă mare, aşa că nu poţi s-o subordonezi 

comitetului judeţean. 
Tov. Gheorghiu: Şi pe unul şi pe celălalt <le> conduce C.C. 
Tov. Moraru: Judeţeana Ilfov este într-o situaţie minoră faţă de celelalte judeţene, 

n-are mijloace, n-are concurs. În conducerea plăşilor nu există un singur muncitor. Acum 
situaţia se va schimba, ţinând cont de îmbunătăţirea structurii organizatorice. 

La pag. 23 jos, că pe lângă comitetele judeţene vor exista colegii trebuie mai bine 
precizat, ca să nu fie confuzii, că se subordonează. În linii generale acest proiect este mai 
mult decât binevenit, ţinând cont de exemplele date aici şi sunt de acord. 

Tov. Vaida: Sunt de acord cu materialul, n-am nici o propunere. 
Tov. Gheorghiu: Considerăm discuţia închisă asupra raportului prezentat Biroului 

Politic. Trebuie să recunoaştem că aceste discuţii au adus un mare aport, o serie de 
îmbunătăţiri şi cred că o să mai iasă o mulţime de lucruri interesante în discuţia Comitetului 
Central asupra proiectului. 

Astfel, cu îmbunătăţirile, observaţiile tăcute, Biroul Politic primeşte proiectul şi-l 
considerăm ca raport al Biroului Politic. 

Tovarăşul Moghioroş este însărcinat să facă îmbunătăţirile propuse. 
Tov. Moghioroş: Propunem ca ordine de zi la plenară: 
I) Sarcinile partidului în domeniul muncii organizatorice; 
2) Plan de acţiune pentru apărarea păcii; 
3) Diverse. 
Tov. Ana: Ar fi de dorit ca planul de pace să fie un plan al Biroului Politic, atunci 

mâine să le dăm planul, ca tovarăşii să facă observaţiile lor, fără să ne mai unim. 
Tov. Vasilichi: La diverse se prevăd anumite puncte concrete? 
Tov. Gheorghiu: N-avem nimic. Să nu punem diverse. Sunt de acord cu 

propunerea tovarăşului V asilichi. 
Tov. Moghioroş: Este cazul lui Radovanovici, care cu ocazia verificărilor s-a 

dovedit că a participat în mişcarea legionară, şi în mod concret la rebeliune, a luat parte la 
jefuirea unor magazine şi a ascuns acest lucru. Este membru al C.C. şi noi propunem 
scoaterea lui din C.C. Tovarăşul Pârvulescu, ca preşedintele Comisiei de Verificare, pune 
chestiunea. 

Tov. Gheorghiu: Pe Radovanovici nici nu-l chemăm, este un bandit. 
Tov. Luca: Nu este o abatere care trebuie judecată, este un duşman dovedit. 
Tov. Chişinevschi: Punem cazul lui între cele două puncte la ordinea de zi. 
Tov. Moghioroş: Mai este vorba de cooptarea a doi tovarăşi în C.C.: tovarăşii 

Petrescu şi Bughici, care sunt supleanţi. 
Tov. Gheorghiu: Sunt de acord. 
Tov. Moghioroş: Luni dimineaţă, ora I O începe plenara .. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 23 . 

... 
D.A.NLC,fond CC al P.CR -Cancelarie, dosar6/1950.f 3-17. 
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4. 1950, ianuarie 23-24. Stenograma şedinţei plenare a CC al P.MR privind· 
sarcinile partidului în domeniul muncii organizatorice, planul de acţiune pentru apărarea 
Păcii, alegerea Biroului Organizatoric al CC, excluderea lui Nicolae Radovanovici din 
CC. şi cooptarea în CC a lui Dumitru Petrescu şi Simion Bughici, ca membri supleanţi. 

COMUNICAT 

În zilele de 23 şi 24 ianuarie 1950 a avut loc şedinţa plenară a Comitetului Central al 
Partidului Muncitoresc Român. 

La plenară a luat parte un nwnăr de secretari ai Comitetelor Judeţene ale partidului şi 
secretari ai organizaţiilor de partid din unele întreprinderi industriale mari. 

1. Plenara a luat în discuţie raportul Biroului Politic al C.C. al P.M.R asupra 
sarcinilor partidului în domeniul muncii organizatorice, prezentat de tovarăşul Alexandru 
Moghioroş şi a adoptat în unanimitate o hotărâre la acest raport. 

2. Plenara a aprobat în unanimitate planul de desf"aşurare a acţiunii de luptă pentru 
pace, prezentat de tovarăşul Iosif Chişinevschi. 

3. Plenara a ales Biroul Organizatoric al C.C. al P.M.R., compus din tovarăşii: 
Apostol Gheorghe, Borilă Petre, Bunaciu Avram, Chişinevschi Iosif, Chivu Stoica, 
Constantinescu Miron, Crăciun Constanţa, Drăghici Alexandru, Florescu Gheorghe, 
Gheorghiu-Dej Gheorghe, Georgescu Teohari, Luca Vasile, Moghioroş Alexandru, Pauker 
Ana, Petrescu Dumitru, Rădăceanu Lothar, Răutu Leonte. 

4. Plenara a hotărât excluderea lui Nicolae Radovanovici din C.C. al P.M.R pentru 
că trecutul său politic pe care l-a ascuns este incompatibil cu calitatea de membru al C.C. al 
P.M.R 

5. Plenara a hotărât în unanimitate cooptarea în C.C. a tovarăşilor Petrescu Dumitru 
şi Bughici Simion, membri supleanţi ai C.C. al P.M.R 

Sarcinile partidului 
în domeniul muncii organi7.atorice 

Tovarăşi şi tovarăşe! 
Din însărcinarea Biroului Politic prezentăm astăzi plenarei C.C. al P.M.R raportul 

asupra sarcinilor partidului în domeniul muncii organiz.atorice. 
Faptul că problemele întăririi organizatorice şi a ridicării combativităţii organizaţiilor 

de partid sunt puse la ordinea de zi a plenarei C.C. înseamnă că rezolvarea lor justă - după 

C\lll1 a arătat tovarăşul Gheorghiu-Dej - este o condiţie esenţială pentru întărirea forţelor 
păcii, pentru îndeplinirea cu succes a tuturor sarcinilor ce stau în faţa noastră. 

Partidul Muncitoresc Român, detaşamentul organizat şi avangarda clasei mIDlcitoare, 
este astăzi forţa conducătoare a statului nostru de democraţie populară. El poartă deci întreaga 
răsplllldere a construirii socialismului şi a guvernării ţării noastre. 

Împrejurările istorice în care partidul nostru conduce lupta pentru întărirea şi 
dezvoltarea regimului de democraţie populară, pentru industrializarea socialistă şi 
transfonnarea socialistă a agriculturii, pentru o pace trainică, devin din ce în ce mai complexe. 
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Pe măsura înaintării noastre către socialism, lupta de clasă ia fonne tot mai ascuţite. 
Clasele exploatatoare răsturnate de la putere, bazându-se pe sprijinul imperialiştilor 

anglo-americani, aţâţători la W1 nou război mondial, nutresc speranţa restaurării capitalismului 
şi W1eltesc cu ură sporită, pentru recâştigarea poziţiilor pierchne. 

Rezoluţia Consfătuirii Biroului Infonnativ al partidelor comuniste şi mW1citoreşti, din 
noiembrie 1949, arată: ,,În condiţiile creşterii primejdiei unui nou războ~ partidelor comuniste 
şi mW1citoreşti le revine o mare răspWldere istorică. Lupta pentru o pace trainică şi 
îndelWlgată, pentru organizarea şi W1irea tot mai strânsă a forţelor păcii împotriva forţelor 
războiului, trebuie să ocupe în momentul de faţă locul central în întreaga activitate a partidelor 
comuniste şi organizaţiilor democratice". 

În aceste împrejurări istorice complexe, partidul nostru - partid marxist-leninist -
trebuie, în vederea înfăptuirii sarcinilor sale, să-şi perfecţioneze în pennanenţă fonnele 
organizatorice şi metodele de muncă. 

Sarcina acestei planşe este de a face o analiză critică a fonnelor organiz.atorice şi a 
metodelor de muncă ale partidul~ şi de a hotări - acolo W1de o cer împrejurările şi sarcinile 
noi îmbunătăţirea fonnelor şi metodelor de mWlcă în diversele verigi ale muncii de partid 

Partidul nostru trebuie să se călăuzească de ideea, enunţată de Congresul al X-lea al 
P.C.(b) al U.S.: ,,Partidul marxismului revoluţionar neagă cu desăvârşire căutarea unei 
fonne organizatorice a partidului şi a tmor metode de muncă cu totul juste şi valabile pentru 
toate treptele procesului revoluţionar. Dimpotrivă, fonna organizatorică şi metodele de 
mwică swit în totul detenninate de particularităţile situaţiei istorice concrete şi de sarcinile 
care decurg direct din acea situaţie". 

În diferitele faze ale dezvoltării sale, partidul nostru a folosit în munca sa diverse 
fonne organizatorice. 

În anul 1921, după ce majoritatea membrilor Partidului Socialist a rupt cu 
refonnismul şi a făurit Partidul Comunist, vechile principii organizatorice social-democratice 
au fost înlocuite prin principii organizatorice leniniste. 

Partidul Comunist din România a aderat la Internaţionala Comunistă şi a adoptat 
cele 21 condiţii de aderare, elaborate de Lenin. 

Partidul Comunist Român a desfăşurat din primele zile ale existenţei sale o luptă 
dârză împotriva folosirii României drept cap de pod al agresiunii antisovietice, pentru 
libertăţi democrate, pentru reforma agrară, pentru egalitate de drepturi a naţionalităţilor 
conlocuitoare. 

Problemele vieţii de partid au fost pe larg analizate de Congresul al V-lea al 
partidului, care a orientat partidul spre întărirea compoziţiei proletare a organizaţiilor sale şi 
a pus în centrul preocupărilor partidului, marile întreprinderi. Partidul şi-a reclădit 

organi7.aţiile sale pe ba7.a celulelor de întreprinderi, în locul celulelor mixte, nelegate de 
fabrici şi uzine. Partidul a reuşit să mobilizeze clasa muncitoare la acţiuni cu caracter 

economic şi politic, care au cuhninat prin luptele ceferiştilor şi petroliştilor din 1933. 
În perioada premergătoare războiului fascist şi antisovietic, şi în timpul războiul~ 

dictatura fascistă antonesciană a dezlănţuit o teroare sălbatică împotriva clasei mwicitoare şi 
îndeosebi împotriva avangardei sale, Partidul Comunist. Dar, cu toată teroarea, partidul şi-a 
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continuat activitatea, luptând în adâncă ilegalitate la făurirea unui front patriotic de luptă 
împotriva regimului fascist şi a războiului antisovietic. 

Regimul fascist antonescian a căutat să descompună partidul dinăuntru, prin 
mijlocirea agenţilor provocatori strecuraţi în organele de conducere ale partidului, ca Foriş, 
Kofller, Melinte, Şraer şi alţii, care au dat lovituri dureroase organizaţiilor noastre, 
distrugând o serie de cadre ale partidului şi slăbindu-l politic. Criminala acţiune a acestor 
provocatori a împiedicat partidul să organizeze în ţara noastră o largă mişcare de partizani. 

Cu toate condiţiunile de activitate extrem de grele, cadrele de partid din închisori şi 
lagăre şi din afară, în frunte cu tovarăşul Gheorghiu-Dej, au dus lupta împotriva trădătorilor 
pătrunşi în conducerea partidului. 

În timpul înaintării victorioase a Armatei Sovietice pe teritoriul ţării noastre, Partidul 
Comunist din România, condus de tovarăşul Gheorghiu-Dej, evadat din lagărul Târgu-Jiu, 
a demascat şi izgonit din partid pe agenţii provocatori şi a organizat răsturnarea regimului 
fascist al lui Antonescu şi trecerea ţării noastre de partea Uniunii Sovietice, în războiul 
antifascist. 

În perioada dintre 23 august 1944 şi Congresul de Unificare, partidul nostru a dus o 
luptă grea împotriva burgheziei şi moşierimii şi a avut de realizat sarcini mari în toate 
domeniile vieţii politice, economice şi de stat. 

Conducerea partidului nostru s-a preocupat din primele momente de după eliberarea 
ţării noastre de întărirea partidului, ieşit slab numeric şi organizatoric din ilegalitate, şi de 
organizarea muncii partidului în condiţiile noi, legale, de muncă. Partidul a trecut la 
consolidarea organizaţiilor sale, la crearea de organizaţii noi în întreaga ţară, la organizarea 
aparatului central, la reorganizarea şi înfiinţarea comitetelor de partid judeţene şi de plasă şi 
la lărgirea reţelei organizaţiilor de bază în întreprinderi, sate şi instituţii. 

Partidul a încheiat, încă înainte de eliberare, Frontul Unic Muncitoresc, iar curând 
după eliberare, în 1944, a reuşit să înfăptuiască unitatea sindicală. Partidul a creat şi întărit 
numeroase organizaţii de masă, pentru mobilizarea maselor largi populare, în lupta de 
smulgere a puterii din mâinile claselor exploatatoare şi de făurire a regimului de democraţie 
populară. 

Partidul a combătut cu ţările curentele naţionaliste, şovine şi I-a demascat pe 
Pătrăşcanu, agent al burgheziei şi imperialismului strecurat în rândurile partidului. 

Partidul a reuşit cu succes să mobilizeze elementele de stânga din P.S.D. la lupta 
împotriva social-democraţiei de dreapta. În februarie 1948, partidul nostru a realizat 
unitatea politică şi organizatorică a clasei muncitoare prin crearea Partidului Muncitoresc 
Român. Lichidarea sciziunii politice şi organizatorice în rândurile clasei muncitoare şi 

făurirea unui partid unic al clasei muncitoare din tara noastră. 
În prezent, partidul nostru are o reţea org~izatorică care cuprinde masa membrilor 

de partid şi care asigură funcţionarea normală a organizaţiilor de partid 
Avem 63 comitete de partid judeţene (inclusiv comitetul organizaţiei Bucureşti), 415 

comitete de plasă, 10.730 organizaţii de bază la oraşe şi 12.478 organizaţii de bază la sate. 
Partidul nostru a ştiut să găsească formele organizatorice potrivite pentru a realiza 

sarcinile ce-i stăteau în faţă. Astfel, conducerea partidului a hotărât în 1946 desfiinţarea 
comitetelor regionale. 
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Această măsură a dus la o reală îmbunătăţire a muncii de partid, legând mai strâns 
Comitetul Central de organele de partid şi la o mai masivă şi rapidă ridicare de cadre pentru 
partid, organizaţii de masă şi aparatul de stat. 

Între anii 1946-1948, Comitetul Central al partidului a luat măsuri de dezvoltare şi 
întărire a secţiilor şi comisiilor Comitetului Central şi ale Comitetelor Judeţene, fapt care a 
pennis o mai bună transmitere şi un control mai riguros asupra aplicării hotărârilor 
partidului, precum şi o mai efectivă cuprindere din partea comitetelor judeţene, a 
problemelor pe care trebuiau să le rezolve. 

Statutul partidului, adoptat de Congresul P.M.R din februarie 1948, a confirmat 
aceste îmbunătăţiri organizatorice. 

Partidul nostru a desfăşurat o muncă largă de educare marxist-leninistă a cadrelor 
sale. Numai în anul 1949 se numărau peste 600 activişti care au absolvit şcolile centrale ale 
partidului, peste 6.000 activişti care au absolvit cele 41 şcoli medii, zeci de mii de membri 
de partid au trecut prin cursurile serale şi prin şcolile de partid pentru activul de la ţară; peste 
40.000 membri de partid fac parte din cercuri de studiere a „Cursului scurt al istoriei 
Partidului Bolşevic". S-a organizat pregătirea a zeci de mii de agitatori, mai ales pentru 
munca la ţară. 

Datorită reţelei organizatorice create de partid şi muncii politice desîaşurate, 

Comitetul Central a putut să asigure aplicarea liniei politice a partidului nostru şi să 

îndeplinească cu succes sarcinile care au stat în faţa lui. 
Partidul nostru a avut o serie de succese în munca de ridicare a cadrelor noi. Datorită 

acestui lucru, s-a putut trece la îmbunătăţirea compoziţiei aparatului de stat Numai în 
decursul unui an şi jumătate au fost ridicaţi la diferite munci în aparatul de stat un nwnăr de 
peste 30.000 de muncitori membri ai partidului, în majoritatea lor activişti de partid 

Cu prilejul diferitelor acţiuni importante duse de partidul nostru, majoritatea 
organizaţiilor de partid a dat dovadă de combativitate şi capacitate de mobilizare. Peste 
150.000 membri de partid au luat parte activă la efectuarea naţionalizării întreprinderilor, iar 
mii de muncitori membri de partid au fost puşi în posturi de directori de întreprinderi. La 
această acţiune, organizaţiile de partid au mobilizat în jurul lor marea masă a muncitorilor. 

Capacitatea de mobilizare a organizaţiilor de partid s-a vădit în acţiuni ca: alegerile 
din 1948, exproprierea rămăşiţelor moşiereşti, organizarea primelor gospodării agricole 
colective, organizarea întrecerii socialiste pentru depăşirea Planului de Stat, atragerea 
oamenilor muncii şi îndeosebi a tineretului la mari lucrări ca Bumbeşti-Livezeni, 
Salva-Vişeu, Lunca Prutului etc., reorganizarea mişcării cooperatiste, organizarea acţiunii 
pentru pace, sărbătorirea aniversării tovarăşului Stalin, etc. 

Partidul nostru a dus cu succes acţiunea de verificare, care a cuprins în întregime 
masa membrilor de partid. La această acţiune a participat un număr de 72 comisii şi 874 
subcomisii, cu un număr total de peste 50.000 membri, care au verificat un număr de peste 
800.000 membri de partid. În jurul acţiunii de verificare s-a desfăşurat o muncă 
organizatorică şi politică largă, care a contribuit la întărirea organizaţiilor de partid şi a 
autorităţii partidului în rândurile maselor muncitoare. 

Toate acestea vorbesc despre o serioasă întărire a organizaţiilor de partid 
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Dar, cu toate rezultatele po21tive obţinute în munca politico-organizatorică a 
partidului, sarcinile mari şi multiple pe care le pune în faţa noastră construirea 
socialismului, întărirea puterii de stat, dezvoltarea industriei socialiste, transfonnarea 
socialistă a agriculturii, întărirea capacităţii de apărare a ţării, în.frângerea împotrivirii 
duşmanului de clasă fac necesară îmbunătăţirea unora dintre fonnele organizatorice şi 

metodele de muncă, în concordanţă cu sarcinile pe care le avem de rezolvat. 
O slăbiciune însemnată a partidului nostru este aceea că în repetate cazuri s-au făcut 

abateri de la învăţătura leninist-stalinistă cu privire la primirea de noi membri în partid şi 
reglementarea justă a compoziţiei sociale a partidului, probleme cărora Lenin, Stalin, 
Partidul Bolşevic le-au acordat întotdeauna cea mai mare importanţă. 

După eliberarea ţării noastre de către Annatele Sovietice, masele largi s-au convins 
că singurul partid care a luptat şi luptă consecvent pentru apărarea intereselor oamenilor 
muncii, singurul care a arătat din timp pericolul războiului şi a chemat la luptă pentru 
împiedicarea lui a fost Partidul Comunist, că în timpul războiului acesta a dat cele mai mari 
jertfe în lupta împotriva regimului antonescian şi a ocupanţilor hitlerişti. lată pentru ce 
elementele cele mai înaintate din rândurile oamenilor muncii s-au îndreptat în masă spre 
partidul nostru. 

În acest fel, partidul a crescut considerabil, primind în rândurile sale numeroşi fii ai 
clasei muncitoare, ai ţărănimii muncitoare şi intelectuali legaţi de popor. Această creştere a 
avut ca urmare întărirea organizatorică a partidului. Dar, cu acest prilej s-au comis o serie 
de abateri grave de la principiul leninist-stalinist de primire în partid, înscriindu-se membri 
în masă, fără nici Wl discernământ. 

Astfel, în organizaţia Capitalei şi în alte locuri s-a mers până acolo cu călcarea 
principiului primirii individuale în partid, încât s-a pornit „bătălia înscrierii în partid" şi s-au 
organizat ,,întreceri". 

Aceste metode de atragere a membrilor noi de partid au dus la situaţia că la Direcţia 
Generală Reşiţa din 300 salariaţi, 250 au fost înscrişi în partid; la C.A.M. laşi, din 450 
muncitori, numai 6 au rămas neînscrişi în partid; în satul Răşcanijudeţul Vaslui cu 37 capi 
de familie, avem 44 membri de partid; în satul Valea Vinului judeţul Năsăud cu 85 capi de 
familie sunt 65 membri de partid. 

Această încălcare a principiilor leninist-staliniste cu privire la primirea membrilor în 
partid a tăcut posibilă pătrunderea în rândurile partidului nostru a unor elemente duşmane, 
străine clasei muncitoare. 

Balastul de elemente străine a crescut simţitor în urma unificării, când a pătruns în 
partid Wl mare număr de elemente duşmănoase, aparţinând claselor exploatatoare, precum 
şi o mare masă de elemente mic-burgheze, oportuniste, carieriste. 

În Partidul Social-Democrat, înscrierile se făceau în bloc. În Judeţul Trei Scaune, în 
comuna Ilieni, numai într-o singură zi au fost înscrise în P.S.D. 168 persoane, între care 
mulţi chiaburi, membri ai fostelor organizaţii fasciste etc. 

Tocirea spiritului de vigilenţă de clasă la unii membri de partid a dat posibilitatea 
unor elemente duşmănoase - legionari, nylasişti, criminali de război, sabotori, infonnatori 
de siguranţă - strecuraţi în partid, să ocupe funcţii importante în partid şi în aparatul de stat 
şi să folosească poziţia lor pentru a sabota economia ţării. 
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Astfel, Cuedan, informator de Siguranţă, a fost secretarul Comitetului Judeţean 
Arad; Manciu, spion şi sabotor, a ajuns secretar general al Ministerului Industriei. 

În Judeţul Făgăraş, comuna Rodnov, secretarul organizaţiei de bază şi în acelaşi 
timp preşedintele Comitetului Proviwriu, era un criminal de război, fost într-un pluton de 
execuţie la Odessa. În judeţul Satu Mare, comuna Stana, fostul şef legionar pe regiune a 
reuşit să se strecoare în partidul nostru încă din anul 1945 şi a primit apoi pe alţi legionari, 
ptmând mâna pe conducerea comtmei, numind ca preşedinte al comitetului proviz.oriu pe 
un fost şef de cuib, pe un alt fost şef de cuib ca secretar al organizaţiei de bază şi pe I.Ul al 
treilea ca şef al ocolului agricol. 

Aşa se explică anumite manifestări cu caracter naţionalist şi şovin care au avut loc în 
unele organizaţii de partid. precum şi o serie de acţiuni duşmănoase liniei partidului şi 
regimului de democraţie populară, care au fost întreprinse în unele locuri de elemente 
duşmănoase strecurate în partid. 

În ceea ce priveşte compoziţia socială a partidului nostru, înainte şi după Congresul 
de Unificare, ea se prezintă astfel: 

La sîarşitul anului 1947, partidul avea 799.351 membri de partid. din care erau 
377.403 muncitori, adică 42,21 % şi 461.948, adică 57, 79% neproletari. 

În mai 1948, partidul avea 1.057.428 membri de partid. dintre care 417 .463, adică 
39,48% muncitori şi 639.965, adică 60,52% neproletari. 

Din cauza compoziţiei sociale nejuste a partidului nostru am avut, mai ales în 
momentele grele, manifestări ale spiritului anarhic mic-burghez în partid. aşa cum s-a 
întâmplat din timpul secetei când elemente mic-burgheze s-au speriat de greutăţi, au căzut 
în panică, făcându-se ecoul zvonurilor şi exagerărilor şi uşurând munca duşmanului 
îndreptată împotriva regimului de democraţie populară. 

Adeseori, organizaţiile noastre de partid au jucat rolul de stingătoare ale tmor focare 
de acţitmi organizate peste capul partidului şi împotriva lui. Conducerea partidului, 
sprijinându-se pe toate elementele sănătoase, a lichidat aceste acţiuni duşmănoase. 

Totodată, s-au produs o serie de abateri şi denaturări de la linia partidului, atât de 
dreapta cât şi de stânga, care au ajutat duşmanul de clasă; promovarea în diferite posturi a 
,,bunilor gospodari" din sat, adică a chiaburilor, încercările contrare liniei. 

Elemente străine strecurate în partid au introdus în organizaţiile şi organele de partid 
metode de muncă antipartinice: tendinţe dictatoriale, înlocuirea metodei de convingere prin 
metoda de comandă, liberalism putred. familiarism, asctmderea reciprocă a greşelilor. 

Într-o serie de organizaţii de partid există manifestări de indisciplină, neexecutarea 
directivelor C.C., refuzuri de a primi munci de partid, acte anarhice. 

Astfel este cazul tovarăşilor Bucan Manole, secretarul plăşii Paşcani şi Noghin, 
responsabilul cu propaganda şi agitaţie în Comitetul de Sector C.F.R. Paşcani, care au 
refuzat munca de instructori ai Comitetului Judeţean. 

Comitetele Judeţene de Partid: Ialomiţa, Constanţa, Vlaşca şi Teleorman au călcat 
grav hotărârea C.C. de a se face comasarea numai la 5 Gospodării de Stat în fiecare judeţ, în 
vara şi toamna anului trecut În fapt, Comitetele Judeţene respective, luându-se după unele 
elemente ale aparatului Ministerului Agriculturii, au trecut Ia comasarea a 30-40 gospodării 
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de stat, dintr-o dată, :fară pregătire, ceea ce a provocat n~ulţumiri printre ţărani şi a dat 
posibilitatea elementelor duşmane să facă agitaţie împotriva partidului şi guvernului. 

Biroul Comitetului de Partid Judeţean Putna având ca secretar pe Tubic Constantin, 
a călcat în mod grosolan şi grav linia politică a partidului şi hotărârile C.C. cu privire la 
înfiinţarea gospodăriilor colective. El a folosit metode de presiune, constrângere şi 
ameninţare pentru a forţa pe ţăranii din comuna Pădureni să se înscrie în gospodăria 
colectivă. A pus în vedere conducerii C.F.R din Mărăşeşti să dea afară din serviciu pe 
muncitorii semi-proletari, care fac greutăţi în comuna Pădureni. 

Responsabilul organizatoric al Comitetului Judeţean de partid, Lazăr Leon, a dat 
dispoziţii conducerii fabricii „Chimica" să fie puşi în disponibilitate muncitorii care 
locuiesc la Pădweni şi au refuzat să se înscrie în gospodăria colectivă. Amândoi (Tubic 
Constantin şi Lazăr Leon) au fost scoşi din funcţiile lor şi aspru sancţionaţi de partid. 

Secretarul organizaţiei de partid C.F.R. Caracal, în înţelegere cu şeful staţiei, 

Ciorănache, fost legionar, cere Comitetului Judeţean al partidului înlocuirea tovarăşului 
Popescu, preşedintele sindicatului C.F .R., din această funcţie. La refuzul Comitetului 
Judeţean de partid, secretarul organizaţiei de partid organizează o adunare sindicală, în 
absenţa preşedintelui sindicatului şi sub presiune face să fie ales alt preşedinte. Acest fapt a 
provocat nemulţumiri şi agitaţie printre salariaţi. 

Sunt cazuri de călcare a disciplinei de stat. Astfel: 
Comitetul Judeţean de partid Brăila a dat un supliment de ordonanţă în completarea 

deciziei de colectare a lânei, stabilind câteva categorii care nu au fost prevăzute în decizie, 
cărora li s-au fixat cote mai mari. 

Călcarea democraţiei interne de partid este ilustrată de cazul tovarăşului Câmpeanu 
Gheorghe, fost secretar al Comitetului Judeţean Gorj, care prin atitudinea sa de îngâmfare şi 
metodă de comandă, înăbuşea critica creând o stare de frică faţă de secretar, împiedica 
iniţiativa tovarăşilor din Biroul Comitetului Judeţean, oprea informarea Comitetului Central 
asupra faptelor care nu-i conveneau. Pentru abaterile sale, el a fost scos din funcţia de 
secretar al Comitetului Judeţean de partid 

Pentru a pune capăt unor astfel de manifestări, a îmbunătăţi compoziţia socială a 
partidului şi a-l întări organizatoric a fost nevoie să se treacă la verificarea şi curăţirea 

rândurilor partidului. 
În momentul de faţă, acţiunea de verificarea este pe sfârşite. După rezultatele 

parţiale, de până astăzi, au fost excluse din partid 18% elemente duşmănoase şi străine sau 
necorespunz.ătoare. 

Cu toate acestea, partidul nostru n-a scăpat pretutindeni de întregul balast. Au mai 
rămas în sânul partidului unele elemente duşmănoase, carieriste, împotriva cărora va trebui 
să ne ascuţim întreaga vigilenţă de clasă. Dintre mai multe cazuri, se poate cita cel al lui 
Văran Sabin care, după ce a trecut prin verificare, s-a dovedit element duşmănos. 

Pe de altă parte există la sate membri de partid, tovarăşi cinstiţi, care nu sunt lămuriţi 
asupra liniei politice a partidului privitoare la colectivizarea agriculturii. Cu aceşti membri 
de partid trebuie să ducem o muncă permanentă şi răbdătoare de lămurire şi de educare. 

Odată cu lipsurile serioase în ceea ce priveşte compoziţia partidului, am avut o serie 
de lipsuri şi în domeniul formelor organizatorice. 
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Tovarăşul Stalin arată că ,, ... după ce linia justă este dată, după ce chestiunea a fost 
just rezolvată, izbânda depinde de munca organizatorică, de organizarea luptei pentru 
transpunerea liniei partidului în viaţă, de alegerea justă a oamenilor, de controlul îndeplinirii 
hotărârilor luate de organele conducătoare. Fără asta, linia justă a partidului şi hotărârile 
juste sunt în primejdie să sufere pagube grele. Mai mult încă: după ce linia politică justă 
este dată, munca organizatorică hotărăşte totul - inclusiv şi soarta liniei politice însăşi, 
înfăptuirea sau falimentul ei". 

Cu toate că am adus multe îmbunătăţiri în munca organizatorică, nu a existat în 
destulă măsură o preocupare permanentă de studiere a problemelor organizatorice şi de 
perfecţionare a formelor şi metodelor muncii organizatorice de partid. 

Una din cauzele lipsurilor în domeniul muncii organizatorice este faptul că 

Comitetul (sic!) Central n-a avut, în afară de Secretariat şi Biroul Politic, un Birou 
Organizatoric care să aibă conducerea generală a muncii organizatorice şi care, pe baza 
analizării muncii organizaţiilor de partid, să elaboreze hotărâri, care să servească drept 
normă pentru toate organele de partid 

Trebuie adăugat că, datorită lipsei acestui organ, am avut deficienţe serioase în ce 
priveşte controlul executării hotărârilor partidului, chiar când a fost vorba de hotărâri 
importante ale plenarelor Comitetului Central. 

Actuala structură nu permitea controlul asupra activităţii de partid în domeniul 
industriei, transporturilor, comerţului etc., precum şi asupra activităţii comuniştilor din 
organizaţiile de masă. În lipsa unor secţiuni,care să se ocupe de probleme de industrie, 
transport, comerţ, cooperaţie, aprovizionare, colectare etc., numeroase probleme din aceste 
sectoare de activitate se aglomerau la Direcţia Organizatorică. Fiind aglomerată de toate 
aceste probleme, Direcţia Organizatorică n-a mai avut în centrul atenţiei sale sarcinile vieţii 
interne de partid, a compoziţiei partidului, şi a controlării modului în care sunt aplicate 
hotărârile şi directivele Comitetului Central. 

La aceasta a contribuit şi faptul că însăşi structura Direcţiei Organizatorice n-a fost 
potrivită cu sarcinile ce i-au revenit. Astfel, problemele carnetului de partid şi plata 
cotizaţiilor, aparţineau Direcţiei Cadrelor, iar secotare ca cel al problemelor statutare, al 
organelor sindicale, al organelor de tineret, Sfaturi, nici nu existau. 

Faptul că Direcţiile C.C. n-au avut o structură organizatorică corespunzătoare 
sarcinilor lor şi că a lipsit Biroul Organizatoric al C.C. care să aibă conducerea generală a 
muncii organizatorice, a tăcut ca uneori direcţiile Comitetului Central să devină organe de 
directivă, deşi sarcina lor este nu de a da directive, ci de a asigura şi controla executarea 
hotărârilor şi directivelor date de Comitetul Central. 

Pentru a ilustra acest lucru, vom da câteva exemple: 
Direcţia Organizatorică scotea şi numea secretari ai Comitetelor Judeţene, :fară a 

avea aprobarea C.C. 
Direcţia de Propagandă şi Agitaţie a organizat convocarea unei conferinţe pe ţară a 

compozitorilor, fără o hotărâre a C.C. 
Direcţia Cadrelor excludea din partid şi scotea din funcţiuni cadre de răspundere, 

fără o hotărâre a C.C. ( care era decorativ). 
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Recent, Direcţia Administrativă a C.C. al P.M.R., rară o hotărâre a C.C., a înfiinţat o 
Comisie Centrală de Revizie. 

Comisia de Control hotăra şi punea în aplicare excluderi şi sancţionări ale membrilor 
de partid, fără aprobarea Comitetului Central. 

Tot datorită faptului că Comisia (sic!) de Control nu a avut organe ale ei în judeţe, 
nenumărate cazuri ale membrilor de partid, care trebuia să fie examinate de Comisia de 
Control, au rămas nerezolvate timp de ani de zile. 

Sarcina ridicării şi selecţionării cadrelor a revenit până acum Direcţiei Cadrelor. 
Date fiind condiţiile în care a trebuit să activeze partidul nostru după 23 August 1944, s-a 
impus crearea Direcţiei Cadrelor, care a corespuns unei necesităţi reale. Această Direcţie a 
adus un aport însemnat în întărirea organizaţiei de partid, a organizaţiilor de masă şi a 
aparatului de stat. Dar, nefiind legată în mod nemijlocit cu activitatea practică dusă pe teren, 
Direcţia Cadrelor nu avea posibilitatea să urmărească şi să studieze cadrele. De aceea a dus 
o muncă din birou şi în loc de a avea în centrul activităţii ei ridicarea şi justa repartizare a 
cadrelor potrivit cu capacitatea lor politică şi profesională, s-a ocupat îndeosebi cu facerea 
de anchete, strângerea de referinţe etc. Direcţia Cadrelor s-a transformat într-un fel de birou 
de căutare şi plasare a cadrelor în toate felurile de munci, adeseori de o importanţă 
secundară. 

Pe de altă parte, datorită faptului că sarcina selecţionării şi repartizării cadrelor a fost 
atribuită exclusiv Direcţiei Cadrelor, în timp ce celelalte Direcţii ale C.C. care, având o 
legătură directă cu cadrele de partid, erau cele mai în măsură să le cunoască, se ocupau în 
practică de creşterea şi promovarea lor, s-a produs o ruptură în procesul unitar de 
selecţionare, verificare, creştere şi repartizare a cadrelor, ruptură care nu mai poate continua 
fără a dăuna partidului. 

În condiţiile actuale, când nevoia de cadre noi de partid şi de stat este foarte mare, 
este necesar ca selecţionarea şi repartizarea cadrelor să se facă de acele organe ale C.C. care 
au legătură directă cu cadrele, le pot cunoaşte în munca lor practică şi promova. 

Datorită slăbiciunilor arătate mai sus, la noi s-au comis multe greşeli în politica de 
creştere, înaintare şi repartizare c1 cadrelor de partid. 

În multe cazuri, activiştii de partid absolvenţi ai şcolilor de partid, după terminarea 
şcolii, au fost retrimişi în producţie şi pierduţi din vedere de către organizaţiile de partid. 

Adeseori, datorită necunoaşterii aptitudinilor cadrelor de partid, oamenii sunt 
aruncaţi dintr-o muncă în alta sau puşi la locuri cu totul nepotrivite. 

Una din marile pie.dici în creşterea cadrelor şi în obţinerea unor rezultate mai bune în 
munca de partid este schimbarea prea deasă a cadrelor de răspundere în aparatul de partid, 
în organizaţiile de masă şi în aparatul de stat. 

Dintre toţi secretarii comitetelor judeţene, numai 15 au o vechime în funcţia de 
secretar de un an. Una din cauzele acestei fluctuaţii a cadrelor de partid este atitudinea 
nejustă a unor organe de partid care, faţă de cerinţele tot mai mari ale aparatului de stat, 
n-au ţinut totuşi seama de faptul că însăşi întărirea aparatului de stat depinde de existenţa 
unor puternice organizaţii de partid. Astfel, se poate cita cazul Biroului Comitetului 
Judeţean Cluj, care a trimis la un moment dat pe toţi instructorii Comitetului Judeţean în 
aparatul de stat, împiedicând buna funcţionare a Comitetului Judeţean. 
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O altă cauză a fluctuaţiei este lipsa unor norme precise de confirmare a cadrelor, în 
posturile de răspundere de către organele statutare. Din această cauză, adeseori se 
procedează cu uşurinţă la scoaterea cadrelor din posturile pe care le ocupă şi la nwnirea lor 
în alte funcţii, potrivit cu nevoile momentului, fără a ţine seama de politica generală de 
ridicare a cadrelor. 

În afară de lipsurile în structura şi funcţionarea aparatului central există o serie de 
lipsuri în structura şi metodele de muncă ale comitetelor judeţene ale partidului nostru. 
Îndeosebi trebuie arătată structura greşită a birourilor comitetelor judeţene. Aceste birouri 
sunt alcătuite în afară de secretar şi secretarul adjunct, din responsabilii tuturor secţiilor 
comitetului judeţean. În acest fel, Biroul Comitetului Judeţean s-a contopit cu propriul său 
aparat. Aceeaşi oameni hotărau, executau hotărârile şi controlau executarea propriilor lor 
hotărâri. 

Metodele greşite întrebuinţate de Direcţiile C.C. de a instrui şi a ţine legătura cu 
secţiile judeţene, peste capul secretarului şi Biroului Comitetului Judeţean, au dus la 
diviz.area conducerii colective unitare a Biroului Comitetului Judeţean. 

Ca urmare a unor astfel de metode în munca Direcţiilor C.C., unii responsabili de 
secţii judeţene trimiteau rapoarte asupra diferitelor probleme la Direcţia respectivă fără 
ştirea secretarului şi a biroului judeţean, ba s-a ajuns chiar până acolo că unii responsabili ai 
secţiilor de cadre refuzau să arate secretarilor lucrărilor lor, sub motiv că sunt secrete şi că 
Direcţia Cadrelor C.C. le-a interzis să arate secretarilor aceste lucrări. De exemplu, la 
alegerea directorilor de întreprinderi, secretarii comitetelor judeţene de partid nu cunoşteau 
propunerile, deoarece responsabilii de cadre au avut directiva din partea Direcţiei Cadrelor 
să nu spună nici măcar secretarului. 

Direcţia Propagandei şi Agitaţiei a convocat prin secţiile de propagandă şi agitaţie, 
:fară ştirea secretarului judeţenei, consfătuiri ale agitatorilor în unele judeţe, ca Prahova şi 
Mehedinţi. 

Responsabilul administrativ al judeţenei Braşov repartiza fondurile de cheltuieli ale 
comitetului judeţean pe baza dispoziţiilor primite de la Direcţia Administrativă C.C. şi fără 
a ţine seama de nevoile concrete ale muncii judeţene, indicate de către biroul judeţean, 
punând astfel piedici în munca judeţenei. 

În unele comitete judeţene au fost călcări ale principiului organizării pe bază 
teritorială şi de producţie. Astfel, organiz.aţia Bucureşti, în loc de a merge pe linia întăririi 
sectoarelor geografice, a creat sectoare ca: sanitar, învăţământ, corn~ etc. 

Menţinerea acestor sectoare, cât şi a sectoarelor conduse direct de C.C. - central şi 
ministere - sectoare care contravin principiului de organizare pe baza teritorială şi de 
producţie, nu este justificată. 

De asemenea, în condiţiile actuale nu mai e justificată menţinerea comitetelor de 
circwnscripţii care se interpun între organiz.aţia de bază şi comitetul de sector. 

În ceea ce priveşte comitetele de plasă ale partidului, acestea au fost până acum 
slabe, nu şi-au putut îndeplini sarcinile statutare şi erau lipsite de aparatul necesar. E 
limpede că, având un aparat restrâns, de 3-4 oameni, comitetele de plasă sunt în 
imposibilitatea de a cuprinde zeci de sate, răspândite de multe ori pe teritorii întinse, cu 
numeroase organiz.aţii de partid 
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Sarcinile de mare răspundere care stau în faţa organizaµilor de partid de la sate, în 
legătură cu transformarea socialistă a agriculturii, cer în mod deosebit lichidarea 
slăbiciunilor organizatorice ale comitetelor de plasă ale partidului. 

Munca organizaµilor de bază din întreprinderi, instituµi şi îndeosebi de la sate, 
suferă încă de mari lipsuri şi slăbiciuni. Noi n-am acordat atenµa cuvenită problemei 
întăririi organizatorice a organizaµilor de bază ale partidului care constituie temelia întregii 
sale munci. 

În multe organizaµi de bază munca este slab organizată şi se duce la W1 nivel politic 
scăzut. Lipseşte planificarea muncii, şedinţele sunt slab pregătite, încărcate cu multe 
probleme adeseori prea generale, în şedinţe nu se iau hotărâri concrete. Mulµ membri de 
partid nu au sarcini precise de partid. O serie de organizaµi de bază nu au organizat în mod 
temeinic agitaµa politică de masă. 

Toate acestea împiedică o parte din organizaµile de bază ale partidului de a-şi 

îndeplini rolul de conducătoare şi mobilizatoare ale oamenilor mwicii din sectorul lor de 
activitate, de participare activă în lupta pentru construirea socialismului. 

În afară de aceasta, în munca organizaµilor de bază există încă unele probleme 
organizatorice nelămurite. Astfel, nu s-au reglementat atribuµile organizaµilor de bază de 
diferite tipuri din întreprinderi, ministere, instituµi etc. 

În satele cu un număr mai mare de membri de partid, în loc să se creeze o 
organizaţie de bază puternică, au fost formate mai multe organizaµi de bază.. 

În afară de risipirea forţelor, această structură îngreunează foarte mult îndeplinirea de 
către organizaµile de partid a sarcinilor de conducere politică a organelor locale de stat, 
economice şi culturale, a comitetelor provizorii, cooperativelor, căminelor culturale etc. 

În unele locuri s-au creat comitete de partid care s-au interpus între organizaµa de 
bază şi comisia de plasă, împiedicându-le pe acestea să conducă direct activitatea 
organizaµei de bază. 

Tovarăşi, 

Din cele de mai sus reiese că mai avem o serie de deficienţe şi slăbiciuni serioase în 
munca noastră de partid. Înlăturarea lor este o condiµe de temelie a rezolvării cu succes a 
sarcinilor istorice care stau în fata partidului nostru. 

În vederea lichidării lipsurilor şi slăbiciunilor existente şi îmbunătăţirii muncii 
organizatorice a partidului, Biroul Politic consideră necesar şi supune Plenarei C.C. al 
P.M.R spre hotărâre următoarele propuneri: 

I. Comitetul Central al P.M.R trebuie să aibă, în afară de Biroul Politic şi 
Secretariat, un Birou Organizatoric pentru conducerea generală a mtmcii organizatorice. 

Organizarea mtmcii întregului Comitet Central şi repartizarea problemelor între 
Secretariatul C.C., Biroul Politic şi Biroul Organizatoric se vor face de către Secretariat. 

Biroul Organizatoric va fi format din secretarii C.C., precum şi dintr-tm număr de 
membri ai Comitetului Central. 

Biroul Organizatoric al C.C. are conducerea generală a muncii organizatorice şi ia 
hotărâri cu privire la această muncă. 
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El ascultă rapoartele organelor de partid ( comitete judeţene, de plasă, comitete de 
partid etc.) cu privire la diverse aspecte ale activităţii de partid şi ia hotărâri corespunzătoare 
care servesc drept directive pentru toate organizaţiile de partid 

Biroul Organizatoric planifică munca de repartizare a cadrelor pe care o duc secţiile 
Comitetului Central şi aprobă numirile, care intră în competenţa sa 

Hotărârile mai importante ale Biroului Organizatoric vor fi supuse aprobării Biroului 
Politic. 

Hotărârile Secretariatului C.C. al P.M.R, ale Biroului Politic şi ale Biroului 
Organizatoric sunt considerate ca hotărâri ale Comitetului Central. 

II. Comitetul Central are următoarele secţii: 

Secţia Organelor Conducătoare 

de Partid, Sindicale şi de Tineret; 
Secţia de Propagandă şi Agitaţie; 
Secţia Industrie Grea; 
Secţia Plan şi Finanţe; 
Secţia Industrie Uşoară; 
Secţia Agrară; 

Secţia Administrativ - Politică; 

Secţia Relaţiilor Externe; 
Secţia Organizaţiilor de Masă; 
Secţia Gospodăriei de Partid; 

Sectorul Verificării Cadrelor. 
Comitetul Central are o Comisie a 

Controlului de Partid şi o Comisie de 
Revizie; 

Comitetul Central mai are o 
Cancelarie a C.C., funcţionând pe lângă 
Secretariatul C.C. (la Cancelaria C.C. se 
va păstra şi Arhiva C.C.). 

m. Secţiile formează aparatul C.C. al P.M.R. 
Ele au următoarele sarcini principale: 
Selecţionarea, creşterea, promovarea şi repartizarea cadrelor în domeniul lor de 

activitate. 
Acordarea de ajutor organizaţiilor de partid, organizaţiilor de masă, economice şi de 

stat, în vederea îndeplinirii hotărârilor partidului şi guvernului. 
Controlul executării hotărârilor partidului şi guvernului. 
Secţiile nu au dreptul de a lua hotărâri şi de a da directive, acestea fiind atribuţiile 

Comitetului Central (Plenara C.C., Secretariatul, Biroul Politic, Biroul Organizatoric). 
Secţiile C.C. pregătesc documentarea necesară (Secretariatului, Biroului Politic şi 

Biroului Organizatoric) asupra problemelor din domeniul de activitate al secţiei respective, 
ce trebuie examinate de C.C. 

1. Secţia Organelor Conducătoare de Partid, Sindicale si de Tineret se ocupă cu 
selecţionarea şi repartizarea cadrelor pentru organele conducătoare de partid ( comitete 
judeţene, comitete de plasă), pentru organele conducătoare sindicale şi de tineret, pentru 
sfaturile populare, controlează aplicarea hotărârilor partidului de către organizaţiile de 
partid, sindicale şi de tineret precum şi executarea hotărârilor partidului şi guvernului de 
către Sfaturile Populare. 
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Această secţie are unnătoarele sectoare: 
a) sectorul carnetului de partid; 
b) sectorul chestiunilor statutare, care veghează la aplicarea întocmai a 

prevederilor statutare în viaţa internă de partid; 
c) sectorul organelor sindicale; 
d) sectorul organelor de tineret; 
e) sectorul documentării de partid (adică al informării); 
f) sectorul organelor locale ale puterii de stat (Sfaturile Populare); 
g) sectorul pregătirii şi perfecţionării cadrelor de partid, sindicale, de tineret. 

Acestui sector îi incumbă datoria de a organiza şi conduce şcolile de cadre ale 
partidului (şcoala superioară de partid, şcolile medii, cursurile de 3 luni etc.). 
Preluarea acestor şcoli de la Secţia de Propagandă şi Agitaţie se va face odată cu 
începerea anului şcolar în învăţământul de partid 1950-1951; 

h) sectorul evidenţei cadrelor organelor de partid, sindicale, de tineret. 
Secţia Organelor Conducătoare de Partid are un număr de instructori dintre care are 

răspunderea a 2 judeţene, ocupându-se de munca organiz.atorică a acestor judeţene în 
ansamblul ei. În afară de aceasta, C.C. instruieşte comitetele judeţene, prin instructorii din 
toate celelalte secţii ale C.C. şi din diferite sectoare ale secţiei conducătoare de partid, 
sindicale, de tineret, în domeniile lor de activitate. 

În cadrul secţiei funcţionează corpul de inspectori ai C.C. (în mnnăr de 1 O). 
Fiecare inspector al C.C. are răspunderea llllUi grup de judeţe, fiind ajutat de 

instructorii respectivi. Inspectorii C.C. analizează felul cum se duce activitatea de 
selecţionare, educare şi repartizare a cadrelor şi cum se execută hotărârile C.C. şi ale 
guvernului. Din însărcinarea C.C., inspectorii fac diferite anchete la faţa locului, studiază 
diferite aspecte ale vieţii de partid, de stat şi economice, pregătind material pentru hotărâri 
ale C.C. 1n acest scop se formează, sub conducerea inspectorilor, comisii alcătuite din 
reprezentanţi ai diferitelor secţii ale C.C. 

2. Secţia de Propagandă si Agitaţie se ocupă cu selecţionarea şi repartizarea cadrelor 
în domeniul propagandei de partid, a agitaţiei politice de masă, a învăţământului public, a 
ştiinţei, literaturii, artei şi în toate celelalte sectoare ale vieţii culturale şi cu controlul 
executării hotărârilor partidului şi ale guvernului în acest domeniu. 

Secţia de Propagandă şi Agitaţie are unnătoarele sectoare: 
a) sectorul propagandei de partid, care actualmente cuprinde toate formele 

învăţământului de partid, iar după formarea sectorului pregătirii şi perfecţionării cadrelor, 
va cuprinde Şcoala Centrală de Ştiinţe Sociale ,,A.A. Jdanov", universităţile serale, şcolile 
serale de marxism-leninism, şcolile de gazetari, cursurile de propagandişti, cabinetele de 
partid, cercurile de studiere a istoriei P.C.(b) U.S., cercurile de politică curentă şi de citire, 
propaganda scrisă etc.; 

b) sectorul agitaţiei politice de masă; 
c) sectorul muncii culturale de masă; 
d) sectorul ştiinţă; 
e) sectorul învăţământului public; 
f) sectorul presă; 
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g) sectorul editurii; 
i) sectorul literatură şi artă (inclusiv cinematografia şi radio); 
j) sectorul sport; 
k) sectorul evidenţei cadrelor. 
În sfera de activitate a Secţiei de Propagandă şi Agitaţie intră şi ARLUS-ul. 

3. Secţia Industrie Grea 
Acestei secţii îi revine sarcina de a selecţiona şi repartiza cadrele şi de a veghea 

asupra aplicării hotărârilor C.C. şi ale guvernului de către organele de partid şi de stat în 
sectorul ei de activitate. 

Secţia Industrie Grea are unnătoarele sectoare: 
a) sectorul industriei grele şi a industriei energiei electrice; 
b) sectorul mine şi petrol; 
c) sectorul transporturi şi comunicaţii; 
d) sectorul construcţii; 
e) sectorul evidenţei cadrelor. 

4. Secţia Plan, Finanţe are unnătoarele sectoare: 
a) sectorului planului de stat; 
b) sectorul finanţelor; 
c) sectorul muncă; 
d) sectorul comerţ; 
e) sectorul cooperaţiei; 
f) sectorul evidenţei cadrelor. 

5. Secţia Industrie Uşoară are Ulll1ătoarele sectoare: 
a) sectorul industriei uşoare; 
b) sectorul industriei alimentare; 
c) sectorul silvicultură şi industria lemnului; 
d) sectorul gospodăriei locale; 
e) sectorul evidenţei cadrelor. 

6. Sectia Agrară are unnătoarele sectoare: 
a) sectorul agricol; 
b) sectorul S.M.T. şi gospodării agricole de stat; 
c) sectorul gospodăriilor agricole colective; 
d) sectorul colectărilor de stat; 
e) sectorul evidenţei cadrelor. 
Atribuţiile Secţiilor Industriei Uşoare şi Agrară sunt analoage cu ale Secţiei 

Industriei Grele. 

7. Secţia Administrativ - Politică are îndeosebi sarcina de a selecţiona şi repartiz.a 
cadrele din nomenclatura sa Direcţia Superioară Politică a M.A.N. şi Direcţia Generală 

Politică a M.A.I. funcţionează cu drepturi de Secţii ale C.C. 
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Totodată, secţia are datoria de a selecţiona şi repartiza cadre în domeniul de 
activitate al Ministerului Justiţiei, al Comisiei Controlului de Stat, al Arbitrajului de Stat, al 
Ministerului Muncii, al Ministerului Sănătăţii, al Crucii Roşii, de a controla executarea 
hotărârilor partidului şi guvernului în acest domeniu. În afară de aceasta, în sfera de 
activitate a Secţiei Administrativ-Politică intră şi Ministerul Cultelor. 

Secţia are 3-4 sectoare, precum şi un sector de evidenţă a cadrelor. 

8. Secţia Organizaţiilor de Masă se va ocupa cu selecţionarea şi repartizarea cadrelor 
şi cu controlul executării hotărârilor partidului în domeniile de activitate ale organizaţiilor 
de masă: UFDR, Frontul Plugarilor, UPM, Federaţia Meseriaşilor, cât şi a Comitetului 
Democrat Evreiesc, Comitetul Antifascist German, Comitetul Ruso-Ucrainean etc. Şi a 
altor organiz.aţii de masă sau comitete ale naţionalităţilor conlocuitoare. 

9. Secţia Relatiilor Externe se va ocupa cu relaţiile dintre partidul nostru şi partidele 
frăţeşti. Secţia va avea un număr de sectoare în funcţie de necesităţi. 

10. Sectorul Verificării Cadrelor 
Acest sector are sarcina de a verifica cadrele ce intră în nomenclatura C.C. (Prin 

nomenclatură se înţelege aci tabloul funcţiilor aparatului de partid, de masă, al organizaţiilor 
economice, al organelor de stat, pentru a căror încadrare este necesară aprobarea 
Comitetului Central, Comitetului Judeţean, Comitetului Raional, Comitetului de Plasă. 
Nomenclaturile respective poartă denumirea de nomenclatura C.C., nomenclatura 
Comitetului Judeţean, nomenclatura Comitetului Raional şi nomenclatura Comitetului de 
Plasă). 

Dat fiind că în condiţiile ascuţirii luptei de clasă elementele duşmănoase strecw-ate în 
partid încearcă să pătrundă în posturi de conducere, se impune şi pe mai departe o atentă şi 
serioasă verificare a tuturor celor ce sunt propuşi pentru promovare în posturi de 
răspundere. 

Întrucât munca de verificare a trecutului cadrelor propuse necesită o perfecţionare în 
acest domeniu şi legătura directă cu organele de partid, s-a ajuns la concluzia că este 
necesar un organ care să se ocupe cu verificarea cadrelor şi anume sectorul verificării 

cadrelor. 
Acest sector se va ocupa exclusiv cu verificarea trecutului cadrelor din nomenclatura 

C.C., în atribuţiile lui neintrând sarcina de selecţionare, propunere şi repartizare a cadrelor. 
Sectorul verificării nu va face parte dintr-o secţie, fiind condus direct de Secretariat. 

11. Sectia GoSj)Odăriei de Partid se ocupă cu chestiunile de ordin gospodăresc şi 
financiar ale pmtidului. Subdiviziunile interioare ale secţiei gospodăriei de partid sunt: 

a) sectorul bugete şi fonduri; 
b) sectorul transporturi; 
c) sectorul administrării bunurilor; 
d) sectorul construcţii; 
e) sectorul social; 
t) sectorul aprovizionării; 
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g) sectorul securităţii interne; 
h) grupul de controlori; 
i) resortul juridic. 

12. Comisia Controlului de Partid 
Comisia Controlului de Partid a C.C. al P.M.R are sarcina de a chema la răspundere 

pe acei care s-au făcut vinovaţi de călcarea programului, statutului, a disciplinei şi moralei 
de partid. Ea se compune din unnătoarele subdiviziuni: 

a) sectorul anchete; 
b) sectorul cazuri speciale; 
c) subcomisia de apel; 
d) grupul de instructori-referenţi; 
e) evidenţa şi arhiva comisiei. 
Pe lângă fiecare comitet de partid judeţean, ea va avea Colegii de Partid, drept 

organe ale Comisiei Controlului de Partid, formate din 3 membri de partid de răspundere, 
cu stagiu de cel puţin 3 ani şi 2 supleanţi. 

13. Comisia de Revizie a C.C. 
Pe lângă C.C. va funcţiona o comisie de revizie. Sarcinile acestei comisii sunt de a 

veghea la corecta folosire a mijloacelor financiare şi a bunurilor partidului. 
Ea va avea organe în subordine, pe lângă comitetele judeţene, compuse din 

3-5 membri. 
Activitatea tuturor secţiilor C.C. precum şi a Comisiei Controlului de Partid şi a Comisiei 

de Revizie, se va desfăşura confonn unui regulament de funcţionare, aprobat de C.C. 

IV. Comitetul Organizaţiei de Bucureşti va avea 31-33 membri şi 11 supleanţi aleşi 
de Conferinţa Organizaţiei de Bucureşti dintre tovarăşii cei mai devotaţi, care s-au 
evidenţiat prin muncă politică, organizatorică şi în producţie. 

Biroul Comitetului Organizaţiei de Bucureşti va fi ales în Plenara Comitetului 
Organizaţiei de Bucureşti şi va fi format din 11 membri şi 5 supleanţi, dintre membrii 
Comitetului. Biroul va avea un prim secretar, 4 secretari. 

Primul secretar va asigura conducerea de ansamblu a muncii. Între ceilalţi secretari 
vor fi împărţite răspunderile pentru diferitele sectoare de activitate (mtmca organizatorică, 
propaganda şi agitaţia etc.). 

Ceilalţi membri ai Biroului şi Comitetului Organizaţiei de Bucureşti vor îndeplini 
sarcinile repartizate de Plenara Comitetului Organizaţiei de Bucureşti, vor asigura 
conducerea secţiilor, sectoarelor şi în general a întregii munci de partid în Capitală. 

Comitetul Organizaţiei de Bucureşti va avea unnătoarele secţii: 
a) Secţia Organelor Conducătoare de Partid, Sindicale, de Tineret; 
b) Secţia de Propagandă şi Agitaţie; 
c) Secţia Industriei Grele; 
d) Secţia de Plan şi Finanţe; 
e) Secţia Industriei Uşoare; 
f) Secţia Administrativ-Politică; 
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g) Secţia Gospodăriei Locale; 
h) Secţia Organizaţiilor de Masă; 
i) Secµa Gospodăriei de Partid a Organizaţiei Bucureşti; 
j) Sectorul Verificării Cadrelor; 
k) Cancelaria Comitetului. 
Pe lângă Comitetul Organizaţiei Bucureşti vor funcţiona: Colegiul Controlului de 

Partid şi Comisia de Revizie. 
În cadrul Secţiei Organelor Conducătoare de Partid, Sindicale şi Tineret va funcµona 

un grup de instructori, dintre care fiecare va avea răspunderea a 1-2 raioane. Ei se vor ocupa 
de munca organizatorică a acestor raioane în ansamblul ei. 

În afară de aceasta, comitetul organizaţiei de Bucureşti instruieşte conducerile 
raionale, prin instructorii celorlalte secţii ale Comitetului Organizaţiei de Bucureşti, în 
domeniul lor de activitate. 

Secţiile vor avea un număr de sectoare potrivit necesităţilor. 
Pentru aplicarea consecventă a principiului organizatoric teritorial şi al locului de 

producţie, dat fiind că sectoarele industriale se desfiinţează şi pentru a uşura conducerea de 
către Comitetul Organizaţiei de Bucureşti în bune condiţii a tuturor organizaţiilor de partid 
de pe teritoriul său, oraşul· Bucureşti va fi împărţit într-fun număr de raioane teritoriale. 
Fiecare raion va fi condus de un comitet de raion, fonnat din 19-21 membri şi 7 supleanţi. 

Biroul Comitetului Raional se va compune din 7-9 membri şi 3 supleanţi. El va 
avea: un prim secretar, 2 secretari. Ceilalţi membri vor fi aleşi după aceleaşi criterii ca şi cei 
din comitetele raionale din restul ţării. 

Comitetul Organizaţiei de Partid Bucureşti şi Comitetul Judeţean Ilfov vor fi 
conduse de unul şi acelaşi secretar de partid. 

V. Toate organele de conducere locală Gudeţ, plasă, sector sau raion orăşenesc) se 
organizează pe baza principiului teritorial. Comitetul de partid judeţean va avea 25-29 
membri şi A 9-11 supleanţi. Alcătuirea birourilor comitetelor de partid judeţene va fi 
schimbată. 1n locul unui Birou Judeţean format din: secretar şi responsabilii tuturor secµilor, 
acesta va fi pe viitor format din 9-11 membri şi 3-5 supleanţi, membri aleşi ai Comitetului 
Judeţean, astfel: prim secretar, 2-4 secretari, 6-8 membri salariaţi sau nesalariaţi de partid 

Munca între secretari, membrii Biroului şi Comitetului Judeţean se va împărţi 
asemănător cu felul arătat la organizaţia de Bucureşti. 

Comitetul de Partid Judeţean are următoarele secţii: 
a) Secţia Organelor Conducătoare de Partid, Sindicale, de Tineret; 
b) Secţia de Propagandă şi Agitaţie; 
c) Secţia Economică (industrie, planificare, finanţe, comerţ, transport). 

(În judeţele cu industrie dezvoltată această secţie poate fi împărţită în două); 
d) Secţia Agrară; 

e) Secţia Administrativ-Politică (ea se va înfiinţa pe măsura necesităţilor şi 

posibilităţilor, în principalele judeţe); 
t) Secţia Gospodăriei Locale (comunale); 
g) Secţia Organizaţiilor de Masă; 
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h) Sectorul Verificării Cadrelor; 
i) Sectorul Gospodăriei Comitetului de Partid Judeţean; 
j) Cancelaria Comitetului Judeţean. 
Secţia organelor conducătoare de partid, sindicale, de tineret, va avea un grup de 

instructori răspunzând fiecare pentru un grup de organizaţii de raioane, plăşi. Instruirea se 
va face prin instructorii tuturor celorlalte secţii în domeniul lor de activitate. 

Secţiile Comitetului de partid judeţean vor avea după necesităţi un număr de 
sectoare. Pe lângă Comitetele de partid judeţene vor exista colegii ale Comisiei Controlului 
de Partid subordonate Comisiei Controlului de Partid de pe lângă C.C. şi Comisia de 
Revizie subordonată Comisiei de Revizie de pe lângă C.C. 

VI. Comitetele de partid de plasă vor fi alcătuite din 17-21 membri şi 5-7 supleanţi. 
Biroul comitetului de partid de plasă se compune din 7-9 membri şi 3 supleanţi, 

membri aleşi ai comitetului de plasă. El va avea: un prim secretar şi 1-2 secretari. Munca va 
fi împărţită între secretari. Astfel, unul va avea răspunderea muncii organizatorice, iar altul 
răspunderea muncii de propagandă şi agitaţie etc. 

Comitetul de plasă va avea la secţia organelor conducătoare de partid, sindicale şi de 
tineret, un grup de instructori, răspunzând fiecare pentru câteva organizaţii de partid. În 
afară de aceştia, comitetul de plasă va instrui organizaţiile de partid prin instructorii tuturor 
celorlalte secţii, în domeniul lor de activitate. 

Comitetul de plasă sau raion orăşenesc se organizează pe principiul teritorial. În 
toate centrele urbane nereşedinţă de plasă se vor crea comitete orăşeneşti subordonate direct 
comitetului de partid de plasă. 

În unna aplicării Legii Sfaturilor Populare, prin care centrul de greutate este trecut de 
la judeţ asupra plăşti, comitetele de partid de plasă sunt chemate a fi conducătoarele efective 
ale întregii activităţi de pe raz.a plăşii. Ele au sarcina de a conduce direct toate organizaţiile 
de partid şi de bază din plasă. 

În oraşele reşedinţă de judeţ se creează comitete orăşeneşti, subordonarte comitetului 
de partid judeţean şi care conduc şi organizaţiile de partid de pe teritoriul plăşii a cărei 
reşedinţă este oraşul respectiv. 

VII. Organizaţia de bază se creează în întreprinderi, instituţii, S.M.T., gospodării 
agricole de stat, gospodării agricole colective, institute de învăţământ etc., potrivit 
principiului locului de producţie. Pe comune rurale şi cartiere se creează organizaţii de bază 
teritoriale. 

Organizaţia de bază se înfiinţează cu minimum 3 membri. Dacă într-o întreprindere, 
instituţie etc. sunt până la 100 membri va fiinţa o organizaţie de bază. În întreprinderi, 
instituţii etc. cu un număr de membri de la 100 până la 300, organizaţia de bază se va 
subîmpărţi pe organizaţii de atelier. 

Organizaţiile de bază nu vor putea fi împărţite decât cu aprobarea Comitetului 
Raional sau Comitetului Orăşenesc al partidului. Comitetele de partid nu vor putea fi 
înfiinţate decât cu aprobarea comitetului judeţean, iar comitetele de partid ce se vor înfiinţa 
în mari întreprinderi sau pe şantiere, numai cu aprobarea C.C. al P.M.R 
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Organizaţiile de baz.ă care au de la 3-15 membri vor fi conduse de un secretar; acelea 
care au de la 15 membri în sus vor fi conduse de un birou compus din 3-7 membri. 

Organizaţia de baz.ă ia hotărâri în limita competenţelor ei, are dreptul de a alege 
conducerea sa şi delegaţi pentru conferinţa raională, de a primi candidaţi şi membri de 
partid, de a sancţiona şi exclude membri de partid etc. 

Organizaţia de atelier poate lua hotărâri în cadrul sarcinilor stabilite la adW1area 
organizaţiei de bază, însă nu are dreptul de a alege, de a primi candidaţi şi membri de partid, 
nici de a sancţiona şi exclude membri de partid 

Secretarii organizaţiilor de bază nu sunt scoşi din producţie. În unele cazuri, ei pot fi 
scoşi din producţie printr-o hotărâre a Comitetului Central. 

În cadrul biroului organizaţiei de bază, un tovarăş are răspunderea muncii 
organiz.atorice, altul a muncii de propagandă şi agitaţie, iar ceilalţi membri ai biroului 
primesc răspWlderi potrivit necesităţilor. 

Organizaţia de atelier este condusă de un organizator de partid. 
Organizaţiile de bază din întreprinderi, S.M.T., gospodării agricole de stat, 

gospodării agricole colective, societăţi comerciale etc. au dreptul de control asupra 
activităţii administrative a conducerii acestor unităţi. Dreptul de control al organizaţiilor de 
bază nu înseamnă însă călcarea principiului conducerii unice a întreprinderilor. Tot aşa, 
sarcina pe care o are organizaţia de bază a partidului de a conduce activitatea organizaţiei 
sindicale sau a altor organizaţii de masă din întreprinderea dată nu înseamnă în nici un caz 
substituirea sindicatului, organizaţiei U.T.M. etc. 

Adeseori, relaţiile între organizaţiile de bază şi direcţie sunt construite în mod greşit. 
În unele locuri, organizaţiile de partid din întreprinderi fac presiuni asupra direcţiilor ca să 
se abată de la disciplina financiară (în materie de salarii, fond directorial etc.). În alte cazuri, 
organizaţiile de bază rămân în unnă şi joacă rolul de simplă anexă a conducerii 
administrative. Organizaţia de bază trebuie să asigure caracterul just al relaţiilor sale cu 
direcţia care trebuie să fie relaţii strânse de colaborare tovărăşească, relaţii în cadrul cărora 
direcţia să-şi exercite dreptul de conducător administrativ unic, iar organizaţia de baz.ă 
dreptul de conducător politic al colectivului de muncitori, tehnicieni, funcţionari, cât şi 

dreptul de control de partid asupra activităţii administrative. 
În ce priveşte organizaţiile de bază din instituţii, ele au sarcina de a lupta pentru buna 

organizare a muncii, pentru disciplina în muncă, pentru economii, împotriva 
birocratismului, de a mobiliza pe toţi salariaţii în vederea cât mai bunei realizări a sarcinilor 
puse de partid şi guvern în faţa instituţiei respective. Ele nu se bucură de dreptul de control, 
întrucât instituţiile sunt conduse de organele de partid raionale când e vorba de o instituţie 
raională, de organele de partid orăşeneşti sau judeţene când e vorba de instituţii orăşeneşti 
sau judeţene. Organizaţiile de bază din ministere nu au drept de control administrativ. 
Aceste organizaţii de bază pot însă semnala fie conducerii ministerului, fie organelor de 
partid superioare, neajunsurile din activitatea ministerului. 

Pornind de la faptul că de întărirea organizaţiei de baz.ă depinde în mare măsură 
întărirea întregii mllllci de partid, trebuie să facem eforturi serioase pentru a lichida lipsurile 
existente în munca organizaţiilor de bază. În centrul activităţii lor trebuie să stea 
mobilizarea oamenilor mllllcii la lupta pentru realizarea planului de stat în industrie şi 
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agricultură, educarea marxist-leninistă a membrilor de partid, organizarea unei largi agitaţii 
de masă pentru mobilizare oamenilor muncii în jurul lozincilor partidului, lupta 
necruţătoare împotriva duşmanului de clasă oriunde şi sub orice formă s-ar manifesta. 
Organizaţiile de bază trebuie să-şi educe membrii în spiritul vigilenţei revoluţionare şi al 
respectării stricte a secretului de partid şi de stat. Trebuie asigurată o temeinică planificare a 
muncii organiz.aţiilor de bază şi a birourilor lor, comitetelor de partid, desfăşurarea largă a 
criticii şi autocriticii, stabilirea unui sistem de control permanent asupra execuţiei hotărârilor 
organizaţiei de partid, încredinţarea de sarcini de partid fiecărui comunist. 

VIII. În întreprinderile, instituţiile unde numărul de membri de partid depăşeşte cifra 
de 300, se constituie un comitet de partid. În acest caz, organizaţiile de atelier devin 
organizaţii de bază. 

Comitetul de partid se compune din 13-17 membri, iar Biroul Comitetului de partid 
are 7-9 membri. 

În cazul când organiz.aţia de pmtid numără de la 300 la 800 membri de partid şi 
candidaţi, secretarul Comitetului de partid este scos din producţie, fiind salariat de partid. 

În cazul când organizaţia de partid numără de la 800 - 1500 membri de partid şi 
candidaţi, vor fi scoşi din producţie: secretarul, responsabilul cu munca organizatorică şi 
responsabilul cu propaganda şi agitaţia. 

Când organizaţia de partid are de la 1500 - 2500 membri de partid şi candidaţi, vor 
fi scoşi din producţie încă doi tovarăşi. 

Pentru organizaţiile de partid cu un număr de peste 2500 membri de partid şi 

candidaţi, numărul salariaţilor de partid va fi stabilit de la caz la caz de către C.C. 
În toate cazurile, Comitetele de partid vor avea în afara organelor statutare, colective 

for::1ate din membri de partid nesalariaţi de partid, care vor constitui un sprijin esenţial în 
desfăşurarea muncii de partid. 

IX. Dat fiind că s-au aplicat mecanic prevederile statutului privitoare la înfiinţarea de 
grupuri de partid, prin organizarea lor aproape pretutindeni, ceea ce a avut ca efect 
interpunerea unor noi organe între organiz.aţia de bază şi masa membrilor de partid, grupul 
de partid devenind o organizaţie de bază în miniatură, care ţinea şedinţe, primea rapoarte, 
etc., organiz.aţia de bază a fost împiedicată să-şi îndeplinească rolul său de conducere 
nemijlocită a masei membrilor de partid. 

Pe viitor, grupuri de partid se vor forma numai în acele întreprinderi, unde secţiile au 
subunităţi de producţie care joacă un rol important în procesul de producţie. 

X. În întreprinderile, S.M.T., gospodăriile agricole de stat, etc., unde numărul 
membrilor de partid este mai rrric de trei, din care cauz.ă nu se poate constitui organiz.aţie de 
bază, în scopul asigurării conducerii de către partid a acestor unităţi, se vor crea grupe mixte 
de partid şi U.T.M. Aceste grupe vor fi conduse de Comitetul Raional de partid. 

XI. Acolo unde necesităţile o cer, partidul creează forme organiz.atorice deosebite. 
Astfel, în cadrul Armatei şi a trupelor M.A.I., pentru conducerea activităţii politice şi 

a vieţii de partid, există direcţiile politice (respectiv Direcţia Politică Superioară pentru 
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Armată şi Direcţia Generală Politică pentru M.A.I.), funcţionând cu drepturi de secţii ale 
C.C. De asemenea, se înfiinţează direcţii politice pe lângă Departamentul C.F.R, în cadrul 
Ministerului Agriculturii pentru S.M.T. şi Gospodăriile Agricole de Stat şi în cadrul 
Serviciului Muncii de pe lângă Ministerul Construcţiilor. Acestea au rol de a conduce 
munca politică de masă pentru realizarea sarcinilor ce stau în faţa acestor instituţii. Aceste 
direcţii poltiice au organe în subordine, respectiv secţiile şi sectoarele politice ale C.F.R, 
directori adjuncţi politici la S.M.T. şi Gospodăriile Agricole de Stat. 

XII. Pentru asigurarea unei conduceri directe a acelor întreprinderi care prezintă o 
importanţă deosebită, Comitetul Central trimite organizatori de partid ai C.C. pentru 
conducerea organizaţiilor de partid respective. 

Acelaşi lucru îl pot face şi Comitetele Judeţene, pentru întreprinderile de importanţă 
locală, când nevoile o cer, trimiţând organizatori de partid ai Comitetului Judeţean, cu 
aprobarea C.C. Organizatorii de partid ai C.C. şi ai Comitetelor Judeţene se subordonează 
comitetului de partid ierarhic superior organizaţiei pe care o conduc, răspunzând totodată 
faţă de C.C. (respectiv în faţa Comitetului Judeţean). 

Precum vedeţi, o parte din propunerile pe care le prezentăm în această şedinţă 
plenară cer introducerea de modificări în statutul partidului nostru. 

Astfel, în actualul nostru statut nu e prevăzut Biroul Organizatoric. În locul 
direcţiunilor şi comisiilor prevăzute în statut se creează un număr de secţii. Statutul prevede 
că comitetele (sic!) de partid se formează de la 100 membri în sus, propunerea Biroului 
Politic este de a forma comitete acolo unde avem de la 300 membri în sus. 

În caz de primire a acestor propuneri, ele vor fi puse în aplicare de către Comitetul 
Central, urmând să fie supuse aprobării Congresului partidului. 

Tovarăşi şi tovarăşe! 

Măsurile de îmbunătăţire a structurii şi funcţionării aparatului central al partidului şi 
a organelor de partid trebuie să ducă la dezvoltarea democraţiei interne de partid, care 
constituie o pârghie importantă pentru consolidarea partidului şi reali.zarea sarcinilor sale. 

Întrucât acţiunea de verificare a şi fost încheiată în unele judeţe şi se apropie de 
sîarşit în altele, propunem ca pe măsura terminării verificărilor, să se efectueze în partidul 
nostru alegerile organelor de partid, de la birourile organizaţiilor de bază până la Comitetele 
Judeţene. 

Alegerile organelor de partid vor constitui un prilej pentru desfăşurarea largă a 
criticii şi autocriticii. Organizaţiile de partid vor avea prilejul să-şi examineze în mod 
autocritic activitatea şi să o supună judecăţii masei membrilor de partid Totodată alegerile 
organelor de partid vor întări prestigiul acestor organe în ochii oamenilor muncii, vor ajuta 
la strângerea legăturilor între organizaţiile de partid şi masele muncitoare, vor da putinţa de 
a promova cadre noi, capabile şi devotate partidului. 

Alegerile organelor de partid vor întări spiritul de iniţiativă al acestor organe, le va 
da mai multă independenţă în rezolvarea problemelor concrete ale activităţii lor. 

Alegerile organelor de partid vor trebui bine organizate, pentru a duce la întărirea 
politico-organizatorică a partidului. Ele vor trebui să contribuie la educarea membrilor de 
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partid şi a întregii mase a oamenilor muncii în spiritul dragostei şi devotamentului pentru 
partidul nostru, forţa conducătoare în regimul de democraţie populară. 

În Rezoluţia celui de al X-lea Congres al Partidului Comunist (bolşevic) al Uniunii 
Sovietice asupra vieţii de partid se arată că sub tennenul de democraţie internă de partid ,,se 
înţelege acea fonnă organizatorică de aplicare a politicii comuniste de partid, care asigură 
tuturor membrilor partidului, inclusiv celor mai înapoiaţi, participarea activă la viaţa 

partidului, la discutarea tuturor problemelor puse în faţa lui la rezolvarea acestor probleme, 
precum şi participarea activă la viaţa organizatorică a partidului. F onna democraţiei 
muncitoreşti îşi găseşte expresia în sistemul larg de alegere a tuturor organelor de sus până 
jos, în faptul că ele sunt obligate să facă dări de seamă, că sunt supuse controlului etc." 

Călăuzindu-ne de aceste indicaţii preţioase, trebuie să ducem o muncă pennanentă 
de întărire a democraţiei interne de partid, de combatere a metodelor de comandă care încă 
sunt înrădăcinate în multe organizaţii de partid şi de luptă necruţătoare împotriva 
încercărilor de a înăbuşi spiritul critic şi autocritic. 

Totodată, trebuie mereu avut în vedere că centralismul democratic - principiul 
organizatoric de bază al partidului marxist-leninist - presupune, odată cu aplicarea 
consecventă a democraţiei interne de partid, o disciplină strictă. 

„Cine slăbeşte oricât de puţin disciplina de fier a proletariatului (îndeosebi în timpul 
dictaturii sale) acela ajută de fapt burghezia împotriva proletariatului"(Lenin). 

De aceea, pentru a întări organizatoric partidul nostru şi unitatea rândurilor sale, 
trebuie păstrată în mod neşovăitor disciplina de partid, combătute şi sancţionate orice 
călcări ale disciplinei de partid Totodată, sarcina organizaţiilor de partid este de a veghea la 
respectarea strictă a disciplinei de stat. Comuniştii trebuie să dea cei dintâi exemplu de 
respectare întocmai a legilor RP.R. şi a :fiecărei hotărâri a guvernului şi a organelor sale. 

Aceasta este una din condiţiile importante ale succesului în opera de construire a 
socialismului. 

Terminarea verificării creează condiţilllli favorabile pentru aplicarea hotărârilor 

Congresului Partidului Muncitoresc Român de a se proceda la primirea de candidaţi de 
partid. 

Primirea de candidaţi va pennite atragerea în partid a celor mai bune elemente din 
rândurile clasei muncitoare, elemente cinstite, devotate, legate de partid, care s-au evidenţiat 
atât în domeniul producţiei, cât şi în al acţiunilor politice ale partidului. Totodată vor trebui 
atraşi în partid cei mai buni dintre ţăranii intraţi în gospodăriile agricole colective, cei mai 
buni, cei mai devotaţi partidului şi regimului de democraţie populară dintre ţăranii 

muncitori individuali, precum şi intelectualii legaţi de popor. 
Fiecare organizaţie de partid are în prezent în jurul ei numeroşi oameni ai muncii, 

care, adeseori, participă la diversele acţiuni ale partidului tot atât de activ ca şi membri de 
partid Organizaţiile de masă şi în primul rând sindicatele şi U.T.M. au educat numeroase 
elemente fără de partid, dar devotate partidului şi coapte pentru a fi primite în rândurile 
candidaţilor de partid 

În munca de primire a candidaţilor de partid trebuie să tragem serioase învăţăminte 
din greşelile comise în trecut. În centrul preocupărilor noastre trebuie să stea asigurarea unei 
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compoziţii sociale juste a partidului, adică a unei majorităţi proletare în rândurile 
organizaţiilor de partid. 

Va trebui combătută cu cea mai mare energie orice tendinţă de nerespectare a 
principiului primirii individuale în partid. Trebuie cultivat un înalt simţ de răspundere la 
membrii de partid care recomandă candidaţi de partid şi la organizaţiile care iau hotărâri de 
primire. 

Ascuţirea luptei de clasă, atât pe scară internă cât şi pe scară internaţională, pune în 
faţa partidului nostru sarcina întăririi maxime a vigilenţei. Trebuie să ne călăuzim de 
indicaţiile rezoluţiei Biroului Informativ care arată că „una din sarcinile principale ale 
partidelor comuniste şi muncitoreşti este întărirea permanentă a vigilenţei revoluţionare în 
rândurile lor, demascarea şi stârpirea elementelor naţionalist-burgheze şi a agenţilor 
imperialismului, sub orice drapel s-ar ascunde". 

Am arătat mai sus că şi după verificare nu am reuşit încă să scăpăm de tot balastul 
de elemente străine şi chiar duşmănoase. Cu prilejul primirii de candidaţi de partid, 
duşmanul de clasă îşi va înzeci eforturile pentru a-şi strecura agenţi în rândurile partidului. 
Aceste încercări ale duşmanului trebuie spulberate prin educarea tuturor membrilor. de 
partid în spiritul vigilenţei revoluţionare, în spiritul intransigenţei faţă de orice abatere de la 
linia partidului. 

Imperialiştii anglo-americani îşi înmulţesc sforţările pentru a organiza în ţara noastră 
agenturi ale lor, pentru a strecura spioni şi agenţi ai imperialismului în organizaţiile de 
partid, în organele de stat şi în organizaţiile de masă. 

În vecinătatea noastră se află Iugoslavia, unde puterea de stat a încăput pe mâna unei 
bande de asasini şi spioni ai imperialiştilor anglo-americani. Ei trimit, cu scopuri criminale 
şi provocatoare, agenţi de-ai lor pe teritoriul R.P .R. 

Vorbind despre învăţămintele proceselor Rajk şi Kostov, tovarăşul Gheorghiu-Dej 
atrăgea atenţia partidului: 

,,Să nu considerăm că asemenea fenomene, asemenea manifestări, asemenea 
elemente duşmănoase se găsesc numai în celelalte ţări de democraţie populară. Şi în 
rândurile noastre, şi în Republica noastră Populară se pot găsi asemenea monştri". 

Întărirea vigilenţei, descoperirea şi stârpirea agenţilor imperialismului, a agenţilor 
duşmanului de clasă trebuie să fie o preocupare a întregului partid, a :fiecărei organizaţii de 
partid şi a fiecărui comunist. 

Sarcinile întăririi organizatorice a partidului, expuse în acest raport, cer în acelaşi 
timp acordarea unei atenţii permanente muncii de ridicare a nivelului ideologic al cadrelor 
de partid şi al masei membrilor de partid. 

Tovarăşul Stalin ne învaţă ,,nu este necesar să insistăm asupra extremei importanţe a 
propagandei de partid, a educării marxist-leniniste a cadrelor noastre... Se poate 
reglementa în chip satisfăcător componenţa partidului şi apropierea organelor conducătoare 
de munca organizaţiilor de baz.ă; se poate organiza în chip satisfăcător înaintarea cadrelor, 
alegerea şi repartizMea lor; dar dacă, cu toate acestea, propaganda noastră de partid începe, 
dintr-Wl motiv sau altul, să şchiopăteze ... apoi începe neapărat să lâncezească toată mtmca 
noastră de stat şi de partid. Trebuie să recunoaştem ca o axiomă că, cu cât nivelul politic şi 
conştiinţa marxist-leninistă a activiştilor din orice domeniu al mtmcii de stat şi de partid 
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sunt mai ridicate, cu atât munca însăşi este mai ridicată şi mai rodnică, cu atât rezultatele 
muncii sunt mai concrete". 

Ridicarea nivelului ideologic şi politic al cadrelor de partid şi al masei membrilor de 
partid este una din sarcinile centrale ale întregii munci de partid Ea trebuie să preocupe în 
modul cel mai serios toate organizaţiile partidului nostru 

Trebuie dezvoltată mai departe reţeaua de şcoli de partid de toate gradele. Trebuie 
îmbunătăţită în mod temeinic calitatea propagandei de partid, acordându-se o atenţie 
deosebită verigilor ei de jos. Trebuie atrase la o participare activă în munca de propagandă, 
cadrele largi ale partidului nostru. 

În vederea realizării cu succes a tuturor sarcinilor care ne stau în faţă în domeniul 
întăririi politico-organizatorice a partidului, este necesar să lichidăm rămânerea în wmă în 
ceea ce priveşte planificarea muncii partidului. Munca de partid trebuie planificată de sus în 
jos, iar pentru ca planificarea muncii de partid să-şi dea toate roadele, este necesar să 
organiz.ăm în mod temeinic controlul activităţii organelor de partid Aceasta ne va permite 
să întărim în mod serios munca organelor conducătoare de partid şi să cuprindem mai bine 
multiplele probleme pe care le avem de rewlvat. 

Un loc de seamă în planul nostru de muncă trebuie să-l ocupe ascultarea periodică a 
dărilor de seamă a secretarilor de judeţene asupra diferitelor aspecte ale activităţii 

organizaţiilor de partid 

Tovarăşi şi tovarăşe! 

Partidul nostru are sarcini măreţe în faţa sa În anul acesta trebuie să facem un nou 
pas mare pe calea dezvoltării economiei planificate, pe calea întăririi sectorului socialist al 
economiei. Planul de stat pe 1950 prevede creşterea producţiei industriale cu 37%, precum 
şi mari lucrări de construcţii şi investiţii. 

Munca creatoare a poporului nostru muncitor sub conducerea partidului, se 
desfăşoară în condiţiile ascuţirii continue a luptei de clasă pe plan intern şi a intensificării 
luptei între cele două lagăre, pe plan internaţional. De aceea, alături de marile sarcini pe 
care le avem în domeniul dezvoltării economiei, partidul nostru este permanent preocupat 
de întărirea statului nostru de democraţie populară, de întărirea capacităţii de apărare a 
RP.R 

Partidul nostru porneşte la organizarea unei largi acţiuni de masă pentru apărarea 
păcii. Conducerea partidului a luat hotărârea ca în vederea desffişurării largi a acţiunii de 
luptă pentru pace, în toate în toate întreprinderile, instituţiile, cartierele, Gospodăriile 

Agricole de Stat, S.M.T.-urile, satele, în şcoli şi universităţi, să se înfiinţeze comitete de 
luptă pentru pace. 

Fiecare organizaţie de partid până la organizaţia de bazA inclusiv, va trebui să 
elaboreze un plan concret de desfăşurare a luptei pentru pace în raza ei de activitate. 
Organizaţia de partid va trebui să pună lupta pentru pace în centrul muncii ei, împletind 
toate sarcinile ce stau în faţa partidului cu lupta pentru pace. Trebuie să depunem toate 
eforturile pentru a ne achita cu cinste de rolul care ne revine în frontul forţelor păcii, 
democraţiei şi socialismului, condus de marea ţară a socialismului victorios, Uniunea 
Sovietică. 
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ChezAşia principală a succesului în realizarea tuturor sarcinilor pe care le avem de 
îndeplinit în opera de construire a socialismului şi în lupta dusă de lagărul democraţiei şi 
socialismului împoniva imperialiştilor anglo-americani provocatori de război este întărirea 
politico-organizatorică a partidului. 

,,Proletariatul are nevoie de partid nu nwnai pentru cucerirea dictaturii, ci mai ales 
pentru menţinerea dictaturii, pentru consolidarea şi lărgirea ei în interesul victoriei complete 
a socialismului ... Dar ce înseamnă „a menţine şi ,,a lărgi" dictatura? Aceasta înseamnă a 
insufla maselor de milioane de proletari spiritul disciplinei şi al organizării; înseamnă a crea 
în masele proletare un zid şi un zăgaz împoniva influenţelor dizolvante ale elementului 
mic-burghez şi împoniva deprinderilor mic-burgheze; înseamnă a întări munca 
organizatorică a proletarilor pentru reeducarea şi transfonnarea păturilor mic-burgheze; 
înseamnă a ajuta masele proletare a se educa ca (sic !) forţă capabilă să desfiinţeze clasele şi 
să pregătească condiţiile pentru organizm"ea producţiei socialiste. Însă a realiza toate acestea 
fără un partid puternic prin coeziunea şi disciplina sa, este imposibil" (I. Stalin: ,,Problemele 
Leninismului"). 

Măsurile de îmbWlătăţire a muncii organizatorice de partid propuse aici trebuie să 
connibuie la creşterea forţei partidului, la întărirea şi mai mare a unităţii rândurilor sale. 
Călăuzindu-se de experienţa istorică a Partidului Bolşevic, unnând învăţăturile marelui 
Stalin, vom asigura realizarea de către partid a sarcinilor sale măreţe în opera de construire a 
socialismului. 

ŞEDINŢA PLENARĂ A C.C. AL P.M.R. 
23-24 ianuarie 1950. 

Şedinţa se deschide la ora 1 O. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, declar şedinţa plenară a C.C. deschisă. Aceasta este 
a V-a Plenară de la Congresul din februarie al partidului. 

Propunem următoarea ordine de zi: 
1. Sarcinile partidului în domeniul muncii organizatorice. 
Va expune acest raport al Biroului Politic tovarăşul Moghioroş. 
2. Planul de acţiune pentru apărarea păcii. 
Va expune planul propus de Biroul Politic tovarăşul Iosif Chişinevschi. 
Tovarăşul Gheorghiu-Dej pune la vot ordinea de zi, care este primită în unanimitate. 
Tovarăşul Gheorghiu-Dej anunţă plenara, cu adâncă durere, de moartea unuia dintre 

devotaţii discipoli ai tovarăşului Stalin, a unuia dintre cei mai de seamă conducători de 
partid şi de stat, vechi şi încercat revoluţionar de masă, membru în Biroul Politic al C.C. al 
Partidului Comunist Bulgar, Preşedintele Consiliului de Miniştri al Republicii Populare 
Bulgaria, tovarăşul Vasil Kolarov. 

Tovarăşii se scoală în picioare, păstrând un moment de tăcere în memoria 
tovarăşului Kolarov. 

La primul punct al ordinei de zi, preşedintele plenarei dă cuvântul tovarăşului 
Moghioroş, care expune raportul. 
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Tov. Gheorghiu-Dej: Vă rugăm să pW1eţi întrebări pentru eventuale lămuriri. 
Tov. Borili Petre: Se spW1e că, pe lângă comitetele de partid judeţene vor exista 

colegii ale Comisiei Controlului de Partid şi Comisia de Revizie, subordonate Comisiei de 
Revizie a C.C. Nu cumva aceasta este iar peste capul comitetului judeţean? Dacă nu stmt 
subordonate direct comitetului judeţean? 

Tov. Sălăjan Leontin: 1 ). Cum va conduce secretarul organizaţiei de partid 
Bucureşti două comitete: Comitetul Organizaţiei Bucureşti şi Comitetul Organizaţiei Ilfov? 
2). La pagina 8 se arată că ,,Adeseori organizaţiile noastre de partid au jucat rolul de 
stingători a W1or focare ... " Nu se spWle despre ce este vorba. 

Tov. Ana Pauker: Aceasta nu este o întrebare, intră în discuţii. 
Tov. Sorin Toma: La pagina 27 se arată că organizaţiile de partid din instituţii nu au 

dreptul de control asupra organelor administrative. Vreau să întreb dacă aceasta se referă şi 
la spitale, institute ştiinţifice etc. 

Tov. Bunaciu: La pagina 29, capitolul 13 se vorbeşte de trimiterea de organizatori 
de partid pe lângă conducerile organizaţiilor de partid respective. Vreau să întreb dacă 
aceştia se vor trimite şi după ce se va face alegerea organelor din aceste organizaţii. 

Tov. Liuba Chişinevschi: Să se precizeze mai clar car e rolul inspectorilor de partid 
şi instructorilor de partid? 

Tov. Ceauşescu: În material se vorbeşte de înfiinţarea Direcţiei Politice S.M.T. şi 
„Gostat''. Nu ştiu dacă n-ar fi bine să se precizeze mai clar care SWlt atribuţiile şi legătura cu 
partidul a direcţiilor însăşi. 

Tov. Mateescu: La pagina 24 se spWle că în locul unui Birou Judeţean format din 
responsabilii secţiilor, acesta va fi format din membri aleşi ai Comitetului Judeţean şi 
anwne secretarii şi 6-8 membri salariaţi şi nesalariaţi. Nu-i clar dacă e vorba de salariaţi ai 
Comitetului Judeţean sau salariaţi membri ai comitetelor de partid din întreprinderi sau 
raioane. 

Tov. Coliu: Pentru mine nu-i clar: în cadrul înfiinţării noilor secţii n-am văzut Secţia 
de Cadre şi nu stmt lămurit tmde este Secţia de Cadre a C.C.-ului. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dau cuvântul tovarăşului Moghioroş pentru răspWlSuri. 
Tov. Moghioroş: La întrebarea tovarăşului Bunaciu: Colegiul Controlului de partid 

de pe lângă Comitetul Judeţean este un aparat legat direct şi subordonat Comisiei Centrale a 
Controlului de partid El trebuie să fie ajutat de Comitetul Judeţean al partidului. Comisia 
de Revizie de pe lângă Comitetul Judeţean al partidului este un organ local ales pe scară 
judeţeană şi subordonat Comitetului Judeţean al partidului. 

La întrebarea tovarăşului Sălăjan: Secretarul Comitetului Organizaţiei de Bucureşti 
are ca ajutor 4 secretari pentru Organizaţia Bucureşti şi 2-3 secretari pentru Organizaţia 
Ilfov. Aceasta îi va permite să cuprindă mW1ca. Prin urmare, există un prim secretar care 
conduce ambele organizaţii. Aceasta a fost necesar deoarece Organizaţia Capitalei n-a pus 
cadrele sale la dispoziţia Comitetului Judeţean, Comitetul Judeţean n-a avut de unde să aibă 
cadre proletare, n-a fost coordonată mW1ca practică de agitaţie politică la sate pentru 
realizarea unei serii de campanii - colectări, însămânţări etc. - şi judeţeana nu este în stare 
să le cuprindă. De aceea este necesară o conducere Wlitară atât pentru Judeţeana Ilfov, cât şi 
pentru Organizaţia de Bucureşti. 

80 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



În ceea ce priveşte focarele, această chestiune nu este aşa dezvoltată în raport, dar 
credem că totuşi se poate înţelege. Ca să fie ilustrat, putem aduce aminte tovarăşului 
Sălăjan şi cazul de la Baia Mare. De astfel de focare este vorba 

La întrebarea tovarăşului Sorin Toma: în ce priveşte organizaţiile de bază din spitale 
şi alte instituţii similare, rolul lor se va fixa prin instrucţiunile C.C.-ului care vor urma 
Rezoluţiei. În ce priveşte stabilirea tipurilor de organizaţii în diferite instituţii, aceasta nu se 
va face în mod mecanic, ci pe haz.a unei studieri temeinice a fiecărui caz în parte. 

La întrebarea tovarăşului Bunaciu: organizatorii de partid vor fi trimişi de C.C. şi 

recomandaţi spre alegere ca secretari ai organizaţiilor de partid respective. Prin urmare 
organizatorii de partid ai C.C.-ului precum şi organizatoricii de partid judeţeni nu se vor 
substitui conducerii respective unde sunt trimişi, ci vor face parte ca prim secretari ai 
organizaţiilor. În condiţiile noastre, desigur această formă corespunde. Aceasta înseamnă că 
organizatorii de partid trimişi de la centru sau judeţene, raporteazA şi lucrează sub 
condcerea judeţenei; în acelaşi timp însă informeazA pennanent C.C.-ul, fac rapoarte 
C.C.-ului, C.C.-ul ascultă rapoartele lor. Aceşti organizatori de partid nu pot fi schimbaţi de 
Comitetele Judeţene. Ei pot fi revocaţi numai de către C.C. Aceasta e valabil chiar dacă 
s-au făcut alegeri în organizaţiile respective. În acest caz, eţ vor fi cooptaţi. 

La întrebarea tovarăşei Liuba Chişinevschi: inspectorii sunt ai C.C. Ei veghează 
asupra muncii dintr-un grup de judeţe, ajutaţi fiecare de câţiva instructori. Această 

problemă va fi şi ea dezvoltată într-un regulament, aşa cum, dealtfel, este indicat în raport. 
La întrebarea tovarăşului Ceauşescu: Această problemă va fi dezvoltată în 

instrucţiunile speciale ce vor urma hotărârii plenarei, cu atât mai mult cu cât există deja în 
această chestiune o hotărâre, care va fi, în aplicarea ei detaliată amănunţit. 

La întrebarea tovarăşului Mateescu: din Biroul Judeţean vor putea face parte salariaţi 
ai Comitetului Judeţean, alţi salariaţi de partid sau tovarăşi nesalariaţi de partid. În raport 
este vorba despre salarizarea din partea partidului. 

La întrebarea tovarăşului Coliu: şi în prima şi în a doua parte a raportului este arătat 
ce ne-a determinat în aceas~ privintă. 

Tov. Coliu: Între timp m-~ lămurit. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Problemele care au fost prezentate plenarei noastre în cadrul 

raportului Biroului Politic, natural vor fi încă mai bine conturate în discuţii. Vom avea 
fiecare posibilitatea să contribuim la luarea măsurilor despre care e vorba. Propun să trecem 
la alegerea unei comisii care să redacteze hotărârea plenarei noastre. Cine are o propunere? 

Tov. Bodnăraş: Propun o comisie de cinci, formată din tovarăşii: Moghioroş 

Alexandru, Miron Constantinescu, Leonte Răutu, Petrescu Dumitru, Al. Drăghici. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Cine are ceva de obiectat în legătură cu această propunere, 

sau cine are alte propuneri? 
Propunerea este primită în unanimitate. 
Propun să suspendăm şedinţa noastră până la ora 17, când vom intra în discuţii 

asupra raportului. Fac această propunere cu motivarea că o bună parte din membrii 
C.C.-ului nu au studiat îndeajuns textul raportului prezentat în plenară pentru a avea 
posibilitatea să ia parte activă la discuţii, nu în general, ci concret, pentru a putea contribui la 
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orientarea ce va trebui dată în hotărârea partidului nostru cu privire la problemele şi 
sarcinile organizatorice ale partidului. 

La suspendarea şedinţei propun să fie concentrate toate materialele în mâna 
tovarăşului Petrescu, care să îngrijească ca, imediat ce au luat masa, tovarăşii să capete 
aceste rapoarte, să le studieze, să facă notiţe aci, ca să nu riscăm pierderea materialului. 

Propunerea este primită în unanimitate. 
Şedinţa se ridică la orele 13:40. 

23 ian.1950 
Şedinţa de după amiază. 
Şedinţa se deschide la ora 5 

Tov. Ana Pauker: Tovarăşi şi tovarăşe, începem discuţia. Vă rugăm să înscrieţi la 
cuvânt şi să faceţi propuneri de regulament Avem o propunere; să vedem dacă se 
potriveşte cu cele care vor fi făcute de restul tovarăşilor. Să vedem cât timp vom avea la 
îndemână pentru a da cuvântul tovarăşilor înscrişi. 

(Se fac înscrieri la cuvânt) 
Socotim, după câţi tovarăşi s-au înscris, că dacă vrem ca mâine dimineaţă să 

terminăm discuţiile, trebuie să ne oprim la 1 O minute pentru fiecare tovarăş, cu observaţia 
că dacă tovarăşii vor fi de acord să prelungim unuia sau altuia discuţia, atunci s-o 
prelungim. Sunteţi de acord? (propunerea este primită) 

Acum începem discuţia. Are cuvântul tovarăşul Borilă. 
Tov. Borilă: Tovarăşi, în raportul Biroului Politic asupra sarcinilor în domeniul 

muncii organizatorice s-au pus multe şi bune propuneri de a se schimba anumite lucruri de 
mare importanţă în domeniul organizatoric în munca noastră. 

Formele şi metodele organizatorice, metodele de muncă şi lupta partidului nostru, ca 
partid revoluţionar marxist-leninist, ca Partid Comunist, nu sunt o dogmă ci se schimbă, se 
dezvoltă, se îmbogăţesc în legătură cu dezvoltarea, cu creşterea, cu munca, cu lupta 
partidului nostru. · 

Schimbările care s-au produs în domeniul organizatoric corespund foarte bine 
sarcinilor noastre, condiţiilor noastre în special ca partid de guvernământ 

Prin aceste schimbări se asigură o legătură şi mai strânsă, şi mai vie, şi mai concretă 
conducerii de partid, Comitetului Central, Judeţean, organizaţiei de partid, celei de masă şi 
întregii vieţi politice, economice, administrative în viaţa noastră de stat. Această muncă, 
prin aceste schimbări se va putea face mai organiz.at, cu răspimdere mai mare. Prin 
organizarea diferitelor secţii, sectoare în domeniul administrativ, politic sau economic, se va 
aplica şi mai bine controlul, ajutorul în realiz.area sarcinilor care stau în faţa noastră. 

În munca noastră de partid şi în cea de stat simţeam de multe ori că trebuie de 
schimbat ceva, că trebuie de îmbunătăţit şi nu găseam soluţia. Acum acest lucru ne dă 
posibilitatea de a îndrepta mult munca noastră. 

Noi spunem, de exemplu, că organizaţiile de bază şi grupele de partid făceau 
aproape aceeaşi mtmcă, se împiedicau una pe alta. Mulţi oameni au fost scoşi, mutaţi 

dintr-un loc în altul fără să se ştie de către colectivul de conducere sau de secretar, fiecare 
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dădea dispoziţii fie de propagandă, fie organizatorice în nwnele conducerii respective, chiar 
şi telefonistele spwieau de multe ori: ,,aici e Comitetul Central, primiţi următoarea 
dispoziţie". 

De asemeni, mai exista expresia ,,Biroul Politic al Organizaţiei de bază". În masă 
foarte mult se întrebuinţează această expresie şi o întâlnim nu numai în Capitală, dar chiar şi 
în provincie. 

Şi pe linie militară se fac multe abuzwi, de regulă acolo se fac greşeli sub pretextul 
că „1D1tem militari şi se exclude mwica colectivă. Comandantul trebuie să hotărască şi să 
dea ordine clupă ce s-a sfătuit şi pe linie de partid De multe ori el întrebuinţează metode de 
comandă în loc să procedeze conform metodelor noastre de ml.lllcă colectivă. 

Sunt membri de partid care introduc wi spirit anarhic, înţelegând greşit democraţia. 
Fl.lllcţionarii depindeau pe linie de partid de sectoarele geografice sau de sectorul 

ministere şi aceste sectoare primeau rapoarte despre activitatea noastră, despre care nu 
trebuia să vorbim. În acelaşi timp, Teatrul Armatei, care putea să vorbească ce vrea, nu 
dădea aceste rapoarte pentru că nu depindea de acest sector. 

Sindicatele scoteau de multe ori fi.mcţionarii civili pentru mult timp, îi trimiteau la 
şcoli fără să se ştie pe linie administrativă, comandantul respectiv spl.lllând că aceştia sunt 
fi.mcţionari civili, iar militarii nu au ce se amesteca în treburile lor. Organizaţia ARLUS 
dădea diferite rapoarte arătând câţi membri militari sunt în ARLUS, ce procent sunt faţă de 
ofiţeri, efectiv şi aşa mai departe. 

Şi acwn mai sunt tovarăşi care nu respectă legile create de partid De exemplu cu 
privire la serviciul militar obligatoriu de a-l considera ca o datorie de onoare a membrilor de 
partid, a UTM-iştilor, dar ei nu înţeleg această importanţă. Se dau adeverinţe de scutire cu 
date false, unii chiar pentru bani, aşa cwn s-a raportat la secţia organizatorică de preşedinţii 
Sfaturilor Populare. 

Pe linie militară va fi de mare folos schimbările ce se vor produce în domeniul 
organizatoric şi în general cred că partidul ca conducător (sic!), ca organiz.ator, ca 
mobilizator aceste se va simţi mult mai bine în domeniile vieţii de partid şi de stat şi în 
pregătirea maselor largi în ml.lllca şi-n lupta pentru pace, pentru socialism. 

Tovarăşa Ana: Are cuvântul tovarăşul Gh. Florescu. 
Tov. Gh. Florescu: Consider raportul făcut de tovarăşul Moghioroş ca un document 

foarte important al partidului nostru şi ca o cotitură serioasă în viaţa partidului nostru. 
În raport se arată o serie de părţi pozitive şi negative ale partidului nostru. Mă voi 

referi la câteva părţi negative în ml.lllca de partid, în care eu am dovedit o serie de lipsuri. Şi 
cred că nu este tovarăş care să nu fi avut partea de vină în aceste lipsuri pe care le-a avut 
partidul nostru. 

În munca pe care am dus-o la Capitală, când s-a făcut intrarea membrilor în partid, 
aşa cwn arată raportul, această intrare s-a făcut cu ghiotura şi-mi aduc aminte că făceam 
întrecere cu tovarăşul Ceauşescu, care din noi vom îndeplini planul, şi vom face mai multe 
înscrieri în partid, fără să ne gândim la elementul mic burghez care intră în organizaţia 
noastră. Astăzi îmi roşesc obrajii de ruşine, când tovarăşi din Comisia de Control dau de 
verificare, vin la mine cu un document pe care l-am iscălit şi în care arătăm că-l cunosc pe 
tovarăşul ca pe Wl tovarăş devotat clasei mwicitoare, dar care astăzi se dovedeşte că a fost 
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şef de cuib sau agent de Siguranţă. Am recomandat cu uşurinţă, fără să cercetez şi am dat 
posibilitate să intre în partid o serie de elemente duşmane partidului. Nu mai vorbesc de 
lipsa de vigilenţă în general, atât la Capitală, unde în conducerea Capitalei s-a strecurat un 
element duşman al partidului, iar la tineret tot aşa 

Aceasta a dovedit lipsă de vigilenţă în munca pe care mi-a încredinţat-o partidul. 
Nu mai vorbesc de manifestările anarhice, despre care pomeneşte raportul prezentat 

de tovarăşul Moghioroş. Au fost cazuri la Capitală, când, dacă n-ar fi intervenit la timp 
partidul, cu metodele anarhice pe care le întrebuinţam, am fi ajuns la descompwierea 
organizaţiei de partid Partidul a luat o serie de măsuri îndreptând cazurile anarhice. 

La tineret de asemenea a fost o lipsă de vigilenţă când s-au semnalat cazurile de 
avangardism. 

În ceea ce priveşte lipsa în repartizarea absolvenţilor şcolilor de partid, noi n-am 
urmărit ce au făcut aceşti oameni, dacă aceşti oameni în care partidul a băgat un bogat 
material, au pus în practică cele învăţate şi aş propune ca toate cadrele absolvente de şcoli 
de partid să fie urmărite special. Să vedem dacă fac treabă atunci când iau contact cu 
terenul, iar dacă nu fac şi vedem şi cauzele, să cercetăm programa analitică, să vedem de ce 
aceşti absolvenţi de şcoli de partid când sunt trimişi în muncă nu corespund şi de este 
nevoie, să se modifice programa analitică, să găsin1 alte metode pentru ca aceştia să poată 
face treaba mai bună. 

În raportul prezentat dţ tovarăşul Moghioroş se vorbeşte de fluctuaţia de cadre. La 
noi la UTM situaţia este mai clară. Când vine încorporarea unui contingent nou, majoritatea 
pleacă în armată. Aş propune partidului, ca de urgenţă, în judeţele unde avem oameni care 
n-au făcut armata, să fim ajutaţi acolo cu oameni ce au satisîacut serviciul militar deoarece 
avem tineri secretari de UTM în vârstă de 18 ani care după 3 lwii pleacă în militărie şi 
mwica organizaţiei de tineret este astfel lipsită de continuitate. 

Partidul nostru conduce efectiv organizaţia de tineret şi avem exemple bune ale unor 
organizaţii de partid cum este Capitala, Timişoara, Valea Jiului, unde partidul se ocupă 
foarte mult, precum şi alte judeţene care se ocupă cu tineretul, dar avem şi părţi negative 
ceea ce înseamnă că unii tovarăşi secretari de judeţene n-au înţeles rezoluţia partidului 
asupra problemei tineretului. 

Astfel, la Baia, comitetul de partid n-a organizat munca UTM-ului, la Ialomiţa la 
şedinţele de birou n-a participat nici un tovarăş de la organizaţia de partid, la Pral1ova nici 
un tovarăş de la judeţeană n-a participat la vreo şedinţă de analiză a muncii. Cred că este 
bine venită propunerea făcută în raport de a se înfiinţa secţii de tineret. Prin înfiinţarea 
sectorului de tineret tovarăşii noştri membri de partid vor învăţa problema tineretului şi vor 
găsi formele cele mai potrivite în această problemă. În faţa noastră stau sarcini foarte grele, 
noi ne ocupăm de la copilul de nouă ani până ajunge la majorat, şi în această muncă secţia 
de partid va avea un rol foarte important deoarece va mobiliza partidul în jurul tineretului, 
va face ca întreaga clasă muncitoare să iubească mai mult tineretul, să ajute tineretul în 
educaţia lui, fie ca membru de partid fie ca părinte. Sunt cazuri când membri de partid, 
tovarăşi cu munci de răspundere, nu ştiu care sunt problemele tineretului. 

Sectorul tineretului va fi un preţios ajutor pentru noi. 
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De asemenea, aş propune ca, în hotărârile care se iau, secretarul adjunct să fie 
însărcinat de a participa regulat la şedinţele de tineret. Sunt z.eci de cazuri când tovarăşii din 
conducerea partidului nu vin la şedinţele de tineret. 

Tot în raportul prezentat aici se vorbeşte de circi. Sunt de acord că aceste circi să se 
desfiinţeze, pentru că fiecare cetăţean trebuie să muncească, el este legat de o fabrică, astfel 
avem circi de tineret, W1de sunt tineri fără căpătâi membri ai UTM. Prin desfiinţarea circilor 
se strânge o serie de cadre. 

Raportul mai vorbeşte de comitetele de plăşi. Este bine că se propune întărirea 
acestor comitete cu un nwnăr de salariaţi şi credem că aici nu trebuie să facem economie, 
căci aşa cwn este cazul la tineret, la plasă avem un secretar care se ocupă cu 20 de comune 
şi nu face mare lucru. Propunem prin urmare mărirea nwnăru.lui de activişti salariaţi. 

În raport se vorbeşte despre dezvoltarea democraţiei interne a organizaţiei. S-a mai 
vorbit de dezvoltarea democraţiei partidului nostru. Trebuie găsit mai mult material, 
muncitorii de jos trebuie lămuri.ţi pentru că organizaţia de partid din fabrică întrebuinţează 
de multe ori metode de comandă, tovarăşii iau multe măsuri arbitrare. 

Se vorbeşte în raport de Fares, Melinte şi ceilalţi. Tovarăşii ilegalişti ştiu cine sunt 
aceştia, dar marea masă de membri de partid pentru prima oară aude de Melinte. Ar trebui 
făcut un document special pentru demascarea acestor bandiţi. Când se va prelucra în 
fabrică, muncitorii se vor întreba cine sunt aceştia Ei n-au fost demascaţi printr-un 
docwnent de partid arătându-se ce duşmani sunt ei pentru clasa muncitoare. Ar trebui un 
document, o publicaţie care să vorbească de aceşti duşmani de moarte ai clasei muncitoare. 

S-a vorbit de intrarea membrilor în partid Aş propune ca membri UTM-işti, în 
vârstă de 18 ani, cele mai bune elemente să intre în partid şi, odată intraţi în partid, ei să nu 
mai muncească în rândurile tineretului atunci când sunt însărcinaţi cu munci de partid. Dacă 
este însărcinat cu munca tineretului atunci să muncească nwnai la tineret. 

Lipsurile arătate aici se datoresc slabului meu nivel politic. De când era la Capitală 
am început să le lichidez şi-mi iau angajament în faţa partidului să-mi ridic cât mai mult 
nivelul politic şi să cer ajutorul partidului pentru ridicarea nivelului politic al tineretului. 
Făcând acest lucru organizaţia de tineret va însemna un sprijin mai puternic pentru partidul 
nostru. 

Tovarăşa Ana: Are cuvântul tovarăşul Alexa. 
Tov. Alexa: Tovarăşi, ascultând şi citind raportul prezentat de tovarăşul Moghioroş, 

multe probleme care erau greu de rezolvat şi nici nu vedeam clar rezolvarea lor. Acum 
pentru mine a devenit oarecwn clară calea de rezolvare. 

Lupta de clasă s-a ascuţit şi se ascute mereu. La transporturi au fost în cursul anului 
trecut o mulţime de încercări de sabotare prin schimbarea vagoanelor goale. Aş vrea să dau 
un exemplu de cwn s-a manifestat acest lucru. Din planurile operative ale întreprinderilor 
de stat pe ultimul trimestru al anului trecut au fost anulate peste 18.000 de vagoane, după ce 
erau trimise la faţa locului pentru încărcare. Prin aceasta, întreprinderile care au cerut şi 
anulat cererile de vagoane au pierdut prin cauţiuni plătite 45 milioane lei şi mobilizarea 
acestui material, cca 200 vagoane plimbate inutil, s-au pierdut 76 milioane lei. 

În acelaşi timp, s-au încercat o mulţime de atacuri, peste 45 încercări prin punere de 
pietre, drugi de lemn în cale, de a arunca trenurile de pe linie. Dacă totuşi în afară de mici 
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pierderi economice, mici deteriorări de material rulant, locomotive, vagoane, nu s-a 
întâmplat nimic serios acestea se datorează faptului că vigilenţa a crescut în organizaţiile 
noastre de partid Mecanicii, fochiştii, personalul de linie a înlăturat anumite pericole din 
siguran_ra circulaţiei prin vigilenţa lor şi ajutorul organizaţiilor de partid 

Infiinţarea Direcţiei Politice la Departamentul C.F .R vine cu un ajutor important 
pentru îmbunătăţirea transportwilor tocmai acum când anumite mijloace de baz.ă sunt 
extrem de reduse şi creşterea nevoilor economiei este extrem de rapidă. De aceea, hotm"ârea 
de a înfiinţa secţia rezolvă o mulţime de probleme noi, dă în acest sector un ajutor, întrucât 
acest ajutor era extrem de slab nu pentru că nu putea să-l dea organizJlţiile de partid, ci 
pentru că într-o regională wide sunt 12 judeţene e imposibil ca conducerea (sic!) regionalei 
să ia contract cu toate organizaţiile. 

Eu în general sunt complet de acord cu expunerea analitică şi cu toate măsurile pe 
care acest raport le preconizează. Am însă o observaţie într-o problemă în legătură cu 
munca la ţară, şi ştiind că orice document al Comitetului Central, prin exemplificările 
concrete şi prin critica pe care o face, e un îndreptar deosebit de preţios pentru organizJlţiile 
noastre de partid, pentru membrii de partid, pentru felul cwn trebuie să procedez.e în 
rezolvarea anumitor probleme. Cred că privitor la colectivi7JII'e, exemplificările sunt prea 
puţine sau aproape deloc. Propun ca comisia (sic!) de redactare să îmbunătăţească aceasta 
prin exemplificări concrete mai ales din mwica de organizare a primelor gospodării 
agricole colective. 

La ţară e acum o frământare foarte mare. Lumea e foarte preocupată şi organele 
noastre de partid, trimise cu pregătirea colectiviz.ării la sate, de multe ori nu swit destul de 
documentate în lămuririle pe care le dau ţăranilor. 

Tov. Stoica: Raportul Biroului Politic prezentat de tovarăşul Moghioroş a arătat că 
tăria partidului marxist-leninist şi a partidului nostru - atât în timpul activităţii din ilegalitate 
cât şi de după 23 August - a constat în aceea că partidul nostru n-a considerat niciodată 
formele organizatorice ca o dogmă şi s-a străduit să le îmbunătăţească în legătură cu situaţia 
istorică şi a sarcinilor pe care le avea şi a subordonat formele şi metodele organiz.atorice 
sarcinilor politice trasate de partid 

Acest lucru se oglindeşte şi în raportul şi propwierile Biroului Politic, care oglindesc 
ţăria partidului nostru şi vor aduce fără îndoială o îmbunătăţire a mwicii noastre pe toate 
tărâmurile. 

Aş vrea să accentuez ceea ce atinge şi raportul Biroului Politic că în trecutul 
partidului nostru există o bogăţie extraordinară de forme şi metode organiz.atorice şi ar fi 
timpul ca ele să vadă lumina, deoarece cadrele partidului ar avea de învăţat multe din aceste 
lucruri. Cred că n-ar fi greu. Avem istorici, avem publicişti şi n-ar fi rău ca aceste lucruri să 
fie puse în mâna activului nostru. 

Propwierile tăcute de Biroul Politic vor duce la întărirea din partea partidului a 
organizaţiilor de masă. În această privindţă avem mari succese. Pătrunderea în adâncul 
maselor, în conştiinţa lor, că partidul e forţa conducătoare, a cuprins pături largi, în special 
în organizaţiile de masă. Acesta e un succes serios care merită să fie accentuat 

Totuşi, sunt o serie de lipsuri care sunt în raport, dar care trebuie să fie accentuate 
mai mult, pentru că sarcinile care stau azi în faţa partidului cer o cât mai justă asigurare a 
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conducerii politice a organizaţiilor de masă care joacă W1 rol mare în construirea 
socialismului la noi în ţară. 

Or, există abateri şi aş vrea să dau wiele exemple. Swit unele judeţene de partid care 
se consideră în drept de a anula anumite hotărâri luate de organele sindicale, uniuni sau 
chiar de Confederaţie. Trebuie să reamintesc că însăşi Organiz.aţia de Partid din Bucureşti 
s-a făcut vinovată în această privinţă. Putem lua numai două exemple din ultima vreme, în 
legărură cu organizm'ea întrecerii socialiste de la 7 Noiembrie şi aniversarea a 70 de ani de 
la naşterea tovarăşului Stalin, când Comitetul Executiv al Confederaţiei, aplicând Hotărârile 
Secretariatului partidului, a trasat sarcini pentru uniuni şi sindicate. Organizaţia de Bucureşti 
n-a fost de acord cu aceste hotărâri şi le-a anulat fărli să întrebe Confederaţia E posibil să 
facem o prostie, e posibil să iasă de la noi o hotărâre nejustă. Dar care era calea pe care 
putea şi trebuia să meargă OrganiZJlţia de Partid de Bucureşti? Să întrebe C.G.M.-ul dacă e 
justă hotărârea ei, dar nu să ia măsuri de anulare a hotărârii C.G.M. 

Şi acest lucru nu l-a făcut nwnai OrganiZJlţia de Partid din Capitală. Acest lucru a 
fonnat obiectul wior discuţii speciale conduse de tovarăşul Moghioroş şi secretarul 
OrganiZJlţiei Capitalei, tovarăşul Drăghici, au căzut de acord că principial nu e just şi nu 
poate fi justă o asemenea încălcare. 

Pentru că switem la acest capitoi aş vrea să reamintesc atitudinea Partidului 
Bolşevic în această problemă, şi n-ar fi deplasat dacă s-ar fonnula undeva, într-un 
docwnent, fie în rezoluţia care va ieşi din dezbaterile şi discuţiile plenarei, fie în altă parte, 
să fie wideva statut, pentru că asemenea abateri de multe ori se întâlnesc şi la judeţene în 
provincie. 

Penniteţi-mi un citat din Rezoluţia Congresului al IX-iea al Partidului Bolşevic: 
„Toate deciziile Consiliului Central al Sindicatelor din U.RS.S. privitoare la 

organizarea muncii, swit obligatorii pentru toate organizaţiile sindicale şi la el, şi pentru 
membrii de partid care lucrează în cadrul acestor organizapi; ele nu vor putea fi anulate de 
nici un fel de alte organe de partid, afară de Comitetul Central al partidului". 

Or, de multe ori, organizaţiile noastre de partid nu merg pe această linie, şi aceasta 
diminuează autoritatea organelor de conducere centrală a sindicatelor şi întârzie realizarea 
în practică a hotărârilor Comitetului Central al partidului. Aş putea da multe exemple în 
această privinţă. Există o altă latură a problemei. Raportul, în pagina 13, atinge problema 
fluctuapei cadrelor şi a atitudinei nejuste a unor organe de partid şi de stat în repartizarea 
cadrelor. Era necesar acest lucru. Problema nu e că s-au luat cadre pentru că aceasta a 
corespuns nevoilor creşterii statului nostru, care avea nevoie să fie aprovizionat cu cadre. 
Dar se pune problema, şi Raportul nu atinge această latură - cwn au fost luate cadrele. 

Tovarăşul Gheorghiu-Dej, în expunerea făcută în faţa activului de Bucureşti, a pus 
ca sarcină sindicatelor de a lărgi şi adânci democraţia în sindicate, ca metodă pentru 
întărirea unităţii mişcării muncitoreşti. 

Ei bine, tovarăşi, trebuie să vă spun că nu nwnai că au fost luate sute şi sute de cadre, 
dar nici măcar comitetele organizaţiilor respective n-au ştiut Oamenii au plecat fărli să dea 
bună ziua organelor de care au fost aleşi, şi ei au fost aleşi de mii şi mii de oameni. A 
fonnat obiectul unei discuţii speciale şi n-a fost singurul caz când secretarul sindical de la 
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,,23 August", tovarăşul Olaru, a plecat rară să dea bună ziua, iar preşedintele nici n-a ştiut 
unde a dispărut. 

S-a extins la noi foarte mult metoda cooptării. O bună parte din organele sindicale de 
Ia noi trăiesc din cooptări. Aceasta nu are nimic comun cu democraţia, ci împiedică 
dezvoltarea democraţiei. Vreau să mă bizui pe o Rezoluţie a Conferinţei a XII-a a 
Comitetului Central a P .C.(b) din Rusia, care arată că: 

„Organizaţiile de partid în nici un caz nu trebuie să se amestece în activitatea 
organizatorică şi :financiară a sindicatelor şi cu atât mai mult să anuleze deciziile 
organizaţiilor sindicale centrale." 

Or, aş putea să aduc exemple de la „Comcar", Reşiţa, ,,Dinamo" etc., când 
comitetele organizaţiilor de partid au hotărât ca sindicatul să cheltuiască pentru nişte 
costwne speciale, fără ca comitetul (sic!) sindical să-şi spună cuvântul. Tovarăşii uită un 
lucru elementar, că comitetele (sic!) sindicale trebuie să dea socoteală în faţa adunării 
generale de fiecare bănuţ cheltuit şi noi vrem să educăm pe muncitori de a se ocupa de 
organizaţia lor, de a cere socoteală ce s-a tăcut cu banii. 

Ce fel de practică e asta, dacă organizaţia de partid hotărăşte şi pur şi simplu anunţă 
pe secretar: ,,Dă". 

A fost cazul la ,,Dinamo", când organizaţia de partid a hotărât convocarea unei 
adunări sindicale, iar preşedintele sindicatului e chemat cu jumătate de oră înainte şi e 
anunţat că va vorbi la adunarea sindicală. Acestea nu sunt cazuri izolate şi ele arată o 
încălcare a celor mai elementare principii democratice, arată o încălcare a celor mai 
elementare principii organizatorice de relaţii între organul de partid şi organizaţiile de masă 
conduse direct de partid. 

Cred că plenara de azi, prin hotărârile pe care le va lua, prin adoptarea propunerilor 
Biroului Politic, va asigura o conducere politică a organizaţiilor de masă ca ele să poată 
să-şi îndeplinească sarcinile lor. Eu propun, întrucât Raportul Biroului Politic nu s-a ocupat 
de această problemă, ci a atins-o numai tangenţial, că ar fi nimerit ca acum, când se 
stabilesc o serie de forme noi organizatorice, să fie trecut aceasta în Rezoluţia Partidului. 

Tov. Gheorghiu-Dej: În ce priveşte munca organelor ca atare şi celor în subordine, 
cu privire la munca colectivă, la păstrarea democraţiei interne, în sânul organelor, a 
metodelor de lucru, dacă ai ceva observaţii de tăcut? 

Tov. Stoica: Aceste lucruri sunt puse în documentul Biroului Politic şi formele noi 
organizatorice vor trebui să ducă acolo. Eu am dat unele exemple prin care am vrui-să arăt 
că printr-o practică nejustă, unele organizaţii de partid împiedică şi munca colectivă în 
organele sindicale. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dacă s-a îmbunătăţit munca în sânul organelor sindicale, 
pentru că la o şedinţă anterioară s-au semnalat o serie de lipsuri în această privinţă; metode 
nu tocmai corespunz.ătoare şi că nu se prea respecta democraţia în interiorul sindicatelor. 

Tov. Stoica: De la plenara din decembrie anul trecut a Comitetului Central, există 
oarecare îmbunătăţiri în această direcţie, însă mai sunt lipsuri foarte serioase. Era timpul 
îngrădit şi de aceea n-am vorbit. Lipsurile nu sunt numai ale o~anizaţiilor de partid, dar 
sunt şi ale noastre, ale organelor de partid din mişcarea sindicală. 1n ce priveşte dezvokarea 
democraţiei sindicale, noi, comuniştii, care lucrăm în conducerea sindicatelor, n-am tăcut 
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tot ce trebuia în această direcţie. Noi abia în ultimile două luni am pus mai perseverent 
problema întăririi democraţiei sindicale. Aş putea spune că o bună parte din organele 
sindicale care au fost descompletate, au recurs la metoda cooptărilor şi au fost situaţii că 2-3 
oameni care au rămas într-wi comitet au cooptat 6-7 tovarăşi. E vina noastră că n-am luat 
măsuri împotriva acestui lucru. Aşa că atunci când vorbim de problema lipsurilor pe 
tărâmul democraţiei mwicitoreşti, pe tărâmul mwicii colective în organele sindicale, noi 
avem o serie de lipsuri foarte serioase pe care ne străduim să le îndepărtăm, mai ales că în 
ultimul timp în şedinţa avută la C.C. ni s-a cerut îndreptarea acestor lipsmi. Am luat măsuri 
ca în toate sindicatele comitetele să fie obligate să facă dări de seamă. Am avut o serie de 
comitete descompletate, wide nu s-a mers pe linia cooptării ci a alegerii de către masă, dar 
swit încă în această privinţă lipsuri. 

Tov. Drăghici: Swit de acord în a sublinia importanţa mare pe care o are şi o va 
avea documentul expus aci de tovarăşul Moghioroş, documentul Biroului Politic. El arată, 
în acelaşi timp, în ce măsură se concretizează vasta şi bogata experienţă a Partidului 
Comwiist Bolşevic, în ce măsură noi folosim aceasta la îmbwiătăţirea formelor noastre 
organizatorice, a formelor noastre de mwică. Înfiinţarea Biroului Organizatoric şi 
înfiinţarea secţiilor este singura şi unica măsură care duce în adevăr la îmbunătăţirea mwicii 
noastre organizatorice, care duce la lichidarea wiei serii de deficienţe în mwica noastră şi la 
întărirea mwicii noastre de partid În afară de aceasta, la pag. 28 din material, wide se 
vorbeşte despre organizaţiile de partid, cred că aşa cum e formulat aici, ca plenara să ia 
hotărâri fără să admită nici Wl fel de excepţie, ar trebui să se prevadă şi excepţii. Altfel o să 
ne trezim în faţa situaţiei că se ivesc cazuri excepţionale când în adevăr Biroul Politic sau 
Biroul Organizatoric sau Secretariatul va fi nevoit să ia anumite hotărâri. 

Aci se spwie că în cazul că organizaţia de partid numără de la 1.500-2.500 membri 
de partid şi de candidaţi, vor fi scoşi din producţie încă doi tovarăşi. Pentru organizaţiile de 
partid cu wi număr de peste 2.500 membrii şi candidaţi, nwnărul salariaţilor de partid va fi 
stabilit de la caz la caz de către Comitetul Central. Eu cred că aceasta să fie admis şi în 
cazurile de la 800-1.500 şi în cazurile de la 300-800. Avem cazuri cum este la fosta 
,,AP ACA", care numără 7 .OOO de salariaţi. Avem acolo o organizaţie mică, cu 450 membri 
de partid, însă pentru o întreprindere cu 7.000 de salariaţi problema se pwie altfel de cum se 
pune la una care are 500 sau I OOO de salariaţi. Aici altele sunt problemele şi greutăţile. De 
aceea, aceste cazuri de excepţie trebuie lăsate Biroului Organizatoric, care să le rezolve pe 
toate. 

A doua problemă e a iniţiativei membrilor de partid În ce măsură metodele greşite 
în mwica noastră organizatorică de până acum s-au reflectat asupra lipsei de iniţiativă a 
membrilor de partid din organele de partid? E adevărat că membrii noştri de partid sunt 
tineri, slăbuţi, cu nivel politic slab, însă vorbind de metodele noastre de muncă, nu se arată 
în ce măsură această muncă de dădăceală, de lămurire în cele mai mici amănunte <îi> 
lipseşte <pe> membrii de partid şi organele de partid de jos de dezvoltarea iniţiativei lor. 
Secţia, în afară de deficienţa expusă, a avut şi această latură negativă în muncă, pentru că a 
înţeles, atunci când a fost vorba de a da o hotărâre. 

Comitetele de partid iau hotărâri. Organele de partid nu aplică aceste hotărâri până 
nu vin secţiile cu fel de fel de amănunte. Cred că noi trebuie să privim astfel aceste lucnni 
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ca să dăm posibilitatea organelor de partid să se dezvolte. E adevărat că sunt slăbiciuni, dar 
aşa cwn creştem cadrele, aşa le vom avea Dacă le creştem pe bază de dădăreală, aşa îi vom 
avea, dar clacă îi creştem pe baza ca să dezvoltăm spiritul de iniţiativă, chiar clacă va fi cazul 
să greşească, învăţând din greşeli, mtmca membrilor va fi stimulată şi vor ridica membrii de 
partid 

Să nu ne facem iluzii că, odată ce am stabilit aceste metode juste, am lichidat 
problema. Avem în munca noastră multă rutină. Avem o experienţă veche, metode vechi 
care ne influenţează şi vor influenţa încă mult mtmca noastră de partid În măsura în care 
aceste principii care sunt la baza raportului, vor fi respectate de membrii de partid, de 
cadrele de partid, de secţia noastră de sus până jos, în aceeaşi măsură mtmca de partid se va 
dezvolta, partidul va creşte, cadrele vor creşte şi organizaţiile de jos la fel vor creşte. 

Tovarăşi, mai este încă o problemă care nu a fost atinsă în raport: este problema 
mişcării cadrelor, a membrilor de partid Este o problemă asupra căreia cel puţin eu nu sunt 
de acord, aşa cwn s-a procedat până acum. Dacă un membru de partid, pe linie 
administrativă, aparţine tmui minister, acest minister ia membrul de partid - director sau 
orice ar fi - şi-l mută la orice întreprindere, fără să ţină nici o socoteală. Mulţi dintre 
membrii de partid nu au nici măcar dosare. Avem la organizaţia de Bucureşti 800 de dosare 
venite de la diferite judeţene şi oamenii cărora le aparţin, nici nu se ştie tmde sunt, se indică 
nwnai că ei sunt aduşi la Bucureşti de cutare minister, dar tmde Stmt nu ştim. S-au stabilit 
diferite norme, că oamenii să se mute cu taloane. Dar unele organizaţii nu ţin cont de 
aceasta şi mută cadrele de colo până colo. N-avem nimic împotrivă să se mute oamenii, 
desigur trebuie chiar făcute mutări, dar organizaţia de partid trebuie consultată şi trebuie să 
se vadă dacă într-adevăr aceasta nu dăunează mtmcii. Am avut tm caz recent, unde greşeala 
a pornit chiar de la organizaţia Bucureşti, şi anwne s-a stabilit să se dea 200 oameni la 
Miliţie. Deşi s-a stabilit să fie muncitori, s-au dat fruntaşi în producţie, decoraţi în producţie, 
ca să facem din ei plutonieri majori la Miliţie. 

Am avut un caz recent, când inginerul şef de la ,,23 August" ne-a fost luat de 
Ministerul Industriei sub motiv că este al Ministerului Industriei şi e aparat administrativ şi 
trebuie luat N-am avea nimic împotrivă dacă întreprinderea ar merge cum trebuie, dar 
lucrurile nu stau aşa, pentru că acest inginer este unicul care are autoritate asupra 
tehnicienilor de acolo, care sunt aşa cum i-am moştenit de la burghezie, care au ieşit cu 
tancurile la rebeliune, legionari notorii. Muncim cu ei aşa cwn sunt Însă acest inginer este 
singurul care are autoritate asupra lor, el e singurul care ţine evidenţa. Nu suntem de acord 
să fie luat şi să se lipsească întreprinderea de el. Am ridicat problema cu acest inginer 
Mătase şi în faţa Secretariatului. Deşi am ridicat problema în faţa tovarăşului Chivu, totuşi 
l-au luat El a venit la noi întrebând ce să facă. N-am vrut să-i sptm să rămână pe loc, căci ce 
aspect ar fi avut când un membru al Biroului Politic îi sptme să facă ceva, şi eu îi spun să 
stea pe loc. Dar, în orice caz, procedeul nu-i just Noi am ridicat problema să ne fie dat 
înapoi. Dintre inginerii care sunt recomandaţi, tmul e incapabil şi altul etmoaşte munai 
laminorul. 

O altă problemă este problema tot cu directorii care sunt mutaţi în diferite părţi. Au 
fost luaţi, de exemplu, din Bucureşti, majoritatea directorilor de întreprinderi şi trimişi la 
şcoli. Stmtem de acord ca directorii să fie trimişi la şcoli. Însă în felul cum au fost luaţi, pe 
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de o parte se decapitează întreprinderea, pe de altă parte punem organizaţia de partid să 
răspundă atunci când directorul e luat, întreprinderea e decapitată şi rămâne în aer. Deci 
trebuie să fim consultaţi şi noi să stăm de vorbă. Suntem de acord ca directorii să fie trimişi 
la şcoli, dar să nu se ia în felul acesta. Atunci, ce condiţii creăm organiz.aţiei de partid, care 
munceşte acolo? Eu cred că e necesar să se adauge la material, în hotărâre, problema 
aceasta a mişcării cadrelor. Propun să fie mişcate cadrele numai cu aprobarea organizaţiei 
de acolo, care trebuie să fie consultată. În cazul când se ivesc contraziceri, când organizaţia 
locală nu vrea să dea ministerului sau autorităţii respective cadrul respectiv, să vie hotărârea 
unui organ superior, care să oblige organizaţia respectivă să dea cadrul respectiv. 

Din cauza metodelor nejuste a lipsei de control şi a încărcării cu tot felul de 
probleme, se face în organiz.aţii o şedinţ.ărie foarte mare. Avem, de exemplu, membri de 
partid care participă jos în organizaţii la 18 şedinţe într-o lună. Dacă membrul de partid mai 
este şi U1M-ist sau UFDR- acwn s-a mai tenninat cu UFDR-ul în întreprinderi - atunci i 
se mai adaugă încă câteva (sic!) şedinţe. Cred că ar fi bine să se studieze şi această 

problemă şi să se pună capăt acestei situaţii. 
În problema raioanelor: am avut propunerea ca organizaţia de Bucureşti să se 

împartă în mai multe raioane şi dădeam şi nwnărul respectiv. În propunerea noastră era 
vorba de 12 raioane. Nu ştiu dacă legea administrativă despre care s-a vorbit va fi pusă 
imediat în discuţie. Dacă da, într-adevăr putem aştepta cu organiz.area; dacă nu, în orice caz 
ar trebui să se stabilească aci şi viitoarea organ.iz.are a organizaţiei Bucureşti, în ceea ce 
priveşte raioanele. Şi atunci revin la propunerea iniţială ca să fie 12 raioane. 

În ceea ce priveşte problema şcolilor de cadre atinsă de tovarăşul Florescu: 
deficienţa de aci cred că este mai ales din cauza recrutării. Am unnărit aceasta la 
organizaţia Bucureşti şi am observat că se trimiteau oameni în şcoli rară ca uneori să aibă 
muncă şi experienţă de partid Dacă îşi însuşesc materialul papagaliceşte, în schimb sunt 
lipsiţi de cea mai elementară experienţă în probleme organizatorice, politice, de vigilenţă, 
mai ales în ceea ce priveşte viaţa de partid şi linia partidului. Ceea ce ştiu este să vorbească 
capătă uneori o anwnită elocinţă. 

Tovarăşul Stoica a ridica două probleme. Aş vrea să răspund numai la una şi anwne, 
a spus că am fost de acord principial cu problema ridicată de el. Desigur, nu trebuie oprită o 
hotărâre a Confederaţiei. În chestiunea aceasta a fost o lipsă a mea proprie. Când am plecat 
de la şedinţă, am vrut să telefonez tovarăşilor să-i întreb ce este cu chestia aceea, însă am 
uitat şi astfel ea a fost oprită. Sunt însă de acord 

Vreau să răspund în chestiunea unde e vorba de luarea oamenilor. Tovarăşul Stoica 
mi se pare că nu ştie despre câţi e vorba. Din 5.025 de oameni intraţi în activul sindical au 
fost luaţi 72 oameni de organizaţia Bucureşti şi daţi în munci administrative. Restul de 
1.250 au fost schimbaţi de acord cu Uniunile şi înlocuiţi cu alţii. Aceasta este situaţia. 

Tov. Gheorghiu: Cine a planificat şedinţele, de exemplu 3 săptămâni pentru partid 
şi o săptămână pentru sindicat? 

Tov. Drăgbici: Noi, dar iată pentru ce: fiindcă sunt atâtea şedinţe jos, am căutat cel 
puţin să facem o ordine în călcarea aceasta. De exemplu, în privinţa secretarilor de 
organizaţie, degeaba spunem că vor fi scoşi din producţie nwnai anumiţi. Noi aşa stabilim, 
în realitate însă vine de la ARLUS, de la U1M etc. la secretarul organizaţiei. Sunt o 
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mulţime de chestiuni acolo încât secretarul organizaţiei, în mod efectiv este scos din 
producţie. De exemplu, la o organizaţie de bază de 30 membri, secretarul este scos efectiv 
din producţie, deşi se indică să nu fie scos. 

În privinţa planificării şedinţelor, nimeni nu împiedică sindicatele să-şi ţină şedinţele 
lor. Planificarea am făcut-o noi. 

Tov. Ana Pauker: Şi aţi rămas la părerea că e bllllă planificarea asta? 
Tov. Drăghici: Nu, sunt o mulţime de deficienţe. 
Tov. Teohari Georgescu: Dau citire unui proiect de comunicat 

(Citeşte comunicatul cu privire la Rezoluţia Plenarei din zilele de 23-24 ianuarie 1950) 
Tov. Bodnăraş: Am propus ca în Rezoluţie să se treacă, în loc de ,,au participat la 

şedinţă un nwnăr de secretari", să se scrie „şi un nwnăr de secretari". (Propunerrea este 
pusă la vot care este aprobată cu unanimitate). 

Tov. Gh. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, relativ la Rezoluţie, ne-am sfăturit că poate ar 
fi mai cwninte ca unele lucruri de Rezoluţie să nu fie date publicităţii. De ce să dăm ocazie 
duşmanilor noştri să citească întreaga structură organizatorică, întregul proiect care a fost 
redactat de plenara noastră. Să nu-i uşurăm munca de <a> găsi căile de legătură spre 
partidul nostru. 

Aş propune ca Biroul Politic să fie însărcinat de a scoate acele părţi care n-ar trebui 
publicate, să dăm o astfel de redactare încât totuşi să conţină hotărârile pe care le-a luat 
plenara noastră. 
(Se pune la vot. Propunerea este primită în unanimitate). 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, lucrările plenarei noastre au luat sfârşit Discuţiile 
care au avut loc în legătură cu raportul Biroului Politic asupra măsurilor organizatorice, cât 
şi asupra planului de acţiune pentru pace, prez.entat de tovarăşul Chişinevschi, putem 
considera că au adus un aport preţios în munca partidului nostru, în orientarea activităţii 
partidului nostru. N-a lipsit critica şi autocritica deşi trebuie să recunoaştem, că chiar în 
plenara noastră, autocritica n-a prea a fost la dânsa acasă. 

Sunt două feluri de oameni: unii care vorbesc foarte frumos despre critică şi 

autocritică. De critică când (sic!) e vorba de activitatea celuilalt, de autocritică nu se ocupă 
în mod serios, sau chiar dacă o recunoaşte şi se foloseşte de această învăţătură minunată, o 
face mai mult f01mal. Ce să mai spunem despre ce se petrece jos, în organizaţiile de partid? 
A face critică înseamnă analiză, analiză serioasă profundă a activităţii, a neajunsurilor 
muncii, a cauzelor acestor neajunsuri, a te hotărî să le îndepărtezi, chiar dacă, aşa cwn 
spunea un tovarăş aici, nu este tocmai atât de plăcut să recunoşti când ai făcut o greşeală. Ar 
fi mai neplăcut să nu o recunoşti, nerecunoscând-o nu-ţi arăţi hotărârea, voinţa de a o 
îndrepta, dimpotrivă, arată voinţa de a continua acele greşeli şi a ignora cauzele care au 
produs aceste greşeli. 

În analiza făcută în raportul Biroului Politic, cât şi în prelucrarea acestei de către 
tovarăşii care au luat cuvântul aici, privind munca partidului, privind neajunsurile muncii 
partidului abaterile pe care partidul nostru le-a săvârşit, pe o perioadă anumită de timp. Au 
recl.llloscut şi trebuie să spllllem, că această rectmoaştere porneşte de sus şi trebuie să fie 
până jos recunoaşterea acestor neajunsuri, conţinute în raport şi subliniate în rezoluţia pe 
care aţi votat-o. 
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Am săvârşit o abatere, nu grosolană, aceasta este puţin spus, dar o abatere foarte 
serioasă de la principiile fimdamentale ale partidului nostru. Despre aceasta s-a vorbit mult, 
fiecare dintre tovarăşi a luat cuvântul, începând cu tovarăşul Luca, care a tăcut o critică 
severă, ascuţită a acestor devieri, privind compoziţia partidului şi metodele de primire în 
partid Cu toate acestea mi se pare că n-a fost deajuns de aprofimdată această abatere pe 
care noi am tăcut-o. Dacă am aprofimda-o mai bine, vom vedea nu numai efectele, nu 
numai reflexul abaterilor prin constatarea că nu întâmplător au avut loc manifestări care nu 
aveau nimic comun cu linia politică, generală, a partidului şi cu practica partidului, ba chiar 
erau manifestări împotriva liniei partidului nostru în anumite împrejurări. 

Trebuie să spun că am trecut pe lângă un pericol foarte serios. Aceste abateri, 
aprofimdate în parte, ar duce la aprecierea că felul în care au fost tăcute primirile în partid, 
duceau la diluarea partidului nostru, duceau la confimdarea partidului, a avangărzii cu clasa, 
pentru că nu există nici o limită între partid şi clasă. Aceasta este concluzia leninistă pe care 
trebuie să o tragem din aceste abateri. După 23 August am deschis porţile partidului. Noi 
am mai vorbit despre aceasta. Am făcut bine, dar în ce măsură ne-a preocupat grija de a 
împiedica pătrunderea acelor elemente ce nu aveau ce căuta în partid? Nu s-ar putea spune 
că nu vorbim despre acest lucru, dacă este vorba să ne referim la izvoarele, la experienţa 
Partidului Bolşevic, dacă veţi lua toate rezoluţiile i-x?b-ului, a congreselor, a plenarelor; în 
toate, ca un fir roşu, stă preocuparea despre compoziţia socială a Partidului şi aceasta nu 
este întâmplător. Dacă vrem într-adevăr să ne inspirăm din experienţa bogată a Partidului 
Bolşevic, dacă vrem să învăţăm, nu aşa, prin învăţare de citate pe dinafară, dar miezul 
învăţăturii leninist-staliniste despre partid şi dacă într-adevăr am învăţat acest lucru, am 
învăţat să ne întrebăm pentru ce această stare de lucruri prin care a trecut partidul nostru. 
Trebuie să fim severi cu noi înşine şi să ne întrebăm, cum se poate că nouă, conducerii 
partidului, ne-a scăpat din mână această problemă? Era oare de mică importanţă? Oare 
n-am simţit acea invazie, acea avalanşă a elementelor străine, a elementului mic-burghez în 
partidul nostru? Oare era greu pentru noi să observăm, că în asemenea condiţii, dacă stai cu 
ochii închişi şi nu pui la poarta deschisă de partid, pentru atragere de noi elemente, străjeri, 
care să întrebe pe fiecare de unde vine, să-i cunoască trecutul - şi aceasta nu era o muncă 
birocratică, atunci dacă am fi tăcut acest lucru, am fi avut o creştere normală a partidului şi 
nu o umflare a partidului, chiar când este vorba de interese electorale şi aici vreau să 
răspund unei păreri exprimate de tovarăşul Iordăchescu, care încearcă în cuvintele sale să 
aducă justificare faptului că partidul s-a umflat peste măsură şi în mod nepermis cu o masă 
de elemente mic-burgheze, aruncând toate păcatele pe practica Partidului Social-Democrat, 
practica elementelor de dreapta din Partidul Social-Democrat. Că ne-am fi luat la întrecere 
cu Partidul Social-Democrat în anumite împrejurări, pentru câştigarea unei mase căreia să-i 
cerem votul. 

Tovarăşul Iordăchescu s-a mai referit şi la unele afirmaţii, tăcut de unii şi de alţi 
tovarăşi din conducerea partidului nostru, ca şi cum ar exista asemenea păreri că am făcut 
bine ceea ce am tăcut. A fost sau nu just? Părerea mea şi a întregii plenare, a întregului CC. 
este că am tăcut o greşeală foarte serioasă. Am scăpat din mână frânele în legătură cu 
primirea de membri în partidul nostru, chiar şi aşa pusă chestiunea, nu era permis Partidului 
Comunist să se ia la întrecere cu P.S.D., să adopte metodele P.S.D. în ceea ce priveşte 
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primirea în partid Este o lege? Arătaţi în toată învăţătura marxist-leninistă, în toate lucrările 
lui Lenin şi Stalin dacă este, în istoria Partidului Bolşevic, un asemenea exemplu? Una din 
două: ori am abandonat unul din principiile pentru care s-a luptat Lenin în cel de al doilea 
Congres al Partidului Social-Democrat Rus, despre cine pot fi primiţi ca membri în partid, 
pentru că se ştie că nu orice grevist, orice liceean, profesor poate fi membru de partid şi se 
declară de acord cu politica partidului, cu programul partidului, să plăteasă chiar şi cotizaţia 

Acesta este punctul de vedere al bolşevicilor, pe care şi Lenin şi Stalin l-au combătut 
Ideea, legată de partidul de tip nou, are la bază acel mănunchi de principii din care, 

dacă lipseşte unul sau altul, strică armonia necesară, trebuincioasă partidului de tip nou. 
Cu toată insistenţa în lupta lui Kamenev şi Zinoviev despre rolul partidului, despre 

dictatura proletariatului, pune chestiunea de a nu confunda partidul cu clasa, cine confundă 
partidul cu clasa, acela duce la dizolvarea partidului ca partid de avangardă, ca partid 
revoluţionar. 

Noi am prelucrat rezoluţiile Biroului cu privire la banda lui Tito, care ştim unde a 
dus partidul, cum a lichidat partidul în Frontul Popular. 

Partidul trebuie să-şi tragă din sânul clasei muncitoare cele mai avansate, cele mai 
cinstite elemente, de aceea este partid de avantgardă, este detaşamentul cel mai organizat al 
clasei muncitoare, conduce clasa muncitoare. Să nu se coboare la nivelul clasei muncitoare, 
ci să ridice clasa muncitoare la nivelul conştiinţei de avangardă. 

La noi s-a întâmplat această abatere foarte serioasă, care va trebui aprofundată în 
lecţiile noastre la şcoli, va trebui aprofundată de fiecare dintre noi, pentru ca măcar în viitor 
să nu mai repetăm aceste greşeli. 

Când se vor deschide porţile pentru noii membri şi nu ne vom îngriji să păzim 
principiul minunat leninist de cine trebuie să intre în partid, cum să fie primiţi noii membri, 
vor năvăli iarăşi o masă mic-burgheză, aşa cum au intrat acum cu miile, unii pentru a pune 
mâna pe frânele de conducere ale partidului. În aceasta constă marele pericol. 

Nu întâmplător am avut pe ici, pe colo manifestări anarhice, mic-burgheze, pentru că 
acolo domnea spiritul mic-burghez, domnea influenţa spiritului mic-burghez, nu mai 
vorbesc de ce influenţă dăunătoare această masă mic-burgheză a putut să o aibă asupra 
partidului nostru, asupra aplicării în practică a hotărârilor partidului nostru. 

Dar aceste mase mic-burgheze, tovarăşi - spre aceste mase mic-burgheze, cineva a 
atins un gând foarte interesant - constituie tot atâtea verigi pentru duşmanii, pentru 
adversarii partidului nostru, de posibilităţi de a se strecura în partid sub diferite forme. 

Dacă am. lua chestiunea zvonurilor, care a devenit la un moment dat supărătoare, 
chestiunea cu auzitul. ,,Aţi auzit? Aţi auzit?" Cum se face că aceste zvonuri s-au încetăţenit, 
erau la ele acasă în rândurile partidului nostru? Cum ne explicăm acest lucru, dacă n-am fi 
avut această masă prin care vehiculează în toată libertatea aceste zvonuri, zvonuri de 
dezinformare a partidului, de dezorientare, de slăbirea încrederii în partid, în conducerea 
partidului. 

Natural că nu am deschis război micii burghezii, ar fi o greşeală să confundăm acest 
lucru. O sarcină a partidului nostru e de a apropia mica burghezie, de a o ajuta să se apropie, 
de a o îndrwna în interesul cauzei partidului nostru, nu a o lovi. Dar de aici până la a o pofti 
în partid cu toate rubedeniile, să nu păţim cum păţeşte bursucul cu vulpea, că îi ia casa Nu 
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e o poveste, e adevărat. Vulpea se duce şi se aşează în faţa bursucului, îi anmcă murdăria, 
până îşi ia lumea în cap bursucul. 

Această masă mic-burgheză lasă un miros neplăcut, nesănătos în rândurile 
partidului, care poate influenţa pe muncitor. Chiar m1.mcitorii, datorită faptului că nu de 
mult ne-am desprins de la burghezie - şi azi suntem înconjuraţi şi avem contact zilnic cu 
elementele acestea - au fost influenţaţi şi însăşi proletariatul are nevoie să lupte împotriva 
influenţei pe care ne-a sădit-o mediul burghez, societatea burgheză. 

Duşmanul de moarte al partidului şi al clasei m1.mcitoare s-a folosit de întrecerea 
noastră socialistă la primirea în partid, de lipsa de vigilenţă în general, pentru că am neglijat 
învăţătura leninistă, pentru că nu ne-am inspirat în această privinţă din învăţătura leninistă, 
noi întotdeauna facem declaraţii din acelea că ne inspirăm şi luăm experienţa Partidului 
Bolşevic - dar iată în acest domeniu cât de superificial ne-am orientat, cât de superficial ne 
ocupăm de ridicarea noastră ideologică şi politică. S-au tipărit atâtea cărţi. Tocmai 
întrebasem pe tovarăşul Miro, când îşi tăcea autocritica, vorbind de lipsurile sale când lucra 
la Capitală, că a venit cu ,,Problemele leninismului" şi spunea un citat de acolo, dacă am fi 
luat ,,Problemele leninismului" şi ne-am fi uitat bine, toţi fără excepţie, n-am fi fost puşi în 
situaţia să recunoaştem că am făcut o abatere de la acel mănunchi de principii care stă la 
baza partidului nostru. 

Tovarăşi, s-a vorbit aici despre disciplină. Disciplină de partid, disciplină de stat şi 
probabil ne-am referit la disciplina liber consimţită, la disciplina conştientă. Trebuie să 
spunem, tovarăşi, că aceasta lipseşte la noi şi dacă există pe undeva, apoi e făcută, e 
respectată nu chiar atât de conştient, ci pe ici, pe colo, aşa un fel de disciplină mai de frică. 

Tovarăşi, problema disciplinei de partid trebuie pusă cu toată seriozitatea în centrul 
atenţiei partidului nostru. Nu vorbind în general despre disciplină, despre importanţa 
disciplinei, ci pregătind membri de partid în legătură cu disciplina pentru a înţelege sensul 
profund al acestei disciplinei; disciplina conştientă e legată de nedespărţit de ridicarea 
politică ideologică şi una fără cealaltă nu se poate. Deci cu cât mai înalt, cu cât mai ridicat 
va fi nivelul politico-teoretic, cunoştinţele membrilor de partid despre partid - sunt foarte 
mulţi care nu cunosc nici măcar regulile elementare despre partid, nu cunosc ce relaţii 
trebuie să fie între partid şi sindicat, între partid şi direcţia întreprinderilor şi instituţiilor, ce 
relaţii trebuie să fie între partid şi Sfatul Popular, ce sunt Sfaturile Populare, cum partidul 
nostru conduce, uneşte activitatea tuturor organizaţiilor de masă şi conduce activitatea lor, 
cum îşi exercită dictatura clasa muncitoare, pentru a nu se confunda cu dictatura partidului, 
pentru a ţine seama de rolul pe care partidul îl are în realiz.area dictaturii proletariatului la 
noi în ţară. 

Deci, tovarăşi, disciplina trebuie să formeze obiectul atenţiei permanente a partidului 
nostru. Cum disciplina e legată de ridicarea nivelului politico-ideologic, cu atât mai bune 
rezultate vom da în domeniul întăririi disciplinei, în legătură cu disciplina, cu cât ne vom 
ocupa serios, stăruitor, de ridicarea nivelului ideologic, teoretic al membrilor de partid. 

Despre critică şi autocritică noi am mai vorbit şi repet, tovarăşi, critica este un lucru 
foarte bun, critica obiectivă care are la bază analiza profundă a mllllcii e concretă, e vie 
pentru că e legată de lucruri, de probleme şi de aceea e puternică, e convingătoare dacă 
vreţi, e aşa puternică că nimeni pe lumea asta nu poate să răstoarne o critică obiectivă 
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baz.ată pe o analiză profimdă a cazurilor, lipsurilor, neajunsurilor sau a unor greşeli pe care 
le săvârşim. Critica trebuie să fie ca o pârghie de îndreptare a lipsurilor neajunsurilor, 
greşelilor săvârşite în munca noastră, dar şi ca o pârghie de întărire a partidului, prin 
ridicarea nivelului cultural şi al combativităţii partidului nostru. 

Cu cât mai îndrăzneţ, de jos, membrii de partid şi chiar nemembrii de partid ne vor 
critica arătând că acolo aţi greşit, acolo n-aţi făcut bine - asta ar însemna un succes politic 
extraordinar pentru partidul nostru, ar însemna că partidul nostru a reuşit să atragă în adevăr 
masele cele mai largi la realiz.area politicii partidului nostru, ar arăta legătura maselor cu 
partidul, încrederea maselor în partid; pentru că un om cinstit când arată partidului nostru 
greşelile, slăbiciunile, o face atunci când are încredere în partid, aceasta e legat de 
încrederea maselor în partid Şi această încredere a maselor în partid va fi cu atât mai mare 
cu cât noi nu ne vom teme să recunoaştem greşelile deschis şi să folosim autocritica pentru 
a educa nu numai membrii de partid, dar întreaga clasă muncitoare, pentru a arăta 

seriozitatea partidului nostru. Pentru că nwnai atunci un partid e serios, revoluţionar, cu 
adevărat revoluţionar, când îşi recunoaşte greşelile şi spune deschis: ,,da, am greşit, dar nu 
doresc să mai continui; aceste greşeli vreau să le îndepărtez". 

Unii tovarăşi înăbuşă critica. Mergeţi, căutaţi fiecare, dacă nu veţi găsi; un fenomen 
destul de neplăcut, dar trebuie să recunoaştem nu numai că nu se ţine seama de criticile de 
jos, dar se înăbuşe această critică. 

Tovarăşul Chivu ne-a adus la cunoştinţă că, mergând într-o întreprindere, a fost 
nevoit să segmenteze comitetul sindical, pentru că voiau să-l conducă în aşa fel, încât 
muncitorii să nu poată raporta neajWlSUrile muncii din fabrică. Asemenea cazuri am întâlnit 
şi eu. N-aţi observat când mergeţi la fabrici, vedeţi nişte flori, nişte fotografii şi te face să 
ocoleşti tocmai părţile acelea de care se tem cei care înăbuşe critica. 

Au crescut un număr destul de mărişor de dictatori mai mari sau mai mici, care vin 
şi spun: aşa a spus partidul. Şi să pofteşti să spui altfel de cum spune partidul - pentru că şi 
duşmanul vine şi spune: să fii atent, pentru că dacă spui ceva, te înhaţă - şi astfel, în loc să 
apropiem, îndepărtăm oamenii. 

Tovarăşul Stalin spune că chiar dacă câteva (sic!) procente sunt adevărate din 
critică, din ceea ce spun muncitorii de jos, e destul pentru a lua în serios cele ce ne sunt 
aduse la cunoştinţă de muncitori prin observaţiile lor critice. 

Când vom reuşi să facem ca masa nemembrilor de partid de jos să critice activitatea 
noastră în toate domeniile, asta va însemna o forţă politică extraordinară, un succes politic 
extraordinar pentru partidul nostru. Dacă dorim acest succes, să nu luăm formal problema 
criticii şi autocriticii şi să nu ne fie teamă a recunoaşte greşelile şi să imprimăm acest spirit 
cu care trebuie să se încheie plenara noastră despre critică şi autocritică. 

În legătura cu lupta pentru pace s-a vorbit aici despre fiecare lucru. Pare destul de 
clar. Asupra unui singur lucru vreau să atrag atenţia, partea cea mai numeroasă a populaţiei 
noastre trăieşte la sate, acolo unde nu sunt fabrici, unde e un mediu mic-burghez, unde 
chiaburul se găseşte la el acasă, cu legătwile lui, cu experienţa lui, plin de venin şi ură 

împotriva regimului. lată un cadru de polarizare, iată o forţă cu care noi trebuie să ne 
socotim când ne proprunem să începem o acţiune pentru pace. 
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Planul de acţiune pe care l-aţi aprobat stabileşte criteriile generale ale acţiunii, însă 
pe linia tuturor organizaţiilor de partid, de organizaţii de masă, fiecare trebuie pe baza 
îndrumărilor date - să facă un astfel de plan concret, precis, de acţiune, în care să fie 
prevăzut şi eventualele împotriviri din partea adversarilor; cum ar putea să ne pună beţe în 
roate duşmanul în acţiwiea asta; ce metode de lucru ar putea să întrebuinţeze duşmanul; ce 
mijloace îi stă la dispoziţie. Pentru a nu-i da posibilitate să se mişte, să-l legi şi să-l baţi, să 
nu se mai ridice. El nu numai să simtă dar să fie strivit de forţa impunătoare a acţiunilor, 
organizate de partidul nostru şi de celelalte organizaţii, pentru pace. 

Acest lucru e posibil de realizat dacă ne vom apropia de teren, dacă vom ţine seama 
de toţi factorii de pe teren, dacă în sfârşit vom vorbi o limbă pe care să o înţeleagă oamenii 
şi aici găsesc cuminte ce a spus un tovarăş, că şi în presă şi la radio trebuie combinate 
lucrurile; să se întrebuinţeze aşa o limbă ca să înţeleagă norodul. 

Spunea Ana că la noi avem condiţiile, posibilităţile mari, serioase şi putem avea 
convingerea că acţiunea pentru pace poate şi trebuie să se transfonne, să cuprindă cele mai 
largi mase ale poporului nostru. Natural sunt şi acei care doresc război, pentru motive care 
s-au spus aici. Tocmai aceste motive să le folosim. Cine sunt agenţii imperialiştilor care 
răspândesc zvonuri despre război? Trebuie să imprimăm maselor ură fierbinte nu numai 
împotriva imperialiştilor dar şi ură fierbinte împotriva agenţilor lor din ţara noastră. 

Pe această cale să se lege partidul mai puternic cu masele cele mai largi, pe această 
cale prestigiul partidul să crească, cu alte cuvinte, lupta pentru pace trebuie să ducă la o 
întărire organizatorică şi politică a partidului nostru. 

La sate, unde acţionează chiaburii, acum mi-a spus o informaţie tovarăşul Teohari, 
că zeci de delegaţi de ţărani vin cu memorii trimise de jos pentru a interveni să fie puşi în 
libertate elemente duşmane, arestate - e vorba de legionari - prinse în acţiune; e un lucru 
interesant cum duşmanul reuşeşte să mobilizeze pe ţărani să trimită delegaţii cu memorii 
pentru a pune în libertate nişte duşmani ai republicii, ai propriilor lor interese. Asta vorbeşte 
de slăbiciunile partidului nostru. Tovarăşi, să ne lăudăm despre alianţă, că dacă nu vom 
munci adânc, nu vom putea să ne legăm de ţărani, dacă nu vom duce o politică cuminte, de 
izolare a chiaburului şi nu de a izola clasa muncitoare şi nu numai prin mijloace 
administrative, dar împreună cu sărăcimea şi cu mijlocaşii pentru a întări această alianţă. Şi 
iată, un motiv e lupta pentru pace. Dacă vom organiza activitatea noastră în mod cuminte, 
vom putea să întărim şi alianţă între clasa muncitoare şi ţ.ărănimea muncitoare. E adevărat 
că cea mai mare parte a poporului nostru, poporul muncitor unnăreşte, e sătul de mizerie, 
de grozăviile pe care le-a adus războiul. Fără îndoială că trebuie să urască şi va putea să 
urască pe cei care pregătesc un război şi va urî tot aşa de tare şi pe cei care colportează, sunt 
agenţii imperialiştilor aici şi spun: lasă că vin mâine americanii; dar dacă simte funcţia 
dictaturii proletariatului şi îi cade bine pe spinare cum trebuie, de unde trebuie, şi dacă pe 
lângă asta în loc să vină delegaţii de ţărani pentru punerea în libertate a lui cutare, care a 
călcat legile republicii, legile revoluţionare ale partidului nostru, ale poporului nostru, în loc 
să vină cu memorii să-l vezi că pune mâna în părul aceluia şi miliţia să intervină pentru ca 
să nu-l sîaşie. Spun unii tovarăşi care lucrează mai activ în organizaţiile de la sate, că se 
vede că nu cunoaşteţi starea de spirit de la sate. E o muncă foarte slabă. 
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E foarte slabă mwica noastră la sate. Să nu ne înşelăm. Ţăranul e wi tip special de 
om. Îi vorbeşte, el dă din cap, scuipă într-o parte, tu ai impresia că este de acord cu tine şi 
pleci încântat că i-ai ţinut o conferinţă, o cuvântare. Nu aşa trebuie procedat Trebuie studiat 
bine. Dacă noi vom şti să vorbim cu ţăranul - swit învăţături populare, n-o să facem desigur 
filosofie cu dânşi~ natural, am vrea noi ca să fie cât mai ridicaţi şi trebuie să ne ocupăm de 
ridicarea nivelului lor cultural - dar el e mai mult legat de cele imediate, de cele zilnice. 
Trebuie să ştim cum să legăm, cum să închegăm mai bine alianţa aceasta între clasa 
mwicitoare şi ţărănimea mwicitoare. 

Aceasta, după părerea mea, rămâne mai departe o verigă pe care trebuie s-o întărim. 
Duşmanul împinge ţărănimea săracă şi mijlocaşă la anumite acte potrivnice legilor, 
hotărârilor guvernului, tocmai pentru a pwie în conflict ţărănimea săracă şi mijlocaşă cu 
organele noastre de stat Apoi o să ridicăm wi sat, două, trei, dar nu putem ridica toate 
satele. I-ar trebui pentru aceasta o annată întreagă tovarăşului Teohari. Nu se poate lucra 
aşa 

Deci, trebuie întărită mwica partidului la sate. De aceea, în Rezoluţie cred că va 
trebui să întărim partea care se referă la organizaţiile de bază, la întărirea inelelor de bazA 
ale partidul~ la întărirea activităţii organizaţiilor de bază, cărora trebuie să le dăm o atenţie 
mai mare. 

De asemenea, în ceea ce priveşte plasa 
Natural, hotărârile care au fost luate cu privire la îmbunătăţirile organizatorice vor 

duce la aceasta, cu condiţia de a le aplica în practică serios, ba chiar acolo wide vom vedea 
că e necesară o îmbwiătăţire, să nu fim rigizi, să nu spwiem: ,.Aşa e scris în Rezoluţie!" În 
cuprinsul aplicării în practică, e necesar să mai aducem îmbwiătăţiri. 

Câţiva tovarăşi au ridicat problema că acolo nu se poate aplica ceva, că dincolo 
trebuie făcut altfel. . . Aci e dat cadrul noilor măsuri pe care le considerăm mai bwie. Însă 
aplicarea în practică nu se va face aşa, ca să pornim deodată, dezorganizat, numai pentru că 
avem gata Rezoluţia 

O să luăm judeţul şi o să ne uităm bine: câte fabrici sunt, câţi m1D1citori au, ce 
populaţie e acolo, ce caracteristici are judeţul, cum trebuie pusă chestiwiea aplicării în 
practică a acestor hotărâri din Reroluţie, altfel o să facem o seamă de greşeli. 

Tovarăşi, sunt convins că lucrând aşa, ţinând seama de recomandările făcute de 
plenară, de criticile aduse aci - poate când vom mai face o plenară vor fi mai bine 
prelucrate probleme - o să plecăm de aci fiecare cu convingerea că hotărârile luate vor 
deveni după 1Dl timp o forţă care să realize:ze acele sarcini puse de Rezoluţie şi anume să 
întărească partidul nostru din toate pwictele de vedere. (Aplauze). 

Tov. Teohari Georgescu: Tovarăşi, urându-vă succes şi spor în mwică, declar cea 
de a 5-a plenară a partidului nostru închisă. 

Şedinţa se ridică la ora 11 :30. 

T 
DA.NLC.,fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 7/1950-vol.II,f 19-53, 54-78, 232-246. 
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5.1950, februarie 8. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului CC. al 
P.MR cu privire la: centralizarea statistici/or despre gospodăriile ţărăneşti; înfiinţarea 
Comitetului ruso-ucrainean, trecerea la stat a unor teatre; cererea de a părăsi RP.R a 
personalului Ambasadei Jugos/avi,ei, cererile germanilor reîntorşi din U.RS.S. dde a li se 
recunoaşte timpul lucrat în Uniunea Sovietică la calculul pensiei ş.a 

Proces-verbal nr .3 
al şedinţei Secretariatului 

din 8februarie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18. 
Prezidează tovarăşul Vasile Luca. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif 

Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Ordinea de zi: 
1. Centralizarea statisticii gospodăriilor ţărăns,iî. 
Propune tovarăşul Al. Moghioroş. 
Hotărâre: Se aprobă lucrarea cu menţilmea ca ea să se desfăşoare sub controlul 

partidului, ataşându-se membri de partid pe lângă personalul Institutului de Statistică. 
Operaţiunile vor fi terminate până la 15 martie 1950. 

Tovarăşul Alexandru Moghioroş va răspunde din partea Secretariatului; tov. Miron 
Constantinescu va conduce întreaga lucrare. 

2. Înfiinţarea Comitetului ruso-ucrainean. 
Propune tovarăşul Alexandru Moghioroş. 
Hotărâre: Se aprobă propunerea, cu menţiunea de a fi pus un alt tovarăş în locul 

tovarăşului Mihail Novicov şi comitetul să fie format numai din oameni care activează pe 
această linie. 

3. Propunerea Comisiei Centrale de Verificare de excludere a 13 tehnicieni de la 
Uzinele Hunedoara. 

Hotărâre: Se aprobă propunerea, cu menţiunea de a li se comunica în mod individual 
că rămân în posturile lor şi au posibilitatea să se reabiliteze prin muncă, iar în organizaţia de 
partid hotărârea să fie prelucrată pentru a se păstra disciplina în muncă. 

4. Tipărirea Raportului asupra sarcinilor partidului în domeniul mllllcii organiz.atorice. 
Proplllle tovarăşul Al. Moghioroş. 
Hotărâre: Se aprobă publicarea, cu menţiunea de a fi îmbunătăţit şi folosit ca 

material intern de partid. Vor fi editate 4000 exemplare şi vor fi numerotate. 
5. RecW1oaşterea vechimii în partid a tovarăşului L. Rădăceanu. 
Hotărâre: Se aprobă reclllloaşterea stagiului în partid din 1919. 
6. Organiz.apa de Partid în Milipe. 
Proplllle tovarăşul Al. Moghioroş. 
Ho1ărâre: Tovarăşul Al Mogbioroş va pregăti un mataial, pe care-l va supune Secretariatului 
7. Invitaţia Departamentului internaţional a sindicatului din învătmnânt la 

sărbătorirea prof. H. Wallon. 
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Hotărâre: Se aprobă în principiu trimiterea unei delegaţii; tovarăşul I. Chişinevschi 
se va interesa clacă merg şi delegaţi sovietici. Se va redacta un salut din partea <sindicatului> 
învăţământului din RP .R 

8. Trecerea la stat a unor teatre. 
Propune tovarăşul I. Chişinevschi. 
Hotărâre: Se aprobă transformarea teatrului de operetă al armatei, teatrului de 

estradă şi teatrului de revistă în teatre de stat, precum şi înfiinţarea unui teatru de stat la 
Constanţa. 

Direcţia Propagandei va pregăti un studiu pentru înfiinţarea wmi circ de stat în 
cadrul planului cincinal. Va pregăti de asemenea un proiect pentru înfiinţarea unor 
ansambluri muzicale populare, încadrate în bugetul Sfatwilor Populare, şi un proiect 
separat cu privire la Ansamblul C.G.M. 

9. Trimiterea unei delegaţii în U.RS.S. pentru a studia problema protecţiei mamei si 
copilului. 

Hotărâre: Tovarăşul L. Rădăceanu va pregăti un material în legătură cu activitatea 
comitetului care se ocupă cu această problemă. 

10. Scrisoarea P.C. Spaniol privitoare la teroarea dezlănţuită de guvernul din Chile 
împotriva emigrantilor Sj)anioli. 

Hotărâre: Se vor publica articole de protest şi de demascare a guvernului chilian. 
11. Invitarea tovarăşului I. Chisinevschi de a ţine o lecţie la Universitatea serală de 

marxism-leninism. 
Hotărâre: Secretariatul este de acord 
12. Unele schimbări în conducerea Ministerului Construc_ţiilor s1 Ministerul 

Industriei Alimentare. 
Propune tovarăşul V. Luca 
Hotărâre: Tovarăşii C. Doncea şi Motronea vor fi numiţi miniştri adjuncţi la 

Ministerul Construcţiilor; tovarăşul Korcinski va fi trimis în altă muncă. 
Tovarăşul Moghioroş va face propuneri pentru numirea unui ministru adjunct la 

Ministerul Industriei Alimentare până miercuri 15 februarie 1950. 
13. Cererea de a părăsi RP.R a personalului Ambasadei iugoslave. 
Expune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Aprobarea plecării va fi condiţionată de întoarcerea în ţară a personalului 

Ambasadei RP.R din Belgrad. 
14. Notele engleză si americană asupra numirilor unor reprezentanp în comisiile 

privitoare la tratatul de pace. 
Expune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Se aprobă textul notelor de respingere a acestor propuneri. 
15. Trimiterea la Moscova a tmei delegatii pentru a studia problemele Ministerului Muncii. 
Hotărâre: Secretariatului este de acord să meargă tovarăşul L. Rădăceanu împreună 

cu alţi doi tovarăşi ce vor fi propuşi de tovarăşii Al. Moghioroş şi L. Rădăceanu. 
16. Propunerea pentru încheierea unei convenţii româno-cehoslovace în materie de pensii. 
Expune tovarăşul L. Rădăceanu. 
Hotărâre: Secretariatul consideră că propunerea cehoslovacă nu poate fi acceptată. 

100 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



17. Cererea nemtilor remtorşi din U.R.S.S. de a li se recw10aşte timpul lucrat în 
Uniunea Sovietică la calcularea pensiei. 

Hotărâre: Se va recunoaşte timpul lucrat numai pentru cei reîntorşi din Uniunea 
Sovietică. 

18. Problema orbilor si a surd~mufilor. 
Expune tovarăşul L. Rădăceanu. 
Hotărâre: Tovarăşul L. Rădăceanu va pregăti un proiect de asociere pe ţară a orbilor 

şi surd~muţilor. 

19. Cererile Ministerului Industriei Alimentare, Ministerul Cometţului, cantinelor şi 
instituţiilor, de a li se acorda făină si cererile de porumb pentru îngrăşarea porcilor. 

Expune tovarăşul Al. Moghioroş. 
Hotărâre: Tovarăşul Moghioroş va face propuneri Consiliului de Miniştri cu privire 

la reglementarea cererilor de făină ale ministerelor. 
Se va intel'Zi.ce cantinelor şi instituţiilor să cumpere porumb la liber şi numai în cazuri 

excepţionale Comitetul de Stat pentru Colectări va putea acorda porumb din fondul de stat 
Vor fi preluaµ toţi porcii care nu pot fi hrăniţi cu resturile provenite de la cantine. 
20. Mărirea uiumului la morile Comitetelor Proviz.orii. 
Expune tovarăşul Al. Moghioroş. 
Hotărâre: Tovarăşul Moghioroş va convoca Comisia de Stat a Planificării, Ministerul 

Comerţului şi Comisia de Stat a Sfaturilor Populare pentru a cerceta de ce s-a luat această 
hotărâre şi va propune Consiliului de Miniştri măsuri pentru înlăturarea acestei situaţii nejuste. 

21. Convocarea Comitetului pentru Cultură Fizică si Sport. 
Propune tovarăşul I. Chişinevschi. 
Hotărâre: Se aprobă propunerea 
22. Cererea tovarăşului Petre Lupu de a i se aproba plecarea la Moscova pentru 

tratament medical. 
Hotărâre: Se aprobă cererea. Tovarăşul I. Chişinevschi va face demersurile necesare. 
Tovarăşul Petre Lupu va fi scos din munca de tineret şi dat în munca de partid la 

Secţia Organelor Conducătoare. 
23. Concediul de boală al tovarăşului Gh. V asilichi. 
Hotărâre: Tovarăşul Gh. Vasilichi va fi trimis în concediu şi Secretariatul va 

examina trecerea lui la o muncă mai uşoară. 
24. Aplicarea hotărârii Plenarei C.C. cu privire la înfiinta,rea secţiilor politice la 

Calea Ferată. 
Hotărâre: Tovarăşul Al. Moghioroş va propune până la 15 februarie 1950 un tovarăş 

pentru conducerea Direcţiei Politice <a> C.F. 
25. Restituirea decoraţiilor iugoslave. 
Hotărâre: Tovarăşa Ana Pauker va lua măsurile necesare. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 21. 

ss. Ana Pauker 
ss. V.Luca 
ss. Teohari Georgescu 

101 

ss. Al. Moghioroş 
ss.indescifrabil 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Şedinţa Secretariatului 
din 8febroarie 1950. 

Prezidează tovarăşul Vasile Luca. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif 

Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Ordinea de zi: 
1. Centralizarea statisticii la ţară. 
Tov. Moghioroş: Noi avem până acum trei resurse de statistică, adică evidenţă, la 

ţară şi nici una nu se potriveşte cu alta. Evidenţa la Comitetul de Stat a Planificării are 
defectul că proporţia nu e bună între diferite categorii. Pentru aplicarea noilor metode şi 

principii de colectare această stare nu coresptmde, ar însemna ca să se stabilească imptmeri 
nereale, să se nedreptăţească o categorie de cetăţeni. 

Noi avem o lucrare şi propunem să se admită pentru a completa fişele cu unele date. 
Nu trebuie mers de la om la om, ci de trimis echipe de cetăţeni ca să ia datele din două fişe: 
fişa agricolă şi planul de producţie şi din acestea facem unul centralizat. 

Această lucrare costă 19 milioane lei aproximativ, luăm oameni de la Plan, 
comitetele provizorii şi nu trebuie să fie toţi specialişti, trebuie să fie unul cu îndrumarea. 

Tov. Teohari: În unnă cu trei săptămâni am primit un material în legătură cu un 
recensământ venit de la Comitetul de Plan. Acesta era mult mai larg şi complicat decât ce 
propune tovarăşul Moghioroş. Era vorba de un recensământ al gospodăriilor, tmde trebuia 
să meargă de la casă la casă, înregistrând absolut tot. Nu era aşa complet, însă extrem de 
provocator. Materialul era însoţit de o adresă semnată de tovarăşul Miron Constantinescu, 
în care se vorbea de o completare la situaţia din registrul agricol. Din text a reieşit că 
oamenii în caz de recensământ trebuia să meargă de trei ori la Comitetul Provizoriu. I-am 
spus că este o deosebire între material şi adresa lui şi a rămas să facă numai o completare. 

Materialul propus de tovarăşul Moghioroş, unde este vorba de a face o situaţie a 
gospodăriilor, în fonna propusă se poate face şi cred că poate să dea unele rezultate de a 
cunoaşte creşterea mai detaliat. 

Tov. Ana: Suntem de acord, cu condiţia să nu tulburi ţăranii. Să vedem cine se 
însărcinează cu chestiunea aceasta, pentru că este uşor să se facă provocări. Trebuie să 
răspWldă cineva 

Tov. Chişinevschi: Proptmerea este justă. Să se redacteze un proiect de hotărâre cu 
toate amănuntele şi ce urmărim cu aceasta. Tovarăşul Miron să se ocupe, cineva de la 
Finanţe, Interne. În tot cazul, să ştim cine răspunde. 

Tov. Moghioroş: Aici în proiect sunt puse chestiunile. Propun ca pentru întreaga 
operaţie să răspundă tovarăşul Miron Constantinescu. 

Tov. Ana: Cu observaţia, să răspundă de oamenii pe care-i trimite. 
Tov. Moghioroş: De acord. Ei nu merg la ţărani, ei lucrează din 2 registre. 
Tov. Luca: Este foarte just că trebuie trimişi acolo oameni cum trebuie să fie, pentru 

că pot să iasă fel de fel de zvonuri, de aceea sfaturile populare trebuie bine lămurite despre 
ce este vorba 
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Nu văd cum tovarăşul Miron poate să garanteze pentru oamenii care merg la sate, că 
nici la Plan, nici la Statistică nu avem oameni corespunzători. Trebuie dat lângă fiecare om 
de la Statistică câte un om trimis de partid pentru această muncă, altfel ies provocări şi 
falsifică situaţia. 

Tov. Moghioroş: Propun pe tovarăşul Miron să conducă. 
Tov. Chişinevschi: Şi din partea Secretariatului răspunde tovarăşul Moghioroş. 
2. Înfiintarea Comitetului ruso-ucrainean. 
Tov. Moghioroş: ( citeşte propunerile). 
Tov. Luca: Să fie oameni din diferite părţi şi oameni de jos, şi să fie numai oameni 

care activeazA. 
Tov. Ana: În locul lui Novicov să fie pus altcineva 
Tov. Luca: Da, şi să fie o figură cunoscută. 
3. Propunerea Comisiei Centrale de Verificare de excludere din partid a 13 

tehnicieni de la Uzinele Hunedoara 
Tov. Moghioroş: Situaţia la întreprinderile Hunedoara este, că în toate posturile 

cheie sunt oameni care au activitate cunoscută legionară, care au săvârşit fapte, au luat parte 
la rebelhme, conducători legionari. La verificarea membrilor de partid Hunedoara a convins 
subcomisia de verificare că dacă vom scoate pe aceştia din partid n-are să meargă 

producţia A scos muncitori care au avut activitate legionară, dar n-a scos tehnicienii. 
Comisia Centrală a fost sesizată, am trimis o comisie specială, care a făcut propunerea de a 
scoate 13 din partid Este de remarcat faptul, că cum (sic! s-a făcut schimbarea directorului 
de exploatare, prin faptul că nu a fost ridicat la conducere unul dintre ei, am avut o lună de 
zile scădere în producţie, ca o rezistenţă organizată a acestor elemente. Aceşti tehnicieni sunt cu 
experienţă. Totuşi credem că nu este motiv ca să nu-i scoatem din partid, pentru că este necesar 
să fie excluşi. 

Tov. Teohari: Este o chestiune foarte clară: sunt oameni care din cauz.a trecutului 
n-au ce căuta în partid. 

Cred însă că trebuie adunaţi oamenii şi stat de vorbă cu ei şi de arătat, că sunt 
tehnicieni, au posibilitate să muncească cinstit, dacă o să lucreze bine o să merite toată 
lauda, dacă nu, se vor lua măsuri împotriva lor. Vor avea posibilitatea de a se reabilita Să 
nu scoatem automat. Foarte mulţi oameni cred că dacă sunt scoşi din partid, înseamnă că 
sunt scoşi şi din muncă. Noi curăţim partidul de oamenii care au păcate şi dacă vor să 
şteargă, să dea dovadă prin muncă şi peste 15 ani le dăm posibilitate să se reabiliteze. 

Tov. Ana: Sunt de acord. Propun ca şi în faţa muncitorilor să se prelucreze această 
chestiune şi să li se atragă atenţia să nu-şi facă de cap. 

Tov. Moghioroş: Comisia propune că fiind un număr mare, ar fi bine ca să se stea 
de vorbă cu fiecare s~arat, însă i se dă posibilitate de reabilitare prin muncă. Pe urmă, fără 
participarea lor, să fie prelucrat în organizaţiile de bază. Sunt mulţi stângişti acolo, sunt 
foarte răzbunători faţă de aceştia, pentru că ei i-au forţat să ia parte la rebeliune. 

Tov. Luca: Sunt de acord. Se hotărăşte deci excluderea acestor oameni, prelucrarea 
individuală cu fiecare, după aceea în organizaţia de bază şi pe urmă pus în faţa muncitorilor. 

Tov. Ana: În faţa muncitorilor prin organizaţia de bază. 
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Tov. Luca: Trebuie păstrată împotriva lor vigilenţa de clasă, nu ură, ci vigilenţă, iar 
pe de altă parte trebuie păstrată disciplina în muncă, pentru că trebuia păstrată disciplina în 
muncă, pentru că oamenii stau în posturi de răspundere. 

4. Tipărirea Raportului asupra sarcinilor partidului în domeniul muncii organizatorice. 
Tov. Moghioroş: Noi am discutat problema tipăririi raportului Plenarei. Propunem 

ca să fie editat, îmbunătăţit şi scoase lucrurile care nu trebuie publicate. Tipărim în 4000 
exemplare, numerotate şi date membrilor C.C., comuniştilor din organizaţiile de mase, 
secretarilor judeţeni şi unui număr de tovarăşi care să-l aibă ca material intern de partid 

Tov. Luca: Se aprobă. 
5. Recunoaşterea vechimii în partid a tovarăşului Lothar Rădăceanu. 
Tov. Moghioroş: Carnetul vechi de membru al tovarăşului Rădăceanu dă vechimea 

din 1920, iar tovarăşul aduce documente că a fost membru încă în 1918. Părerea mea este 
că am putea aproba 1919, pentru că din documente reiese că a fost şef redactor în 1919. 

Tov. Rădăceanu: De fapt, decembrie 1918 este 1919. 
Tov. Luca: Se aprobă. 
6. Organiz,aţia de Partid în Milige. 
Tov. Luca: Trebuie să avem un material pregătit pe baza căruia să examinăm problema 
Tov. Moghioroş: De acord. 
7. Invitatia Dq)artarnentului Internaţional al sindicatelor din învăţământ la 

sărbătorirea prof. H. Wallon. 
Tov. Chişinevschi: Federaţia Sindicală a Învăţământului anunţă că în zilele de 19-

20 februarie organizează demonstraţii pentru tovarăşul Wallon, care a fost pus în retragere 
de către guvern francez (citeşte invitaţia). Tovarăşii propun să plece în Franţa 

Constantinescu-Iaşi şi Mihai Nanu, preşedintele Uniunii salariaţilor din învăţământ Sau 
eventual să trimitem un salut. 

Tov. Ana: Să vedem dacă merg şi tovarăşii. 
Tov. Luca: Constantinescu-Iaşi e vice-preşedintele Prezidiului şi nu putem să-l 

trimitem, propun să găsim pe altcineva 
Tov. Ana: O femeie, pe tovarăşa Tatiana Bulan de la Ministerul Învăţământului. 
Tov. Chişinevschi: Redactăm un salut din partea <sindicatului> învăţământului din 

RP.R, hotărânn în principiu trimiterea delegaţiei - o să vedem cine - şi să vedem dacă 
merg tovarăşii. 

8. Trecerea la stat a unor teatre. 
Tov. Chişinevschi: Ministerul Artelor a propus pentru 1950 transformarea unor 

teatre în teatre de stat ( citeşte materialul). 
Tov. Luca: Nu sunt împotriva dezvoltării teatrelor, însă metodele cum s-a făcut şi 

cum se face sunt anarhice. Cine a hotărât înfiinţarea acestor teatre,, nimeni n-a hotărât, 
nimeni n-a discutat la Consiliul de Miniştri. Într-un stat organizat se face după plan şi nu în 
mijlocul anului, sau după întocmirea bugetului. Încă anul trecut am spus că nu aprob, să 
vină la partid, să fie discutat şi hotărât ca să vedem ce facem. 

Vreau să subliniez felul anarhic cum se lucrează la noi. Poate am putea să le 
subvenţionăm. Propun ca teatrul de operetă să treacă la stat, celelalte trebuie cercetate, anul 
acesta le subvenţionăm şi anul viitor să vedem situaţia şi să le transformăm în teatre de stat 
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Tov. Chişinevschi: Sunt de acord cu tovarăşul Luca 
Tov. Ana: Sunt de acord, dar un circ ca (sic!) lumea trebuie să clădim. Să facem 

subvenţiile şi să punem pentru planul cincinal şi să facem un plan şi proiect, să trimitem în 
Uniunea Sovietică să fie văzut 

Tov. Chişinevschi: Tovarăşii sovietici ne dau specialişti. 
Tov. Teohari: Sunt de acord cu tovarăşul Luca că treaba trebuie făcută la timp. 

Cred că este bine să se transforme teatrul de operetă al armatei în teatru de stat şi să 

transformăm şi teatrul de estradă şi de revistă în teatre de stat. În ce priveşte teatrul din 
Constanţa există 20 milioane date în buget, mai este nevoie de dat încă o dată atât, există 
clădirea începută şi n-ar trebui să renunţăm la el. Cu circul sunt de acord ca să se vină cu un 
material. Iar în privinţa ansamblelor să facem un material ca să vedem, pentru că ei propun 
să treacă la Sfaturile Populare, dar trebuie să ştim ce. 

Tov. Chişinevschi: Atunci cu circul nu-l facem încă de stat, rămâne ca o directivă 
pentru planul cincinal, dar să începem să ne ocupăm de el, să-l luăm sub control. 

Tov. Luca: Sau transformăm în întreprinderi de stat cu hozrasciot. 
Tov. Rădăceanu: Înseamnă acoperirea pierderilor din subvenţii. 
Tov. Teohari: Foarte bine. 
Tov. Chişinevschi: Hotărâm principial. În ce priveşte circul, însărcinăm cu 

elaborarea documentării şi pentru înfiinţarea ansamblulilor muzicale populare, precum şi 
pentru ansamblul C.G.M. pregătim material pentru ca să putem lua o hotărâre. 

9. Trimiterea unei delegaţii în U.R.S.S. pentru a studia problema protecţiei mamei şi 
copilului. 

Tov. Chişinevschi: (citeşte propW1erile C.G.M.). Ei propun trimiterea W1ei delegaţii 
care să studieze această problemă, delegaţie compusă din tovarăşii de la C.G.M., U.T.M., 
Ministerul Sănătăţii şi Învăţământului. 

Tov. Luca: Lipseşte activitatea mai mult decât experienţa în această problemă. 
C.G.M. se ocupă de o chestie care nu e a ei. 

Tov. Rădăceanu: Este adevărat că nu ea ei, dar la noi n-are un organ de care să 
aparţină. În Uniunea Sovietică este pe lângă Consiliul de Miniştri, are şi secţii la Sfaturile 
Populare. 

Tov. Luca: Să plece doi oameni, dar nu o delegaţie. 
Aş fi de părere că s-ar putea crea, dar nu la Ministerul Sănătăţii, ci la Consiliul de 

Miniştri şi cu organe la Sfaturi. Se poate ajuta cu resurse locale mama şi copilul şi trebuie 
reglementate anumite drepturi ale mamelor. 

Propl.lll să hotărâm crearea unei comisii pe lângă Consiliul de Miniştri. Trebuie scos 
de la Sănătate în orice caz în perspectiva aceasta. 

Tov. Chişinevschi: Unul dintre cei pe care îi trimitem ar putea fi Penciu, care 
tocmai se ocupă de această problemă şi e bun. 

Tov. Luca: Să trimitem astfel de oameni, care şi în viitor se vor ocupa de această 
problemă. 

Tov. Ana: Să lucreze câteva luni şi apoi trimitem să înveţe. 
Tov. Chişinevschi: Să vedem atunci cum munceşte comitetul şi la o altă şedinţă să 

ascultăm un raport. 
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Tov. Ana: Tovarăşul Rădăceanu să pregătească un material. 
10. Scrisoarea P.C. Spaniol privitoare la teroarea dezlănţuită de guvernul din Chile 

împotriva emigrantilor spanioli. 
Tov. Chişinevschi: (citeşte scrisoarea). Se propune publicarea de articole etc. de 

protest şi de demascare. 
Tov. Luca: Suntem de acord. 
11. Lecţia tovarăşului Chişinevschi la Universitatea serală de marxism-leninism. 
Tov. Chişinevschi: Mi s-a propus să ţin o lecţie despre lupta ideologică în 

momentul actual şi supun chestia Secretariatului dacă este de acord 
Tov. Luca: Se aprobă. 
12. Unele schimbări în conducerea Ministerului Comunicaţiilor şi Ministerul 

Industriei Alimentare. 
Tov. Luca: Tovarăşul Sălăjan propune scoaterea actualului ministru adjunct 

Korcinski şi încadrarea lui în altă parte, pentru că nu a corespuns şi nu corespunde. Singurul 
lucru pentru care l-am menţinut este că e un om cinstit, însă este influenţabil şi superficial şi 
indisciplinat El propune să. fie numiţi miniştri adjuncţi la Ministerul Construcţiilor 
Motronea şi Anton Moldoveanu, nu alţii. 

Nu priviţi problema construcţiilor cu uşurinţă, că este baza construcţiei socialiste. Eu 
voi ruga ca şi la Sovromconstrucţii să ne dea alt conducător, pentru <că> acesta, deşi 
cunoaşte bine meseria, însă. nu introduce sistemul de muncă sovietic în construcţii şi ar 
trebui încă un ajutor acolo. 

În jurul tovarăşului Sălăjan Sl.lllt o serie de tâlhari şi bandiţi şi treaba merge foarte 
greu şi de aceea vă rog să-i daţi oameni potriviţi ţinând cont de această situaţie extrem de 
grea 

Tov. Moghioroş: Sunt de acord cu Motronea. 
Este adevărat că la Construcţii situaţia este destul de proastă, este adevărat că are 

foarte mare importanţă, însă. în ce priveşte pe Anton Moldoveanu, trebuie să spun că noi am 
scos o serie de oameni de la Direcţia Organizatorică şi la verificare şi trimiţând în altă 
muncă, iar după Plenară ar trebui să. întărim mult, iar dacă-l scoatem pe el, care are 
experienţă în munca organizatorică, o să slăbim secţia şi nu este bine. Să nu mergem pe 
linia celei mai slabe rezistenţe. Nu putem merge nici pe linia să scoatem mai departe 
oameni din aparatul de partid şi să-l slăbim. 

Venim cu altă propunere. Sunt de acord că trebuie tn1 tovarăş bun, însă nu în dauna 
aparatului de partid. 

Tov. Chişinevschi: Pe Korcinski să-l punem la Propagandă sau la Ministerul 
Artelor, ştie să. scrie. 

Tov. Ana: Trebuie pus la muncă de inginer, ca tehnician e btn1. 
Tov. Moghioroş: Eventual la Secţia Industriei. 
La Ministerul Alimentaţiei, deşi Vinţe e acolo, n-are un ajutor care să. facă ordine. 

Vinea nu merge. Proptn1 scoaterea lui şi înlocuirea cu Doncea. 
Tov. Luca: Tocmai înlocuirea lui Vinea cu Doncea nu este bine, fiindcă îl socoteşte 

cel mai mare duşman al să1L 
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Tov. Ana: Unui om ca Doncea i se urcă la cap şi este periculos. Mai bine să-l 
punem la Construcţii. 

Tov. Chişinevschi: Atunci până miercuri vine tovarăşul Moghioroş cu propuneri 
pentru Ministerul Alimentaţiei. 

13. Cererea de a părăsi RP.R a personalului Ambasadei Iugoslave. 
Tov. Ana: De la delegaţia iugoslavă pleacă toţi oamenii, au cerut toţi viz.ă de plecare 

şi întoarcere. Ei ştiu ce au făcut, se gândesc poate o să fie demascaţi, poate să fie şi 
momentul că le-am dat lovituri că nu pot trimite manifeste, ca dovadă că au cerut de la 
Direcţia Poştelor să facă un fel de convenţie ca să poată trimite poştă direct încoace şi 
încolo. Din aceste două motive nu este exclus că vor să pregătească o provocare împotriva 
Legaţiei noastre din Belgrad. 

Noi propunem să se întoarcă şi funcţionarii noştri români de acolo şi să condiţionăm 
plecarea acelora de plecarea alor noştrilor. Trebuie să fie ieşiţi ai noştri când ies aceştia, 
pentru altfel riscăm să fie arestaţi şi să li se facă un proces provocator. Dacă suntem de 
acord, atunci le punem în vedere ce vor trece graniţa în momentul când trec ai noştri 
încoace. 

Tov. Luca: Dacă rup relaţiile cu noi? Aceasta este un fel de rupere, este foarte grav. 
Sunt de părere să-i întrebăm. 

Tov. Ana: În orice caz, n-o să-i punem în situaţia ca ei să plece şi pe urmă să 
comunice ruperea. Sunt de părere să nu-i întrebăm, pentru că ar însemna o îngrijorare a 
noastră, însă ştim cine sunt, n-avem încredere în ei. Noi nu îi rechemăm, cerem viză de 
plecare şi întoarcere, exact ca ei. Nu este exclus totuşi să nu plece toţi. Noi am luat măsură 
că în cazul că nu vor pleca toţi, dintre ai noştri să se întoarcă şi să lucreze la Legaţie. 

Tov. Chişinevschi: Are inconvenientul că facem cum fac ei. 
Tov. Ana: Noi putem să lăsăm un tovarăş acolo, dar de ce să-l expui pericolului ca 

să-l aresteze? 
Tov. Moghioroş: Eu sunt de acord. 
Tov. Chişinevschi: Da 
14: Notele engleză si americană asupra numirilor unor reprezentanţi în comisiile 

privitoare la tratatul de pace. 
Tov. Ana: Englezii şi americanii ne-au anunţat că propun să facem o comisie ca să 

judece păcatele noastre. Ei au numit şi să numim şi noi. Noi propunem următorul răspuns 
(citeşte). 

Tov. Chişinevschi: Sunt de acord cu textul. Într-un loc se spune „diversiuni 
artificiale" nu merge, la sfârşit la fel, unde vorbeşte de diversiuni, trebuie schimbat 

Tov. Luca: Suntem de acord. 
15. Trimiterea la Moscova a unei delegaţii pentru a studia problemele Ministerului 

Muncii. 
Tov. Rădăceanu: La o şedinţă trecută s-a discutat plecarea mea în Uniunea 

Sovietică cu câţiva tovarăşi din minister pentru studierea unor probleme. 
Tov. Ana: Sunt de acord să meargă, dar nu cu tovarăşii propuşi, că nu sunt cei mai 

potriviţi. Să trimitem oameni tineri, elemente muncitoreşti. Să meargă tovarăşul Rădăceanu 
cu încă doi tovarăşi. 
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Tov. Rădăceanu: Nu ţin să merg cu cei propuşi. Eventual să meargă Nemeş. 
Tov. Mogbioroş: Nu sunt de acord. Facem propuneri. 
Tov. Luca: Tovarăşul Rădăceanu împreună cu tovarăşul Moghioroş vor face 

propuneri. 
16. Propuneri pentru încheierea unei convenţii româno-cehoslovace în materie de 

penfil!. 
Tov. Rădăceanu: Guvernul cehoslovac ne propune un tratat de reciprocitate în 

materie de pensii, ca drepturile câştigate în România să fie recunoscute în Cehoslovacia şi 
invers. 

Tov. Ana: Cetăţenilor care sunt aici le plătim, care sunt acolo, să plătească ei. 
Tov. Rădăceanu: Noi recwioaştem vechimea, ei numai cotiz.aţiile. 
17. Cererea nem@or reîntorşi din U.RS.S. de a li se recwioaşte timpul lucrat în 

Uniwiea Sovietică, la calcularea pensiei. 
Tov. Rădăceanu: Nemţii întorşi din Unillllea Sovietică sunt în bună parte încadraţi 

ca salariaţi. La întocmirea fişelor de pensie, timpul lucrat în U.RS.S. li se consideră 
vechime? Mulţi au murit acolo şi unnaşii rvendică drepturi la pensie, alţii revendică pensii 
de accident Ei n-ar avea dreptul, dar cred că politiceşte ar fi bine. Ei au mwicit acolo. 

Tov. Luca: Să le socotim vechimea. 
Tov. Ana: Dar nu şi celor veniţi din lagărele americane. 
Tov. Luca: Problema germană trebuie s-o rezolvăm odată. 
18. Problema orbilor şi surdo-muţilor. 
Tov. Rădăceanu: Noi avem în ţară foarte mulţi orbi şi surdo-muţi. În U.RS.S. şi în 

celelalte democraţii populare au organizaţii de masă, noi nu; ce ne împiedică <să creăm> la 
cooperative? N-am reuşit să rezolvăm cu Crucea Roşie, care au spus că nu ei trebuie să se 
ocupe. Swit vreo 15.000 orbi. Dacă sunteţi de acord în principiu, să facem o organizaţie, 
sau o asociaţie. 

Tov. Luca: Asociaţie care se ocupă cu ridicarea cooperativelor. 
Tov. Ana: Să facă W1 proiect. 
Tov. Luca: Suntem de acord. 
19. Cererile Ministerului Industriei Alimentare, Ministerului Comettului. cantinelor 

şi instituţiilor. de a li se acorda făină şi cererile de porumb pentru îngrăşarea porcilor. 
Tov. Moghioroş: ( citeşte lista). Cantinele cer o cantitate mare de porumb, ori le dăm 

voie să cumpere liber, ori dăm din fondul de stat Cantitatea este mare şi avem mari 
obligaţii de export, aşa că nu vom putea face faţă şi nu este să dăm din fondul de stat În ce 
priveşte cumpărarea la liber are defectul că tovarăşii de la cantine nu respectă preţurile. 

Tov. Ana: Toată chestiwiea preţurilor este fantastică şi trebuie discutată serios. 
Tov. Mogbioroş: Trebuie văzut raportul dintre preţurile industriale şi ţărăneşti. 
Propun următoarea soluţie: pentru cantinele şi instituţiile care cer aceste cantităţi să 

fie reglementat pe linia ministerului <şi /sam C.G.M., ca să nu aibă dreptul să îngraşe 2-400 
porci, ci numai cât ajunge fondul lor propriu. 

În perioada de trecere să admitem fixarea de zone de cumpărare, însă cu respectarea 
preţului, care nu poate fi mai mult decât 30-40% decât cota obligatorie. Ei adaugă 4-500%. 

108 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Ana: Fabricile cumpără porci, dar foarte mulţi taie porcul, fac şwică şi vând, 
pentru că pe cartelă cumpără carnea cu 70 lei kg. 

Tov. Teohari: Nu mai dăm deloc came. 
Tov. Luca: Dar s-a hotărât să se dea came de porc. Poţi să dai şi de berbec. 
Tov. Moghioroş: Cartelă are fiecare individual şi totuşi mănâncă şi la cantină. 
Tov. Teohari: Dacă există crescătorie, nu se mai dă came pe cartelă. Scopul 

creşterii porcilor este să foloseşti rămăşiţele de la cantină şi să ai came ieftină. 
Tov. Luca: Cantinele le-am creat când era situaţia grea. Plăteşte numai o parte şi 

restul este plătit de întreprindere. Trebuie să existe hozrasciot. 
Nu toţi porcii trebuie îngrăşaţi cu porumb. Cumpărarea la liber provoacă ridicarea 

preţului. Porumb există, dar nu trebuie arătat că murim după acest porumb, pentru că atunci 
când nu e ClDllpărător ţăranul vinde. Nu trebuie permisă această destrăbălare la preţ. 

Eu, cu toate aceste sarcini grele pentru colectare, n-aş fi de acord să permitem 
cumpărarea de la piaţă. Porcii în plus trebuie preluaţi şi trimişi la export şi trebuie lăsaţi 
numai atâţi porci cât swit capabili să hrănească din rămăşiţe şi din produsele fermelor lor şi 
să nu-i transformăm în crescătorii de porci. Eventual se poate aproba din Fondul statului 
pentru wiul sau altul. 

Spitalele, creşele şi toate acestea swit în sarcina Fondului statului. Astfel n-avem 
niciodată disciplină financiară. Dacă noi vom stabili că toate aceste instituţii nu pot să 
ClDllpere, în primul rând trebuie să ştie cât permite gospodăria lor, wide este nevoie dăm, 
alţii n-au nevoie şi imediat dispare concurenţa neloială. 

SWlt de acord ca numai cooperativele să facă cumpărări; prin cooperative noi vom 
putea colecta, dar nu dacă o să fie atâta concurenţă între întreprinderi şi spitale. 

Şi trebuie propusă ridicarea preţului petrolului, la caiele, potcoave, scânduri. 
Tov. Ana: Să facem o socoteală ce am contractat, să vedem ce a rămas de importat 

şi exportat şi trebuie să revizuim neapărat. De exemplu, trebuie să tăiem unele lucruri la 
import şi să oprim o serie de lucruri de la export. Să cerem un tablou lui Bârlădeanu ca să 
vedem cum stăm. 

Tov. Luca: Numai în cazuri excepţionale o să dăm din Fondul de stat şi Banca de 
Stat să nu pună la dispoziţie nici Wl ban pentru cumpărare de porumb. 

Tov. Ana: PropWl să cerem de la Moscova să ne trimită o echipă în privinţa preţwilor. 
Tov. Luca: Nu putem aştepta atât 
Tov. Chişinevschi: Dar putem cere echipa 
Tov. Mogbioroş: Apoi se cer 60 vagoane de făină şi câte l vagon pe zi pentru 

Ministerul Industriei Alimentare pentru fabricarea de cornuri şi Ministerul Comerţului la fel. 
Tov. Ana: Numai Industria Alimentară poate să ceară pentru chifle. 
Tov. Moghioroş: Toate cantinele mai cer ca să le dăm 350 vagoane făină anual 

pentru rântaş, socotesc că cifra este umflată. Noi avem atitudine nejustă faţă de Comitetul 
pâinii şi propun să facem ordine pentru că este o risipă extraordinară. 

Propwi ca pe lângă Consiliul de Miniştri să fie înfiinţat un comitet care face 
repartizarea pe baza documentării. 

Tov. Luca: Nu trebuie nici un comitet, ci voi trebuie să faceţi acest lucru şi veniţi la 
Consiliul de Miniştri cu propuneri şi Consiliul de Miniştri hotărăşte. 
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Tov. Moghioroş: O să fac propuneri pentru reglementarea acestei chestiuni. 
20. Mărirea uiwnului la morile Comitetelor Provizorii. 
Tov. Moghioroş: Fără ca Secretariatul să ştie, a fost aprobat ca să se perceapă peste 

uiwnul de 12% la mori încă 3% pentru pierderea de umiditate, corpmi străine etc., iar ce 
rezultă să fie valorificat şi vândut pe piaţa liberă. Aici este un material din partea 
Comeqului Interior. Comitetele Provizorii motivează că în felul acesta dau pâine la preţ 
hber pentru cei care n-au cartelă şi în felul acesta poate să fabrice cornmi etc. şi aduc 
câştiguri. 

Părerea mea este că nu a fost cu cunoştinţa Secretariatului, deşi sunt documente că 
s-a aprobat de Comitetul de Plan, Comequl Interior, însă socotesc că este un sistem nejust, 
pentru că este un fi.nt. Şi aceasta are repercusiuni politice. 

Tov. Luca: În materie de preţuri nu oricine poate hotări. Comisia de preţuri dă aviz 
şi aceasta în colaborare cu Ministerul Finanţelor. Iar fiecare divizie de la Plan aprobă preţuri 
etc. Dar nimeni nu poate hotări decât Consiliul de Miniştri. Problema trebuie neapărat pusă 
lapw1ct 

Tov. Ana: Fiecare minister tremură de Plan. 
Tov. Luca: Şi apoi mai e periculos şi că Planul este legat de fiecare întreprindere. 

Planul planifică, ministerele şi organele respective răspund pentru executarea planului. Este 
metoda cea mai ingenioasă a spionajului şi sabotajului, pentru că fiecare divizie cere în 
fiecare lună diferite date numai pentru a face statistică pentru diviziuni. Trebuie desfiinţate 
lucmrile acestea. 

În privinţa uiumului, trebuie cercetat cine a făcut 
Tov. Teohari: Tovarăşul Moghioroş să cheme de la Comitetul de Plan, Comequl 

Interior, Departamentul Gospodăriei Locale, să vadă cine a dispus, dacă a fost supus 
Consiliului de Miniştri. 

Tov. Chişinevschi: Şi dacă nu, să supună direct Consiliului de Miniştri, să nu mai 
vină aici. 

21. Convocarea Comitetului pentru Cultură Fizică şi Sport. 
Tov. Chişinevschi: Mâine seară vreau să convoc Comitetul de cultură fizică şi 

sport, de la C.G.M., tineret, ca să vedem cum se realizează în urma rezoluţiei C.C. 
Tov. Luca: De acord. 
22. Cererea tovarăşului Petre Lupu de a i se aproba plecarea la Moscova pentru 

tratament medical. 
Tov. Teohari: Este cazul ca să facem o cerere pentru ca tovarăşul Lupu să fie trimis 

din nou pentru căutarea sănătăţii. 
Tov. Ana: De acord 
Tov. Teobari: Fac propunerea ca să fie scos din munca de tineret şi să fie dat la 

muncă de partid, la Secţia Organizaţiei Conducătoare de Partid 
Tov. Ana: Foarte bun. 
Tov. Chişinevschi: Foarte bine, poate să conducă şcolile. 
Tov. Teohari: Să treacă deja înainte de plecarea lui. 
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23. Concediul de boală al tovarăşului Gheorghe Vasilichi. 
Tov. Teohari: Avizul din partea colectivului de medici este că urgent să-i dăm 

concediu tovarăşului Vasilichi pentru 10 zile. Este în pericol să-i revină din nou toată chestia 
Tov. Luca: Dacă vrem să nu-l pierdem trebuie să-l scoatem din acea mllllcă, care 

este prea grea Îl obligăm să meargă în concediu. 
24. Aplicarea hotărârii Plenarei C.C. cu privire la înfiintara Sec@or Politice la C.F. 
Tov. Teohari: Aş ruga ca planul nostru în legătură cu organizllrea Direcţiei Politice 

la C.F.R să fie pus în practică cât mai repede. Tovarăşul Soltuz <să fie> fixat pentru această 
muncă, să fie dat. 

Tov. Moghioroş: Să fie pus altul. O să propun până la 15 februarie. 
25. Restituirea decoraţiilor iugoslave. 
Tov. Ana: În chestia decorărilor trebuie să luăm numaidecât hotărâre. Să hotărâm şi 

să procedăm la fel ca U.RS.S. 
Tov. Luca: Să trimitem înapoi şi toate inelele. 
26. Curăţi.rea bibliotecilor de căI:tile şi broşurile despre Tito. 
Tov. Moghioroş: Trebuie luate măsuri ca toate bibliotecile şi de la sate şi de la 

partid să fie cmăţite de cărţile despre Tito. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 21. 

~ 

D.A.N.LC.,fond C.C. al P.C.R. - Cancelarie, dosarB/1950.f 3-21. 

6. 1950, februarie 14. Stenograma şedinţei Biroului Politic al CC al P.MR. 
referitoare la: proiectul de hotărâre în probleme de muncă şi salarii; proiectul de hotărâre 
cu privire la campania însămânţărilor din primăvara anului 1950; problema ridicării 
,. economice, culturale şi politice" a populaţiei din Delta Dunării. 

Şedinţa Biroului Politic 
din 14februarie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18. 
Prezidează tovarăşa Ana Pauker. 
Participă tovarăşii: Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar Rldiceanu, Iosif 

Chişinevschi (spre sfârşit), Alexandru Moghioroş, Gheorghe Apostol, Miron 
Constantinescu, Theodor lordichescu, Ştefan Voitec, Chivu Stoica, Mihai Moraru, 
Iosif Rangheţ şi Vasile V aida. 

Ordinea de zi: 
J. Proiectul de hotărâre în problemele de muncă şi salarii. 
Tov. Rădiceanu: .... şi trebuie introduse cărţile de mllllcă. 
Tov. Rangheţ: Am citit materialul şi sunt de acord 
Am câteva observaţii. La pagina 6, punctul 4, tehnicienii şi maiştri să fie plătiţi după 

capacitatea lor şi justa organizare a muncii. Se întâmplă cazw-i când mllllcitori, fumtaşi, 
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produc mult mai mult şi va avea un câştig mai mare. Deci trebuie pus după capacitatea şi 
felul de a organiza munca 

Tov. lordăchescu: Şi eu sunt de acord cu proiectul de hotărâre. 
Aş vrea o lănunire. La pagina 5, punctul 2 „C.S.P., Ministerul Finanţelor, C.G.M., 

vor elabora şi propune până la I.ID. un sistem <de> premii unic ... " ar reieşi că îndată ce un 
lucrător supraîndeplineşte planul şi îndeplineşte condiţiile de calitate şi cantitate şi 
economisire, să i se acorde premiu. Dar planul este repartizat pe întreprindere, pe secţiuni, 
ateliere etc. este posibil ca un lucrător să supraîndeplinească planul, dar unitatea lui, să nu 
îndeplinească planul. Atunci cum se acordă aceste premii? 

Tot la punctul acesta o rectificare de stil. Să preciz.eze că este oarecum limitativ 
organizaţia care propune premiul, la supraîmplinirea planului de producţie la unitatea 
respectivă şi după ce economiile realizate prin reducerea preţului de cost au fost îndeplinite. 

La pagina 5, ultimul aliniat „până la data de I.IV. toate ministerele vor elabora ... " şi 
aici să menţioneze unităţile, cred" ... ţinând seama de faptul că premiile trebuie să se acorde 
după meritele individuale ... " ca să se înţeleagă bine trebuie pus total cumulative. 

Tov. Luca: Se înţelege bine. 
Tov. Vaida: La pagina 10 se spune „întreprinderile şi instituţiile vor crea pe lângă 

ele gospodării agricole anexe ... ". Aici aş propune ca printr-o instrucţiune să se facă de 
acord cu Ministerul Agriculturii. Noi putem să dăm un ajutor mare şi prin o serie de 
terenuri pe care le avem rezerve în apropriere. Dacă nu aic~ atunci printr-o instrucţiune 
separată. 

Tov. Moraru M.: La pagina 8, unde se pune problema sarcinilor, litera a) ,,Justa 
planificare a muncii. .. " nu ştiu dacă ar fi cazul. Cred că se ridică şi problema că se întâmplă 
goluri în producţie, în lipsă de dirijare a materiilor prime sau a planificării. De multe ori 
planul de muncă a rămas în urmă, n-au venit comenzile la timp şi n-au putut munci ca să 
îndeplinească planul. La fel, cred, o mai justă distribuire a materiilor prime e necesară ca să 
nu creeze prin aceasta situaţia că nu avea materiile prime la timp, ceea ce ar fi o frânare în 
îndeplinirea la timp a comenzilor. 

Tov. Chivu: Eu am ridicat trei probleme. 
I) Nu sunt de acord de a se crea cantine separate sau a se da masă separată pentru 

fiuntaşi. Nu este posibil şi creăm frământări, separăm masele muncitoreşti în două. 
2) Problema ridicată de tovarăşul Rădăceanu cu cărţile de muncă. Eu am susţinut 

adeseori această problemă. Consider că e nejust că se acorde de întreprindere sau minister. 
Noi vrem să exercităm un control asupra braţelor de muncă. Eu am susţinut ca să se dea de 
Oficiul Rezervelor de Muncă şi nici o întreprindere n-are voie să angajeze un om fără carte 
de muncă. Pe carnet este şi certificat de bună purtare a muncitorului. Când vin muncitori 
noi în producţie atunci Oficiul distribuirii braţelor de muncă, sau aşa cum e în U.RS.S. 
întreprinderile mari au dreptul a-şi educa oameni singur - însă acolo este reprez.entantul 
Rezervelor de muncă şi eliberează carnetul. Prin aceasta, nici o întreprindere nu poate 
mişca braţele de muncă fără această coordonare şi propun ca să existe această organizare. 
Nu dai voie forţelor de muncă să se mişte decât pe haz.a unui plan. Trebuie aplicat cu 
severitate şi cu sancţiuni pentru cei care calcă dispoziţiile. 

112 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



3) Aplicând acest material presuplllle că noi trebuie să avem toate condiţiile. Noi în 
plan intrăm abia la începutul trimestrului II, noi acum pierdem 40% din capacitatea noastră. 
Stmtem nevoiţi să temperăm producţia, pentru că n-avem material. Luăm materialul pe 
care-l producem noi. Noi contăm la metalurgie, laminate din import, care vine abia în 
aprilie, mai. Trebuie să ponderăm. Mai mutăm muncitorii de la secţie la alta, am dat şi 
concedii. Presupunem că planul de producţie să fie dat cel puţin cu 3 luni înainte. Numai 
lansarea planului, proiecte de stabilire a specificului muncii, comenzi, contracte, pregătiri de 
fabricaţie, presupun o operaţie de câteva luni. Cu contractele nu suntem nici la 40% 
încheiate. Pentru aceasta în U.RS.S. se cer 6 luni. În U.RS.S. planul cincinal se lansează în 
iulie. Într-o lună noi nu putem. Noi trebuie să-l lansăm cel târziu în septembrie. Acum 
pierdem cam 40% din capacitatea metalurgiei. 

4) Aceasta duce la micşorarea venitului muncitorului, care decurg la diferite artificii 
ca să câştige mai mult. Uneltele noi băgate au ridicat mult productivitatea, însă nu se vede 
pentru că nu s-au creat toate condiţiile. La maşină trebuie să stea şi material cel puţin pentru 
3 luni, care creează o psihoză favorabilă pentru a se termina cât mai repede cu el. Aşa n-are 
ce lucra. Anul viitor acest lucru să nu se mai întâmple. 

Materialul ce se discută astăzi este foarte bun, dar trebuie create condiţiile. 
Tov. Miron: Tovarăşul Chivu a pus degetul pe o problemă foarte serioasă. Însă 

tovarăşul Chivu a arătat numai aspectul legat de problema de import. Vreau să atrag atenţia 
şi asupra aspectului legat de problemele condiţii interne. În mare măsură noi Slllltem acum 
în anumite greutăţi din cauza însăşi a faptului că am mers pe 2 planuri de câte un an. În 
aceste două planuri trebuie să băgăm şi investiţiile şi lucrările mari, ca să-ţi încapă toate. 

În privinţa repartiţiilor din punct de vedere al importului până acum noi cu 
certitudine nu ştim ce s-a.angajat. Noi contăm la industria petroliferă pe anumite importuri 
masive care încep în martie. Se pare că importul va intra mai masiv abia în trimestrul III şi 
IV şi asta produce un decalaj şi împinge planul nostru de producţie spre trimestrul IV. 

Avem datele pe trimestrul I, care sunt relativ bune; planul în linii mari s-a realizat, 
afară de oţel şi de unele mine. 

Am şi trimis azi o adresă în legătură cu planul pe trimestrul II şi repartiţiile 

materialelor pe trimestrul II sunt deja întocmite şi va fi comunicat ministerelor ca să ştie pe 
ce materiale contează. 

Noi în primul trimestru am plătit nu numai pentru chestia importului, ci pentru că 
am venit cu planul în decembrie dintr-o serie de chestiuni. S-ar fi putut veni cu planul cel 
târziu la mijlocul lui noiembrie. Noi am tot aştepta, până ce tovarăşul Luca a spus să-i dăm 
drumul neoficial. Acum plătim pentru aceste deficienţe. 

Trebuie să tragem învăţămintele pentru viitor. Suntem la mijlocul lui februarie. 
Planul cincinal trebuie întocmit un an înainte. Dacă ne apucăm acum, cel târziu în 
octombrie trebuie să fie aprobat. Planul cincinal, planul primului an şi planul primului 
trimestru trebuie prelucrate simultan. Pentru aceasta trebuie minimum 3 luni. 

De aceea aş ruga Biroul Politic să putem prezenta în cel mai scurt timp, pentru că 
noi am pregătit metodologia pentru alcătuirea planului cincinal împreună cu tovarăşii 
Troitzki şi Ciumiciov, ca să poată fi văzut şi aprobat ca să putem începe. 
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Tov. Teobari: În general Sllllt de acord cu proiectul de hotărâre prezentat azi. Am 
nwnai câteva observaţii, care nu schimbă fondul. 

În introducere se vorbeşte de aplicarea greşită a sarcinilor trasate de către C.C. în 
1948 când s-a pus problema unei noi salarizmi pe noi baze şi se arată că una din metodele 
principale a fost lipsa de colaborare între organele administrative, sindicale şi de partid şi 
desigur că a fost justă hotărârea luată de Biroul Politic. 

În pagina 2 se vorbeşte jos de sistemul primelor de producţie etc. şi arată o serie de 
lipsuri care se constată în aplicare din aprilie şi până azi. Nu reiese destul de clar din 
doclllOent că greşelile au fost înlăturate şi că a existat o colaborare între organele 
administraţiei de partid şi sindicale. Consider că acest lucru ar trebuie subliniat, pentru că nu 
s-au arătat, de asemenea, o serie de alte lipsuri şi nu reiese că lipsurile vechi au fost 
înlăturate. La pagina 1, paragraful 2 este o problemă de interpretare ,, ... lichidând astfel cu 
vechiul sistem ... ". De fapt, vechiul sistem era o rămăşiţă. La pagina 4, punctul 2 nu este 
clar exprimată fraza şi dacă este pe înţelesul maselor muncitoare. ,,Cu scopul final" trebuie 
spus pe nume. 

Tov. Ana: Pentru construirea socialismului. 
Tov. Teobari: Mai departe se vorbeşte de planul de perspectivă Să se spună planul 

cincinal. 
Tot acolo se vorbeşte că până la I.VII. întreprinderile şi unităţile,, ... să procedeze la 

normarea întregului lor personal ... ". Chestia aceasta o să pună o seamă de întrebări, pentru 
că în ultimele luni într-o serie de întreprinderi au fost concediaţi 30-150 muncitori din 
întreprinderi. 

Tov. Luca: Muncitori sezonieri. 
Tov. Teohari: Totuşi cum este pus aici să nu însemne o teamă de a fi scos afară. 
La pagina 7 ultimul aliniat. Organizaţia de partid şi sindicale Sllllt obligate ... Cred că 

trebuie pus ,,au sarcina". La pagina 9 se spune la punctul 11. ,,Grija pentru ridicarea 
continuă a nivelului. .. " se lasă deoparte organizaţia de partid, nu spunem nimic de sarcinile 
de partid Tot la pagina 9 ultimul aliniat a devenit de fapt realitate prin hotărârea Consiliului 
de Miniştri construirea de locuinţe cu forţe locale. Hotărârea poate să apară în presă. 

Tov. Luca: Scoatem chestia aceasta, pentru că a fost realizat. 
Tov. Teohari: Eu împărtăşesc părerea tovarăşului Chivu în legătură cu cantinele. 
Tov. Luca: Creăm prea repede o aristocraţie muncitorească. 
Tov. Teobari: La pagina 12, aliniatul 3 este o problemă care trebuie clarificată. 

,,Biroul Politic ... " U.T.M. există în întreprinderi, U.F.D.R. nu. 
Tov. Luca: Însă au legături cu femeile muncitoare. 
Tov. Teobari: Atunci Sllllt oameni de la sate care lucreaz.ă în oraş şi atunci pune şi 

Frontul Plugarilor. Nu ştiu dacă are rost. 
Tov. Ana: Şi eu Sllllt de acord cu documentul. Este bun şi va aduce o serioasă 

regularizare şi o ridicare sănătoasă a productivităţii şi a nivelului de trai. O să mai avem 
lucruri de revenit mici. Am unele observaţii de amănunt. La pagina 1 „Sarcinile trasate de 
documentul ... " aş spune rezoluţia Biroului Politic, sau hotărârea Apoi să fie al Biroului 
Politic sau al C.C. hotărârea aceasta? 

114 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Luca: Nu putem merge ba hotărârea Biroului Politic, ba C.C. Cred că fiecare 
trebuie să vorbească în numele C.C. Aşa scris rez.oluţia. aşa că putem spune hotărârea C.C. 
aşaejust. 

Tov. Ana: La pagina 1, aliniatul 4 tot acolo la „Sarcinile trasate de ... constă ... " aş 
spune „constă în lipsă de colaborare ... ". Sunt de acord cu tovarăşul Teohari să punem acest 
lucru. La pagina 2, punctul 2 ,,în multe cazuri maiştri şi tehnicienii au câştigat mai puţin 
decât muncitorii acordaţi ... " trebuie spus ,,muncitorii care lucrează în acord". La pagina 4, 
de ;c-.cord cu observaţiile tovarăşul Teohari cu normarea Şi mie mi s-a părut că poate da 
naştere la nelinişte. La pagina 5, punctul 2 ultimul aliniat se spune ,,sursa clin care se acordă 
premiile" şi nu înţeleg. 

Tov. Luca: Producţia în plus creează economie şi mărirea fondului de salarii pentru 
premii. Aici trebuie făcut în aşa fel, ca să înţeleagă şi alţii. Trebuie explicat. 

Tov. Ana: În chestia carnetului de muncă sunt de acord că trebuie să fie un organ. 
Tov. Moghioroş: Oficiul rezervelor de muncă este altceva decât Oficiul de plasare. 
Tov. Ana: Trebuie creat 
În chestia cu masa specială sunt de acord cu tovarăşii că nu merge. La pagina 1 O, 

punctul c ). ,,Ministerul Comerţului Interior va acorda ... tichete de alimente, încălţăminte şi 
îmbrăcăminte ... " Am mai dat tichete însă fără preţ redus. 

Tov. Apostol: Tichetele care se dau sunt corespunz.ătoare cantităţilor drepturilor pe 
cartelă. 

Tov. Moghioroş: Dacă dai cartelă eşti obligat să onorezi cartelele. 
Tov. Ana: Noi n-am onorat cartelele noastre în 1949 şi continuăm cu carnea în anul 

acesta. Şi atunci pe tichete se dau mărfuri care trebuiau pentru cartele. 
Tov. Chivu: Înseamnă că compromitem (sic!) cartelele. 
Tov. Ana: Aş spune „tichete", fără „preţ redus" sau ,,neredus". 
Tov. Apostol: Acest sistem cu tichetele l-am şi introdus. 
Tov. Ana: La pagina 11, al 3-lea aliniat „organizaţiile de partid trebuie să lichidez.e 

cu rămânerea în urmă ... " noi am spus până acum că partidul îndrumă pe comunişti în 
sindicate, care luptă pentru linia lui. Să nu spunem că îndrumă sindicatele, ci îndrumând 
comuniştii clin sindicate, sau aşa ceva. sau „propunând sindicatelor să licbidez.e ... ". 

Rog să fiu lămurită asupra W1ei chestiuni. De ce C.S.P. şi Finanţele trebuie să fie peste tot 
care se ocupă de sistemul premial etc. C.G.M. înţeleg, dar ce au Comisia de Plan şi Finanţele? 

Tov. Chivu: Prin Banca de Stat se controlează toată mişcarea banilor. 
Tov. Miron: Şi planul de casă cuprinde fondul salariilor. 
Tov. Luca: Şi toată economia naţională este controlată prin Leu de Ministerul Finanţelor. 
Tov. Miron: Sarcina C.S.P. nu este numai de a planifica forţele materiale, ci şi 

forţele umane, forţele de muncă productive, salariile etc. 
Tov. Teohari: Întrebarea tovarăşei Ana se referă mai cu seamă la pagina 10, cred, 

pentru că în unele locuri este explicabil. La pagina 1 O explicaţia tovarăşului Chivu nu mai 
stă aici în picioare ... ,,Ministerul Comerţului Interior ... " etc. 

Tov. Ana: La pagina 7 mai spune că normele noi vor fi motivate clin punct de 
vedere tehnic etc. Ce este indicatorul metodologic? 
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Tov. Miron: Este un îndreptar care precizează metoda de calculare a diferitelor 
norme. Pe baza aceasta întreprinderile îşi calculează normele. 

Tov. Ana: Dar cine le-a văzut? Să fie cine ştie ce lucruri. 
Tov. Miron: Este introdus în bună măsură din material sovietic, este prelucrat cu 

toate departamentele. Şi în comisia de partid s-a văzut 
Tov. Apostol: Materialul acesta reglementează o serie întreagă de probleme. 
Aş vrea să ridic un lucru important din partea Biroului Executiv al C.G.M. În munca 

de aplicare a acestor sarcini foarte importante trebuie să existe o strânsă colaborare nu 
numai jos între sindicate şi partid, dar mai cu seamă între uniunile sindicale şi ministere. Şi 
insistăm ca Biroul Politic să ia în seamă propunerea pe care o facem, să existe această 
colaborare şi sus, pentru că acest lucru nu există. De exemplu, la conferinţele uniunilor au 
fost trimişi de ministere numai directori. Singur Sneocivici a fost şi tovarăşul Luca. Sunt 
miniştri care nici nu cunosc contractele colective. 

Tov. Luca: Este o tendinţă de dispreţuire a sindicatelor. 
Tov. Apostol: Biroul Politic să atragă atenţia miniştrilor şi în vederea stabilirii 

sarcinilor ce revin din sarcina centrală, problema contractelor colective. Trebuie văzut cu 
miniştrii titulari. Sunt preşedinţi de uniuni care tremură când vin la ministru. O dată pe 
săptămână să fie o zi în care să se discute chestiile sindicale. 

Tov. Chivu: Un director general care dirijează producţia trebuie să facă anticameră 
la uniune <?> 

Tov. Luca: Nu trebuie anmcată vina unul pe altul. Trebuie privit critic şi autocritic. 
Se subapreciază reciproc. Izolare reciprocă. 

Tov. Apostol: Problema tichetelor de la pagina 10 să fie pusă în sindicat de a urmări 
aplicarea justă, să nu mai băgăm în hotărâre, pentru că lucrurile s-au făcut. Ministerul să 
urmărească aplicarea acestor măsuri. 

Tov. Miron: Am primit informaţii din toate părţile că au sosit la magazinele de stat 
dispoziţii ca să oprească vâmarea anumitor mărfuri în vederea tichetelor şi că în provincie 
aceasta a creat atmosferă. Din blocarea mărfurilor }urnea crede că se începe stabilizarea sau 
aşa ceva. 

Tov. Luca: Fiindcă se dau dispoziţii înainte. 
Tov. Ana: Trebuie scoasă chestia cu tichetele şi luăm măsuri la Ministerul 

Comerţului. 

Tov. Apostol: Aici este un pasaj unde spune că produsele de la aceste gospodării 
agricole vor servi exclusiv la îmbunătăţirea hranei în cantine. Or, aceste gospodării nu 
aprovizionează numai cantina, ci şi salariaţii. 

Tov. Teohari: La problema aceasta mai este şi altceva, se aprovizionează şi fumtaşii 
în producţie şi aceasta este şi mai periculos. 

Tov. Apostol: Legea spune categoric exclusiv la cantine. 
Tov. Ana: Aşa trebuie să rămână: numai cantine. 
Tov. Apostol: La punctul e), afară de insigne, diplome etc. să fie şi drapele de 

producţie. 

La pagina 6, unde se vorbeşte despre premierile pentru întreceri, să nu fie numai 
pentru întreprinderi fiuntaşe, ci şi cele evidenţiate. 
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Tov. Luca: Dacă dăm aşa larg pierde valoarea şi devine ceva obişnuit Este cea mai 
mare greşeală ca la începutul construirii socialismului să fim largi cu premii, pentru că pe 
wmă nu poţi opri. Trebuie să fim foarte atenţi cu premiile, pentru că au devenit un fel de 
salariu în plus. Aceasta nu se poate. Apoi nu putem decora întreprinderi fruntaşe unde sunt 
multe lipsuri, risipă, indisciplină în mWică. Poate 2-3 întreprinderi pe ani, încă e foarte bine. 

Tinerii nu dau importanţă calificării şi rebuturilor. Din punct de vedere al calităţii, 
trebuie să luptăm foarte mult. 

Tov. Ana: Eu revin, pentru că n-am terminat lată de ce am pus acea întrebare. Noi 
am avut o chestiune la partid, în care am constatat că anumite direcţii într-o serie de munci 
încetaseră a mai fi o parte din munca C.C., ne-am trezit cu scăderea autorităţii C.C. 

Noi ne-am pus problema că şi pe linie de guvern să întărim autoritatea Consiliului de 
Miniştri. Această problemă mai stă în picioare. Fiecare dintre noi am constatat o anumită 
tendinţă de a micşora autoritatea Consiliului de Miniştri şi de a scoate mai mult decât este 
necesar şi e cazul, fie un minister sau altul, fie Comitetul de Plan. Şi chiar au fost unele 
expresii. Ca C.S.P. să devină WI fel de supra-Consiliu de Miniştri. Este clar, sunt anumite 
locuri unde e necesar de cerut avizul C.S.P. sau Ministerul Finanţelor, însă aceasta este o 
părticică din treaba pe care o face ministerul care propune un decret Riscăm de a face 
aceasta că Consiliul (sic/) de Miniştri este un fel de anexa Ministerului Finanţelor sau al 
C.S.P. Este un pericol, pe care-l sesiz.ăm, să fim atenţi. 

În textul hotărârii se spune mereu cu avizul C.S.P. sau Ministerul Finanţelor. O astfel 
de hotărâre publicată ne duce tocmai pe drumul acesta, pe care nu trebuie să mergem. Nici 
nu mai vorbesc de locuri unde n-are ce căuta. Consiliul de Miniştri să delege pe cine crede, 
de exemplu, cu decorările sau invenţiile etc. Aici Consiliul de Miniştri trebuie să hotărască 
pe cine deleagă. Chiar acolo unde este treaba C.S.P. sau Ministerul Finanţelor să se pună 
numai unde este neapărat necesar. Restul este treaba internă a Cosiliului de Miniştri, pentru 
că reiese că C.S.P. realiz.ează de fapt lucrări şi nu Consiliu de Miniştri. Să se dea toată 
greutatea C.C., Consiliul de Miniştri şi C.G.M. 

Tov. Luca: Comparaţia cu ce s-a întâmplat cu aparatul de partid şi Consiliul de 
Miniştri nu este tot aceea. Consiliul de Miniştri este compus din miniştri şi dă însărcinare 
pentru fiecare pe baza organizării sale fixată prin lege şi fiecare ministru aplică în viaţă 
hotărârile Consiliului de Miniştri şi cu drept de decizie, drept de hotărâre. Deci nu poate fi 
confundat Dar dacă fiecare secretar sau membru al Biroului Politic cu diferite însărcinări 
concrete a luat hQtărâri singur şi singur a aplicat, aşa critica este justă. Nu se poate compara. 
Tocmai lipsind conducerea colectivă secţiile au crescut peste capul C.C. 

Hotărârea este a Consiliului de Miniştri şi ca atare nu poate să execute şi împartă 
munca pentru că există şi în partid şi în Consiliul de Miniştri răspWidere personală. Este 
hotărâre colectivă şi însărcinează cutare organmtţie, cutare minister etc. să aplice aceste 
hotărâri. Răspunderea este împărţită, din pWict de vedere principial nu este călcat cu nimic 
atribuţia şi mişcarea Consiliului de Miniştri decât în unele chestiuni. 

Sarcinile Ministerului Finanţelor, el răspunde în baza legilor, aplică toată politica 
:financiară. 

Este adevărat că există totuşi unele chestiuni, dar nu în cadrul acestei hotărâri şi 
trebuie în general discutate sarcinile Planului şi putem discuta şi legile care fixează sarcinile 
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Ministerului Finanţelor. Trebuie să fie clară răspllllderea fiecărui minister, nu poate lua 
asupra întregului Consiliu de Miniştri. 

Noi avem în Consiliul de Miniştri aşa situaţie, că este absolut nonnal cu Ministerul 
Finanţelor şi C.S.P. Orice problemă care atinge bugetul trebuie avizul Ministerului 
Finanţelor, orice problemă care atinge Planul, trebuie C.S.P. Nici nu se poate altfel. Asta nu 
înseamnă ca ceilalţi să nu-şi splll1ă părerea. Consiliul de Miniştri este suvean să hotărească 
sau să schimbe. 

La noi s-a întâmplat altceva, mai grav. Preţurile SW1t cercetate de o secţie de la Plan. 
Există o lege care obligă că nici W1 preţ nu poate fi fixat avizul Ministerului Finanţelor şi 
aprobarea Consiliului de Miniştri. Unele preţuri au fost aprobate de Consiliul de Miniştri, 
altele, Comisia a fixat preţul şi ministerele le-au pus în aplicare De exemplu, la cumpărarea 
de porumb. 

Tov. Miron: A fost vina Cooperaţiei. 
Tov. Luca: Preţul nu poate fi aprobat decât de Consiliul de Miniştri. 
Aici la Plan există o chestim1e, că chiar (sic!) fiecare secţiW1e a devenit organ 

superior ministerelor, dau directive, se leagă direct cu întreprinderile şi fac o anarhie 
întreagă. Este absolut necesară discutarea acestei probleme. Planul vine prin diviziile sale şi 
cere de la întreprinderi direct material şi mă mir că întreprinderile nu înebm1esc de atâtea 
date ce li se cer. 

Una este controlul şi una este de a conduce efectiv întreprinderile din Plan de la 
diverse divizii, chiar şi de a da sarcini. Ministerele repartiz.ează la întreprinderi. Încep 
întreprinderile să desconsidere ministerele şi totul devine C.S.P. 

Fără hotarârea Consiliului de Miniştri aplicăm o serie de lucnni, deşi este o călcare 
flagrantă a legii. De exemplu, swit obligat să supm1 aprobării Consiliului de Miniştri planul 
de credite trimestrial. N-am putut ţine Consiliul de Miniştri şi am aplicat aceasta şi după 
aceea am obţinut aprobarea ulterioară. Aceasta nu este bine, pentru că micşoreaz.ă 
autoritatea guvernului. 

Aici este oarecum călcarea, subminarea autorităţii Consiliului de Miniştri, dar nu 
trebuie să înţelegem că ministrul respectiv să nu aibă răspm1dere proprie. 

Consiliul de Miniştri însărcinează diferitele departamentele. De cea mai mare parte a 
problemelor se ocupă Ministerul Finanţelor şi C.S.P. în această hotărâre, pentru că este 
vorba de mm1că, salarii. Eu primesc critica numai în partea că în m1ele cazuri trebuie pus că 
Consiliul de Miniştri însărcinează cine să facă legea pentru invenţii şi decoraţii. 

A fost vorba să facem drapelul producţiei şi nu ar fi rău să pllllem aici în material. 
În general swit de acord cu materialul. Aş avea de adăugat în legătură cu contabilii 

care, în asemenea document, sună ca <fiind> de mică importanţă. Evidenţa contabilă este o 
problemă vitală pentru construirea socialismului. La noi în această privinţă SW1tem foarte 
înapoiaţi, mai ales la agricultură şi atunci aş vrea ca să fie sau instrucţillllÎ, sau introdus aici 
că contabilii (sicl) care nu swit la zi cu operaţiile nu au dreptul la premii. 

Tov. Chivu: Ca o sarcină de plan evidenţa contabilă la zi, aşa trebuie completat. 
Tov. Luca: O altă problemă, tot legată cu mm1ca şi salarii şi care lipseşte de aici, 

cercetarea problemei tehnicităţii. Aceasta a adus atâtea nemulţwniri, swit o serie de 
propm1eri din partea ministerelor pentru desfiinţarea acestui coeficient de tehnicitate care 
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înCW'Că ministerele în aceeaşi ramură de producţie în bunul mers al salarizmii şi 
contabilităţii. Aşa că să primească comisia sarcină şi în această privinţă. 

RăspWlWld tovarăşului Iordăchescu, pentru acordarea premiilor trebuie să aibă 
toate condiţiile şi acolo scrie că în instrucţiuni se va lămuri ce şi cwn se va da premii. 

Tov. Apostol: T.A.RS. aprobă premii şi ei Sl.lllt în pierdere. 
Tov. Rădăceanu: În Consiliul de Miniştri s-au aprobat premii pentru T.ARS. 
Tov. Luca: Dacă T.A.RS. lucrează cu pierdere şi noi suntem vinovaţi. Este mai 

ieftin ca trenul, pentru că câştigi (sic!) zile. Ar trebui să folosească avioane în loc de maşini. 
<ÎID ce priveşte cele spuse de tovarăşul Moraru, SW1t foarte importante, dar în 

document nu poţi pune toate problemele. Este foarte just şi în legătură cu tot planul aş 
propune ca clupă ce vine tovarăşul Bârlădeanu vom avea şi planul de import să ştim şi să 
stăm de vorbă serios asupra planului pe 1950, ca să analiz.ăm din toate punctele de vedere, 
ca să nu intram cu o coadă în planul cincinal. Şi primul şi al doilea an a arătat că Sllllt lucrari 
care nu cer neapărat construcţii. A fost foarte multă indisciplină de plan. Anul acesta trebuie 
să ne ocupăm foarte serios. Dacă nu avem materiale înseamnă că planul nu este real. Una 
SW1t lipsuri de timp şi alta lipsuri de socoteală şi aceasta trebuie văzut 

Sunt multe deficienţe care împiedică bunul mers al planului şi nu numai că am 
împins înapoi şi trebuie realizat tot planul, mai SW1t şi părţile care trebuiau terminate în 
1949 şi nu s-au terminat şi ca lucrare şi ca plan trebuie făcut anul acesta. Înseamnă plus de 
bani, plus de materiale şi plus de timp. Este o situaţie destul de gravă şi ar trebui foarte bine 
cercetată şi mai ales clupă pârerea mea tocmai anul acesta, pentru că avem anumite 
perspective în producţia de cărbuni, metal, forestier, petro~ transporturi o parte, construcţiile 
de baz.ă. Anul acesta trebuie să dăm foarte mare atenţie, nu a lărgirii întreprinderilor în mod 
anarhic, ci organizat. Maşinile noi să nu fie instalate ffiră să nu ştim ce produc. 

Trebuie serios discutată executarea planului, chiar înaintea primului trimestru, ca să 
învingem o serie de deficienţe şi lipsuri la plan. 

Sunt de acord cu tot ce a spus tovarăşul Apostol. Nu acuz.aţi reciproc, ci trebuie 
fficută serioasă autocritică în această privinţă. Începem să fim rupţi de mase. Miniştrii n-au 
legătură cu masele. Acest lucru nu este just Trebuie create aceste legături şi sprijin reciproc, 
pentru că ei trebuie să înţeleagă că nu pot fi despărţiţi şi să stea faţă în faţă. Trebuie să 
coordonez.e munca, să discute problemele autocritic şi critic. Fără mobilizarea maselor, ffiră 
partid, ffiră sindicat nu se poate îndeplini planul. 

Cred că ar fi bine să fie introduse în această hotărâre această legătură obligatorie de 
colaborare. 

În ce priveşte repetările cu C.S.P. şi Ministerul Finanţelor aş propune, unde este clar 
Consiliul de Miniştri însărcinează Ministerul Finanţelor să facă cutare. 

Tov. Teohari: Şi trebuie scos „cu avizul". 
Tov. Miron: În ianuarie conducerea C.S.P. şi eu personal am studiat munca fiecărei 

divizii din C.S.P. în cursul anului 1949 şi am analizat în special deficienţele. Am studiat 
cazurile când ele s-au substituit ministerelor, cazurile când s-au târât în coada de a nu 
planifica, ci de a executa şi pune în plan. 

Toate lipsurile constatate le-am analizat şi clupă aceea le-am discutat cu consilierii 
sovietici şi alaltăieri am avut o conferinţă în care am făcut o critică foarte severă a tuturor 
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acestor anomalii, precizând ca în şedinţă să nu răspundă cei criticaţi că nu discutăm despre 
alte ministere, ci propriile lipsuri. Critica făcută, care are caracter (sic!) autocritic a fost 
stenografiată şi vă stă la dispoziţie. 

Tov. Ana: Observaţiile făcute rămân să fie ţinute în seamă de comisie şi să se 
modifice unde este necesar şi apoi să nu mai vină la noi, ci la Consiliul de Miniştri, pentru 
că modificările nu sunt de fond. 

Tov. Luca: Biroul Politic să aprobe introducerea în viaţă a îndreptarilor-tarifare, ca 
să fie puse în aplicare, pentru că se rezolvă şi problema de proastă încadrare. 

Tov.Ana:Da 
2. Proiect de hotărâre a C.C. al P.M.R si Consiliului de Miniştri asupra campaniei 

însămânţărilor din primăvara anului 1950. 
Tov. Ana: ( citeşte proiectul). 
Tov. Luca: De ce foloseşte termeni ca „cereale plouate" şi „descălţate''? Dar 

„decuscături" ce este? Să se folosească termene ca să înţeleagă toată lumea Ce swit 
,,centrele comunale''? 

Tov. Vaida: Avem staţii de tratare a seminţei în fiecare comună unde vine ţăranul 
pentru a-şi trata seminţa. Toată operaţia durează un sfert de oră. 

Tov. Luca: <Faptul ca> toţi '1 meargă la un singur centru poate să fie motiv de 
întârziere a însămânţărilor. 

Tov. Rangheţ: De ce vin instrucţiunile abia în februarie pentru reparaţii? 
Tov. Ana: Suntem întârziaţi. Ministerul Agriculturii â dat instrucţiuni şi întrucât 

ne-am gândit să desfiinţăm cartelele şi pentru aceasta este nevoie de o recoltă extraordinară, 
pentru care trebuie să mobilizezi pe toate liniile şi de aceea ne-am gândit să facem o 
hotărâre a partidului şi guvernului. Până la 15.11. ar fi trebuit făcut. 

Tov. Luca: În primul rând trebuie subliniat că s-a întârziat şi în acelaşi timp se 
propun lucruri care sunt realizate, de exemplu repararea maşinilor. Să nu le punem, ca să nu 
ne facem de râs. 

Ceea ce priveşte vigilenţa de clasă, trebuie <spus> concret, precis organelor reseective 
cun1 şi ce măsuri să aplice împotriva sabotorilor şi agitatorilor care fac agitaţie la sate. Inţeleg 
ca cineva să nu intre în colhoz când nu vrea. Dar să facă agitaţie împotrivă, este un duşman 
care trebuie lovit cu măciuca. Dacă vrem să transfonnăm agricultura, atunci trebuie să lovim 
pe acei care duc agitaţie împotriva însămânţărilor, împotriva întovărăşirilor etc. 

La Securitate este un liberalism într-o serie dt: localităţi şi prietenie cu elemente 
chiabureşti, nu este luptă de clasă. Există o hotărâre a Consiliului de Miniştri. Elementele 
care agită pot fi scoase şi trimise la muncă. De ce nu se aplică acest lucru? Campania 
aceasta cere luptă de clasă şi trebuie să simtă dictatura proletariatului aceia care sabotează 
acţiunile noastre. 

Trebuie dată însărcinare Ministerului de Interne - nu trebuie pus în proiectul de 
hotărâre, dar în procesul verbal să fie menţionat, să ducă o acţiune hotărâtă, să termine cu 
liberalismul şi să fie vigilenţa de clasă ascuţită, mai ales în timpul acestei campanii. 

Să fie scoase din material acele părţi care au întârziat. 
Mă tem - nu ştiu situaţia - dar aici se dau atâtea obligaţii înainte de însămânţări, că 

poate să fie motiv pentru elemente chiabureşti şi elementele care cad sub influenţa acestora, 
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să saboteze însămânţările. Şi felul de lucrare a pământului este pus parcă am avea 
instrumentele necesare, deşi noi avem instrumente agricole foarte înapoiate. Aici se 
vorbeşte să facă un fel de boroane şi majoritatea n-au nici un fel de boroane. Mă tem că 
prea s-au făcut instrucţiunile din Cancelarie pe baza teoriei, care este foarte frumoasă, însă 
nu s-a ţinut cont de condiţiunile şi posibilităţile concrete locale şi mai ales de lipsa de 
anumite unelte. 

Desigur, trebuie să mobilizăm tot ce e posibil, să îndeplinească la maximum 
posibilităţile agrotehnice, clar să nu legăm cu obligaţia ca pe urmă să justifice sabotarea 
însămânţărilor că n-au avut instrumente, chimicale etc. Trebuie văzut ca să asigurăm la 
maximum ca aceste sarcini să fie posibil de realiz.at, trebuie create condiţiile şi mobilizate 
toate posibilităţile tehnice şi să lăsăm şi iniţiativă pentru ca să facă totuşi, în loc să nu facă 
deloc din cauza lipsei unui sau altui element. Important este ca însămânţările să se facă cu 
folos la maximum. Fiecare trebuie să lupte să mobilizeze şi particularii şi cooperativele, 
pentru că în primul rând trebuie asigurate însămânţările. 

Mai propun ca să fie instruite organizaţiile de partid special asupra tendinţei 
chiaburilor de a sabota însămânţările sub motiv că vor să cedeze pământul şi uneltele, sau 
vând vitele şi nu iau altele pentru producţie. La aceasta special trebuie atrasă atenţia în 
instrucţiuni şi Securitatea să dea ajutor. 

Tov. Rădăceanu: Sunt foarte multe chestiuni stilistice care nu merg. Sindicatele 
agricole care sunt foarte importante, mai ales pentru sectorul de stat, nu sunt aproape deloc 
menţionate. Introducerea trebuie foarte atent revăzută şi ca fond şi stilistic, în tot cursul lui 
nu se arată mobilizarea clasei muncitoare pentru repararea maşinilor agricole. 

La pagina 2 „SMT, gospodăriile agricole de stat, gospodăriile colective, toate 

celelalte ferme de stat ... etc." aş propune altă formulare „orice exploatare agricolă", pentru 
că sunt şi cămine etc. 

Tov. Ana: Se poate pune „etc.". 
Tov. Rădăceanu: Nu se poate spune „epoca optimă de însămânţare" trebuie să 

spunem „perioadă". La pagina 5 „curăţirea se face la staţiunile noi înfiinţate" ... nu ştim 
despre ce staţiuni nou înfiinţate este vorba. Trebuie spus pe nume. La pagina 6 „până la 1 
martie ... " nu ştiu care este diferenţa între legume şi zarzavaturi. Trebuie să se pună de 
acord. La pagina 7 „C.S.P. va stabili .... Întreprinderile ce vor contracta culturile de soia 
... "etc.De ce C.S.P. şi nu Ministerul Agriculturii sau Ministerul Alimentaţiei sau Comerţ? 

Tov. Ana: Este mai mult a Ministerului Comerţului Exterior, pentru export. 
Tov. Luca: Trebuie să stabilim ce facem cu soia Trebuie în tot cazul un combinat 

pentru prelucrarea soiei. Trebuie pus la Ministerul Industriei Alimentare şi restul la 
Comerţul Exterior. 

Tov. Rădăceanu: La pagina 9 ,,Evidenţa primată* ... pentru lucrările din câmp şi din 
comună". Comuna cuprinde tot teritoriul, inclusiv şi câmpul. Trebuie spus „din câmp şi din 
sat''. Tot la pagina 9, punctul 2 are o redactare care e greu de înţeles. Este confuză redactarea. 

Tov. Luca: Expune tot procesul. 
Tov. Ana: Este prea mult. 

• Aşa în text. 
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Tov. Chivu: În ce priveşte piesele de schimb. S-a luat o hotărâre a C.C. şi Consiliul 
de Miniştri toamna Au venit la noi cu un plan de piese, care trebuie proiectate etc. Am fost 
nevoiţi să respingem câteva piese pe care nu le putem face pentru că provoca 
dezorganiz.area planului nostru. Micii meseriaşi pot fabrica şi cred că aici trebuie mobiliz.at. 
Am o statistică: sunt încă 38 mii ateliere şi au 11 mii maşini-unelte. Ei au fost lăsaţi să 
lucreze anarhic, ffiră program şi ffiră să li se dea materii prime. Pentru realiz.area planului de 
reparaţii, care 800/o - duţ,ă părerea mea - este făcut, trebuie mobilizaţi micii meseriaşi. 
Piese în serii putem lucra şi noi. Au fost o serie de atelaje prevăzute cu un preţ foarte redus. 
Suntem în întârziere, pentru că n-am primit proiectul. 

Tov. Vaida: Nu vi le mai dăm, le facem noi. 
Tov. Chivu: Ce pri_veşte ajutorul mW1citorilor pentru campania de însămânţări. 

Trebuie continuat ca muncitorii să meargă în zielele de repaus, ca înainte, la sate şi să ajute 
la repararea uneltelor şi pentru agitaţie. Ministerele au hotărât să nu mai folosească 
mijloacele de transport. Cred că trebuie pus că ele pot fi folosite în campania de 
însămânţări. Trebuie pus aici, ca să dăm dezlegare ministerelor şi întreprinderilor. 

Tov. Apostol: Se prevăd o serie de sarcini. Trebuie prevăzute sindicatele agricole de 
plasă unde sunt oameni scoşi din producţie, care pot fi de Wl real folos în campania de 
însămânţări. 

Aici se vorbeşte de muncitori care sunt încadraţi în alte sindicate ca să mobilizeze 
muncitorii din timp. Trebuie lămuriţi şi instruiţi. Sunt locuri W1de se foloseşte cuvântul 
,,populaţia", să spW'lă „cultivatorii" sau aşa ceva. 

Apoi important este mobilizarea Frontului Plugarilor, a UFDR-ului etc. 
Tov. Iordăchescu: Cred că n-ar trebui publicat tot, decât în linii generale. 

Instrucţiunile să fie transmise numai pe cale de partid. Publicarea aşa amănunţită, cunoscută 
şi de chiaburi şi de duşmani, ar putea fi folosită de ei ar putea aplica un sabotaj de rezistenţă 
pasivă. Cred că ar trebui să se facă o selecţie de ce trebuie publicat şi ce să se transmită pe 
cale de partid. 

Tov. Miron: Cred că nu se face suficientă deosebire între condiţiile sectorului 
socialist în agricultură şi condiţiile sectorului particular. Consider că se pot da sarcini 
sectorului de stat, iar pentru sectorul particular sunt unele lucruri prea amănunţite puse. 
Chestiunea este privită agrotehnic şi nu suficient <este> ţinută seama de condiţiile 
economice existente. Cred apoi că s-au dat tennene prea apropiate. 

Vreau să atrag atenţia că noi am avut o şedinţă de lucru cu centrele judeţene de 
planificare şi am primit informaţii foarte interesante. (Citeşte câteva exemple, de pildă în 
judetul Ilfov, care este în imediata apropiere a regiunilor petrolifere, S.M.T. nu sunt 
aprovizionate cu combustibilul necesar pentru campania de primăvară). 

Sunt de acord că materialul trebuie revăzut din punct de vedere stilistic. 
Cred că se intră în prea multe amănunte, care ar trebui date în forma unor instrucţiuni 

ale ministerului şi nu toate incluse în hotărârea partidului şi Consiliului de Miniştri. 
Câteva observaţii ca formulări. La pagina 2 se vorbeşte de „organiz.area teritorială" 

această expresie se întrebuinţează pentru problemele de arondări şi se poate crea o confuzie. 
Să se formuleze altfel. Tot la pagina 2 se spune la aliniatul penultim „Comitetele provizorii 
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judeţene vor asigura revizuirea întregului inventar agricol. .. ". Inventarul agricol este şi viu 
şi mort şi atllllci ar reieşi că spui ,,repararea vitelor". 

De asemenea „S.A. Agroexport'' să scoată „S.A.", la fel să scoată ,,I.C.S.", ajunge 
Comcereal. La pagina I O se vorbeşte de lectori, care vor face prelucrări. Trebuie pusă altă 
formulare. 

Aici se spune ,,De la data de 20 februarie ... etc. se vor prelucra conform planului 
întocmit. .. sarcinile ce decmg din planul de însămânţare". Să se dea sarcini printr-un 
docwnent care pe unnă să nu se poată pună în practică. Să se vadă şi să se pună în raport cu 
situaţia reală. La sfârşit ,,neţărmurită încredere" nu merge. 

Tov. Teohari: La prima pagină se spune că duşmanul caută în toate părţile ... ,,mai 
cu seamă la sate". Să nu scădem din importanţa actelor duşmănoase la oraş. 

Tov.Luca: Să punem ,,Duşmani de la oraşe şi sate". 
Tov. Teohari: La pagina 2, pllllctul 4 „Şefii secţiilor şi serviciilor agricole". Ce 

. "? servICU. 

Tov. Vaida: Cred că este greşit 
Tov. Ana: Să se controleze. 
Tov. Teohari: Tot la pagina 2, ultimul aliniat ,,Secţiile gospodăriei locale ... vor lua 

toate măsurile ... ". Ar însemna să ia o sarcină pe care nu o poate îndeplini. Să rămână o 
sarcină, dar pentru această campanie să o ia agricultura, că o va duce mai bine. 

Tov. V aida: Este vorba numai de sectorul particular. 
Tov. Teohari: La pagina 4, W1de se vorbeşte de Direcţia uleiurilor vegetale şi 

săpllllulu~ să spunem Ministerul Industriei Alimentare, de ce să pllllem direcţiile. 
Cred la pagina 8 nu este nevoie de punctul 5, pentru că şi în timpul de campanie şi în 

alte timpuri trebuie să ţină legătură. ,,În tot decursul campaniei de însămânţări ... " etc. 
Tov. Ana: Da, scoate. 
Tov. Teohari: Tot la pagina 8, celălalt pllllct 5 de jos ... ,,sub nici un motiv nu se 

admite ... " Atenţie la lipsurile când, tot aşteptând să se dea dispoziţii în scris, nu se filee nimic. 
Tov. Ana: Atllllci să scoatem. 
Tov. Teohari: La pagina 9 „Secretarii comitetelor provizorii sunt însărcinaţi cu 

executarea acestei lucrări". Comisia de stat va întocmi instrucţiunile pentru îndeplinirea 
acestei hotărâri şi nu ştiu dacă este nevoie ca secretarii <să fie> însărcinaţi cu anumite lucruri. 

Tov. Ana: Just. 
Tov. Teohari: Tot la pagina 9, la aliniatul ,jn scopul de mai sus ... " să fie pusă 

titulatura normală pentru Comisia de Stat pentru sfaturile populare. 
Tov. Voitec: Aş insista asupra calităţii textului şi asupra fonnării de multe ori a frazelor. 

Cred că nu se subliniază îndeajuns importanţa centrelor de unelte agricole ale cooperaţiei. 
Tov. Ana: Da S-a lucrat în mare grabă, ca să-l putem supune tot azi Biroului Politic, 

deşi şedinţa respectivă s-a tenninat târziu Văd că nu s-a ţinut seamă de toate observaţiile. 
Este justă observaţia tovarăşului Luca să nu se vorbească de repararea W1eltelor că 

acwn se face, ci să pună terminarea reparaţiilor şi întreţinerea uneltelor în timpul campaniei. 
Tovarăşul Luca a mai pus o chestilllle care trebuie subliniată, tendinţa duşmanilor, a 

chiaburilor de a sabota însămânţările. Acest lucru trebuie neapărat pus. 
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Mă refer la propllllerea tovarăşului Iordăchescu să nu dăm aşa detaliat. Este drept că 
de datele ar putea să profite chiaburii, însă părerea noastră este că planul nostru este mai 
important decât planul lor şi în planul nostru trebuie să intre şi stricarea planului chiaburilor. 
Hotărârea trebuie să fie largă. 

Se spune că sunt prea multe obligaţii pentru ţărani. Sllllt de acord acolo mule se 
vorbeşte de boroane. Să se spllllă „vor lua toate măsurile ... " în sensul pe cât se poate, însă 
pentru o bllllă recoltă este clar că lucrările ar fi foarte bune. 

Tov. Luca: Folosind la maximum posibilită~e. 
Tov. Ana: Neapărat trebuie introdusă propllllerea ca şi sindicatele agricole să fie 

mobilizate, să fie dat ajutor de către mllllcitori şi nu ştiu dacă ar fi cazul, poate se pierde în 
material, ca gospodăriile colective eventual să fie chiar patronate de întreprinderi mari din 
centrele industriale din apropiere. 

În ce priveşte propllllerea tovarăşul Miron de diferenţiere între sectorul socialist şi 
particular trebuie spus că la gospodăriile de stat se lucrează în aşa fel ca să fie exemplu 
pentru celelalte şi gospodăriile de stat să vină şi în ajutorul gospodăriilor colective şi a 
ţărănimii mllllcitoare şi S.M.T.-urilor. Acest lucru trebuie pus. În materialul de azi 
dimineaţă se spunea, acum văd că s-a scos. Trebuie pus. 

Expresiile din material bineînţeles trebuie aşa expuse, ca să fie înţeles de ţărani şi 
mllllcitori şi cu observaţiile făcute le dăm la comisia de redactare care este formată de lll1 

tovarăş de la <Secţiile> Organizatorică, Propagandă şi llllul de la Agrară, pentru ca să le ia în 
considerare. 

Tovarăşul Miron Constantinescu ne va da observaţiile de care a pomenit şi să le 
trimită Ministerului Agriculturi~ tovarăşului Vaida, ca să le cerceteze. 

3. Problema pescarilor. 
Tov. Ana: Azi dimineaţă am discutat chestiunea Compescaria. Cu ocazia aceasta 

am putut să vedem o serie întreagă de lipsuri şi am aj1ms la concluzia că noi în general am 
păcătuit faţă de pescarii din Delta Dunării, n-am ţinut seamă de o serie de lucruri. Şi de aci 
înapoierea extraordinară, analfabetismul, m1mca este extrem de slabă. Ne-am făcut 

auto-critică că nu ne-am ocupat de populaţiile conlocuitoare, mai întâi de populaţia 
maghiară, evreiască, germană şi la mmă de populaţia ruso-ucraineană. 

Tovarăşii care au fost acolo au spus că Compescaria (sic!) a meIB pe drumul de a 
înlocui pe vechii patroni, însă cu mai multă grijă. S-a făcut o schimbare radicală, pescarul a 
simţit că s-a făcut cooperativă, însă felul cum se prezintă, marea masă a pescarilor n-au nici 
un interes, iniţiativă, sunt complet dezinteresaţi. Afară de aceasta şi condiţiile de plată sunt 
foarte proaste. 

Aici avem o serie de lucruri de făcut. Apoi însăşi felul cum s-a meIB cu pământul 
pentru Compescaria, le dăm posibilitatea ţăranilor care vor să câştige, monopolul şi 1mele 
greşeli ca, de pildă. de a lichida culăcimea atunci când noi am hotărât să o îngrădim. 
Culăcimea dă relativ foarte mult peşte, de 10 ori mai mult decât ceilalţi. Totuşi, tovarăşii au 
meIB pe linia de a-i lichida. Lipsa de a întreţine şi a mări fondul de peşte. O serie întreagă de 
lucruri care s-au constatat 

Pentru aceste motive se propune Biroului Politic să ia următoarea hotărâre. Să 
formăm o comisie, formată din doi delegaţi ai aparatului C.C. (Organizatoric şi 
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Propagandă), câte un delegat al Ministerului Industriei Alimentare, Ministerului 
Agriculturii, Cooperaţiei şi un delegat al Comitetului ruso-ucrainean, care să redacteze până 
la 24 februarie ac. un proiect de hotărâre a C.C. şi Consiliului de Miniştri în întreaga 
problemă, nu numai a pescuin.tlui, ci şi a pescarilor, lichidarea analfubetismului, cărţi pentru 
învăţarea telmicii noi etc. 

Să se facă o conferinţă, la care să fie invitaţi conducătorii organizaţiilor de partid din 
aceste ţinuturi şi din alte părţi cu pescuit şi cu un nwnăr de pescare şi după aceea să vină în 
faţa partidului şi Consiliului de Miniştri. 

Tov. Apostol: Propun să intre şi un delegat al Uniunii Alimentare în această comisie 
şi la această conferinţă să vină şi delegaţi sindicali. 

Tov. Luca: Este justă propunerea, totuşi cred că Biroul Politic trebuie să dea 
indicaţie în ce direcţie mergem. 

Tov. Ana: Am propus trei forme: 1) a gospodăriilor de stat pescăreşti, 2) 
cooperative pescăreşti, 3) gospodării colective mixte şi de pescuit şi agricultură. 

Acwn avem în plan două gospodării colective tocmai de acest fel. Noi am discutat 
ca să rămână la Agricultură o direcţie a pescuitului care se ocupă de pescuitul interior şi de 
eleşteele pe care o să căutăm să le folosim. 

Există Institutul de Piscicultura, care n-are nimic comun cu străduinţele noastre. Noi 
am ajuns azi la concluzia că trebuie văzută serios conducerea acestui institut şi înainte era 
tendinţa de a supune acest institut Direcţiei valorificării şi menţinerii peştelui, noi am ajuns 
la concluzia că acest institut trebuie să lucreze pentru noi. Deocamdată să stea la Ministerul 
Industriei Alimentare, apoi cu Consiliul de Miniştri să-l scoatem şi să-i dăm sarcini mai 
largi. Dacă reuşim să schimbăm conducerea până la proiect, atunci chemăm şi pe cineva 
din conducerea institutului. 

E vorba şi de ridicarea nivelului cultural, sanitar şi al aprovizionării populaţiei de acolo. 
Tov. Luca: Cred că comisia (sic!) aceasta nu poate să se ocupe de problema 

generală a pescuitului, pentru că are şi alte sarcini. Trebuie să studieze nu numai problema 
pescuitului, dar şi viaţa oamenilor din Deltă în special şi atunci nu trebuie băgate toate 
lucrurile şi institutul şi celelalte probleme din interiorul ţării. Comisia să studieze problema 
pescuitului din Deltă. Ce priveşte organiz.area economică şi problema culturală şi problema 
politică trebuie văzut felul de organmire, pentru că legăturile de multe ori sunt întrerupte, 
circulaţia în unele anotimpuri este întreruptă, satele sunt izolate 2-3 luni. 

Tov. Ana: S-a propus şi o mărire a veniturilor. 
Tov. Luca: Va fi necesar şi un delegat al Ministerului Finanţelor în problemele 

finanţării. 

Tov. Miron: Această comisie se va ocupa şi de problemele pescuitului în mare? 
Tov. Ana: Da În Delta Thmării şi în mare. 
Tov. Miron: Cred că linia, scurt ridicată, este justă. Cred că ar fi bine să fie 

consultate şi staţiunile de documentare ale Mării Negre. 
Tov. Rădăceanu: Sunt satisfăcut că s-a luat această hotărâre. Este adevărat că 

populaţia este foarte înapoiată, însă am dat de tineri pescari, băieţi foarte buni. 
Tov. Miron: Pe linie de ARLUS s-a lucrat acolo foarte serios. 
Tov. Rădăceanu: Nu am observat nicăieri ridicarea de cadre pescăreşti. 
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Tovarăşa Ana a spus că vor fi 3 fonne. Cum este sistemul azi? Pescuitul individual 
este exclus. Or până la cuprinderea lor în aceste fonne rămân pescari care nu swit salariaţi, 
aceştia lucreaz.ă într-Wl fel de dijmă pentru Compescaria Trebuie examinată şi această 
chestiune. 

Tov. Luca: Ei vând laCompescaria 
Şedinţa s-a ridicat la ora 22:30 . 

... 
DA.N.LC..fondC.C. alP.C.R -Cancelarie, dosar9/1950,f 3-24. 

7. 1950, februarie 15. Procesul-verbal al şedinţei Secretariatului CC al P.MR. 
privind: planul de acţiune pentru pace al Confederaţiei Generale a Muncii; proiectul 
Codului Muncii; cererea de a pleca în Franţa a soţiei lui Gheorghe Tătărescu sau a fiicei 
sale, convocarea secretarilor judeţeni de partid în legătură cu extinderea componenţei 
numerice sfaturilor populare ş.a 

Proces verbal nr.4 
al şedinţei Secretariatului 

din 15 februarie 1950. 

Şedinţa se deschide la ora 18:15. 
Prezidează tovarăşa Ana Pauker. 
Participă tovarăşii: Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif 

Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
A fost invitat la şedinţă tov. Gheorghe Apostol 
Ordinea de zi: 
I. Îmbi.mătătirea muncii Comitetelor Provizorii. 
Expune tov. Teohari Georgescu. 

Hotărâre: Comitetele provizorii comunale, de plasă, judeţene şi urbane, asimilate cu 
judeţele, se vor lărgi prin introducerea în comitete a responsabililor secţiunilor celor mai 
importante, dacă corespW1d din punct de vedere politic şi prin atragerea unor elemente din 
câmpul mW1cii, :ffiră însă a fi scoşi din producţie. 
Se vor crea comisiuni pennanente şi comitete de cetăţeni pentru asigurarea participării 
organizate a maselor la îndeplinirea sarcinilor comitetelor provizorii. 
Se vor înfiinţa grupwi de instructori pe lângă fiecare comitet judeţean. 

2. Planul de acţiune pentru pace al C.G.M. 
Expune tovarăşul Gheorghe Apostol. 
Hotărâre: Planul va fi îmbunătăţit pe baza observaţiunilor făcute în şedinţă, dar nu va 

fi publicat; se vor publica numai articole de prelucrare a sarcinilor şi se vor da instrucţiuni în 
legătură cu realizarea acestor sarcini. 

3. Decernarea drapelelor producţiei şi premierea unor întreprinderi fhmtaşe. 
Propune tovarăşul Gheorghe Apostol. 
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Hotărâre: Drapelele se vor da de către ministerele şi uniunile respective; premiile în 
bani se vor acorda de către Consiliul de Miniştri la propunerea ministerelor şi a uniunilor, 
iar swnele primite vor fi folosite în primul rând ca fond social pentru creşe, cantine, cluburi 
etc. Premii în mod individual se vor da numai W1or inovatori cu merite deosebite. 

C.G.M. va pregăti Wl material cu proplllleri pentru Consiliul de Miniştri pentru care 
va lua în prealabil avizul Ministerului Finanţelor. 

4. Decorarea unor inovatori. 
Propune tovarăşul Gheorghe Apostol. 
Hotărâre: C.G.M. va face propuneri concrete şi va lua măsmi pentru popularizarea 

introducerii noilor metode şi inovaţii. 
5. Proiectul Codului Muncii. 
6. Propune tovarăşul Gheorghe Apostol. 
Hotărâre: Proiectul împreună cu completările C.G.M. va fi discutat în prima şedinţă 
a Biroului Politic. 
7. Cererea tovarăşului Gross Ladislau de ai se aproba repatrierea în RP.Ungară. 
Hotărâre: Se aprobă repatrierea. 
8. Cererea tovarăşului Ichim Rusu pentru venirea din U.RS.S. a soţiei sale. 
Hotărâre: Nu se aprobă cererea întrucât între timp s-a însurat şi are copil. 
9. Cererea tovarăşului Anton Bejan de ai se da ajutor pentru venirea din U.RS.S. 

a soţiei sale. 
Hotărâre: Nu se aprobă cererea, având altă soţie cu copil.\ 
10. Desemnarea delegaţiei la Congresul P.C. Francez. 
Hotărâre: . Delegaţia va fi formată din tovarăşii Miron Constantinescu şi Mihai 
Dalea. 
11. Desemnarea delegaţiei la Congresul Naţional al Partizanilor Păcii din RP. 

Albania 
Hotărâre: delegaţia va fi formată din tovarăşii Pavel Dan şi Gheorghe Nicula. 
12. Scrisoarea P.C. din Argentina cu privire la teroarea dezlănţuită de guvernul 

Peron contra comuniştilor. 
Hotărâre: Se vor publica articole de demascare şi se vor trimite telegrame de protest 
din partea organizaţiilor de masă. 
13. Cererea Federaţiei Meseriaşilor pentru încadrarea meseriaşilor în Asigurările 

Sociale. 
Hotărâre: Tovarăşul Lothar Rădăceanu va pregăti împreună cu delegaţi ai 
Ministerului Sănătăţii şi comitetului organizaţiei cooperaţiei un proiect pentru 
înfiinţarea Caselor de Ajutor a meseriaşilor şi va face propuneri în legătură cu 
posibilitatea de a li se acorda un fond de bază la înfiinţarea lor. 
14. Cererea adresată primului ministru de a se permite plecarea în Franţa a soţiei lui 
Tătărescu sau fiicei sale. 
Hotărâre: Nu se aprobă cererea; Tătărescu va fi sfătuit să-şi aducă băiatul bolnav în 
ţară. 
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15. Convocarea secretarilor Corn. Jud De Partid în legătură cu lărgirea Sfaturilor 
Populare etc. 

Propune tovarăşului Alexandru Moghioroş. 
Hotărâre: Se aprobă convocarea la 20-23 februarie ac. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 21. 

... 

ss.A.Pauker 
ss.V.Luca 
ss.Teohari Georgescu 
ss. indescifrabil 

DA.NlC..fondC.C. a/P.C.R-Cancelarie, dosar 10/1950.f 3-5. 

8. 1950, februarie 24. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei SecretariaJului CC. 
al P.MR privind: stabilirea criteriilor care se referă la exproprierea urbană; sesiunea a 
doua a Comisiei Internaţionale a Dunării; constituirea de noi gospodării colective; 
Congresul Uniunii Femeilor Democrate din România; planul de muncă pentru pregătirea 
planului cincinal; îngrijirea medicală a membrilor CC. ş.a 

Proces verbal nr. 5 
al şedinţei Secretariatului 

din24februarie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 17:15. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teobari Georgescu, Iosif 

Chişinevscbi şi Alexandru Moghioroş. 
Ordinea de zi: 
1. Stabilirea criteriilor privitoare la exproprierea urbană. 
Expune tovarăşul Teohari Georgescu. 
Hotărâre: Procesul verbal cuprinzând principiile exproprierii urbane va fi completat 

pe baza unnătoarelor criterii: 
a Se vor expropria în mod integral imobilele şi apartamentele aparţinând 

elementelor duşmane şi celor exploatatoare - marea bw-ghezie, foştii moşieri, exploatatorii 
de case etc. - împreună cu mobilierul respectiv, lăsându-li-se doar strictul necesar. 

b. Se vor expropria toate imobilele şi apartamentele <care>, conform criteriilor 
stabilite de Departamentul Gospodăriei Locale, depăşesc 12 puncte, cu menţiunea ca 
inginerii, profesorii, artiştii, scriitorii etc., de la caz la caz şi nominal să fie exceptaţi, iar 
casele cârciwnarilor, dacă nu locuiesc în ele, să poată fi expropriate de la caz la caz., chiar 
sub 12 puncte. 

Tovarăşul Teohari Georgescu va prezenta Secretariatului la 15 aprilie 1950 tabelele 
cu situaţia exactă a imobilelor ce mmeaz.ă a fi expropriate. 
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2. Proiect de hotărâre pentru organimea mWlcii C.C. 
Propune tovarăşul IosifChişinevschi. 
Hotărâre: Se aprobă proiectul pre:zentat. 
3. Sesitmea a doua a Comisiunii Dunărene. 
Expune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Secretariatul este de acord cu ordinea de zi a sesimrii; primeşte propWlerea 

de numire a tovarăşului Grigore Preoteasa ca preşedinte al comisimrii; tovarăşul Serbac va 
fi propus secretar adjWlct, după ce va fi verificat; aprobă propllllerile de organiz.are a 
aparatului comisiunii. 

4. Bursele lunare ale inginerilor şi tehnicienilor trimişi în UniWlea Sovietică. 
Propune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Secretariatul este de acord cu proptm.erile de burse făcute de tovarăşul Bughici. 
5. ExPQzitia economică a RP.R la Moscova între 1-20 august 1950. 
Expune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Pentru pregătirea şi organiz.area expozipei va fi fonnată o comisie din 

tovarăşii: Stoica Chivu, Leonte Răutu, Alexandru Bârlădeanu, Alexandru Sencovici, 
Constantin Prisnea, Ana Toma şi Iosif Bogdan. 

Tovarăşul Leonte Răutu va răspunde din partea Biroului Organizatoric pentru 
conducerea politică şi tovarăşul Alexandru Bârlădeanu va răspunde pentru organizare. 

6. Constituirea noilor goşpodării colective. 
Expune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Secretariatul este de acord cu înfiinţarea unui număr de 90 gospodării 

colective noi. Pentru a controla evidenţa contabilă a gospodăriilor colective, se vor numi 
instructori contabili pe judeţe. Se vor alege dintre studenpi anului m şi IV ai Institutelor 
Agronomice elementele cele mai bune pentru a fi trimişi la gospodăriile colective pe timpul 
însămânţărilor, după ce vor primi îndrumări practice. 

Problema creditelor va fi rezolvată după ce va fi ascultat raportul asupra 
gospodăriilor colective. 

Proiectul de hotărâre asupra gospodăriilor de stat va fi discutat la Biroul 
Organizatoric. 

7. Campania însământăr:ilor de primăvară. 
Propune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Tovarăşii Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş vor alcătui un plan 

de mWlcă pentru mobiliz.area aparatului de partid şi de stat, a deputaplor, a presei, radio, a 
mWlcitorilor din întreprinderi etc. şi pentru organiz.area controlului executării hotărârilor şi 
instrucµWlilor date. 

8. Congresul U.F.D.R 
Propune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Se aprobă convocarea Congresului la începutul lmrii imrie 1950. Tovarăşa 

Constanţa CrăciWl va pregăti pentru Biroul Organizatoric un proiect de organiz.are a 
Congresului. 

9. Înfiintarea unui Centru de Metrologie. 
Propm1e tovarăşul Vasile Luca. 
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Hotărâre: Se aprobă trimiterea în Unillllea Sovietică a 2-3 tovarăşi pentru a studia 
această problemă. Direcţia Cadrelor va verifica pe tovarăşul Balan şi va proplllle încă doi 
tovarăşi. 

1 O. Planul de mllllcă pentru pregătirea planului cincinal. 
Hotărâre: Proiectul va fi discutat la Preşedinţia Consiliului de Miniştri. Tovarăşii 

secretari vor trimite observaţiile lor în scris. 
11. Cererea tovarişului M. Sadoveanu de a pleca în concediu în Unillllea Sovietică. 
Hotlirârea: Se aprobă cererea; tovarăşul Iosif Chişinevschi va face dememnile necesare. 
12. Salarizarea elevilor şcolilor de partid superioare şi medii. 
Hotărâre: Se aprobă propllllerile Secţiei Gospodăria de Partid pentru cei căsătoriţi 

sau susţinători de familie; cei necăsătoriţi vor primi o sumă fixă lunară de 6.000 lei la şcolile 
superioare şi 4.000 lei la şcolile medii. 

13. Propllllerile serviciului medical al C.C. cu privire la îngrijirea medicală a 
membrilor C.C. 

Hotărâre: Secretariatul aprobă măsurile privitoare la accesul medicilor în locuinţele 
membrilor C.C., la respectarea prescripţiilor medicale şi la asigurarea securităţii tovarăşilor. 

14. Problema schimbului de mărfuri între oraş şi sat 
Hotărâre: Tovarăşul Moghioroş împreună cu tovarăşii Miron Constantinescu şi V. 

Malinschi vor pregăti 1lll raport pentru Secretariat. 
15. Propllllerile tovarăşilor francezi cu privire la acordarea llllui ajutor tehnic, 

comercial şi bancar. 
Hotărâre: Tovarăşul Bârlădeanu va lua în consideraţie numai propllllerile privitoare 

la controlul de fabricaţie şi recepţie a mărfurilor comandate în Franţa, Elveţia, Germania 
occidentală etc. şi va cerceta posibilitatea folosirii băncii tovarăşilor francezi pentru 
efectuarea plăţilor cu străinătatea. 

Şedinţa s-a ridicat la ora 21 :30. 

ss.Gheorghiu-Dej. 
ss. Ana Pauker 
ss. Iosif Chişinevschi 

ss. Alexandru Moghioroş 
ss. Teohari Georgescu 

Şedinţa Secretariatului 
din 24 februarie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 17:15. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: -Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Iosif 

Chişinevschi şi Alexandru ~roş. 
Ordinea de zi: 
1. Stabilirea criteriilor privitoare la expro_prierile urbane. 
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Tov. Moghioroş: Am făcut observaţiile asupra acestui material. Părerea mea este că 
datele de care avem nevoie pentru a ţine o evidenţă clară se pot strânge altfei nu prin 
această metodă, prin secretari. Este o muncă în mare parte tehnică, iar <În> ce priveşte 
apartenenţa politică aceasta se poate obţine şi pe alte căi decât să fie înştiinţate organele de 
partid. La naţionaliz.are am mers cu alte metode, am mers separat pe fiecare l~ şi după 
ce am centralizat, am depistat marea majoritate, o mică parte a putut să scape. Insă natura 
acestei acţiuni nu este la fel cu naţionaliz.area Aici trebuie numai să păstrăm conspiraţia, ca 
să nu creăm frământări dinainte. Stricăciuni, mari lucruri nu poate să facă. Nu este aşa 
important ca naţionaliz.area, pentru că se aşteaptă această măsură. 

Pe de altă parte această acţiune trebuie condusă de secretari. Partea statisticii şi 

poziţiei politice a proprietaril0r a rămas ca tovarăşul Teohari să se pronunţe asupra acestei 
chestiuni şi să se consulte cu tovarăşii. El a spus să oprim, pentru că trebuie discutată 
chestiunea aici. 

Tov. Teohari: După hotărârea Secretariatului de principiu, în legătură cu 
exproprierea imobilelor urbane, a fost o şedinţă a comisiei. S-a pus sarcina de a pregăti 
materialul şi au început să lucreze. Când am tenninat ne-a parvenit acel material. 

Acest material a fost din nou discutat, tovarăşii au hotărât că materialul este bun şi 
să-i dăm drumul. Pe haz.a materialului lor s-au ridicat două probleme: 

1. Dacă materialul alcătuit nu deviază de la cele stabilite de Secretariat, dacă nu vor 
fi încadraţi în expropriere şi mica burghezie şi au votat faptul că intră mica burghezie. 
Problema marii burghezii este clară, însă nu este clar ce priveşte mica burghezie, dacă e 
vorba de mici măsuri, de mici îngustări şi alte categorii care pe baza materialului intrau. 

Tovarăşii au pus problema în primul rând a marii burghezii care mai pot fi 
identificaţi şi pe urmă a elementelor duşmane, ostile regimului, care intră în expropriere. 
Totuşi ca să aibă o orientare în categorisire au stabilit anumite puncte pe imobile, de 
exemplu: pentru 40 m1 e dat 1 punct, de la 40-70 m1 2 puncte, de la 70 în sus 3 puncte. 
Dacă are apă 1 punct, lumină electrică 1 punct, baie încă 1 punct În felul acesta să mergem 
până la 12 puncte care să nu intre în expropriere. De la 12 puncte în sus, automat intră. În 
felul acesta intră în expropriere şi proprietăţi ale micii burghezii. În exproprierea aceasta 
intră şi fi.mcţionari, muncitori, meseriaşi, care au mai mult decât au nevoie. 

Problema este deci foarte serioasă. Trebuie văzut dacă ne oprim la principiile fixate 
de Secretariat sau ridicăm eventual plafonul aşa cum se propune cu punctele, unde intră şi 
elemente mic-burgheze. Dacă se hotărăşte să nu fie expropriate imobilele decât de la 18 
puncte, atunci cea mai mare parte din mica burghezie nu intră şi atunci scapă şi cei cu 4 
apartamente. 

Noi ne-am împiedicat şi de o altă situaţie. Să pornim de la atât cât este necesar 
pentru el, atunci intră foarte mulţi, cei care au făcut locuinţe cu scopul de exploatare, de la 
mahala până la centru. Aceasta a fost o problemă care s-a ridicat în cursul pregătirii 
materialului. 

Dacă există proprietari cu 12-14 puncte şi nu intră în categoria celor 18 puncte de 
exemplu se operează în altă latură, fie că-l găseşti element duşmănos etc. Se pune însă 
problema pentru elemente mic-burgheze care nu sunt cunoscute ca ostile. 
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În al doilea rând sunt elemente ale marii burghezii care sunt în câmpul mtmcii, să le 
lăsăm câte un apartament şi strictul necesar pentru ei. Am pus problema dacă în felul acesta 
se face un compromis dacă nu este cazul să nu lăsăm nci un apartament şi vreo locuinţă şi a 
rămas să punem această problemă în faţa Secretariatului. 

Aceste două probleme au fost mai importante care s-au pus în faţa noastră. Eu aş 
vrea să citesc referatul scurt care lămureşte o serie de chestiuni. (Citeşte). 

Tov. Gheorghiu: Sunt cazuri când au 3-4 corpuri de casă mobilate. De ce să i le 
lăsăm? Trebuie luat cu mobilier cu tot 

Tov. Luca: Cred că se fac pregătiri prea mari. În U.RS.S. am luat şi eu parte la o 
asemenea acţitme. Am făcut deodată şi pe urmă am judecat cui trebuie dat înapoi. S-a 
naţionalizat de la 1 O odăi în sus, odăile socotindu-se fără baie, bucătărie, closet etc. 
Elementelor muncitoreşti sau din mica burghezie, mai ales intelectualilor, li s-a dat înapoi 
când au venit la judecată, chiar dacă au avut mai mult decât 1 O camere. Aceste excepţii se 
fac pe baza hotărârii sovietului local. 

Cred că şi aici nu trebuie mers pe principiul ca toată lwnea trebuie expropriată. Şi în 
Uniunea Sovietică casele mai mici au rămas, mai ales dacă este vorba de bătrâni, pensionari 
etc. care n-au altă posibilitate de trai. 

Cred că la noi putem să mergem destul de liniştit cu aceste 12 puncte. Dacă se 
întâmplă că au căzut oameni cu care trebuie făcut excepţie, se dă înapoi. La urma urmei nu 
toată mica burghezie are case. Majoritatea sunt fi.mcţionari şi n-au case mari. Foarte puţină 
mică burghezie cade în aceste prevederi şi, de la caz la caz., Sfaturile Populare le pot da 
înapoi dacă merită, se judecă, se ţine cont dacă familia este mare sau sunt oameni cinstiţi şi 
nu duşmani ai clasei muncitoare. Dacă sunt duşmani nu li se dă înapoi, dacă exproprierea a 
fost nejustă. Trebuie o politică de clasă. Noi putem face ca mtmcitorul să rămână cu căsuţa 
lui şi dacă are un apartament pe care-l exploateaz.ă nu-l expropriem. În Ardeal există case 
clădite de muncitori şi fi.mcţionari; au luat credite de la bănci pe 5-6 ani şi mulţi au clădit 
mai mult decât aveau nevoie pentru locuinţa lor. Asemenea lucru nu trebuie expropriat 

La asemenea cazuri, când vezi că nu trebuie lovit ca clasă, un profesor universitar, 
un intelectual, un inginer, acestora <li> se dă înapoi, depinde de om. Nu se poate merge cu 
un criteriu strict, altfel trebuie să faci tm an numai cercetări. Stabileşti un principiu, de 
exemplu 12 puncte, expropriezi şi se dă voie Sfaturilor Populare cu instrucţiuni ca pe baza 
tmei judecăţi publice - ca să nu fie şperţuri - să dea înapoi dacă are dreptate. Cred să 
procedăm aşa. 

Tov. Gheorghiu: Să lăsăm suprafaţa, să vedem câte camere sunt 12 puncte. 
Tov. Teohari: Cam 8-14 camere. 
Tov. Luca: Trebuie ţinut seamă şi de acei care cu greu, din munca lor, din economii 

de ani de zile şi-au f'acut case. 
Tov. Teohari: Putem să expropriem automat toate imobilele indiferent dacă au 4 

sau 12 puncte a marilor fabricanţi, bancheri, a duşmanilor, chiar dacă au 3 camere. 
Tov. Luca: În calificarea duşmanilor se pot face abuzwi. Loveşti o clasă şi nu merge. 
Tov. Gheorghiu: Noi putem să avem dificultăţi foarte serioase. Noi am stabilit 

atunci un principiu. După acesta trebuia să lucreze şi atunci urma burghezia, capitaliştii, 
indiferent câte camere au. Şi mobilierul să nu le dăm voie să-l ia, decât strictul necesar, un 
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pat etc. Să expropriem exploatatorii care special exploatează imobilele. Un meseriaş, de 
exemplu, care are 20-30 apartamente nu mai este un simplu meseriaş. Dacă are 3, trebuie 
văzut cu câte camere. 

Tov. Teohari: Suprafaţa existentă, dar nu s-a mers pe camere. 
Tov. Gheorghiu: Să ne oprim la cei pe care-i lovim din punct de vedere al clasei. 

De mica burghezie să nu ne atingem acum. Dacă n-am luat după criteriul că este mică 
proprietate, dar este duşman, se pot scoate mulţi şi este loc pentru abuzuri. Dar să stabilim 
principiul să nu atingem mica burghezie. După părerea mea ar fi aventuros să ne legăm de 
mica burghezie. Să ne legăm de burghezie, de cei care au făcut case pentru exploatare. 

Adaug şi un element economic. N-o să meargă aşa de uşor nici cu administrarea. Să 
luăm o parte şi restul o să luăm mai târziu. Dar odată trebuie făcut Să ne grăbim cu lucrul 
acesta În blocuri este o murdărie, nimeni nu repară nimic, au aspect de case părăsite şi 
trebuie să venim repede. 

Marea burghezie, moşierimea, exploatatorii de case aceştia trebuie expropriaţi. De 
mica burghezie nu ne atingem. Prin mica burghezie înţeleg pe mica negustorime, are şi casă 
şi locuinţă şi dugheană. Unde o să avem nevoie de ea, o luăm. Să nu luăm de la meseriaşi, 
negustoraşi, funcţionari, muncitori, pensionari etc. Deci să se precizeze de la început că 
aceştia nu intră în prevederile naţionalizAri~ deci dai un aspect politic în cine loveşti. 
Loveşti în burghezie. Prin aceasta facem încă un pas pe calea lichidării ei ca clasă. 

Moşierii la fel, tot ce au. Ei cu tot ce este înăuntru, îşi iau numai pernele, plapuma, 
hainele personale. Restul, tot mobilierul, rămâne. Asta să ia Sfatul. 

Tov. Teohari: Pe de o parte este justă, însă pe de altă parte trebuie să aibă un pat 
unde se mută. Dacă ai un moşier care are moşie, azi stă undeva cu chirie, de aceste mobile 
nu te atingi. În altă parte unde le are le iei. 

Tov. Gheorghiu: Poţi să-i dai alt pat 
Nu ştiu dacă este destul de precis cum e scris în acest material. 
Tov. Ana: Excludem mica burghezie. Este clar: lovim în marea burghezie şi 

moşieri. Însă numai aşa spus nu merge, pentru că un fost magistrat, care a furat cât a putut, 
un fost pretor, ca exemplul citat de tovarăşul Teohari, comisari etc. funcţionari înalţi care au 
furat din bunul statului, care pot avea numai 2 apartamente, dar cu I 00 m2 şi vreo 20 odăi. 
Asemenea oameni trebuie expropriaţi. Trebuie excluşi oamenii care prin munca lor şi-au 
tăcut case, mici meseriaşi, mici negustori, învăţători, intelectuali, dar lăsăm ca prin mic 
negustor să se înţeleagă şi cârciumarul care era agent electoral, cu pământ, care a luat case 
din datoriile oamenilor pe care şi le-au tăcut bând la el în cârciumă. Acesta nu mai este un 
mic negustor. Să spunem şi criteriul al doilea, acela de odăi. Până la I O odăi, cu 40 m2 şi în 
care să nu intre bucătăria şi baia. Şi să punem şi aceasta pentru Comitetele Provizorii să 
judece, să li se spună că au drept de apel. În acelaşi timp, propun să şi instituim 
administratorii pe case şi pe străzi. 

Tov. Gheorghiu: Este propus. 
Eu am o completare. De exemplu, cârciumarilor nu-i luăm cârciuma, dar dacă are 

2-3 corpuri de case trebuie lăsat numai ce este strict al 1~ la fel cămătarii, lăptarii, 
z.arzavagiii, care au case la Bucureşti cu chirie. Rămânem la criteriile acestea. 

Tov. Chişinevschi: De la caz la caz. 
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Tov. Teohari: Una este enunţarea unui principiu de la 1 O camere şi alta este pe 
teren. De aceea au fost luate punctele şi au făcut deosebire între case cu confort. Este o 
diferenţă între 1 O camere cu apă şi lwnină şi 1 O camere Îară toate acestea. 

Tov. Luca: Putem merge şi cu cele 12 puncte, s-ar putea să fie loviţi unii şi prin 
judecată se poate rewlva 

Tov. Gheorghiu: Dar stârneşti nemulţumiri. 
În tot cazul inigineri, profesori universitari etc. aceştia trebuie de la început exceptaţi. 
Tov. Luca: Chiar dacă are 1 O camere. Scriitorii, artiştii la fel. 
Tov. Chişinevschi: Ideea cu duşmanul de clasă trebuie văzută serios, pentru că este 

aspectul că jos să nu facă sărituri peste cal. Însă problema trebuie să rămână cu o precizare 
că se expropriază prin lege şi să ştie de judecată. 

Tov. Teohari: Este lege. 
Tov. Chişinevschi: Problema aceasta trebuie să fie clară pentru organizaţiile de 

partid, că lovim aşa în duşmanul de clasă, că atunci îi luăm după ce-l judecăm. 
Tov. Luca: De asesorii populari nimeni nu se ocupă. Sunt plini de sentimentalism, 

sunt aleşi oameni nepotriviţi etc. 
Tov. Moghioroş: Eu sunt de acord cu criteriile ridicate de tovarăşa Ana cu 10 

camere şi pe baz.a acestei exproprieri să intre toate categoriile de exploatatori, criteriul de 
clasă cu menţiunea exceptând pe ingineri etc. de la caz la caz. Însă şi aici nu putem spune 
că nu sunt ingineri, magistraţi care au 10-20 ha. Pământ, 2 case la Bucureşti, nu dau la 
colectări etc. ( citează un caz cu un ofiţer activ, actualmente arestat). Un alt caz: un fost 
administrator de moşie, este acwn contabil angajat cu ziua la o fennă, are 2 blocuri în 
Bucureşti. La el este o bandă de spioni. Lucrează ca zilier, aprovizionează bandiţii cu care, 
zarzavaturi etc. Sunt o mulţime de cazuri şi nu putem pune pe toţi, ci să judecăm de la caz 
la caz. 

Tov. Teohari: Sunt aici câteva puncte unde se precizează cine să intre (Citeşte). 
Tov. Gheorghiu: Foarte bine. 
Tov. Teohari: Eu sunt de acord ca să fim cu foarte multă grijă, să nu băgăm 

elemente care nu trebuie. Dar pentru aceasta trebuie să aplicăm totuşi pe puncte. Cu 
criteriul pe camere aplicăm o lege care nu este echitabilă, mai ales că nu putem stabili 
suprafaţa camerelor. 1 O camere sunt foarte diferite de la cartier la cartier şi ar scăpa foarte 
mulţi care n-ar trebui şi invers ar intra alţii care iarăşi nu trebuie să intre. Propun să mergem 
cu 12 p1mcte, ţinând seama şi de confort şi ar fi mult mai just. 

Tov. Chişinevschi: Nimeni nu ne obligă să rămânem toată viaţa aşa. Chiar în mers 
putem corecta anwnite lucruri. 

Tov. Teohari: Există o menţi1me că această comisie face cu secretarul judeţenei 
observaţiile lui, merge cu exproprierea până la 12 şi dacă întâlneşte un caz unde consideră 
că nu trebuie expropriat face menţiune. Dacă are un caz cu 1 O puncte şi consideră că trebuie 
expropriat iarăşi face menţiune şi aceasta merge la Bucureşti ca să putem interveni şi într-o 
parte şi într-alta De la fugari se ia automat 

Tov. Moghioroş: Ce se întâmplă cu fugarii în munţi? 
Tov. Luca: <De la> absenteiştii care au părăsit domiciliul Îară să se ştie unde, trebuie 

luat orice ar fi. 
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Tov. Ana: Dar poate să aibă 10 copii. 
Tov. Gheorghiu: În copii nu trebuie lovit 
Tov. Moghioroş: Bandiţii care fug în munţi Sllllt aprovizionaţi de chiaburi, popi, 

chiar ţărani mijlocaşi. Eu cred că trebuie să srudiem problema aşa cum s-a făcut în perioada 
respectivă în Uni\Dlea Sovietică. Măsuri împotriva nu numai a sabotorilor, ci şi împotriva 
sprijinitorilor lor. 

Tov. Teohari: Atunci din cele discutate aici reiese că aplicăm principiul împotriva 
marii burghezi~ moşierilor. Pe aceştia îi expropriem complet, fără să lăsăm nimic. 

Tov. Gheorghiu: De la 12 puncte în sus. 
Tov. Teohari: Atingem o parte a micii burghezii, cârciumari, negustori. 
Tov. Luca: Faci excepţie la muncitori, intelectuali. 
Tov. Gheorghiu: Iar de aici exceptezi un magistrat bandit etc. 
Tov. Ana: Nominal. Trebuie văzut de la caz la caz. Cârciwnarul de exemplu nu 

intră în plDlctele pentru confort, n-are nici baie, nici lumină. 
Tov. Teohari: Cu imobilele luăm deci mobilierul. Exproprierea se aplică total, nu se 

lasă nimic. PropW1erea făcută că anumitor oameni să lăsăm spaţiu cade. Nu lăsăm nimic. 
Mergem complet. Preluăm mobilierul de la toţi cei expropriaţi şi lăsăm strictul necesar. 

Atunci îi dăm drwnul. Până la 15 aprilie să prezentăm Secretariatului tabelele. 
Tov. Gheorghiu: Procesului verbal W1de stabilisem principiile să i se aducă 

îmbunătăţirile acestea, ca să existe un proces-verbal în care am hotmit acestea. 
2. Proiect de hotărâre pentru bW1ul mers al activităţii C.C. 
Tov. Chişinevschi: Am aici un proiect de hotărâre referitor la cum funcţioneaz.ă 

Biroul OrganiZBtoric. (Citeşte) 
Tov. Gheorghiu: S\Dltem de acord. 
3. Sesiunea II-a a Conferinţei Dwtărene. 
Tov. Ana: Sesiunea a II-a are loc la 25 şi 26 martie. Se stabilesc o serie întreagă de 

chestiuni de m\Dlcă. 
Ordinea de zi: planul de lucru pe 1950, bugetul, care este fixat la o sumă pentru 

fiecare ţară 580 mii ruble (vreo 16 milioane lei), aprobarea regulamentului. 
Cehii şi lDlgurii vor să pună o chestiune în legătură cu administraţia pentru o 

bucăţică din Dunăre. Tovarăşii sovietici sunt de părere că nu este nevoie, ajunge şi un 
serviciu de întreţinere. Apoi alegerea noului preşedinte, pentru că Rudenko a plecat În ce 
priveşte preşedintele, tovarăşii ne-au rugat să fie mai departe \Dl român. Trebuie ales 
nominal. Eu aş proplDle pe Preoteasa. 

Tovarăşii vor face ca din buget să nu se încarce deloc. Pe viitor o să plătească tot 
Mai mult: vor plDle în planul 1950 clădiri pentru funcţionarii de acolo din bugetul lor. 
Deocamdată trebuie să evacuăm ceva case să fie locuinţe. 

Aparatul. Trebuie 70 oameni, dar nu deodată, treptat Ei propun ca aparatul să fie în 
cea mai mare parte al nostru. Ei splDl că vor merge pe 2-3 ce priveşte iugoslavi, deşi ăia o să 
ceară mai mult Ei au propus ca preşedinţia, preşedintele, vicepreşedintele, secretariatul să 
fie în Casa Dunării. Să nu fie tot aparatul la \Dl loc~ Ei proplDl o serie de posturi cum să fie 
ocupate ca să fie mai bine aranjat. Postul de secretar sovietic. Un post de ajutor secretar -
nu mai puţin important - care are sub conducerea lui 4 secţii destul de importante, mai mult 
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politic, propllll să fie al nostru. Un post iarăşi important, planul, propllll ca şi acesta român. 
Contabil, iar important, la fel român. Sovieticii vor lua cadrele. Pentru llllguri propllll să dea 
secretarul al 2-lea, pentru cehi ceva, bulgarilor la fel, iar iugoslavilor ceva posturi de 
supleanţi fie la noi, fie la sovietici. Am rugat să dea mai bine la ei. Ei ne roagă să fixăm 
oamenii. Ca ajutor au spus că secretar ar fi bine să fie permanent şi să ştie ruseşte, să aibă 
ceva CW1oştinţe diplomatice. M-am gândit la unul Serbac, care a fost în Elveţia Ştie ruseşte, 
a fost în Franţa. Rămâne să se lămurească cwn este siwaţia lui. Dacă este om cinstit, acesta 
este bun. Pentru ceilalţi rămâne să găsim, dactilografe etc. 

Ei au spus că deşi prezintă o greutate, vor studia ca la specialitate, ei vor aduce 
ingineri buni din U.RS.S. şi dacă suntem de acord să pregătească elemente tinere din 
Galaţi. Acest lucru este foarte bun. 

Ne-au cerut să le dăm o casă de 7-8 odăi în Bucureşti. 
Deocamdată propun pe Preoteasa şi Serbac. De aceştia au nevoie repede. Apoi lll1 

planificator şi contabil trebuie găsit. Ei spun că dacă vom găsi e bine, dacă nu vom forma 
cadre. Să fie elemente cinstite, capabile, care să înveţe pe lângă ei. 

Tov. Gheorghiu: Suntem de acord. 
4. Aprobarea bmselor lllllare pentru inginerii şi tehnicienii trimişi în Uniunea 

Sovietică. 

Tov. Ana: Tovarăşii de la Legaţia noastră din Moscova propllll unnătoarele bmse 
h.mare: oamenii vor locui la hotel, vor merge la restaurant şi să le rămână W1 plus de 200 
ruble pentru cărţi, teatru, cinema etc. 

Tov. Luca: Nu mă gândesc că este prea mult, dar să nu fie egală swna. 
Tov. Gheorghiu: Suntem de acord. 
5. Expoziţia economică a RP.R la Moscova. 
Tov. Ana: Ni s-a admis la Moscova expoziţia economică, nu la 23 august, ci între 

1-20 august, în Parcul Gorki. (citeşte). 
Tov. Luca: PropW1 ca să fie tovarăşul Bughici <însărcinat> cu această expoziţie. 
Tov. Ana: Propun să fim de acord cu trimiterea a 2 specialişti, care să facă planul, 

propun să nwnim de azi o comisie, care să se apuce. Propun să intre industria grea, 
comerţul exterior, industria uşoară, alimentara nu ştiu dacă este cazul, lemnul, petrolul şi 
Răutu. Să intre miniştri şi pe urmă să împartă mllllca. 

Tov. Chişinevschi: Şi Ministerul de Externe. 
Tov. Luca: Aş propune ca comisia (sic!) să fie alcătuită din pameni de răspundere, 

însă să formeze subcomisii în toate direcţiile care pe baza directivelor şi sub controlul 
responsabililor ministerelor să lucreze. 

Tov. Ana: Da. În ce priveşte dacă să ne prezentăm şi cu alimente, mă gândesc că e 
foarte greu să ne prezentăm noi acolo cu alimente. Cel mult cu vinuri şi rachiuri. 

Tov. Gheorghiu: E posibil să găsim ceva. Trebuie să facem neapărat acolo 1lll 

restaurant 
Tov. Ana: Mă gândesc să facem aşa o expoziţie, ca să scoatem în evidenţă ce am 

realizat în anii de eliberare. 
Tov. Moghioroş: Industria casnică şi cooperatistă poate să fie expusă. 
Tov. Luca: Şi scoarţe şi covoare. 
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Tov. Ana: Să arătăm creşterea producţiei şi creşterea nivelului de trai, de cultură a 
oamenilor. 

Tov. Chişinevschi. Trebuie să vedem şi cine conduce. Propllll să intre neapărat şi 
cineva de la Secţia Externă de partid Au experienţă, va fi nevoie de cadre de muncă. 

Tov. Luca. Trebuie să răspundă unul şi pentru partea tehnică şi Wlul pentru partea 
politică. Eventual Răutu. 

Tov. Chişinevschi: Da, din partea Biroului Organiz.atoric. 
Tov. Luca: Bârlădeanu răspunde pentru organizare. 
Tov. Ana: Atunci să fixăm aşa: Răutu răspllllde din partea Biroului Organiz.atoric 

pentru partea politică, Bârlădeanu pentru organizare, Chivu, Sencovici, Prisnea, Anuţa 
Toma, Bogdan. Cei doi proiectanţi ar trebui să plece imediat. 

Tov. Moghioroş: Trebuie convocată comisia şi acolo să fixez.e planul. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşa Ana să-i convoace pe toţi, să organiz.ez.e comisia şi să 

înceapă să lucrez.e. 
6. Constituirea de noi gospodării colective. 
Tov. Ana: Săptămâna viitoare vom da raportul asupra gospodăriilor colective 

existente. Ce priveşte cele noi, se constituie 41 gospodării colective no~ alte gospodării 
până la 90 sunt pe cale de comasare. Unde comasarea este pe proiect făcută şi constituim 
gospodăria colectivă. 

În ce priveşte construcţiile, s-a făcut o socoteală în bloc după cererile gospodăriilor, 
care s-au ridicat la 48 milioane. Cererile sunt interesante, dar noi am hotărât să mergem 
după controlul la faţa locului. 

În ce priveşte păsările, să fie vândute toate de către stat, acelaşi lucru ce priveşte 
porcii. Gospodăriile de stat nu pot vinde vaci, însă vaca să fie cumpărată de gospodăria 
colectivă împreună cu agentul zootehnic ca să fie de rasă, potrivit regiunii. Acelaşi lucru 
<În> ce priveşte oile. <În> ce priveşte albinăritul, statul va vinde stuparul rămânând ca roiurile 
tot cu avizul specialistului să fie cumpărate, dar statul să cumpere, că nu are destule. 

Cererile sunt de natură mmătoare: (Citeşte). 
În ce priveşte acordarea de credite ca să cumpere unelte etc., este o propunere ca să 

se facă o hotărâre a guvernului pentru ca să se dea aceste credite la gospodăriile colective şi 
să fie şi lll1 credit individual pentru cumpărarea de vaci pentru acei care cer, dar cu condiţia 
numai pentru cei care au familii grele, iar aprobarea cererii individuale se face cu aprobarea 
gospodăriei colective. Creditul nu se dă nimănui în mână. Este la bancă, dacă va găsi vaca, 
at\lllci banca plăteşte. 

Tov. Luca: Noi putem să dăm la fiecare dacă cere, trebuie să sprijinim să aibă 
fiecare vacă, avem tot interesul să dăm asemenea credite, n-avem carne, posibilităţi 
financiare avem. 

Tov. Ana: O mare greutate a gospodăriilor colective şi care poate să devină W1 

pericol la toamnă este o nu destul de bună evidenţă la gospodării. Noi am făcut aceşti 
socotitori, cărora le e frică de registru ca să nu intre în puşcărie şi-şi notează pe hârtiuţe. 
Putem să ne trezim cu o situaţie proastă, că nu le va ieşi bine socoteala De aceea, tovarăşul 
V eretenicov propune - este greu, e adevărat - să fie W1 instructor contabil pe judeţ W1de 
sunt mai multe gospodării colective. E greu cu contabilii în care putem avea încredere. S-a 
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propus ca acolo unde n-am putea avea să recurgem la agentul fiscal, dar aceasta iarăşi nu 
este bine. 

Tov. Moghioroş: Părerea mea este că putem face. Putem găsi în fiecare judeţ unul. 
Tov. Ana: Apoi mai este o propunere să nu mai facem gospodării colective cu 

duiumul, ci în timpul verii, în măsura în care condiţiile sunt date, le dăm drumul, oamenii 
îşi strâng recolta individual, dar începem să facem. 

Tov. Moghioroş: Foarte just 
Tov. Gheorghiu: Cred că trebuie mers pe linia de ajutat, de întărit colhozurile, de a 

crea condiţii, de a da mijloace care să contribuie la întărirea şi dezvoltarea lor. 
Înseamnă că acolo unde sunt posibilităţi de a face ceva anexe, porci, păsări, vaci, oi, 

albinărit, să dăm sub formă de credite, cu condiţiile respective. 
<În> ce priveşte creditele individuale, cred că mai cuminte ar fi să dăm celor cu 

familie grea, nu pentru toţi. Dacă le dăm condiţii să-şi procure din colhoz., tineretul se va 
bate să crească vite bune în colhoz şi să aibă tineret şi să poată căpăta o juncă, sau o oaie 
etc. Este şi stimulator în jurul căruia poţi mobiliza toată masa a colhoznicilor. 

Tov. Luca: Eu sunt de părere că ţăranul are nevoie de vită, fiecare colhoznic trebuie 
să aibă vaca lui, ca să aibă şi lapte etc. 

Tov. Ana: Cei care nu sunt în colhoz merg pe linia tăierii vitelor, le e frică că (sic!) li 
se va lua vaca 

Noi am pus chestiunea să nu dăm vaca în toate părţile, ci după regiune, oi etc. Şi 
apoi n-o să mergem permanent pe principiul acesta, este vorba de primele gospodării. Dacă 
are vacă, are lapte, brânză etc. şi-şi cumpără alimente în timpul când îi merge greu. 

Tov. Chişinevschi: Aş propune să nu hotărâm acum. Problema trebuie gândită. Să 
mai amânăm hotărârea cu 1-2 zile. 

Tov. Gheorghiu: Sunt pentru a ajuta în acest spirit gospodăriile colective şi pe cei 
care au familie grea. 

Tov. Moghioroş: Creăm nemulţumiri, unuia îi dai, altuia nu. 
Tov. Gheorghiu: Să hotărâm ajutor financiar pentru întărirea şi dezvoltarea 

colhozurilor. Trebuie puse sumele la dispoziţie. O scurtă hotărâre a guvernului pentru 
întărirea şi dezvoltarea colhozurilor are un aspect politic foarte frwnos. Numai aşa o să 
întărim noile gospodării. 

Tov. Luca: Dacă aveam raportul altfel puteam înţelege toată chestiunea. 
Tov. Ana: Atunci chestia cu creditele o mânăm până ce avem raportul. 
7. Campania însământ,ăI:ilor de primăvară. 
Tov. Ana: Nu încape îndoială, că campania (sic!) de însămânţări este hotărâtoare 

pentru noi. Dacă reuşim să avem o recoltă bună, scăpăm de cartele şi aceasta ar fi o uşurare. 
Trebuie deci să ducem o campanie ca să avem rezultate pozitive. 

Trebuie o mai bună mobilizare în jurul campaniei de însămânţări. Să plece tovarăşii 
deputaţi la judeţele lor, tovarăşii conducători de partid, să se facă şedinţe cu activul de 
partid, să vadă planul de însămânţări, să vadă cum este cu seminţele, să vadă unde nu merg 
lucrurile ce măsuri trebuie luate, să viziteze gospodăriile de stat, în foarte multe tocmi nu 
merge cum trebuie. Să meargă şi la S.M.T., la gospodăriile colective, în sat, să vadă ce spun 
ţăranii. Să fie angajat şi aparatul de stat şi mai ales partidul şi muncitorii din fabrici. Este o 
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chestilllle importantă ce priveşte mllllcitorii clin fabrici. În unele locuri au luat patronajul 
unei gospodării colective şi nu s-au mai dus. În genere, duminicile să se angajeze muncitorii 
şi în mod special cei care patronează să se ţină de acest cuvânt. 

O altă chestiune de apărare a colhozwilor. Să ferim ca colhozwile să fie izolate în sat 
şi să lucreze în aşa fel ca să fie o legătură între ţăranii clin sat. Aparatul de stat şi de partid 
trebuie mobilizat în apărarea lor. Chiaburii strică semnăturile, pot da foc la recoltă, situaţia 
poate fi gravă de tot Sunt colhozwi situate departe de sat şi oamenii se pot simţi izolaţi. 
Trebuie să simtă sprijinul puternic. 

Tov. Gheorghiu: Problema aceasta am pus-o în şedinţa cu secretarii. 
Tov. Luca: Medicii refuză să dea ajutor membrilor colhozwilor. 
Tov. Ana: În timpul campaniei de primăvară, dată fiind importanţa <acesteia>, la 

fiecare gospodărie colectivă să nwnim un împuternicit tehnic. Acesta ar fi bine să fie un om 
cu pricepere la agrotehnică, însă greu o să putem găsi. Tovarăşul Veretenicov este de pm-ere 
chiar dacă trimitem un muncitor, fiu de ţărani, care se pricepe şi să atragă agronomul, un 
om care în timpul campaniei să fie un sprijin în aceste 3 săptămâni cât durează campania de 
însămânţări. 

Tov. Moghioroş: Avem nevoie de băieţi tineri. Propun ca clin studenţii de la 
Institutul de Agronomie, anul m şi IV să alegem llll nwnăr de instructori tehnici 
corespunzător cu nwnărul gospodăriilor colective. Aceştia să fie convocaţi la Bucureşti, să 
se facă un curs cu îndrumări speciale şi să fie repartizaţi. Aceştia stmt oamenii noştri. Să facă 
muncă practică. Pentru că dacă trimitem clin tehnicienii vechi, întoarcem lucrurile pe dos. 

Tov. Luca: Băieţii aceştia sunt şi UTM-işti. Ideea e foarte bună. 
Tov. Ana: Ideea e foarte bună. Să lucreze 2 zile cu tovarăşul Veretenicov. 
Propun să însărcinăm pe tovarăşul Chişinevschi şi Moghioroş în chestia 

însămânţărilor, să facă un plan de mllllci pe linia de propagandă, organizare, cu deputaţi. 
Tov. Moghioroş: Pe linie organizatorică a şi fost prelucrat. Am făcut şi un plan 

pentru toţi deputaţii, nu nwnai pentru chestiunea aceasta. 
Tov. Chişinevschi: Secţia Agrară trebuie să colaboreze. 
Tov. Ana: Trebuie mobilizată presa, radio şi activiştii de partid 
Tov. Gheorghiu: Să primim propunerile făcute. De mobilizat nu nwnai colhozurile, 

este vorbă de mobilizare generală. De făcut răspunzătoare comitetele provizorii, organele 
de stat, organele în subordine ale Ministerului Agriculturii. Trebuie controlate organele pe 
linie de minister, de partid etc. 

8. Congresul U.F.D.R 
Tov. Ana: U.F.D.R propune să facă un congres la vară la începutul lunii iunie, 

eventual să lege cu Ziua Internaţională a Copilului. (Citeşte propunerea). Eu o susţin. 
Tov. Luca: Cred că este foarte important şi just 
Tov. Moghioroş: Şi eu sunt de acord; să facă tovarăşul Constanţa Crăcillll planul de 

pregătire şi să-l supună Biroului Organizatoric. 
Tov. Chişinevschi: Eu aş propune, mai modest, o conferinţă. Şi eu sunt de acord 
Tov. Gheorghiu: Să fie congres. Şi e bine fixat între două munci de câmp. 

Congresul acesta o să aibă o importanţă foarte mare. 
9. Înfiinţarea unui centru de metrologie. 

139 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Luca: În legătură cu problema măsuridor> şi greutăţidor>, s-a pus problema 
creării mmi centru de metrologie. Ţăranii sunt înşelaţi. (Citeşte). Propwiem să fie trimişi 2-3 
tovarăşi la Moscova cu Hudiacov, consilier sovietic la StandardizMe, care să-i conducă şi să 
ne apucăm de crearea acestui institut Aici se propwie pe Miletineanu şi Drogeanu să plece. 

Tov. Gheorghiu: Miletineanu nu merge. Faceţi propuneri. 
Tov. Moghioroş: Balan ar fi bwi. 
10. Problema gospodăriilor de stat. 
Tov. Ana: Hotărârea în problema S.M.T. a avut o importanţă foarte mare şi nu 

putem să intrăm în mwica de primăvară fără să avem a hotărâre în legătură cu gospodăriile 
de stat. Fiecare tovarăş are materialul. 

Tov. Luca: Să pwiem problema marţi. 
Tov. Chişinevschi: La Biroul Organiz.atoric. 
Tov. Ana: Propwi să vină şi Veretenicov şi Pavel Chirtoacă. 
11. Aprobarea planului de muncă pentru pregătirea planului cincinal. 
Tov. Luca: Amintesc că trebuie să ne apucăm de pregătirea planului cincinal. Este 

vorba de W1 plan de ordine a lucrului. 
Tov. Gheorghiu: Fiind vorba numai de ordinea planului de lucru, să ne strângem la 

Consiliul de Miniştri cu vicepreşedinţii, chemăm pe Miron, Troitzki şi hotărâm acolo şi 
bineînţeles chemăm şi pe Groza. 

12. Cererea tovarăşului Sadoveanu de a pleca pentru 2 lWli în concediu în Uniunea 
Sovietică. 

Tov. Chişinevschi: Propun să admitem să plece Sadoveanu în URSS pentru 1-2 
luni în concediu. Este bine să plece cu soţia. 

Tov. Luca: El a mai cerut să plece la Congres. 
Tov. Chişinevschi: În U.RS.S. o să-i aprobăm, la Stockholm nu. O să redactăm 

mâine wi proiect de scrisoare. 
13. Salarizarea elevilor şcolilor de partid superioare şi medii. 
Tov. Teohari: Este aici o propwiere din partea Propagandei şi Direcţia 

Administrativă în legătură cu salarizarea elevilor în şcolile de partid superioare şi medii 
(Citeşte). 

Tov. Ana: Oamenii au casă şi masă şi tot ce le trebuie. Mă gândesc de ce trebuie să 
facem aşa o diferenţă mare la cei care n-au familie de întreţinut: W1ul primeşte 14 mii, 
celălalt 4 mii. Propwi ca cei care sunt la şcoală, care n-au familie şi au mâncare etc. să aibă 
salarii la fel, iar cei care au odăi în oraş să mai primească cât îi costă odaia. 

Tov. Luca: În asemenea cazuri n-are nici un rost să ţină locuinţa 1-2 ani, fără s-o 
folosească. Aceste locuinţe pot fi folosite şi nu este nevoie să dai bani pentru o locuinţă care 
nu se foloseşte. 

Tov. Chişinevschi: S-a mai pus această problemă de bursă egală, am fost şi eu 
partizanul acestei idei. Dar oamenii cu salarii mari au arătat o scădere de dorinţă de a învăţa. 

Tov. Luca: Eu sunt pentru propWierea tovarăşei Ana, pentru că principiul socialist 
este fiecăruia după munca lui. Aici fiecare mwiceşte egal, au aceleaşi condiţii. Mă refer la 
cei care nu întreţin familii. 

Tov. Chişinevschi: Swit de acord să stabilim o sumă egală pentru cei fără familie. 
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Tov. Ana: Cu swnele fixate pentru cei cu familii sunt de acord Pentru cei fără 
familie să stabilim 4000 lei. 

Tov. Chişinevscbi: Aş propune să facem distincţie între şcolile superioare şi medii. 
La şcolile superioare să dăm 5000 sau mai bine 6000, iar la medii 4000. 

Tov. Luca: Minimum nu trebuie să fie mai mic la căsătoriţi decât stipendium pentru 
cei necăsătoriţi. 

Tov. Chişinevschi: Nu poţi să dai mai mult decât a avut înainte. 
Tov. Luca: Şcoala dă stipendium şi întreprinderea dă restul. Aşa trebuie făcut. 
14. Propunerile Directiei sanitare C.C. pentru asigurarea îngrjjirii medicale a 

membrilor C.C. 
Tov. Teohari: Pentru a pune ordine şi regulă şi pentru a face mai eficace ajutorul pe 

care tovarăşii din C.C. trebuie să-l primească pe linia sănătăţii, s-a alcătuit un colectiv din 
cei mai buni medici ai noştri. Fiecare o să aibă câte 2-3 tovarăşi din conducere pentru care 
răspund. Se propun câteva puncte pe care am să le citesc (Citeşte). 

Tov. Chişinevschi: Sunt de acord cu hotărârea aceasta. 
Tov. Moghioroş: Şi eu sunt de acord. 
15. Raportul asupra problemei schimbului de mărfuri între oraş si sat. 
Tov. Moghioroş: Cer aprobarea ca împreună cu tovarăşul Miron şi Malinschi să 

pregătim materialul despre schimbul între oraşe şi sate. Atragem şi pe tovarăşul 

Veretenicov şi alţi consilieri pentru asemenea probleme. Cerem consultaţii şi de la celelalte 
departamente şi date statistice. 

Tov. Gheorghiu: Suntem de acord. Trebuie făcut cât mai urgent. 
Tov. Luca: Ar fi bine să cercetaţi fiecare minister. 
16. Propunerea tovarăşilor francezi privim la acordarea unui ajutor tehnic, comercial 

si bancar. 
Tov. Ana: P.C. Francez a trimis aici doi tovarăşi. A fost vorba ca ei să propună 

ajutor tehnic, comercial şi bancar. Ca ajutor tehnic ne propun poduri, canaluri, drumuri, 
instalaţii de fabrici. În al doilea rând industrie textilă, celofibră. În al treilea rând propun ca 
mărfurile pe care le luăm din străinătate din apus, să ne facă controlul de fabricaţie şi de 
recepţie. 

În prima chestiune nu se potriveşte ajutorul lor. Noi avem ajutor tehnic. În a doua 
chestiune cu fibrele din celofibră în cadrul coordonării economice s-a pus la un punct 
special şi deci nici aici nu merge. A treia chestiune este foarte interesantă, au şi făcut treabă 
bună, au descoperit nişte lucruri de sabotaj. Deci propunerea este să facem cu ei contract, 
Comerţul Exterior să se înţeleagă cu ei să ne facă această treabă pe care o fac cu succes şi 
pentru polonezi pentru mărfurile din Elveţia, Franţa şi Gennania occidentală, să urmărească 
ce comandăm pentru noi. Ei au comision şi urmăresc executarea. 

2) <Referitor la> chestiuni comerciale, societatea lor a reuşit să achiziţioneze în 
Germania occidentală mărfuri foarte interesante pentru noi. Ungurii au şi delegat economic 
acolo. Ar însemna să recunoaştem guvernul Germaniei occidentale. Noi nu vrem. Au 
obţinut totuşi o serie de lucruri de schimb cu Gennania. Propunerea pe care o fac este să 
facem acest lucru cu ei. Tovarăşii francezi au nevoie de ajutorul nostru. 
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3) În ce priveşte banca, au o bancă care stă în dosul Gosobancului". Bârlădeanu 
propune să rugăm directorul băncii să vină aici să vadă dacă se poate face ceva Eventual în 
cadrul hotmârilor luate în Biroul Valutar. 

Tov. Luca: Nu este bine. Cel mult putem face cu băncile aceste afaceri în plăţile 
internaţionale. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie văzut serios lucrul acesta 
Şedinţa s-a ridicat la ora 21 :30. 

ANEXAI Confidenţial 
personal** 

Tovarăşului AL Moghioroş 

Secretariatul C.C. al P.M.R a aprobat în întregime propunerile Secţiei Gospodăriei 
de Partid a C.C. al P.M.R. cu privire la îngrijirea sănătăţii tovarăşilor din conducerea 
partidului şi a obligat pe tovarăşi să respecte aceste măsuri. 

Hotărâre 

1. Medicii repartizaţi pentru îngrijirea tovarăşilor vor avea intrare hberă în locuinţa lor. 
2. Orice caz de îmbolnăvire va fi anunţat Sectorului medical C.C. sau direct 

medicului însărcinat cu îngrijirea tovarăşului. 
3. Orice consultaţie sau consult cu vreun alt medic decât al C.C. se va face cu avizul 

Secţiei Gospodăriei de Partid a C.C. şi în prezenţa medicului respectiv. 
4. Medicamentele se vor procura mnnai prin Sectorul medical al C.C., sau fannacia 

spitalului ,,Elias"; în nici un caz nu vor fi luate de la farmaciile din oraş. 
5. Analizele şi examenele de laborator se vor face numai la spitalul ,,Elias". În 

anumite cazuri - pentru examene de specialitate ce nu pot fi efectuate în spitalul C.C. -
acestea se vor face în prezenţa medicului C.C. 

6. Tovarăşii vor fi controlaţi din punct de vedere medical odată la 6 luni. (Control 
medical general). Acest control va fi fficut şi familiei tovarăşului respectiv, precum şi celor 
ce locuiesc în aceeaşi casă. 

7. Tratamentele curente se vor face sub controlul direct al medicului responsabil, 
trimis de c.c. 

8. În anumite cazuri, care necesită măsuri speciale, ca de exemplu limitarea orelor de 
muncă, concediu medical, regim alimentar etc. aceste prescripţii vor fi puse în practică de 
tovarăşii cărora le sunt indicate. 

În acelaşi timp Secretariatul C.C. al P.M.R a aprobat ca colectivul (sic!) de medici 
compus din Dr. Bercu, Dr. Kafre, Dr. Kahana, Dr. Brill să răspundă de îngrijirea medicală a 
tovarăşilor. 

• Banca de stat a URSS, după iniţialele ruseşti 
.. Apare sub fonnă de ştampilă. 
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Doctorul curant al dumneavoastră este tovarăşul doctor Bercu, adresa str. Dionisie 
Lupu nr.55, telefon (de servici) 2.75.55. 

În cazul unei lipse momentane a acestui doctor puteţi să chemaţi oricare alt doctor 
care face parte din colectiv şi anume: 

Tov. Dr.Kaffe - Str. Spătarului nr.6, 

Tov. Dr .Kahana 

Tov. Dr.Brill 

telefon domiciliu 3. 71.87 
telefon de servici 5.35.27 
- Str. Pitar Moş nr.29 
telefon domiciliu 2.46.25 
telefon de servici 1.04.36 sau 2.67.25 

- Str. Sfinţilor nr.8 
telefon domiciliu 4.12.78 
telefon de servici 4.85.69 

Pentru toată munca medicală răsptmde tovarăşul Dr. Kaplan Cornel, responsabilul 
Sectorului medical din Secţia Gospodăriei de Partid a C.C. al P.M.R, care poate fi chemat 
pentru orice chestiune. 

Adresa: servici -

acasă 

Bucureşti, 5.ill.1950 

ANEXA2 

Str. Ştefan Gheorghiu nr. 16 
telefon 7.05.34 
Bd. Ana lpătescu nr. 11/a 
telefon 2.65.33 

Pentru confonnitate: 
Responsabilul Secţiei Gospodăriei de Partid a C.C. al P.M.R 

ss.l.Babenco 

Referat 

Problema îngrijirii şi asigurării sănătăţii tovarăşilor din conducerea are două aspecte: 
unul preventiv care priveşte îndeosebi pe tovarăşii noştri care au anumite boli cronice sau 
anumite predispoziţii la îmbolnăvire şi un aspect curativ. 

În vederea îngrijirii, tovarăşii noştri a fost format un colectiv de medici, verificaţi de 
Direcţia Cadre a C.C. al P.M.R, dând apoi fiecăruia dintre aceştia răspunderea îngrijirii 
medicale a unui grup de tovarăşi. 

Pentru ca această însărcinare să fie dusă în cele mai bune condiţii, este necesar să se 
creeze condiţiile obiective atât din punct de vedere medical cât şi din punct de vedere al 
securităţii. Aceste condiţii sunt: 

1) Medicii care sunt rqmtizaţi pentru îngrijirea tovarăşilor să aibă intrarea libera în casa Ier. 
2) Orice caz de îmbolnăvire să fie anllllţat serviciul medical al C.C. sau direct 

medicului însărcinat cu îngrijirea tovarăşului. 
3) Orice consultaţie sau consult cu vreun alt medic decât cel al C.C. se va fiice cu 

avizul directorului spitalului şi în prez.enţa medicului respectiv. 
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4) Medicamentele se vor procura nwnai prin serviciul medical al C.C. sau 
fannacia spitalului Elias; în nici un caz nu vor fi luate de la farmaciile din oraş. 

5) Analiz.ele şi examenele de laborator se vor face nwnai la spitalul Elias. În 
anumite cazuri - pentru examene de specialitate care nu pot fi efectuate în spitalul C.C., 
acestea vor fi făcute în prezenţa medicului C.C. 

6) Tovarăşii vor fi controlaţi din punct de vedere medical odată la şase luni 
( control medical general). Acest control va fi tăcut şi familiei tovarăşului respectiv, precum 
şi celor ce locuiesc în aceeaşi casă. 

7) Tratamentele curente se vor face sub controlul direct al medicului responsabil 
trimis de C.C. 

8) În anumite cazuri, care necesită măsuri speciale ca de exemplu: limitarea orelor 
de muncă, concediu medical, regimuri alimentare etc., wmează ca aceste prescripţii să fie 
puse în practică de tovarăşii noştri. 

ANEXA3 

Tabel 
de medicii care răspund pentru îngrijirea medicală 

a următorilor tovarăşi: 

Tov. Dr. Bercu: 

Tov. Dr. Kaffe: 

Tov. Dr. Kahana: 

Tov. Dr. Brill: 

Tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej 
Tov. IosifChişinevschi 
Tov. Alexandru Moghioroş 
Tov. Leonte Răutu 
Tov. Dumitru Petrescu 
Tov. Ion Vinţe. 

Tov. Ana Pauker 
Tov. Teohari Georgescu 
Tov. Miron Constantinescu 
Tov. Gheorghe Pintilie 
Tov. Gheorghe Apostol 

Tov. Vasile Luca 
Tov. Vasile Vaida 
Tov.EmilBodnăraş 

Tov. Lot:har Rădăceanu 
Tov. Petre Borilă 
Tov. Avram Bunaciu 

Tov. Gheorghe Vasilichi 
Tov. Chivu Stoica 
Tov. Alexandru Drăghici 
Tov. Leontin Sălăjan 
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Tov. Gheorghe Florescu 
Tov. Constantin Pfuvulescu 

.... 
D.A.NlC.Jond C.C. al P.C.R. - Cancelarie, dosar I 3/1950,f 3-23; Anexe 67-69, 71. 

9. 1950, martie 1. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului CC al 
P.MR. referitor la închiderea oficiilor de informaţii american, englez şi italian din 
Bucureşti, sărbătorirea zilei de 8 Martie. 

Proces verbal nr. 6 
al şedinţei Secretariatului 

din 1 martie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 

Rădăceanu, losifChişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Ordinea de zi: 
1. Închiderea oficiilor de informatii american, englez si italian. 
Propune tovarăşa Ana Pauker. 
Hotărâre: Tovarăşa Ana Pauker va comunica Legaţiilor respective să închidă aceste 

oficii; măsura luată va fi publicată în presă; 
Tovarăşul Teohari Georgescu va dispune luarea de măsuri împotriva acelora care 

vor continua să frecventeze aceste oficii, precum şi institutul francez., care de asemenea a 
fost închis şi institutul italian, care urmează să fie închis. 

2. Sărbătorirea zilei de 8 Martie. 
Hotărâre: Secretariatul aprobă, cu observaţiunile făcute în şedinţă, proiectul de 

hotărâre al C.C. al P.M.R. în legătură cu Ziua Internaţională a Femeii. 
Mitingul în ziua de 8 Martie va fi convocat de partid; tovarăşul Gheorghiu-Dej va 

prezida şi va vorbi tovarăşa Ana Pauker. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 19. 

ss. Gheorghiu-Dej 
ss. Teohari Georgescu 

Şedinţa Secretariatului C.C. 
din 1 martie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 

Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
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Ordinea de zi: 
1. Problema oficiilor de informaţii american, englez şi italian. 
Tov. Ana: Trebuie să închidem oficiile de infonnaţii, pentru că le folosesc pentru 

propagandă, dau filme, au bibliotecă, vin acolo copii de şcoală. 
Tov. Chişinevschi: Nwnai că trebuie să vedem cwn procedăm, pentru că noi am 

mai luat hotărârea să închidem Institutul Francez şi totuşi el continuă să fimcţioneze. 
Tov. Gheorghiu: Completez de aceea propunerea, tovarăşa Ana să-i cheme şi să ia 

măsura închiderii. Să se publice după aceea în presă şi Ministeru.I de Interne să ia apoi 
măsuri împotriva acelora care merg acolo, să fie trimişi în batalioane de muncă. La fel 
trebuie clar, trebuie luate măsuri de arestare împotriva tuturor acelor care merg acolo. 

2. Proiectul de hotmire al C.C. al P.M.R în legătură cu Ziua Internaţională a Femeii. 
Tov. Teohari: (Citeşte proiectul). 
Tov. Chişinevschi: Am câteva observaţiuni. La prima pagină, aliniatul 3: ,,Plenara 

5-2 a C.C. al partidului nostru în lumina analizei şi aprecierilor Biroului Infonnativ ... " să 
spună ,,Biroului Informativ al partidelor comuniste şi muncitoreşti ... " 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
Întrucât conţinutul e mai mult un apel cred că n-ar strica să-i spunem apel în loc de 

hotărâre, pentru că un apel este mai mobilizator, sau să-i găsim altă denumire. 
Tov. Ana: Să ne mai gândim şi mâine dimineaţă hotărâm în privinţa denwnirii. 
Tov. Luca: Conţinutul este bun. 
Tov. Ana: Tot la prima pagină, ca chestie de stil: de trei ori revine câte o lozincă, de 

exemplu împlinirea planului şi lupta pentru pace. S-ar putea evita acest lucru. 
Tov. Chişinevschi: La pagina 2: ,,Femeile muncitoare de la oraşe şi sate, exploatate, 

asuprite şi lipsite de drepturi sub regimurile". . . La prima vedere te izbeşte, ai impresia că 
sunt acum asuprite. Să începem „Sub regimurile burghezo-moşiereşti din trecut, femeile 
muncitoare de la oraşe şi sate ... " etc. 

Tov. Ana: Tot la pagina 2 se vorbeşte (în aliniatul 3) de concediul de naştere plătit pe 3 
hmi. Codul Muncii o să prevadă mai puţin, deci să-i spunem simplu concediul de naştere plătit 

Tov. Chişinevschi: La pagina 3, aliniatul 2:,, ... Avem femei miniştri, directoare de 
ministere, deputate în Marea Adunare Naţională în nwnăr de 31 ... " să spunem mai bine: 
,,Avem femei miniştri, directoare de ministere, 31 deputate în Marea Adunare Naţională, 76 
directoare de întreprindere ... " etc. Apoi sute de membre din comitetele provizorii ale 
Sfaturilor Populare sunt, la fel, şi ele deputate. 

Tov. Ana: Cred că la pagina 3 jos, să vorbim concret despre însămânţări şi să 
băgăm wideva la pagina 4. 

Tov. Luca: Trebuie subliniat mai mult că duşmanul face tot ce-i stă în putinţă ca să 
convingă femeile să scoată bărbaţii din colhoz. 

Tov. Gheorghiu: Să nu vorbim de scoatere. 
Tov. Luca: Trebuie subliniat munca duşmanului în rândurile gospodăriilor colective. 
Tov. Chişinevschi: La pagina 3 jos şi 4 sus ,, ... singurul chum care le scapă de 

mizerie şi neştiinţă este chumul colectivizării." Aici se poate da loc la multe confuzii. Să 
spunem „transfonnarea socialistă a agriculturii, formarea de gospodării colective". 
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La pagina 4 aliniatul 5 „C.C. al P.M.R cere organizaţiilor de partid ... " nu se poate 
spune „cere", mai bine „consideră că trebuie ... " 

La pagina 6 ,, .. .luptă în fruntea căreia stă invincibile forţă a păcii, marea Uniune 
Sovietică condusă de genialul ziditor al comunismului I.V. Stalin." În U.RS.S. merge aşa, 
dar la noi să punem ,,mai marelui şi invincibilului front al păcii, I.V. Stalin." 

Tov. Luca: Ar fi bine să subliniem tov. Stalin ca conducător al luptei pentru pace. 
Tov. Ana: Acum se mai pune problema: cine să vorbească la 8.III şi unde să fie 

d.e:nonstraţia? Tovarăşii propun Piaţa Victoriei. iar organizaţia Bucureşti propune să fie în 
Piaţa Palatului. Eu sunt de părere că acolo nu e bine, din punct de vedere al Securităţii. Mai 
bine în Piaţa Victoriei, iar dacă e timpul prost, în sala Expoziţiei Sovietice. Dat fiind că 
legăm această zi cu lupta pentru pace, propun să vorbească tovarăşul Gheorghiu. 

Tov. Gheorghiu: Eu propun să vorbească tovarăşa Ana 
Tov. Luca: Eu argumentez pentru tovarăşul Gheorghiu. Să dăm un caracter mai 

larg, să vorbească secretarul general la 8.III., mai ales în legătură cu transformarea socialistă 
a agriculturii. 

Tov. Chişinevschi: Eu propun să prezideze tovarăşul Gheorghiu şi să vorbească 
tovarăşa Ana Tovarăşul Gheorghiu face o foarte scurtă introducere. 

Tov. Rădăceanu: Tovarăşul Gheorghiu poate să prezideze la o adunare convocată 
deU.F.D.R? 

Tov. Chişinevschi: Nu este încă convocat. Convoacă partidul, de astă dată. 
Tov. Gheorghiu: Deci hotărâm: convoacă partidul meetingul, vorbeşte tovaraşa 

Ana, prezidez eu, să nu fie mulţi vorbitori. Să vorbească o muncitoare, chiar şi un muncitor, 
o intelectuală, o ţărancă. 

Tov. etu,inevschi: Să avem grijăsăsepomenea&'.ăşi de UFD.R Şi să fie bărbaţi mulţi 
Tov. Ana: Noi ne-am gândit ca să fie şi un grup destul de mare de pionieri cu flori, 

care să spună câteva cuvinte „pentru voi mame, care ne apăraţi pacea", cam în felul acesta 
şi să arunce cu flori în public. 

Tov. Gheorghiu: Asta e foarte bine. 
3. Problema publicării decretului de revizuire a pensiilor. 
Tov. Rădăceanu: Chestia aceasta trebuie neapărat rezolvată. 
Tov. Gheorghiu: O s-o punem la Consiliul de Miniştri. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 19 . .. 
D.A.NLC..fond C.C. al, P.C.R - Cancelarie, dosar 14/1950,j 3-6. 

10. 1950, martie 9. Stenograma şedinţei Secretariatului C. C. al P.MR. cu 
privire la aplicarea hotărârii Plenarei C. C. în problemele organizatorice, 
convocarea secretarilor judeţeni şi preşedinţilor comitetelor provizorii pentru 
consultare în problema arondării teritoriale. 

Şedinţa Secretariatului C.C. 
din 9 martie 1950 
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Şedinţa se deschide la ora 11 :30. 
Prezidează tov. Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 

Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Tov. Gheorghiu: Am primit însărcinare din partea Biroului Politic ca tovarăşul 

Moghioroş să pregătească propuneri în legătură cu aplicarea în practică a hotărârii Plenarei 
în problemele organizatorice. Avem aici diferite materiale şi anwne: nomenclatura C.C., o 
hotărâre privitoare la modul de a nwni în funcţhmi, câteva probleme pentru planul de 
mllllcă pe martie 1950, propuneri în legătură cu ordinea de zi a primei şedinţe a Biroului 
Organizatoric, proiect de funcţionare a Biroului Organizatoric şi o hotărâre pentru bunul 
mers al activităţii C.C. 

Începem cu hotărârea pentru bunul mers al activităţii C.C. (Citeşte). 
După aprobarea planului de muncă se stabileşte cine întocmeşte materialul, unde o 

să aibă loc şedinţa şi ce hotărâri trebuie luate. 
Tov. Ana: Cred că este mai bine să ţinem o dată pe lună şedinţă de Birou Politic şi 

nu la 6 săptămâni, cum se propune în material. 
Dacă este nevoie putem ţine mai rar sau mai des. 
Tov. Chişinevschi: Noi am propus o dată la 6 săptămâni, de două ori pe săptămână 

avem şedinţă de Secretariat, de trei ori pe lună avem Biroul Organizatoric; în afară de 
aceasta aproape toţi membri Secretariatului sunt miniştri, mai au şi treaba lor, trebuie să 
mergem şi să avem contact cu oamenii, plecări în provincie etc. Afară de aceasta nici• 
aparatul, <aflat> încă la început, va funcţiona greu. Din acest punct de vedere am propus ca 
Biroul Politic să trateze probleme mari politice şi o serie de probleme pe care le trata Biroul 
Politic până acwn să treacă la Biroul Organizatoric. Şi apoi şedinţele Biroului Politic 
trebuie să fie temeinic pregătite, ca hotărârile care se iau să fie un docwnent serios. 

Tov. Ana: Cred că cel mai important lucru este ca şedinţele noastre să fie mai 
scurte, şedinţele de Secretariat trebuie să fie şedinţe de lucru, scurte. 

Şedinţe Plenare suntem obligaţi să avem la 3 luni. În felul acesta ajungem să avem 2 
şedinţe ale Biroului Politic între două Plenare şi cred că nu este bine. Noi am pus chestiunea 
că Biroul Politic rămâne un organ important. Noi mergem astfel aproape pe linia de a 
transforma Biroul Politic într-un fel de şedinţă plenară şi de a avea una în plus faţă de 
şedinţa Plenară. Eu totuşi propun să fixăm şedinţa Biroului Politic o dată pe lună. Sunt de 
acord că trebuie bine pregătite, dar nu există o lună să nu avem de discutat probleme 
importante. 

Eu socot că nu sunt prea multe hotărâri, pentru că se poate vedea problema nu nwnai 
printr-o circulară a unei secţii, ci este o hotărâre a organelor C.C., <care> ştie cwn să se 
orienteze, este o hotărâre obligatorie pentru fiecare membru de partid şi atunci fiecare simte 
că conduce (sic!) C.C. şi nu o secţie oarecare. Faptul că am început cu hotărârile C.C. este 
un lucru foarte pozitiv. Toate hotărârile, fie ale Biroului Politic, ale Secretariatului sau 
Biroul Organizatoric sunt hotărâri ale C.C. Nu încape îndoială că a trebuit să dăm hotărârea 
în ce priveşte campania de primăvară. Dar trebuie şi să vedem cwn muncim ca să nu se 

• Aşa în text. 
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încurce una peste alta, să ne organizăm şi să ne planificăm munca în aşa fel ca să nu 
trebuiască ca tovarăşii C.G.M. să ne preseze cu Codul Muncii. 

Tov. Luca: Eu susţin părerea tovarăşei Ana, sunt de acord cu tot ce a spus. Eu cred 
chiar că am dat prea puţine hotărâri. Sunt o serie de probleme principiale în care n-am dat 
hotărâri, de exemplu problema comerţului, schimbul între oraş şi sat etc. În schimb am 
bombardat secţiile izolat cu fel de fel de hotărâri care puteau să fie rezolvate dacă noi în 
probleme principiale am fi dat hotărâri ca organele de partid să poată lucra pe baza acestor 
hotărâri. Organele de partid trebuie să aibă iniţiativă în punerea în aplicarea acestor hotărâri, 
activitatea lor trebuie controlată prin instructaj şi chemarea oamenilor aici. 

Biroul Politic l-am izolat, n-am ţinut şedinţe, membrii Biroului Politic lucrează în 
posturi complet lipsiţi de activitate de partid şi unii dintre ei nu sunt în curent cu 
problemele. Măcar o dată pe lună trebuie să avem şedinţă de Birou Politic. 

Natural că trebuie bine pregătite şedinţele. Facem lll1 plan. Dar pentru Biroul Politic 
nu ajunge să faci plan pe o lllllă, ci pe 3 luni şi atunci ai tot timpul să pregăteşti materialul 
pentru fiecare lună. Şi acum sunt o serie de probleme pregătite şi nu se pot amâna 3-4 luni 
ci trebuie discutate cât mai repede şi date partidului dacă vrem să nu avem serioase 
defecţiuni în stat şi în partid. 

Tov. Teohari: Sunt şi eu de părere că propunerea tovarăşei Ana este justă. Eu vreau 
să aduc un argument că politiceşte nu apare tocmai bine faptul că avem Biroul 
Organizatoric de 3 ori pe lună şi punem Biroul Politic la 6 săptămâni. 

Tov. Rădăceanu: Şi eu cred că o dată pe lună să avem Biroul Politic. 
Tov. Moghioroş: Sunt pentru <părerea> că problemele în domeniul politic de mare 

importanţă trebuie să fie hotărâte în Biroul Politic. <Îm ce priveşte chestiuni de acţiuni 
organizatorice, aplicări de măsuri cu caracter organizatoric hotărăşte Biroul Organizatoric 
în numele C.C. Noi am făcut un proiect de plan pentru o lună ca să intrăm în trimestru, ca 
planul de partid să meargă paralel cu planul de stat, cu care este legat. 

Secretariatul rezolvă operativ de două ori pe săptămână chestiunile. 
Noi am încercat să evităm supraîncărcarea şedinţelor, să evităm ca şedinţele să nu fie 

planificate, ca şedinţele să se ţină spontan. Dacă nu ţinem cont de aceasta mergem dintr-o 
şedinţă într-alta şi n-avem posibilităţi de a le pregăti. 

Tov. Chişinevschi: Tovarăşa Ana a ridicat o problemă de principiu importantă. 
Statutul ne obligă ca la 3 luni să ţinem şedinţe <ale> C.C. Problema se pune atunci că la 
sfârşitul lunii trebuie să ţinem şedinţă plenară. 

Tov. Luca: Trebuie să ţinem de 4 ori pe an, nu trebuie neapărat împărţit 

calendaristic. 
Tov. Gheorghiu: Consider că toate criticile aduse la Plenara C.C. de felul cum s-a 

lucrat, despre devieri, au lovit în secţiile care au luat-o razna, care şi-au dat atribuţiile 
organelor statutare şi s-a creat această anarhie. Una din cauzele despre care s-a vorbit foarte 
puţin a fost acea dezordine în activitatea noastră sus. Am lucrat la întâmplare. Dacă n-o să 
recunoaştem acest lucru, o să continuăm să lucrăm rară plan, fără cunoaşterea adâncă a 
problemelor. Nestudiind problemele serios luăm hotărâri. Secţiile ajung la concluzia că au 
hotărârea Biroului Politic, dar trebuie să treacă prin secţia lor şi se dau astfel de hotărâri că 
principal sunt foarte bune, însă când le aplică în practică iese altfel. 
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Consider că toate pornesc de la noi. Trebuie să recunosc încă o dată că, începând cu 
mine, fiecare dintre noi am lucrat dezlânat. Nu pot să spun că n-a avut rezultate munca 
noastră, însă rezultatele puteau să fie mai bune, mai serioase. N-am planificat munca 
noastră, şedinţele noastre. De aceea n-am respectat nici termenele şedinţelor plenare. Noi 
putem fi traşi la răspundere pentru călcarea Statutului. 

N-aţi avut impresia? Eu am avut acest sentiment că o mare parte din hotărâri le luăm 
pentru că ne calcă cineva pe călcâi, sub presiune, în mod spontan. 

Codul Muncii este un lucru foarte important. Am căutat să-l întocmim în condiţiile 
noastre. Îi lipseşte însă acestui docwnent cwn îl vom aplica în practică. Documentul este 
bun, însă clacă noi continuăm să considerăm că este destul să vină cu docwnentul la partid, 
<acesta> nu va fi pregătit, nu vom lua măsuri să dăm răspuns la fiecare întrebare din acel 
Cod, atunci nu vom interesa clasa muncitoare la acea parte care considerăm că 
disciplinează. Este un Cod care priveşte clasa muncitoare, conducătoare în viaţa de stat. 
Nivelul nu este ridicat, sunt dificultăţi, sunt părţi mai avansate, altele mai înapoiate. Trebuie 
să ne gândim ce efect va avea, ce răsllllet. Codul trebuie să fie al clasei muncitoare însăşi. 
Duşmanul desigur n-are să cadă de acord cu noi. El imediat îşi găseşte rostul şi mijloace de 
a răspunde la întrebări de a provoca nemulţwniri, frământări. Deodată legea apare ca 
împotriva clasei muncitoare. Acolo sunt lucruri care pun ordine acolo unde a fost 
dezordine. 

Să mergem deci pregătiţi cu toate armele, ca organizaţiile de partid să poată lovi în 
duşman şi să lămurească chiar şi acea parte rămasă în mmă, altfel legea rămâne goală şi în 
plus munca n-o să meargă bine, să ne facem autocritica, dar să dominăm noi. 

Acest lucru a lipsit în munca noastră. Or, fiecare hotărâre emanată de partid şi 

guvern clacă este respectată, dacă mobilizeaz.ă, clacă limitează câmpul de activitate a 
duşmanului, însăşi hotărârea poartă în sine arma cu care loveşti în duşman este hotărârea 
cea mai bună, trebuie să iei măsuri să fie introdusă în practică. 

Proiectul de hotărâre încearcă să stabilească o astfel de ordine a şedinţelor care să 
permită îmbrăţişarea problemelor, să dea timpul necesar ca să fie pregătite şi organizate 
cwn trebuie şi părerea mea este că însăşi viaţa ne va arăta clacă e mai bine să avem şedinţe 
la 6 săptămâni sau la 1 lună. Dacă la o lună va fi prea des, putem schimba Sunt de acord să 
punem 1 lună. 

Cu restul punctelor văd că toţi suntem de acord. 
Tov. Ana: Trebuie pusă această chestiune şi la Biroul Politic. 
Tov. Gheorghiu: Da Prez.entăm proiectul ca un proiect al Secretariatului cu care 

suntem de acord. 
+++ 

Tov. Gheorghiu: Proiect de funcţionare al Biroului Organizatoric. (Citeşte) 
Tov. Teohari: De ce este nevoie să spunem aşa: ,,Dacă este nevoie se poate întruni 

şi mai des la cererea a cel puţin 5 membri"? Secretariatul hotărăşte dacă vrea cineva din 
Biroul Organizatoric. 

Tov. Moghioroş: Din moment ce Biroul Organizatoric este un organ statutar are 
acest drept, de aceea n-ar fi bine ca Secretariatul, care şi el este un organ statutar, să 
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reglementeze. Dar desigur cu aprobarea Secretariatului, dacă o cer 5 membri ai Biroului 
Organiz.atoric. 

Tov. Luca: Eu cred că în cadrul C.C. nu este potrivit acest lucru, pentru că oricare 
membri ai Biroului Organizatoric poate să se adreseze Secretariatului, să motiveze pentru 
ce are nevoie de şedinţă şi Secretariatul convoacă. Nu mai e nevoie de această fază. 

Tov. Chişinevschi: Se poate renunţa. 
Tov. Ana: Sunt de acord cu propunerea tovarăşului Teohari de a scoate. 
Tov. Rădăceanu: De ce nu face secretarul general convocările? Pun această 

întrebare ca nu cumva să se ajungă la o dualitate de organe. Cum este un secretar general al 
Secretariatului, să nu se dezvolte un secretar al Biroului Organiz.atoric. De aceea cred că 
just ar fi ca şedinţele Biroului Organizatoric să fie convocate tot de secretarul general. 

Tov. Ana: Eu mi-am închipuit chiar concret această chestiune: şedinţele vor fi 
convocate de tovarăşul Gheorghiu şi conduse de tovarăşul Moghioroş. 

De munca generală, pe care o împărţim pe secţii, răspundem fiecare, însă când este 
vorba de C.C., nu de aparatul C.C., n-are decât un secretar general şi un singur Secretariat 
Nu facem Biroul Organizatoric cu un secretar, Biroul Politic cu un secretar etc. 

În principiu sunt de acord să convoace secretarul general cu încă unul care este la 
fata locului şi se ocupă cu munca de partid, are legături mai bune. 

Tov. Luca: Este natural că convocarea acestor şedinţe în general este sarcina 
secretarului general. Însă pot de foarte multe ori să fie diferite probleme care vin la Biroul 
Organizatoric şi Secretariatu.lui însărcinează pe cutare să pregătească această problemă. Pot 
fi însărcinaţi şi alţi tovarăşi decâ1 membri ai Secretariatului. Convocarea o face Cancelaria, 
iar dispoziţie îi dă secretarul general. Nu este nevoie de dispoziţie specială. Dacă este 
nevoie se poate din iniţiativa proprie. 

Tov. Ana: Dacă avem zilele fixate, atunci n-avem nevoie să asistăm cu toţii ca să 
hotărâm convocarea. Cred că trebuie să ehberăm toţi secretarii de obligativitatea de a 
participa la toate şedinţele Biroului Organizatoric. 

Tov. Moghioroş: Primul secretar, ajutat de încă unul şi un număr de cel puţin 9 
membri al Biroului Organizatoric pot fi convocaţi, însă răspunderea trebuie fixată. Participă 
unul din secretari, de exemplu la probleme din domeniul finanţelor tovarăşul Luca, sau 
altul. Şedinţa trebuie să fie planificată, pregătită şi operativă. 

Tov. Luca: Aşa cwn spune tovarăşul Moghioroş, Secretariatul dispare, care se 
adună să constate dacă este necesar să convoace. Astfel înlocuieşte Secretariatul. Biroul 
Organizatoric nu trebuie să se transforme în Petrescu. Eu mă tem de lucrul acesta pentru că 
aşa a început. Şi aceasta nu este numai vina noastră, este practica noastră. Dacă mergem pe 
această linie ca Biroul Organizatoric să se transforme într-un organ operativ, înlocuim 
Secretariatul. Secretariatul este organul operativ şi nu Biroul Organizatoric. Secretariatul 
hotărăşte care problemă merge la Biroul Politic şi care la Biroul Organizatoric. 

Tov. Gheorghiu: E adevărat, este o confuzie în text Ordinea de zi a şedinţei 
Biroului Orgaruzatoric se stabileşte de Secretariat. Aceasta este bine. Dar modificmile 
ordinei de zi nu vor putea fi făcute de Biroul Organizatoric de vreme ce s-a stabilit de 
Secretariat. 

Tov. Ana: Mai ales că planul este făcut mult înainte şi şedinţa este pregătită după plan. 
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Tov. Gheorghiu: Consider o chestiune principială. Nu este politic just să ştirbim 
autoritatea Secretariatului. ,,Unul sau doi secretari vor avea răspunderea", iar mai jos spune 
că şedinţa este condusă de un secretar desemnat de Secretariat. Se vede că este o 
încurcătură şi poate da loc la interpretări. 

Tov. Ana: Avem aici un material sovietic: planul de activitate al Biroului Politic şi 
Organizatoric al Partidului Comunist bolşevic din 1927 (citeşte). Aşa că se vede că Biroul 
Organizatoric nu este deloc operativ. 

Tov. Luca: Desigur. Operativ este Secretariatul. 
Tov. Chişinevschi: Cred că observaţiile sunt juste cu privire la sarcinile Biroului 

Organizatorice. Plenara a hotărât, pe baza experienţei sovietice, că Biroul Organizatoric se 
ocupă cu conducerea generală a muncii organizatorice, iar Biroul Politic cu conducerea 
muncii politice şi este just. Desigur că sunt o serie de probleme concrete de rezolvat. 

Tov. Gheorghiu: Se dă Biroului Organizatoric un grup de probleme să le studieze şi 
să vadă cum sunt aplicate şi să vină cu un raport. Este un referent şi un coreferent şi pe baza 
aceasta se ia o hotărâre şi face o apreciere Biroului Politic. 

Tov. Chişinevschi: Secretariatul este un organ operativ asupra tuturor problemelor. 
Are voie să rezolve şi probleme ale Biroului Organizatoric şi Biroului Politic. Biroul 
Organizatoric se ocupă îndeosebi cu problemele vieţii de partid însă rezolvarea lor 
operativă desigur aparţine Secretariatului. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie să fim atenţi la formulare, pentru că la o singură frază au 
fost patru interpretări. Noi trebuie să ne ţinem de principiile stabilite în Plenară. 

Tov. Chişinevschi: Trebuie să lămurim aici problema. Sunt de acord ca ordinea de 
zi să fie fixată de Secretariat, dar ce se întâmplă dacă vin totuşi cu alte propuneri? 

Tov. Luca: Trimitem la Secretariat. 
Tov. Gheorghiu: Noi vorbim aici că n-am avut plan. Plenara a stabilit rolul Biroului 

Organizatoric. El nu poate să înlocuiască celelalte două organe. Asta este clar. O graniţă 
între aceste organe nu se poate pune, însă nu poate să se confunde unul cu celălalt. I se dă 
Biroului Organizatoric doar pe baza planului aprobat. Planul cuprinde numărul de 
probleme ce trebuie rezolvate. Şi atunci, de vreme ce ordinea de zi a Biroului Organizatoric 
s-a stabilit de Secretariat, aceasta nu este generală, ci este legată de probleme concrete şi se 
stabilesc problemele concret. 

Tov. Chişinevschi: Ca să închidem discuţia, propun să ştergem al doilea punct, să 
rămână: ,,ordinea de zi se stabileşte de Secretariat. Şedinta este condusă de unul din 
tovarăşii secretari". În fiecare şedinţă fixăm că conduce secrehlrul cutare. 

Tov. Gheorghiu: Eu cred că trebuie făcut un alt proiect de funcţionare al Biroului 
Organizatoric, care să ţină seamă în redactare de observaţiile aduse aici. Adică să nu 
înlocuiască Secretariatul. În al doilea rând să indice mai precis funcţiunile şi modul de 
funcţionare a Biroului Organizatoric, să fie plin, pentru că materialul acesta nu este complet. 

Tov. Chişinevschi: Sunt de acord. Retrag prima propunere. 
Tov. Luca: Să fie un regulament de funcţionare. 
Tov. Gheorghiu: În prima parte în regulamentul de funcţionare să fie poziţia 

principială luată în Plenară şi să ne orientăm după materialul acesta sovietic despre 
atribuţiile Biroului Organizatoric. 
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Tov. Moghioroş: Mai bine să fie un proiect de plan şi attmci reiese. 
Tov. Gheorghiu: Da, şi pe baza proiectului de plan. 
Tov. Ana: Aici în materialul sovietic sunt numai problemele despre care Biroul 

Organizatoric trebuie să refere Biroului Politic. 
Tov. Luca: În plan se împart problemele: acestea merg la Biroul Politic acestea la 

Biroul Organizatoric. Hotărârea o publică C.C. 
Tov. Chişinevschi: Să fixăm cine reface materialul. 
Tov. Gheorghiu: Tot noi trei, adică tovarăşul Chişinevschi, Moghioroş şi eu. 

+++ 

Tov. Gheorghiu: Ordinea de zi a primei şedinţe a Biroului Organizatoric se 
propune să fie: 1) Despre funcţionarea Biroului Organizatoric; 

2) Aprobarea schemei structurii organizatorice a partidului; 
3) Aprobarea şefilor şi adjuncţilor secţiilor; 
4) Aprobarea nomenclaturii etc. (Citeşte). 
Aici problema este să vină ca hotărâre a Biroului Politic şi nu a Biroului Organizatoric. 
Tov. Ana: Să nu uităm că Biroul Organizatoric este un organ fonnat din membri ai 

Biroului Politic şi membri ai C.C. Membrii Secretariatului se compun din membri ai 
Biroului Politic, un organ mai restrâns şi ieşit din Biroul Politic, din sânul căruia s-a ales. 
Secretariatul poate să vină la Biroul Politic şi între C.C. vine la membri de partid să aprobe. 
Biroul Politic este a C.C. Pui Biroul Organizatoric să pregătească treburi pe care le aprobă 
Biroul Politic şi nu invers. 

Tov. Gheorghiu: Chestia aprobării structurii organizatorice este o chestiune de 
Birou Politic. Aprobarea funcţiilor şefilor de secţie <o> putem pune la Secretariat şi apoi să 
aprobe Biroul Politic. 

Tov. Luca: La prima şedinţă nu trebuie făcut altceva decât discutat funcţionarea lor, 
discutat aceasta şi adoptat planul, ca apoi să poată pregăti pentru următoarea şedinţă una din 
problemele fixate. Pregăteşte un proiect de hotărâre a C.C., se dezbate şi iese hotărârea C.C. 
pregătită de Biroul Organizatoric. Aceasta este activitatea sa. 

Tov. Chişinevschi: Sunt de acord. 
Tov. Gheorghiu: Propun ca despre stabilirea cum trebuie să funcţioneze Biroul 

Organizatoric să se întocmească acest material aprobat de Biroul Politic. 
Tov. Luca: Şi apoi de convocat această şedinţă şi de aprobat planul. 
Tov. Chişinevschi: Să facem o şedinţă a Biroului Politic împreună cu Biroul 

Organizatoric. 
Tov. Luca: Să facem planul de muncă şi al Biroului Politic şi al Biroului 

Organizatoric. Convocăm împreună şedinţa în care discutăm funcţionarea Biroului 
Organizatoric, aprobăm, devine aprobat <de> C.C., discutăm planul, aprobăm şi atunci 
prima şedinţă a Biroului Organizatoric va fi aplicarea planului său, la fel prima şedinţă a 
Biroului Politic <va fi> prima problemă fixată în plan. 

Tov. Gheorghiu: Proiectul despre funcţionarea Biroului Organizatoric trebuie să 
meargă la Biroul Politic, să fie aprobat de Biroul Politic. Biroul Organizatoric va funcţiona 
pe baza acestei hotărâri. Prima şedinţă a Biroului Organizatoric va fi în legătură cu sarcinile 
Biroului Organizatoric, unde se va arăta modul de funcţionare a Biroului Organizatoric, 
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atribuµile lui şi planul ce are de făcut pentru o perioadă anwnită. Aprobă schema de 
organiz.are iar Biroul Politic propune să fie hotărât. 

Tov. Ana: Cred că n-are de ce să vină la Biroul Politic. 
Tov. Gheorghiu: Să meargă la Secretariat, pentru că s-a luat hotărârea în principiu. 

Aprobarea şefilor şi adjwicţilor secţiilor tot la Secretariat Aprobarea nomenclaturii a C.C., 
a secţiilor, aceasta este o chestilllle a Biroului Politic. 

Tov. Ana: Eu cred la Secretariat Să nu încărcăm Biroul Politic. 
Tov. Gheorghiu: La Biroul Politic. 
Tov. Luca: Trebuie stabilite normele. Peste lll1 timp se însărcinează Biroul 

Organizatoric luând în discuµe cum intră în practică această nomenclatură. 
Nomenclatura o vedem în Secretariat, dar Biroul Politic hotărăşte principial. 
Tov. Chişinevschi: Eu sunt pentru Biroul Organizatoric sau Secretariat. 
Tov. Ana: Trebuie să rămână la Secretariat pentru că principial la Plenară s-a fixat 

că trebuie să facem nomenclatură. 
Tov. Rădlceanu: Biroul Politic trebuie să ştie cine pe cine numeşte. 
Tov. Gheorghiu: Eu propun: Secretariatul pregăteşte chestia aceasta şi supune 

Biroului Politic care ia hotărârea. Este o hotărâre principială, cine şi cum numeşte miniştri şi 
normele de confirmare în funcţiune. 

Tov. Chişinevschi: Dacă venim cu acest document la Biroul Politic, că Biroul 
Politic fixează nomenclatura C.C., înseamnă că nu numai la aceste documente, dar va vrea 
să numească instructorii secµilor etc. 

Tov. Cheorghiu: Aprobarea nomenclaturii ar fi trebuit să se facă în Plenară. Plenara 
a dat însărcinare Biroului Politic. Secretariatul să pregătească şi să ia hotărâre în numele 
C.C. Nu este vorba de a numi pe cineva 

Tov. Chişinevschi: Nu cu aprobarea nomenclaturii, ci cu hotărârea privitoare la 
modul de numire trebuie să mergem la Biroul Politic. În proiect este tabelul nomenclaturii. 
Acesta trebuie să-l rezolve Secretariatul. Miniştrii şi miniştrii adjuncţi, fără îndoială Biroul 
Politic. 

Tov. Gheorghiu: Este stabilirea cadrului principial, nu numiri nominale. Tabelul şi 
hotărârea trebuie să meargă împrellllă la Biroul Politic. Deci rămâne: despre funcµonarea 
Biroului Organizatoric - la Biroul Politic; aprobarea schemei structurii organizatorice a 
Partidului - la Secretariat; aprobarea şefilor şi adjuncµlor secµilor - la Secretariat; 
aprobarea nomenclaturii - la Biroul Politic; normele de confirmare în funcţiuni a 
nomenclaturii, cine pe cine numeşte - la Biroul Politic; planul de muncă al Biroului 
Organizatoric pe luna martie - Secretariatul pregăteşte şi şedinţa comună a Biroului Politic 
şi Biroului Organizatoric. 

+++ 

Tov. Gheorghiu: În legătură cu numirea şefilor şi adjW1cţilor secµilor dau citire 
propllllerilor (Citeşte). 

Tov. Luca: Cred că Ceauşescu este slab pentru Secµa Agrară. 
Tov. Moghioroş: Swit de acord că e slab. Am mai propus pe Malinschi. 
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Tov. Gheorghiu: La Secţia Agrară ar fi foarte nimerit, este economist în probleme 
agrare. Dacă vrem într-adevăr să stăpânim acest sector dată fiind importanţa lui, să-l punem 
peel. 

Tov. Luca: El este teoretician în probleme agrare, nu practician. Eu de exemplu n-aş 
avea nimic împotrivă ca Malinschi să fie ministrul Agriculturii. Nu este bine că l-am pus 
ministru şi acum să-l scoţi. 

Tov. Ana: Eu SW1t de acord să punem oameni care se potrivesc, dar să nu procedăm 
pripit Să luăm 2-3 oameni, pe care să-i pregătim pentru Ministerul Comerţului. Această 
secţie ne va ajuta la pregătirea acestor oameni. Ceauşescu nu este potrivit 

Tov. Luca: Să-l punem pe Chirtoacă. 
Tov. Mogbioroş: El niciodată în viaţă nu s-a ocupat de probleme organiz.atorice. Nu 

merge singur. Eu susţin Ceauşescu şi Chirtoacă, să se completez.e unul pe altul. 
Tov. Ana: Ceauşescu nu este bun organiz.ator. El merge pentru M.A.I. 
Tov. Teohari: Eu l-am cerut pentru Comisia de Stat pentru Sfaturi. 
Tov. Gheorghiu: Atunci rămâne Chirtoacă şi trebuie dat un adjunct, un organiz.ator 

bun. (Citeşte mai departe) 
Tov. Mogbioroş: Cu Gizella Vass la Secţia Externe nu prea SW1t de acord, pentru că 

noi am propus şi propllll ca să fie ajunctul lui Petrescu. Cred că este foarte necesar. 
Tov. Ana: Ar fi foarte bine, dar la munca de la Secţia Externe, care este o mllllcă 

grea, trebuie un om cu capul ei, un om absolut sigur, devotat. 
Tov. Luca: La Secţia Organelor Conducătoare de Partid intră o mulţime de 

elemente, de la sindicat, tineret, se întăreşte. 
Tov. Gheorghiu: Atunci suntem de acord cu Gizella la Externe. 
Tov. Moghioroş: Eu nu sunt de acord Propun pe tovarăşa Raia 
Tov. Ana: I-am dat 2 funcţiuni, nu poate să ducă muncă şi la Cancelarie şi alta 
Tov. Moghioroş: Am dat pe Manolache la Cancelarie. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Moghioroş nu este de acord cu Gizella Vass. 

Majoritatea Secretariatului este de acord Vass Gizella trece deci la Secţia Externe. 
(Citeşte mai departe). 
Tov. Luca: Lui Babenco di> trebuie dat lD1 adjunct care mai târziu să-l poată înlocui. 
Tov. Gheorghiu: (Citeşte mai departe). 
Tov. Luca: Şi cu Rogojinschi sunt de acord, dacă partea aceea a muncii cu plecările 

a trecut la Secţia Externe. 
Tov. Gheorghiu: (Citeşte mai departe) 
Trebuie să atrag atenţia asupra unor lipsuri ale tovarăşului Guină, propus pentru 

Comisia de Revizie. Principala sa lipsă este că n-are şira spinării când este vorba să ia o 
hotărâre, s-o aplice în practică. E foarte influenţabil. Când este influenţat în aplicarea llllei 
hotărâri, şovăie. O aplică, dar şovăie. 

Tov. Luca: Aici sunt chestiuni administrative, poate să meargă. 
Tov. Gheorghiu: Atunci de acord (Citeşte mai departe) 
Stoica Gheorghe poate că o s-o ia razna. Este puţin stângist. Dar are foarte mare 

experienţă şi are spirit critic, dar mai puţin spirit autocritic. În orice caz, dacă ţinem bine în 
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mână lucrurile, pe primul secret.ar al organizaţiei de Bucureşti şi judeţeana, îi controlăm; 
poate că o să meargă, trebuie mereu controlat şi îndrumat. 

Tov. Luca: El a suferit de un oarecare carierism, pe care însă 1-a părăsit. El era 
nemulţumit că nu era acolo unde credea că avea dreptul. Păcat că n-a lucrat în munca de 
partid aici, la C.C., înainte de a primi acest post. Totuşi, cu toate aceste slăbiciuni că este 
sectarist, nu ~e cont de condi~i şi atunci poate să facă abateri sectariste, dar cred că ajutat 
bine intrând în munca de partid şi, controlat, se poate foarte repede să se lepede de acest 
sectarism. Cred că ar putea face faţă. 

Tov. Gheorghiu: De acord (Citeşte mai departe). 
Tov. Teohari: Nu sunt de acord ca Florescu Gheorghe să treacă la organizaţia 

Bucureşti. Cred că nu am face bine să-l scoatem de la U.T.M. El a corespuns în munca 
aceasta. Suntem abia după un an de la unificare. Pe linie internaţională este lll1 om cunoscut 
şi apreciat şi de mare ajutor pentru tovarăşii sovietici din Comitetul Executiv al Federaţiei 
Mondiale, al cărui membru este. Tovarăşii sovietici au vorbit foarte bine despre el. Pe de 
altă parte n-aş avea nimic împotrivă să-l trimitem la o muncă unde este nevoie. Avem însă 
o situaţie grea la tineret. Dintr-un colectiv de 5 a plecat Lupu, Lala a fost exclus, iar Orşa a 
plecat la şcoală. Dacă pleacă şi Florescu rămâne numai Cornea. 

Tov. Gheorghiu: Are dreptate. La tineret avem bune elemente, dar sunt unele femei 
îngrijitoare şi să nu ne jucăm cu asta. S-au ridicat tovarăşi no~ sunt însă prea tineri. Eu propun 
să-i mai dăm lui Florescu ca al doilea secretar pe Mihalache, ca să întărim munca la tineret 

Tov. Teohari: Propun ca la Organizaţia Bucureşti să-l punem pe Oproiu, cel mai 
bun secret.ar de judeţeană, cum spune tovarăşul Petrescu. 

Tov. Moghioroş: E din ilegalitate. 
Tov. Gheorghiu: L-am remarcat şi eu. Este un băiat cu foarte mare perspectivă. Să-l 

punem la Bucureşti, dar să nu slăbim munca dincolo. · 
Tov. Chişinevschi: A fost şi o propunere să-l scoatem pe Vinţe şi să-l dăm la 

Bucureşti, dar nu merge. 
Tov. Gheorghiu: Atunci hotărâm că trece Oproiu la Bucureşti. (Citeşte mai 

departe). Acum am să citesc propunerile pentru adjuncţii şefilor de secţie. (Citeşte) 
Tov. Moghioroş: Eu nu sunt de acord cu tovarăşa Raia ca adjunct la Secţia 

Organelor Conducătoare de partid. Menţin propunerea cu tovarăşa Gizella. 
Tov. Chişinevschi: Eu o propun ca adjunct la Propagandă. 
Tov. Gheorghiu: Este chestia dacă se împacă la treabă. Dar nu înţeleg de ce trebuie 

să existe asemenea situaţie. 
Tov. Ana: Eu propun să treacă tovarăşa Raia la Organizaţia conducătoare pentru că 

nu e posibil să facă treabă deodată şi la Cancelarie. La Cancelarie propunem pe altul. 
Tov. Moghioroş: Eu nu spun că tovarăşa Raia nu corespunde, dar ştiu că există 

anumite păreri personale şi se vor ciocni cu Petrescu. Tovarăşa Raia o să-i facă critică şi n-o 
să-i placă. 

Tov. Gheorghiu: El are această atitudine de înăbuşire a libertăţii. Din această cauză 
nu-i place Raia Tovarăşa Raia are şi lipsurile ei, însă atrage atenţia. Tovarăşul Petrescu are 
unele apucături care trebuie stârpite. 
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Deci atunci hotărâm: tovarăşa Raia ca adjunctă la Secţia Organelor Conducătoare. 
(Citeşte mai departe). Văd că Guină este şi aici şi la Comisia de Revizie. Cred să-l înlocuim 
aici cu altul sau să ridicăm oameni la Secţie. Atunci Guină rămâne, dar să ridicăm pe alţii. 
(Citeşte mai departe) 

Tov. Chişinevschi: La Roller în ultimul timp se vede o îmbunătăµre foarte serioasă. 
Tov. Gheorghiu: Suntem de acord, cu condiţia şi aici să pregătească oameni. 
Tov. Chişinevschi: Niculescu trebuie lăsat deocamdată la o parte, trebuie văzut la 

verificare. 
Tov. Gheorghiu: În regulă. (Citeşte mai departe) 
Tov. Moghioroş: Mai e aici problema lui Goldberger. Tovarăşii au făcut iniţial 

propunerea să fie şi el adjunct la Propagandă. 
Tov. Chişinevschi: Şi aşa sunt prea mulţi evrei. Tocmai aceasta era motivul. 

Goldberger lucrează bine, însă nu este lămurită situaţia lui cu excluderea din 1934. 
Tov. Luca: Trebuie restabilită situaţia lui. Omul a fost în închisoare, a luptat la 

Doftana şi peste tot. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie analizată situaţia lui, s-o cunoaştem şi pe baza aceasta să 

se dea o hotărâre. (Citeşte mai departe). Pe Zaharia Dumitru văd că nu-l cunoaşte nimeni. 
Atunci de ce-l propunem? Punem un semn de întrebare. Şi la Teodoro la fel punem semn 
de întrebare. (Citeşte mai departe). Adjunct la Secţia Agrară trebuie găsit un om energic, 
bun organizator. 

Tov. Luca: Pe cât este posibil, adjuncţii să fie profesionişti. 
Tov. Gheorghiu: Adjunct la plan şi finanţe trebuie găsit unul. 
Tov. Moghioroş: Costache Petre ar putea să fie. Şi Petrică Anastasiu ar fi bine acolo. 
Tov. Gheorghiu: Să găsim aici pe cineva. Trebuie discutat aici şi cu tovarăşii din 

secţia în care a lucrat. Cu Petrică Anastasiu avem alte planuri. (Citeşte mai departe) 
Tov. Ana: Nu sunt de părere că e tocmai bine să fie numai femei la Secţia Externă. 
Tov. Gheorghiu: Atunci să vă gândiţi aici cu tovarăşa Ana. (Citeşte) 

+++ 

Tov. Gheorghiu: (Citeşte nomenclatura C.C.) 
Tov. Ana: Să nu-i punem şi pe membrii Colegiului judeţean. 
Tov. Moghioroş: Propun să intre numai preşedinţii colegiilor. 
Tov. Chişinevschi: La Bucureşti să rămână şi membrii colegiului, în provincie 

putem să-i scoatem. 
Tov. Luca: Adjuncţii secţiilor organi:zaţiei Bucureşti să nu intre în nomenclatura 

C.C., să răspundă ei. 
Tov. Chişinevschi: Propun numai de la Bucureşti să rămână adjuncţii secţiilor. 
Tov. Ana: Eu sunt de părere ca adjuncţii secţiilor să pună ei. Noi nu am cunoscut 

nici pe toţi adjuncţii de la C.C., atunci mai degrabă nu ştim pe cine punem la Bucureşti. 
Tov. Moghioroş: Eu cred că e bine să rămână aici. 
Tov. Gheorghiu: Susţin propunerea să nu încărcăm C.C. şi cu adjuncţii secţiilor, 

deşi am hotărât că intră în nomenclatura C.C. Trebuie ca ei să aibă sentimentul de 
răspundere, altfel îi legăm de mâini şi de picioare. Încărcăm C.C., o să fie numai formal. 

Tov. Chişinevschi: Mă retrag de la propunere, fără convingere. 
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Tov. Luca: Nomenclatura poate fi oricând lărgită. Dacă îi lăsăm la C.C. înseamnă 
că ne ocupăm noi de cadrele lor. 

Tov. Moghioroş: Propun în principiu să mergem pe linia aceasta ca treptat, 
deocamdată fixăm şi apoi lărgim în măsura organizării noastre, deşi convingerea mea este 
că pune capăt schimbărilor oamenilor în 24 ore, că pune mai multă disciplină, mai multă 
ordine o să fie în chestia cadrelor. Cred că nu vom greşi dacă vom constrânge şi vom merge 
să lărgim treptat. Susţin propunerea ca adjuncţii secţiilor de la Bucureşti să rămână la C.C. 

Tov. Gheorghiu: Bine. 
Tov. Moghioroş: Inspectori sunt numai 5. 
Tov. Gheorghiu: Bine, să rămână. Sectoarele le ştergem. 
Tov. Luca: Membrii comitetelor judeţene să nu rămână toţi, numai biroul. 
Tov. Chişinevschi: În prealabil de alegere trebuie văzut cine este. 
Tov. Gheorghiu: Dacă îl numim, se calcă principiul de clasă al partidului. 
Tov. Moghioroş: Totul se alege, însă sunt obligat să ţin evidenţa lui la C.C. şi fără 

aprobarea C.C. nu poate să-l dea afară. Să nu poată fi pus în altă muncă fără aprobarea C.C. 
Tov. Gheorghiu: De acord Numai preşedinţii colegiilor din provincie rămân. 
Tov. Chişinevschi: Directorii şi profesorii şcolilor medii să rămână aici, iar asistenţii 

să treacă la judeţene. 
Tov. Gheorghiu: Da. Şi la şcoala de 3 luni, la fel ştergem asistenţii. 
Tov. Chişinevschi: Propun la aparatul C.G.M. să scoatem adjuncţii şi instructorii 

secţiilor. Să punem şefii secţiilor C.C. ai C.G.M. 
Tov. Gheorghiu: Instructorii Uniunilor îi ştergem. 
Tov. Ana: De ce nu punem şi secretarii de partid a marilor întreprinderi, dacă 

punem pe preşedinţii de sindicat? 
Tov. Gheorghiu: Just Îi punem la punctul 23, pagina 2. 
Tov. Ana: La U.T.M. acelaşi lucru ca la C.G.M. Şefii de secţii să rămână, ffiră 

adjuncţi şi instructori. 
Tov. Gheorghiu: La Sfaturi să zicem comitete „executive" judeţene. 
Tov. Ana: Eu mă tem să nu prefacem aceste sectoare în organe de cadre dacă 

punem pe toţi în nomenclatura C.C. 
Tov. Luca: Ministerul respectiv trebuie să se ocupe; trebuie şters. 
Tov. Gheorghiu: Şefii de secţii de la Sfaturi şi instructori îi ştergem. Rămân 

preşedinţii şi secretarii Comitetelor Provizorii. 
Tov. Chişinevschi: Eu propun la Frontul Plugarilor să scoatem numai instructorii 

judeţeni. Restul să rămână. 
Tov. Gheorghiu: Instructorii U.T.M. judeţeni ştergem, la U.F.D.R instructorii 

judeţeni ştergem. 

· Tov. Ana: Instructorii C.C. rămân în toate părţile. 
Tov. Moghioroş: Plenara a hotărât ca Biroul Politic să hotărască dacă organizaţiile 

de masă sau şă treacă ca (sic! secţie la organele conducătoare. Noi am fost de părere să nu 
facem o secţie separată, ci un sector în cadrul Secţiei Organelor Conducătoare . 

. Tov. Luca: Sunt pentru această propunere. 
Tov. Gheorghiu: (Citeşte mai departe). 
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Tov. Luca: Facultăţile ştiinţelor de planificare şi finanţe de ce trebuie să fie aici la 
Propagandă? 

Tov. Chişinevschi: Ne-am gândit să punem aici pentru că este strâns legat de 
marxism-leninism, dar nu insistăm să rămână aici. 

Tov. Luca: Trebuie scos de aici. 
Tov. Ana: Universităţile au diferite facultăţi. Directorii de studii sunt pe facultăţi, nu 

pe llll.Îversităţi. De exemplu, un director de studii la medicină n-are ce căuta aici. 
Tov. Gheorghiu: Să concretizeze şi să modifice. 
Tov. Chişinevschi: Şi fiecare să treacă la sectorul lui. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie o precizare făcută în activitatea noastră că trebuie atrasă 

atenţia, de exemplu când scoate ingineri de la o ramură, să colaboreze cu ministerul 
respectiv. 

Tov. Ana: La universităţi până la rector putem merge. 
Tov. Chişinevschi: Cu rectorii suntem de acord. La institute cu precizarea care 

institut trebuie să treacă. 
Tov. Gheorghiu: Deci chestia aceasta cu facultăţile şi institutele să fie încă o dată 

văzută pe anumite specialităţi. Punem aici „cu precizare". 
Tov. Luca: Aceste edituri trebuie simplificate. Sunt ca un fel de edituri particulare. 
Tov. Gheorghiu: O să hotărâm chestiunea aceasta, poate să mai simplificăm, să-i 

llllÎficăm, să-i stratificăm. 

Tov. Chişinevschi: Sunt de acord Să vedem. Aici mai trebuie introdus preşedintele 
comitetelor aşezămintelor culturale, vice-preşedintele şi membrii. 

Tov. Ana: Mă gândesc că sunt directori agricoli pe judeţe care sunt un element 
hotărâtor. Aceşti agronomi, numiţi directori organiz.atorici, nu sunt legaţi de Sfaturi. 
Agricultura în general să o mai lăsăm şi să ne mai sfătuim şi cu Veretenicov. 

Tov. Moghioroş: Să fie şi ajutorii împuternicitului de judeţ la colectare. 
Tov. Luca: Secţia Agrară n-o să aibă nici o legătură cu şefii de secţii de la Sfaturile 

Populare pentru că ei aparţin Sfatului. 
Tov. Chişinevschi: Problema aceasta trebuie studiată. 
Tov. Gheorghiu: Punem aşa: împuterniciţii judeţeni „şi adjuncţii lor'' la colectare. 
Tov. Rădăceanu: Toate secţiile de la Sfaturi ar trebui puse la ministere. 
Tov. Chişinevschi: Şefii secţiilor agrare judeţene. 
Tov. Gheorghiu: Da, trebuie pus la toate ministerele. Adăugat şeful secţiilor 

judeţene în cadrul Sfaturilor Populare. 
Tov. Luca: Ministerul de Externe aparţine de Secţia Externă? 
Tov. Chişinevschi: Aşa ar fi just să fie acolo toţi ambasadorii etc. 
Tov. Ana: Da, este just. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie să vedem şi cu Comerţul Exterior unde trece. 
Tov. Ana: La comerţ ar trebui să treacă. E adevărat că sunt oameni care pleacă în 

străinătate, dar ocupaţia lor principală e comerţul şi nu poţi rupe în două, să dai o parte la 
Secţia Externă şi o parte la Secţia Comerţ. Trebuie să rămână împreună şi să treacă la 
comerţ. Posibilităţi de control avem şi prin misillllÎle noastre din străinătate. 

Tov. Luca: Nu ar fi rău să aibă un dublu control şi pe linia Secţiei Externe. 
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Tov. Chişinevschi: ~ propune să rămână aici ministrul de Externe, miniştrii 
adjuncţi, consilierii, reprezentanţii în străinătate, ambasadorii etc. misiunile diplomatice 
complet, directorii ministerului. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord cu părerile că Ministerul Comerţului Exterior are să 
ducă politica sa proprie şi să intre la Secţia Plan, Finanţe, Comerţ. 

Tov. Chişinevschi: Deci Comerţul Exterior să intre în Secţia plan, finanţe, comerţ. 
Atunci trebuie 2 sectoare în organizarea secţiei propriu-zis. Sectorul comerţ interior şi 
exterior. La Secţia externe mai intră şi corespondenţii de presă din străinătate. 

Tov. Gheorghiu: Primim propunerea tovarăşului Chişinevschi. După îmbunătăţirile 
făcute în şedinţă trebuie făcute şi schimbările din schema de organizare. 

Acum trecem la Secţia Gospodărie Administraţie. Aici prevede casele de odihnă din 
Snagov şi Valea Prahovei. Poate să fie şi în altă parte şi să ştergem deci „Snagov şi Valea 
Prahovei". 

Tov. Chişinevschi: Propun ca administratorul de la Institutul de studii politice să 
treacă la nomenclatura gospodăriei de partid. 

Tov. Gheorghiu: De acord. Cu propunerile de îmbunătăţiri şi observaţiunile făcute 
putem considera primit proiectul nomenclaturii C.C. 

Urma ca tovarăşa Ana să precizeze unele lucruri pentru Secţia Agrară, pentru a 
vedea mai clar funcţiile. Iar pe linia învăţământului trebuie precizate acele lucruri. 

Tov. Teohari: ~ cere să se vadă şi nomenclatura Sfaturilor Populare, trebuie luate 
schemele de organizare şi văzute. 

Tov. Gheorghiu: La întocmirea procesului verbal să fie indicate îndreptările, 

propunerile de îmbunătăţire concret Să îndreptăm acum şi să primim acum. 
Cu observaţiunile şi îmbunătăţirile, Secretariatul a primit proiectul prezentat. 
Tov. Gheorghiu: Hotărârea privitoare la modul de numire în funcţii. 
Tov. Luca: Nwnirile stmt fixate prin lege. Înainte de a fi numit de minister trebuie aprobată 

mnnirea de C.C., deci să punem ,,aprobat''. Să nu aducem pe toţi la C.C. pentru aprobare, ci la 
secţiile respective. Fiind vorba şi de aprobări şi numiri punem ,,aprobări şi numiri". 

Tov. Gheorghiu: C.C. numeşte numai în poziţiile cheie, cele mai importante locuri. 
Dau citire proiectului (Citeşte). 
Tov. Teohari: Formularea este greşită că numirile se fac de Biroul Organizatoric în 

şedinţă, iar în perioada între şedinţe Secretariatul, parcă Secretariatul ar fi un organ inferior. 
Tov. Chişinevschi: Formulăm aşa: ,,În şedinţa Biroului Organizatoric sau al 

Secretariatului aprobările de numiri şi numirile se vor face de Biroul Organizatoric sau de 
Secretariat." Apoi să punem „se aprobă" în loc de „se confirmă" de către secretarul C.C. 
care răspunde pentru secţia respectivă. 

Tov. Gheorghiu: Pe miniştrii şi pe miniştrii adjuncţi trebuie să-i propună Secretariatul. 
Tov. Chişinevschi: Atunci să-i scoatem din nomenclatură. 
Tov. Moghioroş: Pe oricine propui trebuie să ai datele, documentele de partid 
Tov. Chişinevschi: Atunci să punem „propunerile se fac de secţii exceptându-se 

miniştrii şi adjuncţii". 

Tov. Gheorghiu: Însă pentru cei care nu sunt membri de partid se ţine evidenţă. 
Tov. Ana: Cred că nu e nevoie de punctul 3. 
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Tov. Teohari: Pe şefii de secţii nu-i desemnezi, pe ei îi numeşti. 
Tov. Gheorghiu: Fonnulăm aşa: miniştrii, miniştrii adjuncţi, preşedinţii comitetelor 

de pe lângă Consiliul de Miniştri, vor fi desemnaţi de Biroul Politic sau Secretariat, iar şefii 
Secţiilor C.C. vor fi numiţi ... " 

Tov. Luca: Trebuie puşi şi membrii Prezidiului. 
Tov. Gheorghiu: Da, îi punem. Cu şefii de secţii putem spune aşa ,,numirea în 

postul de şef de secţie şi adjunct se va face de Biroul Politic sau Secretariat, iar numirea în 
postul de inspector al Secţiei de către secretarul C.C. care răspunde pentru secţia 

respectivă." La punctul 3 ,,în celelalte funcţii cuprinse în nomenclatură". 
Tov. Chişinevschi: ,,În afară de cele cuprinse în punctul 2". 
Tov. Teohari: Punctul 5 nu este clar. · 
Tov. Chişinevschi: Dacă secţia respectivă face propuneri, vine cu documentul 

redactat la secretarul respectiv şi merge şi la ministru să arate caracteristicile. Fără 

aprobarea C.C. nici un ministru nu poate să numească în ministerul său dintre cei prevăzuţi 
în nomenclatură. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie pus „desemnat'' în loc de ,,numit'' de C.C. 
Tov. Luca: Secţiile n-au dreptul să cheme pe ministru. 
Tov. Moghioroş: Dar trebuie să meargă la ministru ca să-l infonneze, şeful secţiei îl 

infonnează. 

Tov. Chişinevschi: Atunci când este vorba de aprobarea de numire în funcţii în 
aparatul de stat, care avizul ministrului respectiv, pe care o supune Biroului Organizatoric 
sau Secretariatului. 

Tov. Luca: Secţia trebuie să lucreze cu Direcţia Cadrelor din minister, iar acest 
director are legătură directă cu ministru. 

Tov. Gheorghiu: Propunerile de numire în aparatul de stat vor fi făcute de către 
secţia respectivă în colaborare cu cadrele Ministerului. 

Tov. Ana: Nu este just să spunem „şeful secţiei va cere în prealabil şi avizul 
ministrului". 

Tov. Luca: Este altceva când ministrul este chemat de secretarul C.C. respectiv şi 
nu de şeful secţiei. Trebuie să apărăm autoritatea de stat. 

Tov. Gheorghiu: Departamentele respective trebuie să se ocupe de creşterea 

cadrelor. Secţiei i se dau atribuţiuni în cadrul nomenclaturii C.C., sesizează în legătură cu 
direcţia respectivă de cadre şi se sfătuieşte. Nu dă directive. 

Trebuie să scoatem „cu avizul ministrului". 
Tov. Ana: Să scoatem tot punctul. Punctul 3 este clar, ajunge. 
Tov. Teohari: Poate să cadă şi punctul 5, este suficient punctul 4 a-b. 
Tov. Gheorghiu: Just. 
Tov. Luca: Să nu spunem „cere avizul", ci „părerea". Nu se poate să se desemneze 

pe cineva în minister peste capul ministrului. 
Tov. Gheorghiu: Fonnularea sună deci: ,,Pentru propunerile de numire în aparatul 

de stat, şeful secţiei va cere în prealabil şi părerea ministrului respectiv". 
Tov. Chişinevschi: La punctul 6 propun: ,,După numirea sau aprobarea de numire 

în funcţia respectivă hotărârea este comunicată organelor interesate". 
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Tov. Gheorghiu: Propuneri pentru împărţirea muncii (Citeşte). 
Tov. Moghioroş: Lipseşte Comisia de Revizie. 
Tov. Ana: Să-i dăm tovarăşului Luca 
Tov. Moghioroş: Tineretul nu este la mine. 
Tov. Luca: Naţionalităţile rămân la Miron şi Cultele la mine. 
Tov. Gheorghiu: Deocamdată să repartizăm secţiile aşa cum am hotărât Cred că 

este bună propunerea să continuăm cu tineretul şi cu femeile. 
Tov. Moghioroş: Şi să vedem şi la Frontul Plugarilor cine se ocupă. 
Tov. Gheorghiu: Deci cu împărţirea secţiilor toată lumea este de acord Şedinţa se 

întrerupe la ora 16:30 şi se redeschide la ora 18. 
Tov. Cbişinevschi: Cu toate aceste probleme trebuie să mergem la Biroul Politic. 
Tov. Teohari: Arondarea trebuie pusă la ordinea de zi. 
Tov. Gheorghiu: Mâine, 10 martie, ţinem şedinţa Biroului Politic. 

+++ 
Tov. Gheorghiu: Problemele pentru planul de muncă pe luna martie. (Citeşte). 
Tov. Ana: Raportul la gospodăria colectivă să-l facă sau Vaida sau Chirtoacă, nu e1L 
Tov. Gheorghiu: Să asculte Secretariatul un raport al gospodăriilor colective, să nu 

ne oprim şi la gospodăriile de stat. 
Tov. Luca: <În> ce priveşte gospodăriile colective nu este vorba de hotărâre 

principială, ci de a controla activitatea de până acum şi de a îndrepta greşeli organiz.atorice 
şi merge foarte bine la Biroul Organizatoric. 

Tov. Gheorghiu: Să facă Chirtoacă. Pasajul acesta ,,imediat după ce Biroul Politic 
va hotărî ... etc." nu trebuie. 

Tov. Ana: Eu spun să facem totuşi la Biroul Politic gospodăriile colective. Sunt o 
serie de greşeli. De un an de zile s-a lucrat şi nu s-a dat un raport încă. Trebuie văzut dacă 
s-a lucrat bine sau nu. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord. 
Tov. Ana: Sunt însă şi probleme care privesc o serie de tovarăşi din Biroul 

Organiz.atoric. Având în vedere că este vorba de o dare de seamă, poate să facem o şedinţă 
comună. 

Tov. Gheorghiu: Bine. 
Tov. Moghioroş: Prima şedinţă a Biroului Organizatoric nu este şedinţă de 

constituire. Deci să ştergem acest cuvânt. 
Tov. Gheorghiu: Bine. (Citeşte mai departe). Colectările-la Secretariat 
Tov. Moghioroş: Trebuie pusă şi activitatea lui Draghici, având în vedere că va fi 

schimbat de acolo. 
Tov. Luca: Problema comerţului nu se poate amâna şi trebuie să intre în luna 

martie. Schimbul între oraş şi sat 
Tov. Gheorghiu. Just 
Tov. Moghioroş: Malinschi şi cu mine lucrăm, dar nu putem obţine aşa repede 

datele şi nu putem în martie. 
Tov. Luca: Şi gospodăriile de stat trebuie în luna aceasta discutate. 
Tov. Gheorghiu: Un raport despre gospodăria de stat 
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Schema de organiz.are va suferi unele îmbunătăţiri şi s-o vedem la Secretariat 
Tov. Moghioroş: Eu cred că chestiunea (sic!) aceasta trebuie să meargă la Biroul 

Organiz.atoric. Este vorba de numărul oamenilor etc. 
Tov. Gheorghiu: Bine, atunci să hotăram când să ne întrunim. Câţiva secretari au 

schemele, să ne uităm şi să ne spunem părerea. Să fixăm şedinţa la începutul săptămânii viitoare. 
Tov. Moghioroş: Atunci pot să organizez secţiile şi sectoarele, rară aprobarea schemei? 
Tov. Gheorghiu: Da. Să venim cu schemele luni. 
Tov. Moghioroş: Vă rugăm să aprobaţi să fie convocaţi secretarii judeţeni din 13 

oraşe şi preşedinţii respectivi ai Comitetului Provizoriu pentru a fi consultaţi pentru arondare. 
Tov. Gheorghiu: Bine. Dar ei trebuie să ştie dinainte ce aveţi de gând, ca să se 

pregătească. Aş propune să dâţi indicaţii scurte cu ce anume trebuie să se preocupe. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 22. 

T 
D.A.NlC.,fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 15/1950,f 8-28. 

11.1950, martie 10. Stenograma şedinţei Biroului Politic al CC. al P.MR privind: 
măsuri pentru aplicarea hotărârilor Plenarei CC. al P.MR in probleme organizatorice; 
hotărârea cu privire la desfăşurarea activităţii C. C.; hotărârea privind numiri in juneţii din 
cadrul nomenclaturii C. C. 

Şedinţa Biroului Politic 
din 10 martie 1950 

Şedinţa se deschide la ora I 8: 15. 
Prezidează tov. Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif 

Chişinevschi, Alexandru Moghioroş, Gheorghe Apostol, Emil Bodnăraş, Miron 
Constantinescu, Theodor Iordăchescu, Gheorghe V asilichi, Ştefan Voitec, Chivu 
Stoica, Mihai Moraru, IosifRangheţ şi Vasile Vaida. 

Ordinea de zi: 
1. Propuneri în legătură cu măsuri pentru aplicarea în practică a hotărârilor Plenarei C.C. 
Tov. Gheorghiu: Propunem măsuri în cadrul hotărârilor Plenarei noastre pentru 

aplicarea lor în practică. Pentru aceasta am întocmit aceste hotărâri în principiu, în care 
stabilim principiile de bază ale nomenclaturii, numirile etc. Prin acestea se pune ordine în 
ceea ce priveşte nomenclatura C.C., de ce trebuie să se ocupe secţia respectivă etc. 

Dau citire acestor hotărâri, urmând să vă spuneţi părerea. Nomenclatura nu este 
completă, lipsesc de la unele secţii, pentru că sunt în curs de elaborare, am să vă citesc 
câteva spre exemplificare, pentru a vedea cum se reflectă în mod practic această hotărâre de 
principiu. (Citeşte) 

Tov. Vasilichi: Cred că ar fi mai bine să spuneţi în legătură cu şedinţele 

Secretariatului că se ţin când e nevoie, nu de 2 ori pe săptămână. 
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Tov. Gheorghiu: De două ori pe săptămână e minimum. Am călcat de foarte multe 
ori însăşi statutul nostru, dacă am căuta să vedem de câte ori am ţinut şedinţe Plenare şi nu 
se poate spune că n-au fost probleme care n-ar fi trebuit aduse la Plenară. Noi putem fi traşi 
la răspundere în Plenară pentru această călcare a statutului şi să nu ne jucăm. Să introducem 
o regulă strictă, în ceea ce priveşte ţinerea regulată a şedinţelor. Dar dacă va fi nevoie să se 
ţină mai des şedinţe, desigur că vom ţine. 

Sunteţi de acord? Toată lumea e de acord. 
Atunci putem considera aprobat proiectul de hotărâre. 
Al doilea proiect de hotărâre priveşte modul de numire în funcţii în cadrul 

nomenclaturii a C.C. al P.M.R. (Citeşte) 
Tov. Bodnăraş: Aici se spune: ,,Pentru propunerile de numire şeful secţiei va cere şi 

părerea ministrului". Cred că ,,şi" părerea ministrului nu e just. 
Tov. Gheorghiu: Se poate întâmpla să nu ceară părerea ministrului. Şi apoi nu C.C. 

îl numeşte ci ministerul, C.C. îl desemnează. 
Tov. Chişinevschi: Dacă se face o propunere, face propunerea secţia în care intră 

treaba, dar este bine să se consulte cu ministrul respectiv. 
Tov. Luca: Să nu se înţeleagă că ministrul se supune secţiei. 
Tov. Gheorghiu: Secţia face parte din aparatul C.C. Atribuţiile lor sunt precise, 

categorice, aici nu încape îndoială că o să fie tendinţe nejuste împotriva cărora va trebui să 
luptăm. Atunci când este vorba de a numi pe cineva pe linia de stat într-o funcţie care face 
parte din nomenclatura C.C. Secţia pregăteşte pentru C.C. respectiv pentru Secretariat, 
Biroul Politic sau Biroul Organizatoric documentele tovarăşului respectiv. Ei vin cu 
documentele precizate în hotărâre. Se cere şi părerea ministrului pentru că va lucra în cadrul 
ministerului respectiv, deci nu-i este indiferentă ministrului calificarea profesională, 

pregătirea lui. Poate are llll cuvânt de spus. Ministerul are în subordine o direcţie de cadre. 
Toate direcţiile de cadre trebuie să lucreze în baza directivelor C.C. la realizarea planului de 
ridicare a cadrelor necesare tuturor funcţiunilor de sus până jos, pentru a putea să-şi asigure 
activitatea nromală. Însă denumirea propriu-zis în funcţia aceea care intră în nomenclatura 
C.C. desemnarea pentru a fi numit, o face conducerea partidului. Ministerul nu poate să 
schimbe pe nici unul din cei desemnaţi rară avizul C.C. Dacă de exemplu unul din cei 
desemnaţi de C.C. pentru a fi numit nu este tocmai pe placul ministrului, el n-are voie să-l 
schimbe, trebuie să se adreseze neapărat C.C., Secretariatului. 

De asemenea, trebuie văzut şi un alt aspect. Nu cumva şeful secţiilor, având în 
atribuţiile lor prezentarea de propuneri şi sarcina de a ţine evidenţa cadrelor din 
nomenclatura lor, să ajungem la situaţia veche când secţiile numeau, schimbau, încălcau pe 
ministru, sau ministerele foloseau secţia ca o anexă a ministerului respectiv. 

Ovligaţia de ridicare a cadrelor în aparatul de Stat, este a unităţilor, a acelor instituţii 
din cadrul ministerului respectiv, care se ocupă cu ridicarea cadrelor. Secţiaprezintă numai 
propuneri, ţine evidenţa, selecţionează. Dar creşterea aparţine ministerului. 

Tov. Luca: Niciodată nu veţi avea cadre dacă nu le creşteţi singuri. Trebuie şi cadre 
care se ocupă de creşterea cadrelor. 

Tov. Vasilichi: Cadrele din minister aveau până acum legătură cu Direcţia Cadrelor 
C.C. Cu cine o să aibă legătura în viitor? 
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Tov. Gheorghiu: Direcţiile Cadrelor din ministere fac parte din nomenclatura C.C. 
Ei vor avea legătură cu secţia respectivă. 

Tov. Luca: Dacă aţi fost atenţi la Rezoluţia Plenarei, acolo se fixează clar rostul 
secţiilor. Cel mai mare rol al secţiilor este controlul aplicării în practică a tuturor hotărârilor 
C.C. pe ramura respectivă. Aceasta este activitatea de bază.. A controla înseamnă a avea 
relaţii şi cu cadrele şi cu organele, el se infonnează, el ajută, arată care erau hotărârile, face 
observaţii că au călcat hotărârile, ajută în felul acesta aplicarea hotărârilor. Pregăteşte 
materiale pentru C.C. pentru a fi discutate, în ramurile respective. Duce activitate, nu de 
instrucţiuni sau hotărâri, dar are un rol extrem de important de a ajuta în aplicarea liniei 
C.C., controlul muncii şi se ocupă cu selecţionarea cadrelor, ţine evidenţa cadrelor care intră 
în nomenclatură. 

Dacă noi am merge mai departe pe linia ca să aşteptăm ca secţiile să ne dea cadre, 
niciodată nu vom avea cadre. Cadrele se fonnează în acţiune şi luptă şi în şcoli, pe care 
trebuie să le lărgim la fiecare minister, trebuie să aibă nonnala creştere a cadrelor. Fiecare 
secţie are sectorul cadrelor sale, aşa şi fiecare instituţie se ocupă cu cadrele şi creşterea lor. 
Practic nu secţia va fi cu iniţiativa ca să propună, ci dacă cadrele ministerului lucrează bine, 
tocmai ministerul va propune oamenii ca să fie numiţi în cutare post sau omul cutare să fie 
schimbat pentru că nu corespunde. Atunci secţia în legătură cu cadrele ministerului o să 
vadă şi discută propunerea schimbării. Secţia cercetează şi supune C.C. şi C.C. hotărăşte. 
Acestea sunt relaţiile ce priveşte cadrele. Nicidecum să nu ne gândim că secţiile se vor 
ocupa şcolile de cadre şi să creez.e cadre pentru fiecare minister sau să înlocuiască direcţia 
cadrelor din ministere sau să ia răspunderea asupra cadrelor. Fiecare trebuie să lupte serios 
pentru întărirea direcţiei cadrelor la instituţia respectivă. Datoria noastră este să numim 
oameni corespunzători ca directori de cadre, care se ocupă cu creşterea cadrelor, şcoli, 

învăţământ. Acesta este cel mai important lucru. 
Tov. Miron: Sunt unele lucruri care nu sunt prevăzute în această hotărâre. La 

articolul 2 ,,Biroul şi membrii Prezidiului Marii Adunări Naţionale, miniştrii" etc. Cred că 
nu este bine să punem pe toţi într-o singură frazA, pentru că sunt funcţiuni politice care se 
fonnează în diferite feluri; una este biroul şi membrii Prezidiului Marii Adunări Naţionale 
aceştia sunt propuşi de partid, dar sunt aleşi de Marea Adunare Naţională, deci nu pot fi 
puşi în categoria miniştrilor. Preşedintele Consiliului de Miniştri, vice-preşedinţii etc. nu 
sunt aleşi ci desemnaţi şi numiţi. 

Trebuie să fim foarte precişi în fonnulare. Documentul este un document de foarte 
mare însemnătate internă de partid. Propun deci ca Biroul şi membrii Prezidiului Marii 
Adunări Naţionale să fie puşi într-o frază separată. 

Apoi <În> ce priveşte conducerea organizaţiilor de mase şi aceştia sunt aleşi. N-avem 
interes să prez.entăm în document că democraţia organizaţiei de mase şi de stat este o vorbă 
numai pentru opinia publică. Noi respectăm acest document şi partidul sprijină şi respectă 
democraţia internă, de aceea trebuie să fim precişi în formulare, făcându-se distincţie între 
tovarăşii care urmează să fie aleşi de cei care vor fi numiţi. 

A doua observaţie în punctul 5, litera d) ,,Atunci când este vorba de o numire ... etc." 
Din fonnulare iarăşi reiese că organizaţiile de masă nu au o democraţie internă. Partidul 
desemnează candidatul pe care organizaţia de masă îl alege. La punctul 6 „părerea şi a 
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ministrului" apare că şeful Secţiei de la C.C. faţă de ministrul titular este în poziţie 
superioară. Să rămână aşa: ,,şeful secţiei va cere părerea ministrului respectiv. Fără ,,şi". 

Tov. Bodnăraş: Această formulare în totalitatea ei este inutilă, pentru că apare că 
aceste proplllleri ocolesc ministrul şi i se aduc la Clllloştinţă abia când ajllllge la şeful secţiei. 

Tov. Gheorghiu: Are dreptate. Cu observaţiile tovarăşului Miron cu necesitatea de 
a îmbllllătăţi formularea în spiritul celor propuse şi cu propllllerea tovarăşului Bodnăraş de a 
se şterge paragraful acesta Slllltem de acord cu toţii. 

Tov. Bodnăraş: Hotărârea se referă numai la tehnica de realizare, nomenclatura este 
alături şi aici se dau numai instrucţiuni de modul cum aceste numiri se asigură. Attmci de ce 
trebuie să mai precizeze pe membrii prezidiului, miniştri etc.? 

Tov. Gheorghiu: Aceasta este o hotărâre principială, este o lege după care lucrăm. 
Tov. Chişinevschi: Fără această hotărâre n-avem voie să avem nomenclatură. 

Plenara a stabilit, dar hotărârea aceasta legalizează şi reglementează. 
Tov. Bodnăraş: Pllllctul 2 se contrazice cu pllllctul 4. Trebuie scos. 
Tov. Chişinevschi: Da Sllllt pentru ca să unim aceste rânduri cu punctul 3. 
Tov. Bodnăraş: Sunt confuzii de redactare. Aş propune o comisie, care să se retragă 

şi să redacteze un nou text. 
Tov. Luca: Sunt de acord cu tovarăşul Miron. Trebuie formulat în aşa fel ca să 

reiasă clar democraţia faţă de organele de stat şi democraţia în organizaţiile de masă. 
Tov. Gheorghiu: Pentru deputaţi să avem un cuvânt aici, pentru că s-au scăpat. 
Tov. Voitec: Conform Constituţiei noastre şi guvernul este format de Marea 

Adllllare Naţională. Deci principial ministrul este o funcţie eligibilă. 
Tov. Miron: (Citeşte Constituţia) Prezidiul vine cu propunerea preşedintelui 

guvernului. Eu consider că Marea Adllllare Naţională nu face alegerea, prezidiul ales 
formează guvernul. 

Tov. Rangheţ: Pentru C.C. are importanţă desemnarea candidaturii, orice să fie 
numire sau alegere. Partidul trebuie să aprobe, pe urmă organizaţia respectivă alege sau 
numeşte. 

Tov. Luca: Cred că toate acestea: prezidiu, miniştri etc., nici nu e nevoie să punem 
problema în general, pentru că sunt anumite legi însăşi a dictaturii proletariatului care le 
fixează. Este o absurditate să fie cineva preşedintele Republicii sau preşedintele Consiliului 
de Miniştri sau ministru, sau chiar deputat iară să ştie partidul, trecând peste capul C.C. 
Aceasta se face pe cale normală. C.C., Biroul Politic, Secretariatul fac acest lucru, nu 
altcineva Altfel se poate face anarhie sau abuz şi s-ar strecura elemente duşmănoase unde 
oamenii Sllllt numiţi sau propuşi în diferite posturi iară controlul partidului. Controlul 
partidului trebuie asigurat peste tot şi acest lucru este normal, nici nu poate să existe altfel. 
Partidul conduce statul în dictatura proletariatului, attmci organele de stat superioare nu pot 
fi numite altfel decât prin C.C., indiferent dacă e propus, numit, sau ales. Este sarcina C.C. 
şi nimeni nu poate să-şi însuşească această sarcină. 

Partidul faţă de organizaţia de masă nu hotărăşte, nu admite ci recomandă. Când 
organizaţia de masă este în mâna partidului, aceasta înseamnă că partidul nu numai că 
recomandă, dar şi a cucerit prin metoda democratică partidul asigură alegerea acestor 
oameni propuşi la alegere. 
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Când am introdus în viaţa practică că (sic!) fără partid nu există guvern şi hotărâre, 
partidul pune numele său pe hotărârile importante ale Consiliului de Miniştri. Este deci 
absolut logic şi just când partidul desemnează atunci când este vorba de numirea într-o 
fimcţilllle de stat 

N-avem dreptul de a submina autoritatea guvernului şi a Prezidiului prin a-i lega cu 
secţiile, că aşa cum a fost în trecut, să fie chemat ministrul la secţie. Nu este necesar de a 
plllle în nomenclatură pe ministru, pentru că este absolut natural pe baza legii dictaturii 
proletariatului că partidul conduce statul şi desemnează pentru a fi numit. 

Tov. Chişinevschi: S\lllt de acord cu foarte multe observaţii făcute, în special cu 
observaţiile tovarăşului Miron. Sunt pentru scoaterea punctului 6. 

Însă S\lllt şi \lllele exagerări. La punctul d) nu este vorba că C.C. numeşte în funcţii. 
Să fim atenţi la fonnulare, chiar aşa nereuşită, pentru că acolo unde se vorbeşte de nwnire, 
nu se calcă vreo democraţie, deoarece se cere numai tm extras dintr-un proces-verbal. 

Tov. Apostol: Fonnularea că la organizaţiile de masă în conducere se aleg oameni, 
fiecare organ de conducere are supleanţi, dacă unul moare se coopteazA de la supleanţi, 
aceste lucruri S\lllt prevăzute în statut Şi supleanţii au fost aleşi pe baza recomandărilor 
făcute de partid şi attmci procesul-verbal arată numai că cutare (sic!) a murit şi a intrat 
cutare în locul lui. 

Tov. Luca: Nu aşa Este vorba că o serie de fimcţii, indiferent dacă se aleg, se 
numesc sau se cooptează, intră în nomenclatura C.C. Oamenii, :funcţiile, care intră în 
nomenclatură nu pot fi aleşi, nici cooptaţi, nici schimbaţi, decât cu aprobarea C.C. Tocmai 
ca să se pună capăt anarhiei, pentru a împiedica scoaterea oamenilor. Când este vorba de 
alegerea oamenilor, veniţi cu proplllleri sau secţiile au anumite propuneri, faceţi o listă 
asupra celor care trebuie aleşi, faceţi caracteristica, depuneţi, secţiile întăresc cu observaţiile 
lor. Biroul Politic aprobă această listă, adică recomandă ca aceşti oameni să fie aleşi, adică 
recomandă comuniştilor să susţină această listă aprobată de C.C. Aceasta pentru ca în 
postmi cheie să nu ajungă duşmani. Dacă moare unul şi intră altul în locul lui, se anunţă 
numai ca să se ţină evidenţa Însă când e vorba de schimbare sau scoatere, n-aveţi voie să 
scoateţi, numai cu aprobarea C.C. indiferent dacă sunt aleşi, numiţi etc. 

Tov. Bodnăraş: Eu S\lllt de acord cu considerentele arătate de tovarăşul Luca mai 
înainte despre rolul partidului în condiţiile dictaturii proletariatului, însă cu concluzia 
contrarie, fără vreo teamă de a spune că lăsăm democraţia şi legile ei, de a înşira în 
nomenclatură tot ce ştim că trebuie să aparţină rolului îndrumător a partidului, până la 
Prezidiu. Putem găsi un cuvânt în loc de ,,numire" sau ,,recomandare" sau „desemnare" etc. 
Nu S\lllt de părere să excludem din nomenclatură prezidiul şi guvernul că se înţelege de la 
sine. Tocmai pentru că se înţelege de la sine şi este complet just, în acest document intern 
de importanţă, care pune ordine, precizând funcţia partidului în materia de organizare a 
conducerii de partid şi de stat. Deci să nu ocolim acest lucru, găsind însă formula potrivită. 

Cred şi că la deputaţi să spllllem ,,se recomandă candidaturile". Este clar că nu poate 
să ajungă nimeni de la sine deputat. Deci este chesti\llle de redactare şi nu de fond. 

Tov. Moghioroş: Deşi tovarăşii Luca şi Bodnăraş au dezvoltat această chestilllle, 
trebuie să înţelegem că nu este vorba de călcarea democraţiei a nici unei organizaţii şi nici 
nu are importanţă dacă se scrie „aprobă" sau ,,numeşte". Este vorba de.nomenclatură, lista 
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comuniştilor care intră în nomenclatura C.C. Ce înseamnă, care este scopul? Că acei care 
ocupă aceste posturi să fie cunoscuµ, bine verificaţi, că nu poate fi schimbat oricine şi 
oricând şi că nwnirea sau schimbarea lui trebuie să fie făcută cu aprobarea C.C., cu scopul 
de a face ordine în gospodărie, indiferent de formă. Nu putem lăsa ca lucrurile să meargă de 
la sine. Nu amestecăm modul de alegere, nwnire etc. Aceasta este treaba organizaµei care 
alege. Noi ştim foarte bine că în toate organiz.aţiile de masă punem comunişti şi căutăm să 
punem pe comuniştii cei mai buni, simpatizaţi de mase şi dacă este ales şi intră într-o 
funcţie care este înregistrată la C.C. noi ţinem cont de el. De acei tovarăşi noi ţinem cont şi 
nu admitem nici un fel de organ să-l schimbe şi să-l pună unde vrea, decât cu aprobarea 
C.C. Deci nu trebuie să ne fie teamă că ne amestecăm în democraţia internă. 

Tov. Gheorghiu: Este un tabel de funcţii care intră în nomenclatura C.C., însă 
trebuie să dăm o astfel de formulare, căreia să nu se poată da diferite interpretări. 

Tov. Luca: Nu este deosebire de fond ci formă de redactare. 
Tov. Gheorghiu: Nimeni din membrii Biroului Politic prezenţi la şedinţă sau restul 

membrilor C.C. nu s-au gândit să calce regulile democraţiei interne, atât pe linia 
organiz.aţiei de mase cât şi pe linia organiz.aµei puterii de stat şi nici călcarea principială a 
democraţiei interne de partid. când a venit cu aceste propuneri de nomenclatură. Nimeni nu 
a avut această intenţie, dimpotrivă, s-a combătut în Plenară tendinţa de călcare a principiilor 
democraţiei interne. 

Aici este vorba de a nu deforma însă sensul democraţie~ de a nu cădea dincolo de 
liberalism putred burghez şi a considera că partidul care conduce nu trebuie să se intereseze 
de cadrele cuprinse în funcţiile despre care este vorba aici. Deci noi discutăm ce cadre, ce 
funcµi intră în tabelul de funcţii care aparţin nomenclaturii C.C. Nu discutăm despre modul 
că vor fi desemnaţi, recomandaţi etc.; mai mult: chiar vor fi date sarcini organelor de partid 
respective că lista aceasta de oameni trebuie să fie aleşi şi partidul trebuie să se lupte pentru 
aceşti oameni. Şi când partidul face acest lucru, partidul ştie că aceşti oameni corespund 
funcţiilor, că ei corespund politiceşte, adică sunt legaţi de mase, <am autoritate în mase, Sllllt 
devotaţi etc. Deci conducerea partidului pune în faţa întregului partid, fie că este vorba de 
alegerea pe linia organizaţiei de mase, fie că este vorba de alegere de deputaţi. Noi efectiv 
aşa am făcut. Acum însă s-a rezolvat lucrul acesta şi asta este important. 

Iată deci s-a ajuns la redactarea acestui document. N-a fost redactarea cea mai bW1ă, 
dovadă că a provocat discuţii, însă putem să dăm o redactare bună. Sunt de acord să se 
indice principalele funcţii de mare importanţă, cum sunt membrii Prezidiului, vorbind de 
candidaţi. Trebuie vorbit despre organizaţiile de mase în aşa fel ca să nu rezulte nici în 
formă, nici în conţinut ca o călcare a democraµei interne a organiz.aţiilor respective, pentru 
că deşi este un document intern, duşmanul poate să afle ceva. 

Altul este însă pericolul. Activiştii noştri în practică calcă (sic!) democraţia: acesta 
este pericolul. Dar nomenclatura nu numai împiedică samavolniciile dar suntem obligaµ să 
asigurăm acele pârgii de care partidul are nevoie. Aş propune ca tovarăşii Moghioroş, 
Miron, Bodnăraş şi Voitec să redacteze un nou text. SWlt de acord să ştergem nu numai ,,şi" 
dar întreaga formulare, pentru că n-are rost. Acum am să citesc nomenclatra, am să citesc 
numai o secţie, pentru că celelalte sW1t asemănătoare. (Citeşte). 
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Tov. Miron: Directorul Casei Scânteii de ce intră la Propagandă, de ce nu la 
Organele Conducătoare de Partid? La catedrele de marxism-leninism aş propune şi 
asistenţii, pentru că sunt cadre politice. 

Tov. Gheorghiu: Introducem şi asistenţii. În felul acesta Stmt toate nomenclaturile. 
Eu aş propune să nu se mai ocupe Biroul Politic cu citirea tuturor secţiilor. Am citit numai o 
secţie pentru ca să se înţeleagă 

Tov. Bodnăraş: Miniştrii trebuie să ştie. 
Tov. Chişinevschi: O să primească. O să le dea Cancelaria Secretariatului sau 

Secţia respectivă. 

Tov. Miron: Nomenclatura va fi numai la Cancelarie. Secţiile primesc numai partea lor. 
Tov. Chişinevschi: Şefii de secţie pot avea totul, pentru ca să ştie să se orienteze. 
(Se întrerupe şedinţa la ora 20:30) 
(Redeschiderea şedinţei la ora 22:30). 
Tov. Gheorghiu: Citim materialul refăcut. (Citeşte) 
Văd că aici ideea candidaturii n-a apărut. Unde este ,,recomandare" punem 

,,desemnare de candidaţi". 
Tov. Luca: Comisia de redactare n-a avut însărcinarea să schimbe, ci numai să 

îmbunătăţească materialul, de a redacta şi ei au schimbat: au scos miniştrii adjuncţi, au 
băgat preşedinta U.F.D.R etc. Nu aceasta trebuia să facă. 

Tov. Gheorghiu: Punctul 2 propun să fie tăiat 
Tov. Miron: Consider că este neapărat nevoie să fie numit de Biroul Politic 

preşedintele C.G.M. 
Tov. Luca: Şi eu Stmt de acord, pentru că Stmt posturi de comandă politică. 
Tov. Gheorghiu: Miniştrii adjuncţi îi adăugăm din nou. 
Tov. Rădăceanu: La pagina 2 punctul c) dacă rămâne aşa fără să se precizeze când 

vin propuneri de acolo înseamnă că C.C. n-are drept să recomande sau să numească. 
Tov. Bodnăraş: Atunci propun să punem „afară de cazuri când se fac propuneri 

directe." 
Tov. Rădăceanu: Mai bine ,,atunci când acesta face propuneri". 
Tov. Gheorghiu: Da, aşa ptme. 
Tov. Luca: Lipseşte că nu numai numiri, dar nici schimbări nu pot fi racute. 
Tov. Chişinevschi: Este inclus. 
Tov. Gheorghiu: Să mai adăugăm şi că se va ţine evidenţa nemembrilor de partid 

din posturile importante. 
(Documentul astfel îmbunătăţit a fost semnat de toţi membrii Biroului Politic 

prezenţi la şedinţă.) 
Şedinţa s-a ridicat la ora 23. 

T 
D.A.N.LC.forulC.C. a/P.C.R-Cance/arie, dosar 1611950,f 2-11. 
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12. 1950, martie 15. Stenograma şedinţei Biroului Politic al CC. al P.MR cu 
privire la numirea a trei vicepreşedinţi ai Consiliului de Miniştri: JosifChişinevschi, Chivu 
Stoica şi Teohari Georgescu. 

Şedinţa Biroului Politic 
din 15 martie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 17. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lotbar 

Rădăceanu, Iosif Chişinevschi Alexandru Moghioroş, Gheorghe Apostol, Emil 
Bodnăraş, Miron Constantinescu, Theodor lordăchescu, Gheorghe Vasilichi, Ştefan 
Voitec, Chivu Stoica, Mihai Moraru, Iosif Rangheţ şi Vasile V aida. 

Orinea de zi: 
Propunerea pentru numirea a încă trei vicepreşedinţi ai Consiliului de Miniştri. 
Tov. Gheorghiu: Supunem aprobării Biroului Politic propunerea de a mări nwnărul 

vice-preşedinţilor Consiliului de Miniştri de la 3 la 6. Motivarea propunerii: creşterea 

sarcinilor statului, transfonnările prin care trece ţara noastră, necesitatea de a cuprinde noile 
sectoare de muncă care au apărut, pe celelalte care au căpătat o extindere mai mare, pentru 
a putea repartiza mai judicios răspunderile şi a organiza activitatea Consiliului de Miniştri, 
care - trebuie s-o recunoaştem - de o foarte bună bucată de vreme a fost mai mult fonnală. 
În vederea acestor constatări se propune mărirea numărului de vicepreşedinţi la şase, cu 
preşedintele şapte, urmând ca aceşti tovarăşi să lucreze mai operativ, să repartizeze munca 
între ei, să nu facem pentru fiecare lucru Consiliu de Miniştri la care se dau aprobări f'ară 
studierea problemelor. 

Îmi penniteţi să citesc textul proiectului de hotărâre. (Citeşte). Cine are vreo observaţie<?> 
Tov. Bodnăraş: Cred că această măsură este foarte bună. Ea vine să completeze 

capacitatea politică a organizării noastre de conducere a partidului pe linie de guvern, va da 
guvernului mai multă supleţe, mai multă operativitate în munca sa şi cred că şi tovarăşii 
propuşi pentru aceste funcţiuni coresptmd în întregime şi mă declar de acord cu aceste 
propuneri necesare, utile şi btme. 

Tov. Vasilichi: Cred că toţi tovarăşii care au avut legătuă cu tovarăşii vice-preşedinţi 
ai Consiliului de Miniştri au simţit această aglomerare şi s-a simţit necesitatea unei aparaturi 
care să poată conduce în mod efectiv mtmca. Cred că proptmerea este foarte btmă şi este 
absolut necesară acum. Şi tovarăşii care au fost propuşi stmt cei mai indicaţi. Însă mă întreb 
dacă pentru tovarăşul Chivu n-o să fie o încărcare prea mare, având W1 sector aşa mare. 

Tov. lordăchescu: Măsura aceasta ne apropie şi mai mult de formaţia pe care o are 
guvernul în Uniunea Sovietică şi chiar în celelalte state de democraţie populară, unde 
guvernul are supleţea în conducere de care vorbea tovarăşul Bodnăraş. Această completare 
n-o să fie decât în folosul republicii noastre şi într-adevăr persoanele care vor face parte ca 
vice-preşedinţi îndeplinesc de drept sarcina aceasta de mai mult timp şi modul cum au 
îndeplinit-o este o garanţie că guvernul şi regimul nostru se va întări şi mai mult, lucru de 
care avem nevoie, pentru că lupta împotriva duşmanului se înteţeşte. 

170 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Rangheţ: Eu SW1t de acord cu propunerea Secretariatului. Măsura este foarte 
justă şi la fel şi oamenii propuşi swit foarte buni. 

Tov. Chivu: SWlt oarecum emoţionat puţin. Desigur că Secretariatul are motive de a 
mă propm1e, dar eu nu pot să desprind dacă la munca mea pot să mă ridic la această 
fi.mcţi1D1e. Desigur că am m1D1cit şi am căutat cu ajutorul conducerii partidului să rezolv 
problemele care s-au pus în faţa mea în sectorul în care am fost pus să muncesc. Cred că 
n-am făcut tot ce trebuia ca să îndeplinesc tot ce mi-am propus, putem să fac mai mult şi 
cred că de aici încolo pot să fac mai mult, pentru că eu pot munci mai mult, aşa că rămâne 
ca practic să adeveresc această încrederea care mi-o acordă conducerea partidului. 

Tov. Gheorghiu: Să lănunim întrebarea pusă de tovarăşul Vasilichi dacă tovarăşul 
Chivu poate cuprinde noua muncă fiind greutatea sectorului în frtmtea căruia se găseşte. 
Dacă <ne> veţi lua în parte <pe> fiecare dintre noi, veţi găsi că avem câteva sarcini. Numai 
nu-i este uşor. Natural acest colectiv de vice-preşedinţi şi preşedintele Consiliului de 
Miniştri va avea posibilitatea în mod operativ să studieze, să rezolve o serie de probleme 
care de altfel erau aduse în planul Consiliului de Miniştri, unde erau rezolvate fără a fi 
temeinic studiate. 

Va trebui să ne organiz.ăm un aparat serios, ca astfel Consiliul de Miniştri să poată 
acţiona ca organ de frtmte al statului. Trebuie într-adevăr să ne apropiem de stilul, de 
metodele de lucru bolşevice şi în materie de conducere a statului, să putem asigura 
aplicarea în practică a liniei şi hotărârilor partidului nostru. Pentru aceasta deocamdată 
propl.lllerea a fost făcută pentru mărirea numărului cu încă 3 vice-preşedinţi. Dacă viaţa, 
activitatea în viitor, nevoile activităţii noastre o vor cere să fie încă 1-2, desigur, dacă vom 
găsi necesar vom mări numărul lor. 

În cadrul acestui colectiv, fiecare din vice-preşedinţi, care swit şi membri ai 
Secretariatului sau Biroului Politic, va răspunde de diferite ramuri de activitate şi vom putea 
coordona întreaga activitate. Pentru problemele mari, când va fi necesar se va întnmi plenul 
Consiliului de Miniştri. Cred că temerea tovarăşului V asilichi nu este întemeiată. 

Punem la vot propunerea. 
Văd că toţi au votat în unanimitate propunerea Atunci să iscălim hotărârea. 
(Şedinţa s-a ridicat la ora 17:30) 

T 
D.A.N.lC..fondC.C. a/P.C.R.-Cancelarie, dosar 18/1950.f 2-4. 

13.1950, martie 18. Stenograma şedinţei Secretariatului CC. al P.MR referitoare 
la: desjaşurarea lucrărilor Congresului Cooperaţiei (19 - 21 martie 1950); planul de 
organizare a întrecerilor cu ocazia zilei de 1 Mai; organizarea odihnei salariaţilor; 
limitarea permiselor pe C.F.R; numiri în cadro/ Comitetului Democrat Bulgar ş.a. 

Şedinţa Secretariatului c.c. 
din 18 martie 1950 
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Şedinţa se deschide la ora 9:30. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Vasile Luca, Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi 

Alexandru Moghioroş. 
Au fost invitaţi la şedinţă tovarăşii: Gheorghe Apostol şi Ştefan Voitec. 
Ordinea de zi: 
1. Congresul Cooperatiei din 19-21.III.1950. 
Tov. Luca: (Citeşte programul, Prezidiul de onoare şi Prezidiul activ, lista comisiei 

de validare, comisiei de rezoluţie, comisiei de candidare). 
Toate acestea sW1t lucrate împreW1ă cu Secţia Cadrelor şi cu Organele Conducătoare 

de Partid. Vorbitorii la raport SW1t pregătiţi şi la statut la fel. 
(Citeşte lista invitaţilor) 
Cred că nu este just ca toată lumea să vină. 
Tov. Gheorghiu: Aş propW1e ca tot timpul de la deschidere până la stărşit să 

meargă membri din C.C. ca să asiste, să aibă sarcina de a îndrwna Congresul pe loc, 
indirect, cu răspW1derea de a asigura linia partidului şi să stabiliţi concret cine să meargă. 
S-ar putea să meargă eventual Wlul permanent, ca să aibă continuitate. 

Tov. Luca: Eu aş spWle să împărţim să meargă în fiecare zi altu~ pentru că nu prea 
avem timp. Trebuie să propW1em şi cine aduce salutul C.C. 

Tov. Gheorghiu: Eu cred că tovarăşul Luca 
Tov. Luca: (Citeşte membrii comitetului de conducere propuşi) 
9 tovarăşi SW1t în biroul executiv, restul membrilor împreW1ă cu biroul SW1t 37, apoi 

6 supleanţi, 5 cenzori şi 3 cenzori supleanţi. Biroul este organul operativ permanent, 
executiv. Restul SW1t conducători de WliWli, SW1t din cooperative de jos. 

Tov. Moghioroş: Ar fi fost bine ca în birou să avem mai mulţi membri ridicaţi de jos. 
Tov. Luca: Şi eu sW1t de aceeaşi părere pentru că experienţa arată tocmai lipsă de 

legătură între organele de sl.l8 şi cele de jos şi rezolvarea birocratică din birou a problemelor. 
Prima compoziţie era slabă de tot, am mai întărit. Eu sunt de acord să schimbăm, SWlt jos 
elemente mult mai bune, mult mai active şi nu ştiu dacă 9 membri ai biroului ajW1g pentru 
această muncă mare. Eu nu văd cine ar putea să se ocupe cu organiz.area secţiilor de 
producţie şi cooperativele meşteşugăreşti, industria locală, secţiile industriale de larg 
consum etc., care să arunce mărfurile la sate ca să putem absorbi marfă pentru marfă, ca 
ţărănimea să simtă puterea banului. Să ridicăm de la 9 la 11 numărul membrilor biroului 
sau chiar la 13. 

Tov. Gheorghiu: Eu propWl 13, pentru că este o masă de câteva milioane. 
Sunt de acord cu aprecierile tovarăşului Luca cu privire ce trebuie să devină 

cooperativele. Dat fiind rolul cooperaţiei, va trebui să împingem cooperaţia ca să devină 
pârghia cea mai importantă ce priveşte schimbul între oraş şi sat. 

Nu este destul să avem W1 birou de 9 ci mai bine 13, cu condiţia să dăm o infuzie de 
sânge proaspăt de jos, să ridicăm oameni de jos care au avut şi au legături cu masele, cu 
realitatea, vor lucra mult mai uşor şi ceilalţi care fac parte din fosta comisie de organiz.are. 

Eu aş spWle şi în Prezidiu o mare parte să fie din jos, participanţii şi membrii vor 
avea mai multă încredere. Şi chiar să se facă propuneri concrete cine ar putea să fie pus. 
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Tov. Chişinevschi: Pentru a fixa cine să mai intre în Prezidiu trebuie să cunoşti 
referinţele. Sllllt de acord cu 13 membri în birou ca principiu. Am însă următoarea 
observaţie: văd că în linii mari s-a mers în compoziţie pe regiuni. Aceasta este foarte bine, 
însă Sllllt scăpate câteva centre, de exemplu Valea Jiului, Iaşi, Timiş, Bacău, Ploieşti. 

Tov. Gheorghiu: Cred că tovarăşul Luca împreună cu ceilalţi ar putea să găsească. 
Tov. Voitec: Este un element foarte bun, muncitor din Valea Jiului care n-a fost 

trecut, îl cheamă Fălticeanu, llll ceferist de la Paşcani. Este preşedintele Uniunii din Giurgiu. 
Tov. Luca: Să fim însărcinaţi eu cu Vass, Voitec: ca să vedem. 
Tov. Gheorghiu: Şi fie unul de la Moineşti din judeţul Bacău, Iaşi, Ploieşti, 

Petroşani, Valea Jiului. Lupu Marin ar putea să se ocupe de problemele învăţământului, de 
ce să fie în birou. Deci propllll să-l scoatem, la fel pe David Elena care e slabă. Şi e fie 9 
membri noi de jos. 

Tov. Moghioroş: Trebuie văzut totuşi să fie o continuitate în muncă. Sunt de acord 
ca majoritatea să fie 9 membri noi de jos. 

Tov. Gheorghiu: Atunci să ne declarăm de acord şi propun să aprobăm principial: 
I) mărirea numărului membrilor din birou la 13; 2) 9 membri din cei 13 să fie atraşi de jos; 
3) să-i atragem din regiunile principale unde partidul pune centrul de greutate, ca Valea 
Prahovei, Valea Jiului, Moineşti etc. între aceste regiuni să fie şi regiuni agricole etc. 

Însărcinăm pe tovarăşul Luca să aducă la îndeplinire aceste sarcini. Şi împreună cu 
tovarăşul Moghioroş cine trebuie să vadă situaţia lor concretă. 

Tov. Luca: Apoi Sllllt rezoluţiile şi raportul. Raportul după părerea mea este hunice~ 
are şi caracter politic, subliniază importanţa din punct de vedere politic pe haz.a liniei fixate 
de rezoluţia Plenare~ are şi caracterul de luptă împotriva imperialismului şi mai ales se 
ocupă de lipsuri şi greutăţi, are o autocritică foarte serioasă. 

Tov. Gheorghiu: Cred că trebuie să ia poziţie împotriva comerţului speculativ, să 
arate rolul cooperaţiei şi comerţului cooperatist şi împotriva schimbului în afara pieţi~ 
schimbul în natură. Între comerţul cooperatist şi comerţul socialist se interpune comerţul 
sălbatic, duşamn, speculativ, comerţul fără piaţă, chiaburul speculant, cămătar, negustorul 
speculant Să precizaţi acest lucru. Puterea sovietică a avut de dus o luptă înverşunată 
împotriva acestui comerţ care tindea să întrerupă legătura între sat şi oraş. Comerţul de stat 
şi cooperaţia duc luptă înverşunată cu toate mijloacele împotriva acestui comerţ speculativ 
pentru aprovizionarea oraşelor şi satelor, schimbul reciproc de produse industriale şi 

agricole, ca una din formele întăririi alianţei dintre ţărănimea săracă, mijlocaşă şi clasa 
muncitoare. 

Tov. Luca: Avem aceasta în rezoluţie, dar nu aşa accentuat şi vom pune chestia aceasta 
Tov. Gheorghiu: Şi în discursul pe care-l ţine tovarăşul Luca trebuie să pună 

aceasta neapărat 
Propun să primim textul rezoluţiei. Aş ruga ca să mi se trimită un exemplar şi al 

rezoluţiei şi al raportului în ultima redactare. 
Consider că noi în RP.R. avem una dintre cele mai întinse reţele cooperatiste şi 

aceste unităţi au un număr foarte mare de membri. Nici o ţară dintre democraţiile populare 
nu poate să se compare cu noi în această privinţă. Are o importanţă extraordinară acest 
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lucru. Dacă vom şti să mobilizăm această forţă a maselor pentru regimul nostru este de 
mare importanţă. 

Tov. Voitec: Faţă de 1948 valorificarea produselor ţărăneşti a crescut de opt ori, iar 
mărfurile industriale au crescut de patru ori. 

Tov. Luca: Însă marfa este insuficientă. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie spus. Şi aceasta trebuie să fie o sarcină. Eu aş propune ca 

tovarăşul Luca să pună în discursul său, în ana1iz.ă, că noi am moştenit cooperativele din 
vechile regimuri, dar nu mai seamănă cu ele cu toate lipsurile şi frământările caracteristice. 
Aceasta nu este o laudă ci o calitate <pe> care merită s-o subliniem. Nu mai sunt 
cooperativele vechi, lipsurile care trebuie înlăturate; este o reţea întinsă, nwnărul unităţilor, 
nwnărul membrilor. Toate acestea trebuie analiz.ate. De combătut acele devieri de 
confi.mdare a mijlocaşului cu chiaburul. 

Tov. Voitec: Trebuie să vedem şi cine vorbeşte în numele guvernului. 
Tov. Gheorghiu: Să vorbească Groza. 
Tov. Voitec: Mai este o problemă în legătură cu cooperativele meşteşugăreşti. 

Acwn comisia îşi încetează activitatea şi trebuie nwnită o comisie, iar decizia trebuie să 
apară marţi dimineaţa când se tennină Congresul. S-a discutat şi cu tovarăşul Ciwniciov, 
care are alt punct de vedere decât noi. El splDle că uniunile trebuie să fie organizate pe 
specialităţi, de croitorie, cizmărie etc. Deci trebuie o restructurare. 

Tovarăşul Mikoian a accentuat marea importanţă a cooperativelor meşteşugăreşti şi 
acum există la preşedinµe o direcţie care asigură linia ce priveşte cooperativele de producţie. 

Tov. Gheorghiu: Asta o să facem mai târziu. 
Tov. Luca: Facem o comisie şi trecem la organizare aşa cwn trebuie, să lăsăm 

caracterul local. 
Tov. Gheorghiu: Principiul enunţat de tovarăşul Ciwniciov este just şi trebuie să 

mergem aşa. 
Tov. Voitec: Avem propuneri care mi s-au transmis, nu cred ca oamenii aceştia să 

corespundă toµ. Preşedinte trebuie să fie un om care să cuprindă toate problemele. Suteu 
este foarte bun, poate ar fi bun ca preşedinte. 

Tov. Mogbioroş: Am văzut materialul. Tovarăşii se învârtesc în jurul unor oameni 
cunoscuµ, care au fost acum scoşi din partid Dar sunt oameni din provincie, meseriaşi buni 
care lucrează de ani de zile în cooperative, de acolo trebuie scoşi oameni. 

Tov. Gheorghiu: Aş propune ca tovarăşul Moghioroş, deoarece se propune 
organizarea cooperativelor meşteşugăreşti pe ramuri, să găsească şi să punem oameni din 
fiecare ramură de profesie, croitor, cizmar, din construcµi etc. 

Tov. Luca: Preşedinte trebuie să punem lD1 om care să fie un bun organizator, un 
bun membru de partid. Pe Suteu îl trimitem înapoi la Consum. 

Tov. Gheorghiu: Cei propuşi să se bucure de autoritate în rândurile maselor 
cooperativelor meşteşugăreşti şi nu trebuie neapărat să fie membri de partid 

Tov. Luca: Trebuie văzut serios dacă nu au fost excluşi meseriaşi pe motivul că au 
fost exploatatori. 

Tov. Gheorghiu: Propun să nwnim un membru al C.C. ca preşedinte al comisiei de 
organizare. Eu pun principial chestiunea, dacă se aprobă găsim pe cineva 
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Tov. Chişinevschi: Nu ştiu clacă neapărat trebuie să fie membru al C.C., poate să fie 
un bun activist. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie să pW1em W1 om cu toată răspWlderea. Este o problemă 
foarte importantă. Cum este, de exemplu, Vasile Ionescu? 

Tov. Petrescu: Acum este instructor al C.C., fost prefect al judeţului Caraş, lucrător 
tipograf. A fost şeful de cabinet a lui Burcă la Ministerul de Interne. Este un om energic, are 
capacitate de organiz.are. 

Tov. Moghioroş: Părerea mea este că e capabil, se pricepe mai mult în muncă 
administrativă, dar nu este un organizator. 

Tov. Rădăceanu: În privinţa capacităţii, cred că poate să facă faţă. Dar are alt cusur, 
nu este cunoscut 

Tov. Moghioroş: Eu propun ca tovarăşii Voitec, Petrescu, Vass şi Rogojinski şi cu 
mine să vedem care sunt preşedinţii cooperativelor de producţie pe diferite ramuri şi de 
acolo să luăm o serie de oameni, până luni. 

Tov. Gheorghiu: Să faceţi o listă cu proptmeri pe mai multe ramuri. 
Tov. Luca: S-a făcut o mare greşeală cu Federaţia Meseriaşilor. Ei, cu toate greşelile 

lor, au stat alături de partid Să vedem şi de ce au fost excluşi din partid cei de la Federaţia 
Meseriaşilor. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie luat poziţie faţă de aceasta. 
Tov. Luca: Trebuie luaţi oameni care au experienţă şi trebuie să creăm încredere 

printre meseriaşi. Am mers pe linie stângistă faţă de meseriaşi. 
Tov. Gheorghiu: Deci să întocmiţi o listă cu proptmeri concrete de candidaţi pentru 

aceste comisii, să fie oameni legaţi de mase, cu autoritate, pricepuţi, ţinând cont de punctul 
de vedere al Federaţiei şi să ne facă proptmerile acestea până luni, după ramuri. 

Tov. Luca: Cu conducătorii uniunilor, cu Federaţia Meseriaşilor, să vedeţi şi cu 
activul. Dacă mergem peste capul lor n-o să aibă încredere. 

Tov. Voitec: Attmci pot să dau drumul să tipărească statutul. <În> ce priveşte 
titulatura cum rămâne? Centrala Cooperativelor de Conswn? Şi prescurtat eventual Centroop. 

Tov. Gheorghiu: Uniunea Centrală a Cooperativelor de Consum, prescwtat 
Centrocoop. Iar conducerea se numeşte consiliul general al Uniunii Centrale a 
Cooperativelor de Consum. 

2. Planul de actitme a C.G.M. pentru organiz,area întrecerilor în cinstea zilei de 1 Mai. 
Tov. Apostol: Am făcut un plan pentru intensificarea întrecerilor în cinstea zilei de 1 

Mai şi vrem să venim cu angajamente speciale, punem problema calităţii în afară de 
celelalte probleme curente. Am propus ca chemarea s-o facă o întreprindere din V alea 
Prahovei, dată fiind importanţa petrolului în planul nostru economic şi am mai propus o zi 
record cu cea mai înaltă productivitate, şi aceasta în ziua în care se împlineşte• Congresul 
Mondial al Păcii şi două schimburi de onoare în cinstea zilei de 1 Mai. Noi am folosit 
această metodă cu ocazia zilei de naştere a tovarăşului Stalin şi a dat rezultate bune. Acum 
îmbunătăţim metoda pe haz.a experienţelor căpătate. 

Tov. Luca: E foarte just schimbul de onoare. 

• Aşa în text. 
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Tov. Apostol: Am propus o lozincă sub care să se facă aceste mobilizări, a fost 
modificată de secţie, şi nu Sl.llltem de acord cu aceste modificări. (Citeşte). 

Trebuie să punem accent pe respectarea sortimentelor. 
Tov. Luca: Şi respectarea sortimentelor şi a caietelor de sarcini. 
Tov. Apostol: Folosirea justă a sistemului premial. Dar acesta n-a apărut şi n-are 

nici un rost să-l punem. 
Tov. Moghioroş: Suntem de acord să-l scoateţi. 
Tov. Apostol: Brigăzi de economii în întreprinderi. Această iniţiativă a fost luată în 

construcţii şi dă rezultate foarte bune. După ce termină lucrul merg din secţie în secţie să 
controleze şi a doua zi fac propuneri. Tovarăşii de la secţie spun că nu Sl.lllt de acord şi spun 
să fie acţiune de masă. 

Tov. Moghioroş: Se poate combina 
Tov. Apostol: U.T.M. a luat iniţiativa de a forma posturi de control şi acesta se 

ocupă de buna fi.mcţionare a maşinilor etc., în aceste posturi intră şi maiştri, nu numai tineri, 
muncitori fhmtaşi. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie bine gândită această chestiune. 
Tov. Luca: Numai să nu se transforme într-un control care umblă cu mâinile în 

buzunar, împinge pe ceilalţi iar ei nu lucrează. 
Tov. Gheorghiu: Eu nu cred să dea rezultate bune. Nu este bun un lucru când pleci 

din producţie. Nu merge cu posturile acestea de control. Poate să se strecoare duşmani în 
aceste posturi. 

Tov. Chişinevschi: Cum putea să introducă acest sistem fără să aibă vreo aprobare? 
Tov. Moghioroş: Trebuie controlată chestiunea aceasta. 
Tov. Luca: Şi imediat oprită. Este şi un avantgardism din partea tineretului să facă 

:ffiră să întrebe partidul. 
Tov. Gheorghiu: Era mai bine să aibă un post de control să vadă cum sunt hrăniţi şi 

îngrijiţi studenţii sau ce s-a făcut cu repetatele semnalări de jos. Statul cheltuieşte milioane 
şi nu este nici o grijă faţă de ei. Aici este un act duşmănos. Eu nu sunt de acord cu acele 
posturi de control. 

Tov. Apostol: Apoi propunem ca luna aprilie să fie luna de mobilizare a 
inovatorilor, pentru concentrarea inovaţiilor. Tovarăşii de la secţie propun o lună de aplicare 
şi extindere a invenţiilor din U.RS.S. 

Tov. Cbişinevschi: Este mai bună propunerea C.G.M., pentru că altfel nu li se dă 
posibilitate să introducă inovaţiile lor. 

Tov. Apostol: Desigur că punem accentul pe introducerea metodelor sovietice. 
Tov. Gheorghiu: Folosirea experienţei. Dar iarăşi mă tem să nu umble din 

întreprindere în întreprindere, să se apuce să strice instrumente şi materiale. 
Tov. Apostol: Merge mână în mână cu centralele, directorul întreprinderii şi sindicatul. 
Tov. Gheorghiu: Se aprobă, trebuie combinat cu inovaţiile noastre şi cele sovietice 

şi de precizat să nu se facă peste capul întreprinderii. 
Tov. Chişinevschi: <Îm ce priveşte ziua de record să nu se dea în scris, trebuie să 

izvorască <de> acolo şi trebuie verbal pregătit. 
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Tov. Gheorghiu: Nu s-a pus, spre exemplu, pentru 1 Mai ridicarea vigilenţei 
maselor în chestiunea sabotajului, pentru apărarea patrimoniului. 

Tov. Chişinevschi: Acest lucru trebuie să intre în partea politică. 
Tov. Luca: Pe de altă parte trebuie şi noi să lovim, măcar să începem să lovim în 

sabotori; nimeni nu este condamnat, nici un proces pe chestia aceasta şi cu aceasta 
demobilizăm masele, pentru că sunt mii de rapoarte de asemenea acţiuni. 

Tov. Moghioroş: Să aplicăm legea cu pedeapsa cu moartea. 
Tov. Gheorghiu: Dare mai bine, nu combaterea în general, ci prevenirea actelor de 

sabotaj. Aceasta înseamnă a lua toate măsurile pentru a pune în imposibilitate pe sabotori să 
facă acte de sabotaj, prevenirea stricăciunilor, risipă de materiale etc. Unde este inima 
fabricii, principalele fi.mcţii, unde duşmanul poate să saboteze, acolo trebuie luate măsuri de 
prevenire. Aici dacă s-ar putea să fie cât mai mulţi inovatori. 

Deci chestia prevenirii trebuie pusă ca o sarcină de mare cinste, de apărare a 
patrimoniului statului. Trebuie pus concret. 

3. Organizarea odihnei salariaţilor si construirea de noi case de odihnă. 
Tov. Apostol (Citeşte). 
Tov. Luca: Sumele propuse sunt în bugetul lor, dar noi am hotărât să nu facem 

construcţii de case de odihnă atunci când ne lipsesc alte construcţii mai importante. Dacă ar 
folosi locurile lor existente mai bine, pentru tot anul ar putea trimite mai mulţi. Anumite 
reparaţii natural trebuie făcute, dar construcţiile nu sunt cu nimic justificate şi trebuie făcută 
o critică aspră C.G.M. că nu s-a îngrijit de case, sunt distmse, au rămas goale şi în general 
nu este just a da Confederaţiei casele spre administrare. Acestea trebuie să le dăm Sfaturilor 
în afară de cele ale ministerelor. Sfaturilor pot mai bine să îngrijească casele decât C.G.M. 
Sfaturile au miliţieni care pot să le păzească, să le îngrijească. Nicidecum C.G.M. să ţină 
activiştii săi demobilizaţi ca să păzească aceste case care se folosesc 2 luni pe an. Tot 
sistemul este greşit. Mereu cheltuim miliarde pentru reparaţii. Problema trebuie discutată în 
general. Sunt o mulţime de case care nu sunt folosite de oamenii muncii pentru odihnă care 
pot fi rechiziţionate sau naţionalizate şi puse la dispoziţia oamenilor muncii, dar pentru 
aceasta trebuie un studiu. 

În general sunt de acord să vedem unde trebuie reparaţii ca să poată fi folosite casele, 
să fie serios discutată problema şi nu aduse de cine ştie unde cărămizile, ci reparat acolo pe 
loc şi nu trebuie pus accent pe lux. Trebuie găsite mijloace cât mai ieftine, eventual făcut cu 
cooperativele de construcţii, folosite materiale locale. 

Nu putem în primii ani ai construcţiei socialiste să asigurăm case de odihnă peste tot. 
Aci este o demagogie ieftină în această privinţă. Este o tendinţă la C.G.M. de a fugi de 
problemele de organizare în masă a sindicatelor, de mobilizare şi se ocupă mai mult de 
suprastructură, mergând pe linie de idealism şi nu legat de posibilităţile construcţiei 

socialiste. Nu putem primi acest referat. 
Tov. Gheorghiu: C.G.M. nu cunoaşte bine situaţia de pe teren. De la un timp 

încoace nu verificaţi pe teren. 
Tov. Moghioroş: De ce Comisia de Plan a aprobat investiţii pentm aceste lucruri şi 

de ce s-a fumizat şi o mulţime de materiale? 
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Tov. Gheorghiu: Pentru aceasta îi tragem la răspwidere. Să trimiţi o lună pe cineva 
în concediu, iar 11 lwii stă într-wi bordei şi îşi scuipă plămânii, aceasta nu este politică 
socialistă. 

Tov. Apostol: Noi am fi fost de acord ca în aceste case să intre muncitori. 
Tov. Gheorghiu: Câţi trimiteţi anul acesta? 
Tov. Apostol: 150.000 cu copii cu tot, începând de la 1 iunie. 
Tov. Chişinevschi: Ei au vrut să trimită pe tot anul, dar au făcut greşeala că au legat 

această acţiwie de Codul Mwicii. 
Tov. Luca: Atâta timp cât n-a fost pus Codul Mwicii în aplicare rămâne cel vechi. E 

o risipă de case fără folos. 
Tov. Gheorghiu: Cred că aici switem împinşi de cineva Nu este nwnai vechea 

obişnuinţă. Ori sunt leneşi care nu vor să se gândească cu simţ de răspwidere, ori este 
cineva care ne împinge să facem cheltuielile acestea. Şi Comisia de Plan trebuie trasă la 
răspwidere. 

Tov. Luca: Copiii trebuie trimişi mai aproape de locul lor. Trimiterea lor trebuie 
organizată în regiwie, în judeţul respectiv. 

Tov. Gheorghiu: Propwi concret să acceptăm swna de 150 milioane pentru 
reparaţii şi să nu acceptăm celelalte sume. Aş propwie ca swna prevăzută pentru noi 
construcţii să fie întoarsă pentru case, la dispoziţia wiui organ de stat. 

Tov. Luca: Să verse în buget şi guvernul să hotărască să facă case de locuinţă. 
Tov. Gheorghiu: Să mărim bugetul de construcţii. Mai ales în centrele petrolifere 

ne trebuie case. 
Tov. Chişinevschi: Eu propwi să aprobăm 50 cabane anul acesta în loc de 350 cât 

propwi ei, pentru copii. Să le dăm 50 milioane. 
Tov. Apostol: Swit cabane prefabricate, o parte este începută. 
Tov. Luca: Să le dăm în total 200 milioane. 
Tov. Gheorghiu: Da, şi să facă şi reparaţii şi cabane. 
Tov. Luca: Cred că mwicitorii nu s-ar supăra dacă le-am pwie în faţă că din fondul 

economisit al Asigurărilor Sociale am construi case de locuit. Prin aceasta se măreşte 
autoritatea C.G.M., mwicitorii o să primească aceasta mai bine decât cabanele. 

Tov. Rădăceanu: Şi să nu se dea Ministerului Construcţiilor, pentru că şi planul 
este făcut, ci Comitetelor Provizorii, cu mijloace locale. 

Tov. Gheorghiu: S-a hotărât: 1) că dăm 200 milioane, care se vor folosi pentru 
repararea caselor de odihnă şi pentru construirea câtorva cabane; 2) restul cabanelor vor fi 
folosite pentru cazarea mwicitorilor acolo wide pwiem centrul de greutate, la Moineşti etc. 
şi 3) întreaga swnă propusă pentru cabane şi case de odihnă să fie destinată caselor de 
locuit. Hotărârea să fie luată împreună cu C.G.M., Ministerul Construcţiilor şi Comisia de 
Stat a Sfaturilor Populare şi să facă propwieri la Consiliul de Miniştri. Să vedem cum 
propwi. Ca indicaţie, să pwiă centrul de greutate pe regiunile petrolifere din Moldova. 

Cu concediile să înceapă cât mai urgent. Să începem din aprilie până la 30.xrr. 
4. Proiectul C.G.M. pentru îmbwiătătirea situaţiei mwicitorilor din Baia Mare. 
Tov. Apostol: (Citeşte) 
Tov. Gheorghiu: Aţi discutat cu ministerele respective? 
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Tov. Apostol: Da. Sunt de acord. 
Tov. Gheorghiu: Şi noi stmtem de acord. Şi stmtem de acord să fie publicat. 
Tov. Luca: Eu aş fi crezut, având în vedere că stmt asemenea situaţii într-o serie de 

locuri, că nici ministerele, nici organele de partid şi sindicale nu se ocupă de nevoile 
muncitorilor, să luăm cazul Baia Mare şi să luăm o hotărâre a partidului şi guvernului sau a 
partidului şi C.G.M. 

Tov. Gheorghiu: Tocmai pentru ridicarea autorităţii C.G.M., să-l dăm C.G.M.! 
Tov. Chişinevschi: Da, e just. Noi mobiliz.ăm presa de partid şi susţinem, înseamnă 

C.C. al partidului susţine. 
Tov. Gheorghiu: Minus chestia de partid, care ea partidului şi partidul ia măsuri. 
Tov. Apostol: Proiectul de hotărâre îl avem şi o să-l îmbunătăţim cu tovarăşul 

Moghioroş. 

5. Cererea Direcpei Organizatorice a Partidului Muncitoresc Unic Polonez. 
Tov. Moghioroş: Direcţia Organizatorică a C.C. <al> P.<M.U.> Polonez s-a adresat 

repre:zentantului de la ,,Pace Trainică" să ne roage ca tovarăşii de aici să poată lua legătura 
cu secţia noastră organizatorică pentru a se informa asupra trecerii unor membri de partid în 
stare de candidaţi, cum se aplică la noi această metodă. 

Tov. Gheorghiu: Se aprobă. 
Tov. Moghioroş: Cine să stea de vorbă cu tovarăşii? 
Tov. Chişinevschi: Lăsăm la aprecierea tovarăşului Moghioroş. 
6. Reducerea numărului de pennise pentru ceferişti. 
Tov. Luca: Să scoatem chestiunea aceasta de pe ordinea de zi şi să o lăsăm în pace. 
Tov. Moghioroş: Propunem să fie amânat până în 1951. 
Tov. Gheorghiu: Just. Anul acesta să nu ne atingem. Se aprobă propunerea de 

amânare a hotărârii. Să înceapă să dea permisele fără nici o vorbă, fără zgomot. 
7. Propunerea P.C. Cehoslovac privitor la un schimb de tovarăşi pentru concediul de 

odihnă. 

Tov. Chişinevschi: Partidul Cehoslovac propune 1.lll schimb de activişti pe iunie -
august Secţia Administrativă consideră că este bine să primim, întrucât avem tovarăşi bolnavi 
care se pot trata acolo, dar numai activişti de fhmte. Dacă suntem de acord, să răspundem. 

Tov. Gheorghiu: Suntem de acord. 
8. Propunerea Uniunii Luptătorilor pentru Pace din Cehoslovacia. 
Tov. Chişinevschi: Uniunea Luptătorilor pentru Pace din Cehoslovacia cere un 

schimb de copii a foştilor deţinuţi politici. Propun să întrebăm C.C. a Partidului Cehoslovac 
dacă susţine această propunere. Dacă da, să trimitem 50 copii. 

Tov. Chişinevschi: De acord. 
9. Invitapa germanilor de a trimite o delegaţie pentru vizitarea diferitelor lagăre. 
Tov. Chişinevschi: Nemţii au făcut o invitaţie ca 12 oameni să plece în Germania în 

aprilie ca să viziteze fostele lagăre. Noi stmtem de părere să nu trimitem mai mulţi decât doi 
oameni, să plece tovarăşul Zaharia şi Comnacu N. 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
I O. Înzestrarea întreprinderilor şi institupilor cu gospodării agricole anexe. 
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Tov. Moghioroş: Pentru înz.estrarea unor întreprinderi mari sau mici din Valea 
Prahovei, Braşov, Reşiţa, Hunedoara, Sibiu etc. se propwte să dăm din rezerve de stat mici 
bucăţi de pământuri pentru gospodării ajutătoare. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord principial. Să dăm indicaţii celor care vor întocmi 
proiectul de hotărâre, să anexeze un plan a felului cum văd realizarea acestui lucru. 

Tov. Moghioroş: Tovarăşul Apostol a studiat cu Ministerul Agriculturii poSibilitatea 
de a da parcele mici în jurul oraşelor şi centrelor spre folosinţă pentru grădinărit 

Tov. Gheorghiu: Şi aici sunt de acord. 
Tov. Apostol: Dăm spre folosinţă întreprinderilor şi întreprinderile repartizează. 
Tov. Gheorghiu: Şi aici proiectul să fie făcut împreună cu Sfatul şi sindicatul şi 

vrem să ştim la Consiliul de Miniştri cum arată lucrul, cu indicarea locurilor şi concret cum 
se face, ca să nu iasă nemulţumiri. 

11. Cererea tovarăşei Salomea Popovici. 
Tov. Chişinevschi: Tovarăşa Salomea Popovici, cetăţeană română, s-a adresat C.C. 

al P.C.(b) pentru ca să-şi găsească fiul. Tovarăşii comunică că (sic!) până în 1944 a fost în 
Uniunea Sovietică, iar atunci a plecat voluntar cu corpul cehoslovac pe front, de atunci nu 
ştie nimic. Propun, întrucât tovarăşii ne-au trimis scrisoarea, să informăm ca să ne 
interesăm mai întâi în Cehoslovacia. 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
12. Numiri pentru Comitetul Bulgar. 
Tov. Moghioroş: Secretariatul să ne autorizeze pe tovarăşul Miron şi pe mine să 

propunem oameni pentru Comitetul Bulgar. 
13. Scrisoare de felicitare către P.C. Spaniol. 
Tov. Gheorghiu: (Citeşte o scrisoare de felicitare cu ocazia împlinirii a 30 de ani de 

la înfiinţarea P. C. Spaniol) ... şi se propune să iscălesc eu. 
Tov. Luca: Suntem de acord. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 12:30 . .. 
D.A.N.lC.,fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 19/1950.f 7-18. 

14. 1950, martie 22. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului C. C. al 
P.MR privind: convocarea Biroului Organizatoric al C. C. pentru organizarea 
Congresului Uniunii Femeilor Democrate din România (U.F.D.R.) şi a Zilei Internaţionale 
a Copilului; organizarea sărbătoririi Zilei de 1 Mai; desemnarea delegaţiei 
guvernamentale care va participa la sărbătorirea naţională a R.P. Ungare. În anexă, lista 
cu numele celor 16 scriitori excluşşi din partid. 

Proces-verbal nr. 9 
al şedinţei Secretariatului C.C. 

din 22 martie 1950 
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Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 
Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

I. Convocarea Biroului Organizatoric al C.C. pentru organizarea Congresului 
U .F .D .R si a Zilei Intemationale a Copilului. 

S-a hotărât: 
a) A se convoca Biroul Organiz.atoric vineri 24 martie 1950 cu unnătoarea ordine de zi: 

1. Organizarea Congresului U.F.D.R 
2. Organizarea Zilei Internaţionale a Copilului. 

b) A participat la şedinţa Biroului Organiz.atoric tovarăşii Ana Pauker şi Alexandru 
Moghioroş. 

II. Organizarea sărbătoririi zilei de l Mai. 
S-a hotărât: 
1. A se prezenta de către tovarăşul Vasile Luca în şedinţa Secretariatului din 27 

martie 1950 un proiect de directive şi sarcini politice ale conducerii partidului pentru 
desfăşurarea zilei de l Mai. 

2. Pe haz.a directivelor politice Biroul Organizatoric va elabora instrucţiunile C.C. 
pentru desfăşurarea sărbătoririi zilei de l Mai. 

3. În Capitală va răspunde pentru organizarea sărbătoririi primul secretar al 
Organizaţiei Bucureşti, iar în judeţe secretarii comitetelor judeţene de partid 

4. A se invita pe linie sindicală delegaţi din Uniunea Sovietică, ţările de democraţie 
populară, Germania răsăriteană, Franţa, Italia şi F.S.M. 

m. Desemnarea delegatiei guvernamentale care va participa la sărbătoarea naţională 
a Ungariei. 

S-a hotărât a se aproba delegaţia arătată în anexa 1. 

IV. Propunerile Comisiei Centrale de Verificare pentru excluderea din partid a unui 
număr de 16 scriitori. 

S-a hotărât: 
1. A se aproba excluderea din partid a scriitorilor arătaţi în anexa 2. 
2. Hotărârea le va fi comunicată în mod individual de către tovarăşii M. 
Constantinescu şi L. Răutu. 

ss. Gheorghiu-Dej 
ss. A.Pauker 
ss. Teohari Georgescu 
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ss.I.Chişinevschi 

ss.V.Luca 
ss. A. Moghioroş 
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Şedinţa Secretariatului C.C. 
din22 martie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 17: 15. 
Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Theodor Georgescu, 

Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Ordinea de zi: 
1. Congresul U.F.D.R 
2. Propuneri pentru organiz.area zilei de 1 Mai. 
3. Trimiterea wiei delegaţii la sărbătoarea naţională wigară. 
14. Excluderi din partid a unui nwnăr de scriitori. 

1. Congresul U.F.D.R 
Tov. Ana: Propwi ca organiz.area Congresului U.F.D.R să fie pusă la prima şedinţă 

a Biroului Organizatoric, să reforeze tovarăşa Constanţa Crăciun despre organiz.area 
Congresului U.F.D.R şi Ziua Internaţională a Copilului şi Biroul Organizatoric să 
hotărască măsurile organizatorice. Propun ca această şedinţă să fie vineri, ora 18. 

Tov. Luca: Propwi ca din partea Secretariatului să ia parte la şedinţă tovarăşa Ana şi 
tovarăşul Moghioroş. Noi stabilim numai secretarii, restul Biroului Organizatoric trebuie să 
ia parte. 

Tov. Gheorghiu: Bine. 
2. Propuneri pentru sărbătorirea zilei de 1 Mai. 
Tov. Chişinevschi: (Citeşte propunerea pentru formarea unei comisii care să 

elaboreze propwieri pentru sărbătorirea zilei de 1 Mai). 
Tov. Ana: Trebuie date directive pe baza cărora să lucreze această comisie. Trebuie 

să vedem noi partea politică a chestiunii, ce linie dăm pentru 1 Mai. Organizarea, parada 
etc. este treaba comisiei. Noi trebuie să hotărâm caracterul, dacă pwiem problema păcii, 
planul, Canalul, munca câmpului etc. şi anmci să fie însărcinaţi 2 tovarăşi din Secretariat 
care să pregătească partea politică, tezele, linia şi după aceea să hotărâm. 

Tov. Chişinevschi: Eu propun să numim comisia pentru facerea planului, pentru că 
o linie generală există, noi am mai dus asemenea campanii şi o să fie clar şi pentru comisie 
şi pentru Biroul Politic că centrul este pacea Plenara a fixat aceasta Cu elaborarea tezelor 
să însărcinăm Propaganda, care să le supună spre aprobare Biroului Politic sau 
Secretariatului. 

Dar se poate face şi aşa cum am propus eu şi aşa cum propune tovarăşa Ana 
Tov. Gheorghiu: Propunerea tovarăşului Chişinevschi urmărea să însărcinăm o 

comisie care să organizeze, să îndrume desfăşurarea manifestaţiei de 1 Mai ca să nu avem 
defecţiunile pe care le-am avut. Tovarăşa Ana subliniază că programul pentru desfăşurarea 
manifestaţiei trebuie să aibă o orientare, ce îndrumare dăm, ce obiective. 

Noi am putea să facem o şedinţă specială pentru 1 Mai să discutăm, să luăm 
problema de la izvor ce caracter să-i dăm, ce lozinci să avem. 
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Tov. Luca: Pentru ca această comisie să se ocupe nwnai de organizare nu e nevoie 
s-o creăm în martie. E necesar să lucrez.e din martie dacă are şi linia politică, să organizeze 
campania politică. Însă şi tovarăşa Ana are dreptate că linia pentru aceasta noi trebuie s-o 
fixăm şi nu la întâmplare, pentru că şi aşa suntem în întârziere. C.G.M. a şi început şi 
partidul tace. Linia politică este bine să pornească de la organul de conducere. Nu este 
nevoie de toate tez.ele, dar câteva puncte, că anul acesta sărbătoarea se desfăşoară sub lupta 
pentru pace, Canal etc. problemele care sunt la noi acum, inelul principal de a ridica 
poporul. Pe baza acestor puncte Propaganda să pregătească şi tez.ele şi apoi noi primim 
aceste teze. Deci trebuie o şedinţă specială pentru aceasta. 

Tov. Moghioroş: Şi eu sunt de acord Noi am avut o serie de pregătiri de felul 
acesta şi totdeauna am fost puşi în situaţia de a da linia pe baza liniei generale, însă 
problemele specifice nu totdeauna le-am cuprins, de aceea cred că acest lucru este necesar. 
De multe ori ne-am pus problema dacă Armata participă şi sub ce lozincă. Această 
problemă nu este nwnai pur tehnică. 

Proptmerea ca tovarăşul Luca să pregătească pentru prima şedinţă pe ce linie să 
mergem, desigur centrul trebuie să fie pacea. Şi apoi în şedinţă hotărâm. 

Tov. Ana: Eu sunt de acord cu propunerea tovarăşului Moghioroş. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Luca va face acest lucru. Desfăşurarea manifestaţiei 

pentru 1 Mai trebuie să pornească şi de la o analiză a manifestării care a avut loc la 1 Mai 
anul trecut, a lipsurilor nu nwnai din Bucureşti, ci şi restul ţării. Trebuie să luăm în 
consideraţie că şi duşmanul se va mobiliz.a de 1 Mai şi să prevedem în ce formă se va 
manifesta şi cum trebuie contraatacată. Nu este vorba numai de măsuri tehnice, ci de a 
prevedea în ce va consta acţiunea duşmanului. În Bucureşti putem prevedea. Să nu plece 
oamenii cu pancardele înapoi, la fabrici să nu închidă porţile pentru ca să fotţez.e lwnea să 
meargă etc. 

Aş propune ca în afară de tovarăşul Luca să ia parte la întocmirea unui proiect de 
îndrumare şi tovarăşul Teohari şi Chişinevschi, sub conducerea tovarăşului Luca. Un 
proiect scurt de orientare cu puncte, măsuri de prevedere privind organizarea lui 1 Mai, care 
să formez.e haz.ele de discuţie în Secretariat şi asta se poate face în cursul acestei săptămâni, 
însă va fi un lucru serios. 

Tov. Luca: Atunci înseamnă că a căzut comisia propusă de tovarăşul Chişinevschi. 
Eu am înţeles că eu o să pregătesc caracterul politic, dar nu toată desfăşurarea. Şi apoi o 
comisie se va ocupa 

Tov. Chişinevschi: Comisia este un comandament unic. Nu se poate conduce altfel. 
Şi până acwn de fiecare 1 Mai am avut aşa o comisie. Desigur că asta nu înseamnă cu 
acwn nu putem face altfel. 

Tov. Ana: Să facem totuşi aşa: să vină unul dintre noi cu propuneri ale punctelor 
principale şi pe urmă să facem o comisie. Nu ştiu dacă comisia (sic!) propusă este cea mai 
potrivită. De la sindicat este un tovarăş pe care nici nu-l cunoaştem, poate să fie foarte btm, 
însă trebuie ca proiectul să-l facă o comisie. Comandamentul unic nu este acela care de fapt 
conduce şi atunci din partea sindicatului trebuie să fie Apostol şi nu cel propus. La fel şi 
ceilalţi. În comandamentul unic să fie 3-5 oameni, dar cu răsptmdere. 
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Tov. Moghioroş: Nu trebuie făcută confuzie cu aceste comisii. Ele niciodată nu au 
condus, n-au avut conducerea politică. Comisiile au fost însărcinate să facă proiectul de 
organiz.are, lozinci, pavoaz.area, desfăşurarea defilării, ordinea etc. Proiectul a fost văzut de 
unul din secretari, am făcut observaţiile, am criticat şi după ce a fost aprobat <am> trimis în 
toată ţara. Secţia respectivă a fost pusă să controleze cwn se aplică, răspunde dacă 
organizaţia cutare n-a aplicat, propaganda pe linia ei la fel. Asta este tot ce intră în atribuţiile 
sale. În acest fel a lucrat comisia Sarcinile care i-au revenit C.G.M. le-a primit de la partid 
nu de la comisie, la fel tineretul, femeile, Annata etc. 

Sunt categoric împotriva acelei tendinţe ca secţia să impună şi să pună în aplicare la 
Bucureşti. Treaba aceasta trebuie să revină organelor conducătoare de partid, dacă nu aplică 
hotărârea trebuie trase la răspundere. El controleaz.ă, sesizează că de exemplu tovarăşii din 
capitală nu au organizat cwn trebuie la fabrici. 

În acest fel înţeleg eu chestiunea şi cred că aşa este bine. Ei fac proiectul, acesta se 
aprobă fie la Secretariat, fie la Biroul Organizatoric, însă linia trebuie dată dinainte şi pe 
baza liniei ei pregătesc, fiecare în domeniul lui proiectul, sindicatul, femeile, tineretul. Când 
avem totul împreună se face un singur proiect, un singur plan de organiz.are. 

Tov. Ana: Aici să discutăm, să fixăm şi se dă comisiei care, pe această bază, vine cu 
un proiect de desfăşurare, în care spune ce să revină sindicatelor, partidului. Sarcina 
tovarăşului Luca este să facă sarcinile politice pentru I Mai. 

Tov. Gheorghiu: Lozincile revin apoi din sarcini. 
Tov. Chişinevschi: Eu propllll să vină şi cu tm proiect de lozinci, ca să meargă mai repede. 
Tov. Luca: Nu este serios ca în 2 zile să fac şi lozincile. 
Tov. Gheorghiu: Dacă se întocmeşte o comisie din 3 secretari condusă de tovarăşul 

Luca, să dea îndrumarea politică sub care să se desfăşoare campania şi ceilalţi tovarăşi, 
tovarăşul Chişinevschi şi Teohari să lucreze la alcătuirea programului desfăşurării zilei de 1 
Mai sub lozincile respective, atunci o să fie mai bine. Tovarăşul Luca să îndrumeze, să dea 
punctele. Pe baza aceasta se întocmesc lozincile, care le dăm secţiilor să le facă şi o să avem 
şi desfăşurarea şi lozincile şi îndrumarea. 

Atunci rămâne să fixăm şedinţa luni, când va veni tovarăşul Luca cu punctele pe 
baza cărora să discută. 

În privinţa comisiei cred să nu fie o comisie ci un secretar ajutat de câţiva tovarăşi 
din secţii, de la sindicat, tineret, un secretar care ţine în mână şi ştie cum se desfăşoară în 
ţară. Cei de la Armată răspund cwn se desfăşoară la Armată, în cazărmi, cum va fi cu 
defilarea etc.; femeile, tineretul pe linia lor. 

Tov. Luca: Se poate şi aşa ca să pregătim toată campania cu lozincile, linia, totul. 
Ţinem o şedinţă, Secretariatul cheamă <pe> cei de la Armată etc. 

Tov. Ana: Faci Biroul Organizatoric şi îi ai pe toţi. 
Tov. Luca: Armata, Internele, sindicatul şi pe unnă dai sarcini fiecăruia şi răspunde 

fiecare şi astfel nu trebuie nici un foi de comisie. Apoi Biroul Organizatoric convoacă l-a 
şedinţe, cheamă oamenii care fac darea de seamă asupra mersului campaniei. 

Tov. Gheorghiu: Organizaţiile de partid sunt în toată ţara şi ele trebuie să aibă 
răspunderea lui I Mai. Atunci de ce să îhloţuîm conducerea de partid cu comisii? 
Conducerea partidului trebuie să ştie. ' 
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Tov. Chişinevschi: Nu ca la 8 Martie, când n-a răspuns nimeni din partea partidului. 
Şi atunci a fost o comisie, dar necontrolată de nimeni. 

Tov. Gheorghiu: Deci tovarăşul Luca prezintă luni ora 6 după masă în faţa 

Secretariatului sarcinile pentru 1 Mai. 
Tov. Luca: Organizaţiile respective vin cu propuneri la Biroul Organizatoric. 
Tov. Gheorghiu: Aşa o să facem. Luni la şedinţă o să stabilim cine din secretari să 

participe la şedinţa Biroului Organizatoric. Nu se face comandament unic, vor fi date 
instrucţiuni pe baza programului, pentru toată ţara. 

La Bucureşti cu organizarea şi conducerea demonstraţiei de 1 Mai trebuie să 
însărcinăm conducerea de Bucureşti şi un tovarăş secretar să aibă răspunderea, tot aşa şi 
până jos. În instrucţiuni va trebui să precizăm cine să răspundă. 

Tov. Moghioroş: Secretarul. 
Tov. Chişinevschi: Invităm sau nu partidele frăţeşti? Le invităm pe linie sindicală? 
Tov. Ana: Da, sindicatele să propună pe cine să invităm. Noi indicăm: Unitmea 

Sovietică, ţările de democraţie populară, în care bineînţeles intră şi China, Vietnam, Coreea, 
Mongolia Apoi Germania Răsăriteană,.Franţa, Italia. Poate C.G.M. mai proptme pe 
ciuneva, poate şi din parte F.S.M. 

Tov. Gheorghiu: În acest sens să fie date directive C.G.M. 
Tov. Moghioroş: Să facă şi un proiect de invitaţie. 
3. Trimiterea l.lllei delegatii guvernamentale la sărbătorirea na,tională a Ungariei din 4.IV. 
Tov. Chişinevschi: La 4 aprilie vor fi 5 ani de la eliberarea Ungariei şi ar trebui să 

fixăm numărul delegaţiei care pleacă. Eu am făcut o listă cu 15 propuneri. 
Tov. Ana: Ei fac pregătiri foarte mari. Din partea U.RS.S. s-a anunţat că vor trimite 

o delegaţie importantă. Ei vor pune accent mare asupra eliberării Ungariei de Annata 
Roşie, însă vor sublinia şi că au participat la lupta aceasta. Aşa că propllllerea este bună. 

Tov. Chişinevschi: Propun ca şefal delegaţiei pe tovarăşul Luca (Citeşte lista). 
Tov. Ana: Mai propun şi pe Ceauşescu. Iar în locul lui Preoteasa propun pe 

Macavei. Propun să ştergem pe Roşianu, pentru că e şi Boreanu Balmuş. 
Tov. Moghioroş: Din tovarăşii activişti de la U.P.M. nici unul nu e propus. 
Tov. Ana: Just. Trebuie neapărat. 
Tov. Gheorghiu: Eu aş spune să fie chiar 2 de la U.P.M. 
Tov. Luca: Propun pe L. Juhasz şi pe Revy Ilona 
Tov. Gheorghiu: Sunt de acord cu propunerile. Poate n-ar strica să meargă şi cineva 

cunoscut. De exemplu, tovarăşa Ana ar fi foarte bine. Hotărâm deci să meargă şi tovarăşa 
Ana, suntem cu toţii de acord. 

4. Propunere pentru excludere din partid a unui număr de scriitori. 
Tov. Moghioroş: (Citeşte concluziile scurte ale Comitetelor Centrale de Verificare). 
Tov. Ana: De exemplu, cu Eusebiu Camilar şi Lucia Demetrius va trebui procedat 

în mod deosebit, pentru că pe lângă părţile lor negative au început să scrie, aşa că trebuie să 
continue să lucreze, să nu se demoralizeze, însă trebuie să li se arate că nu este locul lor în 
partid Trebuie să le explicăm că şi în Uniunea Sovietică sunt mulţi scriitori care nu sunt 
membri de partid, ca Ehrenburg şi alţii. 
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Tov. Chişinevschi: ~ proplllle să stea de vorbă în felul acesta cu unnătorii: Zaharia 
Stancu, Cicerone Teodorescu, Eusebiu Camilar şi Kiriţescu. 

Tov. Ana: Şi Lucica Demetrius. 
Tov. Gheorghiu: Poate Răutu să stea de vorbă cu ei. 
Tov. Chişinevschi: Nici nu încape îndoială că n-au ce căuta în partid, dar oamenii 

trebuie reţinuţi, au posibilitatea să scrie. Să stea de vorbă cu ei Răutu şi încă lD1 tovarăş, 
eventual Petrescu. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie avut grijă să nu-i îndepărtăm, să nu-i arllllcăm în braţele 
duşmanului. Trebuie stat de vorbă cu acei care au început să scrie bine. 

Tov. Chişinevschi: Trebuie să stabilim cu cine să stea de vorbă. 
Tov. Luca: St.abiliµ voi. Trebuie arătat că ei pot servi poporul, că se pot reabilita, dar 

ca nemembri de partid. 
Tov. Ana: Eu aş proplllle ca Răutu şi Miron să stea de vorbă cu ei. 
Tov. Gheorghiu: Bine. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 19. 

• 
Anexa2 

Lista 
scriitorilor excluşi din partid în şedinţa Secretariatului C.C. 

din 22 martie 1950 

1. Zaharia Stancu 
2. Eusebiu Camilar 
3. Popescu Victor Tulbure 
4. Teodorescu Cicerone 
5. Şerban Mihai 
6. Mătase Elena 
7. Demetrius Lucia 
8. Farago Coca 

T 

9. Petre Bellu 
1 O. Maria Aderca (Sanda Movilă) 
11. Cavamali Vladimir 
12.Postelniculoana 
13. Verzea Ernest 
14. Şerban Luisa 
15. I>ragomireru l\1ihai (Milru Dragomir) 
16. Kiriţescu Alexandru 

D.A.N.LC,fond CC al P.CR. - Cancelarie, dosar 20/1950.f 3-4; 7; 10-15. 

15.1950, martie 27. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului CC. al 
P.MR cu privire la: sărbătorirea zilelor de 1 Mai şi 4 aprilie; comemorarea lui C. 
Dobrogeanu-Gherea; exceptări de la exproprierea urbană; măsuri legate de sărbătorile de 
Paşti; cererea lui Gheorghe Tătărescu de a trimite un medic în Franţa pentru consultarea 
fiului său ş.a. 

Proces-verbal nr.IO 
al şedinţei Secretariatului C.C. 

din 27 martie 1950 
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Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 
Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

I. Directivele C.C. pentru sărbătorirea zilei de 1 Mai. 
Secretariatul a discutat proiectul cu propuneri prezentat de tovarăşul Vasile Luca şi a 

luat următoarele hotărâri. 
1. A se îmbunătăţi proiectul de către tovarăşii Vasile Luca şi Iosif Chişinevschi cu 

propwierile acceptate în şedinţă. 
2. A se întocmi pe baza directivelor de către tovarăşii Iosif Chişinevschi şi 

Alexandru Moghioroş proiectul planului de desfăşurare a sărbătoririi şi proiectul 
instrucţiunilor C.C. şi a le prezenta spre aprobare Biroului Organizatoric. 

3. A se redacta de către Secţia Propagandă şi Agitaţie lozincile pentru 1 Mai pe baza 
directivelor şi a le prezenta Secretariatului spre aprobare. 

4. A se convoca şedinţa Biroului Organizatoric joi, 30 martie a.c. cu următoarea 
ordine de zi: 

1. Organizarea Congresului U.F.D.R 
2. Organiz.area zilei internaţionale a copilului. 
3. Organiz.area sărbătoririi zilei de 1 Mai. 

II. Programul sărbătoririi zilei de 4 aprilie. 
S-a hotărât: 
1. A se aproba programul prezentat 
2. A se alege la adunarea festivă din Capitală lD1 Prezidiu de onoare şi lD1 Prezidiu activ. 
3. La adunarea din Capitală va vorbi tovarăşul Miron Constantinescu, iar în 

provincie vor vorbi membri ai comitetelor judeţene de partid; textele cuvântărilor vor fi 
prezentate în prealabil Secretariatului. 

m. Cererea P.C. Albanez de ai se trimite un număr de drapele si portrete pentru 1 Mai. 
S-a hotărât a se aproba cererea; Secţia Gospodăria de Partid va lua măsurile 

necesare. 
IV. Comemorarea lui Dobrogeanu-Gherea 
S-a hotărât a se publica în presă articole critice. 
V. Recunoaşterea stagiului în partid tovarăşului Newnan Matei Ernest. 
S-a hotărât a i se recunoaşte încadrarea în partid din 1926. 
VI. Verificarea reprezentanplor trimişi în străinătate de către Ministerul Comerţului 

Exterior. 
S-a hotărât: 
1. A se da sarcină Ministerului Comerţului Exterior de a întocmi o listă de tovarăşi 

propuşi să plece în străinătate ca ataşaţi comerciali, reprezentanţi economici etc. 
2. Propunerile Direcţiei Cadrelor din Ministerul Comerţului Exterior vor fi verificate 

de Secţia Plan-Finanţe-Comerţ a C.C. şi de Ministerul Afacerilor Interne şi supuse 
Secretariatului spre aprobare. 

3. Tovarăşii Vasile Luca, Alexandru Moghioroş şi Alexandru Bârlădeanu vor 
soluţiona necesităţile urgente de cadre ale Ministerului Comerţului Exterior. 
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VII. Prelucrarea Congresului Cooperaţiei. 
S-a hotărât a se prelucra de către comitetele judeţene de partid rezoluţiile 

Congresului Cooperaţiei cu toţi membrii cooperativelor; tovarăşul Luca va redacta un 
proiect de instrucţiuni şi-l va supune Secretariatului spre aprobare. 

VIII. Organizarea vacanţei de primăvară a elevilor. 
S-a hotărât a se da Uniunii Tineretului Mmcitor sarcina organimii vacanţei; tovarăşii 

Teohari Georgescu şi Iosif Chişinevschi vor pregăti 1m material în această problemă. 
IX. S-au aprobat următoarele propuneri: 
1. Trimiterea a 5 tehnicieni din partea Ministeru.lui Comunicaţiilor în Ungaria pentru 

a se specializa în telecomunicaţii. 
2. Neîncadrarea în măsurile de expropriere wbană a imobilelor aparţinând 

bisericilor, composesoratelor şi unelor asociaţii. 
3. Programul desfăşurării zilei solidarităţii internaţionale cu studenţii spanioli. 
4. Preluarea în mod oficial de către tovarăşul Gheorghe Stoica a muncii de 

prim-secretar al organizaţiei de Bucureşti. 
5. Însărcinarea tovarăşilor Vasile Luca, Teohari Georgescu şi Alexandru Moghioroş 

de a pregăti un proiect de măsuri de ordine în legătură cu paştele. 
6. Respingerea cererii lui Tătărescu cu privire la trimiterea mui med.ic în Franţa 

pentru a-i consulta fiul. 
7. Trimiterea unei scrisori Alianţei internaţionale Cooperatiste penttu a grăbi 

transfonnarea din membru individual în membru colectiv, a Cooperaţiei noastre. 

ss.Ana Pauker 
ss.Teohari Georgescu 

Şedinţa Secretariatului C.C. din 27 martie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 19. 
Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 

Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Ordinea de zi: 
1. Directive politice penttu sărbătorirea zilei de 1 Mai. 
Tov. Luca: Am fost însărcinat să fac propuneri penttu directivele pentru campania 

de 1 Mai. Am întocmit câteva puncte, în fonnă de teze scurte, care cred pot fi folosite ca 
ba:zA; după ce vom completa pot să servească ca linie pe baza cărora să se facă instrucţiunile 
şi lozincile. (Citeşte) Am acceptat mai mult asupra părţilor slabe. Angajamentele de 1 Mai 
trebuie să fie bazate pe sarcinile expuse aici, dar în mod concret 

Este foarte necesar de a curăţi satul de elementele duşmănoase active, ofiţerii 

deblocaţi etc. Trebuie puşi la muncă forţată. Există legi în această privinţă. Să nu lăsam 
aceste elemente la sate pentru că organizează specula, lupta contra regimului prin diferite 
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forme ale sabotajului. Altfel o să fie o veşnică piedică în dezvoltarea gospodăriilor colective 
şi deci măcar o parte trebuie ridicată. 

Aş propune concret că la Delta Dunării unde situaţia este aşa de grea să luăm 
măsuri. Acolo nu este altă ieşire decât organmirea, începând de sus până jos, cu 
gospodăriile de stat şi cooperative pentru pescuit, sau combinate, după regiune. Aceste 
mase se pot organiza să se ocupe de pescuit, creşterea păsărilor, porcilor, vitelor, diferite 
ţesături de papură, stuful se poate folosi la construcţii şi la export. Jefuitorii care au jefuit 
totdeauna populaţia n-au ce căuta acolo. 

Trebuie să recunoaştem că avem un liberalism faţă de duşmani, nu-i scoatem, nu 
luăm măsuri împotriva lor şi măsuri administrative trebuie luate. 

(Termină cititul) Acestea sunt problemele care am crezut că trebuie să fie conţinute 
în directivele politice pentru 1 Mai. 

Tov. Moghioroş: Cuvântul „egida" cred că nu e cel mai bun. 
Tov. Luca: Punem ,,sub semnul". 
Tov. Ana: La pagina 1, punctul a) ,,Formidabilele noi succese ... etc.". Ceea ce mă 

jeneaz.ă aici este faptul că punem numai succese în domeniul economico-financiar. Nu sunt 
numai succese economice şi financiare, ci şi politice. Trebuie să spunem mai întâi ceva 
general în acest sens. Mai întâi să vorbim despre marele prestigiu al Uniunii Sovietice şi în 
alt punct succesele economice. Deci trebuie pusă întărirea prestigiului U.RS.S. ca ţară care 
luptă consecvent pentru pace. 

Tov. Gheorghiu: Consider că tez.ele în general cuprind directivele necesare orientării 
campaniei noastre de 1 Mai. Este necesar să fie tăcute câteva precizări asupra formulărilor, 
unele nu apar destule de precise datorită formulării de stil, altora le lipseşte ceva. 

Sunt de acord cu observaţia tăcută de tovarăşa Ana. Succesele noi economice mari 
să nu le izolăm, ci să le subliniem în primul rând prestigiul mărit al Uniunii Sovietice în faţa 
lumii întregi ce priveşte aspectul politic, autoritatea, lupta consecventă pentru pace, ca forţă 
conducătoare a păcii, frontului luptei popoarelor pentru pace. 

Tot la pagina 1 punctul a) ,, ... au dus la întărirea poziţiei U.RS.S. şi a ţărilor legate 
economiceşte cu U.RS.S ... ". Această formulare poate ar lăsa posibilităţi de interpretare. 
Cred că nu putem pune numai chestiunea legăturilor economice cu U.RS.S. 

Pe urmă să precizăm că celelalte ţări înfeudate imperialismului american, departe a 
înlătura greutăţile economice de după cel de-al doilea război mondial ca urmare a 
contradicţiilor, le-au agravat mai mult tocmai politica de agresiune, de expansiune 
economică a imperialismului american. 

Tov. Luca: Ei au urmărit să învingă criza la ei şi au urmărit dominaţia mondială. 
Tov. Gheorghiu: Este acest gând, la pagina cealaltă. O să rotunjim şi acolo, însă 

adâncind acest gând Nu numai că aceste ţări marshalliz.ate nu şi-au putut reface economia 
lor datorită acelor factori, însă au grăbit şi scopul imperialiştilor anglo-americani de a trece 
greutăţile economice pe spinarea celorlalte popoare, agravând situaţia şi în celelalte ţări, 
care de> duc spre prăbuşirea economică. 

Tov. Luca: Au putut încetini desfăşurarea criz.ei la ei pe baza jefuirii popoarelor, dar 
nu o pot înlătura Ar trebui completat în acest sens. 
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Tov. Chişinevschi: În primul rând cred că ar fi necesar ca ideile de bază să fie 
subliniate. Mie mi se pare prea slab pusă ideea de bază solidaritatea internaţională şi cred că 
trebuie întărită şi pentru că este 1 Mai şi în general pe linia luptei pentru pace. 

În al doilea rând cred că acolo unde se vorbeşte de Uniunea Sovietică să se introducă 
un fapt politic de importanţă deosebită, alegerile şi rezultatul alegerilor pentru politica de 
apărare a păcii. Apoi într-un loc (pagina 2 punctul d) se vorbeşte de „banda trotzkistă Tito". 
Este mai bine să spunem ,,Banda de spioni, fascişti, criminali", sau aşa ceva 

La pagina 3, punctul 5 „Cu toate că ... pericolul unui nou război se micşorează în 
măsura întăririi luptei pentru pace". Eu cred că nu este bine să se formuleze aşa Pericolul 
este mare, însă războiul poate fi înlăturat în măsura întăririi luptei pentru pace. Eu cred că 
nu este bine să se formuleze aşa. Ideea este clară, dar trebuie îmbunătăţită formularea 
Eventual aşa: ,,Pericolul de război este mare, poate fi înlăturat numai prin continua întărire a 
frontului păcii." 

Aş propune ::::i introducem în text necesitatea luptei popoarelor pentru interzicerea 
armei atomice şi că va fi considerat criminal de război acel guvern care primul va folosi 
arma atomică. 

Mai propun să vorbim şi de criza economică, care se adânceşte, despre spectrul crizei. 
La pagina 2 punctul c) se vorbeşte de ,,rezistenţa popoarelor'' faţă de imperialism. 

Aş propune ca cuvântul (sic!) ,,rezistenţa" să fie înlocuit cu „lupta". 
Tov. Luca: Despre lupta popoarelor din Franţa şi Italia se vorbeşte deosebit, dar de 

exemplu în Anglia nu se poate vorbi de luptă. 
Tov. Gheorghiu: Se primesc obsetvaţiile şi propunerile mcute de tovarăşul Chişinevschi. 
Tov. Luca: În chestia solidarităţii spunem că lupta se desfăşoară în toate ţările şi arăt 

cum se desfăşoară. 
Tov. Chişinevschi: Sub semnul frătiei între popoare. 
Tov. Ana: La pagina 2 primul 'paragraf ,,În lagărul păcii..." se vorbeşte de 

.,colaborarea paşnică" aş spune „colaborarea frăţească". 
Tot în acel paragraf se spune „independent ca popor şi ca stat". Un popor poate să nu 

fie liber, dar nu poţi să-l faci să atârne, să depindă de alt popor. O ţară, da Să punem aşa 
,, ... independenţa şi suveranitatea de stat. .. " 

Tov. Gheorghiu: Aş propune ca să îmbunătăţim această formulare, să vorbim 
despre lupta popoarelor pentru libertate şi să precizăm, aşa cum s-a subliniat, independenţa 
naţională, independenţa ca stat. 

Mai trebuie să completăm formularea cu eliberarea. 
Tov. Ana: La pagina 2 punctul b) ar trebui să precizăm că ajutorul american a dus la 

sărăcire mai mare, că n-a fost un ajutor economic ci unul aşa-zis militar, care a mers la 
închiderea fabricilor, şantierelor navale etc. 

Tov. Luca: Americanii nu au putut înlătura criza şi n-au putut menţine cursul 
dolarului prin jaf. Criza se desfăşoară, există elemente foarte serioase ale crizei. Producţia 
este mai scăzută decât în criza mare din 1929, aceasta desigur proporţional. Şi anmci la 
pagina 2 punctul a) ştergem criza economică se „adânceşte", ci se „lărgeşte". 

Tov. Ana: La pagina 2 jos ,,Forţele lagărului imperialist ... şi slăbirea puterii 
coloniale a imperialiştilor. .. " se poate spune „colonii" şi ,,semi-colonii". 
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Tov. Gheorghiu: După ce o să aducem îmbunătăţiri acestui material, să fie bătut în 
mai multe exemplare ca să-l mai vedem odată. 

Tov. Luca: Eu şi cu tovarăşul Chişinevschi să redactăm definitiv. 
Tov. Gheorghiu: La pagina 2, punctul d) cu fondul sunt de acord, dar „unitatea" 

lagărului imperialiştilor nu e tocmai bine formulat 
Tov. Chişinevschi: Mai bine să spunem ,,lagărul imperialist este ros de contradicţii". 
Tov. Gheorghiu: Da Şi aici trebuie mai tare subliniat la punctule). Imperialismul 

într-un interval de timp a primit lovituri foarte serioase, i-a slăbit poziţiile în colonii şi 
semi-colonii. Aici am legat gândul de eliberare. 

Tov. Teohari: La pagina 3, paragraful 4 ,,Folosind elementele capitalisto-chiabureşti 
... imperialiştii încearcă să organize7.e ... " să punem „organiz.ează" fără ,,încearcă". 

Tov. Ana: Îşi organiz.ează agenturi. 
Tov. Luca: Putem spune că organizează „agenturi" sau ,,spionaj", sau ,,agenţi" şi 

scoatem coloana a 5-a 
Noi tolerăm atâtea porcării, fără să fie cineva condamnat la moarte pentru sabotaj 

economic. Suntem de un liberalism putred faţă de duşmani. Tovarăşul Teohari ar trebui să 
facă un raport, pentru că este şi vina aparatului începând cu Internele şi Justiţia Procuratură 
nu avem. Din materialul de partid al verificării vedem, e groaznică situaţia, ce ticăloşi sunt 
nu numai în partid, dar în aparatul de stat, la Securitate şi Justiţie. Este acoperit tot 
banditismul. Se descoperă lucruri de Controlul de Stat, iar miniştrii îi apără sub pretextul că 
n-au cu cine să-l înlocuiască şi lasă pe bandiţi să saboteze mai departe. Este o toleranţă 
extraordinară faţă de duşman, care este de neînţeles. 

În această privinţă trebuie serios mobilizată şi masa. 
Tov. Ana: La pagina 3, punctul 4 ,,Forţele imperialiste ... pentru a-şi regrupa forţele ... " 

eu aş spune ,,îşi grupează forţele". 
Tov. Luca: Ei au pierdut o serie de bătălii cu China, Vietnam, chiar cu bomba 

atomică şi caută alte manevre, deci se poate folosi cuvântul ,,regrupare". 
Tov. Chişinevschi: Dacă punem ,,regrupare" e nevoie de a explica. Cred că tovarăşa 

Ana are dreptate. 
Tov. Ana: La pagina 3, paragraful 7 ,,R.P.R trebuie să devină un pivot puternic" eu 

aş spune „trebuie să fie un pivot puternic". 
În paragraful următor se spune „cooperative naţionale". 
Tov. Luca: E o greşeală de tipar. E vorbă de organiz.aţii ale naţionalităţilor 

conlocuitoare, U.P.M. etc. 
Tov. Ana: Trebuie precizat, să spunem organiz.aţii de masă. 
Tov. Gheorghiu: Sunt de acord să scoatem coloana a-5-a. Cred că aici ar trebui să 

subliniem că nu este vorba numai de chiaburi, să spunem în prima linie despre elementele 
burgheze, capitalişti de la oraşe şi sate. Pe aceste elemente se sprijină imperialismul, şi pe 
acestea ne propunem să le izbim. 

Formularea aici trebuie s-o facem aşa ca să luăm în considerare acea idee ca să 
lichidăm cu liberalismul acesta, să combatem împăciuitorismul, să arătăm pericolul. 

Despre pericolul de război să ne orientăm după formularea din rezoluţia pentru pace. 
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Tov. Ana: La pagina 5, primul paragraf. ,,Îndeplinirea cu succes a sarcinilor cuprinse 
la pwictul 5, 6 şi 7 ... " trebuie precizat. La pwictul 8, tot la pagina 5 „propaganda şi agitaţia 
noastră trebuie să ţină cont de nivelul politico-cultural al maselor ... " aş spune ,,să fie făcut 
pe înţelesul...". La punctul 10 ,, .. .lărgirea mişcării cooperatiste" aş adăuga ,,şi sprijinirea 
celor existente" şi „intensificarea mwtcii pentru crearea de noi gospodării colective". 

Tov. Gheorghiu: ,,Şi întărirea celor existente". 
Tov. Moghioroş: Aici ar trebui băgat şi întărirea sectorului socialist de stat în 

agricultură. Gospodăriile de Stat 
Tov. Gheorghiu: Şi S.M.T. 
Tov. Ana: De S.M.T. vorbim mai sus. De ce să repetăm? 
Tov. Luca: Pe baza acestui material Propaganda trebuie să pregătească lozincile. 

Cei doi tovarăşi de la organe conducătoare şi propagandă să pregătească tot planul, care să 
fie aprobat de Biroul Organiz.atoric şi pus în aplicare de organizaţiile de masă. 

Tov. Moghioroş: Propwi ca pregătirea zilei de 1 Mai, Congresul Femeilor şi 
raportul secretarului Capitalei să ascultăm la Biroul Organiz.atoric. 

Doi tovarăşi secretari să fie însărcinaţi să facă planul pentru a fi supus Biroului 
Organizatoric, instrucţiunile, circulara, absolut tot. În două zile poate să fie gata. 

Secretariatul să aprobe ca tovarăşul Stoica să preia şi fonnal mwtca Capitalei. 
Tov. Gheorghiu: Se primeşte propwterea. 
Tov. Chişinevschi: Strângem Biroul Organizatoric şi nimeni nu-i spune ce are de 

făcut, iar noi venim cu 1 Mai şi Congresul femeilor. 
Tov. Luca: În principiu ştim care este sarcina Biroului Organizatoric şi cum 

funcţioneaz.ă. Are planul său de mwică şi pe această bază pregăteşte şedinţele. De plan 
depinde totul. Fixarea liniei politice o face Biroul Politic şi apoi merge sau la Biroul 
Organizatoric sau la Secretariat. Dacă nu facem plan de muncă, permanent o să fie anarhie. 

Tov. Gheorghiu: Propwt să luăm problemele care wmau să fie discutate, să fie 
luată problema cu Congresul femeilor şi 1 Mai şi între timp pregătim materialul, vom 
preciza funcţiile, vom veni şi cu Wl plan de lucru care va preciza funcţiile Biroului 
Organizatoric. Ar fi chiar dăunător, care ar duce la confuzii foarte mari, dacă am căuta să 
facem separări automate între organele statutare. 

Tov. Moghioroş: Atwtci, la prima şedinţă a Biroului Organizatoric, pwtem aceste 
două probleme, iar <cu> a treia să însărcinăm wt număr din membrii Biroului 
Organizatoric pentru pregătirea wtui proiect de plan. 

Tov. Luca: Nu se poate. Secretariatul trebuie să vină cu planul şi trebuie aprobat de 
Biroul Politic. 

Tov. Gheorghiu: Să rămânem la prima propwtere. Dacă nu vom ţine seamă de 
viaţă şi nu vom aduce modificări în problemele organizatorice n-o să iasă nimic bwt. 

S-a hotărât deci că doi tovarăşi din Secretariat, tovarăşii Chişinevschi şi Moghioroş 
să întocmească planul pe baza directivelor discutate azi şi să mai vedem îmbunătăţirile. 
Planul pentru desfăşurarea zilei de 1 Mai, instrucţiunile, circulara şi lozincile. În două zile 
să fie gata. 

Tov. Chişinevschi: Lozincile mai au timp. 
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Tov. Gheorghiu: S-a primit propunerea să fie şedinţa Biroului Organizatoric cu 
acele două puncte la ordinea de zi. 

2. Sărbătorirea zilei de 4 aprilie (sărbătoare naţională ungară). 
Tov. Chişinevschi: (Citeşte programul) 
Tov. Gheorghiu: Sărbătoarea eliberării Ungariei de către Armata Roşie este un 

eveniment politic care ne interesează şi am face o foarte mare greşeală dacă n-am pune 
prezidiu. Şi când au fost bulgarii s-a dat o amploare mare, ne-am dus în toate părţile. Cred 
deci să se pună şi un Prezidiu de onoare şi un Prezidiu activ, în care însă să nu figurăm cu 
toţii. Rămâne deci să se facă propuneri concrete cine să intre în Prezidiu. Sunt de acord să 
fie Groza şi să fiu şi eu, iar în Prezidiul de onoare şi Biroul Politic. 

Tov. Teohari: Din partea Secretariatului propun în prezidiul activ pe tovarăşii 
Gheorghiu, Chişinevschi şi Moghioroş. 

Tov. Gheorghiu: Bine. 
Tov. Ana: Tovarăşul Chivu a vorbit nu de mult, mai bine să vorbească Miron. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie să avem textul cuvântărilor şi din Capitală şi din 

provincie cu câteva zile înainte. Trebuie să fie scurte. Maxim 20 minute, iar în provincie 15 
minute. Ar fi bine să prezideze Groza şi să spună câteva cuvinte. La Cluj, Timişoara şi Iaşi 
cred că ar trebui să vorbească un membru al conducerii judeţenei. 

Tov. Ana: La Budapesta propun să vorbească tovarăşul Luca ungureşte. 
Tov. Chişinevschi: Din Bucureşti trimitem telegrame tovarăşilor Stalin, Rakosi şi 

Dobi. Din provincie nu trimitem. 
Tov. Gheorghiu: Să fie telegrame scurte de jumătate de pagină. Către Dobi pe linie 

de guvern, semnat de Groza. 
3. Cererea Partidului Comunist Albanez. 
Tov. Ana: Albanezii cer nişte steaguri româneşti şi portrete ale conducătorilor 

P.M.R. şi altor democraţii populare, pentru 1 Mai. 
Tov. Gheorghiu: Suntem de acord. 
Tov. Ana: Însărcinăm Administrativul să se ocupe. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Teohari. 
4. Aniversarea mortii lui Dobrogeanu-Gherea. 
Tov. Chişinevschi (Citeşte) 
Tov. Ana: A fost un menşevic. Ajunge un articol în gazetă. Cred că trebuie făcută şi 

o critică tovarăşilor care au venit cu propunerea 
Tov. Chişinevschi: Propun să facem un articol în presă. 
Tov. Gheorghiu: Dar e foarte atent. S-a ocupat de chestiuni de socialism, de 

neo-iobăgie, să-l combatem. În primul rând n-a adus nimic nou şi în al doilea rând a 
deformat marxismul, a zăpăcit numai capetele. Deci să publicăm un articol critic în ziar. 

Tov. Luca: Tocmai ca să lămurim oamenii că n-a fost acel pe care l-au crezut 
5. Recunoaşterea stagiului de partid al tovarăşului Neuman Matei Ernest. 
Tov. Moghioroş: (Citeşte) E vorba de recunoaşterea stagiului din 1926. 
Tov. Luca: Mi-aduc aminte că a avut ceva întreruperi. 
Tov. Gheorghiu: Suntem de acord cu propunerea. 
6. Verificarea oamenilor trimişi în străinătate de Ministerul Comerţului Exterior. 
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Tov. Luca: De 2 ani Ministerul Comerţului Exterior nu poate să trimită 
reprezentanţi în străinătate, că de atunci se tot verifică oamenii, omorâm astfel comerţul de 
stat exterior. Direcţia Cadre care s-a ocupat de această chestiune nu se va mai ocupa Secţia 
Externă nu poate să verifice cadrele pentru fiecare minister. Nu este vorba de diplomaţi sau 
permanenţi, dar trebuie trimişi oameni pentru încheierea de contracte etc. Alte state trimit 
sute şi mii de oameni şi fac treabă, iar la noi tot sistemul este în aşa fel că opreşte. 

Propun ca secţia respectivă să aibă evidenţa de cadre, să cerceteze oamenii care 
trebuie să plece în străinătate şi pe baza propunerilor făcute de secţii să li se dea drumul. 

Tov. Gheorghiu: Referitor la ataşaţi comerciali etc. hotărăşte Secretariatul. 
Tov. Moghioroş: Direcţia Cadrelor a ministerului propune, secţiile respective 

verifică şi Secretariatul hotărăşte. 
Tov. Ana: Şi la Ministerul de Interne trebuie văzut. 
Tov. Gheorghiu: Completez propunerea: de la cadrele Comerţului Exterior să facă 

o listă de oameni de care au nevoie să plece în străinătate, care vor fi verificate de organele 
politice şi de stat şi când este vorba să plece, aceştia sunt şi verificaţi şi îi trimiţi şi stabilim 
în cât timp să facă formalităţile de paşaport. Să punem sarcină Comerţului Exterior să 
întocmească un tabel de oameni, ataşaţi comerciali, echipe de oameni care să poată fi 
trimişi pentru tratative, negustorie în ţări capitaliste şi oameni care trebuie să fie trimişi 
pentru tratative în Uniunea Sovietică. 

Până ce-şi vor crea oameni, trebuie să dăm câţiva, să verificăm câţiva care au 
contingenţă cu comerţul, să corespundă din punct de vedere politic, să-i trimitem la o şcoală. 

Tov. Luca: Eu o să pun Comerţul Exterior să pregătească. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Bârlădeanu lucrează sectarist Nu s-a îngrijit, i s-a spus 

să ridice oameni, să facă şcoli. 
Tov. Moghioroş: Propun ca tovarăşii să spună câţi oameni trimite în şcoli şi 

recrutăm, însă să se temine cu sistemul ca noi să le căutăm oameni. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşii Luca şi Moghioroş să stea de vorbă cu Bârlădeanu în 

acest sens şi trebuie să i se facă şi o critică. 
7. Prelucrarea Congresului Cooperapei în judeţenele P.M.R 
Tov. Luca: Cooperaţia cuprinde milioane de oameni. În Uniunea Sovietică după 

Congresul Cooperaţiei problemele au fost prelucrate în comitetele de partid şi propun ca 
rezoluţiile Congresului să fie prelucrate de organizaţiile judeţene cu toţi membrii 
cooperativelor. 

Tov. Moghioroş: Sunt de acord. Propun ca tovarăşul Luca cu ajutorul secţiei să facă 
un proiect de prelucrare a rezoluţiilor şi a problemelor dezbătute la Congres şi care să fie 
văzut şi aprobat în numele C.C. 

Tov. Gheorghiu: Suntem de acord. 
Tovarăşii propun să scriem o scrisoare Alianţei Internaţionale Cooperatiste, o 

scrisoare mai largă, să arătăm ce scop are Cooperaţia noastră, că este independentă, nu 
depinde nici de partid, nici de guvern, pentru ca să ne înscrie în colectiv. 

8. Trimiterea a 5 tehnicieni în Ungaria pentru specializare în telecomunicapi. 
Tov. Teohari: Se găsesc în Ungaria 5 tehnicieni din partea Ministerului 

Comunicaţiilor trimişi pentru recepţionarea unor materiale. Ei sunt de 6 luni acolo la fabrica 
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„Standard" şi se specializează Este propunerea să fie trimişi alţi 5 tehnicieni la fabrică tot 
pentru 6 luni. Ei swit muncitori mecanici de la telefoane. 

Tov. Gheorghiu: Bine. 
9. În legătură cu exproprierile mbane. 
Tov. Teohari: În lucrările de pregătire au apărut unele probleme. De exemplu există 

imobile ale bisericii catolice, luterane etc., ale unor asociaţii, cum este ,,Astra", ale 
composesoratelor. ~ propune să fie scoase, să le ţinem în evidenţă şi să nu le încadram în 
hotărâre şi se va vedea ulterior cum se va dezvolta problema aceasta. Noi o să vedem dacă 
swit case de închiriat etc. şi pe baz.a aceasta vom putea discuta. 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
10. Propuneri pentru campania de 14. IV ziua solidarităp.i intemap.onale cu tineretu.I 

din Spania 
Tov. Teohari (Citeşte) 
Tov. Gheorghiu: Trebuie precizat că după terminarea lucrului să ţină scurte mitinguri. 
11. Cererea lui Tătărescu. 
Tov. Ana: Groza mi-a trimis o notă că Tătărescu cere acum să plece dr. Sebastian la 

fiul sălL Eu sunt de părere că n-are ce căuta în străinătate. Propun să fie o hotărâre a noastră 
să nu-l trimitem. 

Tov. Gheorghiu: Da 
12. Organizarea vacantei de primăvară a elevilor. 
Tov. Chişinevschi: Am cerut Ministerului Învăţământului să facă propuneri pentru 

organiz.area vacanţei elevilor. Sllllt âici câteva propuneri. (Citeşte) Dacă se consideră că 
programul este prea încărcat se poate reduce. Programul nu este obligatoritL 

Tov. Ana: Cred că nu este bine. Treaba aceasta s-o facă organizaţia de tineret şi 
pionierii, însă nu profesorii de la şcoală. 

Tov. Chişinevschi: Şcoala trebuie să organiz.eze, U.T.M. şi pionierii nu pot s-o facă 
ffiră localul şcolii. 

Tov. Teohari: Propun ca tovarăşul Chişinevschi şi cu mine să pregătim un material. 
Tov. Luca: Şi învăţătorii şi profesorii trebuie să aibă odihnă. 
Tov. Gheorghiu: Să ne mărginim să dăm o directivă, organizaţia de tineret s-o 

însuşească, să le dăm libertate elevilor, să nu-i silim. Să dăm însărcinare tineretu.lui să 
întocmească un program de organiz.area acestei vacanţe cu indicaţia a nu sili elevi~ iar în 
privinţa localului şcolii se poate rezolva 

Tov. Teohari: Eu menţin propunerea să fiţi de acord să facem acel material cu 
tovarăşul Chişinevschi şi cu mine. 

Tov. Chişinevschi: Consider că este greşit să nu lăsăm Ministerul Învăţământului să 
se ocupe de această chestiune. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie să considerăm că ei sunt în vacanţă. Programul să fie 
astfel întocmit ca să se lucreze prin instructorii tineretu.lui şi prin convingere, nu silit 

Trebuie să discutăm şi problema tineretului. Trebuie văzut să nu se trimită tineri, 
pionieri la lucru în ploaie, să se îmbolnăvească copiii. 

Atunci rămâne cum am hotărât 
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Tov. Chişinevschi: Eu nu SW1t de acord Menţin punctul de vedere ca tineretul să 
organizeze, însă neapărat ministerul să aibă sarcină de supraveghere. 

13. Măsuri de securitate de Paşti. 
Tov. Moghioroş: Să luăm măsuri de securitate ca duşmanul să nu poată face nimic, 

mai ales în secuime, când este „bucsu". 
Tov. Gheorghiu: Suntem de acord în principiu în privinţa măsurilor de securitate. 

Trebuie prevăzut ce se poate întâmpla Întocmiţi cu tovarăşul Teohari un proiect de măsuri 
şi cu tovarăşul Luca. 

Şedinţa s-a ridicat la ora 24. 

T 
DA.N.LC..fond C.C. al P.C.R. - Canc.elarie, dosar 23/1950,f 3-5, 14-24. 

16.1950, martie 31. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului CC al 
P.MR. privind: atribuţi,ile directorilor adjuncţi, politici la SMT. şi G.A.S; invitarea în 
România a unor delegaţii de muncitori din 'ţările occidentale; măsuri legate de prevenirea 
unor „ manifestări duşmănoase" in cazul eclipsei de lună; simplificarea formalităţi.lor de 
trimitere în străinătate a delegaţi,ilor ministerelor şi organizaţi,ilor de masă ş.a. 

Proces verbal nr. 11 
al şedinţei Secretariatului C.C. 

din 31 martie-1950 

Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 
Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
I. Atribuţiile directorilor adjuncţi politici la S.M.T. şi Gostat. 
S-a hotărât: 
A se primi propunerile cu următoarele îmbW'lătăţiri: 
A se motiva în introducere necesitatea numirii directorilor adjuncţi cu munca 

politică şi a se stabili sarcinile lor administrative pe linie socială, politică, culturală. 
A se preciza că directorii adjuncţi conduc comuniştii, U.T.M.-iştii şi sindicatul din 

S.M.T. şi Gostat; că stmt ajutaţi de un activ de partid pentru munca de partid, tineret, 
sindicat, iar unde sunt femei, şi pentru munca cu femeile; că în jurul lor vor avea un activ 
fără de partid; că directorii adjuncţi politici vor face parte din comitetul de plasă de partid. 

II. Prezentarea la Bucureşti a expoziţiei chineze de la Moscova. 
S-a hotărât a se solicita prin tovarăşul Rudenko trimiterea la Bucureşti a expoziţiei 

chineze de la Moscova; a se începe pregătirile pentru organizarea unei expoziţii româneşti 
în China la 23 august 1950. 

m. Invitarea unor delegapi de muncitori progresişti din ţările capitaliste. 
S-a hotărât a se aproba cererile după ce se vor primi informaţii de la partidele 

comuniste din ţările respective. 
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IV. Editarea unei reviste si organizarea unei expoziţii comune a ţărilor cu democraţie 
populară, în Austria 

S-a hotărât a se răspunde că putem trimite material despre RP.R pentru revistele lor 
şi switem de părere ca fiecare ţară să-şi organizez.e expoziţia separat. 

V. Participarea la Agenţia „Tele_press". 
S-a hotărât a se răspunde că nu participăm ca asociaţi, dar putem să le punem la 

dispoziţie un corespondent de presă. 
VI. Prevenirea manifestărilor dusmănoase în legătură cu eclipsa de lună. 
S-a hotărât a se da prin radio şi presă explicaţia ştiinţifică a fenomenului. 
VII. Reînoirea planurilor anuale culturale cu ţările de democratie populară. 
S-a hotărât a se propune celorlalte ţări crearea de institute pentru relaţii cu 

străinătatea, care să alcătuiască aceste planuri; până la acceptare planurile vor fi reînnoite de 
comisia guvernamentală formată în acest scop. 

VIII. Secretariatul a aprobat tnmătoarele propuneri: 
1. Participarea tovarăşei Constanţa Crăciun la şedinţa Comitetului Executiv al 

F.D.I.F., din 17-20 aprilie 1950 la Helsinki. 
2. Participarea tovarăşelor Elisabeta Luca şi Aurelia Zissu la Congresul Femeilor 

Democrate din Germania răsăriteană la 21-24 aprilie 1950. 
3. Trimiterea unui salut şi publicarea unor articole cu prilejul aniversării a 50 de ani a 

tovarăşului Maurice Thorez. 
4. Participarea la campania de protest împotriva scoaterii în afara legii a P .C. Australian. 
5. Trimiterea revistei „Lupta de clasă" societăţii pentru prietenia britano-română. 
6. Trimiterea W1ei telegrame de felicitare tovarăşului Andrews, fu.mtaş al P.C. Sudafrican. 
7. Participarea la Congresul partidului Socialist Unit German a tovarăşului Vasile 

Luca , împreună cu un muncitor fruntaş din industrie. 
8. Trimiterea în Albania a unei echipe de boxeri. 
9. Trimiterea de material documentar cu caracter agrar Uniunii micilor agrarieni din 

Finlanda, 
I O. Trimiterea în Uniunea Sovietică, pentru tratament, a dr. Antal dacă medicii 

Spitalului Elias consideră că tratamentul îi poate fi de folos; de asemenea, trimiterea 
tovarăşei Radoşoveţcaia cu aceeaşi menţiune. 

11. Vizitarea ţării noastre de către grupe de 3-4 tineri din Danemarca, Norvegia şi 
Suedia, dar nu la şantiere de muncă voluntară. 

12. Însărcinarea tovarăşului Vasile Luca de a se sfătui în legătură cu păstrarea 
acţiunilor la Banca de Reglementare Internaţională. 

13. Respingerea cererii de plecare în Uniunea Sovietică a tov. Ronea Gheorghiu. 
14. Adoptarea hotărârii cuprinse în anexa l pentru simplificarea formalităţilor de 

trimitere în străinătate a delegaţilor din partea ministerelor şi organizaţiilor de masă. 

ss. Alexandru Moghioroş 
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Şedinţa Secretariatului C.C. 
din 31 martie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18: 15. 
Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 

Iosif Chişinevscbi şi Alexandru Moghioroş 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Ordinea de zi: 
1. Atnbuţiile directorilor adjllllcţi politici de la S.M.T. şi Gospodăriile Agricole de 
Stat şi a Direcţiei Politice din Ministerul Agriculturii. 
2. Chestiuni externe. 
3. Diverse. 

1. Atribytiile directorilor adjuncţilor politici de la S.M.T. şi Gostat 
Tov. Ana: V-am trimis la toţi materialul. 
Tov. Luca: După pmerea mea nu Sllllt bine definite sarcinile acestor adjllllcţi politici 

şi rolul lor. Rolul lor este pus în general, au răsplllldere la toate şi nimic concret, astfel că nu 
ştim ce este el de fapt, lll1 aparat politic în afara administraţiei trimis acolo ca lll1 instructor 
politic sau part.-org.* sau dacă face parte din administraţie. 

Acest lucru creează confuzii şi există pericolul să treacă peste capul directorului, 
peste capul organizaţiei de partid din localitate şi înăuntrul instituţiei. Oricât se spune că 
trebuie să aibă legături cu conducerea partidului din raion, totuşi el este legat de sus cu 
ministerul. 

Eu cred că nu pot fi confimdaţi aceşti adjllllcţi politici cu organiw'ea mllllcii politice 
în armată, cu tot sistemul de organ.iz.are a partidului în Armată sau Securitate, pentru că are 
cu totul alt caracter şi nu se poate ca răspllllderea judeţenelor de partid, plaselor să fie 
înlocuită şi dată adjllllcţilor. Iar cwn este pus aici, aşa iese. În Unillllea Sovietică 
organizaţiile de partid raionale răsplllld pe deplin asupra întregii activităţi şi controlează 
organizaţiile de partid şi la S.M.T. şi la Gostat Organizaţia de partid nu este condusă de 
acest adjllllct politic, care trebuie să aibă alt rol în S.M.T. şi Gostat. Acolo Sllllt anumite 
sarcini şi anumite probleme care cer ca pe lângă director, care este de obicei şi trebuie să fie 
lll1 bllll tehnician, bllll administrator şi lll1 adjllllct al directorului care se ocupă cu 
problemele în legătură cu controlul conţinutului politic pe linia sa propie, pe linia de 
administraţie şi atunci el trebuie să aibă sarcini concrete, răsplllldere concretă în 
administraţie. El face parte din administraţie ca directorul. El trebuie să se ocupe de acea 
parte a gospodăriei care îi revine, fără ca să devină conducătorul sindicatului, al organizaţiei 
de partid de acolo. Se introduce acea mllllcă, acele sarcini, în care organizaţia de partid este 
legată cu direcţia Obligaţia adjllllcţilor este organiw'ea anumitor lucrări pe care le face 
directorul, ajutat de organizaţia de partid, mobiliz.ând masa prin organizaţia de partid, prin 
sindicat Acest ajutor are caracter politic. Rezolvarea problemelor social-culturale, sarcinile 
de cadre, aceste probleme directorul singur nu le poate rezolva Pentru aceste sarcini trebuie 

• Aşa în text. Probabil un calc din limba rusă: ,,partinic-organiz.atoric". 
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să răspundă un om care are şi pregătire politică şi care răspWlde din partea administraţiei şi 
care asigură colaborarea între administraţie şi organizaţia de masă şi de partid în rezolvarea 
acestor probleme, pentru ridicarea nivelului vieţii, pentru înlăturarea unor situaţii 

nesănătoase. Aici este sarcina sa şi pentru aceasta trebuie să aibă însărcinare concretă. Din 
sarcinile pe care le are directorul nwnai o parte trece asupra sa şi el rămâne în administraţie, 
în conducere. 

Tov. Ana: El răspunde împreună cu directorul. 
Tov. Luca: Eu propun ca adjunctul să aibă o parte prin sarcinile muncă şi salariu, 

norme de mWlcă, cultural-social, cluburi, biblioteci etc., sarcini administrative pentru care 
să aibă răspunderea şi în felul acesta va putea îndeplini sarcina sa ca ajutor al organizaţiei de 
partid şi răspunderea lor să fie vertical faţă de Direcţia Centrală şi orizontal faţă de partid. 

Dacă swit probleme mari, acestea vin pe linia partidului, care mobilizează toate 
elementele politice din toate întreprinderile pentru îndeplinirea acestor sarcini, iar dacă swit 
diferite sarcini venite de la minister, prin pennanent contact cu raionul respectiv ei pot să 
mobilizeze organizaţia de partid pentru îndeplinirea lor. Sau dacă vrem să izolăm organizaţia de 
partid la S.M.T. şi Gostat de raion şi conducere, atunci nu mai este din partea raionului, ci din 
partea acestuia, pentru că acesta are legătură cu raionul şi nu organizaţia de partid Noi în felul 
acesta transfonnăm din adjunct politic în conducător al organizaţiei de partid 

Tov. Moghioroş: Este firesc că secretarul organizaţiei de partid are legătură. 
Tov. Luca: Din moment ce dai aceste instrucţiuni şi nu specifici clar că el nu este 

organizaţie de partid, în acel moment devine conducător de partid, încurcă chestiWlile. 
Avem experienţă în această privinţă şi nici directorul nu mai are nici un cuvânt 

Nici formularea de la pagina 3 ,, ... veghează în permanenţă la ridicarea şi întărirea 
autorităţii directorului ... " nu este prea bună. 

La pagina 5, punctul 8: ,,Vor acorda toată atenţia mobilizând conducerea S.M.T.-ului, 
pentru luarea tuturor măsurilor de a se îmbunătăţi condiţiile de trai (hrană, dormit, higienă) 
ale salariaţilor S.M.T." Ar trebui să răspundă de aceasta în legătură cu sindicatul. Nu el este 
conducător sindical. Cu sindicatul trebuie să asigure încheierea contractelor şi îndeplinirea 
contractelor. 

Tot la pagina 5, punctul 8: ,,Directorii adjuncţi politici împreună cu organizaţia de 
partid şi organizaţia de masă mobilizează pe toţi salariaţii din staţiune pentru a populariza şi 
extinde metodele înaintate agrotehnice ... ". Toată această muncă care este a organizaţiei de 
partid raională şi judeţeană care asupra lui după acest docwnent, ceea ce nu este just. Sub 
conducerea organizaţiei raionale, el trebuie să dea sprijin în această muncă, dar nu 
înlocuieşte pur şi simplu organizaţia de partid de plasă şi judeţ 

La pagina 7, punctul 16 ,,În munca politică de masă desfăşurată în gospodăriile 
colective ... " şi aici înlocuieşte rolul organizaţiei de partid local din S.M.T. etc. 

Directorul trebuie să răspundă de toată recolta şi e inadmisibilă o lipsă totală de 
evidenţă în privinţa predării cotelor către stat. De predare răspund şi directorul şi adjunctul. 

Noi aici în material trebuie să fixăm dacă este secţie politică, dacă e organizaţia de 
partid sau administraţie cu anwnite sarcini, care cad asupra conducerii S.M.T. şi nu asupra 
organizaţiei de partid Aici este amestecat şi una şi alta. 
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Aş crede ca noi să rămânem deocamdată la aceste organizaţii de partid, conduse de 
organizaţia de partid respectivă. AdjW1cţii politici sunt necesari dar nu ca o secţie politică ca 
în annată, ci tocmai pentru a avea răspW1derea acestor sarcini pe care i le dăm, 
social-culturale şi să aibă legătură cu organizaţia de partid şi organizaţia de mase. Cred că 
astfel va fi bine, pentru că vom avea cine să răsplll1dă de cadre, cine să răsplll1dă pentru 
sarcinik social-culturale, cine să răsplll1dă de a organiza împreună cu organizaţia de partid 
mW1ca de ajutorare, de lămurire a ţărănimii din partea Gostatului. Dacă însă vrem secţie 
politică, atunci natural că se ocupă de toate organizaţiile de partid. Dar în felul acesta în nici 
lll1 caz nu putem. 

Tov. Chişinevschi: Părerea mea este că Ia S.M.T. şi Gostat este nevoie fie de secţie 
politică, chiar mai limitată decât în U.RS.S. sau directori adjW1cţi. Însă cu o condiţie să fie 
bine precizate funcţiile, să nu se încalece. 

La pagina 2, aliniatul 3: ,,Ei au sarcina de a organiza şi conduce munca politică de 
masă ... ". În măsura în care există organizaţia de partid, este sarcina organizaţiei de partid. 
Dacă lăsăm aşa se va crea foarte multă bătaie de cap. 

Aliniatul 5: ,,Pentru a-şi putea îndeplini sarcinile lor ... ", prin urmare conduce el şi 
sprijină organizaţia de partid şi de masă. În acelaşi aliniat spune că,, ... organizaţia de partid 
din S.M.T. şi Gostat vor trebui să urmeze indicaţiile directorilor adjW1cţi politici ... " prin 
urmare subordonăm organizaţiile de partid directorilor adjuncţi. Dacă într-lll1 document 
oficial de partid dăm asemenea formulări pot să fie foarte multe incoveniente. 

Sunt multe formulări foarte bune. Însă sunt formulări contradictorii. Pe de o parte 
spune că trebuie să se supună, pe de altă parte că trebuie să ajute etc., iar la pagina 7 
vorbeşte de conlucrare între directorii adjW1cţi şi organizaţia de partid. 

Mai întâi trebuie clarificat ce vrem să facem. Fără îndoială că măsurile o să aducă o 
mare îmbW1ătăţire întregii noastre munci, însă mi se pare că trebuie să fie ori secţie politică, 
ori administraţie. Mi se pare că ar fi just să ne fixăm eventual acum asupra creării secţiilor 
politice. În documentul sovietic este foarte clară atribuţia secţiilor. 

La pagina 3 spune: ,,Directorul adjunct politic <pentru> a putea duce la îndeplinire 
sarcinile sale va păstra o strânsă legătură cu comitetul de partid de plasă ... ". Prin urmare, 
dacă nu există altă organizaţie de partid în S.M.T., problema este rezolvată, dar nu e peste 
tot aşa. 

Tov. Gheorghiu: Este pericol de înlocuire a organelor de partid locale. 
Tov. Teohari: Mie nu-mi este clar de ce s-a propus director adjtn1ct politic şi nu secţie. 
Tov. Ana: Din cauza lipsei de cadre. 
Tov. Moghioroş: De la început, când am propus întărirea mlll1cii la S.M.T. şi Gostat 

am cântărit posibilităţile noastre pentru această muncă. Aceste propuneri de a încadra 
directorul adjunct politic nu era ceva definitiv, ca această formă să rămână până la capăt, ci 
ca primă măsură. În măsura în care vom putea crea cadre şi în măsura creşterii gospodăriei 
de stat şi S.M.T., noi vom introduce forma de secţie politică. 

Noi ne-am pregăti aceste 720 elemente necesare pentru directorii adjuncţi politici, 
ştim ce greutăţi avem să formăm acest colectiv şi ne-am gândit să fie evitată supraplll1erea 
organelor de partid. Sarcina lui centrală este de a conduce politiceşte activitatea 
comuniştilor şi a veghea asupra activităţii gospodăreşti a directorului. Însă nu ne-am gândit 
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că acest adjunct poate să fie deasupra organelor de partid, ci adjunctul este membru de 
partid şi acest tovarăş face parte din organizaţia de bază respectivă. El trebuie să aibă 
:fi.mcţiile sale în biroul organizaţiei de bază, răspWide pentru mWica de propagandă şi 
agitaţie. Pe de altă parte el trebuie să aibă şi sarcini administrative concrete, printre care 
principalul cadrele, pentru că aici <este> pentru noi problema cea mai actuală, pentru 
curăţirea aparatului de duşmani, pe de altă parte mwică politică de mase. Alfel cum să 
combinăm mWica politică de mase, care nu este numai sarcina unui director< ?> Trebuie să 
fie sarcina întregii organizaţii de partid şi U.T.M. care trebuie să facă această mwică în 
conformitate cu caracterul muncii fiecărei organizaţii de bază în specificul ei. Nu este acea 
organizaţie de bază sătească care conduce comitetele provizorii ci el are de îndeplinit sarcini 
la fel ca orice întreprindere. 

Deci ne-am gândit în felul acesta: tovarăşii adjuncţi politici să fie membri ai biroului, 
aleşi chiar, dar nu poate să fie schimbat sau scos din muncă decât cu aprobarea Direcţiei 
Politice, respectiv a C.C., nu poate să fie mutat dintr-un loc într-altul decât cu aprobarea 
C.C. şi are aceste sarcini, pe de o parte mwica concretă de administraţie şi pe de altă parte în 
organizaţia de bază. Primeşte material de propagandă, aşa cum este caracterul mtmcii S.M.T. 
sau Gostat În felul acesta, întreaga organizaţie de partid este condusă de secretar, nu de el. 

Cred că nu vom greşi dacă vom porni astfel ca prim pas. Urmează să completăm 
treptat-treptat. Recrutarea oamenilor durează mult, trebuie elemente mwicitoreşti şi trebuie 
să facă şcoli. 

Tov. Ana: Noi am luat de bază experienţa sovietică. La noi este o situaţie specială, 
la ţară avem foarte puţini muncitori, iar în gospodăria de stat avem ţăranii dintre cei mai 
înapoiaţi, neştiutori de carte, cei mai rămaşi în unnă, femei, condiţii grele de mtmcă, de 
multe ori având în frunte elemente duşmănoase. Trebuie să întărim deci cu elemente de 
conducere muncitoreşti, de aceea s-au fficut propunerile. Noi ne-am zbătut foarte mult cu 
chestia secţiilor şi directorilor adjwicţi. În Uniunea Sovietică la un moment dat erau secţii, 
apoi directori adjuncţi, afară de cei 25 de mii trimişi la ţară. Este mult mai uşor să faci secţii 
politice, mai ales că avem şi acest material sovietic. (Citeşte din material). Acolo s-a făcut 
în 1933, 16 ani după revoluţie. Noi trimitem 800 oameni la ţară, un număr relativ redus faţă 
de cum au trimis ei. O secţie e formată dintr-un şef, locţiitor al directorului pentru munca 
politică, nu ajutor pentru munca de partid şi un ajutor pentru mwica de Comsomol. 4 
oameni. Secţia avea rolul de conducere a celulei de partid şi Comsomolului, tocmai ţinând 
seama de compoziţia celulei. În acelaşi timp răspwide faţă de C.C. şi de Direcţie. 

Noi ne-am spus că directorului singur îi va fi greu să îndeplinească sarcinile care o 
impun şi fiindcă n-avem destui oameni, să nu fie măcar singur. Să se formeze wi fel de 
secţie ad-hoc pe lingă director, un tovarăş care se ocupă cu mwica politică şi de tineret şi 
chiar cu femei, unde este cazul. În felul acesta se formează W1 fel de secţie. Însă sarcinile să 
fie sarcini de partid. Rolul directorului să fie corespunzător cu rolul ce se pune în rezoluţia 
Partidului Comwiist bolşevic directorului adjunct. (Citeşte). Aici este foarte precis. 

Directorul adjwict în cazul nostru poate să îndeplinească treaba secţiei fără să punem 
la dispoziţia lui 2-3 oameni. Are de îndeplinit sarcinile pe care le are secţia respectivă 
împreună cu directorul, care în foarte multe locuri nu mai este vechiul director, ci este în 
multe cazuri un muncitor. Răspunde dacă sunt acolo elemente ticăloase, dacă nu este grijă 
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cwn trebuie de oameni clacă sunt sătui la mâncare etc. Ca să poată răspunde, trebuie să 
mobilizeze oameni care sunt acolo, cu comsomolul, cu sindicatul, mobilizează oamenii 
împotriva duşmanului, pentru împlinirea planului etc. El răspunde fată de Direcţia Centrală 
Politică, care răspunde faţă de C. C. Însă el are legătură şi cu organizaţia de plasă şi noi n
am reuşit să dăm elemente aşa cwn am fi vrut, elemente muncitoreşti de la oraş, oameni cu 
experienţă, cu şcoală de partid care să poată să ajute şi comitetele noastre de plasă, care sunt 
la un nivel foarte scăzut În unele locmi s-a reuşit. Va ţine legătură strânsă cu Direcţia 
Generală Politică şi el va aduce instrucţiunile pe '2re le primeşte la îndeplinire şi în acelaşi timp 
să vadă cum merg treburile, discută împreună cu tovarăşii de la plasă, în contact strâns cu ei. 

Dacă mergem pe acest drum, completăm în sensul că se formează o oarecare secţie, 
el să lucrez.e în pennanenţă pe linie de partid 

Sunt de acord că sunt unele lucruri care nu sunt bine puse în material. În loc de 
,,sprijină" trebuie să spunem clar că „conduce", ,,controlează" cu sindicatul, conduce 
comuniştii, utemiştii, sindicatul. 

Noi în curând o să ajungem la un număr foarte redus de membri de partid la ţară, 
pentru că nu putem lăsa membri de partid care nu sunt în colhoz. 

Tov. Teohari: Eu sunt de acord cu observaţiile făcute şi lămuririle date de tovarăşa 
Ana Am mai observat un lucru, care nu este clar. Dacă este vorba de rolul directorului 
adjunct în cadrul S.M.T. şi Gostat, nu se vorbeşte despre rolul lui în afară, cwn să facă 
această muncă. 

Tov. Moghioroş: De exemplu, în jurul Bucmeştiului avem o S.M.T. cu un secretar 
de organizaţie de partid foarte bun, e iubit de oameni, explică şi politizează. Ei sunt chemaţi 
în sat, la căminele culturale ca să spună cwn este organizat colhozul în Uniunea Sovietică şi 
asemenea chestiuni. Acesta este cel mai mare ajutor. 

Tov. Ana: Eu aş propune, clacă suntem în fond de acord cu rolul pe care trebuie să-l 
aibă directorul adjunct politic cu adaosul să-şi formeze un activ pentru munca de partid, 
tineret şi femei acolo unde sunt femei, să punem acest lucru. Şi apoi în mod limpede să le 
dăm sarcinile pe care le-au avut secţiile în Uniunea Sovietică. Să le dăm după indicaţiile 
acestea să se refacă materialul cu aceste atribuţii. 

Tov. Luca: De acord. 
Tov. Gheorghiu: Tocmai această propunere voiam s-o fac. Sunt de acord cu 

conţinutul observaţiilor fficute de tovarăşul Luca asupra textului acestui proiect şi cu 
celelalte observaţii. Consider că este necesară, clacă vrem să luăm măsuri, o mai btmă 
conducere, când vrem să facem din S.M.T. şi Gostat pârghiile partidului nostru în acţiunea 
de transformare socialistă a statului, să trimitem în S.M.T. şi Gostat, wi contingent de 
membri de partid de origine mllllcitorească, nu elemente mic burgheze, cu elemente 
proletare, trecute prin şcoli, printr-Wl curs de pregătire, pentru a le fi clare sarcinile, 
misiunea lor, petru a putea munci bine şi atinge obiectivele pentru care sunt trimişi acolo şi 
pentru a da acestui contingent de oameni şi îndrwnarea, instrwnentul pe baza căruia să-şi 
desfăşoare activitatea este necesar 1lll docwnent care stabileşte atribuţiile, ce rol au aceşti 
oameni, ce atribuţii au. Desigur că însăşi faptul că sunt aleşi, pregătiţi şi trimişi în aceste 
gospodării va avea o importanţă foarte mare pentru întărirea muncii de partid la sate, astfel 
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încât să constituie o întărire a muncii de partid la sate, însă nu o substituire a organizaţiilor 
de partid în sate. 

În al doilea rând să poată asigura conducerea muncii politice de masă în aceste 
gospodării şi în strânsă colaborare cu organizaţia de partid în afara Gostat şi S.M.T., să ajute 
la lămurirea ţărănimii. 

Ar trebui de :facut o introducere, însă înainte de introducere! Să se stabilească scurt 
ce atribuţii are şi cum trebuie să lucreze, astfel ca să reiasă clar. 

Tov. Ana: Avem un document în privinţa aceasta: documentul directorului adjunct 
W1de se scrie clar de ce trebuie să avem directori adjuncţi. 

Tov. Gheorghiu: Pentru început să ne mulţumim cu directori adjuncţi. Ideea de a 
grupa în jurul directorului adjunct un activ din S.M.T. este foarte bună şi trebuie extinsă şi 
asupra tuturor celorlalte organiz.aţii de partid, chiar din întreprinderi, însă la noi încă n-am 
dat această lozincă şi n-am mobilizat organiz.aţiile de partid <de> a-şi strânge activ din 
nemembri de partid oameni activi, pricepuţi, care încă nu sunt membri de partid, însă fiind 
consideraţi activ în jurul lor, după felul cum vor lucra, vor putea fi recrutaţi oameni de 
partid. 

Aş propune pentru început să fie un scurt preambul despre rolul şi importanţa 

acestor directori adjuncţi şi după aceea atribuţiile şi scurt, ce trebuie să facă şi după aceea 
mai lărgit, nu aşa o literatură, ca un fel de teze. De exemplu: 1) AdjWlctul în lipsa 
directorului, înlocuieşte pe director; 2) Are anumite răspunderi administrative, se ocupă 
<m> principal cu chestiuni social-culturale; 3) Se ocupă de mobiliz.area maselor pentru 
îndeplinirea sarcinilor; 4) Îndrumă organele de partid; 5) Cu cine are legătură. Cam aşa Şi 
să fie clar. Să nu se încalce, să nu înlocuiască organele de partid în afara S.M.T. sau Gostat, 
din contră. Organizaţiile de partid trebuie să aibă ochii aţintiţi pennanent asupra acestor 
adjuncţi, să se folosească de această pârghie. S.M.T. şi Gostat poate să ajute ţărănimea cu 
lămuriri în cadrul unui plan. 

Dacă de la început spW1em clar că sunt relaţiile faţă de cine răspunde. Neapărat 
trebuie să răspundă faţă de raion pentru că este principalul inel. 

Tov. Ana: Totuşi poate să fie plăşi cu 2 staţiuni de maşini. Să fie W1ul dintre ei 
membru în comitet. 

Tov. Luca: În comitet nu trebuie numaidecât în birou. Dacă ai 1-2 muncitori din 
S.M.T. sau Gostat se va întări munca 

Tov. Gheorghiu: Da, aceasta va întări comitetele de plasă. Mai mult: va concentra 
atenţia, prezenţa lui va mobiliz.a însăşi comitetul de plasă, mai cu seamă în sectorul agricol 
al ţării. 

Propun să se îndrepte materialul, să se facă un preambul, să se arate atribuţiile clar şi 
pe baza acestor puncte ştie ce are de făcut, relaţiile dintre el şi organizaţia de partid, tineret, 
sindicat în S.M.T. sau Gostat, relaţiile între el şi organizaţiile locale, comitetul raional şi 
Cllll1 răspunde în sus la Direcţia din minister. Prin aceasta vom asigura o conducere unitară. 
Când va porni directiva pe linie de partid, o să ajungă pe linia S.M.T. şi de partid la timp, 
deci nu se va întâmpla - şi desigur trebuie avut grijă în mWlca operativă - că cel de la 
S.M.T. primeşte instrucţiuni de la minister, iar de la partid altele. Această situaţie ar crea 
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dificultăţi foarte mari. Asta trebuie prevenit. În preambul să explicăm de ce este nevoie şi să 
punem punctele cu atribuţiile pe rând Scurt. 

Tov. Ana: Mă gândesc ce facem în satele în care avem 60 membri de partid, dintre 
care 1 O intră în colhoz şi 50 rămân în afară. Ne micşorăm numărul membrilor de partid, 
care n-au ce căuta în partid, trebuie excluşi. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie lămmiţi. Să renunţăm uşor la dânşii. Trebuie bine 
cumpănită, studiată chestiunea Vom discuta odată şi această problemă. 

Tov. Moghioroş: Avem un plan de 6 luni de muncă de lămurire a membrilor de 
partid de la sate şi după 6 luni de lămurire să propunem eliminarea lor din partid. Acum ar 
fi pericol, pentru că o să iasă elementele cele mai sărace. 

Tov. Gheorghiu: Atunci cu materialul rămâne cum am hotărât, se va reface în 
sensul arătat şi se trimite materialul refăcut la fiecare tovarăş din Secretariat. Nu mai e 
nevoie de o altă şedinţă ci îndreptăm operativ. 

2. Probleme externe. 
Tov. Ana: Avem o telegramă din China Deşi avem avantajul de a fi primii care 

ne-am dus acolo, dar în ce priveşte legăturile concrete suntem ultimii. Polonezii au şi făcut 
o expoziţie în Polonia şi ungurii la fel. Tovarăşul Rudenco propune, dacă suntem de acord, 
ca în zilele aniversării constituirii Republicii Chineze (în septembrie, octombrie), să facem 
o expoziţie. Chinezii ne-au făcut anumite aluzii că este expoziţia lor în U.RS.S. şi suntem 
cei mai apropiaţi acolo. Rudenco propune şi eu cred să fim de acord să ne trimită expoziţia 
de la Moscova încoace o săptămână, sau aşa ceva în jurul declarării Republicii Chineze. 

În al doilea rând să ne pregătim pentru expoziţia de 23 August în China 
Să facem relaţii comerciale cu ei, ei au lână etc. (Citeşte propunerile tov. Rudenco). 
Deci răspundem că suntem de acord şi ne pregătim pentru expoziţia lor. 
Tov. Gheorghiu: Foarte bine. Suntem de acord. 
Tov. Ana: Bârlădeanu propi.me să trimitem pe Djamo în China dar cred că nu este bine. 
Tov. Gheorghiu: Noi am discutat să întocmiţi un plan. Trebuie să-l luăm pe 

Bârlădeanu şi să-l frecăm, lucrează foarte sectar. 
Tov. Luca: Acolo trebuie şi un adjunct, pentru că mereu pleacă. Pentru China ar fi 

btmBalaş. 

Tov. Ana: Să trimitem pe altcineva la Porţile de Fier şi pe el să-l pregătim pentru 
China Cred că nu i-ar strica să mai stea puţin aici. Căutăm deci pe altcineva la Porţile de Fier. 

+ + + 

Tov. Ana: Legaţiile noastre din Belgia, Franţ.a, Italia, Norvegia ne propun să 
aprobăm invitaţia în RP.R a unui număr de muncitori progresişti. Norvegienii ne-au făcut 
o proptmere destul de interesantă. Titoiştii au invitat tot felul de oameni în Iugoslavia, au 
venit înapoi şi fac propagandă pentru Iugoslavia. 

Se pune deci chestiunea că la întoarcerea lor ar putea să facă propagandă. (Citeşte 
proptmerile) Cu ajutorul partidelor de acolo să trimită informaţii şi apoi dăm viză. 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie să întărim bine aparatul de aici a relaţiilor cu 

străinătatea. Institutul n-are conducător. Această problemă trebuie rezolvată. 
Tov. Gheorghiu: Just. 
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+ + + 

Tov. Ana: A fost o conferinţă a ataşaţilor de presă la Viena, a democraţiilor 
populare, la care a participat şi un tovarăş al nostru. Să se contribuie cu 5000 Schillingi şi o 
contribuţie unică de 20.000 Schillingi pentru expoziţia pentru popularizarea rea.liz.ărilor din 
democraţiile populare. (Citeşte) 

Noi credem că este aceeaşi tendinţă de a izola Uniunea Sovietică Pentru ce Partidul 
Comunist Austriac, care are atâtea greutăţi, să mai facă şi o revistă de aceasta? Să le 
trimitem material de aici, avem ziare germane, să le dăm poze, să facă o revistă în care să 
scrie despre Uniunea Sovietică, despre noi, Cehoslovacia etc. :fără ca ei să fie 
coordonatorul. La fel cu expoziţia, fiecare separat şi nu aşa parcă am fi un singur stat. Să le 
dăm ajutor, dar nu sub fonna aceasta. 

Tov. Chişinevschi: Eu m-am consultat odată cu tovarăşul Iudin şi am ajuns la 
concluzia că n-ar fi rău o revistă acolo să scrie despre democraţiile populare, Uniunea 
Sovietică, însă apare oficiosul Frontului Păcii afară de ,,Pace Trainică". Cred că este justă 
propunerea tovarăşei Ana Să găsim o fonnulă ca tovarăşii să nu fie jigniţi. 

În ce priveşte expoziţia din Olanda, tovarăşii spun că dacă avem posibilitatea, să 
facem, dar fiecare separat 

+ + + 

Tov. Chişinevschi: În legătură cu Telepress. În 1948 am hotărât să luăm şi noi 
parte. Noi n-am dat bani, nici n-am conlucrat. Cehii au preluat această agenţie, creată în 
Anglia pe lângă P.C. Englez. Şeful a fost unul care s-a descoperit că este 1.m trădător. Acum 
au corespondenţi în 50 ţări. De când a fost curăţit are un anumit rol. Ei s-au înţeles cu 
tovarăşii sovietici, care n-au răspuns, au spus numai că chestiunea e interesantă. 

Deşi este curăţat şi are importanţă, însă pentru că nu avem o infonnaţie bine 
verificată, să vedem 1.m corespondent în ţară la noi pentru Telepress. 

În ce priveşte intrarea ca asociat trebuie să spun drept că mie şi azi îmi este teamă Ei 
o să fie foarte supăraţi. 

Să comunicăm că nu intrăm ca compagnion, însă să dăm un ajutor, dar nu bănesc? 
Tov. Gheorghiu: Aşa. 
Tov. Chişinevschi: Corespondentul dă zilnic telegrame, de aici, despre evenimente. 

Aş prop1.me să punem pe Dona de la România Liberă, este un tovarăş de mare încredere. 
+ + + 

Tov. Chişinevschi: În legătură cu eclipsa de lună, pentru ca să nu se răspândească 
zvomni, să transmitem wmătoarea circulară judeţenelor. (Citeşte) 

Tov. Ana: La ţară oamenii se culcă devreme şi nici nu oh:uvă De ce săle atragem atenţia? 
Tov. Luca: Dacă se face prea mare vâlvă, se sperie. 
Tov. Gheorghiu: Să nu dăm circulară la judeţene. Să facă o conferinţă la radio şi 

presă. Să prelucreze la şcoli. 
Tov. Chişinevschi: Şcolile sunt în vacanţă. 
Tov. Gheorghiu: În căminele culturale se poate vorbi, ei poate să aibă în programul 

lor această temă. La radio şi în presă să nu înceapă să facă propagandă, ci ca o conferinţă de 
ştiinţe naturale. 

+ + + 
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Tov. Ana: Noi avem acorduri culturale cu ţările de democraţie populară. Se fac 
planuri anuale. Suntem în restanţă cu Ungaria, Polonia, Bulgaria şi SW1tem presaţi. 

Este o propunere ca aceste planuri să fie tăcute de Institutul de relaţii cu străinătatea, 
nu de la guvern la guvern. Dar trebuie să vedem dacă fiecare are astfel de institut. Dacă 
SW1teţi de acord, la Budapesta să vorbim cu tovarăşii în sensul acesta. Polonezii încă nu au 
institut, până atunci trebuie făcut de la guvern la guvern. Nici bulgarii. 

Tov. Gheorghiu: Eu aş mai avea o propunere. Să se dea cuiva sarcina să vadă în ce 
măsură celelalte ţări de democraţie populară se ocupă cu aplicarea în practică a programelor 
şi de făcut o comparaţie. 

Tov. Ana: Planurile SW1t scrise şi SW1t executate de amândouă părţi, dar prea mult 
nu s-a publicat 

Pentru facerea planurilor noi am fonnat o comisie din partea guvernulu~ în care intră 
Ministerul Artelor, de la Sindicat, de la tineret, institut, Ministerul de Externe şi Învăţământ 
Planurile se fac prin delegaţi. Trebuie evitat ca să nu se angajeze guvernul. 

Tov. Chişinevschi: Nu se poate, avem convenţie. 
Tov. Gheorghiu: Aş propune să convingem pe tovarăşi să facem asociaţii, organe, 

care se preocupă de aceste lucruri, care să se îngrijească de aplicarea în practică a 
hotărârilor ce se iau de cele două guverne. Să le propunem să alcătuiască şi ei asociaţii. 

Tov. Ana: Polonezii au o asociaţie româno-poloneză. 
Tov. Gheorghiu: Mai bine institut Chestia cu comitetul bulgar trebuie s-o analizăm. 
Tov. Ana: Atunci rămâne ca până acum şi cine o să vrea bine, cine nu, nu. 

+ + + 

Tov. Ana: Între 17-20 aprilie va fi şedinţa executivei F.D.I.F. la Helsinki. Membre 
SW1t Constanţa Crăciun şi Florica Mezincescu. Se propune să meargă numai Constanţa. 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
+ + + 

Tov. Ana: La 21-24 aprilie este Congresul Femeilor Democrate din Gennania 
Răsăriteană. Se propune să meargă Elisabeta Luca şi o muncitoare de la Şcoala Centrală a 
U.F.D.R, Aurelia Zissu. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord 
+ + + 

Tov. Chişinevschi: Partidul Comunist Francez, sub iscălitura tovarăşului Jaques 
Duclos, trimite o scrisoare în care anunţă că tovarăşul Thorez împlineşte 50 de ani şi roagă, 
cu ocazia acestei manifestări, să aducem un omagiu trimiţând o delegaţie. (Citeşte). Dacă 
nu, o scrisoare de salut Va fi la 28 aprilie la Paris. 

Aş propune să trimitem un salut cald şi să apară un articol în presă despre Thorez. 
Unei delegaţii tot n-o să-i dea drumul. 

Tov. Gheorghiu: Părerea mea este că o delegaţie nici din punct de vedere politic nu 
este necesară. Sunt de acord cu o scrisoare de salut şi în presă un articol. 

+ + + 

Tov. Chişinevschi: Partidul Comunist Australian s-a declarat în afara legii şi 
preşedintele lor roagă pe tovarăşul Gheorghiu să ne asociem campaniei de protest etc. 

Tov. Gheorghiu: De acord. În răspunsul nostru trebuie îndreptat şi împotriva 
social-democraţilor de dreapta. 
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+ + + 

Tov. Chişinevschi: Societatea pentru prietenia britano-română a adresat o scrisoare 
semnată de Gleen Evans, să trimitem ,,Lupta de clasă". 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
+ + + 

Tov. Chişinevschi: Unul din fruntaşii Partidului Comunist Sudafrican împlineşte 80 
ani, îl cheamă Andrews. Cred să trimitem o telegramă scurtă, în numele tovarăşului Gheorghiu 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
+ + + 

Tov. Chişinevschi: O scrisoare de la tovarăşii Pieck şi Grotewohl. (Citeşte). În 
20-22 iulie va fi la Berlin Congresul Partidului Socialist Unit. Propun să plece tovarăşii 
Miron şi Rangheţ 

Tov. Gheorghiu: Eu aş propune să plece tovarăşul Luca 
Tov. Ana: Şi să plece şi un muncitor din industrie, 1lll bllll membru de partid, fruntaş. 
Tov. Gheorghiu: De acord 

+ + + 

Tov. Chişinevschi: Tovarăşii din Albania propun organizarea unei întâlniri sportive 
de box. Asta putem face, suntem pregătiţi. Calendarele internaţionale prevăd aceasta. 

+ + + 

Tov. Chişinevschi: Partidul Laburist Progresist din Canada sărbătoreşte 20 ani de 
când Tim Buck este la conducerea P.C. Canadian. (Citeşte). Trebuie să dăm un răspuns. 
Sau mai bine să nu răspundem nimic. 

Tov. Ana: Pe noi nu ne lasă Anglia să intrăm. 
+ + + 

Tov. Chişinevschi: C.C. al P.C. Finlandez ne cere ajutor pentru stabilirea legăturilor 
cu micii agrarieni pentru schimb de experienţă. (Citeşte). Scrisoarea este iscălită de 
secretarul general. Noi să răspundem că n-avem societăţi similare. 

Tov. Ana: Prin legătura noastră de acolo să dăm material ce se face pe linia 
ţărănească, dacă vor să publice în revista lor. 

Tov. Chişinevschi: Trimitem material ce avem în ruseşte. 
+ + + 

Tov. Chişinevschi: Tov. Ronea Gheorghiu anunţă că în 1947 a făcut o cerere de 
plecare la neamuri în Chişinău şi pe urmă n-a mai revenit. (Citeşte). Să-i propunem să nu 
meargă. 

+ + + 

Tov. Luca: Să fie aprobat să plece pentru tratament dr. Antal în Uniunea Sovietică. 
Tov. Ana: Să ne interesăm mai întâi dacă se poate face ceva, să nu trimitem cazuri 

disperate. Să fie văzut mai întâi la Elias. 
Tov. Gheorghiu: Sunt de acord să fie trimis, dar mai întâi să fie văzut la Elias. 
Tov. Teohari: Şi eu sunt de acord în felul acesta. 
Tov. Gheorghiu: Antal merită toată atenţia şi eu aş zice chiar să facem o instituţie, 

la fel ca lui Parhon, cu nwnele lui Antal. 
+ + + 

Tov. Chişinevschi: Propun şi intervin pentru trimiterea în Uniunea Sovietică a 
tovarăşei G. Radoşoveţcaia. Este foarte bolnavă. Ea este cetăţeană sovietică. 
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Tov. Gheorghiu: Şi aici trebuie văzut dacă se poate face ceva 
+ + + 

Tov. Teohari: U.T.C. din Danemarca, Norvegia şi Suedia şi-au arătat dorinţa să 
participe în ţara noastră, cu diferite brigăzi, la şantiere de mWlcă la noi. 

Este o propW1ere să li se spună că anul acesta nu avem astfel de şantiere, însă pentru 
că este pusă pe linia Federaţiei, propWlem să invite câte 4 tineri din aceste ţări ca să vină în 
ţară pentru 2-3 săptămâni. 

Tov. Gheorghiu: Să spWlem că suntem de acord să ne viziteze un grup de câte 4 
tineri, dar nu pentru brigăzi. 

Tov. Ana: E interesant că tocmai din aceste 3 ţări. Trebuie avut grijă de ei. 
+ + + 

Tov. Moghioroş: Pentru simplificarea formalităţilor în legătură cu trimiterea 
delegaţilor în străinătate şi a nemembrilor de partid, propWlem (citeşte). 

Tov. Luca. Eu sunt de acord. 
Tov. Chişinevschi: La Secţia Externă rămânând numai delegaţiile speciale. 
Tov. Gheorghiu: Hotărârea aceasta este internă şi nu circulă. 

+ + + 
Tov. Luca: Noi swrtern acţionari la o bancă de reglementare internaţională şi 

această bancă ne datorează ½ milioane dolari în mărci aur. Ei au plasat banii în Germania şi 
cer să aprobăm să ne plătească când vor scoate banii din Germania Eu am răspuns că noi 
n-am dat în Germania Să renunţăm şi să vindem acţiunile? 

Tov. Gheorghiu: Aş propW1e ca tovarăşul Luca să se sfătuiască*. 
Tov. Luca: Eu credeam să nu ieşim de acolo, poate să fie de folos. Câteodată putem 

avea interes. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie sfătuit. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 21: 15 . 

... 
D.A.N.LC.,fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 25/1950.f 3-21. 

17. 1950, aprilie 13. Stenograma şedinţei Biroului Politic al CC. al P.MR 
referitoare la obiectivele politico-economice ale Planului cincinal (1951-1955). 

Şedinţa Biroului Politic 
din 13 aprilie 1950 

Tov. Gheorghiu-Dej deschide şedinţa. 
La ordinea de zi: obiectivele politico-economice în legătură cu Planul de 5 ani. 
Pe baza acestor obiective, Comisia de Stat a Planificării şi toate celelalte instituţii se 

vor orienta şi vor lucra la alcătuirea Planului de 5 ani. 
Dă cuvântul tovarăşului Miron Constantinescu pentru a prezenta proiectul. 

• Aşa în text. 
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Tov. Miron Constantinescu arată că Comisia (sic!) de Stat a Planificării trebuie să 
alcătuiască în colaborare cu toate ministerele, proiectul Planului Cincinal. Este o lucrare de 
o importanţă hotărâtoare pentru construirea socialismului în ţara noastră şi va trebui să fie 
rezultatul W1ei munci colective la care să participe toate ministerele, instituţiile etc., precum 
şi masele largi de muncitori. Planul Cincinal va trebui să fie întocmit şi prezentat spre 
aprobare partidului şi guvernului iar apoi spre votare Marii Adunări Naţionale, pentru ca el 
să devină lege cel mai târziu până la 15 octombrie 1950. Avem încă două luni şi jumătate 
pentru prelucrarea lui în întreprinderi, instituţii, sate pentru mobiliz.area maselor. Numai 
respectându-se acest tennen, planul va putea fi difuzat până jos, astfel încât să se poată lua 
din vreme măsuri.le necesare, pentru pW1erea la punct a tuturor lucrărilor pregătitoare. 
(Citeşte proiectul). 

La baza Planului Cincinal vor trebui să stea obiectivele politice economice. Acestea 
sunt schiţate în propunerile din material. (Citeşte textul propunerilor pentru obiectivele 
politice economice ale Planului Cincinal al RP.R). Adaugă, în ceea ce priveşte 
gospodăriile agricole colective, presupunând că în 1955 vom avea o populaţie de 17 ½ 
milioane locuitori, aceasta înseamnă că populaţia urbană va fi de 7 milioane, populaţia 
rurală de peste 1 O milioane, din care aproape jumătate sau poate chiar mai mult va fi 
încadrată în gospodăriile agricole colective. Ţin să subliniez că punctele care urmează sunt 
întocmite pe baza directivelor date de C.C. al P.M.R, în cuvântarea tovarăşului 
Gheorghiu-Dej din 22 august ac. de la Arenele Libertăţii, pe baza documentelor trimise de 
Consiliul de Asistenţă Economică Mutuală, care ne-a dat Wlele sfaturi protocoalelor şi 
proiectelor Sovromurilor. Există de anul trecut o serie de proiecte ale Sovromurilor. (Citeşte 
punctele din propuneri). 

Pentru a realiza acestea este nevoie de masive investiţii. În anexa materialului sunt 2 
pagini în care se face o schemă a investiţiilor necesare pentru realizarea acestor sarcini. 
(Citeşte anexa). 

Pentru a putea îndeplini obiectivele pe care le va stabili Biroul Politic al partidului, 
pentru a putea pregăti temeinic proiectul de Plan pe 5 ani, va trebui încă din anul acesta - şi 

aceasta se impune cu mare grabă - să trecem la profilarea întreprinderilor, adică la stabilirea 
specialităţii fiecărei întreprinderi şi la coordonarea, colaborarea între aceste întreprinderi 
specializate. Noi am pregătit un material pe care îl vom supune Biroului Politic sau 
Secretariatului când se va programa. Subliniez că problema profilării întreprinderilor este 
esenţială pentru pregătirea planului Cincinal. 

În vederea executării acestei mari lucrări de pregătire a Planului până la data de 15 
octombrie ac., aşa cum am propus că trebuie făcut, va fi necesar un efort. Noi ne dăm bine 
seama acum, mult mai bine decât acum 2 luni când am propus Secretariatului planul de 
mWlcă pentru Planul Cincinal, de dificultăţile enorme legate de pregătirea Planului, mai 
ales că nu mai avem decât 6 luni. Stabilirea profilului, executarea profilării se face în timp 
(în Uniunea Sovietică s-a făcut în decursul a 2 cincinale), însă la noi e vorba numai de a 
stabili planul de profilare pe baza căruia să se treacă la operaţiuni. La petroi metalurgie şi 
siderurgie a şi început, însă trebuie încadrat într-un plan de ansamblu, hotărât de partid şi 
guvern. 
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În pregătirea acestui plan am primit un mare ajutor din partea consilierilor sovietici, 
altfel ne-ar fi fost greu să facem şi aceste lucrări. Ne-am sfătuit cu ei la fiecare punct, W1ele 
pl.lllcte SW1t chiar redactate împreună, de asemenea ne-am sfătuit în ce priveşte nivelul 
investiţiilor. 

Trebuie să subliniez că pentru ca în 6 luni să putem pregăti Planul, conform hotărârii 
partidului, va trebui făcut un mare efort de toată lumea. E o sarcină la care toţi, începând cu 
C.C. şi până la cel mai nou membru de partid, toate ministerele, centralele, întreprinderile, 
instituţiile, trebuie să ne mobilizăm. Va fi nevoie de o strânsă colaborare, bună înţelegere, 
înlăturând îngustimile locale de vederi, adică să nu se încăpăţâneze fiecare strict în ce 
priveşte sectorul lui şi să înţeleagă că este necesară această coordonare. lată, de exemplu, 
am dat sarcina diviziilor C.S.P. să pregătească studii. Ei au propus investiţii de ordinul a 
1700 miliarde. Fiecare a făcut studiul şi a venit cu propl.llleri fără să cunoască unul studiul 
celuilalt. Când am totalizat ieşirea <era de> 1700 miliarde, ceea ce e cu totul imposibil de 
realizat. Dacă ministerele ar face lucrările fără indicaţii din partea conducerii partidului, 
desigur ar ieşi o cifră de 2-2500 miliarde. Tovarăşii sovietici susţin că maxim ar fi 
1200-1300 miliarde în care să intre toate cheltuielile. 

În vederea realizării acestor sarcini, pregătirii şi organiz.ării muncii, rugăm C.C.-ul să 
întărească colectivul nostru de muncă de la C.S.P., fiindcă numai cu cadrele de acum nu 
vom putea face faţă. Cerem să se hotărască ca (sic!) o comisie formată din câţiva tovarăşi să 
selecţioneze cadre, cu care să se întărească C.S.P. De asemenea, trebuie întărite direcţiile de 
planificare de la ministere şi fiecare ministru, personal, să se ocupe, împrel.lllă cu colectivul 
cel mai apropiat, de această sarcină, să nu o lase pe seama tehnicienilor. Să întărească 
colectivele lor, mai ales direcţiile de planificare. 

Întrebări 
Tov. Moghioroş: Cum poate fi just planul acesta de investiţii proporţional aşa mic 

pentru agricultură. 
Tov. Chivu Stoica: Dacă nu a scăpat sectorul chimiei din enumerarea ramurilor, sau 

poate tovarăşul Miron vrea să-l treacă în al doilea plan cincinal? Eu cred că e de aceeaşi 
importanţă cu celelalte sectoare. 

Tov. Vasilichi: Nu ştiu dacă s-a vorbit de sectoarele rămase în urmă: lemn, ciment şi 
fier. Nu se prevăd scăderi de preţuri, ci numai de ridicarea nivelului. Întreb dacă nu trebuie 
vorbit de aceste scăderi. 

Dacă e justă proporţia între 41 % pentru industria grea (în care intră şi aceea a 
mijloacelor de producţie) şi industria uşoară, de larg consum, care e de 7 ,8%? 

Tov. Vaida: Dacă tovarăşul Miron, în întocmirea planului, a ţinut cont de indicaţiile 
pe care le-am primit în privinţa investiţiilor? 

Tov. lordăchescu: Dacă proiectul de plan a fost stabilit clupă date preliminarii date 
de ministere şi pe care Comitetul de Plan le-a ajustat numai şi coordonat, sau dacă planul e 
făcut de la început de C.S.P.? 

Tov. Miron: Întrucât n-am dat sarcini ministerelor, e tăcut pe baza datelor noastre. 
Aici e vorba numai de liniile mari. 

Tov. Voit.ec: Se subliniază importanţa cooperaţie~ însă la investiţii nu se pomeneşte 
nimic despre cooperaţie. Desigur cooperaţia nu face investiţii din fondul general, dar totuşi 
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trebuie date directive pentru investiţiile proprii, căci fără acestea nu va putea să se dezvolte 
cooperaţia Să nu se întâmple ca în planul pe 1950 cu investiţiile necorespunzătoare. 

Tov. Vasile Luca: Propune să nu se discute pe bază de cifre, căci acestea trebuie să 
.fie încă studiate. Aici să fixăm nwnai directivele. 

Răspunsuri 

Tov. Miron Constantinescu: În ce priveşte chimia, noi n-am subapreciat-o, ci ea 
are wi rol important în cadrul investiţiilor industriale. Însă în sfaturile pe care le-am primit 
din partea tovarăşilor consilieri sovietici au spus că ar fi o naivitate să credem că în Planul 
de 5 ani vom putea face toate lucrurile. Dacă considerăm că cele mai importante sectoare 
sunt: petrolifer, siderurgia. .. , transfonnarea socialistă a agriculturii, va trebui ca anwnite 
alte sectoare să fie în primul plan dezvoltate corespunzător, însă nu la nivelul maxim 
posibil, unnând ca în planul al doilea să devină obiective principale. Rămâne ca partidul să 
stabilească obiectivele principale. 

În ce priveşte industria lemnului, propunem foarte serioase investiţii şi lucrări, de 
asemenea deschiderea de noi masive. N-am pus aceasta special ca un obiectiv, însă 
dezvoltarea sectorului materialelor de construcţie este prevăzut cu o sumă importantă. 
Agricultura are cam 90 milioane şi silvicultura 7-8 milioane. Dacă ne referim la proporţia 
dintre a) şi b) trebuie considerat la b) nu nwnai sectorul industriei uşoare, ci adăugat şi 
agricultura, deci bwiurile de conswn faţă de mijloace de producţie, fiind produse de 
industria uşoară, industria alimentară şi agricultura, deci investiţiile trebuie socotite 
împrewiă. 70 milioane industria uşoară, 30 milioane industria alimentară şi 90 milioane 
agricultura Va trebui dat mai mult pentru a), căci acesta decide de toată dezvoltarea 

În legătură cu problema pe ce date am întocmit lucrarea: ale noastre, ale C.S.P. 
Partidul ne-a dat nouă sarcina să facem acest studiu preliminar, unnâd ca clupă ce vor hotări 
obiectivele politico-economice să se dea sarcini ministerelor. Am întocmit un proiect de 
hotărâre prin care Biroul Politic dă sarcini ministerelor, C.S.P.-ului să întocmească planul. 

Investiţiile în cooperaţie se fac din resurse proprii. Noi de aceea n-am prevăzut în 
fondul centralizat provenit din buget amortizări, dar cifra de investiţii trebuie prevăzută. 
Subliniez că finanţarea se face din fondmi proprii şi eventual credite, dar nu donaţii. 

În ce priveşte scăderile de preţuri, mi se pare că e pusă la ordinea de zi şi problema 
Rezoluţiei despre preţuri. 

La 1 iulie vom prezenta cifrele de control împreună cu ministerele. 
Discuţii. 

Tov. Chişinevschi: La prima pagină, la punctul d) să se scrie ,,realizarea principiului 
socialist". Ar fi necesar să se pună ca sarcină dezvoltarea cercetărilor geologice. 

Tov. Rădăceanu: La punctul c) se vorbeşte despre toate felurile de cooperaţie. Dar 
nu mai rămâne decât de conswn şi meşteşugăreşti. 

Tov. Luca: Trebuie spus „cooperative de producţie industrială" şi nu 
meşteşugăreşti, căci acesta este scopul nostru. 

Tov. Rădăceanu: La punctul 6 se vorbeşte despre „crearea bazelor materiale 
necesare pentru transformarea socialistă ... " cred că forma aceasta nu-şi are rostul. 

Jos se vorbeşte despre „utiliz.area raţională a căilor fluviale". Eu cred că ele nu sunt 
utiliZAte deloc, aşa că e vorba despre a le face navigabile. 
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Tov. lordăchescu: Vorbind despre „cooperative de producţie industrială", intrăm pe 
calea unei industrii care nu este industrie. 

Tov. Luca: Aceasta este calea de transfonnare socialistă. În Uniunea Sovietică astfel 
de cooperative au şi salariaţi. 

Tov. Ana Pauker: În aceste propuneri am pus lucrurile cam pe dos. Oare putem 
spune ,, ... electrificarea ... trecerea treptată a micii produ~i ... " înainte de a dezvolta 
industria? Pe baza industrializării socialiste putem trece la îndepărtarea elementelor 
chiabureşti, la colectiviz.are, iar pe haz.a colectivizării la lichidarea chiaburimii. Or, aci le-am 
pus pe dos. Nu-i just politiceşte să punem aşa, ci trebuie pusă întâi problema industriei până 
în pagina 2 la punctul 6 şi aci să spunem ,, ... aceasta ne va face posibilă trecerea la 

-transformarea socialistă a agriculturii ... " ptmctul care vine la pagina 1, al trecerii micii 
producţii ţărăneşti la socialism. Punctul a) ne-ar face posibil punctul b ), lichidarea 
elementelor capitaliste din sectorul economic. În sfârşit, după aceste două puncte principale, 
inchÎstriafuarea şi colectiviz.area vine ptmctul 3, care-şi are importanţa lui: cooperaţia Apoi 
de ce se ptme 800/o faţă de 1949 şi nu faţă de 1950? 

· Tov. Miron: Ne-am orientat după cuvântarea tovarăşului Gheorghiu de la 22 
august De altfel, am putea merge la 80% faţă de 950. Putem schimba. 

Tov. Ana Pauker: Apoi întreb dacă s-a studiat destul problema desfiinţării 
cartelelor, care e pusă poate prea prudent. 

Pe ce v-aţi baz.at în legătură cu studiile pentru Canalul Bucureşti-Dunăre? Pe studii 
sau pe o dorinţă? Întreb dacă n-ar fi mai necesar să se facă aşa ceva în Moldova 

Când vorbim despre electrificare, trebuie să µnem seama că acesta nu-i numai un 
scop în sine, ci trebuie să o facem în măsura în care avem nevoie de ea. 

Tov. Miron: Noi am întocmit materialul astfel: a), b), c), d) principii politice, 1-12 
sarcini concrete. 

Tov. Luca: Aci lipseşte că nu este fixat de ce dezvoltăm în primul rând aceste 
întreprinderi, de ce le dăm lor întâietatea şi nu altora. Lipseşte justificarea politică. Tovarăşii 
s-au gândit să fixeze obiectivele politice. În discuţiile asupra Planului Cincinal al Unitmii 
Sovietice întâi se ptme problema construcţiei socialiste şi cum se face ea, în ce direcţie se 
merge pentru această construire a socialismului. 

Tov. Miron: În legătură cu Canalul Bucureşti-Dunăre am avut o indicaţie, în sensul 
ca să examinăm posiblitatea ca, odată cu încheierea lucrărilor Canalului Dunărea-Marea 
Neagră devenind disponibil o parte din utilaj, să poată folosi în altă parte. Canalul 
Bucureşti-Dunăre ar fi necesar din mai multe puncte de vedere. Noi propunem să se dea 
sarcina de studiere a problemei şi de întocmire a proiectului. După aceasta se va hotărî. 

În ceea ce priveşte electrificarea, propunerea aceasta de 150 milioane e haz.a.tă pe 
cifra dată deja public de partid care ne leagă şi anume 2 milioane kW putere instalată. La 
această socoteală a lucrat CSP împreună cu Ministerul Energiei Electrice paralel şi a ajuns 
la concluzia că pentru realizarea acestei sarcini este necesară investiţia despre care am 
vorbit. Tovarăşul consilier sovietic ne-a atras atenţia să nu ne preocupăm numai de uzine 
mari, ci totodată să avem în vedere şi electrificarea rurală, micile centrale de la colhozuri etc. 

În ce priveşte cartelele, am dat o fonnulă prudentă, pentru că în momentul de faţă 
lucrează o comisie fonnată din tovarăşul V aida, Malinski, Sencovici, ajutaţi de tovarăşul 
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Veretenicov şi care studiată problema desfiinţării. Noi la C.S.P. am făcut un studiu care ne-a 
dus la concluzia că putem desfiinţa în 1951 cartelele pentru pâine, ulei, z.ahăr şi în 1952 
celelalte. Când vom primi rezultatul comisiei, punctul acesta se va putea concretiza. 
Populaţia creşte cu 1.800.000 pe an. (Citeşte datele statistice în legătură cu mişcarea şi 
creşterea populaţiei). De toate acestea trebuie să ţinem seama la studiile noastre. 

Una din sarcinile noastre cele mai mare e pregătirea cadrelor. 
Tov. Vaida: Când se fixează obiectivele pentru agricultură să se fixeze şi pentru 

Gospodăriile Agricole de Stat 
La dezvoltarea industriei de tractoare să se vorbească şi despre S.M.T. 
Tov. Miron: Tovarăşul Vaida a pus chestiunea că este o lipsă faptul că nu am 

menţionat gospodăriile de stat, gospodăriile colective vor cuprinde circa 6 milioane hectare. 
La aceasta trebuie adăugat că gospodăriile de stat vor creşte până la 800.000 ha, mai ales 
prin recuperarea terenurilor ce se redau agriculturii. Ţinând seama că suprafaţa arabilă va 
trebui să crească la 1 O milioane ha, înseamnă că în fond sectorul socialist în agricultură va fi 
camde70%. 

Tov. Apostol: Se vorbeşte de ,,începerea studiilor pentru transformarea naturii". 
Înseamnă că lucrările se vor face în al doilea cincinal. Se vorbeşte despre împădurirea unor 
judeţe, printre care Râmnicu-Sărat, dar de sudul Moldovei care e bântuit de secetă nu se 
vorbeşte aci. Cred că ar trebui introdus şi Covurlui, Tecuci, Tutova, care şi anul acesta vor suferi 
de secetă. 

Tov. Luca: Dar cum se poate face aceasta în condiţiile proprietăţii particulare? 
Tov. Miron: Tocmai de aceea vorbim despre „pregătire". E vorba de un studiu. Noi 

am pus aceasta pentru că era trecut în chestionarul Consiliului de Asistenţă Economică 
Mutuală. 

Tov. Bodnăraş: Cu privire la punctul a) sunt de acord, totuşi cred că s-ar putea 
formula mai bine aspectul constructiv. Cred că e prea îngust „crearea unei industrii socialiste 
puternice prin limitarea şi eliminarea ... " trebuie pus şi ,,ridicarea de construcţii noi". 

Tov. V. Luca: În primul rând trebuie să ţinem cont că acest document nu-i făcut nici 
ca directive generale, nici ca proiect de mobilizare, ci pur şi simplu ca să fixeze cam în ce 
direcţii trebuie pregătit planul cincinal. Aceste lucruri vor fi dezvoltate după ce am fixat 
aceste puncte, când vor deveni probleme publice. Acum ele sunt interne. Când vom veni în 
faţa clasei muncitoare cu o rezoluţie, când vom da planul desigur că vom spune -
dezvoltăm industria grea, uşoară etc. şi aceasta va da cutare rezultate ... 

În planurile noastre de până acum exista lipsa că nu prea erau legate, nu prea erau 
cercetate serios şi concret investiţiile de capital în anumite industrii ce rezultate practice dau 
în producţie. Noi, în 1948-'49, de multe ori am investit capitaluri care n-au dat rezultatele 
pe care le-ar fi dat dacă noi am fi văzut ce rezultate dau aceste investiţii, aceste concentrări, 
numai refacere sau şi reconstrucţia socialistă a întreprinderii? Cu aceleaşi cheltuieli noi 
puteam instala industrie nouă, modernă şi nu concentrarea maşinilor vechi. 

De aceea trebuie să fim foarte atenţi la pregătirea planului. Aci nu-i vorba de a reface 
ce avem ci de reconstrucţie pe baz.ă socialistă. Dezvoltare, modernizare şi construcţie nouă. 
La noi acest lucru n-a fost înţeles. Poate nici n-am avut posibilitatea de a face aceasta, 
deoarece am căutat concentrarea cât mai mare pentru mărirea producţiei. De aceea de multe 
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ori am fost nevoiţi să cheltuim fonchni mari, fără să dea aceleaşi rezultate ce le-ar fi dat dacă 
am fi modernizat aceste întreprinderi şi am fi adus maşini noi. 

Deci acest docwnent ne arată în ce direcţie trebuie pregătit planul. Apoi abia se face 
un document politic explicativ, mobilizator. Acestea sunt numai tez.e pentru lucru. 
Important este în ce direcţie ne dezvoltăm. Aci se pune just problema petrolului, 
metalurgiei etc. Eu sunt de acord cu tovarăşul Chivu că chimia nu trebuie neglijată ca 
element de bază în dezvoltare. Noi avem Sovromchim în care investim capitaluri mari şi 
facem chimie din toate punctele de vedere. Nimeni în jurul nostru nu are aşa posibilităţi de 
dezvoltare ca noi, care avem sare, petrol, gaz metan şi deci problema chimiei nu poate fi 
secwidară. Trebuie subliniată această problemă. 

Dezvoltarea industriei grele şi de bază determină dezvoltarea pllllctului b ). Trebuie 
făcută socoteala, dezvoltarea acestei industrii de bază, ce rezultate dă pentru celelalte. 
Industria socialistă se dezvoltă pe baza pieţei interne. Dacă nu o dezvoltă cădem în greşeala 
ţărilor care lucrează pentru export. Baza şi scopul dezvoltării socialiste este creşterea 
nivelului de trai, a posiblităţii de cwnpărare a maselor. Acest lucru noi trebuie să-l 
subliniem. Această parte e neglijată. Nu spune nimic de modernizarea industriei uşoare, de 
schimbarea maşinilor vechi, pe care noi le-am cwnpărat de la francezi atunci când ei şi-au 
modernizat industria Dacă tehnica rămâne aceeaşi nu vom ridica productivitatea decât la o 
anumită limită. Industria grea, producţia de maşini, trebuie să ţină cont de necesitatea 
industriei uşoare de a avea maşini moderne sau să le importăm, pentru textile, pielărie, 
industrie alimentară, lucru absolut necesar să fie subliniat în pregătirea planului, pentru că 
altfel ajungem acolo că tocmai acest sector al schimbului între oraş şi sat va fi neglijat, cum 
a fost neglijat până acum. Am ajuns la situaţia că industria uşoară n-a lucrat pentru că n-am 
avut materii prime. Trebuie asigurat ca industriile să lucreze. Pe deplin, cu întreaga lor 
capacitate. E compromiţător pentru socialism, când vorbim de lichidarea şomajului, să stea 
maşini din cauza lipsei de bumbac. Am fi putut rezolva să nu stea întreprinderile noastre. 
Trebuie deci pusă problema modemiz.ării industriei uşoare. De ce facem industria grea? 
Pentru a asigura industria uşoară, agricultura, pentru producerea de bunuri. Scopul este de a 
întări sectorul producţiei de larg conswn. În Uniunea Sovietică nu era vorba dacă să 
producă sau nu produse de larg consum, ci ce industrie să facă mai întâi: să facă industria 
grea, pentru ca să poată dezvolta industria uşoară, să nu fie expuşi la cheremul bllllului plac 
al capitaliştilor. Aceasta este valabil şi pentru noi şi acest lucru trebuie subliniat. 

Tovarăşa Ana are dreptate când spune că nu facem electrificarea pentru electrificare, 
ci scopul e tocmai de a crea mai mari posibilităţi de exploatare şi prelucrare a bogăţiilor ţării 
în folosul poporului. 

Cu aceste observaţii, propun să primim proiectul. După aceea, pe baza acestuia, 
facem un document de partid serios, mobilizator, care va fi publicat şi care va fi într-adevăr 
un document pe baza căruia toată lwnea va lucra 

Putem pune problema ce ritm de dezvoltare să avem. Acesta nu poate fi mai mare 
decât până acum, căci n-avem forţe mai mari. Trebuie să prevedem cam 1200-1300 
miliarde investiţii. Sunt de părere ca mai bine în aceşti 5 ani să nu ajungem la un ritm prea 
mare, pe care apoi să-l micşorăm, ci să mergem în aşa fel cu mobilizarea muncitorimii, ca 
propunerile de jos să crească această mişcare de a realiza planul de 5 ani în 4-4 ½ ani. Mai 
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bine decât să pornim cu 1.lll ritm prea rapid, pe care apoi să-l micşorăm. Trebuie să folosim 
experienţa Uniunii Sovietice în noile nostre condiţiL ajutorul pe care-l putem avea din 
partea ei, dar să nu mergem după entuziasmul fiecăruia Entuziasm, dorinţă, la noi S1.lllt 
foarte mare, dar de obicei tocmai acolo unde aceste.a sunt prea mari e prea mică capacitatea 
de a realiza. Am observat că mulţi tovarăşi se lasă influenţaţi de elemente străine de noi. 
Iată de exemplu azi Sl.llltem în al doilea trimestru şi încă nu ştim precis unde vrem să 
construim. La planul de import, datorită faptului că s-a lăsat pe seama tehnicienilor, ceea ce 
a fost anul trecut planificat şi contractat dar n-a venit, anul acesta din nou a fost planificat şi 
contractat. Când s-a cercetat atent, s-au putut lichida aceste deficienţe şi reduce importul cu 
70 milioane dolari. Aceasta pentru că de la început n-a fost serios studiat. Acelaşi lucru în 
toate domeniile. În ceea ce priveşte problema financiară, s-a cerut pentru trimestrul I cu 35 
milioane mai mult din planul de casă decât a fost aprobat Totuşi nu I-am acordat şi am 
făcut economie. 

Răspunderile trebuie serios fixate. La noi se petrec lucruri nepermise. Imense materiale 
distruse în fubricile de confecţii şi nu se iau măsuri. Am forţat comerţul să preia marfu care nu s
a vândut fiindcă e stricată dar nimeni nu răspunde pentru aceasta. Aşa nu putem construi 
socialismul. Trebuie responsabilitate, control. Hotărâri în legătură cu planul nu swrt executate. 
Refuză să încheie contracte pe baza punctelor stabilite prin lege. Dacă această lipsă de 
responsabilitat şi control nu dispar în mllllca noastră, nu vom putea îndeplini aceste imense 
sarcini ale planului. Am ţinut să subliniez aceasta aci pentru că Slllltem mulţi miniştri. Trebuie 
fixate responsabilitatea şi seriozitatea. 

Sarcinile din plan trebuie puse legat cu problema măririi proclucţi~ a ridicării culturii 
poporului. Şi văzut concret investiţiile ce rezultate dm.L Trebuie văzut lll1 scop serios, ce investiţii 
serioase cere. Nici construcţia să nu fie neglijată. Aceasta nu numai în sensul întreprinderilor not 
ci şi în sens de înstituţiL teatre, locuinţe mllllcitoreşti, ministere. Noi aici n-am mers pe bază de 
plan ci la întâmplare, condiş de gigantomanie. Trebuie serios subliniată politica de conslrucţie. 
1n această privinţă de multe ori nu discutăm serios când începem să construim ceva, ci mergem 
pe bază de simpatie locală. Un lucru e cert, nu pot rămâne la noi raioane agrare înapoiate şi altele 
industriale înaintate. Şi în docmnent să se vadă aceasta. Trebuie serios dezvoltată industria 
locală. La noi industriile mici Sllllt prea centralizate şi deci greu de controlat. Trebuie predate 
organele locale şi desfiinţat acest aparat uriaş administrativ, care de cele mai multe ori 
întrece pe cel productiv. 

Tov. Vasilichi: Eu cred că aprobând acest document să luăm măsuri de a fixa 
sarcini concrete de începere a prelucrării planului de 5 ani, care să fie date pe linia 
guvernul~ ministerelor, ca să putem începe prelucrarea lui. Dacă vom face ca anul trecut, 
să dăm organelor noastre economice să facă planul fără a da indicaţiL cifre de control, nu va 
merge bine. Pentru sectoarele de bază ale ţării trebuie date indicaţii, aşa ca ministerele să 
aibă puncte de orientare. Dacă nu, vom veni ca anul trecut cu planuri umflate, când trei luni 
ne-am tot tocmit să le reducem. Trebuie date cifre de control pentru sectoare ca metalurgie, 
petrol, cărblllli chimie, cifre de tempoul de creştere a acestor sectoare. Altfel vom căuta iar 
să cuprindem cât mai mult, cât nu putem. Noi mergem pe linia de a înlocui consumul 
enorm de produse petrolifere. Unul din elementele de bază pentru aceasta este curenwl electric. 
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Tov. Miron: Secretariatul a aprobat Wl plan de mllllcă al C.S.P. În acesta se prevăd 
6 perioade de lucru: cifrele de control, se pot da abia în perioada a 4-a, între 16-31 iunie. 
Atunci le va vedea partidul, deci nu le putem da acum nici la investiţie, nici la producţie. 
Avem srudii, dar trebuie încă să le controlăm. Nivelurile de producţie sunt stabilite. Se ştie 
că la petrol trebuie ajllllS la cutare nivel, la fontă, la oţel, cărbtme, energie electrică etc. Până 
la sfărşitul lui iunie trebuie să facem lucrările paralel, C.S.P. şi ministerele, pornind de la 
indicaţiile stabilite în cuvântul tovarăşului Gheorghiu-Dej de anul trecut, după protocoalele 
Sovromurilor şi indicaţiile de la C.A.AM. Noi vom colabora cu ministerele. Dar acum ar fi 
prematur să dăm cifrele de control. Până attmci pregătim materialele şi ne sfătuim, 
colaborăm cu ministerele. În proiect e prevăzut să fie însărcinat C.S.P. şi ministerele să 
pregătească srudiul. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Sllllt de acord cu conţinutul textului prezentat de C.S.P., cu 
adăugirile aduse şi dacă s-ar putea îmbunătăţi puţin ordinea, aşa ca problema schimbului să 
fie pusă în centrul atenţiei. Cred că trebuie adăugată problema industriei chimice. Noi deja 
am şi pornit pe calea aceasta şi avem perspective foarte frwnoase. 

În al doilea rând, în chestiunea industriei uşoare şi a industriei alimentare, aici 
trebuie pe haz.a creşterii populaţiei, să ţinem seama de dezvoltarea economică a ţării şi de 
creşterea rapidă a nevoilor de aprovizionare a populaţiei, tocmai având în vedere acest 
curent care se va produce înspre oraşe, spre industrie, deci creşterea numărului celor care se 
angajeazA din ce în ce mai mult în industrie, căreia i se creeazA perspective de dezvoltare. 

Nu trebuie subapreciată importanţa industriei uşoare şi alimentare. Aceste două 
compartimente trebuie foarte serios să le ţinem sub ochi, altfel ne dezvoltăm în celelalte 
părţi şi aici rămânem în wmă. Trebuie o fonnulară şi reală şi plăcută, în confonnitate cu 
dezvoltarea celorlalte raioane. 

Apoi putem noi să tot modernizăm dar dacă cumpărăm lână şi piele din Argentina şi 
nu va apare ca directivă întocmirea unui plan de îmbunătăţire a şeptelului şi arătat pentru ce 
cerem aceasta - pentru aprovizionarea populaţiei cu carne, îmbrăcăminte, încălţăminte, 
etc .... Pielea şi lâna sunt tot atât de necesare ca şi bumbacul. Dar bumbacul l-aţi subliniat şi 
celelalte nlL Trebuie să reiasă realizarea unui plan care să asigure pe deplin nevoile 
industriei de piele, îmbrăcăminte, încălţăminte, bumbac şi celelalte plante textile, ca bază de 
dezvoltare însăşi a acestei industrii. Nu-mi pot închipui o industrie care n-are bază proprie 
de dezvoltare. Când industria stă la cheremul celor 3 milioane de gospodării particulare e 
natural că trebuie să te târguieşti. 

Tov. Luca: Colhozurile şi sovhozurile trebuie ajutate să dezvolte zootehnica. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Eu pun numai problema de a scoate în evidenţă într-o 

formulă sarcina de asigurare cu materii prime piele, lână, bumbac etc. pentru industria de 
îmbrăcăminte şi încălţăminte. 

S-ar putea, păstrând conţinutul cu care Biroul Politic e de acord, să facem o grupare 
a obiectivelor politico-economice astfel încât în mod logic să decurgă Wlele din altele. 

Chestitmea canalului Bucureşti-Dunăre, curăţirea celorlalate râuri trebuie neapărat legate 
cu chestitmea irigării, a împăduririlor. Problema Canalului e o problemă şi politică şi economică 
de cea mai mare importanţă. Studiile trebuie să se facă, să fie gata când va fi nevoie. Tovarăşii 
sovietici noou sfătuit să nu pierdem timpul, chiar chestitmea Porţilor de Fier trebuie luată în 
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considerare. La Canalul Dunăre - Marea Neagră creăm o organizaţie şi specialişti pe care n
avem voie să-i risipim. Am investit în cadre, utilaj şi cel care devine dispombil trebuie folosit 
Problema Canalului Bucureşti-Dunăre se pune ca studiu 

Încă tm lucru care trebuie prevăzut, o veche dorinţă a tovarăşului Dimitrov exprimată 
într-o conferinţă şi care s-a concreti2at la Consiliul Economic, e problema wrui tunel sau a wrui 
pod peste Dunăre. Tovarăşii bulgari par activi şi n-ar fi just ca noi să ne arătăm mai puţin activi. 
Trebuie văzut dacă vom lucra aici împreună cu alte ţări. Dar chestitmea aceasta este o necesitate. 

Eu propl.lll ca Biroul Politic să însărcineze Secretariatul să mai vadă textul cu 
îmbunătăţirile aduse, pentru ca C.S.P. să înceapă de îndată a intra în lUCIU 

Tov. Miron citeşte un proiect de hotărâre în privinţa sarcinilor. Proptme o comisie 
formată din tovarăşii Petrescu, Miron Constantinescu şi V ass, sub îndrumarea tovarăşului 
Luca După ce Secretariatul va arăta obiectivele, le vom introduce. 

Tov. Chivu propune ca nici un om să nu fie scos fără aprobarea conducerii 
partidului. Deşi există o hotărâre, se scot foarte mulţi muncitori calificaţi. De exemplu, la 
Cugir au fost scoşi de U.T.M. 8 matriţeri. 

Tov. Vasilichi: Iar secretarul organizaţiei de plasă din Urlaţi a venit la director să-i 
ceară maşina şi, când l-a refuz.a!, i-a furat-o din garaj. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Pe linie de ministere trebuie dată dispoziţie serioasă şi pe linie 
de partid atras atenţia 

Tov. Moghioroş: Dar trebuie reglementată chestiunea cu ce să se meargă la ţară, 
dacă nu se pot folosi maşinile întreprinderilor. 

Tov. Luca: Cum să deconteze întreprinderile cheltuielile băgându-le în preţul de 
cost? Eu pe toţi aceştia i-aş băga la închisoare. Să meargă la ţară cu căruţe cu cai, cu 
R.A.T.A., cu trenul ... 

Tov. Gheorghiu-Dej: Mai sunt la ordinea de zi 2 ptmcte: !/Proiect de hotărâre cu · 
privire la preţuri şi 2/ Oficiul de organizare. Propun ca aceste chestiuni să fie puse la şedinţa 
vice-preşedinţilor cu preşedintele Consiliului de Miniştri. 

De acord. 

T 
D.A.N.LC..fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 2711950,f 2-14. 

18.1950, aprilie 25. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului CC. al 
P.MR privind introducerea noului Cod al Muncii; măsuri pentru prevenirea „ acţiunilor 
duşmănoase" ale unor membri ai clerului catolic; asistenţa de stat a studenţilor, 

împărţirea în raioane a oraşului Bucureşti. 

Proces verbal nr.12 
al şedinţei Secretariatului C.C. 

din25 aprilie 1950 

Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 
Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
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Prezideaz.ă tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Au fost invitaţi tovarăşii: Gheorghe Apostol şi Liuba Chişinevschi. 
I. Măsuri pentru introducerea Codului Mllllcii. 
S-a hotărât: 
1. A se fonna llll colectiv din şefii secţiilor: Organelor Conducătoare de Partid, 

Sindicate şi U.T.M., Propagandă şi Agitaţie şi ai secţiilor economice sau adjllllcţilor lor, 
pentru a îmbunătăţi materialul cu întrebări şi răspllllSuri, pregătit de C.G.M. şi a întocmi 
planul de prelucrare. 

2. A se pregăti un grup de activişti care vor prelucra materialul cu activul judeţenelor 
şi în tot timpul acţillllii vor da ajutor şi vor controla desfăşurarea ei. 

3. A se prelucra proiectul Codului Muncii pe baza materialului întocmit de C.G.M. 
până la 15 mai 1950 cu activele de partid judeţene, de plasă, de sectoare, cu birourile 
organizaţiilor de bază din întreprinderi şi cu activul din întreprinderile principale, cu 
menţiunea de a se păstra secretul asupra celor discutate. 

4. A se convoca Plenara C.C. al P.M.R la 15 mai 1950 pentru a discuta proiectul 
Codului Muncii ce va fi în prealabil aprobat de Biroul Politic şi a adopta o hotărâre. 

5. A se prelucra după Plenară proiectul, cu întreaga masă a membrilor de partid 
6. A se convoca şedinţa C.C. al C.G.M. la 20 mai 1950. 
7. A se convoca marea Adunare Naţională la 25 mai 1950 pentru a dezbate şi a vota 

proiectul Codului Muncii. 
8. A se da sarcină tovarăşilor Alexandru Moghioroş şi Gheorghe Apostol de a 

conduce întreaga acţiune. 
II. Măsuri de prevenire a acţiunilor duşmănoase ale \lllor membri ai clerului catolic. 
S-a hotărât a se îmbunătăţi proiectul de măsuri de către tovarăşii Gheorghiu-Dej, 

Vasile Luca şi Teohari Georgescu. 
m. Asistenţa de Stat a studenplor. 
S-a hotărât a se da sarcină tovarăşilor Teohari Georgescu şi Iosif Chişinevschi de a 

întocmi lll1 proiect de hotărâre cu privire la îmbllllătăţirea asistenţei studenţeşti. 
IV. Impărtirea în raioane a Capitalei. 
S-a hotărât a se aproba împărţirea Mllllicipiului Bucureşti în 8 raioane. 

Şedinţa Secretariatului C.C. 
din25 aprilie 1950 

Şedinţa se deschide la ora 18. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif 

Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 
Au fost invitaţi la şedinţă tovarăşii Apostol şi Liuba Chişinevschi. 
Ordinea de zi: 
1. Codul Muncii. 
2. Acţillllea duşmănoasă a bisericii catolice. 
3. Asistenţa de stat a studenţilor. 
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4. Diverse. 

1. Codul Muncii. 
Tov. Gheorghiu: La Codul Muncii nu este vorba să intrăm în dezbaterea 

conţinutului şi nici asupra dezbaterii materialului făcut de C.G.M. ,,întrebări şi răspunsuri" 
asupra Codului Muncii, ci ne-am strâns să dăm îndrumările necesare asupra felului cwn ar 
trebui să procedăm, să luăm unele măsuri. 

Sfătuindu-ne cu C.G.M., am avut câteva propuneri făcute de C.G.M. în sensul de a 
grăbi aplicarea Codului Muncii şi cred că au dreptate şi se propune ca în ziua de 25 mai să 
fie convocată Marea Adunare Naţională unde să se dezbată Codul Muncii şi poate şi alte 
probleme. 

Până la 25 mai noi trebuie să convocăm Plenara de partid, unde să se dezbată Codul 
Mtmcii, pentru a fi aprobat, trebuie scoasă o scurtă hotărâre în legătură cu Codul Muncii. 

C.G.M. susţine că problema Codului Muncii este o problemă foarte serioasă şi cred 
că are dreptate, de aceea e necesară convocarea Plenarei. Este o problemă pe care întregul 
partid trebuie s-o îmbrăţişeze, s-o sprijine, întrucât conţinutul Codului Muncii prevede în 
cea mai mare parte măsuri care aduc o îmbunătăţire foarte mare clasei muncitoare, aduce 
regulă, pune ordine în relaţiile dintre salariaţi şi întreprinderi etc., dar are o părticică, un 
număr nu prea mare dar greu ca importanţă de prevederi care, neexplicate suficient, 
nemobili.zând partidul, organizaţiile de partid în întreprinderi în special, când se va aplica 
Codul Muncii s-ar putea întâmpla ca partea înapoiată a clasei muncitoare să fie răscolită de 
duşman, deşi este Wl Cod aşa de bun, chiar părţile care aparent ar fi în dezavantajul 
muncitorului, care aparent ar atinge aşa zisele „drepturi câştigate", în fond sunt avantajoase 
pentru mtmcitori. Să putem explica şi respinge încercările duşmanilor care s-ar putea 
mobiliza imediat pentru aceste lucnm şi să ridice muncitori împotriva acestui Cod, care este 
în interesul clasei muncitoare în regimul nostru. 

De aceea dădusem sugestia, la timpul său, să se pregătească un material cu întrebări 
şi răspunsuri prevă7.ând cam ce întrebări s-ar putea pune de muncitori jos, cam ce părţi ar 
putea fi folosite şi în ce fel de acte duşmănoase şi de dat răsptms, material care să însemne 
pentru organizaţiile de partid armă de izbire în duşmani la prima încercare. 

Ca ordine de rezolvare a lucrărilor pentru a câştiga din timpul pierdut, C.G.M. se 
gândeşte şi proptme să avem cam pe ziua de 1 O mai Plenara de partid Va dura aproximativ 
2 zile, se vor aduce de jos, întrucât se propune chiar înainte de Plenară să însărcinăm un 
colectiv, în care să intre şi de la C.G.M. şi să ia drept bază materialul cu întrebări şi 
răspunsuri, să facă instrucţiuni şi să dăm jos pentru prelucrare şi în acelaşi timp să ne vină 
de jos proplllleri pentru îmbunătăţire. 

Aici se pune problema: dacă avem destul asigurat că nu va ieşi din cadrul 
organizaţiilor de partid, prelucrându-se cu întreaga organizaţie, atunci putem să dăm să se 
prelucreze. Dar dacă nu avem această siguranţă, atunci ne-am putea opri la organizaţia de 
partid, adică la conducerea organizaţiilor de partid şi activul din întreprinderi ca, la rândul 
lor, după ce sunt familiarizaţi cu materialul, să poată trece uşor la un interval scurt până la 
vot şi publicarea Codului, să prelucreze cu întreaga organizaţie şi să treacă mai departe la 
prelucrat cu întreaga masă de muncitori. 
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Rămâne deci să ne prommţăm: 
1) Asupra propunerii de convocare a Plenarei, a convocării Marii Adunări 

Naţionale, asupra numirii colectivului care să ia drept bază materialul şi să-l pregătească 
pentru a fi trimis jos şi acelaşi colectiv să indice unde şi cum se fac îmbunătăţiri la Cod Să 
fie văzut materialul în legătură cu prezentarea codului care are să vină în faţa Plenarei, 
înainte în faţa Biroului Politic. 

2) În ce priveşte prelucrarea jos, dacă facem cu întregul partid sau cu conducerea şi 
activul de partid. 

Tov. Luca: Cred că, în primul rând 10 mai, este prea devreme pentru fixarea 
Plenarei. Avem 15 zile în care trebuie să prelucrăm cu activul de partid În organizaţiile de 
bază sunt foarte multe elemente încă înapoiate, care pot intexpreta nejust. Ori mergem la 
Plenară deschis ori, dacă nu, numai în cadrul activului poate se strâng şi propuneri şi 

întrebări şi această comisie să dea lămuriri. Noi am putea fixa deci Plenara la 20 şi imediat 
după aceea, în 25, Adunarea Naţională. 

Tov. Apostol: Trebuie să convocăm şi C.C. al C.G.M. 
Tov. Chişinevschi: În 15 Plenara, 20 C.G.M. şi 25 Adunarea Naţională. Eu susţin 

propunerea tovarăşului Luca. 
Tov. Gheorghiu: Atunci în I 5 Plenara, 25 Adunarea Naţională şi între aceste date 

C.G.M., iar în intervalul acestui timp se prelucrează. 
Tov. Luca: Chiar până la Marea Adunare Naţională, C.C. o să aibă posibilitatea să 

facă anumite schimbări, o să avem discuţii mari. În general totul este în folosul clasei 
muncitoare, însă Codul Muncii face deosebire între clasa muncitoare şi elementele care 
calcă disciplina Este o problemă foarte grea, anevoioasă de a disciplina marea masă de 
muncitori, majoritatea fiind semiproletari. 

Prelucrarea în activul de partid să continue până la 15. 
Cred că facem un colectiv din care să facă parte C.G.M., cineva din Secretariat, 

câţiva dintre conducătorii marilor întreprinderi. 
Tov. Rădăceanu: Sunt de acord cu propunerea tovarăşului Luca, însă greutatea nu 

cred că va fi referitor la disciplină, vor fi greutăţi de aplicare, nu de acceptare. Greutăţi vor fi 
la concedii. Trebuie avut în vedere că nu se pot aplica măsurile, pentru că o serie a şi plecat 
în concediu. 

Tov. Liuba Chişinevschi: Cu începere de la 1 ianuarie. 
Tov. Moghioroş: Un număr foarte mare de întreprinderi n-au materii prime. 
Tov. Gheorghiu: Muncitorii o să împingă conducerea fabricii să aibă prevăzute 

materiile prime, să funcţioneze regulat. 
Tov. Luca: Chestia trebuie reglementată în contractele colective. Codul Muncii 

prevede că trebuie să asigure condiţii în muncă. 
Tov. Teohari: Sunt de acord cu propunerile îacute. 
Tov. Chişinevschi: Sunt de acord cu tot sistemul propus. 
Tov. Moghioroş: Propun concret: prelucrarea să aibă o fonnă deosebită de 

prelucrările generale, trebuie să aibă formă de seminar, cu birourile organizaţiilor de bază 
din întreprinderi, activul în care să intre directorul, dacă este membru de partid, din 
conducerea sindicală, oameni de răsplllldere din direcţie, femei, adică activul de bază. 
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Să fie făcute teze clare pe înţelesul membrilor de partid, să nu fie dubiu asupra 
înţelesului, o expunere, după care urmează seminarul şi controlul asupra felului cum au fost 
însuşite principiile şi chiar textul Codului Muncii. 

Propun ca colectivul (sic!) de aici să fie făcut din C.G.M., Secţia Organelor 
Conducătoare, Propaganda, Secţia Industriei Grele, Industria Uşoară. Trebuie să fie şi un 
colectiv mai larg, va fi repartizat pe baza unui plan de muncă pe ţară care să ia parte la 
prelucrarea în întreprinderile cele mai importante şi la seminar şi felul cum s-a însuşit. Dacă 
este pregătit bine, şi aici sus un colectiv care face controlul pe teren cum se prelucrează şi 
dă ajutor la faţa locului, dă rezultat bun. Apoi, propllll un colectiv restrâns, care face planul 
de mllllcă să facă tezele. Să începem după I mai imediat. 

Tov. Luca: Până la I mai trebuie făcută munca pregătitoare. 
Tov. Moghioroş: Până la Plenară prelucrăm cu activul, după Plenară să mergem şi 

în organizaţia de bază înainte de Marea Adunare Naţională. 
Tov. Gheorghiu: Asta se poate. Apoi devine public, mobilizată toată presa 
Tov. Apostol: Şi noi suntem de acord 
Tov. Chişinevschi: Cred că nu e bine să facem teze, ci un proiect de propuneri. 
Tov. Gheorghiu: Întrebările şi răspunsurile să fie baza. 
Tov. Moghioroş: Cu condiţia ca unele răspunsuri să fie îmbunătăţite, fiind slabe. 
Tov. Gheorghiu: Colectivul o să le îmbllllătăţească. Răspunsurile să fie întotdeauna 

legate de explicaţii practice, concrete. 
Tov. Luca: Explicaţii concrete şi la ce rezultate duce, la ce pagube duce şi legat cu 

existenţa, cu viaţa fiecăruia Dacă vor fi exemple o să aprobe masa conştientă, dar pentru a 
convinge masa celor înapoiaţi, de semiproletari trebuie să lămurim bine masa conştientă. 

Tov. Gheorghiu: În întrebări trebuie prevăzut tot 
Tov. Liuba Chişinevschi: Şi eu sunt de acord, dar vreau să spllll că acest colectiv 

care va lucra o să aibă o muncă căreia trebuie să se dedice zi şi noapte. Aşa e compusă 
comisia, din conducători, ei sunt ocupaţi cu alte mllllci. 

Tov. Gheorghiu: Eu am înţeles că o să fie o comisie activă, care să fie condusă de 
un secretar. 

Tov. Luca: Secţiile economice, elementele cele mai bune, chiar conducătorii 

secţiilor să fie mobilizaţi în această acţiune, pentru că este legată de îmbunătăţirea generală 
a muncii noastre pe linie economico-financiară. Asemenea oameni, ca Vass şi alţii, atunci o 
să facem ceva serios. Ei trebuie să se ocupe cel mai mult cu această chestiune. 

Trebuie să stabilim cine răspunde din Secretariat. 
Tov. Rădăceanu: Propun pe tovarăşul Moghioroş. 
Tov. Gheorghiu: Şi eu cred acelaşi lucru. Are Secţia Organelor Conducătoare şi 

este vorba de prelucrat pe linie de partid Tovarăşul Moghioroş să dea o parte din timpul 
său acestei munci. N-aş avea nimic împotrivă ca şefii chiar să facă parte din comisie, poate 
nu toţi, primii adjllllcţi şi şefii de sectoare, după caz. Împuternicim pe tovarăşul Moghioroş 
să facă acest lucru. 

Tov. Luca: Şi tovarăşul Apostol. 
Tov. Gheorghiu: Şi încă cineva de la C.G.M. 
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Tov. Luca: Toţi preşedinţii de Uniuni trebuie mobilizaţi, tot colectivul C.G.M., 
elementele de încredere. 

Tov. Gheorghiu: Asupra termenelor şi ordinei de acţiune suntem deci cu toţii de 
acord. Putem considera ca o hotărâre a Secretariatului în ce priveşte îndrumarea, 
răspunderea având tovarăşul Moghioroş. 

Vreau să atrag atenţia asupra a două chestiuni foarte serioase: 
1) Când începem treaba, instrucţiunile să apese tare asupra păstrării secretului, 

mergem până la excluderea din partid <pentrm o şoaptă în afară. Acolo rămâne în cadrul 
oamenilor, oameni cunoscuţi şi ştiuţi. Aceasta înseamnă măsuri practice în jos. Să punem 
astă dată aşa serios chestiunea de păstrare a secretului. Este o chestiune strict internă de 
partid, să limiteze la activul de partid, ulterior vom trece mai departe. 

2) Din loc în loc, pe perioada aceasta să fie şedinţe cu caracter informativ ale 
Secretariatului, să vedem cum se desfăşoară lucrurile ca însuşi Secretariatul să 

suprave~eze problema aceasta, pentru a avea deplină siglll'3Ilţă asupra felului cum se 
lucrează. Intre şedinţe, informaţii în mod operativ. 

Iar materialul venit de jos pentru îmbunătăţire să fie dat sarcină unui grup din cadrul 
acestui colectiv, care să-l studieze. 

2. Problema actiunii duşmănoase din partea bisericii catolice. 
Tov. Gheorghiu: Să însărcinăm pe tovarăşii Teohari şi Luca şi, dacă credeţi, şi 

împreună cu mine, să vedem materialul încă odată, sunt o mulţime de observaţii, nu este 
suficient. 

Principial, Secretariatul dă ca îndrumare de a împiedica folosirea sentimentelor 
religioase ale populaţiei de către nişte elemente duşmănoase, care vor să le folosească în 
acţiunea lor duşmănoasă împotriva regimului şi de luat măsuri dacă e nevoie, care să nu 
nemulţumească populaţia 

3. Asistenţa de Stat a studentilor. 
Tov. Gheorghiu: Este un material venit din partea tineretului. N-aş propune să 

punem în discuţie. Să dăm însărcinare ca să punem capăt acestor stări de lucruri, să 
îmbunătăţim situaţia 

Tov. Teohari: Eu aş propune totuşi să fie văzute aceste propuneri.¼ propune să 
invităm şi pe tovarăşul Apostol şi Liuba Chişinevschi, pentru că studenţii sunt sindicaliz.aţi, 
şi sunt probleme pe care le-au dezbătut şi ei în colectiv. 

Tov. Gheorghiu: Propun să se facă un proiect de hotărâre cu măsuri practice 
privind îmbunătăţirea situaţiei studenţilor. 

Tov. Chişinevschi: O propunere principială: a fost o şedintă şi la U.T.M., C.G.M., 
Ministerul Învăţământulu~ nu s-a ajl.lllS la rezultat. Aşa un materiai important ar fi necesar 
să fie făcut împreună, luând ca bază materialul propus de U.T.M. Propun să fie însărcinat 
1-2 secretari, să convoace o şedinţă, să ia ca bază acest material şi să redacteze un proiect de 
hotărâre, pe care să-l supună Secretariatului. 

Tov. Teohari: Sunt de acord să facem proiect de hotărâre, însă în ce priveşte 
şedinţa, şedinţa a fost cu Învăţământul, cu C.G.M. şi cu tineretul, materialul este un material 
comun. Rămâne ca proiectul de hotărâri, care va necesita eventual cheltuieli, să-l discutăm 
cu tovarăşul Luca şi apoi să-l supunem Secretariatului. 
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Tov. Luca: Trebuie bine organizat, asta este totul, sunt acolo mulţi bandiţi. 
Fondurile care sunt la dispoziţie sunt suficiente. 

Tov. Teohari: Stmt de acord ca tovarăşul Chişinevschi şi cu mine să prez.entăm un 
material. 

Tov. Chişinevschi: Eu totuşi susţin să fie o şedinţă. 
Tov. Cheorghiu: Sunt de acord cu tovarăşul Teohari. Şedinţe s-au ţinut. Nu şedinţe 

ne trebuie. Material avem. Aş proptme ca tovarăşul Teohari şi Chişinevschi să facă un 
proiect de hotărâre, bani sunt suficienţi, este chestie de organizare, de măsuri administrative, 
de mobilizare a studenţilor. 

Tov. Chişinevschi: Trebuie să discutăm problema centralizării sau descentralizării. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie luate măsuri imediat. Nu este nici un control. O să iasă 

nişte oameni tuberculoşi. Nu avem pe cine trage la răspundere. Trebuie să ptmem la treabă 
şi pe cei de la Învăţământ, şi de la tineret, să se facă chiar schema de organiz.are a acestor 
cămine studenţeşti. 

Tov. Luca: Sunt de acord cu propunerea. Să organizăm şi conducerea să fie din 
studenţime însăşi. Sindicatul poate să organizeze foarte bine. Trebuie un control permanent 

Tov. Gheorghiu: Dai studenţilor o preocupare, îi mobilizezi pentru securitatea lor 
fizică, grijă faţă de ei, să vadă de unde vin alimentele, ce cantitate, cum este împărţit. Ei 
trebuie să se ocupe de problema gospodăriei. Un ceas pe zi se poate ocupa de acest lucru. În 
hotărâre trebuie prevăzute măsuri pentru haz.a de aprovizionare, ce aparat trebuie să aibă. 
Cine răspunde pe linie de guvern. 

Deci, dăm sarcină tovarăşului Chişinevschi şi Teohari, să întocmească un proiect de 
hotărâre, schema de organizare, să pună sarcină de organizarea căminelor, cantinelor, 
sistemul de organiz.are, metoda de lucru, să dea indicaţii pentru regulamentul de 
funcţionare, ca să ajungem la auto-administrare, bază de aprovizionare. 

4. Împărtirea Capitalei pe raioane. 
Tov. Teohari: Ne trebuie o aprobare principială. Avem o situaţie grea în ce priveşte 

munca de partid şi munca administrativă în Bucureşti, pentru că avem un singur Comitet de 
Partid şi Comitet Provizoriu. Se face propunerea ca să raionăm în 8 raioane, s-a ţinut seamă 
de toate condiţiile ca să-şi ducă viaţa normală şi la toamnă, când se va discuta raionarea 
întregii ţări, vom reveni, vom face unele ajustări dacă se vor găsi unele lipsuri. 

Tov. Luca: Sunt de acord. Nu ştiu dacă 8 raioane nu e prea puţin. 
Tov. Teohari: Pornim cu 8 raioane, În măsura ce se va dezvolta Capitala, putem să mărim 
Tov. Luca: Oraşul în sine sau cu suburbane? 
Tov. Teohari: O parte din suburbane intră şi anume acele care au muncitori ca 

majoritatea locuitorilor, restul rămâne afară şi trece la judeţ 
Tov. Moghioroş: Suburbanele s-au desfiinţat. 
Tov. Gheorghiu: Suntem cu toţii de acord 
Şedinţa s-a ridicat la ora 20 . .. 
D.A.NlC.,fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 29/1950,f 3-12. 
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19. 1950, mai 4. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului CC al 
P.MR cu privire la: sărbătorirea zilei de 9 Mai; sărbătorirea zilei eliberării Cehoslovaciei 
şi plecarea unei delegaţii guvernamentale la Praga; schimbul de muncitori pentru concedii 
de odihnă cu celelalte ţări de democraţie populară; şedinţa Federaţiei Sindicale Mondiale 
de la Budapesta. 

Proces verbal nr.13 
al şedinţei Secretariatului C.C. 

din 4 mai 1950 

Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 
Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
I. Sărbătorirea zilei de 9 Mai. 
S-a hotărât a se aproba propunerile cuprinse în anexa 1. 
II. Sărbătorirea zilei eliberării Cehoslovaciei. 
S-a hotărât a se aproba propunerile cuprinse în anexa 2. 
m. Schimbul de muncitori pentru concedii de odihnă cu celelalte tări de democraţie 

populară. 

S-a hotărât a se aproba proptmerile C.G.M. pe haz.a convenpei încheiate la 
Conferinţa din Zakopane şi cuprinse în anexa 3. 

IV. Sedinta de la Budapesta a Comitetului Executiv al F.S.M. 
S-a hotărât a se aproba plecarea la şedinţă a tovarăşului Gh. Apostol şi a tovarăşului 

Moraru Stelian; a se amâna sesitmea Marii Adunări Naponale la 29 mai 1950 şi a se fixa 
şedinţa C.C. al C.G.M. la 17 mai 1950. 

V. Desemnarea delegaţiei guvernamentale la festivităţile de la Praga pentru 
sărbătorirea eliberării Cehoslovaciei. 

S-a hotărât a se aproba tovarăşii propuşi conform tabelului din anexa 4. 

ss. Gheorghiu-Dej 
ss. Ana Pauker 

ss. Vasile Luca 
ss. Iosif Chişinevschi 

Şedinţa Secretariatului C.C. din 4 mai 1950 

Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 
Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

I. Sărbătorirea zilei de 9 Mai. 

Tov. Gheorghiu: Să luăm ca baz.ă proiectul de hotărâre. (Citeşte) 
Iar tovarăşul Bodnăraş propune şi el pentru comemorarea luptelor de la Mărăşeşti. 

(Citeşte) 
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Tov. Ana: Cred ca să depunem şi în Bucureşti, cwn se propune şi în principalele 
centre, coroane în cimitirele în care se află ostaşi căzuţi în războiul antihitlerist. N-avem 
<de> ce să depunem coroane pe monnântul eroului necunoscut, care era o batjocură, o 
escrocherie a regimurilor trecute. Nu ştiu însă dacă avem cimitire cu monninte ale ostaşilor 
căzuţi pe frontul antihitlerist. 

Tov. Gheorghiu: La Ghencea sunt amestecate toate monnintele din toate războaiele. 
Trebuie văzut unde sunt. 

Tov. Ana: Ziua Independenţei trebuie să fie serios organmită, altfel duşmanii vor 
face din 1 O mai ziua independenţei. 

Tov. Teohari: Sunt de acord La anul va trebui să prevedem în calendar toate 
lipsurile şi să stabilim exact sărbătorile legale. De exemplu 9 Mai este şi ziua victoriei 
asupra fascismului şi ziua independenţei şi ziua eroilor. 

Tov. Gheorghiu: Şi părerea mea este că accentul trebuie pus pe ziua independenţei, 
cu atât mai mult că coincide (sic!) cu 9 Mai ziua eliberării, ziua victoriei asupra 
hitlerismului. Mai trebuie subliniat acest lucru şi pentru un alt motiv, tocmai pentru a 
estompa chestiunea cu cimitirele şi eroul necunoscut. Deci să scoatem mai mult în evidenţă 
aceste două evenimente, na1lll"a1 în jurul lor să atragă atenţia opiniei publice. Are şi 

importanţă politică şi în acelaşi timp micşorează din chestiunea cealaltă cu cimitirele şi 
eroul necunoscut Ziua eroilor este o zi unde se duc oamenii la cimitire, este şi Constantin şi 
Elena şi duşmanul foloseşte acest lucru. Este un lucru asupra căruia ar trebui şi organele de 
stat să ia măsuri şi pe linie de partid, în sensul de a sublinia aspectul acestor 2 lucruri, 
proclamarea independenţei şi ziua victoriei asupra Germaniei hitleriste. 

Apoi este propunerea tovarăşului Bodnăraş, care consideră că, acolo unde au căzut 
ostaşi ruşi şi români, în războiul împotriva nemţilor ar trebui depuse coroane. 

Tov. Ana: De ce să punem coroane la cei căzuţi în războiul imperialist? 
Tov. Gheorghiu: Respingem deci propunerea tovarăşului Bodnăraş. 
O să punem numai acolo unde sunt ostaşi sovietici şi români care au căzut în 

războiul împotriva hitlerismului. Armata împreună cu tovarăşul Teohari să vadă unde sunt 
asemenea cimitire. Trebuie prevăzut, poate duşmanul o să folosească pretextul acesta şi 
trebuie luate măsuri pentru a împiedica, ca să nu se manifeste politiceşte. 

Discursurile care o să fie ţinute trebuie văzute. 
Deci proiectul de hotărâre trebuie prefăcut în acest sens. 
Tov. Rădăceanu: Mai trebuie să lămurim dacă se lucrează sau nu de 9 Mai. 
Tov. Teohari: Dacă în calendar e trecut ca sărbătoare naţională trebuie să 

respectăm, că noi am hotărât aşa. 
Acolo unde se vorbeşte în material cine va lua cuvântul în provincie, propun să nu 

fie secretarul Comitetului Proviz.oriu, ci preşedintele sau vice-preşedintele Comitetului Provizoriu 
Tov. Gheorghiu: Da. Iar dacă e zi de sărbătoare 9 mai, nu putem să schimbăm, deci 

va fi zi liberă. 
Tov. Ana: Vom face pentru Anul Nou o listă cu sărbătorile, ca să stabilim. 

II. Sărbătorirea eliberării Cehoslovaciei. 
Tov. Chişinevschi ( citeşte programul). 
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Tov. Ana: SWlt prea mulţi în prezidiul activ. 
Tov. Gheorghiu: Eu aş spune anul acesta să mergem cwn am mers şi la unguri, iar 

la anul facem o reglementare în această privinţă şi pentru festivităţi şi pentru recepţii. 
Tov. Luca: Să fie mai puţini secretari şi din Biroul Politic şi mai mulţi muncitori, 

intelectuali. 
Tov. Gheorghiu: Scoatem pe tovarăşii Vaida, Coliu, Stoffel şi mai punem în afară 

de cei 3 muncitori fruntaşi în producţie încă 2, ca să fie 5 mW1citori şi muncitoare, lll1 

scriitor şi o artistă. 
Tov. Luca: Cu sărbătorirea eliberării Germaniei nu văd nici un rost. La 9 Mai se 

sărbătoreşte înfrângerea Germaniei hitleriste, ce rost are să sărbătorim separat la noi ziua lor 
de eliberare. Ziua de 9 Mai e înfrângerea fascismului şi eliberarea Germaniei, deci nu este 
nevoie de două serbări separate. Noi nu putem face două serbări separate. 

Tov. Chişinevschi: Eu am aceeaşi părere, dar trebuie văzut dacă nu este ceva oficial. 
Tov. Gheorghiu: Atunci aşa rămâne: nu facem separat 

m. Schimbul de concediu pentru muncitori în cadrul conventiei încheiată cu 
celelalte ţări de democratie populară. 

Tov. Moghioroş: La Zakopane, în Polonia, a avut loc o conferinţă unde sindicatele 
din ţările cu democraţie populară au încheiat o convenţie privitoare la trimiterea reciprocă a 
unui nwnăr de 100 muncitori, pentru odihnă, pe timp de 14 zile. Astfel o să vină muncitori 
din Ungaria, Polonia, Bulgaria, o să primim şi din Albania, fără să trimitem acolo din partea 
noastră. S-au repartizat la Mamaia şi Slănicul Moldovei în 2 serii, câte 50 inşi. Confonn 
convenţiei, gazdele suportă toate cheltuielile. Cu aceşti tovarăşi se va face muncă politică, 
culturală, se vor organiza câteva excursii, la care să participe 60-70 muncitori decoraţi şi 
fruntaşi, care împreună cu ei să petreacă vacanţa. Aplicarea acestei convenţii ar intra în 
vigoare în iulie şi august, dacă Secretariatul este de acord. Cred că trebuie aprobat. 

A fost şi delegaţie sovietică, la dânşii nu este această uzanţă, însă pentru ceilalţi au 
fost de acord. 

Tov. Teohari: De fapt, avem de-a face cu o convenţie aşa că nu se mai poate face 
nimic, însă este o altă problemă, în anul acesta vom avea foarte multe vizite din străinătate 
şi eu aş ridica chestiunea ca un tovarăş să fie însărcinat cu problema aceasta pentru a nu da 
drumul prea mult la robinet. 

Tov. Gheorghiu: Este o convenţie de care habar n-avem. Dacă am iscălit-o, s-a 
terninat. Uniunea Sovietică face cu mult mai cwninte. 

Tov. Teohari: Propun să fie însărcinat tovarăşul Chişinevschi să adune din toate 
sectoarele toţi cei care Sllllt programaţi să plece şi să vină din străinătate, ca să ştim şi noi 
care este situaţia 

Tov. Moghioroş: Lărgesc propunerea: toate aceste veniri şi plecări să fie 
concentrate la Secţia Externă. 

Tov. Ana: Eu nu văd să fie chiar atâţia vizitatori. O să vină cei câţiva tineri, 
muncitorii în cadrul sindicatului şi angajamentele pe linia convenţiilor culturale încheiate, 
aşa că nu este vorba de nici un fel de deschidere de robinet. Fiind convenţie şi trebuind să 
facem plan anual, ne batem să fie cât mai puţin schimb de felul acesta, deci depinde de noi 
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în ce măsură închidem sau nu robinetul. Sunt două lucruri: 1) că nu este pericol clacă 
hotărâm, pe cât se poate, să ţinem robinetul cât mai închis, 2) dacă vrem să ştim câţi oameni 
trebuie să vină, acest lucru putem să-l facem foarte simplu. 

Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Teohari are dreptate: trebuie cunoscută situaţia şi să se 
propună un plan cu anumite criterii de pe care oamenii să se poată conduce, să nu fim 
surprinşi să nu putem schimba convenţii pe care le-am semnat Trebuie un plan cu toate 
plecările şi venirile şi atunci vom şti cum stăm. 

Tov. Ana: Un tablou, nu un plan. 
Tov. Moghioroş: O evidenţă. 
Tov. Luca: Da, de ţinut o evidenţă cine vine şi cine pleacă. Aceasta o are Externele 

şi atunci tovarăşa Ana răspunde. 
Tov. Gheorghiu: Pe linie de partid are Secţia Externă. De altfel, trebuie să discutăm 

şi chestiile în legătură cu această secţie. 
Atunci să se dea drumul convenţiei şi concomitent să se facă tabelul acela. 
Tov. Luca: Cine vine pe linie de partid şi organizaţii de masă ţine evidenţa Secţiei 

Externe, iar pe linie de guvern Ministerul de Externe 

IV. Trimiterea unei delegatii la şedinţa Comitetului Executiv a F.S.M. la Budapesta. 
Tov. Moghioroş: Între 19-24 mai va avea loc la Budapesta şedinţa Executivei 

F.S.M. (Citeşte ordinea de zi) 
Se ridică problema că noi am hotărât convocarea Marii Adunări Naţionale pentru 25 

mai şi înainte C.C. al C.G.M. Tovarăşul Apostol, în aceste condiţii, nu poate merge acolo. 
Propun să renunţăm să meargă Apostol şi să meargă suplinitorul său, sau se amână Marea 
Adunare Naţională şi atunci propun să meargă cu tovarăşul Apostol şi Ştefan Moraru, ca 
participant cu vot consultativ, ceea ce se admite. Dacă nu, tovarăşul Apostol nu poate lua 
parte aici. 

Tov. Luca: O să fie o şedinţă grea şi trebuie să fie aici. 
Tov. Chişinevschi: Eventual, Plenara C.G.M. să se ţină la 17-18 mai, tovarăşul 

Apostol pleacă în dimineaţa zilei de 19 cu avionul, iar Marea Adunare Naţională o ţinem cu 
2 zile mai târziu, în 28. Plenara noastră în 15-16. 

Tov. Gheorghiu: Propunerea e bună, dar Marea Adunare Naţională să fie mai bine 
în 29 mai, să începem luni. 

V. Desemnarea delegatiei guvernamentale care va participa la festivităţile din Praga 
cu ocazia eliberării Cehoslovaciei. 

Tov. Ana: S-a propus să plece în total 8 inşi. 
Tov. Gheorghiu: Să vedem lista. 
Tov. Teohari: (citeşte lista) 
Tov. Gheorghiu: Suntem de acord cu propunerile. 
Şedinţa s-a rdicat la ora 21. 

T 
DA.NIC.,fond CC. al P.C.R - Cancelarie, dosar 30/1950.f 3-8. 
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20. 1950, mai 8. Stenograma şedinţei Secretariatului CC al P. MR. cu privire la: 
planul de muncă al CC pe 3 luni; desemruzrea membrilor Prezidiului activ cu ocazia zilei 
de 9 Mai; trimiterea unor telegrame de felidtare lui l V. Stalin şi mareşalului A.M 
Vasilevsld, ministrul Apărării al U.R.S.S., cu ocazia sărbătoririi Zilei Victoriei. 

Şedinţa Secretariatului C.C. 
dm8mail950 

Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Lothar Rădăceanu, 
Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
I. Proiect de plan pentru activitatea pe 3 luni a C.C. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Moghioroş va prezenta proiectul de plan pe 3 luni, pe 

baza hotărârii noastre şi să însărcinăm cine să se ocupe cu pregătirea materialului cu 
diferitele probleme. 

Tov. Moghioroş: Proiectul este elaborat colectiv, este proiectul Biroului 
Organizatoric, rămâne ca planul pentru Secretariat să fie ulterior stabilit însă acesta trebuie 
să fie cadrul. (Citeşte) 

Noi n-am avut până acum o schemă organizatorică a partidului, este gata, dar nu e 
încă aprobată. Până acum nu au fost fixate atribuţiile Biroului Organizatoric şi regulamentul 
a lipsit, la fel schema organizatorică ale secţiilor. Fiecare a făcut cum a crezut, după unele 
indicaţii, care desigur se deosebeau unul de altul. 

Nomenclatura C.C. a fost aprobată să fie definitivată cu organele conducătoare şi 
propagandă, însă rămâne să fie definitivată întreaga nomenclatură a C.C. În felul acesta se 
va pune ordine. 

Noi am avut în vedere că Biroul Organizatoric trebuie să ţină şedinţă de 3 ori pe 
lună, Biroul Politic o dată pe lună. Rămâne să facem şi pentru Secretariat. Am propus o 
şedinţă la 11 mai cu planul de nnmcă pe 3 luni, care a căzut, a rămas şedinţa pentru 
pregătirea Plenarei C.C. şi chestiuni curente. 

Tov. Luca: În primul rând, ar fi fost mai bine dacă am fi primit acest material 
înainte, ca să ne putem gândi asupra problemelor care trebuie discutate, asupra urgenţei, 
pentru că am impresia că s-a făcut planul având grijă ca acei care au lucrat la el să aibă grijă 
de sectorul lor de activitate şi au cam neglijat celelalte sectoare. 

De exemplu, nu e nimic în legătură cu sănătatea, deşi e o problemă foarte serioasă, 
problema transporturilor la fel, sunt ministere în care ar trebui luate anumite măsuri. 

În al doilea rând mi se pare că şedinţele sunt prea încărcate cu probleme mari care 
cer mai multă atenţie şi s-ar înţelege greşit rolul Biroului Organizatoric, Biroului Politic şi 
Secretariatului să primească numai rapoarte şi să aprobe. Aici sunt probleme, de exemplu 
despre mersul lucrărilor la Canal etc. pe care trebuie să le dezbaţi serios. Alături de 
asemenea probleme mari nu poţi să discuţi alte probleme mari, doar lucrări curente, care 
totdeauna trebuie să fie. Dar pentru probleme mari trebuie o singură şedinţă, pentru că sunt 
probleme vaste, largi, trebuie serios discutate. Noi ţinem şedinţe luni pentru fleacuri, chiar 
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de lucrări curente, iar probleme mari le îngămădim câte 3-4-5 într-o şedinţă. Este imposibil 
să reducem organele de conducere la a proba numai aceste proiecte, oricât ar fi materialele 
pregătite. 

De aceea, cred că am putea ţine mai multe şedinţe, să nu îngrămădim o serie de 
probleme mari şi trebuie să ţinem cont şi de urgenţă. De exemplu, problema schimbului 
între oraş şi sat, care este pusă tocmai în iunie, trebuie pusă mai aproape, recolta nouă 
începe să se strângă în iunie şi noi abia atunci să discutăm problema. Nici problema 
colectărilor nu este încă definitiv rezolvată şi tărăgănăm această problemă. După ce am 
rezolvat problemele mai importante putem să normalizăm. Desigur că trebuie toate 
rezolvate în cel mai scurt timp, însă prea multe nu se pot îngrămădi. Aş crede deci că în 
aceste 3 luni toate aceste probleme trebuie puse şi mai fixăm unele şedinţe în plus. 

În al treilea rând aş crede că înainte să luăm o hotărâre, să ne mai gândim asupra 
problemelor care ar trebui să intre, şi mai ales în ce priveşte urgenţa. 

Apoi, am socotit absolut necesar ca să nu fie discutat numai stadiul planului cincinal, 
ci să fie o dare de seamă asupra lipsurilor de la Comisia de Plan. 

Tov. Ana: Să fie la Secretariat chestiunea aceasta. 
Tov. Luca: Neapărat trebuie acest lucru, că se manifestă o serie de lipsuri, deficienţe. 

Metodele de muncă nu sunt întotdeauna potrivite şi trebuie neapărat dat un ajutor Planului. 
Tov. Gheorghiu: Da, e necesară o şedinţă ca să analizăm această chestiune. 
Tov. Luca: Şi problema schimbului între oraş şi sat trebuie neapărat pusă mai 

devreme, pentru că avem serioase deficienţe, de această linie depind şi colectările şi 

comerţul şi cooperaţie etc. 
Tov. Moghioroş: Colectările o să înceapă în iulie. Raportul asupra colectărilor va fi 

la Plenară în 15-17 mai. Legea o putem da mai devreme. 
Tov. Ana: Cred că e bine să începem în sfârşit cu munca planificată, important este 

ca noi să ne ţinem de acest plan. 
Tov. Gheorghiu: De ce am făcut acest plan? Pentru ca să avem timp să împărţim 

munca, să nu începem să studiem în şedinţă materialele ci trebuie date îndrumări pe ce bază 
să întocmească materialele. 

Tov. Ana: Noi am făcut plan pe 3 luni. Cele mai multe probleme sunt urgente; 
puţine probleme sunt care ar putea fi amânate. Mi se pare, de exemplu, problema alegerilor 
este o problemă pe care o putem amâna, ne va da o experienţă şi vom putea discuta 
alegerile cu două luni înainte, pentru că trebuie să fie pregătite bine. Deci, mult amânat nu 
trebuie, însă nu este nici o chestiune de primă urgenţă. 

Nu este posibil ca la o şedinţă a Biroului Organizatoric să punem probleme aşa mari 
ca Canalul (sic!), colhozurile, munca de partid la ţ.ară, gospodăriile de stat Fiind legate între 
ele, să le punem la un loc. Putem pune la o şedinţă de exemplu colhozurile cu munca de 
partid la sate şi lupta împotriva culăcimii. Este chiar obligatoriu să le punem împreună. Dar 
ne va cere şi multe discuţii. Deci pentru mai, iunie, iulie să mergem la şedinţe de 4 ori pe hmă. 

Eu cred să nu punem împreună Planul, petrolul şi utilajul. Petrolul şi utilajul merg 
împreună, dar Planul să-l punem separat. 

Tov. Gheorghiu: Noi am dat directive politico-economice la Plan şi aşteptăm 

raportul. Aici se dau numai informaţii. 
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Tov. Ana: Munca Secretariatului nu se va micşora prin organiz.area muncii, ci va fi 
o mwică mult mai ordonată şi va trebui să fie o muncă de pregătire a lucrurilor care vor 
trebui puse, va trebui să ne pregătim chiar pentru rapoarte. Nu vom face unele formulări, 
însă anumite indicaţii va trebui să le dăm ca să ştie cum să facă rapoartele ca să nu fie lungi 
şi ca să spwiă ce vor. 

Tov. Gheorghiu: Da, directive, norme. Nu în sensul ca Secretariatul să facă materialul. 
Tov. Ana: Desigur că nu. Să indice cum trebuie să fie făcute. 
La Plenară văd puse chestiuni care trebuie discutate înainte, de exemplu primiri de 

noi membri în partid, asta la Secretariat. Sau campania partidului în strângerea recoltei de 
cereale de asemenea la Secretariat La problema bumbacului agricultura trebuie să facă 
raportul şi Industria Uşoară să vină cu coraportul. La 23.VI. chestiunea la punctul 2 cu 
creşterea vitelor trebuie legată cu planul de furaje. 

Sunt de acord cu tovarăşul Luca că mai sunt probleme care trebuie băgate şi trebuie 
văzut dacă nu trebuie băgate mai înainte. De exemplu, rezultatele acµunii pentru pace, 
fixate pentru 27.VI. mi se pare cam târziu. Trebuie pus mai devreme. Ca să se pună mai 
devreme schimbul între oraş şi sat sunt de acord. 

Tov. Gheorghiu: Noi am pus aici 25.V. Să fixăm cât trebuie să dureze şi dacă problema 
este bine pregătită, nu durează mult Problemele puse aici împreună, într-o şedinţă, sunt legate 
între ele. Acest plan atunci poate fi respectat dacă se pregătesc bine şedinţele. 

Cred că nu este o problemă chestiunea de mărire a zilelor, adică să facem şedinţe 
mai dese. Este posibil în sensul arătat de tovarăşul Luca, adică problemele înscrise în plan 
să le cuprindem nu într-o şedinţă, în 2 sau 3. 

Tov. Ana: Punem o problemă 1-2 zile, dar să nu tărăgănăm o problemă în mai 
multe şedinţe. Mai vin oameni şi din provincie. 

Tov. Gheorghiu: Dacă vrem să facem o şedinţă cu rezultate bune, să nu ne 
strângem numai să ascultăm, ci să se ia şi o hotărâre. 

Vreau să atrag atenpa că este primul nostru plan de fapt, primul pas de planificare a 
mwicii în mod mai serios şi apoi vom căpăta experienţă şi în procesul de rezolvare a 
problemelor puse la ordinea de zi. 

Trebuie să facem ca să cuprindem în 3 luni, în şedinţe de lucru ale Biroului 
Organizatoric, Secretariatului unde trebuie să strângem şi problemele curente şi afară de 
aceste şedinţe şi Secretariatul va avea mai mult de lucru decât până acum. 

Eu aş propune să primim proiectul de plan. 
Ca orientare pentru noi să fie ceea ce s-a observat aici, că unele probleme care sunt 

mai urgente să le putem muta mai înainte, însă părerea mea este că e bine să apropiem acele 
probleme care au contingenţă între ele, de exemplu petrolul şi utilajul etc. 

Tov. Ana: A doua şedinţă a Biroului Organizatoric din 22.V. am putea s-o mutăm la 
20.V. cu mersul lucrărilor de la Canal. Şi schimbul între oraş şi sat să-l punem mai aproape. 
Prima noastră şedinţă de Biroul Politic este la 25.V. De exemplu, pregătirea alegerilor 
Sfaturilor Populare aş pune la o şedinţă a Biroului Organizatoric de la începutul iunie şi 
schimbul între oraş şi sat la Biroul Politic din 25.V. 

Tov. Moghioroş: Dar lipsesc date. Alegerile nu se pot pune la Biroul Organizatoric, 
pentru că trebuie dată linia politică în alegeri. 
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Tov. Chişinevschi: Trebuie dată toată linia pentru alegeri. 
Fără îndoială că asupra acestui proiect de plan se poate discuta şi introduce foarte 

multe îndreptări, completări sau reduceri. Întocmirea lui este foarte grea şi fără îndoială că 
munca noastră o să fie o contribuţie serioasă. Va trebui ca în cursul aplicării muncii să se 
lămurească o serie de probleme ce face Biroul Politic, Biroul Organizatoric şi Secretariatul. 
Nu este bine ca Secretariatul să pregătească materialul pentru şedinţa Biroului 
Organizatoric, atunci se transformă Secretariatul într-un aparat. 

Planul este foarte încărcat şi nu ştiu dacă aş înclina pentru încă o şedinţă. Cred că ar 
fi o greşeală să stăm numai în şedinţe. Lipsa de şedinţe este o mare lactmă în muncă, 
influenţează asupra mişcării generale. Dar să nu cădem în cealaltă extremă, să stăm prea 
mult în şedinţe. 3 şedinţe pe lună Biroul Organizatoric este mult şi n-ar fi just Se poate face 
excepţie cu problemele cu care suntem în întârziere. Mi se pare că este mai just să încărcăm 
mai mult o şedinţă şi să scăpăm o zi. 

Aici în plan nu cred că s-a lucrat că tovarăşii au pus numai munca lor, au căutat, cât 
e capacitatea oamenilor să cuprindă problemele în mare. 

Eu sunt complet de acord cu tovarăşa Ana ca problema pentru pace s-o mutăm mai 
aproape, se poate pregăti şi materialul. Numai să vedem ce probleme putem muta. 

Alegerile pentru Sfaturile Populare ar trebui însărcinat pe cineva să pregătească un 
material pentru fixarea liniei politice, ca oamenii să poată începe să lucreze şi cred că ar fi 
mai bine să rămână la Biroul Politic şi nu la Biroul Organizatoric care o să aibă tot planul 
de operaţiune. 

Tov. Gheorghiu: Adică trebuie directive şi după aceea Biroul Organizatoric pregăteşte. 
Tov. Chişinevschi: Biroul Politic cu alegerile Sfaturilor Populare poate fi pus la 

primul plan în august, deşi poate să rămână şi în planul acesta, deşi n-aş insista pentru că 
trebuie o mare muncă pregătitoare, trebuie o comisie să studieze. 

Tov. Ana: Dar nu anul acesta facem alegerile. 
Tov. Chişinevschi: Susţin planul cu unele schimbări şi completări. Materialul 

pentru schimbul între oraş şi sat nu poate să fie gata Principial este just dacă putem să 
pregătim materialul mai devreme, atunci fără îndoială. 

Tov. Gheorghiu: Este vorba de a da directive, a lua măsuri. Susţin să mutăm mai aproape. 
Tov. Chişinevschi: Sunt şi eu de acord, cu condiţia ca materialul să fie pregătit. 
Tov. Gheorghiu: Sunt 3 materiale: al Comitetului de Plan, al Comerţului şi, pe linie 

de partid, al colectărilor. S-a luat o hotărâre a Secretariatului să se unească aceste trei 
materiale, să facem un studiu mai profund şi tovarăşii desigur au lucrat Vom face ce e posibil. 

Tov. Chişinevschi: Cred că ar fi recomandabil să nu facem o şedinţă în plus la 
Biroul Organizatoric. Avem şi alte şedinţe, Marea Achmare Naţională, Plenară, Guvernul. Ar fi 
prea mult Ori să renunţăm la unele probleme, ori problemele să fie bine pregătite în prealabil. 

Tov. Gheorghiu: Părerea mea este că se poate pregăti. Toate aceste probleme sunt 
foarte importante. 

Tov. Moghioroş: Toate şedinţele care nu sunt în mai se pot pregăti. Nomenclatura 
însă nu este gata. 

Tov. Gheorghiu: Prin aceasta se înţelege că nu sunt gata toate. O să le facem pe 
rând, în mers. 
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Tov. Moghioroş: Sarcinile organizaţiei de partid în strângerea recoltei. Acwn 
lucrăm la acest material. 

Tov. Chişinevschi: Poate W1ele probleme să le luăm asupra Secretariatului. 
Tov. Gheorghiu: PropW1 să scoatem de aici Canalul şi să-l fixăm la Secretariat, să 

ascultăm raportul şi atunci să rămână la şedinţă nwnai celelalte probleme legate de sectorul 
socialist în agricultură. 

Tov. Ana: Da, aşa merge. 
Tov. Luca: Sigur. 
Tov. Ana: Pentru şedinţele Secretariatului să fixăm zile pe săptămână, nu după 

calendar, de exemplu marţi şi vineri sau lWli şi joi. 
Tov. Gheorghiu: Just Fixăm independent de planul acesta 
Tov. Moghioroş: SW1t de acord că putem face W1ele modificări, în general este 

foarte încărcat şi mă gândesc practic când trebuie să pregătim materialul. 
Tov. Ana: Fiecare să vadă în domeniul lui de lucru, de mâine fiecare să dea sarcinile de luau 
Tov. Gheorghiu: Rămâne 25.V. pentru schimbul între oraş şi sat 
Tov. Moghioroş: Să fie însărcinat cineva ca să pregătească. Noi am muncit foarte 

serios în strângerea materialului, dar analizarea lui trebuie făcută. 
Să se aprobe ordinea de zi pentru Plenară. 
Tov. Chişinevschi: Să W1im primul pWlct, arondarea cu alegerile pentru sfat într-un 

singur pW1Ct. 
Tov. Gheorghiu: Să Wlim. Directivele pentru planul de arondare noi le-am discutat, 

am respins materialul ca nesatisf'acător şi am dat indicaţii cum ar trebui să-l întocmească. 
Lucrarea este aproape gata, aşa că e simplu. Deci facem W1 singur pW1Ct Chestiunea 
pregătirii organizaţiei de partid eu cred că am putut pune tot acolo, că este legat 

Atunci pWlctul 1) schimbul între oraş şi sat, 2) fixarea directivelor pentru pregătirea 
alegerilor Sfaturilor Populare etc. 3) pregătirea organizaţiei de partid. 

Tov. Moghioroş: Trebuie fixată răspunderea pentru fiecare. 
Tov. Gheorghiu: La şedinţa de Secretariat să venim cu propW1eri cine şi cwn să 

facă, pentru că acwn ar fi greu. 
Tov. Chişinevschi: Eu spWl numai Biroul Organizatoric să facem azi, iar Plenara 

s-o pregătim la 11.V. 
Tov. Ana: Eu cred că e simplu de făcut acum. Atribuţiile Biroului Organizatoric, 

tovarăşul Gheorghiu. Schema organizatorică, tovarăşul Petrescu. Regulamentul, tovarăşul 
Răutu. Nomenclatura, tovarăşul Petrescu. Campania de însămânţări, tovarăşii V aida şi Chirtoacă. 

Eu nu văd de ce trebuie să fie Chirtoacă coraportor. Să fie Chirtoacă la şedinţă, dar 
să nu facă coraport, doar să fie pregătit. 

Tov. Gheorghiu: Să dăm lui Chirtoacă să facă coraport, are importanţă educativă 
pentru oameni. 

Tov. Moghioroş Poate să facă W1 raport scurt 
Tov. Luca: Nu SW1t de acord ca Chirtoacă să facă coraport Tovarăşul Vaida este 

membru al Biroului Politic, dacă face Chirtoacă coraport înseamnă neîncredere în raportul 
tovarăşului V aida În asemenea cazuri nu se face coraport 
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Tov. Gheorghiu: Atunci scoatem pe Chirtoacă. El va fi invitat la şedinţa Biroului 
Organizatoric şi va lua cuvânt la problemă. Lista întreprinderilor tot tovarăşul Petrescu o face. 

Consideră proiectul cu planul de lucru primit 
II. Desemnarea Prezidiului activ la festivitatea zilei victoriei. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie să desemnăm cine o să fie din partea Secretariatului. 
Tov. Ana: Tovarăşii Gheorghiu şi Luca. 
Tov. Chişinevschi: Şi tovarăşa Ana 
Tov. Luca: Nu sunt de acord cu felul nostru de participare: tot Secretariatul sau o 

parte e în sală şi numai câµva sunt în prezidill Nu este bine. Cine organizează trebuie să fie 
în întregime acolo şi în întregime în Prezidill Dacă organizează Bucureşti este întreaga 
conducere a organiz.a~ei Bucureşti acolo în prezidiu. 

Tov. Chişinevschi: E just Trebuie să redactăm o nonnă. 
Tov. Gheorghiu: Chestia aceasta trebuie s-o vedem. Acum ce facem? 
Tov. Luca: Mergem aşa cum am hotărât. 
Tov. Ana: Şi atunci ceilalµ să nu se ducă. 
m. Trimiterea de telegrame cu ocazia Zilei Victoriei. 
Tov. Gheorghiu: Avem aici o telegramă din partea Ministerului Forţelor Armate 

către tovarăşul V asilevschi. 
Tov. Luca: Sunt împotrivă: telegrame se trimit numai tovarăşului Stalin. Ordin de zi 

către Armată e altceva. 
Tov. Gheorghiu (citeşte textul telegramei şi ordinului de zi) 
Tov. Ana: Tovarăşului Stalin să trimitem telegramă de la adunare. 
Tov. Luca: În U.RS.S. nu se obişnuieşte a se trimite telegramă ministrului. 

Conducătorul Forţelor Armate este Stalin. 
Tov. Gheorghiu: Părerea mea este că trebuie să trimitem. 
Tov. Ana: O să ne mai sfătuim. 
Tov. Chişinevschi: Trimitem telegramă tovarăşului Stalin din partea lui Groza. 

... 
D.A.NlC.Jond C.C. al P.C.R. -Ca.ncelarie, dosar 34/1950.f 5-12. 

21.1950, mai 11. Stenograma şedinţei Secretariatului CC. al P.MR referitoare la: 
planul de muncă al CC pe lunile mai, iunie şi iulie; stabilirea ordinii de zi a Plenarei C. C 
din 15-17 mai 1950; desemnarea delegaţiei române la deschiderea Târgului de mostre din 
Praga; planul de mwică al Biroului Organizatoric. 

Şedinţa Secretariatului C.C. 
din 11 mai 1950 

Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, 
Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

I. Planul de muncă al C.C. al P.M.R pe lunile mai, iunie, iulie 1950. 
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Tov. Gheorghiu: Planul a fost restructurat şi s-au adăugat cele indicate în şedinţa 
anterioară a Secretariatului. Să-l vedem deci încă o dată şi să dăm sarcină celor care trebuie 
să pregătească materialele respective. 

Tov. Rădăceanu: Am impresia că s-a ţinut seama de observaţiile din şedinţa trecută. 
Tov. Moghioroş: În material se are în vedere o serie de măsuri organizatorice care 

s-au luat pentru întărirea aparatului de partid. Înainte de arondare însă n-am putut aplica 
toate formele organizatorice, totuşi n-am putut aştepta şi trebuiau anwnite măsuri pentru 
întărirea organizatorică. Avem un plan care se termină la 15 august, unde am prevăzut 
câteva judeţene, câteva categorii de plăşi după importanţa politică, economică, Wlde Sllllt 
greutăţi, activiştii să treacă printr-o şcoală, scoaterea unor elemente ţărăneşti şi înlocuirea lor 
cu elemente muncitoreşti. 

Tov. Chişinevschi: La 14 iulie punctul 2 s-ar putea scoate subpunctele din ordinea 
de zi a şedinţei Biroului Organizatoric. 

Tov. Moghioroş: Arondarea pentru 25 mai este prea departe şi trebuie pusă la o 
dată mai apropiată. 

Tov. Teohari: Să se fixeze principiile pe baza cărora să se facă arondarea. Am făcut 
documentul, am dat la tovarăşi, dar trebuie discutat 

Tov. Ana: Aş propune să discutăm chestiunea aceasta şi la şedinţa proximă a 
Secretariatului să vedem dacă observaţiile făcute în şedinţă când s-au discutat principiile 
referitoare la arondare, au fost observate şi să discutăm arondarea. 

Tov. Luca. Principiile le-am hotărât. Se tărăgănează problema, acum trebuie venit 
cu un plan, discutat concret, refăcut acolo unde s-au călcat principiile. Să vedem în 
Secretariat acest lucru şi să dăm sarcină să vedem planul. 

Tov. Gheorghiu: După cum îmi amintesc, în şedinţa când s-a discutat această 
chestiune s-a venit cu două variante. S-a considerat că Sllllt foarte multe confuzii, reflectau 
concepţii burgheze, chestiuni puse mecanic şi unilateral. Şi una şi cealaltă păcătuiau şi am 
dat indicaţii cam în ce sens să întocmească materialul. Apoi controlul principiilor după care 
să se înceapă lucrarea de arondare, ca să fie supusă Secretariatului şi să înceapă a lucra. 
Până atunci să strângă materialul, să le sistematizeze, ca să micşorăm cât mai mult timpul 
lucrărilor. 

Tov. Teohari: În toată această perioadă s-a lucrat şi se lucrellZaă. Ne trebuie 4 luni şi 
jumătate ca să facem arondarea. În septembrie se poate face. Cea mai mare parte a 
materialului este gata 

Tov. Luca: Punerea în practică înseamnă o serie de lucrări de organiz.are şi abia 
după aceea putem pregăti alegerile. 

Tov. Ana: Şi la organiz.area gospodăriilor colective e necesar să fie urgent făcută. 
Tov. Moghioroş: Şi pentru administraţie şi pentru partid. După observaţiile primite 

este posibil să fie mult mai repede gata. 
Tov. Gheorghiu: Să vedem în ce constă cadrul pe baza căruia lucrellZaă comisia 
Tov. Moghioroş: Eu sunt informat că tovarăşii lucrează, dar lucrellZaă în birouri. 
Tov. Teohari: Nu se poate răscoli ţara până ce nu se dă drumul. 
Tov. Moghioroş: Odată principiul cristaliz.at, nu pot fi greşeli aşa de mari după 

ultimele formulări. Tovarăşul Teohari să dea materialul, să ne strângem şi să-l vedem. 
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Tov. Gheorghiu: Nu este nevoie de Biroul Politic. Am putea să ne pregătim să-l 
punem la Plenară. 

Tov. Chişinevschi: Secretariatul să-l vadă înainte de a-1 pune la Plenară. 
Tov. Moghioroş: Aşa e cel mai bine. Şi eventual să scoatem unele probleme, de 

exemplu problema primirii de noi membri de partid. 
Tov. Gheorghiu: La plan mai aveţi ceva? 
Tov. Luca: Călcarea disciplinei de partid, de stat de plan, trebuie luată o hotărâre în 

privinţa aceasta. Să-i spunem ,,raport asupra aplicării investiţiilor în construcţii". Să punem 
ori la Biroul Politic ori la Biroul Organizatoric. Sunt legi pe care nu le respectă sau să 
discutăm în Consiliul de Miniştri. Să discutăm la guvern şi să vedem dacă e necesar să fie 
pus pe linie de partid. Sunt două hotărâri ale Consiliului de Miniştri care prevăd sancţiuni, o 
altă hotărâre a Plenarei C.C. cu disciplina de partid şi de stat. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie văzut unde s-a călcat, de ce, cine poartă răspunderea 
călcării unor hotărâri ale guvernului. Ar fi bine să fie pus în primul rând la o şedinţă cu 
vicepreşedinţii, de pregătit o şedinţă în plenul Consiliului de Miniştri, acolo sunt toţi, toţi au 
investiţii şi atunci vom vedea unde şi cum şi vom lua măsuri. 

Adică planul a fost primit. Să trecem atunci la propunerile cine săpregătească 
materialele. 

Tov. Ana: La şedinţa plenară, Codul Muncii tovarăşul Apostol, rezultatul 
verificărilor tovarăşul Pârvulescu. 

Tov. Gheorghiu: La primirea de noi membri nu trebuie coraport, să fie un raport, aş 
propune să-l facă tovarăşul Moghioroş. 

Tov. Luca: Să fie mobilizator. 
Tov. Chişinevschi: Tovarăşa Ana ar putea face. 
Tov. Gheorghiu: Atunci tovarăşul Moghioroş cu strângerea recoltei şi colectarea şi 

tovarăşa Ana cu primirea de noi membri. 
Tov. Luca: În loc de punctul 4 „curente" mai bine să spunem „diverse probleme". 
Tov. Moghioroş: Mai trebuie să punem un punct cu arondarea. 
Tov. Teohari: Raportul îl va face tovarăşul Miron. 
Tov. Gheorghiu: Da, iar la diverse nu punem nimic. Dacă o să fie ceva o să punem 

un punct cu problema respectivă. 
Tov. Ana: Trebuie să limităm timpul pentru fiecare. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie în orice caz un regulament al şedinţei. 
Tov. Ana: Problema primirii de noi membri este o problemă care nu este de 

despărţit de la problema verificărilor. Să facă Pârvulescu şi una şi alta. 
Tov. Moghioroş: Deşi sunt legate aceste probleme, totuşi trebuie tratate separat. 

Trebuie o cotitură desăvârşită. 
Tov. Luca: Şi eu sunt de acord că este o problemă foarte serioasă. Pierde din 

solemnitate dacă băgăm la rezultatele verificărilor. 
Tov. Moghioroş: Şi aş spune „propuneri de modificare în statutul nostru". Avem 

material pregătit. Trebuie dată linia şi normele de primire de noi membri. Să fixăm timpul 
şi să facem un proiect de regulament. 
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Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Apostol 1 ceas pentru Codul Muncii, rezultatele 
verificării 1 ceas jwnătate; primirea de noi membri 30 minute; strângerea recoltei şi 

colectările 1 ceas; arondarea 20 minute. 
Tov. Chişinevschi: La discuţii să stabilim ca principiu 10 minute. 
Tov. Moghioroş: În problema strângerii recoltei şi colectărilor cred că nu poate fi 

puse nwnai sarcinile partidului, ci trebuie să cuprindă toate laturile şi pentru organizaţia de 
partid şi de stat. 

Tov. Luca: Desigur, nu se poate despărţi. Organizaţiile de partid trebuie mobilizate 
ca să fie în fi:untea acestei campanii. Trebuie luate măsuri în legătură cu recolta. 

Tov. Moghioroş: Am luat măsuri, avem comisii în fiecare judeţ care fac recepţia 
Strângerea recoltei va dura 3 luni de zile cu actualele noastre mijloace. De anul trecut, 
nwnărul batozelor a scăzut cu câteva mii. 

Tov. Ana: Atunci trebuie să mai cwnpărăm batoze. Cehii ne pot vinde. 
Tov. Luca: La 22 mai raportul despre rezultatele muncii în domeniul organizaţiei 

gospodăriilor colective să-l facă tovarăşa Ana 
Tov. Teohari: Măsurile de îmbunătăţire a muncii de partid la sate şi organizarea 

secţiilor politice la S.M.T. tot din 22 mai, să-l facă tovarăşul Moghioroş. 
Tov. Moghioroş: În Biroul Politic din 25.V. schimbul între oraş şi sat să-l facă 

tovarăşul Luca Punctul 2 cu arondarea <Îl> scoatem, pentru că se pune la Plenară, iar 
punctul 3: Directivele pentru alegerile organelor de partid putem pune mai târziu. 

Tov. Gheorghiu: Să tăiem alegerile şi să le punem în planul viitor. Facem 
împărţirea nwnai pe mai. 

Tov. Ana: Şi după Plenară facem şi pentru iunie. Tovarăşii trebuie să fie anunţaţi ca 
să pregătească. 

Tov. Luca: Cancelaria Secretariatului va anunţa. 
II. Trimiterea unei delegatii la târgul de mostre din Praga. 
Tov. Ana: Ar fi bine să plece o delegaţie la târgul de mostre din Praga Propun pe 

tovarăşii Vinţe, Alexandru şi Bârlădeanu propune pe tovarăşul Donat. 
Tov. Teohari: N-ar strica să plece şi Tănăsescu. 
Tov. Ana: Deci pleacă tovarăşii Vinţe, Alexandru, Donat şi Tănăsescu. 
III. Sedint.a Biroului Organizatoric din 12.V. 
Tov. Moghioroş: Propun ca la şedinţa Biroului Organizatoric să fie pus şi planul 

pentru 3 luni ca să poată pregăti materialele la timp. 
Tov. Gheorghiu: Din partea Secretariatului participă cine e nevoie să fie, cine vrea. 

Supunem Biroului Organizatoric planul pe 3 luni, dar numai planul privitor la Biroul 
Organizatoric, iar Biroul Politic să confirme tot planul. 

T 
D.A.N.lC.,fond CC. al P.C.R - Cancelarie, dosar 3511950.f 7-10. 
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22. 1950, mai lS-17. Stenograma şedinţei Plenarei a CC. al P.MR privind: 
raportul asupra proiectului Codului Muncii (Gheorghe Apostol); raportul asupra 
reorganizării administrativ-economice a teritoriului RP.R (Miron Constantinescu); 
raportul asupra primirii de noi membri în partid (Ana Pauker) şi raportul asupra 
sarcinilor organizaţiilor de partid şi ale organelor de stat în campania de strângere a 
recoltei şi colectare a cerealelor (Alexandro Moghioroş)-.fragmente. • 

Şedinţa Plenarei a VI-a a C.C. al P.M.R. (lS-17 mai 1950) 
15mail950 

Şedinţa se deschide la ora 5:45. 
Prezidează tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
Au asistat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 

Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi, Alexandru Moghioroş, 
Gheorghe Apostol, Emil Bodnăraş, Miron Constantinescu, Theodor Iordăchescu, 
Gheorghe V asilichi, Ştefan Voitec, Chivu Stoica, Mihai Moraru, Iosif Ranghet, Vasile 
V aida, - Zaharia Tănase, Petre Borilă, Avram Bunaciu, Constanţa Crăciun, 

Alexandru Drăghici, Gheorghe Florescu, Dumitru Petrescu, Leonte Răutu, Augustin 
Alexa, Liuba Chişinevschi, Dumitru Coliu, Mihai Dalea, Constantin Mateescu, 
Gheorghe Maurer, Ion Niculi, Ion Pas, Constantin Pârvulescu, Gheorghe Pintilie, 
Popa Emil, Leontin Sălăjan, Şerban Avram, Barbu Solomon, Suder William, 
Ţenescu Olimpia, Toma Sorin, Ştefan Bontea, Aron Braeşter, Nicolae Ceauşescu, 
Constantin Doncea, Drăgoescu Petre, Vasile Ionescu, Anton Manea, Manole Ofelia, 
Mihai Mujic, Mihai Roşianu, Gheorghe Stoica şi Ghizela Vass. 

Au lipsit motivat tovarăşii: Simion Dughiei, Rădăceanu Eugenia şi Ion Vinţe. 
Au prezidat în ordinea şedinţelor tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile 

Luca, Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru 
Moghioroş. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Deschi~ şedinţa Plenarei noastre, convocată pentru a lua o 
serie de hotărâri cu privire la unnătoarele probleme şi în acelaşi timp propllllem unnătoarea 
ordine de zi: 

1/. Raport asupra proiectului Codului Muncii. 
Va face expunerea tovarăşului Gheorghe Apostol. 
'21. Raportul Comisiei Centrale de Verificare asupra rezultatelor verificării 

membrilor de partid. 
Va prezenta raportul tovarăşul Constantin Pârvulescu. 
3/. Raport asupra primirii de noi membri de partid şi candidaţi de partid 
Va expune tovarăşa Ana Pauker. 
4/. Raport asupra împărţirii administrativ-economice a teritoriului R.P.R. 

• Stenograma şedinţei Plenare din 15-16 mai 1950 conţine 240 de file document. De 
aceea. am căutat să redăm fragmentele considerate de noi mai importante, care să cuprindă 
toate punctele trecute pe ordinea de zi, unde iau cuvântul membrii Biroului Politic. 
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Va face expunerea tovarăşului Miron Constantinescu. 
5/. Raport asupra sarcinilor organizaţiilor de partid şi de stat în campania strângerii 

recoltei şi de colectare a cerealelor. 
Va face raportul tovarăşul Moghioroş. 

Aceasta este ordinea de zi în legătură cu prez.entarea acestor probleme. Este vreo 
observaţie de făcut în legătură cu ordinea de zi? 

(foţi tovarăşii sunt de acord) 
Se propune alcătuirea câtorva comisii de redactare a hotărârilor ce se vor lua în 

legătură cu problemele care vor fi discutate în Plenara noastră. Pentru redactarea hotărârii 
privind Codul Muncii: tovarăşii Gheorghe Apostol, Chivu Stoica, Avram Bunaciu. 

(foţi tovarăşii sunt de acord cu propunerile) 
Pentru redactarea hotărârii privind primirea de noi membri de partid şi candidaţi de 

partid: tovarăşa Ana Pauker, tovarăşul Răutu şi tovarăşul Petrescu. 
Pentru redactarea hotărârii privind planurile raionale: tovarăşii Teohari Georgescu, 

preşedinte şi Miron Constantinescu şi Ion Vinţe, membri. 
Pentru redactarea hotărârii asupra sarcinilor organizaţiilor de partid şi de stat în 

campania de strângere a cerealelor: tovarăşii Moghioroş, Chivu Stoica şi Vaida. 
(f ovarăşii care participă la şedinţă sunt de acord cu toate aceste proplllleri). 
Se face propunerea pentru un regulament interior al dezbaterilor Plenarei noastre. 
Tovarăşul Gheorghe Apostol, raportor la prima problemă pusă la ordinea de zi va 

avea 1 11.2 oră la raport. După aceea se face o pauz.ă de 15 minute. La discuţii se propWle a 
se limita timpul vorbitorilor la 5 minute, natural de la caz la caz se pot face excepţii, când e 
vorba de a lămuri o chestiW1e insuficient de clară, privind problema respectivă sau de a face 
propWleri. Se propWle, de asemenea, ca şedinţa de azi după amiază să cuprindă numai 
primul punct la ordinea de zi. După aceea vom continua cu celelalte probleme şi vom 
stabili mâine ordinea de discuţii. 

Tovarăşii vor avea timp să aprofundeze mai bine problemele şi vor contribui la 
îmbunătăţirea celor prez.entate spre dezbatere. 

Dacă nu e nici o observaţie la cele propuse, am putea începe. 
(Tovarăşii sunt de acord). 
Dau cuvântul tovarăşului Gheorghe Apostol. 

Tovarăşul Gheorghe Apostol citeşte proiectul de Cod al Mllllcii. 
Tov. Ionescu Vasile: În ctn"Sul săptămânii trecute au avut loc o serie de consfătuiri 

cu activul de partid care au discutat Codul Muncii. 
Întreb: dacă propunerile şi sugestiile făcute de către activul de partid, de către 

secretari, de comitetele de întreprindere au fost înglobate în anteproiectul Codului Muncii, 
iar dacă nu dacă vom avea posibilitatea să cunoaştem şi noi cele mai importante sugestii 
făcute. 

La a doua întrebare: articolul 90 reglementează concediile de naştere pentru femeile 
însărcinate. Aş propune de a se prevedea totalul zilelor de concediu şi nu 35 de zile înainte 
de naştere şi 45 de zile după naştere pentru că sunt femei care îşi continuă munca până-n 
ultimele zile ale sarcinii. 
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Dacă nu este cazul să se prevadă un aliniat, la acea dispoziţie unde se arată că clacă 
lucrul este întrerupt din vina salariaţilor se plăteşte 50%, pentru industria uşoară şi 75% din 
salariu pentru industria grea, în care să se indice unde se excepţie, aceasta printr-o decizie a 
Consiliului de Miniştri. De exemplu, nişte tovarăşi S.T.B-işti spuneau că atunci când se 
întrerupe curentul şi stau cu tramvaiele pe linie, aceasta nu este din vina lor şi prin mai 
multă vigilenţă n-ar putea preîntâmpina acest lucru. 

Tov. Vaida: Prin art. 49 se stabileşte ziua de lucru de 8 ore, se subliniază aici că 
depăşirea orelor suplimentare se face numai pentru salariaţii cu munci de răspundere. Întreb 
ce se face cu salariaţii din agricultură. La fel cu cele 4 ore suplimentare săptămânal. 

Tov. Apostol răspunde la întrebări: 
Tovarăşul Chivu întreabă şi cere să se precizeze cum se reglementează munca de 7 

ore noaptea. În Cod există un alineat care arată că se lucrează 7 ore acolo unde condiţiile 
pennit acest lucru, iar unde nu se poate, se dă 15% din salariul tarifar. Acolo unde se 
lucrează în trei schimburi nu se poate lucra şapte ore. 

În Uniunea Sovietică peste tot este introdus acest sistem şi calculul este simplu. La 
haz.a Codului Muncii am luat principiile primului cod al Uniunii Sovietice din 1922. 

În ceea ce priveşte orele suplimentare, trebuie să fim foarte severi pentru că sunt 
dese cazuri când se lucrează aşa zise ore suplimentare, dar când propriu-zis nu se lucrează 
şi se primesc bani. Trebuie să existe un control riguros asupra acestor ore. Orele 
suplimentare să fie acordate unde necesităţile întreprinderii le cer riguros. Patru ore 
suplimentare săptămânal şi 120 annual sunt suficiente. Avem cazuri de întreprinderi care 
fără aprobarea nimănui au mărit timpul de munca de la 8 la l O ore. De pildă în textile. 
Pentru ca întreprinderile să poată depăşi planul au ridicat muncă la 1 O ore. Nici vorbă nu 
mai poate fi de ore suplimentare. Trebuie să se reglementeze acest lucru pentru ca 
muncitorul să aibă ziua de lucru de 8 ore. 

În ceea ce priveşte cu munca în armată aceasta este o problemă de care nu se poate 
ocupa Codul Muncii. Pentru munca în armată trebuie un Cod special. 

Tov. Chivu Stoica: Nu vorbesc de cadrele din armată, ci de întreprinderi vorbesc. 
Tov. Apostol: În ceea ce priveşte neîndeplinirea nonnelor, noi vrem să legăm pe 

muncitori de procesul muncii, de a simţi răspunderea pentru timpul cât lucrează în 
întreprindere. Când a venit dimineaţa la lucru să-şi pună maşina la punct, să-şi asigure 
sculele cu care lucrează, să verifice materiile prime care-i vin, să ia toate măsurile înainte de 
a începe lucrul. Dacă constată (sic!) că materia primă nu este bună, el trebuie să anunţe 
administraţia sau organele sindicale. Dacă rebutul provine din cauza materiei prime, dar a 
adus la cwioştinţa administraţiei că materia primă este proastă, atunci el primeşte salariul 
întreg, dar dacă a fost neglijent şi n-a verificat materialul primeşte 213 din salariu. Astfel toţi 
muncitorii vor fi interesaţi de rezultatele muncii lor. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Aceasta realizează o mobilizare largă a tuturor salariaţilor. 
Tov. Zaharia Tănase: Dacă i se dă un plan greşit de calculaţie"? 
Tov. Apostol: Dacă sunt anumite greşeli tehnice, de calcul, acestea nu vor fi depuse 

pe spinarea muncitorilor. 

• Aşa în text. 
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Tov. Luca: Aceasta înseamnă că inginerul va răspllllde şi nu mllllcitorul? 
Tov. Apostol: Mllllcitorul va trebui să cW1oască desenele, calculul etc. 
Tov. Borilă: Întreabă dacă în construcţie pot exista 10 ore de lucru. Vreau să 

răsplllldă tovarăşul Vaida, că art.I din Cod dă posibilitate Consiliului de Miniştri să aprobe 
pentru condiţii de mllllcă specială, pentru anumite ramuri Wlde interesele naţionale cer acest 
lucru, ore suplimentare. 

Tov. Luca: Nu se mai poate această anarlrie care se petrece astăzi cu orele 
suplimentare. Este o foarte justă observaţie. 

Tov. Apostol: Tovarăşul Iordăchescu întreabă dacă acest Cod a fost pus în discuţia 
maselor? Nu, pentru că mai întâi trebuie să fie hotărât şi aprobat de partid şi apoi îl vom 
plllle în discuţia maselor. 

Sllllt întrebări dacă Sindicatul participă la regulamentul interior de întreprindere, la 
stabilirea rebuturilor, a sancţillllÎlor ş.am.d. Peste tot sindicatul participă la toată viaţa 
întreprinderii şi în ceea ce priveşte rebuturile şi în ceea ce priveşte reglementarea mW1cii şi a 
sancţillllÎlor ce trebuie luate prin regulamentul interior al întreprinderii. Este lll1 articol care 
splllle că timpul de regulament se face de minister cu UnillllÎle Sindicale, iar la 
întreprinderi, administraţia întreprinderii cu Sindicatul adaptează regulamentul la condiţiile 
speciale ale fiecărei întreprinderi. 

La întrebarea tovarăşului V asilichi, în ramura petroliferă sunt multe cazuri de acest 
fel se încearcă să se scoată petrol din anumite regillllÎ şi nu se găseşte. Aceasta nu înseamnă 
că mllllcitorul să nu fie plătit. 

Chestillllea cu tramvaiele ridicată de tovarăşul: dacă tramvaiştii sunt puşi în situaţia 
să nu lucreze trebuie să-i dai drepturile prevăzute. Dacă ar lucra la Centrala electrică, ar 
putea preîntâmpina asemenea situaţii. Tramvaiştii trebuie să primească toate drepturile. 

Tov. Ionescu întreabă dacă poplllleri făcute de activul de partid au fost introduse în 
Cod. Aceste propuneri trebuie să fie centralizate, verificate şi vom vedea în ce măsură pot fi 
aplicate sau nu. Codul este aşa cum a fost dat în discuţia activului de bază a partidului nostru. 

La întrebarea tovarăşului Vaida s-a răspuns. 
În legătură cu naşterea, se poate previz.a în Cod că este vorba de 70 de zile. Asupra 

acesnri Comitet Central va hotărî dacă este vorba de 35 de zile înainte şi 45 de zile după 
naştere sau de 30 de zile şi 40 de zile. 

Tov. Liuba: În Codul vechi a fost 52 şi 52 de zile acum este 35 şi 45. 
Tov. Ana: Noi cât am avut? 
Tov. Liuba: 6 săptămâni, 6 săptămâni după 84 de zile. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Propunem o pauză de 15 minute 
PauzA 15 minute. 
Şedinţa se redeschide la ora 19 : 40. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Cine se înscrie la discuţii? 
(Se înscriu tovarăşii: Bllllaciu, Moraru, Gh. Florescu, Constantin Mateescu, Petre 

Borilă, Chivu Stoica, Emil Bodnăraş, A. Alexa, V. V asilichi). Poate în cursul discuţiilor vor 
cere şi alţi tovarăşi cuvântul. Acum are cuvântul tovarăşul Bunaciu. 
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Tov. A. Bunaciu: Fără îndoială că lipsa acestui Cod al Mtmcii a fost resimţită în 
viaţa de toate zilele a muncitorilor noştri,în întreprinderi. De aceea, aducerea în discuţia 
Plenarei C.C. şi ptmerea în faţa Marii Adunări Naponale a Codului Mtmcii, va rezolva toate 
problemele legate de legiferarea mtmcii, de îndeplinirea Planului de Stat, de condiţiile de 
sala.riz.are şi de viaţă ale mtmcitorilor. 

Cred însă că în felul cum se prezintă proiectul sunt multe lucnni care ar trebui mai 
atent discutate. lată problemele pe care eu le consider importante: 

La Capitolul 5, articolul 28 se sptme aşa: ,,Salariatul care din vina sa nu îndeplineşte 
norma de lucru va fi plătit pentru mtmca depusă în raport cu cantitatea şi calitatea 
produselor efectuate, rară a i se garanta tm salariu minim". Cred că a menţiona acesta în 
Cod n-are rost, nici nu este politic. Textul cuprinde în sine această idee căi se plăteşte clupă 
cantitatea şi calitatea mtmcii; atunci nu mai are rost să rămână în Cod ,,fără a i se garanta tm 
salariu minim". Nu este nevoie ca aceasta să fie menţionat într-o frază. 

O problemă importantă este aceea legată de imputaţii, de datmele care le produc 
salariaţii în timpul mtmcii din neglijenţă sau rea voinţă. Ştiu că această problemă a fost 
foarte mult discutată şi în Uniunea Sovietică şi acolo soluţionarea ei este cu totul alta şi 
chiar la început, în 1922, nu a fost aşa. Ideea a fost şi atunci de recuperare a pagubei 
cauz.ate. Azi, adică din 1936, nici măcar aceasta nu mai e la bază. La cap. 9, art 69 şi 70, aci 
avem ideea de a imputa salariaţilor care au cauzat o pagubă în întreprindere, din neglijenţă 
sau rea voinţă. La ptmctul a) se ptme problema de a lua de două ori valoarea reală, atunci 
când e vorba de o pagubă cauzată din neglijenţă. Cred că nu e just Dacă ideea este de a 
recupera paguba, e suficient pedeapsa pentru omul care a făcut paguba din neglijenţă. Pot 
să spun că în Unitmea Sovietică problema aceasta a neglijenţei este privită cu mare atenţie. 
Pentru omul care provoacă pagube din neglijenţă, în legislaţia din 1936 nu se admite măcar 
ca imputaţia să depăşească mai mult decât salariul pe 3 luni. Singur că acolo sunt alte 
împrejurări, dar nici în legislaţia din 1922 nu se prevedea o astfel de îmbogăţire a statului 
pentru o pagubă cauzată din neglijenţă. 

Tot la art 69, punctul b) se vorbeşte de imputarea „de cinci ori valoarea lor de 
înlocuire la preţul liber al pieţii, în caz de furt sau deteriorare, respectiv vătămare voită". 
Aceasta are caracterul a luat omului mai mult decât a cauzat el paguba. Eu cred că pentru 
furt sau pentru anumite cazuri de rea voinţă, aci trebuie justiţia să dea o pedeapsă penală, iar 
amenda sau imputaţia sau recuperarea să fie stabilită la valoarea reală a pagubei. Azi în 
Uniunea Sovietică nici aceasta nu mai este, pentru că chestitmea a fost privită în felul 
acesta: tm mtmcitor, dacă din neglijenţă provoacă o pagubă de 1 O.OOO lei, dacă îi scazi 
această sumă din salariul lui, înseamnă că îl nenoroceşti pentru tm an-doi şi el nu mai e 
capabil de mtmcă. Ideea de pedeapsă, de a-l face să fie legat de btmul statului, să simtă 
răsptmderea, trebuie despărţită atunci când e neglijenţă sau când e rea voinţă. La fapte de 
rea voinţă trebuie să fie o pedeapsă penală iar imputaţia, amenda să fie limitată în aşa fel ca 
să nu-l distrugă materialiceşte. 

La art. 70 e rezolvată problema organelor care să stabilească această imputaţie. Eu 
cred că a sptme că justiţia stabileşte numai când pagubele au fost provocate de angajaţii din 
sectorui particular nu-i just, fiindcă atunci când tm fapt de rea credinţă-furt, sabotaj etc. -

241 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



se produce nu ar fi just ca toate acestea să le re:z.olve întreprinderea sau comisiunea pentru 
soluţionarea litigiilor de muncă. 

Tov. V. Luca: Furtul nu-i un litigiu. 
Tov. Bunaciu: Soluţionarea aceasta trebuie să treacă la justiţie. Nu poate un director 

de întreprindere sau nici chiar o comisie - decât doar în cazuri mănmte - să ia dreptul 
justiţiei de a judeca pe acest om. Părerea mea este ca atllllci când trece la justiţie să treacă la 
justiţie şi problema pagubei, şi cea a daunei. Faptul nu poate fi împărţit în două: comisia de 
litigiu să stabilească amenda, iar pedeapsa s-o stabilească stabilească justiţia S-ar putea ca 
la justiţie să reiasă că e vorba de o faptă mai gravă sau invers şi atunci el este de acum cu 
amenda stabilită, cu imputaţia fixată. Consider deci că nu e just ca justiţia să judece numai 
atunci când pagubele sunt cauzate de angajaţi din sectorul particular. 

Mai sunt şi alte probleme: în art. 20, litera f) se spune că contractul de muncă poate 
fi desfăcut atl.lllci când ,,angajatul comite un fapt pedepsit de legea penală, legat direct de 
munca acestuia". Dar ar putea comite şi fapte penale nelegate de munca lui, care să ducă la 
această desfiinţare. Nu putem limita această desfacere a contractului, numai de fapte penale 
legate de munca lui. 

Eu cred că la acelaşi articol punctul j), unde spune că contractul (sic!) se desface 
atunci când ,,în funcţiunea ocupată de angajat este reintegrat prin justiţie salariatul care 
deţinea anterior funcţia respectivă". Nu văd ce vină ar avea un salariat care a fost angajat 
într-o întreprindere, şi fără să ştie că acest serviciu a fost ocupat de un om concediat pentru 
o vină oarecare, şi apoi când se constată că trebuie reintegrat, el să fie concediat. Nu e logic 
şi nici politic. 

Tov. Luca: Dar ce să facă întreprinderea, să-i ţină pe amândoi? Sau cel concediat pe 
nedrept să rămână mai departe lovit? 

Tov. Bunaciu: Şi dacă omul a corespuns în muncă timp de un an? 
Tov. Liuba Chişinevschi: Numai dacă a fost arestat 2 luni. Se vorbeşte despre 

aceasta în altă parte. 
Tov. Bunaciu: La art. 8, ,,Contractele colective intră în vigoare de la data semnării şi 

înregistrării lor''. Cred că nu poate intrarea lor în vigoare să fie legată de 2 date- sau trebuie 
să intre în vigoare de la data semnării, sau de la cea a înregistrării. Părerea mea e să intre în 
vigoare de la data înregistrării. Smt şi alte locwi mai mănmte, care în comisie vor putea fi 
discutate în legătură cu aşez.area materialului. 

De exemplu art. 53, cred că nu-i locul într-un Cod al Muncii să se precizeze mde 
pot lua salariaţii masa. 

La art. 63 în legătură cu concediul de odihnă, nu se prevede după 11 luni, dacă 
salariatul are 1 O sau 20 ani vechime, ce concediu are. Mai departe se arată ,,salariaţii care 
lucrează la mmci grele ... " dar pentru restul problema nu-i re:z.olvată. Se vorbeşte numai de 
minimul de 12 zile. 

Tov. B. Solomon: Se spune că se fixează prin hotărâri ale Consiliului de Miniştri. 
Tov. Bunaciu: Acolo e vorba de concedii suplimentare. 
Tov. Luca: Trebuie pus de la 12 zile, până la ... 
Tov. Mihai Moraru: Socot că acest proiect pentru Codul Muncii vine cum nu se 

poate mai bine, pentru a completa celelalte legiuiri muncitoreşti pe lângă mişcarea 
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sindicală, pentru a statua şi prin aceasta a înt.ări disciplina în muncă pe de o parte şi pe de 
altă parte pentru a putea înlătura multe din metodele reacţiunii în legătură cu aceasta, care 
caută a interpreta aşa cum îi convine anumite legiuiri ale noastre. Dar mai cu seamă ţin să 
subliniez la cap.15, art.112 „Obligaţii temporare de muncă" acest articol trebuie prelucrat 
cu toată seriozitatea. Cred că acest articol este foarte important, căci este vorba de cetăţeni 
care, deşi au drepturi, n-au datorii pe care trebuie să le îndeplinească ca cetăţeni şi aş 
ad?.uga, care consumă cu toate acestea bunuri ale Republicii noastre şi ei totuşi nu înţeleg 
sa-şi facă datoria faţă de statul nostru, faţă de lupta noastră a clasei muncitoare. 

Un lucru nu-mi este clar, cu tot răspunsul dat de tovarăşul Apostol: la cap. 5 art. 28 şi 
29. La art 28 se vorbeşte despre ,,salariatul care din vina sa nu îndeplineşte norma de lucru 
va fi plătit pentru munca depusă în raport cu cantitatea şi calitatea produselor efectuate, fără 
ai se garanta un minim de salariu". Eu sunt de acord cu aceasta, dar aş avea de adăugat că 
noi, cei ce am muncit ştim din experienţă că poate fi un muncitor la o maşină tehnică 
înaintată şi acesta să nu îndeplinească norma, să stea o lună-două-trei şi acea maşină să nu 
fie folosită în întregime. Eu aş propWle să se adauge că dacă un muncitor nu îndeplineşte 
cum trebuie o mllllcă să fie înlocuit şi chiar retrogradat din calificarea pe care o are. Fiindcă 
sunt mllllcitori care se mulţumesc, la o maşină bună, să le fie comod şi să nu îndeplinească 
normele care sunt posibile cu acea maşină înaintată din punct de vedere tehnic. 

La art. 29 tovarăşul Apostol a explicat aci, dar eu cred că ori redactarea nu-i justă 
când splllle „când neîndeplinirea normei nu se datorează vinei salariatului ... ". Tovarăşul 
Apostol a arătat că salariatul trebuie să vadă materialul, să vadă desenul. . . atunci 
neîndeplinirea normei nu mai înseamnă că nu-i din vina lui ci, categoric, e din vina lui. Nu 
ştiu dacă la prelucrarea acestui pllllct, vom putea aduce lămuririle necesare. Cred că ar 
trebui altfel redactat, înlocuit sau exclus acest punct 

Eu cam aceasta aveam de spus şi cred că acest anteproiect care s-a pus în discuţia 
Plenarei noastre, după ce va fi votat de Plenară, să se prelucreze cât mai temeinic de 
mişcarea sindicală în mase şi sunt sigur că ea va contribui ca el să fie cât mai perfect, 
fiindcă aplicarea lui va aduce o îmbllllătăţire reală şi îndeplinirea Planului de Stat, va duce 
la disciplină în mWlcă şi mai cu seamă la ridicarea calificării muncitorilor din întreprinderi. 

[ ... ] 
Tov. Bod.năraş: Sllllt de acord cu observaţiile tovarăşului Chivu cu privire la 

ordinea de muncă în întreprinderi şi îndeosebi aceea care priveşte funcţiile. SW1tem în 
situaţia de a constata aceasta pe scară destul de simţită în întreprinderile noastre militare, 
mllllcitorii care sunt angajaţi în altă parte fără consimţământul nostru, de multe ori la mWlci 
de calificare inferioară şi care părăsesc specialitatea lor. Pe lângă că produc W1 gol de 
muncă, mai creează şi decalificarea lor. Socotesc că observaţia făcută de tovarăşul Chivu 

·, este justă rămânând să se stabilească dacă aceasta poate fi prevăzută în Cod sau să se 
prevadă alte măsuri care să împiedice fluctuaţia în braţele de muncă. 

Sunt de acord cu observaţiile tovarăşului Bllllaciu în problema daunelor, produse 
prin neglijenţă, ca aceste sarcini care revin normal justiţiei, să nu fie trecute Comisiei de 
rezolvare a litigiilor. 

Art 90: între prevederile acestui articol în anteproiectul de Cod şi raportul prezentat 
de tovarăşul Apostol este o deosebire în sensul că tovarăşul Apostol a arătat că femeilor 
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gravide li se acordă 30 de zile înainte de naştere şi 40 după. Socotesc că prevederile 
Codului sunt cele juste, adică 35 de zile înainte de naştere şi 45 după. Proptm ca aceasta să 
fie durata care să rămână, total 80 de zile. Până acum am avut 6 săptămâni înainte şi 6 
săptămâni după naştere. 

Proptmerea făcută de a se prezenta într-o formă globală de atâtea zile de concediu de 
naştere cred că nu este bună pentru că se produc abuzuri şi accidente. De aceea, proptm ca 
să menţioneze atâtea zile înainte de naştere şi atâtea zile după naştere. 

[ ... ) 
Tov. Vasilichi: Tovarăşi, consider că într-adevăr Codul este o mtmcă foarte serioasă 

şi foarte bună. A avut tm defect că a venit cam târziu şi cred că mai are două defecte. În 
acest Cod se vede pecetea Conferinţei Generale a Mtmcii. Apoi remarca fiicută de tovarăşul 
Btmaeiu pe linie de justiţie, adică o serie de sarcini care revin justiţiei sau de organelor 
sindicale sau altor organe. Acestea sunt chestiuni pe care Confederaţia Generală a Mtmcii le 
ptme să le rezolve ea. Ar fi greşit dacă astfel de lucruri, cum sunt quantumul cotizaţiilor la 
asigurări, condiţiile quatumului, procedura scoaterii salariaţilor la pensie, dacă acestea ar fi 
lăsate numai pe seama Confederaţiei Mtmcii şi n-ar fi legi stabilite de guvern, cred că s-ar 
da sarcini prea mari Confederaţiei. 

Apoi mai sunt o serie de legi care în loc să fie făcute de guvern ar trebui să le facă 
Confederaţia Ar trebui revăzute sarcinile care ar fi în afară de guvern. Nu s-a ţinut cont de 
situaţia în care ne găsim şi se merge ca şi cum am fi la 1 O ani după începerea construirii 
socialismului. De exemplu, cele 36 de ore libere în condiţiile când nu avem mtmcitori 
calificaţi suficienţi sau ca tinerii să lucreze 6 ore pe zi când ucenicii fac 3 ore la şcoală şi 3 
ore în fabrică. Ne-am întrebat dacă tinerii care nu sunt în fabrică lucrează 6 ore? 

Tov. Ana: Cum este în Unitmea Sovietică? 
Tov. Liuba: 6 ore începând din 1922. 
Tov. Vasilichi: Acei care lucrează la mtmcile sezoniere sau fabricile de cărămizi 

lucrează 6 ore? Sau cei pe moşiile chiaburilor sau în anumite ferme de-ale noastre? Dacă 
pwiem aceasta în Codul Mtmci~ mâine au să vină sindicatele, U.T.M.-ul să ceară tinerii să 
lucreze 6 ore. 

Concediul pentru femeile însărcinate 80 de zile concediu cu drept de prelungire pe 
baza avizului medicului. Noi ştim că medicii dau concedii cu nemiluita la oameni care nu 
sunt bolnavi. Nu sunt contra ca femeia însărcinată să primească 80 de zile concediu, nu sunt 
contra ca femeia cu copil bolnav să i se dea concediu plătit fără să i se scadă din concediul 
de odihnă, nu sunt contra ca tinerii să lucreze 6 ore pe zi. Dar să vedem în condiţiile noastre 
de astăzi dacă este posibil? Nu vorbesc numai din plDlct de vedere al nevoii de cadre, dar şi 
de conştiinţă a oamenilor. Avem medici care să aibă o conştiinţă atât de ridicată, care să dea 
concediu attmci când este nevoie? Avem tovarăşi din sindicat şi chiar din partid care să fi 
ajuns la această conştiinţă pentru a face acest lucru? 

Să nu uităm tm lucru. Că dacă punem aceste lucruri în Cod, oamenii vor cere să se 
respecte codul şi dacă nu-l vom putea respecta, ce greutăţi vom avea de a convinge că legea 
este generală, dar nu se poate aplica pentru că acestea sunt nevoile. 

Aş proptme ca introducere în Cod, întrucât cu aceasta a început tovarăşul Apostol 
raportul său, să fie făcută o introducere care să arate cum este privită mtmca în regimul de 
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astăzi. În ceea ce priveşte o serie de chestiuni, sunt de acord cu tovarăşul Chivu în afară de 
şcolile profesionale, de asemenea sunt de acord cu tovarăşul Bunaciu. 

În ceea ce priveşte şcolile profesionale, consider că obligativitatea pentru toţi cei care 
angajează tineri de a crea şcoli profesionale şi a le da anwnite avantaje, aşa cwn sunt 
prevăzute într-o lege a Ministerului Muncii este nejustă. Se prevede întreţinerea unui tânăr 
în timp ce învaţă, care costă 8.000 de lei, în timp ce un muncitor câştigă 6.000 de lei. Am 
făcut un pas prea mare. Să nu se oblige întreprinderea ca orice om pe care-l angajează în 
fabrică să-l dea la şcoală, pentru că va fi o piedică în recrutarea mâinii de lucru. Câţi cei 
dintre noi de aci de faţă am făcut şcoli profesionale şi totuşi am fost buni meseriaşi? Este un 
meseriaş cu un nivel cultural mai scăzut, dar nevoia noastră de cadre în măsura în care nu 
putem şcolariza, cred că întreprinderea să poată angaja oameni pe care să-i pregătească din 
punct de vedere profesional pentru că nu avem posibilitatea de şcolarizare. 

[ ... ] 
Tov. Liuba Chişinevschi: Dar Codule baza 
Tov. Gheorghe Maurer: Eu am de făcut o observaţie foarte scurtă: datorită 

importanţei deosebite a acestui Cod, e limpede că redactarea lui trebuie să fie deosebit de 
clară. Cred că din acest punct de vedere întregul Cod trebuie revizuit, în ce priveşte 
redactarea lui. Să-mi îngăduiţi o propunere pe care o fac, pentru faptul că nu nwnai aşa cwn 
a arătat tovarăşul Bunaciu, sunt întrebuinţate expresii necorespunzătoare, dar Codul 
cuprinde câteodată reglementări direct contrazicătoare. lată de exemplu art. 70 şi 71, unde 
Codul stabileşte că despăgubirile în cazul art. 69 litera b, adică în caz de furt sau deteriorare, 
acestea se stabilesc şi se judecă de către comisia pentru soluţionarea litigiilor de ml.lllcă, cu 
apel în faţa justiţiei atunci când nu e mulţwnit cel obligat să plătească aceste pagube. Pentru 
ca apoi la art. 117 punctul c să se spună că litigiile de muncă în legătură cu faptele penale 
sunt în competenţa justiţiei. lată, în cuprinsul aceleiaşi legi, două articole care fixează două 
reglementări diferite în ce priveşte stabilirea cuantumului izvorând din acelaşi fapt, pentru 
că art. 69 punctul b se referă la pagube care sunt cauzate din furt sau deteriorare, adică fapte 
penale. Asemenea nepotriviri se găsesc în text în multe locuri şi ele contribuie să întunece 
claritatea acestui material care trebuie să fie deosebit de clar. 

Mi-aş mai îngădui un exemplu, de unde se naşte întreaga discuţie în legătură cu 
problema rebuturilor. Legea fixează prin art. 30 legiferări care diferă pentru rebuturi totale 
şi pentru rebuturi parţiale. Legea însă se fereşte să definească ce e în înţelesul său rebut total 
şi ce e rebut parţial şi vom asista în interpretarea acestui termen al legii, la atâtea concepţi~ 
câte capete vor fi chemate să aplice legea. 

lată de ce asemenea neprecizii trebuie să lipsească din text. 
Sunt de acord cu tovarăşul Chivu în ce priveşte problema orelor suplimentare, 

pentru motivele pe care le-a arătat. Cred că propunerile făcute de tovarăşul Bunaciu pentru 
înlocuirea acelor despăgubiri îndoite sau încincite e justă, datorită faptului că acest lucru 
creează în masă aspectul unei îndoite pedepse pentru o greşeală, o abatere sau o neglijenţă 
care poate fi sancţionată altfel. 

[ ... ] 
Tov. Luca: Despre Codul Muncii tovarăşii au spus că are cel mai mare CUSW' că a 

venit târziu; însă noi putem spune că Codul (sic!) Muncii se putea face de la început 
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Trebuia timp şi experienţă pentru a face o lucrare de asemenea însemnătate. Codul Muncii 
este legea de bază a mllllcii, aş numi aceasta un fel de constituţie a muncii, ceea ce este cel 
mai important pentru construirea socialismului. Deci această lucrare nu poate să poarte nici 
pecetea Confederaţie~ nici a tovarăşilor din gospodăriile noastre ci pecetea revoluţiei 
socialiste, a construirii socialismului. Nu poate fi privit ca o luptă antagonistă între 
Confederaţie şi conducătorii întreprinderilor noastre pentru că nu poate exista în condiţiile 
noastre antagonism între întreprinderi şi sindicat Aici se subliniază acest lucru, însă în 
practică se confimdă de multe ori disciplina justă proletară, cu anarhia unor elemente 
înapoiate care calcă această disciplină nu pentru ~ sunt duşmani ci pentru că nu Sllllt ridicaţi 
la conştiinţa disciplinei proletare. Multe sindicate rămân pe linia anarho-sindicalismului, 
apărând indisciplina 

Nu se poate ca Codul (sic!) Muncii, despre care spunem că este Constituţia muncii, 
să intre în amănunte, ci trebuie să se limiteze de a stabili principiile de bază ale regimului de 
muncă în construirea socialismului. De aceea nu pot intra în cod toate excepţiile de la legea 
generală de bază, ci acestea trebuie fixate aparte. Dar se întâmplă că în ce priveşte 
indisciplina, de multe ori sindicatele apără indisciplina celor ce muncesc de la lucru. Dacă 
întreprinderea aplică o amendă, sindicatul vine şi protestează şi împiedică aplicarea ei. În 
altă parte, unde se cere concedierea, adică micşorarea numărului funcţionarilor, am avut 
rezistenţă din partea sindicatului care pretindea menţinerea lor în posturi. Foarte justă a fost 
autocritica Confederaţiei că, neînţelegând că problema dezvoltării întregii noastre economii 
determină bllllăstarea mllllcitorilor şi că deci fără a apăra planul nu se poate aplica condiţii 
mai blllle de viaţă pentru mW1citori, au avut această atitudine. Dar a nu ţine cont, acum când 
se aplică planul, de cum Sllllt respectate legile fixate prin contracte e altă greşeală mai mare. 
De la anmho-sindicalism cădem în greşeala de a nu apăra drepturile celor ce mllllcesc. 

Codul fixează datorii şi responsabilităţi în interesul general al clasei muncitoare care 
construieşte socialismul. E foarte just ceea ce a arătat tovarăşa Liuba că în Cod nu se pot 
introduce la regulă toate cazurile. Am admis ca, împotriva legii, în construcţii să se 
mllllcească 12 ore fără să se plătească ore suplimentare. Dar ar fi fost o nebllllie ca 
muncitorii să stea acolo şi să muncească 12 ore; pe urmă nu îndeplinim planul de 
construcţii. Sunt muncitori care au vrut să muncească dar asta nu trebuie introdus în Cod 
pentru că înseamnă că Slllltem neprincipiali. Codul nu se face pentru lll1 an, e legea generală 
a muncii. Între timp nevoile arată o serie de lucruri iar Consiliul de Miniştri poate da decizii 
sau anumite legislaţii prin decrete, ca abateri de la regula generală. 

Ceea ce este foarte important este că aplicarea acestui Cod cere o prelucrare foarte 
temeinică în mase şi e foarte just ce s-a spus că trebuie să fie foarte clar, poate mai cere 
unele redactări sau îmbunătăţiri. Ceea ce este cel mai important este ca întreaga clasă 
muncitoare să înţeleagă că chiar dacă este vorba formal de a pierde anwnite drepturi 
cucerite, aceasta nu micşorează drepturile, ci e ceva nlllllai formal, pentru că Codul acesta şi 
toate sarcinile datorate către stat, către mllllcă, către producţie asigură existenţa sa şi 
îmbunătăţirea vieţii sale. Neţinând cont de acest lucru ar însemna ca să ceri de undeva Wlde 
tu n-ai pus nimic şi deci nu poţi cere. E legată una de alta, nu se poate despărţi şi toate au în 
vedere interesul clasei muncitoare. 
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Trebuie arătat ce pagube aduc clasei mwicitoare aceste practic~ aceste drepturi 
cucerite nejustificat din pwictul de vedere al atitudinii faţă de mwică în condiţiile noi ale 
construirii socialismului. Fiecare mwicitor să înţeleagă de ce nu e bine să aibă asemenea 
drepturi care nu sunt acoperite prin nivelul de producţie din ţ.ara noastră. Sau în problema 
călcării discipline~ care trebuie chiar legiferată în regulament interior şi în contractul de 
mtmcă şi în unele cazuri chiar trimis în judecată pentru plimbare şi neprez.entare la lucru. În 
Uniunea Sovietică se trimite uneori în judecată pentru că nu e o chestiune personală a unui 
mwicitor lipsa lui de la lucru. Nu păgubeşte numai ceea ce nu face ei dar micşorează 
activitatea întregului colectiv, pentru că fiecare mtmcitor face parte dintr-Wl mecanism întreg. 

Aş vrea să subliniez problema orelor suplimentare. Sunt mari lipsuri, dar în acelaşi 
timp mergem pe calea rezistenţei celei mai uşoare. Am găsit băieţi tineri de 18 ani care 
lucrau la mină 16 ore şi am arătat că acest lucru nu e socialism. E frumos, patriotism, 
entuziasm dar cu asta nu construim socialismul. Trebuie să dăm cea mai mare atenţie 
mecanizării muncii. Fără mecanizarea muncii, poporul întreg nu ne ajunge ca să îndeplinim 
sarcinile pe care le avem în faţa noastră în construirea socialismului şi a comunismului. 
Dacă noi vrem să rezolvăm problema prin ore suplimentare, nu prin aceasta vom realiza 
ceva ci prin creşterea, pregătirea mai repede a cadrelor. Tovarăşul Florescu are dreptate că 
am mers pe linia sentimentalistă şi nu pe linie obiectivă în ce priveşte pregătirea cadrelor. 

Dacă punem problema ca azi să dăm şi cazarmament şi cearşafuri şi pături, să-i 
băgăm pe toţi în cămin, niciodată nu vom avea suficiente cadre calificate. În loc să investim 
pentru întreprinderi, facem totul pentru şcoli şi în condiţii care ar fi de lux dacă nu s-ar fura 
jumătate. Noi facem şcoli de unde trebuie să scoatem elemente calificate, pregătite, pentru 
că avem marea sarcină de a înlocui pe tehnicieni, de a avea tehnicienii noştri; dar pe lângă 
aceasta trebuie să fie în întreprinderi zeci de mii, sute de mii de ucenici. Avem la sate zeci 
de mii de tineri care n-au unde să se ducă; nu sunt primiţi în fabrici pentru că n-au şcoală. 
Noi nu avem încă această situaţie, nu avem posibilitate. Trebuie să găsim rezolvarea acestei 
probleme. Trebuie să primim în fabrici mii şi zeci de mii de tineri iar aceştia, lucrând în 
fabrică, pot învăţa şi în şcoli. Să rezolvăm problema, ca, cât mai repede să avem muncitori 
calificaţi, să nu fim forţa.ţi să facem o regulă ca oamenii să facă în mod permanent 10-12 
ore pentru că attmci nu mai este just de a plăti ore suplimentare, astea au devenit ore 
normale, s-a introdus norma de lucru în loc de 8 ore, 10-12 ore. În loc ca (sic!) noi să 
mergem să învingem greutăţile în ce priveşte crearea de cadre, facem ore suplimentare care 
de multe ori nu îmbunătăţesc de fapt producţia ci măresc foarte serios preţul de cost Nu 
vorbesc acum de abuzurile care se fac în diferite instituţii, unde munca nu e organizată şi 
funcţionarii fac ore suplimentare. Se poate organiza mwica în aşa fel ca la fiecare birou să 
nu fie câte o dactilografă care să lucreze 2-3 ore, dare reţinută seara târziu şi se plătesc ore 
suplimentare. Dacă munca ar fi organizată, ar putea fi grupe care să lucreze câte 8 ore. Un 
grup să stea noaptea târziu, fără să se plătească ore suplimentare. Deci înlăturarea orelor 
suplimentare se poate face în multe părţi printr-o mai bună organizare a muncii. 

Sunt 3 probleme: problema calificării care trebuie altfel privită, o bună organiz.are a 
muncii şi mecanizarea mwicii. Productivitatea muncii este legată de mecanizMe. Prin rutină 
poţi ajunge la un anumit nivel dar fără mecanizare nu poţi ajunge la socialism. Noi vom 
avea mereu aceste probleme care trebuie rezolvate prin mecanizarea muncii. 
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Sunt ridicate o serie de chestitmi, ca mişcarea braţelor de mllllcă. Nu în Cod se 
rezolvă aceasta, nu e treaba Codului. În primul rând organizarea justă a braţelor de muncă. 
E şi un organ care se ocupă cu aceasta. Noi nu putem da un carnet de muncă, prin care să 
simtă mW1citorul că e legat de întreprinderea asta În această privinţă sunt măsuri juste dar 
neobservate, cum e faptul că primeşte concediu după 11 ltmi lucrate într-o întreprindere. 
Trebuie luate măsuri nu împotriva muncitorilor, pentru că ei nu se plimbă de dragul 
plimbărilor. Ei au locuinţă, sunt legaţi de fabrică; sunt muncitori care lucrează 40 de ani 
într-o singură întreprindere. Trebuie pedepsite acele instituţii şi întreprinderi care, călcând 
legile ţării, propun salarii mai bune şi concurează. Trebuie luate măsuri împotriva acelora 
care calcă normele şi angajează muncitori, nu în condiţiile legale şi promit situaţii mai bune. 
Fiecare se plânge de acest lucru, dar fiecare calcă legile în această privinţă. Nu trebuie luate 
măsuri împotriva muncitorilor că n-au voie să plece din întreprinderi, ci tu n-ai voie să 
angajezi. Trebuie luate măsuri prin Consiliul de Miniştri şi Confederaţia să wmărească nu 
numai respectarea drepturilor muncitorilor, dar şi pe acei care calcă legile şi derorganiz.ează 
munca în altă parte, privind lucrurile îngust, uitând că e vorba de un complex de probleme. 
Degeaba îndeplineşti tu planul dacă ai luat de la altul materia primă şi braţele de muncă. 

Sunt diferite probleme mici care au fost ridicate. Socotesc că în afară de aceste 
pedepse, ridicate de tovarăşul Bunaciu, celelalte nu e necesar să figureze în Cod Codul nu 
trebuie să intre în amămmte. 

În ceea ce priveşte pedepsele, una e problema întreprinderii unde se fac pagube din 
cauza neglijenţei şi alta a întreprinderii unde se comit furturi, pagube voite. Asta la noi, în 
condiţiile ascuţirii luptei de clasă, nu mai e problema întreprinderii, ci problema justiţiei. Nu 
e vorba de plătit de 5 sau 6 ori, pentru că nu sunt în stare să plătească, dar trebuie să apărăm 
patrimoniul public. Un hoţ de buzunar sunt gata să-l iert, dar cei care fură de la stat trebuie 
pedepsiţi foarte sever, ca să terminăm cu distrugerile patrimoniului public, sau proasta 
administrare sau jefuire. 

Azi, după Codul nostru Penal, omul când fură e mai puţin pedepsit dacă ia din banul 
public decât dacă fură de la particular. Legea sabotajului nu este aplicată. Se dau pedepse 
împotriva legii; aşa s-a obişnuit justiţia să facă. Noi trebuie să apărăm serios patrimoniul 
public cu legea justiţiei. Trebuie reglementat că întreprinderea are drept la despăgubiri, dar 
evaluarea se face prin justiţie nu prin întreprindere. 

[ ... ) 

Tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej: Putem considera discuţiile asupra proiectului 
Codului Muncii prezentat ca încheiate. A fost aprobată de Plenară o comisie care va redacta 
o hotărâre în această privinţă şi pe care o va supune aprobării Plenarei. De aceea 
propunerile făcute de tovarăşul Apostol, de însărcinare a Secretariatului, să fie menţionate 
în acea hotărâre pe care Comisia o va întocmi. 

Desigur că observaţiile aduse, menite de a aduce îmbunătăţiri Codului Muncii vor 
trebui introduse în Codul Muncii şi vor trebui observate elementele care apar 
contrazicătoare în Codul Muncii. 
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Sunt de acord cu părerea că nu trebuie prevăzute în Cod toate detaliile şi toate 
cazurile. Iar Codul prevede şi părerea că Confederaţia (sic!), guvernul vor lua măsuri în 
cazuri excepţionale. 

Aş atrage atenţia asupra câtorva fonnulări făcute aici şi care ar trebui analizate mai 
serios. În prezentarea făcută de tovarăşul Apostol se fac fonnulări ca acestea „rmmcă 
salariată, salariaţi" parcă autorii proiectului au căutat alţi tenneni care să fie folosiţi în Cod 
Trebuie să căutăm tennenii coresptmz.ători transfonnărilor prin care a trecut ţara. Încă un 
lucru care trebuie foarte precis, clar, distinct prevăzut în Cod: atitudinea faţă de 
întreprinzătorii particulari. De vreme ce sunt particulari, de vreme ce aceşti particulari 
folosesc muncitori şi particulari trebuie să fonneze obiectul unui capitol special, desigur 
apărând interesele clasei muncitoare şi ducând la împiedicarea exploatării. 

La prima lectură este greu să mă pronunţ categoric însă mi se pare că acolo 1D1de se 
vorbeşte de minori se pun minori alături de femei. Ar trebui pus separat pentru că înainte 
femeile se considerau egale cu minorii şi să nu se confunde, ţinând seama de gradul destul 
de scăzut al nivelului cultural al populaţiei noastre. Tennenul de minor să fie studiat şi dacă 
se găseşte alt tennen cu atât mai bine, în popor nici nu se vorbeşte de minor, se sp1D1e 
nevârstnic. Dacă vom considera că e mai bine să punem aşa în loc de minor, îl vom p1D1e. 
Să nu ne fie teamă de terminologia populară. 

Poate că n-ar strica ca în loc de Cod să-i zicem Legea muncii. Eu nu spun categoric, 
dar să se vadă dacă este mai potrivit Cod sau Legea m1D1cii. Dacă în Uni1D1ea Sovietică se 
spune Cod al muncii îi vom spune şi noi aşa. 

S-a făcut propunerea de a se face \Dl preambul acestui proiect, să fie o prezentare 
foarte serioasă. Natural că timpul n-a pennis, s-a lucrat cam repejor în această privinţă, dar 
trebuie dată o interpretare politică serioasă. Prezentarea făcută Codului în Plenară a fost mai 
mult asupra tehnicii realizată de diversele capitole ale textului. 

Trebuie făcută o analiz.ă şi aceasta să fie drept bază şi în prezentarea ce va fi făcută în 
Marea Ad\Dlare Naţională. Este un Cod care oglindeşte noile raporturi care s-au produs în 
ţara noastră în procesul de transfonnare în care ne găsim. 

Cu aceasta propun să ridicăm şedinţa pentru astă seară, iar mâine dimineaţă s-o 
începem la ora I O. 

Şedinţa se ridică la ora I 0:30. 
[ ... ) 

Ziua a doua a şedinţei Plenare. 
Şedinţa se deschide la orele I O: 15. 
Prezidează tovarăşul Vasile Luca. 

Tov. Luca: Declar şedinţa deschisă. Este o prop1D1ere să intervertim* ordinea de zi. 
Deoarece tovarăşa Ana este ocupată, trebuie să lucreze la raportul care este cel mai 
important, prop1D1em să vină la ordinea de zi: 

Raportul asupra organizării administrative a teritoriului din RP.R 
Tovarăşul Miron are cuvântul. 

• Aşa în text. Probabil, ,,să modificăm". 
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Tovarăşul Miron citeşte raportul asupra noii organizAri administrativ-economice a 
Republicii, după care mmeaz.ă întrebări. 

Întrebări 
Tov. Vasilichi: De ce spune ,,raionare" acestei operaţii de reorganizare, când raionul 

face o delimitare mai mică decât judeţul? Să se spună ,,reorganizare acbninistrativă a ţării". 
S-a spus că comunele (sic!) vor avea în general 3.000 locuitori. Avem sute de 

comune care au 7-8.000 locuitori. Pentru că acesta este un material de directivă, să se dea 
răspuns la aceasta. 

Ce se înţelege prin condiţii geografice, istorice şi naţionale? 
Tov. Miron: După cum aţi văzut, în raport am întrebuinţat în general termenul de 

,,reorganizare administrativ-economică a teritoriului". Dar termenul de ,,raionare" este 
corect pentru că subliniază caracteristica acestei reorganizAri. Când spunem ,,reorganizare" 
se pot înţelege multe lucruri, pe când ,,raionare" explică caracteristica (sic!) acestei reorganizAri, 
că intenţia partidului şi guvernului este de a pune accentul pe w:ritate de la bază. 

Expresia folosită în citatul dat din Stalin e ,,raionare". 
În privinţa comunelor, noi am pus ca o cifră medie să fie 3.000 de locuitori. Aceasta 

nu trebuie luat rigid. Sunt comune care au actualmente 7-8.000 locuitori; desigur nu o să le 
împărţim, dar media să fie de 3.000, în care să se cuprindă, când este nevoie, mai multe 
sate, iar când e lll1 singur sat mare cu mii de locuitori, el va forma o comună. 

În privinţa condiţiilor geografice, istorice, naţionale. Lucru esenţial în această 
împărţire este criteriul politic-economic. Însă pe lângă aceste criterii trebuie să se ţină seama 
de condiţiile geografice, configuraţia terenului, legături de drum, poduri. Apoi legăturile 
istorice care au creat anumite legături între populaţia diferitelor centre şi condiţii naţionale, 
adică acolo unde e o populaţie compactă de o anumită naţionalitate, trebuie să ţinem seama 
de acest lucru, ca această populaţie să poată folosi limba sa maternă în şcoli şi alte locuri şi 
să se poată bucura de toate drepturile prevăzute de Constituţia ţării. 

[ ... ] 

Tov. Pârvulescu: Înlocuirea vechiului aparat cu Sfaturile Populare, politica noastră 
de industrializare a ţării fac ca (sic!) raionarea să fie o măsură care se impune de urgenţă. 
Trebuie să se dea posibilitatea organelor sfaturilor populare să ia în mână propriile lor 
interese ca să poată construi cu succes socialismul. 

Mă asociez la ideea tovarăşului Miron că raionarea e condiţia esenţială pentru ca 
organele locale să cwioască materiile prime, resursele, toate posibilităţile, pentru ca să poată 
organiza mai bine munca şi să poată îndeplini Planul de stat 

Din punct de vedere economic, această rămânere în unnă era o piedică. 

Reorganizarea va da lll1 imbold serios în desfăşurarea forţelor de producţie prin iniţiativă 
largă a cadrelor de jos, care vor fi atrase în organele locale. 

Mă asociez la ideea expusă de tovarăşul Dalea. Oraşul Târgovişte pe nedrept poartă 
numele de oraş. E de fapt un sat mare: nu are canalizare, nu are pavare. Cu toate că a fost 
cândva capitala voievozilor, această capitală a fost lăsată în părăsire. Ne revine sarcina ca 
din acest sat să creăm un centru model al industriei noastre socialiste, căci de fapt petrolul a 
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ajllllS până aproape de subsolul Târgoviştei. Nu e nevoie să fie mutat pentru că s-au găsit 
metode să se scoată petrol şi de sub mare, nu nwnai de sub oraş. 

De asemenea, Câmpul1D1g Muscel era cocoţat în munţi, fără nici o legătură cu acest 
judeţ din punct de vedere economic şi juridic. 

Vreau să sp1D1 numai 1D1 singur lucru. Cred că e timpul, când vorbim de raionare, să 
ne gândim şi la harta industrială şi economică a ţării. Noi am început serios să construim 
noi uzine, noi fabrici, noi căi de comunicaţii. E timpul să cuprindem întreg teritoriul ţări~ 
să-l împărţim şi din p1D1ct de vedere al materiei prime şi din p1D1ct de vedere al populaţiei şi 
al apărării naţionale. La acest lucru trebuie să ne gândim care trebuie să wmeze după 
raionare: harta industrial-economică. 

[ ... ] 

Şedinţa de dimineaţă 
6mai 1950 

Tov. Teohari: Proiectul prezentat astăzi în faţa Plenarei este una dintre problemele 
foarte importante puse în faţa întregului partid 

Tovarăşi, nu este numai chestiunea ca com1D1ele (sic!) să aibă 5.000 sau 3.000 de 
locuitori, ci este vorba ca raionarea să fie înţeleasă în fondul ei. 

Până astăzi am văzut în viaţa de toate zilele ce a însemnat vechea formă 
administrativă până la crearea Sfaturilor Populare. Noi am văzut că fonna veche a 
primarilor şi prefecţilor era o piedică serioasă, nu era posibilă mergerea în pas cu situaţia 
nou creată în statul nostru de tip nou, de democraţie populară. 

Aceeaşi piedică o avem astăzi în construirea socialismului la sate şi la oraşe cu 
împărţirea administrativă de astăzi. Iată, dacă ne-am referi numai la faptul că în vechea 
fonnă de guvernare a regimurilor burgheze, pentru a înşela masele, se venea cu aşa-zisele 
consilii comunale. Veneau la judeţ, veneau la oraşe şi la comune; la plasa respectivă, la 
raion nici pomeneală de aşa ceva La raion avea un consiliu foarte puternic, respectiv 
pretorul, care era stăpân acolo, era dumnezeul acelei plăşi. 

Prin crearea Sfaturilor Populare s-a dat ca linie ca centrul economic-administrativ, să 
fie raionul, dar raionul, aşa cum se prezintă plăşile noastre astăzi, aşa cum se prezintă 
judeţele noastre astăzi, create după interesele burgheziei, după nenumărate interese poliţiste 
şi de tot felul, aşa încât au luat naştere judeţe ca Târnava Mică şi Târnava Mare, nu pentru 
că ar fi fost două judeţe să se poată completa unul pe altul, dar pentru că interesele de acolo 
cereau mai mulţi deputaţi şi astfel lucrurile au mers până acolo încât în Dolj o comună 
rurală, Pleniţa mi se pare că se numeşte, a fost transformată în comună urbană, pentru că W1 

moşier care avea moşie în regiunea aceea avea acest interes. 
Astăzi locuitorii din acest oraş ne-au cerut să-i aducem înapoi în comuna rurală 

pentru că, prin aşezarea lor, într-o localitate orăşenească au de plătit mai multe impozite, au 
de plătit mai multe taxe, plătesc impozite pe locuinţă. Acest oraş are înfăţişarea de sat şi nu 
de sat mare şi la l km de această comună se găseşte o comună rurală cu mulţi chiaburi, cu o 
înfăţişare mult mai frumoasă şi care plătesc taxe mai puţine, impozite mai puţine. Situaţii de 
acest fel sunt în toată ţara. 
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Iată de ce problema raionării este o problemă care numai cu sprijinul întregului 
partid, al maselor de partid, a organiz.aţiilor de masă, a participării de jos va putea fi trecută 
cu succes, fără să ne găsim în situaţia de a face multe retuşuri atunci când vom trece acest 
proiect prin Marea Adunare Naţională şi va deveni lege. 

Dacă ne uităm la cererile venite de jos, din 1945 până astăzi sunt sute şi mii de cereri 
venite din partea locuitorilor <care> cer schimbări în formele administrative. Sunt oameni 
care trebuie să parcurgă drum îndehmgat pentru a ajwige la reşedinţa de plasă, nu mai 
vorbesc la judeţ Noi vorbim de apropiere în această raionare a organelor administrative şi 
fără îndoială în primul rând a organelor de partid, pentru că partidul, în regimul de 
democraţie populară, în dictatura proletariatului, este un foarte puternic conducător. 

Fără îndoială, dacă această problemă ar fi mai pe larg dezbătută, tovarăşii privind 
situaţia din diferite părţi ale ţării, fără îndoială că problema ar necesita mai multă atenţie. 

În momentul acesta vedem că lupta de clasă se ascute, se ascute foarte serios din zi 
în zi la sate şi această raionare va trebui să însemne pentru noi un instrument puternic în 
mâna dictaturii proletariatului, în lupta împotriva chiaburimii, în lupta împotriva acelora 
care se opWl şi se vor opune cu toată puterea împotriva socializării, a colectivizArii 
agriculturii. Iată, tovarăşi, de ce această raionare are mare importanţă. 
· Tov. Gb. Gheorghiu-Dej: La pag. 6, cap. 3 este o frază care fuceurmătoarea afirmaţie: 
,,propunem ca întreaga lucrare de pregătire a raionării să se desffişoare ... " (vezi raportul). 

Tov. Miron: ,,va trebui". Am şi citit în felul acesta. 
Tov. Stoica: La pag. 2: ,,Actuala împărţire administrativă a ţării este o supravieţuire 

a structurii administrativ-teritoriale feudale". Se pare că aceasta este oarecum exagerat Este 
o rămăşiţă feudală. 

Tov. Luca: Exprimă exact împletirea intereselor rămăşiţelor feudale ale moşierilor 
şi capitaliştilor. 

Tov. Cbişinevschi: Ai dreptate. ,,A rămăşiţelor''. 
Tov. Miron: La întrebarea tovarăşului Gh. Gheorghiu-Dej: este evident pentru 

fiecare membru de partid că o lucrare de însemnătatea raionării trebuie să fie făcută sub 
conducerea şi controlul partidului. Am formulat aceasta în raport şi am dezvoltat apoi în 
frazele wmătoare pentru a sublinia acest lucru şi pentru a arăta concret cum trebuie făcut, 
adică „toate organizaţiile de partid vor trebui mobilizate ... " (vezi raportul). Deci am vrut să 
subliniez rolul partidului, forţa conducătoare în toată această lucrare a raionării. 

La întrebarea tovarăşului Stoica privitor la vechea împărţire administrativă a ţării, 
mă refer la delimitarea teritorială, pentru că din pwict de vedere teritorial, în judeţele noastre 
actuale, graniţa judeţelor coincide aproape cu graniţele judeţelor de acum I 00 de ani. Avem 
o hartă de acum 100 de ani şi în care graniţele judeţelor se potrivesc ca delimitare teritorială 
cu judeţele de pe timpul Mariei Tereza. 

La pagina 1 am arătat că prin împletirea rămăşiţelor feudale cu burghezi.a se spwie 
aici „Statul burghezo-moşieresc ... (vezi raportul). 

Privitor la problema ridicată de tovarăşul Stoica, dacă să se numească regiuni sau 
judeţe. Cred că această chestiune va fi hotărâtă numai după ce, concret, se va vedea câte 
unităţi mari va trebui să aibă ţara. Dacă vor fi unităţi deosebit de mari vor putea fi numite 
regiuni. Dacă vor fi 40-45 de unităţi, pe baza studierii terenului, vor putea rămâne judeţe. 
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În Uniunea Sovietică regiunile sunt foarte mari şi noi ne-am călăuzit după acest 
lucru şi am considerat că numai în cazul când vom avea unităţi mari de tot să le numim 
regiuni. Dacă vor fi de proporţie 1/40 din ţară să se numească judeţe. 

Propunerea tovarăşului Braeşter se poate introduce în raport. 
În încheiere, vreau să subliniez încă o dată ceea ce am arătat în raport că întregul 

conţinut al criteriilor propuse aici este întocmit pe haz.a studierii materialului sovietic, pe 
haz.a învăţăturii sovietice şi pe haz.a sprijinului concret pe care ni l-au dat tovarăşii consilieri 
sovietici, cărora trebuie să le mulţumim pentru acest ajutor. 

[ ... ] 

Tov. Luca: Se redeschide şedinţa. Unnează raportul asupra verificărilor. 
Tov. Pârvulescu citeşte raportul cu privire la rezultatele verificărilor, raportul 

Comisiei Centrale de Verificare. 
[ ... ) 

Întrebări 
Tov. Dalea: La pagina 24, în legătură cu procentele la ţăranii săraci, dacă aceste 

procente se referă numai la această categorie de membri de partid sau e o greşeală? 
Tov. Drăghici: Dacă numărul muncitorilor excluşi nu e prea mare? 
Tov. Pârvulescu: Procentul se referă la numărul total al categoriei celor excluşi, nu 

la numărul total al membrilor de partid. 
Tov. Bunaciu: Dacă se poate şti, dintre cei care au făcut apel, care e procentul de 

muncitori care s-au simţit legaţi de partid şi câţi au fost readmişi? 
Tov. Pârvulescu: Nu avem această evidenţă. În general apelează pe capete şi vin 

până la C.C. elemente duşmănoase care vor să rămână în partid; elemente mic burghez.e, 
putrede, îndeosebi. 

Tov. Miron: Aş dori ca tovarăşul să explice mai pe larg chestiunea acestor 41,4% 
din cei excluşi pentru că au refuzat să se prezinte la verificare, adică 8,8% din membrii 
supuşi verificării. Cum se explică <faptul> că, deşi se ştie cine sunt aceşti 41 %, totuşi nu s-au 
prezentat la verificare? 

Tov. Pârvulescu: A fost partea cea mai dramatică a verificării. La TeleoIIIl3Il am 
avut aproape 600/o care nu s-au prezentat Am trimis oameni să vadă care e cauza. Într-o 
serie întreagă de comune s-au făcut liste când s-a dat gaz. De fapt, cei neprezentaţi au fost 
înscrişi fictiv. Am avut şi din cei căzuţi sub influenţa duşmanului. Am găsit comlllle Wlde 
nu se ţinea legătură nici de la judeţeană, nici de la plasă. Dar chiaburul e pennanent acolo, 
lucrează zi şi noapte şi a reuşit să câştige o parte dintre ţăranii săraci şi o parte dintre 
mijlocaşi. Numărul mare este acela al fictivilor. Am găsit o bătrână de 75 de ani sau un 
copil de 7 ani. Erau numere umflate. 

Mai cu seamă în Moldova au fost oamenii înscrişi pentru porumb şi gaz. 
Tov. Bodnăraş: Raportul este al Comisiei Centrale de Verificare sau al 

Secretariatului? 
Tov. Pârvulescu: Este al Comisiei Centrale de Verificare. 
Tov. Mateescu: La pagina 13 se arată că un instructor al Capitalei a vizitat 90 

şedinţe într-o zi. Aş întreba dacă a fost verificat acest lucru. 
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ToY. Gheorghiu-Dej: N-aţi pus întrebarea, măcar de curiozitate, cum de am ajtmS la 
st.ările de lucruri arătate în raport? În Plenara trecută n-am avut acest material, deci n-am 
i:i~1t posibiliiatea de a aprofunda, de a face o analiză cum de s-a ajtmS aici. 

Se spune în cuprinsul raportului că ne-am călăuzit de principiul leninist-stalinist, 
pci nru ca la sîarşit să ne atragă raportul atenţia că trebuie să ţinem seama de experienţa 
ve1ificării şi de a atrage în partid în mod individual. Are vreo semnificaţie acest lucru? 

Raportul face numai constatarea că pătura e plină de purici şi am început s-o 
scuturăr.1. Dar cwn au venit puricii în pătură? Asta este interesant Dacă vrem să ne 
călăuzim de experienţa Partidului Bolşevic şi să ne călăuzim de principiile leninist-staliniste. 
;-'oate avem ceva de spus. Suntem cu toţii aici şi fiecare am luat parte la acţiunea de 
cuprindere, de atragere în partid de noi membri, la clădirea partidului. 

Tov. Pârvulescu: Noi n-am luat să analizăm această problemă pentru că ea a fost 
constatată în legătură cu problemele organizatorice la Plenara trecută. Acolo s-au arătat 
acele metode care n-au nimic comun cu metodele leninist-staliniste de primire în partid. 

Chiru- la Capitală se primeau într-o zi sute de oameni. Aici se înscriau mai mulţi în 
partid, călcând grosolan principiile de înscriere în partid. Căci aceste principii au fost 
căk-ate, acest lucru a fost stabilit şi de plenara trecută. 

Tov. Chişinevschi: Nu strică să revenim asupra acestui punct. 
Tov. Gheorghiu-Dej: S-a apreciat că imediat ce vom avea materialul în legătură cu 

verificarea va trebui să facem o analiză serioasă, să descoperim toate izvoarele greşelilor, 
;~senţa lor; izvorul principalei abateri făcute de no~ de călcare a principiului leninist-stalinist 

Tov. Alexa: Tot în legătură cu ţăranii mijlocaşi. Tovarăşul Pârvulescu a arătat 
pfOcentul mare la această categorie. Dar ar fi bine să ştim ce a constatat comisia de 
verificare în legătură cu aceşti ţărani mijlocaşi care au refuzat de a veni la verificare. Cum 
au motivat refuzul lor de a veni. 

Tov. Pârvulescu: Au fost chiar ţărani săraci care au refuzat să vină pentru că nu vor 
:-:5 i,,tre în G.A.C. Şi mai sunt şi acum mulţi care refuză să ia carnetul definitiv şi refuză să 
se fotografieze pentru asta. E un fenomen în legătură cu lupta de clasă. Se vede slăbiciunea 
muncii noastre la ţară şi greşelile făcute. Acei care se clatină mai mult în privinţa asta sunt 
mijlocaşii. Avem fenomene unde majoritatea ţăranilor săraci vor să intre în colectiv, mai 
ales dacă e o bucată de pământ al statului, dar mijlocaşii care au pământ mai mult nu prea 
se înghesuie. 

Tov. Luca: Se suspendă şedinţa pentru după masă la ora 5 ½. 
[ ... ] 

Tov. Gheorghe Apostol: Raportul prezentat de tovarăşul Pârvulescu din partea 
Comisiei Centrale de Verificare demonstrează rezultatele pozitive ale muncii de verificare a 
membrilor de partid Această muncă a dus la o serioasă curăţire a partidului de elementele 
trădătoare şi duşmănoase şi, ca atare, la întărirea unităţii partidului, la ridicarea autorităţii 
partidului în faţa celor ce muncesc. 

Munca de verificare a scos în acelaş timp la iveală şi metodele greşite pe care le-am 
folosit pentru a mări numărul membrilor de partid Nu toate organizaţiile partidului nostru 
au respectat principiile de încadrare în partid, confundând partidul cu organizaţiile de masă. 
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k; da un exemplu de la Galaţi, unde, din 1600 muncitori, 1500 erau membri de partid, iar 
în sindicat cu câţiva mai mult şi astfel, la un moment dat, nu se mai ştia ce e partidul şi ce e 
sindicatul. 

Nerespecându-se cu stricteţe principiile de încadrare în partid, s-au putut strecura cu 
uşurinţă elemente active ale duşmanului de clasă, cu scopul de a submina pe dinăuntru 
partidul nostm Noi am dat posibilitatea să pătrundă în partid elemente trădătoare, străine de 
clasa muncitoare, nerespecând aceste principii. 

Din această stare de lucruri trebuie să tragem învăţăminte corespunzătoare, pentru 
activitatea de mai departe a partidului nostm Aceste învăţăminte trebuie trase cu toată tăria, 
cu atât mai mult cu cât ştim că pe măsura în care înaintăm pe drumul construcţiei socialiste, 
se ascute lupta de clasă. Noi n-am aprofimd.at îndeajuns condiţiile muncii legale a partidului 
nostru după 23 august Ar fi trebuit să ne dăm seama că burghezia, pentru a-şi putea 
recâştiga influenţa, trebuie să lovească în primul rând în forţa organizată şi conştientă a 
proletariatului, în partidul nostru, că în afară de lupta deschisă împotriva partidului, 
burghezia şi moşierimea trebuia să lovească pe dinătmtru partidul nostm 

Astfel, duşmanul de clasă a mobilizat pe toţi agenţii infonnatori necunoscuţi, pe toţi 
cei care în căderi s-au purtat prost şi şi-au luat angajamente faţă de Siguranţă să servească 
reacţiunea şi burghezia Aceştia au pătnms cu uşurinţă în partid, şi prin ei s-au realiz.at 
crăpături, prin care au pătrtms cadre legionare şi elemente străine clasei muncitoare şi 

partidului nostru. 
Acum, când facem analiza muncii partidului, a felului cum a crescut din punct de 

vedere cantitativ şi calitativ, avem fiecare de spus câte ceva. Nu putem spune că de aceste 
abateri de la principiile leniniste de primire în partid răspund numai conducerile 
organizaţiilor de partid sau secţia de cadre în frunte cu responsabilul ei. 

În ceea ce mă priveşte, trebuie să declar în faţa Comitetului Central că nici eu n-am 
înţeles cum trebuie lucrat pentru a împiedica duşmanul să intre în partid, să acţioneze 
împotriva liniei partidului şi a intereselor clasei muncitoare. Îmi permit să amintesc Plenarei 
C.C. că datorită şi referinţelor mele, Angheliu Emilian a putut reuşi să primească calitatea 
de membru de partid şi să fie astfel promovat în Biroul Executiv al C.G.M. şi apoi ministm 
N-am pătrtms în mod comunist manifestările politicianiste, demagogice, carieriste pe care 
el le avea Am avut atitudine împăciuitoristă faţă de activitatea de descompunere a lui în 
cadrul mişcării sindicale. Aceste manifestări dacă ar fi fost analizate partinic, aş fi putut 
împiedica încadrarea sa în partid şi promovarea în munci de răspundere în mişcarea 
sindicală şi în aparatul de stat Acest lucru însă n-a fost făcut Angheliu a primit calitatea de 
membru de partid şi astfel a lucrat pe dinăuntru partidului, deschiz.ând drum multor 
elemente duşmănoase şi descompuse să pătrundă în mişcarea sindicală. 

L-aş da ca exemplu pe Ardeleanu, fost agent de Siguranţă pe timpul lui Antonescu, 
preşedintele Uniunii Metalurgice, care a fost pe front în Uniwiea Sovietică şi a împuşcat 
partmmi, preşedintele Uniunii Textile, promovat de Angheliu cu aprobarea noastră, care a 
furat fondurile Uniunii şi le-a băut, preşedintele consiliului sindical Turda şi mulţi alţii. 

Duşmanii partidului nostru au pătnms în posturi de răspundere, în mişcarea sindicală 
şi în aparatul central al Confederaţiei şi datorită lipsei noastre de a verifica oamenii propuşi 
să ocupe anumite posturi în mişcarea sindicală. Eu, în calitatea pe care am avut-o şi o am la 
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C.G.M., n-am avut pennanent vigilenţa 1rea2ă, nu mi-am stabilit un mod de control 
personal al oamenilor propuşi în conducerea Uniunilor şi în aparatul central al 
Confederaµei şi astfel au putut pătrunde astfel de elemente. Noi am considerat că este de 
ajuns atunci când trebuia să propunem oameni pentru conducerea Uniunilor sau 
Confederaµei sau când se propuneau oameni care să plece în străinătate, am considerat că 
este de ajuns ca Secµa de Cadre să strângă referinţe, să avem asentimentul Direcţiei de 
Cadre de la C.C. şi ne-am descărcat de răspundere. În felul acesta, oamenii au fost puşi la 
posturi de răspundere sau au plecat în străinătate, de unde nu s-au mai întors, trecând în 
lagărul imperialiştilor, al duşmanilor noştri. 

Noi trebuie să constatăm că, în timpul verificării şi după aceasta, comuniştii de la 
C.G.M. şi de la Uniuni, au început să privească cu mai multă seriozitate răspunderea care o 
au în muncă, să-şi îmbunătăţească şi metodele de muncă şi să înceapă să se intereseze de 
cei care lucrează şi cu mai mare răspundere să propună elemente în anumite posturi în 
activitatea sindicală, la Uniuni şi la C.G.M. 

În concluzie, cred că noi nu trebuie să privim raportul Comisiei Centrale de 
Verificare ca un material documentar, ci ca un izvor de învăţăminte despre felul cum 
trebuie să ne facem datoria ca membri devotaţi ai partidului nostru, care are misiunea 
istorică de a conduce poporul muncitor pe drumul construirii socialismului. 

[ ... ] 

Tov. N. Ceauşescu: Raportul prezentat de Comisia Centrală de Verificare şi 

rezultatele obµnute în urma verificării membrilor de partid au scos în evidenţă o stare de 
lucruri destul de serioasă care exista la un moment dat în partidul nostru. Numărul de 20 şi 
ceva la sută de excluşi şi cu cei care nu s-au prezentat a arătat, de asemeni, că în partid au 
reuşit la un moment dat să pătrundă o serie de elemente care reprezentau un balast şi un 
pericol pentru unitatea partidului nostru, pentru asigurarea conducerii luptei clasei 
muncitoare de către partidul nostru. În acest scop, cred că verificările au avut o importanţă 
deosebit de mare pentru întărirea muncii partidului nostru. Ele ne-au ajutat foarte mult să 
curăµm în parte partidul nostru de o serie de elemente - pentru că nu putem spune că noi 
am reuşit să curăµm partidul de toate elementele duşmănoase, necorespunz.ătoare, de 
elementele mic burgheze şi carieriste care au mai rămas, cred, cu duiumul în partidul nostru 
şi care mai reprezintă încă un pericol serios pentru bWlul mers al partidului nostru. 

Verificarea a arătat însă - şi cred că e necesar de a trage învăţăminte pentru 
activitatea viitoare - felul de mWlcă pe care l-am dus aici un timp îndelungat, în primul rând 
în ceea ce priveşte primirea de membri de partid Cred că putem spW1e fără să greşim că am 
călcat însuşi Statutul partidului nostru, pentru că Statutul prevede totuşi că primirea de 
membri de partid trebuie să se facă de organizaµa de bază, cu aprobarea ei. De fapt, W1 
număr de membri de partid intraţi în partid nici n-au trecut, nici n-au fost văzuµ de 
organizaţia de bază Dacă aş lua numai Capitala, W1de şi eu am lucrat câteva luni, se făcea 
întrecere pentru a se ajunge la 100.000 membri de partid şi a fi în fruntea întrecerii. Deşi 
aveam organizaµi de bază în fabrici, înscrierea se făcea peste capul organizaµei de bază, de 
oameni trimişi din afară, elemente de multe ori mic burgheze, care înscriau oameni fără să-i 
cunoască, peste capul organizaµei de bază. Şi deci nu este întâmplător că au pătruns tot felul 
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de legionari, de infonnatori. Cifrele nu oglindesc tot ceea ce am constatat. Întâmplător am 
lucrat la această muncă din însărcinarea C.C.-ului şi cunosc o serie de aspecte. Noi am avut 
un număr mai mare de agenţi provocatori la Timişoara, numai în comitetul judeţean au fost 
3 agenţi provocatori. Acelaşi lucru şi în alte părţi. Aceştia n-au pătnms întâmplător. Aceasta 
se datorează tocmai faptul că noi am călcat în picioare regulele elementare ale partidului 
nostru. 

În această privinţă trebuie să spun că şi eu, în munca care am dus-o scurtă timp la 
Capitală, am călcat în picioare aceste principii ale statutului nostru, m-am lăsat antrenat în 
această întrecere condusă pe atwici de tovarăşul Miron Constantinescu, de a ajunge la un 
număr de 100.000 de membri de partid, şi apoi de Neagu etc. 

Trebuie să spun, în al doilea rând, că nu-i întâmplătoare nici situaţia de azi din 
Oltenia La un moment dat, partidul nostru în Oltenia era condus de naţional-ţărănişti: la 
Vâlcea naţional-ţărănişti; la Gorj naţional-ţărănişti; la Romanaţi naţional-ţărănişti aşa-zişi de 
stânga, dar care de fapt duceau o politică politicianistă mic burgheză, şi nu întâmplător 
acolo au pătruns cele mai multe elemente chiabureşti, reacţionare şi se ducea o politică de 
îndepărtare a elementelor mtmcitoreşti. 

Cred că trebuie să spunem că în politica noastră de ridicare a cadrelor, la tm moment 
dat, toţi am dus o politică greşită. 

Trebuie să spunem că şi la Capitală, şi cred că şi la ridicarea aici, la C.C., s-au ridicat 
de foarte multe ori elemente mic-burgheze, numai pentru faptul că vorbeau mai bine, că 
veneau mai bine îmbrăcaţi, că ştiau să ţină un discurs, pentru că citeau acasă pe Lenin şi 
Stalin şi vorbeau la şedinţe frumos dar care, de fapt, nu aplicau învăţămintele lui Lenin şi 
Stalin. De ce să nu spunem că, la Capitală, Secţia de Cadre în majoritate era fonnată din 
elemente mic-burgheze sioniste şi, când am asistat la verificare, am văzut că tm fost 
vânz.ător din piaţă era şef de secţie de cadre la Capitală. Ce politică de cadre putea duce 
acesta<?> De ce să nu spunem că s-au ridicat la muncă oameni pentru că erau şomeri şi, 
neavând de lucru, au fost luaţi la munca de partid Aceasta a fost situaţia şi la Ilfov şi în alte 
părţi. Chiar la C.C. a reuşit să pătrundă un criminal de război. Aceasta este o situaţie care 
arată o lipsă serioasă a vigilenţei şi a controlului nostru. 

Eu pun această problemă pentru că cred că analizând acum mtmca, după aproape 
doi ani, trebuie să tragem învăţăminte foarte serioase pentru activitatea viitoare a partidului 
nostru. 

În primul rând trebuie să spunem că mai sunt asemenea elemente, că încă şi acum, 
în multe locuri unii tovarăşi se orientează după faptul că cineva vorbeşte bine, şi-l pune la 
anumite munci, fără tm control serios şi acest lucru se întâmplă în multe locuri, şi mai ales 
în aparatul de stat trebuie să dăm bătălie pentru a ridica elemente mtmcitoreşti. 

Trebuie să spunem aici de situaţia de la Planificare şi Statistică. Nu-i întâmplător că 
statistica ne-a dat de 4 ori date greşite pentru agricultură, pentru că la Statistică există 
elemente care au fost sub Antonescu. Şi nu-i întâmplător ce se întâmplă în multe locuri la 
Planificare, fiindcă verificarea ne-a arătat că acolo e o grupă de bandiţi şi nu s-au luat 
măsuri pentru îndepăratarea lor. Aceasta este o stare de lucruri serioasă. 

E just că comisiile (sic!) de verificare n-au dreptul să schimbe oamenii din diferite 
munci, dar ele vin şi proptm aceasta, ele atrag atenţia conducătorilor de ministere asupra 
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stării de lucruri şi le pl.lll în faţă că trebuie să ia măsuri pentru că aceasta nu-i problema unui 
minister, ci a partidului nostru Şi existenţa unor astfel de elemente în posturi de răsptmdere 
nu asigură o justă planificare şi nici îndeplinirea Planului de Stat. 

Iată de ce cred că totuşi e necesar ca tovarăşii de la ministere să ţină seama de aceste 
lucruri. Şi în unele părţi ei n-au vrut să ţină seama de aceste recomandări şi păstreaz.ă în 
unele posturi bandiţi. Dacă comisia de verificare n-are dreptul să dea afară, dar ele pot cere 
tovarăşilor şi organizaţiilor de partid din ministere, poate cere tovarăşilor din conducere să 
scoată pe bandiţi şi să nu fie puşi ca directori sau şefi de secţii. Cred că, totuşi, ar fi bine ca 
în această privinţă C.C.-ul să exercite un control mai serios asupra felului cum se duce 
politica de cadre în ministere şi atitudinea faţă de unele elemente de acest fel, pentru că 
numai în felul acesta vom putea ca autocritica care ne-o facem noi, că am greşit, că am 
călcat, să fie aplicată în practică. Pentru că am mai vorbit în şedinţele C.C.-ului despre 
aceste lipsuri, dar foarte mulţi dintre noi nu aplică aşa cum trebuie nici acum aceste 
învăţăminte. Şi de aceea cred că în Rezoluţia C.C. în legătură cu verificarea membrilor de 
partid să se atragă şi serios atenţia asupra constatărilor tăcute în ceea ce priveşte mtmca de 
până acum şi în ceea ce priveşte politica de cadre şi îndeosebi politica controlului muncii de 
cadre şi a ridicării de cadre în ministere, unde e încă o situaţie serioasă. 

Tov. Teohari: Continuăm şedinţa la raportul despre primirea de noi membri de 
partid; are cuvântul tovarăşa Ana. 

Tov. Ana (citeşte raportul) 
Tov. Teohari: La raport are cuvântul tovarăşul Sălăjan. 
Tov. Sălăjan: Tovarăşi, de fapt acum este cazul să luăm cuvântul şi la a doua 

problemă, aceea a primirii de candidaţi de partid. Vreau să remarc că aceste probleme sunt 
strâns legate. Dacă noi tragem toate învăţămintele din problema verificărilor de partid, cred 
că mai uşor vom reuşi să eliminăm o serie de lupsuri pe care le-am avut până acum în ceea 
ce priveşte primirea de membri de partid şi alte manifestări nejuste în viaţa membrilor 
noştri de partid 

În primul rând eu mă asociez cu acei tovarăşi care au arătat lipsurile şi contribuţia pe 
care au adus-o la lipsurile avute la primirea membrilor de partid şi mă gândesc că nu numai 
să analizez.e cauzele care au determinat să nu fie destul de atent în ceea ce priveşte primirea 
de noi membri de partid, dar mă gândesc de aici înainte în munca pe care o am să-mi dau 
seama de responsabilitatea pe care o am ca membru al Comitetului Central pentru a 
preîntâmpina o serie de asemenea situaţii pe care noi le cunoaştem în raportul comisiei de 
verificare a fost arătat într-o bună măsură. 

Desigur, despre cele constatate cu ocazia verificărilor s-ar putea multe vorbi. Eu, 
care am fost preşedinte de comisie de verificare de la începutul verificări~ pot sptme că a 
fost un prilej de aproape 2 ani de muncă, verificând pe altul, de a mă analiza pe mine. A 
fost W1 prilej de a învăţa din lipsurile altora şi ale mele să am mai mare încredere în forţa 
partidului nostru şi să lupt pentru o poziţie mai principială propriu-zisă pe care o am de dus. 

Aici s-au arătat o serie de lipsuri în ceea ce priveşte vigilenţa, primirea membrilor de 
partid, dar au fost şi astfel de lipsuri care în raport nu se arată şi asupra cărora aş vrea să 
insist. Numai într-un singur loc se vorbeşte în raport despre wiele manifestări ale 
elementelor sioniste care au pătruns în partid, dar nu se vorbeşte, în decursul raportul~ deşi 
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cu ocazia verificărilor s-au dovedit foarte multe abateri, de mentalitate şi concepţie 
naţionalistă şi şovină, descoperită la o serie de tovarăşi, o serie de oameni care au fost şi 
excluşi şi care cred că trebuie să fie în preocuparea noastră de toate zilele. 

S1.lllt asemenea manifestări la unii tovarăşi de-ai noştri de a observa îndeosebi 
şovinismul la o naţionalitate conlocuitoare, dar problema principală a naţionalismului, a 
manifestărilor naţionaliste a căror rezultate le-am văzut cu ocazia celor două procese: Rajk 
şi Kostov, acţillllea nefastă a acestor elemente şi s-ar putea splllle că în bWlă măsură pe 
lângă alte acţiuni duse a fost şi problema aceasta a concepţiilor naţionaliste. 

Această luptă a partidului nostru trebuie să fie pennanentă pentru că duşmanii 
mizează pe această chestiune. În raport nu s-a vorbit de acest lucru deşi, cu ocazia 
verificărilor, această problemă s-a dezbătut pe larg şi au fost descoperite o serie de 
manifestări negative, prin faptul că mult mai uşor se vorbea despre şovinismul elementelor 
sioniste sau maghiare sau asemenea elemente fără să se ia în considerare naţionalismul, 
şovinismul care există în populaţia majoritară şi care este cel mai mare pericol în activitatea 
partidului nostru, pericol ce trebuie combătut 

Noi am avut această situaţie cu Pătrăşcanu, dar nici aceasta nu se analizea7.ă în 
întregime pentru a vedea în ce măsură am văzut sau nu just în acel timp această problemă 
naţională, să vedem dacă s-a lichidat cu această tendinţă naţionalistă pe care Pătrăşcanu 
încercase să o introducă în partidul nostra 

Pot splllle că şi cu prilejul verificărilor, şi cu prilejul cursurilor pe care le avem la 
Universitatea noastră serală am putut să disec mai adânc această problemă a manifestărilor 
naţionaliste care se prezintă sub diferite aspecte. 

Aceste aspecte naţionaliste sunt foarte variate şi ele nu sunt în întregime combătute 
şi la timp şi în aspectul economic şi toate aspectele republicii noastre. 

Îmi amintesc când eram la Ministerul Construcţiilor, ca să vă dau lD1 exemplu, erau 
tovarăşi care plllleau chestillllea: ,,direcţil.lllea noastră trebuie să aibă întâietate la lucrările 
cele mai bune, pentru că suntem la noi în ţară, iar Sovromul în al doilea rând". Aici se 
ascundea sub o formă destul de vădită şi care a fost combătut, şovinismul, naţionalismul 
propriu-zis al unor elemente care erau tovarăşi vechi, nu erau elemente duşmănoase. 
Manifestările acestea există o serie de tovarăşi de bază care, prin felul cum pllll problema, 
prin felul preocupărilor în această problemă, este vădit că n-au lichidat cu această 
mentalitate, cu această linie naţionalistă şi şovină. 

De aceea socotesc că această problemă este una de care Comitetul Central trebuie să 
se ocupe deosebit, o problemă de luptă continuă, pennanentă, pentru a putea lichida cu 
aceasta, deoarece este o frână în dezvoltarea partidului nostru, în dezvoltarea mwtcii 
noastre. 

În ceea ce priveşte verificările şi atitudinea tovarăşilor faţă de verificare, sunt de 
acord cu ceea ce în raport s-a arătat, că la Capitală s-a simţit această lipsă de sprijin, iar pe 
de altă parte, în comisia wtde lucrez, de asemeni se simte lipsa de sprijin şi s-a simţit aceeaşi 
lipsă de sprijin şi neînţelegere şi din partea conducerii administrative şi în ceea ce priveşte 
organÎZJlţia de partid, pentru a vedea în această verificare wt ajutor serios pe care-l dă 
partidul atât pentru administraţie cât şi pentru întărirea partidului în general. 
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De aceea, socotesc că este justă discuţia care s-a purtat, să trecem cu toată 
îndrăzneala la ridicarea elementelor no~ sănătoase, de a curăţa partidul de elementele 
necoresp\lllZătoare. Este adevărat că am curăţat partidul de o serie de elemente membri de 
partid în posturi de răspundere, dar au rămas bandiţi de drumul mare care, pentru faptul că 
nu sunt membri de partid, îşi păstrează posturile lor. Pentru noi, conducerea statul~ nu este 
o problemă desprinsă de interesele partidului nostru şi ne interesează în aceeaşi măsură 
pentru că este statul celor ce mWlcesc şi nu este indiferent cine este în conducerea diferitelor 
organe şi instituţii de bază în viaţa statului nostru. De aceea, cu hotărâre trebuie să curăţim 
partidul de elemente duşmănoase, să nu ne aplecăm în faţa aşa-zişilor tehnicieni şi să nu 
avem în vedere aspectul politic al oamenilor, vederile lor politice. Fără a avea în vedere 
partea politică a oamenilor, nu putem rezolva problemele care se pWl în faţa regimului nostru. 

Tov. Chivu Stoica: Tovarăşi, raportul Comisiei Centrale de Verificare, cât şi 

raportul tovarăşei Ana referitor la primirea de noi membri în partid au scos la iveală metoda 
greşită a organizaţiilor de partid, dar vreau să mă refer că a scos la iveală diverse lipsuri şi 
greşeli ale noastre, cei care fac parte din conducerea partidului şi cărora partidul ne-a 
încredinţat diverse munci de răspW1dere în diverse sectoare de activitate. De felul cmn noi 
am muncit, pentru că asupra noastră sunt îndreptaţi ochii muncitorilor, deoarece suntem 
oameni cu un trecut cu experienţă şi răspundere în conducerea acestor sectoare, de felul 
cum conducem această problemă depinde întărirea autorităţii partidului. 

Vreau să dau nwnai W1 exemplu care, după părerea mea, a constituit o abatere foarte 
gravă, o greşeală şi o lipsă în activitatea mea. Referitor la ceea ce a spus tovarăşul Apostol 
cu privire la Angheliu, cred că este mai mult o vină a mea, pentru că atunci eram 
responsabil la Confederaţie şi propWlerea ca Angheliu să fie atras la partid eu am făcut-o. 
Ca metodă greşită a fost că am fost trimis de Confederaţie să activez pe linia Sindicatelor 
ceferiste şi, în loc să mă fi legat de mW1citori proaspeţi, nebotezaţi de otrava reacţionară, am 
găsit legătura la elemente care pe timpuri au făcut ceva pentru partid, au fost atrase în 
comitetul Uniunii Sindicatelor C.F.R-iste, sprijiniţi de mine şi-au ocupat posturi de 
răspundere foşti legionari, elemente care în timpul grevei şi în timpul războiului au făcut 
vizite pe la Odessa, ca Marin Alexandrescu, iar în timpul verificărilor am constatat abaterea 
lor. Prin aceasta am produs o rezervă şi o abţinere la muncitorii cinstiţi de a veni în 
rândurile partidului; ei spuneau: ,,Chivu, care are un trecut în mişcare, se înconjoară de 
oameni care au fost în slujba burgheziei în timpul războiului". 

Când am fost trimis să muncesc în conducerea Căilor Ferate, am avut sprijinul 
consilierilor sovietici şi în loc să duc acolo o linie de a ridica cadre proaspete de tineri 
muncitori, de a face din ei tehnicieni, am rezolvat problemele tot cu vechi tehnicieni ca, în 
momentul când am fost scos, să se vadă că ei au fost în slujba burgheziei şi de nevoie 
muncesc astăzi pentru a avea pâine, sperând că timpul se va întoarce să îndrepte atacul 
împotriva noastră. 

Desigur că printr-o tactică justă, partinică, trebuie folosiţi aceşti oameni, dar nu 
trebuie uitat nici un moment de a crea cadre din sânul clasei muncitoare în cel mai scurt 
timp pentru ca clasa muncitoare să conducă posturile de comandă din ţara noastră. De acest 
lucru mi-am dat seama după ce am trecut în altă muncă. 
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A fost pentru mine un moment de verificare, în momentul naţionalizării, când 
partidul a dat conducerea uzinelor mllllcitorilor şi pe linie justă au fost întrebuinţaţi şi 

tehnicienii ajutând pe muncitori şi prin vigilenţa partidului uzinele au fost dirijate şi astfel 
şi-au unnat cursul normal. 

Vreau să spun că noi, ca membri de partid şi oameni de răspundere, să nu scăpăm 
niciodată din vedere tendinţa şi scopul de a alimenta partidul şi aparatul de stat cu cadre din 
sânul clasei muncitoare, de cei care sunt legaţi de partid, de popor, de interesele statului şi 
ale ţării căutând, pe cât e posibil, de a elimina toate elementele care cât de cât opun 
rezistenţă. Trebuie să ducem o politică de transformare a acelora care merg pe drumul 
nostru, cei care nu înţeleg să fie înlocuiţi cu elemente din sânul clasei mllllcitoare. 

Vreau să revin la politica de cadre tehnice. Cred că noi avem răspundere în aparatul 
de stat <că> am dus o politică timidă de a ridica elemente din sânul clasei muncitoare în 
posturile de răspundere şi de a face din ei tehnicieni. Am trimis în facultatea de 2 ani 1.300 
de muncitori. Acum, când se dau examenele, din 1 .300, un procent de 4,2% au mooia sub 
6, sunt cei mai buni pe facultate. Sunt fruntaşi în învăţătură la materiile cele mai grele. 
Trebuie să le dăm posibilitatea să înveţe. Se găsesc în rândurile clasei mllllcitoare oameni 
nu numai pentru inginerie, dar şi pentru ştiinţe şi oricare alt sector pentru că, cu toate că 
n-au facultăţile din timpurile regimului burghez, au fost autodidacţi şi găsim asemenea 
oameni pe care să-i atragem în diverse sectoare. 

La Ministerul Învăţământului Public există o rezistenţă foarte mare în a atrage 
elemente din sânul clasei muncitoare în sectorul învăţământ Părerea mea este să fie atrase 
elemente din sânul clasei muncitoare în facultăţi, în diverse sectoare. Au fost muncitori care 
au fost puşi să se pregătească 2 ani pentru a intra în facultate când ei au o pregătire 
superioară şcolii medii tehnice. Sunt convins că, dacă căutăm (sic!) şi pentru ştiinţele naturale 
şi pentru istorie şi pentru matematică, pentru toate specialităţile, găsim elemente ~ să 
le trimitem direct în facultate să înveţe pentru a deveni profesori, pentru a deveni cadre. 

Ce spun muncitorii care sunt studenţi? Cea mai mare rezistenţă şi ură înverşunată o 
au din partea unor profesori. La examen le dau probleme încurcate. Li s-a dat o teză că nici 
cel mai bun matematician n-a putut s-o facă, se vădeşte tendinţa de a-i împiedica de a 
deveni tehnicieni. Se duce o propagandă de descurajare de a-i face să renunţe la elanul lor 
de învăţătură. Cred că cei care avem răspundere în aparatul de stat şi care simţim nevoie de 
tehnicieni, să ducem această politică de a umple şcolile cu muncitori, altfel nu putem avea 
cadre tehnice şi cadre politice. Chiar dacă ne costă mai mult acest lucru, mâine cheltuielile 
se întorc în buzunarul statului pentru că aceştia muncesc cu suflet, muncesc cu devotament. 

Consider că trebuie să ducem o politică activă partinică de cadre pentru a asigura 
partidului cadre necesare pe linie politică cât şi pe linie economică, pe linia aparatului de stat 

[ ... ] 

Tov. Gheorghe Stoica: Sunt complect de acord cu fixarea din partea tovarăşului 
Moghioroş că nici vorbă nu poate fi, şi a fost departe de gândul meu, pentru că într-adevăr 
nu-i nici o bază pentru a putea fi învinuită conducerea partidului nostru de tendinţă de 
revizionism. La ce m-am referit eu? La ideile care într-adevăr au circulat în ultima parte a 
războiului şi în special după război, cum a fost aceea a construirii drumului propriu al 
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socialismului, care şi-a găsit o răsfrângere într-o serie întreagă de partide pe care le-am găsit 
într-o serie întreagă de partide din ţările capitaliste; sau aceea cu mergerea la construirea 
socialismului fără dictatura proletariatului. M-am referit la faptul că la noi fără îndoială că 
aceste idei au avut influenţă în greşelile despre care s-a vorbit aic~ dar în nici un caz., 
departe de mine gândul, pentru că n-a existat baza, ca să mă refer la conducerea partidului. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Poate te-ai referit la influenţa acestor idei care au detenninat 
devierile de la principiile leninist-staliniste ale partidului? 

Tov. Stoica: Că au existat devi~ este fără îndoială. Aceste idei care au circulaL 
fără îndoială că au stat la haz.a acestor greşel~ la abaterile de la principiile de baz.ă în 
problema construirii partidului nostru. De altfe~ însăşi Rezolupa Informbiroului" vorbeşte 
despre acest lucru şi eu la aceasta m-am referit 

Tov. Gheorghiu-Dej: Poate ai vrut să dai explicaţia teoretică a problemei? 
Tov. Stoica: Ceea ce vreau să arăt este că există legătura aceasta în abateri, pentru că 

abaterile n-au avut caracter na~onal ci caracter intem~onal. Mă refer la raportul făcut de 
tovarăşul Cervenkov în care se referă la acest lucru şi la un raport dezvoltat de tovarăşul 
Rakosi despre caracterul in~onal al acestor abateri. 

În al doilea rând, în ce priveşte subpreţuirea utilizării din partea noastră a experienţei 
sovietice, mă refer la manifestările la o serie de activişti. 

Tovarăşul Luca a ~ut o expunere în care arăta greşelile noastre în legătură cu 
aşa-zisele figuri de gospodari de la sate; şi tovarăşul Luca a fundamentat aceste greşeli cu 
interpretarea nemarxistă a mergerii împreună cu întreaga ţărănime în perioada revolupei 
burghezo-democrate. Asta era în 1947. Imi amintesc că am spus că e o abat~ menşevică şi 
însuşi termenul acesta a fost privit ca ceva străin. La noi era o asemenea stare de spirit şi la 
asta m-am referit Dar ce are asta cu conducerea partidului? Însuşi tovarăşul Luca combătea 
asta, acolo şi îmi e CW1oscut ceea ce a spus tovarăşul Gheorghiu-Dej în legătură cu pericolul 
mentalităpi mic-burgheze. 

Vreau să arăt că aceste idei cu circulape intemaponală au avut circulape şi la noi; 
dacă nu mă înşel, tovarăşul Zaharescu, după apari~a unui intetview, s-a grăbit să scrie un 
articol, fundamentând acest lucru. 

Tov. Rangheţ: Spui că nu te-ai referit la conducerea partidului, dar de unde ai adus 
exemple? De la sindicate, de la tineret? 

Tov. Moghioroş: De unde am dedus că te-ai referit la conducerea de partid? Pentru 
că ai spus că Biroul Informativ ne-a ajutat, ne-a salvat; adică dacă n-am fi fost salvaµ la 
timp, am fi mers pe drum revizionist 

Tov. Stoica: Se poate că expresia mea n-a fost justă, dar nu m-am referit la acest 
lucru. N-a fost just din partea mea că n-am făcut această deosebire; dacă aş fi făcut-o n-aş fi 
dat loc la confuzii. Asemenea idei nu pot fi altfel calificate decât încercări de revizuire. Ele 
au circulat 

Tov. Gheorghiu-Dej: Pui pe seama lor, a acestor idei, greşelile partidului? 

• Biroului Informativ al Partidelor Comuniste, înlocuitorul Inemaţionalei a III-a, 
oficial desfiinţată. 
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Tov. Stoica: Eu cred că au influenţat. Aceste idei de drum propriu de construire a 
socialismului, fără îndoială că au avut influenţă. 

Tov. Cbişinevschi: Pentru lămurirea Plenarei ar fi interesant să explici în ce constă 
revizionismul care e lll1 curent antirevoluţionar. Fie că se referă la probleme organizatorice 
sau politice, revizionismul este lll1 curent antirevoluţionar, combătut de leninism. Până 
acum n-ai dat nici lll1 argument, ci numai lll1 caz izolat din mllllca d-tale din sindicat. În 
condiţiile cele mai grele, partidul, conducerea partidului a învăţat din experienţa sovietică. 
Dar înainte de a răspllllde la această întrebare, aş vrea să argumentez întrebarea; dacă 
tovarăşul Stoica CW1oaşte ideea dintr-llll document foarte important. Multă vreme partidul a 
avut de suferit de pe urma sectarismului; azi, llllele organizaţii au trecut la extrema cealaltă, 
slăbind vigilenţa de clasă care trebuie să garanteze partidului curăţenia rândurilor sale. 
Tovarăşul Gheorghiu-Dej a făcut o critică la trecut şi la prezent şi o propW1ere: organizaţii, 
băgaţi de seamă, aşa trebuie lucrat, aşa ne învaţă Lenin şi Stalin. 

Tov. Stoica: În ce priveşte la ce m-am referit eu, m-am referit la acele idei şi teze 
care n-au nimic comllll cu leninismul. N-am spus că pe baza lor a acţionat partidul. 

Tov. Ana: Dacă ai putea să citezi lll1 document în problemele organizatorice, care să 
fi avut o altă teză decât cea leninistă. 

Tov. Pârvulescu: Dacă acele idei care au circulat şi-au găsit expresia în anumite 
documente de partid de la noi sau în vreo instrucţilllle, ca să poată influenţa. 

Tov. Stoica: Ele nu şi-au găsit expresia în nici lll1 document al partidului. Nu m-am 
referit la acele idei care ar fi fost în conducerea partidului nostru; m-am referit la acele idei 
care se referă la dizolvarea partidelor comllllÎste, la drumul propriu de construire a 
socialismului, la posibilitatea de construire a socialismului fără dictatura proletariatului. 
Sllllt câteva idei pe care le-am calificat că Sllllt antileniniste şi am spus că, după părerea 
mea, aceste idei dădeau loc la o revizuire a leninismului, conştient sau inconştient. Aceste 
idei nu am spus că au fost formulate aici la noi, ci aceste idei pe care le-a combătut rezoluţia 
Informbiroului şi presa noastră, documentele oficiale ale C.C. <al> Informbiroului le-a 
combătut la abaterea iugoslavă. Ele s-au manifestat în alte părţi sub formă de greşeli, şi ele 
au fost combătute de noi toţi, în expllllerile conducătorilor noştri, într-o serie de articole. 
Fără îndoială că aceste idei au avut o influenţă în abaterea noastră, în problema construirii 
partidului. 

Tov. Ana: Noi am avut celule de întreprinderi. 
Tov. Stoica: La noi se plllle problema numai sub forma primirii în partid şi am şi 

început cu acest lucru: o deviere de la principiile marxist-leniniste. 
Tov. Chişinevschi: A cui e devierea? 
Tov. Stoica: Am precizat că asta nu are nimic comllll cu o linie din partea partidului 

nostru iar, în ce priveşte revizionismul, m-am referit la aceste idei care au fost combătute. 
Tov. Chişinevschi: Statutul partidului datează din octombrie 1945. Ce principii a 

dat la primirea de membri de partid? 
Tov. Stoica: Ideile care au circulat Sllllt o abatere de la leninism. 
Tov. Ana: Am pornit noi pe drumul ăsta? Atllllci de ce ne bagi în chestillllea asta? 
Tov. Gheorghiu-Dej: Ai vrut să stabileşti o legătură între devierea făcută de 

partidul nostru la primirea în partid şi acele idei şi teorii la care te-ai referit că ar fi circulat la 
263 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



noi. Vine tot aşa cum de exemplu în 1953, când s-a produs capitularea de la Doftana, în 
:fhmte şi sub răspunderea lui Foriş şi Dori Goldştein <care> au teoretizat aceasta pentru a 
explica. Nu cumva ai căutat o explicaţie teoretică a devierii? 

Tov. Stoica: Eu cred că a nu căuta o explicaţie teoretică a devierii noastre nu ar fi 
just Eu cred că există legătură şi are explicaţie teoretică. Dacă n-am găsit-o eu e altă 
chestitme. Eu sptm aceasta despre abaterea noastră şi dacă mă convingeţi, mă dezic de asta; 
că abaterea noastră de la principiile construirii leniniste a partidului e în anumită măsură 
influenţată şi de ideile care au circulat după război. Acest lucru l-am afirmat şi îl afirm şi 
acwn. E posibil să greşesc. Pornesc nu numai cele spuse de Informbirou, dar şi de la tot ce a 
spus conducerea noastră, la ce a spus tovarăşul Gheorghiu-Dej la Plenara trecută, când a 
pus problema cum a fost posibil să se întâmple acest lucru, a dat răspunsul că aceasta n-a 
fost tm fenomen naţional, ci internaţional, nu s-a întâmplat într-o singură ţară, ci în mai 
multe ţări. 

Tov. Luca: Condiţiile erau la fel într-o serie de ţări, după război; deci linia şi tactica 
tot la fel era. Se poate ca de la această linie să se facă abateri în practică. Asta nu înseamnă 
nici revizionism, nici ideologie de dizolvare a partidului; însă fără îndoială că într-o serie de 
greşeli săvârşite de unii tovarăşi în practică, elementele mic burgheze pătrunse în partid au 
altmecat pe linia mic burgheză. 

Tov. Ana: Ar fi o greşeală ca atunci când noi facem un lucru nejust, când avem 
lipsuri în muncă, să nu le recunoaştem. Dar nu e mai puţin greşit ca, în loc să recunoaştem 
ceea ce e, să căutăm să inventăm strigoi şi în loc să vedem ceea ce e, să vedem cine ştie ce 
în dosul şi în jurul nostru. Noi am recunoscut acest lucru, că în chestiunea primirii de 
membri de partid, n-am văzut just lucrurile şi am făcut greşeli. 

Noi, la un moment dat, în condiţii de luptă grele, deşi cu Armata Roşie aici, când 
depindea foarte mult de lupta partidului nostru dacă reuşesc sau nu duşmanii să-şi păstreze 
puterea pe care au avut-o, în aceste condiţii, noi nu ne-am orientat destul de just şi am spus 
că trebuie să scoatem în primul rând muncitorii din mâna duşmanului şi pe ţăranii săraci, ca 
să nu-i lăsăm să meargă la dreapta. Cu toate că noi aveam în momentul acela un Front 
Unic, însă influenţa lui Titel Petrescu, Voinea şi alţii era destul de mare. Noi, deci, am făcut 
o greşeală de tactică. Ne-am închipuit că facem un pas tactic, că cuprindem (sic!) mase largi 
de mtmcitori. Adevărul e că lucrurile ne-au scăpat din mână. Am mers de la tm gând bun, 
<de> la a face întreceri, la a opri oamenii la tramvai pentru a-i ruga să-şi dea adeziunea, la a 
păcăli oamenii care se înscriau pentru fasole şi când colo erau înscrişi în partid 

Greşeala noastră principală e că am lăsat să meargă un timp prea lung această 
alunecare până am oprit-o. Deci avem de-a face aici cu o acţiune greşită, fără îndoială, dar 
nu a fost linia partidului, nici pe departe asemănător cu ceea ce a fost în Iugoslavia 

Tov. Gheorghiu-Dej: Lucrul acesta nu a fost o linie a partidului nostru, eu cel puţin 
nu ştiu. În şedinţele la care am luat parte nu am auzit să se vorbească aşa ceva. Nu e nici un 
document de partid în care să se vadă aşa ceva Nu ne cad galoanele dacă recunoaştem dacă 
am fi avut o linie în această privinţă, dar eu nu ştiu de aşa ceva. 

Tov. Ana: Deşi n-am ştiut nici unul că în Iugoslavia ţara şi partidul au încăput pe 
mâna unor bandiţi, dar noi am fost dintre puţinii care nu ne-am lăsat influenţaţi de acţiunea 
de lichidare a partidului din Iugoslavia 
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Tov. Gheorghiu-Dej: Sau de teoriile şi ideile revizioniste. Deşi atunci consideram 
oameni cwnsecade pe bandiţii ăştia, criticam faptul că acolo nu există Wl partid separat de 
Frontul Popular, cu toată grija pe care o aveam de a nu face o critică prea aspră wtui partid 
comunist, crezându-i cinstiţi. Partidul conduce organizaţiile de masă, deci partidul este 
elementul conducător. Am mers pe drumul de organizare partinică, leninistă a partidului 
nostru, de organiz.aţii de bază, de celule de partid Şi aici am făcut greşeli; ne-am apucat să 
facem grupuri. Greşeli am făcut şi vom face; nwnai cine nu lucrează nu face şi greşeli. 
Acestea erau în bună măsură greşeli de creştere a partidului nostru şi dacă noi, cu greşelile 
noastre, ne găsim wtde ne găsim; şi discutând aşa, la plenară, asta se datorează faptului că 
în linie generală ne-am condus după învăţătura lui Stalin şi experienţa Partidului Bolşevic al 
Uniunii Sovietice; ne-am condus şi ne conducem în întreaga viaţă a republicii noastre, în 
viaţa de partid, în viaţa politică şi economică în înfiinţarea de gospodării agricole colective, 
în tot acest drum nou. 

Dacă noi am merge să ne dăm singuri cu wt ciocan în cap, atunci ne-am lipsi tocmai 
de wt bwt pe care îl are partidul nostru, pe care trebuie să-l păstrăm ca ochii din cap, ca wt 
îndreptar în întreaga noastră muncă. Şi cu cea mai mare fermitate afirmăm mereu: 
îndreptarul nostru este experienţa Partidului Bolşevic, învăţătura lui Lenin şi Stalin. Şi după 
acest lucru dacă venim şi spwtem aşa, nu facem nici wt serviciu, nici fiecăruia dintre noi, 
nici partidului. Trebuie să ne ferim în aprecierile noastre, oricât am dori să fim originali, să 
spunem lucuri care nu se folosesc, care nu Smtt corespunzătoare. Să ne gândim bine înainte 
de a da drumul. 

[ ... ] 

Tov. Gheorghiu-Dej: Nu întâmplător problema verificării partidului nostru, arătată 
în raportul tovarăşului Pârvulescu şi apoi în raportul prezentat de tovarăşa Ana, a suscitat 
discuţii mult mai vii decât cele care au avut loc la celelalte pwtcte din ordinea de zi. 

Problema verificării rândurilor partidului nostru frământa întreaga conducere a 
partidului, frământa întreaga parte cinstită a partidului nostru. Acţiwtea de verificare a fost 
proiectată de conducerea partidului nostru cu mult înainte, după cum foarte precis s-a arătat 
aici. Acţiwtea a durat, după cum se ştie, wt an şi jumătate. În această acţiwte au fost 
angajate cele mai bune cadre ale partidului nostru şi tineri şi cu stagiu în partid; cele mai 
bune elemente, cu experienţă, devotate, conştiincioase şi care s-au achitat cu cinste de 
această sarcină pusă de conducerea partidului nostru. 

În al doilea rând, trebuie să subliniez aici că verificarea, rezultatele verificării, 
constituie o victorie a partidului nostru împotriva unei importante părţi de elemente 
duşmănoase şi străine partidului şi clasei mwtcitoare. Prin alwtgarea lor din rândurile 
partidului, partidul şi-a întărit rândurile, unitatea sa s-a îmbunătăţit, ca şi activitatea 
generală, disciplina, simţul de răspwtdere şi vigilenţa revoluţionară. Nu numai atât. Înseşi 
verificările, felul cum ele au fost făcute, au însemnat o şcoală nu numai pentru partid, dar 
chiar pentru clasa mwtcitoare, pentru masele cele mai largi, pentru care partidul nostru a 
dus în trecut, duce azi şi va trebui să ducă şi pe viitor o mwtcă pentru a le apropia şi a le ţine 
sub influenţa sa, de a le inspira încredere în politica partidului nostru. 
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A fost o muncă uriaşă. Exemplele, învăţămintele, despre care se vorbeşte în raportul 
Comisiei Centrale de Verificare şi care nu oglindesc nici pe departe exemplele şi 
învăţămintele care vor trebui prelucrate, vor trebui folosite de partid în munca sa de viitor. 

Aceste exemple şi învăţăminte au arătat în primul rând unde duce atunci când ai o 
linie justă, când te călăuzeşti de principii verificate, de principii· marxist-leniniste, dar pe 
care, dintr-un motiv sau altul, le calci în picioare, nu ţii seama de ele. 

Eu SW1t cu totul de acord cu cele subliniate în cuvântarea sa de tovarăşul 

Chişinevschi, răspunzând tovarăşului Stoica, unor fonnulări făcute de tovarăşul Stoica. Nu 
mai am de adăugat, la ceea ce a spus tovarăşul Chişinevschi, nimic. Consider cu totul clar 
răspWlSul dat, deci nu poate fi aici vorba de a confimda linia generală a partidului, principiul 
just de care s-a călăuzit partidul nostru, cu acea alunecare, acea abatere cu care însăşi 
conducerea partidului a venit deschis încă în Plenara trecută, acum 5-6 luni. Fără să-mi fac 
mea culpa, conştiincios, pentru că aceasta va întări partidul, va înarma partidul, am arătat, 
am vorbit despre această abatere, am criticat şi, natural, cum SW1tem educaţi de partid şi în 
măsura în care membrii de partid fac sforţări să-şi însuşească învăţăturile de partid, nu mai 
repetă ceea ce au făcut Natural că pentru toţi este neplăcut. Fiecare se poate întreba cum de 
nu s-a băgat de seamă? Când am pus întrebarea după primele discuţii, mi-am exprimat 
mirarea că nimeni nu întreabă de cum am ajW1S acolo? Natural, nu pentru a stabili, a atribui 
conducerii partidului păcatul de a fi avut la haz.a activităţii sale principiul sau teoria care să 
ducă acolo, unde au dus abaterile săvârşite de la acest principiu, ci pentru a atrage atenţia 
Plenarei asupra importanţei deosebite şi analizarea cauzelor care-au produs această stare de 
lucruri. 

În desfăşurarea discuţiilor, care au avut un nivel politic - spre deosebire de alte dăţi, 
şi este nonnal să fie aşa, ca pennanent nivelul politic al şedinţelor comitetului să crească -
discuţiile acestea au mers la descifrarea cauzelor. N-a lipsit nici momentul autocritic, deşi 
aici fără îndoială putem să zicem că nu destul de subliniat. A fost mai mult un moment 
critic decât autocritic şi parcă dinadins greşelile săvârşite se ocolesc, sau se ocupă mai puţin 
de ele, când e vorba de a fi recunoscute. 

Personal consider că a existat acest moment autocritic, dar nici pe departe el nu 
poate oglindi posibilităţile fiecăruia de a fi adus în şedinţa noastră minunate învăţături. 

Tovarăşi, partidul nostru a avut şi linia generală corespunz.ătoare în diferite etape ale 
muncii noastre. Nu putem spune că am fost săraci în legătură cu principiile. Ni s-a pus la 
dispoziţie o bogăţie de material pe care fiecare dintre noi putea să-l utilizeze, numai cel care 
n-ar fi vrut nu făcea apel la acest material. Dar cu atât mai mult, la acest principiu de bază al 
partidului nostru mă refer, la primirea în partid, cine poate fi membru de partid Conducerea 
partidului nostru s-a călăuzit în general de acest principilL Cum se face totuşi că am ajW1S să 
ne wnflăm peste măsură, aproape să crăpăm, din punct de vedere al numărului de membri 
în partidul nostru? Cu unificarea cu tot, să fi ajW1S la I .OOO.OOO şi câteva zeci de mii de 
membri. Nu este aici locul poate, să fac istorie, totuşi SW1t câteva lucruri despre care fiecare 
SW1t convins că-şi dă seama Mai întâi era şi natural ca, imediat după 23 august 1944, după 
eliberare, Partidul Comunist care, în timpul ilegalităţii şi prigoane, a avut de luptat cu mari 
greutăţi, nu a avut posibilităţile pe care le-a avut după 23 august Natural, era şi just să 
recrutăm din clasa muncitoare membri noi de partid, să mărim numărul membrilor de 
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partid, să ţinem seama de compoziţia socială a partidului, să avem grijă ca partidul să nu se 
transfonne dintr-un partid al proletariatului, dintr-un partid de clasă, într-un partid de masă, 
într-un partid de tipul partidelor burgheze sau mic burgheze. A deschide poarta intrării în 
partid nu înseamnă a da drumul, aşa cwn se spune în popor că ,,năvăleşte ca la pomană", 
adică să năvălească cine vrea şi cine nu vrea. Un asemenea fel de a privi lucrurile nu era în 
felul partidului nostru de a privi lucrurile. Cei din timpul ilegalităţii ştiu că până ajungeai 
membru de partid trebuie să munceşti şi să asuzi bine, se întâmpla să fie arestat. Nici el nu 
ştia dacă este sau nu membru al Partidului Comunist. Era o mare cinste să fie considerat 
membru de partid, dar era o perioadă de încercări şi era judecat după capacitatea şi energia 
sa. Deci atunci şi după eliberare, criteriile erau aceleaşi. Aici nu poate fi vorba, cwn în mod 
greşit se consideră, că aceste greşeli provin din insuficienta cunoaştere a principiilor de 
clădire a partidului de tip nou, greşeală pe care a făcut-o tovarăşul Rădăceanu, încercând o 
scuză pentru Partidul Comunist că „ce să facă" după 23 august, era un mănunchi de oameni 
şi trebuiau să primească o masă mai mare pentru a putea face faţă partidelor burgheze, 
ţinând seama şi de Partidul Social-Democrat, care într-adevăr a deschis po~le şi au intrat o 
masă de elemente eterogene. Atunci se şi spunea „ca să treci la comunişti, trebuie mai întâi 
să treci pe la social-democraţi" ca şi cum Partidul Comunist ar fi fost un fel de vamă, un fel 
de purgatoriu. ,,Şi aşa şi aşa, Partidul Social Democrat colaborează cu Partidul Comunist" 
această scuză nu o consider îndreptăţită câtuşi de puţin. Pentru ce? Pentru că teoria şi 
practica pe baza căreia bolşevicii au clădit şi întărit Partidul Bolşevic constituiau şi pentru 
Partidul Comunist exemple de urmat Şi niciodată noi nu ne-am dezis de acest fel de a pune 
chestiunea. Desigur, celelalte partide burgheze căutau masă. Este ştiut ce căutau partidele 
burgheze, ce urmăreau ce ascundeau, ce însemnau ele. Aveau nevoie de o masă electorală, 
de o masă eterogenă. Partidul Social-Democrat la fel. Două concepţii diametral opuse în 
chestiunea clădirii partidului. Nu degeaba s-au despărţit bolşevicii de menşevici pe 
chestiunea cine să fie membru de partid, când s-a fi.mdamentat partidul bolşevic. 

Concurenţa! Dar cine ne face pe noi să facem concurenţă? Avem vreun docwnent, 
am citit undeva, poate unii tovarăşi ar fi găsit dacă ar fi răsfoit lucrările clasicilor 
marxism-leninismului în vreun loc unde spune că bolşevicii s-au luat la întrecere cu 
partidele burgheze în ceea ce priveşte primirea în partid? Acest lucru nu există, nimeni nu 
ne--a obligat să ne luăm la întrecere cu partidele burgheze. Şi aceasta n-a fost linia 
conducerii partidului. Nici măcar cu Partidul Social-Democrat Dacă totuşi s-a deviat, 
aceasta este în legătură cu delăsarea liniei politice a partidului, cu delăsarea indicaţiilor, a 
principiilor despre clădirea partidului nostru de către nenwnăraţi tovarăşi. Partidul Social 
Democrat crescuse. Tocmai făceam reflecţie pe seama Partidului Social-Democrat, care o 
să se umfle până într-o zi, când o să plesnească. Pentru că nu i-a arătat acelei părţi de 
dreapta din P.S.D. - faptul că şi-au mărit nwnărul membrilor de partid - să manevreze 
împotriva liniei partidului, împotriva clasei muncitoare pentru spargerea unităţii clasei 
muncitoare, aşa cum o preconiza Titel Petrescu şi grupele care forfoteau în jurul lui Titel 
Petrescu. Ce i-a ajutat nwnărul mare Partidului Social Democrat? Dacă Partidul Comunist 
ar fi stat cu mâinile în sân şi n-ar fi ţinut seama că în P.S.D. există o parte care nu este de 
acord nici principial şi nici în practică cu atitudinea de dreapta din partidul social-democrat 
şi dacă n-ar fi acţionat - această parte sănătoasă din Partidul Social Democrat, şi dacă nu 
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ne-am fi ocupat de această parte sănătoasă din Partidul Social-Democrat, care să acţioneze 
pentru întărirea Partidului Social-Democrat; dacă n-am fi ajutat această parte pentru a 
împiedica elementele reacţionare care la un moment dat dominau P.S.D., dacă n-am fi 
reuşit să răsturnăm pe Titel Petrescu, dacă ne-am fi lăsat târâţi de provocarea acestei părţi de 
dreapta din P.S.D. şi n-am fi căutat să ţinem strânsă alianţa dintre Partidul Comunist şi 
P.S.D., fără îndoială că n-am fi ajuns nici la unificarea partidului, să dăm clasei muncitoare 
partidul său unic, n-am fi ajuns să lichidăm stările de lucruri din trecut Aici nu este vorba 
de greşeli istorice sau neistorice când ne referim la social-democraţi în general. Despre 
aceasta, clasicii marxismului, îndeosebi Lenin şi Stalin, vorbesc cu multă claritate şi 
profimzime. Nu avem decât să deschidem cartea şi vom vedea prin ce întreg proces prin 
care au trecut social-democraţia în general şi vom avea o oglindă despre social-democraţia 
din ţara noastră. 

Este ştiut fiecărui activist din ilegalitate că noi considerăm atunci social-democraţia 
ca agenţia burgheziei în sânul clasei muncitoare. Şi între Partidul Comunist şi <cel> Social 
Democrat a existat pe timpuri nu o luptă pentru întâietate faţă de clasa muncitoare, cine este 
partid muncitoresc, care nu este partid muncitoresc. Felul cum a tratat burghezia Partidul 
Comunist şi Partidul Social Democrat că, de asemenea, posibilitatea de înţelegere mai 
profimdă a lucrurilor pentru că, faţă de social-democraţi, burghezia nu avea teamă, de 
vreme ce manevrau cu ei împotriva Partidului Comunist, împotriva clasei muncitoare. 

Existenţa P.S.D. constituia principala cauz.ă a spargerii acţiunilor clasei muncitoare. 
După 23 august, noi am văzut destul de limpede manevrele burgheziei, ale lui Maniu, 
Brătianu, încercările acestea cu Titel, Maniu, Brătianu, Pătrăşcanu. În toate acţiunile 
apropiate nu existau divergenţe. Când venea la P .S.D., căuta să justifice orientarea unora pe 
care căutau s-o impună P.S.D. de a merge în alegeri cu ,Jimbajul nostru propriu", cadrele 
noastre proprii, de a nu ne amesteca". Ţin pe dinafară minte cuvintele lui Titel ,,să nu ne 
amestecăm limbile, căci o să fugă de la voi, vom face unitate în guvern". De ce să o strici ca 
să o faci, de ce să întăreşti unitatea mergând împreună? Era foarte evidentă legătura lui Titel 
cu interesele burgheziei, era evident că făcea jocul reacţiunii. Aceasta a ajutat pe mulţi din 
P.S.D. să vadă necesitatea unificării partidelor, pentru a da clasei muncitoare un partid unic. 
Partidul Social Democrat nu putea primi membri decât cum primeau toate partidele social 
democrate. Nu vreau să fac aici istoricul social-democraţiei. De ce avea această concepţie la 
bază? Aceasta ar fi interesant de arătat într-o lecţie la un seminar. Cu totul însă altfel stătea 
chestiunea cu noi. Dacă în timpul ilegalităţii Partidul Comunist nu avea posibilitatea să 
tragă cele mai bune forţe şi într-un număr din ce în ce mai mare, după 23 august, dată fiind 
autoritatea partidului, încrederea de care se bucură în cele mai mari şi mai largi mase 
Partidul Comunist - deşi o mână de oameni a hotărât calitatea partidului. Când tovarăşii 
Stalin şi Lenin vorbesc despre cadre, atunci când spun că „cadrele (sic!) hotărăsc totul" este 
vorba de cadre crescute din punct de vedere calitativ, şi nu de masă. A nu confunda partidul 
cu clasa, necum cu masa Însăşi formularea „partid de masă", în încercarea de a combate pe 
tovarăşul Rădăceanu, cred că este o confuzie fără nici un fel de îndoială. ,,Partid de masă", 
dar totuşi să fie „partid de clasă". Facem jonglerie cu clasicii marxismului, cu ideile atât de 
curat şi precis exprimate în materialul nostru. 
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Ce este un partid de masă? Scrie undeva „un partid de clasă, nu wnflat cum este 
partidul nostru''? Am avut un milion şi câteva zeci de mii de membri după unificare. 
Partidul Comllllist a venit cu vreo 790.000 de membri. Până la un milion şi câteva zeci de 
mii a fost completat cu zestrea venită de la P.S.D. 

La Congres s-a pus o condiţie, lucru care n-a fost arătat aici. Trebuie să subliniem că 
principala condiţie a unificării a fost de a lua la bază un partid de clasă, un partid cu 
principii marxist-leniniste, a lua la bază principiile marxist-leniniste. O altă condiţie, pentru 
a nu face o Wlificare mecanică, a fost ca unificarea să nu se facă pe bază de 
proporţionalitate. 

A ţine seama de principiul centralismului democratic în alegerea organelor de jos în 
sus, iar membrilor Partidului Muncitoresc Român li se va recunoaşte titulatura de membru 
de partid după o prealabilă verificare. Deci gândul bun n-a lipsit şi noi am făcut aşa, dovadă 
că Wlii tovarăşi se certau în comisia de verificare. Căutau să vadă unde s-a dus un număr 
mare de membri de partid de la unificare până la începerea verificărilor. Au zburat, n-au 
mai intrat în partid Deci, când a început verificarea, aveau un număr de cca 970.000 de 
membri de partid, un număr bunicel. Când ne-am propus să trecem la verificare, ne-am 
întrebat, pe cine să dăm afară? Elementele duşmănoase, străine, agenţii provocatori, aşa 
cum s-a şi făcut. De aceea, cu tot numărul mare, impresionant, care a ieşit din rândurile 
partidului nostru, a rămas un număr tot aşa de impresionant de membri de partid încă, 
verificaţi, confirmaţi. Avem astăzi 720.000 de membri. 

Tovarăşi, deci la unificare am primit o zestre frumuşică. Când a fost să se aplice în 
practică principiile juste şi linia partidului, s-a pornit la o goană după membri de partid, la 
adevărate întreceri socialiste între organizaţii, între judeţene, şi este interesant că am dovedit 
partidului social-democraţiei că ştim să băgăm şi în partid dacă vrem. Dar cei care au pus la 
ordinea de zi întrecerile socialiste în primirea membrilor de partid, cu călcarea cea mai 
grosolană şi de condamnat a principiilor de primire în partid, nu puteau fi decât elemente 
mic burgheze strecurate în partidul nostru. Alunecarea aceasta este rezultatul de ieri al 
masei mic burgheze care a năvălit în partidul nostru, a spiritului mic burghez care pusese 
stăpânire pe aproape toate organizaţiile de partid 

Cărui fapt putem atribui aceste manifestări anarhice, aceste acţiuni împotriva liniei 
partidului? Stăteam şi ne miram la C.C. cum se face, cine a dat acea linie, cum s-a întâmplat 
aceasta? Au fost doar membri de partid! Cine i-a condus? Urechile cui se vedeau acolo, 
căci nicidecum nu era vorba de manifestări ale partidului. 

Un păcat a avut şi conducerea noastră; într-adevăr, ea scăpa din mână frânele 
operaţiunilor de primire în partid, controlul asupra felului cum se aplică linia partidului în 
acest domeniu. A lipsit preocuparea în legătură cu compoziţia socială a partidului, a lipsit 
preocuparea ţinerii unei evidenţe a acelor care intră în partid Raportul spune că a dat multă 
bătaie de cap activiştilor din comisii şi subcomisii pentru a pune la punct toate hârtiile care 
au fost găsite, pentru a pune ordine în ele. Putem spune astăzi că s-a făcut W1 început de 
ordine în ţinerea evidenţei cadrelor noastre de partid, dar aceasta nu este totul şi nici pe 
departe nu ne putem mulţumi cu aceasta. 

Aşadar, o lipsă a avut şi conducerea Îmi amintesc, n-aş putea spune precis când, a 
venit la urechi chestiunea cu întreceri socialiste în primirea membrilor de partid şi eu m-am 
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minunat. Dar dacă te minunezi, mare lucru nu faci, faptul e fapt, abaterea a fost abatere. De 
aceasta nu ne dezicem, de la critică şi recunoaştera autocritică, pentru că nu toţi vom trebui 
să ţinem seamă cu sfinţenie de acest principiu. Iată bunăoară am aici dintr-un singur loc -
poate vom avea şi în alte locuri - trei docwnente: ,,Concluziile consfătuirii din 17 ... • 1947 
cu secretarii regionalei P.C.R " de tovarăşul Miron Constantinescu: ,,Tovarăşi ne vom 
referi şi la acele slăbiciuni importante din unele regiuni, dar nu trebuie să pierdem din 
vedere anwnite acţiuni ale partidului ... (vezi docwnentul). 

Desigur că era o constatare justă făcută la Conferinţa Naţională a Partidului 
Comunist, dar de aici şi până la a decreta întreceri socialiste pentru a primi în partid şi a 
pune ca sarcină ca într-o lună de zile să măreşti partidul cu 500/o este de neînchipuit. 

[ ... ] 

Ziuaaill-a 
Şedinţa de după masă. 
Şedinţa se deschide la ora 6:30. 
Prezidează tovarăşul Iosif Chişinevschi. 

Tov. Chişinevschi: Redeschidem şedinţa în continuare. 
Urmează raportul asupra sarcinilor organizaţiilor de partid şi organelor de stat în 

câmpia de strângere a recoltei şi de colectare a cerealelor. 
Tovarăşul Moghioroş citeşte raportul. Urmeaz.ă întrebări. 
Tov. Petrescu: Din material nu reiese, în afară de o serie de sarcini, un anwnit 

element: al grijii faţă de oamenii muncii. 
Tov. Ceauşescu: În legătură cu magaziile. Dacă şi magaziile G.A.S. trec la 

comisiile de colectare; şi dacă trec, dacă crede tovarăşul Moghioroş că e just acest lucru. 
N-am înţeles cine răspunde de strângerea cotelor de la Staţiunile de Maşini. Cine 
organizeaz.ă transportul? Dacă crede că e just ca toate staţiunile de curăţire să treacă la 
comitetul de colectare? Ce cantităţi de cereale au dreptul să cwnpere muncitorii? 

Tov. Voitec: Dacă sarcinile privesc şi instituţiile care au sarcini concomitente de 
colectare, de exemplu cooperativele. Dacă în ce priveşte maşinile, 40% din maşinile 
cooperativelor vor fi puse Ia dispoziţia comitetului de stat; pentru că ele trebuie să aducă 
mărfuri industriale cooperativelor săteşti şi să ia cereale. 

Tov. Vasilichi: N-am înţeles destul de bine modificarea în legătură cu colectarea 
după însămânţări sau după cantitate. Dacă e posibil să se ştie cam ce procent vom treiera la 
batoze şi ce fără batoze? 

Tov. Luca: Dacă s-a făcut socoteala precisă ce mijloace de transport sunt necesare şi 
ce reprezintă 40-500/o din posibilităţile de transport ale întreprinderilor, ca nu C1.ll11.Va să 
lipsim întreprinderile de mijloace de transport, să împiedicăm îndeplinirea planului, iar 
camioanele să stea sau să se plimbe cu ele agenţii de colectare? 

Tov. Răutu: Aş vrea să fiu lămurit asupra următorului lucru, întrucât am văzut că 
expunerea tovarăşului Moghioroş are caracter de proiect de hotărâre, dacă vine ca hotărâre 
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a C.C., sau a C.C. şi a guvernului? Dacă e numai a C.C., aş întreba de ce, pentru că de obicei 
se dă în comwt. Dacă se dă în comun, de ce Sllllt pasaje wtde se vorbeşte în numele C.C.? 

Tov. Luca: E un proiect de hotărâre separat. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Hotărârea este a C.C. şi a Consiliului de Miniştri. 
Tov. Rangheţ: Dacă s-a făcut o socoteală dacă silozurile existente ajung pentru 

înmagazin~? Dacă s-a prevăzut eşalonarea predării recoltei în fiecare judeţ Dacă e o 
socoteală precisă. Plata în natură dacă e în toată ţara sau numai acolo wtde se practică. 

Tov. Drăghici: În ce priveşte problema colectărilor, nu la ha Ci pe anumite cote 
fixe, dacă Sllllt fixate regimuri sau anumite date care să ne dea criteriile ca să fixăm pe 
regiuni cotele respective? 

Tov. Luca: Se spwte în raport că acolo unde e obiceiul ... se plăteşte cu 4% plus 
uium pentru batoză 7%. Dincolo, wtde se plăteşte cu bani, din ce fond se plăteşte? Într-Wl 
loc iei 7%, în altul 11 %. Din ce fond plăteşti acolo wtde iei numai 7%? Acolo plătea 
proprietarul, aici cine plăteşte? 

Tov. Rădăceanu: Aş vrea să ştiu de ce se propune ca plata în bani a mecanicilor, 
fochiştilor să fie făcută după normele stabilite de proprietarii de batoze? De ce plata în 
natură se va face la bună înţelegere şi nu după anumite norme? 

Tov. Alexa: Dacă există vreo apreciere asupra volumului cu caracter extra-urgent a 
vagoanelor ce trebuie puse la dispoziţie în 24 ore? 

Tov. Vasilichi: Dacă combustibilule programat în planul de consum al ţării? 
Tov ... . •: Dacă s-a făcut un calcul ce suprafaţă se va secera cu maşini şi ce cu mână? 

Dacă e prevăzut termenul când se termină secerişul şi începe treieratul? 
Tov. Luca: Dacă colectează şi datoriile ţăranilor care au primit pământ? 
Tov. Ana: Dacă e prevăzut ca ţăranii care au intrat în G.A.C. nu plătesc? 
Tov. Moghioroş: Trebuie să lămuresc că m-am inspirat din metodele folosite de 

Uniwtea Sovietică, de directivele concrete pe care le-a dat Partidul Bolşevic comisiilor de 
strângere a recoltei. Unele lucruri par mărunte; sunt mărunte, dar concrete. Dacă nu se fac, 
chestiuni mari swtt răsturnate. De îndeplinirea acestor chestiuni mici e legată toată 
campania 

Noi colectăm un volum de trei ori mai mare decât anul trecut, dar organizarea 
noastră de azi din toate pwtctele de vedere cere un efort în plus ca să realizăm acest lucru; 
wteori, în unele cazuri, peste puterile noastre. 

De exemplu, depozitarea. Niciodată în regimul capitalist nu s-au construit multe 
depozite, pentru că el s-a bazat pe principii capitaliste de negustorie. Noi punem aici că în 
timpul campaniei, când vârful colectării ajunge la culme, nu există o sarcină mai importantă 
în această perioadă decât a asigura condiţiile necesare, pâinea clasei muncitoare, fondul 
necesar ca guvernul, regimul nostru să poată ţine în frâu aceste peste 3 milioane gospodării 
ţărăneşti, ca să poată influenţa şi preţul şi mişcarea schimbului între sat şi oraş. Primăvara, 
când ne-am prezentat la comisia de investiţii cu numărul de depozite necesare am arătat că 
avem un deficit la capacitatea de înmagazinare de 40.000 de vagoane. Am făcut wt 
recensământ; avem peste 26.000 magazii mici răspândite pe toată suprafaţa ţării; unele în 
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case ţărăneşti. Noi am făcut o socoteală şi am văzut că din cauz.a acestor lipsuri în ultimii 
doi ani am avut - neexagerat - pierderi de peste 1 miliard lei. 

Niciodată nu am colectat un astfel de volum; nu există mijloace. 
Tov. Luca: Ce s-a construit şi dacă s-au tenninat construcţiile. 
Tov. Moghioroş: Noi am construit şi tenninat două silozuri a 3000 vagoane. S-a 

aprobat să se construiască 67 depozite a 150 v<agoane>. Am proiectat 5 magazii a 1000 de 
vagoane însă, cu greutăţile care stau în faţa Ministerului Construcţiilor, desigur ministerul 
nu va putea rewlva toate aceste chestiuni. 

La îndemnul tovarăşului Gheorghiu-Dej, am făcut pătule pentru IO.OOO vagoane 
pentru ca să colectăm toamna porumbul în ştiuleţi pentru că astfel se pot păstra mai bine, 
dar n-am putut face totul. 

Primăvara ni s-a spus să spunem ce avem, dar noi nu am ştiut; au trebuit ca peste 
500 de oameni să stea pe teren câteva luni de zile ca să ştim ce avem; şi după terminarea 
acestui recensământ am constatat că, socotind şi toate aceste cocioabe de porci, avem un 
deficit de 40.000 vagoane la înmagazinarea numai a cerealelor. N-a socotit fânul, cartofii etc. 

[ ... ] 

Tov. V. Luca: Tovarăşi, problema colectărilor nu-i o problemă tehnică în primul 
rând, ci este o problemă mare politică. Şi trebuie să recunoaştem că, deşi tovarăşul 
Moghioroş în raportul său a vorbit oarecum despre greşelile trecutului, fără a trage 
învăţăminte din trecut, nu vom putea asigura în bune condiţii colectările. 

Noi avem de acum câţiva ani de experienţă în ceea ce priveşte colectările şi trebuie 
să spun că în aceşti câţiva ani de experienţă n-am reuşit ca, în această problemă, ţărănimea 
săracă şi mijlocaşă să fie categoric alături de noi, împotriva chiaburimii, ci datorită unei serii 
de greşel~ de multe ori şi în multe părţi, chiaburii au sprijinit din partea ţărănimii 
muncitoare, în sustragerea de la colectări. Nu vreau să spun că aceasta este ceva general, 
pentru că am avut şi succese în ce priveşte sprijinirea noastră din partea ţărănimii 
muncitoare. Deci problema cea mai importantă pentru care trebuie mobilizat în primul rând 
partidul este aceea ca, prin felul cum facem colectările, să nu slăbim, ci să întărim alianţa 
clasei muncitoare cu ţărănimea muncitoare şi să ducem precis acea politică de care în trecut 
vechea conducere a Comerţului şi Alimentaţiei nu prea a ţinut cont, pe care n-au practicat-o 
nici cei care au făcut colectările, n-a făcut o îngrădire a chiaburimii la care noi să fi putut 
folosi mai bine ţărănimea muncitoare. În general, se observă încă foarte mult liberalism faţă 
de chiaburime, şi la colectări, şi la impozite. Mai ales vechea formă a colectărilor, pe haz.a 
produselor, prin aceasta chiaburimea a putut să se sustragă de la colectări. De aceea e justă 
hotărârea de acum să nu se colecteze pe haz.a a ceea ce a produs, ci pe baza pământului. Se 
vor lua cote de colectări după pământ, pentru că înainte, de exemplu, cine avea vie nu dădea 
nici un fel de cotă sau alt soi de produse agricole, nu dădea la colectări: Acum, prin noile 
criterii, noile forme de impunere fixate prin legea Comitetului, se dă foarte mare importanţă 
cotei de impunere. 

E greşit că noi până acum n-am fixat cotele şi trebuie să tindem să le fixăm de la 
începutul anului, ca ţăranul să ştie ce cotă are de dat, ca să ţină cont de aceasta şi să ştie cum 
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să-şi organizeze produc~a agricolă ca să poată satisface cotele. E o lipsă foarte mare şi noi 
trebuie să căutăm să le dăm mai devreme, chiar acum, decât e fixat. 

Şi trebuie să mergem serios spre îngrădirea chiaburimii. Politica noastră faţă de 
chiabur este nu de a lichida chiaburimea - şi s-a arătat aceasta aci, fiindcă noi avem nevoie 
de produsele chiabwului şi nu putem fărâma pământul lui atâta timp cât nu facem 
gospodării colective - căci altfel vom avea şi mai pu~e produse marfă. Noi însă trebuie să 
forţăm chiaburimea să muncească pământul, să producă ceea ce cere statul, şi plusul de la 
chiabur să fie luat şi lui să i se lase atât cât are nevoie pentru ca să asigure reproducţia şi 
între~erea familiei sale, dar nu pentru speculă şi pentru îmbogăţirea sa. De acest lucru 
trebuie ~ut cont la impuneri şi această politică trebuie să fie clară în faţa ţărănimii, ca să 
avem sprijinul ţărănimii muncitoare în această luptă de îngrădire a chiaburimii, şi să avem 
grijă de aplicarea justă a acestei politici, de necălcarea acestor principii, cum s-a întâmplat 
anul trecut Şi partidul în primul rând e responsabil de controlul acestei munci. 

Tovarăşul Petrescu n-are dreptate când spune: ,,Nu se pot arunca asupra partidului 
încă alte sarcini, pentru că partidul are multe sarcini, de a aplica hotărârile Plenarei a V-a, 
sau altele". Aplicarea problemelor organizatorice ale partidului nu poate fi iz.olată de 
sarcinile concrete cele mai importante pentru construirea socialismului. Partidul are din ce 
în ce mai multe sarcini gospodăreşti, din ce în ce mai mari, controlarea felului executării, 
organiz.area executării. Natural că nu partidul însuşi face aceasta, dar controlează, 

organizeaz.ă munca şi împiedică călcarea (sic!) directivelor guvernului faţă de ţărănimea 
săracă şi mijlocaşă. Au fost ţărani săraci şi mijlocaşi care au trebuit să cumpere cereale să 
ducă statului. Au fost furturi, jaf la cântar, au fost trimişi ţărani cu cotele la centrele de 
colectare unde erau cântare numai pentru mii de kg şi ei trebuiau să măsoare câte 45 kg <de> 
grâu. Natural că erau atunci diferenţe, pentru că pe astfel de cântare nu se poate cântări 
exact o cantitate aşa mică şi în felul acesta mereu scoteau pe ţăranii săraci datori să mai 
aducă Wl kg-două. Acest lucru trebuie să se termine, ca noi să avem sprijinul ţm'ănimii. 
Afară de aceasta, trebuie dusă mwică politică de lămurire, pentru ca ţărănimea săracă şi 
mijlocaşă să fie pentru colectări, să înţeleagă rostul colectărilor, să ne dea o mână de ajutor 
la îngrădirea chiaburimii. 

Nu prea e bine subliniat faptul că trebuie să avem grijă ca în timpul colectărilor să 
aprovizionăm satele cu mărfuri. Fără organizarea unui schimb bun între oraş şi sat noi nu 
vom putea face mobiliz.area ţărănimii ca să predea statului produsele sale. Apoi trebuie să 
punem capăt acestei si~i care a fost până acum că, după ce ţăranul a predat cota la stat, 
s-a venit cu altă cotă, am oprit orice posibilitate de circula~e a produselor şi s-a început iar 
să se colecteze, cu un preţ ceva mai mare, dar nu închise graniţele între judeţe, toate căile de 
circul~e, ceea ce a însemnat că nimic nu stimulează ţărănimea să producă. Pentru ce să 
producă, dacă el după ce şi-a predat datoria către stat nu este liber şi nu-i dăm voie, atâta 
timp cât există legea că produsul e proprietate individuală, să-l poată valorifica, ca în afară 
de ceea ce trebuie să predea la colectare, restul să poată vinde pe baza concurenţe~ la piaţă. 
Dacă piaţa nu-i liberă, atwici merge pu~ pe alături, la speculă. Dacă e liber să vândă, 
atwici produce mai mult şi atunci scade preţul produselor pe piaţă. Mai ales dacă aducem şi 
mărfuri pentru ţărani, atwici ei îşi duc produsele la piaţă şi astfel scad preţurile. Noi avem 
această experienţă, când aducem mărfuri la sate, ţăranii aduceau mai curând cotele. 
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În problema treieratului la arie, cu această problemă nu se poate merge în mod 
mecanic. 1n foarte multe locuri SWit condiţiile atmosferice, de exemplu, de aşa natură, ca 
anul trecut, când datorită acestor forţări de a merge la arie, fără a ţine cont de condiţii, am 
pierdut mii de vagoane de cereale. Au încolţit 4-5.000 vagoane cereale. O lună după 
colectări., am descoperit că se trimitea făină stricată în V alea Jiului şi Ministerul Comerµtlui 
a raportat că 4.000 vagoane cereale au fost stricate datorită faptului că au stat acolo 
netreierate pe pământ, nu voiau să-l care la arie, l-au lăsat pe pământ, au întârziat şi a 
încolţit Nu trebuie mers mecanic în această privinţă. Desigur, trebuie să ne îngrijim să 
facem cât mai repede treierişul, dar să se poată organiza aceasta mai bine şi acolo unde SWit 
anumite condiţii. Să nu forţăm, să nu facem din această chestiune o răscoală a ţăranilor. 
Pentru <că> noi am avut cazuri când s-a pus problema că ceea ce a hotărât C.C. este just, dar 
nu am vrut să subminăm prestigiul nostru şi nu am vrut să dăm înapoi, după ce am trasat ca 
să se ducă cerealele la arie. 

De asemenea, am făcut greşeli la plata în natură. Am forţat lucrurile şi am oprit plata 
în narură acolo unde existau tradiţii vechi. Şi azi există în Uniunea Sovietică locuri unde se 
pun deoparte cereale pentru lucrători. Nu ajungea lupta cu chiaburii, am împins oamenii să 
se solidarizeze cu ei şi am avut rezultate neplăcute. Deci e just să se rezolve aceasta şi să se 
lase plata în natură. Altă greşeală a fost la politica de preţuri la treierat şi la morărit. Noi am 
fixat preţul pâinii la cartelă destul de jos, ca să dăm pâine mai ieftină muncitorilor. Natural 
că trebuiau şi cereale cumpărate ieftin la colectare. Cota obligatorie nu e un impozit, dar are 
caracter de impozit în natură. Deci am colectat la preţuri mici, ca să asigurăm pâine ieftină 
muncitorilor. Dar nu trebuia făcut aşa, ca noi să umflăm - cu aparat birocratic mare -
cheltuielile peste măsură, ca statul să piardă şi să vină tovarăşul V aida să-i dăm credite 
nerambursabile, să întreţinem din buget treieratul. Asta nu e o politică economică justă. Noi 
trebuie să facem economie acolo unde trebuie, adică să nu umflăm aparatul şi regia, să nu 
facem cheltuieli de transport prea mari şi să nu facem ţigănie la treierat. Noi vom face toate 

sforfările să reparăm maşinile, dar sunt greutăţi serioase. Sunt posibilităţi şi rererve de piese 
la particulari, la cei care au batoze. Dar ce interes au ei să repare batozele şi să muncească 
dacă noi plătim nici atât cât trebuie pentru combustibil? Atunci particularul nu poate să vină 
în ajutorul nostru. Ei trebuie cointeresaţi, pentru că cointeresarea(sic!) lor înseamnă mai 
multe batoze reparate decât putem repara singuri şi astfel să asigurăm treieratul mai sigur. 

Deocamdată nu putem lua aşa uşor 8-1 O.OOO batoze din mâna particularilor pe care 
să-i înlocuim cu muncitori, cu pretenţiile lor, cheltuielile vor fi mai mari pentru că batozele 
sunt vechi. Noi, între timp, vom avea alte maşini ale noastre, noi. Noi să nu luăm aceste 
vechituri pe spinarea noastră ca un balast. 

Asta înseamnă că trebuie fixat un preţ mai mare la uium, care să asigure repararea 
batozelor, să asigure un venit celor care au batoze, ca să fie cointeresaţi. Noi ce dăm la 
batoze vechi putem recupera prin economie de regie, în altă parte a cheltuielilor. Deci 
trebuie să fim atenţi cu politica aceasta a preţurilor. 

În ce priveşte transportul, sunt de acord ca întreprinderile să pună la dispoziţie 
mijloace, dar aceasta planificat Nu poţi să dai ordin şi să iei de la o întreprindere 40-500/o 
din mijloacele de transport Acest lucru trebuie serios planificat Să nu fixăm cote, ci să 
spunem că, pe haz.a planului, întreprinderile vor pune la dispoziţie mijloace de transport. 
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Ajunge, nu ajunge, e prea mult? Nu putem spune azi. Dar afară de întreprinderi trebuie 
mobilizate toate posibilităţile de transport şi prestaţii în munca obligatorie, prin lege, trebuie 
folosită acum în munca de trasportare de la câmp la gară şi de la vagon la silozwi. Trebuie 
mobilizate toate mijloacele de transport, RA.T.A., C.F.R şi, tovarăşe Alexa, să punem 
capăt încrucişărilor de vagoane. Vagoanele merg de la Bucureşti la Cluj şi de la Cluj la 
Bucureşti, deşi şi aici şi acolo sunt bocanci. Noi trimitem varză la Cluj, când Clujul e cel 
mai mare producător de varză. C.F.R trebuie să refuze asemenea transporturi. Nu e 
chestiune de planificare, ci de centralele unde sunt bandiţi, şi toată lumea trebuie să lupte 
împotriva bandiţilor, nu să se uite la câştig. C.F .R să se ocupe de descoperirea acestor 
transporturi nejuste, de asemenea să reducem plimbarea vagoanelor goale. Atunci, fără 
îndoială, vom realiz.a economii la vagoane şi vom avea mai multe pentru transportul 
cerealelor. 

Trebuie să subliniem încă o dată, ca învăţământ, când am discutat odată în Biroul 
Politic am spus categoric: mijloacele de transport trebuie planificate, nu ajung; creşterea 
transportului este mică. Mi s-a spus că s-a mărit şi că C.F.R şi Planul vor asigura 
transporturile, deşi am spus că nu cred şi am majorat după aceea planul de investiţii la 
C.F.R Totuşi, acum aflăm că mijloacele de transport nu ne ajung. Asta înseamnă că n-am 
planificat just transportul şi trebuie venit în ajutorul căilor ferate în ce priveşte transportul. 

Sunt de acord că trebuie luate măsuri, chiar în contul altor investiţii, pentru a asigura 
transportul. Degeaba vom avea producţie mare dacă nu avem transportul asigurat, producţia 
e un balast, circulaţia va fi împiedicată şi procesul de producţie în fabrici nu va putea fi 
îndeplinit. De aceea trebuie studiată posibilitatea de reparare şi mărire a parcului de vagoane. 

Sunt de acord, de asemenea, să finanţăm. Dar să înţelegem că finanţele ţării nu 
trebuie privite ca un sac care (sic!) nu se termină şi care se varsă într-un alt sac fără fund 

În ce priveşte agricultura, în fiecare trimestru e nevoie de 4-5 miliarde credite, iar 
rambursare 3-7 sute <de> milioane, faţă de miliarde credite. Aşa nu ajungem la capăt Să se 
planifice serios, să se organizeze bine valorificarea cerealelor. La G.A.S., datorită faptului 
că nu putem colecta de la stat mai scump decât de la ţărani, sunt pagube. Asta înţeleg, dar 
G.A.S. cere 3-4 miliarde credite şi trebuie să finanţăm aceasta 

Problema 2 milioane de tone cereale înseamnă sume de bani aruncaţi pe piaţă; bani 
lichizi daţi în mâna ţăranului. Asta înseamnă un pericol dacă noi nu vom îngriji o circulaţie 
rapidă. E necesară o rapidă valorificare a cerealelor. Ceea ce trebuie să meargă la export, la 
diferite instituţii şi mai ales să se asigure satele cu mărfuri. Dacă nu vom face lucrul acesta, 
vom avea situaţia că vom avea bogăţii de cereale, va fi circulaţie monetară mare, scumpetea 
va creşte şi vom avea greutăţi monetare. 

Subliniez foarte serios planificarea plăţilor, încasarea datoriilor, impozitelor odată cu 
plata cerealelor pentru ca să absorbim o parte din circulaţia mărită a banilor între oraş şi sat. 
Finanţarea cere multe şi multe miliarde; mai mult de I O miliarde. Pe lângă cereale mai sunt 
zarzavaturi, fructe, plante industriale, furaje. Toate astea o să facă 15-20 miliarde aruncate 
pe piaţă, la care, dacă nu vom asigura cu mărfuri, nu vom face faţă. 

Încă odată atrag atenţia, deşi e hotărârea Consiliului de Miniştri, că vine termenul .la 
care fiecare departament trebuie să dea socoteala ce a făcut cu secţiile de larg consum. Ele 
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trebuie organiz.ate ca să mărim fondul de mărfuri, pe lângă ceea ce se produce acum. 
Fondul acesta trebuie serios mărit pe socoteala prelucrării deşeurilor. 

Deci comerţul, cooperativele, industria, sfaturile populare, toate trebuie mobilizate 
pentru mărirea schimbului între oraş şi sat. Nu e întâmplător că Plenara se ocupă cu această 
problemă. Asta arată importanţa extraordinară, mai ales acum, la începutul Planului 
Cincinal, a problemei colectărilor. Ca şi o serie de alte colectări, acestea trebuie rezolvate în 
spirit materialist, nu idealist. Relaţiile între sat şi oraş trebuie să fie normale, nu prin 
mijlocirea miliţiei. Mijlocirea asta, ca noi să forţăm ţăranii cu arestarea ca să semene, nu e 
politică realistă, materialistă. De aceea e sarcina partidului, şi încă odată subliniez că trebuie 
mobilizat întreg partidul, toate organizaţiile de partid pentru bătălia aceasta a colectării, a 
strângerii recoltelor, a conservării, păstrării ei. Cu ce obraz venim în faţa poporului când vor 
auzi că atâtea cereale, pe care le-am luat cu 5 lei /kg, s-au prăpădit degeaba. Vor spune că 
suntem buni de spânzurat. Peste cele 3-4.000 vagoane cât s-a mai stricat după aceasta, cât 
s-a risipit! Nu putem trece fără nici o grijă asupra acestei probleme şi partidul trebuie serios 
mobilizat. Dar controlul partidului, conducerea acţiunii de către partid, nu înseamnă că 
partidul trebuie să înlocuiască organele care au această muncă, ci să controleze. De aceea 
am creat atâtea secţii, ca partidul să se ocupe cu problemele gospodăreşti. 

[ ... ] 

Tov. Gheorghiu-Dej: Sunt de acord cu linia generală a raportului prezentat de 
tovarăşul Moghioroş cu privire la strângerea recoltei şi colectarea. Sunt de acord cu o serie 
de propuneri făcute în vederea îmbunătăţirii măsurilor pentru asigurarea strângerii recoltei 
şi colectărilor. Aş propune Plenarei să primească raportul. În spiritul raportului e făcut un 
proiect de hotărâre. Să fie aprobată hotărârea, dându-se în acelaşi timp unele indicaţii. De 
altfel, câţiva tovarăşi au arătat acest lucru, în special tovarăşul Luca şi alţii. 

Părerea mea e că trebuie mobilizat întreg partidul. În raport se pune această 
chestiune, arătându-se importanţa asigurării recoltei şi colectărilor. Asta înseamnă că 
organiz.aţiile de partid, în special din sectoarele care vor efectua aceste recolte şi colectări, să 
fie mobilizate, întărite prin echipe de propagandişti, agitatori etc. 

Sunt de acord cu propunerea făcută de a se însărcina membrii din Biroul Politic şi 
din Comitetul Central, dându-li-se sarcini concrete, pe baza unui plan pracis, să răspundă 
pentru asigurarea planului de recoltare şi colectare. 

Propun ca proiectul de hotărâre primit - în caz că va fi primit - aşa cum arată fiecare 
departament, fiecare instituţie, ca să nu se împiedice unii pe alţii făcând aceeaşi treabă; 
sarcini precise pentru comitetul de colectare, sarcini precise pentru asigurarea 
combustibilului, sarcini precise pentru căile ferate, pentru transportul pe apă, dacă va fi 
nevoie de aceasta, sarcini precise pentru Ministerul Industriei Metalurgice, întrucât 
problema punerii la punct a mijloacelor mecanice e de foarte mare importanţă. Asta nu 
înseamnă că vom apela numai la mijloace mecanice; vom folosi şi alte mijloace şi aceasta 
trebuie avut în vedere la întocmirea planului. Ministerelor Industriei şi Agriculturii li s-ar 
putea pune sarcina să răspundă pentru buna funcţionare a tuturor maşinilor aruncate pentru 
asigurarea planului de treieriş, de strângere a recoltei. Cu cât mai precise, mai clare şi 
mergând chiar la amănunt vor fi sarcinile, cu atât mai bine vom asigura realizarea sarcinilor 
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cuprinse în raportul tovarăşului Moghioroş. E vorba de o bătălie de o foarte mare 
importanţă. Ea trebuie câştigată. 

Asigurarea recoltei cerealelor trebuie în aşa fel făcută încât să atragem sprijinul 
ţărănimii sărace şi mijlocaşe împotriva tendinţelor de sustragere de la obligaţiile de 
colectare, pentru că duşmanii de mult şi-au făcut planul cwn să pună beţe în roate. Cwn a 
spus tovarăşul Bodnăraş, ei ştiu ce importanţă are strângerea recoltei şi colectarea. De aceea 
trebuie prevăzute măsuri de asigurare a securităţii produselor agricole colectate. Să se 
prevadă în plan precis cine are răspunderea acestui lucru. Să se prevadă măsuri pentru cazul 
când chiaburii nu răspund obligaţiilor, mergând chiar până la confiscarea întregului surplus 
de la chiabur. 

Pentru a atrage pe ţăranii săraci şi mijlocaşi, pentru a-i cointeresa, cei care ne vor da 
sprijin şi vor descoperi aceste cazuri să fie recompensaţi. În Uniunea Sovietică, în perioada 
colectărilor, în lupta cu chiaburii s-au folosit aceste mijloace cu foarte mare succes. Aceasta 
nu duce la lichidarea chiaburilor, dar îi strânge de gât să dea toate cerealele pe care le au 
dosite. E vorba de surplusul pe care el l-ar putea valorifica pe piaţă, întrucât e de aşteptat că 
o parte însemnată din chiaburi vor căuta ca nu nwnai ei personal, vor căuta să împingă pe 
săraci şi mijlocaşi să se solidarizeze cu acţiunea lor de sabotaj. Trebuie lovit cu cea mai 
mare fennitate în asemenea încercări. 

Dacă nu vom face aceasta, chiar de la început ne vom lovi puternic. Este o vorbă în 
popor, cine dă întâi şi dă bine, al aceluia este câştigul. Să nu ne pomenim ca anul trecut, 
când chiaburii au mişcat localităţi întregi împotriva planului de colectări. Cu perspectiva 
degenerării într-o acţiune care să se întoarcă direct împotriva regimului nostru pentru că ei 
spuneau: ,,Nu dau bob de grâu statului, dă foc la hambare, alungaţi pe reprezentaţii puterii 
locale, alungaţi pe membri de partid care vin", şi conving pe ţărani despre datoria patriotică 
de a respecta obligaţiile faţă de stat. Ajung la ,jos guvernul, jos regimul" împotriva 
partidului şi regimului. Trebuie lovit cu foarte mare tărie şi lucrat cu multă abilitate, pentru 
ca atunci când loveşti în chiaburii care încearcă să pună piedici acţiunilor conduse de 
partidul nostru să nu se nască compătimire la ţăranii mijlocaşi. Criteriile pe care se fac 
colectările sunt mai bune decât anul trecut, ţinând seama de principiul diferenţierii de clasă 
şi menite să îngrădească puterea economică a chiaburului. 

Celelalte chestiuni care s-au spus aici, cwn să plătim pentru batozari şi altă serie de 
detalii, sunt de părere că, dată fiind importanţa acestei acţiuni, nu contează o cantitate 
infimă de cereale dacă prin aceasta am putea să interesăm pe batozari. Dacă vrem ca el să 
lucreze ca lwnea trebuie să fie interesat să aibă oarecare câştig. Nu se va îmbogăţi dintr-o 
campanie agricolă, ci va ajuta să se îmbogăţească hambarele statului cu cereale de la 
colectare. 

O chestiune foarte importantă este chestiunea păstrării cerealelor în silozuri. S-a 
vorbit despre acest lucru, dar noi suntem în întârziere. 

Trebuie pus ca sarcină categorică şi de mare răspundere şi să începem a cere acelora 
cărora li se pun asemenea sarcini ca într-adevăr să răspundă de ele. Dacă se dovedesc 
incapabili de îndeplinirea sarcinilor puse de partid şi de guvern, să nu stăm la gânduri şi să-i 
scoatern de acolo, să punem alţii capabili pentru a rezolva sarcinile puse de partid. 
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Sarcinile puse de partid sunt grele, complicate, dar din ceea ce s-a arătat aici putem 
spune cu toată convingerea că le putem realiza cu condiţia dacă ne punem stăruitor pe 
muncă, dacă sunt stabilite precis sarcinile să ştie oamenii ce au de făcut Să nu iasă 
neînţelegere, aşa cum s-a întâmplat la tovarăşul Petrescu, care a spus că ar fi vorba să se dea 
partidului sarcina de a colecta cerealele şi de a înlocui Comitetul de Colectare. Trebuie să 
sptm că şi impresia mea este că deşi în raport sunt cuprinse toate sarcinile fie că nu sunt 
suficient de sistematizate şi apar disparate, de mai multe ori se dau sarcini Ministerului 
Comunicaţiilor, Comitetului Provizoriu, Comitetelor de Colectare. Trebuia început pe 
capitole: mai întâi sarcinile privind recolta. Încep de la a la z cine, cum ~onează, 
mijloacele prin care acţionează, care sunt sarcinile fiecărui departament. Atunci sunt 
convins că nimeni nu va mai da din colţ în colţ şi să spună: ,,Eu nu pot să îndeplinesc 
această sarcină". 

Chestiunea transportului. Mă tern ca îndoielile tovarăşului Alexa să nu se răsfrângă 
la planul de strângere a recoltei. Deşi am µicredere că, punându-se la treabă, ar putea face 
faţă. Observaţiile că nu avem vagoane şi aşa mai departe sunt foarte importante, însă ceea 
ce interesează Plenara noastră este să asigure planul de transport al cerealelor venite din 
Uniunea Sovietică în vagoane frumos spălate, puse cu vată şi am trimis vagoane pline cu 
bălegar, sparte, de ne-am făcut de ruşine. 

O mare răspundere se pune tovarăşilor de la căile ferate, care trebuie să mobilizeze 
masa ceferistă. Avem această posiblitate de a asigura numărul necesar de vagoane luând 
măsuri nu pentru a împiedica activitatea în industria transporturilor pentru nevoile 
industriale şi celelalte nevoi economice, ci pentru a reglementa în aşa măsură întât să facem 
economii să îmbunătăţim acea parte a parcului de vagoane care poate fi îndeosebi util de a 
îmbunătăţi planul controlului de transport şi să punem sarcini muncitorilor de la căile ferate, 
să se ţină în mână timpul de încărcare şi descărcare. Este imposibil să nu realiz.ăm aceste 
sarcini fără să împiedicăm celelalte. 

Suntem de părere să nu renunţăm la atelaje. Să ptmem chiaburii, elementele înstărite 
şi să vedem dacă nu vor face. Vor face, căci au făcut şi anul trecut. Au venit la silozuri cu 
steaguri şi lozinci, au venit cântând, se întrebau tovarăşii „ce să facem? Să-i primim cu 
steaguri şi lozinci, căci sunt chiaburi?" 

Aduc grâu? Aduc! Atunci? Ce a arătat experienţa de anul trecut, în afară de lucrurile 
negative, trebuie să ţinem seama şi de partea pozitivă. A jucat un rol mobilizarea atelajelor, 
planificarea atelajelor, a transportului cu atelaje şi aici date sarcini precise, ştiut cine are 
răspundere şi aşa mai departe. 

Chestiunea financiară. Tovarăşul Luca pe bună dreptate s-a ridicat şi a avut o poziţie 
critică la adresa Ministerului Agriculturii, care cere bani şi nu mai dă înapoi. De aici nu 
trebuie înţeles că cerealele pe care le luăm de la ţărani nu le vom plăti, că nu vor trebui 
acoperite cheltuielile de strângere a recoltei în ceea ce priveşte aparatul statului şi mai cu 
seamă cheltuielile privind colectarea de cereale. Dar cum cheltuim? La aceasta se referă 
tovarăşul Luca Trebuie cheltuit economic, avut grijă. 

Trebuie făcut un plan de folosire a maşinilor, a autocamioanelor. Tovarăşul a spus 
50%, de ce nu 70% <?> Trebuie tm plan precis pentru a asigura transporturile de către toate 
instituţiile care au mijloace auto. 
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Toate instituţiile care au mijloace auto le vor pune la dispoziţie în conformitate cu Wl 
plan precis care se va întocmi. 

Am înţeles teama exprimată de către tovarăşul Luca. Ce se întâmplă când arunci o 
masă mare de bani? Transfonnarea grânelor, a produselor agricole, pentru că ai an.meat 
sume considerabile de bani, nu se poate face atât de repede. Trebuie să aruncăm o cantitate 
mai mare de mărfuri pe la sate pe seama consumului orăşenesc. Vom putea realiza acest 
lucru? Cred că ne putem adresa clasei muncitoare, cred că putem cu prisosinţă lămwi 
mWlcitorimea pentru ce este necesar ca pe seama oraşului să aruncăm o cantitate mai mare 
de produse industriale de larg consum la sate. Natural că aceasta trebuie făcut de comWl 
acord cu ministerele care au răspunderea în această privinţă. Pun chestiunea principial. Fără 
aceste măsuri nu vom putea trece fără dificultăţi destul de serioase. 

Cam acestea SW1t chestiunile pe care am vrut să le ridic în legătură cu raportul fficut 
de tovarăşul Moghioroş şi repet propunerea ca Plenara să aprobe linia generală a raportului, 
sarcinile puse în raport. Pe baza acestui raport a fost întocmit un fel de hotărâre în care SW1t 
luate sarcinile din raport, îmbunătăţindu-se hotărârea cu propunerile care au fost făcute în 
şedinţa noastră Plenară. Pun la vot această chestiune. (Aplauze). 

[ ... ] 

Tov. Moghioroş: Dacă tovarăşii aprobă propunerea făcută de tovarăşul Petrescu? 
Tov. Luca: Cred că propunerea tovarăşului Petrescu nu e justă, ca să scoatem aici 

raionarea Raionul e baza unde trebuie să strângem legăturile partidului şi ale statului. Şi 
satul e unitate de stat La sat sunt organe locale ale puterii de stat. Dar nu se poate lua aşa 
numai satul. 

A doua chestiune: asigurarea întăririi legăturii nemijlocite între organele puterii de 
stat, în vederea îndeplinirii planului de stat; sigur e o sarcină legată de construirea 
socialismului, cred însă că ideea asta nu e numai în legătură cu planul de stat, ci a tuturor 
sarcinilor. Natural, statul are rol economic, el organizează administraţia şi atunci o să fie că 
el stă ca administrator independent, cum era la noi înainte, şi îndeplineşte planul. Planule 
foarte important, dar aici trebuie să se îndeplinească toate sarcinile statului. Deci nu se poate 
pune ,,în vederea îndeplinirii sarcinilor planului", ci în exercitarea puterii de stat 

Tov. Miron: Am considerat că primele 2 puncte de pe prima pagină, primul şi al 
doilea pasaj subliniaz.ă acest lucru, dar putem să-l punem şi aici. 

Tov. Răutu: Tot la punctul despre care a vorbit tovarăşul Luca Dacă e vorba de a 
asigura legătura nemijlocită între organul central şi organele locale. În primul rând: organele 
centrale, pentru că avem mai multe organe. În afară de aceasta, trebuie arătat că această 
legătură nemijlocită are ca scop să satisfacă interesul oamenilor muncii, nu numai interesele 
de stat 

Tov. Moghioroş: Dacă Plenara e de acord cu propunerea tovarăşului Răutu. 
Tov. Răutu: Al doilea punct: aici se spune într-un loc ,,noile fimcţii ale statului de 

democraţie populară". Ale statului de democraţie populară nu înseamnă nimic. Deci ,,noile 
funcţii ale statului în condiţiile democraţiei populare". Pentru că masele populare care vor 
citi aceasta nu vor fi lămurite care SW1t aceste funcţii. Sunt unele formulări puţin cam vagi. 
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Nu înţeleg sub ce fonnă se va asigura în cadrul raionului rolul conducător al clasei 
muncitoare, şi atunci nu vor înţelege nici alţii. 

Tov. Luca: Să asigure în raionul respectiv rolul conducător al clasei muncitoare, 
împărţirea ţării în aşa fel ca să fie peste tot industrie, muncitori; să nu fie despărţită industria 
de agricultură. 

Tov. Răutu: Să se redacteze în acest sens, pentru că această frază nu spune mare lucru. 
Tov. Miron: În privinţa propunerilor tovarăşului Răutu, sunt de acord cu propunerea 

privitoare la ,,interesele oamenilor mwicii". Nu sunt de acord cu scoaterea „oglindirii rolului 
politic al clasei mwicitoare". Trebuie dezvoltat acest pasaj, să fie puţin mai larg. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Aceasta se publică? 
Tov. Luca: Să nu se publice. E o hotărâre internă, ştim despre ce e vorba. E un 

îndrumar pentru organele care se ocupă de asta 

făcute. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dacă nu se publică, e bine. 
Tov. Moghioroş: Propwi să fie aprobate de Plenară modificările şi îmbunătăţirile 

(Tovarăşii aprobă prin ridicare de mână). 
Tovarăşul Chişinevschi citeşte comunicatul asupra şedinţei plenare. 
Tovarăşul Moghioroş propune să fie aprobat comunicatul. 
(Tovarăşii aprobă prin ridicare de mână). 
Tov. Moghioroş: Se consideră comunicatul aprobat de C.C. 
Plenara C.C. se apropie de sfârşit După 2 zile şi jumătate de mwică foarte rodnică, 

putem afinna cu o certitudine că hotărârile Plenarei C.C. vor contnbui la întărirea partidului 
nostru, la întărirea unităţii sale, a capacităţii sale de mwică şi de luptă, a legăturilor sale cu 
masele celor ce muncesc. Aplicând hotărârile luate în Plenara noastră, să ne ferim cu toţii ca 
să facem devieri, să aplicăm hotărârile la timp şi cât mai bine, să infonnăm partidul în 
spiritul acestor hotărâri care au fost luate, în spiritul discuţiilor purtate în această Plenară, să 
ducem mai departe spiritul de critică şi autocritică în care a fost aici discutate diversele 
probleme mari şi importante, între care cea mai importantă, aceea a verificării şi primirii de 
noi membri de partid. 

Tovarăşi, plecând de aici, trebuie să plecăm cu hotărârea că Plenara noastră ne 
înarmeaz.ă pentru o perioadă destul de îndelungată şi avem de înfăptuit sarcini foarte mari şi 
grele în condiţiile în care, în toate sectoarele de activitate, duşmanul desigur că îşi concentrează 
atenţia şi activitatea împotriva noastră. Cu toţii, noi în trecut am făcut o serie de greşeli 
grosolane, am lăsat să se strecoare duşmanul. Mai multă vigilenţă. Să nu lăsăm nici o clipă 
să doarmă vigilenţa de clasă, nu numai a noastră, dar şi a tovarăşilor care lucreaz.ă cu noi. 

Cu aceasta, dorim spor la muncă şi cât mai mari succese în activitatea noastră a 
tuturor. 

(Şedinţa Plenară se încheie). 

'Y 
D.A.N.LC.fond CC cd P.CR. - Cancelarie, dosar 32/1950.f 6-17; 25; 27-29; 37; 40-44; 

46-47; 48-49; 50-51; 52-55; 58-61; 70-72; 74-77; 85-91; 123-130; 178-188; 199-203; 215-123; 
225-231; 238- 240. 
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23 1950, mai 26. Stenograma şedinţei Biroului Politic privind intensificarea 
schimbului de mărfuri intre oraş şi sat. 

Şedinţa Biroului Politic 
26 mai 1950 

Au participat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi, Alexandru Moghioroş, 
Gheorghe Apostol, Emil Bodnăraş, Miron Constantinescu, Theodor lordăchescu, 
Gheorghe Vasilichi, Ştefan Voitec, Chivu Stoica, Mihai Moraru, Iosif Ranghef., Vasile 
V aida, Zaharia Tănase. 

Au fost invitaţi tovarăşii: V. Malinschi, Ion Vinţe. 
Problema schimbului între oraş si sat: 
Tov. Vasile Luca: Tovarăşi, raportul <pe> care sunt însărcinat să-l dau în faţa 

Biroului Politic asupra intensificării schimbului între oraş şi sat va avea desigur câteva 
lipsuri, datorită faptului că noi nu avem o statistică bună, şi nici din trecut nu prea avem o 
statistică, aşa că nu putem discuta o serie de chestiuni ca de exemplu puterea de cumpărare 
a maselor muncitoare faţă de trecut, cu cât a crescut nivelul de trai, cum au crescut cererile 
lor faţă de trecut, cu cât consumă ei mai mult sau mai puţin faţă de trecut, care a fost în 
trecut producţia cu import cu tot pentru consumul maselor, ca să ne putem da seama mai 
precis asupra lipsurilor care le avem în schimbul dintre oraş şi sat De asemenea, nu putem 
avea cifre, documente statistice asupra întregii producţii în ce procent merge pe linia statului 
şi a cooperaţiei, şi în ce procent merge pe piaţa liberă şi la piaţa neagră. 

Totuşi, din materialul care a fost adunat de mult timp de o comisie, care a lucrat la 
această problemă, am scos o sintezA., chiar sub forma de teze scurte, acele lucruri asupra 
cărora trebuie să luăm hotărâri, adică acolo unde sunt alunecări de la linia partidului în ce 
priveşte comerţul, schimbul între oraş şi sat şi unde trebuie să înlăturăm lipsurile, pentru a 
intensifica schimbul între oraş şi sat. 

Aşa că trec acum la referat, pe care îl prezint sub fonnă de tez:e. (Citeşte referatul). 
La discuţii: 
Tov. Rangheţ: În introducere cred că ar trebui accentuată problema întăririi alianţei 

dintre clasa muncitoare şi ţărănimea muncitoare, pentru că aceasta este principala problemă 
atinsă aici. Trebuie de asemenea subliniat în introducere că această întărire a schimbului 
între oraş şi sat va fi şi eliminarea speculei ce a mai rămas. 

Acolo unde se vorbeşte de ridicarea producţiei şi mai ales a producţiei necesară 
populaţiei, ar fi bine să se indice cam prin ce. Trebuie concret arătat: prin crearea de fabrici, 
sau prin import ... 

Într-un loc se vorbeşte de ,.)wzrasciof'. Ar trebui folosit cuvântul românesc. 
Tov. Luca: Materialul nu va fi publicat E un referat pe baza căruia trebuie luate 

hotărâri ale Consiliului de Miniştri, spre a activa comerţul şi cooperaţia în chestiunea aceasta. 
Tov. Vasilichi: Materialul acesta este foarte bun şi necesar. De mult se cerea în acest 

domeniu luarea de măsuri urgente. Deşi n-am avut mărfuri suficiente - şi nu avem nici azi 
- s-a constatat că mărfurile industriale, deşi erau în mâna noastră, n-am fost în stare să le 
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dirijăm ca să ajwigă la destinaţie şi în schimbul lor mărfurile din sectorul agricol să ajwigă 
la destinaţie în condiţii normale. Propwierile swit binevenite şi juste. 

Vreau să mă opresc asupra organelor de stat Trebuie să spunem că aceste organe 
monopoliste, greşit create, n-au avut totuşi nici posibilitatea să lucreze, din cauza lipsei de 
mijloace de transport şi a felului cum au lucrat în privinţa colectării mărfurilor. Am văzut în 
Franţa, dar mai ales am văzut în Uniunea Sovietică: organizaţii de colectare bine organizate, 
nu neapărat cu transporturi de camioane, dar cu căruţe şi măgari, ceea ce la noi nu s-a făcut 
Şi cred că aceasta este una din slăbiciunile de bază ale organizaţiilor noastre, care•, cu toate 
că le vom modifica structura, totuşi e necesar să asigurăm transportul dintr-o regiune în alta, 
care va fi legat de posibilităţile de transport pe care organizaţiile trebuie să le aibă. 

Nu vreau să mă opresc asupra lipsurilor C.S.P., care a repartizat mărfuri care nu 
existau. Aici se pune problema contractărilor cu fermele de stat şi particulare. Or, noi am 
găsit de exemplu că ţăranii erau nemulţumiţi că li se plăteşte spanacul cu 3 lei, când înainte 
li se plătea 70 lei. Când se contractează o marfă, să se stabilească preţuri constante. 

Tov. Gheorghiu: Ceea ce spui mi-a ţăsat impresia că eşti îngrijorat de nemulţumirile 
produse printre ţărani că a scăzut preţul. 

Tov. Vasilichi: Sunt de părere că contractarea (sic!) trebuie să se facă pe wi preţ sigur. 
Tov. Gheorghiu: Aici trebuie să vezi despre ce ţărani e vorba, şi mai ales ce 

înseamnă când este marfă suficientă! 
Tov. Vasilichi: De asemenea, atrag atenţia asupra faptului că se lasă posibilitatea 

altor întreprinderi ca să colecteze. Vine de exemplu Armata, Agricultura, şi dă mai mult 
În ce priveşte cotele de mărfuri ce se lasă la consumul intern, de exemplu la petrol, 

producem 750.000 tone petrol, din care 620.000 tone lampant şi 120.000 tone pentru 
tractor. La consumul intern de petrol lampant s-au lăsat 170.000 tone. Când s-a lăsat această 
cotă s-a avut în vedere consumul, dar nu s-a avut în vedere că o serie de industrii consumă 
petroi industrii din agricultură, uscătorii, mori şi care iau din cota populaţiei, aşa că în unele 
locuri avem lipsă de petrol. Eu consider că e o cotă prea mică. 

Tov. Gheorghiu: Cât se dă consumului ţărănesc? 
Tov. Miron Constantinescu: Se dau în total 256.000 tone: 80.000 la ţară, 146.000 

la oraş şi 30.000 rezerva 
Tov. Vasilichi: Chestitmea aceasta a cotelor mici se ptme probabil şi pentru alte mărfuri. 
O a}tă chestiune este aceea a preţului. Sunt unele alimente de sezon, însă swit altele 

care nu swit de sezon, însă al căror preţ este prea mare. Iată, de exemplu, brânza 
Cooperaţia o cumpără de la ţăran cu 80-90 lei şi se vinde cu 240. La fel şi peştele sărat 

Cred că trebuie văzut ce grevează asupra preţului. Dacă e vorba de birocratism, trebuie 
tăiat. Dacă grevează impozite prea mari, trebuie tăiate. Tovarăşul Malinski spwiea că e 50 
lei impozitul pe kg de brânză. Nu-i posibil, dacă iei o haină de protecţie, să coste 700 lei 
haina şi 800 lei impozite. 

Tov. Luca: Pui chestiunea nemarxist. Dacă studiezi marxism-leninismul, atunci 
vezi că cea mai mare acumulare se face nu pe baza industriei grele. Dacă scazi preţurile 

• Aşa în text. 
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când ai marfă puţină, se creeaz.ă o lipsă de mărfi.ni şi mai mare. Deci nu putem scădea 
preţurile ca să absorbim banii de pe piaţă. 

Tov. V asilichi: Cu petrolul acum am luat măsuri că se distribuie numai prin cooperaţie. 
Tov. Gheorghiu: Totuşi se vinde mult petrol, şi nu prin voi. 
Tov. Luca: Foarte greşit şi ce se întâmplă acolo unde nu e cooperaţie. 
Tov. Vasilichi: Acolo sunt particulari care au autorizaţie. 
Tov. Voitec: Sunt de acord cu raportul şi propllllerile, dar întrucât cooperaţia a fost 

cam biciuită, ţin să fac W1ele precizări: 
E vorba de practicarea trocului de către cooperaţie. Trocul e un schimb de mărfi.ni, 

cooperaţia n-a făcut aceasta. Noi am fost de acord şi am urmat linia sovietică, ca (sic!) 
attmci când llllele produse centrale sunt lipsă, nu se pot îndestula nevoile consumului intern, 
ale exportului şi armatei, atllllci trebuie dată bătălia cu orice preţ ca anumite produse 
ţărăneşti să fie prinse prin comerţul de stat sau cooperatist. Noi trebuia să scoatem porumb 
din mâinile mijlocaşilor şi chiaburilor. Trebuia să dăm la aceste achiziţii un fel de premii. 
Desigur, de acest lucru nu-i nevoie atllllci când producţia e mare. 

Tov. Luca: Dar producţia industrială tot nu era mare nici ea, şi atunci de ce aţi dat 
bumbac cu 40 lei? 

Tov. Voitec: lese câteodată un zvon şi toată lumea îl repetă. Aşa a fost şi cu acest 
troc. S-a spus odată la o şedinţă că facem troc, dar noi nu am făcut aceasta. Când am pornit 
la reorganiz.area cooperaţiei am găsit o ruină şi am găsit fostul Minister al Comerţului 
complet monopolist. Anmci trebuia să facem muncă organizatorică. Ne-am sfătuit cum să 
facem, şi am dat bumbac. Am vrut să vindem bumbacul pe bani, dar nu ni s-a dat voie. 
Procedând aşa cum am lucrat, am strâns 4.000 tone porumb, care au mers la export Acum 
am căpătat preţul de 12 lei pentru porumb, în loc de 6 lei. 

Tov. Luca: Tocmai aceasta era prostia, că erau forţaţi ţăranii să vândă cu preţul de 
stat 

Tov. Voitec: Noi n-am practicat trocul. Trocul l-au practicat speculanţii care 
cumpărau 20-50 metri pânză sau caiele la magazin, şi apoi în sat luau pe ele brânză sau 
porumb. 

Tov. Luca: Ce aţi făcut voi e totuşi troc. Ţăranul sărac mai curând avea bani să 
cumpere bumbac, şi-l cumpăra de la chiabur, care îşi întărea influenţa. Noi prin metoda 
aceasta am greşit, am slăbit alianţa. N-am reuşit să ţinem şi să valorificăm producţia noastră 
în schimbul producţiei lor. Noi, prin monopolurile şi stângismele noastre cu comerţul 
particular, am lăsat să se dezvolte piaţa neagră. Negustorului îi este mai convenabil să aibă 
relaţii normale şi să plătească impozit, decât să meargă la piaţa neagră. 

Tov. Moghioroş: În Uniunea Sovietică preţul liber de stat este nu mai mare decât cu 
25-300/o decât cel ce colectare. La noi e de 3-4-500 ori mai mare. 

Tov. Voitec: Cred că există o disproporţie între mărfinile vândute prin cooperaţie şi 
cele achiziţionate. Dar comparaţia între 38 milioane valoarea mărfurilor vândute şi 4 
milioane a celor cumpărate nu este fericită. A fost un an de secetă. Şi, afară de aceasta, 
cooperaţia nu este singurul cumpărător la ţară, dar este singurul vânzător. 

Tov. Gheorghiu: Totuşi, balanţa e în defavoarea noastră. 
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Tov. Luca: Mai ales că în aceste 4 miliarde intră mai mult colectările pe baza 
creditelor acordate de stat şi nu pe baza schimbului normal între oraş şi sat Vom ţine o 
şedinţă în care vom discuta aceste probleme ale cooperaţiei. 

Tov. Gheorghiu: Aici se face o constatare, nu e vorba de adus acuzaţii. 
Tov. Voitec: Tovarăşul Luca a atras atenţia că atâta timp cât nu vor fi mărfuri în 

cooperative, nu vom putea atrage în masă produsele ţărăneşti. De aceea trebuie să ne 
străduim ca cantităţile (sic!) de mărfuri repartizate cooperaţiei să fie mai mari şi acea parte 
din mărfurile care merg pe linie de stat, să meargă prin cooperaţie. În felul acesta, ţăranii 
mai uşor ne vor aduce produsele lor. 

Tov. Ana: E chestie de contractări, altfel duc pe piaţă. Atâta vreme cât ţăranul are 
posibilitatea, el vinde pe piaţă. Acum, de exemplu, vinde mai ieftin ca magazinele de stat. 
Când e multă mariă şi are interes să cumpere şi el mărfuri, atunci vinde mai ieftin. Când 
n-are ce cumpăra în schimbul banilor, vinde mai scump. 

Tov. Luca: Dar aceeaşi lege e şi cu mărfurile industriale. Dar noi am avut mariă 
industrială, pe care am anmcat-o cu trocajul. 

Tov. Ana: Nu s-a dat decât bumbac, şi acela trebuia vândut. Şi în Uniunea 
Sovietică, în 1932, când era lipsă de mărfuri, venea ţăranul la târg, acolo erau afişate preţuri. 
Dacă colhoznicul (sic!) vindea marfa cu ce preţ voia el, cumpăra şi el la rândul lui cu preţ 
ridicat Dacă vindea cu preţul fixat, atunci căpăta Wl bon şi cu el se ducea la magazinul de 
alături şi la rândul său cumpăra cu preţuri ieftine. Aceasta s-a făcut de nevoie, să-l silească să 
vândă ieftin. Eu nu spWl că am procedat bine, am făcut greşeli, însă nu poate fi vorba de troc. 

Tov. Luca: Şi din pWlct de vedere practic, şi politic, am lovit în alianţă, am încurajat 
chiaburimea şi specula Şi am luat în schimb mariă puţină. 

Tov. Vasilichi: Dacă cooperaţia are gaz., ce să fac, ca să-l oblig pe ţăran să dea ouă? 
Să-i dau un document că am cumpărat de exemplu bumbac, ca să aducă şi el mariă ... 

Tov. Gheorghiu: Ţăranii, ca să-şi poată procura bumbac şi alte produse, dacă ei 
n-aveau produse de schimb, ei cumpărau pe bani şi veneau cu grâu, porumb, să-l schimbe 
pe bumbac. Ce este asta? 

Tov. Vasilichi: Noi am mers în mod conştient pe această linie, ca să scoatem 
cereale. Cum putem face ca să căpătăm produsele ţărăneşti? 

Tov. Ana: Trebuie făcute contractări. Le dăm Wl preţ care le convine sau Wl avans. 
Tov. Gheorghiu: Noi am făcut o jonglerie cu preţul, în sensul că n-am ţinut sema că 

bumbac este mai puţin pe piaţă decât grâu, porumb, şi astfel a mers în defavoarea noastră. 
Tov. Voitec: Eu am formulat propunerile noastre pentru îmbunătăţirea schimbului 

dintre oraş şi sat şi le-am trimis tovarăşul Malinschi. 
Tov. Miron Constantinescu: Consider că discuţia de azi este foarte importantă, 

pentru că ea <se> concretiz.ează prin propuneri concrete, conţinutul articolului tovarăşului 
Gheorghiu despre lupta de clasă în România în etapa actuală. Aşa că are importanţă şi 
principială, şi practică. Eu sunt de acord cu conţinutul raportului şi cu majoritatea 
propwierilor. Ţin să mă refer la anumite chestiuni concrete: consider că ceea ce am făcut 
noi în problema schimbului dintre oraş şi sat a fost un fel de troc şi am să dau tovarăşului 
Voitec un exemplu la care nu s-a referit. În septembrie, anul trecut am reţinut prin partid 
nişte afişe care se scoseseră de <către> cooperaţie, nu ştiu dacă cu aprobarea sa,, cu 
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echivalenţa; wi ou este egal cu cutare, cu cutare... Şi acesta se afişa Ia cooperative, şi 
ţăranul nu mai vedea schimbul exprimat în monedă, ci în aceste egalităţi multiple între 
diferite produse. Este posibil ca acest lucru să-l fi făcut cineva din aparat 

În legătură cu anwnite propwieri făcute în acest docwnent, ţin să spwi că aceste 
propwieri au mai fost făcute în cadrul Biroului Politic şi anwne în septembrie anul trecut 
când, din însărcinarea partidului, a lucrat o comisie din membri de partid de Ia Comerţ, 
Cooperaţie, C.S.P. şi s-au făcut o serie de proplllleri care s-au discutat. Pe această baz.ă s-a 
luat o hotărâre trecută prin Consiliul de Miniştri sub nr ... .*, hotărâre pentru combaterea 
anumitor manifestări nesănătoase în circulaţia monetară. Hotărârea a fost luată Ia 12 
octombrie. S-a luat hotărârea de a se creea acele secţii de prelucrare a deşeurilor la 
întreprinderi. Noi am făcut acwn o Iwiă o cercetare atât în Bucureşti, cât şi în ţară spre a 
vedea cum s-a aplicat această hotărâre. De exemplu, în industria metalurgică sunt 
întreprinderi cume „Steagul Roşu" - Braşov, care produce din deşeuri diferite Iucnni, sau 
Ion Fonaghi, care produce cuţite pentru vii, având secţii speciale pentru aceasta Alte 
Wlităţi, care n-au înfiinţat secţii speciale, cwn e Industria Sârmei Brăila şi altele, totuşi 
prelucreaz.ă deşeurile: în schimb, cea mai mare parte din întreprinderile metalurgice nu 
prelucreaz.ă deloc deşeurile. În industria metalurgică neferoasă, foarte puţine întreprinderi 
aplică hotărârea aceasta. În industria chimică, de asemenea. La fel în industria petroliferă, 
sunt W1ele care aplică, altele care nu aplică hotărârea. În industria textilă şi de confecţii, 
majoritatea întreprinderilor nu prelucreaz.ă deşeurile. 

Concluzii: Hotărârea pentru înfiinţarea de secţii pentru prelucrarea deşeurilor a fost 
aplicată într-o măsură redusă, majoritatea întreprinderilor neprimind sarcini precise în acest 
sens din partea ministerelor. Unele ministere n-au acordat atenţie şi în W1ele s-au dat sarcini 
dar nu s-au urmărit. Alte întreprinderi au făcut proplllleri Ia ministere şi nu li s-a răspuns. 

Propwiem să se creeze în fiecare minister wi responsabil care să studieze aceste 
propwieri, să dea răspwisuri şi să urmărească aplicarea 

Anul trecut, în toamnă, am discutat problema cotelor obligatorii de came. S-a 
discutat în Biroul Politic şi cu Comisia de Colectare. Au trecut 8 IWli şi chestiwiea n-a fost 
mişcată. Dacă această problemă se rez.olva în toamnă şi se luau măsuri organiz.atorice 
necesare, n-am fi avut situaţia grea din primele lwii ale anului. 

Tov. Gheorghiu: Nu putem pwie problema aşa uşuratec. 
Tov. Moghioroş: Am fi avut o mulţime de came împuţită. 
Tov. Miron: În chestiunea preţului porwnbului am propus să nu fie Ia liber 6 lei. Şi 

anul trecut am propus 20 Iei. Să zicem că propunerea n-a fost bWlă, dar Comisia de 
Colectări timp de 3 lWli nu ne-a dat răspuns. Abia în aprilie s-a stabilit preţul de 12 lei. Azi 
planul de porwnb nu-i realizat 600/o. 

Tov. Moghioroş: Când a fost 6-7 Iei, Comisia de Plan a interzis cumpărarea. 
Tov. Miron: Comisia de Plan n-a dat nici un astfel de document Dacă este cazul că 

s-a dat, să se arate. În ce priveşte preţul, C.S.P.-ul nu I-a dat, dar e posibil ca Oficiul 
Preţurilor să fi dat o asemenea circulară, eu nu contest Pentru cele făcute acolo, conducerea 
de acolo a tras consecinţele, a fost schimbată. 
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Vreau să dau llllele date care nu Sllllt în raport. Planul bllllurilor de conswn 
planificate anul acesta este cu 41,5% mai mare ca anul trecut 

Tov. Luca: Dar cea mai mare parte merge la cartele. 
Tov. Miron: A 8-a parte. Este adevărat că la materiale de construcţii s-a dat mai 

puţin, însă nu putem generaliz.a această chestilllle, fiindcă se dă pentru fondurile pieţii un 
procent de 31 % mai mult ca anul trecut 

Tov. Luca: Anul trecut n-am dat la cartele, acwn nu dăm la populaţie. 
Tov. Miron: Pentru anul acesta e prevăzut să dăm cu 72% mai multe produse 

industriale la ţară, ca anul trecut. 
Tov. Luca: Pe trimestrul 1 şi 2, nici comerţul, nici cooperaţia n-au realizat legea de plan. 
Tov. Miron: Am fost în 6 comlllle din Covurlui. Ţăranii mi-au spus că au mărfuri la 

cooperative mai multe ca anul trecut, însă se plângeau cei săraci că n-au bani, alţii stăteau şi 
socoteau de 5 ori până să cwnpere, dar mărfuri erau. 

Tov. Luca: Faţă de anul trecut cooperativele merg mai bine şi marfa e mai multă. 
Însă nu putem veni să spllllem că e cu 70% mai mult ca anul trecut, când nu era nimic. 
Acwn este lll1 mare pericol dacă banii care-i aruncăm pe piaţă cu colectările, nu-i acoperim 
cu marfă. 

Tov. Miron: Consider deci că propllllerile de a mări producţia de mărfuri de larg 
conswn Sllllt juste. Consider foarte importantă propllllerea de a delimita atent sfera de 
activitate a Comerţului şi a Cooperaţiei. Sllllt şi azi încălcări, şi ale Ministerului Comerţului 
Alimentar (din noiembrie 1949-Ministerul Comerţului Interior). 

Tov. Moghioroş: Ce valoare de mărfuri industriale e aruncată anul acesta pe piaţă? 
Tov. Malinschi: 56 miliarde, 4 miliarde pe lllllă. 
Tov. Miron: Aceasta e în plan, dar se poate mări prin aplicarea hotărârilor de anul 

trecut şi printr-o serie de măsuri noi. 
Tov. Malinschi: 75-80 miliarde Sllllt blllluri care merg în mediul rural. Valoarea 

volwnului total de mărfuri industriale este de 215 miliarde. 
Tov. Miron: Există tendinţa la llllele întreprinderi şi instituţii, printre care şi Armata, 

de a cumpăra de la magazine din mărfurile destinate fondului pieţii, care Sllllt planificate ca 
atare, deci se calcă Legea de Plan. Problema se poate rezolva numai prin disciplina de stat 
Ministerul Armatei a venit cu propllllerea să ia din fondul pieţii în mod oficial. Noi ne-am 
opus şi am propus ca pentru produsele mărunte să dăm la magazinele de stat un fond 
special peste fondul pieţii, din care să se aprovizioneze. 

Tov. Luca: Trebuie organiz.ate magazine speciale, cu fond special. 
Tov. Gheorghiu: La cât se evaluează colectările diferitelor blllluri agricole? 
Tov. Voitec: Cca 12 miliarde prin cooperaţie. 
Tov. Moghioroş: 8-1 O miliarde. Anul trecut toate cerealele au fost 8 miliarde. În 

acestea nu intra ceapa 
Tov. Gheorghiu: Şi volwnul produselor agricole? 
Tov. Malinschi: 50 miliarde. 
Tov. Miron: 23-25 miliarde trebuie date pentru colectări şi achiziţii. Noi am 

considerat numai cereale de vară, fără porwnb, la preţul de cotă obligatorie, şi achiziţii 
aproximative. Dacă socotim recolta de porwnb că va fi bună, e vreo 10 miliarde. Socotind 
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restul produselor - vite, păsări etc. - cred că cifra de 50 miliarde se apropie de realitate. Însă 
numai ceea ce merge pe piaţă, scăz.ând conswnul ţărănesc. Ceea ce merge pe piaţă, 
cumpărat de noi. Partea din produsul social <pe> care o dă agricultura este de ordinul a 100 
miliarde. Considerând venitul naţional la 550-600 miliarde, producţia agricolă este de 100 
miliarde. Dacă avem recoltă excepţională, va fi de 120-130 miliarde. Caracteristica 
dictaturii proletariatului este că conswnul (sic!) ţărănesc creşte considerabil. Lenin splllle că 
niciodată ţăranul n-a mâncat şi n-a trăit aşa bine ca sub regimul sovietic. 

Tov. Luca: Nu numai că măreşte consumul, dar scade marfa pe piaţă. 
Tov. Iordăchescu: Raportul vorbeşte şi despre sectorul comerţului particular. Aici 

avem două subsecţii: comerţul şi comercianţii particulari care fac încă - în măsura în care 
lipsesc instituţiile de stat - legătura între producător şi conswnator. Comercianţii legali Sllllt 
foarte mulţumiţi de măsurile care s-au propus, pentru că lovesc în speculanţii de tot felul. 
De aceea aş ruga, în prelucrarea acestor măsuri, şi mai ales când se va plllle practic în lege, 
să se aibă în vedere organiz.aţiile de masă atât ale comercianţilor, cât şi ale micilor 
meseriaşi, care sunt organiz.aţii de masă ale partidului, care au adus frumoase realizări în 
activitatea lor de masă, au lucrat cu Ministerul Comerţului şi Finanţelor, scoţând la iveală o 
mulţime de evaziuni. 

Tov. Chivu Stoica: În afară de ceea ce a spus tovarăşul Miron despre deşeuri, vreau 
să spun că trebuie să dezvoltăm mica industrie. De exemplu, în Bacău erau o mulţime de 
fabrici care prelucrau deşeuri, dar acum nu mai lucrează. N-au mai căpătat deşeuri, care se 
găsesc la marile întreprinderi. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Putem considera că Biroul Politic a primit în unanimitate 
linia raportului prez.entat de tovarăşul Luca, cu privire la schimbul între oraş şi sat, precum 
şi propunerile prevăzute în raportul său. 

Trebuie să spunem că am întârziat cam mult şi aci, că problema aceasta a 
schimbului dintre oraş şi sat n-a constituit o preocupare serioasă pentru conducerea 
partidului nostru. Mai corect, în primul rând nu i s-a dat importanţa cuvenită şi în al doilea 
rând, s-a scăpat din mâna conducerii problema schimbului dintre oraş şi sat, problema 
schimbului între industrie şi agricultură, problema schimbului între produsele industriale şi 
cele agricole. N-am avut o linie clară în această privinţă, existau păreri şi uneori ele erau 
contradictorii, de aceea s-a constatat, de multe ori, pe linia desfiinţării micului producător, 
n-am găsit locul comerţului particular, n-am ţinut seama de împrejurările în care ne găsim, 
de etapă de trecere de la capitalism la socialism, n-am folosit experienţa Uniunii Sovietice 
în acest domeniu şi bogăţia de idei pe care clasicii marxism-leninismului ni le-au pus la 
dispoziţie, unde ni se atrage atenţia că în mod obligatoriu trebuie să parcurgem această 
etapă, deci trebuia stabilită şi linia, şi metodele de lucru pentru a asigura circulaţ:ia 
mărfurilor. Circulaţia mărfurilor este - după părerea mea - cel mai slab inel din lanţul 
problemelor puse în faţa partidului şi guvernului, şi care a avut fenomene foarte interesante. 
Imediat după stabilizare - ştie toată lumea - atunci s-au stabilit anumite raportwi între 
preţurile produselor industriale şi cele agricole, dar aceste raportwi au fost de foarte scurtă 
durată, fiindcă ele au fost schimbate în favoarea produselor agricole. Noi am putut 
reglementa oarecum - cu lipsuri, greşeli - preţul la acea cantitate de produse pe care statul o 
deţinea, deci avea şi posibilitatea să stabilească preţul, dar cum să stabilească preţul, dar 
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cum să stabilească preţurile acelei cantităţi de produse a peste 3.200.000 gospodării 
individuale, sursa principală de alimentare a circulaţiei mărfurilor pe piaţă. Dec~ oricât de 
serios şi ideal am mtm~ până vom scăpa de această disproporţie, de această necorespondenţă 
în stările de lucruri, vom avea pe de o parte sectorul de bază, sectorul socialist, sectorul 
industrial, iar bazele sale de aprovizionare cu materii prime stmt cele 3.200.000 gospodării 
particulare. Suntem deci în perioada de tranziţie de la capitalism la socialism, perioadă în 
care sunt obligatorii şi pentru noi acele metode, după care s-a orientat Partidul bolşevic în 
timpul N.E.P.*-ului, pentru că ele stmt acelea care trebuie să asigwe industriei posibilitatea 
de a se dezvolta, întări, să asigwe aprovizionarea şi a industrie~ şi a populaţiei. 

Or, noi am încercat cu mijloace administrative să reglementăm relaţiile celor 
3.200.000 gospodării particulare, cu întreprinderile socialiste, am mers până la asemenea 
măsuri absurde încât am apărut în ochii opiniei publice şi mai cu seamă a maselor de 
conswnatori şi producători ca oameni nepricepuţi. În loc să asiguram vehicularea 
produselor, în loc să le ajutăm cu măsuri economice, printr-o bună organmire, printr-o 
controlare corespunzătoare împrejurărilor în care ne găsim, am stabilit bariere între oraş şi 
sat, între regiuni şi localităţi, Com-wi peste Com-wi, crezând că ele sunt de netrecut, dar 
care, în fond, sunt nişte mijloace de spoliere, de speculare a ţăranilor, i-am determinat spre 
troc, i-am artmcat în braţele speculanţilor, am uşurat treaba speculanţilor şi am slăbit alianţa 
dintre clasa muncitoare şi ţărănimea muncitoare, haz.a materială a acestei alianţe. La 
întărirea acestei baze materiale trebuia să contribuim. dacă lucram cu pricepere, prin felul 
cum schimbam aceste produse. Am făcut şi câteva lucruri btme: am încercat să scoatem 
:fizionomia statului mai clar în domeniul comerţul~ am făcut primii paşi în lupta cu 
comerţul particular şi cu rezultate foarte promiţătoare; dar nestudiind rezultatele pozitive 
obţinute, necanalizând mtmca noastră, ci luând măsuri care au dus la paralizarea acestui 
btm început, prin măsuri de concentrare la „Centrocom" -uri, crezând că ar putea Ministerul 
Comerţului să asigwe din Capitală toată circulaţia din cele mai mici localităţi. Era normal 
că astfel trebuia să crească capul mult şi a crescut astfel încât a devenit un paralitic. Şi în 
jmul Ministerului Comerţului şi al întreprinderilor comerciale de stat a început să opereze, 
să acţioneze circulaţia aceasta în afara circuitului normal. Am încercat cu măsuri artificiale 
să otrăvim izvoarele naturale. 

Acum se prevăd aici măsuri, prop1D1eri concrete, btme, cu condiţia ca fiecare în parte 
să fie bine studiată înainte de a fi aplicată în practică. Observaţia făcută de tovarăşul Miron, 
de exemplu, cu necesitatea de a colecta carne - şi care e justă în măsura în care noi reuşim 
să stabilim un astfel de regim de colectări care să nu ducă la ruptura alianţei dintre clasa 
muncitoare şi ţărănimea m1D1citoare - este o chestilllle de mare importanţă politică. Până 
acum am avut experienţă în colectarea cerealelor. Trebuie pornit cu foarte mare băgare de 
seamă şi pricepere la colectarea celorlalte produse. Aşa că nu întâmplător îi mai trebuie încă 
o lună tovarăşului Moghioroş, deşi lucrează de câteva luni. 

Tov. Ana: E foarte greu în condiţiile acestea, când n-avem gospodării colective. 

• Novaia Ekonomiceskaia Politica, politica de deschidere a pieţei promovată de 
Lenin ca urmare a situaţiei dezastruoase a economiei după primul război mondial şi 
războiul civil. 
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Tov. Gheorghiu: Ţărănimea muncitoare şovăie, e cu minte, se gândeşte de 5 ori 
până să cumpere. Să ne gândim şi noi de 5 ori până luăm o măsură. 

După părerea mea, principalul în raportul tovarăşului Luca constă în luarea 
măsurilor pentru mărirea volumului de mărfuri de larg consum. Nu numai pe calea 
producţiei în interior trebuie pus centrul de greutate, dar să căutăm să importăm ceva 
Trebuie să ne facem rezerve tampon. Aceste rezerve tampon sunt foarte bune dacă le avem, 
dar dacă le are chiaburul ne târguim cu el şi uităm moneda Se întâlneşte ceapa şi cu 
bumbacul sau alt produs industrial şi ajungem la concluzia că trebuie să înlocuim comerţul, 
să ajungem la cele mai primitive forme de schimb, care erau corespunzAtoare pe timpul lor, 
dar acum nu mai sunt Atunci nu existau nici avioane, nici cale ferată ... 

Să ne inspirăm din experienţa sovietică. Trebuie să se întâlnească mărfurile 

industriale cu produsele ţărăneşti. Noi le dăm posibilitatea aceasta, vindem prin cooperative 
mărfuri industriale de 38 miliarde şi luăm mărfuri agricole de 4 miliarde ... Acest lucru e 
foarte grav. Se ştie că n-am pus sarcina cooperativelor să fie preocupate de a înlocui pe 
speculanµ, care se duc cu gaz la sate, de exemplu. Ce rost are cooperativa la sat? Numai să 
ducem marfă industrială ţăranului, dar să nu-l ajutăm pe ţăran să vândă mărfurile sale? 

• Trebuie organizate târguri. Şi aici să luăm din experienţa sovietică. Foarte interesat 
este cum se formează preţul în târguri. Sunt foarte variate mărfurile care se întâlnesc acolo. 
Dar însăşi prezentarea mărfii, prezenţa ei, constituie un stimulent pentru ţăran să producă, 
să aducă mărfuri pentru mărirea volumului produselor, pentru îmbunătăţirea calităţii lor, şi 
un stimulent pentru industrie, căci ţăranii vor râde de produsele industriei, dacă nu vor fi 
îngrijit tăcute. 

Sunt de acord să facem ,,to,g*-uri" la noi. Când am început să le facem, le-am numit 
„comerţ municipal". Au fost şi lipsuri şi greşeli, dar prin prezenţa viguroasă a comerţului de 
stat, foştii comercianµ loviµ, stăteau şi se minunau, căci niciodată n-ar fi crezut că suntem în 
stare să organizăm aşa ceva Am organizat conferinţe, am chemat de la Bacău, Botoşani, 
Cluj să vedem cum se organizează, ce magazine au, cum se duce lupta împotriva 
comerţului particular, împotriva speculei. Şi am fi fost nebuni dacă ne-am fi gândit să 
organizăm din Bucureşti magazine pentru cei din provincie. Aşa că măsura aceasta de a 
organiza torguri după experienţa sovietică este binevenită, tăcându-se o întrecere între 
aceste torguri, şi vom vedea că în foarte scurt timp vom lichida în mare măsură cu toate 
neajunsurile. 

Sunt unele lucruri care ar trebui încă adâncite, dar consider că ele pot fi ulteior 
adâncite. Ceea ce interesează e linia şi ea trebuie să constituie criteriul de bază pentru 
orientarea muncii noastre în domeniul comerţului şi să ne pl.lllem ca sarcină întărirea acestui 
inel slab care este schimbul dintre oraş şi sat 

Şedinţa se ridică . 

... 
D.A.N.lC..fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 39/1950.f 3-15. 

• În limba rusă, torg - târg; comerţ; s~himb 
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24. 1950, iunie 15. Stenograma şedinţei Secretariatului CC. al P.MR. cu privire 
la: raportul asupra pregătirii cifrelor de control pentru planul cincinal; problema cadrelor 
de la Consiliul de Stat al Planificării; repartizarea în centrele muncitoreşti a unei cantităţi 
de făină şi secară; eliberarea de noi paşapoarte cetăţenilor români aflaţi în străinătate, cu 
excepţia celor consideraţi „fugi.ţi din ţară". 

Şedinţa Secretariatului 
din 15 iunie 1950 

I. Raport asupra mersului lucrărilor pen1ru elaborarea cifrelor de control ale Planului 
Cincinal. 

Tov. Miron Constantinescu citeşte raportul. 
Menţionează că la diverse ministere se consideră că creşterea producţiei trebuie să se 

facă în principal pe haz.a noilor investiţii şi arată că tovarăşul Troţki consideră aceasta greşit. 
De aceea trebuie mers pe procentul 60% mărirea producţiei pe haz.a vechilor investiţii şi 
40"/o pe haz.a noilor investiţii. 

Tov. Luca întreabă pe ce bază s-a calculat diferenţa între producţia mijloacelor de 
producţie (A) şi producţia mijloacelor de consum (B) şi dacă s-a ţinut cont că acumularea o 
dă mai mult producţia de larg consum. De asemenea, dacă au ţinut cont de asigurarea 
creşterii industriale prin asigurarea de cadre şi că aceasta trebuie să fie legată de 
colectivmirea masivă. 

Arată că trebuie stabilită directiva şi sarcina ca Planul să înceapă să lucrez.e cu 
ministerele. De asemenea să se stabilească dacă se merge pe linia propusă de ministere, sau 
pe cea propusă de Plan. 

Ministerul Finanţelor a ajl.llls cam la aceeaşi cifră în ce priveşte creşterea investiţiilor. 
Consideră că dacă se va studia serios cu ministerele problema folosirii mai raţionale a 
maşinilor, a mecanizării, se poate obţine l.ll1 rezultat mai mare cu investiţii mai puţine. 
Subliniază, de asemenea, că la ministere există cadre nepricepute sau altele duşmănoase, 
care caută să ne facă cu ele. Este de acord că aprovizionarea populaţiei este anul acesta mai 
proastă decât anul trecut, că în afară de pâine nici o cartelă nu este onorată. Cere să se 
organizeze mai bine distribuţia şi să se îmbl.lllătăţească aprovizionarea. Să se mărească 
fondul de mărfuri pentru sate, să înveţe Comerţul să facă comerţ şi nu monopol imperialist. 
Propl.llle să se ia în principiu linia propusă de C.S.P. şi să înceapă să lucreze cu ministerele. 
Planul să fie astfel făcut încât să ţină seama că trebuie asigurată aprovizionarea. Industria 
grea să ţină seama că principalul ei client este industria uşoară, pentru produse de larg 
conswn. Că, deci, dezvoltarea industriei de bază nu reprezintă l.ll1 scop în sine sau pentru a 
ex.porta, ci pen1ru a dezvolta într-1.lll ritm din ce în ce mai mare creşterea produselor de larg 
consum. 

Tov. Chivu arată că este absolut necesar ca conducerea (sic!) partidului să fixeze 
câteva repere pentru Plan. După studiul Ministerului Metalurgiei, producţia de oţel necesară 
este de 1.250.000 tone. Şi această cantitate este necesară pentru a asigura nevoile de oţel ale 
fabricii de tractoare şi a celorlalte sectoare. 
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Tov. Luca arată că nu putem să mergem pe linia ca în 5 ani să fim independenţi în 
ce priveşte necesităţile de oţel. Este de părere ca să nu începem construirea noului combinat 
metalurgic până când nu vom avea minereul necesar. 

Tov. Chivu arată că chiar la producţia de 1.250.000 tone vor mai trebui importate 
încă 500.000 tone oţel. Propune ca Secretarul, să stabilească până unde trebuie mers la aţei 
la metale neferoase etc. Cere de asemenea să se fixeze un reper cu privire la construirea de 
locuinţe, deoarece fiecare minister vrea să-şi facă un oraş. 

Tov. Luca consideră că la oţel trebuie mers mai jos decât 1.250.000 tone şi anwne 
la I.OOO.OOO atât cât propune C.S.P., care este realizare foarte mare şi cu care ne putem 
mândri. În al doilea cincinal urmează să realizăm noul centru metalurgic. În ce priveşte 
metalele neferoase, cupru şi zinc, trebuie mers la maximwn posibil, făcute sfOtţări pentru că 
este o marfă strategică. 

Tov. Gheorghiu-Dej arată că este de acord cu propunerea de a se primi orientarea 
la care a ajuns C.S.P., cu indicaţia de a lucra împreună strâns cu toate ministerele, pentru a 
putea aprecia mai ştiinţific limitele dezvoltării fiecărui sector şi cu grija de a nu lăsa să se 
interpună disproporţii care ar compromite unul sau altul din sectoare. 

Materialul merge pe linia fixată de conducerea partidului nostru, de industrializare a 
ţării şi de transformare socialistă a agriculturii. Studiul este un material de orientare, care nu 
vorbeşte încă prea mult şi de aceea ar fi arbitrar să spunem 1.250.000 sau I.OOO.OOO tone 
oţel. Declaraţia făcută nu trebuie să ne ţină în loc, pentru că aceasta a fost o cifră generală. 
Trebuie să ţinem seama de toţi factorii care pot determina un volwn mai mare sau mai mic. 
Cifrele comparative este natural să se deosebească, deşi au avut loc consultări între 
ministere. C.S.P. a avut însă posibilitatea să vadă planul de ansamblu. C.S.P. a mers pe baza 
prelucrării datelor din '49-' 50, a stadiului în care se găseşte industria noastră şi a perspectivei 
unor temeinice exploatări. A doua cale la care trebuie să mergem este aceea a rezervelor. 

Arată că vede posibilitatea unor rezerve în cadrul C.S.P. cu colaborarea celorlalte 
ministere. În urma conlucrării, datele vor fi desigur modificate. În legătură cu problema 
luării ca exemplu a primului Plan Cincinal sovietic, arată că acest prim plan cincinal a fost 
realizat în condiţiile blocadei, că noi avem o situaţie cu totul alt.a, că avem Consiliul de 
Asistenţă Mutuală, ajutorul Uniunii Sovietice. Subliniază că trebuie proporţionată astfel 
dezvoltarea fiecărui sector, încât să se asigure în 5 ani un anumit nivel de viaţă materială şi 
culturală. Posibilităţile mari de acwnulare, de îmbunătăţire a nivelului de viaţă, le oferă 
sectorul agricol, al industriei uşoare şi al industriei alimentare. Vor trebui prevăzute măswi 
speciale pentru a asigura agricultura cu mijloacele de bază. Este de acord cu propunerile 
directoare făcute în materialul informativ. În legătură cu producţia de oţel, arată că decât să 
se meargă la cifra de 1.250.000, să se meargă la studierea problemei, ţinându-se seama că 
trebuie să mergem după puterea noastră. În ce priveşte combinatul metalurgic din Moldova, 
arată că trebuie făcut, că este foarte important, că lucrarea va începe în primul Plan 
Cincinal, prin întocmirea proiectelor tehnice şi se va studia când vor putea începe lucrările. 

Tov. M. Constantinescu ridică problema cadrelor pentru C.S.P. şi supune o listă de 
tovarăşi. 

Tov. Gheorghiu-Dej propune şi Secretariatul aprobă să fie însărcinaţi tovarăşii 
Moghioroş şi Miron Constantinescu cu rezolvarea acestei probleme. 
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II. Mărirea procentului de făină de secară în pâine. 
Tov. Moghioroş arată că din cauza unei greşite contabilizări la Comcereal, există 

150 vagoane de secară în loc de grâu. Propune să se dea pe piaţa liberă, la centre 
muncitoreşti, ca pâine de secară, acolo unde este lipsă: Valea Prahovei, Constanţa, Brăila 

Propune de asemenea, dat fiind deficitul de grâu faţă de secară, să se facă un 
amestec mai mare de secară în pâine şi anwne 25% în loc de 15%. 

Tov. Gheorghiu-Dej arată că este de acord, clar cere să se atragă atenţia celor care 
fac pâinea, să facă o pâine mai bună. 

m. Eliberarea de paşapoarte noi cet;ătenilor români aflati în străinătate. 
Tov. Ana arată că noi nu am dat paşapoarte noi cetăţenilor români aflaţi în 

străinătate şi în Italia, la controlul străinilor s-au plasat oamenii lui Vişoianu şi ceilalţi, care 
le eliberează numaidecât paşapoarte. 

Propune ca pe haz.a informaţiilor primite de la Legaţii să dea paşapoarte celor aflaţi 
în străinătate, în afară de cei fugiţi din ţară. 

Secretariatul este de acord 

~ 

(DA.N.LC.,fondC.C. aJP.C.R-Canceiarie, dasar43/1950,f 4-7). 

25. 1950, iunie 20. Stenograma şedinţei Secretariatului C. C al P.MR referitoare 
la: proiectul Planului de raionare a teritoriului RP.R; pregătirea alegerilor pentru 
Sfaturile Populare; lipsurile constatate in aplicarea noului Cod al Muncii. 

Şedinţa Secretariatului 
din 20 iunie 1950 

Participă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Iosif 
Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Au fost invitaţi la şedinţă tovarăşii: Gheorghe Apostol, Liuba Chişinevschi, 
Moraru Stelian şi Vanda Nicolschi, Dumitru Petrescu şi Lothar Rădăceanu. 

I. Proiectul planului de raionare a ţării 
Tov. T. Georgescu prezintă propunerile comisiei însărcinate cu întocmirea planului 

de raionare şi harta cu propunerea împmţirii teritoriului RP.R în 28 regiuni. Arată 
considerentele pentru care se propune această împărţire. Prezintă de asemenea harta cu 
propunerile secretarilor comitetelor judeţene, atât cele acceptate, câţ şi cele neacceptabile. 
Arată că după ce se vor stabili în mod definitiv regiunile Secretariatul va trebui să se fixeze 
asupra capitalelor de regiuni şi oraşelor de interes republican. 

Tov. Gheorghiu-Dej arată că de data aceasta comisiunea a lucrat bine, că a luat 
drept baz.ă criteriile date de Secretariat şi Biroul Politic şi propune să se primească proiectul. 
De asemenea, consideră că este judicioasă propunerea de împărţire pe regiuni şi este just ca 
acv:;te propuneri să mai fie examinate jos, pentru a se vedea dacă vor mai fi necesare mici 
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rectificări. Secretariatul în întregime aprobă propunerile comisiei de raionare şi îi dă 
însărcinarea să continue mai departe lucrarea. 

Concomitent cu aceste lucrări, propWle să se pregătească propWleri pentru 
reorganiz.area pe linie de partid, pe linia organizaţiilor de masă, pe linie de Stat. Va trebui 
făcut \lll plan de bătaie, ca imediat ce raionarea devine hotărâre, partidul în primul rând să 
se organizeze şi de asemenea aparatul de stat şi organizaţia de masă. Consideră că de pe 
acum trebuie dată.sarcina ca fiecare departament să mobilizeze cele mai bW1e elemente 
pentru trecerea la o nouă organizare. Să se pună la dispoziţia departamentelor planul pentru 
ca acestea să pregătească proiectele. Propune să se facă o şedinţă a Consiliului de Miniştri şi 
să se dea sarcini. Pe linie de partid de asemenea să se facă o şedinţă cu toate secţiile. La fel 
pe linia Confederaţiei, a cooperaţiei, a organizaţiilor de masă, să se dea o instrucţiune 
scurtă, o directivă, în ce sens trebuie să lucreze oamenii pentru a propWle cadrele necesare. 
Propune ca tovarăşii Teohari şi Moghioroş să se ocupe cu această problemă. În Consiliul de 
Miniştri să se dea indicaţii pentru fiecare departament, iar vicepreşedinţii să urmărească pe 
linia lor cum se execută directivele. 

O a doua problemă care trebuie pusă după raionare este trecerea la alegeri. Munca 
de alegeri este şi o mare problemă organizatorică, de care trebuie <să ne> ocup<ăm> chiar de 
pe acum. Trebuie căutaţi oamenii cei mai vrednici şi propunem ca, în legătură cu problema 
cadrelor Secţia Organelor Conducătoare, împreună cu tovarăşul Teohari să facă un studiu. 
La Biroul Politic se vor da indicaţii în legătură cu pregătirea alegerilor, dar trebuie să avem 
totul pregătit, să analizăm om cu om. Deoarece experienţa cu comitetul provizoriu ne-a 
învăţat că totul depinde de calităţile de gospodar ale celor din comitete, trebuie să g~im 
buni gospodari pentru ca raioanele să meargă bine. 

II. Problema prelucrării Codului Muncii 
Tov. Gheorghiu-Dej arată că, deşi se lu.crează de mult la proiectul de Cod al 

Muncii, care era gata din 1949 şi Confederaţia pistona la conducerea partidului pentru 
supunerea cât mai repede a proiectului în Parlament spre a fi aprobat, conducerea partidului 
a făcut observaţia că proiectul e bun, dar data supunerii Marii Achmări Naţionale să fie 
legată de pregătirea în practică. S-a dat sarcină să ne legăm de acea parte a Codului Muncii 
care nu va fi înţeleasă şi nici aşa bine primită de partea înapoiată a clasei muncitoare. S-a 
luat hotărârea de a se pregăti înainte partidul, de a se înanna membrii de partid ca attmci 
când sindicatele vor începe prelucrarea, comuniştii să asigure succesul acestei acţiuni. Se 
mai spunea că acest Cod trebuie să ducă la o întărire a legăturii partidului cu masa, trebuia 
să însemne o victorie a partidului. În protocol se stabilea ca în timpul Plenarei să înceapă 
prelucrarea cu activele organizaţiilor de partid, ca apoi să se prelucreze cu întreaga masă a 
membrilor de partid şi după votare cu masa salariaţilor. S-a pregătit un material cu întrebări 
şi răspunsuri şi aveam toate posibilităţile pentru a începe această acţiune. S-a prelucrat cu 
activul şi cu birourile organizaţiei de bază şi după ce s-a publicat Codul Muncii, după ce a 
fost adus cu mare pompă în Marea Adunare Naţională, s-au scris câteva articole în presă şi 
apoi a fost înmonnântat Este şi o vină a mea că deşi aveam temerea că nu se va prelucra, 
nu am controlat aceasta. 

Realitatea a fost că aproape o lună de zile, duşmanul a avut timp să prelucreze Codul 
Muncii. Circulara Secţiei Organelor Conducătoare spunea să se ţină secret şi să se aştepte 
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indicaţii. Secţia Organelor Conducătoare aştepta ca Confederaţia (sic!) să facă acest 
material cu indicaţii. Duşmanul a avut timp să se ocupe şi să prelucreze aşa cum a vrut el 
acea parte a problemelor care aduceau ordine în toate compartimentele şi pe care noi 
trebuia să le prelucrăm. După aproape o lună de la publicare, Confederaţia se găseşte în 
febra prelucrării cu comitetele Uniunilor. Duşmanul în schimb se ocupă de Codul Muncii şi 
probabil că vor fi şi membri de partid care nu sunt de acord cu Codul şi pe care îi 
mobilizează adversarul. Pentru ce am întârziat? Membrii de partid din fruntea Confederaţiei 
şi membrii de partid din conducerea Secţiei Organelor Conducătoare au dat dovadă de lipsă 
de răspundere. Nu vrem să scutim nici pe tovarăşii din Secţia Propagandă. Dacă am fi ajuns 
să se producă un astfel de entuziasm, o astfel de atmosferă ca de jos să se trimită telegrame, 
scrisori, în care să se sublinieze bucuria cu care este primit Codul Muncii, atmosfera ar fi 
fost alta. 

Tovarăşul Apostol a ţinut un discurs şi Confederaţia a început să prelucreze cu 
uniunile, lăsând duşmanului posibilitatea de a prelucra cu masa salariaţilor. A fost o călcare 
gravă a hotărârii partidului nostru. Cadre fruntaşe au muncit ca apoi să se aşterne o delăsare 
cu nimic justificată. Trebuie să spunem, să apreciem ceea ce s-a întâmplat, ca o lipsă de 
disciplină, ca o lipsă de răspundere, ca o călcare a hotărârii conducerii partidului nostru 
Organele noastre de partid au aşteptat să vină material suplimentar. Şi pe urmă ne mirăm că 
oameni cinstiţi dar simpli, nelămuriţi, îi lămureşe duşmanul. 

Propun să luăm măsuri urgente. 
Toate organizaţiile de partid să prelucreze temeinic Codul Muncii, să se facă adunări 

cu masa salariaţilor în care membrii de partid în mod obligatoriu să ia cuvântul. Membrii de 
partid să facă muncă de la om la om. Campania de prelucrare să fie reflectată în presa 
noastră. Cei mai buni agitatori, gazetari, să fie mobiliz.aţi şi puşi în linie de bătaie. Ascuţişul 
să fie îndreptat împotriva duşmanului, împotriva indisciplinei, a delăsării. Să fie o 
mobilizare şi în acelaşi timp o verificare a membrilor de partid Prelucrarea să fie 
mobilizatoare, pentru îndreptarea lipsurilor, pentru respectarea angajamentelor luate în 
contractul colectiv. Să fie folosit din plin materialul cu întrebări şi răspunsuri. 

Cere să se treacă în procesul-verbal aprecierea pentru tovarăşii care n-au ţinut seama 
de hotărârea conducerii partidului şi arată că va trebui să meargă până la sancţiuni, pentru 
cei care nu aplică în practică hotărârile partidului. 

Tov. Luca arată că Codul (sic!) Muncii este una din armele cele mai importante în 
lupta proletariatului pentru construirea socialismului. Că el este şi o armă a dictaturii 
proletariatului, care reprezintă interesele majorităţii clasei muncitoare, o armă împotriva 
cozilor de topor ale capitaliştilor, contra elementelor nedisciplinate, înapoiate. Codul 
Muncii era unul din instrumentele cele mai importante şi trebuia primit cu entuziasm de 
majoritatea clasei muncitoare. Elementul înapoiat vedea că se loveşte în tendinţele sale 
anarhice. Se pune problema: am înţeles noi această importanţă a Codului Muncii? Nu văd 
la cadrele noastre acest entuziasm. Noi privim cu teamă, n-avem curajul să arătăm 

muncitorilor că interesul clasei muncitoare cere disciplina, că nu există socialism fără 
muncă, că interesele clasei muncitoare nu permit ca unii să se plimbe. Ceea ce dă Codul 
Muncii clasei muncitoare este enorm faţă de cele câteva puncte de umbră. Şi dacă punem 
deschis în faţa muncitorilor aceasta, ei înţeleg. La petrol, de exemplu, sunt pogonari care 
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lucrează numai 2-3 zile şi cărora desigur nu le convine, dar ce importanţă au ei faţă de 
imensa majoritate a clasei muncitoare<?> Discursul în Parlament al tovarăşului Apostol a 
lămurit această problemă. A apărut textul Codului Muncii şi noi abia acum începem planul 
de lucru pentru prelucrare. Aici s-a dovedit că tovarăşii care au sarcina de a prelucra Codul 
Muncii, n-au înţeles ce s-a creat pentru clasa muncitoare, au mers cu teamă să prelucreze 
întâi cu Uniunile şi au lăsat duşmanul să prelucreze cu masa. Este de acord cu aprecierea 
dată. Arată că are impresia că n-a fost înţeles Codul Muncii, că a fost înmormântat în loc să 
umple inimile celor ce muncesc de bucurie. Fiecare din noi ne-am văzut de treburi, crezând 
că se prelucrează Codul. Consideră că nu a fost privită cu seriozitate importanţa problemei 
Codului Muncii, că a fost călcată hotărârea conducerii partidului. 

Tov. Teohari arată că în această problemă are o parte din vină pentru că în 
momentul în care Codul Muncii a devenit public, după câtea zile au venit sesiz.ări asupra 
unor nemulţumiri. Că nu a analizat să vadă de unde porneau, dacă nu porneau din faptul că 
nu s-a prelucrat Codul, pentru că noi ne-am aşteptat să existe unele nemulţumiri. Faptul că 
elemente cinstite şi membri de partid, conducători de sindicate s-au lăsat antrenaţi este 
îngrijitor. Dacă nu se va lua curs pentru mobilizare, se vor vedea roadele acţiunii duşmanului, 
care împinge şi la alte acţiuni. Problema trebuie privită în felul următor: se dă o directivă 
justă, dar în practică este prost aplicată. Trebuie să se meargă până la capăt pentru că altfel 
vom avea neplăceri. 

Tov. Chişinevschi arată că părerea exprimată de tovarăşul Gheorghiu, exprimă în 
unanimitate părerea Secretariatului. Că de la început s-a caracterizat importanţa acestui Cod 
al Muncii şi de asemenea importanţa înţelegerii Codului Muncii. S-a întâmplat că o 
hotărâre a C.C.-ului nostru, prelucrarea Codului, nu a fost aplicată. 

Dacă nu ştim să facem ca oamenii noştri să respecte dispoziţia noastră, mai bine să 
nu o dăm. Consideră că a fost o teamă oportunistă, teama de lucnnile grele din Codul 
Muncii. Tovarăşii au uitat că atunci când era foamete şi mergeam la muncitori să le cerem 
să mărească producţia, deşi strângeau cureaua şi mureau de foame, totuşi munceatL Or, aici 
nu este cazul. Aceasta este o lucrare făcută în spiritul concepţiei noastre. Dacă ne vom 
analiz.a fiecare dintre noi, vom vedea că a fost pe de o parte o pierdere în lucruri mărunte şi 
a fost apoi teama oportunistă de greutăţi. Duşmanul a prelucrat cele câteva puncte pe care 
le-a considerat vulnerabile. Consideră că trebuie repede să se meargă jos cu prelucrarea. 

Tov. Gheorghiu-Dej arată că a aşteptat să se vină la Secretariat cu propunerea de 
alcătuire a unui plan de repartiz.are a forţelor din centru, care să cuprindă membrii ai C.C., ai 
conducerii sindicatelor etc. Consideră că se va putea recâştiga timpul dacă se va trece 
imediat la organizarea acţiunii prin muncă individuală, adunări, răspunsuri la întrebări, 
conferinţe, radio, presă etc. şi cere să ne propunem să nu fie om care să nu fie cuprins în 
această acţiune. 

Tov. Moghioroş arată că în problema prelucrării trebuia împreună cu tovarăşul 
Apostol să răspundă de această acţiune şi că Plenara a consfiinţit hotărârea Secretariatului. 
Pe baza însărcinării primite, s-a format colectivul pentru îmbunătăţirea materialului cu 
întrebări şi răspunsuri şi la 2-3 mai au fost convocaţi activiştii, care trebuiau să prelucreze. 
A fost făcut un plan de prelucrare până la data şedinţei Marii Adunări Naţionale. Pe linie de 
partid, pe data de 15 s-a terminat prelucrarea cu activele, urmând ca după Plenară 
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prelucrarea să fie dusă mai departe pe linie sindicală. Consideră că a fost o autoliniştire, că 
nu a controlat şi abia acwn I O zile, când a vrut să vadă cwn merge prelucrarea pe baza 
planului, a constatat că secţia a dat o circulară prin care comitetele judeţene erau anunţate că 
vor primi material suplimentar. Secretarii au acceptat materialul, astfel că prelucrarea a 
mers numai până la activele judeţene. După ce Marea Adunare a votat proiectul, a crezut că 
sindicatele continuă prelucrarea. 

Arată că îşi însuşeşte critica şi consideră că este pe de o parte o călcare a disciplinei, 
iar pe de altă parte o călcare a hotărârii conducerii partidului. 

Tov. Apostol arată că aprecierea felului în care au înţeles să aplice în practică 
hotărârea partidului este justă. Că s-a ocupat mai mult de aspectul politic, că nu s-au 
interesat de felul cwn organiz.aţiile de partid se preocupă de prelucrarea Codului. Că au 
venit cu Codul Muncii, dar nu au fost gata cu celelalte materiale: regulamente de ordine 
interioară etc., care conţin sancţiuni pentru cei ce calcă regulamentele şi aceasta abia acwn 
va provoca nemulţumiri contra Codului, că muncitorii vor trebui să fie convinşi să fie de 
acord cu aceste sancţiuni. Consideră că are o mare parte din vină că s-au autoliniştit, că au 
uitat că trebuie aplicat Codul şi pentru aplicare trebuie mobiliz.at întregul partid. N-au simţit 
răspunderea pentru acest lucru, n-au pătruns politic importanţa Codului. Lipsa de 
răspundere a simţit-o abia în momentul în care au fost întrebaţi de tovarăşul Gheorghiu ce 
este cu prelucrarea Codului. Că au analiz.at cauza pentru care nu au fost intransigenţi în 
aplicarea Codului Muncii şi consideră că a fost o subapreciere a rolului conducător al 
partidului. Că nu au aprofundat şi au mers pe linie liberalistă reformistă, că au dat dispoziţii 
să se citească Codul şi acesta s-a citit, dar s-a înţeles cum a vrut duşmanul. Îşi ia 
angajamentul să pătrundă mai bine sarcinile, să ia măsuri ca tovarăşii de la Confederaţie să 
nu se înmormânteze în şedinţe şi să se piardă în lucruri mici. Este de acord cu aprecierea 
conducerii partidului şi ca ea să fie prevăzută în procesul verbal. Consideră că, dacă în 
sindicate nu se apreciază just rolul partidului, se pierde legătura partidului cu masele şi este 
de aceea necesar să facă o cotitură în munca sindicatelor. 

Tov. Petrescu arată că aprecierea lipsurilor este justă, că a fost un plan de prelucrare 
pe etape, dar s-a întâmplat că în comisia creată s-au pierdut în chestii redacţionale. Planul a 
fost respectat până la organiz.aţia de bază, dar întrucât unele lucruri fuseseră schimbate şi 
s-au strecurat fraz.e nepotrivite, s-a spus în circulară că se vor da lămuriri suplimentare. 
Aceasta nu însemna că prelucrarea nu trebuia s-o continue, dar secretarii au luat-o ca o 
indicaţie să nu prelucreze. La 6 iunie s-au trezit că nu s-a prelucrat şi la 12 iunie s-a dat 
dispoziţia să se prelucreze cu organiz.aţiile de bază. O vină este şi a C.G.M.-ului că a 
confundat prelucrarea cu aplicarea Codului. 

Tov. Răutu arată că şi Secţia Propagandă este părtaşă la marea greşeală care s-a 
tăcut, că ea s-a manifestat în presă şi în Secţie, unde deşi se ştia că sunt nelămuriri, totuşi nu 
s-a organizat munca de prelucrare până jos. Nu se poate găsi nici un fel de scuz.ă. Adevărul 
este că ne risipim în 1 OOO de locuri şi nu vedem problema principală. Asemenea greşeli se 
pot repeta dacă nu schimbăm metodele de muncă. De ce s-a trimis directiva că se vor primi 
indicaţii suplimentare, când nimeni nu poate da directive<?> La Braşov, agitatorii ocolesc 
problema Codului Muncii pentru că n-au primit directive şi le e frică să nu fie pedepsiţi. 
Când hotărârea a fost publicată, comitetul judeţean este dator să mobilizeze membrii de 
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partid pentru aplicarea ei fără să mai aştepte directive. S-au publicat hotărâri în legătură cu 
nonnele de muncă, cu munca la S.M.T., dar nu s-a prelucrat pentru că nu exista circulară. 
Trebuie să dăm o altă educaţie secretarilor comitetelor judeţene. 

Tov. Petrescu spune că această problemă se discută de câţiva ani, dar nu se iau 
măsuri. Cere să fie o hotărâre în scris către toate org~ile de partid, ca să nu mai aştepte 
directive atunci când s-a publicat hotărârea. 

Tov. Gheorghiu-Dej cere ca, în legătură cu această problemă, să se facă o discuţie 
în presă şi să fie criticate asemenea metode. 

Tov. Liuba Chişinevschi arată că simte o mare răspundere pentru ceea ce s-a 
întâmplat, întrucât au lucrat Codul, l-au cunoscut, au avut ajutorul Secretariatului şi 
personal al tovarăşului Gheorghiu-Dej, că a fost chemată şi i s-a arătat că nu va fi simplă 
aplicarea lui, dar totuşi clupă votare au convocat comitetele centrale ale Uniunilor în loc să 
prelucreze în masă. Consideră că nu SW1t destul de legaţi cu masa muncitorilor, că 
şchioapătă legătura cu masele. Arată că în adunările sindicale se ţin discursuri de 2 ore, dar 
nu se discută problemele care îi frământă pe muncitori, că lipseşte critica în aceste adunări. 
Arată apoi că la Uniuni s-a întâmplat la fel ca la partid, că au aşteptat directiva Este de 
acord cu critica şi consideră că trebuie să se pună ca problemă centrală în munca 
sindicatelor lupta contra birocratismului şi problema legăturii cu masele. Consideră că este 
absolut necesară rezolvarea problemei planurilor de muncă, anwne ca să nu-şi facă fiecare 
organizaţie de masă planul e~ ci toate planurile org~ei de masă să fie încadrate în 
planul partidului. 

Tov. Gheorghiu-Dej arată că în ilegalitate partidul învăţa pe membrii de partid să-şi 
spargă capul pentru a asigura linia partidului în org~ile de masă, pentru a scoate faţa 
partidului. De exemplu, în chestiunea Codului Muncii, partidul a luat o hotărâre. Trebuia o 
mobiliz.are generală a sindicatelor, care să lupte pentru aplicarea lui, iar membrii de partid 
să stea în fiunte. Întâi trebuie înarmat partidul şi dacă acesta nu este pregătit, dacă 
sindicatele nu au asigurată linia, el poate suferi înfrângeri. Fonna organizatorică există, dar 
ea nu este aplicată. 

Tov. Moraru Stelian arată că este de acord cu critica făcută, că a dat dovadă de 
superficialitate şi miopie în sarcina pe care o are de a răspunde de secţia juridică. Consideră 
că aceasta a fost o lecţie din care a învăţat şi-şi ia angajamentul pentru a îmbunătăţi mtmca. 

Tov. Gheorghiu-Dej, în încheiere, consideră că problema a fost lămurită, că 

propunerile au fost primite şi trebuie recâştigat ceea ce s-a pierdut. La propuneri, adaugă să 
nu se privească Codul Muncii ca o chestiune de campanie, ci ca o sarcină pennanentă a 
partidului şi a sindicatelor. În ceea ce priveşte lipsurile în munca comitetelor de partid 
judeţene, în legătură cu aşteptarea directivelor, este de acord a se face o discuţie în presă şi 
vârful îndreptat împotriva acestor lipsuri, pentru a da organizaţiilor de partid conţinutul real 
al drepturilor şi obligaţiilor pe care îl au, pentru a fi într-adevăr organe de conducere. 

Cere să se întocmească un material director, pe baza căruia să se orienteze tovarăşii 
din comitetele judeţene de partid 
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ANEXĂ 

PRINCIPIILE GENERALE ŞI PROGRAMUL DE LUCRU 
PRIVIND REORGANIZAREA POLffiCĂ ADMINISTRATIVĂ 

A TERITORIULUI REPUBLICII POPULARE ROMÂNE 

Actuala împărţire administrativă a ţării a fost întocmită în 1925-1926, fiind o 
rămăşiţă a regimului burghezo-moşieresc. 

Organizarea judeţelor, oraşelor, plăşilor şi comunelor, dezvoltarea centrelor 
economice, ale căilor de comunicaţie, au fost detenninate de considerente politico-economice 
corespunzătoare interese lor de clasă ale moşierimii şi burghezimii. 

1) Organizarea politico-administrativă în 1925-1926 corespundea intereselor de 
exploatare de clasă, stării înapoiate a economiei, dezvoltării insuficiente a mijloacelor de 
comunicaţie, politicii de aservire a ţării intereselor imperialismului şi de împiedicare a 
dezvoltării sale generale, intereselor politicianiste locale ale partidelor burghezo-moşiereşti 
şi unui sistem administrativ-birocratic politic. 

2) Supravieţuirea acestui sistem de organizare politico-administrativă a teritoriului 
constituie o frână în dezvoltarea regimului de democraţie populară pe drumul construirii 
socialismului. 

Actuala împărµre administrativă separă în mod artificial şi dăunător regiunile 
industriale de cele agricole. 

Judeţele şi plăşile din sistemul administrativ burghezo-moşieresc constituiau 
circumscripţii administrative de control birocratic, care nu asigurau o bază proprie de 
aprovizionare şi împiedicau valorificarea bogăţiilor ţării ( de pildă judeţele: Rădăuţi, 

Suceava, Câmpulwig, Fălciu etc.). 
Există o repartiz.are disproporţionată a populafiei (populaţia din judeţele C<âmpu>lung 

Moldovenesc sau Făgăraş reprezintă de-abia 15% din populaţia judeţului Bihor. Există 
plăşi cu populaţia sub 15.000 locuitori, ca Loviştea-Argeş, Brezoiu-Vâlcea, Tulgheş-Ciuc, 
Năruja-Putna, Mahmudia-Tulcea şi altele care depăşesc 60.000 locuitori ca: Zimnicea, 
Câmpina, Tg. Ocna, Olteniţa, Alexandria etc. Unele comune sunt constituite dintr-un singur 
sat cu o populaţie sub 500 locuitori, comunele Văleni, Deta, Nicoleşti, Firtuşu, Cădăciu, 
Petreni din judeţul Odorhei, alte comune sunt alcătuite din sate numeroase cu o populaţie ce 
depăşeşte 10.000 locuitori; comwiele: Sendriceni, Suhărău, Vârful Câmpului, Vemiceni, 
Hânteşti, Hudeşti, Cotuşca, V eriştea, Darabani din judeţul Dorohoi, alcătuite din 4-9 sate cu 
o populaţie între 4.043 şi 11.379 locuitori), avem o disproporţie între întinderea teritorială a 
judeţelor (16 judeţe ale ţării nu depăşesc fiecare în parte 3.000 kmp, adică numai o treime 
din suprafaţa judeţelor Tulcea, Hunedoara, Bihor sau Ialomiţa). 

3) În strânsă legătură şi ca unnare a acestei situaţii, există greutăţi: în aplicarea 
politicii partidului şi guvernului, din cauza depărtării birocratice a centrului administrativ de 
unităţile populate. 

În realizarea şi unnărirea executării Planului de Stat 
În problema repartizmi cadrelor (numărul mare de unităţi administrative cere cadre 

numeroase de partid, sindicale, administrative, organizaţii de masă etc.) 
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Aceste considerente fac necesară o nouă organiz.are politico-administrativă a 
teritoriului RP .R 

II. 

Noua organizare politico-administrativă a teritoriului RP.R trebuie: 
1) Să corespundă organiz.ării statului de tip nou, regimului de democraţie populară 

care îşi exercită puterea prin organe alese - Sfaturile Populare - ce-şi trag autoritatea din 
legătura strânsă cu poporul muncitor pe care îl mobilizează şi organizează pe haz.a 
intereselor de clasă în opera măreaţă de construire a socialismului, în conducerea statului; 

2) Să exprime şi sub acest aspect rolul politic conducător al clasei muncitoare; 
3) Să asigure înfăptuirea legăturii nemijlocite între organul central al puterii de stat şi 

organele puterii locale, cu marea masă a poporului muncitor; 
4) Să înlăture separarea artificială a centrelor industriale pe regiunile agricole, să 

ducă la crearea de unităţi administrative armonioase întemeiate pe: 
a Studiul structurii social-economice şi perspectivei de dezvoltare; 
b. Unităţi naturale geografice şi 
c. Reţeaua căilor de comunicaţie; 
5) Să înlesnească transformarea socialistă a agriculturii. 
În raportul său la Congresul al XVI-lea al Partidului Comunist (b) al U.RS.S., 

tovarăşul Stalin a spus că: 
,,Nu poate exista îndoială că noi nu am fi putut executa munca uriaşă de 

restructurare a agriculturii şi de dezvoltare a mişcării colhoznice, dacă nu am fi exercitat 
raionarea. Mărirea valosti'-lor şi prefacerea lor în raioane, desfiinţarea guvernelor şi 
prefacerea lor în unităţi mai puţin mari ( cercuri), în sfârşit înfiinţarea regiunilor, ca puncte 
directe de sprijin a C.C. acesta este aspectul general al raionării. Scopul raionării - de a 
apropia aparatul de partid, sovietic şi economic, cooperatist de raion şi sat, pentru a obţine 
posibilitatea de a rezolva la timp problemele wgente ale agriculturii, a ridicării ei, a reconstruirii 
ei. În acest sens împărţirea în raioane a dat lD1 câştig miaş întregii noastre construcţii". 

6) Raioanele să devină unităţi economice administrative de mare însemnătate, 
puncte de întâlnire a structurii socialiste la sate. 

Să se asigure apropierea de raion şi comună a aparatului de partid, de stat, a 
organizaţiilor de masă, pentru a rezolva la timp problemele economice, politice şi 

social-culturale şi pentru a putea mobiliza poporul muncitor în vederea îndeplinirii Planului 
de Stat şi a sarcinilor legate de construirea socialismului. 

7) Să corespundă dezvoltării forţelor de producţie ale ţării, condiţiilor stabilite în 
Planul de Stat, pentru a contribui la lichidarea rămânerii în urmă a unor unităţi 

politico-administrative, la valorificarea resurselor locale, ţinând seama de perspectivele 
apropiate de dezvoltare economică a noilor unităţi. 

8) Să se ţină seama de condiţiile geografice, istorice şi naţionale. 
9) Să corespundă posibilităţilor de comlll1icaţie, dintre lll1ităţi şi centrele administrative. 
1 O) Să corespundă intereselor apărarii naţiooale ( despre punctul acesta nu se va vorbi public). 

• În limba rusă: volosti - unitate administrativă; comunitate; obşte. 
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Noua organizare politico-administrativă a teritoriului RP.R va cuprinde unnătoarele 
unităţi administrative: Judeţul (sau regiunea- oraşul , raionul şi comuna). 

I. ~ (sau regiunea) trebuie să fie o puternică unitate politico-administrativă 
teritorială, pe care să se sprijine direct Comitetul Central al P.M.R şi Guvernul RP.R în 
aplicarea politicii partidului şi statului. Pe cât posibil, această unitate să aibă baz.e proprii de 
aprovizionare locală. 

2. ~ trebuie să fie un centru politico-administrativ important, industrial şi 
comercial, întemeiat pe o concentrare masivă de populaţie. Vor fi trei feluri de oraşe: oraşe 
de însemnătate republicană (foste „asimilate cu judeţele"), oraşe subordonate direct 
judeţului care nu fac parte din raioane, oraşe subordonate raioanelor. 

3. Raionul să constituie o unitate organizatorică operativă din punct de vedere 
economic, politic, administrativ, alcătuit din mai multe comune, capabile să mobiliz.eze 
masele muncitoare pentru construirea socialismului (la delimitarea raionului se va ţine 
seama de particularităţile locale, de posibilităţile de dezvoltare a industriei, pe baza 
resurselor locale, de căile de comunicaţie etc.) Vor fi două feluri de raioane: a) raioane 
alcătuite din mai multe comune şi b) raioane orăşeneşti, sub împărţire ale oraşelor. 

4. Comuna este un centru important de populaţie ţărănească alcătuit din mai multe 
sate apropiate şi având în medie o populaţie de 3.000 locuitori. 

m. 
Întreaga lucrare de pregătire a noilor împărţiri administrative se va desfăşura sub 

conducerea unei Comisiuni desemnată de C.C., Comisia de Stat a Planificării (Secţia 
Organelor Conducătoare de Partid şi Secţia Propagandei şi Agitaţiei), vor fi consultate: 
Ministerul Agriculturii, Ministerul Comunicaţiilor, Ministerul Construcţiilor (pentru 
drumurile de interes local), Ministerul Învăţământului. 

Această Comisie va face apel la sprijinul specialiştilor de care va avea nevoie. 
Lucrarea Comisiunii se va desfăşura în trei etape şi anume: 
1. Delimitarea preliminară a judeţelor şi raioanelor. 
2. Controlul pe teren al acestei delimitări, prea.m şi a propunerilor de arondare a comunelor, 
3. Delimitarea definitivă a judeţelor, raioanelor şi comunelor pe baza confhmtării 

delimitării preliminare cu datele rezultate din controlul pe teren. 
I. Delimitarea preliminară cuprinde: 
a. Examinarea situaţiei tuturor oraşelor în raport cu importanţa lor politico

economică, precum şi legăturile lor cu comunele apropiate. Colectivul va împărţi oraşele pe 
cele trei categorii arătate mai sus, propunând când va fi cazul, comunele care unnează a fi 
subordonate unor oraşe ce nu fac parte din raioane rurale. 

Se vor wmări în practică problemele concrete ale fiecărei localităţi. 
b. Verificarea propunerilor de raioane ale Comisiunii de Stat pentru Aplicarea Legii 

Sfaturilor Populare. 
Colectivul va utiliz.a în analizarea propunerilor de raioane materialul documentar 

privitor la situaţia economică, situaţia demografică, situaţia bugetară etc., a fiecărui raion în 
parte. Înaintea fiecărei şedinţe, membrii acestui colectiv vor fi pregătiţi cu materialul 
necesar specific fiecărui departament 
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c. De asemenea, acelaşi colectiv va examina propunerile preliminare ale Comisiunii 
de Stat pentru Aplicarea Legii Sfaturilor Populare cu privire la arendarea comunelor, dându-şi 
avizul asupra numărului de comune propuse a face parte din fiecare raion sau judeţ 

d După încheierea acestor lucrări, propunerile vor fi înaintate C.C. al P.M.R 
Il. Verificarea delimitărilor preliminare. 
Proiectul de delimitare va fi verificat pe teren. Verificarea va imnări: 
a Mobilizarea activului de partid, de stat şi al organizaţiilor de masă în sprijinirea 

acţiunii de reîmpărţire administrativ-teritorială. 
b. Strângerea propunerilor în vederea corectării greşelilor strecurate în delimitarea 

preliminară a judeţelor şi raioanelor şi îmbunătăţirea acestor delimitări pe baza propunerilor masei. 
c. Delimitarea precisă a noilor cormme, pe baza W1ei serioase cercetări a realităţilor locale. 
În pregătirea acţiunii de verificare se vor convoca secretarii judeţenei P .M.R şi 

preşedinţii comitetelor provizorii judeţene într-o conferinţă de instructaj în care se va 
prelucra întreaga problemă. 

Verificarea va cuprinde următoarele pW1cte: 
a Verificarea delimitării judeţenelor. 
Verificarea va fi făcută de echipe cuprinzând delegaţi ai C.C. al P.M.R, Comisii de 

Stat a Planificării. Această echipă va convoca la consfătuiri speciale activul de partid, al 
organizaţiilor de masă şi al aparatului de stat, specialişti, tehnicieni evidenţiaţi în muncă, 
pentru a dezbate propllllerile de delimitări. 

b. Verificarea delimitării raioanelor se va face de către comisiile judeţene alcătuite 
dintr-un membru delegat al Comitetului Judeţean al P.M.R, membru al Comitetului 
Provizoriu Judeţean şi şeful centrului judeţean de planificare. Aceste comisii vor utiliza în 
m\Dlca lor specialişti din judeţ de care vor avea nevoie. Lucrările acestei comisii vor fi 
îndnunate de către un delegat permanent al Comisiei Centrale pentru delimitarea teritorială, 
desemnat de către C.C. al P.M.R 

c. După aceasta, aceleaşi comisii completate potrivit necesităţilor vor face delimitarea 
comW1elor ţinând seama de propW1erile existente, sprijinindu-se pe adtmări populare de sate şi 
com\Dle. Comisiile vor întocmi rapoarte asupra lucrărilor lor, motivându-se şi 
docmnentându-se eventualele propuneri de modificare a proiectului întocmit 

m. După încheierea lucrărilor de verificare, întreg materialul va fi revăzut de către 
Comisia Centrală care va stabili forma definitivă a proiectului de împărţire şi-l va supune 
C.C. al P.M.R. şi Marii Adunări Naţionale. 

Până atllllci, toate departamentele şi instituţiile interesate vor trebui să redacteze 
instrucţiunile necesare pentru reorganizMea aparatului lor administrativ pe baza 
materialului informativ prealabil, pe care-l va primi de la Comisia Centrală. 

... 
D.A.NJ.C., fond C.C. al, P.C.R.-Cancelarie, dosar 46/1950, f 5-12. Anexe f 13-19 -

Principiile generale şi programul de lucro privind reorganizarea politico-administrativă a 
teritoriului R.P.Române. 
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26. 1950, iulie 18. Procesul-verbal al şedinţei Biroului Politic priYind ProiecJul de 
Rezoluţie a Plenarei C.C al P.MR cu privire la rezultatele verificării membrilor de partid 
şi la primirea de noi membri. Anexă- Teze pentru proiectul de Hotărâre a Plenarei C. C al 
P.MR din 15-17 mai 1950 cu privire la rezultatele verificării membrilor partidului. 

Procesul-Verbal nr. 9 
al şedinţei Biroului Politic 

din 18 iulie 1950 

Asistă tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Iosif Chişinevschi, Alexandru 
Moghioroş, Emil Bodnăraş, Miron Constantinescu, Theodor lordăchescu, Gheorghe 
Vasilichi, Ştefan Voitec, IosifRangheţ, Vasile Vaida. 

Prezidează tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
1. Proiectul de rezoluţie a Plenarei C.C. al P.M.R cu privire la rezultatele verificării 

membrilor de partid şi la primirea noilor membri de partid 
S-a hotărât: 
A se aproba proiectul de rezoluţie şi a fi publicat în presă. 

TEZE 
PENfRU PROIECTUL DE HOTĂRÂRE A PLENAREI C.C. AL P.M.R DIN 15-17 

MAI 1950 CU PRIVIRE LA REZULTA TELE VERIFICĂRII MEf\.1BRILOR 
PARTIDULUI 

I. Importanţa acţiunii de verificare în perioada construirii socialismului, când partidul 
fiind forţa conducătoare, trebuie să-şi revizuiască temeinic rândurile, să le cureţe de 
elemente străine, duşmănoase etc., să asigure compoziţia sa de clasă prin predominarea 
elementului proletar în partid, pentru a-şi întări omogenitatea, a-şi consolida unitatea, a-şi 
mări combativitatea şi a-şi asigura legătura cu masele. 

II. Atunci când partidul clasei muncitoare devine partid de guvernământ este 
inevitabilă pătrunderea în rândwile sale a elementelor mic-burghez.e, carieriste, aventuriste, 
duşmănoase, care folosesc metodele cele mai iscusite pentru a se strecura în partid. 

De aici necesitatea pentru partidul de guvernământ, care se sprijină pe clasa 
muncitoare de a-şi ascuţi la maximwn vigilenţa revoluţionară, pentru a feri şi apăra partidul 
de întinarea rândurilor sale prin pătrunderea unor astfel de elemente. 

m. Curăţirea rândurilor partidului şi asigurarea compoziţiei proletare constituie una 
din cerinţele partidului de tip nou. 

IV. Partidul Muncitoresc Român, unnând învăţătlll'a lui Lenin şi Stalin, care trece ca 
un fir roşu prin întreaga operă de construire a partidului de tip nou, anwne că în partidul 
clasei muncitoare trebuie să predomine în mod hotărâtor elementul proletar, curăţindu-şi în 
acest scop în pennanenţă rândmile de elemente duşmănoase, oportwriste, mic-burghez.e etc. 
şi, folosind experienţa partidului bolşevic, a trecut în noiembrie 1948 la verificarea 
membrilor de partid, pe baza sarcinilor trasate de Congresul de Unificare. 

V. Rezultatele cele mai importante ale acţiunii de verificare: 
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1. Verificarea a eliminat o bună parte clin elementele duşmănoase, descompuse, 
exploatatoare, afaceriste, imorale, strecurate în rândurile partidului - circa 192.000 - clin 
care mai mult de jwnătate erau elemente duşmănoase, iar restul oportunişti, carierişti, 
oameni întâmplători, precum şi un anumit nwnăr de înscrişi în mod formal în partid. 

O asemenea micşorare a nwnărului de membri nu constituie un minus ci dimpotrivă 
un plus, o întărire importantă a forţelor partidului, o echilibrare a lui, pentru că se eliberează 
de balasntl elementelor duşmănoase şi descompuse, care denaturează linia partidului şi 
frânează avântul construcţiei socialiste. 

2. Verificarea a fost o acţiune organizatorică politică de consolidare a cadrelor. 
3. Verificarea a dus la îmbW1ătăţirea compoziţiei sociale a partidului şi la ridicarea 

combativităţii cadrelor conducătoare de partid, a organelor de partid şi a comWlÎŞtÎlor clin 
aparatul de stat 

4. Verificarea a făcut posibilă CW1oaşterea mai temeinică a cadrelor partidului şi pe 
această bază s-au putut promova în aparatul de partid şi în aparatul de stat, peste 40.000 
activişti de partid 

5. Comitetele de partid judeţene şi de plasă, învăţând clin exemplul demascării 
elementelor duşmănoase pătrunse în partid şi a metodelor folosite de acestea, au reuşit să 
descopere lipsuri şi greşeli proprii în munca organizatorică de partid, manifestate prin 
practicarea Wlor metode antipartinice: metode cazone de comandă, antrenarea în acţiuni 
potrivnice liniei partidului, gâtuirea criticii şi autocriticii, sectarism, oportunism, 
birocratism, izolare de mase etc. şi au luat măsuri pentru îmbunătăţirea muncii prin 
înlăturarea lipsurilor descoperite. 

6. Ca minare a antrenării maselor largi fără de partid în acţiunea de verificare, a 
crescut influenţa şi autoritatea partidului în mase. 

7. Verificarea a scos la iveală haosul şi dezordinea care domneau în W1ele organizaţii 
de partid în ce priveşte păstrarea docwnentelor de partid şi ţinerea evidenţei şi a pus ordine 

. în gospodăria docwnentelor de partid, în mllllca de evidenţă a membrilor de partid. 
8. Verificarea a lovit în planurile duşmanilor partidului şi ai regimului nostru, care 

sperau să submineze partidul cu ajutorul elementelor duşmane strecurate în rândurile sale. 
Întărirea partidului prin acţiW1ea de verificare reprezintă o întărire a forţelor păcii. 
VI. Toate acestea au asigurat rezolvarea în mod favorabil a sarcinei principale trasată 

în hotm"ârea Biroului Politic clin noiembrie 1948, prin înlăturarea unei părţi însemnate clin 
elementele duşmănoase, descompuse, străine etc. strecurate în rândrurile partidului nostru. 

VII. Plenara C.C. consideră că cea mai importantă problemă, după terminarea 
acţiunii de verificare, este pe de o parte consolidarea prin toate mijloacele a mllllcii uriaşe 
efectuată-de comisiile de verificare şi de toate organizaţiile de partid: ... ," iar pe de altă parte 
însuşirea temeinică a învăţămintelor ce trebuie trase clin această acţiune. 

vm. Principalele învăţăminte ale acţiunii de verificare: 
1. Membrii de partid şi organizaţiile de partid au uitat învăţătura leninist-stalinistă că 

partidul proletariatului trebuie în primul rând să ducă o politică revoluţionară proletară în 
ceea ce priveşte compoziţia lui socială, făcând să predomine elementul proletar în partid, 

• Aşa în text. 
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care să-l ferească de influenţa şovăielii mic-burgheze şi în al doilea rând cu privire la 
puritatea rândurilor partidului, la apărarea partidului de întinarea rândurilor sale prin 
pătrunderea unor elemente duşmănoase, oportuniste, carieriste. 

2. Membrii de partid şi organizaţiile de partid s-au îndreptat de la teza leninist-stalinistă 
că elementele duşmănoase, carieriste, aventuriste recurg la metodele cele mai iscusite 
pentru a pătnmde în rândurile partidului atunci când acesta devine partid de guvernământ şi 
folosesc în acest scop bunăvoinţa oportwJ.istă a unor membri de partid, precum şi atitudinea 
nepăsătoare de gură-cască a altora. 

Numai aşa se explică abaterile grave de la învăţătura leninist-stalinistă şi de la 
prevederile statului partidului nostru cu privire la compoziţia lui socială, care s-au produs 
după 23 august 1944, când elemente neproletare, mic-burgheze au pătruns în masă în 
partid, copleşind elementul proletar, când în rândurile partidului au putut pătnmde criminali 
de război, infonnatori, afacerişti şi alte elemente duşmănoase. 

3. Numai lipsa de vigilenţă revoluţionară a membrilor de partid şi a organizaţiilor de 
partid poate explica faptele de încălcare grosolană a prevederilor statutului nostru cu privire 
la modul de înscriere individuală în partid, comise de organiz.aţiile de partid care au primit 
membri noi fără o verificare serioasă şi adeseori în masă. Această încălcare a statutului 
partidului nostru a creat condiţiile pentru întinarea rândurilor partidului prin pătrunderea în 
rândurile sale a unor duşmani vădiţi, care, reuşind să obţină carnetul de membru de partid, 
îşi duceau la adăpostul lui acţiunea contrarevoluţionară de subminare a partidului şi a 
puterii de stat. Unificarea a avut în general un mare rol pozitiv, dar ea a dus totodată la 
înrăutăţirea compoziţiei partidului. 

4. Numai lipsa de vigilenţă revoluţionară a membrilor de partid poate explica 
dez.ord.inea ce a domnit în unele organizaţii de partid cu privire la păstrarea documentelor 
de partid şi la ţinerea evidenţei de partid, fapt care a făcut ca la verificare să se descopere 
mii de dosare ce nu se ştia cui aparţin şi ca mii de membri de partid să nu se prezinte la 
verificare, pentru că deşi fuseseră înscrişi în mod formal, ei au continuat totuşi să figureze 
ca membri de partid 

5. Numai lipsa vigilenţei revoluţionare de clasă poate explica faptul că duşmanul a 
putut să pătrundă în însuşi aparatul de partid şi să ocupe funcţii de răspundere. 

6. Un învăţământ important al acţiunii' de verificare este acela că numai datorită 
lipsei unei munci permanente de verificare şi control din partea aparatului central, a 
comitetelor judeţene şi de plasă, asupra modului în care se aplicau prevederile statutului 
partidului nostru cu privire la compoziţia partidului şi la modul de primire în partid, s-au 
putut întâmpla toate aceste abateri. 

IX. Plenara C.C. al P.M.R obligă toate organiza.ţiile de partid să însuşească în mod 
temeinic învăţămintele trase din acţiunea de verificare. 

Numai însuşind şi aplicând principiile leninist-staliniste şi experienţa partidului 
bolşevic cu privire la structura proletară a partidului de tip nou, numai ascuţind prin toate 
mijloacele vigilenţa revoluţionară a membrilor de partid, numai ridicând nivelul muncii 
organizatorice la nivelul sarcinilor politice, organizaţiile de partid vor putea să 

desrădăcineze definitiv metodele străine, antipartinice şi vor reuşi să facă din statutul 
partidului nostru haz.a de nezdruncinat a vieţii interne de partid 
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X. În wma acţiwrii de verificare, prin eliminarea wiei bwie părţi a balastului de 
elemente duşmănoase şi străine, prin pwierea wiei anumite ordini în păstrarea 
docmnentelor de partid şi ţinerea evidenţei membrilor de partid, s-a creat posibilitatea de a 
se admite primirea de noi membri de partid. 

XI. Plenara atrage atenţia, la reînceperea primirii de noi membri, asupra primejdiei 
autoliniştirii şi a considerării că prin acţiwiea de verificare partidul a reuşit să descopere şi 
să înlăture toate elementele duşmănoase şi străine. 

Elemente duşmănoase ca acelea descoperite cu ocazia proceselor bandelor de spioni 
ale lui Rajk şi Kostov se găsesc nu numai în celelalte ţări de democraţie populară, asemenea 
monştri se pot găsi şi în rândurile noastre, în Republica noastră populară. 

Învăţămintele verificării trebuie să ducă la o sporire a vigilenţei de partid şi în afara 
organelor de partid să stea şi în viitor ca o sarcină importantă, descoperirea şi înlăturarea din 
partid a elementelor duşmănoase şi străine care au reuşit să se menţină în partid sau care vor 
încerca în viitor să pătnmdă în rândurile sale. 

Lupta pentru curăţirea rândurilor partidului trebuie să constituie o preocupare 
permanentă de zi cu zi a fiecărui organ de partid, a fiecărei organizaţii de partid şi a fiecărui 
membru de partid în parte. 

XII. Plenara C.C. previne din nou organizaţiile de partid că primirea de noi membri 
de partid poate avea loc numai cu respectarea strictă a principiilor leninist-staliniste cu 
privire la modul de primire în partid, şi a prevederilor Statutului P.M.R, că sub nici o formă 
nu se pot primi membri de partid în grupuri, pentru a nu întina rândurile partidului prin 
înscrierea unor elemente întâmplătoare. 

XIII. Organizaţiile de partid trebuie să atragă în partid pe cei mai buni şi mai 
merituoşi oameni, fruntaşi în producţie, în ştiinţă, în viaţa publică, elemente devotate clasei 
mwicitoare. În ultimii trei ani în jwul partidului au crescut cadre noi, verificate în diferitele 
sectoare ale luptei pentru socialism, din care vor trebui recrutaţi noii membri de partid 

XIV. Organizaţiile de partid vor v(?ghea ca membrii noi să fie recrutaţi înainte de 
toate dintre mwicitorii din industria grea- metalurgie, petrol, C.F .R, cărbwie - cu un stagiu 
mai mare în producţie, evidenţiaţi în producţie, care prin munca lor şi-au dovedit 
devotamentul faţă de partid şi RP.R 

Se va aplica învăţătura leninist-stalinistă asupra noţiwrii de muncitor, adică acela 
care fiind mulţi ani în fabrică a putut să-şi însuşească psihologia proletară. 

XV. În vederea asigurării unei compoziţii sociale juste a partidului, se stabileşte un 
stagiu de candidat, diferenţiat pentru diversele categorii sociale. 

XVI. Se vor lua toate măswile pentru buna gospodărire a documentelor de partid şi 
asigurarea securităţii absolute a lor. 

XVII. Primirea de candidaţi de partid se va face în spiritul unei ascuţite vigilenţe de 
clasă, pentru a împiedica pătrunderea în partid a unor elemente nedemne, străine de clasa 
m\Dlcitoare sau chiar duşmănoase. 

·. XVIII. Trebuie să veghem ca muncitorii să formeze nu mai puţin de 60% din 
mnnarul m~brilor nou primiţi. 

XIX. Plenara C.C. avertizează organizaţiile de partid că primirea noilor membri şi 
candidaţi de partid se va face pe baza wiei selecţiuni individuale, prin respectarea strică a 
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prevederilor Statutului P.M.R cu privire la recomandări şi prin excluderea cu desăvârşire a 
metodei de primire în grup, aceasta fiind inadmisibilă şi dăunătoare pentru partid 

T 
DA.N.LC..fond CC. al P.C.R. -Cancelarie, dosar 51/1950.f 2, 3-8. 

27. 1950, august 30. Stenograma şedinţei Biroului Politic şi a Biroului Organizatoric 
privind raportul asupra proiectului de lege pentrn raionarea administrativ-economică a 
RP.R şi proiectul de lege pentrn alegerea deputaţilor în Marea Adunare Naţională şi 
Sfaturile Populare, prezentate de Teohari Georgescu, vicepreşedinte al Consiliului de 
Miniştri şi ministrn al Afacerilor Interne. 

Şedinţa Biroului Politic şi a Biroului Organi7.atoric 
din 30 august 1950 

Şedinţa se deschide la orele 18:15. 
Tovarăşul Vasile Luca deschide şedinţa, ammţând primul punct la ordinea de zi: 
Raportul tovarăşului Teohari Georgescu despre raionare. 
Tovarăşul Teohari <Georgescu> citeşte raportul, dând unele explicaţii în legătură cu 

reducerea unor regiuni ca Vâlcea, Botoşani etc. Au fost făcute unele propuneri, 
urmărindu-se să se ajungă de la 28 la 24-25 regiuni. Comisia a studiat aceste propuneri, 
care nu au putut să fie acceptate pentru că s-ar fi creat regiuni prea mari. Reducerea la 28 
regiuni în loc de 58 de judeţe se consideră cea mai potrivită. O reducere mai mare ar da 
regiuni prea mari care ar provoca greutăţi din punct de vedere administrativ, al 
comunicaţiilor şi al cadrelor. 

Citeşte în continuare raportul. 
În legătură cu oraşele care au trecut înapoi la categoria de comune, tovarăşul Vasile 

Luca cere să se dea un exempllL 
Tovarăşul Teohari citeşte apoi denumirea regiunilor cu capitalele lor. 
Întrebări: 
Tov. Stoica: Am înţeles că Bucureştii formează o regiune în sine. Regiunea a 12-a 

va fi Bucw-eşt:i cu tot teritoriul stabilit Acelaşi lucru va fi pentru Stalin şi alte câteva 
regiuni? 

Tov. Teohari: Va fi Bucw-eşt:i oraş şi regiunea Bucureşti, cu centru tot la Bucureşti. 
Sunt 28 regiuni. Se consideră că nu mai mergem la nwnărul de oraşe care aveau legătură 
directă cu centrul, ci numai la 6 oraşe importante, între ele Bucureşti, care nu SW1t supuse 
regiunii, ci direct guvernului. În ce priveşte oraşele care sunt subordonate raioanelor, nu 
avem asemenea situaţie, dar sunt comune, cum sunt lângă Bucureşti, pe care dacă le-am 
trimite la raion ar trebui să meargă 25 km distanţă, şi atunci sfaturile sunt legate direct de 
Bucw-eşt:i. 
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Tov~ Stoica: Am auzit că Tulcea va aparţine regiunii Galaţi. Care SWtt 
considerentele economice care au detenninat aceasta? 

Tov. Teohari: Tulcea gravitează spre Galaţi. 
Tov. Miron: Pescarii din Deltă merg la Galaţi. Acesta e centrul economic; nu merg 

pe mare la Constanţa. Aceasta nu e o legătură firească. 
Tov. Teohari: Întrebarea pusă de tovarăşul Stoica a fost discutată foarte mult în 

cadntl comisiei. Propunerea iniţială a fost aşa cum ar vrea tovarăşul Stoica, dar când s-a 
m-n pe teren s-a consultat localnicii şi s-a văzut că s-ar fi creat o situaţie artificială clacă s-ar 
fi încorporat Tulcea la Constanţa. 

Tov. Petrescu: Numai Bucureştii se împarte în raioane? 
Tov. Teohari: Deocamdată s-a făcut o propunere să ramână raionarea nwnai la 

Bucureşti. În restul oraşelor rămâne să se studie7.e mai mult propunerile, cu date mai concrete. 
Tov. Luca: Am o întrebare în ce priveşte regiunea Stalin. În ziarul ,,Magyar Sz6" 

era regiunea Braşov şi oraşul Stalin. Trebuie fixat clar şi să ştie presa că regiunea se va 
numi clupă, oraşul Stalin. 

Discuţii 

Tov. Luca: Când am fost în Trei Scaune, oamenii au ridicat întrebări în legătură cu 
Oituz. E problema munţilor cu creşterea de vite. Legătura munţilor gravitează spre Breţcu. 
Şi tăiem locurile de păşunat; nu e aşa simplu să pui pe creştetul munţilor graniţe. 

Tov. Teohari: Ne-am preocupat de problema ridicată de tovarăşul Luca. Noi am 
vrut să rămânem la situaţia de azi. Dar dacă ne-am fi luat mecanic după situaţia de azi, s-ar 
fi putut da naştere la nemulţwniri. 

Tov. Miron: În Ciuc şi în regiunea Bucovinei se pune problema păşunilor. 
Tovarăşul Miron citeşte Decretul de raionare adrninsitrativ-economică a Republicii 

Populare Române. 
Tov. Miron: Introducerea mi se pare cam confuz formulată. 
Tov. Rangheţ: N-ar fi mai just ca în loc de „participarea maselor muncitoare la 

conducerea organelor statului" să fie direct „participarea la conducerea statului''? 
Tov. Teohari: E vorba de organe ale puterii de stat 
Tov. Luca: Organule însuşi conducător. 
Tov. Miron: Aş propune să fie formulat „la conducerea statului" şi în continuare ,,a 

organelor locale", pentru că conducerea statului înseamnă şi organele centrale. Ar însemna 
că până la acest decret n-am asigurat această participare a maselor largi la conducerea statului. 

Tov. Bunaciu propune „Conducerea statului prin organele centrale şi organele locale". 
Tov. Luca: Mi se pare că acest alineat nu are ce căuta. E vorba aici de raionare, nu 

de soviete, de Sfaturi Populare. Nu prin raionare participă masele, ci prin sfaturile populare. 
Acest lucru ar trebui scos pentru că el e în legea pentru sfaturile populare: participarea 
maselor largi în conducerea statului. Raionarea are alt scop, acela de a armoniza 
dezvoltarea industrială şi agricolă a teritoriului ţării, a diferitelor regiuni şi raioane. 

Tov. Teohari: Deci e o propunere concretă de a se şterge alineatul 2. 
Tov. Luca: Nu ştiu dacă motivarea din decret „pentru apropierea partidului de 

mase" este bună. Nu e vorba de a apropia, ci de o mai bună organizare a dezvoltării 
socialiste. 
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Tov. Miron: Propun să se înceapă cu alineatul 3. Nu trebuie spus prin decret că 
apropiem partidul de mase. 

Tov. Luca: Pentru o mai bună organiz.are a satelor, a raioanelor; nu are nimic 
comun cu apropierea de mase. Organiz.area înlesneşte o oarecare apropiere a aparatului de 
masă dar nu atât prin raionare cât prin sfaturile populare. Nu puteam face raionare cu vechii 
prefecţi şi primari; cu aceştia nu se făcea nici o apropiere între guvern şi masă. Acum se 
face apropierea prin descentralizarea diferitelor activităţi, economice, culturale, prin 
organele puterii de stat acolo. Scopul este tocmai de a înlesni construirea socialismului şi 
tocmai această descent:raliz.are să fie ajutată prin raionare, ca să formeze o unitate 
economică, culturală, naţională, aceste regiuni. Scopul principal e spus aici: ,,asigurarea 
dezvoltării armonioase a industriei şi agriculturii, construirea socialismului şi ridicarea 
nivelului de trai al oamenilor muncii". Am o întrebare. Raionarea se face în oraşe numai în 
cele asimilate regiunii; cred că nu e just. Sunt oraşe destul de mari care nu sunt asimilate 
regiunii şi vor fi greutăţi. 

Tov. Teohari: Am asimilat regiunii oraşele cu peste 100.000 locuitori. Am pornit de 
la principiul sovietic. 

Tov. Luca: Un oraş ca Sibiu era aproape 100.000 locuitori, iar Timişoara are peste 
100.000. 

Tov. Petrescu: Sunt 8 oraşe asimilate cu regiunea. Am vrut să împărţim 6 în raioane 
şi nu ne-a ieşit. 

Tov. Miron: Aradul are mai multă industrie grea decât Timişoara sau Cluj, dar 
populaţia e mai mică. 

Tov. Petrescu: Fă propunerea ca Aradul să fie inclus în această categorie de oraşe. 
Tov. Stoica: Să rămână alineatul 3 dar să fie adăugat „aparatului de stat'' pentru că 

acest lucru are mare importanţă; e argumentul economic, social şi politic. Unul din 
argumentele politice e apropierea de aparatul de stat. În interiorul aliniatului 3 să fie adăugat 
,,şi a înlesni apropierea organelor de stat de poporul muncitor". 

Tov. Luca: Este de acord. 
Tov. Răutu: Cred că numele regiunilor şi capitalelor de regiuni ar trebui trecute 

chiar în decret În Uniunea Sovietică sunt trecute chiar în Constituţie. Să se modifice ca 
numele regiunilor şi a capitalelor lor să fie trecute chiar în corpul decretului şi nu în anexă. 

Tov. Luca: Sunt de acord. Aceasta are importanţă politică. Elemente duşmane din 
Ungaria spun că desfiinţăm secuimea şi îi romanizăm. Cu atât mai mult trebuie arătat, nu 
prin anexă, ci în corpul decretului că secuimea nu e risipită în alte părţi ci vor fi la W1 loc 
formând majoritatea din punct de vedere naţional. 

Tov. Voitec: Cred că articolul 5 e de prisos. Ajunge „Capitala ţării e W1 oraş asimilat 
regiunii". De ce să mai repetăm? 

Tov. Miron: Numele Bucureşti trebuie pus. 
Tov. Voitec: Articolul 6: Raionul de oraş e o suounpărţire a Capitalei RP.R sau a 

oraşelor asimilate regiunii. Cred că e o repetare inutilă. 
Tov. Petrescu: Eu cred că e just. Noi am formulat astfel că Capitala nu e un oraş 

oarecare, ci capitala ţării. Poziţia ei trebuie arătată în mod special, tocmai pentru a sublinia 
importanţa oraşului care e capitala ţării. 
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Tov. Miron: Consider mai potrivit să spunem oraş de importanţă republicană. 
Tov. Teohari: Am discutat mult problema asta. Ar fi oraş de importanţă republicană 

sau asimilat regiunii, oraş subordonat regiunii, cum să spwtem? 
Tov. Răutu: Să se spwtă „oraş de importanţă republicană, oraş de importanţă 

regională, oraş de importanţă raională". Cum avem întreprinderi de importanţă republicană 
să avem şi oraşe. 

Tov. Miron: Chestiunea cu ,,asimilat" n-a prins, oamenii nu înţeleg. 
Tov. Răutu: Să spwtem de subordonare republicană, de subordonare regională. 
Tov. Teohari: Putem spune: subordonat republicii, subordonat regiunii, subordonat 

raionului, în loc de ,,asimilat''. 
Tov. Răutu: Toate categoriile de oraşe sunt subordonate republicii. Să spwtem 

oraşe de subordonare republicană, oraşe de subordonare regională. 
Tov. Teohari: Propun ca Biroul Politic să însărcineze comisia să studieze din nou 

această chestiwte. 
Citeşte lista oraşelor care au fost retrogradate la categoria de comwtă. 
Criteriul la aceasta a fost faptul că 99% din populaţie se ocupă cu agricultura. Aceste 

oraşe sunt sate mai mari şi populaţia a cerut acest lucru. 
Tov. Luca: Vor plăti impozite mai puţine. Aşa plătesc impozit pentru grădinărit şi 

pe viitor vor plăti impozit sătesc. 
Tov. Miron: După câte îmi amintesc, Filipeşti de Târg e centru carbonifer, în plină 

dezvoltare; industria carboniferă va lua mare dezvoltare în planul cincinal. 
Tov. Stoica: Filipeşti de Târg nu e centru carbonifer, ci Filipeşti de Pădure. 
Tov. Rădăceanu: Nu se poate spwte că Siretul e sat Locuitorii nu sunt ţărani. Nu 

are caracter predominant agricol, ci comercial. 
Tov. Teohari: În dreptul sovietic se prevede că aşez.ările cu peste 50% ocupaţii alta 

decât agricolă sunt oraşe. Noi am mers mai departe. Numai dacă 45% sunt muncitori facem 
oraş. Ceea ce am făcut noi sunt propunerile de jos. 

În legătură cu raionarea şi împărţirea Bucureştiului în raioane, s-au făcut propuneri 
de numire a raioanelor din Bucureşti. Aş ruga tovarăşii să-şi spună părerea. 

Tovarăşul Teohari citeşte numele raioanelor, arătând ce cartiere cuprinde fiecare raion. 
Tov. Rangheţ: Ar trebui ca raionul Stalin să cuprindă cartiere proletare. 
Tov. Teohari: Raionul I. Stalin cuprinde şoseaua, Băneasa până la Piaţa Victoriei. 

Trebuie să ţinem seama de schimbările produse. Acum nu se mai poate vorbi de un cartier 
al burgheziei. Cei care stăteau înainte în acest sector stau acum la 13 septembrie, Tudor 
Vladimirescu etc. 

Tov. Chivu Stoica: Cred că nu trebuie să dăm unui raion numele tovarăşului 
Gheorghiu-Dej, ci unui oraş. 

Tov. Luca: Una nu exclude pe cealaltă. Se poate da numele şi unui oraş. 
Tov. Răutu: În ce priveşte raionul 13 Septembrie, am toată admiraţia pentru 

pompieri, dar nu e cazul să se dea atâta importanţă încât să se dea numele unui raion 
Tov. Luca e de aceeaşi părere. 
Tov. Miron: Mai repede să dăm numele „11 iunie". Sau mai bine să dăm acestui 

cartier muncitoresc numele ,,Lenin". E foarte just Lenin în loc de „13 Septembrie". 
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Tov. Petrescu: Rămâne de precizat dacă raioanele coresptmd denumirilor. 
Tovarăşii studiază pe hartă cartierele cuprinse în fiecare raion. 
Se trece la proiectul de lege pentru alegerea dej,utatilor şi Sfaturilor Populare. 
Tov. Teohari: Vreau să dau câteva lămuriri în legătură cu proiectul care vi se 

prezintă. Proiectul a fost întocmit pe baza principiilor aprobate de Biroul Politic, când am 
avut şedinţă în legătură cu acest proiect S-a pus o problemă: ce proiect prezintă comisia? 
Un proiect de lege electorală pentru alegerea sfaturilor şi altul pentru alegerea deputaţilor, 
sau pentru alegerea deputaţilor pentru Marea Adunare Naţională şi a Sfaturilor. Am făcut 
iniţial tm proiect care cuprinde şi Legea pentru Sfaturi şi Legea pentru Marea Adunare. 
Ne-am frământat şi am ajuns la concluzia să ne prezentăm cu două legi. Alegerea pentru 
Sfaturi şi alegerea pentru Marea Adunare, când o să fie. Înainte era o lege greoaie; se 
intercalau articolele şi legea era întreruptă. Acwn s-a venit cu proiectul ce vi se prezintă. A 
fost o discuţie să pornim cu o lege scurtă de principii şi venim pe unnă cu un regulament, 
dar când am comparat am văzut că în mare măsură regulamentul copiază legea. Am văzut 
că în Uniunea Sovietică există regulament care cuprinde totul; nu există lege, ci regulament, 
pentru că Constituţia (sic!) fixează principiile. Noi ne-am oprit la acest proiect de lege. 

Tov. Luca: La noi se obişnuieşte şi lege şi regulament Se pot face amândouă. În 
lege să se fixeze principiile. La noi a fost nevoie şi de un regulament pentru că legea era 
rigidă şi nu avea posibilitatea când era nevoie de o schimbare. În Uniunea Sovietică legea 
are câteva pmcte şi rămâne neschimbată şi regulamentul se republică mereu. 

Eu propun ca din legea aceasta să vedem părţile esenţiale. 
Cap. I despre candidaturi şi propuneri. Smt 2 capitole importante: I şi V. 
Tovarăşul Bunaciu citeşte proiectul. 
Tov. Rădăceanu: După ce criterii s-au condus tovarăşii când au fixat numărul de 

locuitori pe circumscripţii? 5000 locuitori într-o circumscripţie în Capitală ar însemna 240 
deputaţi. 

Tov. Bunaciu: S-a luat în socoteală numărul de deputaţi necesari pentru a conduce o 
unitate, numărul minimum necesar pentru aceasta. În jurul Sfatului Popular pot fi comisii în 
care vor lucra deputaţii acestor Sfaturi Populare. Pentru ca să avem 240 deputaţi am 
împărţit numărul populaţiei la 240. Aşa am calculat şi în alte oraşe. În Uniunea Sovietică 
este acelaşi criteriu numeric, până la comună. Noi însă am mers la commă cu liste. 

Tov. Stoica: La articolul 5 cum e formulat? Cei care deţin sau au deţinut mijloace de 
producţie, cu care exploatează sau au exploatat munca altora? 

Tov. Luca: Vrea să spună că deţinând mijloace de producţie au exploatat şi 
exploatează munca altora. Aici poate fi băgat şi micul meseriaş şi just este să nu fie. Propun 
să se adauge: ,,exceptând micii meseriaşi". Noi atragem în cooperaţie pe cei care au 2-3 
muncitori şi ~tunci nu putem să le luăm drepturile politice. Noi am mai formulat în aşa fel 
că am păgubit statul cu miliarde şi am lipsit piaţa de producţie. Noi când organizăm pe 
micii meseriaşi produc lucruri minunate. Am făcut greşeli cu- stângismul nostru faţă de 
micii meseriaşi. 1n condiţiile actuale ale luptei pentru pace, în lupta largă a proletariatului cu 
masele largi împotriva imperialismului pentru independenţa naţională frontul nostru trebuie 
să fie mai larg, cu toate că partidul clasei mmcitoare trebuie să fie forţa conducătoare, ·dar -
se lărgeşte mult baza de mase. Elementele duşmane, cunoscute, trebuie eliminate pe bază 
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politică. Sllllt meseriaşi care şi-au făcut llll atelier pentru că nu puteau mllllci în altă parte şi 
au fost excluşi din partid ca exploatatori; iar acum cu definiţia aceasta i-am exclude pe toţi 
de la alegeri. . 

Tov. Răutu: Un inginer care a avut o antrepriză şi lucrează acwn la tovarăşul Borilă nu 
poate fi fiiră drept de vot Ar fi mai bine să spllllem ,,sunt exceptate elementele capitaliste şi 
chiabureşti". Aceşti oameni, tehnicienii, când vor citi legea vor spune că nu au drept de vot 

Tov. Luca: Trebuie găsită o fonnulă care să asigure dreptul la vot a tuturor acestor 
categorii şi de meseriaşi şi de întreprinz.ători. 

Tov. Rădăceanu: E just aşa cum a spus tovarăşul Răutu. 
Tov. Stoica: Aşa rămâne o portiţă prea largă; lasă prea mulţi. 
Tov. Luca: Comisia să caute să redacteze şi pe unnă să vadă Secretariatul. Directiva 

politică a Biroului e că nu trebuie excluşi din dreptul la alegere pe meseriaşi şi pe tehnicieni, 
ingineri care lucrează azi în producţie. To~ care lucrează azi în producţie nu trebuie excluşi, 
chiar dacă sunt şi elemente străine de noi. Noi nu avem dreptul a exclude pe cei ce mllllcesc 
pentru construirea socialismului, de voie sau de nevoie. 

Tov. Miron: Din articolul 7 reiese că, spre pildă, llll oraş cum e Aradul, care e 
subordonat regillllii, va avea circumscripţii de 500-1000 locuitori şi va avea 100-200 
deputaţi, la fel ca Bucureşti. 

Tov. Bunaciu: Este scara de la 500 la 1000 llllde noi ne putem mişca. La llllele 
categorii aceste cifre sunt stabilite exact; la altele am lăsat între 4-5000 de exemplu ca să ne 
putem mişca în cadrul numărului necesar pentru conducerea llllei llllităţi. 

Tov. Teohari: O comllllă cu 500 alegători alege 9 deputaţi care e minimum de 
oameni care pot să conducă o llllitate. La aceeaşi llllitate putem avea llll deputat ales de 100 
sau 500 de locuitori. 

Tov. Stoica: În Unillllea Sovietică până la Constituţia din 1936 era o mare deosebire 
între raioane orăşeneşti şi săteşti. 

Tov. Teohari: S-a discutat în Secretariat şi Biroul Politic şi s-a găsit că ar fi o mare 
greşeală să facem această deosebire. 

Tov. Luca: La capitolul II, în loc de „cetăţeni români" să se spllllă „toţi cetăţenii 
RP.R". 

Tov. Răutu: La capitolul m, art 30 se splllle că comisiile (sic!) electorale vor fi 
numite cel mai târziu trei zile de la convocarea corpului electoral. În altă parte se spune că 
aceşti oameni sunt propuşi de adllllări ale oamenilor mllllcii. Pentru asta, 3 zile e prea puţin. 
În 3 zile nu putem face în toată ţara adllllări în care să se facă aceste proplllleri. 

Tov. Luca: Comisia nu se alege, nici nu se proplllle ci se numeşte. 
Tov. Răutu: Cred că ştie toată lumea cum se face în Unillllea Sovietică. Nu văd de 

ce n-am face şi noi aşa. În Unillllea Sovietică campania electorală începe cu aceste adunări 
şi ele au llll mare răsunet. Aceasta s-a discutat în repetate rânchni şi mereu nu s-a introdus. 
Aş propune să se introducă în spiritul din legea sovietică şi să dăm nu 3 zile, ci 5 zile. Să se 
facă o redactare care să prevadă direct acest lucru, nu să se presupună. La propunerile de 
candidaţi acelaşi lucru; din propuneri sunt scoase adunări ale mllllcitorilor. Trebuie spus 
,,alegători adunaţi în cadrul întreprinderilor". Să se facă o redactare clară. 
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Tov. Luca: Partidul vine la întreprinderi cu propunerea, nu face fiecare întreprindere 
după capul ei. Noi am vorbit să mergem la formula democraţiei populare. Vine o prop1mere 
concretă şi trebuie susţinută de întreprindere. 

Tovarăşul Bmrnciu citeşte art. 35, 119 şi 120. 
Tov. Luca: Astea Sllllt părţile principale ale legii. E important ca noi să stabilim 

principiile. Urmează acum fixarea datelor convocării Marii Adunări Naţionale. 
Tovarăşul Teohari propune 7 septembrie. 
Tov. Petrescu: Propun la 6 septembrie. 
Tov. Miron: Prop1m 6 şi 7 ca să rămână o zi pentru a pregăti Congresul Păcii. 
Toţi tovarăşii sunt de acord. 
Tov. Miron: Mâine o să fie Consiliu de Miniştri. La 1 septembrie să apari 

convocarea, să rămână 5 zile până la Marea Adunare Naţională. 

... 
DA.N.LC,fond CC al P.CR. -Cancelarie, dosar 53/1950.f 3-11. 

28. 1950, septembrie 1. Stenograma şedinţei Biroului Politic al C.C. al P.MR 
referitoare la: reorganizarea Ministernlui Comerţului Interior, desfiinţarea cartelelor la 
pâine şi carne, înfiinţarea Departamentului Cărnii în cadrul Ministernlui Comerţului 
Interior, numirea lui Dumitru Bogdănescu ministru adjunct al Departamentului Cărnii, 
plecarea în UR.S.S. a unei delegaţii pentru documentare asupra organizării comerţului de 
stat, aprovizionarea cooperativelor săteşti. 

Şedinţa Biroului Politic 
din 1 septembrie 1950 

Asistă tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lotbar 
Rădăceanu, Alexandru Moghioroş, Gheorghe Apostol, Miron Constantinescu, Ştefan 
Voitec, Chivu Stoica, Iosif Rangheţ şi Zaharia Tănase. 

A fost invitat la şedinţă tovarăşul V. Malinschi. 
Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

Ordinea de zi: reorganizarea comerţului de stat şi crearea Departamenwlui Cărnii în 
Ministerul Comerţului Interior. 

Tov. Luca: A trecut destul timp de când Biroul Politic a ana1iz.at schimbul între oraş 
şi sat şi atunci s-au dat o serie de sarcini pentru o mai bună organizare a comerţului, a 
schimbului între oraş şi sat. De atunc~ partidul nostru şi tovarăşii care au fost însărcinaţi cu 
această mmcă au avut o serie de succese în privinţa aceasta. S-au luat o serie de măsuri pe 
linie de guvern şi pe linia ministerului de a aproviziona comerţul de stat şi cooperaţia cu 
mărfi.ni. Totodată, s-a îmbmătăţit mllllca Cooperaţiei (sic I) în ceea ce priveşte schimbul 
între oraş şi sat. 
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Atunci Biroul Politic a fixat şi sarcina de reorganizare a comerţului, încât comerţul 
de stat să poată, în structura sa organizatorică mai bună, să asigw-e circulaţia mărfurilor mai 
bine. Această reorganizare a fost pregătită şi azi am ajuns în situaţia concretă că putem 
prezenta Biroului Politic principiile pe haz.a cărora se reorganizează comerţul de stat, ca să 
fie aprobate şi trecute prin guvern. 

Suntem departe de a asigura schimbul între oraş şi sat şi aceasta datorită lipsei de 
mărfuri în primul rând Încă nu switem în stare să producem mărfurile necesare pentru piaţă 
şi încă n-am reuşit să asigurăm satisfacerea cu încălţăminte şi textile raţionaliz.ate a celor 
îndreptăţiţi, nicidecum la liber. 

În acelaşi timp observăm o creştere a puterii de cumpărare a maselor de la oraş şi sat, 
ea creşte mult deasupra posibilităţii de a cheltui banii pe care-i primesc ca salarii sau 
venituri în urma realizării produselor de la sate. Această situaţie a fficut ca foarfeca între 
producţia industrială şi cea agrară să se deschidă fonnidabil în favoarea ţărănimii. 

Ţinând cont de această lipsă de mărfuri şi pentru a duce o politică justă de preţuri de 
a nu micşora preţurile industriale, noi am mers totuşi pe linia micşorării preţurilor 
industriale a mărfurilor care mergeu spre sate şi astfel ţăranii cu produse foarte puţine 
puteau specula datorită sistemului de cartele de pâine şi came, puteau sabota şi să ducă 
marfa la piaţă pentru masele care nu primeau cartele, dându-le posibilitatea ţăranilor ca să 
cumpere tot ceea ce a apărut în cooperativă, în magazine de stat. Cum ajunge marfa la 
cooperativă, dispare imediat indiferent de preţul fixat. Această politică de preţuri a făcut ca 
ţăranul să stea pe marfa sa, să n-o vândă. N-are nici un interes să aducă marfa sa pe piaţă 
sau să producă mai mult A intervenit această ruptură pentru că noi dăm marfa prevăzută în 
acest an la sate, iar cooperativa n-a putut să mărească achiziţionarea mărfii de la sate faţă de 
anul trecut 

Acum s-au luat o serie de măsuri de organizare a achiziţionării din partea 
Cooperaţiei, care a şi început să crească. După ce am schimbat preţul, am unificat preţul la 
textile şi am şters degrevările, ţăranul a primit această măsură cu salut. Până acum marfa ce 
venea era cumpărată numai de elemente din conducerea cooperativelor, Sfaturilor 
Populare, elemente necinstite le luau şi le vindeau cu preţ de speculă. De multe ori 
particularii se aprovizionau de la sate şi speculau marfa. 

Aceasta dovedeşte justeţea măsurii luate prin care am ridicat preţul la sate, l-am 
unificat şi cu aceasta noi putem acoperi puţin golul, pentru că attmci când marfa e puţină şi 
aceasta este mult deasupra valorii ei, aceasta provoacă o deschidere extraordinară a 
foarfecii. 

Datorită faptului că avem marfă puţină, nu satisfacem cumpărarea salariaţilor 

populaţiei săteşti şi aceasta face ca noi să nu putem duce o reală ridicare a nivelului de trai 
al celor ce muncesc şi prin micşorarea impozitelor. Noi în mod artificial switem nevoiţi să 
menţinem impozite mari asupra circulaţiei şi astfel, câteodată, multe deasupra cheltuielilor 
faţă de venituri şi cheltuieli stabilite, datorită faptului că planul s-a supraîndeplinit în 
producţie, ceea ce măreşte venitul statului şi duce la supraîndeplinirea bugetului, dar trebuie 
de multe ori să menţinem preţuri mari la mărfurile de larg consum cu ajutorul impozitelor, 
pentru că marfă este puţină şi, dacă am da cu preţ ieftin, n-am putea asigura aprovizionarea 
populaţiei. 
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Dacă am desfiinţa cartelele la pâine, este necesar să se ridice preţul pâinii, altfel 
ţăranul va cumpăra pâinea ca s-o dea porcului. 

Artificial reţinem îmbunătăţirea situaţi.ei nivelului de trai a celor ce mllllcesc datorită 
faptului că nu avem mărfuri suficiente de acoperire şi astfel, desigur, realizăm bugetul 
statului, câteodată cu supravenituri cu sume foarte mari. Aceste sume desigur merg la 
acumularea socialistă, la îmbllllătăţirea generală a situaţiei clasei muncitoare, totuşi aceasta 
împiedică creşterea normală a nivelului de trai paralel cu creşterea produ~ei. Muncitorii în 
metalurgie şi în mine câştigă prin munca lor din ce în ce mai mult, cu munca în acord, 
f$onalizări etc. şi n-au unde să cheltuiască bazriii, n-au stimulent pentru mărirea producţiei. 

De aceea, problema lipsei de mărfuri este o problemă care împiedică dezvoltarea 
paralel cu dezvoltarea în întărirea construcţiei socialiste, împiedică nivelul de trai a celor ce 
mW1cesc şi face ruptură între preţurile industriale în favoarea produselor agricole, ceea ce 
nici economiceşte, nici politiceşte nu este just şi împiedică dezvoltarea industriei noastre şi 
a bunei stări a mW1citorilor. 

Lipsa a produs multe neajunsuri care în anul acesta s-au simţit pe piaţă, o scumpete 
nejustificată tocmai datorită faptului că n-am dat destulă marfă, pentru că în condiţiile 
producţiei particulare a produselor agrare domină cererea şi oferta. Aşa s-a întâmplat, 
pentru că în schimb n-am putut satisface cererile foarte mari ale ţăranilor. 

Piedică este într-o parte a noastră, în general, pentru că nu am dat atenţie suficientă 
dezvoltării industriei uşoare şi alimentare. 

În al doilea rând slăbiciunea că de multe ori ministerele productive nu ţin cont de 
nevoile pieţii şi multe materiale se strică, marfa rămâne nevandabilă, nu ţin cont nici de 
contractele încheiate între Cooperaţie şi Industria Alimentară sau Comerţul de Stat 
Adeseori schimbă planul de producţie şi dă altă marfă decât cea contractată. Nu este 
legătură bună între comerţ şi întreprinderi. 

Altă piedică, mai ales la Ministerul Alimentaţiei, este centralismul extraordinar în ce 
priveşte aprovizionarea cu produsele alimentare. Aşa este, de exemplu, ,,Aprolacta", cu un 
centralism birocratic. Deşi aprovizionarea cu lapte cere o descentralizare operativă, ca 
industria să fie mai legată de baza sa, acest centralism face transporturi inutile, îndepărtate, 
se transportă vitele, care slăbesc, <sunt> pierderi, aparatul creşte extraordinar. Noi luăm de la 
ţărani cu 8 lei kg de lapte, aparatul ne costă l 0-12 lei la kg şi vindem laptele cu 28 lei. 
Aparatul, cu toate că este aşa costisitor, nu este în stare să colecteze decât un sfert din cota 
obligatorie. În acelaşi timp, Cooperaţia poate colecta cu 10-12 lei şi vinde cu 16 lei. Atunci 
avem dreptul să facem cotă obligatorie? Nu avem dreptul. Nu este economic, nu este 
politic. Această organizare nu asigură nici dezvoltarea întreprinderilor Ministerului 
Alimentaţi.ei. Avem mari lipsuri la planul produselor de unt, brânză, grăsimi etc. 

Va trebui mers pe linia descentralizării. Nu avem nevoie de întreprinderi mari, 
pentru care trebuie adus lapte din îndepărtări, ci de industrii mai mici, cu caracter local, 
regional, trusturi regionale. Trebuie luptat ca fiecare regiune să dea măcar pentru hrana sa 
proprie, plus să producă şi plusuri pentru regiwlile lipsite şi nllll)ai anumite întreprinderi 
mari, de exemplu de conserve, să fie întreprinderi centralizate cu conducerea centrală. 

Trebuie organizată astfel colectarea laptelui ca nici cota obligatorie să nu ne coste 
mai mult decât 1-2 lei la kg şi să putem produce multe produse alimentare dezvoltând 
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industria locală, legat cu interesele locale ale Sfaturilor Populare putem mult mai bine 
raţiona şi organiza colectarea laptelui şi pe linia cotelor obligatorii şi de achiziţie liberă. 

Lipsa aceasta de organiz.are a Ministerului Alimentaţiei face ca să nu fie nici lapte, 
nici came, grăsimi, ulei etc. 

De ce n-avem ulei? De ce avem ulei de la mica producţie, în loc să fie colectată toată 
sămânţa de floarea soarelui? Întâi am luat toate presele de ulei, totul este centralizat. 
Ţăranul are sămânţa sa, noi am vrut s-o luăm cu bani. IBeiul nu ajunge şi pentru ţărani, abia 
ajunge la oraş şi atunci el nu dă sămânţa, o risipeşte ca să scoată ulei şi nu dă la colectare. 
Este o risipă pentru că nu aducem la întreprinderi mari, unde cu prese putem scoate ce este 
posibil de stors, ci facem şi în întreprinderi locale unde se risipeşte mult, deoarece nu scoate 
cum trebuie şi se întrebuinţează pentru îngrăşatul vitelor cu mult ulei rămas în seminţe şi 
atunci s-a propus Ministerului Alimentaţiei ca noi să închidem aceste mici întreprinderi şi, 
dacă duce ţăranul la cota obligatorie, iei cu bani, concentrezi, iar plusul de seminţe îl 
scoatem de la ţărani pentru a-l prelucra şi luăm de la el uium şi-i dăm ulei pentru seminţe, 
dăm ulei distilat, frumos, şi pentru aceasta el o să scoată şi ultima sămânţă. Dăm 15% 
ţăranului şi restul revine statului, şi wiul şi altul sunt mulţumiţi şi astfel mărim producţia de 
ulei, mult mai mult decât avem azi şi dacă ducem şi politică bună creşte şi producţia de 
floarea soarelui. 

Datorită unei organizări centralizate de achiziţionare şi desfacere a fost un aparat 
mare, fără să poată îndeplini sarcinile. 

În legătură cu carnea, când ne-am adunat s-a pus problema că nu dăm pe cartele. 
Am spus că trebuie tăiaţi porci pentru vânz.are, avem şi carne şi grăsime. Cooperaţia şi 
Comerţul şi Alimentaţia au avut sarcina de a achiziţiona 70.000 porci, Agricultura avea gata 
12.000. A trecut o lună şi n-au fost în stare să ridice aceşti 12.000 porci de la crescătorii. 
Este un aparat mare, care nu corespunde. Când începem să organizăm serios colectările se 
întâmplă că abatoarele nu sunt în stare să taie cum trebuie, frigiderele nu ajwig şi astfel 
avem mari piedici în asigurarea aprovizionării cu grăsimi şi cu animale din cauz.a proastei 
organizări. 

În felul acesta de multe ori nici ceea ce avem nu suntem în stare să organizăm ca să 
fie bine făcută desfacerea. 

Aci este şi deficienţa organizării Ministerului Comerţului. Foarte repede am nimicit 
comerţul particular. Există oraşe unde nu găseşti nici Wl magazin particular, totuşi sunt 
foarte mulţi comercianţi fără magazin şi fără să plătească impozite şi care speculează chiar 
cu mărfurile industriale provenite din industria socialistă şi comerţul de stat În schimb nici 
măcar reţeaua de magazine de stat n-a fost dezvoltată şi ce cheltuieli de investiţii ar trebui să 
facă statul ca de la o zi la alta să înlocuiască comerţul particular. Noi am greşit aici şi am 
plătit scump prin lichidarea micilor meseriaşi şi lichidarea particularilor brusc, am slăbit 
schimbul între oraş şi sat şi am întărit comerţul nelegal. Am încercat să refacem comerţul 
particular, dar nu se poate, trebuie să mergem înainte cu curaj pentru organiz.area 
comerţului de stat şi cooperaţiei ca să putem asigura cu mai puţine pierderi schimbul între 
oraş şi sat, ca să dăm posibilitatea comerţului particular folosind ceea ce mai este, şi cine 
mai are curaj să facă comerţ particular în noile condiţii destul de favorabile, pentru că nu 
cerem originea mărfii, pentru că vrem să intre în legalitate trebuie să înregistreze firma etc. 
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Dar să nu ne facem iluzii că după ce am înaintat cu comerţul de stat şi industria socialistă, şi 
începem şi colectivizarea serioasă, că acum comerţul legal particular se poate dezvolta, de 
aceea este absolut necesar ca să lărgim, cu multe jertfe, comerţul de stat Deci trebuie să-l 
organizăm în aşa fel ca să folosim resursele locale pentru dezvoltarea comerţului şi 

întreprinderilor cu caracter local şi cu prelucrarea deşeurilor. Comerţul nostru de stat azi 
este cât mai mult pe baza fondului centralizat şi repartizat Comerţul local, în raioane, nu 
este dezvoltat în sensul folosirii şi producerii mărfurilor de larg consmn cu caracter local şi 
desfacerea produselor, ceea ce ar însemna o înviorare pe lângă fondul central, a da putere 
de răsuflare întreprinderilor noastre pentru organizarea producţiei, prin dezvoltarea 
comerţului local între localităţi pe producţii locale, cu resurse locale. Acest lucru însă, 
schimbul acestor mărfi.ni la sate la secţia de producţie cooperatistă, la oraş cooperaţiile 
meşteşugăreşti, secţii de prelucrare a deşeurilor, întreprinderi locale, circulaţia acestor 
mărfi.ni nu este posibilă printr-o planificare centralizată. 

Astfel, dacă pe de o parte criticăm întreprinderile şi organele de jos că nu dezvoltă 
suficient producţia de larg consum, în acelaşi timp trebuie să arătăm că o piedică <este> şi 
lipsa de descentralizare a comerţului de stat, lipsa de legătură între organele de raion, 
regionale şi locale ale comerţului cu întreprinderile, cu Cooperaţia, <CU> producţia cu 
caracter local care să absoarbă producţia acestora. De aceea este absolut mecesară> 

organiz.area comerţului nostru de stat pe alte baz.e. 
În privinţa aceasta s-a făcut 1ll1 proiect de reorganizare a secţiilor comerciale pe lângă 

Sfaturile Populare, care trebuie altfel văzute decât până acum. Ele trebuie să fie 1ll1 aparat al 
Sfaturilor Populare şi al ministerului, o legătură dublă şi control, care asigură în primul rând 
pregătirea şi aplicarea planului fondului central şi să se ocupe de dezvoltarea fondului local 
în regiune. lndrumarea, conducerea şi controlul activităţii tuturor org<anizaţiilor> 

comerciale, între care şi Cooperaţia, cad în sarcina statului. Noi încă n-am făcut pe linie de 
guvern 1ll1 organ pe lângă Centrocoop, care are caracter de conducere pe lângă Consiliul de 
Miniştri - cum este în UniW1ea Sovietică, care să se ocupe cu problemele cooperaţiei în 
general. Nici jos n-avem asemenea aparat la Sfaturile Populare, cu ajutorul căruia s-ar putea 
ocupa serios cu cooperaţia şi cu comerţul, să dezvolte nu numai planificarea şi desfacerea 
fondului central, ci şi lărgirea reţelei locale, organizarea comerţului local, mobilizarea 
resurselor locale şi, ca să nu fie o cheltuială mare în buget, ne-am ganc1it ca pentru 
dezvoltarea reţelei comerciale în localităţile respective să lăsăm beneficiile în cea mai mare 
parte reţelelor locale ale comerţului. Cu aceste beneficii din resursele locale cointeresăm 
Sfaturile Populare şi comerţul pentru dezvoltarea reţelei comerciale cu mai puţine chelnrieli 
din partea statului. 

În schema de organizare am dat mai mare importanţă secţiilor comerciale, pentru că 
ele controlează întreaga activitate comercială locală şi a comerţului particular şi cooperatist 
şi comerţul de stat, repartiz.area cartelelor etc., o serie de sarcini mari, ca într-adeylr 
Sfaturile Populare să răsplllldă pentru comerţ. În primul rând Sfaturile Populare swrt jos şi 
răsplllld dacă există sau nu restaurant de stat, altfel nu se poate conduce şi răspllllde din 
centru de toate reţelele comerciale. 

De aceea, secţia este ca aparat al Sfatului Popular şi al ministerului, pentru ca să se 
ocupe cu tot comerţul şi a răspllllde şi apoi vin întreprinderile comerciale, deci 
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descentraliz.are, trusturile şi torgurile regionale, sau chiar întreprinderi locale, care S\Dlt 
conduse de minister, însă controlate prin secţiile comerciale, prin Sfaturile Populare. 
Această organizaţie comercială descentralizată primeşte planul central, care este constituit 
de jos în sus, planifică şi satisface circulaţia mărfinilor din fondul central şi creează şi 
fondul local. Sistemul de salarizare este legat de activitatea fiecăruia, ca şi în industrie. 

Restaurant-trust se ocupă cu restaurantele statului. O singură administraţie, dar nu în 
centru, ci într-o regilllle. Acest trust este răspllll7Ator pentru activitatea sa, primeşte directive 
de la minister şi primeşte şi de la Sfaturile Populare pentru interesele şi nevoile locale. 

To,g-urile - am putea splllle - înseamnă comerţ local. 
Ne-am condus după experienţa sovietică în măsura în care am putut-o face. 

Specialiştii pe care îi avem în ţară nu ClDlOSC absohn bine fonna cometţului. De aceea 
propunem ca o delegaţie de la Ministerul Cometţului, llllul de la Secţia Plan-Finanţe-Comerţ, 
să meargă să studiez.e aceste organe. Desigur nu trebuie să aşteptăm nici o zi, pentru că 
această descentraliz.are trebuia de mult făcută. 

Propllll să fie primită reorganiz.area în principiu; nu vreau să citesc toată fonna de 
organime, va fi pus în faţa Consiliului de Miniştri. Viaţa o să ne îndrepte. Din experienţa 
proprie găsim deja metode noi de organizare şi ele desigur nu S\Dlt proprii ale noastre, 
pentru că am luat cmţile, hotărârile şi rez.oluţiile P.C.(b), ale guvernului sovietic, în general 
facem în spiritul experienţei Uniunii Sovietice, aplicăm în condiţiile noastre concrete de azi, 
nu luând pur mecanic, şi le vom mai putea completa după ce tovarăşii se vor întoarce din 
Uniunea Sovietică. 

Cooperaţia se dezvoltă şi din ce în ce mai mult îndeplineşte sarcina dată de schimbul 
între oraş şi sat, însă S\Dlt foarte multe lipsuri în ce priveşte aprovizionarea cooperativelor cu 
mărfuri. Aş ruga ca tovarăşul Chivu să ia în mână chestiunea, că nu se poate să intrăm în 
iarnă ffiră caiele, potcoave, colţuri etc. care împiedică mult agricultura. 

Ar fi bine ca Cooperaţia (sic!) să aducă lDl material în faţa Consiliului de Miniştri, ca 
să putem lua măsuri împreună cu Planul şi industriile respective ce anume putem 
îmbunătăţi şi mări. 

Este o problemă foarte serioasă, mai ales acum, mai mult, să aducem mărfuri la sate. 
Să înţeleagă fiecare tovarăş, ca să putem splllle că una din inelele principale ale întregului 
nostru lanţ al construirii socialismului este organiz.area bună a schimbului între oraş şi sat, 
care este una din condiţiile esenţiale ale construirii socialismului. 

În felul acesta aş ruga să fie primită reorganiz.area cometţului. 
Tov. Chivu: Din analiza făcută de tovarăşul Luca, cred că trebuie să tragem şi 

concluzii din felul cum s-a desfăşurat toată viaţa comercială. Cred că la început păşeam pe 
lDl drwn când am început să organiz.ărn cometţul pe baz.e locale, aşa zise întreprinderi 
municipale, ffiră să neg greşelile făcute şi strecurarea elementelor duşmane, însă atunci am 
început pe o bază justă principială cu întreprinderi de sine stătătoare. Era o mare 
contrazicere între Ministerul Cometţului şi acele întreprinderi, Ministerul Cometţului nu 
privea cu ochi buni această dezvoltare şi a fost o luptă între organele de sus şi acele 
întreprinderi. 

Consider că a fost o greşeală că am desfiinţat acele întreprinderi şi găsesc că ar fi 
bine să ne întoarcem de Wlde am plecat În timp de 2 ani am bătut pe loc şi am făcut o serie 
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de greşeli, care trebuie bine analizate şi trase învăţăminte. Tendinţa la organele Ministerului 
Comerţului există mai departe, la aparat îndeosebi, de a înăbuşi aceste unităţi. Va fi o luptă 
foarte mare. Atrag atenţia tovarăşului Malinschi să fie foarte atent. 

Cu principiile descentraliz.ării sunt de acord 
Tov. Teohari: Cele spuse de tovarăşul Luca ne arată tuturor că trebuie procedat cu 

toată hotărârea la schimbarea situaţiei de azi. Tovarăşul Chivu a vorbit de perioada unui 
început de comerţ şi prin faptul că am considerat că merge pe un drum just, am ridicat la timp 
problema că ministerul, prin preluarea brutală a acelor întreprinderi, nu procedeaz.ă just 

Atenţia era îndreptată la început prin Legea Sfaturilor Populare, care le dădea 
obligaţia de a se ocupa cu comerţul, pe de altă parte, chi_ar dacă am vorbit în linii mari 
despre rolul Sfaturilor în comerţ, în practică am renunţat. In atribuţia Sfaturilor intră toate 
atribuţiile de gospodărire şi conducere a unei regiuni, oraş, comtmă, învăţământul, 

sănătatea Noi am scos una din verigile cele mai importante, cum este comerţul, care este 
cel mai local şi priveşte masa mare şi este mai aproape de viaţa lor. N-avem restamante, 
magazine de stat, aproape nimic. 

Secţiile comerciale din Uniunea Sovietică lucrează mintmat cu torgurile şi trusturile. 
Fixeaz.ă locurile pentru producători, fixeaz.ă locurile, punându-le la dispoziţie în condiţii 
omeneşti. 

Situaţia de azi a comerţului la noi o cunoaştem cu toţii, este o ruşine starea în care se 
găseşte, este sub orice critică. Problema ridicată, de reorganiz.are pe baze noi, consider că va 
da posibilitate Ministerului Comerţului să-şi ducă sarcina cum nu a dus-o niciodată. 

Este o imposibilitate să urmărească aceste unităţi ducând treaba din Bucureşti, din 
birou. A fost cea mai mare greşeală. Tovarăşul Luca a propus să convocăm preşedinţii 
pentru acest scop, trebuie să încadrăm Sfaturile Populare în sarcina lor de viaţă, de dirijare a 
comerţului. Ei trebuie să-şi spună cuvântul în asemenea problemă importantă. 

Consider că problema ridicată aici este o problemă care va da posibilitate să punem 
comerţul pe picioare sănătoase, să lichidăm cu starea aceasta nenorocită, se realizează mult, 
însă politiceşte pierdem foarte mult. 

Stmt de acord cu descentralizarea şi de a pune comerţul pe baze noi. 
Tov. Rădăceanu: Sunt de acord cu propunerea şi punerea ei în practică, care le va 

ptme pe picioare sănătoase viaţa noastră comercială. 
Cred că tovarăşul Luca n-a atins două probleme. 
La Moscova am văzut un material privind organizarea iarmaroacelor, care nu se mai 

face cum s-a făcut înainte, un sector al colhozului, al micilor meşteşugari independenţi etc. 
şi cred că dacă am putea să organizăm asemenea iarmaroace ar fi foarte bine. 

Tov. Luca: Iarmaroacele sunt destul de frumoase la noi. Nu sunt organizate de noi. 
Tov. Rădăceanu: Este o problemă care, cred, trebuie văzută. La fel piaţa pentru 

colhozuri. 
Tov. Luca: Asta tocmai este tma din sarcinile secţiei. 
Tov. Rădăceanu: Cred că ar trebui dat ca linie ca oricare organ, chiar ministerele, 

sau sportul, să facă magazine de desfacere pentru sport etc. 
Tov. Luca: La noi se cere în această privinţă lărgirea direcţiei la Sfaturile Populare 

pentru sport 
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Tov. Rădăceanu: Atelierele de recalificare au anumite produse, am tăcut două 
magazine în Bucw-eşti cu jucării, sandale din deşeuri şi merg foarte bine. 

Tov. Luca: Sllllt de acord cu tovarăşul Chivu, care a spus că am pornit la început 
sănătos, dar pe wmă am centralizat comerţul. Centraliz.area a fost justă, însă felul cum a fost 
făcută n-a fost just Nu trebuiau centralizate înseşi magazinele, ci numai planificarea, 
directivele la minister. Ministerul a jucat în dezvoltarea comerţului de stat lll1 rol dublu, cu 
organiz.area concretă a comerţului, care a început bine, dar s-a centralizat prost Aici a fost 
greşeala, iar acum trebuie să punem pe baze sănătoase. 

N-am vorbit despre ministerele care fac comerţ, pentru că vorbim de comerţul de 
stat. Noi avem asemenea magazine: cooperativele meşteşugăreşti pot să aibă asemenea 
magazine de desfacere, nimeni nu îi împiedică, Ministerul Administraţiei desface etc. Eu 
am vorbit însă de Ministerul Comerţului şi Sfaturile Populare în legătură cu 
descentralizarea comerţului de stat. 

Şi în Bucureşti suferă aprovizionarea cu toată centralizarea ,,Aprozar'' -ului etc. Era 
tendinţa nu numai de a conduce, dar de a lua totul în mână ca să împiedice comerţul. Când 
este centralizat nu este control local. 

Tov. Gheorghiu: Sunt de acord cu ideea care stă la haz.a propunerii făcute la Biroul 
Politic de a trece la descentralizarea comerţului, la o descentralizare organizată, nu o 
descentralizare care să însemne scăparea din partea Ministerului Comerţului de o pacoste, 
ci o astfel de descentralizare, care să permită Ministerului Comerţului să se transforme 
dintr-un distribuitor de cartofi într-un minister al comerţului. 

Situaţia în care ne-am zbătut până acum a adus dalllle considerabile în economia 
naţională, dalllle chiar însăşi în acumularea socialistă. Ce s-a întâmplat? Când şi-au făcut 
apariţia întreprinderile comerciale de stat pe piaţă, întreaga masă a negustorilor a început să 
râdă, spllllând că dacă în întreprinderi a fost uşor comuniştilor să preia întreprinderile, 
pentru că avea proletariatul acolo, dar în domeniul comerţului, ştiind cine stă la haz.a 
existenţei comerţului particular, izvoarele de alimente, erau convinşi că această încercare de 
a trece statului să facă comerţ, va da lll1 eşec. Realitatea a fost alta. De la bun început 
primele întreprinderi comerciale s-au impus ca o tânără şi viguroasă forţă, ceea ce a stârnit 
nu numai ura şi duşmănia feroce din partea comerţului particular, dar şi admiraţia 

Totuşi s-a început. S-a creat - mobiliz.ând iniţiativa locală - prima piaţă „7 
Noiembrie" într-un moment când specula era în toi, când populaţia ducea lipsuri, era 
jefuită. Atllllci, în condiţii mult mai critice decât azi, şi-a inaugurat statul primii paşi în 
domeniul comerţului, începând cu acele pieţe experimentale. Era perioada cu seceta, lipsuri, 
dezorganizări, duşm~ul era mai puternic decât azi şi avea în faţa sa masa compactă a 
comerţului particular. 1n asemenea condiţii grele de tot, trebuie să spun, şi viaţa mi-a arătat, 
este bine să învăţăm cu toţii, şi eu am învăţat foarte mult în aceşti doi ani. Am început cu o 
unitate experimentală. Cu toate măsurile controlului economic al M.A.I, am vrut s-o 
încercăm, s-o îmbunătăţim şi după aceea, îndreptând, să vedem dacă putem face la fel sau 
mai bine. Astfel s-a trecut la organiz.area aproape a 15 asemenea pieţe. Caracteristic: aceste 
acţiuni s-au bazat pe lupta maselor împotriva speculanţilor, aşa au putut să reziste. Fapt este 
că acest nou născut a crescut repede, pentru că la spatele său stătea forţa organizată a clasei 
muncitoare, era sprijinit de mase în lupta împotriva speculanţilor. Nu ne-am mărginit la 
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aceasta. Am început să creăm şi alte întreprinderi de importanţă mai mică, întreprinderi 
alimentare, punându-se problema aprovizionării unităţilor comerciale. Cei care au muncit la 
aceasta s-au inspirat din Uniunea Sovietică mai mult după văzute, vizitând magazine, 
văz.ând cum ftmcţionează, cine le conduce etc., ţinând seama de împrejmările noastre de 
aici. Dar nu s-a mărginit numai la aceasta. S-a pus problema aşa: să chemăm conducerile 
locale ale puterii locale şi secretarii organelor comitetelor judeţene să vină, să-i ţinem o 
săptămână de zile, să-i purtăm prin pieţe, să înceapă să le fie drag de aceste întreprinderi şi 
să înceapă şi la ei acasă a gospodări asemenea întreprinderi. A început chiar un fel de 
întrecere între diferite oraşe. Au tăcut şi nenwnărate greşeli, aşa este la început Dar au 
început să se imptmă faţă de comerţul particular. Unităţi erau scoase din ftmcţie, celor 
tolerate li se impunea un regim sanitar, un control mai eficace din partea organelor locale, 
pentru că avea iniţiativa în acele împrejurări. La un moment dat a fost o regrupare de forţe. 
La început au încercat să lupte frontal şi, când n-a mers, au început să lupte cu mijloace 
economice, să vândă sub preţ, să concureze cu aceste unităţi noi pentru a le compromite în 
ochii maselor a venit momentul pentru a vedea tactica aceasta şi de luat măsuri pentru ca în 
nici un caz întreprinderile comerciale particulare să nu fie superioare celor de stat. 

Duşmanul principal al comerţului de stat devenise însăşi Ministerul Comerţului şi 
Ministerul Alimentaţiei. Nu ştiu dacă întâmplător s-au produs lucrurile aşa cum s-au 
produs. Dacă vom analiza vom trage şi concluziile. 

S-a început să se creeze atmosferă, o campanie prin tot felul de mijloace, pentru că 
prezenţa acestor întreprinderi sublinia incapacitatea Ministerului Comerţului şi a spus chiar 
să preluăm comerţul de stat în plus am aruncat câteva comisii de anchete peste aceste 
întreprinderi. Prin convorbirile cu tovarăşul Bl.Ulaciu, care conducea aceste comisii de 
anchetă, <acesta> a spus că nu le putea reproşa nimic acestor întreprinderi, au lucrat frumos. 
Ori au fost şarlatani mari că s-au acoperit, ori s-au luptat bine. Dar le-am luat pe toate la 
Ministerul Comerţului şi Alimentaţiei ca să nu se mai laude primăriile, organele locale, pe 
urmă şi-a propus să dea lovitura luându-le asupra sa. Nu faptul că au mers pe linia 
distrugerii mecanice a comerţului privat, dar şi distrugerea comerţului de stat. 

Miliarde s-au irosit distrugând produsele la ,,Aprozar''. Particularul vindea ceva mai 
ieftin, ,,Aprozar'' vindea marfa proastă. Avea un aparat birocratic etc. Toate întreprinderile 
comerciale preluate de Ministerul Comerţu1ui şi Alimentaţiei au început să fie strivite sub 
greutatea aparatului care a crescut, a fonnalităţilor birocratice şi treptat a început să-şi dea 
sufletul, pentru că nu s-au mai interesat organele puterii locale, pentru că am luat iniţiativa 
de la ele, tocmai ele care trebuie să fie gospodarul regiuni~ mai aproape de nevoile 
populaţiei. 

Să fi asigurat conducerea, ministerul să fi dat fondul industriilor, să se fi ocupat cu 
en-gros, să fi avut antrepozite, acarul care dirijea7ă cu adevărat circulaţia mărfurilor. 

Astfel a ajuns Ministerul Comerţului în situaţia să aprovizioneze; toate unităţile 
cereau marfă. Cine nu ne dă? - Ministerul Comerţului, care este membru al guvernului. 

Dacă treci prin oraşe nu găseşti restaurante, vezi vitrine goale, ceea ce este mărturie a 
incapacităţii noastre de a organiza măcar ce avem. Este o lipsă de mărfuri - este drept - însă 
trebuie să apăsăm în planul de muncă. Însă nu suntem capabili să organizăm nici ce avem şi 
am stricat şi ce avem. 
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Când se plănuieşte să trecem la reorganizm-e, noi revenim de lDlde am început cu 
mai multă precizare în ce priveşte rolul ministerului etc., însă vreau să atrag atenţia - să nu 
ne speriem însă - că azi ne va fi mai greu ceva decât atunci când am început. De asta ne 
vom convinge când vom începe. Vom întâmpina rezistenţa celor care nu au renlDlţat la 
centralizare şi rezistenţa obiceiurilor de la Sfaturi că nu s-au ocupat 

Tov. Miron: O să fie alegerile, cadre noi. 
Tov. Gheorghiu: Problema este foarte complicată, este grea, vom întâmpina foarte 

multe greutăţi şi aceste greutăţi numai cu mobilizarea Sfaturilor putem să le înlăturăm, cu 
mobilÎ2.3I'e8 maselor. Partidul să stea în fhmte. 

Pentru a organi7a restaurante într-o localitate sau alta, trebuie Sfaturile să aibă 
îndnnnarea, să aibă directiva, criteriile de orientare, însă restaurante cu puţine parale. În 
2-3-4 llDli, dacă vom adapta fonna cea justă şi vom interesa Sfaturile, vor apărea o sumă de 
asemenea restaurante„ 

Comerţul nu va reuşi nimic dacă nu va da sarcini Sfaturilor. Ministerul trebuie să 
dea îndrumări, directive, criterii după care să se orienteze Sfaturile. Ministerul trebuie să 
aibă marile întreprinderi, acele organe ale sale prin care controlează şi asigură îndrumarea, 
însă toate iniţiativele trebuie lăsate la Sfaturi. Numai Sfaturile vor putea să facă treabă. Dacă 
Sfaturile au secţia la îndemână şi li se dă sarcina să organizeze după criteriile stabilite de 
minister, ei, care CllllOSC terenul şi posibilităţile locale, vor descoperi resursele locale, bazele 
proprii de aprovizionare, vor organiza aprovizionarea populaţiei. 

Eu sunt de acord cu principiile de reorganizare. N-am văzut, n-am studiat textul de 
reorganizare, care mai mult este o formă. 

În practică dacă vrem să facem ceva şi dând iniţiativă Sfaturilor, fără să le 
transformăm în comercianţi, dar ele lucrând prin organele în subordinea lor, care prin linia 
verticală răsplllld şi faţă de minister, dacă îşi dezvoltă activitatea după criteriile acestea, cred 
că într-llll an, llll an jwnătate, poate doi, lucrurile în comerţ se vor schimba în bine, cu o 
condiţie, aceea spusă înainte. Altfel va dura situaţia de azi. 

Dat fiind faptul că s-a mers pe linia desfiinţării comerţului particular pe care l-am 
avut la începutul comerţului de stat, şi înapoi nu putem reveni, să nu dăm amploare 
comerţului particular decât în măsura în care nu Slllltem în stare să acoperim o latură sau 
alta a circulaţiei mărfurilor. Măsurile să nu fie numai pe hârtie, ci să fie controlate după ce 
se vor da directive concrete. Eu Sllllt complet de acord să trecem la această descentralizare. 
Repede se va simţi o îmbunătăţire. 

Tov. Luca: Foarte mult a fost împiedicată această descentralizare de opllllerea 
Centrocom-urilor. 

Tov. Gheorghiu: Sistemul de până acwn trebuie nimicit din rădăcini. 
Rog să mi se dea şi mie materialul să mă documentez şi mâine dimineaţa să trecem 

decretul prin Consiliul de Miniştri şi să se treacă la reorganizare. 
Tov. Luca: Tot în sprijinul descentralizării trebuie rezolvată şi aprovizionarea 

populaţiei cu came proaspătă. Această situaţie a fost la Ministerul Alimentaţiei, llllde a 
existat organizaţia „Comcar'', care a fost llll fel de organ de stat central pentru achiziţionarea 
c!mii, desfacerea, tăierea cărnii şi aprovizionarea populaţiei cu carne. Aci s-au săvârşit 
aceleaşi greşeli. ,,Comcar'' a avut monopolul statului asupra cărnii. Particularii au fost 
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„lichidaţi", ceea ce înseamnă că ei de fapt s-au ocupat cu colectarea, tăierea şi vânz.area 
clandestină a cărnii. Era natural să fie aşa. 

„Comcar" a avut 11.000 fimcţionari, dintre care numai 600 se ocupau cu 
achiziţionarea, cu tm sa.Iar destul de bun şi o posibilitate de desfacere minunată. Cu 
monopolul au mers aşa departe, că a fost interzisă cumpărarea cărnii decât de „Comcar" şi 
Cooperaţia trebuia s-o vândă „Comcar'' -ului, ceea ce a încărcat şi mai mult regia, care a fost 
aşa de mare că, pentru a nu schimba preţul, n-am putut plăti şi n-a fost îndeplinit nici planul. 
Aceasta nu împiedica să apară carne pe piaţă, dispărea pielea, cam 300.000 capete de vite 
Stmt socotite că vor fi tăiate nelegal, pentru că aparatul în fonna sa de organiz.are nu putea să 
asigure nici măcar centrele fixate de plan, deşi după o statistică a Ministerului Agriculturii 
putem tăia anual atâtea vite, oi, porci ca să satisfacă nu planul, dar chiar nevoile populaţiei, 
fără să dăm cartele. Dar felul acela de organiz.are nu putea să absoarbă această carne. Oferta 
de porci este extrem de mare, şi la vite, dar n-am fost în stare să achiziţionăm din cauza 
acestui organ birocratic, centralizat. Vitele contractate au trebuit să fie date înapoi pentru că 
n-au primit banii. 

Şi aci se pune problema reorganizării, crearea unui organ care să fie în stare să 
asigure aprovizionarea populaţiei cu carne şi care să asigure relaţiile comerciale cu 
ţărănimea muncitoare şi care să fie astfel organizat, ca regia să nu-i omoare posibilităţile de 
a da ţăranilor tm preţ de încurajare a şeptelului, de creştere a vitelor, să nu fie nevoit să taie 
viţelul clandestin, ci să-l crească şi să-l vândă ca vită grasă, şi pielea să nu fie distrusă, ci 
predată statului. 

Se pune problema creării unui asemenea organ şi la cine să fie. Aci am avut anwnite 
contraziceri cu tovarăşii sovietici. Principial, ei au dreptate că trebuie colectarea să aparţină 
Comitetului de Colectare, însă ţinând cont că abia este în organmrre, ţinând cont de relaţiile 
nu de cote obligatorii, ci comerciale, n-ar putea în momentul de faţă să ia Comitetul de 
Colectare această problemă. Mâine poate fi luată separat, ca organiz.are separată, fără să 
avem aceste mase de birocraţi şi organizată pe principiul descentraliz.ării cu hozrasciot, care 
face acţiuni comerciale de cumpărare, de tăiere şi păstrare în frigidere şi apoi de desfacere a 
cărnii proaspete. 

Tov. Gheorghiu: Adică un organ complex. 
Tov. Luca: Noi creăm Departamentul Cărnii care să fie detaşat la Comerţul Interior. 

Acest organ face tot ce face acest Departament în Unitmea Sovietică de la Ministerul 
Colectărilor, însă acolo este cotă obligatorie şi are de-a face cu gospodării de stat şi 

colhozuri şi nu cu milioane de ţărani particulari. Deci trebuie să ţinem seama de situaţia 
noastră concretă. 

Eu personal Stmt împotriva cotei obligatorii la carne. Carnea nu este lapte. Ţăranul 
nu poate să dea individual cota sa, tm colectiv poate să dea, dar individual nu se poate. 
Introducerea cotei obligatorii ar fi o nebunie şi chiar carnea aceasta ne-ar costa mai mult 
decât liber, aşa cum este şi cu laptele, deci Stmt categoric împotriva ca să introducem cota 
obligatorie la came şi cred că Biroul Politic va aproba acest punct de vedere. Dacă 
organizăm bine comerţul cu came proaspătă putem satisface nevoile populaţiei chiar fără 
cartele, desigur nu în fiecare zi, dar în 2-3 zile şi fără să micşorăm cantităţile ce le primesc 
cantinele azi. 

322 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Cum să organiz.ărn ca să fie rentabi~ mai ieftin şi să satisfacă nevoile? Să 
cointeresăm Sfaturile cu achiziţionarea şi desfacerea cărnii, cu satisfacerea planului de stat 
şi a fondului centralist şi fondului local. Mergem tot pe principiul descentralizării. 

Departamentul Cărnii, cu un ministru adjunct în fnmte, creeazA trusturi regionale, 
care au întreprinderile din oraşe. La sate se face prin cooperativă, simplu, dacă le dăm 
dreptul să taie în cadrul l.lllei anumite cote. Aceste trusturi din oraşe au întreprinderi care 
cuprind abatorul, un mic aparat de achiziţionare, magazinele de desfacere şi frigorifere 
pentru depozitarea cărnii. Este o absurditate să transportăm vite vii, ci trebuie să 
transportăm came, să pregătin) frigorifere la Departamentul Cărnii. Deşi avem frigorifere 
puţine, trebuie să spun că totuşi nu sunt folosite la maximum, ci închiriate la diferite 
ministere. Frigoriferele trebuie să fie la acel minister care are alimentaţia în mână, iar 
Direcţia Frigoriferelor trece la Ministerul Comerţului. 

Întreprinderea are 3 secţii: frigorifer, abator şi desfacere. Cumpărarea aparţine 
abatorului. Cu un mic aparat achiziţionează la piaţa locală şi face contracte cu Cooperaţia, 
care are legătură cu milioanele de ţărani. Aparatul Cooperaţiei există, deci nu aduce 
cheltuieli speciale. Este un aparat operativ, care nu stă la bugetul statului şi care este mult 
mai ieftin decât celelalte aparate. Cooperaţia se ocupă deci cu contractările cu ţăranii. În loc 
de cote obligatorii trebuie să mergem cu contractări şi cu preţuri de încurajare. Pentru vite 
mai grase să dăm preţ mai mare la kg, deci de plătit după calitatea vitelor şi nu în general. 
Contractăm planificat, ca să nu stea grajduri1e goale şi apoi să se umple, abatoarele să nu le 
preia şi rămânem cu vitele. 

Planificarea este foarte importantă şi trebuie făcută împreună cu Agricultura şi Plan 
şi Comitetul de Colectare. Planul trusturilor locale trebuie organizat bine, să nu fie nici 
transporturi inutile, pielea să fie valorificată, rămăşiţele la fel. -~ 

Azi preţul cărnii este la fel pentru oase ca şi pentru carne bună. Trebuie să facem 
preţuri diferenţiale. În cantine se asigură ca preţul să nu fie ridicat, iar dacă desfiinţăm 
cartelele trebuie un preţ ieftin, dar calitatea mai bună de carne să fie mai scumpă, pentru ca 
să asigurăm ca populaţia să nu ia peste cantităţi, ca să desfiinţăm şeptelul. 

Desigur aceasta nu se va face în prima zi. 
Deci: pe întreprinderi descentraliz.ate, pe hozrasciot. Secţiunile comerciale se ocupă 

şi de carne. Şeful trustului să fie numit la propunerea Sfaturilor Populare. 
în primul rând, Departamentul Cărnii să preia ceea ce face „Comcarul", care intră în 

lichidare, iar pe măsura lichidării organiz.ărn trusturile şi întreprinderile locale. Deja avem 
oarecare rez.ervă de came în frigorifere şi toate grajdurile sunt pline cu vite. Oferta este 
foarte mare şi în principiu noi mergem, desigur, nu fără socoteală, dar în general trebuie 
cumpărate vite, altfel nu putem să-i împiedicăm să taie. 

Avem situaţie grea cu furaje şi de aceea preţul vitelor va fi foarte ieftin şi trebuie să 
organizăm păstrarea vitelor. Să nu facem c:;xces de tăiere, de aceea va trebui chiar să 
cumpărăm vite peste nevoile noastre şi să organizĂm ea să fie întreţinute în baltă etc. şi prin 
alte măsuri, luate împreună cu Agricultura pentru iernarea vitelor şi să împiedicăm şi 

tendinţa ţăranilor de a veni fără vite la colhoz. Deci trebuie supravegheat să nu fie exagerate 
tăierile. 
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Noi putem manevra şi filee acum astfel :fără să avem pierderi, chiar dacă vom plllle o 
parte din vite la iernare, le dăm în regiunile Wlde există furaje, facem contract cu ei ca să 
îngraşe vitele. Acest lucru se practică şi în Polonia şi în Ungaria Să dăm şi la colhozuri 
pentru îngrăşat vite, pentru care primesc bani. 

O serie de probleme complexe se pot rezolva printr-o astfel de organizare. 
,¼ proplllle ca proiectul de decret care creează acest organ şi aceste trusturi locale, 

care stabileşte principiile de organmire, să-l citim. (Citeşte) 
Organizarea am discutat-o şi cu tovarăşii sovietici şi cu Agricultura. Ar fi bine pe 

mmă ca să apară Wl fel de hotărâre a guvernului asupra organizării Departamentului Cărnii, 
pentru că are importanţă mare în momentul trecerii la desfiinţarea cartelelor. Cred că la 7 
noiembrie putem veni cu Wl cadou: cu desfiinţarea cartelelor şi la carne şi la pâine. Atâta 
timp cât avem cartelele, <ele> sunt o pacoste pentru economie. 

Propllll să primiţi reorganmirea în felul expus mai sus, ca să trecem decretul prin 
Consiliul de Miniştri. 

Este o propllllere pentru ministru adjllllct la Departamentul Cărnii, este propus 
tovarăşul Bogdănescu de la Secţia Organelor Conducătoare, şeful Informării de partid. 

Tov. Moghioroş: Tovarăşul Dumitru Hagiu ar fi bun. 
Tov. Gheorghiu: Rămâne Bogdănescu. 
Tov. Luca: Fapt este că la „Comcar" elemente bWle, care s-au rătăcit în sistemul 

prost şi au avut lipsuri, au fost băgate în puşcărie şi bandiţii au rămas în posturi. 
Tov. Chivu: Eu sunt de acord cu propllllerile, însă proptm ca acest material pe 

chestia comerţului şi cărnii să fie prelucrat cu organizaţiile de partid de jos, pentru că vor fi 
foarte multe sarcini jos pe teren. 

Tov. Gheorghiu: Da, da, Sfaturile au sarcini mari. 
Tov. Moghioroş: SWlt de acord cu principiile enllllţate de tovarăşul Luca în ce 

priveşte carnea, deşi peste 1-2 ani ani va trebui să mergem tot pe acelaşi drum ca Unillllea 
Sovietică, pentru că numai în acest fel se poate face faţă nevoilor crescânde de 
aprovizionare ale populaţiei. Însă peste 2 ani vom avea în structura noastră de gospodării 
individuale schimbări foarte serioase. Colectarea obligatorie a animalelor, a cărnii intră în 
politica generală a statului în ce priveşte asigurarea cu alimentele de bază a populaţiei. 

Avem tm studiu bazat pe date de pe teren. Tăiem Wl număr foarte mare, însă 
greutatea este aprovizionarea. Prin mmare, politica noastră de azi este neeconomică, este 
păgubitoare economiei statului. 

PropW1erile cu aceste organe descentralizate cred că coresplllld (sic!) perioadei. 
<În> afară de cooperaţie există întreprinderi locale ale diverselor departamente, de 

exemplu Gospodăriile Locale. 
Tov. Luca: Nu rămâne monopol. Şi Ministerul Alimentaţiei se aprovizionează 

singur tot pe baza contractelor. Organele locale tot folosesc acest aparat, fiecare 
întreprindere poate să aibă şi să se aprovizioneze. Nu este nici Wl monopol, însă este fixat 
Wlplafon. 

Tov. Moghioroş: Întreprinderile locale au o mulţime de mori şi acolo crescătorii. Să 
nu cumva să fie monopol. Animalele pe care le oferă particularii le obţinem în cantitate 
mică şi prin întreprinderi să fie contracte, să le cumpere şi să le îngraşe pentru tăiere. 
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În al doilea rând, este foarte important ca între cumpărătorii statului, cwnpărătorii 
locali să fie un front unic, nu ceea ce este acwn: concurenţă între organele de stat 

Tov. Luca: Sfaturile Populare controlează totul. 
Tov. Moghioroş: Unul supralicita pe altul. 
Tov. Gheorghiu: Dacă dai plafon la preţuri, nu poate. 
Tov. Luca: Preţul trebuie foarte serios studiat, nu nwnai în general, ci şi pe regiuni. 

Preţul plafon nu este fix. ci se orientează după regiuni, după sez.on. 
Tov. Moghioroş: În al treilea rând trebuie educat astfel ca să folosească sezonul 

pentru crearea de rezerve. În al patrulea rând, despre contractări trebuie să spun că 
contractanţii (sic !) din partea statului de multe ori n-au respectat contractele şi au dăunat 
foarte mult 

Tov. Mallnschi: Faptul că această problemă a reorganizării Ministerului Comerţului 
şi restructurarea lui se discută în Biroul Politic este un mare ajutor în munca noastră. 

Comerţul de stat trăieşte în cea mai intensă pregătire. S-a lucrat timp îndelungat. 
Dacă vom proceda aşa cwn ni s-a indicat, cred că această măsură cu privire la întărirea 
secţiilor comerciale şi stabilirea :funcţiunii lor mai larg, trusturi etc., cred că această măsură 
va fi aplicată cu succes şi dacă va fi bine aplicată va da rezultatele pe care se aşteaptă. 

Datoria mea este să spun că această restructurare reclamă o activitate intensă şi de alt 
ordin, de a desfăşura o muncă de reeducare a cadrelor, ca să lucreze într-un mod nou. 

Tov. Gheorghiu: Sigur. 
Tov. Mallnschi: Situaţia este cu atât mai grea, că după 3 luni de muncă cu aceste 

proiecte chiar chestiunea noii structuri, a departamentului, ministerul devine un minister al 
torgurilor şi nu al monopolurilor, deci este vorba de reorganizarea direcţiilor din minister, 
felul de muncă chiar din departament, legătura lor cu Sfaturile, cu torgurile, legături 
financiare, comerciale, nu încă lămurite pentru noi până la capăt, fapt care ne-a făcut ca să 
insistăm să se aprobe plecarea unui grup de tovarăşi pentru un timp scwt - 3 săptămâni 
maximwn - în U.RS.S. 

După ce va fi aprobată această hotărâre cu privire la torguri şi trusturi, nu ne 
împiedică să păşim la reorganizMea chiar la Bucureşti. 

Tov. Luca: Chiar şi în toată ţara. Trebuie trimişi oameni jos, să organizeze trusturile, 
de aceea facem secţiuni şi dăm 3000 oameni ca să se apuce de treabă. 

Tov. Malinschi: La Bucureşti, reorganizarea se face pe socoteala centrelor. Dacă 
terminăm în Bucmeşti, într-o lună începem şi în provincie. 

Tov. Luca: Cwn faci în Bucureşti se face şi în alte oraşe importante. Trebuie să vezi 
pe cine trimiţi acolo. Trebuie apucat şi făcut în toată ţara. 

Tov. Mallnschi: Secţiile comerciale deocamdată nu ştiu ce au de făcut 
Tov. Luca: Îi chemăm aic~ facem material pentru ei şi se duc înapoi să se apuce de 

treabă. 

Tov. Gheorghiu: Trecem la o nouă formă organizatorică, să vedem cum păşim în 
practică, un oarecare timp de experienţă este necesar. Să nu desfiinţăm deocamdată. 

Tov. Luca: Nu desfiinţăm nimic. Magazinele există jos. El are cu magazinele 
existente: textile, alimentare, fierărie, se face conducere unică şi se desfiinţează 
administraţia la fiecare. Nu este de creat ceva nou. 
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Tov. Miron: Cred ca trebwe făcut llll plan de lucru de aplicare şi acela să fie aprobat 
de tovarăşul Luca sau de tovarăşul Gheorghiu. 

Tov. Gheorghiu: Sllllt de acord Mă tem să nu cwnva să privim simplist lucrurile, 
că vom trece prea uşor. Să facă llll plan, să vadă condiţiile, să prevadă tot ce e necesar. 

Tov. Luca: Eu susţin ca delegaţia să plece cât mai devreme, pe de o parte să 
pregătim planul şi instrucţiunile şi între timp ei studiază acolo şi pornim bine treaba. Mai 
bine să amânăm cu o lună începutul decât să pripim sau să tărăgănăm prea mult Trebuie 
bine studiat, planificat şi între timp să plece delegaţia să vadă la faţa locului. 

Tov. Teohari: Ar fi bine să plece şi cineva din partea Sfaturilor Populare. 
Tov. Moghioroş: Şi a Colectărilor. 
Tov. Gheorghiu: Nu, aici este vorba de comerţ. Va trebui să facem llll studiu 

aprofimdat asupra preţului, circulaţiei fiduciare, am prevăzut în planul de lucru asemenea 
probleme. Să le vedem ştiinţific. 

<Despre> măsura propusă, părerea mea este să trecem neîntârziat la întocmirea 
programului, planului de aplicare în practică concomitent cu plecarea delegaţiei. 

Probabil că acolo vor da anwnite sfaturi, dar să nu-şi facă iluzii că vor da sfaturi în 
aşa fel că aşa trebuie aplicat în practică, ci foarte prudent, pentru că este o răsplllldere foarte 
mare. Formele de organizare Sllllt suple, trebuie ţinut cont de condiţiuni etc. 

Comerţul are de luptat cu 3 milioane de gospodării individuale. 
Plecând acolo trebuie să vă docwnentaţi asupra felului de organizare, asupra 

metodologiei, asupra raporturilor între organele comerţului şi cele locale, cwn stă chestia cu 
torgurile, ce rol au Sfaturile etc. Fără experienţa proprie în domeniul acesta nu vom face 
nimic. Centrul de greutate trebuie pus la noi şi început lucrul, să nu întârziem. 

Temerea pe care o am este planul de lucru, cwn în practică vom aplica nişte principii 
de organizare justă, aşa fel ca să nu provoace o oprire şi deranjamente în circulaţie şi 
politică. Consider grija tovarăşului Malinschi ca pozitivă, în sensul că trebuie întocmit 
planul de mllllcă pe haz.a acestor principii cu care Biroul Politic este de acord. 

Tov. Malinschi: Chestillllea acestor sarcini deosebit de grele, Ministerul Comerţului 
nu este llll minister tare, are o sarcină de reorganizare foarte mare şi, dacă luăm în 
considerare că şi problema cărnii se plllle într-llll fel noi, trebuie să spun că vine în cel mai 
bun moment Cred de datoria mea că din punct de vedere al sarcinilor este cel mai 
nepotrivit moment ca să ataşăm de el llll departament acwn, cel al cărnii. Este o situaţie 
foarte grea. 

Tov. Gheorghiu: Am mai discutat, şi tovarăşul Luca şi eu, cu tovarăşul Malinschi. 
Să nu te vezi singur. Conduce<rea> partidului şi guvernului dă o foarte mare atenţie 
problemei comerţului. Dacă plecăm la drum cu vechea părere despre felul cwn trebuie să 
meargă lucrurile nu vom face treabă, însă eu consider că în problema cărnii îndeosebi vom 
obţine succese cwn nici nu-ţi închipui. 

Sfaturile Populare au mai multe posibilităţi decât Ministerul Comerţului de a 
mobiliza forţele locale, mijloacele locale în vederea aplicării în practică a acestor principii. 

Din partea noastră trebuie o prelucrare a acestor noi principii de organiz.are în aşa fel 
încât să ştie oamenii cwn păşesc la organizare. Trebuie să punem Sfaturile să se îngrijească 
de mobiliz.area forţelor locale, să ştie câte măcelării au fost înainte, dacă au fost necesare, 
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cum sunt situate, cum ar putea să fie folosite, cine să le conducă. Oamenii de specialitate, 
măcelarii, unde sunt? Cine poate să-i adune şi să-i strângă? Dintre cei mai buni să alegi cel 
mai bWl. Se poate trece la aplicarea acestei hotărâri. 

Ce ai ridicat ca să experimentăm la Bucmeşti ai făcut din temerea să nu dăm peste 
cap ce am f'acut până acum. Trebuie deci să facem un plan de lucru şi, dacă luând în 
considerare toate elementele şi vom ajunge la concluzia că trebuie totuşi o probă scurtă, să 
trecem la Bucureşti de exemplu la organiz.area aceasta şi vedem cum reacţionează aparatul 
nou, fără să reorganizăm în restul ţării. Dacă aceasta ne va arăta planul şi studiul întocmit, 
vom putea face şi acest lucru şi atunci cu mai multă sigmanţă vom merge. Nu este aşa uşor. 
Dar treaba o s-o facă Sfaturile Populare. Sunt convins că de la început vom obţine succese 
serioase. 

Sunt de aceeaşi părere cu tovarăşul Luca, că nu putem merge pe linia colectărilor 
până ce nu se schimbă condiţiile şi aceasta durează câţiva ani, trebuie să mergem pe linia 
colectării comerciale. Avem crescătorii proprii, se vor dezvolta, vom crea posibilităţi de a 
da pentru îngrăşat. Un lucru n-a fost atins: despre fondul centralizat, sarcinile la minister. 
Departamentul o să planifice cu Ministerul Agricultlll'ii, Cooperaţia. 

Tov. Malinschi: Sunt de acord, însă, pe cât mă gândesc mai mult, nu e momentul 
pentru comerţul interior. Vom avea nevoie de foarte mare ajutor. 

Tov. Gheorghiu: Mai mare ajutor decât a punerii în şarcina Sfatlll'ilor Populare nici 
nu se poate. Şi Partidul. 

Tov. Miron: Sunt complet de acord cu cele spuse de tovarăşii Gheorghiu şi Luca. 
Vreau să fac câteva propuneri referitor la partea de aplicare. 

Chestiunea cărnii este de cea mai mare urgenţă, intrăm în toamnă şi trebuie luate 
măsuri pentru fondul central. Propun ca problema cărnii să fie atacată prima, imediat şi 
ministerul să se concentreze asupra acestei probleme cu Departamentul Cărnii. Sunt 
necesare 1-2 luni pentru problema practicării în problema reorganizării sistemului. În acest 
interval să se concentreze asupra cărnii. Trebuie să ţinem seama că Sfatlll'ile Populare nu le 
avem încă, după organizarea Sfaturilor Populare să treacă şi la aplicarea noului sistem de 
organizare a comerţului. Să fie pregătit totul, secţiile organizate, delegaţia merge în 
U.RS.S. şi din octombrie să treacă la aplicare. 

În legătură cu problema desfiinţării cartelelor la carne cred că este just să pW1em 
problema în faţa noastră. 

Tov. Luca: Propun concret aplicarea. Avem studii care permit şi este numai chestie 
de organizare. 

Tov. Miron: Trebuie să asigurăm funcţionarea departamentului şi trustlll'ilor 
regionale etc., ele să înceapă să funcţioneze 2-3 luni până la desfiinţarea cartelelor, pentru 
că trebuie să avem pregătite fondurile pentru ferme etc. 

Tov. Luca: Avem toate pregătite. Fondul de carne este arhisuficient Avem şi 

posibilităţi de absorbire. 
Tov. Gheorghiu: La 7 noiembrie trebuie să venim cu carnea şi pâinea 
Tov. Miron: Sunt de acord cu.7 noiembrie, dar atunci trebuie făcută o mare mllllcă 

de organizare, pentru că rezervele care sunt, sunt foarte puţine. 30% din ceea ce trebuie 
realiz.at nu s-a realiz.at 
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Tov. Luca: Piaţa este arhiplină cu vite. 
Tov. Voitec: SWlt de acord cu tot ce a spus tovarăşul Luca. 
În momenrul de faţă în teritoriul Bucureştiului, Stalin etc. din cauza proa.m 

organiz.ări a „Comcar''-ului, o mulţime de vite care nu pot fi preluate, peste 20.000 din lipsă 
de capacitate de tăiere a „Comcar''-ului. 

Tov. Miron: De aceea propWl ca înainte să rez.olvăm carnea. şi apoi reorganiZMea. 
Are şi tovarăşul Malinschi dreptate, că nu se poate tot deodată. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie să dăm şi Comisiei de Preţuri să stabilească preţurile. 
Tov. Luca: Lucrează la ele. 
Tov. Gheorghiu: Să dăm şi sarcini referitor la pâine. 
Tov. Luca: Trebuie hotărâre principială pentru desfiinţarea cartelelor. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 22. 

T 
D.A.N.LC..fond C.C. al P.C.R. - Cancelarie, dosar 54/1950,j 3-25. 

29. 1950, septembrie 10-11. Stenogramele şedinţelor Secretariatului C.C. al 
P.MR cu privire la raportul asupra „ devierilor de la linia partidului în problema creării 
de noi gospodării agricole colective", prezentat de Dumitru Petrescu, preşedintele 

Comitetului de Stat al. Aprovizionării. 

Şedinţa Secretariatului C.C. al P.M.R. 
din JO octombrie 1950 

Prezenţi tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Teohari Georgescu şi Iosif 
Chişinevschi. 

Au fost invitaţi la şedinţă tovarăşii: Vasile Vaida, Leonte Riutu, Dumitru 
Petrescu, Avram Bunaciu şi Pavel Chirtoacă. 

Ordinea de zi: Raport asupra abaterilor în crearea W1or gospodării colective noi. 
Tov. Gheorghiu: O să analizăm problema pentru a scoate la iveală cauzele 

devierilor de la linia partidului şi mijloacele cu care trebuie să îndreptăm situaţia în 
construcţia colhozurilor. 

Proiectul de hotărâre după părerea mea este apă goală, ocoleşte adevărul, stabilirea 
precisă a cauzelor şi a faptelor care au detenninat devierea de la linie, metodele folosite. 

Tov. Teohari: Raportul este compus din două părţi: prima parte care cuprinde 
părţile pozitive, mWlca în domeniul colectiviz.ării de la început şi până azi; şi partea doua 
cuprinde părţile negative. Cred că prima parte este cunoscută, nu este negată de nimeni şi 
propWl să începem de la partea a doua 

Tov. Petrescu citeşte raportul alcătuit de o comisie formată din tovarăşii de la Secţia 
Agrară, Secţia Organelor Conducătoare şi Secţia Propagandă. 
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Întrebări: 
Tov. Luca: De ce nu s-au pus în raport cazuri concrete, documentate, cu nwne? 

Cine a făcut planificarea despre care se vorbeşte? În Trei-ScaWie ce nemulţumiri au fost cu 
treierişul? Cine a introdus metoda de ameninţare şi forţare la arii? Cwn au primit tovarăşii 
din Trei Scaune sfaturile tovarăşului Luca în legătură cu ariile? De ce primul secretar din 
Trei Scaune n-a fost ascultat şi cercetat în această privinţă? De ce n-a fost tras la răspwidere 
pentru toate aceste acţiuni? Dacă au fost împuşcaţi oamenii anul trecut la Mmeş în legătură 
cu ariile? Dacă instructorii au observat nejusteţea metodelor în crearea colhozurilor la Trei 
ScaW1e şi dacă au sesizat C.C. şi dacă metodele nejuste din alte părţi au fost sesizate? 

Dacă s-a cercetat ce propW1eri concrete au făcut Nagy Mihâly în legătură cu crearea 
de colhozuri? Ei n-au fost pentru planul acesta. Planul le-a fost impus. Cine cocoloşeşte 
acest lucru? Cwn se explică că (sic !) în Trei Scaune totdeaWUl lucrurile au mers fi:umos şi 
deodată a răsărit o abatere, o serie de metode absolut nejuste? Trebuie date şi aici cazuri 
concrete. 

Ce măsuri s-au luat după destrămarea colhozului la Micfalău? De ce n-au fost 
sesiz.ate metodele nejuste folosite? 3 săptămâni înainte nu s-a luat nici o măsură, ceea ce a 
fost încurajare a bandiţilor. 

Câţi moşieri au stat la Sfantu Gheorghe şi ce legături au avut cu ţăranii? Dacă s-a 
cerut mutarea acestor moşieri. De ce n-au fost scoşi de acolo? Cine a împiedicat măswile 
acestea? Eu am atras atenţia asupra acestui lucru. Ei Sllllt îngrămădiţi acolo, au legături cu 
ţăranii, este o bandă de contrarevoluţionari acolo. 

Ce a organizat duşmanul acolo? Cu ce lozinci? 
De ce după organiz.are colhozul a fost pmăsit complet de toată lwnea şi lăsat 

duşmanul să active:ze deschis? După ce nu s-au luat măsuri, duşmanul lucra şi oamenilor a 
fost interzis să meargă la sate. La sfarşit a mers Nagy De7SO să lichide:ze, cu muncitorii de 
la cariere, agitaţiile de la MicfalălL 

Tovarăşul Ujbonyi de la Secţia Agrară ce acţiWie a dus la ţară? 
Comisia să fixe:ze precis cine este chiabur. Excluderea lor din colhoz s-a făcut ffiră 

adunare generală. Cwn înţelege tovarăşul Chirtoacă ce este Wl chiabur? Ce instrucţiuni a 
dat la oraşul Stalin pentru prelucrarea în legătură cu scoaterea chiaburilor strecuraţi în 
colhozuri şi câţi au fost scoşi şi cum? Pe ce criteriu? 

Tov. Chişinevschi: De ce în material nu se preci:zează concret judeţele, oamenii? 
Dacă formele de acţiuni vrăjmaşe se deosebesc de la judeţ la judeţ., dacă este o 

metodă generală? Unde, când şi de cine s-a stabilit planul acesta de înfiinţare a nwnărului 
de colhozuri până la I .IX. şi dacă există vreW1 docwnent în legătură cu lozinca folosită? 

Am auzit că s-au descoperit în judeţe pachete de material trimis de C.C., material de 
propagandă nedesfăcut. Dacă acest lucru este adevărat? 

Tov. Teohari: Din raport reies două probleme mari: I) deschiaburirea şi 2) forţarea 
de a intra în colhoz şi celelalte lucruri înşirate. · 

<Îm ce priveşte prima problemă: instructorii care au lucrat pe teren de la cine au 
primit instrucţiuni referitor la deschiaburire la confiscare, judecare etc. 

Tov. Gheorghiu: La pagina 16, pwictul 4 se spwie că s-au dat sarcini ca să se 
lucre:ze după lll1 plan. Problema aceasta a fost discutată probabil în cadrul W1ui organ. Cine 
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poate să dea sarcini în afară de Secretariat, de C.C.? În material se spW1e ,,să se lucrez.e 
după W1 plan, care să fie unnărit cu perseverenţă". Dacă s-au dat aceste sarcini, cwn s-au 
controlat? 

În concluzie, comisia spm1e că unele comitete judeţene au tăcut tot soiul de abateri. 
La punctul 6 se apreciază că aparatul de control a C.C. a dat dovadă de mari slăbiciuni, că o 
parte din instructori au controlat superificial situaţia de pe teren, că nu au dat importanţă şi 
au lăsat să se dezvolte aceste abateri. Aici spune că caracteristic (sic !) este judeţul Trei 
Scaune. Superficialitatea este legată de acesta? 

Tov. Petrescu: Nu se referă la aceasta. 
Tov. Gheorghiu: Dar aici se vorbeşte de cazul judeţului Trei Scaune ca fiind 

caracteristic că: l) oamenii au spus acolo că nu s-a putut organiza gospodăriile colective din 
cauza spiritului oportunist de dreapta la unii activişti de răspundere. 2) De vreme ce era o 
constatare despre spiritul oportunist de dreapta, din această cauză nici nu s-a putut organi7a 
decât foarte greu gospodăriile colective. Aşa se spune în material. Atunci cum se poate 
explica că deodată au venit spre aprobare într-o singură zi 7 gospodării colective în care au 
intrat sate în întregime? Dacă comisia (sic !) care a analiz.at sintez.ele şi a rămas aşa 
surprinsă şi neîncrezătoare, ce a făcut? În ce măsură au intervenit să împingă la grăbirea 
ritmului de organizare a co1hozurilor? Aş ruga, dacă au fost asemenea cazuri, să ni se spună 
concret, cine dintre instructori etc. 

Tovarăşii care au fost trimişi acolo n-au pătruns în adâncime controlul tăcut şi s-au 
întors la C.C. arătând că, deşi s-au făcut unele mici greşeli, situaţia este btmă. 

Într-Wl alt loc se spune că C.C. a fost indus în eroare. Aş vrea să ştiu de cine a fost 
indus în eroare? 

La pagina 15 punctul b) se spune că s-a stabilit ca de la chiaburi să nu se mai 
primească donaţii. Cine a stabilit acest lucru? 

Tov. Petrescu: Comisia 
Tov. Gheorghiu: Apoi s-a stabilit că se poate confisca de la 1-2 chiaburi dintre cei 

mai ticăloşi. · 
Tov. Petrescu: Tot comisia 
Tov. Gheorghiu: Nefiind bine preciz.at acest lucru, în unele judeţe au confiscat de la 

toţi chiaburii. Acest lucru este foarte grav. Aş califica aceasta o provocare. Aici nu mai este 
vorba de Abraharn şi de ceilalţi, ci aici este vorba că s-a stabilit, şi e foarte interesant că eu 
nu am ştiut nimic despre acest lucru şi despre stabilirea mediei de 3 ha 

La pagina 14 se spune că în comm1a Moacşa este chiar o declaraţie de republică 
independentă. Există acest document? 

Tov. Petrescu: Chiar în original. A fost semnat de 40-50 inşi, însă un activist a luat 
foaia şi în wma unei busculade s-a rupt foaia, semnăturile au rămas acolo, şi pe document 
au rămas textul şi 3 semnături. Organizatorul acestei acţiuni este aici. 

Tov. Gheorghiu: Apoi la pagull! 13 se spm1e că în m1ele gospodării agricole 
colective au fost primiţi un număr prea m'are de salariaţi. Ar fi bine să avem un material 
anexă, pe scurt. 
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Ptmctul 5 din pagina 12 se contrazice cu pagina 15 unde se spune că „s-a stabilit'' 
cutare. În pagina 12 se spune că în unele judeţe, nesocotind linia partidului, comitetele 
judeţene au trecut la deschiaburire, ajungând în unele locuri la deschiaburiri în masă. 

La pagina 11. De unde porneşte abaterea în legătură cu comasările? Unde s-au 
primit chiaburi în gospodăriile colective? Rog să fie bine controlat în ce gospodării 
colective au fost puşi chiar în conducerea gospodăriei colective, ca preşedinţi. Rog cazuri 
concrete, precis. 

Trebuie să lămurim cine este chiabur. Unii activişti ai comitetelor judeţene susţin că 
în secuime sunt chiaburi cu 30 ha în sus, alţii spllll că între secui nu sunt chiaburi. Trebuie 
lămurit cu cazuri concrete. 

Cu ce metode s-a lucrat? Cu schingiuiri, revolvere etc. Toate metodele care au fost 
folosite în toate părţile, de unde vin aceste metode? Nu cumva aceste metode au fost 
sugerate de dwnneavoastră? Dacă ele există în vreun material. Eu n-am citit în nici lll1 

material să se spună: ,,prindeţi, judecaţi, deschiaburiţi, luaţi pământul" etc. 
Asemenea presiuni pot diferi de la o regiune la alta. in material se semnaleaz.ă că au 

existat în toate judeţele. Aceasta înseamnă că metoda aceasta a pornit de lllldeva Dacă n-a 
pornit de la noi din centru, apoi a pornit de la un alt centru, pentru că nu este vorba aici de 
metodele conducerii, ci categoric de metode străine. În concret, dacă au fost cazuri, să ştim 
mai precis toate metodele, unde şi în ce loc au fost folosite. 

Vreau să ştiu totul precis pentru a trage concluzii serioase, pentru a vedea ce măsuri 
de reparare am putea să luăm în această privinţă. 

În ce măsură au contnbuit elementele aparatului de stat şi de ce aparatul de stat n-a 
fost stăpânit de organele sale sperioare? A participat miliţia, securitatea, Justiţia În ce 
măsură această lipsă de disciplină şi răspundere atinge autoritatea aparatului central? Când 
s-a produs iniţiativa din partea aparatului de stat? Unde s-a lăsat antrenată? Concret Şi când 
au fost puse organele de stat în faţa unor fapte împlinite. 

Tov. Teohari: S-a vorbit de un plan, care prevedea crearea a 1000 gospodării 
colective. S-a pornit la treabă. Până la data când s-a stabilit ca planul să ia sfarşit s-au 
realizat vreo 600. În perioada aceasta de două luni şi jwnătate n-a fost din partea noastră un 
imbold ca oamenii să-şi termin(? un plan stabilit aici? 

Tov. Petrescu: Ba da, a fost 
Tov. Teohari: Apare în material problema cu media de ha pentru gospodăriile 

colective. Ce directive s-au dat ca să ajllllgem la 3 ha ca să ia de la chiaburi? 
Tov. Petrescu: La unele din întrebările puse răspunde materialul Comisiei 

Controlului de Partid care a cercetat cazul de la Trei Scalllle. Să-l citim. 
Tov. Teohari: Eu sunt de părere să nu citim, ci să ascultăm oamenii. 
Tov. Luca: Comisia Controlului de Partid a dat ca concluzie (sic!) b ce a spus 

banditul. Dacă Secţia Organelor Conducătoare nu a înăbuşit activitatea Secţiei Agrare. 
Tov. Petrescu răspunde la întrebări: 
În ce priveşte raportul consider că în fond conţine probleme juste, afară de unele 

formulări care nu sunt potrivite şi de faptul că nu are exemple concrete, dar material este 
suficient 
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La întrebarea privitoare la comisie. Au existat de fapt două comisii: una înainte de a 
exista Secţia Agrară în primăvara anului 1949, din care au făcut parte tovaraşa Ana, V aida, 
Petrescu, Veretenicov, Chirtoacă, Ceauşescu şi Gogioiu. Comisia s-a ocupat de toate 
problemele şi pe baza directivelor ei s-au făcut planmile de ml.Dlcă şi s-au constituit primele 
56 gospodării colective. În primăvara anului 1950 comisia şi-a continuat activitatea şi s-au 
creat încă 120 gospodării colective. Din toanmă până în primăvară nu a existat l.Dl plan de 
creare a lor, ci au venit cereri spontane şi în statut s-a exprimat acest lucru că gospodăriile se 
crează din iniţiativa ţăranilor. 

S-a considerat apoi că formularea este principial greşită, pentru că nu se poate filee 
transformarea socialistă a agriculturii din iniţiativa ţmnilor, ci sub conducerea partidului, 
că ea n-are un caracter spontan. S-a pus atunci problema ca înfiinţarea de gospodării noi să 
meargă mai organizat S-a ajWlS astfel la situaţia ca, într-un raport din 13.ill.1950, tovarăşul 
Chirtoacă să vină cu următoarea propunere: ţinând seama de cererile de înfiinţare de 
gospodării noi, socotim că în cursul acestui an pot fi organizate 900 gospodării colective 
noi. S-a cerut comitetelor judeţene de partid să spună fiecare câte gospodării crede că poate 
crea şi pe baza lor secţia să-şi creeze un plan. În martie, Secţia Organelor Conducătoare a 
cerut comitetelor judeţene să-şi alcătuiască fiecare planul său. 

Tovarăşul Chirtoacă a spus atunci 900, dar eu am considerat că e prea mult, că este 
peste posibilităţile noastre. S-a ajWlS totuşi la concluzia că se pot crea în jmul a I OOO 
gospodării şi pe baza acestui plan eu am executat sarcina Am cerut comitetelor judeţene 
să-şi ia singure angajamentul câte gospodării pot să înfiinţeze. La sfârşitul lui martie am 
primit rapoarte, nu de la toate 58 judeţe, ci numai de la 48 şi judeţele au dat wt număr de 
circa I OOO go~i. Am considerat că cifrele Sl.Dlt wnflate şi le-am dat planwile înapoi să 
le refacă. Când au venit cu noile propl.Dleri, de l.Dlde înainte erau 40-50 gospodării la l.Dl 
judeţ, acuma au venit cu propuneri de 5-6 gospodării de judeţ S-a considerat că e prea puţin 
şi s-a cerut să se facă cifre de control. Până la sfârşitul lui iunie s-au realizat 245 gospodării. 

În discuţiile din comisie, din iunie, s-a constatat că ritmul este prea încet şi s-a cerut 
să fie accelerat. Planul redus a mers până la sfârşitul lui iunie. S-a pus problema planului 
până la I septembrie şi am aplicat tot ce s-a spus. 

În şedinţa Biroului Organizatoric din 24 mai, tovarăşa Ana a făcut wt raport în care 
spunea că trebuie să rezolvăm acum munca pe mai departe de organizarea gospodăriilor 
colective, că în urma influenţei pozitive a primelor gospodării colective s-a înt!rit curentul 
către formarea de noi gospodării, că au sosit la C.C. circa 900 cereri de la grupe de ţarani, 
care-şi manifestă dorinţa de a organiza gospodării colective şi că în ba7.a numărului de 
cereri trebuie să tragem concluzia că nu toate organele locale de partid şi de stat au înţeles 
rolul lor în aplicarea hotărârilor Plenarei din martie 1949 pentru transformarea socialistă a 
agriculturii. Tovarăşa Ana ară.ta că organiz.area gospodăriilor colective nu trebuie lăsată să 
meargă de la sine. Partidul trebuie să stea în :fruntea acestei mişcări şi să sprijine tendinp 
ţăranilor muncitori de a trece la forme socialiste de organizJlre a gospodăriilor colective. 

În primăvara acestui an, organizaţiile de partid şi de stat au fost antrenate la o 
participare mai activă la crearea gospodăriilor colective şi s-a pus accentul, că ffira 
organizaţia de partid de bază nu e posibilă crearea gospodăriilor colective. 
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Mtmca de aprobare a cererilor fusese până la acea dată strict centralizată la comisie. 
După aceea însă ministerul a început să dea singur aprobări de comasare şi aprobarile 
pentru înfiinţarea de noi gospodării cădeau mai mult pe organiz1ţiile locale de partid, mai 
ales că acwn nu se mai putea cuprinde de la centru toate gospodăriile colective. 

Comisia a existat şi a continuat să funcţioneze reducându-şi amestecul într-o serie de 
chestiuni tehnice. Ea a văzut însă sintezele şi a examinat cerere cu cerere. După plecarea 
tovarăşei Ana, comisia a continuat să funcţioneze sub conducerea tovarăşului Moghioroş 
până la plecarea lui în concediu. 

În problema donaţiilor. Când au început să lucreze gospodăriile, s-a pus problema 
donaţiilor de pământ pe care le făceau chiaburii. S-a spus atunci că politiceşte nu este just 

Tov. Gheorghiu: Era tm curent de donaţii sau era deschiaburire? 
Tov. Petrescu: Erau cereri de donaţii, adică cei care făceau cererea pentru 

înfiinţarea gospodăriilor colective spuneau că li se donează pământ S-a cerut să se încete7.e 
cu acest sistem. Atunci a venit de jos o altă idee, anume că acestea nu Stmt donaţii, ci Stmt 
rentmţmi, că chiaburii părăsesc pământul. S-a văzut că nu este just, clar au fost z.eci de 
cazuri de aprobări de gospodării colective cu dreptul de a primi asemenea pământuri. Au 
fost apoi cazuri când pământul era de acwn comasat şi dacă aprobai era rău, clar dacă nu 
aprobai tot era rău, pentru că pământul se fărărniţa. Chestitmea a evoluat şi de la rentmţmi 
s-a ajwtS la confiscări. Nu era o confiscare totală, ci parţială, anume se confisca pământul 
chiabwului, care cădea în perimetrul comasat S-a văzut că jos este tendinţa să se meargă la 
confiscări şi atunci s-a pus problema că trebuie o bază legală pentru aceasta. Între timp se 
ridicase problema dacă în tmele cazuri se poate trece la deschiaburiri. 

Tov. Luca: Eu am spus odată aici că în anumite cazuri se poate merge împrel.Dlă cu 
masa la deschiaburire, că asta este o formă a luptei de clasă, clar nu s-a luat nici o hotărâre. 

Tov. Petrescu: A fost aici în comisie o discuţie în care s-a pus problema dacă să se 
confişte şi eu am spus să nu se confişte. 

Tov. Vaida: În 1949 nu s-a pus problema de a se merge la deschiaburire. 
Tov. Petrescu: Dar nu s-a respectat 
În Argeş, comitetul judeţean a scos 1 O chiaburi şi i-a anmcat în stradă cu copii mici. 

Eu am sesizat şi am spus că nu Stmt de acord Tovarăşa Ana a spus că Stmt tmele vârfi.ni de 
chiaburi care pot fi deschiaburiţi. 

S-a cerut să se facă confiscările pe bază de judecată. Şi atunci secretarii judeţeni au 
discutat cu procurorii şi s-au înţeles cu judecătoirii pentru ca să se facă confiscarea (sic !) 
după lege. S-a cerut apoi să existe o sentinţă definitivă şi au început să fie inventate tot felul 
de motive pentru a trimite pe chiaburi în judecată şi a le confisca averea. Astfel, în Ilfov, 
într-o singură zi au fost trimişi în judecată 50 inşi ca speculanţi şi li s-a luat pământul. 

Greşeala a fost că nu s-a dat o linie. Nu s-a spus niciodată să se facă fărădelege, s-a 
cerut ca deschiaburirea să se facă împrel.Dlă cu masa, clar în practică s-a ajwtS la ilegalităţi. 

În ce priveşte treierişul, să răsptmdă tovarăşul Vaida. 
Tov. Vaida: În hotărârea C.C. şi a Consiliului de Miniştri s-a spus că în anurnite 

regiuni şi mai ales în regiunile deluroase ţăranii pot treiera şi acasă. În unele locuri s-a mers 
la forţarea ţăranilor de a treiera la arie şi am intervenit să fie lăsaţi să treiere acasă. 
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În ce priveşte comisia. tovarăşa Ana cu o lună înainte de a pleca nici n-a mai ţinut 
şedinţă cu comisia Apoi am fost chemaţi din nou de tovarăşul Moghioroş la comisie să 
discutăm sintez.ele care veneau de pe teren. Acolo s-a discutat problema confiscărilor. S-a 
trecut o perioadă la confiscări şi apoi s-a spus să nu se mai facă nici un fel de confiscări de 
felul acesta. ca să i se ia pământul şi chiaburul să rămână mai departe în sat. Dacă îl 
confiscă, să-l scoată din sat 

Au fost o serie de cereri din partea unor chiaburi şi învăţători din sat în care ofereau 
pământul lor spre donaţie direct gospodăriilor colective. Noi am discutat să nu lăsăm ca să 
existe legătură directă cu ei şi, dacă este vorba să luăm, atunci statul să dea pământul 
gospodăriilor colective şi nicidecum chiaburul. Totuşi, după această perioadă s-a trecut la 
confiscarea aceasta prin iunie. S-au trecut la confiscări şi scoateri din sat, dar dacă în trecut 
s-a pus problema să fie scoşi din sat, aici nu s-a mai pus problema, ci pe cale administrativă 
să-i fie luat pământul. Au fost cazuri când nu s-au găsit acte de acuz.are împotriva lor şi 
atunci s-au căutat diferite motive. 

Tov. Gheorghiu: Dacă avem material, să ni se indice locul unde s-a întâmplat 
scoaterea unui chiabur de către populaţie. 

Tov. Vaida: Avem. Eu n-am participat la prelucrarea de aici, adică să se pună 
problema în faţa tovarăşilor să nu calce linia Chiar de la noi de aici a rămas o portiţă 
deschisă că o să găsim un ac de cojocul unuia sau altuia şi jos desigur că s-a găsit uşor. Cred 
că de la noi a mers puţin această linie, chiar dacă nu s-a spus direct 

Atunci ne-am trezit că procesele au început să ia proporţii foarte mari şi atunci 
ne-am sesizat. În privinţa aceasta ne-a dat un ajutor foarte mare tovarăşul Veretenicov, care 
ne-a întrebat ce fel de procese swit acestea Când au luat proporţii de masă, comisia a spus 
să nu se mai primească şi atunci Justiţia a început să verifice pe toate. A fost, de exemplu, 
un caz când unul a fost condamnat pentru că n-a dat la colectare, care nici n-a avut încă loc. 

Tov. Petrescu: Chestia cu renunţările, cu confiscările, unde s-a discutat, în ce loc şi 
înce zi? 

Tov. Cbirtoacă: Prima dată, chestiunea planului a venit de la Secţie de la noi, după 
desfăşurarea muncii de organiz.are din anul trecut. În cursul iernii au venit propuneri din 
350 sate de la judeţe. Unele propuneri au venit fără măcar un referat din partea comitetului 
judeţean. Au fost simple cereri care erau însoţite de o notiţă din partea secretarului tehnic. În 
felul acesta nu se poate lucra şi trebuie să avem anumite criterii în ce regiuni ne orientăm 
pentru organizarea de gospodării colective, sau să schiţăm un proiect pe ţară. Ne-am gândit 
să facem în primul rând pe regiunile producătoare de cereale, iar regiunile din centrul 
Ardealului să le lăsăm mai în mmă. Adică în regiunile unde avem S.M.T., întovărăşiri, şi 
unde se produc cereale, acolo trebuie mai mult să întărim, iar dincolo mai slab. Dacă în 
primăvară am făcut în 30 <de> judeţe şi 160 plăş~ atunci în cursul anului 1950 ar fi bine să 
ajungem să avem un colhoz în fiecare plasă, iar în regiune de şes în jurul ei să facem încă 2, 
unde swit SM.T. să ajungem la 3. În felul acesta am ajuns la 900, cifră care a fost folosită 
de tovarăşa Ana la facerea raportului. 

M-am gândit să se stea de vorbă cu secretarii comitetelor judeţene şi să se discute cu 
ei această propunere, să vedem ce spun dânş~ dacă este posibil, dacă nu <au> alte 
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propwieri, ca împreună cu ei să ajungem la stabilirea proiectului de plan care să servească 
ca (sic !) bază de discuţii şi care să fie supus conducerii partidului. 

Schiţasem şi pe judeţe pentru darea de seamă. Tovarăşa Ana a spus că nu e bine, să 
lăsăm numărul total. Tovarăşul Petrescu a spus să nu propwiem secretarilor noi, ci să cerem 
lor să propună dânşii. 

Tov. Luca: Întrecere între judeţe nu s-a făcut? 
Tov. Chirtoacă: S-a făcut. 
Tov. Petrescu: Nu iniţială de noi. 
Tov. Luca: Trebuie văzut cine a iniţiat 
Tov. Chirtoacă: S-au primit cifre exagerate, timpul a fost scurt şi s-a cerut din nou, 

fiind neserioase, ca să trimită din nou şi s-a redus numărul. 
Tov. Petrescu: Să fixeze numărul şi să treacă la realiz.area lui. 
Tov. Chirtoacă: Au fost aici secretarii judeţeni când li s-a arătat că n-au fost juste 

propwierile şi că acolo wide s-au inaugurat gospodării colective, în multe locuri nici nu au 
fost propuse. Aşa, de exemplu, în Constanţa. De aceea, la şedinţa wide a fost şi tovarăşul 
Moghioroş le-a atras atenţia şi au fost întrebaţi ce propwieri au până la 1 septembrie şi 
atunci au început acele angajamente. 

Tov. Luca: Cine a avut această iniţiativă ca de la 3 să se înmulţească gospodăriile 
colective la 25? 

Tov. Chirtoacă: În timpul colectărilor s-a pus tot la acea şedinţă chestiwiea că 
trebuie lucrat astfel ca să nu mai adauge la mwica gospodăriilor colective aceste greutăţi. 
Ulterior s-a desfăşurat aşa cum cunoaşteţi. Este un factor care cred că a contribuit la toate 
acestea: a plecat tovarăşa Ana în concediu, apoi a plecat şi tovarăşul Petrescu şi eu 

După înfiinţarea secţiilor, comisia a fost fonnal desfiinţată aici de tovarăşa Ana 
După aceea tovarăşul Moghioroş, în chestia sintezelor, a cerut să fie chemat tovarăşul 
Veretenicov şi cei de la Ministerul Agriculturii şi Secţia Organelor Conducătoare, ca să 
vedem sintezele. 

Tov. Teohari: Nu s-a creat o comisie. 
Tov. Chirtoacă: Formal n-a mai purtat acest nume. Tovarăşul Moghioroş a chemat 

oamenii, cred că au fost chemaţi să-şi dea părerea şi nu ca un organ constiru.it 
Tov. Petrescu: S-a întrunit de 3 ori pe săptămână. 
Tov. Chirtoacă: Au lucrat aproape în fiecare noapte la tovarăşul Moghioroş. 
În chestia renunţărilor şi confiscărilor, lucrurile au evoluat aşa: la întemeierea 

gospodăriilor colective s-a pus chiar de la început chestia înzestrărilor. Ţăranii care intrau în 
gospodăriile colective erau ţărani săraci cu foarte puţin pământ şi fără pământ. 

Anul trecut, chestiunea înzestrărilor a fost rezolvată prin acordarea de bucăţi de 
pământ de la gospodăriile de stat. S-a pus chestiunea că din acest fond de pământ al statului 
nu se poate lua şi atunci trebuie căutat din altă parte. Aici este păcatul originar. S-a pus 
problema să dăm rezervele de stat rezultate din tot felul de cereri aprobate la Ministerul 
Agriculturii de la diferiţi funcţionari, militari, pensionari. Renunţări au fost şi de la unii 
chiaburi, care n-au fost direct forţaţi să doneze. Ei au renunţat pentru anumite considerente: 
că fuseseră pensionari sau aveau copii la şcoală, să nu plătească taxe mari pentru că erau 
chiaburi etc. 
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Aici a fost discutată această chestiW1e cu tovarăşa Ana La W1 moment dat, s-a pus 
chestiunea că donaţii de la chiaburi nu se pot primi şi au fost botezate renW1ţări, dar în fond 
a ramas aceeaşi chestie. Apoi treptat a evoluat până la confiscare. S-a spus că parţial nu se 
poate lua, că ramm chiaburii în sat şi continuă acţilmea lor duşmănoasă. Nu se poate lua 
nici totul şi lăsat în sat În felul acesta s-a ajuns până la acea ultimă fonnă de expropriere şi, 
ca să le dea şi o fonnă legală, s-a ajuns la procesele acelea şi scoaterea lor din sat Hot.arâre 
n-a existat 

Tov. Gheorghiu: Ai citit raportul şi rezoluţia Plenarei? 
Tov. Chirtoaci: Am citit şi nu este vorba de nimic şi nici ulterior n-a fost o hotărâre 

în această privinţă. 
Dacă este vorba de o desfăşurare de sine, spontană, nu pe bază de hot.arâre, a fost 

aşa: s-a adlugat bucată cu bucată, fără hotărâre, ci în mrna W1or discuţii din sânul comisiei 
şi treptat s-a ajuns la aceste ultimele rezultate. 

În cursul verii s-au stabilit criterii şi a fost fixat <că>, dacă 30 de familii ţaraneşti se 
înscriu, se poate alcătui gospodării colective şi dacă în medie de fiecare familie revin cam 3 
ha de pmnânt Cmn s-a ajuns la această medie? S-a împlrţit aritmetic suprafaţa arabilă din 
ţară la cele 3 milioane gospodarii individuale şi revin cam 3 ha Însă în cursul verii, când 
m-am întors din concediu, erau multe propWleri în care numărul de familii înscrise era sub 
20. 

Tov. Petrescu: Nu duceam mW1că politică suficienta şi numlrul se micşora. 
Tov. Chlrtoaci: Veneau cu 10-9 familii şi cu extrem de puţin plmânt Şi aici mi s-a 

spus că nu discutam decât de la 35 familii în sus şi ca media de familie să fie media satului, 
nu 3 ha Cred că aci, în fixarea acestui număr de 35, este o parte din rădăcinile pornirii la 
presiuni pentru a forţa pe ţărani să intre în gospodării. Cu \Dl minimwn de 35 era o treabă 
mai grea într-Wl timp aşa scwt. De aci au început presiunile şi asupra ţăranilor sAraci şi 
mijlocaşi de a intra în gospodării colective. 

Cu această dată coincide şi creşterea numărului de salariaţi. Erau şi ei siliţi să intre, ei 
erau cel mai simplu de înscris, pentru că erau ameninţaţi cu darea afară din serviciu. 

În chestiunea metodelor de muncă sau constrângerii, ca şi în chestiunea primirii unor 
chiaburi: cine a organmn acţiunile? Eu cred că acţiW1ea n-a fost organizată de ţlranime 
propriu-zis de acolo. Aceasta a reuşit din lozinci, care au fost la fel peste tot Cred că în 
Ardeal este amestecat clerul catolic şi nu numai clerul. La Trei Scaune au contribuit în 
mAsură moşierii concentraţi. 

Tov. Luca: 300 moşieri la \Dl nwnăr de IO.OOO locuitori. Erau toţi moşierii adunaţi 
acolo. Aveau legături pennanente cu ţăranii. 

Tov. Chlrtoadl: SWlt lozinci, :fără îndoială, nu fonnulate de ţărani simpli. Ele au 
fost spuse de oameni simpli, dar au fost lansate. 

Tov. Teohari: Dar oamenii au fost toţi pentru colhoz? 
Tov. Chlrtoadl: Nu. A fost cineva care a prins această nemulţumire şi a lansat 

lozincile. La dezllnţuirea acestor acţiuni a contribuit, în afară de presiunile care s-au 
exercitat pentru a baga oamenii în gospodăriile colective, organe de stat începând cu simple 
îndrwnări date de miliţieni, arestarea lor, puşi să facă culcări, să cânte cucurigu, să splll1ă 
.,Tatăl nostru", să studieze problemele leninismului etc. 
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În chestiunea comasărilor. De multe ori s-a pus chestiunea să nu comaseze pămânml 
într-un singur Ioc, să nu aleagă cel mai bun pământ, ci să-l ia cum îl au oamenii şi aproape 
şi în sat şi nu la distanţe mai mari. Să fie aruncaţi chiaburii. De obicei se alegea pentru 
gospodării colective într-un singur loc şi erau aruncaţi la distanţe mari nu numai chiabmi, ci 
şi ţărani muncitori şi săraci. Aceasta a creat o ruptură. 

După inaugurare, în cursul acestei luni, satele au fost lăsate la dispoziţia duşmanului 
să se ocupe de ele şi tovarăşii noştri n-au mai dat pe acolo din perioada iulie-august 

Dacă există deosebire între formele de acţiune din diferitele locmi. Au existat 
deosebiri şi în formele de acţiune ale tovarăşilor noştri la organizare şi deosebiri în fonnele 
de acţiune ale ţăranilor care s-au ridicat împotriva noastră. Diferenţe de metode există şi în 
fonnele de manifestare ale ţăranilor. Nu peste tot au atins acelaşi nivel. Avem locmi, de 
exemplu Cluj, unde oamenii n-au făcut nimic, dar în Gorj au pus mâna pe topoare, fără să fi 
avut lozinci puse la punct Aşa organiz.at cum a fost în Ardeal n-a fost în celelalte părţi. 

<În> ce priveşte materialul propagandistic nedespachetat. S-a constatat că a fost 
trimisă literatură în limba română în regiuni unde nu se citeşte româneşte. În regiunea Cluj 
au fost trimişi organizatori de partid care n-au ştiut româneşte în sate româneşti şi aceasta 
aţâţa spiritele, au fost trimişi ca să provoace fricţiuni. 

Cred că, acolo unde n-au fost sesizate la timp abaterile, <aceasta> se datorează unei 
atitudini uşuratice faţă de greutatea, de seriozitatea problemei. 

Raportul tovarăşului Gheorghiu, cât şi rezoluţia Plenarei, cred că este sigur că până 
acum n-au fost prelucrate în mod serios în toate organizaţiile noastre, nu numai în 
organizaţiile de bază, ci în organizaţiile locale ale partidului. 

În cuvântarea tovarăşului Gheorghiu ţinută la 6.x:I. un singur pasaj n-a fost aplaudat 
referitor la transfonnarea socialistă a agriculturii. Erau activişti centrali acolo şi au trecut 
peste acest pasaj fără să-şi dea seama 

Tov. Gheorghiu: Şi mai cu seamă asupra părţii care se referea la alianţa, la 
necesitatea studierii raportului. . 

Tov. Chirtoacă: Instructorii, şi aici în aparatul C.C. sunt destui tovarăşi care privesc 
problema alianţei proletariatului cu ţărănimea muncitoare şi a transformării socialiste a 
agriculturii ca o chestiune de care în mod practic se ocupă Secţia Agrară. 

În ce priveşte aparatul de control al Secţiei Agrare, cadrele acestei secţii nu sunt 
cadre tari şi numericeşte sunt puţini. O bună parte din oameni nu corespund şi de aceea nu 
poţi să faci cu ei un control. Tovarăşul Gheorghiu a spus să fie daţi 28 oameni şi Secţia 
Organelor Conducătoare a spus că o să dea din disponibil. Poate fi trimis un om din partea 
unei secţii a C.C. ca să controleze dacă e just aplicată linia partidului, un om care nu poate 
face parte din aparatul de partid al raionului? Fără îndoială că nu. 

La întrebarea dacă Secţia Organelor Conducătoare n-a înăbuşit Secţia Agrară, n-aş 
spune că a înăbuşit-o ca să sucombe, dar cert este că Secţia Agrară făcea impresia că este un 
apendice a Secţiei Organelor Conducătoare. Cred că este nejust să fie numită secţie aşa cum 
este încadrată azi. Aşa nu poate să facă faţă cerinţelor. 

Tov. Gheorghiu: Secţia Organelor Conducătoare v-a pus pe voi la remorcă şi voi 
aţi pus Mininisterul Agriculturii la remorcă. 
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Tov. Teohari: În mmă cu două hmi, nişte mW1citori au trimis un memoriu la C.C., 
W1 memoriu ascuţit. Memoriul a fost trimis la Capitală. S-a stat de vorbă mai întâi cu ei aici. 
Capitala a cerut arestarea lor. Când am aflat, am găsit că s-a f'acut o porcărie. Oamenii au 
venit la C.C., nu în dreapta şi în stânga Ar trebui să stăm de vorbă cu ei. 

Tov. Gheorghiu: Atllllci transformăm şedinţa în şedinţă de anchetă. Omul trebuie 
luat cu binişorul, cercetat, să aflăm un fir de aici. 

Tov. Luca: Totul este aşa făcut că Toth Geza răspunde pentru tot. 
Tov. Petrescu: A fost scos pe baza indicaţiilor tovarăşului Gheorghiu şi Teohari. 

Lui Toth i s-a spus că este chemat la Bucureşti. 
Tov. Gheorghiu: Cu ce dispoziţie au plecat echipele de instructori pe teren? 
Tov. Petrescu: La Micfalău a fost această acţiW1e 3 săptămâni înainte de a izbucni 

în celelalte comW1e. La Micfalău s-a constatat că metodele au fost de constrângere, care au 
provocat nemulţumirile ţăranilor. La Micfalău era un preşedinte de Sfat care teroriza 
populaţia, se îmbăta, şi împotriva căruia se solidarizau nu numai colhoznicii, ci şi 

muncitorii de la cariera de piatră. Cei de la Micfalău au manifestat 5 zile şi 5 nopţi 
împotriva colhozului. Am reuşit să-i liniştim, dar numai aparent. Ţăranii au intrat în terenul 
comasat şi au lucrat individual. Când s-a întâmplat incidentul, tovarăşul Toth a vrut să 
meargă să liniştească, i s-a spus să nu meargă ca să nu se întâmple ceva La Stalin ni s-a 
spus să-l lăsăm să meargă. pentru că el va putea să liniştească spiritele. Dacă nu eram noi, 
azi nu mai exista 

În zilele din toiul agitaţiei au socotit să nu meargă nimeni din activiştii de acolo. Ei 
au retras pe toţi, nu numai pe Toth Geza. 

S-au prelucrat 4 teme: popularizarea U.RS.S., ce a adus regimul de democraţie 
populară secuimii, ce este colhozul, materialul în legătură cu planul cincinal, poziţia 

partidului în chestia colhozului şi - am primit de la tovarăşul Gheorghiu indicaţia - chestia 
încălcării liberei aderări la colhoz, că chiaburii n-au ce căuta în colhoz şi problema păcii. 
Acestea au fost instruite 3 zile pentru ca să meargă să discute cu oamenii. Nu s-au exclus 
nicăieri chiaburi, afară de 3 gospodării colective. Să le verificăm, să fie scoşi chiaburii, să-i 
înlocuim din conducere. Li s-a spus să trimită tabele şi, când o să primească aprobarea, să-i 
scoată. Au trimis tabelele, n-au fost bine întocmite şi nu s-au dat directive să fie scoşi 
chiaburii. 

Tov. Gheorghiu: Dispoziţie s-a dat să fie scoşi chiaburii. 
Tov. Petrescu: Chiaburii care au luat parte la agitaţie. 
Tov. Gheorghiu: Aceasta este altă chestiune. 
Tov. Petrescu: Nu se ştia să se aprecieze cine este chiabur şi cine nu. Au rămas încă 

şi acum. Nu li s-a comunicat dacă SW1t excluşi din gospodărie sau nu. 
Tov. Gheorghiu: Dispoziţia este categorică: n-au ce căuta chiaburii în colhoz. 
Tov. Petrescu: Dar ca să nu greşim am cerut tabelele. 
Tov. Bunaciu: În legătură cu greşelile lui Toth Geza. Intrarea întregului sat în 

gospodăria colectivă a fost linia şi au fost vreo 7 gospodării colective unde era întreg satul 
sau 95%. Ei au considerat că acolo nu SW1t chiaburi. Acolo n-a mai fost nevoie de comasare 
dacă au intrat toţi. 
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Tov. Luca: Aceasta nu este greşeala lui Toth Geza, ci a întregului birou în frunte cu 
Nagy Mihâly. 

Tov. Bunaciu: Ţăranii spuneau că n-au chiaburi acolo. În general chiaburii au intrat 
mai uşor în gospodăriile colective. În cele 5 sate unde am fost, ţăranii splllleau în cor că 
n-au reacţilllle. 

Tov. Gheorghiu: Propllll să nu chemăm pe acela cu manifestul. Să se ocupe cineva 
de el, poate să fie llll om cinstit Să fie descusut. 

Tov. Luca: Să chemăm pe toţi, în afară de cel cu manifestul, că altfel are un caracter 
de anchetă. 

Tov. Teohari: Să chemăm numai pe cei de care avem nevoie, nu pe toţi. 
Tov. Luca: Eu vreau să-i văd faţă în faţă. 
Tov. Gheorghiu: Dacă tot sunt aici, mai bine să-i chemăm pe toţi, să înveţe ceva. 
Tov. Răutu: Să fixăm o oră pentru mâine, ca să stăm de vorbă cu ei 6-7 ore. 
Tov. Gheorghiu: Avem llll tablou complect şi acum să vedem cwn au înţeles 

oamenii şi unde şi cum au contribuit ei. Atunci facem mâine această şedinţă cu ei. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 24:30. 

Şedinţa din 11 octombrie 1950 

Au luat parte tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Teohari 
Georgescu, Iosif Chişinevschi, Dumitru Petrescu, Leonte Răutu, Petre Chirtoacă, 
Avram Bunaciu, Nicolae Goldberger, tovarăşi instructori ai Secţiei Organelor 
Conducătoare, ai Secţiei Agrare şi tovarăşi din aparatul de partid ai Comitetului Judeţean 
Trei Scaune. 

Tovarăşul Gheorghiu-Dej prezidează. 

Tov. Gheorghiu: Tovarăşi, conducerea partidului vrea să cunoască de la voi cwn 
s-au petrecut lucrurile în regiunea unde au avut loc manifestările ctmoscute şi vrea să 
asculte un raport scurt, o descriere asupra modului cwn s-a pornit la organmirea 
gospodăriilor colective, o expunere pe care s-o facă tovarăşul Nagy Mihai, fost secretar de 
Trei Scaune, acum la Mureş. Şi apoi să-l completeze tovarăşul Toth Geza Vom pune apoi 
întrebări fiecăruia dintre cei prezenţi. 

Vă atragem atenţiunea să nu înfrumuseţaţi lucrurile. Oricât de neplăcute vor fi 
lucrurile pe care trebuie să le spuneţi aci, trebuie să arătaţi tot adevărul. 

Tov. Nagy Mihai: Eu am fost însărcinat în mijlocul lunii martie să preiau 
conducerea judeţului Trei Scaune. În ce priveşte problema organizării gospodăriilor 
colective, judeţeana avea deja un plan pentru organmirea lor. Nu-mi aduc aminte precis 
câte comune au fost prevăzute în acest plan. După o şedinţă plenară pe care am avut-o aci la 
C.C. au fost analizate aceste planuri şi am trecut la revizuirea lor. Am constatat că s-au luat 
cam multe comune şi am redus numărul comunelor prevăzute pentru înfiinţarea de 
gospodării colective. Nu-mi aduc aminte exact, am definitivat 14 sau 17 comune. 

În ce priveşte împrejurările în care am pornit la organmirea gospodăriilor colective, 
aş putea spune că a fost o atmosferă în care chiaburimea se opunea cu mult curaj oricărei 
manifestări democratice. 
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Un caz concret: la Uzon, cu ocazia unei nunţi. au strigat: ,,trăiască lupta chiaburilor". 
Sau un alt caz: într-o comună am trimis o echipă culturală de muncitori şi în timpul 

cât aceştia cântau imnul RP.R un grup de tineri în stare de ebrietate în fuţa căminului 
cultural cântau un imn fascist. imnul secuiesc. 

Astfel de manifestări se observau şi în alte părţi. S-au observat manifestări şovine în 
şcoli, mai ales la Târgu Secuiesc, unde elevii, cu ocazia zilei de 15 martie, au aparut cu 
cocarde cu cele trei culori maghiare. Astfel de manifestări erau mai dese. În tot cazul, 
analimtd situaţia am constatat că există în judeţ un şovinism maghiar şi un curaj din partea 
duşmanului de ci.asă. 

Analiz.ând situaţia, am aflat chiar că şeful secţiei învăţământului public de pe lângă 
Comitetul Provizoriu era unul care privea toate aceste manifestări ce apăreau în cadrul 
şcolilor pe de o parte ca ceva spontan, pe de altă parte spunea că aceasta se datorează 
faptului că pe ici pe colo încă nu sunt profesori sau corp didactic educat 

În ce priveşte gospodăriile colective, noi am discutat în cadrul biroului cum trebuie 
să ne apucăm. În luna martie erau deja pregătite lucrările în comuna Angheluş, era trimis 
chestionarul şi toate documentele. Am văzut că merge greu. am constatat că parcă comuna 
(sic !) Lemnia ar fi un centru în judeţ spre care se orientează şi comunele celelalte. De aci 
parcă ar fi fost îndrumată rezistenţa în ce priveşte organiz.area gospodăriilor colective. Noi 
am hot.arât atunci să pornim o muncă mai strânsă şi chiar dacă durează mai mult, chiar dacă 
trebuie să băgăm mai mulţi activişti în comună, vom sparge acest centru şi vom organiza 
acolo gospodărie colectivă. Aci trebuie să spunem că într-adevăr a mers greu, a trebuit 
trimişi mai mulţi activişti un timp mai îndelungat, însă credem că constatările (sic!) noastre 
anterioare au fost juste, prin aceea că după ce am organiz.at gospodăria colectivă în comuna 
Lemnia, într-adevăr rezistenţa ce a fost până atunci s-a spart şi într-o serie de comune s-a 
început o interesare mai intensă în privinţa gospodăriilor colective. Până atunci foarte greu 
am putut aduce oameni la Twia să vadă gospodăria colectivă de acolo. De aci încolo i-am 
putut duce mai uşor, ba mai mult, chiar din multe comune cereau ţ.ăranii să fie duşi acolo să 
vadă şi ei. Un alt aspect care ne-a dovedit că această comună era un centru de orientare 
pentru celelalte comune: pe când în comuna Angheluş cu greu am putut la inaugurare 
aduce câţiva delegaţi, când am fficut adunarea în comuna Lemnia, fără să facem un efort 
mai mare în privinţa mobilizării, aproape toate comunele cu câteva zile înainte cereau să fie 
trimişi delegaţi în comuna Lemnia Aspectele acestea dovedesc că acolo a fost într-adevăr 
un centru de greutate. 

Greşeala noastră, şi la Angheluş şi la Lemnia, constă în aceea că am făcut gospodării 
colective fără să antrenăm comitetele de plasă. Noi am făcut aceasta direct de la judeţeană, 
peste capul comitetelor de plasă. Analiz.ând această greşeală, am hotărât că vom antrena 
comitetele de pi.asă. Au fost convocaţi secretarii comitetelor de plasă şi activul şi am 
prelucrat această greşeală şi am dat sarcina comitetelor de plasă să treacă la organizare. Noi 
să dAm numai ajutorul necesar. După această hotărâre s-a lărgit munca de organizare a 
gospodăriilor colective şi au fost antrenate şi plasele. Plasa Târgu Secuiesc, Sffintu 
Gheorghe au început o muncă mai intensă. Mai greu au pornit plasele Covasna, Baraolt şi 
Uzon. Plasele au început să organizeze şi într-adevăr comunele acestea au fost pregătite, pe 
de altă parte şi alte comune, unde deja anterior comitetul judeţean avea colective de 
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iniţiativă şi care duceau muncă acolo, au fost întărite mai mult şi prin plasă. Şi comitetele de 
plasă la început au comis aceeaşi greşeală ca a noastră, că au început să organi7.eze în 
connme fără să antreneze organizaţia de bază. Au luat câte un om, doi din cormme, care 
credeau că sunt oameni de bază şi i-au antrenat, fără să antreneze organizaţia de bază. Noi 
această problemă am prelucrat-o, că în această privinţă trebuie să fie motorul organizaţiei 
de bază în comună. După aceea tovarăşii aduceau chestionarele, raportau că în comuna 
cutare sunt condiţii create şi după documentele şi după constatările tovarăşilor care se 
duceau pe teren am început o muncă mai lărgită în această privinţă. 

În ce priveşte activitatea biroului judeţean în privinţa organi7Arii gospodariilor 
colective, nu putem spune că aceasta a fost totdeauna armonică, nu era totdeauna o 
colaborare strânsă. Aceasta se datorează pe de o parte faptului că nici eu n-am putut să-mi 
organiz.ez munca în aşa fel ca să pot coordona toate muncile, pe de altă parte faptului că în 
cadrul activiştilor comitetului judeţean în ce priveşte atitudinea tovarăşilor fată de muncii şi 
fată de morala proletară, <aceasta> era nesănătoasă. Astfei în timp de câteva luni a trebuit să 
scoatem din aparatul de partid câţiva, şi ar fi trebuit scoşi mai mulţi însă n-aveam 
posibilitatea de a-i înlocui şi eram expuşi să dezorganizăm complect munca. Am scos cca 
6-8 tovarăşi şi am sancţionat cca 10-12 tovarăşi, în 2 cazuri mergând până la excludere. 
Domnea o morală mai rea ca cea mic bmgheză. Tovarăşii n-aveau atitudine tovărăşească 
fată de tovarăşe, în cadrul partidului erau abateri serioase de la morală, beţii ş.am.d În a.firi 
de acestea, pe lângă că trebuia să ducem această muncă şi alte sarcini de asemenea, mai 
aveam şi greutatea că n-aveam un colectiv bun, n-aveam tovarăşi bine aleşi în aparatul de 
partid E natural că cu (sic!) schimbarea oamenilor şi introducerea oamenilor noi, a suferit 
cevamunca 

Dar nici atmosfera în cadrul biroului judeţean nu era tocmai sănătoasă. Tovarăşii, 
dacă au fost criticaţi, au primit cam greu această critică. Mai târziu, mare parte a tovarăşilor 
din birou şi-au schimbat atitudinea şi au început să creeze o atmosferă nesănătoasă în cadrul 
biroului. Trebuie să spun că am primit ajutor mult din partea C.C. prin tovarăşii instructori 
care au fost pe teren şi care, la rândul lor, ne-au ajutat în această privinţă. 

A fost lipsa mea că n-am fost destul de vigilent şi n-am organizat munca în aşa fel ca 
să stau mai mult în contro~ greşeala a fost că tovarăşii au folosit metode nejuste de 
constrângere, despre care ulterior am luat cunoştinţă. Astfel, de exemplu, în comuna Aita 
Mare, eu am fost acolo sâmbătă seara înainte de inaugurare. Am trecut peste listele celor 
înscrişi şi am găsit 2 proprietari de batoze. Ei splllleau că sunt mecanici, dar în inventar 
aveau batoze. Am găsit destui chiaburi acolo, a căror atitudine faţă de regim era 
duşmănoasă, care căutau să arate numai problemele nererolvate încă, dar pe cele rezolvate 
nu le arătau De acord cu tovarăşii de acolo, aceştia au fost scoşi. A doua zi, la inaugurare, 
unul al cărui nume nu mi-l aduc aminte, după ce a semnat procesul-verbal - fiindcll pe 
atunci se făcea încă aşa că în ziua inaugurării semna şi procesul-verbal, era prelucrat statutul 
şi după aceea semna procesul-verbal de constituire - după ce a semnat, a luat cuvântul şi a 
spus că el e bun gospodar şi a fost totdeauna un bWl cetăţean, şi a făcut un scwt istoric cmn 
s-au prezentat la el activişti în mai multe rânduri, care i-au spus să intre în gospodăria 
colectivă şi el a spus că mai stă la gânduri şi la vreo câteva zile a fost dus la Securitate, unde 
l-au ţinut vreo 2 zile şi după ce a venit înapo~ a semnat Spunea: ,,Uite, semnez fiindcA sunt 
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bllll cetăţean şi om care respectă legile şi nu vreau să putrezesc în puşcării". N-am ştiut că 
fusese arestat, altfel tăceam altfel cu acest element şi tovarăşii care au lucrat acolo nu mi-au 
amintit că au recurs la metoda de a aresta. Cu toate că era seara, am stat până la 1 :30 
noaptea şi discutasem cu o seară înainte, nu a amintit nimic despre aceasta, ci numai atunci. 
Eu aşa ştiam, că la noi nu se foloseşte metoda de a aresta şi de a duce la Securitate sau 
Miliţie pentru gospodăriile colective. Noi chiar discutasem această chestiune, ca nici un caz 
să nu se folosească metode de constrângere. Am discutat aceasta în cadrul colectivului. 
Chiar a fost prelucrat şi cu activul, ca metodele de constrângere să nu fie folosite. Totuşi s-a 
întâmplat. 

După ce s-a aflat acest caz, încă o dată am prelucrat, atât în cadrul conducerii, cât şi 
cu activul, să nu se mai folosească astfel de metode, că nu aceasta este linia partidului. 
Acum presupun că aceste metode au fost folosite şi în altă parte. În ce priveşte comandantul 
Miliţie~ am discutat problema cu el şi el a spus: ,,Eu am dat directive în această privinţă 
organelor inferioare să nu recurgă pentru aceste cazuri la arestări şi să nu facă nici un fel de 
arestări fără ştirea mea". După aceea a venit de vreo 2-3 ori să-mi spună că în comuna 
cutare vrea să aresteze pe cineva Pentru gospodăriile colective nici el nu a dat voie să se 
aresteze. Cu Securitatea a fost mai greu, fiindcă ea are şi directivele ei, însă comandantul 
Securităţii cel puţin aşa mi-a spus, că în această privinţă nu se ating de nimeni. Eu aveam 
toată încrederea în el. Şi aceasta a fost o greşeală a mea că n-am căutat să fac un control mai 
adânc asupra muncii lor. 

Acum, o serie de greşeli care poate au mai existat: de exemplu, s-au trimis de la şcoli 
acasă ca să convingă pe părinţi şi să nu vină înapoi până nu-i conving să intre în 
gospodăriile colective. Aici cred că a fost iniţiativa tovarăşului Toth. După ce am observat 
această chestiune, am discutat cu tovarăşul Toth că nu-i just şi apoi nu s-au mai trimis alţi 
elevi. Aici este iar greşeala mea că Îlu imediat cum am luat cunoştinţă despre aceasta am 
luat măsuri, ci numai clupă câteva zile, clupă ce a venit la mine şi tovarăşul şef al 
învăţământului public, nou, pe care l-am pus acolo şi m-a sesizat că aceasta se întâmplă 
tocmai înaintea examenelor şi că există pericolul că aceşti elevi nu vor putea să depună 
examenele. 

Era o altă situaţie care a contribuit iar la aceste greşeli: chiar atitudinea tovarăşilor 
faţă de chiaburi şi faţă de elementele nesănătoase; şi în multe cazuri, dacă au pătnms 
chiaburi în gospodăriile colective, după părerea mea, aceasta se datoreaz.ă faptului că unii 
dintre noi erau influenţaţi de nişte elemente pe care eu îi consider duşmani de clasă, 

elemente care erau folosite în această muncă. Astfel era, de exemplu, unul Beczei, care a 
fost şi membru în comitetul judeţean. Soţia lui e chiaburoaică, el a fost preot. Atllllci când 
existau cele 2 partide, el a fost cel care a organizat ţărănimea în P.S.D. sub lozinca că P.S.D. 
apără dreptul la proprietatea individuală, unul care a tăcut cele mai multe greutăţi Partidului 
Comunist Acest element era în comitetul judeţean Trei Scaune. Apoi, mai era un inspector 
general la Ministerul Învăţământului Public. Tot aşa, şeful secţiei învăţământului public, 
unul Mico, un alt profesor, la fel fost social democrat, fost preot în timpul ungurilor. Pe 
lângă că sub conducerea sa s-a dat posibilitatea manifestărilor şovine în şcoli ... A rămas 
membru de partid şi după verificare. Pe învăţătorii progresişti care voiau să vină cu noi 
căuta să-i depărteze asCUI1W1du-i în satele cele mai depărtate. Aceste elemente aveau 
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influenţă şi în comitetul judeţean. I-am arătat şi tovarăşului Toth că acest Becei şi Mico Sllllt 
elemente periculoase. Am încercat să-l conving pe tovarăşul Toth despre aceasta, dar n-am 
reuşit. Tovarăşul Toth susţinea că ei ştiu să vorbească frumos, vorbeau de marxism 
minunat, într-adevăr. 

Folosind aceste elemente în organizarea gospodăriilor colective, desigur că ele au 
contribuit să caracterizeze chiaburii la sate drept mijlocaşi, dându-le astfel posibilitatea să 
intre în gospodăriile colective. Şi în multe alte probleme au tras o perdea în faţa comitetului 
judeţean în ce priveşte problema naţională. 

Noi am sesizat C.C., ministerul, s-au făcut cercetări, Mico a fost scos din fimcţie şi 
exclus din partid, iar Becei a fost schimbat din postul lui. Pe tovarăşul Toth n-am avut timp 
suficient să-l conving, am fost poate şi slab, dar tovarăşul Toth, pe lângă că-l preamărea pe 
Becei, dar chiar atunci când a fost scos Mico din partid, Toth n-a primit această excludere 
în mod tovărăşesc, ci era revoltat că un element cu atâta ştiinţă este exclus. Desigur că 
această influenţă s-a reflectat şi asupra activităţii. De exemplu, viaţa imorală care a fost 
trăită chiar de responsabilul de cadre al comitetului judeţean, tovarăşul Pascu, era reflectată 
până jos la organizaţia de plasă. Tovarăşii activişti nu făceau mare problemă din aceea că 
responsabilul cu agitaţia de masă are relaţii cu tovarăşa de la bucătărie. Aceasta nu era nu 
ştiu ce problemă, fiindcă aşa s-a văzut chiar de la conducere. Vreau să arăt că această 
influenţă mic burgheză asupra comitetului judeţean a adormit vigilenţa în multe probleme. 

1n ce priveşte colaborarea cu tovarăşul Toth, eu cred că n-a fost sincer. Poate văd eu 
prea nereal problema. Foarte greu am putut noi amândoi să stăm jos să discutăm anumite 
probleme. Aci e şi lipsa mea că nu trebuia să aştept totdeam1a să vină el la mine, trebuia mai 
energic să pretind de la tovarăşul Toth ca în fiecare dimineaţă să vedem ce facem, care e 
situaţia şi cum stăm. Aceasta nu a fost, şi numai din când în când am discutat problemele. 
Prez.enţa mea în această judeţeană nu era tocmai dorită din partea tovarăşilor şi nu ştiu de ce 
au văzut W1 pericol în mine, dar cred că n-am primit ajutorul necesar din partea tovarăşilor. 
De exemplu, în multe cazuri nu semnam câte W1 chestionar şi acest lucru nu era tocmai 
bine primit nici din partea tovarăşului Toth nici a celorlalţi tovarăşi. Nu semnam atW1ci 
când chestionarul nu conţinea datele necesare. În multe cazuri am trimis chestionare făcute 
în pripă. Am mm1cit ca un drac toată noaptea, pentru ca la datele prevăzute, când trebuiau 
să fie gata, chestionarele n-au fost aduse sau n-aveau toate datele şi atunci seara sau noaptea 
trebuia să mobilizez un aparat întreg ca să obţinem datele necesare pe de o parte, pe de altă 
parte ca la timp să le putem trimite mai departe. Acestea se datorau tot faptului că n-am 
putut coordona munca, n-am putut să antrenez pe tovarăşi în aşa fel ca să avem tot ce ne 
trebuie la timp, să ne putem îndeplini sarcinile faţă de C.C. 

Trebuie să mai spm1 că responsabilul secţiei organizatorice era W1 băiat tânăr, slab, 
aşa de slab că aproape n-ai < fi> putut să te bazezi pe el, în loc să fi avut de la el, aşa cum era 
necesar, W1 ajutor important. Cu tot ajutorul primit, nu şi-a îmbunătăţit decât foarte puţin 
mm1ca Datorită faptului că n-aveam nici Secţia Organizatorică condusă mai energic, o 
serie de hotărâri ce le-am luat în privinţa reorganizării, în privinţa schimbării unor elemente 
din conducerea comitetului de partid, n-au putut fi realizate. Foarte încet mergea această 
operaţie de a reorganiz.a, de a schimba elementele necorespunzătoare din conducere. În 
afară de aceasta, citind dosarele tovarăşilor propuşi în diferite mW1ci, am văzut că foarte 
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multe dosare trebuia să le pui la o parte din cauza trecutului. Foarte puţini membri de partid 
sunt care să nu fi fost pe front, care n-au fost în partidul lui lrnredy. Cel mai important fapt a 
fost că n-a fost o colaborare strânsă între noi şi n-am fost ajutaţi Wlul de altul şi nici sarcinile 
nu le-am puM aplica cum trebuie. Datorită acestui fapt, mai ales în ultimul timp, când am 
văzut că încep să fugă toţi, am început să iau şi eu o atitudine mai hotărâtă care cred că în 
multe cazuri a mers peste măsură, nu tocmai prin convingerea tovarăşilor, ci printr-Wl fel de 
instrucţiuni, de ordine. Aveam în plan curăţirea aparatului de stat, economic, de elemente 
necorespunzătoare, dar n-am putut termina aceasta, fiindcă am plecat de acolo. 

După părerea mea, la organizarea gospodăriei colective s-au făcut abateri, s-au 
călcat hotărrile partidului şi nu numai prin aceea că s-au folosit metode greşite, dar şi prin 
aceea că noi n-am văzut duşmanul de clasă şi pe linie naţională. Împotriva şovinismului şi 
altor asemenea manifestări n-am puM duce o luptă aşa ca să nu mai poată ridica capul. 

Pentru tot ce s-a întâmplat, după cum am fost informat, în această judeţeană, eu în 
primul rând sunt responsabil, eu port toată răspW1derea faţă de partid şi orice decide partidul 
o să primesc ca W1 ajutor şi pe viitor o să caut să mW1cesc în aşa fel ca să nu mai comit 
astfel de greşeli. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dar nu ne-ai explicat cum a început treaba acolo. La început 
spuneai că în aprilie aţi avut un plan de organizare a gospodăriilor colective. Ar fi important 
de CW1oscut în ce consta acest plan, despre câte co1hozwi era vorba, dacă acest plan a fost 
pus în discuţia comitetului judeţean, dacă au fost luate anumite hotm"âri în legătură cu 
realizarea acestui plan, în ce constau aceste hotărâri, dacă metodele necesare pentru 
aplicarea în practică a acestor hotărâri de organiz.are a gospodăriilor colective au fost 
minuţios analizate în şedinţe, dacă au fost date îndrumări, dacă a fost clar pentru comitetul 
judeţean, pentru biroul comitetului judeţean, ce metode trebuie folosite, dacă în discuţie au 
fost şi păreri faţă de unele greutăţi în organizarea gospodăriilor, «iacă> putem aplica şi 
metode mai tari, concret sub ce formă, dacă s-a făcut o analiză serioasă a planului însuşi, 
câte gospodării vă propuneaţi, W1de să le faceţi, ce condiţiuni să îndeplinească, ce trebuia să 
faceţi pentru a îndeplini aceste condiţiuni, dacă puteţi realiza atâtea sau mai puţine ... Când 
porneşti să faci o casă te îngrijeşti de materiale, de meşteri zidari, tâmplari, dulgheri, îţi faci 
W1 plan dinainte cam cum are să fie casa, cam în cât timp o să fie gata, şi casa o să arate la 
mmă cum e meşterul. Aceste lucruri ne interesează. Dacă planul acesta v-a fost trimis de 
sus sau vi s-a cerut de jos, ce discuţii s-au purtat, ce modificări au fost aduse şi de ce? 

Tov. Nagy Mihai: Comitetul Judeţean Deva avea W1 plan pentru organizare, cu 
comW1ele fixate dinainte. Nu ştiu cam câte comW1e, dar cred că în jmul a 17-20. Aceasta a 
fost în martie-aprilie. Tot în acest timp a fost prelucrată aci hotărârea. Eu am plecat de acolo 
în9august 

După ce s-a prelucrat aci că Wlele judeţene care au făcut planuri nereale şi noi 
mergând acasă am discutat această problemă, noi am propus să facem în 14 sau 17 
comW1e, nu mi-aduc aminte exact, dar mi se pare că 14. Am discutat aceasta în cadrul 
biroului. Pe baza aceasta s-a făcut W1 plan nou, pe care l-am trimis aci. 

Tov. Luca: Cum aţi ajuns la 30? 
Tov. Nagy: O să vorbim şi despre aceasta, cum a fost mai departe. La acea discuţie 

a luat parte întreg biroul şi s-a prelucrat şi în faţa activului. Toţi au fost de acord 
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PropW1erile se făceau pe baza că acolo se pot crea condiţii, că acolo erau organiz.aţii de 
bazA. erau membri de partid pe care se putea conta, că şi înainte ne ocupasem cu aceste 
comlllle şi am continuat să rămânem pe lângă ele. 

Tov. Gheorghiu: Cam în cât timp vă gândiţi să organiz.aţi şi care erau acele 
comune? 

Tov. Nagy: Până la 1 sau 30 august N-aş putea splllle care erau comW1Cle. 
Condiţiile favorabile ne propuneam să le creăm prin mW1că de lămurire, să putem mobilim 
membrii de partid şi organizaţiile de masă ca să aducă cu ei şi pământul lor, astfel ca 
pământul celor săraci şi al mijlocaşilor să facă atâta suprafaţă câtă trebuie pentru crearea 
gospodăriilor colective şi să aibă şi ceva atelaje ca să poată lucra pământul. 

Tov. Gheorghiu: Aţi avut în şedinţa aceea şi discuţii că nu ajqea pământul după 
socoteală? 

Tov. Nagy: Atunci nu aveam în discuţie această problemă. 
Tov. Gheorghiu: V-aţi propus să băgaţi toţi locuitorii dintr-o comllllă în gospodărie? 
Tov. Nagy: Nu. Aşa condiţiuni nu găseşte în tot judeţul. Noi flceam pentru fiecare 

comllllă o sinte7A, dar nu căutam să intre toţi. 
Tov. Luca: Au fost locuri m1de nu ajW1gea pământul. De llllde vă gândeaţi să 

complectaţi pământul? 

Tov. Nagy: Eu nu }(}-am spus prin ce mijloace. <ÎID fiecare comună, când se creau 
condiţii ca să se poată înfiinţa acolo gospodării, se discuta problema de tmde să fie 
înz.estrată. 

Tov. Luca: De exemplu, la Angheluş de W1de aţi înzestrat, căci a intrat sărăcime? 
Tov. Nagy: Acolo era un chiabur. Când m-am dus acolo deja rentmţase la pământ şi 

s-a propus înzestrarea gospodăriilor colective cu pământul lui. În alte sate, când s-au tăcut 
chestionarele se discuta această problemă, dar nu s-a discutat întotdeauna în cadrul biroului. 
Au fost cazuri când s-a discutat numai între noi, 2-3. 

Tov. Gheorghiu: Deci aţi avut plan, aţi întocmit sinteze pentru acest nurnlr de 
gospodării colective. Planul l-aţi discutat în birou? 

Tov. Nagy: Planul da, sintezele nu. Planul l-am discutat, dar după aceea, în timpul 
organizării, nu s-a discutat totdeauna fiecare sinteză în birou. Sintezele se trimiteau pe rând, 
pe măsură ce s-au pregătit În ce priveşte îndrumări, s-au primit, au fost organizate colective 
pentru fiecare COIDWlă. 

Tov. Gheorghiu: Aţi discutat în birou cum se face comasarea? 
Tov. Nagy: Nu, am discutat noi separat 
Tov. Gheorghiu: Cum se face comasarea, pe seama cui? Dacă lipseşte pământul, 

fiindcă majoritatea Sllllt săraci cu pământ puţin, de tmde şi cwn îl luaţi, aţi discutat? Despre 
mtmca politică de masă în vederea aplicării în practică a planului de organizare aţi discutat? 

Tov. Nagy: Am discutat cum merge mWlca de pregătire şi am luat hotărâri. Despre 
metodele de mWlcă am discutat în şedinţa de birou şi am tăcut prelucrare cu activul. 

Tov. Gheorghiu: Ce atitudine aţi hotărât să luaţi faţă de chiaburi? 
Tov. Nagy: Au fost formate colectivele şi îndrwnările au fost date de tovaraşul Toth 

care ţinea cu ele şedinţe regulate unde se analiZA situaţia comllllelor şi mersul organimii. 
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Tov. Gheorghiu: Ce hotărâri a luat biroul comitetului judeţean cu privire la 
metodele de mllllcă? Cum făceaţi cu chiaburii? Cum procedaţi, îi strângeaţi pe toţi ţăranii şi 
venea cineva, fie llll om bine pregătit de la judeţeană şi le vorbea despre gospodăria 
colectivă, ce este aceasta, de ce e mai bine decât gospodăria individuală ş.am.d., aceasta 
pentru a lămuri pe ţărani de necesitatea îmbrăţişării ideii gospodăriei colective? Sau 
mergeaţi din casă în casă, întâi la săraci, apoi la mijlocaşi, pregăteaţi astfel atmosfera 
favorabilă pentru o adunare mare, stăteaţi de vorbă cu oamenii, le arătaţi necesitatea de a 
intra în colhoz? De aceste probleme v-aţi preocupat? 

Tov. Nagy: Da, şi tocmai acesta a fost rolul colectivelor, să o organizeze în fiecare 
comllllă agitaţia, mllllca de lămurire de la om la om. 

Tov. Gheorghiu: Dar cum aţi discutat în birou să vă organizaţi mllllca de agitaţie şi 
propagandă, să faceţi mllllca de pregătire? Aţi pus problema ca cei ce vin în colhoz să intre 
de bună voie, sau puteaţi să daţi şi astfel de instrucţilllli: ,,Să lămuriţi!", fără alte explicaţii. 
Aţi luat hotărârea de a lămuri membrii de partid, de a instrui cum să facă mllllca de agitaţie 
şi propagandă, mllllca politică de masă? 

Tov. Nagy: S-au pregătit agitatori pe lângă colective şi, <im afară de mllllca de 
agitaţie de zi de zi a tovarăşilor din comună, mergem în fiecare Duminică cu agitatori din 
oraş. Era W1 cmp de agitatori care şi în cursul săptămânii mergeau în comllllă de 2-3 ori 
după posibilităţi şi duceau mllllcă de la om la om. Deci ne-am ocupat cu problema aceasta 
N-am dat nici llll fel de directive să folosească metoda de constrângere sau să forţeze pe 
oameni. 

Tov. Riutu: Aceşti agitatori v-au sesizat că la faţa locului s-a constatat că s-au 
comis măsuri oe presiW1e? 

Tov. Nagy: Eu personal n-am fost sesizat 
Tov. Gheorghiu: Dar comitetul sau biroul judeţean, când a discutat problema 

organizării gospodăriilor colective, n-a luat o hotărâre de a exercita un control permanent 
asupra comllllelor unde se vor crea colhozuri? Şi concret, cine din membrii biroului 
comitetului judeţean răsplllldea de controlul mllllcii depuse pe teren? 

Tov. Nagy: Aveam llll astfel de plan, dar acesta nu era aplicat, nu era dus la bun 
sîarşit. 

Tov. Gheorghiu: Plasele va informau zilnic de felul cum se desfăşura munca de 
agitaţie, munca de pregătire a organizării gospodăriilor? 

Tov. Nagy: Mie personal nu. 
Tov. Gheorghiu: Bine, dar biroul? Dar ce, dumneata erai ceva aparte acolo? 
Tov. Nagy: Am vorbit despre relaţiile noastre. 
Tov. Gheorghiu: Dar mata erai pus acolo de conducerea partidului şi considerat ca 

prim-secretar! Ce e aia ,,relaţii''? 
Tov. Nagy: Munca nu era tocmai aşa annonioasă. 
Tov. Gheorghiu: Mata ca prim-secretar nu plllleai mâna pe telefon să ceri 

secretarului comitetului de plasă să-ţi raporteze? 
Tov. Nagy: Făceam, aşa, sondaje. Întrebam pe secretarii de plasă sau chiar din 

comună, dar n-am observat astfel de metode. De exemplu, la Valea Crişului, în timpul 
organizării am fost de 3 ori. Într-o seară, ţăranii discutau problema cum să facă ferme de 
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iepuri pentru came, era o atmosferă bună, sănătoasă. În ultima seară, înainte de inaugurare, 
am observat că au rămas toţi pasivi. 

Tov. Gheorghiu: Şi lucrul acesta nu ţi s-a părut cwios? Aţi analizat cazul de ce s-a 
întâmplat aşa? N-aţi fost curioşi să aflaţi de ce schimbarea aceasta bruscă de dispoziţie? 

Tov. Nagy: În cadrul biroului n-am mai analizat pentru că a doua zi s-a tăcut 
inaugurarea. Am căutat însă să vedem de unde vine aceasta. Am aflat că au fost câţiva la 
târg şi s-au întâlnit cu nişte oameni din alte comune. Mergând acasă au spus că nu mai intră 
în gospodărie colectivă, mai bine să mai aştepte şi au influenţat şi pe ceilalţi. Nici nu 
spuneau că se înscriu, nici că nu. Întrebări se puneau numai în bătaie de joc. Noi ce am 
făcut? Le-am arătat atitudinea lor şi le-am cerut să spună de ce s-au schimbat Înainte 
discutau de ferme de iepuri şi acum deodată nu mai spun nimic! Pe wmă, un tovarăş care a 
fost mereu în comună a luat cuvântul şi a spus: ,,Voi sunteţi oameni cu caracter, până azi 
dimineaţă aţi fost hotărâţi şi acum când a venit tovarăşul de la partid să vă vadă, şi voi aţi 
înşelat partidul, aţi minţit şi nu-i acesta caracterul vostru". I-a lovit puţin în sentimentele lor. 
După şedinţă, oamenii erau în grupuri şi discutau: ,,Ne-a trebuit nouă asta? Partidul nu mai 
are încredere în noi şi n-a fost justă atitudinea noastră!" 

Aceasta a durat până la ora 2 noaptea. Atunci ne-am dus acasă, am văzut că oamenii 
sunt împărţiţi şi că s-a schimbat situaţia în comună, aşa că a doua zi, chiar dacă nu se vor 
înscrie toţi 150, totuşi 70-80 o să se înscrie sigur şi apoi vor aduce şi pe ceilalţi (aceasta era 
în comuna Valea Crişului). 

Tov. Gheorghiu: Câtă populaţie e acolo şi câţi arătau dispoziţia de a se înscrie? 
Tov. Nagy: Sunt vreo 200 familii, dintre care 145-150 vroiau să se înscrie. Noaptea 

după şedinţă s-a văzut că solidaritatea dintre ei s-a spart 
Locţiitorul politic al Miliţiei, auzind că a doua zi se face inaugurarea, a venit şi el să 

vadă cum e situaţia şi am plecat împreună acasă. Pe drum i-am spus să aibă grijă ca nu 
cumva să se întâmple în comună ceva. Erau mobilizaţi câţiva membri de partid pentru pază, 
dar totuşi credeam că e bine să fie şi ei mobilizaţi. Eu m-am dus şi m-am culcat Dimineaţa 
a venit cineva la mine şi mi-a spus că s-a ridicat de către Miliţie vreo 3 ţărani din V alea 
Crişului fiindcă ei fuseseră instigatorii. Am întrebat de ce au mai ridicat când situaţia nu mai 
era gravă. 

Tov. Gheorghiu: Acesta însemna că în altfel de caz ar fi putut să treacă la ridicări. 
Deci aţi discutat şi asemenea lucru în cadrul biroului. 

Tov. Nagy: Nu prea am discutat, fiindcă nu era cazul. 
Tov. Gheorghiu: Ce erau cei ridicaţi? 
Tov. Nagy: Erau mijlocaşi. 
Tov. Gheorghiu: Cine a dat ordin de arestare, tu nu te-ai interesat? 
Tov. Nagy: Nu m-am interesat prea mult 
Tov. Goldberger: Tovarăşul a spus că i-a zis secundului politic să aibă grijă în sat 

să nu se întâmple ceva. Despre ce a crezut că trebuie să aibă grijă de la 2 noaptea până la 8 
dimineaţa? 

Tov. Nagy: Au mai fost cazuri, de exemplu cu ocazia întrecerilor culturale într-o 
comună era pregătită o scenă. Fiindcă n-a fost organizată paza, noaptea toată decoraţia a 
fost trasă jos de elemente necunoscute. Mă gândeam ca nu cumva instigatori~ dacă au 
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văzut că solidaritatea ţăranilor s-a dezbinat, să tragă jos drapelele şi placardele. Dimineaţa a 
venit la mine un om venit special din Bucureşti pentru această serbare şi mi-a spus: ,,Uite că 
fratele meu e la Miliţie". Eu l-am întrebat pe secund şi el mi-a spus că aşa a văzut el că e 
bine, că aceşti 3 au fost instigatori, el i-a descoperit, ba mai mult, şi tovarăşul Toth a fost de 
acord. Când m-am dus în comună au venit la mine oamenii şi mai ales fratele unuia dintre 
arestaţi şi mi-a spus: ,,Uite, ştiu că fratele meu a făcut o prostie mai mare decât el, dar daţi-i 
drumul". 

Tov. Gheorghiu: De ce a fost arestat? 
Tov. Nagy: Era unul din instigatori. A avut legături cu un alt chiabur la târg şi 

venind acasă a influenţat pe ţăranii de acolo. 
Tov. Gheorghiu: Şi ai intervenit să fie puşi în libertate? 
Tov. Nagy: Da, şi au fost eliberaţi. Secundul a făcut arestarea din iniţiativa lui şi a 

spus că şi tovarăşul Toth a fost de acord cu el. M-am mirat, fiindcă ştiam că Toth este în 
altă comună, dar sectmdul mi-a spus că a venit astă noapte acasă. Nici eu n-am cercetat mai 
mult, şi aceasta datorită faptului că am putut folosi politiceşte acest lucru. Nu mi-a părut tare 

rău că a făcut această prostie, pentru că în comună am putut folosi politiceşte acest lucru. 
N-am făcut problemă mare din aceasta şi nici nu m-am interesat prea mult. După cât aud 
acum, au fost astfel de metode şi în alte părţi. Noi însă nu am discutat niciodată ca să luăm 
hotărâri administrative. 

În privinţa chiaburilor, am discutat că acolo W1de nu e pământ să fie ajutată gospodăria 
cu ceva din pământul chiabwului. Şi am arătat în sinteze care este situaţia cu pământul. 

Tov. Gheorghiu: Şi cu chiaburul ce făceaţi? 
Tov. Nagy: Ne gândeam să-l ducem la oraş, să lucrez.e ca orice muncitor. 
Tov. Gheorghiu: Şi cum să-l trimiteţi, cu Miliţia? 
Tov. Nagy: În ceea ce priveşte chestiunea chiabwului, aceasta e mai largă. 
Tov. Gheorghiu: Dar cum vă gândiţi să faceţi treaba aceasta, în bună înţelegere cu 

el? 
Tov. Nagy: Nu, în nici un caz. Am făcut şi noi dosare, de comun acord cu 

judecătorul, la fiecare chiabur unde era necesar să se ia pământul. 
Tov. Gheorghiu: Câţi chiaburi trebuiau să plece în judecată? 
Tov. Nagy: Vreo 28-30. 
Tov. Gheorghiu: Dar nu v-aţi gândit ce o zice mijlocaşul, săracul, nu or plânge 

după chiabur? Ce situaţie avea chiaburu1 în sat? Nu era oare mai legat decât organizaţia de 
partid de ţărănimea săracă şi mijlocaşă? 

Tov. Nagy: Am căutat mai întâi să-i demascăm, să-i rupem. 
Tov. Gheorghiu: Şi aţi reuşit? 
Tov. Nagy: Nu peste tot 
Tov. Gheorghiu: Şi evenimentele au mers înainte. Au arătat măsma în care aţi 

izolat pe chiabur de mijlocaşi şi săraci. Aceste directive le-aţi discutat în birou? N-a fost 
nimeni contra? 

Tov. Nagy: Nu prea Toţi am fost de acord 
Tov. Gheorghiu: Aici era armonie deplină! 
Tov. Nagy: Aci trebuie să legăm şi problema numărului de 30 gospodării. 
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Când am ajuns să vedem că într-un timp scurt am putut realiza planul propus, de 14 
com1D1e, cu mult înainte de tennen, ne-am gândit să facem 1Dl pas şi că mergem mai 
departe. Ba sp1D1eam chiar şi eu în multe rânduri că acest plan îl vom dubla 

Tov. Gheorghiu: La C.C. s-a aprobat acest plan? 
Tov. Nagy: N-am făcut un plan despre aceste 30. Noi am rămas la planul nostru şi 

ne-am pus sarcina să-l depăşim. Conducerea partidului ştia de aceasta. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşii care erau acolo ştiau? 
Tov. Nagy: Da, instructorul, tovarăşul Fehervari. 
Tov. Gheorghiu (către tovarăşul Petrescu): Voi aţi ştiut? 
Tov. Petrescu (către tovarăşul Nagy): De la C.C. cineva v-a dat directiva să 

confiscaţi pământul chiaburilor? 
Tov. Gheorghiu: Am întrebat dacă aţi ştiut de dublarea planului. 
Tov. Petre Lupu: N-am ştiut, însă pe măsură ce veneau sinteze pentru cereri de 

aprobare, aflam. 
Tov. Gheorghiu: Secţia Agrară ştia? 
Tov. Chirtoacă: Cei care se ocupau cu asta nu sunt acum aici. Eu lipseam. 
Tov. Vaida: Eu nu participam în perioada aceea la şedinţe. 
Tov. Nagy Dezideriu: Am primit planul lor pe 14 comune. N-am ştiut de dublare. 

Tovarăşul Fehervmy spunea că tovarăşii au tendinţa să depăşească planul, dar plan concret 
aveam pentru 14 comune. 

Tov. Chirtoacă: La Secţia Agrară este trecut că în plan au fost 14, din care au 
inaugurat 11 şi IO peste plan. 

Tov. Gheorghiu: Biroul judeţean a păstrat secret acest lucru? 
Tov. Luca: Dar veneau toate sinte7.ele la C.C. 
Tov. Chirtoacă: Sintezele veneau pentru analiz.ă şi după aceea se dădea aprobarea 

de inaugurare. 
Tov. Gheorghiu: Şi aţi dat aprobare? 
Tov. Chirtoacă: Se vede că da, pentru 21 gospodării, afară de cele 3 dinainte, Turla, 

Lemnia şi Angheluş. 
Tov. Nagy Mihai: Noi nu am luat aşa categoric. 
Tov. Luca: Cum nu? Aţi trimis şi sinte7.e şi aţi cerut aprobare. 
Tov. Nagy: Noi aşteptam aprobare pentru comasare şi după ce o făceam ceream 

aprobare pentru inaugurare. 
Tov. Gheorghiu: Deci aţi discutat despre comasare, cum o faceţi. 
Tov. Nagy: Nu prea. 
Tov. Gheorghiu: Dar cum aţi făcut în practică? 
Tov. Nagy: S-a dus inginerul pe teren. Aci aveam greutăţi că era numai un inginer şi 

acesta ne împiedica în muncă. Inginerul agronom cadastral încadrat la Sfat, el era acela care 
făcea măsurătorile şi dădea indicaţii tehnice. 

Tov. Petrescu: S-a dat libertatea să se facă comasări (sic!) pe răspunderea 
comitetelor judeţene. 

Tov. Nagy: Colectivul de iniţiativă ieşea şi căuta locul potrivit pentru comasare. În 
ce priveşte pe cei ce nu intrau în gospodărie şi fiindcă a fost tendinţa să se ia numai pământ 
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bwi, am discutat că nu se poate face aceasta, căci trebuie să ne gândim şi la producţia pe 
viitor. 

Tov. Gheorghiu: S-au dat directive celor care se ocupau cu comasarea, cwn să facă 
. ,:casta? Biroul a discutat comasările, cum să se orienteze cu cei care nu intră, unde să le 
ut:a pământ? 

Tov. Nagy: Inginerul, împreună cu comitetul de iniţiativă, căuta locul potrivit pentru 
comasare şi pe unnă socotea câţi oameni intră în acest perimetru. Din acest moment 
începeau munca şi agitatori~ să spună ţăranilor: ,,Uite că pământul tău cade în perimetru, 
vei primi pământ în altă parte". Şi desigur că şi aceasta avea efect asupra ţăranilor, căci 
după aceasta intra un număr însemnat de ţărani. Din momentul când am primit aprobarea 
pentru comasare şi până la tenninarea comasărilor, a crescut numărul celor înscriş~ în mod 
rapid. Mulţi ţărani, în loc să părăsească pământul, mai bine se înscriau şi ei. 

Tov. Gheorghiu: Aveţi cazuri când după comasare au rămas fără pământ? 
Tov. Nagy: Nu ştiu de aceasta. 
Tov. Gheorghiu: Sau li s-au dat loturi pe munte, pe deal ... 
Tov. Nagy: Loturi mai rele, da 
Tov. Luca: Dar nemulţumiri în această privinţă din partea celor care au căpătat în 

altă parte pământ? 
Tov. Nagy: Desigur, nici unul nu-i bucuros căi s-a schimbat pământul, mai ales la o 

depărtare mai mare. Chiar dacă nu şi-a manifestat această nemulţumire, nu cred că am putut 
duce aşa o muncă de lămurire ca să fie mulţumiţi că au primit pământ la o distanţă mai 
mare. 

Tov. Luca: Ce relaţii erau între ţăranii care au intrat şi cei care nu au intrat? 
Tov. Nagy: Imediat după inaugurare nu prea s-au observat relaţii rele, cu toate că li 

se comunicase despre comasare, dar nu o luau prea în serios. Aceasta se dovedeşte şi în 
regiunile celelalte, în judeţul Târnava Mică. Până s-a ajuns la însămânţări, oamenii au trecut 
aşa pe lângă această problemă, mai uşor. Acum, când trebuie în mod categoric să lucreze 
alt pământ, se ivesc divergenţe între cei intraţi şi cei din afară. Şi nici acolo nu s-a 
manifestat imediat această divergenţă, ci după aceea. De exemplu, atitudinea aceasta că ,,nu 
cumva să te bagi în pământul meu, că te tai!" Aceasta a ascuţit relaţiile între cei înscrişi şi 
cei rămaşi afară. După comasare s-a făcut act legal de schimbarea pământului. 

Tov. Gheorghiu: La Măgura(?)* au fost arestaţi cei cărora li s-a luat pământul şi au 
fost trimişi în altă parte? Aceasta făcea parte din metoda de pregătire a conditiunilor? 

Tov. Nagy: În plan nu era prevăzut, însă acolo unde aveam 60-80 înscrişi şi mai 
trebuia pământ, atunci recurgeam şi la astfel de măsuri. Arătam în sinteză că aici trebuie 
arestat, altfel nu putem face. 

Tov. Gheorghiu: După ce criterii v-aţi ocupat cu stabilirea numărului chiaburilor. 
Cum îi distingeaţi de mijlocaşi? Aşa puteaţi aresta şi un mijlocaş şi să spuneţi că e chiabur. 
Aţi analizat în cadrul biroului comitetului judeţean această problemă? 

Tov. Nagy: N-am analizat în cadrul biroului, ci am lăsat la aprecierea tovarăşilor 
care se ocupau cu această problemă. 
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Tov. Gheorghiu: Şi aveţi certitudinea că printre cei ridicaţi ca chiaburi erau într
adevăr toţi chiaburi? 

Tov. Nagy: Noi nici nu ne-am gândit la o greşeală în această privinţă, să nu fie 
apreciat bine din partea tovarăşilor care se ocupă cu fixarea lor. 

Tov. Gheorghiu: Pe cine consideri chiabur? 
Tov. Nagy: Care e însuşi exploatator. Dacă prin diferite metode şi forme exploatează 

Dacă are o gospodărie care îi aduce un venit nu prin munca lui. Mijlocaşul foloseşte 
produsul pentru el, trăieşte mai bine, poate avea şi unelte mai bune, dar ce produce foloseşte 
pentru familia lui. Vinde şi el. Chiaburul vinde mai mult şi lucruri obţinute nu numai prin 
munca lui. El ţine încontinuu alte braţe de muncă ca (sic!) să-şi poată întreţine casa sa. Sau 
mai are şi alte mijloace, o cârciumă, are vite mai bune cu care poate ara şi pământul celor 
care au vite mai slabe şi pentru care pretinde un preţ de jaf, sau obligă pe aceştia ca pentru 
un preţ mic să-i lucreze lui. Aceasta se observă şi în comunele colonizate ... 

Tov. Luca: De la Turia a fost arestat un chiabur, care a fost exclus din colectiv ca 
chiabur, pe urmă achitat şi dus acasă, şi tatăl său a fost primit în colectiv. Apoi a fost unul 
cu 15 ha şi 9 copii, care a fost arestat şi acum pus în libertate. Ce gospodărie aveau ei? E 
vorba de Ciobot. 

Tov. Nagy: Nu cunosc gospodăria lui, dar atitudinea lui. 
Tov. Luca: Şi un sărac poate avea atitudine contrarevoluţionară. 
Tov. Gheorghiu: Deci şi mijlocaşul duce marfă la piaţă. Poate are şi el nevoie de 

braţe de muncă străine? 
Tov. Nagy: Depinde, de la caz la caz. Sunt unele munci de aşa natură că trebuie să 

le facă imediat şi atunci foloseşte şi braţe de muncă străine. Chiaburul le foloseşte în alt 
scop şi în alt fel. 

Tov. Gheo~u: Lucrurile acestea le-aţi discutat în birou? Aţi luat cazuri concrete? 
Tov. Nagy: 1n cadrul biroului n-am discutat. Numai cu tovarăşii care lucrau acolo. 
Tov. Gheorghiu: Câte hectare trebuie să aibă? 
Tov. Nagy: Aceasta nu se poate aprecia. Nu aceasta îl determină. Determină 

condiţiile lui materiale şi de trai. 
Tov. Gheorghiu: Aşa v-aţi preocupat de analiz.a, de studierea raporturilor de clasă, 

de aspectul gospodăriei chiabure, de deosebirile dintre gospodăria chiabură şi cea 
mijlocaşă? Aci e sursa principală a tuturor greşelilor săvârşite de tovarăşi şi aci ne împinge 
duşmanul să săvârşim greşelile. Crezi că e suficient dacă luăm din ,,Problemele 
leninismului" sau alte materiale teoretice şi le înveţi pe dinafară, fără să analizezi pe teren 
lucrurile acestea ... N-aţi aprofundat, nu v-aţi preocupat de aceste chestiuni. 

Tov. Luca: Totuşi, între voi erau de multe ori discuţii, acuzaţii reciproce că unul 
sprijină pe chiaburi şi-i bagă în colhoz şi altul face pe toţi mijlocaşii chiaburi. Au fost 
asemenea discuţii între Toth şi mata De exemplu, lui lzsak din Valea Zalam i-ai luat arma 
pentru că e chiabur. De unde scoţi că e chiabur? Din ordinul dumitale i s-a luat arma! 

Tov. Gheorghiu: În rapoartele voastre se indică prezenţa chiaburilor în gospodăriile 
colective organizate, că au pătruns acolo. Dacă aceasta nu forma obiectul unei preocupări, 
cum puteaţi să ne indicaţi că e aşa sau nu. Sunt într-adevăr chiaburi pătrunşi acolo sau nu? 
Acesta e un mare semn de întrebare. Dumneata ·spuneai că pământul nu-i hotărâtor, dar în 
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llllele regiuni joacă llll mare rol. E pământ mult, bllll, face acwnulare capitalistă mai mare. 
Are vitele cele mai blllle, şi nu câteva, are bo~ cai, face cărăuşie, are vacă, vinde lapte, are 
mai multe produse pentru piaţă decât mijlocaşul, are şi fructe, are şi vie, o serie de elemente 
care caracterizează pe chiabur. Şi poate avea şi llll singur hectar, dar se ocupă cu creşterea 
de po~ de păsări ... De asemenea probleme v-aţi ocupat? 

Tov. Nagy: În acest sens n-am discutat să mergem acolo şi să identificăm dinainte 
ce va trebui să facem. Am discutat după inaugurare că acolo s-au strecurat chiaburi şi s-a 
solidariz.at tot satul cu ei. 

Tov. Luca: Nu Clllloaşteţi listele chiaburilor pe baza impllllerilor făcute de Sfatul 
Popular local? Aţi văzut dacă aceasta s-a făcut în mod just? Câţi chiaburi aveţi pe baza 
impllllerilor agricole în Trei Scaune? 

Tov. Gheorghiu: Mata afirmi că aţi discutat de metodă, aţi atras atenţia, aţi subliniat 
necesitatea de a nu constrânge ţăranii să intre în colhoz. Cwn îţi explici totuşi că s-au aplicat 
în practică metode străine partidului nostru, cele mai variate, începând de la invitarea la 
Miliţie sau la Sfat, sau la partid, cu promisiuni dacă intră sau cu presiuni dacă nu vrea, cu 
Canalul, arestări, lista neagră, punerea cu faţa la perete, bătăi, ameninţări. mergi din casă în 
casă cu registru, cine semnează o să fie bine de el, cine nu vrea să intre în colhoz va fi 
socotit duşman al Republicii. . . Cwn îţi explici asemenea metode folosite, deşi aţi discutat 
în biroul comiteb.tlui judeţean să nu fie aplicată constrângerea? Dacă nu biroul judeţean a 
dat asemenea indicaţii, atunci cine le-a dat? 

Tov. Nagy: Cel puţin nu-mi amintesc ca noi să fi dat asemenea indicaţii. 
Tov. Gheorghiu: Dar mai exista încă llll alt birou judeţean? Cine, dacă nu voi? De 

ce s-au mai aplicat şi alte metode, au mai primit oamenii şi din altă parte instrucţiuni? 
Tov. Nagy: Eu cred că la aceasta a contribuit faptul că s-a ţinut să se creeze llll fel de 

întrecere în organizare. Asemenea instrucţiuni însă n-au fost 
Tov. Gheorghiu: Anmci ori comiteb.tl judeţean era absent la ce se petrecea, ori era 

de acord Instructorii, agitatori~ propagandiştii, comitetele de plasă, toţi procedau aşa. Voi 
eraţi obligaţi să aflaţi şi să opriţi. 

Tov. Nagy: Noi eram rupţi, în sensul că totdeauna aflam după ce se întâmpla llll fapt 
oarecare, la llll timp destul de îndelllllgat Şi apoi prelucram. 

Tov. Gheorghiu: Aţi luat vreo sancţilllle? 
Tov. Nagy: Au fost vreo 10, dar nu ştiu dacă din aceste motive. 
Tov. Luca: Vorbim de călcarea liniei partidului prin aceste metode. 
Tov. Nagy: Cred că fiecare tovarăş, ca să ajllllgă la llll rezultat, căuta tot felul de 

metode. Aici e chestilllle de disciplină. 
Tov. Gheorghiu: De ce nu a făcut alte lucruri din lipsă de disciplină? Crezi că S\lllt 

întâmplătoare asemenea devieri? Instructorii de la centru au CllllOSCut aceste metode? Ce 
măsuri au luat? 

Tov. Nagy Dezideriu: În parte, da Când am observat, imediat am strâns tovarăşii şi 
am prelucrat Am observat o parte din aceste metode. Au fost prelucrate la C.C., am fost 
trimis apoi înapoi şi am prelucrat acolo cu comiteb.tl judeţean. Am observat acestea la 
începutul lui iulie. Planul a fost aprobat în llllla mai, la sfărşit În cursul lllllii iunie, la sîarşit, 
a venit tovarăşul Fehervâri şi a spus că în faţa anumitor mijlocaşi se fac presiuni şi 

352 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



promisiuni. Cazuri concrete n-a avut Dar au venit mai multe propuneri de inaugurare a 
Wlor gospodării colective. Ne-a fost suspect că au venit deodată 5-8 şi tovarăşul Moghioroş 
m-a trimis pe teren. Am controlat 5 comune propuse. Numai într-Wla, la Mărcuşa, am găsit 
2 mijlocaşi care mi-au arătat că au fost puşi să care lemne şi piatră în cantităţi <pe> care nu le 
puteau duce, punându-i în situaţia de a nu-şi putea îndeplini ce li s-a dat 

Tov. Luca: În Trei Scaune mergea în general foarte greu şi un timp îndelungat nu 
veneau propuneri. Deodată, într-o săptămână, au venit 7 deodată ... N-am fost 
încunoştiinţaţi de aceste metode. Noi am aflat după ce au fost propuse aceste 7 gospodării. 
A fost un plan trimis C.C.-ului cu 14 gospodării. 

Tov. Gheorghiu: Cu ce instrucţiuni au fost trimişi instructorii pe teren? 
Tov. Lupu Petre: De a controla felul cum se duce munca, pe baza liniei partidului. 

Aici s-a ţinut o consfătuire cu toţi secretarii ... Au fost trimişi acolo 3 instructori: Nagy 
Dezideriu, ... • şi Gogioiu. Au spus că în unele părţi s-au întrebuinţat W1ele presiuni şi 
promisiuni, dar în general e rezultatul muncii organizaţiei de baz.ă şi că au stat de vorbă cu 
oamenii care s-au înscris, au povestit cu ce manifestări de bucurie au fost primiţi de ţărani, 
aşa au făcut raport la întoarcere. Am prelucrat cu tovarăşul Nagy Dezideriu cum trebuie 
combătute manifestările nesănătoase. 

Tov. Nagy Dez.: Lucrurile nejuste le-am prelucrat concret cu tovarăşii: că chemarea 
mijlocaşilor la Comitetul Provizoriu nu-i justă şi trebuie oprită. Am prelucrat cu tovarăşul 
Toth personal, pentru că am sosit dimineaţa la 5 şi numai el era acolo. Am venit, şi când am 
mers înapoi am prelucrat în faţa biroului judeţean. Era o discuţie aprigă în ce priveşte 
atitudinea tovarăşului Toth. Era vorba de problema chiaburilor. Tovarăşul Nagy a spus că 
nu cunoştea decât în mică măsură aceste metode greşite. Restul membrilor biroului, 
responsabilul cu propaganda, tovarăşul Heghy nu CW1oştea problema, responsabilul 
organizatoric nu cunoştea. Tovarăşul Toth însă cunoştea şi şi-a luat angajamentul că nu va 
mai aplica astfel de metode. În general, biroul judeţean a fost de acord că vor controla 
îndeaproape toată activitatea celor trimişi pe teren. 

Tov. Gheorghiu: Ce măsuri practice s-au luat? 
Tov. Nagy D.: Am dat indicaţii să fie prelucrată problema cu tot activul folosit 

pentru organmire, să fie convocat de comitetul judeţean şi să fie prelucrat cu el. 
Convocarea s-a făcut şi s-a prelucrat. A prelucrat tovarăşul Nagy. Eu am lăsat aceste 
indicaţii şi am venit înapoi. 

Tov. Luca: Când am prelucrat noi abaterile teroriste faţă de ţărani în legătură cu 
ariile, nu aţi lăudat voi pe Toth şi Nagy că au lucrat minllllat în legătură cu colhozurile? 

Tov. Nagy D.: Am arătat că nu era tendinţă rea din partea tovarăşilor trimiterea 
ţăranilor la arii. Că au greşit, nu era intenţionat. A fost prelucrat şi luate toate măsurile. Noi 
am prelucrat cu biroul, ei cu activul. 

Tov. Gheorghiu: Dar tovarăşul Nagy spune că el n-a avut cunoştiinţă de aceste 
metode, că numai mai târziu a aflat 

Tov. Nagy D.: Tovarăşul Nagy a mulţwnit căi s-a adus la cunoştinţă şi a spus că va 
lupta să nu se mai întâmple. Noi mergeam o zi pe teren, şi ştiam mai mult decât el. 
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Tov. Luca: Nu cwnva era o metodă cu care el s-a solidarizat? Aceeaşi metodă care 
a fost folosită şi la arii. .. 

Tov. Nagy D.: În legătură cu ariile, tovarăşul Nagy a mers pe o linie greşită şi a 
încălcat linia partidului. I-a fost atrasă atenţia că ţăranii nu trebuie forţaţi să meargă la arii. 
Totuşi el i-a forţat. În această privinţă a avut o atitudine greşită, care a fost combătută. 
Nimeni nu spune că a avut atitudine bllllă. În legătură cu organiz.area gospodăriilor 
colective, după informaţiile noastre, tovarăşul Nagy n-a dat nici o indicaţie să fie luate 
măsuri de presiune faţă de mijlocaşi sau pentru primirea de chiaburi. 

Tov. Gheorghiu: Cum se face că, după aceasta, metodele acestea au continuat? 
Tov. Nagy D.: Nu s-a ţinut cont <de> Biroul Judeţean în întregime, şi în special 

tovarăşii Toth şi Deneş care se ocupau personal de această problemă ... Tov. Deneş a folosit 
metode duşmănoase în viaţa partidului. A scos pistolul intrând într-o casă ţărănească în 
comuna Leţ ... Tovarăşul Abraham, secretarul plasei Tg. Secuiesc a chemat noaptea târziu 
cu miliţia săracii să-i forţeze să intre în gospodărie, a scos copiii din şcoală ... Dar nicăieri 
nu ni s-a spus nimic, în afară de cei doi mijlocaşi din Mărcuş. Acum, când am mers prin 
aceste sate, am spus oamenilor: ,,Am fost aici prin iulie, v-am întrebat şi nu mi-aţi spus 
nimic, aţi spus că SW1teţi convinşi. Acum de ce SW1teţi împotrivă?" Au răspuns că au fost 
sub teroare. N-am putut găsi mai mult atWlci. 

Tov. Gheorghiu: După ce aţi semnalat aceste metode, ce măsuri a luat biroul 
judeţean? 

Tov. Nagy: Aceste lucruri au fost scoase la iveală în iulie, şi nu la începutul 
lucrărilor, care au fost în aprilie. Acum, dacă fac o comparaţie între greşelile din Trei 
Scaune şi cele din Târnava Mică, unde s-a dovedit că în fiecare comună cel puţin 8 ţărani 
au fost bătuţi, văd că chiar dacă s-au făcut şi la noi greşeli şi abateri, nu s-au făcut în aceeaşi 
măsură. Am prelucrat cu comitetul şi activul şi am trasat sarcina secţiilor ca să se ocupe cu 
această problemă şi cu controlul. Tovarăşii care au fost la documentare, au primit sarcina ca 
acolo unde se iveşte ceva, să ne sesizeze. După aceasta, prea mult nu m-am ocupat cu 
aceste lucruri, căci a venit problema raionării, care mi-a luat mult timp. 

Tov. Gheorghiu: Cum aţi colaborat cu Justiţia în mod practic pe teren? 
Tov. Nagy: Aceasta a fost iniţiativa noastră. Am văzut că nu se poate scoate 

chiaburii şi le-am găsit motive. Ni s-au dat sugestii şi de către instructori în acest sens. Dar 
de constrâns pe ţărani nu ni s-au dat sugestii. 

Tov. Gheorghiu: AtWlci cine a dat directive să se folosească astfel de metode? 
Tov. Nagy: Poate a jucat un rol directivele categorice date comitetelor de plasă să se 

ocupe fiecare cu organiz.area. 
Tov. Gheorghiu: Adică ca să facă un număr mai mare de gospodării! 
Tov. Nagy: Nu, ei făceau sinteze. După aceea urma aprobarea şi inaugurarea. Pentru 

a îndeplini aceasta probabil recurgeau la orice metode cu orice preţ. 
Tov. Gheorghiu: Aşa aţi dat indicaţii? 
Tov. Nagy: Nu. 
Tov. Gheorghiu: Metodele aplicate au fost străine? 
Tov. Nagy: Au fost şi străine, dar nu peste tot 
Tov. Gheorghiu: Cele petrecute cu tovarăşul Deneş le-ai cunoscut? 
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Tov. Nagy: Acwn le-am auzit 
Tov. Gheorghiu: Dar despre tovarăşul Abraham? 
Tov. Nagy: Nu. 
Tov. Gheorghiu: Atunci cine a dat instrucţiunile? 
Tov. Nagy: Eu n-am dovada că le-ar fi dat cineva 
Tov. Gheorghiu: Dar problema a fost pusă foarte categoric de noi în plenară şi în 

toate documentele. Cum califici aceste metode? 
Tov. Nagy: Metode huliganice, străine. 
Tov. Gheorghiu: I-a prins bine duşmanului nostru aplicarea practică a acestor 

metode? • 
Tov. Nagy: Da Eu nu am avut cunoştinţă. 
Tov. Gheorghiu: Dumneata parcă eşti un birou de infonnaţiuni. Dar ce, duşmanul 

are interes să te pună pe dumneata în cunoştinţă? Dumneata ca secretar, de ce nu te-ai 
interesat? 

Tov. Nagy: Ţăranii cu care am discutat nu spuneau nimic. 
Tov. Gheorghiu: Dumneata trebuia să vezi cum se desfăşoară munca pe teren, care 

e starea de spirit, atmosfera. Acum să ne spună ce ştie tovarăşul Toth Geza. 
Tov. Toth Geza: Am primit instrucţiuni în oraşul Stalin referitor la muncile de 

iarnă. Am făcut lll1 plan şi am împărţit în comitetul judeţean muncile şi am dat câte o 
comună fiecăruia Ne-am propus ca în timpul iernii să întărim munca politică. 

Cu mare greutate am putut înfiinţa la 28 mai a doua gospodărie în comma 
Angheluş, şi la 11 iunie a 3-a, la Lemnia Între timp venise tovarăşul Nagy Dezideriu de la 
C.C. în judeţ El ne-a ajutat ca să putem inaugura cele 3 gospodării. Noi ne-am luat în plan 
pentru 3 luni, 3 gospodării. Însă între timp tovarăşul Nagy Mihai a venit de la Bucureşti, 
care primise instrucţiuni nu ştiu câte gospodării să facem. Ne-am spus: ,,Cum credeţi, noi 
punem în plan 3 gospodării, pe când Odorhei face 24, Ciuc 20, Tg. Mureş 30 ... Anmci am 
făcut şi noi plan şi lângă celelalte 3 am pus încă 15. De aici ne-am pierdut capul. Ştiam că 
în Trei Scaune nu-i situaţie politică bună, nici economică, căci avem 136.000 suflete şi abia 
72.000 ha pământ Noi munceam zi de zi, fără să analizăm greşelile, între timp fusesem la 
Mureş şi la Odorhei la muncă de experienţă şi am văzut în Mureş, într-o comună, că au fost 
făcute 9 arestări numai ca să se creeze gospodărie colectivă. Aceasta cam prin iulie. După 
aceea am văzut că e teren muntos şi foarte greu se lucrează cu tractorul. Am venit înapoi, 
am strâns colectivul pentru gospodării şi am arătat că şi la Mureş sunt 16 gospodării. Eu 
aveam răspunderea să organizez gospodăriile. Le-am arătat că acolo e teren mai prost, şi la 
noi e şes, putem lucra mai bine. De aici am făcut greşeala că în iulie am inaugurat 15 
gospodării colective. În 23 iulie am inaugurat deodată 7 gospodării. Era un număr prea 
mare, nu-l puteam cuprinde, nu puteam evita să nu se strecoare chiabmi şi să nu se ia 
măsmi de forţare. Cu unele am fost în cunoştinţă, însă, de exemplu, cazul cu revolverul 
tovarăşului Deneş l-am aflat mai târziu. I-am spus că nu-i bine că se duce cu revolverul, că 
o să-l omoare cum au vrut să-l omoare în '45 pe şeful Miliţiei. I-am spus că aceasta nu-i 
metoda noastră. El spunea că l-a ţinut numai în buzunar. În cursul lui iulie, când a venit 
tovarăşul Nagy Dezideriu, aproape toate greşelile erau făcute. Am mers cu ei cu maşina pe 
teren. M-au întrebat ce metode folosim. Eu le-am expus că seara şi noaptea trebuie să chem 
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pe oameni pentru a face schimb de pământ, pentru că ziua sunt în mlDlcă. Şi că eu am fost 
în comuna Comolău până la ora 5 dimineaţa şi am chemat oamenii. Apoi s-a aflat că într-o 
comună 2 ţărani au fost forţaţi. Însă toate aceste lucruri care au fost apoi prelucrate în 
şedinţa de birou noi nu le-am luat că stmt abateri de la linia partidului, că sunt aşa grave, 
care pot întoarce pe unnă tot judeţul. Nici măcar în şedinţa din oraşul Stalin, că sunt greşeli 
aşa grave. Tovarăşul Petrescu a prelucrat cu no~ dar nu aşa adânc, ca oamenii intraţi în 
prăpastie să vadă. Şi tocmai discutam care secretar de plasă e mai bun, Abraham sau Pilder. 
Eu susţineam pe tovarăşul Abraham şi tovarăşii de la C.C. susţineau pe Pilder. Dar să ni se 
arate în ce prăpastie suntem, nu s-a făcut aceasta. Noi am tăcut două feluri de greşel~ de 
dreapta şi de stânga. De exemplu, în comuna Ghidfalău, în comitetul de conducere au fost 
băgaţi 5 membri de partid, Wlul cu 8 ha care apoi a reieşit că e chiabur. În comuna Macşa, 
preşededintele gospodăriei colective are 4,80 ha şi a ieşit că e chiabur. În comW1a Leţ, Wlde 
am fost cu tovarăşul Nagy Dez., discutam dacă e chiabur sau nu preşedintele. Eu susţineam 
că nu, căci avea 12 ha şi a fost 20 ani slugă el cu familia, a mlDlcit pământul şi n-a ţinut slugi. 

O parte rea a fost că linia critică şi autocritică n-a fost trează între noi şi nu s-au arătat 
greşelile. A fost la noi tovarăşul Ubomyi din partea Secţiei Agrare a C.C. El a arătat că a 
stat o săptămână, de fapt a stat 3-4 luni. Eu am arătat tovarăşilor Fehervari şi Nagy Dez. şi 
am arătat şi în oraşul Stalin, că tovarăşul Ubomyi nu ne-a dat ajutor. El a stat în birou şi 
munca lui era că în fiecare zi citea o broşură. O dată n-a fost în şedinţa de birou, să discute 
greşelile noastre. 

La toate cele 3 gospodării colective trebuia să luăm măsuri de schimbarea 
pământului. De exemplu, în comuna Lemnia, Wlde trebuia să schimbmn cca 20 ţărani, 
trebuia să schimbăm circa 16.000 parcele pământ Erau între ei 2-3 reacţionari, neam de 
popă. Aici a fost folosită metoda de forţare. Dar metoda de forţare în Trei Scaune nu era 
folosită în aşa mare măsură. 2-3 oameni au fost forţaţi şi nu în fiecare comună, după cwn a 
fost arătat de ţărani când a fost rebeliWlea. Prima rebelilDle a fost la 1 august într-o comllllă 
unde nici nu era gospodărie colectivă. A doua, la 18 august, tot într-o comllllă Wlde nu era 
gospodărie şi, în fiecare din ele, tovarăşul Ubomyi fusese mai înainte. A treia s-a întâmplat 
la Micfalău Wlde era gospodărie colectivă. Aci a intrat duşmanul. În comuna aceasta nu a 
fost nici o forţare. Forţări au fost cam în 5-6 comW1e din 24. 

În comunele tmde am făcut gospodării colective cu fost ridicaţi 16 culaci de la care 
am luat pământul şi inventarul. După inaugurare au mai fost ridicaţi 4 culaci din Mărcuş, 
duşmani ai gospodăriei, fiindcă intrase toată comuna iar duşmanii erau contra gospodăriei. 
Greşeala noastră a fost că, după ce a fost inaugurată gospodăria colectivă şi am :făcut 

organiz.area, nu ne-am mai ocupat, ci ne ocupam de organiz.area altora. Din 24 tovarăşi <pe> 
care i-am putut plDle organizatori, abia 4 au corespllllS în oarecare măsură. Am făcut 
greşeala că în comtmele Mărgineni şi Ghidfulău clupă inaugurare au fost gonite 2 familii 
chiabure, după prelucrarea tovarăşului Moghioroş la Sf Gheorghe. În cele 12 comune, 
tmde a intrat toată comuna în afară de culac~ au intrat unii după plecarea noastră. 

În Besleghi, Micfalău, Baraolt, înainte de inaugurare am promis că casele (sic!) 
lăsate statului o să-i ajutăm să le primească, şi nu le-au primit la timp. O altă greşeală a fost 
cu schimbarea sămânţei. A fost cerută în 25 august şi aprobată şi la 25 septembrie, abia a 
venit S-au îngrămădit toate mtmcile. Au fost gospodării, de exemplu la Besleghi şi Leţ, 
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unde a fost strânsă sămânţa. Munceau 58 pluguri zilnic. De exemplu, luni au fost la lucru 
58 pluguri şi de-abia a 2-a zi, după ce oamenii au fost la Sf. Gheorghe, au luat legătura cu 
culacii şi au făcut a 2-a zi rebeliunea în comuna Leţ 

O mare greşeală a fost că în luna iulie am făcut aşa multe inaugurări, aşa că muncă 
politică nu mai puteam duce, ci numai mergeam cu orchestra la inaugurări. S-a promis de 
asemenea că li se vor ierta împrumuturile, şi nu s-a făcut aceasta. 

După ce a fost ridicat planul de la 3 la 15, tovarăşul Nagy Mihai a venit şi a dat ordin 
la plase să trimită săptămânal sinteze, una de comasare şi una pentru aprobarea inaugurării. 
Noi toţi mllllceam pentru asta. Odată au venit 4-5 sinteze deodată, nici nu mai aveam timp 
să le discutăm. Tovarăşii care veneau la inaugmare în fiecare duminică n-au văzut decât 
ţmani în atmosferă de sărbătoare. 

În fiecare comllllă Wlde voiam să înfiinţăm o gospodărie colectivă întâi căutam 
oamenii cu cea mai mare influenţă, oamenii-cheie, adică bunii gospodari, după care se 
orienta satul înfi"eg. În Wlele locuri, asupra acestora am făcut şi constrângeri. După ei a venit 
tot satul. Abia la 27 august, când a venit tovarăşul Nagy Dez. şi a prelucrat că sunt culaci în 
gospodăriile colective, abia atunci ne-am dat seama că pot fi intraţi şi culaci. Eu de aici 
încolo am fost oprit să merg pe teren, chiar în satele Wlde puteam opri mişcările, căci în 27 
august erau nwnai în 3 locuri. În şedinţa de birou am ridicat chestiW1ea că trebuie să luăm 
măsuri concrete, să nu izbucnească mişcări şi în satele celelalte. Când la 1 septembrie am 
mers la Regionala Stalin, am ridicat în faţa tovarăşului Dănoiu problema că trebuie să 
mergem în judeţul Trei Scalllle trei secretari din 5 în comlllle. N-a fost ascultată propunerea 
mea şi nici n-am fost lăsat în judeţ N-am fost lăsat nici ca să ţin şedinţă, deşi sunt deputat şi 
trebuia să prelucrez cele două legi. A doua oară când am fost oprit să merg a fost la 11 
septembrie la oraşul Stalin, unde am propus ca cei 3 secretari să meargă în cele 2 raioane. În 
timpul acesta erau 6 izbucniri. Am ţinut adunare la mină şi am prelucrat atitudinea ce 
trebuie minerii să o a.tbă la Micfalău. Muncitorii erau mineri proletari, dar toţi legaţi de 
pământ şi, cum ne-au arătat apoi, muncitorii semi-proletari de la fabrica textilă au avut 
atitudine contra noastră. 

În biroul nostru judeţean la Trei Scaune nu era armonie. Cât timp lucrase tovarăşul 
Schusler discutam toate problemele. După aceea a venit tovarăşul Nagy Mihai. Când am 
lucrat noi la Secţia Agrară şi am muncit o zi întreagă, de am făcut un plan cu 34 comune, 
tovarăşul Nagy dintr-un creion a şters planul şi a spus că dacă se fac arii peste tot trebuie să 
facem şi la Trei Scaune. Au mai fost cazw-i, de exemplu un culac, Covasnei, care a ferit 
pământul din 1948, şi am ridicat cazul acesta într-o şedinţă restrânsă cu tovarăşul Nagy 
Dez. Am spus că trebuie să analizăm acest caz. Tovarăşii Nagy Dez. şi Nagy Mihai au râs, 
spunând că nu cunosc problema culacului. Tovarăşul Nagy Mihai din birou voia să 
organizeze toate gospodăriile colective, nu cunoştea terenul. 

Ţăranii au spus faţă de tovarăşii Petrescu şi Bunaciu că n-au fost lămuriţi, că nu s-a 
prelucrat statutul. Nu-i just. Eu personal prelucram statutul, aşa şi la Valea Crişului, şi la 
Baraolt Şi s-au pus chiar peste 100 întrebări. Până nu era lămurită ţărănimea, nu-i lăsam. 

De exemplu la V alea Crişului, unde fuseseră înainte 180 care doriseră să se înscrie 
în gospodăria colectivă, deodată la inaugurare n-au mai fost decât 5 oameni care au ridicat 
mâna că vor să se înscrie. Eu am plecat, m-am întâlnit cu miliţia în comuna Acurez, le-am 
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spus să nu mai stea acolo unde merg lucrurile liniştit, ci mai bine să meargă la Valea 
Crişului, să vadă dacă nu s-a strecurat vreun duşman. Miliţia apoi a făcut acolo 3 arestări. 
Au mai fost 2-3 arestaţi la Cenadul de Sus şi la Leţ. După fiecare arestare şi metodă nejustă, 
niciodată nu s-a strâns biroul să ia cunoştinţă de lucrurile nejuste. Nici măcar în oraşul 
Stalin, noi nu ne-am dat seama că acestea sunt aşa greşeli. 

În privinţa elevilor şi învăţătorilor, eu am dat dispoziţia Erau acolo fii de săraci şi 
mijlocaşi. De asemenea, unde găseam soldaţi fii de mijlocaşi îi trimiteam să-şi lămurească 
părinţii, să scrie scrisori acasă în acest sens. Noi am căutat tot timpul să facem faţă. Noi 
toate acestea nu le-am considerat greşeli. Credeam că fără acestea nu vom putea face 
gospodării colective. Era o mare lipsă de critică şi autocritică. Eu am arătat toate greşelile în 
scris. Cei care instigau erau şi cei 355 moşieri strânşi la Sfantu Gheorghe. 

Dintre toţi, eu sunt cel mai vinovat. Pedeapsa care o voi primi o merit în întregime. 
În munca mea de mai departe voi căuta să-mi lichidez toate greşelile. 

Tov. Teohari: Dacă tovarăşului îi e clară problema chiaburilor? 
Tov. Toth: După mine, o cunosc clar. 
Tov. Teohari: Cărui fapt se datorează că în gospodăriile colective au intrat multe 

elemente chiabure şi chiar în posturi de conducere? 
Tov. Toth Gena: Noi eram în număr mic faţă de numărul mare de gospodării şi nu 

le puteam cuprinde. De exemplu, un preşedinte cu 4,80 ha nu ştiu pe ce bază a fost făcut 
chiabur şi alte cazuri din acestea Eu am fost zi şi noapte pe teren şi am muncit mult. Au 
pătruns duşmani în gospodării, dar cu ştiinţa noastră nici unul. Ei au căutat să pună mâna pe 
conducere. De exemplu în Ghitfalău preşedintele gospodăriei colective era un chiabur cu 8 
ha. După aceea a reieşit şi că e duşman. Acesta a ridicat problema că sunt 4 proprietari de 
batoză în afara gospodăriei colective. Eu am dat mână liberă să ia pe cei care au fost 
mecanici, dar pe cei 4 culaci să-i gonească din sat. Cu ştiinţa noastră n-a intrat nici un culac. 
Sigur că tovarăşii care au lucrat acolo erau aşa slabi că au putut pătrunde. O altă greşeală a 
fost că ne-am bucurat că a intrat tot satul. 

Tov. Teohari: Din expunerea tovarăşului Mihai a reieşit că nu a prea cunoscut 
metodele folosite. Dumneata cunoşti mai bine. Aş vrea să precizezi: cunoşteai metodele 
străine care erau aplicate în judeţ începând cu arestări, scoaterea copiilor din şcoală etc.? 

Tov. Toth Gena: Toate nu le-am cunoscut. Greşeala mea este că ceea ce am ştiut 
n-am considerat greşeală mare. Cu copiii s-a petrecut de sărbătorile de Paşti, când 
inspectorul a prelucrat cu copiii ce atitudine să aibă acasă. Copiii n-au fost trimişi să nu mai 
vină înapoi, ci să convingă pe părinţi, să le arate ce atitudine trebuie să aibă. Prin copii şi 
învăţători am putut câştiga foarte mulţi membri în gospodăriile colective. În judeţ n-au fost 
prea multe metode de constrângere, cum reiese acum. Eu am considerat greşeală că 
duşmanul avea posibilitatea să umble prin judeţ şi în fiecare luni 500 ţărani mergeau la târg, 
100-200 căruţe stăteau la rând la colectare, la târg erau şi moşierii şi ţăranii le duceau 
pachete cu alimente. Aşa, de exemplu, de la Dalnic erau 8 moşieri foarte bine văzuţi de 
ţărani, care au fost ajutaţi tot timpul. Se întâlneau cu ei în zilele de târg şi aveau relaţii 
strânse. 

Tov. Teohari: Cum a fost cu arestarea celor 5 ţărani la Leţ? Li s-a spus soţiilor lor 
că vor fi eliberaţi dacă se înscriu în gospodărie? 
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Tov. Toth Gen!: Aci au fost comasate 103 ha La Leţ era cel mai mult pământ, cele 
mai bwie condiţii. Însă aici am învăţat că nu te poţi juca cu ţăranii dacă vrei să ai rezultate. 
Când a fost trimis tovarăşul Racz din partea C.C., au fost chemaţi ţăranii şi am prelucrat o zi 
întreagă. Dar apoi ţăranii n-au venit şi nu s-a putut face. Aici voiam să facem prima 
gospodărie în iunie 1949. Cele 103 ha erau pământ lucrat în dijmă. Noi am comasat 
pământul, dar 28-30 ţărani, care înainte lucraseră pământul acesta pe care l-am comasat şi 
wide am băgat tractorul, ei au intrat noaptea pe pământ şi au semănat. Noi 3 luni de zile am 
dus mwică de lămurire să convingem pe aceşti ţărani să putem fonna gospodăria colectivă. 
Dar oamenii nu veneau să mwicească pământul nici pentru bani. S-a dus muncă de 
lămurire fără rezultat. Atunci au fost arestaţi 5 oameni, care erau vârfurile celor 28-35. 
Arestarea a fost făcută de Miliţie şi eu am ştiut de ea. Nu a fost iniţiativa mea, dar s-a 
discutat între noi şi a avut aprobarea mea. După aceea au venit nevestele lor la mine să-mi 
spună că ei nu swit vinovaţi. Eu le-am spus dacă au călcat legea, legea ştie ce să le facă, dar 
n-am spus că dacă intră în gospodăria colectivă le dă drumul. Am pus însă pe tovarăşul 
Denes să ia cele 5 femei, să prelucreze cu ele greşeala bărbaţilor şi să le arate că locul lor, al 
oamenilor muncii, este în gospodăria colectivă, căci toate pământurile comasate swit pentru 
ei. Tovarăşul Denes a prelucrat două ore. Ele întorcându-se acasă au lucrat în masa 
femeilor, că o să primească toate pământurile şi toată recolta o să fie a lor, că swit oameni 
săraci şi e a lor recolta. După ce Denes mi-a raportat că situaţia e bună în Leţ, s-a dat 
drumul celor 5 oameni care au stat arestaţi cam o săptămână. După 2-3 săptămâni au 
început ~ se înscrie toţi. Între timp se înscriseseră mai mulţi oameni care nu fuseseră 
arestaţi. Intr-un timp, toată comwia a vrut să se înscrie. Cei 5 erau oameni tineri, gospodari 
buni şi convinşi de nevestele lor, s-au înscris şi ei. 

După ce a fost inaugurată gospodăria colectivă, muncile au mers bine în comuna 
Leţ, s-a strâns sămânţa 80% şi pământurile erau 500/o semănate când s-a întâmplat acţiwiea 
în comwia Leţ pe data de 11 septembrie. Cu o zi înainte ieşiseră 58 de pluguri la câmp. 
Femeile fuseseră la piaţă la Sf Gheorghe. A doua zi au ieşitmnnai 20 pluguri şi a treia zi a 
izbucnit acţiunea. 

Tov. Teohari: Dacă în judeţ exista wi secretar de plasă care era cunoscut că aplica 
astfel de metode străine? 

Tov. Toth Ge7.a: Este tovarăşul Abraham. Este foarte iubit în masă, deşi la noi swit 
foarte puţini evrei. Masa a început să-l iubească fiindcă era activ. N-am auzit niciodată că a 
fost spaima plăşii, deşi eram mereu acolo. Este adevărat că 2 gospodari au spus că a vrut 
să-i forţeze. 

Tov. Petrescu: Dar ai fost cu mine şi cu tovarăşul Bunaciu în comwie şi ai auzit ce 
au spus ţăranii despre Abraham. 

Tov. Toth Gen!: Într-adevăr, în fiecare comună oamenii erau revoltaţi contra 
tovarăşilor Abraham, Denes şi a mea. Dar înainte de rebeliune pot spune că ne duceau pe 
braţe. De exemplu, în comwia Mărcuşa o femeie striga ca o nebwiă că a fost băgată cu forţa 
în gospodăria colectivă, când ea nici nu este în gospodărie şi nici nu are pământ După cum 
în comuna V alea Crişului 300 de oameni au fost organizaţi să strige: ,,Nu mai vrem 
colectiv!" deşi nici nu erau membri în gospodăria colectivă. Aceştia erau ţigani. După ce a 
trecut rebeliwiea şi le-a spus preşedintele să meargă acasă, ei au spus: ,,A trecut timpul să ne 
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mai ordoni, dă-ne ce ne-ai promis". A fost lucru cert că oameni care înainte erau alături de 
noi, acum parcă erau toţi turbaţi, şi au avut timp, mai ales de la 27 august şi 1 septembrie 
când eu am fost oprit să mai merg în coml.llle, fiecare căuta să arate cine e vinovat, dar 
cazuri concrete n-au fost În comuna Mărcuş, oamenii de 3 zile stăteau flămânzi şi strigau 
,,Nu vrem colectiv!" şi că au fost forţaţi să se înscrie. De fapt, în 5-6 comune s-au întâmplat 
constrângeri, însă în general restul a venit, după ce a văzut că „cheile" Swtt înăl.llltru. 

Tov. Teohari: Aceştia au fost de mai multe ori chemaţi la Sfat şi presaţi? 
Tov. Toth Geza: În 5-6 comune. 
Tov. Gheorghiu: Cine umbla din casă în casă să strângă semnături? 
Tov. Toth Geza: Nu ştiu de aceasta. 
Tov. Bunaciu: Doar am fost împreună în comune şi aivăzut cwn ţăranii ne-au arătat 

că s-a umblat cu miliţianul. 
Tov. Toth Geza: Pentru schimbare de pământ. 
Tov. Gheorghiu: Se mergea din casă în casă, se arătau avantajele, se făceau 

promisiuni, să făceau presiuni. Cum a fost la Leţ., Lemnia, Valea Crişului, că au fost duşi la 
Miliţie? 

Tov. Toth Geza: Dintre aceste „chei", unii au fost duşi la Miliţie. De exemplu, în 
comuna Angheluş erau 2 ţărani săraci, care luaseră parte la reforma agrară, la împărţirea 
pământului. Am început să-i presăm. Unul din ei era legat de celălalt Spunea: ,,Până nu se 
înscrie Molnar, nu mă înscriu nici eu". Acest Molnar fusese preşedinte la reforma agrară. 
Când împărţise pământul, a luptat contra chiaburilor care au vrut să-l omoare cu furca. Toţi 
săracii îl urmau. Atunci eu personal am mers la Mohtâr, l-am luat şi pe Pap şi am vorbit cu 
ei împreună. M-am dus cu Mohtar acasă şi am vorbit 3-4 ore cu nevasta, fmă rezultat 
Atunci i-am spus lui Molnar: ,,Dacă nu iscăleşti şi nu vii cu noi, 11.llli nu mai ai ce căuta la 
pământul dat de stat". Aceasta a fost prima greşală făcută de mine. A doua zi am fost iar la 
Mohtâr, până când el a mers cu noi. 

După înscrierea lui au venit 62 gospodari. Acolo nu era nici W1 mijlocaş, totuşi s-a 
întâmplat rebeliunea. 

Tov. Gheorghiu: Despre toate acestea putea afla populaţia? 
Tov. Toth Geza: Da 
Tov. Gheorghiu: Aceasta putea crea atmosferă împotriva voinţei voastre de a 

convinge pe ţărani să intre în colhoz? Puteau ei deveni agitatori împotriva colhozului care 
să creeze o atmosferă împotriva înscrierii? 

Tov. Toth Ge7.a: Da 
Tov. Gheorghiu: Toate acestea le-aţi pus în faţa biroului? 
Tov. Toth Geza: Nu. Noi între noi discutam. Noi nici nu le consideram greşeli. 
Tov. Gheorghiu: Ai luat parte la şedinţa când s-a accentuat - cum spl.llle tovarăşul 

Nagy - cu privire la metode, ca în nici un caz să se folosească metoda de constrângere şi 
numai cea de convingere? 

Tov. Toth Geza: Lucrul acesta l-am prelucrat şi eu. 
Tov. Gheorghiu: Cum ai putut avea inimă să aplici altfel decât ai învăţat în şcoală, 

decât Swtt indicaţiile şi hotărârile partidului şi să nu vezi că SWlt greşeli? Sau poate dorinţa 
de a face cât mai multe gospodării, poate ne interesează numai numărul? 
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Tov. Toth Geu: Nu, calitatea. 
Tov. Gheorghiu: Duşmanul lucreaz.ă. Dacă el este mai bine organizat, el are 

victoria Condiţiile pentru duşman Sllllt mai bwie decât ale noastre. Dar nu trebuie să-l 
ajutăm. 

Tov. Toth Geu: Noi am schimbat planul când am văzut celelalte judeţene ce multe 
gospodării fac. Zi de zi ne-a orbit acest lucru pe toţi. Fără măsuri din acestea nu puteam face 
nici o gospodărie colectivă din Trei SC8lllle. 

Tov. Luca: Tu vorbeşti aci şi pentru Abraham şi pentru Denes, în loc să arăţi 
greşelile lor, ceea ce te face ca să continui şi pe viitor să nu înveţi nimic. De wide ai luat 
expresia asta „cheile satului" şi „bwi gospodar''. Nu te-a influenţat Becsei? 

Tov. Toth Geu: Eu singur.ii trimiteam tot timpul pe teren. 
Tov. Luca: Şi el desigur mergea special. Tovarăşe Denes, ce căutai să te urci la 

ţărani în pod cu revolverul? 
Tov. Denes: Îl aveam în buzunar, nu l-am scos în faţa oamenilor. 
Tov. Luca: Dar oamenii te-au văzut. 
Tov. Denes: Numai o femeie. 
Tov. Gheorghiu: Unde ajungem dacă mergem cu pistoale? Cu presiuni vreţi să 

faceţi colhoz? 
Tov. Abraham: Cu ocazia shirnbului am trimis oameni. Am spus că este obligaţie 

schimbul cu pământul. Era proces verbal de schimb tipărit 
Tov. Gheorghiu: Câţi aţi arestat? 
Tov. Abraham: Cu ocazia aceasta n-am arestat Am arestat în comuna Cenadul de 

Sus chiaburii. Am primit instrucţiuni de la Judeţeană să alegem locul pentru sediu şi chiar 
să fie fficut proces verbal de sabotare, ridicat şi trimis. A &ul: Sfatul Popular şi Miliţia 
Instrucţiuni noi am dat, dar judeţeana ne-a spus. 

Tov. Răutu: Cine? 
Tov. Abraham: Tovarăşii de la Secţia Agrară: Nagy, Toth, Denes au arătat că avem 

nevoie de sediu, de pământ 
Tov. Teohari: Dacă ai fi găsit wi miliţian care să-şi cwioască măsura şi nu ţi-ar fi 

executat ordinul, ce ai fi fficut? 
Tov. Abraham: Dădeam raport la judeţeană şi arătam. 
Tov. Luca: Locuiai şi la Baraolt, acolo n-a fost aşa? Personal te-ai ocupat de 

inspectare în locul Securităţii. 
Tov. Abraham: A fost wi singur caz: wi măcelar care în fiecare săptămână ducea 

salam la Braşov şi am arătat Miliţiei, care n-a executat, adică Jandarmeriei - atunci nu era 
încă Miliţie. Tovarăşii au spus că Jandarmeria nu face nimic şi într-o seară am luat wi 
plutonier de la -Ormos cu maşina, ne-am dus şi am găsit marfa, vreo 140 kg salam. 

Tov. Luca: Ce calitate aveai? 
Tov. Abraham: Secretar de plasă. 
Tov. Gheorghiu: Cmn aţi strâns pământul? Aţi chemat la sfat? 
Tov. Abraham: În şedinţă era arătat cum să facem, la judeţ, tovarăşii care s-au 

ocupat cu gospodăriile colective. Am arătat că au mers din casă în casă agitatorii şi de la 
judeţ şi de la plasă şi atunci la fiecare comwiă a închis porţile, au venit agitatorii plângând 
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că este plin cu greutăţi şi am început să invităm să alegem pământul. Au fost o comisie să 
alegem terenul pentru gospodăriile colective, să fie scos cine a căzut în terenul acela, să fie 
chemat la Sfat şi arătat că pământul a căzut în perimetrul gospodăriei şi trebuie schimbat, 
primeşte pământ în altă parte. Asta a fost la Cenadul de Sus. 

Tov. Luca: La Lemnia s-a făcut în pace? 
Tov. Abraham: N-am luat parte decât la organizarea sărbătorii. 
Tov. Gheorghiu: De când eşti membru de partid? Ce vârstă ai? 
Tov. Abraham: Swit membru de partid din 1945. Am 40 ani. 
Tov. Gheorghiu: Înainte de 1945 ce făceai? 
Tov. Abraham: Până în 1945 am fost în U.RS.S. pe front, trimis din partea 

horthyştilor în batalion de mwică. Înainte de 1940 m-am ocupat cu croitoria, am fost 
muncitor croitor. Sunt şi şofer, şi croitor. 

Tov. Luca: Cât timp ai avut cârciumă? 
Tov. Abraham: 1 an. Am moştenit cârciuma de la prima soţie. 
Tov. Gheorghiu: Aţi socotit voi că nu se poate nicicum face gospodărie colectivă 

dacă nu aplicaţi şi metodele acelea de constrângeri? 
Tov. Abraham: Aşa am văzut 
Tov. Gheorghiu: Dar voi aţi citit materialul nostru? Scrie undeva? 
Tov. Abraham: Am citit Nu scrie. 
Tov. Gheorghiu: Este vreo hotărâre de partid în această privinţă? 
Tov. Abraham: Nu este. 
Tov. Gheorghiu: Atunci de ce aţi făcut altfel decât învaţă partidul? Tovarăşii 

instructori citeau broşuri la judeţ? Când? 
Tov. Ubornyi: Am fost în câteva sate împreună cu Denes şi am prelucrat greşelile. 

Când am venit înapoi, am vrut să vorbesc cu tovarăşul Toth, dar n-am putut Atunci am stat 
acolo şi am citit broşuri. 

Am discutat cu tovarăşul Toth problema chiaburilor şi mi-au pus o întrebare: câte 
hectare are un chiabur în Timiş şi am răspllllS că nu este vorba câte hectare, că tovarăşul 
Gheorghiu ne-a învăţat că nu după ha, ci după alte criterii trebuie văzut dacă este chiabur. 
Tovarăşul Toth a spus că s-a înţeles cu tovarăşul Breban de la S~a Agrară că în condiţiile 
de la Trei Scaune nu se pot aplica hotărârile C.C. din 3-5 martie. După ce am venit la C.C. 
şi am întrebat pe Breban dacă este adevărat, a spus că nu cunoaşte acest lucru şi n-a spus 
aşa ceva 

Am fost la Ghidfalău şi acolo am vorbit cu preşedintele colhozului despre care 
tovarăşul Toth a susţinut că nu este chiabur. <În> afară de 8 ha a avut atelier de fierărie, de 
rotărie, a fost primar în timpul lui Horthy, Maniu. La Ghidfalău au fost 2 chiaburi: Kâtay 
San.dor cu 21 ha şi Simon Fabian cu 8 ha şi o măcelărie şi a mai făcut şi comerţ. Aceşti doi 
chiaburi au pătruns în colhoz şi s-a pus problema scoaterii lor. Atunci preşedintele 
gospodăriei colective s-a dus la Toth şi i-a spus. Anmci Toth a întrebat: ,,Eşti ungur? Uite, şi 
eu sunt ungur, dă-mi mâna şi-ţi asigur că aceşti oameni nu vor fi scoşi din gospodăria 
colectivă". 

Când au început să organizeze gospodăriile colective l-a trimis la Zălan pe tovarăşul 
Istvan şi a dat nume cu cine să înceapă organizarea gospodăriei colective, şi anume: 
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Sz.akâcs Janos, cu 8 ha, fost deputat, până în 1950 a avut slugi (a fost deputat până în 1948), 
iar leafa de la deputăţie a folosit-o să facă comerţ negru; Lenhelyi Gyula, cu 16 ha, în 
permanenţă a ţinut slugi. I s-a făcut m dublu proces verbal: ori iscăleşte mul din aceste 
procese verbale de intrare în gospodăria colectivă, ori prin celălalt proces-verbal îl 
condamnă pentru sabotaj; Lenhelyi Jozsef, cu 12 ha, a avut în pennanenţă slugi. 

Am însemnaţi 52 chiaburi care SW1t în gospodării colective în aceste două comW1e. 
Tov. Gheorghiu: Ce ai mai constatat despre felul cum lucra biroul comitetului 

judeţean? Despre activitatea membrilor comitetului judeţean? 
Tov. Ubomyi: În timpul cât a fost acolo, în biroul judeţean a fost cea mai mare 

anarhie. Ceea ce s-a hotărât în şedinţă de birou, totul s-a răsturnat după şedinţă. Nu se poate 
exprima ce dictator a fost acolo. Marea majoritate a activiştilor a avut fiică să se manifeste 
faţă de dânsul. 

O mare parte din activiştii Judeţenei Trei Scame nu au fost lămuriţi asupra 
conţinutului luptei de clasă. Dacă m-am dus pe teren şi am găsit chiaburi în gospodăriile 
colective, trebuia să mă lupt cu tovarăşii activişti ca să le arăt că aceştia SW1t chiaburi. 

Tov. Gheorghiu: Biroul analiza problemele, metodele, activitatea colectivului 
însărcinat cu organizarea gospodăriilor? 

Tov. Ubomyi: N-am luat parte la şedinţele de birou şi nu cmosc. 
În Căpeni am atras atenţia lui Toth că înainte de inaugurare trebuie scoşi chiaburii 

din gospodăriile colective, totuşi s-a făcut inaugurarea fără să fie daţi afară. Aşa a fost cazul 
cu Kopecz, care avea 17 iugăre, slugă, căruţă, cai, casă frumoasă. La verificare s-a arătat că 
este chiabm şi când i s-a spus că va fi exclus, şi el şi alţi chiaburi, a spus că se va duce la 
tovarăşul Toth ca să se plângă lui, că el i-a organizat şi să-i apere să rămână în gospodăria 
colectivă. 

Tov. Gheorghiu: Despre metodele de constrângere. 
Tov. Ubomyi: Au început organizarea gospodăriilor colective cu chiaburi, pentru că 

n-au fost demascaţi, n-a fost ascuţit spiritul de clasă şi pentru că chiaburii au avut autoritate 
în sat ca bWli gospodari şi au putut să câştige restul satului. Apoi au înscris oamenii la 
Sfatul Popular, i-au chemat prin Miliţie şi apoi au fost duşi la Siguranţă. La Leţ au dus 5 
oameni, la Moacşa cu silit cu Miliţia 6 oameni ca să iscălească statutul. La Cenaclul de Sus 
a fost mul considerat chiabur, a fost arestat, ţinut la Miliţie 2 săptămâni, apoi eliberat şi s-a 
apucat să organizeze gospodăria şi a devenit preşedintele gospodăriei. La Peteni au 
organizat în gospodăriile colective foşti plutonieri majori horthişti şi au pus m fost ajutor de 
sublocotenent în fimcţie de răspWldere, m plutonier major a fost brigadier. La Hatuica a 
fost mul care în timpul hortiştilor a decimat oamenii (a împuşcat pe fiecare al 10-lea) şi l-au 
trimis la şcoală să se facă contabil. Preşedintele gospodăriei colective are 28 ani, tatăl lui a 
avut 6 slugi, iar acum a intrat şi el în gospodăria colectivă. 

Tov. Luca: Ce atitudine au luat tovarăşii din comitetul judeţean când i-ai sesizat? 
Tov. Ubomyi: În special atitudinea tovarăşului Toth a fost potrivnică. S-a simţit că 

nu îi place. La Chieni, când au izbucnit frământările, am dat W1 telefon la Secţia Agrară a 
C.C., semnalând situaţia Tovarăşul Toth i-a spus tovarăşului Mureşan, care era acolo, că 
nu este adevărat. 
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Altădată, la o şedinţă unde lua notiţe, o tovarăşă a făcut observaţia: ,,Uite, iarăşi a 
luat notiţe şi o să anunţe imediat la C.C.". Tovarăşul Toth m-a chemat în cealaltă cameră şi 
i-am arătat că am făcut notiţe, că nu am intenţia să trimit imediat Eu trimit despre lucnnile 
importante, care cred că interesează C.C. şi pentru care îmi iau răspundere. 

Tov. Gheorghiu: Ce broşuri ai citit? 
Tov. Ubomyi: ,,Bazele leninismului". Stăteam zile întregi şi aşteptam pe tovarăşul 

Toth şi nu voiam să pierd timpul. 
Tov. Gheorghiu: Rezoluţia şi raportul Plenarei ai citit? 
Tov. Ubomyi: Da, şi cunosc lucrurile. 
Tov. Gheorghiu: Câţi ani ai? 
Tov. tJbomyi: 20. 
Tov. Gheorghiu: Metodele care au fost aplicate acolo, le-ai găsit în ,,Problemele 

leninismului", în materialul de partid? 
Tov. Ubomyi: Nu. Dar am găsit în articolul tovarăşului Stalin despre ameţeli de pe 

unna succesului. 
Tov. Toth: Tovarăşul a arătat că citea atunci când nu eram acolo. Atunci nu s-a 

întâmplat aşa, că tocmai eu l-am rugat să lase biroul, să vină la mine ca să discutăm. 
Tov. Răutu: Acesta este lucrul principal? 
Tov. Toth: Cu Chileni. Eu eram atunci la Bucureşti chemat Nu ştiu dacă ce a arătat 

tovarăşul s-a făcut din răutate. La Zălan nu mi-a arătat cine este S:ntlcacs. 
Tov. Luca: Nu ştii cine este Smacs? N-a fost deputat cu tine?! N-am vorbit eu cu 

tine că este un bandit? Ce mai arunci pe tovarăşul că nu spune adevărul?! De ce ocoleşti? 
Poate să fie exagerat, dar cazul S:zakacs este elocvent pentru mine. Este dreptul lui să-ţi facă 
critică. 

Tov. Toth: Şi eu am avut dreptul după statut să fac critică. A arătat că a stat câteva 
zile ... 

Tov. Luca: Nu asta este important Cum aţi lucrat cu chiabmii? Voi nu ştiaţi că swit 
chiaburi? 

Tov. Totb: Dar nu ne-a arătat. 
Tov. Luca: Tot biroul nu cunoaşte şi un băiat de 20 ani, venit din altă parte, pe care 

voi l-aţi subapreciat, a ştiut V-au intrat serios în cap succesele şi deputăţia 
Tov. Chitic: Tovarăşul Abraham a spus că metodele folosite au fost date după 

instrucţiuni precise. Că a fost instructaj cu oamenii. 
Tov. Abraham: Am fost chemat din partea tovarăşul Toth şi împreună cu tovarăşul 

Denes ne-am dus la Covasna şi acolo s-au arătat metodele, dar instrucţiuni n-au fost date de 
mine. Ne-am dus acolo - şi pot să spună şi tovarăşii - nici n-am avut sarcina să dau 
instrucţiuni, decât să explic metodele pe care le-au întrebuinţat. 

Tov. Bunaciu: Dacă tovarăşul Toth a trimis şi la alţii să înveţe cum se face colhoz? 
Tov. Abraham: Am mers noi acolo, dar trimis n-a fost 
Tov. Petrescu: Este aici Toth Ernest, să spună. 
Tov. Totb Ernest: Am fost secretar la plasa Covasna şi prima dată când am fost la 

judeţeană şi am cerut ajutor, că la plasa Covasna nu a mers organizarea gospodăriei 
colective. Atunci am fost la tovarăşul Nagy şi i-am zis că nu merge la noi. El a fost ocupat, 
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a spus doar să mă duc acasă şi cu muncă de lămurire trebuie să facem organizarea 
colectivizării. N-a avut timp să se ocupe de mine. Atunci am mers la Toth Geza, care a spus 
să mergem la Târgu-Secuiesc şi acolo facem instructaj, schimb de experienţă. Am mers 
acolo şi ni s-a arătat cum merge. Ni s-a spus că dacă avem greutate la organiz.area 
gospodăriei colective trebuie să folosim anumiţi gospodari cu autoritate din sat. Dacă nu-i 
poate lămuri, poate să-i şi cheme la Miliţie. 

Tov. Gheorghiu: Cine a spus? 
Tov. Toth Ernest: Nu ştiu Abraham sau Toth. Am fost 4-5 inşi: Abraham, Toth 

Geza, Zold C-tin care a fost preşedintele Sfatului Popular de plasă Covasna, eu, şi nu-mi 
aduc aminte, încă cineva 

La a doua şedinţă a vorbit tovarăşul Chitic, dar acolo nu s-au arătat metodele. 
Tov. Nagy Dezideriu: Din partea Secţiei Organelor Conducătoare am fost la 

Mureş, Ciuc, Odorhei, Trei Scaune. Am ştiut că situaţia este cea mai grea la Trei Scaune. 
Conducerea judeţenei de partid din 1947 şi până azi a fost în mâna unor elemente foarte 
slabe. A fost unul V aicsalc, fost membru al partidului szalaşist, care a introdus un spirit 
dictatorial în 1946. El a fost secretarul judeţenei. Îl ştiu din Cluj. În 1947 a fost pus un 
element anarhist, dictator, Erdelyi Iosif, după câte ştiu exclus din partid, care a introdus un 
spirit străin de partid, a folosit metode dictatoriale, care au stricat situaţia din judeţ După el 
a venit Schiissler Carol din începutul anului 1948. El este un element mic-burghe-i:. A fost 
muncitor, dar în timpul hortiştilor a devenit notar. A avut legătură cu o chiaburoaică, cu 
care a trăit, cu care a avut legături până în 1949. Cât timp a stat în judeţul Trei Scwie ducea 
o viaţă imorală. Avea legături cu soţia unui fost fabricant. El n-a fost în stare să schimbe 
spiritul prost din judeţ şi autoritatea partidului, care trebuia întărită după o serie de activişti 
dubioş~ compromişi, nu a fost în stare să o întărească datorită slăbiciunilor lui. El era 
secretar pe hârtie, dar nimeni nu asculta de el, ci de tovarăşul Toth. Nu s-a orientat just nici 
faţă de elementele exploatatoare, nici în problema naţională. 

În timpul lui, în 1949 toamna, dintre 79 foşti moşieri, baroni, conţi expropriaţi din 
Sf. Gheorghe, peste 44 au fost puşi în munci de răspwidere. Un fost mare comerciant este 
director la S.M.T., alţii la gospodăriile de stat, la cooperativă, în munca de răspundere. 
Marea majoritate a moşierilor au fost puşi în muncă cu consimţământul tovarăşului 
Schiissler. 

Secţia noastră, sesiz.ându-se de asemenea situaţie, a chemat pe tovarăşii Schilssler şi 
Toth în faţa Secţiei C.C. în luna februarie a acestui an şi în timp de 2 zile au fost scoase la 
suprafaţă toate abaterile lor pe linia morală, a luptei de clasă, a naţionalismului, şi toate 
greşelile făcute de ei. Au primit critică, ajutor. După mine - lucrez mai bine de 2 ani la C.C. 
- nici un alt birou judeţean n-a primit în aşa mare măsură ajutorul C.C.. După analiza 
abaterilor şi greşelilor făcute, în special de tovarăşul Schilssler, după aceea au fost chemaţi 
tovarăşii din alte secţii şi chiar şefii secţiilor, care au dat Wl ajutor efectiv la îmbunătăţirea 
muncii tovarăşilor înainte de a pleca înapoi. 

Totuşi, noi am considerat că conducerea (sic!) organizaţiei de partid din judeţul Trei 
Scaune nu e bine alcătuită şi nu e în stare să conducă bine munca. Pentru acest motiv încă la 
începutul acestui an, încă din martie, am căutat să dăm un sprijin serios. În fnmte cu 
tovarăşul Petrescu, care m-a trimis şi pe mine şi tovarăşul Lupu, adjunctul secţiei, am asistat 
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la instalarea tovarăşului Nagy, la prelucrarea hotărârii Plenarei a V-a în faţa biroului 
comitetului judeţean, Wlde au fost scoase în evidenţă slăbiciunile şi criticate în faţa 
activului. Tovarăşii au luat cuvântul în mod sănătos şi au criticat. În acest timp, tovarăşul 
Toth îmi şoptea, la şedinţa activului de haz\ ca să opresc pe membrii care-i critică. Era la el 
W1 spirit nesănătos. Tocmai din cauza aceasta am căutat ca la toate problemele importante, 
în afară de instructori, să mergem pe teren să dăm ajutor. Pe lângă aceasta au avut ocazia şi 
fericirea tovarăşii Nagy şi Toth că au fost chemaţi de tovarăşii Moghioroş şi Luca şi că a 
fost bine prelucrată şi analizată abaterea fficută de tovarăşul Nagy în ceea ce priveşte ariile. 
Am arătat aceasta pentru că în acel judeţ era necesar să dăm W1 ajutor mai mare. 

La organizarea gospodăriilor colective, pe lângă aceste abateri de la linia partidului, 
tovarăşii de la început au pornit nejust, n-au înţeles linia partidului în problema 
colectivizării. A fost arătat cum au procedat cu elevii. Apoi cu câţiva mijlocaşi faţă de care 
foloseau metode de constrângere. Dar în acelaşi timp a fost complet neglijată sărăcimea 
satelor. Cu aceştia, cu proletariatul agricol, nu s-a ocupat nimeni. Tovarăşii socoteau <că> 
dacă câştigă (sic!) pe mijlocaşi şi câţiva chiaburi care au autoritate, săracii n-au ce face aici. 
În Valea Crişului, Zălan, Cainic, am găsit ţărani săraci şi proletari agricoli, care voiau să 
intre şi n-au fost primiţi în gospodăriile colective, în timp ce mijlocaşi şi chiaburi au fost 
primiţi. Aceşti ţărani săraci, după înfiinţarea gospodăriilor colective, n-aveau Wlde mWici şi 
chiaburii pWieau problema: ,,Iată, s-a făcut gospodăria colectivă şi acum nu ai Wlde să 
lucrezi". Ei nu erau primiţi în gospodărie, pământul chiaburilor intrase în gospodărie şi 
săracii rămăseseră fără mWică. Astfei aceste elemente sărace au fost mobilizate împotriva 
gospodăriilor colective, fiindcă ei au fost loviţi. 

În ceea ce priveşte metoda de constrângere, tovarăşii n-au atitudine sinceră în faţa 
conducerii partidului. Au această ocazie că SWit tovarăşii din Secretariat aci şi în loc să arate 
sincer ce au făcut, în marea majoritate nu scot în evidenţă. De exemplu, tovarăşii Denes şi 
Toth - nici nu mai vorbesc de Abraharn - făceau două declaraţii: una de intrare în 
gospodăria colectivă şi alta că omul e sabotor. În mare majoritate acest sistem a fost folosit 
Şi mijlocaşul sau chiaburul în loc să fie considerat sabotor, prefera să intre în gospodăria 
colectivă. 

În ceea ce priveşte comasările, s-au făcut cele mai grosolane încălcări ale liniei 
partidului. S-au întâmplat cazuri când nu ingineri, ci un activist de partid a mers pe câmp, a 
pus nişte ţăruşi şi a lansat zvonul: ,,Acum ai pierdut pământul şi să vedem dacă ai să 
primeşti altul sau nu". 

În Cenadul de Sus, din 85 ţărani care n-au intrat în gospodărie, 65 nici în prezent 
n-au primit pământ La Dalnic, din 73 câţi trebuiau mutaţi, vreo 44 nici acum n-au primit 
nimic. Acum când eram în regionala Stalin am trimis în special prin biroul Regionalei să se 
controleze această chestiWie. În felul acesta a fost o largă posibilitate pusă în faţa 
duşmanului să mobilizez.e sărăcimea împotriva gospodăriilor colective, împotriva partidului 
şi a regimului. 

În ceea ce priveşte promisiunile, aici este tovarăşul Istvan Andor, care la Micfalău a 
promis ţăranilor că dacă intră nu se strâng vitele anul acesta Oamenii, convinşi, au intrat 
Când s-a pus problema strângerii vitelor, duşmanul a putut să mobilizez.e împotriva 
gospodăriei colective. Şi tocmai prima rebeliWie a fost la Micfalău. Timp de 5 zile oamenii 
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cu coase, topoare, furci, au înconjurat comuna, n-a putut nimeni intra, activiştii nu erau 
lăsaţi afară din comwiă şi erau ameninţaţi cu moartea. 

Eu, când am fost trimis de tovarăşul Petrescu, am luat măsuri să mobilizez minerii 
care locuiesc în comună. Am dus şi pe tovarăşul Toth şi am prelucrat cu mwicitorii, care au 
mai liniştit situaţia Nu am lăsat să intre în comună pe tovarăşul Toth, deoarece atmosfera 
era încărcată şi duşmanul stăpân şi n-aveam garanţia că n-o să dea peste el. Tovarăşul Toth 
în special în această comWlă a avut slăbiciuni. Preşedintele Comitetului Provizoriu a fost 1.m 
bepv, 1.m anarhist care şi-a bătut joc de soţiile minerilor. A venit un muncitor la noi, care 
ne-a spus cum acesta şi-a bătut joc de soţia lui, el şi-a bătut nevasta şi ea l-a lăsat şi a fugit. 
Secretarul Comitetului din cariera de piatră a fost bătut Acest preşedinte de Comitet 
Provizoriu a intrat noaptea cu anna la femei, a făcut lucruri nemaiauzite. Tovarăşul Toth 
ştia I-am spus: ,,Dacă puţin îl respecţi pe tovarăşul Luca, nu poţi lăsa asemenea oameni 
aci". Tovarăşul Toth mi-a spus să nu fiu aşa revoltat. El a luat uşor toată problema 

În ceea ce priveşte prelucrarea slăbiciunilor, tovarăşul Toth a primit-o uşor. Nu ştiu 
ce metodă trebuie folosită, să intrăm în conştiinţa lui mai adânc. Cred că totul derivă de 
acolo, că el crede că de la noi n-are ce învăţa. Noi desigur nu suntem tare pregătiţi, suntem 
activişti simpli şi muncitori, dar care venim cu indicaţii date de conducerea secţiei. Din 
partea tovarăşului Toth de la început am simţit că nu ne priveşte serios. Credea că nu putem 
da ajutor neavând un nivel aşa ridicat 

La tovarăşul Toth s-a observat o tendinţă familiaristă în faţa activiştilor. lată, de 
exemplu, tovarăşul Abraham: trecutul lui nu-i potrivit, atitudinea lui la fel. Dacă a fost iubit, 
e vai de noi dacă aşa suntem iubiţi de mase. A fost urât, şi nici nu putea fi altfel, metodele 
provocatoare folosite de el nu puteau duce la altceva Şi încă acum tovarăşul Toth a pus 
sarcină tovarăşului Kovacs, şeful sectorului pregătirii şi perfecţionării cadrelor, să facă lui 
Abraham un referat pentru trimiterea lui la şcoala de 6 luni şi Kovacs spunea că nu poate 
face aceasta. Atunci tovarăşul Toth l-a trimis pe el la Comitetul Provizoriu. Preşedintele 
Comitetului Provizoriu Judeţean a pus în faţa lui că o să fie scos din munca de partid şi 
după aceea l-a ameninţat de ce n-a respectat linia dată. Când am fost la Târgu-Secuiesc, 
Oprea şi Kovacs mi-au spus că au avut frică de Toth, fiindcă cine nu-l asculta era 
ameninţat, mai ales în ceea ce priveşte persoana lui Abraham. 

Anul trecut, în 1949, 3 luni m-am ocupat ca instructor de acest judeţ Atunci am spus 
odată de Abraharn că n-are ce căuta în aparatul de partid Între timp a fost trimis de 
tovarăşul Toth la o şcoală de 3 luni. Acum iar mă duc acolo şi-l găsesc pe Abraharn activist 
de partid În ce consta acest familiarism: <pe> acei care îl ascultă, îl mmează, tovarăşul Toth 
îi lasă să facă orice, în loc să critice elementele nesănătoase, cum este şi Abraham, caută să 
asc1.mdă greşelile lui. 

În legătură cu atitudinea lui Toth în faţa activiştilor de partid 
A fost trimis ca delegat tovarăşul Benko, fost responsabil organiz.atoric, acum este 

elev la „Ştefan Gheorghiu". Când s-a întors, mi-a arătat că tovarăşul Toth i-a spus: ,,Bagă 
de seamă, că aci a mai fost un activist care m-a criticat şi acum nu mai e aici". 

În ceea ce priveşte neînţelegerea liniei partidului în problema naţională, nu spun că 
toavrăşul Toth este şovin, fiindcă n-am avut motive, dar că nu înţelege linia partidului în 
problema naţională şi a stat sub influenţa elementelor naţionaliste, aceasta o declar. De 
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exemplu, problema lui Miko şi Becsei, care erau protejaţi de tovarăşul Toth. Anul trecut, 
când a fost prelucrarea cu verificarea în faţa activului la începutul lui imrie în oraşul Sfăntu 
Gheorghe, aveam acolo două fabrici. La acestea au fost trimişi, la „Textila"- Becsei cu 
soţia chiaburoaică şi cu trecutul necunoscut; la fabrica C.A.M. a fost trimis Wl alt 
intelectual, un element nesănătos. Secretarul judeţenei prelucra problema cu fimcţionarii de 
la Comitetul Provizoriu Judeţean. Când am întrebat pe tovarăşul Toth cwn a ajwtS la o 
asemenea situaţie, că am auzit cwn a distrus linia partidului acest Becsei faţă de 700 de 
muncitori, To1h a spus că este bine pregătit şi trebuie să folosim asemenea elemente. 

Tov. Gheorghiu: Acest Becsei mai este membru de partid? 
Tov. Nagy D.: Mi se pare că da Miko, după mine, este un criminal. A persecutat 

populaţia românească în timpul horthiştilor. Într-o noapte m-am întâlnit în tren cu tovarăşul 
To1h, care ştia că Miko a fost exclus de Comisia de Control ca fascist maghiar. Tovarăşul 
Toth totuşi venea faţă de mine şi protesta cum de facem noi asemenea greşeli, că e Wl om 
bine pregătit că avem nevoie de el şi să-l luăm înapoi, când de fapt acest Miko este Wl 

naţionalist şi fascist Dar Oke, fost plutonier în armata horthistă, conducător în partidul lui 
Sz.allasy, care a luat parte la extenninarea mwtcitorilor la Budapesta în timpul asediului, 
când fasciştii exterminau pe evrei şi pe muncitori. Acesta a fost exclus şi tovarăşul To1h l-a 
pus în fumtea gospodăriei de stat la Uzon. I-am spus că nu-i just, fiindcă acolo s-au 
întâmplat o serie de sabotaje. Tovarăşul Toth îl susţinea 

Tov. Luca: Spuneai că a fost un argat Ai văzut ce a făcut? 
Tov. Nagy D.: El n-a văzut că duşmanul în judeţul Trei Scaune mwtceşte pe linia 

naţionalistă - şovinistă şi datorită lipsei de vigilenţă în faţa duşmanului de clasă, care s-a 
manifestat prin naţionalism bmghez, cu toate metodele şoviniste au putut ei duce această 
linie naţionalistă, ffiră diferenţă de clasă, fără de principii, care s-a manifestat în domeniul 
economic în mai multe comwte, cwn este Aita Mare, Aita Seacă, Chichiş. 

La m:rutare, tinerii secui au venit cu tricolorul maghiar şi au an.meat în noroi 
drapelul R.P .R. În cadrul căminelor culturale în comwta Comolău, în mai multe rânduri în 
decembrie anul trecut, au cântat imnul maghiar revizionist secuiesc. Există în general acest 
spirit naţionalist întărit de duşmanul de clasă. 

În felul acesta este explicabil de ce au pătruns în aşa mare măsură chiaburi în 
gospodAriile colective: fiindcă ei n-au fost priviţi prin prisma de clasă, nu s-a făcut diferenţă 
între ţăranii mwtcitori şi chiaburi. Şi această mritate naţională s-a manifestat şi în timpul 
rebeliunii, când chiaburii din Ghidfalău spWleau că niciodată în istoria poporului maghiar 
nu au fost în aşa pericol cwn SWlt azi. Desigur că aci era în pericol chiaburimea, dar nu 
11dnimea mwtcitoare, nu secuii muncitori. Cu această mritate naţională, tocmai, la 
MicfillAu oamenii cu topoare şi coase au trecut peste Miliţie, au tăiat capul unui chiabur -
din fericire pentru noi - dar subliniez, sălbăticia cu care au fost mobiliz.aţi aceşti oameni 
simpli, în fumte era o femeie, văduva lui Kovâcs Ludovic, cu 8 copii, care a primit 3 ha la 
refonna agrară. Ce are această femeie împotriva guvernului şi regimului? Doi copii Swtt 
trimişi la şcoală şi ea cu toporul în mână luptă pentru interesele chiaburilor. E explicabil 
dacă ne gândim la această linie naţionalistă şi nici nu mai vorbesc de tovarăşul SchUssler, 
care bine că a fost scos. Dar tovarăşul To1h ffiră îndoială a ajuns sub influenţa acestor 
elemente naţionaliste. 
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Tovarăşul Toth n-a fost un om fericit, n-a avut oameni buni în jlllUl lui. Dacă era 
într-un colectiv sănătos, dacă lângă el erau oameni cinstiţi, hotărâţi, sănătoşi, cu spirit de 
clasă, cu devotament faţă de partid, putea devenit un bun activist de partid şi nu ajungea la 
asemenea abateri. 

În ceea ce priveşte pe tovarăşul Nagy Mihai, trebuie să-mi fac autocritică. Am avut 
mai multă încredere că este un muncitor ceferist, a avut legături cu mişcarea în trecut, a fost 
în conducerea organizaţiei de partid din judeţeana Mureş. N-a făcut minuni, dar a avut 
rezultate. Şi după şcoala de 6 luni am făcut propwierea să-l trimitem la Trei Scaune. Are 
autoritate, experienţă, să-l ajutăm pe tovarăşul Toth cu întreg activul. Şi tovarăşul Nagy a 
fost moale. În loc să ia atitudine, s-a antrenat în spirit nesănătos. În loc să ia atitudine 
hotărâtă în conducerea biroului judeţean, avea fiică de tovarăşul Toth şi în loc să vină în 
faţa C.C. să spună că nu-şi poate lua răspunderea, el a mers mai departe. Noi trebuia să 
mergem pe teren, să scoatem anumite greşeli, să i le arătăm şi el spunea: ,,N-am ştiut şi o să 
iau măsuri". Dar nu lua măsuri. El n-a avut nici tendinţe şoviniste, nici de a favoriza 
chiaburii, dar nici n-a fost acolo secretar. 

Eu am fost de acord să fie pus la Mureş, dar acum nu ştiu dacă în momentul de faţă 
este în stare să conducă Regionala Mureş. E un om cinstit, dar dacă în Trei Scaune s-au 
făcut atâtea greşeli, fără ca el să ia în mână problema, nu ştiu ce să mai spun. 

Eu cred că tovarăşul Toth trebuie să caute să facă o analiză mult mai adâncă asupra 
faptelor în spirit critic şi autocritic, trebuie să privească activitatea lui şi pe de altă parte să 
înveţe să primească şi de la alţii critică. Dacă va primi ca şi până acum critica ce i se face, 
nu va fi în stare să se dezvolte pe viitor. El n-a ţinut cont de noi. 

Într-o mare măsură sunt şi eu vinovat, fiindcă trebuia mai înainte să găsesc toată 
chestiunea aceasta, să sesizez conducerea C.C. mai hotărât. Am arătat anumite chestiuni, 
dar n-am ştiut să precizez suficient problema Acum am avut ocazia, timp de două 
săptămâni cât am fost pe teren în tot cursul acestei rebeliuni, să văd cât de multe greşeli s-au 
făcut şi cât de serios şi grosolan a fost călcată linia partidului, lucruri care puteau fi evitate 
dacă din partea grupului nostru făceam un control mai serios şi luam măsuri la timp. 

Tov. Luca: Nu cumva n-aţi sesizat chestiunea aceasta mai serios din cauză că aţi 
fost şi dumneavoastră îmbătaţi de succesele aparente din Trei Saune? 

Tov. Nagy Desideriu: Eu personal pot spune că n-am vrut să se facă mai mult de 6 
gospodării colective. Eu am spus să se facă numai 3 şi când au veni cu 14 m-am speriat şi 
am spus ,,Nu săriţi peste cal". Astă primăvară, când eram eu cu tovarăşul Schilssler pe 
teren, mai mulţi au venit cu America şi abia că n-am fost bătuţi. Eu cunoşteam situaţia şi n
am fost îmbătat. 

Tov. Luca: Şi înainte, în Trei Scaune era situaţia grea. Odată când în Mureş a fost o 
grevă, ei au fost spărgători de grevă. E un judeţ înapoiat şi noi ne-am apucat să facem acolo 
socialism. 

Tov. Nagy D.: Mi-a plăcut sârguinţa şi elanul pe care l-am văzut acolo. Eu ştiam că 
Toth nu doarme săptămâni întregi. 

Tov. Luca: Tovarăşe Toth, de câte ori ţi-am atras atenţia asupra pericolului de a 
cădea sub influenţa acelor intelectuali. Ţi-am spus să bagi de seamă că oamenii aceştia sunt 
străini, vorbesc fiumos, iar tu te încânţi. 

369 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Toth: Mi-a fost arătat Însă tovarăşul Miko, care a fost dat afară din partid încă 
în 1946, a luat parte în alegeri. 

Tov. Luca: Au fost şi secretari bandiţi. 
Nu ai ascuns adevărul despre Oke? Mi-ai spus că Oke a fost argat 16 ani, s-a dus la 

Budapesta, a intrat la căile ferate şi pentru că i s-a promis pământ a intrat la Szâllasi. Nu ai 
spus nimic despre crimele lui, că a devenit plutonier major etc. şi anmci am crezut că omul 
a fost exclus din partid, dacă n-are altă vină şi este bun gospodar cum mi-ai arătat că a făcut 
ordine, de ce să nu-l puneţi la muncă? Şi am criticat o măsură justă, că a scos pe un bandit, 
unealtă scârboasă al regimului horthist 

Te-ai lăsat influenţat de aceste elemente, care expres şi-au îndreptat atenţia asupra ta, 
şi nu întâmplător asupra ta, că eşti fratele lui Luca şi izolat de elemente sănătoase. După 
aceea n-ai văzut nici un om cinstit în partid şi ai văzut elementele care te-au linguşit De 
câte ori ţi-am atras atenţia asupra metodelor de muncă. Te-am întrebat dacă nu cumva 
folosiţi metode de constrângere. Mi-ai spus: ,,Nu". Şi aşa am fost infonnat tot timpul că 
faceţi muncă. Unde este Geza? Venea dimineaţa la 4 şi la 6 se ducea la birou. Aşa muncea. 
Ai energie cât un leu. Dar la ce ai folosit această energie? Într-adevăr, ai slăbiciuni că n-ai 
simţ de clasă, n-ai căpătat în Trei Scaune. Păcat că ai fost ţinut în asemenea împrejurare. 

De câte ori ţi-am arătat slăbiciunile, chiar cu Sz.akacs, care în afară de 8 ha a fost 
comerciant de bursă neagră, a fost geambaş de cai, cu Armistiţiul, a fost în Consiliul 
economic judeţean, un bandit care jefuia judeţul. A cumpărat cu banii judeţului făină la 
Bistriţa şi a vândut la Galaţi, în timpul secetei. Tu n-ai văzut elementul speculant, bandit 
Cu aceşti duşmani ai vrut să faci socialism! 

Secuii foarte uşor se împrietenesc şi ştiu cum să te prindă. Înainte de a pleca la 
şcoală i-a plăcut şi lui să bea şi bandiţii foloseau, şi prin feme~ şi nici nu-ţi dai seama că te 
corup. Vigilenţa de clasă lipsea la tine. 

Ai vrut să faci colhozuri în Trei Scaune cu metode străine cu care n-avem nimic 
comun. Asta ai învăţat la şcoală? Ai citit asta în operele lui Lenin şi Stalin? Aşa ai auzit de 
la mine? Cwn stau eu acum în faţa tovarăşilor aici când tu m-ai compromis aşa?! Cel puţin 
să recunoşti adânc, cel puţin să vezi ce ai făcut! Nu fi tu cavaler şi cocoloşi greşelile altora şi 
influenţele străine. Nu l-ai recomandat pe Abraham să fie la Securitate? Confundai 
Securitatea cu Siguranţa veche? lată ce metode a folosit acest „băiat extraordinar". Este un 
element mic-burghez care, când are puterea în mână, este un dictator. 

Tov. Gheorghiu: Poate să fie om cinstit. .. 
Tov. Luca: Eu nu spun că este duşman, dar nu era elementul care trebuia să fie pus 

în Trei Scaune în fruntea gospodăriilor colective, n-avea cu ele nimic, nici în clin, nici în 
mânecă. Ceilalţi sunt băieţi tineri, muncitori, cum vedeau de la cap aşa făceau. 

Tu nu poţi să spui deschis că ai văzut şi la Mureş asemenea metode. Ai fost orbit de 
succese de a crea cu orice preţ şi ai uitat ce ai învăţat la şcoală şi ai mers pe o linie absolut 
greşită. Ai spus că la Braşov ai fost caracterizat titoist Desigur că semeni acum, şi dacă nu 
recunoşti că au fost metode străine şi nu renunţi, nu eşti departe să aluneci pe linia 
naţionalistă, pe linia de unitate naţională de care a vorbit tovarăşul Nagy. Dacă nu poţi face 
deosebire între exploatator bandit şi ţăran muncitor, între chiabur şi mijlocaş. . . Cunosc 
buni gospodari şi cu 1-2 hectare. Şi tu ai fost un bun gospodar, şi nu ai avut pământ mult şi 
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ai trăit binişor pentru că ai mllllcit zi şi noapte cu tovarăşa ta. Dar nu confimda cu Sz.akacs şi 
alţi bandiţi de soiul lui Sz.akacs. Este mare deosebire. Poate să fie Sz.akacs vreodată prieten 
al socialismului? 

Tov. Gheorghiu: El s-a pus pe poziţia de aparare a lor. 
Tov. Luca: Da. Duşmani care au vrut să te distrugă. 
Şi când am prelucrat aici chestia cu ariile, a trebuit să mă cert toată noaptea cu tine şi 

am spus să nu mergeţi că va fi cu rezultat prost M-am certat cu tine şi <eu> tovarăşul Nagy. 
V-am chemat, că este greşit şi aţi spus că trebuie să convingeţi ţăranii să meargă la arii. Dar 
ce interes ar fi avut ţăranii să ducă cerealele la câmp, ca să le bată ploaia, vântul, să le 
mănânce şoarecii, când ei aveau şure mimmate. Fiecare ţăran ştia cota. Voi aţi spus că până 
la 15.IX trebuie să terminăm treierişul şi toată lumea la arii. Rezultatul a fost că, spre 
ruşinea noastră, în satul nostru ţăranii s-au ridicat la atitudine pasivă şi în loc să luaţi măsuri 
şi să îndreptaţi, voi aţi mers pe calea voastră, aceasta este opera micilor regi din Trei Scmme 
- voi aşa v-aţi simţit acolo - sunt rămăşiţe mic-burgheze că omul se simte tare şi mare, 
indiferent că se rupe de mase, umblă în cer şi nu pe pământ Ţăranii au adoptat atitudine 
pasivă, au lăsat cerealele pe câmp, nici la arii, nici acasă şi au hotărât că membrii colhozului 
pot aduce acasă, iar ceilalţi să ducă la arii. lată o metodă de constrângere. Dar cea mai gravă 
greşeală este ruperea relaţiilor între cei care au fost în colhoz şi ceilalţi rămaşi afară. 
Majoritatea au intrat în colhoz? Nu. Majoritatea ţăranilor aveau ură împotriva voastră şi 
împotriva colhozului. Nu este întâmplător. Voi aţi reprezentat partidul, regimul acolo şi 

duşmanul foarte uşor a mobilizat pe cei de la care aţi luat pământul, pentru că n-a fost tăcut 
cu înţelegere. 

M-am îngrozit de marele pericol de rupere a relaţiilor între ţăranii din colhoz şi 
ceilalţi din afară, 1lll fel de război între ţărănimea mW1citoare care zdnmcină din temelii 
alianţa cu ţărănimea mllllcitoare. 

Tov. Gheorghiu: Şi tocmai în împrejurările situaţiei internaţionale de azi. 
Tov. Luca: Da, şi noi facem greşeala tocmai acum, când atmosfera încărcată de azi, 

de febrilă pregătire de război. Cel puţin după aceea să îndreptăm greşelile, să lămurim. Dar 
noi am părăsit şi duşmanul a lucrat acolo. 

Nu prea a fost dezvoltat la voi şi la tine simţul de a primi critica şi a face autocritică, 
adânc, nu superficial, şi să te doară această situaţie când un fost exploatator stă în fruntea 
unui colhoz şi conduce. 

Eu nu de la Nagy, ci de la o femeie am aflat întâmplător cum s-a organizat 
gospodăria colectivă la Leţ. Mi-a povestit că oamenii sunt disperaţi, pentru că nu ştiu ce să 
facă. Bătrânii au luat pământul şi când o să primească ceva după mllllca lor? Au 70-75 ani. 
Ce mai pot să muncească? Şi nu era lămurit. De cine să fie lămurit din organizaţia de bază? 
Voi ocoliţi foarte serios organizaţiile de bază din judeţul Trei Scmme. SWlt derbedei, 
beţivani ca şi acela de la Micfalău. Acest tip anarhic şi şmecher trebuia de mult gonit de 
acolo. Asemenea tipuri sunt mulţi. Sunt beţivani, nu ştiu să muncească, serveau toate 
regimurile, intră în partid şi devin dictatori în sat, în asemenea judeţe fără proletariat 
industrial, unde oamenii semiproletari, înapoiaţi îşi fac de cap cum capătă putere. 

După război am plecat de câteva ori în Trei ScaWle, Odomei, Ciuc şi am văzut cum 
au jefuit organizaţiile de partid populaţia şi am dus o luptă foarte serioasă acolo ca să facem 
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lD1 partid Toţi ticăloşii, tâlharii intraseră în partid şi făceau dictatura -acestor hoţi care 
COillptOmiteau partidul. În Trei Scaune în special, care este lD1 judeţ şovinist., înapoiat, cu 
intelectualitatea destul de reacţionară, populaţie neproletară, lwnpenproletariat şi acolo a 
fost lD1 cuib reacţionar foarte puternic sza.1.J.aşist-imredist Nu ştiu cwn s-a întâmplat ca unul 
după altul au fost trimişi acolo 2 bandiţi ca secretari care serveau interesele duşmanilor şi 
voi n-aţi simţit lupta de clasă. 

Acest lucru trebuie să vezi acum, altfel te-ai prăpădit, altfel nu mai poţi să vezi cmn 
trebuie, dacă nu te laşi de toată această bandă de şmecheri, reacţionari, care te influenţeam 
cu vorbe frmnoase şi :fraz.e. Noi îi ctmoaştem. Ei îţi citează pe Marx, Engels, Lenin şi Stalin, 
dar conţinutul nici nu-l înţeleg, falsifică şi te duce în eroare. Swit duşmani de care trebuie să 
te fereşti nu să îi acoperi. 

Pe mine nu m-aţi ascultat, nici pe tovarăşii buni. De ce n-am ştiut de aceste metode? 
De ce aţi 8SClD1S fufă de mine? Odată la 2-3 săptămâni eu am trecut pe acolo, de ce n-am 
ştiut de aceste porcirii, de ce aceste metode? Înseamnă că voi, în conştiinţa voastră, ştiaţi că 
nu sunt juste aceste metode? Atunci de ce le-aţi folosit? Ca să primiţi laudă că aţi rezolvat 
problema transfonnării socialiste a agriculturii în judeţul Trei Scaune înainte de planul 
cincinal. 

Tov. Gheorghiu: Dacă aţi învăţa din tot ce a spus tovarăşul Luca! 
Noi stmtem lămuriţi cu cele auzite aici, ridicăm şedinţa şi clupă ce capătă acei care 

trebuie să capete îndrwnările necesare pentru muncă, să plece. 

T 
D.A.NJ.C.,fond C.C. al P.C.R-Cancelarie, dosar 59/1950.f 4-63. 

30. 1950, octombrie 26. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Plenare a CC al 
P.MR. privind Raportul asupra planului general de electrificare a R.P.R., prezentat de 
Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

Proces-verbal nr. 3 
al şedinţei Plenare a C.C. al P.M.R. 

din 26 octombrie 1950 

Plenara şi-a început lucrările la ora 17:20. 
Au prezidat, în ordinea şedinţelor, tovarăşii Ana Pauker şi Vasile Luca. 
Au participat la şedinţă tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile 

Luca, Teohari Georgescu, Lotbar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi, AL Moghioroş, 
Gheorghe Aposto~ Emil Bodnăraş, Miron Constantinescu, Theodor Iordlcescu, 
Gheorghe Vasilichi, Ştefan Voitec, Ştefan Chivu, Mihai Moraru, Iosif Ranghet, Vasile 
Valda, Zaharia Tănase, Petre Borilă, Avram Bunaciu, Constanţa Cridun, 
Alexandru Drlghicl, Gheorghe Florescu, Dumitru Petrescu, Leonte Răutu, Sorin 
Toma, Nicolae Ceauşescu, Gheorghe Stoica, Alexa Augustin, Liuba Chişinevschl, 
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Dumitru Coliu, Mihai Dalea, Constantin Mateescu, Gheorghe Maurer, Ion Niculi, 
Ion Pas, Constantin Pârvulescu, Gheorghe Pintilie, Emil Popa, Eugenia Rldiceanu, 
Avram Şerban, Barbu Solomon, William Suder, Olimpia Ţenescu, Ştefan Bontea, 
Aron Braeşter, Constantin Doncea, Petre Drăgoescu, Vasile Ionescu, A. Manea, 
Mihai Mujic, Gi7.ella V ass, Ion Vinţe. 

Au lipsit motivat tovarăşii: Simion Dughiei, Leontin Silljan, Mihail Roşianu şi 
Ofelia Manole. 

Ordinea de zi: 
Raport asupra Planului General de Electrificare a RP.R 
Expune tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Plenara C.C. al P.M.R a primit în wumimitate raportul pre7.e11tat de tovarişu.l 

Gheorghe Gheorghiu-Dej şi a adoptat în unanimitate Hotărârea anexată. 
Şedinţa Plenară şi-a încheiat lucrările la ora 23. 

Şedinţa Plenară 

din 26 octombrie 1950 

Şedinţa se deschide la orele 17:20. 
Prezide87.ă tovarăşa Ana Pauker. 

Tov. Ana Pauker: Tovarăşi, Plenara noastră a fost convocată cu propunerea ca la 
Ordinea de zi să fie un singur punct: Raportul tovarăşului Gh. Gheorghiu-Dej, uupra 
planului de electrificare. 

Rog pe tovarăşi să spwiă dacă S1.D1.t de acord cu această ordine de zi. 
Cine este pentru această ordine de zi? 
Cine este împotrivă? 
Cine se abţine? 
(Ordinea de zi este primită în unanimitate) 
Prin urmare, toţi S1.D1.t de acord cu această ordine de zi. 
Este un singur punct la ordinea de zi şi S1.D1.tem convinşi că tovarăşii, membri ai 

Comitetului Central, vor da toată atenţia acestui singur punct de o importanţă deosebitA 
pentru întreaga dezvoltare a ţării noastre pe drwnul socialismului. Firă electrificare nu este 
de închipuit construirea socialismului. 

Faptul că noi venim acwn după primele două planuri de câte un an, odată cu 
planurile de cinci ani, cu planul de electrificare, aceasta arată că dezvoltarea economică a 
Republicii noastre Populare, a ajuns acolo încât noi putem să ne fixăm un plan care nu 
cuprinde nici un an, nici doi, nici măcar cinci ani, ci de acum trecem la a avea în fata ochilor 
noştri un plan care cuprinde 1 O ani. Este prima etapă a planului de perspectivă. 

Ştim că nu putem termina o operă atât de mare cum este electrificarea ţării în 1 O ani, 
dar SI.Dltem în stare să ne facem socotelile noastre pentru o perspectivă de mai lungi duratl.. 
Aceasta nu puteam s-o facem până când n-am luat noi puterea în mână şi chiar după ce am 
avut puterea în mână, nu aveam datele şi baza necesară pentru a trece la acest plan. 
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Noi avem acum această posibilitate şi aceasta este un lucru îmbucurător care 
dovedeşte mersul nostru înainte, şi ne pune în faţă posibilitatea de a realiza o sarcină de 
primă importanţă pentru dezvoltarea noastră socialistă. 

Tovarăşul Gheorghiu-Dej are cuvântul pentru a-şi face raportul. 
Tov. Gheorghiu-Dej ( citeşte raportul) 
Pauză 1 O minute. La redeschidere 

Prezidează tovarăşul Luca: Continuăm şedinţa. Cine are de pus întrebări? 
Tov. Vasilichi: Tovarăşul Gheorghiu-Dej a arătat întreprinderi care au sarcini 

concrete. Nu este însă prevăzută o fabrică pentru construcţii metalice, pentru stâlpi metalici, 
cabluri, sârmă etc. 

Tov. Bodnăraş: Planul general de electrificare este împărţit în etape pe cinci ani? 
Tov. Gheorghiu-Dej: Da Face parte integrantă din planurile de cinci ani. Cel puţin 

prima etapă este menţionată în planul cincinal. În ceea ce priveşte stâlpii metalici, desigur 
că este o chestiune. Şi acwn se fac stâlpi metalici. 

Tov. Vasilichi: Puţini. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Atllllci să facem mai mulţi. Aceasta nu este o problemă. 
Tov. Borilă: E important ceea ce punem pe stâlpi. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Ceea ce este mai important sunt materialele electro-izolante, 

fără de care nu poate fi concepută o industrie electrică. 
Tov. Iordăchescu: În raport s-a menţionat că dat fiind că foarte multe departamente, 

ministere, sunt interesate mai cu seamă în lucrările de apă, se va forma pe lângă Preşedinţia 
Consiliului, un organism care să coordoneze lucrările acestor Departamente. 

Întreb, dacă nu se intenţionează să se organizeze pentru chestiunea apelor care este 
atât de importantă, un Departament al Apelor cu putere de minister, deoarece în chestiunea 
apelor sunt probleme care necesită studiu şi lucrări de la izvor până la vărsarea apelor. De 
aceasta ar trebui să se ocupe un organism unitar care să dea dispoziţii şi să supravegheze 
aceste lucrări complexe. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Este prevăzut un organism superior care va îndruma, va 
coordona lucrările de cercetare ştiinţifică ale tuturor Departamentelor care au în sarcină 
asemenea probleme. Lucrări au Ministerul Comunicaţiilor, Ministerul Construcţiei, 

Ministerul Agriculturii, Ministerul Energiei Electrice. Ele vor lucra după indicaţiuni, după 
criterii ştiinţifice, iar lucrările vor fi coordonate şi aprobate de Consiliul de Miniştri, pe baza 
avizului dat de către acest organ de pe lângă Consiliul de Miniştri. 

Tov. Bunaciu: Canalul Dunăre-Marea Neagră nu poate fi folosit pentru o uzină 
hidroelectrică? 

Tov. Gheorghiu-Dej: NlL Dacă putea fi, l-am fi găsit menţionat în raport. Pentru 
nevoile Canalului şi industria din jurul Canalului, se face o centrală tennoelectrică. 

Agricultura şi Ministerul Industriei Alimentare au de pus vreo întrebare? 
Tov. Doncea: În :raportul citit de tovarăşul Gheorghiu-Dej s-a pus problema unui 

material de studiu în ceea ce priveşte şcolile, iar pe linie de partid să se prelucreze planul de 
electrificare. Cred că n-ar strica ca materialul care există în această privinţă în Uniunea 
Sovietică, material care tratează problemele de electricitate, să se traducă. .. 
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Tov. Gheorghiu-Dej: Asta este întrebare? 
Tov. Doncea: (în continuare) Nu, discuţii. Mi se pare că problema navigării râurilor 

şi a irigării trebuie să meargă mână în mână cu electrificarea ... 
Tov. Gheorghiu-Dej: Consider propwierea tovarăşului Doncea ca fiind valabilă 

pentru toate ministerele în ceea ce priveşte literatura tehnică de care noi simţim atât de mare 
nevoie. Trebuie să subliniez în faţa Plenarei că Ministerul Energiei Electrice, în baza 
îndrumării date de conducerea partidului nostru, a obţinut rezultate foarte frumoase. Se pare 
că este wiul din ministerele care a tradus cel mai mare număr de lucrări tehnice, de manuale 
se ocupă îndeaproape de literatura tehnică, au Wl organ special care se ocupă cu alcătuirea 
programelor, cu alcătuirea manualelor, şi astfel folosind literatura tehnică sovietică. Acest 
lucru se face. 

Tov. Luca: Trecem la discuţii. Cine se înscrie? (se fac înscrierile la discuţii). 
Tov. Florescu: Problema pusă în faţa Plenarei este de mare importanţă, ea arată tăria 

regimului nostru de democraţie populară, tăria partidului nostru care vine în faţa poporului 
nostru cu wi plan atât de măreţ- electrificarea ţării. 

În raport se arată că acest plan trebuie popularizat prin toate organele de partid, prin 
toate organini.ţiile de ministere. 

Propwi să se dea sarcină membrilor de partid, să se dea sarcină comuniştilor de a 
învăţa noţiunile elementare de fizică şi electricitate, pentru că cei dintâi propagandişti vor fi 
membrii de partid, U.T.M.-iştii, U.F.D.R-istele şi dacă nu vom avea aceste noţiuni 
elementare de electricitate nu vom putea lămuri pe ţărani asupra necesităţii de a săpa groapa 
pentru stâlpi, nu vom putea lămuri nici pe ceilalţi cetăţeni. 

Credem că tineretul va trebui să mmeze şcoli de electrificare, vom face chiar 
centrele mici wide vor putea învăţa aceste noţiuni elementare de fizică şi electricitate. 
Aceasta este valabil şi pentru activiştii de partid Nu se poate altfel să te duci la ţară şi să-i 
vorbeşti ţăranului de electrificare. 

Lenin a spus că „cea mai bună propagandă pentru electrificare stmt demonstraţiile 
practice", şi nu vom putea face aceste demonstraţii practice fără să cwioaştem noţiunile 
elementare de fizică şi electricitate. 

Aş propwie ca în prima parte a planului cincinal, tineretul să înceapă o mare 
campanie de colectă pentru planul de electrificare, să se strângă becuri arse, cabluri, piese 
care servesc la electricitate. Să se înceapă o mare colectă în ţară a acestor piese, care vor 
servi la electrificarea gospodăriilor colective. 

Mai cred că în întreprinderile noastre stmt o serie de maşini, care pot servi în 
domeniul electric şi întreprinderile respective nu le întrebuinţează. Ar fi bine ca în fiecare 
întreprindere să se întocmească liste de aceste maşini care nu stmt întrebuinţate. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Electrificarea nu se face cu petice. Becurile arse sunt arse. 
Dacă este anumit material care ar putea fi folosit, desigur că ar fi bine să fie folosit 

Tov. Florescu (în continuare): Acestea vor servi la gospodăriile colective. Vom da 
tineri, în special elemente ţărăneşti, pentru şcolile de electricitate care se vor crea. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Aş adăuga la această propwiere ca conducerea (sic!) 
tineretului să-şi ia sarcina, sprijiniţi şi îndrumaţi de partid, de a organiza cercuri de studiere a 
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fizicii şi a electricităţii, să se facă demonstraţii practice pentru a stârni interesul şi 
entuziasmul întregului tineret 

Tov. Florescu (în continuare): Noi ne luăm angajamentul să înfiinţăm centrale mici 
electrice, mde să antrenăm tot ce este tânăr în acest domeniu. Totodată propm ca, în afară 
de aceasta, în manualele şcolare pentru anul viitor să se dea cât mai multă atenţie fizicii şi 
electricităţii. Ne luăm angajamentul de a căuta să îmbunătăţim toate publicaţiile care se 
ocupă de tehnică. 

Tov. Doncea: Tovarăşi, socotesc că raportul prezentat în faţa Plenare~ în problema 
electricităţii, este o cotitură în dezvoltarea economiei ţării noastre, în ridicarea nivelului 
maselor noastre, este o pagină în istoria luptei partidului nostru, de îmbunătăţire a traiului, de 
ridicare culturală a maselor, socotesc că este mul din factorii hotărâtori în lupta pentru pace. 

Personal, eu sunt foarte buClll'Os că pot să împărtăşesc împreună cu toţi bucuria de a 
lua parte la această mare operă, care este \Dla dintre cele mai mari opere, în domeniul 
dezvoltării economiei, culturii, tehnicii în ţara noastră. 

În ceea ce priveşte cele spuse de tovarăşul Florescu cu privire la becuri, cred că ar 
trebui să se creeze întreprinderi care să rezolve. problema aceasta, să dea din abundenţă 
materialele necesare. Aceste întreprinderi să ne dea materiile prime necesare ca, de 
exemplu, scoaterea cuprului şi să putem astfel ajmge de a avea cantitatea de kW pe care o 
prevede planul. 

Fără aceste întreprinderi, desigur că nu va fi posibil să atingem planul pe care îl pme 
Comitetul Central. Cred că este necesar să se creeze întreprinderi atât de extra~e a cuprului 
cât şi de~ de izolan~ de cabluri şi chiar de motoare electrice. Tovarăşul Gheorghiu-Dej 
a arătat o mulţime de întreprinderi ca ,,Electroputere", nou create. 

Vreau acwn să mă refer la problema pe care am ridicat-o mai înainte. Este bine să se 
lege această mmcă cu irigarea şi navigarea. Tovarăşul Iordăchescu, în cuvântul d-sale, 
vorbea de această problemă de a se crea un centru de conducere. Părerea mea este că dacă 
această mare sarcină nu se va găsi într-o mână cu multă iniţiativă, cu multă energie, această 
mare operă va avea de suferit unele întârzieri. Conducerea acestei sarcini trebuie să fie 
foarte operativă, îndrăzneaţă şi energică. Va fi nevoie să se hotărască multe lucruri şi 

aceasta fără birocratism. 
Trebuie pusă multă energie, pentru că problema este de la început şi este destul de 

grea. Nmnai astfel vom putea îndeplini şi supra.îndeplini sarcinile. 
Ar fi bine ca Ministerul Agriculturii să-şi creeze o serie întreagă de întreprinderi de 

conserve, o serie întreagă de zone cu specialităţi în ceea ce priveşte plantele, alimente, 
grădinării întinse, fabrici de conserve, de alimente. Ministerul Agriculturii nu poate să nu ia 
această problemă în mână. Odată cu irigarea, va fi o avalanşă de bmuri şi ele trebuie 
conservate. Ministerului Agriculturii îi stă în faţă ma din cele mai mari sarcini. Altfel se vor 
irosi multe din bunurile care se vor produce. 

Tov. Luca: Agricultura produce. Despre ceea ce vorbeşti este treaba Alimentaţiei. 
Tov. Doncea (în continuare): Poate împre\Dlă ar trebui să facă această treabă. 
Raportul încheie cu importanţa pe care o are Hotărârea Comitetului Central, această 

hotărâre va ridica masele în luptă pentru a susţine partidul nostru, guvernul nostru. Aceasta 
va ridica mult autoritatea partidului nostru. 
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Strig: ,,Trăiască Comitetul Central, iniţiatorul acestei mari opere". 
Tov. Drăgoescu: SW1tem adânc impresionaţi de mAreful plan expus de tovarAşul 

Gheorghiu-Dej. Vreau să ridic o problemă, e drept, ceva mai mAruntă, în strânsă legănnt cu 
planul şi cu efecte importante. Pentru desfăşurarea studiului electricităţii este nevoie de 
material didactic de specialitate. În această privinţă marea majoritate a şcolilor duc o 
extremă lipsă. Regimul burghezo-moşieresc n-a avut grijă decât de câteva şcoli, aşa-zis de 
elită, pe care le-a înzestrat spectaculos. Fireşte, aceste laboratoare de electricitate, de fizici, 
de chimie, nu serveau decât să sprijine studiul idealist al acestor ştiinţe. Celelalte şcoli nu 
aveau aparate decât în mod disparat 

Tovarăşi, trebuie să vă spun că, şi astăzi, învăţmnântul ştiinţific în special se face în 
majoritate cu creta la tablă. Lipseşte materialul didactic de specialitate, nu din lipsi de 
fonduri, dar nu are cine să-l facă În majoritate şcolile de specialitate n-au nici un fel de 
aparat care să susţină practic învăţământul de electricitate. Ministerul Învăţmnântului Public 
are nişte ateliere de material didactic, dar secţie de electricitate lipseşte, deoarece nu este 
utilaj şi nici specialişti şi din această cauză s-a iniţiat o modestă producţie de electricitate la 
una din filbricile „Vestitorul", cu sprijinul Ministerului Electricităţii. 

Ştiu că Ministerul Electrificării proiectează W1 atelier de material didactic de 
electricitate la una sau mai multe fabrici existente în Bucureşti sau în altă parte. Împreună 
cu Ministerul Electrificării, Ministerul Învăţmnântului proiecteaz.ă o organizare cât mai 
bW1ă a acestor ateliere. Să se dea tot ajutorul acestor ateliere, să avem în sffirşit posibilitatea 
să dăm în scwt timp aparatele necesare ca studiul electricităţii în şcoli să nu se mai facă cu 
creta la tablă. 

Un laborator bun la sate este nu numai un mijloc de a ilustra studiul electric, dar un 
focar de radiere, de interes, pentru problemele electricităţii şi de atracţie pentru a înmulţi 
cadrele pentru executarea planului. 

Socotesc că va trebui să înfiinţăm şi să îmbogăţim laboratoarele de electricitate, cAci 
aici sunt zăcăminte neutilizate de energie creatoare care va fi nevoie pentru desfflşurarea 
planului iniţiat de Partidul MW1citoresc Român. 

Tov. Miron Constantinescu: Consider că proiectul prezentat de tovarlşul Gh. 
Gheorghiu-Dej şedinţei Plenare a Comitetului Central are o însemnătate excepţionali în 
activitatea partidului nostru şi consider că acest proiect de electrificare reprezintă un mare 
pas înainte faţă de planurile noastre anterioare. Aş sptme chiar că este o deosebire calitativi 
între planurile anuale elaborate până acwn şi acest plan de electrificare. Este primul plan 
propriu-zis care prezintă dezvoltarea forţelor de producţie, care are amploare deosebită, care 
creează perspective mari poporului nostru, este planul de electrificare care este strâns legat 
cu planurile cincinale ce vor unna 

Subliniez deci această deosebire, acest progres important în mW1ca noastrt, pentru 
ffiurirea unui plan de această amploare. 

În al doilea rând consider foarte important, în raportul prezentat de tovarilşul 
Gheorghiu-Dej şi în planul care este anexat acestui raport, faptul că se preocupă de lDl 

complex de lucrări. Nu tratează izolat problema electrificării de celelalte probleme ci 
tratează, cwn şi realitatea ne învaţă, din punct de vedere al creşterii multilaterale, cu 
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dezvoltarea industrială, mecanizarea agriculturii, ridicarea nivelului cultural şi toate celelalte 
aspecte legate de acest măreţ program. 

. . . Consider necesar să subliniez că lucrarea aceasta a fost pregătită îndelm1g, 
minuţios, că ea vine în faţa C.C. nu după o mm1că de câteva lWli, ci după o muncă de câţiva 
ani care a fost îndnnnată de conducerea partidului nostra Conducerea partidului nostru -
cum se sublinia:zA în raport - a dat indicaţii în vederea elaborării acestui plan cu mulţi ani 
înainte şi a wmărit cu perseverenţă lucrările pe care atât tehnicienii cât şi economiştii le 
făceau în vederea elaborării lui. 

Aş propune - poate e o scăpare a mea că nu am sesizat în raport - aş propune ca în 
raport să se sublinieze importanţa acestui plan pentru dezvoltarea regiunilor înapoiate 
economiceşte. La pag. 8-9, printre principalele efecte nu este pomenit acesta. Dacă este 
arătat în altă parte, atunci mi-a scăpat mie. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Se arată acest lucru în raport. 
Tov. Miron Constantinescu: Cred că trebuie subliniat în mod deosebit importanţa 

lui pentru Moldova şi Ardealul central, importanţa creării marilor cen'trale de la Bicaz şi din 
celelalte locuri, că aceasta înseamnă o adevărată înviorare a acestor regiWli care au fost 
lăsate în înapoiere economică de regimurile burghezo-moşiereşti. 

Sm1t de acord cu acei tovarăşi care au subliniat importanţa problemei cadrelor şi 
consider, tovarăşe Vasilichi, că poate mai dificilă decât problema construirii stâlpilor de 
metal pentru această operă de electrificare este construirea miilor şi miilor de specialişti, de 
cadre ridicate. De aceea, în această privinţă consider că trebuie, începând cu cadrele 
partidului, consider că deşi cadrele partidului nostru au făcut W1 pas înainte, au învăţat 
foarte multe în ultimii ani - totuşi trebuie să ne apucăm să învăţăm mai temeinic anumite 
probleme de care până acum nu ne preocupam în aceeaşi măsură. Consider că trebuie să 
studiem problemele tehnice, să facem să fie cunoscute de cadrele partidului nostru o serie 
întreagă de date şi fenomene ştiinţifice fără înţelegerea cărora nu vor putea să explice 
maselor însemnătatea acestui plan şi lucrările lui. Eu am avut prilejul să văd că în multe 
locuri o serie de noţiWli elementare în materie de electricitate sunt foarte puţin CW1oscute. 
Consider necesar ca cadrele (sic!) de partid şi de stat să ducă o mm1că adâncă de însuşire a 
acestor probleme tehnice pentru a putea face faţă sarcinilor mari pe care le pune Planul de 
electrificare şi Planul cincinal. 

De asemenea, în ceea ce priveşte cadrele tehnice, consider că este o sarcină pentru 
noi să ne ocupăm în special pe linie de partid şi tineret cu cadrele tehnice existente. Mulţi 
sunt vechi specialişti. Tovarăşul Gheorghiu a menţionat în încheierea raportului său că unii 
dintre e~ cu mulţi ani în wmă încercaseră să viseze la electrificarea ţării, dar s-au izbit de 
realităţile regimului burghezo-moşieresc. Consider că de aceşti specialişti trebuie să ne 
ocupăm din pWlct de vedere politic, să folosim cunoştinţele lor tehnice pentru opera de 
electrificare şi în jurul lor să creştem cadre tinere la şcoala sovietică şi anume ridicarea 
sutelor de tovarăşi trimişi anul trecut în Uniunea Sovietică ca să înveţe această problemă. Ei 
vor putea fi puşi cu cmaj la locuri de răspm1dere m1de vor face faţă sarcinilor. 

Închei declarând că sunt complet de acord cu raportul prezentat de tovarăşul 
Gheorghiu-Dej şi cu proiectul de plan care-l însoţeşte şi consider că toţi, cu perseverenţă şi 
entuziasm trebuie să ne mobilizăm pentru înfăptuirea acestei sarcini măreţe. 
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Tov. E. Bodnăraş: Tovarăşi, socialismul nu se poate construi fără a crea o bază 
energetică aşez.ată ştiinţific, organiz.ată ştiinţific şi perfect unitară. Prin prezentarea planului 
de electrificare, partidul nostru îşi propune să facă o cotitură care să aşeze economia 
energetică a ţării pe bază ştiinţifică, să smulgă din economia energetică perspectiva pe care 
ne-a lăsat-o structura capitalistă. Într-adevăr, 603 întreprinderi producătoare de energie, 
dintre care multe aşezate pe întinsul ţării fără nici un plan, ca urmare a producţiei anarhice 
capitaliste, utiliz.ând peste 760.000 tone combustJ.bil superior, nu pot fi considerate în 
condiţiile de azi o bază pentru construirea socialismului. 

Acest plan ne smulge din starea de înapoiere, pune hotar între vechea situaţie a 
economiei energetice şi cea nouă, şi aşează problema construirii economiei pe baze 
ştiinţifice planificate. De aceea, sub raportul construirii socialismului, planul acesta are o 
importanţă covârşitoare. Fireşte dacă au trebuit 5 ani de muncă, de stăruinţă, cu perioade de 
romantism inerente elaborării unei asemenea mari probleme - şi eu reamintesc această 
perioadă fiindcă însumi am fost unul din aceia care m-am pasionat pentru această mare 
problemă - azi condiţiile sunt coapte, partidul nostru este matur să atace această uriaşă 
problemă. 

Dacă însă noi vom crede că treaba aceasta va putea fi nwnai opera inginerilor, a 
specialiştilor, a tehnicienilor, cred că am face o mare greşeală. Raportul subliniază într-o 
fonnă anumită acest lucru. Planul acesta va putea fi realizat cu succes nwnai atunci când el 
va fi transportat din cabinete, din dosarele alcătuite de ingineri şi tehnicieni, în masă. El 
trebuie să devină, odată cu hotărârea Comitetului Central, odată cu trecerea lui prin guvern, 
proprietatea maselor, propietatea oamenilor muncii. Nwnai atunci efortul inginerilor, al 
oamenilor de ştiinţă, entuziasmul lor creator va căpăta o susţinere solidă. 

De aceea, propun Comitetului Central să-şi însuşească acest plan şi raportul 
prezentat de tovarăşul Gheorghiu Dej, care e principalul iniţiator al alcătuirii sale. Propun ca 
C.C. să traseze sarcina organelor sale de a elabora un plan de popularizare, de transportare 
în masă în fonnă simplă, variată, în fonnă cât mai expresivă, acest plan în toată măreţia sa. 

Eu sunt de acord în întregime cu el şi rog C.C. să-l aprobe. 
Tov. L Rangbeţ: Tovarăşi, minunatul plan prezentat de tovarăşul Gheorghiu-Dej se 

poate numi cu drept cuvânt un plan istoric pentru ţara noastră, pentru construirea 
socialismului în ţara noastră. Din această problemă eu vreau să vorbesc câteva cuvinte 
despre combustibilul care în plan are o importanţă de bază. Dacă tovarăşul Gaston va fi aşa 
bwt să ne arate proiectul, putem vedea că acum avem 750 mii kW de energie electrică pe 
baza combustibililor celor mai superiori• existenţi în ţara noastră. Şi dacă ne uităm la 
perspectivele planului, care trasează ştiinţific noi directive, adică conswnarea (sic!) 
combustibililor inferiori, vedem că se vor consuma din ce în ce mai puţin combustibili 
superiori. Tovarăşi, e vorba de o linie nouă, de o cotitură hotărâtoare în ţara noastră.. 

Dacă ne uităm nu nwnai la crearea energiei electrice, dacă privim în general 
gospodăria ţării noastre în toate domeniile, vedem că azi noi consmnăm combustibil 
superior aproape peste tot, şi acolo unde am putea trece - poate nu cu multă greutate - la 
combustibili inferiori. În această problemă se poate face o îmbunătăţire mare. Eu am primit 

• Aşa în text. 
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o propllllere din partea tovarăşului Miron Constantinescu, unde spune: dacă noi swttem în 
stare să economisim nwnai I .OOO.OOO tone petrol timp de llll an, nu va mai trebui să 
exportăm nimic din alimentele noastre, ci putem acoperi totul prin exportul acestor 100.000 
tone petrol. Acest lucru este posibil, dacă ţinem cont că noi utiliz.ăm în locuri care n-au 
însemnătate mare, combustibili speciali cei mai superiori•. Cu puţin ajutor în industria 
metalmgică, electrică şi altele în timp scurt putem economisi 100.000 tone petrol, chiar în 
mai puţin decât wi an. De asemenea, trebuie să vedem că noi ardem azi 500.000 vagoane 
lemne foc în ţara noastră şi mii de vagoane în vărării şi alte întreprinderi llllde acest 
combustibil poate fi înlocuit nu cu mare greutate, ne dăm seama ce economie am putea 
filee. Noi am văzut ce se întâmplă în general în economia ţării cu tăierea păchnilor. 

Eu aş propune ca Plenara să fie de acord ca toţi tovarăşii care conduc departamentele 
respective să ne dea ajutor pentru a filee asemenea economii. Poate putem face chiar 
economii mai mari decât acelea propuse de tovarăşul Miron şi atunci alimentele vor rămâne 
în ţara noastră şi acoperim exportul cu petrol sau alţi combustibili superiori care există în 
ţara noastră. 

Eu swtt de acord cu planul. Este un plan minunat, istoric, şi propllll Plenarei să fie de 
acord, şi nu nwnai de acord, dar cu tot elanul să pornească la prelucrarea lui, cu Wl program 
şi o linie de conduită ştiinţific elaborată, să fie prelucrat în toată ţara, populariz.at, să fie Wl 

plan mobilizator pentru toţi cei ce mllllcesc în ţara noastră. 
Tov. Răutu: Tovarăşi, tovarăşul Gheorghiu a arătat că la Conferinţa Naţională a 

partidului s-a trasat linia de electrificare a ţării. Şi acest lucru arată consecvenţa partidului 
nostru şi claritatea ţelului. Totodată, dacă comparăm faz,a în care ne aflăm în octombrie 
1945 şi cea din octombrie 1950, vedem ce pas uriaş înainte am făcut într-un răstimp aşa de 
scurt, de 5 ani. 

Planul de electrificare care e supus dezbaterilor Plenarei noastre are o însemnătate 
foarte mare. Socot chiar că are o însemnătate care depăşeşte graniţele ţării noastre. El va 
dovedi tuturor celor care vor afla despre el superioritatea socialismului. Şi acest lucru este 
cu atât mai just cu cât lucrările acestea pe care le întreprindem în ţara noastră - paşii ce le 
întreprind alte ţări de democraţie populară - se fac odată cu grandioasele lucrări de 
construire a centralelor hidroelectrice gigantice, a canalelor gigantice de irigare care se fuc 
în Uniunea Sovietică. Totodată, acest plan al nostru va demonstra din nou superioritatea 
ideii de prietenie cu Uniunea Sovietică. Oricine va putea compara unde a ajlllls o ţară ca 
Iugoslavia, de exemplu, a cărei conducere a trădat ideea frontului unic socialist, a trădat 
ideea prieteniei cu Uniunea Sovietică, şi ţări ca a noastră şi alte ţări de democraţie populară, 
care se bucură de sprijinul şi ajutorul Uniunii Sovietice, care au la baz,a politicii lor prietenia 
cu Uniunea Sovietică. 

Planul nostru este fără îndoială un factor de pace. El va arăta şi imperialiştilor, şi 
elementelor şovăielnice din alte ţări, care sunt influenţate de propaganda şi minciunile 
imperialiştilor asupra intenţiilor războinice ale Uniunii Sovietice şi ţărilor de democraţie 
populară, va arăta şi intenţiile noastre paşnice, şi puterea noastră. 

• Aşa în text. 
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Eu socot ca foarte important pentru noi acea parte din raport care vorbeşte de 
sarcinile mari ce stau în faţa partidului nostru în domeniul muncii de propagandă şi agitaţie, 
a învăţământului şi culturii în legătură cu acest plan. Cred că e bine să se alcătuiască un plan 
concret de măsuri pe linia propagandei şi agitaţiei, în vederea popularizării şi creării 

condiţiilor pentru buna realiz.are a acestui plan. Academia a făcut un început, a pus în 
discuţie acest proiect, discuţii la care au participat peste 150 oameni. Acum în faţa 
Academiei se pun sarcini noi, vor trebui să revadă planul, să rezolve o serie de probleme 
care se pllll în legătură cu planul. 

De sarcinile Ministerului Învăţământului s-ar putea vorbi multe. El va avea sarcini 
extrem de importante în legătură cu crearea de cadre. Cred că va trebui dat un ajutor foarte 
mare pentru crearea de şcoli prin corespondenţă, cursuri de calificare de scurtă durată de 
electricitate, cursuri prin radio etc. Apoi, o activitate editorială pe 2 tărâmuri: publicarea pe 
de o parte a unor cursuri de specialitate, pe de altă parte a Wlor cursuri sau broşuri la 
îndemâna tuturor, ,,Electricitate pentru toţi", ca în U.RS.S. Toate acestea pentru a crea 
cadre de diferite grade pentru realizarea planului de electrificare. 

Societatea pentru răspândirea ştiinţei şi culturii, Comitetul Aşe:zămintelor Culturale, 
radio, cinematograful, Asociaţia Ştiinţifică a Tehnicienilor, presa, toate acestea vor avea 
sarcini extrem de serioase în vederea pregătirii de cadre şi a popularizArii planului în masă. 

Planul acesta este pus în discuţie în preajma alegerilor pentru Sfaturile Populare. 
Fără să vreau să compar sfaturile noastre populare cu sovietele, mă gândesc la celebra 
formulă a lui Lenin: ,,Socialismul = puterea sovietică plus electrificarea întregii ţări". E ·· 
îmbucurător pentru noi că în preajma anului 1951 păşim pe de o parte la alegeri pentru 
Sfaturile Populare, şi totodată luăm în discuţie grandiosul plan de electrificare pe timp de 1 O 
ani. Eu socot că acest plan va da o puternică armă în mâna noastră în vederea desfăşurării 
unei activităţi politice rodnice în sânul maselor mllllcitoare în cadrul campaniei electorale, 
le vom putea arăta concret ce plan mare cuprinde programul nostru de activitate. 

Organizaţiile de partid au sarcini extrem de mari. Lenin numea planul „Goelro',. al 
doilea program al partidului. 

Propun acest lucru: trebuie elaborate măsuri pentru ca acest plan, raportul prezentat 
azi de tovarăşul Gheorghiu-Dej să fie de îndată prelucrat în întregul partid, până la verigile 
de jos, pentru ca membrii de partid să cunoască acest plan, să fie înarmaţi în lupta pe care 
trebuie s-o ducă în vederea înfăptuirii lui. 

În sfârşit, aş avea de făcut o propunere: noi am ajuns să putem elabora un 
asemenea plan, să trecem la aplicarea lui, datorită faptului că partidul nostru unnează în 
mod fidel învăţămintele lui Lenin şi Stalin, se foloseşte de experienţa istorică a Uniunii 
Sovietice. Eu aş propune ca în memoria marelui nostru învăţător Lenin, care a fost şi 
autorul planului de electrificare a primei Ţări a Socialismului, cea mai mare centrală 
hidroelectrică care e prevăzută în acest plan, cea de la Stejar, să poarte numele de Centrala 
Hidroelectrică „V.I. Lenin". (Aplauze) 

Tov. Chivu Stoica: Eu vreau să ridic câteva probleme în legătură cu raportul 
tovarăşului Gheorghiu-Dej în privinţa planului de electrificare. Tovarăşul Gheorghiu în 

• Goelro - planul de stat de electrificare a Rusiei. 
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raport spwie că acest plan de electrificare face parte integrantă din programul partidului 
nostru. Cu lucrul acesta suntem de acord Însă trebuie să facem ca întregul partid să 
Clllloască acest plan, să-l simtă, să-l trăiască, şi nu numai membrii de partid, dar întregul 
popor. N-ar trebui să se întâmple cu acest plan cum s-a întâmplat cu o echipă sovietică 
geologică care se afla la noi în ţară care, rămânând cu camionul în pană într-o noapte 
într-wi sat lângă Periş, au trebuit să doarmă în camion nemâncaţi. S-au dus la preşedintele 
Sfatului Popular, la organizaţia de partid să ceară adăpost, care le-au răspwis: ,,Unde să vă 
ducem aşa tâIZiu să dormiţi? Luaţi paie şi dormiţi în camion". Şi aşa au stat până dimineaţa 
când a venit W1 mecanic să repare camionul. Dacă se va întâmpla acelaşi lucru cu echipele 
de ingineri, tehnicieni, mwicitori care vor da viaţă marelui plan de electrificare, socot că aşa 
nu-l vom putea îndeplini. Acest fapt petrecut acolo înseamnă că deşi problema geologiei a 
fost hotărâtă de C.C., că în această privinţă există o hotărâre a C.C. şi a guvernului, ea nu 
este bine îndeplinită. Trebuie să fie mobilizată, organizată masa poporului, prelucrat jos, aşa 
ca şi copiii de şcoală să Clllloască acest plan. Dacă tot ca problema geologiei va fi prelucrat 
şi planul de electrificare, va fi foarte greu de îndeplinit 

Acest plan, clupă părerea mea, trebuie prelucrat de sus până jos, la ultima organizaţie 
de bază, la ultimul cătun, ca într-adevăr să simtă toţi că este programul partidului, că toţi 
trebuie să participe, să lupte ca acest plan să capete viaţă. Se va întâmpla de multe ori că 
echipa de mwicitori care lucrează în această direcţie va trebui să doarmă prin sate. Ţăranii 
mwicitori trebuie să sprijine sub orice formă aceste lucrări, ceea ce este posibil numai dacă 
organizaţiile de partid vor prelucra planul, vor face ca fiecare cetăţean să Clllloască ce 
înseamnă planul de electrificare, ce avantaje aduce el, să cwioască binefacerile electricităţii, 
să nu aştepte să-i vie de-a gata totul, ci să sprijine cu toate posibilităţile ca acest plan să 
capete viaţă. Aceasta se poate numai dacă e susţinut şi dacă e însuşit de fiecare cetăţean. 

Noi azi cursurile la şcoli le scriem la maşina de scris, sau profesorii îşi scriu lecţiile la 
maşină. Nu avem literatură tehnică, nu avem cu ce multiplica Tipografiile noastre sunt 
incapabile să satisfacă uriaşul plan de tipărire de manuale. Aceasta este realitatea! N-avem 
nici hârtie. La şcolile elementare, medii şi de ingineri n-avem pe ce tipări manuale. Şi 
pentru a susţine realiz.area acestui plan, trebuie realizat wi vast plan de tipărituri, de 
literatură tehnică, broşuri, însă trebuie mobilizat tot acest aparat pentru îndeplinirea lui. 
Organele noastre de editură tehnică n-au mijloacele necesare pentru a realiza planul de 
tipărituri. Avem şcoli care n-au manuale. Tovarăşul Gaston a luat-o înaintea altor ministere 
cu tipăriturile. A fost şi puţin avantajat, însă alte ministere n-au avut ocazia ca tovarăşul 
Gaston să aibă aceste manuale. 

Tov. Luca: Dacă nu s-au ocupat! Dacă s-ar fi ocupat, ar fi obţinut. 
Tov. Chivu Stoica: N-au avut nici posibilitatea. Cu posibilităţile tehnice 

bibliografice din ţara noastră nu putem face faţă necesităţilor. Deci trebuie să luăm măsuri 
în această privinţă. Aşa se poate face ca planul să fie cwioscut la ţară, ca fiecare să fie 
lămurit ce înseamnă electrificarea ţării. 

Eu vreau să subliniez W1 lucru: e just că acest plan a fost f'acut sub directa 
supraveghere şi coordonare a conducerii partidului, a C.C.-ului, a Secretariatului partidului 
nostru. Şi vreau să subliniez că a fost făcut îndeosebi sub supravegherea şi iniţierea 

tovarăşului Gheorghiu-Dej. Eu de multe ori eram chiar gelos că tovarăşul Gheorghiu se 
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ocupa prea mult de electrificare, şi de oţel, de celelalte nu. Acum îmi dau seama, mai 
înainte nu-mi dădeam, de ce tovarăşul Gheorghiu s-a ocupat aşa mult de electrificare, de 
organizarea acestui plan. Într-adevăr, electrificarea ţării este elementul de bază pentru 
construirea socialismului, mai mult decât oţelul, cărbunele sau petrolul. 

Tov. M. Constantinescu: Totuşi electrificarea ţării înseamnă şi oţel. 
Tov. Chivu Stoica: Vreau să propun ca, în prelucrare, atunci când facem cunoscut 

acest plan, să subliniem că el a fost făcut sub directa conducere a partidului, dar şi că 
iniţiatorul acestui plan este tovarăşul Gheorghiu-Dej. Când venim cu asemenea probleme în 
faţa poporului, trebuie să le legăm în mod practic cu oamenii partidului care au muncit 
Propun ca în prelucrare să facem cunoscut muncitorilor că tovarăşul Gheorghiu este acela 
care a ţinut în mână şi a dus la bun sfârşit această muncă. 

Tov. Gh. Vasilichi: Eu aş vrea să ridic două probleme: s-a vorbit aci de sarcinile 
diferitelor departamente şi, desigur, şi Departamentul Mine şi Petrol are sarcini mari. El va 
trebui să alimenteze aceste uzine tennoelectrice cu combustibili care nu-şi găsesc altă 
întrebuinţare, în special cu ligniţi din care avem cantităţi imense, şi cu rămăşiţe, deşeuri de 
cărbuni. Am şi lucrat cu tovarăşul Gaston şi tovarăşul Gheorghiu-Dej la rez.olvarea acestei 
probleme. Ca plan, ca linie de orientare, aceasta o avem şi am şi luat unele măsuri ca să 
intensificăm lucrările de exploatare, nu numai să detenninăm zăcămintele de cărbuni, care 
pot fi folosiţi aci cel mai bine, dar să şi descoperim alte zăcăminte. Trebuie intensificată 
campania aceasta, întrucât chestiunea uzinelor tennoelectrice ocupă un loc destul de mare 
în problema electrificării. Se vede că în 1960 vom avea energie hidroelectrică cam 36%, iar 
restul cu combustibil, şi în special cu acel combustibil căruia nu-i putem găsi o întrebuinţare 
mai bună. În unele locuri vom fi nevoiţi să mai folosim chiar produse petrolifere, dar foarte 
puţin. Acest lucru va da posibilitate Departamentului Minelor şi Petrolului să dea o folosire 
bună acestor produse, în special să înlocuiască o serie întreagă de combustibili, atât în 
industria petroliferă, care consumă azi imens de mult, va da posibilitate şi altor 
departamente să înlocuiască aceşti combustibili preţioşi, şi ne va da posibilitatea să mărim 
producţia prin mecanizarea cu ajutorul electricităţii. Trebuie să luăm măsuri ca să lichidăm 
rămânerea în unnă a anumitor sectoare care ne vor împiedica pe viitor la electrificare: e 
vorba de problema cimentului de care vom avea nevoie în cantităţi imense, de industria 
lemnului de care e legată şi problema hârtiei şi o oarecare rămânere în urmă în ceea ce 
priveşte construcţiile. Vom face imense construcţii, nu numai de barje, dar şi de clădiri, 
drumuri. Fără lichidarea acestor gâtuiri care se manifestă şi ne creează greutăţi, va fi 
imposibil să realizăm acest imens plan. 

Problema apelor: Aci s-a emis ideea de a crea un departament sau un organism care 
să se ocupe cu regimul apelor. Cred că acest lucru e bun, pentru că tovarăşul Gheorghiu-Dej 
a vorbit de înfiinţarea unei comisii de coordonare pe lângă Consiliul de Miniştri. Aceasta va 
fi o comisie de coordonare a apelor, de legătură cu celelalte departamente strâns legate de 
electrificare. Însă acesta e un organ coordonator, nu este pentru dirijarea regimului apelor. 
Dacă vom continua ca până acum, cred că nu vom ajunge la un rezultat. Cine foloseşte azi 
apa: Ministerul Comunicaţiilor, în măsură mare pentru râurile navigabile. Dacă râul nu e 
navigabil, nu mă interesează acest minister. Celelalte departamente pentru apa industrială. 
Dar cum ajunge această apă dincolo de fabrică, ce se întâmplă cu ea, de aceasta nu se mai 
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interesează. De multe ori strică, şi am awt cazuri când ni s-a reclamat de la Bucureşti de ce 
am băgat ţiţei în apă, populaţia din Bucureşti bea apă cu miros de gaz sau otrăvesc peştii. 
Acelaşi lucru în ce priveşte Tazlăul. În ce priveşte agricultura, nimeni nu s-a interesat. 
Ne-am pomenit că vine Ministerul Agriculturii şi spune: ,,Ne-aţi luat apa cu care udam 
grădinile". Deci apa o foloseşte şi Ministerul Agriculturii, face orezArii, dar ce devine râul 
mai departe, nici pe acest minister nu-l mai interesează. Acum vine Ministerul Energiei 
Electrice şi va folosi apele în măsură mai mare decât toate departamentele celelalte. De 
aceea, cred că ideea de a crea W1 organism, W1 departament sau W1 colectiv ataşat W1ui 
departament este bună Supun această propWlere Biroului Politic şi Secretariatului, care să 
vadă care este modalitatea de a crea W1 organism care să se ocupe cu dirijarea apelor. 

Aş mai avea o propunere, pe linia popularizArii planului expus aci. Avem expoziţia 
pentru 7 noiembrie. Propun ca în cadrul acestei expoziţii să se facă o hartă ... 

Tov. Gheorghiu-Dej: Se face, cu becuri şi lumini. 
Tov. Vasilichi: Apoi să vedem dacă n-ar fi cazul să facem un muzeu al electricităţii, 

cu caracter pennanent, la dispoziţia oamenilor care se interesează de aceasta ... 
Tov. Chişinevscbi: Adică să-l lărgim, pentru <că> există. 
Tov. V. Vaida: Tovarăşi, proiectul de plan pentru electrificarea ţării noastre, 

prezentat de tovarăşul Gheorghiu-Dej, are o importanţă deosebită. Acest plan se ocupă 
foarte mult, pe lângă electrificare, de problema agriculturii. Eu trebuie numai să subliniez că 
acei ţărani săraci şi mijlocaşi care anul acesta- când suntem la început de irigare- au putut, 
din irigările făcute pentru bumbac, orez şi zarzavat, în mic, să vadă ce producţie s-a putut 
obţine ţ_>e suprafeţele irigate, s-au convins de necesitatea irigării. 

1n acest plan, Ministerului Agriculturii îi revine o sarcină foarte mare, de a întocmi 
planul pentru a face irigarea pe suprafeţe mari. Aceasta trebuie să fie o cinste pentru 
aparatul ministerului pentru că, aşa cum se arată în plan, se vor obţine 240.000 vagoane 
cereale peste recoltele obişnuite, prin irigare. Trebuie să subliniez că prin aceasta vom fi 
siguri că nu mai suntem supuşi întâmplării dacă plouă sau nu plouă, ca de aceasta să 
depindă dacă avem sau nu avem recoltă. Pe recolta rioastră vom putea să ne bazăm şi 
aceasta va îndemna pentru noi siguranţa recoltei. 

În ceea ce priveşte sarcinile care revin Ministerului Agriculturii, trebuie să spun că 
aici s-a vorbit, şi sunt de acord cu problema de a organiza problema cadrelor. Avem cadre 
dar cadrele noastre sunt prea puţine, sunt prea slabe. Noi avem în planul cincinal 40.000 ha 
de bumbac şi trebuie să avem cadre care să corespWldă acestor mari sarcini care reies 
pentru Departamentul Agriculturii. Aş propune, pe lângă acele sarcini care revin direct 
Departamentului Agriculturii, să se creeze o comisie care să studieze - cum se spune în 
plan - problema perdelelor de protecţie. Aceasta trebuie, în colaborare cu Agricultura, cu 
Silvicultura şi cu Comisia care se va forma pentru dirijarea cotelor. 

A doua propunere: să se formeze o Comisie care să studieze problema Deltei 
Dunării, care este iar o problemă unde sunt mari posibilităţi de studii, nu fiecare 
Departament să vadă interesul îngust de departament şi să se vadă problema în întregime. 

În ceea ce priveşte sarcinile, eu sunt cu totul de acord cu tovarăşii care au subliniat că 
trebuie cu toţii să fim pătnmşi de acest măreţ plan care pentru partidul nostru înseamnă o 
forţă Aceasta arată că partidul nostru a ajuns la o putere atât de mare încât a putut să 
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realizeze acest plan de electrificare a ţării, pentru a trece la munci atât de importante cum 
este irigarea ţării, folosirea apelor pentru electrificarea satelor şi mecanizarea agriculturii. 

Noi am folosit în mic anul acesta electrificarea, dar trebuie să spunem că cele 380 
batoze care au lucrat cu curent electric au costat 30% faţă de cele care au folosit combustibil 
ş~ <În> afară de aceasta, randamentul a fost 100%. S-a putut lucra ziua şi noaptea fără 
pierdere şi în timpul cel mai scurt s-a terminat campania de treieriş. 

Aici se oferă perspective foarte mari în ceea ce priveşte problema agriculturii. 
Îmi iau angajamentul de a face totul să putem corespunde sarcinilor date de partid, 

să putem ţine pasul într-adevăr cu planul. Aşa cmn tovarăşul Doncea spunea, să nu fie 
Departament care să facă piedici, ci să fim cu toţii pătnmşi pentru că aceste sarcini să fie 
duse la bun sfârşit 

Tov. Vinţe: Tovarăşi, planul de electrificare a ţării prezentat de tovarăşul 
Gheorghiu-Dej şedinţei Plenare a Comitetului Central deschide aproape tuturor ramurilor 
de activitate din ţara noastră perspectivele cele mai largi. Cred că noi trebuie să spmem că 
suntem de acord cu acest plan, pentru că el oglindeşte drumul trasat de învăţătorii noştri, de 
cei care ne călăuzesc spre dezvoltarea socialismului, spre dezvoltarea comunismului. 

În planul prezentat de tovarăşul Gheorghiu-Dej, deşi Industriei Alimentare nu i s-au 
trasat sarcini speciale, dar cred că două probleme foarte importante revin acestui 
Departament În primul rând, planul va rez.olva în bm1ă măsură materia primă pentru 
industria alimentară care în momentul de faţă constituie una din greutăţile cele mai serioase 
din faţa dezvoltării acestei industrii. Irigaţiile, reglementarea apelor, crearea perdelelor de 
protecţie, învingerea prin aceasta a naturii, desigur că va da posibilitatea ca şi Industria 
Alimentară să se dezvolte şi să iasă din starea înapoiată în care se află astăzi. 

Problema irigaţiei va da posibilitate creării unor întinderi mari de culturi necesare 
industriei alimentare. Pentru aceasta noi avem nevoie de o serie de întreprinderi, de crearea 
mor întreprinderi în această regiune. 

Politica din trecut a concentrat industria alimentară în centre depărtate de baza de 
materii prime. Noi trebuie să facem această cotitură de a aşez.a noua noastră industrie 
alimentară în dezvoltare la baza de materii prime, iar în planul de electrificare a ţării se 
deschide această perspectivă şi industriei alimentare. 

Problema reglementării apelor cred că este o problemă care ne interesează în mod 
direct, privind sectorul piscicol. Susţin propunerea tovarăşului V aida, ca în cel mai scurt 
timp să se treacă la studierea luncii inundabile a Dunării şi a Deltei Dunări~ acolo unde z.ac 
atâtea bogăţii şi în faţa cărora noi stăm dez.armaţi. 

Este nevoie ca această comisie, paralel şi în cadrul planului de electrificare a ţării, să 
elaboreze încă în cadrul planului cincinal, o serie de măsuri care să reglementeze situaţia 
din regiunea inundabilă a Dunării şi din Deltă. 

În momentul de faţă, datorită faptului că afară de câteva măsuri care s-au luat în 
ultimul an în regimea Deltei, încă problema n-a fost temeinic studiată, n-a fost în mod 
ştiinţific pusă la punct Fără aceasta nici dezvoltarea pescuitului în ţara noastră nu se poate 
duce la bm1 sfârşit 

În legătură cu planul de electrificare, cred că propunerea venită aici, atât din partea 
tovarăşului Răutu cât şi din partea tovarăşului Chivu, trebuie să o susţinem cu toată tăria, 
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pentru că atât Departamentelor cât şi tuturor factorilor constructivi din ţara noastră până la 
ultimul om va trebui să se trasez.e sarcini precise. De aceea rog să fie incluse în raport şi 
aceste sarcini precise pentru industria alimentară, privind sectoarele despre care am vorbit 
mai înainte. 

Tov. Apostol: Tovarăş~ în raportul prezentat de tovarăşul Gheorghiu-Dej se arată că 
acest plan de electrificare a ţării face parte integrantă din programul partidului. Realiz.area 
acestui măreţ plan necesită mobiliz.area întregului partid, a tuturor organizaţiilor de masă, 
necesită mai cu seamă mobilizMea tuturor compartimentelor de activitate a statului. Acest 
măreţ plan de electrificare nu poate fi realizat fără acwnulare socialistă. 

Din acest punct de vedere, cred că este bine ca fiecare compartiment de activitate 
economică a statului să treacă la o revizuire serioasă a modului de organizare şi conducere, 
a modului de a munci, fiindcă există deficienţe foarte grave în felul cum sunt conduse 
întreprinderile noastre. Nu se dă atenţie serioasă organizării mtmcii în întreprinderi şi în 
întreprinderile importante nu se dă atenţie oamenilor care reuşesc să se rupă de masa 
mtmcitorilor şi care fac realizări foarte importante în producţie. Mă refer la mişcarea 
fruntaşilor în producţie, care nu este susţinută de direcţia de întreprindere. Chiar azi am 
primit un raport de la Sovromtransport Galaţi, tmde faţă de inovatori, de raţionalizatori au o 
atitudine de-a dreptul criminală. Oamenii care reuşesc să facă inovaţii serioase în producţie, 
să reducă timpul unei piese de la 900 ore la 300 ore sunt socotiţi nebuni şi băgaţi în spitalul 
de nebuni să li se facă analiz.a. 

Problema ridicată aici cu privire la însuşirea tehnicii cred că se poate plllle sarcină 
pentru toţi comuniştii, pentru toţi membrii de partid, de a-şi însuşi tehnica, pentru că 
neînsuşind tehnica ar putea să ne tragă de nas fiecare aşa-zis specialist mediocru din toate 
întreprinderile noastre. 

Noi avem foarte multe lipsuri şi pe linia sindicală. Sindicatele, ca organizaţiile cele 
mai largi ale clasei muncitoare, prin care partidul îşi aplică linia politică de conducere a 
statului, n-au reuşit să îndeplinească cu toată puterea aceste sarcini. Sunt foarte multe 
lipsuri, vom căuta să le lichidăm, dar trebuie ca comuniştii (sic!) să fie în primul rând aceia 
care să înţeleagă just rolul organizaţiilor de masă în realiz.area sarcinilor pe care le pune 
partidul în faţa clasei mW1citoare. 

Mai revin încă o dată la specificaţia făcută în raport: planul de electrificare este 
considerat o parte importantă din planul partidului. Odată cu acest plan de electrificare, va fi 
anllllţat şi planul cincinal. Sllllt sarcini mari puse în faţa clasei muncitoare. Aceste planuri 
vor crea Wl entuziasm nebănuit în rândurile mllllcitorilor, în rândurile ţărănimii mllllcitoare. 

Dacă nu vom fi în stare să creăm cadre de mllllcitori care să conducă aceste valuri de 
dorinţe de a construi o viaţă nouă, nu vom merge în pas cu înţelegerea din partea maselor a 
problemelor de construcţie a socialismului. 

Problema cadrelor. Deşi există o serie de hotărâri ale partidului, ale guvernului, în 
mare parte această problemă este neglijată de sus până jos, în toate ramurile de activitate ale 
producţiei noastre. Nu este de ajuns să creăm cadre nwnai din Institutele înfiinţate, dar 
avem posibilităţi nebănuite în întreprinderi de a organiza şcoli de recalificare şi totuşi 

această problemă nu se pune cu toată seriozitatea în întreprinderi. Avem posibilitatea 
nebănuită de a organiza asemenea şcoli de calificare. Acest plan de electrificare cere cadre 
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şi acest plan nu va putea fi realiz.at fără cadre. Trebuie deci, de sus până jos, să revizuim 
întreaga noastră muncă de până acum, cum a muncit şi cam ce trebuie să facem să 
organiz.ăm mai bine întreprinderile, cum să facem să conducem mai bine economia statului. 
În această direcţie trebuie să fie mobiliz.at partidul. 

Sunt foarte mulţi comunişti care nu ţin cont de hotărârile partidului şi dacă ei nu ţin 
cont, cum pot fi mobilizate celelalte categorii de cetăţeni în această mtmcă? 

Îmi însuşesc raportul prezentat de tovarăşul Gheorghiu-Dej şi, împreună cu 
comuniştii din conducerea Confederaţiei, vom face totul ca să fim la înălţimea partidului, 
pentru realiz.area planului. 

Tov. Moghioroş: Raportul prezentat de tovarăşul Gheorghiu-Dej, aşa cum au 
subliniat şi ceilalţi tovarăşi, este în concordanţă cu vederile marxist-leniniste, cu învăţăturile 
lui Lenin, ale tovarăşului Stalin. Acest grandios plan de electrificare a ţării, care se 
încadrează în primele planmi cincinale, desigur că revoluţionează întreaga noastră viaţă 
industrială, economică, culturală şi politică. Acei care cunosc ce însemnătate are înffiptuirea 
acestui plan, ce înseamnă electricitatea în economia ţării, în industrie, aceasta înseamnă în 
primul rând o nouă perfecţionare a maşinilor tmdte. Aceasta înseamnă că ţara noastră 
păşeşte la înfăptuirea primului plan cincinal, care este o parte din acel plan de electrificare, 
înseamnă că în faţa partidului nostru stau o mulţime de sarcini concrete de rezolvat imediat. 

Tovarăşii au arătat că tma din problemele de bază o constituie problema pregătirii 
cadrelor profesionale cât şi a cadrelor de partid Într-adevăr, ne este clar că fără cadre va fi 
greu de înfăptuit această mare treabă. Nouă ne revine sarcina, pe lângă pregătirea 
profesională a cadrelor, pe lângă pregătirea lor tehnică, de a pregăti activiştii de partid 
capabili de a fi mobiliz.aţi. Este vorba de mobiliz.area concretă a întregii clase mtmcitoare 
pentru înfăptuirea acestei sarcini, este vorba de contribuţia directă sau indirectă a clasei 
muncitoare la înfăptuirea acestui plan. 

De aceea, este nevoie să întărim cu cea mai mare insistenţă organele de partid, 
începând de la verigile cele mai de jos, până la aparatul Comitetului Central. Trebuie foarte 
serios repartizat, studiate şi repartizate cadrele noastre existente. Trebuie să vă spun ce am 
văzut în Uniunea Sovietică: secretarul tmei organizaţii de partid dintr-o întreprindere nu este 
numai politiceşte cu şcoală de partid, cu Universitate de partid, dar este inginer. Stăpâneşte 
meseria, stăpâneşte ştiinţa tehnică. În acest fel, desigur organizaţia partidului este 
conducătoarea reală a gospodăriei acestei întreprinderi. Conducerea sa politică şi problema 
tehnică merg mână în mână, partidul are cuvântul de îndrumare şi datorită acestui fapt, . 
tineri de 18 ani fac adevărate minuni, fac tmelte de înaltă precizie. Este vorba de fabrica de 
micrometrie ca şi altele. 

Acest lucru nu există nicăieri afară de Uniunea Sovietică şi aceasta datorită şi 
calificării profesionale a conducerii de partid din întreprinderi. 

Trebuie şi noi să mergem pe acest drum. Trebuie să pregătim organizatorii de partid 
ca ei să fie în stare să conducă aceste mari şantiere, precum şi să conducă munca de partid, 
munca de construcţie. Trebuie să schimbăm radical şi metodele noastre de propagandă. 

În general, noi punem just problemele politice, însă când trebuie să arătăm maselor 
populare, ţărănimii, ce înseamnă de a construi, de a face ceva, noi nu reuşim să arătăm ce 
înseamnă aceasta pentru el, pentru familia lui, ce viitor îl aşteaptă pe el. Nu trebuie vorbit 
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folosind cuvinte mari, ci în cuvintele cele mai simple să se - omului ce mare importanţă 
are această treabă. 

Tovarăşii sovietici, în campania de subscripţie pentru stat, propagandistul spunea: 
,,Trebuie să dăm pentru stat şi uite de ce: pentru că am făcut atâtea uzine, atâtea canale". 
Ctmoştea ce a făcut Statul Sovietic pentru el, cât a ridicat nivelul de trai. Cu atât mai mult la 
noi, prin cuvinte simple să se lămurească oamenii. 

Tovarăşii au pus problema de a se prelucra. Să ne fie cu iertare, că noi am mai 
prelucrat multe probleme. Se prelucrează de jos în sus şi de sus în jos, şi când mergi acolo 
vezi că a înţeles pe dos. Trebuie să găsim metoda simplă prin care tovarăşii de la coamele 
plugului să vadă ce înseamnă cutare uzină şi toate celelalte lucrări. Ceea ce trebuie să facem 
noi, cu munca noastră politică de masă, trebuie să ridicăm patriotismul oamenilor, trebuie 
să creăm Wl patriotism cu con~ut socialist, care să fie în stare să mişte şi munţii din loc: 
„Uite, tovarăşe, cum am făcut cutare uzină electrică. Noi am făcut fără capitalişti americani 
şi englezi, care nu vor fi în stare să facă. Este al nostru, noi facem". Acest patriotism 
sănătos, constructiv, trebuie să-l întărim. 

Noi pornim la înfăptuirea primului plan cincinal în cadrul căruia trecem la 
electrificare. Însă să ştiţi că noi construim, pornim la realizarea planului de electrificare 
atunci când, pe plan internaţional, aţâţătorii la război fac torul să rulbure munca paşnică a 
popoarelor. Pe plan intern, la noi fără îndoială duşmanii împinşi din afară, conduşi din 
afară, vor face torul ca să ne împiedice în munca noastră. Să nu uităm ca de la început să 
luăm o serie de măsuri concrete, politice, economice şi administrative. Să găsim metoda de 
a aplica Hotărârea Plenarei partidului, să facem ca organiz.aţia noastră de partid să fie o 
unitate omogenă, să trecem la calitate, iar acei care au rămas în partid şi nu îndeplinesc 
condiţiile, să-i eliminăm treptat., treptat Organizaţiile de partid să fie capabile să facă 
această mobilizare generală a clasei muncitoare în vederea înfăptuirii planului de stat. 

Eu sunt de acord cu raportul tovarăşului Gheorghiu-Dej şi voi face tot ce este posibil 
ca să contribui la înfăptuirea cum trebuie a Planului de stat 

Tov. C. Pârvulescu: Sunt de acord cu ceea ce au spus tovarăşii în legătură cu 
importanţa Planului. Dar pentru îndeplinirea lui se cer miliarde. Este o problemă la care 
trebuie să gândim. La ministere se face o risipă mare. 

Din curiozitate, m-am dus într-o seară la ,,Pescăruş". Majoritatea celor care erau 
acolo erau cu maşinile instituţiilor, pe la 10-11 seara. 

Tov. Luca: Înseamnă că totuşi se dă prea mult combustibil. 
Tov. Pârvulescu: Şi se cer şi ore suplimentare pentru şoferi. 
Cred că mai sunt o serie întreagă de nemulţumiri pe chestiunea că o serie întreagă de 

funcţionari primesc salarii mai mari ca muncitori calificaţi. Trebuie de văzut acest lucru. 
Sunt muncitori care lucrează ore suplimentare, totuşi primesc un salariu mai mic faţă de 
unii funcţionari care încurcă nwnai lucrurile. 

Tov. Luca: SWlt şi funcţionari care nu încurcă lucrurile. Dacă ar încurca lucnnile 
toţi funcţionarii, nu ştiu ce ar face muncitorii! Şi nu trebuie vorbit aşa, pentru că astăzi 
funcţionarii nu mai sunt ce au fost Pe cei mai buni muncitori i-am scos din producţie şi 
i-am făcut funcţionari. Pentru că azi aparatul de stat e condus tot de clasa mllllcitoare. 
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Tov. Pârvulescu: În această privinţă ar trebui să ne inspirăm totuşi din experienţa 
Uniunii Sovietice. 

Tov. Luca: Şi în Unil.lllea Sovietică crezi că nu Sllllt funcţionari cu salarii mai mari 
ca ml.lllcitorii? Nu trebuie să facem propagandă falsă. Trebuie apreciaţi la justa lor valoare. 

Tov. Pârvulescu: Cea mai mare risipă se face cu materialele. Dacă privim în 
legătură cu construcţiile, se face risipă cu scândwi, cu materiale. Trebuie studiat şi cred că 
vom găsi foarte multe surse de economii, pentru a sprijini astfel mai bine realizarea acestei 
măreţe opere care va costa multe sute de miliarde. 

Tov. V. Luca: Tovarăşi, aşa cwn bine a fost subliniat aci, planul de electrificare 
dezbătut reprezintă o cotitură istorică, pentru că electrificarea e strâns legată cu construirea 
socialismului. Electrificarea are o însemnătate hotărâtoare. Fără electrificare nici nu putem 
vorbi de construirea socialismului. Problemele cele mai simple ca braţe de ml.lllcă, ridicarea 
productivităţii Iill.lllcii, ridicarea producţiei agricole, dezvoltarea industriei socialiste, nu se 
pot rezolva fără electrificare. Noi putem chiar sublinia că în primii doi ani de plan am 
neglijat oarecum problema electrificării. Bineînţeles, încă nu a fost gata un asemenea 
material, dar totuşi nu am dat acestei probleme importanţă suficientă. 

Tov. M. Constantinescu: S-a făcut mult pe linia electrotehnicii. 
Tov. V. Luca: Da, s-a făcut anul acesta ceva în această privinţă, şi s-au luat măsuri 

legate cu pregătirea planului. 
Acum, pe baza unei pregătiri îndelW1gate, de care s-a ocupat în mod special 

tovarăşul Gheorghiu-Dej, care a condus această muncă, se pun în practică perspectivele 
trasate de Conferinţa Naţională a P.C.R Acwn trecem la realizarea acestui plan, ceea ce 
desigur creează imense sarcini şi greutăţi în munca şi lupta noastră, pe care trebuie să le 
învingem. 

Încă o importanţă a electrificării este şi aceea că noi avem sarcina nu numai de a 
rezolva anwnite probleme privitoare la mineremi, ca de exemplu folosirea bauxitei pentru 
industria alwniniului, care are o importanţă deosebită şi cu care putem foarte mult înlocui 
cuprul, dar în toată această extracţie, cu ajutorul electricităţii, vom rezolva problema muncii 
brute a minerilor noştri. De exemplu, la Căpeni, minerii lucrează în condiţii ca acum I 00 de 
ani, la Baia Sprie. La noi munca este foarte puţin mecanizată tocmai datorită lipsei forţei 
energiei electrice şi a maşinilor celor mai perfecţionate. Din cauza aceasta, munca omului 
încă nu s-a transformat într-o plăcere, în care muncitorii să nu-şi distrugă sănătatea. 

Problema electrificării rezolvă aceasta, înlesneşte viaţa muncitorilor, ridică productivitatea 
ml.lllcii, face ca produsele noastre să fie mai ieftine şi schimbul internaţional să fie mai 
avantajos pentru noi. În această direcţie noi acum trebuie întotdeauna să adăugăm un plus 
serios, pentru a acoperi lipsa dezvoltării noastre industriale. Noi producem mult mai scump 
faţă de preţurile internaţionale datorită înapoierii noastre din punct de vedere al folosirii 
energiei mai ieftine. Noi folosim combustibili scumpi, nu folosim energia electrică 

suficient, industria noastră este înapoiată din punct de vedere al utilajului, şi desigur toate 
acestea împiedică ca să facem producţia mai ieftină şi mai rapidă, să îmbunătăţim astfel 
viaţa economică şi culturală a celor ce muncesc. 

Vreau să subliniez că planul acesta a fost făcut nu izolat de dezvoltarea generală a 
ţării şi a ţinut cont de :fiecare regiune. La noi au existat unele tendinţe de a lăsa unele regiuni 
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agrare şi altele industriale. Unii tovarăşi au mers pe linia neplanificată a dezvoltării 
industriei noastre. Nici n-avem încă fixat clar şi precis o hartă a planului cincinal. 

Tov. M. Constantinescu: Este elaborată. 
Tov. Luca: S-a întâmplat până acum că am construit industrii unde n-aveam nici o 

raţitme şi aşa vom merge şi mai departe, dacă nu stabilim bine fiecare regiune cum se 
dezvoltă. Trebuie să ţinem cont de principiul socialist că clasa muncitoare trebuie să se 
dezvolte în fiecare regiune. Şi de acesta ţine cont planul electrificării, când împarte ţara în 7 
sisteme energetice care asigură dezvoltarea industriei în fiecare regiune. 

Aci mulţi au vorbit de cadre pregătite, începând chiar din şcoală. Şi foarte just 
Aceasta cu atât mai mult cu cât, dacă vrem ca şi satele să se dezvolte pe baza acestor 
centrale electrice mici, trebuie să avem elemente chiar acolo, colhoznice, oameni din sat, 
care să fie elemente iniţiatoare, mobilizatoare, pentru crearea acestor mici centrale de 
iluminare a satelor, pentru irigare, pentru dezvoltarea producţiei locale agricole. Trebuie 
folosite pentru aceasta rezervele locale, începând cu rezervele băneşti şi terminând cu cele 
materiale şi de oameni. Dar aceasta nu înseamnă că trebuie să mergem pe linia luxului, aşa 
cum e obiceiul la noi, când, de exemplu, construim un grajd, avem grijă nu de vite, ci de aer 
condiţionat. Să fim mai modeşti. Unii tovarăşi au arătat cât de greu merge dezvoltarea 
materialelor de construcţie. Deci trebuie ca rezervele locale băneşti, de specialişti şi 

materiale să fie folosite pentru crearea acestor mici centrale şi pentru mecaniz.area cu 
ajutorul energiei electrice a agriculturii, a gospodăriilor agricole colective. Imense 
posibilităţi există în această privinţă, pe care le putem folosi şi în ce priveşte combustibilul, 
cum e turba, a cărei exploatare a şi început de acum în Ciuc, şi apele. Sunt, de exemplu, 
apele din Făgăraş, care vin cu putere din munţi şi anmcă podurile din cale, când sunt ploi. 
Acolo e o imensă energie care poate fi folosită, prin iniţiativa locală, pentru a crea micile 
centrale despre care vorbeşte raportul. Aşa că aici are mare importanţă preocuparea de 
ridicare de cadre la sate pentru electrificare, legată concret de viaţa ţărănimii muncitoare 
această problemă a electrificării. 

Eu vreau să spun ceva despre acumularea de care s-a vorbit aici. Desigur, tot planul 
nostru cincinal şi tot planul nostru de contruire a socialismului, fără o serioasă luptă pentru 
economii, nu va putea fi realizat Cifrele sunt mari, câteodată te înspăimântă, şi ele trebuie 
realizate nu pe spinarea celor ce muncesc, nu pe baza înrăutăţirii vieţii economice, culturale 
a lor, ci ţinând seama de permanenta ridicare a nivelului de trai al celor ce muncesc. Şi 
atunci problema economiei, de care la noi se vorbeşte mult dar unde încă în practică avem 
foarte multe de făcut, este foarte actuală. Avem imense rezerve nebănuite în economia 
noastră, care pot să constituie fomridabile surse de acumulare. Economia n-a intrat încă în 
sângele administraţiei noastre de stat. Eu sunt împotriva acestei subaprecieri a rolului 
fimcţionarului, înţeleg aparatul de stat fimcţionăresc administrativ şi al întreprinderilor 
noastre. Fără acest aparat, socoteala gospodărească n-ar putea fi făcută. Tot ce o să realizeze 
muncitorii o să curgă între degete şi se iroseşte, dacă n-ai o administraţie bună sus la 
ministere sau jos în întreprinderi. Pericolul constă însă în birocratismul extrem de mare care 
e la noi. Noi am făcut o statistică şi am văzut că aproape la fiecare muncitor revine câte un 
fimcţionar. Desigur, acest lucru nu-i just, dar tendinţa este de a cere permanenta umflare. 
De aceea există acest spirit în general împotriva fimcţionarilor, fiindcă într-adevăr sunt mii 
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de funcţionari care nu fac nimic, încurcă lumea, şi pentru care se creează fonne birocratice. 
Dacă o hârtie care poate veni într-un singur exemplar vine în 20 de exemplare ca să dea de 
lucru la o mulţime de funcţionari, vă închipuiţi cum merge treaba! Eu am chemat câţiva 
directori de întreprinderi şi i-am întrebat ce rapoarte se cere de la ei. Mi s-a arătat că 
directorul întreprinderii şi un regiment de funcţionari trebuie să stea permanent la dispoziţie, 
şi nu sunt în stare să pună contabilitatea la zi, nu pot face evidenţa clară, nu pot face partea 
statistică, pentru că pennanent trebuie să dea rapoarte la plan la fiecare secţie a fiecărui 
minister, la fiecare centrală, unul şi acelaşi lucru. Şi înainte de a ajunge acesta la plan, vine 
de la Centrală, întoarce totul pe dos şi cer alt raport, şi aşa mai departe, până ce raportul 
ajllllge complet deformat la Plan. Aşa se cheltuieşte energie imensă, se pierd bani şi hârtie 
pentru că nu-i nici o reglementare a sistemului de mllllcă, a evidenţelor din întreprinderi. Eu 
le-am spus că mă nur că n-am înebunit Oamenii nu pot să se ocupe cum trebuie cu 
întreprinderea datorită acestui birocratism, căruia trebuie săi se pună capăt Fiecare minister 
are altă metodă de lucru. Deşi avem mai mulţi funcţionari decât trebuie, totuşi luptă 

permanent pentru ore suplimentare, sesizeaz.ă Confederaţia şi ministerele. Împotriva acestui 
birocratism trebuie luptat ca să putem face economii. 

De rezerve de materiale nici nu vorbesc. Dar cea mai gravă situaţie la noi, în 
problema economiei, este fuga de răsplllldere în ceea ce priveşte contractele. Nu se încheie 
contracte, se calcă disciplina de stat, contractele sunt formale, nu se dă nici o pedeapsă şi 
disciplina financiară e călcată de aproape toate întreprinderile. 

Tovarăşul Gheorghiu a dat directiva să se cerceteze de ce construcţiile costă aşa 
mult S-a constatat că construcţia (sic !), în loc să se ocupe de a crea cadre în fiecare 
întreprindere, fură cadrele din alte părţi, promiţând câte I OOO lei diferenţă de salariu ca să 
vină la ei, calcă tariful la transporturi, care a ajuns între 3-5000 lei pe zi, când este stabilit 
400 lei. 

Deci în această privinţă noi avem extrem de mult de făcut în ceea ce priveşte spiritul 
gospodăresc. Dar nu-i numai sarcina fiecărui minister să lupte pentru economii; aceasta este 
sarcina fiecărui om, a fiecărui muncitor din întreprindere. Noi trebuie să ajungem la o 
evidenţă aşa de bună în întreprinderi încât să ştim cât se cheltuieşte pentru mllllca fiecărui 
mllllcitor, care este rezultatul, ce a adus el economiei ţării; lupta pentru economii, 
încurajarea sistemului premiant aplicat în mod just, iată lucrurile care se cer. Nu ajunge ca 
într-o parte să micşorăm impozitele, să ridicăm salariile; toate acestea merg în dauna 
acumulării dacă pe de altă parte rămâne risipa, dacă construim (sic !) prin călcarea 
disciplinei financiare. Au lucrat o serie d.8"întreprinderi fără contracte. Prin avansuri au 
căutat să se finanţeze reciproc şi acum vin şi spun, de exemplu, că planul prevede I 00 
milioane, dar construcţia a costat 200 milioane. Aceasta pentru că au furat cadre din alte 
părţi, au plătit mai scump transportul, şi desigur construcţia costă mai scump decât trebuia 
Şi cel mai rău este că nimeni nu are răspunderea. Sunt o serie de produse care trebuie să 
corespundă şi din pllllct de vedere calitativ şi cantitativ şi să fie date la vânzare în timpul 
potrivit Noi avem acum situaţia că comerţul (sic!), care trece din nou în raz.a de stocaj 
fiindcă vine iarna şi noi încă trimitem stambă de vară. Desigur că avem stocaj şi lipseşte 
marfa de iarnă. 
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Iată, tovarăşi, o serie de lucruri care nu sunt direct legate cu problema electrificării, 
dar dacă nu îmbW1ătăţim situaţia în sensul acesta al gospodăririi întreprinderilor, desigur că 
acest măreţ plan şi planul nostru cincinal nu va da acele rezultate care sunt necesare. 
Acumularea desigur nu trebuie îacută pe socoteala ridicării nivelului de trai, ci din contră, 
fiecare muncitor şi ţăran muncitor trebuie să simtă din an în an că într-adevăr se ridică 
nivelul lor cultural şi de trai. Numai astfel putem realmente lega aceste mase de ridicarea 
producţiei, numai astfel putem ridica entuziasmul lor pentru realizarea acestui plan măreţ de 
electrificare. 

Este un lucru care trebuie să mişte munţii - cum spW1ea tovarăşul Moghioroş. Şi 
trebuie să punem în material că, în jurul nostru, în lumea capitalistă este şomaj, miz.erie, 
foamete, dar la noi facem asemenea planuri care pun baza unei vieţi fericite pentru popor. 
Dacă vom arăta acest lucru, nu se poate să nu cuprindem masa milioanelor de oameni de la 
oraşe şi de la sate, entuziasmul lor, nu se poate să nu reuşim să mobilizăm toate energiile ce 
zac în popor. Putem mobiliza toate resursele pentru a realiza acest plan şi putem duce lupta 
cu succes. Să nu uităm ce a vorbit tovarăşul Moghioroş despre vigilenţa de clasă, care 
trebuie întărită. Cu cât mergem înainte cu curaj şi cu cât mai mari sunt planurile noastre, cu 
atât rezistenţa duşmanului va fi mai sălbatică, cu atât mai mare energie va lupta duşmanul 
ca să ne pună piedici în cale. Pentru că fiecare lucru realizat din aceste planuri înseamnă 
întărirea regimului de democraţie populară, întărirea puterii clasei muncitoare, înseamnă 
lovituri de moarte date duşmanilor şi din punct de vedere internaţional, lovituri împotriva 
întregului sistem capitalist, împotriva provocatorilor la război. 

Desigur toţi primim în unanimitate acest plan şi sarcinile care apoi trebuie să le 
realizăm. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, atât raportul cât şi proiectul planului de electrificare 
şi problemele legate de planul de electrificare, judecând după cuvântările ţinute aici, au fost 
aprobate. 

Desigur că trebuie să fie aprobate de întregul partid, trebuie să fie aprobate de 
întregul popor, pentru că este o cauză a întregului popor, o cauză a clasei muncitoare. 

Pentru a putea fi aprobate, este necesar, aşa cum s-a susţinut şi în raport şi cum s-a 
afirmat şi de tovarăşii care au luat cuvântul, trebuie să fie temeinic însuşite. 

Pentru a însuşi sarcinile grandioase care se pun în planul de electrificare a ţării este 
necesar să mobilizăm întreaga forţă a partidului nostru, clasa mllllcitoare, să pllllem în 
mişcare toate mijloacele de care displllle partidul, pentru a-l face cunoscut, pentru a-l 
populariza şi a pomi la acele măsuri practice, aJganizatorice de îndeplinire a sarcinilor puse. 

Planul de electrificare este imtim legat de o serie întreagă de probleme, tot atât mai 
mari cum ar fi planul de acumulare a rez.ervelor de apă, planul de irigaţie, planul de plantare 
a perdelelor de protecţie, împăduririle, cu alte cuvinte studiul, studiu temeinic bazat pe 
mllllcă de zi de zi şi nu numai tehnicieni, dar de sus până jos oamenii mllllcii trebuie să se 
preocupe de această problemă. 

Intocmirea unui plan nu este un lucru atât de simplu, atât de uşor. El presupune date, 
şi date serios verificate, presupune găsirea mijloacelor capabile să-l realizeze, să-l aplice în 
practică. 
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Pot să afirm aici că planul de electrificare este mai mult un cadru, sunt obiectivele 
generale de plan. Planul propriu-zis, planul de electrificare a ţării, aşa cum s-au prez.entat 
obiectivele pentru acest plan de electrificare, mai avem foarte multe de făcut. 

Noi cunoaştem doar acea parte a lucrărilor care ne-a pennis să fixăm numărul de 
centrale tenno şi hidroelectrice prevăzute în planul de cinci ani, date care ne-au pennis să 
privim mai departe de planul de cinci ani, să privim în a doua parte a primei etape de 
electrificare, adică în cel de-al doilea plan cincinal. 

Pentru aceasta este necesar să cwioaştem planul de industrializare a ţării, profilul 
industriilor noastre, cwn se vor dezvolta diversele ramuri ale economiei naţionale în viitor 
şi aceasta este în funcţie de ceea ce vom rea1iz.a în primul plan cincinal, care va fi hotărâtor 
în această privinţă. 

S-a adus aici problema învăţământului, a cadrelor tehnice, a cadrelor de partid Sunt 
de acord cu acei tovarăşi care au subliniat necesitatea de a duce cunoştinţele despre fizică, 
despre chimie, electricitate, din primele clase ale învăţământului elementar şi mediu, pe 
diferite trepte, pentru a lărgi interesul, pentru a da posibilitate tineretului nostru de a-şi ridica 
nivelul cultural şi cunoştinţele tehnice în legătură cu electrificarea. 

Lenin, prezentând planul de electrificare, a arătat că trebuie însuşit cu multă 
perseverenţă, că trebuie insistat asupra necesităţii de a fi studiat în şcoală de sus până jos, 
atât de mare importanţă dădea Lenin învăţământului legat de electrificare. 

Noi în raport am prevăzut asta ca o sarcină, însă sarcina este legată de documentare, 
de manuale, de programe analitice, de o aşez.are mai temeinică, mai concretă, mai precisă a 
învăţământului tehnic. 

S-au făcut multe în această privinţă. Nu trebuie să subapreciem realizările noastre în 
domeniul învăţământului tehnic, dar este atât de puţin faţă de sarcinile mari din faţa noastră, 
încât va trebui să desfăşurăm o largă muncă, în primul rând ministerele care au această 
sarcină, Ministerul Învăţământului în colaborare cu ministerele interesate. 

În problema manualelor tehnice putem spune că avem o criză foarte serioasă. Nu se 
pot forma cadre tehnice numai după referate, numai după lecţii scrise cu crete la tablă. 
Pentru aceasta este nevoie de manuale, pentru a putea pune la îndemâna tinerilor noştri în 
mod masiv şi o cantitate suficientă de manuale necesară ridicării nivelului tehnic. 

Dar ce a subliniat tovarăşul Apostol? Despre insuficienta preocupare a organizaţiilor 
de partid şi a Departamentelor de problema pregătirii cadrelor pe lângă uzine, lângă bază. 

Tovarăş~ avem mari posibilităţi, numai să ştim să le folosim. Fiecare întreprindere 
poate să constituie o şcoală şi practică, dar şi de pregătire teoretică. Realizarea acestei sarcini 
nu este atât de greu de realizat, cu condiţia ca atât organizaţia de partid cât şi conducerea 
tehnic-administrativă a întreprinderilor respective să ia în mână această problemă, să se 
preocupe de ea practic, şi să stabilească un plan de perspectivă pentru creşterea cadrelor. 
Stmtem în situaţia ca în unele Departamente să dea semnalul de alarmă că li se iau cadre din 
producţie: .,Nu avem şefi de echipă, nu avem meşteri sondori". Aceasta pentru că ne 
mărginim numai la ceea ce avem. Nu ţinem seamă că tinerii trebuie să înveţe şi meseria 
armelor, trebuie să-şi facă datoria faţă de ţară. Este important şi petrolul şi cărbunele şi 

metalul, dar important este şi să ştie să lupte, să înveţe meseria armelor pentru a-şi face 
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datoria faţă de ţară. Pentru aceasta trebuie să producem cadre de proporţii de masă. 
Posibilităţi avem. 

Tovarăşi, este necesar, cum s-a subliniat aici, să întocmim un plan de popularizare a 
obiectivelor fixate de Plenara noastră în legătură cu electrificarea, un plan pe baza căruia să 
putem mobiliza şi clasa muncitoare şi poporul. 

Planul de electrificare şi sarcinile legate de el s-ar putea transfonna, dacă am duce o 
muncă de agitaţie şi propagandă corespunz.ătoare, o muncă de popularizare, de mobilizare a 
maselor, într-o adevărată putere care să ne ajute a duce la bun sfârşit cele ce ne propunem. 

Trebuie să detenninăm un adevărat entuziasm al clasei muncitoare şi al maselor. 
Există bază materială pentru aceasta. Puterea de entuziasm a maselor poate să mişte munţii 
din loc. Dacă reuşim să interesăm cele mai largi mase, dacă ştim să le mobilizăm în jurul 
sarcinilor puse de conducerea partidului, fmă îndoială vom duce la bun sfârşit şi această 
sarcină grandioasă, aşa cum am dus la bun sfârşit şi celelalte sarcini care au fost puse în faţa 
partidului. 

Trebuie să mărturisesc încrederea deplină în capacitatea clasei muncitoare, în 
entuziasmul său, în conştiinţa sa şi în sentimentele ei patriotice, în cele mai largi mase ale 
poporului nostru. 

Am încredere deplină că, muncind cum trebuie zi şi noapte, vom face ca planul de 
electrificare, însăşi ideea de electrificare a ţării să devină un bun al celor mai largi mase 
populare, să determinăm un entuziasm care să meargă până la acele forme organizate de 
care noi ne-am mai folosit, cum este munca voluntară, la mobilizarea tineretului de la sate, 
xolo unde înfăptuieşte o asemenea lucrare, ca la Bicaz. Câte posibilităţi nu avem pentru a 
cere sprijinul maselor? 

Tovarăşi, sunt convins că dacă noi ne vom face datoria ca membri de partid, dacă 
vom privi cu simţul de răspundere al membrului de partid vom transforma aceste sarcini la 
întărirea puterii economice a Republicii noastre, la întărirea regimului de democraţie 
populară. 

Închei şedinţa. Încheiem lucrările Plenarei noastre cu privire la problema 
electrificării (Aplauze). 

Tovarăşul Chişinevschi are cuvântul pentru a face o propunere. 
Tov. Chişinevschi: Considerăm că ar fi necesar ca Plenara noastră, printr-o scurtă 

Hotărâre, să preciz.ez.e aprobarea raportului în aşa fel ca raportul să devină călăuză pentru 
întreaga acţiune de electrificare. (Citeşte hotărârea) 

Tov. Luca: Pun la vot această hotărâre. 
Tov. Bodnăraş: Am o propunere. Să se scrie ,,Ascultând şi luând în dezbatere", 

adică să se completeze formularea raportului. 
Tov. Vasilichi. Propun să se dea ca sarcină conducerii partidului de a înainta 

guvernului acest plan. 
Tov. Luca: De acord. 
Tov. Voitec: Ar trebui trecut în Hotărâre ,, ... oamenii de ştiinţă, inginerii şi 

tehnicienii ... ". 
Tov. Miron Constantinescu: Aş avea propunerea ca articolul 2 să devină 3, iar la 

articolul 2 să se întocmească linia de prelucrare a acestui plan. 
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Tov. Luca: Nu este nevoie. Cuprinde. 
Pun la vot Hotărârea Cine este pentru? Cine este contra? Cine se abţine? 
(Hotărârea a fost votată în unanimitate) (Aplauze) 

T 
D.A.N.LC..fond C.C. a/.P.C.R. -Cancelarie, dosar62/1950,f 41~0. 

31. 1950, noiembrie 16. Stenograma şedinţei Secretariatului CC. al P.MR. 
referitor la îmbunătăţirea structurii orgcmizatorice a mişcării sindicale din R.P.R., crearea 
Sindicatului Canalul Dunăre-Marea Neagră. 

Şedinţa Secretariatului C.C. al P.M.R. 
din 16 noiembrie 1950 

Au fost prezenţi tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 
Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

A fost invitat la şedinţă tovarăşul Gheorghe Apostol. 
Prezidează tovarăşa Ana Pauker. 
Tov. Ana: Ordinea de zi: propuneri făcute de către C.G.M. privitoare la 

restructurarea pe baza noii împărţiri administrative, a muncii sindicale. 
Tov. Luca: Fără îndoială că după noua reorganiz.are administrativă, raionarea, este 

necesar ca şi sindicatele să facă o anumită regrupare, reorganizare şi anumite îmbunătăţiri, 
pentru ca sindicatele să-şi îndeplinească rolul pe care-l au în construirea socialismului. 

Aşa cwn este proiectul făcut, eu mă tem că va periclita puţin unitatea conducerii 
mişcării sindicale. Am impresia că acwn C.G.M. vor să facă legăturile sale sus chiar prin 
uniuni. Comitetul Regional stă oarecum în aer şi C.GM. n-are vreo legătură justă. 

Importanţa consiliului general sindical este micşorată, care tocmai <eh trebuie să asigure 
unitatea pe linia sindicală. Pe două căi trebuie să fie legătura şi asigurată linia C.G.M. şi 
anume I) care merge prin uniuni şi 2) care merge prin comitetele regionale, a căror 
compunere nu trebuie să fie abstractă, ca azi. 

De aceea, aş propune să nu creăm comitete separate, ci ca să putem asigura unitatea 
de linie a C.G.M. cu ajutorul acestor organe care nu sunt alese, ci compuse din 
reprezentanţii sindicatelor respective - un fel de mic comitet, care formează o unitate de 
control al întregii mişcări sindicale. În regiune trebuie să existe un singur organ - consiliul 
regional - compus din 3-5 membri (depinde de dezvoltarea industrială), care formează 
grupe, care au legătură cu sindicatele şi care reprezintă ramurile sale de producţie. Deci eu 
sunt pentru un singur consiliu şi nu comitete regionale ale uniunilor. 

Nu este clar aici ce se face cu grupmile mai mici de 50 salariaţi. Cine <îi> conduce 
pe ei? Unde formează sindicat? 

Tov. Apostol: Ei au un comitet orăşenesc, care cuprinde pe cei care lucrează la 
particulari. Comitetul orăşenesc are direct legătură cu raionala pe ramuri de producţie. 
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Tov. Luca: Apoi văd aici că toţi salariaţii dintr-o comună, salariaţii Sfatului Popular, 
sanitari, învăţători, salariaţi agricoli, ai cooperativelor săteşti, fonnează o singură organizaţie 
sindicală pe comună. 

Tov. Apostol: Dacă sunt mai puţini de 15 oameni într-o ramură. 
Tov. Luca: Ce fel de sindicat o să fie, dacă băgaţi pe toţi împreună cu muncitorii 

agricoli? De ce izolezi muncitorii acolo Wlde sunt gospodării de stat şi de ce să bagi în altă 
parte acolo unde există S.M.T.? După părerea mea ar trebui împreunat. 

Iar în ceea ce priveşte salariaţii Sfaturilor Populare, sanitari, învăţători, de la 
cooperativele săteşti, trebuie gândit bine. Practic, ce se întâmplă? Sanitarii, învăţătorii o să 
fie izolaţi de sindicatul lor, de wriunea lor, de toate sarcinile lor care le revin pentru 
îndeplinirea Planului. Dar într-un asemenea sindicat amestecat habar n-are de problemele 
faţă de învăţământ etc. 

Cred că totuşi e mai bine să lăsăm şi acolo unde nu sunt mulţi să se poată fonna un 
sindicat, să fie legat de sindicatul lor, fonnând W1 grup oricât de mic. Pentru că altfel călcăm 
principiul că fiecare ramură trebuie să fie cu ramura sa. 

Tov. Chişinevschi: În ce măsură a fost folosit material sovietic în aplicare la 
condiţiile noastre şi de ce lipseşte din material propunerea organizatorului sindical? În 
U.RS.S. există peste tot 

Tov. Luca: La Canal de ce trebuie să fie un Comitet Central al Sindicatului? 
Tov. Apostol: Noi studiem de mult problema organizării. Am trimis anul trecut 15 

oameni în U.RS.S., care au avut ca sarcină să studieze această problemă, pentru a o adapta 
la noi la realităţile noastre. Felul în care funcţionează azi uniwrile la noi îngreunează foarte 
mult activitatea, n-au posibilitatea să controleze activitatea comitetelor de fabrică. 

Cu raionarea toate organizaţiile sindicale au rămas ca writăţi, dar activitatea lor este 
paralizată şi nu văd nici o perspectivă. 

Desigur că ne-am gândit că este bine să trecem la folosirea experienţei sovietice. În 
U.RS.S. există „Vetzespres'"' şi pe ramuri de producţie. Acolo, Comitetele Centrale ale 
sindicatelor au organe republicane, regionale, raionale, însă organizarea lor nu corespunde 
cu împărţirea administrativă a statului. Uniunile pot să cuprindă mai multe regionale. Noi 
am adaptat experienţa de acolo la realităţile noastre. Am împărţit harta pe centre industriale. 

Organele sindicale regionale, raionale şi orăşeneşti SWlt alese. ,,Vetzespres"-ul are 
consilii sindicale. Şi aceste consilii sunt alese şi intră reprezentanţii tuturor ramurilor de 
producţie din regiW1e. Alegerile le vom face după ce tenninăm cu alegerile pentru Sfaturile 
Populare. 

Noi avem în fiecare regiune un consiliu sindical regional, care are un aparat foarte 
restrâns. Dacă va fi nevoie o să mărim. Ne-am gândit la probl~a că consiliul (sic !) 
sindical regional să aibă grupele pe industrii, care să primească directive de la wriwri şi apoi 
consiliul sindical să fonneze active pe ramuri de producţie. 

Dacă n-o să facem treaba aceasta, o să fie wriwrile în imposibilitate să lucreze efectiv 
cu sindicatele lor, pentru că la ele vor avea toate Wlităţile pe ramuri de producţie <pe> care le 
vor conduce şi toate dispoziţiile care vin de la Wliuni acolo, la consiliile sindicale regionale, 

• Corect, VŢSPS - Comitetul Central al Sindicatelor din U.R.S.S. 
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n-o să reuşească să asigure bine conducerea pe linia uniunilor şi acolo se va rupe 
conducerea dacă nu au comitetele lor. 

Tov. Luca: Deosebirea este că dăm mai mare anvergură. Nu sunt comitete care sunt 
separat, clar totuşi formează un nucleu separat. 

Tov. Apostol: Se organizează pe ramuri de producţie comitete regionale, raionale, 
numai unde se simte nevoia, pe linia uniunilor. 

Tov. Luca: Cum asigură linia Confederaţiei Generale a Muncii? 
Tov. Apostol: Prin consiliile sindicale regionale, care se compun din organe 

sindicale din regiunea respectivă. Vor avea un birou, care nu numai coordonează, ci şi 
controlează cum se aplică în practică hotărârile. 

Tov. Luca: Sunt de acord în felul acesta. 
Tov. Apostol: A doua chestiune, cu comitetele pe comune. 
Până acum sindicatul pe judeţ trebuia să ducă munca cu toate unităţile din toate 

satele şi nu a fost în stare să le cuprindă. 
Tov. Luca: Poţi să faci din 34 comune un sindicat De exemplu, faci comitete 

raionale pentru învăţători. Noi am discutat problema dacă prin înfiinţarea organizaţiilor pe 
comlllle se poate duce la lichidarea preocupărilor pe linie profesională, însă în cadrul acestei 
organizaţii oamenii trăiesc pe grupe profesionale separate. 

Tov. Ana: Dar totuşi este o şedinţă mixtă; învăţătorii sau cei buni de gură o să tot 
vorbească, iar muncitorii agricoli o să se plictisească şi n-o să mai meargă la şedinţe. 

Tov. Apostol: Aveţi dreptate. Noi am vrut să re:zolvăm problema mai uşor. Noi am 
discutat problema şi într-un fel şi altul. S-a mai pus şi problema că învăţătorii, sanitarii etc. 
sunt salariaţi ai Sfaturilor Populare. Rămâneau numai salariaţii agricoli de Sfatmile 
Populare şi muncitori agricoli din altă parte. Între aceştia ar fi fost mai bine să fie o legărură 
mai strânsă. Trăiesc ca unitate sindicală în comună, însă sunt conduşi de un sindicat 
comunal mixt. Fiecare are grupa lui separată, pe comună există o conducere unică şi 
asigură mobiliz.area. 

Tov. Luca: Atunci faci altfel. Nu un sindicat amestecat pe comună, ci un comitet de 
coordonare a acestor grupe sindicale, care nu ia cotizaţii etc. Fiecare grup e legat de 
sindicatul lui. Ei au sarcini profesionale pentru îndeplinirea Planului etc. şi sunt legaţi 
fiecare de ministerul respectiv. 

Tov. Teobari: Toţi funcţionarii din toate ministerele se concentrează într-un singur 
sindicat. 

Tov. Apostol: <În> afară de Ministerul de Externe şi Ministerul Comerţului Exterior, 
care au legătură directă cu C.G.M. 

Tov. Luca: Eu nu sunt de acord cu acest lucru. Să luăm de exemplu Ministerul 
Finanţelor, care are alte relaţii cu Sfaturile Populare decât celelalte ministere şi are o sarcină 
unitară de stat Dacă sindicatele sunt împreună cu cei din Sfaturile Populare, ce ajutor poate 
să-mi dea în îndeplinirea planului pe linie :financiară? 

Tov. Apostol: Băncile, comerţul, cooperaţia sunt separat. 
Tov. Luca: Nu poţi să desparţi băncile într-un loc şi Finanţele în alt loc. 
Tov. Ana: Ar putea să existe un comitet la raion, care să aibă legătură cu unităţile 

lui, acolo unde sunt 
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Tov. Teohari: Nu se poate aşa. De grupele din comună poate să se ocupe un organ 
raional, dar un organ raional de mai multe grupe nu poate. 

Tov. Luca: Cea mai mare parte a muncitorilor agricoli sunt din S.M.T. sau 
lucrează periodic. 

Tov. Ana: Primul element la sate este elementul proletar în lupta împotriva 
chiaburului. 

Tov. Apostol: Stăm foarte slab în privinţa cadrelor pentru sindicatele salariaţilor 
agricoli. 

Tov. Ana: Prin neglijarea salariatului agricol îi facem unelte ale chiaburului, în loc 
să fie primul element de luptă. 

Tov. Moghioroş: Experienţa noastră din ultimii 2 ani a arătat că salariaţii agricoli 
care au lucrat la diverşi chiabmi au fost în grupe sindicale. Nici o organizaţie de partid n-a 
reuşit să apere interesele lor, au fost chiar diverse tendinţe de a fi iz.oiaţi. Acum situaţia s-a 
schimbat Noi acum în aparatul de stat avem elemente muncitoreşti, elemente blllle. Dacă 
nu-i mai lăsăm aşa părăsiţi, dacă acum ei vor face parte din grupul sindical pe comllllă, ei ar 
fi primul sprijin împotriva chiaburului. Noi n-am putut să-i educăm cum trebuie şi oamenii 
aceştia au rămas extrem de înapoiaţi. 

Tov. Ana: În primul rând proletariatul agricol şi apoi sărăcimea satelor. 
Tov. Moghioroş: În condiţiile actualei reorganizjri administrative, dacă avem sub 

15 oameni, să fonnăm grupe - uniunile pot să ţină legărură cu grupele - cam în fonna 
propusă de tovarăşul Luca Să facem 1lll consiliu de coordonare, legat cu raionala. La 
sindicatul salariaţilor agricoli fiecare are raion agricol. 

Noi cunoaştem acest material, am şi făcut câteva observaţii şi tovarăşii au ţinut 
seama de ele. Problema salariaţilor agricoli cred că este bine. Susţin, este bine să-i legăm cu 
o unitate, să nu-i lăsăm răzleţiţi, pentru că şi nivelul şi nwnărul lor variaz.ă şi conducerea şi 
ajutorul de către partid este mai bine asigurat. 

În ceea ce priveşte celelalte probleme, sunt de acord 
Tov. Chişinevschi: Deşi am răsfoit numai materialul, sunt de acord Propun câteva 

completări: cred că trebuie concentrată atenţia asupra organiz.ării muncitorilor agricoli. Este 
o masă uriaşă, este o bază la sate. 

Organiz.area lor pe grupe sindicale este o chestie. Să fie un singur conducător al 
grupului respectiv sau să facem un comitet, depinde de numărul lor. Dar asta o să fie 
organizaţia noastră temeinică foarte serioasă atllllci când problema lichidării chiabmilor va 
fi la ordinea de zi. Cred că de această problemă trebuie ţinut seamă. 
. În al doilea rând, în U.R.S.S. sindicatele au Comitete Centrale pentru sudul U.RS.S., 

pentru Petrol, Cărbuni etc., însă acolo este un teritoriu imens şi cred că nu este cazul să 
facem un Comitet Central la Canal. Nu ar fi just Să fie sindicat la Canal, regillllea 
respectivă pentru oraşele unde trece canalul. Aţi vrut să daţi importanţă, asta e clar, dar în 
loc de importanţă putem să creăm o birocraţie. Şi problema electrificării este o problemă 
mult mai mare, înseamnă că o să creăm C.C. şi acolo? Sau pentru Hunedoara? 

Tov. Apostol: Am dat importanţă Canalului pentru că o să ajungem la 100 mii de 
oameni. 
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Tov. Teohari: Singura problemă care nu-mi este clară este cu comunele, adică cu 
propunerea de a se crea sindicate în care să intre tot ce este salariat. Trebuie bine gândit. 
Când se va pune problema unei noi organizAri, restructurări, poate ar fi bine să se revadă tot 
ce s-a considerat ca nejust din punct de vedere organizatoric până acum. În această legătură 
ridic problema Uniunii Tipografilor şi Artiştilor, dacă nu este cazul să mergem şi aici la 
separare. În Uniune se găsesc şi tipografi, maşinişti, linotipişti etc. şi ai oameni de cultură, 
artişti. În oraşe unde sunt puţini, sunt împreună. 

Tov. Chişinevschi: Asta nu este bine. 
Tov. Moghioroş: Propun acum să nu facem. Sunt nepotriviri. La noile alegeri, la 

Congres să facem toate îndreptările după un studiu serios. 
Tov. Ana: Din discu?i au reieşit următoarele: 
I) Admitem schema generală de organizare prez.entată de către C.G.M., cu adaosul 

că în ceea ce priveşte comitetele raionale să ţină seamă de muncitorii agricoli, acolo unde 
este un număr important de muncitori agricoli. 

2) <În> ce priveşte sindicatele pe comune: în nici Wl caz muncitorii agricoli nu pot fi 
puşi laolaltă cu ceilal? salaria? din comună. Trebuie mers pe drumul ca muncitorii agricoli 
să-şi aibă organiza?a lor. 

3) Nepotrivirile, lucrurile greşite care sunt, lipsurile în organizare, să fie studiate şi să 
fie pregătită lucrarea în vederea alegerilor şi a congresului. În timpul alegerilor să se discute, 
pentru că trebuie să fie un mijloc de critică şi autocritică dintre cele mai serioase şi să fie 
clar care sunt problemele care trebuie îndreptate şi ca în timpul alegerilor să poată masa 
mare a alegătorilor sindicali să-şi spllllă părerea. 

4) Nu un Comitet Central la Canal, ci un Comitet. 
Tov. Apostol: ,,Comitetul Sindical Dunărea-Marea Neagră". 
Tov. Ana: Trecem materialul în discu?e la Biroul Organizatoric. Cine participă din 

partea Secretariatului? 
Tov. Chişinevschi: Tovarăşul Moghioroş. 
Tov. Teohari: Şi tovarăşul Luca. 
Tov. Ana: Atunci tovarăşul Luca şi tovarăşul Moghioroş. 

~ 

D.A.N.LC..fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 6511950.f 4-10. 

32. 1950, decembrie 12-13. Stenograma şedinţei Plenarei C.C. al P.MR. privind: 
„ Raportul asupra planului cincinal de dezvoltare a economiei naţionale a RP.R pe anii 
1951-1955", prezentat de Miron Constantinescu, preşedinte al Comitetului de Stat al 
Planificării; problema ratelor de împroprietărire pe care le datorează statului ţăranii 
împroprietăriţi în 1945, prezentată de Alexandru Moghioroş, preşedinte al Comitetului de 
Stat pentru Colectarea Produselor Agricole. 
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Stenograma discuţiilor Plenarei C.C. 
din 12-13 decembrie 1950 

Tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, se prop1D1e la ordinea de zi a şedinţei 
noastre plenare două p1D1cte: 

Primul punct al ordinei de zi: planul de cinci ani; 
Al doilea p1D1ct: anularea datoriilor ţăranilor pentru ratele de împroprietărire. 
SupWl aprobării Comitetului Central aceste două puncte la ordinea de zi. 
(Se votează prin ridicare de mâini). 
Tovarăş~ la primul punct al ordinei de zi va face raport tovarăşul Miron 

Constantinescu. 
Mai înainte de a-i da cuvântul, ţin să subliniez că proiectul planului de cinci ani a 

fost alc!tuit pe baza îndrumărilor Comitetului Central, pe baza directivelor Comitetului 
Central. La alcătuirea lui au luat parte cea mai mare parte din membrii Comitetului Central, 
au luat parte efectivă. S-ar putea sp1D1e că la alcătuirea proiectului planului de cinci ani au 
luat parte zeci de mii de oameni, începând cu Comisia de Stat a Planificării, care a avut 
sarcina de coordonare, de concentrare şi sistematizare a materialului, cu ministerele, 
conducerile tutmor întreprinderilor economice, culturale, sociale, cât şi participarea activă a 
masei largi a mwicitorilor. Aşa că proiectul planului de cinci ani este rezultatul muncii a 
z.eci de mii, a sute de mii de oameni chiar. 

Tovarăşul Miron Constantinescu are cuvântul. (aplauze). 
Tov. Miron Constantinescu citeşte proiectul de raport asupra Planului Cincinal de 

dezvoltare a economiei naţionale a RP.R pe anii 1951-1955. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, cine are de pus întrebări, să se înscrie. 
Tov. Vaida: Eu am o întrebare la investiţii: în privinţa agriculturii, în raport SWlt 

prevăzute 125 miliarde, pe când în investiţii erau 135 miliarde. Nu ştiu dacă nu e o greşeală 
aici, cred că e o greşeală. Aş vrea să ştiu dacă s-au adăugat investiţiile ce au reieşit de la 
ultima şedinţă, Wlde s-au mărit sarcinile de plan pentru a putea obţine producţia mărită la 
bwnbac. 

Tov. Chivu Stoica: Dacă tovarăşul Miron, la producţia de fontă şi oţel, a ţinut cont 
de ritmul centrelor de siderurgie, wtde vor intra în funcţiune 2 furnale şi 2 cuptoare 
Siemens. Dacă s-a adăugat acesta. pentru că cifrele citite SW1t cele vechi, nu cele 
corespun7Atoare pentru 2 furnale şi 2 cuptoare Siemens; iar la laminate nu sunt 
corespunz.ătoare la două laminoare în fimcţiwie şi numai la centrele vechi, inclusiv un 
plwnbing care nu va da laminate. Am impresia că nu s-au modificat cifrele pe baza ritmului 
de construcţie, prin faptul că s-a mărit şi suma de investiţii la siderurgie. 

în al doilea rând, întreb dacă C.S.P. s-a gândit să folosească şi alte posibilităţi de 
construcţii de locuinţe, posibilităţi muncitoreşti. Aici sunt prevăzute numai construcţii din 
fonduri de stat, e prevăzut să se construiască 60.000 apartamente. Dacă C.S.P. s-a gândit la 
aceste posibilităţi. Swit sume mari de bani şi se pot găsi şi materiale locale ca să se facă case. 

Tov. Doncea: La capitolul sănătate, vedem că în domeniul sănătăţii, la fabrici, statul 
va învesti în cursul cincinalului 26,2 miliarde. Eu pun întrebarea: din suma aceasta, pentru 
medicamente cât e prevăzut? Vom face suficiente medicamente ca să nu mai vândă 
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şarlatanii la bursa neagră. ca să nu mai fie copiii lăsaţi pe mâna bandiţilor? Să luăm de 
l.llldeva, să facem destule medicamente, să nu mai fim speculaţi de şarlatani. Dacă s-ar 
putea să ni se spună cât s-a prevăzut pentru medicamente. 

În al doilea rând s-a vorbit în capitolul cultură despre cinematograf. Cred că n-ar 
strica dacă am pune în cincinal problema televiziunii; poate să pară cam devreme, dar de ce 
să fie devreme?! În Uniunea Sovietică aceasta a început şi Unillllea Sovietică ne poate 
ajuta. Cu ce nu ne-a ajutat ea, desigur o să ne ajute şi cu asta. Nu ştiu dacă n-ar fi bine să fie 
pus. Astfel, am începe cât de cât această televizilllle. În Uniunea Sovietică ea a luat o mare 
dezvoltare, pe lângă care ţările capitaliste au rămas ca un pitic pe lângă llll uriaş, şi ele încă 
se mai laudă cu ce au ei. .. În fine, să rămână la ei ce au acolo! Nu se ştie ce vom putea face 
până în 1955, mai sunt o seamă de energii pe care nimeni nu le cunoaşte. 

Aş mai avea o chestiune, dar nu intră în aceste probleme: parlamentul maghiar a 
votat legea de pedepsire a criminalilor de război. .. 

Tov. Ana: Lasă că se votează şi la noi! 
Tov. Gheorghiu: Cine se mai înscrie? Dacă totul este clar, nu este musai de pus 

întrebări, dar dacă aveţi ceva de întrebat pentru a lămuri, ar fi bine să vă grăbiţi. Tovaraşul 
V asilichi de astă dată e în rezervă ... 

Tov. Drăgoescu: La investiţii, la pagina 19 se spwie: ,,peste 13% din totalul 
investiţiilor, 178 miliarde, swit alocate în vederea aparatajului necesar învăţământului de · 
toate gradele". Nu ştiu de ce aparataj e vorba şi am vrea să fim lămuriţi. 

Tov. B. Solomon: Se vorbeşte pe larg în raportul dezvoltat de tovarăşul Miron şi în 
proiectul de lege pe care l-am citit, despre dezvoltarea culturală pe care urmează să o ia ţara 
noastră în decursul planului cincinal. Nu ştiu dacă nu-i o omisiune şi aş vrea să fiu edificat 
asupra acestei probleme, că lipseşte complet opera de legiferare în decursul acestor cinci 
ani. Noi stmtem încă sub Codul Penal a lui Napoleon, suntem cea mai mare parte sub 
Codul Penal vechi, care reglementează raporturi capitaliste, care au dispărut şi vor dispărea 
şi mai mult în decursul acestor ani. Aşa că-mi închipui că se vor face noi legi în decursul 
acestor ani şi, din acest punct de vedere, va trebui să se adapteze relaţiile juridice la planul 
cincinal. Nu ştiu dacă trebuie şi poate fi prevăzută această chestiwie în planul cincinal, dar 
mi se pare că ar trebui completat acest lucru foarte important. 

Tov. Gheorghiu: Mata ca jurist ai pus chestiunea. 
Tov. Vinţe: În raport se vorbeşte despre două fabrici de zahăr. Cred că se înţelege 

intrarea în fimcţiune a două fabrici de zahăr în cadrul cincinalului, pentru că iniţial nu era aşa 
Tov. Miron: Adică iniţial era una în funcţiune şi alta urma să se tennine în al doilea 

cincinal. 
Tov. Vinţe: Este foarte important dacă se rezolvă problema sfeclei şi a duratei de 

fabricaţie. 

A doua întrebare în legătură cu locuinţele pentru muncitori. Se vorbeşte de 60.000 
apartamente. Or, în plan swit prevăzuţi 500.000 mwicitori noi, care vor intra în producţie. 
Dacă nwnărul mare al celor care vor intra din mediul rural în industrie este în concordanţă 
cu numărul de apartamente fixat 

Tov. Pârvulescu: În raport se vorbeşte de amenajarea Deltei Dwiării. .. 
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Tov. Miron: De începerea .. :. 
Tov. Pârvu.lescu: Nu ştiu clacă s-a avut în vedere şi asanarea Lllllcii Dunării. 
Tov. Miron: Se pune Lunca şi Delta Dunării. 
Tov. Gheorghiu: De-abia trebuie făcute studii serioase. Deocamdată e un obiectiv 

fixat E luat în considerare. 
Tov. Emil Popa: Nu ştiu dacă e prevăzut sau poate n-am fost eu atent, dar în raport 

n-am auzit vorbindu-se de un mijloc de trecere a Dunării spre Dobrogea, un pod şi şoseaua. 
care să poată asigura circulaţia. 

Tov. Miron: E prevăzut. 
Tov. Vasilichi: Vreau să întreb clacă se poate să ni se dea un răspuns cum explică 

tovarăşul Miron faptul că toate diagramele de la electricitate, petrol, cărbtu1e, care merg la 
investiţii, aproape vertical, la lemn merg aproape orizontal. De unde la primele avem 207%, 
la lemn avem 111 %. Trebuie văzută problema lemnului, mai ales cu cât acwna avem şi 
electrificarea. 

În al doilea rând, clacă s-a prevăzut în afară de ceea ce construieşte statul, în special 
locuinţe, ceva şi ca materiale dar şi ca fond de investiţii să construiască şi mtu1citorii. 

Când vorbesc de lemn, mă refer şi la hârtie, pentru că acolo graficul merge în primii 
ani aproape orizontal. Dacă acestea toate pot asigura marile lucrări ale cincinalului. În 
materialul pe care l-am avut eu, schema aceasta în primii trei ani merge drept 

Tov. lordăchescu: ~ avea de pus o întrebare asupra proiectului de lege, dar nu ştiu 
dacă aceasta se discută odată cu raportul. 

Tov. Gheorghiu: Da 
Tov. Iordăchescu: O întrebare asupra gospodăriilor agricole colective: la capitolul 3 

se spune la punctul d): ,,trecerea treptată a micii producţii ţărăneşti spre socialism pe calea 
creării de gospodării agricole colective, astfel ca la sfârşitul cincinalului sectorul socialist să 
fie dominant în agricultură". Atât este tot textul în plan. Întreb clacă n-ar fi indicat ca asupra 
acestei probleme a gospodăriilor agricole colective să se precizez.e poate o eşalonare pe 
aceşti cinci ani, câte să se facă, şi în acelaşi timp poate şi o repartizare geografică, cam câte 
să se facă pe diferite regiWlÎ. ~ s-a procedat în Uniunea Sovietică, într-un timp şi mă 
gândesc şi Ia noi, cu devierile şi llllele stângisme care s-au produs chiar în opera de 
colectiviz.are la noi, dacă n-ar fi bine să se dea indicaţii mai precise acelora care procedeazA 
la colectiviz.are, ca să ştie cam câte să se facă eşalonat în fiecare an şi cam câte pe regiune. 
S-au făcut şi întreceri în această privinţă care au dăunat politiceşte în unele cazuri. 

A doua întrebare: se vorbeşte şi în raport şi în plan de valorificarea surselor locale. 
Se dă o foarte mare importanţă acestei probleme şi într-adevăr dacă intrăm în domeniul 
acesta foarte important vedem o activitate foarte vastă. Însă nu găsesc indicat în investiţii 
nici o sumă pentru gospodăria locală, pentru valorificarea resurselor locale. 

Tov. Miron: Sunt 46 miliarde. 
Tov. Iordăchescu: Într-adevăr, este în ultima parte, dar nu ştiu unde intră aici, 

pentru că înşirarea aceasta de investiţii dă peste tot un total de 100°/o, însă nu ştiu la care 
procent ar intra. Să nu fie o scăpare din vedere. 

• Aşa în text. 
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Tov. Miron: La industrie, dacă e vorba de industria locală. 
Tov. lordăchescu: La circulaţia mărfurilor, pagina 34, unde se spune că populaţia 

va primi în anul 1955 prin reţeaua comercială de stat o anwnită cantitate de produse, aş 
întreba dacă s-a awt în vedere numai populaţia actuală, s-a luat în considerare şi creşterea 
demografică a populaţiei. Este adevărat că în timp de 5 ani, dacă considerăm creşterea 
populaţiei, că vom avea copii de 5 ani, aceştia poate n-ar conta, dar este totuşi un element 
de care trebuie să ţinem seama pe viitor. 

Tov. Luca: Copiii de 5 ani contează mult, ei conswnă mult şi alimente şi îmbrăcăminte 
şi încălţăminte ... 

Tov. lordăchescu: Având în vedere coeficientul de creştere a populaţiei care este 
cam de 10,9 la mie, deducând din excedentul de vitalitate scăderea între morţi şi cei care se 
nasc şi considerând că populaţia noastră este de 16 milioane locuitori, am avea în cinci ani o 
creştere de 800.000 capete, ceea ce este ceva şi poate ar trebui să se ia în considerare. Dacă 
s-a prevăzut şi pentru aceste noi capete, mijloace de existenţă, de hrană. 

În sfârşit, se vorbeşte la măsurile care se iau pentru înviorarea comerţului şi pentru 
mai bune mijloace de răsplătire a muncii, aici, în sectorul comerţului de stat, se va introduce 
salarizarea pe bază de norme clupă volumul desfacerii. Este adevărat ca acum sectorul 
comerţului de stat mai suferă în ce priveşte servirea populaţiei, a clienţilor, de către anwnit 
personal care nu-şi prea dă interes, care e plătit cu un salariu aproape fix, care are asigurată 
mai mult sau mai puţin existenţa şi nu tratează cum trebuie clientela, care majoritatea se 
compune din muncitori. 

Tov. Ana: Acestea sunt de acum discuţii. 
Tov. lordăchescu: Să se precizeze dacă volumul desfacerilor ... în general 

principiul este foarte bun, dar nu ştiu cum s-ar putea preciza. Punctul acesta este la pagina 
31, ultimul aliniat al proiectului de lege. 

Tov. M. Moraru: În legătură cu capitolul care vorbeşte despre sănătatea publică, 
unde vine cu o serie de îmbunătăţiri considerabile din punct de vedere al sănătăţii publice, 
dispensare, spitale, diferite măsuri contra epidemiilor, nu ştiu dacă nu-i omis să se 
vorbească, aşa cum la industrie se vorbeşte de tehnicieni, de muncitori, să se vorbească de 
numărul medicilor, de personalul care trebuie să fie aici la serviciul sanitar. Cred că ar 
trebui să se vorbească şi despre numărul acestora. 

Tov. Coliu: N-am observat în planul cincinal dacă sunt prevăzute editări de materiale 
tehnice, de exemplu la petroi deoarece e mare lipsă de lucrări tehnice de specialitate. 

Dacă este prevăzut în cadrul cincinalului investiţii pentru oraşele care au suferit 
distrugeri de pe urma războiului, cum este laşi, Braşov etc. Dacă e prevăzut în cincinal 
institute de învăţământ, de exemplu Institutul de Petrol, şi unde. 

Tov. Vasilichi: La Ploieşti, dacă ne dai clădire. 
Tov. Coliu: Să construim ... 
Tov. Mateescu: Dacă s-au prevăzut în planul cincinal şi materialele de bază cum 

este ciment şi cherestea pentru populaţie. 
Tov. Apostol: Dacă nu era mai bine să se fi arătat care sunt fondurile pe care le pune 

statul pentru Asigurările Sociale: acestea să fie date pe capitole, să se vadă ce fonduri se pun 
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la dispoziţia mtmcitorilor prin Asigurări Sociale în aceşti 5 ani, să reiasă cât ptme la 
dispoziţia Asigurărilor Sociale şi cât se dă prin C.G.M. Noi avem un plan de cinci ani. 

Dacă tovarăşul Miron Constantinescu nu crede că acolo unde se vorbeşte de 
mirimea productivităţii muncii, şi în sensul acesta de diferite fonne de întrecere, nu ar fi 
cazul să se vorbească şi de rolul important ce-l au colectivele în această privinţă. 

Tov. Borill: În planul nostru de lucru noi avem mult mai mult prevăzut decât 
întreprinderile altor ministere, în investiţii însă se prevede pentru întreprinderile noastre 
mult mai puţin decât pentru întreprinderile altor ministere. De ce este această situaţie? 

Aici în proiectul de lege swit, cred, anwnite greşeli. La art.31, pagina 30 se spune: 
,,Se vor construi telecomunicaţii în valoare de 18,8 miliarde iar la pagina 15 se dă o altă 
ciftă (16,4 miliarde). La acelaşi articol, adică 31, se vorbeşte de postwi pentru 18,8 
m<iliarde>, la pagina 35 însă „posturi cu 7,5 miliarde". 

La pagina 7 se vorbeşte la art. 3, alineatul 2, ultimul rând 26,8 miliarde; nu ştiu cum 
s-a făcut această socoteală, mie însă mi-a ieşit 26,6 miliarde. 

Răspunsuri 

Tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej: Are cuvântul tovarăşul Miron la întrebările care 
au fost puse. 

Tov. Miron Constantinescu: La întrebarea tovarăşului Chivu privitoare la centre 
noi siderurgice, putem spune pentru infonnarea dumneavoastră că hotărârea pentru 
construirea centrului siderurgic la începutul planului cincinal s-a luat de fapt săptămâna 
trecută, în sensul că s-a prevăzut pentru ultimii ani ai Planului Cincinal 12 miliarde în plus. 

Ministerul Metalurgiei, printr-o adresă trimisă ast4zi, cere 15 miliarde, noi, cum am 
spus, am prevăzut 12 miliarde. Unneaz.ă să mai discutăm. 

În ceea ce priveşte producţia, nici ministerul şi nici noi nu putem elabora cifre exacte 
în câteva zile, pentru ca ele să fie introduse în Lege. Însă în investiţii este prevăzut. 

În legărură cu întrebarea tovarăşului Chivu Stoica şi Vasilichi privitoare la locuinţe, 
consider foarte justă această prop1U1ere şi conducerea partidului şi guvernul prevede chiar 
acordarea unui credit special muncitorilor şi salariaţilor care vor voi să-şi construiască 
anumite locuinţe din rezerve proprii; dacă are un fond de câteva zeci de mii de lei, i se va 
acorda şi wi împrumut din partea statului pentru a-şi putea construi această locuinţă. Va fi 
chiar încurajată iniţiativa muncitorilor în această privinţă. 

Cu privire la întrebarea tovarăşului Vasilichi referitoare la producţia de lemn în 
general şi de cherestea, este adevărat că dintre toate graficele de producţie acesta este 
singmul grafic care merge foarte lent, adică creşterea producţiei de cherestea în cursul 
Planului Cincinal este prevăzută cu 12%. Situaţia lemnului tovarăşi, este unnătoarea: în 
urma exploatării prădalnice care s-a făcut de către regimul burghezo-moşieresc, fondul 
lemnos la noi în ţară este foarte scăzut, mai ales la răşinoase şi trebuie deci în anii următori 
să ne ocupAm foarte serios de regenerarea pădurilor şi de împădurirea locurilor care au fost 
devastate de regimul prădalnic burghezo-moşieresc. Se pwie accent în mod deosebit pe 
exploatarea fagului. În înţelegerea cu Sovromlemn şi întreprinderile de stat s-a prevăzut 
pentru cherestea şi răşinoase maximum şi se va studia şi aici o majorare. 

În legătură cu producţia hârtiei, aceasta este strâns legată de producţia de lemn. Ea 
va creşte de la 29 mii ha în 1951 la 108 mii hectare în 1953, de altfel s-a atras atenţia asupra 
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acestei chestiuni şi în legătură cu construirea Casei „Scânteii", s-a coordonat cu acest plan 
de producţie a hârtiei. 

Tov. Gheorghiu-Dej: În ce priveşte producţia de hârtie, este şi o problemă economică 
care priveşte toate compartimentele de stat şi culturale. 

Tov. Miron: <Lll> întrebarea tovarăşului Vinţe cu privire la fabricile de zahăr, este 
exact că s-a prevăzut pentru Planul Cincinal construirea unei singure fabrici şi începerea 
construcţiei celei de-a doua fabrici. În mma studiilor am ajWlS la concluzia că ambele 
fabrici - una la Livezeni Oltenia şi una la Ripiceni Moldova - pot fi tenninate chiar în 
cursul Planului Cincinal. 

În legătură cu întrebarea tovarăşului Apostoi suma totală pe care o vor primi 
Asigurările Sociale este de 107 miliarde, în raport a fost prevăzută cifra de 106 miliarde, 
investiţii pentru boli şi naşteri. 

Tovarăşul Drăgoescu a întrebat ce se înţelege sub aparatajul şcolar. Este vorba de 
laboratoare pentru Institute de Învăţământ, de materiale didactice necesare şcolilor. 

Tovarăşul Solomon a întrebat dacă este revăzută în Planul Cincinal opera de 
legiferare, adică modificarea legilor. Credem că nu este cazul să figurez.e în plan, este o 
chestiune a conducerii partidului şi guvernului, care se ocupă de aceste probleme. O serie 
de măsuri au fost deja luate. De altfel, nu ne ocupăm de planificarea jurisprudenţei. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Vechile legi au fost înlocuite de dictatura proletariatului, care 
nu este îngrădită de nici o lege. 

Tov. Miron: Tovarăşul Pârvulescu a întrebat ceva în legătură cu L\Dlca şi Delta 
Dwlării. S\Dlt prevăzute 3 etape. În prima etapă se va studia această problemă şi trebuie 
spus că este o problemă foarte complexă, care atinge agricultura zootehnică, apicultura, 
piscicultura etc. Se cere deci un studiu temeinic, care se va face, cum am spus, în prima 
etapă. Pe ba:za acestor studii se va întocmi în a doua etapă un plan special care va fi supus 
conducerii partidului şi, după ce va fi aprobat de conducerea partidului, se va trece la 
lucrările pregătitoare. Aceasta în primul Plan Cincinal, iar grosul lucrarilor va începe în al 
doilea Plan Cincinal. 

Tovarăşul Iordăchescu a întrebat de ce nu s-a prevăzut în proiectul de plan concret 
eşalonarea gospodăriilor colective pe ani şi pe regiune. Noi credem că formularea din 
proiectul de plan este cea mai justă - ,,Sectorul socialist în agricultură trebuie să devină 
precwnpănitor", credem că nu este cazul să se dea procente în plan. Fără îndoială, partidul 
va trasa sarcini concrete pe linia organizaţiilor de partid 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşul Iordăchescu se referea şi la o serie de abateri în 
privinţa organizmi colhozurilor. Noi avem experienţa în ce priveşte planificarea 
Gospodăriilor Colective. În diferite locmi tovarăşii noştri au încercat să planifice ca la 
anwnite date să aibă atâtea colhozuri şi chestia a ieşit cu cucuie. 

Tov. Miron: Tovarăşul Iordăchescu a mai întrebat dacă la stabilirea circulaţiei 
mărfurilor s-a ţinut seama de creşterea populaţiei. Fără îndoială că s-a ţinut seama, 
stabilindu-se ca în 1955 populaţia să ajungă la peste 17 milioane şi în conformitate cu 
aceasta s-a prevăzut şi producţia pe cap de locuitor. În legătură cu normele de desfacere în 
comerţ şi cu plata mmi acord salariaţilor din comerţ, considerăm că este just acest punct de 
vedere şi a fost exprimat şi înainte de către conducerea partidului pentru că există 
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nemulţumiri din partea populaţiei cu privire la funcţionarea magazinelor şi cu serviciul în 
acest sector. De aceea se vor introduce norme de desfacere şi plata de acord după volwnul 
desfacerii, pentru a stimula salariaţii în comerţ, să fie mai conştienţi, mai serviabili faţă de 
clienţi. 

Tovarăşul Doncea a pus o întrebare în legătură cu producţia de medicamente în 
cursul planului cincinal. S-a prevăzut o fabrică de medicamente la laşi de ... • miliarde lei şi 
care va produce 21 O tone medicamente. S-a mai prevăzut şi construcţia unei fabrici de 
penicilină în valoare de 316 milioane lei şi care va produce 200 miliarde unităţi penicilină. 
Apoi în cadrul .. : • s-a mai prevăzut o uriaşă fabrică, unde se vor scoate foarte mari cantităţi 
de medicamente în a doua parte a Planului Cincinal şi, în sîarşit, s-a mai prevăzut importul 
de medicamente pentru 16 milioane ruble, medicamente pe care nu le vom putea încă 
produce în ţară. 

În legătură cu televiziW1ea, nu s-a prevăzut ca sarcină de plan. Se poate însă că va 
forma o preocupare a Institutelor Ştiinţifice, urmând să fie dată ca sarcină peste plan la 
momentul oportun de către conducerea partidului. 

Tovarăşul Popa Emil întreabă dacă s-a prevăzut un pod peste Dunăre care să lege 
RP .R cu Dobrogea. S-a prevăzut peste Dunăre un singur pod, însă nu locul. Va fi probabil 
în apropiere de Giurgiu. Proiectul este de-abia în studiu. Acest pod nu va lega RP.R. cu 
Dobrogea. 

Tovarăşul Moraru a întrebat dacă s-a prevăzut un număr de cadre în domeniul 
medicinei. Da, s-au prevăzut 5500 de medici şi 13.300 de cadre medii medicale, 
subchirurgi, sanitari, surori. 

Tovarăşa Crăciun a pus o întrebare în legătură cu spitale pentru copii; pentru toată 
ţara s-au prevăzut 7500 paturi noi din care 500 paturi pentru o clinică specială la Bucureşti. 
Asta peste ceea ce avem. Desigur, aceste 7500 paturi pot fi folosite în cursul anului de sute 
de mii de copii. 

Tovarăşul Mateescu a întrebat dacă swit prevăzute rezerve de materiale de 
construcţii. S-au prevăzut chiar două poziţii: un capitol pentru servicii de stat, pentru 
depozite şi clădiri şi alte construcţii s-au prevăzut diferite materiale în valoare de 30 
miliarde; şi o altă poziţie, tot o swnă foarte importantă pentru materiale care vor forma 
masa de rez.erve; este o cifră care cred că nu este cazul s-o punem aici. 

Tovarăşul Coliu a întrebat dacă se va publica ceva material tehnic. Este o directivă a 
conducerii partidului dată încă înainte şi unde se accentueazA că se va da o atenţie specială 
publicării materialului tehnic. De altfe~ au fost traduse şi până acwna lucrări importante din 
limba rusă şi din literatura sovietică ştiinţifică precwn şi material intern a fost publicat de 
către oamenii ştiinţei din ţara noastră. În cursul planului cincinal s-a prevăzut dezvoltarea 
masivă a tipăriturilor materialului tehnic. 

În legătură cu Institutul de Petrol switem de acord cu toţii că va trebui să fie la 
Ploieşti. Pentru moment nu s-a prevăzut construirea unei clădiri speciale. De altfel tovarăşul 
Manea Mănescu spune că este acolo un local foarte mare care aparţine unui liceu comercial 

• Lipsă în text. 
• • Lipsă în text. 
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şi care ar fi foarte potrivit pentru Institutul de Petrol. În legătură cu construcţia oraşului, se 
prevăd anwnite fonne, în special în a doua parte a planului; se vor face treptat începând cu 
primul an din plan. 

Tov. M. Constantinescu: Tovarăşul Borilă a întrebat ce investiţii se fac. Investiţiile 
dumneavoastră în cursul cincinalului sunt de 75 de miliarde 900 de milioane eşalonate 
astfel: (vezi raportul). La această swnă noi intenţionăm să propunem să se mai adauge circa 
2 miliarde în ultimii ani ai cincinalului pentru a stimula mai mult producţia de materiale de 
construcţii. Investiţia de 75 de miliarde este foarte mare, nwnai să fie bine folosită. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Nwnai să faceţi economii, risipiţi foarte mult. 
Tov. Miron Constantinescu: Tovarăşul Vaida s-a referit tot la problema 

investiţiilor. Probabil că tovarăşul V aida n-a reţinut un cuvânt pe care l-am spus atunci când 
am vorbit de 25 de miliarde, am vorbit de utilaje productive la care se mai adaugă 4,7 
miliarde locuinţe muncitoreşti şi restul până la 136 miliarde diferite construcţii sociale. Deci 
în total sunt 136,3 de miliarde. 

Tovarăşul Borilă a atras atenţia asupra centralelor telefonice. În privinţa centralelor 
telefonice, se vor construi centrale automate cu 20.000 de linii şi manuale cu 15.000 de 
linii. La pagina 15 se spune că se pot contrui şi centrale cu 1 O.OOO de linii pentru ca să 
evităm însă orice confuzie, vom scoate pasajul unde vorbim de 1 O.OOO de linii. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, sunteţi mulţumiţi cu răspunsurile date de tovarăşul 
Miron Constantinescu? Dacă da, propun să trecem la discuţii. Cine are cuvântul? 

Tov. Gheorghe Stoica: Tovarăşi, este în tradiţie ca primul orator care ia cuvântul să 
facă considerente• de ordin general. Trebuie să mărturisesc că sunt copleşit de o serie de 
sentimente şi-mi este greu să-mi exprim acele considerente în legătură cu primul nostru 
plan cincinal. Mi se pare că fonnularea scurtă, precisă şi clară, că peste cinci ani ţara noastră 
va fi o ţară industrială, cu o agricultură în cea mai mare parte socialistă, cu un nivel de trai 
aproape ridicat, cu analfabetismul tenninat, cu ridicarea în general a nivelului cultural al 
maselor şi în condiţiile istorice în care trecem la reclădirea ţării prin planul cincinal, este clar 
că nu nwnai muncitori~ ţărănimea muncitoare, intelectualitatea noastră, într-un cuvânt 
prietenii noştri din ţară şi din afară se vor bucma. Vom întări ţara noastră în aşa fel încât 
într-adevăr să fim un factor activ şi puternic în frontul păcii. De altfe~ cred că masele 
muncitoare de la oraşe şi-au şi spus cuvântul pentru primul nostru plan cincinal, pentru 
planul nostru de electrificare. Aceasta s-a şi exprimat în participarea masivă, cum n-a mai 
existat în ţara noastră, la votul de la 3 decembrie. Este clar, ştii pentru ce îţi dai puterea de 
muncă, îţi dai capacitatea şi dacă este nevoie şi jertfa ta. 

În timpul expunerii am simţit odată mai mult că toate suferinţele cadrelor noastre, 
ale clasei muncitoare n-au fost degeaba 

Daţi-mi voie acwn să vorbesc de unele chestiuni în legătură cu Bucureştiul, 

chestiuni care sunt strâns legate de plan. 
Din expunere reiese clar că este vorba că industrializ.area ţării noastre merge în 

primul rând pentru a dezvolta industria noastră grea şi s-a arătat care anwne ramuri, care 
parte a industriei grele va fi pusă pe picioare şi care va ridica întreaga economie a ţării. Alt 

• Aşa în text. Corect, ,,consideraţii". 
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drum nu există. Acelora care ar căuta alt drum decât industrializarea noastră, prin 
dezvoltarea industriei grele, tovarăşa Ana a răspuns printr-un minunat exemplu la întrunirea 
de la I.T.B. cu alegătorii ei. Ce se face acel cetăţean care a strâns multe bunuri dar îşi ia 
prietenii şi familia într-un cort? Atâta timp cât vremea este bună, poate consuma în linişte 
bunurile adunate, dar ce se face când începe vijelia? Noi trăim în asemenea condiţii istorice, 
nu avem dreptul să nu vedem pericolul ce apasă omenirea. Este clar ca bună ziua că 
singurul drum just este acela expus în raport şi trasat de către partidul nostru pe baza 
indicaţiilor marelui Stalin. 

Tovarăşi, vor trebui deci toate eforturile şi noi suntem conştienţi de eforturile pe care 
le cere dezvoltarea industriei grele, realizarea Planului Cincinal. 

Este clar că Bucureştiul are obligaţii deosebite de a fi în frunte pentru a mobiliza 
oamenii muncii pentru a realiza planul pentru a învinge greutăţile care stau în faţa noastră. 
SWlt însă o serie de chestiWli care privesc Bucureştiul şi nu numai ating linia de 
industrializare, de dezvoltare a industriei grele, ci sunt chiar în strânsă legătură cu ea. 

Tovarăşul Gheorghiu-Dej ne-a pus ca sarcină să trecem la planul de sistematiz.are a 
Bucureştiului. În proiectul de lege care va fi expus Marii Adunări Naţionale se pWle ca 
sarcină pentru multe oraşe şi în special pentru Bucureşti de a trece la această sistematmlre. 
Noi ne-am apucat de această treabă şi am ajuns la rezultate, dar trebuie spus mmătorul 
lucru: în Capitală există tendinţa de a se clădi fără plan, fără a se ţine socoteală de ceea ce 
trebuie să se dezvolte în special în Capitala republicii noastre. Cred că este timpul să se 
pună capăt acestei situaţii. Să se ia ca bază planul de sistematizare făcut de noi. A fost Wl 
colectiv care 1-a văzut şi colectivul, în frunte cu tovarăşul Bodnăraş, a dat ideea de a se opri 
să se mai clădească anarhic. A existat chiar ideea de a se crea Wl fel de organ de stat care să 
pună stavilă acestei anarhii şi să se clădească ceea ce trebuie clădit Aceasta este chestiunea 
pe care voiam s-o pun. 

Prin cifre, în al doilea rând, prin cifrele de control s-a dat Bucureştiului 14 miliarde şi 
ceva în tot cursul Planului Cincinal. Desigur, ne dăm seama de greutăţi şi aş vrea să ilustrez 
cu Wlele exemple şi situaţia Bucureştiului, care se îngreunează şi care ne costă din punct de 
vedere economic mult acum, iar mâine, la realizarea planului cincinal şi mai mult ne va 
costa lată de exemplu problema transporturilor: toţi tovarăşii ştiu că este o mizerie, că se 
întârzie cu duiumul la întreprinderi. Din ce cauză? Populaţia Capitalei a crescut cu 400.000, 
iar mijloacele de transport aceleaşi ca în 1939. În 1939 erau 450 şi ceva de tramvaie şi 
astăzi avem 400 şi ceva Au fost peste 500 de autobuze, nu mai vorbesc de alte lucruri. Vă 
daţi seama deci de această mizerie care duce la întârzieri. 

Tov. Ana: Câte autobuze sunt acum? 
Tov. Stoica: 116 de-abia în ultimul timp, faţă de 699 în 1939. Au fost 480 de 

tramvaie în 1939 şi acum sunt 427. Trebuie făcut ceva, lucrurile nu pot rămâne astfel. 
Mai mult de un sfert din populaţia Capitalei şi în industria noastră se bea apă din 

puţuri infecte care aduc fel de fel de boli ce se răsfrâng asupra muncitorilor şi care se vor 
răsfrânge în măsură mai mare în planul cincinal. Cred că şi aici trebuie făcut ceva 

De asemenea, există problema străinilor. Ştiţi că 2300 străzi în Bucureşti sunt fără 
nici Wl fel de pietriş? Mai bine de un sfert din populaţie stă fără lumină electrică. 
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Mai vreau să atrag atenţia asupra acestei chestiwri că suma dată Bucureştiului prin 
cifrele de control este cu mult sub minimum necesar şi va fi nevoie să se dea mai mult, 
având în vedere numai această necesitate elementară, care stă în strânsă legătură cu faptul 
de a da posibilitate marii mase de muncitori de a participa efectiv şi cu toată energia la 
muncă pentru a consuma cele 8 ore de muncă. 

Bucureştiul joacă un rol în frontul păcii şi din ce în ce mai mult proletariatul 
internaţional îşi va îndrepta privirile spre noi. Şi cine nu ştie că în prima piatiletca „ în 
Uniunea Sovietică s-a dat o atenţie deosebită Moscovei şi că în această perioadă s-au fficut 
o serie de lucrări mari, printre care şi metroul. 

Am regretat că deşi în proiectul de lege se pomeneşte de Bucureşti, în raport nu s-a 
pomenit nimic. Cred că începerea proiectării Canalului Dunăre-Marea Neagră - un vis de 
trei generaţii a tot ce a fost mai bun de la constituirea statului modem al României, va trebui 
trecut în realiz.are. Desigur că posibilităţile noastre nu ne permit acum acest lucru, dar 
problema de a creia toate mijloacele de circulaţie, de apărare pentru Bucureşti, problema 
metroului este o problemă pe care nu trebuie să o pierdem din vedere. 

Aşadar, vorbesc cu toată inima pentru plan şi noi vom depune toate sforţările şi nu 
vom fi printre cei din urmă în realiz.area şi depăşirea lui. 

Tov. Gheorghiu-Dej: N-ai vorbit absolut nimic despre pos:tbilitatea mobi1i7Jrii resmselor 
interne ale Bucureştiului, a mijloacelor proprii peste completarea acestor 14 miliarde. 

Tov. Stoica: Aveţi dreptate. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Cum consideri chestiunea, avea sau nu posibilităţi? Ai putea 

să ne serveşti câteva exemple în această privinţă, dacă bine înţeles a constituit obiect de 
preocupare pentru Comitetul Organizaţiei de Bucureşti. 

Tov. Stoica: Problema creării şi posibilitatea mijloacelor locale ne-a preocupat, dar 
n-am atins această chestiune, pentru că avem această problemă încă în studiu. Noi ne-am 
pus o serie de sarcini care să fie rezolvate prin posibilităţi locale. Chiar în timpul campaniei 
electorale am apelat la aceste posibilităţi, am făcut câte ceva în această chestiune şi nu 
suntem dispuşi să ne oprim la ceea ce am început Nu cunoaştem încă în de-amlnunt 
problema aceasta a posibilităţilor locale. Noi am dat sarcină în această direcţie. Până acwn, 
Sfaturilor li se luaseră toate posibilităţile şi de-abia acum începe să se pună această 
problemă, care n-a luat încă forme concrete. 

Tov. Gheorghiu-Dej: De aceea ţi-ai aţintit privirile asupra cifrei de 14 miliarde. 
Tov. Stoica: Da, tovarăşe, pentru că cele 20 şi ceva de miliarde pe care le cerem 

sunt puţine. De exemplu, Bucureştiul are 231 O străzi în noroi şi pentru aceasta ne sunt 
necesare 60 de milioane. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Unui bun gospodar nu aceste 14 miliarde ar hotărî pentru 
Bucureşti, ci mobiliz.area populaţiei. A mobiliza populaţia nu înseamnă miliarde, ci o forfă 
extraordinară. Şi ştii ce importanţă politică are pentru partid acest lucru. Exemple am putea 
cita nenumărate. Păcat că în raport nu se subliniază tocmai aceasta. Sunt de acord că sunteţi 
în curs de stabilire mai precisă a sarcinilor de mobiliz.are a resurselor. 

Tov. Stoica: Nu avem încă un inventar. 

• În limba rusă: perioadă de cinci ani. 
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Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie întocmit şi ajutat să-şi întocmească \Il1 plan special 
pentru mobilizarea resurselor interne. 

Tov. Luca: Dacă realizaţi şi voi pe atâta o să fie 28 de miliarde. Şi nu-i exagerat 14 
miliarde sunt din fondul centralizat al statului, din buget Bucureştiul ar putea realiza foarte 
mult dacă ar dezvolta bine întreprinderile locale. Ar putea proceda aşa cum a fficut 
Moscova, pentru că dezvoltarea Moscovei n-a mers pe linia fondului centralizat, ci 
fondurile celelalte întreceau fondul centralizat Moscova s-a reconstruit cu limonadă şi tot 
felul de astfel de lucruri. 

Tov. Stoica: Dar în mâna cui a fost limonada? La noi a fost în mâna ministerului. 
Tov. Luca: Dar cine vă împiedică pe voi să faceţi aceasta? Întreprinderilor locale le 

rămâne beneficiul. Iniţiativa lipseşte. 
Tov. Gheorghiu: Numai la visteria statului recurg. Consideri că posibilitatea 

mobilizării resurselor interne e mare? 
Tov. Stoica: Într-adevăr, la ora actuală suntem la inventar, pentru că toate acestea au 

fost trecute diferitelor organe centralizate. Acum posibilităţi avem, dar sunt unele necesităţi 
care cer neapărat să fie imediat satisfăcute. 

Tov. Gheorghiu: Are cuvântul tovarăşul Dalea. 
Tov. M. Dalea: Tovarăşi, deşi am fost oarecum pregătit sufleteşte în ceea ce 

priveşte volumul construcţiilor care vor fi făcute în planul cincinal, totuşi cifrele care au fost 
citite aici de tovarăşul Miron m-au surprins dat fiind într-adevăr mărimea lor. Numai 
privind harta care stă în faţa noastră ne putem da seama că chiar de la înfăptuirea primului 
plan cincinal, într-o b\Illă măsură înfăţişarea ţării noastre se va schimba Ar fi fără îndoială o 
greşeală să ne lăsăm încântaţi numai de faptul că am întocmit planul, deşi el a necesitat o 
muncă uriaşă şi cred că prin însăşi clădirea lui s-a făcut un pas important înainte faţă de cele 
două planuri anuale pe care le-am avut până acum. MlDlca serioasă însă de-abia începe de 
la votarea lui, pentru realizarea lui în cursul acestor cinci ani. Eu cred - aşa cum s-a 
menţionat în raport - că poporul nostru va primi cu foarte mare bucurie şi cu avânt cele 
prevăzute în planul nostru şi că depinde de noi dacă vom şti să mobiliz.ăm în măsură 
suficientă masele largi ale celor ce muncesc la realizarea acestui plan. Dovada că masa 
munceşte cu entuziasm, sunt realiz.ările obţinute în aceşti ani ai economiei noastre 
planificate. 

Eu, cu ocazia alegerilor, am fost la Reşiţa şi oţelarii la 30 noiembrie au terminat 
planul pe 1950 şi au trecut cu atât de mare avânt la munca pentru planul cincinal. Şi acest 
lucru nu e un caz izolat. Însă pentru aceasta va trebui o muncă uriaşă. 

Problema economiei a fost subliniată în raportul prezentat de tovarăşul Miron şi este 
subliniat şi în proiectul de lege. Ea constituie - după părerea mea - o chestiune principală în 
ceea ce priveşte realizarea planului nostru. Eu aş vrea să mă refer numai la un aspect al 
economiei, legate de munca administrativă şi în special de control. 

Controlul asupra executării dispoziţiilor, a hotărârilor, este foarte necesar în special 
în perioada aceasta Dar noi, tovarăşi, nu avem încă un control bine organizat Cheltuim 
sume uriaşe cu tovarăşi care lucrează în diferite organe de control fără ca să obţinem 
rezultatul cel mai bun. S-a întâmplat în mai multe rânduri că s-au întâlnit 10-15-16 diferite 
organe de control în aceeaşi localitate deodată. 
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Tov. Miron: Chiar la aceeaşi întreprindere. 
Tov. Dalea: Da, şi acest lucru nu numai că n-a dus la rezultate în ceea ce priveşte 

controlul, dar a împiedicat propriu-zis într-o bună măsură şi munca tovarăşilor din 
întreprinderile şi instituţiile care au fost controlate. 

Voci: Just 
Tov. Dalea: De aceea cred că problema reorganiz.ării sau organizării mai temeinice 

a muncii administrative în general este o problemă care trebuie să ne preocupe şi, dacă va fi 
bine dusă la capăt, vom reuşi să obţinem realimi de economii importante şi mllllca se va 
desffişura în condiţii mai blllle. 

Aş vrea, în legătură cu cele prevăzute în plan, să mă refer la două probeme. Fără 
îndoială sunt multe aici şi pentru mine a fost o greutate alegerea acestora E vorba de 
problema standardelor şi în al doilea rând de problema inovaţiilor. 

Noi avem o industrie tânără, suntem pe cale să dezvoltăm această industrie. 
Proletariatul nostru este şi el tânăr. Gradul de calificare al muncitorilor noştri cred că nu 
greşesc dacă spun că este încă destul de scăzut Or, felul cwn s-a lucrat până acwn la noi a 
îngreunat însăşi executarea tmei serii de piese, pentru că n-am avut tipuri limitate, reduse ca 
nwnăr a pieselor, şi s-au lucrat foarte multe, s-au schimbat de la o zi la alta. Un exemplu 
este acel al fabricii Dinamo, care este o fabrică tânără, la începutul ei. În cursul acestui an, 
până la 1 octombrie, din cca 600 diferite motoare a avut 159 tipuri de motoare, diferite 
tipuri noi, care a trebuit studiate, pentru care a trebuit făcute prototipuri etc. Cred că ne 
putem da seama că este foarte greu, în special într-o industrie tânără ca să se reuşească să se 
facă într-un an atâtea tipuri de motoare. 

Eu cred că aici trebuie să se facă o cotitură. Cred că trebuie ca beneficiarii să se 
gândească şi la această chestiune şi în special acel organ însărcinat cu tipizarea diferitelor 
produse. Organul nostru de standardizare a standardizat ouăle, acele, fără îndoială şi o serie 
de produse importante. Dar cred că trebuie să-şi oprească privirile şi preocuparea în special 
la problemele mari. 

Problema locuinţelor este o problemă de care s-a vorbit şi care trebuie să ne 
preocupe. Dar nici în această privinţă, în ceea ce priveşte tipizarea lor, care ar fi dus la o 
înlesnire pentru găsirea mâinii de lucru calificate, ceea ce ar fi dus la economii importante, 
n-a dus decât la puţin în această direcţie. 

În proiectul de lege se prevede ceva, eu cred însă că ar trebui mai bine subliniată 
problema standardizării diferitelor maşini, diferitelor produse, pentru ca astfel vom putea 
face ca mllllcitorii tineri să-şi însuşească tehnica necesară pentru producerea anwnitor 
obiecte. Dacă noi la fiecare două zile schimbăm tipul de maşini care-l fabrică, muncitorilor, 
mai ales cadrelor tinere, fără îndoială le va fi mai greu şi calitatea produselor va lăsa de 
dorit 

Chestiunea inovaţiilor: atât în proiectul de lege cât şi în raportul tovarăşului Miron 
nu se vorbeşte de măsuri de încurajare, de stimulare a inovaţiilor. Eu cred că ar trebui să se 
preocupe şi de această chestiune. Fără concursul maselor largi, a mllllcitorilor calificaţi, a 
tehnicienilor, pentru a descoperi metode noi, maşini noi, aparate no~ noi nu vom putea 
obţine rezultatele care sunt necesare pentru îndeplinirea planului. În această privinţă sunt -
după câte am văzut noi - două tendinţe în ceea ce priveşte stimularea oamenilor: pe de o 
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parte se acordă premii pentru o serie de aşa-zise inovaţii, care nu sunt suficient studiate şi 
care pe urmă sunt lăsate baltă tocmai din această cauză după ce respectivul a încasat swna. 
Avem un caz cu un produs chimic - tovarăşul V aida şi tovarăşul Chivu ştiu de asta - pentru 
care s-au tăcut cheltuieli, ca apoi să se vadă că nu a fost bine studiat A fost alt fenomen, cu 
o serie de inovaţii importante unde celorlalte care le-au produs nu le-a fost aplicată legea ca 
să Ii se acorde swnele prevăzute. 

Iată 1lll exemplu, în construcţii: pentru că în prima parte a anului, în construcţii a 
mers greu, nu s-au acordat premii nici acelor întreprinderi care au îndeplinit planul, nici 
acelor muncitori şi tehnicieni care au făcut inovaţiile. Şi acelaşi lucru într-o serie de alte 
ramuri. Ar trebui bine precizată linia pe care trebuie să mergem. Acei care se preocupă, să 
fie stimulaţi, ajutaţi, nwnai atunci când inovaţiile lor sunt folositoare. 

Acestea au fost cele două chestiuni care am avut să le ridic. În ceea ce mă priveşte, 
eu, cu cea mai mare bucurie, votez cu proiectul. 

Tov. Ana: Vom vota peste trei zile. 
Tov. Dalea: Adică sunt de acord cu proiectul şi voi face totul ca în munca <pe► care 

o am să contribui la realizarea lui. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Atrag atenţia să nu ne repetăm unul pe altul. Să fim concişi. 

Are cuvântul tovarăşul Florescu. 
Tov. Gh. Florescu: Tovarăşi, măreţul plan cincinal va schimba faţa patriei noastre, 

va schimba şi oamenii şi va schimba sute de mii de oameni care vor fi atraşi în îndeplinirea 
acestui plan cincinal. Cred că a sosit timpul ca acei care mai trăiesc din vânzarea llllor 
farfurii sau a altor porcării, să treacă în câmpul muncii. Sunt unii care trăiesc din vânzarea 
farfuriilor pictate la consignaţie şi trăiesc destul de bine încă. Acum, cu grandiosul plan 
cincinal, se va găsi treabă şi pentru aceşti bandiţi care trăiesc încă din vânzarea farfuriilor şi 
bijuteriilor pe care n-am putut să le luăm odată cu naţionalizarea fabricilor. 

Tineretului nostru i se dă perspective uriaşe în domeniul calificării, ridicării nivelului 
de trai şi învăţământului. Noi ne angajăm să ducem o bătălie şi să luptăm cu toate forţele 
noastre, în special să ne îndreptăm spre industria petroliferă şi carboniferă. Începutul o să-l 
facem cu Valea Jiului, ca tineretul nostru să primească planul cincinal cwn se cuvine, să 
lichidăm orice lipsuri în Valea Jiului. Dacă nu vom avea petrol, cărbune, nu vom putea 
construi nici industria grea nici altă industrie, adică nu vom putea construi tocmai baza. 

Se vorbeşte de atragerea a sute de mii de oameni în câmpul munci~ noi am propune 
a se înfiinţa cât mai multe şcoli după tipul F.Z.U.* din Uniunea Sovietică. Începutul l-am 
tăcut cu Ministerul Minelor şi Petrolului şi sperăm că va da rezultate cu reducerea calificării 
la 6 hun, llllde tinerii de 18 ani vor învăţa meserie şi astfel vom putea avea un număr mare 
de muncitori care se califică, pentru îndeplinirea planului cincinal. 

Tovarăşi, Comitetul nostru Central al Tineretului va face o plenară în care va analiza 
întregul plan, ca să-şi ia angajamente. Noi am putea deocamdată, după cunoaşterea forţelor 
noastre, să cerem partidului să ne încredinţeze conducta de gaz metan Stalin - Bacău, 

Centrala termoelectrică Ovidiu II de la Canalul Dunărea - Marea Neagră, să ni se dea o 
fabrică în care să lucrăm cu tineret, linia ferată Ciceu - Odorhei. Şi în privinţa electrificării, 

• F.Z.U. - Facultăţi fără frecvenţă (facultăţile muncitoreşti). 
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pe lângă planul pe care noi l-am înaintat C.C. să ni se dea 200 sate pentru electrificare. De 
asemenea, ne angajăm să trimitem 1 O mii de tineri pentru numărul de 60 mii tractorişti <pe> 
care-l cere planul cincinal. 

Tov. Ana: Să mobilizaţi şi tinerii din colhozuri. 
Tov. Florescu: Tovarăşă Ana, vom mobiliza tot tineretul şi dacă partidul va analiza 

că munca voluntară a dat rezultate, vom mobiliza şi elevii şi studenţii ca în vacanţă să 
contribuie unde e nevoie. Fiindcă noi întotdeauna, când a fost vorba de munca voluntară, 
ne-am ciocnit de chestiunea unei haine, unui pantalon ... dar munca voluntară a dat 
rezultate. Cei mai bl.llli brigadieri la ţară sunt foşti voluntari. Dacă vreun minister crede că a 
pierdut vreun milion, să ştie că n-a pierdut nimic, fiindcă am putut ridica din clasa 
muncitoare elemente minunate. Noi avem destule forţe pentru această muncă. 

Este încă o chestiune: noi avem o mare criză în învăţământ, cu învăţătorii. Aici, în 
afară că noi o să ne străduim să mobilizăm cât mai mulţi, chiar din muncitori cu câteva 
clase de liceu vom face învăţători, dar cred că partidul trebuie să analizeze situaţia lor 
materială. Ei au între 4- 6000 lei pe lună şi cam fug de la Şcoala Pedagogică, găsesc alte 
meserii. Şi în Uniunea Sovietică s-a făcut o serie de revizuiri în privinţa învăţătorilor. Ştiu 
că sunt multe nevoi, dar trebuie multă atenţie în privinţa situaţiei lor. Noi vom face din 
muncitori învăţători, fiindcă ei fac educaţia copiilor noştri. 

Aici în Bucureşti vom transforma vara aceasta Parcul Naţional, într-un parc de 
cultură, cume parcul Gorki. Avem un plan pe care-l vom spune partidului. Noi, cu tineretul 
vom contribui la munca aceasta. Şi mai avem un parc, unde joacă acum 1 O fotbalişti, dar 
unde ar putea juca 10.000: Parcul Staicovici. 

Tov. Gh. Stoica: Poate vreţi să faceţi un al doilea plan, fiindcă planul este făcut! 
Tov. Florescu: Noi vom m1.lllci, nu spunem că am făcut noi planul. Cred că în Planul 

Cincinal ar trebui să se vorbească de studierea şi simplificarea formelor de stat a hârtiilor. 
Tov. Gheorghiu: Numai cooperaţia câtă hârtie consumă, şi annata ... 
Tov. Florescu: Şi cât timp de muncă se pierde. 
Tov. Luca: La magazine nu ajunge hârtia. 
Tov. Florescu: Vorbesc de timpul de muncă, de birocraţie, fiindcă multe hârtii merg 

la 20 de semnături şi fac numai încurcătură. 
Tov. Luca: Altfel cum ar justifica existenţa lor? 
Tov. Florescu: În Planul Cincinal se prevede o masivă împădurire. Aş spune că 

pionierii noştri, chiar în toamna aceasta, ajutaţi de fraţii lor mai mari U.T.M.-iştii au reuşit 
să planteze peste 600.000 de puieţi. Tot tineretul va fi antrenat masiv în această m1.lllcă. 

Şi pentru că veni vorba de pionieri, eu am o propunere: în planul acesta grandios se 
vorbeşte de multe miliarde. Aş ruga C.C. să ne dea 1 miliard care să fie trecut pentru Oraşul 
Copiilor în Regiunea Stalin. Dacă vom reuşi să contruim în Regiunea Stalin 1.ll1 oraş al 
copiilor unde, în timpul iernii şi în tot timpul anului, pionierul care învaţă bine şi e debil, să 
fie trimis acolo să înveţe, ca în Artek-ul Sovietic, să se însănătoşească! Vara vom putea 
trimite aici din toată ţara zeci de mii de tineri. Să fie aşezat într-o poziţie fiumoasă, cu 
păduri şi apă. Cred că miliardul acesta cheltuit pentru ţara noastră, partidul nostru ni-l va da. 
Oraşul acesta îl vom construi cu forţele noastre ale tineretului, cu inginerii noştri, ai 
tineretului ... 
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Tov. Miron: Şi să speram, şi cu materialele tineretului ... 
Tov. Florescu: Tineretul va lucra cu tot entuziasmul la lucrul acesta pentru că va fi 

un lucru mare. Sunt aci alocate miliarde pentru cultură şi din această Sl.D11ă trebuie să găsim 
posibilitatea să facem şi oraşul acesta al copiilor în regiunea Stalin sau unde partidul va 
cădea de acord să se facă, să fie un nou Artek. 

Se vorbeşte în plan de înfrumuseţarea oraşelor; noi am gândit că n-ar fi rău ca în 
înfrumuseţarea aceasta să intre şi construirea mai multor statui, şi în special ale învăţătorilor 
noştri. Statuia tovarăşului Stalin, a lui Lenin să se găsească în toate oraşele, în cadrul 
înfrumuseţării oraşelor. 

Noi ne luăm angajamentul că vom depune toate forţele, cu ajutorul partidului, ca 
planul acesta cincinal să fie terminat mai înainte de termene, aşa cum a făcut Comsomolul. 
Vom depune toate eforturile să fie îndeplinite înainte de termen. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Are cuvântul tovarăşul Alexa. 
Tov. Alexa Augustin: Tovarăşi, eu consider proiectul planului de cinci ani prez.entat 

de tov~l Miron în raportul său, ca o măreaţă posibilitate creată de partidul nostru pentru 
întărirea economică, industrială, agricolă a ţării, pentru ridicarea nivelului de viaţă materială 
şi culturală a poporului nostru muncitor, pentru apărarea ţării şi întărirea considerabilă a 
rolului ei în frontul de apărare a păcii în frunte cu Uniunea Sovietică şi cu marele nostru 
învăţător, tovarăşul Stalin. 

Tovarăşi, în cele ce vreau să spun la proiectul de plan prez.entat, sunt câteva lucruri 
din experienţa mea personală în munca de planificare din ultimii doi ani. În această muncă 
desigur noi n-am avut, şi eu personal n-am avut multă experienţă şi s-au manifestat o serie 
de lipsuri. Vreau să arăt câteva mai importante. Astfei munca de planificare, sub 
îndrumarea de zi de zi şi controlul partidului, ne-a ajutat să înlăturăm lipsurile din primul an 
planificat al economiei noastre. În mare măsură a fost scoasă la iveală în special problema 
lipsei de norme de lucru în transportul feroviar, lipsa de norme de consum de materiale, 
lipsa de norme de consum de combustibil, lipsa de norme privitoare la cheltuieli, la 
finanţare. Şi astfel ne-am mobilizat ca în ultimii doi ani să realizăm în acest domeniu peste 
47 mii de nonne noi şi să revizuim peste 50 mii de norme învechite, depăşite de condiţiile 
noi de muncă create de avântul maselor muncitoare în transporturi. 

De asemenea, am avut lipsuri serioase în organizm-ea muncii. Una din aceste lipsuri 
s-a manifestat cu deosebire în sectorul construcţiilor, din cauz.ă că iarna de obicei nu se 
lucrează în acelaşi ritm, nu-i câtuşi de puţin unitar, şi din cauz.a aceasta în anumite perioade 
ale anului se aglomerează lucrări multe, ceea ce produce superficialitate şi reducerea 
calităţii lucrului. Se aglomerează în transport de asemenea sarcini foarte multe, cu deosebire 
spre sfarşitul anului şi aceasta duce la o neraţională folosire a acestor mijloace de transport. 

Apoi lipsa de vigilenţă în planificare putem spWle că am avut-o. Şi ca să concretizez 
acest lucru, aş vrea să dau 2 cazuri concrete: desigur, asemenea lipsuri au fost învinse, dar 
faptul că ele s-au produs arată o lipsă de vigilenţă în planificarea lucrărilor. La reparaţii, la 
Griviţa Locomotive, au reuşit unii specialişti să ne atragă pe sfoară, cum se spune. Au 
planificat unele materiale care nu sunt cele mai necesare pentru reparaţii şi n-au planificat 
suficient sau deloc materiale absolut necesare pentru reparaţii, ceea ce ne-a provocat ulterior 
multe greutăţi în executarea şi păstrarea unui ritm al reparaţiilor. 
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Tov. Gheorghiu: Din ce cauză au putut face acest lucru? 
Tov. Alexa: Din lipsa noastră de vigilenţă şi de control. De asemenea, am avut un 

caz care l-am surprins la timp cu planificarea cimentului în sectorul construcţii, unde au 
încercat să planifice cu mult mai puţin decât era necesar. Cazul acesta a fost descoperit la 
timp şi s-au putut lua măsuri în privinţa aceasta, dar fapt este că s-au produs. 

Tov. Miron: În ce loc au fost acestea? 
Tov. Alexa: La Direcţia Construcţiilor. 
Tov. Gheorghiu: Şi la şine mi se pare. 
Tov. Luca: Dar de obicei planifică ciment de trei ori mai mult El ştie din experienţă. 
Tov. Alexa: Eu aici semnalez un caz constatat de mine cu ocazia planificării şi 

acţiunea duşmanului de a ne induce în eroare. 
Tov. Gheorghiu: Ai prilejul să constaţi personal? 
Tov. Alexa: Personal nu, dar prin organul de control pe care l-am verificat să văd în 

ce măsură a fost exact şi în ce nu. Cu ajutorul organelor de control am descoperit aceasta. 
Aici aş vrea să arăt şi unele greutăţi pe care le-am întâmpinat în executarea lucrărilor. Una 
din acestea este formula cu privire la stabilirea sarcinilor de plan trimestriale. Aşa cum s-a 
făcut până acum au reuşit totdeauna alte date statistice. 

Cu privire la analiza executării planului trimestrial ea nu a fost făcută exact, ceea ce 
a dus desigur la sporirea sarcinilor. La aceasta s-a adăugat şi munca birocratică în 
întreprinderile care trebuiau să execute. Natural, este şi o unnare a lipsei de experienţe <pe> 
care am întâmpinat-o peste tot. În ultimul timp însă a început să se amelioreze acest lucru. 

O altă greutate în executarea muncii planificate, a planurilor trimestriale, este faptul 
că ele parvin prea târziu faţă de termenul stabilit pentru începerea executării. În privinţa 
aceasta se foloseşte în Uniunea Sovietică o metodă foarte bună, şi anume se trimit 
întreprinderilor din vreme planuri provizorii, fără a se aştepta aprobarea planului. În felul 
acesta, întreprinderile au condiţiile pentru pregătirea planului din timp. Această metodă ar fi 
bine să se introducă şi la noi. Am citit despre aceasta în cartea lui Berskoi cu privire la 
gospodăriile chibzuite. 

Tovarăşi, în ce priveşte planul nostru de transporturi, plan la care am lucrat împreună 
cu organele Comisiei de Stat, sunt aici unele sarcini sporite de care am aflat abia astăzi, de 
pildă la ore/km, cifrele cunoscute de mine la elaborarea planului erau de 12 milioane/km, în 
raport însă se vorbeşte de 14 milioane/km. Consider că este datoria mea să sesizez partidul 
de toate greutăţile pentru a le putea învinge şi executa planul în domeniul transporturilor. 
Experienţa ultimilor ani dovedeşte că volumul transporturilor a crescut mult mai mult şi 
mai rapid decât am prevăzut S-a ajuns în ultimii ani la 33% peste prevederi. Nu vreau să 
fac nici un reproş Comisiei de Stat, trebuie să-mi fac şi mie reproşuri întrucât împreună am 
stabilit această chestie, însă sesizez aceasta ca un punct slab al planificării noastre. În 
domeniul repartiţiei materialului rulant ar trebui grăbită repararea locomotivelor, faţă de 
ceea ce am eşalonat. Foarte mare ajutor am avut prin materialul tehnic ştiinţific tradus din 
limba rusă de diferiţi autori. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Cu cât s-a mărit parcul de vagoane şi locomotive faţă de 
1938? 
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Tov. Alexe: Este mai mic decât în 1938. Atunci lucrau încă vreo 5-6 întreprinderi 
particulare, astăzi se lucreaz.ă nwnai la C.F .R, la reparatul vagoanelor şi locomotivelor; se 
mai făceau reparaţii şi în străinătate. Pot să prezint cifre exacte. Astăzi, parcul de vagoane 
de călători şi marfă este mai mic cu 18% fată de 1938, însă transporturile au crescut cu 
21 %. Reparaţiile făcute în 1950 au un volwn cu 18% mai mare decât în 1938. În ceea ce 
priveşte locomotivele, ar fi fost nevoie de un atelier în plus de capacitatea atelierului din 
Craiova. Nu am putut prevedea acest lucru, totuşi eu sunt convins că Clllloscând (sic!) 
situaţia acestui sector de activitate în economia noastră, a transporturilor feroviare, că 
printr-o mobilizare hotărâtă a maselor de muncitori, prin sprijinirea iniţiativelor creatoare, 
printr-o justă repartiţie a forţelor de m\Dlcă, prin organizarea mai bună a mWlcii, prin 
îmbW1ătăţirea nonnelor de lucru şi raţionalizarea conswnului materialului şi combustibilului, 
prin întărirea disciplinei în executarea sarcinilor de plan, printr-o severă disciplină 
financiară şi o luptă hotărâtă pentru reducerea preţului de cost, prin mobilizarea tuturor 
resurselor interne şi o mai bună coordonare a tuturor transporturilor, feroviare, rutiere şi pe 
apă, eu sunt convins că planul cincinal în acest domeniu poate fi realizat şi depăşit Eu îmi 
iau angajamentul să lichidez cu toate slăbiciWlile în organizarea mWlcii, să folosesc cât mai 
just experienţa câştigată şi îndrumarea partidului pentru a contribui cu toate forţele noastre 
de muncă, cu toată puterea mea la realizarea şi depăşirea Planului nostru de Stat. 

Tov. Vasilichi: Tovarăşi, ni s-a prezentat aici Planul Cincinal, un plan pe care-l 
consider foarte bun şi se vede că acei care au lucrat la elaborarea lui şi conducerea 
partidului, au lucrat în aşa fel încât să fie bine dimensionat Sunt cuprinse în plan absolut 
toate ramurile, toate rotiţele din acest mecanism complex, şi nu rămâne în urmă nici una din 
multiplele ramuri de activitate, în cadrul economiei de stat Aşa cum s-a întâmplat în planul 
1949/' 50, Wlde unele domenii au rămas în urmă. 

Totuşi, cred că sunt unele deficienţe în această mare operă. Vreau să subliniez faptul 
că pentru acest interval de cinci ani au fost prevăzute în economia naţională 320 miliarde de 
lei, ceea ce dovedeşte că într-adevăr conducerea partidului a avut o politică economică justă 
şi aceasta şi prin felul cum au fost repartizate swnele şi în special se vede o politică 
financiară justă. Cu toate că tovarăşul Luca s-a supărat de multe ori pe noi că cerem swne 
prea mari şi că risipim prea mult, faptul că ni se pWl la dispoziţie aceste swne nu înseamnă 
că nu va trebui să facem economii, să nu cheltuim ca până acum, să gospodărim mai bine, 
căci trebuie să recunoaştem că de multe ori am gospodărit prost. Se poate constata şi astăzi 
că multe compartimente din economia de stat au o singură grijă şi anwne să cheltuiască 
banii pe care i-au primit Se zbat astăzi să cheltuiască tot ce le-a mai rămas, ca să nu cumva 
să dea înapoi Ministerului de Finanţe. Ar trebui să fie clar pentru fiecare că de cheltuielile 
acestor swne imense de bani şi material care ni se pun la dispoziţie se leagă lucruri foarte 
importante, de felul cwn vom cheltui depinde dacă vom face mai mult sau mai puţin. 

Cred că nu este suficient să avem \Dl plan, principalul este să vedem să fie executat; 
şi aceasta nu este un lucru uşor. Dacă nu vom face în aşa fel ca să fie însuşit de mase, dacă 
nu vom duce o politică justă de plan, dacă nu vom mobiliza masele, nu vom realiza acest 
plan. Şi tocmai în această privinţă avem deficienţe foarte mari. Organizaţiile de partid şi 
organizaţiile de masă, dar în special organizaţiile de partid nu s-au ocupat şi nu se ocupă de 
problemele economice. Am avut ocazie să asist la o şedinţă a tovarăşului Moghioroş cu 
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instructorii care s-au întors de pe teren. Unul dintre ei a fost întrebat dacă cunoaşte planul 
economic din regiunea unde a fost şi a răspWlS că nu avut timp să se intereseze. Chiar mulţi 
secretari regionali şi oameni cu munci de răspundere în organiz.aţiile de partid, nu se ocupă 
suficient de problemele economice şi mulţi instructori ai Comitetului Central, când merg pe 
teren într-o regiune oarecare, nu cunosc elementele de bază, economice, din regiunea 
respectivă. De multe ori se ocupă cu problemele mărunte şi lasă cele mari. Este o muncă 
care (sic!) stă încă în faţa noastră. 

De asemenea, trebuie să constatăm că şi noi am lucrat într-adevăr prost. S-a făcut 
multă risipă. Este adevărat că am fost lipsiţi încă de experienţă, cu toate că în timp de doi 
ani am fi putut să ne acumulăm destulă experienţă. Suntem astăzi în al treilea an de plan ... 

Tov. Gheorghiu-Dej: Nu-i voma aici numai de experienţă, dar nu s-au µnut seama 
de instrucţiunile care s-au dat. 

Tov. Vasilichi: Fără discuţie, s-au făcut abateri şi din partea noastră, trebuie văzut 
însă că şi decretele şi dispoziţiile pe linie de guvern se bat de multe ori cap în cap şi există în 
această privinţă o serie de lipsuri. 

Trebuie să menţionez că în sectorul „cărbuni" anul acesta nu vom putea îndeplini 
planul; aceasta este situaţia Trebuie să vedem unde sunt aceste deficienţe. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Care sunt argumentele? V-aţi luat angajamente şi acum dacă 
vii şi spui că nu se poate îndeplini, înseamnă că s-a făcut demagogie. 

Tov. Vasilichi: Vreau să arăt şi unele deficienţe care există la Sovromcărbune. 
Tov. Luca: Nu poate fi vorba de deficienţele noastre. Noi am aprobat ceea ce a 

planificat ministerul. 
Tov. Vasilichi: Noi am făcut un plan şi am prevăzut această sumă fără a avea 

proiectul de plan, deci de acest lucru răspund oamenii care au făcut planul. Este greu ca 
cineva să prevadă sume exacte fără a avea un proiect Apoi, capactiatea de producţie s-a 
prevăzut având în vedere că instalaţiile vor fi tenninate în 1950; or, ele vor fi gata abia la 
sfârşitul 1951. Deci nu poate fi voma de un plan real. Există unele lucruri care vor îngreuna 
realiz.area planului. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Te referi la proiectul care unnează să vină din Uniunea 
Sovietică? De ce legi acest lucru de deficienţele din anul trecut? 

Tov. Vasilichi: Vorbesc de planul pentru 1951; tovarăşul Miron singur a spus că nu 
ştie încă bine volumul. Miron singur a spus că nu ştie încă bine volumul. 

Tov. Miron: S-au prevăzut în plus 2 miliarde tocmai din cauza aceasta. 
Tov. Luca: Vrei să spui că planul de producţie este prea încărcat? 
Tov. Vasilichi: Nimeni nu poate spune că un plan este prea încărcat sau nu, dacă nu 

cunoaşte exact volumul; nu putem spune că ajung două miliarde sau ntL 
Tov. Luca: La noi oamenii au prevăzut în general 8 miliarde pentru producţia de 

cinci ani. S-a fixat o sumă aproximativă, dar aceste două miliarde sunt prevăzute ca rez.ervă 
de plan. 

Tov. Vasilichi: În ceea ce priveşte cărbunii, noi desigur vom îndeplini planul, însă o 
condiţie primordială este să avem oameni. Fără oameni noi şi fără a scoate elementele care 
încurcă numai, va fi greu să facem faţă. 
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Vreau să mai atrag atenţia că în ce priveşte cercet.ările geologice există multe lipsuri. 
Merge foarte slab cu mtmca geologilor. Trebuie sesizat şi atras atenţia ca cercet.ările 
geologice să se facă în special pe tărâmul minereurilor şi petrolului, pentru că felul cwn au 
lucrat geologii până acwn n-are nici un sens. N-au fficut nici o descoperire de rez.erve de 
petrol, ceea ce contnbuie la îndeplinirea planului. 

În ce priveşte construcţiile şi industria lemnului, am văzut graficele de aici. Aceste 
grafice sunt îngrijorătoare dacă comparăm (sic!) ceea ce este prevăzut în acest domeniu, cu 
imensele sarcini de construcţii în cadrul Planului Cincinal. V om avea nevoie de lemn de 
stejar pentru mine. Cantitatea de lemn de construcţie este bine proporţionată, cred totuşi că 
va trebui să facem eforturi pentru că de acum suntem în deficit 

Tov. Luca: Trebuie pus accent mai mult pe economii, se risipeşte foarte mult 
material. 

Tov. Vasilichi: Va trebui să avem o şedinţă specială tmde să discutăm problema 
construcţiilor. Îmi aduc aminte că a fost o comisie sovietică, dar nouă nu ni s-au făcut nici 
tm fel de recomandări. 

Tov. Luca: Nu ai văzut aprobarea proiectului? Ai construit fără aprobare? 
Tov. Vasilichi: Dacă se va construi ca până acum ne va costa foarte scump. De 

pildă, cum se face la Ferentari cred că nu este just E foarte bine pentru propagandă, dar nu 
rezolvă problema locuinţelor. La noi se pune problema: construcţia locuinţelor să 

coresptmdă situaţiei. Am văzut că pe noi ne costă un apartament standard - două până la 
trei camere şi dependinţe- 1.300.000 de lei. Directorul de la ... • mi-a spus că a construit tm 
tip de casă din acelea cum se fac în Italia, cu fundament de piatră şi scheletul de lemn 
wnplut cu lut şi casa a costat nwnai 420.000 lei; este o casă cu patru camere şi cu etaj. Este 
adevărat că nu are baie, au baie în colectiv. Acest lucru putem face şi noi. Nu-i nevoie ca 
toată lwnea să aibă baie, poate să se folosească de baie comună. Apoi am văzut în 
bucătăriile la noi s-au făcut chiuvete speciale pentru spălat vase, vitrine în perete pentru 
vase, unde n-au ce pune. Eu sunt de părere că noi nu trebuie să mergem pe linia blocurilor 
în oraşe de provincie. Aş proptme ca în şedinţa de care am vorbit să se pună în discuţie 
elaborarea wiui proiect de construcţii care să ne dea posibilitate să putem face faţă cerinţelor 
mari de locuinţe. 

Pentru mwicitorii din provincie ar fi bine să se construiască case mai mici, să fie 
aproape de întreprindere. În Uniwiea Sovietică am văzut cartiere mtmcitoreşti unde nu 
fiecare are baie. 

Tov. Luca: Dar pe lângă aceste case mici ai văzut şi blocuri mari, tmde locuiesc 
câteva mii de familii. 

Tov. Vasilichi: Swit convins că în 1925 n-au construit în Uniunea Sovietică 
asemenea blocuri, mai ales în oraşe de provincie şi la periferii. La Ploieşti, mtmcitorii şi-au 
construit la periferii :zeci de mii de asemenea case mici cu câte 2 camere. 

S-a vorbit foarte mult aici despre cadre. Vreau să atrag atenţia asupra necesităţii de a 
e.duca cadre (sic!) de conducere în domeniul economic, care să poată face faţă în posturile 
de răsptmdere pe care le ocupă în întreprinderi. Este adevărat, oamenii au învăţat foarte 

• Lipsă în text. 
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mult, dar asta ar fi deajuns pentru întreprinderi capitaliste; având însă în vedere ritmul 
socialist în care întreprinderile noastre trebuie să se dezvolte, nu este de ajuns. Se impune 
înfiinţarea neapărată de şcoli pentru directori de întreprinderi, pentru contabili şi ingineri. 
Este o necesitate vitală. 

În ceea ce priveşte economia, trebuie să vă spun că am fost pe şantier duminica 
trecută şi vă rog să vedeţi câtă risipă de scânduri se face acolo, scânduri care zac în noroi. 
Este o mare risipă. În legătură cu carburanţii s-au luat unele măsuri care însă nu se aplică, 
nu se aplică pe de o parte la unele produse cum este benzina şi la alte combustibile care ne 
scapă printre degete. De asemenea, n-au fost planificate şi nu se simte aici spiritul de 
economie. Swit cazuri unde trebuie să se vadă ce este de făcut Am fost la tovarăşul Luca, 
care stă alături de tovarăşul Gheorghiu-Dej. La tovarăşul Luca era prea cald, la tovarăşul 
Gheorghiu-Dej era frig. De ce nu vede mecanicul că trebuie să aibă caloriferul ceva? Când 
am întrebat la Comitetul de Combustibil de ce la Preşedinţie nu merg lucrurile bine,. mi-a 
răspuns: dar ce, am dreptul să controlez Preşedinţia? I-am spus: nu controlezi Preşedinţia, 
controlezi mecanicul, controlezi administraţia. 

O ultimă chestiune. La noi s-a pornit chestiunea de a face oraşul nou Moineşti şi 
tovarăşul Gheorghiu-Dej a lărgit chestiunea pe întreaga Moldovă, iar comisia care s-a 
ocupat cu Moldova nu s-a mai ocupat de Moineşti. Nimeni nu se ocupă de Moineşti. Noi 
bani avem, dar nu există o autoritate care să spună: trebuie să construieşti acest oraş. 
Ministerul Construcţiei zice că nu se ocupă cu aceasta. În Uniunea Sovietică se spune: 
construieşte dwnneata această fabrică şi vei fi director. Aş propune să fie rezolvată această 
problemă. Cer să se facă concesia (sic!) ministerului nostru ca toate casele prefabricate din 
stuf să ne fie date nouă pentru că avem nevoie de ele. Noi în perioada furajului aducem 
foarte multă lume. După perioada furajului rămâne numai producţia şi attmci desigur că 
este mai puţină lume. 

Tov. Miron Constantinescu: Să nu reveniţi la nomadism. 
Tov. Luca: Era bine dacă se făceau barăci demontabile. 
Tov. Miron Constantinescu: Este vorba de a se construi un oraş nou. 
Tov. Vasilichi: Este nevoie de aceste construcţii pentru câţiva ani, cât durează 

furajul. 
Aş mai atrage atenţia asupra unor cheltuieli neprevăzute, care pot surveni în noul 

plan cincinal. Multora <li> se întâmplă să vină cu cheltuieli suplimentare pentru că nu se 
poate prevedea dinainte. Dacă în Oltenia vom găsi petrol mult, fără discuţie că se va pune 
problema să facem acolo rafinării sau conducte până la Bucureşti. Se vor ivi o serie de 
cheltuieli suplimentare care vor trebui ţinute în rezervă. 

Tov. Luca: Vorbeşti de economii şi poţi cere să se prevadă rezerve. Se prevăd 30% 
economii. 

Tov. Vasilichi: Ce economii se fac la conducte? În Oltenia va trebui să facem 
conducte sau dacă este o rezervă mare să ne facem rafinării, dar totuşi să fie prevăzută o 
rezervă, ca în cazul când se găseşte acolo petrol să putem ... 

Tov. Luca: Este acolo rezervă de bani dacă găseşti petrol. 
Tov. Vasilichi: Dar tuburile nu le facem în ţară. 
Tov. Luca: Şi la import se pot face economii. 
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Tov. Vasilichi: Planul este foarte bun şi îmi iau angajamentul să fac tot posibilul 
pentru a îndeplini planul până la sfărşitul anului, dacă nu la cărbunele brut, dar la cărbunele 
martă vom îndeplini planul. Vom avea un minus de 2% la petrol. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Propun să suspendăm şedinţa până mâine dimineaţa la ora 9. 

13.XII.1950, dimineapţ 
Tov. Ana: Continuăm şedinţa; are cuvântul tovarăşul Iordăchescu. 
Tov. lordăchescu: Tovarăşi, planul nostru cincinal, al cărui proiect s-a prezentat 

astăzi, reprezintă pentru Republica noastră nu numai o dată istorică cronologică dar şi o 
dată istorică principială. 

Marele Marx a spus într-una din lucrările sale că societatea omenească îşi începe 
adevărata sa istorie de la instaurarea socialismului; până atunci ea trăieşte în pre-istorie. Am 
putea spune deci că şi Republica noastră Populară îşi începe adevărata sa istorie de la 
planificare şi mai cu seamă de la planul despre care vorbim astăzi. Într-adevăr, planul acesta 
este o părticică din uriaşul plan pe care genialii Lenin şi Stalin l-au realizat cu atâta 
desăvârşire şi strălucire în Uniunea Sovietică. 

Planificare înseamnă de fapt transpunerea pe tărâm economic a principiului politic al 
dictaturii proletariatului; deci înseamnă luarea în mâini de către proletariat a destinelor sale, 
crearea istoriei sale proprii. Planul nostru corespunde acestei afirmaţii pentru că 

muncitorimea din RP .R a luat în mâini soarta sa şi a îndreptat guvernul său către 
socialism, neaşteptând cum fac falşii socialişti de dreapta ca socialismul să vină la ei, ci 
îndreaptă cu fennitate guvernul către socialism. 

Conducându-ne după legile marxiste ale concordanţei între forţele de producţie şi 
relaţiile de producţie, planul nostru corespunde perfect situaţiei forţelor sale de producţie în 
ţara noastră. Avem astăzi o situaţie asemănătoare cum avea Uniunea Sovietică acwn 20 de 
ani şi planul nostru a avut în vedere această situaţie a forţelor de producţie în ţara noastră şi 
a relaţiilor de producţie. Această situaţie o avem în urma cuceririi puterii politice de către 
proletariat, în urma instaurării dictaturii proletariatului la noi. 

Există astăzi la noi tm sector important socialist în industrie, unde este dominantă 
industria socialistă. Dar pe lângă acest sector socialist coexistă încă un sector important 
particular, în special în agricultură. De aceea, directiva pe care o stabileşte şi Planul este de 
a lichida în primii cinci ani care vin ultimele rămăşiţe ale sectorului particular în industrie, 
iar în agricultură şi comerţ de a înăspri îngrădirea acestor elemente. 

O caracteristică a planului nostru cincinal este şi marea noastră sforţare în sectorul 
industriei socialiste, tmde se acordă investiţii în proporţie de 67 ,6 % din totalul investiţiilor. 

A doua caracteristică sunt importantele sforţări spre lucrările de interes social şi 

cultural. Şi în adevăr se ptme astăzi problema creării convingerii socialiste, care în regimul 
burghez.o-moşieresc se făcea prin lupta proletariatului. Astăzi această convingere trebuie să 
rezulte în urma măsurilor de interes social şi cultural. Pentru aceasta se acordă în plan 
13,4% din investiţii. 

Realiz.ările în Uniunea Sovietică dovedesc puterea ştiinţifică a principiilor 
marxism-leninismului şi arată întregii lumi care vrea să mai trăiască şi să-şi continue 
existenţa că trebuie să-şi însuşească negreşit aceste principii, altfel în faţa omenirii stau 
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celelalte piam.ni pe care le face burghezia, piam.ni de război, de moarte, de subjugare a 
omenirii. Trebuie să constatăm că în momentul <în care> noi facem planuri de existenţă, de 
continuare a vieţii, de consolidare economică, cercurile imperialiste, imperialismul în 
general, preferă dezordine, preferă război şi moarte. Iar toate forţele lagărului păcii merg 
într-acolo să arate omenirii întregi că nu prin planuri de război se poate asigura existenţa 
societăţii omeneşti, ci numai prin planuri socialiste dau omenirii siguranţa de a-şi continua 
existenta. 

In ce priveşte particularităţile planului nostru cincinal, voi releva aici câteva 
chestiuni. Planul nostru cincinal mai tratează în mai multe locuri, de pildă, despre 
importanţa apelor în ţara noastră. Aşa, de exemplu, la pagina 4 se spune că se va pune 
accent pe utiliz.area cât mai completă şi raţională a cursurilor de apă. Aceasta în legătură cu 
energia Se mai vorbeşte încă despre importanţa apelor la agricultură, despre necesitatea 
irigaţiilor şi se mai vorbeşte despre apă la silvicultură. Apoi se mai vorbeşte de amenajarea 
cursurilor de apă în legătură cu comerţul şi navigaţia Prin unnare, o serie de domenii sunt 
interesate în această chestiune a apelor. Eu aş propune că toate aceste probleme în legătură 
cu apa să fie coordonate într-o singură mână, adică într-o singură organiz.aţie care să 
planifice şi să execute W1 regim unitar în acest domeniu. Eu am mai ridicat această 
problemă la plenara trecută, şi atunci tovarăşul Gheorghiu-Dej mi-a răspuns că în baza legii 
electrificării se creează o comisie de coordonare a tuturor chestiunilor legate de apă. Or, 
această lege a fost de acum definitivată, însă nu am văzut vorbindu-se de această comisie. 
Şi atWlci, în plenară trecută, eu şi alţi tovarăşi am făcut această propm1ere de a se crea o 
comisie sau un departament care să aibă puterea de a hotărî în această problemă, pentru că 
nu fiecare minister ar putea să facă faţă şi aceasta ar dăuna şi celorlalte ministere. Ridic 
această problemă fiind o problemă foarte importantă la noi, având în vedere imensele 
pagube pe care le produc inm1daţiile în domeniul pădurilor, al căilor de comunicaţie etc., 
mai ales unde există aceste torente de apă. Cred că este necesar ca de data aceasta să tratăm 
mai de-aproape problema apei. 

O altă chestiune pe care o tratează proiectul nostru de plan este o problemă foarte 
interesantă şi anume problema conducerii unice în întreprinderi. La pag. 38, punctul 11 se 
vorbeşte despre întărirea conducerii m1ice în întreprinderi şi lărgirea răspunderii personale a 
tuturor cadrelor din organizaţiile economice de stat şi cooperatiste. Punctul acesta este 
foarte bine venit, pentru că în adevăr în wiele întreprinderi mai cu seamă în unele instituţii 
principiul acesta al conducerii unice nu este îndeajuns aplicat Sunt instituţii de stat de mare 
însemnătate unde conducerea are foarte mult de furcă şi întâmpină mari greutăţi din partea 
personalului inferior mai cu seamă. Acest personal nu prea ascultă de directivele care se 
dau de către şeful instituţiei respective. Aceştia nu pot să facă nimic din cauza sindicatului 
şi personalului inferior, mai puţin educat 

Tov. Vasilichi: Ce propui, să scoatem sindicatul sau conducerea? 
Tov. lordăchescu: Propwi să fie o colaborare mai strânsă, o înţelegere mai mare, 

mai ales din partea organelor sindicale, însă nu poate să dispară nici sindicatul, nici direcţia 
Sunt vinovaţi câteodată şi directorii, dar şi sindicatele, care nu ţin seama de interesele 
instituţiei. Sunt instituţii care suferă foarte mult din cauza lipsei concursului din partea 
sindicatelor. 
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O altă chestiW1e despre care se vorbeşte foarte mult aici, şi care ne interesează foarte 
mult, este calitatea producţiei noastre. Or, în cadrul întrecerilor se dă o atenţie mai mare 
cantităţii decât calităţii producţiei. Este adevărat că partidul şi guvernul nostru au stăruit de 
nenumărate ori ca aceste două particularităţi ale planului nostru să coexiste totdeaW1a, atât 
în ce priveşte cantitatea, cât şi calitatea. S-a insistat totdeauna ca premierile care se fac în 
cadrul întrecerilor să aibă la bază atât criteriul calităţii, cât şi <al> cantităţii. Cu toate acestea, 
nu se respectă aceste recomandări şi se dă preferinţă cantităţii faţă de calitate. Proiectul 
nostru de plan vorbeşte în diferite locuri despre insistenţa care trebuie depusă în ce priveşte 
calitatea Aş propW1e însă ca la pagina 37 pW1ctul d), W1de se spW1e că se va organiza şi 
îndruma controlul permanent şi sistematic în scopul asigurării îndeplirurii planului, să se 
scrie,, ... în scopul îndeplirurii lui atât din pW1ct de vedere cantitativ cât şi calitativ". Cred 
că este necesar ca în această lege supremă economică a noastră să se stăruie în special 
asupra calităţii. 

Tovarăşii mai cred că trebuie să se introducă în partea introductivă a planului nostru 
şi anume în partea Wlde se constată că graţie forţelor mW1citoare am ajuns să creăm condiţii 
pentru planificare, să se menţioneze şi chestiW1ea mWlcii volW1tare. Şi anume la pagina 2 
aliniatul 2, W1de se vorbeşte de creşterea conştiinţei politice a clasei mW1citoare, de măsurile 
organizatorice luate de către partid şi guvern, de experienţa câştigată în cursul celor doi ani 
de plan care au creat condiţiile necesare pentru trecerea la planul cincinal, să se pomenească 
aici şi de mWlca volW1tară, care într-adevăr la început a creat primele condiţii pentru 
trecerea la planificare. Astfel, în continuarea acestui aliniat, să se adauge că şi mWlca 
volW1tară a creat condiţiile. Şi acolo W1de se vorbeşte, la pagina 37, aliniat c) despre 
întrecerile socialiste care SW1t sufletul planificării, ar fi bine să se adauge acest pasaj: pentru 
a reînsufleţi şi mai mult întrecerile socialiste, aş propW1e ca, odată cu planul, Secretariatul 
partidului să lanseze W1 apel către mWlcitorime pentru însufleţirea întrecerilor socialiste. 
Acest lucru s-a făcut în UniW1ea Sovietică în 1929 de către Conferinţa XVI a Partidului 
Bolşevic în pragul aplicării primului plan cincinal. Îmi daţi voie să citesc W1 pasaj din acest 
apel, foarte caracteristic: ,,Întrecerile şi planul cincinal sunt indisolubil legate între ele. 
Îndeplinirea acestor sarcini de către proletariatul din UniW1ea Sovietică înseamnă că nu se 
poate desfăşura fără ofensiva duşmanului de clasă al dictaturii proletariatului. Partidul 
cheamă tot proletariatul, pe toţi oamenii mW1cii de la oraşe şi sate la lupta pentru realizarea 
sarcinilor." 

Trebuie să urăm în primul rând planului cincinal toate şansele şi crearea condiţiilor 
necesare pentru îndeplinirea lui, precum şi lichidarea definitivă a tuturor categoriilor de 
exploatatori, a tuturor urmelor de exploatare care mai există, astfel încât al doilea plan 
cincinal să poată lichida complet capitalismul în Republica noastră Populară. 

Tov. Ceauş~cu: Tovarăşi, planul cincinal pW1e sarcini deosebit de mari în toate 
domeniile de activitate. 

Eu aş vrea să mă opresc asupra Wlei sarcini puse în domeniul agricol. Deşi într-o 
formă scurtă, planul pW1e sarcini ca la sfărşitul planului cincinal în agricultura noastră să 
predomine sectorul socialist, dar aceasta cere o atenţie deosebită mai ales dacă ţinem seama 
de experienţa primului an în mW1ca de organizare a gospodăriilor colective, W1de am 
obţinut o serie de succese însemnate, dar am avut şi o serie de lipsuri. Realizarea acestor 
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sarcini, ca o sută de mii de gospodării ţ.arăneşti individuale să se W1ească în gospodării 
colective, a însemnat o muncă deosebit de importantă a întregului nostru partid 

Aceasta va însemna că va trebui W1 sprijin uriaş şi pennanent şi o atenţie mult mai 
mare în acest domeniu decât s-a dat până acwn. Cred că în această privinţă ar trebui 
prevăzut în lege - ceea ce este prevăzut în raport - că statul va da credite de 29 miliarde, 
tocmai pentru a arăta ajutorul pe care statul îl dă ţărănimii muncitoare, care este hotărâtă să 
meargă pe drumul colectivizării. Al doilea, legat de aceasta, cred că este nevoie să se 
întărească mW1ca în sectorul agricol. Trebuie să se dea un ajutor mai eficace, întrucât cred 
că în această privinţă există o lipsă în munca noastră. În al treilea rând, cred că dacă se 
vorbeşte de birocraţie este cazul să se pună sarcini de a reduce numărul :funcţionarilor, 
pentru că în general avem prea mulţi :funcţionari şi încă există tendinţa de a umfla numărul 
lor şi nu de a-l reduce. 1n al patrulea rând, deşi se vorbeşte în general de ridicarea 
specialiştilor, ar trebui pus şi în lege ca sarcină pentru toţi care lucrează în domeniul 
economic de a-şi însuşi mai multe CW1oştinţe pentru a fi în stare să stApânească domeniul în 
care lucrează. Avem foarte mulţi activişti de partid care stau sub influenţa tehnicienilor, de 
multe ori duşmani, dar care ştiu să vorbească fiumos, să pună mai bine problemele şi astfel 
reuşesc să saboteze mW1ca noastră. Trebuie deci pusă ca o sarcină în plan ca, în cel mai 
scurt timp, toţi acei tovarăşi care ocupă posturi de răspW1dere - în domeniul economic, în 
toate domeniile aparatului de stat, să-şi însuşească CW1oştinţele necesare. În această privinţă 
trebuie luate măsuri şi din partea Comitetului Central. 

În fine, cred că în lege şi în raport este o lipsă, după cât îmi dau eu seama, că nu se 
vorbeşte nici un cuvânt despre sarcinile care revin partidului în realizarea unui asemenea 
uriaş plan de stat. Acest lucru nu poate fi făcut fără mobilizarea întregului partid, fără a se 
pWle sarcini tuturor membrilor de partid De aceea, propun ca Plenara noastră să elaboreze 
o rez.oluţie sau hotărâre în care să se traseze precis sarcini organizaţiilor de partid în 
realizarea acestui plan. 

Al doilea, să se pllllă sarcini care vor reveni organizaţiei de masă. 
Şi în al treilea rând, să se prevadă sarcini pentru Sfaturile Populare. Am făcut alegeri, 

avem W1 aparat nou de stat, dar în plan şi în raport nu se vorbeşte nimic despre sarcinile 
care revin acestui aparat nou, şi fără de care nu poate fi realizat planul. Fără mobilizarea 
Sfaturilor Populare nu vom putea reali7.a planul. Consider deci că este necesar ca şi în plan 
şi în rez.oluţie să se pllllă acest lucru. 

Tov. Suder: Tovarăşi, nu vreau să repet importanţa pe care o are acest plan, vreau să 
ating problemele care mă interesează mai mult 

După 7 luni de când sllllt în armată, am avut ocazia acuma, cu campania alegerilor, 
să plec în V alea Jiului şi acolo mi-am dat seama că problema mineritului trebuie să fie 
privită altfel decât este privită în plan. 

În Valea Jiului s-a realizat în cursul anului acesta numai 75-85% din plan. În 
proiectul de plan se arată că, în cursul planului cincinal, mecanizarea în domeniul 
mineritului va fi sporită cu 77%. Se arată că în 1951 producţia va fi mărită cu 25% peste 
cele 10 mii tone care se fac astăzi în Valea Jiului. Dacă ne gândim că în 1947 partidul a 
lansat un apel pentru ridicarea randamentului în domeniul mineritului şi dacă în urma 
acestui apel am avut anumite succese în 1949, ajungându-se de la 680 în cursul anului 1949 
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de la 680 la 960, ca astăzi să fim iar la 620 şi dacă adăugăm procentajul prevăzut în 
proiectul de plan la cele 620 tone pe cap de om vom atinge abia 680 tone pe cap de om. 
Aceasta va însemna nemulţwniri în sânul minerilor, pentru că nu vor putea în felul acesta 
realiza câştiguri destul de mari. Dacă nu vom putea ajuta creşterea randamentului, va 
rămâne şi preţul de cost acelaşi, cheltuielile pentru fiecare tonă neputându-se reduce. Vom 
ajunge acolo ca muncitorii mineri să nu poată obţine salariu mai mare decât muncitorii din 
celelalte întreprinderi. Deci ridic încă o dată problema pe care am ridicat-o la şedinţa mai 
restrânsă, să facem ceva pentru recompensarea acestor muncitori. Avem astăzi situaţia că la 
16.000 muncitori nu avem decât 3000 muncitori calificaţi. Deci, pe lângă fiecare muncitor 
calificat se dau cinci oameni necalificaţi din surplusul contingentelor. 

Sunt oameni care nu sunt interesaţi să dea randament mai mare. Nu rămân acolo 
decât 2 ani de zile şi după ce termină milităria pleacă. Poate vor rămâne 15-200/o din ei. 
Deci în felul acesta este exclus să creăm o bază de mineri calificaţi, băştinaşi. Tovarăşul 
Florescu şi-a luat angajamentul şi cred că este momentul s-o facă - ca U.T.M. să ia măsuri 
serioase pentru a ne ajuta în V alea Jiului, să creăm cadre care sunt stabile şi care au timp să 
se califice. Nu cum este cazul acuma, unde pe lângă un muncitor calificat lucrează cinci 
necalificaţi şi care pleacă după 2 ani de zile. Acel calificat în asemenea condiţii nu poate să 
fixeze o nonnă pentru întreaga echipă. El este interesat să scoată nonne înalte, dar cu aceşti 
oameni nu pot s-o facă şi din cauza aceasta se ridică o serie de nemulţwniri. Trebuie luate 
măsuri în această privinţă odată cu aplicarea planului cincinal, să se deschidă porţile larg în 
această ramură de producţie. Aceasta cu atât mai mult că acum vor începe lucrări mari în 
toate colţurile ţării şi vom fi expuşi situaţiei ca muncitorii să nu vrea să plece în Valea Jiului 
din moment ce găsesc de lucru pe loc. De aceea, se impune ca oamenii de acolo să fie 
cointeresaţi. 

În ce priveşte respectarea indicatorilor în legătură cu încadrarea oamenilor, am mai 
ridicat această problemă şi tovarăşul Luca a atras atenţia asupra lipsurilor în această 
privinţă. Nu este întâmplător că avem o serie de instituţii şi întreprinderi unde oamenii au 
fost încadraţi fără a se ţine cont de dispoziţiunile cu privire la încadrare. Nu există un 
program confonn căruia să se supravegheze încadrarea oamenilor după indicatorii tarifari. 
Organizaţiile sindicale şi de partid n-au dus o muncă cum (sic!) trebuie şi astăzi sunt unele 
întreprinderi unde sunt salarii umflate, pentru că suntem încă pătrunşi de această indolenţă 
că este treaba numai a administraţiei şi nu s-au luat măsuri pentru încadrarea justă. Ar trebui 
stabilite condiţiuni de control. 

Tov. Luca: Controlul din partea ministerului s-a stabilit S-a cerut Ministerului 
Sănătăţii să reducă salariile la 5000 funcţionari încadraţi greşit Deci controlul există, se ştie 
unde s-au făcut încadrări greşite, numai că ar trebui daţi în judecată acei care au făcut acest 
lucru şi pedepsiţi oamenii care calcă disciplina de stat. 

Tov. Suder: Nu vom putea realiz.a, dacă nu vom înfiinţa pe lângă C.G.M. un organ, 
sau pe lângă un alt minister, care să fie anunţat atunci când nu se respectă dispoziţiile 
guvernului şi partidului. 

Am vorbit cu muncitori care mi-au arătat că în ultimul timp au câştigat 6800 - 5500 
lei. Eu pun problema că omul nu poate produce norma respectivă din cauza motivelor <pe> 
care le-am explicat 
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Tov. Luca: Sau din cauză că de Sfănta Varvara au lipsit 900 muncitori. 
Tov. Vasilichi: Au lipsit 1.170, nwnai în Valea Jiului! 
Tov. Gheorghiu: Ghiţă are statistica exactă. Tu te ocupi de statistică? 
Tov. V asilichi: Fără statistică nu se poate. 
Tov. Suder: Această situaţie nu poate merge mai departe şi trebuie revizuită. Dacă 

dăm 4200 lei pe lună unei femei care curăţă într-un birou cald, nu putem compara situaţia ei 
cu a unui muncitor care intră la 250 m sub pământ şi este expus la fiecare moment să fie 
omorât. Trebuie luate măsuri şi văzut de ce nu poate să-şi atingă nonna După hotărârea 
Consiliului de Miniştri şi partiduluj, ca să putem încuraja muncitorii mineri, în luna 
respectivă, când trebuia plătit procentajul de depăşire în Lupeni, din 100 de echipe au ajuns 
49 de echipe sub normă. Aceasta nu e întâmplător. Dacă eu azi am început să-mi ridic 
norma şi când vine guvernul în ajutor, de unde înainte depăşiseră norma şi primiseră un 
procent în plus, în a doua lună în întreaga exploatare minieră să ajungă cu 48% scădere sub 
normă, aceasta nu e întâmplător. No~ după toate acestea, am văzut că în V alea Jiului s-a 
creat un spirit anti-sovietic şi acest lucru nu se poate tolera. Secretarul organizaţiei spune 
deschis că guvernul cu o mână dă şi cu două ia 

Eu cred că, în această privinţă. C.G.M.-ul şi C.C.-ul trebuie să fonneze o comisie 
care să meargă să spargă acest buboi acolo, să se remedieze odată pentru totdeauna situaţia 
în V alea Jiului. 

Tov. Gheorghiu: Adică să se studieze cauzele care duc la situaţia care ai arătat-o. 
Tov. Suder: Nu poate fi tolerată mai departe. În altă privinţă. vreau să arăt că dacă 

am preconizat un plan şi vom ajunge să mecanizăm industria minieră, eu sunt de acord cu 
problema respectivă, dar vreau să atrag atenţia că în anul 1951, când nu va fi mecanizat, şi 
când pretinde să mărim de la 8500 tone, cât se dă realmente azi în Valea Jiului, la 12.500 
tone, adică cu 5000 tone în plus, aceasta este o problemă extrem de serioasă. Dacă 

rămânem cu randamentul de 620 vagoane pe cap de om, înseamnă că trebuie să mărim 
cifra oamenilor de la 16.000 la 32.000 şi nu vom putea avea loc unde să-i plasăm. Noi 
trebuie să tindem pentru ridicarea randamentului de la 620, la 1 OOO şi 1200 vagoane, şi 

nwnai atunci vom putea atinge scopul dorit 
Eu pentru aceasta am luat cuvântul, să se fonneze o comisie pentru studierea acestei 

probleme. Cu planul sunt de acord şi sunt convins că se va realiza, pentru că este 1ll1 plan 
făcut de partidul nostru. 

Tov. Ana: Tovarăşul Moghioroş cere cuvântul într-o scurtă precizare. 
Tov. Mogbioroş: Tovarăşul Suder a afinnat că muncitorii din Valea Jiului sunt 

anti-sovietici. Eu cred că e complect greşit. 
V oei: N-a spus aşa. 
Tov. Moghioroş: Tovarăşul a precizat că există tendinţe antisovietice. 
Tov. Suder: lată ce vreau să spllll: după cwn a fost şi în 1946 şi 1947, oamenii sunt 

aşa cwn îi cunoaşteţi, sunt oameni care în orice moment pot fi scoşi la baricade şi să-şi dea 
sângele pentru partid şi patrie. Dar există o nemulţumire şi o framântare adâncă din cauza 
lipsei acestui control. 

Tov. Gheorghiu: Există. 
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Tov. Moghioroş: Este adevărat că există frământare, însă muncitorii mineri în 
general sunt alături de partidul nostru, alături de regimul nostru de democraţie populară şi 
sunt alături de Uniunea Sovietică, pentru Uniunea Sovietică. Tovarăşe, dwnneata ştii foarte 
bine, atunci când frontul a fost încă la Arad, când am cerut muncitorilor să coboare în mine 
cu 2-3 cartofi, au făcut treaba aceasta şi o fac şi azi. Avem acolo oameni minunaţi, dar 
cauza frământărilor este că n-avem conducere de partid aşa cum trebuie, n-avem sindicate, 
n-avem gospodari politici aşa cum trebuie. 

Voci: Aşa este. 
Tov. Moghioroş: Trebuie pusă ordine în gospodăria noastră. Noi n-am reuşit încă să 

imprimăm în conştiinţa maselor, ca să considere această mare întreprindere ca o gospodărie 
a lor. După felul cum gospodăresc aşa, este şi câştigul lor. Acum, când pornim la această 
treabă, 90% din neajunsuri, greşeli şi lipsuri pot fi la faţa locului lichidate cu ajutorul 
minerilor, dar trebuie să avem metode de atragere în gospodărire a sute şi mii de mineri şi a 
lua atitudine împotriva acestei tendinţe oportuniste, codiste, care există în Valea Jiului şi din 
partea tovarăşilor care, aşa cum a arătat tovarăşul Suder, au spus că guvernul dă cu o mână 
şi cu alta ia Este drept că sunt o serie de cauze obiective care pot fi înlăturate şi nu-i ciracul 
aşa de negru cum se spune. 

Tov. Ana: Are cuvântul tovarăşul DrăgoesclL 
Tov. P. Drăgoescu: Tovarăşi, am rămas adânc impresionat de grandiosul plan 

expus de tovarăşul Miron. Aderăm din tot sufletul la acest plan şi vom lupta fiecare în 
sectorul lui de activitate pentru îndeplinirea şi depăşirea lui. Nici un sector al vieţii 

economice, culturale şi al asistenţei sociale nu a fost scăpat din vedere şi în unele din aceste 
sectoare s-au făcut şi se vor face progrese importante. 

Numai că eu cred că s-ar mai putea ridica o problemă neînsemnată în aparenţă, dar 
cu efecte foarte serioase în ceea ce priveşte pregătirea ştiinţifică a cadrelor. Este vorba de 
materialul didactic. Este drept că această problemă a fost menţionată în raport, dar nu mai 
apare nici ca valoare, nici ca organizare, în proiectul de lege şi în anexă. Când vorbesc de 
material didactic nu mă refer la manuale. Problema manualelor a fost în bună parte 
soluţionată. Şi apoi, din manuale un elev nu-şi poate însuşi ştiinţa. Găseşte acolo teoria, 
principiile, găseşte ilustrări, însă aceste teorii şi principii şi le însuşeşte pe dinafară şi nu se 
imprimă în conştiinţa lui. Nu se poate însuşi ştiinţa decât prin îmbinarea teoriei cu practica, 
decât prin verificarea şi mânuirea legilor naturii, prin experienţe de laborator. Materiale ca 
hărţi, globuri, planşe, tablouri, aparate de laborator pentru experienţe sunt o completare 
necesară şi aproape obligatorie a manualelor. Puiul de ţăran sau puiul de muncitor care va 
avea în mâini un voltmetru, un ampermetru, o bobină de inducţie, şi va swprinde tainele 
naturii sau le va mânui, va deveni prin aceasta un mai hotărât adept al ştiinţei şi un şi mai 
hotărât constructor al socialismului. 

Nevoia de materiale didactice generale a ajuns la un astfel de grad de acuitate, încât 
orice profesor se prezintă să ceară material didactic, vrea aproape cu forţa să-l capete, atât 
este de necesar. Atât numai că nu se găseşte. 

Nici o întreprindere de stat nu-l fabrică, nici o întreprindere comercială nu-l pune în 
circulaţie până la locurile cele mai îndepărate, ca el să ajungă în mâinile elevilor. 
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Ministerul Învăţământului Public are un mic atelier cu vreo câţiva lucrători, care 
lucreaz.ă într-un local impropriu, atât de impopriu încât, de pildă, o scândură mai lungă ca 
să fie dată la circular, trebuie să treacă printr-o gamă în perete ca să fie scoasă afară. 
Lucrează într-un local impropriu şi cu maşini învechite. La acest atelier lipsesc cele mai 
importante secţii: secţia elctricităţii şi optica Tot ce poate face acest atelier sunt 2000 
colecţii pe an, din care trag şi cele 16.000 de şcoli ale Ministerului Învăţământului Public, şi 
şcolile Ministerului de Finanţe, şi şcolile Ministerului Metalurgiei, şi şcolile Ministerului 
M1mcii, şi ale Forţelor Annate, ale Ministerului de Interne şi şcolile profesionale şi cele de 
calificare, şi 1meori şi şcolile de partid. O asemenea producţie, şi cu ceea ce se mai comandă 
şi la alte întreprinderi, comenzi care suferă de faptul că întreprinderile având specificul lor 
nu se ocupă de comenzile Ministerului Învăţământului Public, de comenzile de material 
didactic, le lasă de multe ori să intre în goluri de producţie şi de multe ori sunt întârziate. De 
aceea, tovarăşi, mă aşteptam să găsesc în plan că este vorba şi de 1ll1 proiect de uzină de 
materiale didactice. Desigur că, în ansamblul problemelor care se pun în acest plan cincinal, 
este o cutezanţă să ai pretenţia să ai şi o uzină de material didactic. 

Totuşi, tovarăşi, eu ridic această problemă, o exprim ca doleanţă şi poate că în cursul 
des~urării planului se va găsi o posibilitate să putem avea şi această uzină. În orice caz., 
tovarăşi, eu fac o prop1mere organmttorică: ar fi bine ca toate fondurile de material didactic 
de la celelalte ministere, împreună cu fondul de la Ministerul Învăţământului, să fonneze 1ll1 

fond com1m, şi cu acest fond comun să se facă comenzi masive la diferite întreprinderi de 
stat, cărora să le fie categoric dat să fabrice acest material didactic. Cred că numai în felul 
acesta vom putea reuşi să înfrângem marea lipsă de material didactic şi să ajungem să 
creăm cadre bine pregătite, mai ales pentru îndeplinirea planului cincinal. 

Tov. Ana: Tovarăşi, dacă se poate să ne mai strângem ca până la <Ora> 2 să 
tenninăm plenara. Are cuvântul tovarăşul Răutu. 

Tov. Leonte Răutu: Tovarăşi, eu găsesc că e justă aprecierea din partea 
introductivă a raportului, unde se arată că planul cincinal este un plan de construire a 
bazelor socialismului din ţara noastră. 

Într-adevăr, odată cu atingerea obiectivelor fixate de acest plan, adică cu o întărire 
mare a industriei socialiste, cu transformarea sectorului socialist în agricultură ca un sector 
dominant, şi transformarea în sector dominant şi a sectorului socialist în comerţ, vom putea 
splDle că am construit haz.ele socialismului în ţara noastră. Şi aceasta este, după mine, 
însemnătatea esenţială a planului cincinal pe care-l discutăm acum. Noi putem spune ffiră 
exagerare că este vorba de o etapă nouă şi foarte importantă în revoluţia socialistă din ţara 
noastră. Cred că în acest sens vor trebui lămuriţi şi membrii noştri de partid, oamenii muncii 
din ţara noastră, ca să-i ajutăm să vadă deosebirea între cele două planuri anuale care au fost 
de fapt planuri de pregătire la trecerea la o planificare de ansamblu a economiei noastre 
socialiste şi planul acesta cincinal, un plan care începe să transforme planificarea în legea de 
baz.ă a întregii noastre economii. 

Fără îndoială că şi aci, ca şi în ce priveşte planul de electrificare, trebuie subliniată 
însemnătatea mare internaţională pe care o are acest plan, ca o demonstraţie a politicii de 
pace a poporului nostru şi ca o demonstraţie a capacităţii sale de a apăra pacea Măsurile cu 
caracter economic, social, cultural care sunt preconmrte în acest plan vor duce la o serioasă 
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întărire a capacităpi de apărare a ţării noastre şi, prin aceasta, însuşi planul constituie Wl 

factor de pace. 
Tovarăşul Sta.lin pe vremuri arăta că şi împrejurările intemaponale detennină o 

rapidă dezvoltare economică şi culturală a Unitmii Sovietice. El spwiea: ,,Noi deocamdată 
Slllltem o ţară înapoiată, iar cei înapoiaµ sunt bătuµ. Uniunea Sovietică de mult a depăşit 
această fază Noi avem acest obiectiv în faţa noastră, de a ne transfonna într-o ţară în multe 
privinţe avansată, cu o capacitate sporită de apărare". 

Trebuie să spun, tovarăşi, că în străinătate, în propaganda duşmăoasă, se observă o 
anumită derută în legătură cu reali.zările noastre din ultima vreme şi cu planificările pe care 
le-am adoptat. Fără îndoială şi acum caută să răspândească o serie de zvonuri mincinoase 
despre noi, dar ei spun aşa: ,,Orice ar face comuniştii, tot ne sunt duşmani!" Aceasta este o 
recunoaştere a faptului că facem mult! 

Tov. Luca: Şi facem ceva bun. 
Tov. Răutu: Această nouă orientare a propagandei imperialiste este o mare 

consolare pentru noi, pentru că ei se gândesc că oamenii muncii nu mai pot fi amăgiµ 
spunându-li-se că comuniştii (sic!) nu fac treabă, nu se µn de obligaţii. 

Planul Cincinal cere - şi acest lucru se arată în raport - mari eforturi din partea 
oamenilor muncii. Întrecerea socialistă va avea de jucat un rol foarte mare în îndeplinirea 
planului. Noi avem în această privinţă o mică discuµe nepublică cu C.G.M. Părerea mea 
este că, până acum, C.G.M. şi sindicatele noastre încă n-au abordat în mod destul de 
temeinic problema întrecerii socialiste, că până acum conducerea C.G.M. n-a dat încă 
dovadă de destulă iniµativă în acest domeniu, că nu prea cunoaştem acµuni mari, de lungă 
durată, în jurul wiei probleme economice concrete pe care s-o ducă C.G.M-ul. Şi eu socot 
că în această privinţă C.G.M-ul ar avea foarte multe de făcut. Dacă am lua o singură 
chestiune, risipa: se prevăd economii de sute de miliarde din reducerea preţului de cost, 
ceea ce înseamnă că reducerea preţului de cost numai cu 1 % ne poate aduce economii de 
cinci miliarde, ne putem da seama ce importanţă economică ar avea o bwiă organiz:are a 
întrecerii socialiste, de exemplu în jurul problemei reducerii preţului de cost 

O altă problemă care a fost tratată în raport este problema disciplinei muncii. În 
timpul campaniei electorale am luat cuvântul în faţa mwicitorilor dintr-o întreprindere. 
Acolo, o mwicitoare, pentru a lăuda regimul, a spus: ,,Tovarăşi, înainte vreme dacă veneam 
la fabrică şi mi se întâmpla să întârzii 1 O minute, imediat mă amenda Acum când vin, mă 
duc la portar şi îi explic de ce am întârziat, şi el mă lasă să intru!" 

Aceasta nu-i o laudă adusă regimului nostru, aceasta dovedeşte că n-am reuşit să 
educăm oamenii muncii în spiritul disciplinei muncii, să le arătăm ce pierdere extraordinară 
înseamnă aceste 1 O minute întârziate, şi nu numai aceasta, ci şi lipsuri de zile întregi care 
aduc pagube mari. 

Organizapile de partid, propaganda de partid, sindicatele noastre să ducă o muncă 
mare. Aici este o mare rezervă de economie pentru depăşirea planului. 

Aş avea de tăcut câteva observaţii la textul raportului. Sunt de acord cu tovarăşul 
Ceauşescu că, întrucât acest raport a fost prezentat şedinţei Plenare a Comitetului Central, 
trebuia să arătăm care Sllllt sarcinile organizaţiilor de partid Nimeni să nu-şi închipuie că 
vom realiza acest plan dacă nu vom reuşi să mobilizăm în această muncă şi organizaţiile de 
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partid şi organi.zaşiile de bază. Aceasta este o problemă politică cu repercusiuni economice 
foarte mari. 

Trebuie luate o serie de măsuri care să dea putinţă organizaţiilor de partid să 
conducă munca de realiz.are a planului mult mai bine decât înainte. Raionarea, crearea unui 
aparat de partid mai mare, pe secţii speciale, toate aceste schimbări în structura 

organizaţiilor de partid şi a aparatului lor, uşurează organiz.aţiilor de partid munca de a 
interveni zilnic şi operativ în problemele de producţie, de a obţine o serie de îmbunătăţiri. 

Organizaţiile de partid trebuie să dea dovadă de o mare îndrăzneală. În Uniunea 
Sovietică era răspândită mişcarea contra-plamlui, când oamenii cereau depăşiri ce nu erau 
prevăzute în plan, descoperind o mulţime de posibilităţi de scădere a preţurilor, de 
valorificarea deşeurilor ş.a. 

A doua observaţie se referă la problema alegerilor. Trebuie spus că una din laturile 
pozitive în campania alegerilor este că marea masă de muncitori şi-a dat votul pentru Planul 
Cincinal, pentru Electrificare. Tovarăşul S .. : a povestit că, fără a fi aranjat acest lucru, mulţi 
muncitori au depus în mâinile comisiei de votare obligaţii scrise de mărirea producţiei. Deci 
oamenii au înţeles să lege aceasta cu lupta pentru Planul Cincinal, cu lupta pentru 
electrificare. Acelaşi lucru se poate spune şi despre Sfaturi. Ele vor avea de jucat un rol 
deosebit de mare în aplicarea planului cincinal, în transfonnarea socialistă a agriculturii. 
Avem Sfaturi comunale, avem sfaturi raionale, care vor putea fi factori activi în înfăptuirea 
obiectivelor fixate de plan, de a ridica procentul de participare a gospodăriilor colective la 
economia ţării şi acest lucru trebuia mult mai mult subliniat 

Totodată trebuie să spun că în dosul iniţiativelor Sfaturilor Populare mai stau o serie 
de oprelişti. Ştiu că am fi putut realiz.a mult mai multe lucruri cu mijloace locale, dacă n-ar 
fi existat aceste oprelişti. Noi am fi realiz.at o serie de şcoli, dar construcţiile existente nu au 
acoperiş, suntem în pericol ca aceste construcţii să se distrugă în timpul iernii. Trebuie 
create condiţiile materiale în cadrul disciplinei de stat, ca Sfaturile Populare să-şi poată 
desfăşura iniţiativele. 

În ce priveşte capitolul cheltuielilor şi investiţiilor cu caracter social şi cultural, nu 
avem în această privinţă revendicări suplimentare, dimpotrivă, socotim că planul oglindeşte 
grija specială a partidului pentru problemele de cultură. Trebuie să spun că aceste cheltuieli 
în nici un caz nu trebuie socotite excesive, pentru că avem o moştenire mai grea ca în orice 
domeniu. 

Tovarăşul Doncea a ridicat problema televiziunii. Este un fapt că la sfărşitul planului 
cincinal în Cehoslovacia, în Ungaria vor avea televiziune proprie, pe când la noi, nu. Ceea 
ce se face prin acest plan cincinal va fi mult, dar sunt lucruri neapărat necesare. Ceea ce este 
prevăzut în planul cincinal pe linia culturii este absolut necesar. 

Tov. Gheorghiu: Poate mai găsim în cursul cincinalului unele lucruri. 
Tov. Răutu: În mod deosebit trebuie să spun: că este importantă crearea haz.ei 

materiale pentru dezvoltarea mijloacelor depăşite a culturii. Situaţia noastră în domeniul 
teatrului şi a operei, în domeniul cadrelor, este grea pentru că lipseşte haz.a materială de 
activitate a ei. Avem mulţi buni cântăreţi, artişti, regizori, dar nu avem haz.a materială 

• Lipsă în text. 
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pentru activitatea lor şi acest capitol este cel mai important în domeniul culrural al planului 
cincinal. 

Fără îndoială că planul cincinal va pune în faţa membrilor de partid, a activiştilor de 
partid care lucrează pe tărâmul culturii o serie de sarcini noi. Vreau să subliniez că o sarcină 
deosebit de importantă este problema unei mai strânse legări a activităţii ştiinţifice din ţara 
noastră cu mWlca practică de înffiptuire a planului cincinal. Delegaţia de academicieni care 
a fost în UniW1ea Sovietică a stat de vorbă cu preşedintele Academiei Sovietice, care a 
declarat că ei aleg problemele care au legătură nemijlocită cu realizarea planului cincinal. În 
acest sens trebuie reconstruită activitatea Academiei şi a tuturor institutelor de cultură din 
ţara noastră. 

Tov. Voitec: Raportul temeinic care prezintă primul nostru plan cincinal subliniaz.ă, 
între altele, că una din sarcinile fimdamentale pentru construirea bazelor economice ale 
socialismului este îmbunătăţirea schimbului între sat şi oraş, este dezvoltarea circulaţiei 
mărfurilor. Cum cooperaţia are o pondere importantă în ceea ce priveşte · circulaţia 
mărfurilor şi schimbul între sat şi oraş, socot că trebuie să arăt unele dificultăţi, cu propW1eri 
de îmbW1ătăţire a muncii. 

În istoricul său plan cooperatist, Lenin a fixat că forma cea mai potrivită pentru 
dezvoltarea schimbului între sat şi oraş este cooperaţia Tovarăşul Stalin a precizat mai 
târziu care sunt cărăruirile, cum spune dânsul, pe care să se poată realiza acest plan: 
diferitele forme de cooperaţie. 

Rezoluţia din 3-5 martie a Plenarei Comitetului Central a stabilit linia de 
reorganizare şi a cooperaţiei noastre. Cu toate deficienţele, cu toate lipsurile şi întârzierile 
organizatorice care mai există în cooperaţie, după reorganizarea cooperaţiei, avem astăzi o 
vastă reţea de unităţi cooperatiste, s-a schimbat faţa mişcării cooperatiste cu cele peste 5000 
de unităţi cooperatiste săteşti şi orăşeneşti. De unde anul trecut pătnmdeau la sate mărfuri 
de 2-3 miliarde, s-a izbutit ca, până la finele anului 1949, în circulaţia mărfurilor din 
cooperaţie să se ridice valoarea mărfurilor la aproape 40 de miliarde. În loc de I 0%, cât s-a 
scos din mediul rural, s-a reuşit să se scoată W1 procent de aproape 25%, cu toate greutăţile 
care sunt, pentru că sunt foarte multe greutăţi. Multe organizaţii tratează încă cooperaţia 
(sic!) ca pe o simplă dugheană, ignorând importanţa sa în procesul circulaţiei mărfurilor. 
Sunt greutăţi pentru că nu este încheiat încă W1 contract general între comerţul cooperatist şi 
industrie, de aceea ne trezim în plină iarnă că în prăvăliile cooperatiste apare stambă, iar 
vara apare barchet, sau iarna încălţăminte uşoară, iar încălţămintea grea apare vara 

În felul acesta, fondwile sunt mobilizate şi schimburile nu se pot realiza Va trebui 
ca la începutul primului plan cincinal să încheiem cu industria acest contract general, 
urmând ca Uniunile raionale să încheie contractele de amănW1t Nu există o înţelegere din 
partea Sfaturilor Populare, ba chiar din partea partidului. Noi lucrăm cu oameni simpli. Am 
înlăturat din conducerea ·cooperativelor elementele chiabureşti. Au mai rămas elemente 
duşmănoase. Am băgat oameni simpli, care pentru prima oară învaţă meşteşugul negoţului 
şi după ce învaţă acest meşteşug, după W1 an de zile, omul este luat şi trimis în altă muncă şi 
în felul acesta se înfrânge şi democraţia cooperatistă, care trebuie să fie o realitate pentru 
înlesnirea marilor sarcini. În felul acesta este păgubită activitatea cooperaţiei. 
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Noi am izbutit cu aceşti oameni simpli, pe care i-am băgat în cooperative, să facem 
să existe o disciplină financiară, să învăţăm pe oameni cu sprijinul pennanent al 
Ministerului de Finanţe şi al Băncii de Stat, să existe o disciplină financiară, dar dacă 
oamenii swit schimbaţi, ne trezim cu goluri în gestiune şi aceasta poate periclita însăşi 
starea financiară a mişcării cooperatiste. 

Sfaturile Populare nu acordă cuvenitul sprijin. Cooperaţia nu este izolată de viaţa 
comunei, de viaţa satului. Cwn să valorificăm produsele ţărăneşti, când Comitetul 
Provizoriu interzice ţăranului să aducă la cooperativă produsele sale? Noi nu facem trocul 
pe care îl fac chiaburii, pe care îl fac speculanţii. În Moldova vin cu căruţe de porumb să ia 
brânză etc. Se face schimb direct între ţăran şi speculant Noi spunem ţăranului: ,,Clasa 
muncitoare fabrică mărfuri din belşug, le dăm la preţul de stat. Adu-ne produsele d-tale, nu 
pe baz.ă de troc." Sunt unele Comitete Provizorii care interzic aceasta şi în loc ca mărfurile 
să se scurgă prin canalul cooperaţiei, o serie de mărfuri merg pe piaţă la negru şi în felul 
acesta ne trezim cu preţurile mari pe care le practică elementele speculative. Este necesar 
ca, începând munca cooperaţiei în planul cincinal, să fie o strânsă colaborare şi un control al 
Sfaturilor Populare, control pe care să-l exercite asupra cooperativelor care tind să devină 
Centrul Economic al satului. Pentru îmbunătăţirea muncii cooperaţiei în ceea ce priveşte 
aprovizionarea oraşelor, a centrelor muncitoreşti întrucât printr-o continuă eliminare a 
comerţului particular sarcina deplină de aprovizionare rămâne cooperaţiei. Şi pentru aceasta 
este strict necesar să se dezvolte suprafeţele cultivate cu legume şi zamtvaturi şi aceasta în 
preajma marilor oraşe, să nu fim nevoiţi să aducem morcovi de la Suceava. Să se dezvolte 
în jurul marilor centre muncitoreşti, vaste terenuri de zamtvaturi şi fructe. 

Desigur că în cincinal vom avea o altă situaţie. Acum lucrăm cu cele 3 milioane de 
gospodării particulare. În cincinal va :fi o dezvoltare a sectorului gospodăriei agricole 
colective, a sectorului gospodăriei de stat. În felul acesta, având furnizorii noştri siguri, vom 
putea aproviziona din timp clasa muncitoare, la preţurile stabilite de guvern. 

Am reuşit anul trecut şi anul acesta să dezvoltăm contractele între noi şi producători, 
am continuat contractele pentru zarzavaturi. 

Dezvoltarea sistemului de contracte, atât timp cât mai există proprietatea individuală 
ţărănească, va ajuta în ceea ce priveşte buna aprovizionare. În cursul planului cincinal se 
realizează cele trei condiţiuni pe care tovarăşul Stalin le-a pus pentru îmbunătăţirea cât mai 
largă a schimbului între sat şi oraş; creşterea producţiei industriale, a bunurilor de larg 
consum, creşterea producţiei agricole şi creşterea pretenţiilor maselor populare. Existând în 
cursul cincinalului aceste trei condiţii, cooperaţia îmbunătăţindu-şi munca, fără îndoială că 
cooperaţia (sic!) îşi va îndeplini din plin sarcinile sale în ceea ce priveşte consolidarea 
alianţei între ţărănimea muncitoare şi clasa muncitoare. 

Ţin să vă informez că, pe lângă cooperative, începând de anul trecut s-a dezvoltat şi 
se află în curs de dezvoltare o serie întreagă de produse. De unde anul trecut valoarea 
produselor a fost de 300 de milioane, anul acesta ... • . În felul acesta, cooperaţia de consum 
va avea posibilitatea să prefacă produsele agricole, să dezvolte albinăritul, creşterea 
viermilor de mătase şi o serie de munci ţărăneşti, aducând pe piaţă o serie de produse. 

• Lipsă în text. 
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Tov. Borill: Asupra importanţei planului s-a vorbit mult în raport şi în dezbateri. 
Acest plan va schimba mult fata ţării noastre din p1IDct de vedere economic, social şi politic. 

Aş vrea să ridic wmătoarea problemă în legătură cu planul cincinal: o foarte mare 
lipsă este că nu ne planificăm în perspective mai mari, nu se pot face planuri mai cu seamă 
la noi în construcţi~ pe perioade mai îndel1IDgate. În sectorul construcţiei planul cincinal va 
avea wt mare rol în organiz.area acestui domeniu, în special în organiz.area şantierelor. S-a 
lucrat fără proiecte, asta înseamnă că s-a lucrat fără plan şi abia la s:fârşitul anului am putut 
să lichidăm această stare, astfel toate lucrările să aibă proiect Multe departamente şi 
organizaţii care construiesc chiar astăzi calcă hotărârile partidului, ale Consiliului de 
Miniştri, în legărurile cu construcţiile, de exemplu pentru a înainta temele, comenzile, s-a 
dat termen special: ultimul tennen a fost la 30 septembrie, dar nici până acum nu s-au 
primit aceste lucrări. 

Trebuie să ne putem organiza în mod just, să ne putem planifica căc~ altminteri vom 
plăti mwicitorii în primul trimestru fără să lucreze. Pentru proiecte mari se cer ani de zile. 
Toate proiectele pe care le avem în planul de durată, inclusiv drumurile, sunt gata. 

S-a ridicat chestiwiea clădirii blocurilor şi tovarăşul V asilichi ridică des această 
problemă. Noi am făcut câteva expoziţii de masă şi am supus toate proiectele de blocuri. 
Tovartşul Vasilichi n-a găsit timp să vină. S-a ridicat chestiwiea că locuinţele individuale 
sunt mai ieftine, casele individuale ne costă însă mult mai scump. Afară de aceasta, din 
punct de vedere principial politic nu putem merge cu casele acestea individuale, noi 
mergem pe clădiri mari, wide mwicitorul o să poată avea apartamente cu 2-3-4 camere. 

Care sunt factorii care scumpesc construcţia? 
În primul rând depinde de proiectele construcţiilor şi de materialele folosite, în al 

doilea rând de costul materialelor, în al treilea rând manopera, care este influenţată şi de 
gradul de mecanizare. Noi lucrăm foarte primitiv în construcţie. 

O slăbiciwte a noastră a fost că n-am putut da planul gata la timp pentru construcţii 
şi atunci muncitorii sunt luaţi de la un şantier la altul, materialele transportate şi aceasta 
scumpeşte mult S-a făcut o analizA tehnică asupra Institutului de cărbuni de la Petroşani şi 
rezultă că Ministerul Construcţiilor în manoperă, în sarcini speciale îl costă 49, 1 %, restul de 
50,99% sunt taxe şi impozite. 

Tov. Luca: Taxele şi impozitele nu influenţează preţul de cost din punctul de vedere 
al Ministerului Construcţiei. 

Tov. Borill: Suntem cu toţii de vină că s-a lucrat fără proiecte. Nu trebuia să se 
finanţeze. 

Tov. Luca: Fără proiecte ai angajat mii de muncitori şi, dacă nu finanţam, ei stăteau 
pe loc. 

Tov. Borill: Dacă numărul salariaţilor din ianuarie până în noiembrie a crescut de 2 
ori şi jumătate, valoarea producţiei a crescut de 6,50 ori. 

Propun să se asigure disciplina de plan. 
Trebuie reglementat sectorul construcţiilor prin concentrarea resurselor locale. Mai 

ales în ce priveşte mobilizarea cadrelor de construcţii. Trebuie să se facă aici o mwică 
planificată prin revizuirea cadrelor pe care le avem în vederea justei şi raţionalei lor 
întrebuinţări. 
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Trebuie să se imptmă organelor care construiesc normele stabilite pentru construcţii, 
şi să se revizuiască preţurile de cost ale materialelor de construcţii. În sectorul construcţiilor 
nu există o evidenţă reală şi operativă în ce priveşte cadrele. Ridicarea calificării 
mtmcitorilor şi a cadrelor pentru construcţii nu există. Şi aici vreau să sptm în paranteză că 
noi n-am avut tm plan şcolar, mai puţin decât oricare alt minister, ba mai mult, nu s-a 
deschis nici o şcoală pentru creşterea cadrelor de construcţii, cu toate că au existat sarcini în 
privinţa aceasta. 

În problema stimulării oamenilor muncii prin premieri juste a fost o adevărată 
anarhie. În special nu au fost stimulaţi inovatorii şi acei care au făcut econorgii mari, deci nu 
s-a dus o politică justă pentru reducerea preţului de cost prin tipărirea şi mecanizmea 
fabricatelor. Am putut constata la faţa locului că în tmele organizaţii de partid se ocupă 
foarte mult de problemele industriei, dar sectorul construcţiilor este complet neglijat. Este o 
lipsă de mtmcă din partea organizaţiilor de partid Termin cu angajamentul că noi, cu toate 
că am început foarte târziu lucrările, vom face aşa că să lichidăm lipsurile noastre, să 
tenninărn şi cele 15-20 construcţii care ne-au rămas pentru anul acesta şi pentru care avem 
suma de 2 miliarde. 

Tov. Apostol: Tovarăşi, raportul tovarăşului Miron a arătat realizările obţinute de 
partidul nostru, conducătorul clasei muncitoare şi celorlalte pături muncitoare. 

În cei doi ani de planificare am acumulat o experienţă mare în toate compartimentele 
activităţii noastre. Realizările obţinute dovedesc capacitatea de organizare, de mobilizare şi 
conducere a partidului nostru, dovedesc şi maturitatea clasei noastre muncitoare. Cei doi ani 
de planificare ne dau astăzi posibilitatea, prin crearea condiţiilor necesare, la trecerea 

planului cincinal. Vedem în fiecare ramură de activitate prevăzute cifre la care nu s-a gândit 
nimeni până astăzi. 

Însă în ajunul trecerii la Planul Cincinal este necesar ca fiecare organizaţie să vadă 
nu numai laturile pozitive în activitatea sa, dar mai cu seamă, aşa cum ne învaţă partidul, să 
vedem şi lipsurile noastre în toate domeniile. Şi în domeniul industriei şi în domeniul 
agriculturii şi a comerţului, dar şi în ce priveşte organizaţiile de masă, noi nu am reuşit să 
prevedem în mod profund felul în care trebuie mobilizate masele pentru reaiiz.area 
sarcinilor care stau în faţa noastră. 

Se vorbeşte de măsuri organizatorice, de lupta pentru lichidarea birocraţiei, or 
această problemă nu este o problemă care există numai în aparatul de stat, şi în general în 
unităţile economice, ea este o problemă care a molipsit toate organizaţiile noastre şi în 
special organizaţiile sindicale. 

Tovarăşi, noi am promovat o serie întreagă de elemente în toate ramurile de 
activitate ale statului nostru. Părerea mea personală este că nu întotdeauna am reuşit să 
promovăm elementele cele mai bune. Pe linie sindicală, noi am hotărât să scoatem tm 
număr însemnat de muncitori din producţie pentru munca sindicală şi astăzi am ajuns în 
situaţia că toţi cei scoşi din producţie au făcut să stagneze activitatea sindicală în 
întreprinderi. Ei nu se bazează pe un activ numeros, nu lucrează cu grupele sindicale, ci 
lucrează sectar. Există sectarism în munca organizaţiilor sindicale şi, în majoritatea lor, 
tovarăşii scoşi din producţie sunt rupţi de masele muncitoare. Este o afirmaţie gravă, dar 
cred că este justă şi acest lucru trebuie să ne dea serios de gândit. În întreprinderi 
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organizaţiile de partid nu ştiu ce face sindicatul într-o săptămână sau într-o lună, nu ştiu nici 
ce trebuie să facă şi ce interesează conducerea întreprinderii. Nu este clarificată încă care 
(sic!) trebuie să fie activitatea organizaţiilor de partid în întreprinderi. Or, organizaţiile de 
partid ar trebui să cunoască în adâncime planul de activitate al direcţiei, să ştie ce are de 
făcut direcţia într-o lună, ce are de făcut sindicatul, U.T.M.-ul, să cunoască planurile acestor 
organizaţii din întreprindere şi acesta să fie planul organizaţiei de partid în întreprinderea 
respectivă. În loc să se ocupe de problemele producţiei, tovarăşii din conducerea 
organizaţiei de partid stau tot timpul la şedinţe. Am fost la Uzinele ,,Nicolae Cristea" din 
Bucureşti. Toţi muncitorii au sărit pe capul meu că n-au fost bine încadraţi, n-au fost 
întrebaţi atunci când s-au făcut încadrările: încadrarea s-a făcut de către directorul 
întreprinderii împreună cu secretarul organmiţiei de partid şi preşedintele sindicatului. 
Acwn aproape 2 ani, după ce s-a făcut încadrarea, l-am întrebat pe secretarul organizaţiei de 
partid dacă s-a discutat greutatea, problema aceasta în grupe şi am aflat că nici în 
organmiţia de partid şi nici în cea sindicală problema n-a fost discutată. Deci problema 
încadrării a fost rezolvată numai de cei trei facto~ sus, fără a antrena pe cei de jos. Este 
firesc că încadrările n-au fost bine realiz.ate. Totuşi, muncitorii au realizat planul pe 1950 
până la I noiembrie. Deci grija faţă de oameni nu există şi aceasta tocmai din cauz.a 
spiritului birocratic care domneşte peste tot. Se lucrează numai la suprafaţă, dar oamenii 
noştri nu se ocupă în mod concret de toate problemele care trebuie să contribuie la 
îmbunătăţirea producţiei şi la îndeplinirea planului; şi totuşi dacă luăm de la începutul 
anului până acuma, câte hotărâri au fost date de către partid şi Consiliul de Miniştri cu 
privire la producţie, câte hotărâri au fost din partea C.G.M.-ului, unde s-au arătat măsuri 
organiz.atorice, care erau menite să ajungă până jos! Trebuie să se ia măsuri împotriva 
acelora care calcă hotărârile partidului şi guvernului, pentru că aceasta însemnă că se calcă 
însăşi baza conducerii noastre. Nu se înţelege încă ce rol are dictatura proletariatului şi dacă 
sus nu se respectă hotărârile partidului şi guvernului, nu se poate cere acest lucru jos. Să 
luăm de exemplu problema nonnelor şi a evidenţei. Dacă hotărârea respectivă ar fi fost 
luată în studiu imediat de către ministere şi Uniunile noastre, nu am avea astăzi situaţia ca, 
în mai toate ramurile de producţie, să se lucrez.e astăzi după nonne vechi. 

Este adevărat că în a doua jumătate a anului acesta, şi nu vreau să spun că este 
meritul C.G.M-ului, dar am luat această problemă în mână împreună cu Ministerul 
Industriei, am luat măsuri concrete, s-au studiat nonnele la faţa locului şi astfel în foarte 
multe întreprinderi au început să intre în viaţă nonne noi şi s-au obţinut rezultatele 
minunate. Era la început această tendinţă că introducerea nonnelor noi va însemna ridicarea 
muncitorilor împotriva noastră pentru că introducerea lor va însemna şi reducerea salariilor. 
Or, rezultatele sunt tocmai invers. Salariile sunt astăzi mai mari decât atunci când 
muncitorii au lucrat cu nonne umflate. Trebuie văzute rezultatele ce s-au obţinut de pildă la 
„Timpuri Noi", după introducerea nonnelor noi şi puteţi să vă închipuiţi cât de umflate au 
fost nonnele vechi dacă cele noi sunt de două ori mai mari. 

În legătură cu problema premierii, nici organizaţiile de partid, nici cele sindicale n-au 
înţeles că ele (premiile) trebuie să constituie un stimulent pentru ingineri, tehnicieni şi 

maiştrii în vederea organizării mai bune a producţiei, a ridicării productivităţii, a 
îmbunătăţirii calităţii producţiei, a reducerii preţului de cost Acest sistem premial se 
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introduce prin călcarea dispoziţiunilor în W1ele întreprinderi, iar în alte întreprinderi, din 
cauză că nu există nici o evidenţă, nu se poate aplica. Aşa, de pildă, am fost la ,,Fusul" din 
Galaţi şi am văzut că muncitorii, în wma iniţiativei C.G.M-ului, au realizat asemenea 
economii încât timp de 8 ore au lucrat numai cu material economisit Am întrebat pe 
director şi pe preşedintele sindicatului ce stimulent se dă oamenilor pentru asemenea 
economii. Mi-au răspuns că n-au dat nici un stimulent, şi la întrebarea de ce, mi-au răspuns 
că n-au făcut acest lucru pentru că n-au reuşit să aibă cifre de control pentru reducerea 
preţului de cost, cu toate că cantitatea {sic!) şi calitatea producµei a fost depăşită peste plan. 
Aceasta înseamnă stagnarea stimulentului pentru economi~ clemobil.iz.area maselor pentru 
economie. Nu vor putea înţelege masele care este rostul economiilor. Nu este de conceput 
ca, în moment ce se obţin asemenea economii, să nu se obţină reduceri de preţ. Întâlnim 
cazuri când se ridică productivitatea, se fac economi~ şi cu toate acestea preţul de cost nu se 
reduce. 

Vreau să mai ridic în această plenară problema inovaţiilor şi a raţionalizmi mW1cii. 
Este o problemă despre care se vorbeşte numai, dar de fapt nu se face nimic serios. Trebuie 
să existe pe lângă Consiliul de Miniştri un organ care să dea dezlegare ce să se facă cu 
aceste inovaţii. Există astăzi multe inovaµi care se folosesc de acum în întreprinderi, dar 
pentru care inovatorii n-au primit nici măcar 100/o <din> ce ar fi trebuit să primească şi 
desigur că aceasta duce la demobiliz.area oamenilor. Am arătat şi rândul trecut ceea ce s-a 
întâmplat la Sovromtransport Galaţi, unde un mllllcitor a făcut o inovaţie prin care nomta a 
fost redusă de la 300 la 33 ore. Omul a fost băgat la spital, l-au făcut nebun, dosarul a ajuns 
la prim-secretarul regional de partid şi de acolo a dispmut de pe masă, numai ca să nu se 
descopere mâna criminală a duşmanului. Şi aceasta numai pentru a demobiliza oamenii. 
Acelaşi lucru se întâmplă şi cu cărbunii în Valea Jiului. Şi aici este o mână criminală. Se 
vede că duşmanii încearcă să compromită mai ales Sovromurile. 

Şi aşa cum a arătat tovarăşul Suder, se fac experienţe pe spatele liniei partidului. În 
Valea Jiului, unde trebuie o atenţie deosebită din partea conducerii partidului, se întâmplă 
aceste dese mutări a celor din conducerea organizaţiei de partid Este o problemă principală, 
problema organizării. Au fost trimişi acolo o serie de oameni ridicaţi, dar în loc de a se 
acorda o grijă deosebită faţă de oameni, în loc ca ei să capete experienţă, Stmt mereu scoşi şi 
mutaţi în altă parte. Nu se poate să nu facem sacrificii şi pe linia de partid şi sindicală, să 
trimitem înapoi oamenii care au crescut acolo şi care au lucrat acolo, ca să terminmn cu 
situaţia care există în Valea Jiului. Este acolo o situaţie gravă, mai proastă decât în 1947. 
Părerea mea este că este o lipsă a Ministerului Minelor şi Petrolului. Nu avem 1ll1 ministru 
adjunct care să se ocupe de toate aceste probleme. Parcă ar fi 1ll1 minister mai mult al 
petrolului decât al minelor. Şi aceasta este situaţia la ministere, cât şi la uniunile noastre. 

Acum, tovarăşi, vorbind despre conştiinţa faţă de mllllcă, cred că este timpul să 
studiem serios această problemă. Am fost în multe întreprinderi şi am constatat că 
conştiinţa (sic!) mllllcitorilor este în unele locuri încă atât de înapoiată, încât consideră 
maşina la care lucrează proprietatea directorului, şi unii mW1citori înapoiaţi chiar 
proprietatea patronului; nu au ajuns să înţeleagă că este proprietatea lor şi din cauza aceasta, 
maşina şi locul de muncă nu sunt îngrijite. Uneltele Stmt anmcate de colo încolo. De aceea 
m-am gândit că ar fi timp să dăm mllllcitorului maşina cu care lucrează Acest lucru este 
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neapărat necesar în cadrul întrecerilor socialiste. Atâta timp cât conducătorul locomotivei 
nu se va simţi stăpân pe locomotiva pe care o conduce, atâta timp că muncitorul nu va fi 
stăpân de maşina la care lucrează nu am putea începe gospodăria chibzuită. 

Se constată subaprecierea în ce priveşte ridicarea elementelor calificate prin şcoli, 
cum avem astăzi, nu vom asigura cadre calificate. Tovarăşul Gheorghiu-Dej a spus încă la 
plenara trecută că înseşi întreprinderile să devină şcoli pentru calificare. 

Se impune ca ministerele noastre să aplice în practică măsuri încât întreprinderile să 
devină şcoli de calificare. Trebuie mobilizate resursele interne ale întreprinderilor în această 
direcţie. Să devină o preocupare a partidului şi a ministerului. 

De asemenea, în ce priveşte contractele colective, acestea nu trebuie să fie o 
problemă care să preocupe numai sindicatul. Direcţia administrativă consideră că asta este 
numai o sarcină a sindicatelor. Tovarăşul Răutu a spus că întrecerea socialistă este o 
problemă a sindicatelor şi că sindicatele n-au iniţiativă în această privinţă. Este adevărat, nu 
am reuşit să conducem operativ această muncă. Nu putem spune că nu a existat iniţiativă, . 
dar nu a fost îndeajuns îndrumată. 

Însă nu este just să considerăm că direcţiunea şi partidul nu trebuie să se ocupe de 
această problemă a întrecerilor socialiste, pentru că ele sunt legate de munca noastră politică 
de zi cu zi în producţie, în vederea îndeplinirii planului. Întrecerea socialistă, cu toate 
lipswile, a dat rezultate bune. Avem astăzi în ţară 700 întreprinderi care lucrează în contul 
anului 1951. Aceasta fără întreceri socialiste n-ar fi fost posibil, oricât de superficiale au fost 
ele organizate. 

Trebuie studiată de asemenea la noi problema mişcării stahanoviste. Noi până acum 
am considerat că este prea devreme să abordăm această problemă. Am citit cele 40 de 
condiţii pe care le pune tovarăşul Stalin ca absolut necesare pentru mişcarea stahanovistă. 
La noi, astăzi, confonn acestor indicaţii ale tovarăşului Stalin, putem trece la dezvoltarea 
mişcării stahanoviste. Avem astăzi în toate ramurile de producţie realizări minunate, şi în 
industria siderurgică şi în industria metalmgică, în industria prelucrătoare şi în cea textilă, 
unde unele muncitoare au început să lucreze la 48 de războaie şi la 8-1 O războaie care nu 
sunt automate. Deci propunem plenarei noastre să hotmască asupra acestei probleme, să se 
introducă mişcarea stahanovistă la începutul anului care vine. Să se convoace o conferinţă 
cu inovatorii şi cu raţionalizatorii de către conducerea partidului, unde tovarăşul 
Gheorghiu-Dej, ca secretar general al partidului, să vină şi să dea o linie în munca noastră 
de întrecere, să se stabilească linia în problema stahanovistă. Astfel vom crea condiţii noi, 
baze noi pentru construirea socialismului la noi în ţară. 

În legătură cu birocratismul, am mai arătat că şi pe linia sindicală avem aici foarte 
mult de făcut. Sindicatele vor avea un rol imens în vederea realizării planului cincinal. Ele 
vor trebui să mobilizeze masele şi acest lucru nu va fi posibil dacă nu vom ataca cu tot 
curajul problema organizării mai bune a muncii, a dezvoltării spiritului de răspundere. 

Imi iau angajamentul ca împreună cu comuniştii de la C.G.M. să facem totul ca 
sindicatele să fie un sprijin real în vederea realizării cu mult înainte de tennen a planului 
cincinal. 

Tov. Chivu: Vreau să ridic câteva probleme pe care tovarăşii care au vorbit înainte 
nu le-au atins. &enţialul, după părerea mea, în îndeplinirea planului este analiza critică 
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asupra felului cum noi am muncit până acuma Eu mai aşteptam ca, în raport, tovarăşul 
Miron să facă o analiză critică mai adâncă asupra felului cum noi am muncit până acwna 
Eu sunt de acord cu unii tovarăşi care au arătat greutăţile care vor fi în realizarea planului 
cincinal, fără să arate posibilităţile pe care le au încă în sectorul lor de activitate şi rezervele 
nevalorificate, nedescoperite. Eu trebuie să spun, tovarăşi, că noi suntem abia la ucenicie 
anul I în ce priveşte gospodăria. Neglijăm de multe ori multe posibilităţi şi folosirea lor 
raţională. Tovarăşii care au participat la elaborarea acestui plan, cunosc care au fost primele 
propuneri ale ministerelor, cât de wnflate erau ele şi cum treptat, treptat, prin analiz.a şi 
controlul direct al partidului, aceste propuneri au fost aduse la realitate. Aceasta este o 
dovadă că tovarăşii care au munci de răspundere în diferite sectoare economice nu s-au 
orientat pe baza realităţilor şi nu au controlat <ei> înşişi aparatul pe care-l conduc, nu au 
verificat temeinic dacă propunerile făcute sunt bazate pe realitate, nu au verificat şi nu au 
avut în vedere toate posibilităţile pe care le au în sectorul respectiv. 

Trebuie să spun, tovarăşi, chiar în sectorul pe care eu îl conduc au fost propuneri de 
investiţii de 350 miliarde lei. Această sumă a fost redusă la 190 de miliarde, cu toate că 
volumul de producţie a rămas acelaşi. Nu mai vorbesc de materii prime pe care trebuie să le 
folosească industriile. Aşa, la noi s-a stabilit că e nevoie să cumpărăm 750 tone minereu, 
cantitate care în urma analizei făcute a fost redusă la 300 tone şi ceva, şi totuşi producţia 
rămâne aceeaşi. Cred că aceeaşi stare de lucruri domină în toate sectoarele economice. 

Trebuie să spun că eu am făcut foarte puţin ca să introduc un spirit gospodm-esc în 
sectorul pe care partidul mi l-a încredinţat să-l conduc. Mai avem foarte multe de făcut 
Dacă mă refer numai la cele ridicate de tovarăşul Apostol cu privire la controlul nonnelor 
acum, la sfârşitul anului, când intrăm în planul cincinal trebuie să ne gândim serios să 
obţinem o reducere a normelor cu 26%. Acest lucru l-am aplicat deja într-o serie de 
întreprinderi mari - ,,Tractorul", ,,Steagul Roşu", ,.Republica", ,,23 August'' etc. Planul, 
însă, este elaborat încă pe normele vechi. Putem să reducem astăzi orele de acord pe baza 
normelor noi la 28-30%. Iată că de la început planul ar trebui modificat, pentru că există de 
acum posibilităţi de a produce mai mult cu aceleaşi maşini, cu acelaşi număr de oameni. 

Tovarăşul Miron a vorbit foarte puţin despre lipsurile noastre, ale tuturor care 
conducem ministere. Nu va fi un stimulent dacă nu se vor analiza foarte sever şi în spirit 
critic lipsurile noastre. 

Consider că în desfăşurarea Planului Cincinal se pot descoperi foarte multe rezerve 
şi cu cât vom organiza mai bine munca noastră, cu cât vom ridica nivelul nostru personal şi 
al aparatului pe care-l conducem, cu atât vom descoperi noi şi noi posibilităţi. Una din 
rezervele mari care există astăzi este faptul că noi lucrăm încă după sistemul capitalist Cu 
alte cuvinte, noi nu folosim toată capacitatea maşinilor, ci numai o treime a capacităţii lor. 
În industria siderurgică, în industria de petrol, peste tot se lucrează 8-12 ore; rareori se 
ajunge la 14 ore, restul timpului maşinile stau nefolosite. Întreprinderile noastre ar trebui să 
lucreze încontinuu, să ajute la dezvoltarea economiei. Consider că aici avem rezerve foarte 
mari care astăzi sunt camuflate. 

Deci planul nostru are rezerve pentru mărirea producţiei şi întrucât noi nu am aratat 
precis acest lucru în propunerile noastre, mă aşteptam să ni se facă o critică severă în ce 
priveşte măsurile de pregătire pentru planul cincinal. 
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Noi nu avem cercetări geologice făcute. Aparatul nosttu geologic este încă nemişcat, 
nu este încă în stare să indice locurile unde se vor putea scoate minereuri şi deci unde vor 
trebui instalate întreprinderile respective. Noi astăzi de-abia ne gândim să cerem ajutorul 
ţărilor de democraţie populară şi Uniunii Sovietice ca să se facă cercetări ale solului nosttu. 
Este o foarte mare rămânere în mrnă în acest sector. La fel, în toate domeniile cercetărilor 
ştiinţifice SW1tem foarte înapoiaţi. Dacă luăm de pildă chimia, trebuie să spunem că este 
încă la începutul ei, faţă de marile posibilităţi pe care le are în ţara noastră, putem spune că 
chimia abia se naşte la noi. Cercetările Sllllt aproape inexistente. Cred că aici vor trebui luate 
măsuri foarte serioase. 

Se cere, de asemenea, să ne obişnuim să lucrăm pe baza principiului de 
standardizare, să realizăm produse tipizate în toate sectoarele. Există încă mentalitatea 
aceasta, chiar la tovarăşii noştri, că nwnai ce se importă din străinătate e bun. Ba mai mult, 
uneori spun că mărfurile suedeze şi elveţiene sunt mai bune decât cele sovietice. Nu suntem 
obişnuiţi să facem eforturi, să facem totul în ţară, să nu fim nevoiţi să recurgem la import. 

O problemă foarte importantă pe care vreau să mai ridic este problema 
transporturilor. Dacă luăm sumele mari care se vor investi nwnai în industrie, va fi nevoie 
de un număr foarte mare de lucrători care locuiesc la sate. Şi astăzi o bWlă parte din 
muncitorii industriali locuiesc în sate. Or, mijloacele de transport pentru aceşti muncitori 
SW1t extrem de reduse. În afară de câteva trenuri-cursă pe care le au C.F .R şi care nu merg 
clupă nevoile producţiei, ci după posibilităţile C.F.R-ului, nu avem alte mijloace de 
transport, cu toate că avem sute de mii de oameni care locuiesc în sate şi vin la lucru în oraş. 
Bine înţeles că după ce fac zeci de km pe jos, vin la muncă obosiţi. 

Avem în Regiunea Stalin şi în alte locuri multe greutăţi din cauza transportului. 
Avem greutăţi şi în Regiunea Bucureşti, Cugir, Hunedoara, Reşiţa, Turda, Oradea, Baia 
Mare; centre mari, principale, industriale sunt lipsite de transport. Întreprinderile noastre de 
transport fac transporturi şi spun că îndeplinesc şi chiar depăşesc planul, ba chiar că sunt 
supra-încărcate, dar fac transporturi pentru speculanţi, nu duc oamenii la locul de producţie. 
Propun ca C.C. să ia hotărârea să oblige Ministerul Comunicaţiilor, cu C.F.R şi RA.T.A., 
să aibă grijă de transportul muncitorilor la locul de producţie, nu să se ocupe de 
transporturile speculanţilor. Eu am oprit într-o zi un autobuz RA.T.A la bariera 
Bucureştiului şi am găsit acolo 30 de coşuri cu păsări tăiate, unt, brânză, smântână Între ei 
erau dintre cei care se ocupă cu comerţul, dar nu erau muncitori care se duceau la locul de 
producţie. Nu era vorba de comerţ de stat, ci de comerţ negru. 

Tov. Luca: Dacă statul nu e în stare să satisfacă nevoile pieţii. .. 
Tov. Chivu: Dar, în acelaşi timp, muncitorii noştri nu pot veni la fabrică, la 

producţie. Ce e mai principal (sic!) pentru noi? Şi aceasta şi în Regiunea Stalin şi în alte 
regiuni. 

Noi avem în Regiunea Stalin uzine care lucrează pentru interese superioare şi nu pot 
aduce m\Dlcitorii din sate pentru că nu au cu ce. 

Sau există alt sistem: uzinele au mers pe linia să-şi procure autobuze. Le folosesc 
nwnai dimineaţa sau seara, restul timpului stau neexploatate şi pe de altă parte sunt prost 
întreţinute, pentru că aceste uzine nu-şi pot organiza un atelier de întreţinere pentru un 
singur autobuz. Îl folosesc un an-doi, până îl strică şi pe urmă îl dau înapoi. Pe când 
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organizaţiile de transport cu cadre calificate şi unităţi de întreţinere pot face transportwi 
raţionale şi întreţine şi utilajul. 

Tov. Stoica: Dar şi transportul oraşelor trebuie înt:mt 
Tov. Chivu: Noi acwn avem greutăţi în ce priveşte mişcarea mwicitorilor de la sate 

la uzină. 60.000 de apartamente sunt ca o picătură de ploaie în ocean. Pentru aceasta eu am 
ridicat chestiwiea dacă s-a gândit C.S.P.-ul ca mwicitorii care au posibilitatea să-şi 
construiască o casă, chiar mai slabă, chiar dacă ţine z.ece ani, nu cincizeci, să fie încurajaţi, 
poate în apropierea uzinelor să li se dea loc de casă gratuit, credite, anumite materiale. În loc 
să mergem pe ciment, să mergem pe var hidraulic, să-şi poată face oamenii adăpost Am 
propus aceasta pentru că văd că în planul cincinal vom avea greutăţi cu caz.area 
mwicitorilor. E legat wiul de altul: transportul de la sate la uzină cât şi construirea de 
locuinţe mai slabe chiar, în jwul uzinelor. Aceasta ar asigura o întărire a disciplinei în 
mwică. Noi în luna noiembrie am avut o lipsă medie din producţie de 21% de oameni din 
uzine. S-a stat de votbă cu mllllcitori, cu sindicatele, cu Uniwiea, cu mwicitorii. Unii spwi: 
,,Păi, tovarăşe, eu trebuie să vin 11 km pe jos. De multe ori sunt obosit şi nu mai vreau să 
plec de acasă". 

Dacă se duce duminică seara la horă, dacă stă mai târziu e obosit şi luni nu mai vine 
la lucru. Săptămâna lui de producţie începe de marţi şi sâmbătă iar nu vine, căci dacă 
duminica e liber stă 3 zile acasă. 

Tov. Ana: Chestiwiea că au pământ acasă, e tot o cauză. 
Tov. Chivu: Da, dar până când îi vom lega de uzină, să aibă locuinţe în jwul uzinei, 

trebuie creată posibilitatea de a fi transportaţi de la sat la uzină. A vând maşina la dispoziţie 
se creează o altă stare de spirit la ei şi vin la uzină. 

Apoi mai este problema transporturilor în oraş. În Bucureşti, în oraşul Stalin şi în 
centrele aglomerate, chiar mwicitori care locuiesc în oraş vin cu întârziere la lucru. Nu sunt 
mijloace suficiente de transport în oraş. Vă rog să vedeţi dimineaţa, între 6-8, cât de 
aglomerate sunt tramvaiele şi autobuzele din Bucureşti, şi e coadă, încă o oră, care nu se 
mai tennină. 

În anul 1951 sau mai bine zis în planul cincinal, după părerea mea este foarte vag 
tratată problema transporturilor în oraş. Deşi am pus la pwict fabricarea de troleibuze şi am 
putea înlătura o serie de lipsuri care mai sunt In timp scurt se poate livra, chiar în anul 
1951, 200 de troleibuze. N-avem nici wiul în producţie pentru că spun că Sfatul Popular 
n-are bani. Swit prevăzute în Plan 280 troleibuze, pe când noi putem face minimum 1 OOO. 

Tov. Teohari: Şi în 1951 nu se face nimic ... 
Tov. Ana: Şi ce face fabrica? 
Tov. Chivu: Lucrează altceva Dar putem să le pwiem în producţie. Troleibuzele 

sunt foarte bwie, avem 2 în exploatare. Swit făcute după proiect sovietic, avem material, am 
pus la pwict dispozitive şi putem fabrica troleibuze să u.şurăm transportul. Vă rog să 
mergeţi la oraşul Stalin dimineaţa: pe linia care merge din oraşul Stalin la cele 7 sate vin 
dimineaţa 3 trenuri. Şi pe acoperiş sunt supra-încărcate. Şi nu vin decât maximum 6()0/o din 
mW1citori. Dacă am plllle o linie de troleibuz am uşura mult 

Tov. Ana: Şi lDl tren bllll ... 
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Tov. Chivu: Da, dar linia e slabă, n-avem capacitate. Aceasta ar duce şi la o 
dezvoltare mai bwiă a acestei regiwii. Acelaşi lucru şi în alte părţi. 

Consider că a fost dată puţină atenţie mijloacelor de transport în oraşele aglomerate. 
Vreau să ridic încă o problemă: tovarăşul Borilă s-a plâns că nu va avea ce face, că 

ministerul a luat şantierele mari. Eu personal n-am nimic împotrivă dacă Ministerul 
Construcţiilor poate organiza şantiere mari de specialitate, să construiască furnale, oţelării, 
laminoare, baraje etc. În Uniunea Sovietică există asemenea întreprinderi de construcţie, dar 
sunt specializate. Poate să se supere tovarăşul Borilă, dar trebuie să-i atrag atenţia că 
aproape toate lucrările planificate să fie tenninate anul acesta, nu vor fi terminate pentru că 
nu au broaşte, nu au robinete, geamuri şi toate stau nerecepţionate, nedate în exploatare. 
Swit foarte multe lipswi, şi nu atât aci în aparatul de comandă al ministerului, cât la 
întreprinderile care execută aceste lucrări pe teren. Pe de altă parte, oamenii care execută, 
care conduc întreprinderile, nu informează colectivul ministerului asupra stării de lucruri de 
pe teren. Dacă luăm toate marile întreprinderi care au lucrări să execute, ca Reşiţa şi altele, 
sunt dispuse să se lipsească de a mai da lucrări la întreprinderile de fier-construcţii. Aci este 
o lipsă de disciplină, este însă şi lipsa de răspwidere faţă de sarcini şi trebuie luate toate 
măsurile de pe o parte, să întărim autoritatea Ministerului Construcţiilor, ca llll minister care 
trebuie să execute construcţii, care să primească cadre (sic!), dar în acelaşi timp el să execute 
lucrările care i se dau. Să nu ne găsim în situaţia că se tennină planul, banii stau la bancă 
neîncasaţi şi ei lucrează cu credite, iar noi nu putem folosi lucrările <pe> care le ia. 

Trebuie ajutat Ministerul Construcţiilor, conducerea partidului trebuie să-i dea cadre 
suficiente care să fie în stare să rezolve problemele, adică colectivul tovarăşului Borilă 
trebuie întărit, trebuie introdusă disciplina la oamenii care lucrează. Cei care conduc 
şantierele sunt aceiaşi oameni care au lucrat în timpul capitaliştilor, care swit nărăviţi, swit 
obişnuiţi cu acele obiceiuri, metode, întreţinând pe şantier această stare de lucruri. 

Acesta este un lucru pe care îl ridic şi noi trebuie să facem totul ca Ministerul 
Construcţiilor să fie în stare să devină organul de stat care să execute lucrări mari, nu 
diferite ministere să se ocupe şi cu construcţiile şi cu producţia. Eforturile noastre sunt 
împărţite acum. 

Tov. Luca: Este şi tendinţa aceasta la ministere ca să facă în regie, fiindcă acolo sunt 
anumite posibilităţi pentru anumiţi oameni. 

Tov. Chivu: Este şi acest lucru care trebuie combătut, dar această tendinţă e întărită 
de starea de lucruri de pe şantiere. 

Tov. Luca: La. Ministerul Sănătăţii, fiecare întreprindere a creat institutul său de 
construcţii. 

Tov. Chivu: La Proiectări este wi principiu stabilit şi trebuie să spun tovarăşului 
Borilă că pe ziua de 30 noiembrie s-au predat toate temele prin C.S.P. Am luat de la 
minister toate temele şi le-am depus prin C.S.P. Ministerului Construcţiilor. Sllllt multe 
ministere care au deja proiecte, lucrează în continuare. Apoi sunt multe proiecte de uzine 
care se cumpără din Uniwiea Sovietică. Hunedoara ia din Uniunea Sovietică. Reşiţa la fel. 
Şi pentru alte uzine noi vin proiecte gata. Ministerul Construcţiilor are sarcina de a proiecta 
locuinţe. Unde este o uzină nouă, tehnologie nouă, preferăm să luăm din Uniwiea Sovietică 
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proiecte, decât să luăm alfabetul de la cap. Aceasta e clar. Rămăsese Ministerul Agriculturii 
în unnă cu proiectele, dar a fost dat şi acolo. 

Eu cred că Planul Cincinal va fi realizlu şi dacă noi vom învăţa să fim buni 
gospodari şi vom aplica în practică hotărârile partidului nostru, ale C.C.-ului, ale conducerii 
partidului, vom căuta ca să respectăm principiile, linia partidului în munca noastră, vom 
reuşi ca în executarea acestui plan de cinci ani să mărim volwnul de producţie, să depaşirn 
ceea ce a prevăzut în plan, să dăm la iveală multe economii, multe posibilităţi, şi în aceam:ă 
privinţă eu îmi iau angajamentul de a mobiliza tot aparatul acelui sector pe care-l conduc pe 
linia statului şi să îndeplinesc înainte de termen planul şi chiar să-l depăşesc. 

Tov. Ana: Are cuvântul tovarăşa Liuba Chişinevschi, după care vom face o pauză. 
Tov. Liuba Chişinevschi: Tovarăş~ eu SWlt complet de acord cu cele ridicate de 

tovarăşul Apostol şi aş vrea să fac nwnai câteva proptmeri. Aşa cwn ne-a fost arătat aici, 
Planul de cinci ani a fost lucrat de mii de oameni de la ministere, C.S.P., împreună cu 
tehnicieni. Problema a fost studiată şi adusă aci la discutarea C.C.-ului. 

Din cele dezbătute aci s-a putut vedea - şi eu Stmt complet convinsă de aceasta - că 

noi mai avem multe rezeive în ceea ce pfi,_veşte îndeplinirea Planului Cincinal. Dar vreau să 
fac o proptmere a felului cwn în jurul Planului de cinci ani, în afară de miile de oameni care 
au lucrat până acwn la el, trebuie să fie mobilizată într-adevăr întreaga clasă muncitoare. 
Pentru că ceea ce facem noi la Plenară e un început, o trasare de linie. Această linie trebuie 
să prindă viaţă. Şi ce cred că trebuie tăcut: din experienţa tăcută anul trecut, atunci când s-a 
venit cu planul, ştim că s-au adwurt mtmcitorii în fabrică, s-au ţinut adunări, s-a pus 
problema ce măreţ plan avem, s-a aplaudat şi mtmcitorii au plecat Peste 3 luni a ajllllS la 
locul de mtmcă Planul. Secretarul de partid şi preşedintele de sindicat au ştiut toţi să ţină 
discursuri despre lucruri generale, dar când au fost întrebaţi <de> Secţia Laminoare, ce are 
de făcut în ltma aceea, nimeni de acolo n-a ştiut să răspundă. 

Acum planul va veni defalcat pe întreprinderi. Noi nu trebuie să facem o prelucrare 
politică generală asupra importanţei planului. Acest lucru este necesar pentru mobiliz.area 
maselor, dar imediat trebuie să unneze defalcarea planului pe secţii, în care muncitorii să 
spună aşa: ,,Secţia noastră are de făcut în primul trimestru al planului atâta şi atâta. Cu o 
bună organizare a mtmcii, cu o bună economie, cu o intensificare a întrecerii socialiste, ce 
putem face pentru ceea ce n-au putut prevedea tovarăşii de sus de la minister, ce putem noi 
face în plus la secţia noastră, la locul nostru de muncă. Acesta să fie felul de prelucrare a 
planului în întreprinderi. În ceea ce Stmt complet de acord cu tovarăşul Ceauşescu este că 
această sarcină trebuie să o traseze Plenara în primul rând conducerii noastre de partid, 
secretarului de partid din fabrică, preşedintelui sindicatului şi directorului din întreprindere. 
Aceştia Stmt factorii de bază care, mobiliz.ând muncitorii, pot face să se îndeplinească 
planul. Nu mai trebuie să facem greşelile care le-am făcut în trecut, pe care le-am făcut 
chiar cu prelucrarea planului electrificării. 

S-a dat dispoziţia să se prelucreze planul electrificării. S-au tăcut mitinguri în 
întreprinderi, dar dacă întrebam întreprinderile ce au de făcut, chiar în întreprinderile care 
trebuie să lucreze pentru plan nu ştiu ce are de făcut concret fiecare muncitor în parte. 

Aşa că problema centrală trebuie să fie aşa cwn s-a mers în Uniunea Sovietică: 
planul şi contraplanul muncitorilor, tehnicienilor, inginerilor, tuturor oamenilor muncii care 
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pot spune ce au ei de făcut, cum pot ei să organiz.eze munca, ce metode pot ei să folosească. 
Aceasta trebuie să fie hotărârea Plenarei noastre în ceea ce priveşte prelucrarea şi discutarea 
acestui plan. prin care se vor cere eforturi întregii clase muncitoare, pentru ca să poată fi 
reali7at. Aşa că aş propune ca în hotărârea luată la plenara noastră să fie introdusă această 
problemă care înseamnă mobilizarea maselor largi de muncitori în jurul planului. Să vedem 
ce poate să facă fiecare dintre muncitori. Cred că putem ajunge la aceasta cu o bună 
mobilizare a organi7aţiilor de partid şi sindicale. 

A doua problemă pe care am vrut s-o ridic este problema controlului asupra 
construcţiilor. Noi anul trecut am construit mai puţin. În planul cincinal construim mult şi 
trebuie concentrată atenţia asupra celor mai importante construcţii şi a felului cum se 
execută ele. Ocupându-ne de problemele de protecţie a muncii, am putut constata că fiecare 
construieşte după cum îl taie capul. Nu ştiu câte sute de milioane au fost cheltuite de I.T.B. 
pentru a construi un palat pentru 400 de copii, un cămin, ceea ce nu-i admisibil să 
mobilizezi transporturile din tot BUCW"eştiul pentru a aduce acolo copiii. Cine răspunde 
pentru acest lucru, de ce era nevoie de el? Acum a fost transformat un spital pentru copii. 
Aceasta este numai un exemplu, dar sunt sute de construcţii care se fac după capul 
fiecăruia 

Pentru ca să nu lungesc, eu aş avea o propunere: şi aci trebuie un cap, cineva care să 
spună: e just, e bine, e prost ... Noi n-avem de anmcat milioane degeaba. Sunt unii tovarăşi 
ca tovarăşul dr. Mâna, de exemplu, care se gândesc la lucrări cu care să intrăm în 
comunism ... Dare mai bine să ne gândim la acelea cu care să construim socialismul. 

Am şi o propunere concretă: în cadrul Consiliului de Miniştri să ia fiinţă o comisie, 
sau poate să i se spună altfel ... 

Tov. Luca: Gostehnic. 
Tov. Liuba: ... în care să intre de la Ministerul Construcţiilor, de la Consiliul pentru 

Protecţia Muncii, de la Ministerul Sanătăţii. şi această comisie să spună: ,,Aci unde se 
construiesc locuinţe pentru muncitori nu vine înapoi fumul de la fabrică, nu o să fie pericol 
pentru viaţa muncitorilor, e bine construit". În altă parte: ,,Nu e bine!" Noi avem cazuri 
când ne sesizează pe noi că, de exemplu, se construieşte o fabrică textilă şi nu se face 
cămin, creşă, nimic. Spun că n-au posibilitatea. Nu-i just Dar nu ştim cui să spunem. 
Ministerul zice: ,,Eu nu pot lua o hotărâre, Ministerul Construcţiilor îl construieşte". Dar la 
Proiectare ... să nu mai vorbim, sunt multe lucruri şi acolo ... De aceea, pun chestiunea să ia 
fiinţă acest organ. să fie o hotărâre în legătură cu Planul, pentru că este un control al felului 
cum se execută atâtea lucrări importante. 

A treia problemă, în ce priveşte critica Sunt de acord cu raportul. Dar socot că 
suferim de o boală, şi pe linia sindicatelor, dar vreau să atrag şi aci atenţia: în raport se 
vorbeşte că o mină a supraîndeplinit planul, când noi cunoaştem că Valea Jiului este sub 
plan. Sperăm că nu va mai rămâne, acum s-au luat măsuri, dar până acuma aceasta e 
situaţia Şi acum în raport se aduce chestiunea că o mină a supraîndeplinit planul şi nu se 
suflă un cuvânt că Valea Jiului a rămas în urmă. 

Mai cu seama „Scânteia". Ce se scrie în „Scânteia''? Că minerul cutare lucrează în 
contul anului 1951 ! , dar muncitorii din V alea Jiului râd de noi şi au dreptate. Ce ne lăudăm 
că unii muncitori lucrează pentru 1951, în timp ce 5000 de muncitori sunt sub plan! Eu 
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socot că e demobilizator. Noi trebuie să aratărn ce a făcut acel mW1citor, dar în acelaşi timp 
să spW1em: ce este această floricică pentru noi, când Valea Jiului n-a îndeplinit planul. Eu 
nu pW1 chestiW1ea ca în presă să dăm cwn o spW1 eu aici. Tovarăşii se pricep cwn trebuie 
scris în presă. Dar eu spun că trebuie să ţinem cont ca presa să dea linia cum trebuie să 
mergem şi că ea demobilizează atunci când scrie aşa cwn scrie despre Valea Jiului. Acum 
patru zile zilnic apăreau articole despre Valea Jiului ce minWli a făcut o singură echipă, dar 
nici un cuvânt despre aceea că mina a rămas în urmă cu planul. Socot ca aceasta nu e 
întâmplător, că este boala noastră a tuturor. Dacă avem ceva bun, facem din aceasta ceva 
foarte frwnos, şi ceea ce avem prost căutăm să ascundem. 

Tov. Luca: Băgăm capul în nisip ... 
Tov. Liuba: Şie greşit, trebuie cu curaj să descoperim lipsurile. Numai astfel putem 

veni în faţa mW1citorilor. În această privinţă, socot că tovarăşul Chivu şi-a făcut o 
autocritică severă, dar foarte mulţi conducători de departamente pot învăţa de la tovarăşul 
Chivu cwn trebuie gospodărit Lipsurile lui SW1t adevArate, dar în acelaşi timp trebuie spus 
că el are o mână de gospodar. Un exemplu: problema Baia Mare, W1de anul trecut a fost o 
situaţie insuportabilă. Tovarăşul Chivu, când a preluat Baia Mare împreună cu noi şi cu 
Ministerul Sănătăţii, s-a ocupat de această mină Ce am făcut în cursul acestui an pentru 
Baia Mare<?> Trebuie spus că în Baia Mare s-au făcut multe, dar mai avem multe de &ut. 
Silicoza este o boală ca şi tuberculoza, la 30 de ani trebuie să părăsească mina. S-a făcut o 
serie de îmbunătăţiri în ceea ce priveşte construcţiile şi pe linie sanitară. 

Am vrut să aduc aceste exemple pentru ca să arătăm că nu toţi tovarăşii din 
departamente ştiu să prindă ceea ce este mai important în industria lor. Risipesc forţele, 
peste tot este o apă şi W1 pământ şi la sfârşit spW1: ,,Uite ce s-a întâmplat<!> " 

Tovarăşului Vasilichi i-a &ut o justă critică tovarăşul Apostol. Acolo trebuie să fie 
un miner ministru adjW1ct şi acesta să se ocupe zilnic de problema V alea Jiului. Aici vreau 
să spW1 că este o mare lipsă a Unimrii Jiului. Aici vreau să spună că este o mare lipsă a 
UniWlii noastre că am lăsat şi acum să ne trezim cu această situaţie din V alea Jiului. Puteam 
să fi îmbW1ătăţit mWica, băgând în producţie activiştii din sindicate, şi să lucreze în mW1că 
sindicală după mWlca de producţie. În felul acesta se vor micşora şi nwnărul şedinţelor, că 
nu vor mai avea timp să le facă. 

O ultimă problemă este problema accidentelor. Ne ocupăm de problema protecţiei 
muncii, dar trebuie spus că prea puţin s-a făcut în această direcţie. Tovarăşul KU2I1eţov 
povestea că într-o mină din Urali au murit 2 oameni şi s-a convocat o şedinţă specială 
pentru a se vedea cauza producerii acestui accident La Bucureşti a fost W1 accident în care 
au murit 11 oameni. Curba accidentelor n-a scăzut La metalurgie se menţine, puţin de tot a 
scăzut la petrol, iar la mine a crescut. Noi trebuie să spW1em de W1de să luăm potenţialul 
pentru supraîndeplinirea planului. Puteam să luăm din micşorarea accidentelor. Mor 
oameni care ar putea trăi şi munci. De aceste probleme ministerele nu se ocupă, n-am văzut 
pedepsit W1 singur bandit care a admis să se întâmple accidente. Mortul este vinovat 
Trebuie luate măsuri drastice şi să pedepsim până la sânge pe acei care permit ca în 
întreprinderile lor să fie accidente. La Baia-Mare cablurile erau descoperite. Sunt foarte 
multe lucruri mici, fui investiţii, de care nu se ţine cont Este nevoie ca directorii, 
organizaţiile de partid şi organizaţiile sindicale să se ocupe de această problemă. 
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În legătură cu problemele sociale ni se dă un fond foarte mare şi s-ar putea face 
lucruri foarte bune, dar cât timp organizaţia de partid, directorul, sindicatul nu se ocupă de 
acest fond, nu putem noi, cei de sus, să stabilim ce este nevoie pentru ţara aceasta mare. 
Când am stat de vorbă cu minerii despre sanatorii de noapte au spus: ,,Ce să ne înjure 
nevestele? ... noi avem nevoie de dispensare". 

Am fost la fabrica „Vulcan" şi, întrebând ce s-a făcut cu fondul de asigmare, 
directorul a rugat pe contabil să arate cât a plătit ajutor de boală; acest lucru este greşit 
Planul trebuie să fie cunoscut de organizaţia de partid, de sindicate şi de director, şi 

investiţiile pentru asigurări trebuie cunoscute de ei, să întrebe pe muncitori ce este nevoie în 
fabrică, precum şi problema investiţiilor pentru protecţia muncii. Noi trebuie să spm1em că 
vom reuşi să îndeplinim sarcinile mari ale acestui mare plan. 

(Pauză ½ oră) 
La redeschidere 

Tov. Luca: Tovarăşi, declar şedinţa Plenarei deschisă. Deoarece tovarăşii care au 
fost înscrişi la cuvânt au renunţat să mai ia cuvântul, deoarece s-au spus o serie de lucruri 
care s-au repetat, urmează punctul 2 al ordinei de zi. Este vorba de anularea plăţii ratelor 
pentru pământul primit de ţărani prin Reforma Agrară. 

Tovarăşul Moghioroş va citi un proiect de Hotărâre a Secretariatului care va fi supus 
votului Plenarei. 

Tov. Moghioroş citeşte proiectul de Hotărâre. 
Tov. Luca: Tovarăşi, propm1 ca acest proiect de Hotărâre să fie primit fără discuţii. 
Tov. Bodnăraş: Am o propunere la text Întreaga reformă s-a terminat în 1945 şi să 

nu se interpreteze şi operaţim1ile făcute în 1946 şi în anul următor. 
Tov. Luca: Este vorba de lege. 
Tov. Solomon: Se întâmplă următoarea situaţie: Debitele de la ţărani nu s-au încasat 

în aceeaşi măsură. Unii au plătit ratele, alţii n-au plătit Se iartă toate ratele care mai SW1t de 
plată? 

Tov. Luca: Se iartă toate ratele. 
Tov. Chivu: Tot ce au de plătit se şterge. Proiectul de lege se pune la vot 
Proiectul de Hotărâre este votat în unanimitate de Plenară. 
Tov. Luca: Tovarăşi, să pm1em la vot o scurtă Rezoluţie în legătură cu Planul 

Cincinal şi, pentru că textul nu este gata, propm1 să trecem la încheierea dezbaterilor noastre 
şi după aceea vom vota Rezoluţia Ca încheiere, daţi-mi voie şi mie să atrag atenţia asupra 
câtorva probleme legate de şedinţa noastră plenară. Cred că SW1t în asentimentul tuturor că 
Plenara noastră are o importanţă istorică, o importanţă istorică în ceea ce priveşte tocmai 
aplicarea primului nostru plan cincinal care a fost primit cu tot entuziasmul şi emoţia de 
mulţi tovarăşi, mai ales de tovarăşii care decenii întregi au luptat, au suferit şi au avut 
fericirea să ajungă să trăiască aceste zile pentru a vedea realizându-se cauza pentru care au 
luptat şi suferit 

Fără îndoială că cu (sic!) acelaşi entuziasm va fi primit primul plan cincinal de 
construire a bazelor economice ale socialismului care, aşa cum just s-a subliniat, a fost 
posibil să fie pregătit deoarece după naţionalizare imediat am început planificarea, creând 
primele premize, căpătând primele experienţe pentru pregătirea acestui grandios plan de 
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construire a bazelor economice ale socialismului în ţara noastră. Acest plan fără îndoială va 
mobiliza masele largi ale poporului muncitor, pentru că în acest plan se vede larg 
perspectiva dezvoltării economice, culturale a ţării noastre, dezvoltarea bunei stări a 
poporului nostru, dezvoltarea bunei stări economice şi culturale. 

Tovarăşi, cred că trebuie subliniat că oamenii care au fost însărcinaţi cu pregătirea 
primului nostru plan cincinal au depus o muncă serioasă şi au creat o operă mare. Desigur 
că e mult mai uşor să critici decât să înf'aptuieşti o operă atât de mare. Nu vreau să spun că 
acestei opere nu-i poţi găsi nici W1 cusur, nici W1 neajuns, şi chiar aici în şedinţă s-au arătat 
unele neajunsuri. Dar, în general, planul nostru este făcut în aşa fel, datorită acestei munci şi 
datorită ajutorului dat în această privinţă de învăţătura marxist-leninistă, de învăţătura 
marelui constructor al Socialismului în Uniunea Sovietică, tovarăşul Stalin, de experienţa 
Uniunii Sovietice în construirea socialisnrului, în economia planificată şi ajutorului dat de 
tovarăşii sovietici care au participat la pregătirea acestui plan, primul nostru plan cincinal. 

Este o muncă uriaşă, a fost o muncă grea datorită faptului că este primul plan şi 
n-am avut experienţă în această privinţă, am avut cadre insuficient pregătite şi desigur că 
pregătirea planului nu depinde numai de Comisia de Stat a Planificării, ci de organele de jos 
până sus, care în mod real pregătesc proiectele lor, ce trebuie în aşa fel coordonate ca 
întregul să meargă şi să nu împiedice unul pe celălalt. Totul să meargă bine, economia 
agrară, transporturile, toate să meargă armonios, totul să meargă spre construirea 
socialismului. Putem spune că în această privinţă planul nostru a reuşit cu succes. Natural 
că în cmsul aplicării în practică a planului nostru vom descoperi inlense rezereve, rezerve 
despre care au vorbit tovarăşii, aceasta pentru că, aşa cum ne arată experienţa şi învăţătura 
sovietică, planul nu este o dogmă, iar în cursul executării el trebuie permanent controlat în 
aplicarea lui, îmbunătăţit permanent, să se ţină seama de armonizarea întregului care duce 
spre construirea socialismului. 

În discuţiile asupra planului s-au ridicat o serie de probleme foarte inlportante şi s-au 
făcut multe critici asupra neajunsurilor în cei doi ani de plan, şi anumite critici asupra 
pregătirii planului cincinal; mai puţină a fost autocritica în această privinţă. Tovarăşii caută 
să justifice greşelile lor prin greşelile altora şi acest lucru desigur dacă noi nu înţelegem în 
primul rând să ne facem autocritica, apoi nu avem dreptul să facem critică asupra muncii 
altora, ci fiecare să vadă să analizeze mai adânc şi merită să analiz.ăm mai adânc experienţa 
celor doi ani de planificare, să analizăm nu numai la şedinţa plenară, ci permanent în 
aplicarea planului cincinal să fie în faţa ochilor noştri toate lipsurile pe care le-am avut şi de 
care trebuie să ne lepădăm în aplicarea planului cincinal. 

Prin mmare socot că critica şi autocritica nu şi-a terminat misiunea şi totul s-a 
îmbunătăţit. Să nu facem ,,mea culpa" aşa cum fac unii tovarăşi care spun că cu (sic!) toţii 
au călcat disciplina :financiară; noi de doi ani ţipăm şi disciplina de stat nu este realizată cum 
trebuie şi toţi aceşti oameni care făceau ,,mea culpa" acum doi ani călcau mereu disciplina 
de stat păgubind economia statului şi tot mersul dezvoltării construirii socialismului la noi 
în ţară. 

Nu pentru prima dată discutăm că legile statului sunt legile hotărârii dictaturii 
proletariatului. Statul îndeplineşte sarcina principală de a construi bazele economice ale 
socialismului ceea ce înseamnă o activitate şi precum ne învaţă tovarăşul Stalin şi aşa cum 
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ne arată experienţa sovietică, clupă cucerirea puterii democraţia populară are ca sarcină de a 
crea bazele economice pentru socialism, adică să organizeze economia socialistă în întreaga 
ţară, să lichideze ultimele rămăşiţe ale elementelor capitaliste, să organizeze revoluţia 
culturală, să organizeze apărarea independenţei naţionale. Această fimcţilllle principială de 
a organiza economia, de a gospodări bW1urile poporului, o are statul, iar noi, cei de la 
conducerea statului, suntem chemaţi să respectăm disciplina de stat; şi noi călcăm 
permanent legile, hotărârile ş.a 

Se întâmplă uneori să fie hotărâri contra.zicătoare, dar acolo unde este o contrazi.cere 
nu se respectă nici o hotărâre nici alta Când statul a hotArât despre construcţii, că fără 
proiecte, fără devize, nu se :finalizează, să vii apoi şi să spui că ce să faci cu muncitorii, faci 
ca construcţiile (sic!) să coste mai mult, să vii să spui că planul n-a fost real? Capul tău n-a 
lucrat real pentru că ai neglijat proiectele, ţii şantierele deschise şi construieşti fără 
contracte, deşi există o lege severă în această privinţă. Condiţiile contractuale nu sunt 
respectate, nimeni nu dă importanţă acestor contracte care împing la disciplină. 

Nu vreau să dezvolt mult această chestilllle, dar trebuie să spun că noi vorbim mereu 
că construirea (sic!) socialismului cere ascuţirea luptei de clasă. Vorbim mult de asta, dar 
concret uităm unde şi cum se manifestă această luptă de clasă. 

În Planul Cincinal intrăm în ascuţirea luptei de clasă nu numai pe teren intern, ci şi 
pe teren internaţional, ascuţirea luptei între imperialism şi popoarele care luptă pentru 
libertatea naţională, ascuţirea luptei de clasă în fiecare ţară, pregătirea războiului de către 
imperialişti. În aceste condiţii trebuie vigilenţă de clasă şi a se vedea cum se manifestă 
această luptă de clasă! 

Nu sunt întâmplătoare faptele că într-o întreprindere producţia scade, pentru că dacă 
în V alea Jiului n-aţi avut muncitori calificaţi cine este vinovat? Noi, pentru că n-am dat 
importanţă calificării muncitorilor. Este adevărat că aţi primit multe contingente de oameni 
nepregătiţi, dar între timp au primit şi un utilaj modem care înlesneşte producţia şi 

pregătirea cadrelor. Cu nimic nu este justificată scăderea producţiei. N-am văzut aici lupta 
de clasă. Duşmani, foşti legionari, activează liberi în Valea Jiului, nu este întâmplător că 
duşmanii de clasă apar acolo Wlde sunt chesti\lllÎ de bază în construirea socialismului, 
petrol, construcţii, cărblllli. Se creează secte care n-au nimic de a face cu religia şi sunt secte 
de spionaj care spllll oamenilor că accidentele se datoresc faptului că oamenii lucrează în 
zilele de sărbătoare şi îi îndeamnă pe muncitori să nu lucreze, îi îndeamnă la sabotaj. 

Organizaţiile de partid şi sindicatele privesc statul ca pe un patron, priveşte 

întreprinderea ca pe W1 patron. În fruntea acestui sabotaj stau fostele codiţe de topor ale 
patronilor, inginerii şi tehnicienii care n-au fost controlaţi cum organizează m\lllci şi noi 
n-am văzut pe cine am trimis acolo. Trebuie acută muncă politică, educativă printre aceşti 
oameni şi apoi organizarea mwicii. În cea mai mare parte, aceşti oameni sunt ţărani săraci şi 
mijlocaşi care pot să se transforme în mineri şi ei au fost cointeresaţi, dar n-au avut nici un 
fel de ajutor, acolo wide exista mentalitatea că statul este exploatator şi trebuie să facem cât 
mai puţin. Acolo unde organizaţiile de partid apără nu interesele generale ale clasei 
muncitoare, nu urmăresc disciplina clasei muncitoare, ci apără anarhic pe indivizii care 
lipsesc de la lucru, aceasta nu este o treabă bună; că dacă am lua măsuri împotriva lor, ei 
pleacă şi nu vom avea muncitori, aceasta este fals. 
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Trebuie să facem deosebire între proletariat şi clasa mwtcitoare. 
Dar trebuie să facem deosebire între proletariatul adevarat şi între elementele 

anarhice mic burghez.e. Dictatura proletariatului trebuie să fie aplicată împotriva acestor 
elemente care calcă interesele generale ale proletariatului. Iar justiţia noastră nu este la 
înălţime când e vorba să apere disciplina de stat; disciplina clasei m1D1citoare există dar 
trebuie dusă şi o mwtcă politică, trebuie organizat procesul de producţie şi nu trebuie lăsat 
acela care are wt ochi cel puţin îndreptat către vechiul regim şi care organiz.ează echipele în 
aşa fel ca mwtcitorii să nu câştige, să fie veşnic nemulţwniţi. Desigur că mwtcitorii nu SW1t 
vinovaţi dacă salariile merg înapoi şi nici nu putem să pretindem să aibă toţi mwtcitorii wt 
spirit sănătos, după ce au fost educaţi generaţii întregi în spirit mic-burghez 

Lipseşte din partea conducerii vigilenţă. Lupta de clasă se ascute şi cere din partea 
noastră vigilenţă concretă, să înţelegem wtde îşi îndreaptă privirile duşmanul de clasă. Dar 
wtde nu există disciplină în aplicarea legilor şi dispoziţiilor guvernamentale, acolo nu mai 
ştim cine e duşman, cine e prieten; acolo este anarhie, acolo nu poate să fie vorba de 
vigilenţă. Duşmanul nu reuşeşte să pătrundă în uzine dacă nu-i deschidem larg porţile şi 
wtde pătrunde dovedeşte că nu există disciplină de stat, că nu există disciplină de partid, 
disciplina aceasta frumoasă a proletariatului noi o călcăm. De aceea, tovarăş~ este necesar 
să luăm wtele măsuri, chiar administrative, ca hotărârile guvernului, ale statului să fie 
respectate. Suntem un stat al centralismului democratic, dar tovarăşii nu înţeleg acest lucru 
şi dacă-i vorba să aplice o hotărâre pe care nu o pricep sau dacă cred că interesele lor o cer, 
nu o aplică şi calcă astfel interesele statului, nu vor să înţeleagă că în felul acesta, călcând 
interesele statului, creează anarhie. Trebuie să înţelegem că trebuie să ţinem cont de 
interesele generale şi în moment ce guvernul trasează sare~ acestea nu pot fi decât în 
interesul general. 

Apoi ţin să subliniez că în ce priveşte controlul - tovarăşii au vorbit mult aici despre 
control - partidul şi guvernul s-au ocupat toţi anii de control şi ne ocupăm în pennanenţă şi 
cu toate acestea sunt mari lipsuri. 

Tovarăşul Borilă a spus să facem fabrici de cărămizi, că sunt prea scumpe. Dar cum 
vrea să fie ieftine, dacă cărămizile (sic!) se duc de la Jimbolia la Galaţi, dacă lucrăm fără 
cap, fără să controlăm întreprinderile. Unde sunt şantiere mari, de ce nu se deschid fabrici 
de cărămizi în apropiere, nu să ducem materialul de colo în colo<?> Asta înseamnă pierdere 
de timp, înseamnă cheltuieli inutile. Aceasta din lipsă de măsuri organizatorice. Nu există 
nicăieri grijă pentru tipizarea materialului. Peste tot este tendinţa de a băga mult prea mult 
ciment şi atunci ne mirăm că avem deficienţe. 

Tovarăşe Borilă, şi în dosul acestei tendinţe trebuie căutat duşmanul de clasă. Dacă 
s-ar controla, s-ar constata că avem material suficient, dar şi aici este chestiwtea luptei de 
clasă, a elementelor care ne împing să avem deficienţe, să nu ne putem îndeplini planul 
pentru că ba lipseşte ciment sau alte materiale de construcţii. Nu mai vorbim de uriaşa 
sălbatică risipă mai ales în domeniul materialului lemnos. Când e vorba de o construcţie 

. care nu durează mai mult decât 3-4 luni, se fac barăci unde poţi să locuieşti 1 O ani. Nu 
putem înlocui scândurile care se risipesc pentru barăci pentru alte nevoi ale noastre? Astfel 
nu vom construi socialismul în ţara noastră. Există o lipsă de standardiz.are la scânduri. 
Trebuie luate măsuri trebuie să înlocuim wtele materiale de care avem nevoie, să nu 
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folosim cimentul m1de nu este absolut necesar şi astfel vom face faţă deficienţelor. Să 
obligăm întreprinderile să facă economie cu materialul lemnos. Să nu ne mirăm că o mică 
construcţie costă tm milion de lei. 

Şi apoi în ce priveşte mm1citorii care lucrează pe şantierele de construcţii - nu 
vorbesc de şantiere mari - să căutăm să angajăm mai mult localnici care pot să doarmă 
acasă, să nu cheltuim atâţia bani pentru barăci. Dar aceasta se poate face numai atunci dacă 
nu vom preda lucrări de proporţii mai mici întreprinderilor mari care cer o regie mare. 
Pentru construcţii mici nu este rentabil să lucrezi cu întreprinderi mari. De aici rezultă 
sarcina pentru Sfaturile Populare să organizeze munca pentru asemenea construcţii mici şi 
astfel ministerele să fie eliberate de o serie de sarcini şi în locul acesta să se ocupe de lucrări 
mari. Să nu trimită ministerul ingineri şi tehnicieni constructori pentru construcţii mici. De 
m1de să scoată ministerul atâţia constructori? Deci trebuie create pe lângă întreprinderi de 
construcţie cadre speciale. În situaţia de astăzi e mai bine ca construcţiile {sic!) mici să fie în 
mâna Sfaturilor Populare. Nu trebuie, în orice caz, să admitem, aşa cum s-a întâmplat în 
m1ele locuri, să fie neglijate construcţiile mari din cauz.a construcţiilor mici, şi astfel s-au 
risipit fondurile destinate pentru construcţii mari. 

Vă atrag atenţia că, în asemenea condiţii, îndeplinirea Planului Cincinal este încă un 
semn de întrebare. O slăbiciune mare este că nu avem încă norme ştiinţifice pentru material 
de construcţie. Tovarăşul Miron a arătat că materialul de construcţie, faţă de cele prevăzute 
în plan, va ajm1ge. Nu SW1t sigur, pentru că se ştie că totdeauna intervin lucrări neprevăzute. 
Noi nu avem rezerve pentru aceşti cinci ani, rezervele trebuie abia create şi deja astăzi avem 
anumite deficienţe, pentru că am risipit materialul care l-am avut şi de multe ori cerem mai 
mult decât este necesar. Şi acolo tmde ştim că avem deficienţe, nu-şi bate nimeni capul să 
înlocuiască, de pildă, cimentul cu var hidraulic sau cu pietre. Desigur, nu este vorba pentru 
ani de zile, dar acuma, când avem atâtea sarcini şi deficienţe în materialul de construcţii, ar 
trebui să fie o preocupare. 

Plus de aceasta, şi este adevărat, nu putem garanta de acuma că vom asigura locuinţe 
pentru aceste mase de muncitori care vor trebui atraşi pentru construcţii. Nu avem încă cifre 
bine stabilite de câţi mtmcitori va fi nevoie, dar în orice caz SW1t locuri m1de va fi nevoie de 
braţe de mtmcă pentru construirea de oraşe întregi, şi nu putem garanta că avem locuinţe 
pentru toţi. 

Planul prevede aducerea tmei serii de utilaj şi maşini din străinătate. Dar noi nu 
avem mm1citori calificaţi care să ştie să lucrez.e cu aceste maşini. Vor fi aduşi mm1citori 
necorespunzători care vor vegeta, care vor fi plătiţi de pomană. Nu avem cadre şi de ce? 
Pentru că nu am avut grijă să aibă locuinţe, şi acei care stau în împrejtnimea oraşelor n-au la 
dispoziţie mijloace de transport, aşa cum a arătat tovarăşul Chivu. De aceea, şi problema 
transporturilor trebuie încă bine analizată. Aşa cum am văzut, dezvoltarea transporturilor 
este şi ea neglijată, este neglijată în oraşele care se dezvoltă şi aici vom avea greutăţi foarte 
mari. Dar aceasta nu înseamnă că nu putem face ameliorări chiar în cursul planului. Şi 
trebuie să studiem această problemă, să lucrăm în aşa fel să ne rămână rezerve pentru a 
îmbm1ătăţi transporturile. Parcul de vagoane şi locomotive este prea mic. În oraşe şi sate, 
m1de SW1t fabrici, nu este asigurat transportul. Nu rez.olvăm problema dacă luăm mijloace 
de transport din sectorul comerţului şi le dăm întreprinderilor, pentru că dacă nu facem 
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schimb între oraş şi sat nu putem asigura aprovizionarea oraşelor. Sectorul de stat nu este 
încă în stare să aprovizioneze oraşele cu toate cele necesare. Noi avem nevoie de aceste 
mărfuri care vin prin elementele particulare, că altfel nu putem asigura aprovizionarea 
muncitorilor şi atunci se vor duce singuri în sat să caute alimente. De aceea, este nevoie să 
controlăm serios cwn stăm în domeniul transporturilor. Eu socot că în general s-au prevăzut 
investiţii prea puţine pentru Sfaturile Populare. Tovarăşul Stoica are dreptate că s-a prevăzut 
prea puţin pentru dezvoltarea oraşelor din punct de vedere edilitar şi prea puţin pentru 
dezvoltarea industriei locale. Toate aceste lucruri pot fi ameliorate în cadrul planului 
cincinal. Astfel, o serie de industrii care astăzi nu fac decât să îngreuneze munca 
ministerelor şi care sunt extrem de costisitoare, pot fi înlocuite prin întreprinderi locale. 
Întreprinderi mici cu 30-100 de muncitori chiar, dacă producţia lor n-are caracter general şi 
nu pot să satisfacă decât nevoile unei regiuni sau două, trebuie neapărat defalcate de 
minister şi puse sub conducerea Sfaturilor Populare locale. Aceasta va da posibilitate să se 
dezvolte economia locală, să fie cointeresate sfaturile populare care, folosind sursele locale 
de material, vor aduce şi ieftinirea produselor. Sfaturile Populare trebuie să aibă planul lor 
propriu, pe lângă partea ce le revine în cadrul planului general. Ele nu trebuie să lucreze la 
întâmplare, ci fiecare Sfat Popular trebuie să dezvolte economia industrială locală pe baza 
unui plan local care, pe unnă, poate fi încadrat în planul general. Noi luptăm pentru 
dezvoltarea industriei locale. În privinţa aceasta tovarăşul Stalin a spus: ,,Înainte de toate 
trebuie dezvoltată industria de stat cu orice pref'. 

Iar la noi lucrurile merg invers. Într-un timp, am căutat chiar să desfiinţăm ceea ce 
am avut în întreprinderi locale. Dezvoltarea industriei locale se impune şi din punct de 
vedere al politicii noastre :financiare. Astfel, vom ajuta Sfaturile Populare să-şi mărească şi 
să-şi creeze fonduri pentru investiţii, pentru dezvoltarea industriei şi comerţului local, 
dându-le poSibilitatea ca un anwnit procent din veniturile lor pe baza acestor întreprinderi 
locale să meargă pentru lucrări edilitare. Sfaturile Populare trebuie să fie interesate să 
descopere forme noi pentru dezvoltarea economiei locale. 

A fost aici o propunere pentru oraşul de pionieri. Eu, personal, aş sprijini această 
propunere în sensul ca el să fie realizat pe baza economiilor de material în întreprinderi. 
Insuşi tineretul să fie în :fhmte, în fabrici, unde se pot face economii de cărămizi, ciment, 
cherestea etc. şi cu aceste economii să poată să construiască oraşul de pionieri. Este o 
sarcină foarte frumoasă şi depinde cwn vom şti să mobilizăm tineretul. 

Şi în legătură cu aceasta, un tovarăş a spus că lucrările cu munca voluntară costă mai 
mult. Eu nu sunt de părere, uite aşa, cu munca voluntară, s-au calificat câteva mii de tineri. 
Aceasta nu costă parale? Este adevărat că statul a cheltuit pentru bocanci, pentru hrană etc. 
Şi în afară de aceasta, că în cadrul muncii voluntare aceşti tineri s-au calificat, noi în situaţia 
de atunci nu am fi avut cu cine să-i înlocuim. 

Avem la sate elemente tinere care nu muncesc, care n-au calificare, datorită politicii 
nejuste în ce priveşte pregătirea cadrelor. De ce nu toţi aceşti tineri intră ca ucenici în 
întreprinderi? Stau nwnai în şcoli şi, chiar dacă aceste şcoli au ateliere, nu este acelaşi lucru 
cwn ar fi dacă ar sta în fabrici şi ar învăţa în mod practic, fără să facă şcoli speciale. În felul 
cum procedăm astăzi nu vom putea satisface nevoile de cadre economice prin şcolile pe 
care le avem. Tovarăşe Vasilichi, nu aşa vom dezvolta cadre, prin înfiinţarea de şcoli. Prin 
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mecaniz.area şi colectiviz.area agricultwii vor fi descătuşate din ce în ce mai multe braţe de 
m1mcă la sate pentru oraşe. Dar trebuie să avem grijă să-i calificăm. 

O altă problemă extrem de importantă şi 1mde, dacă nu dăm atenţie deosebită, vom 
avea greutăţi extrem de mari şi chiar vom periclita planul cincinal şi bugetul de stat, dacă 
vom nesocoti şi trata uşmatic problema salariilor şi a productivităţii m1mcii. La noi se 
întâmplă încă astăzi ca întreprinderile să cheltuiască mai mult pentru fonduri de salarii decât 
produc m1mcitorii, 1mde producţia creşte în disproporţie faţă de salarii. Este 1m lucru foarte 
periculos. Noi am văzut câteva cifre cu privire la planul de producţie şi fondul de salarii şi 
tragem de aici concluzia că Comisia (sic!) de Planificare şi Ministerul de Finanţe trebuie să 
se ocupe mai serios cu problema fondului de salarii. Nu avem nimic împotrivă ca 
m1mcitorii şi fimcţionarii să câştige bine, dar în aceeaşi mAsură să ridice şi productivitatea şi 
calitatea produselor. Dacă schimbăm normele, aceasta să meargă în favoarea acumulării 
socialiste şi pentru îmbunătăţirea salariilor. Dar dacă nu merge pentru mărirea acumulării 
socialiste şi nici pentru mărirea salariilor, sau mai bine zis la mărirea salariilor iar în 
defavoarea productivităţii, nu vom lărgi reproducţia, ba nu va aj1mge nici pentru reproducţia 
simplă, ceea ce înseamnă că mergem spre inflaţie. Deci în cadrul planului nostru cincinal 
trebuie să dăm o atenţie deosebită acestei probleme. Îmbunătăţirea vieţii m1mcitorilor nu poate 
fi d~ de problema ridicării productivităţii m1mcii. Tovaraşul Apostol a arătat o serie de 
lucruri care se petrec în întreprinderi. Disciplina în întreprinderi trebuie să fie susţinută de 
majoritatea m1mcitorilor cinstiţi care înţeleg drumul pe care am pornit, care văd ce înseamnă 
conştiinţă, ca ei, la rândul lor, să influenţeze pe ceilalţi care calcă ordinea internă a 
întreprinderilor. 

Trebuie, tovarăşi, afară de aceasta să ţinem cont că planul p1me ca sarcină să ridicăm 
nivelul de trai al oamenilor m1mcii cu 80%. Aceasta nu este o glumă. Pentru aceasta se cere să 
asigurăm şi producţia Producţia de larg consum, ffiră de care nu este posibil să asiguri 
ridicarea nivelului de trai în asemenea proporţii. Dacă privim nwnai anul 1951, 1mde noi am 
remmţat la importul 1mei serii de produse ... 

Planul de producţie nu este aşa de mare, aşa în creştere, ca să înlocuim total acest 
import <pe> care l-am fficut încă anul acesta şi să asigurăm în plus cele necesare pentru 
oamenii care intră nou în producţie. De aceea, dezvoltarea industriei, legată de dezvoltarea 
producţiei de larg consum, pe linia Cooperaţiei, pe linia Sfarurilor Populare, prelucrarea 
cleşemilor şi asigurarea construcţiilor, a da materiale de construcţie, a ajuta şi în felul acesta 
tendinţa de a construi chiar la sate, găsind fonne, metode, economii, exploat.Ari părăsite. Aşa 
cum, de exemplu, după cosit pe pământ se găsesc spice de grâu, aşa după exploatarea 1mei 
păduri mai găseşti acolo serioase stocmi de material lemnos pentru construcţii - şi cu aceasta 
să dezvoltăm posibilitatea de a da material de construcţie necesar pentru construirea de case 
individuale. Noi vom da chiar credite şi vom încuraja prin toate mijloacele construirea de 
astfel de case individuale mici de care a vorbit tovarăşul V asilichi, şi Slll'ltem de acord cu 
aceasta, dar nu ca Ministerul Construcţiilor să mobiliz.eze, ci întreprinderile locale care, prin 
aceasta, acumulează pentru nevoile locale anumite sume. Iar construcţia de blocuri tot trebuie 
făcută, tovarăşe V asilichi, pentru că ffiră acestea noi nu construim socialismul. Socialismul nu 
·înseamnă a construi întreprinderi pentru întreprinderi, ci viaţă îndestulată, îmbelşugată pentru 
popor, viaţă sănătoasă, cultivată. Şi atunci, paralel cu dezvoltarea economiei noastre, se 
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dezvoltă şi starea de cultură, de sănătate, din care face parte şi locuinţa confortabilă, sănătoasA, 
pentru 1mmcitor, aşa că nu putem renunţa la asemenea construcţii. 

Pentru a asigura aceşti 800/o ridicare, trebuie neapărat să studiem balanţa venitului 
naţional, să cunoaştem bine venitul naţional şi în mod ştiinţific să organimn împărţirea 
acestui venit naţional. Trebuie făcută o balanţă a venitului şi cheltuielilor populaţiei, ca să 
cunoaştem care sunt necesităţile de produse de larg conswn şi dezvoltarea schimbului între 
oraş şi sat, rolul cooperaţiei despre care a vorbit tovarăşul Voitec. Dar noi în această privinţă 
avem multe de făcut, mai ales în ce priveşte alimentaţia 

Alimentaţia este la noi unul din sectoarele cele mai înapoiate. Trebuie să luăm măsuri 
de organmire, pentru că, declar aici categoric, lipsurile noastre în ce priveşte carnea, produsele 
laptelui, brânza şi altele, nu sunt din cauza speculanţilor, ci din cauza incapacităţii noastre de a 
organiza schimbul între oraş şi sat. 

A se ocupa nu numai ca organele centrale din Bucureşti să trimită 1 O kg de roşii la 
Timişoara, ci Timişoara să se ocupe cu producerea de :zarzavat şi pe baza unui plan făcut din 
toamnă să pregătească pentru primăvară. Să ştie că vaua nu trebuie de la Turda să meargă la 
Craiova şi de la Craiova la Cluj, ci de la Turda la Cluj, adică planificat, chiar repartizarea 
legumelor, producerea lor organizată, reorganizat sistemul de colectare. Noi putem influenţa 
piaţa şi putem garanta preţuri scăzute, dacă vom influenţa piaţa şi putem garanta preţuri 
scăzute, dacă vom influenţa piaţa prin sectorul socialist cooperatist Şi acest lucru trebuie 
organizat Noi avem imense rezerve, posibilităţi, dar dacă socotim necesităţile noastre, 
exportul, comerţul nostru exterior, vedem greutăţi serioase în primii 2 ani. Tovarăşul Chivu a 
vorbit de felul cum oamenii au pregătit importul şi exportul. Trebuie încă controlat (sic!) serios 
şi lichidată orice diferenţă între import şi export, şi acest lucru se poate dacă folosim toate 
rezervele de care s-a vorbit pentru a rezolva acestă problemă. 

Altă problemă de care foarte puţin s-a vorbit aici este problema transfonnării socialiste 
a agriculturii. Sarcinile noastre în această privinţă. Despre lipsurile, greşelile noastre, nu vreau 
să dezvolt această chestiune, pentru că nu-i timp. Trebuie luate măsuri organizatorice de a 
întări regiunile, a trimite de la centru înapoi. Noi am ridicat de jos în sus cadre frumoase. 
Acum e timpul ca şi de sus să meargă înapoi în provincie şi nu-i ruşine să te duci de la centru 
şi să conduci o regională şi să îndeplineşti cu cinste planul cincinal în regiune sau raion. 
Datorită faptului că cadrele (sic!) noastre sunt slabe, avem secretari regionali oameni care sunt 
de 2-3 ani în partid, nepregătiţi, neridicaţi sau cu o oarecare şcoală teoretică, fără experienţă, 
fără activitate în spatele lor. Oamenii aceştia nu sunt în stare să conducă viaţa aceasta 
economică, fiindcă sarcina principală acum e economia Economia socialistă, construirea 
economiei, bazele economiei socialiste - aceasta e sarcina principală. În jurul acestei 
probleme se concentreaz.ă totul, toată suprastructura. Toată agitaţia şi propaganda merge în 
jurul acestei sarcini de bază, construirea socialismului. Deci trebuie să avem oameni cu 
experienţă, ajutaţi să se ridice, şi să ridicăm acolo cadre noi, să luăm cu curaj elemente 
muncitoreşti, elemente capabile de a gospodări. Acum avem nevoie mai multă de asemenea 
oameni care se evidenţiază în fabrici, devin :fiuntaşi în producţie, elemente care se evidenţia7.ă 
în conducerea cooperativelor, în conducerea întreprinderilor, a sectorului întreprinderilor 
alimentare, care se pricep, au simţ gospodăresc, trebuie ridicaţi şi puşi la muncă de partid, la 
muncă sindicală, să conducă, ca să putem asigura planul. Planul nu poate fi îndeplinit izolat de 
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clasa mwicitoare, iz.olat de sindicate şi de partid Zi de zi, activitatea partidului trebuie să fie o 
activitate concretă de gospodărire. Acesta este lucrul cel mai principal. Toate problemele 
politice, de educaţie, SWlt în jurul economiei. La aceasta, la gospodărie, se reduce baza 
materială a construirii socialismului. Şi toată ideologia noastră trebuie să fie concretiz.ată azi în 
construcţii materiale. lată de ce trebuie dată mare aten~e de a ridica elemente no~ 
mwicitoreşti. Iar agitaţia, propaganda noastră, presa noastră are aici wi rol important Just a 
pus aici wi tovarăş problema că noi facem agitaţie, propagandă, popularizând mari realizAri, şi 
ne ascundem cu capul în nisip faţă de greşelile, de lipsurile noastre, nu atacăm în mod curajos 
acestea. Şi dacă nu vorbim noi despre ele, vorbeşte duşmanul în sensul său, în interesul său. 
Pe când dacă noi am arăta mwicitorilor de ce n-a fost, de exemplu, în timpul alegerilor petrol 
la sate - pentru că cooperativele n-au dat petrol, pentru că am lăsat ca speculanţii să stea la 
rând şi am luat petrol să vândă la sate cu I 00 lei, când petrolul este arma noastră pentru a 
schimba produse între sat şi oraş - am lăsat ca petrolul să-l folosească speculanţii, ca apoi tot 
ei să spwiă că: ,,Uite, petrolul vă costă I 00 lei kg" . Aceasta pentru că noi am lucrat prost şi 
acest lucru îl foloseşte duşmanul dacă nu-l spwiem noi. Nu trebuie nwnai să arătăm succesele 
noastre, dar să arătăm şi lipswile, cu curaj, indiferent ce ministru, ce minister, indiferent cine e 
de vină, arătat lipsurile, greşelile şi arătat şi dnunul de îndepărtare, chemate masele să ajute 
la asta. Şi când masa mwicitorească cwioaşte dnunul şi vede că însăşi conducerea arată: 
aici e buba - aici trebuie să pllllem umărul ca să învingem - fără îndoială că vom putea 
mobiliza sute de mii de oameni, întreaga clasă mwicitoare, ţărănimea mwicitoare, pentru 
realizarea planului nostru, pentru construirea bazelor socialismului. 

Iată, tovarăşi, câteva probleme pe care am vrut să le ridic, să le subliniez Planul cere 
încă o serioasă prelucrare, trebuie văzut concret ce are de făcut fiecare, concret chiar fiecare 
om în parte. Eu pot splllle că planul trebuie nu numai să dea dreptul fiecărui cetăţean la o 
ini~ativă fiumoasă, dar şi datorită fiecărui cetăţean, aşa cum îl obligi să plătească impozite, 
tot aşa şi mllllca pentru planul nostru cincinal să fie pentru el o lege fără de care nu poate 
trăi. Acum putem veni cu Rezoluţia Tovarăşul Teohari Georgescu are cuvântul pentru a 
citi hotărârea. 

Tov. Teohari Georgescu (citeşte hotărârea). 
Tov. Vasile Luca: Tovarăşi, ave~ vreo propwiere? 
Tov. lordăchescu: Ar fi bine să se pllllă numărul de ordine al Plenarei noastre care 

n~ar uşura mult referirea la Plenară. 
Tov. Bodnăraş: În Uniwiea Sovietică toate Plenarele au wi număr, şi Congresele la 

fel. 
Tov. Sorin Toma: La redactare, W1de e vorba de întrecerea socialistă se spW1e: ,,să 

ridice întrecerea socialistă la nivelul W1ei mişcări largi de masă". Ori ea este şi acum o 
mişcare largă de masă. Să se spwiă ,Ja nivelul cerut" sau ,,necesar'' ,,la W1 nivel înalt, 
corespunzător wiei mişcăp largi de masă". 

,,Întrecerea socialistă să urmeze mişcarea stahanovistă ... " Nici în Uniwiea Sovietică 
nu-i identitate exactă între întrecerea socialistă şi mişcarea stahanovistă. Mişcarea 
stahanovistă e partea mai înaltă. Poate ,,să se inspire din exemplul ... " 

Tov. Gheorghiu-Dej: Să spwiem: ,,care să unneze exemplul mişcării stahanoviste 
din UniWlea Sovietică". 
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Tov. Miron: ,,A ridica nivelul întrecerilor la o treaptă superioară". 
Tov. Luca: Ceea ce înseamnă a-i da un conţinut mai adânc. 
Tov. Răutu: Cred că au dreptate tovarăşii. Să spunem: ,,Prin ridicarea nivelului 

întrecerilor socialiste, care să se inspire din exemplul mişcării stahanoviste din Uniunea 
Sovietică". 

Tov. Gheorghiu-Dej: ,,care să unneze exemplul ... " 
Tov. Z Tănase: ,,Plenara a luat în discuţie Planul Cincinal". Cred că ar fi mai corect 

spus „proiectul". 
Tov. Vasilichi: Din punct de vedere formal, Planul este de stat, deci trebuie să fie 

dat pe linie de guvern. Dacă această Rezoluţie apare mâine în presă, o să iasă că partidul a 
hotărât. Dar planul trebuie să fie aprobat definitiv de guvern. Poate ar trebui spus: Plenara 
prezintă ... sau însărcinează pe membrii de partid din guvern ... 

Tov. Ana: Astăzi Consiliul de Miniştri va aproba planul. 
Tov. Miron: În orice caz, partidul trebuie să aibă întâietatea 
Tov. Luca: Eu cred că, independent de hotărârea guvernului, partidul poate fi de 

acord cu acest plan pregătit Partidul e suveran de a hotărî. 
Tov. Ana: Dacă ar fi în guvern şi oameni care au altă părere decât C.C.-ul, s-ar 

putea întâmpla ca noi la C.C. să fi hotărât aprobarea Planului, şi Tătărescu, care ar fi în 
guvern, nu l-ar aproba şi ne batem cu Tătărescu. Dar el nu mai este în guvern, şi aşa ceva nu 
se poate întâmpla! ... 

Tov. Vasilichi: Totuşi, noi suntem un organ de partid Am discutat un plan care este 
al partidului. 

Tov. Luca: Un caz abstract poate fi şi aceasta, ca guvernul să vină cu un plan, şi 
partidul să nu fie de acord şi cheamă poporul să îl combată. Dar acum Hotărârile o să apară 
deodată. În orice caz, partidul ho~te. Alte propuneri? 

Tov. Gheorghiu-Dej: Aş avea o observaţie: se spune aici că în cadrul acestor 
planuri anuale, în care a început construirea bazelor socialismului în RP.R., nivelul 
antebelic a fost simţitor depăşit Aş propune să spunem: ,,sectorul socialist în toate ramurile 
economiei a crescut şi s-a consolidat". Să menţionăm că au apărut ramuri industriale noi, 
care înainte nu erau Acest lucru e adevărat 

Tov. Luca: De exemplu, construcţia de maşini, electricitatea ... 
Tov. Gheorghiu-Dej: Întreaga industrie a fost reorganizată şi este în curs de lărgire. 

A fost reorganizată şi se îmbunătăţeşte această organizare pe baze socialiste a noi ramuri 
care au apărut, care sunt dintre cele mai importante, şi anume ramura industriei de maşini, 
pe care noi n-am avut-o. 'Cwn se spune în Rezoluţie, cred că nu-i confmm cu realitatea 

Tov. Luca: Cred că putem aproba observaţia, căci e justă. 
Tov. Apostol: Cred că ar fi bine să introducem un pasaj în care să arătăm că dacă 

am reuşit să realiz.ăm cele două planuri, şi perspectivele care se deschid pentru a realiza 
planul de cinci ani, aceasta se datorează aplicării în mod creator a experienţei de construire 
a socialismului din Uniunea Sovietică, se bazează pe experienţa Uniunii Sovietice, pe 
prietenia cu ea În al doilea rând, să legăm aceste mari raliz.ări ale Planului cu lupta pentru 
apărarea păcii. 
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Tov. Luca: Cred că şi observaţiile tovarăşului Apostol Sllllt juste şi trebuie 
introduse. Secretariatul să fie însărcinat să completeze cu propunerile şi observaţiile făcute 
de Plenară. Cu aceste observaţii, pe care Secretariatul unneazA să le redacteze, pun la vot 
Hotărârea Şedinţei Plenare. 

Cine e pentru? (Se votează prin ridicare de mâini. Toată lumea este pentru). 
Cine e contra? (Nimeni). Cine se abţine? (Nimeni). 
Constat că Plenara a adoptat în unanimitate Hotărârea în legătură cu Planul Cincinal. 
(Aplauz.e prelungite). 
Vă urez spor la muncă pentru rea.liz.area lui. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Cred că am să fiu în asentimentul Comitetului Central dacă 

vom adresa câteva cuvinte, pentru a ura tovarăşei Ana Pauker ani mulţi sănătoşi şi putere de 
muncă în interesul clasei muncitoare, pentru cauz.a noastră, pentru cauz.a socialismului, a 
comunismului. Azi e ziua ei de naştere. (Aplauze prelungite). 

Şedinţa se ridică la ora 15. 

T 
D.A.N.lC..fondC.C. aJP.C.R-Cancelarie, dosar69/1950.f 15-113. 

33. 1951, ianuarie 11. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului 
C.C. al P.MR. privind: situaţia colectărilor de produse agricole; nota verbală adresată 
Guvernului Italian, cu privire la imobilul din Roma, proprietatea Statului Român. 

Proces Verbal nr.I 
al şedinţei Secretariatului C.C. 

din 11 ianuarie 1951 

Participă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 
Rădăceanu, Iosif Cbişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşa Ana Pauker. 

I. Siruaţia colectărilor de produse agricole. 

Expune tovarăşul Alexandru Moghioroş. 
S-a hotărât a se aproba unnătoarele măsuri pentru intensificarea colectărilor de 

porumb şi floarea soarelui: 
1. Se va întări munca politică de masă pentru convingerea atât a membrilor de 

partid şi a funcţionarilor de stat, cât şi a ţăranilor muncitori, de a aplica şi respecta 
prevederile legii asupra colectărilor. 

2. Se vor aplica cu stricteţe dispoziţiile legale cu privire la majorări şi la darea în 
judecată a celor care nu-şi îndeplinesc obligaţiile la colectare. Excepţii se vor face de la 
caz la caz şi numai pentru motive bine determinate (secetă, drumuri impracticabile etc.) 

Celor condamnaţi li se vor aplica sechestre în folosul statului. 
3. Funcţionarii de stat care nu-şi vor îndeplini obligaţiile vor fi destituiţi. 
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4. Împotriva chiaburilor duşmani ai regimului, care refuză deschis să-şi 
îndeplinească obligaţiile, ascund produsele, comit agresiuni contra organelor de colectare, 
se vor aplica măsurile cele mai drastice. 

Se vor organiz.a procese politice contra vârfurilor chiaburimii care saboteaz.ă 
colectările (2-3 de comună), în special în regiunile în care se manifestă o rezistenţă 
organiz.ată şi se vor populariza sentinţele pronunţate. 

5. Direcţia Generală a Miliţiei va veghea ca cei care nu şi-au îndeplinit obligaţiile 
de colectare să nu poată desface la liber produsele şi vor lua măsuri contra speculanţilor 
care, sub pretextul că vin din regiuni deficitare, cumpără aceste produse. Aprovizionarea 
regiunilor deficitare se va face în mod organizat, prin Centrocoop. 

6. Se vor convoca preşedinţii comitetelor executive ale Sfaturilor Populare şi 
împuterniciţii regionali ai Comitetului de Stat pentru colectarea produselor agricole 
vineri, 12 ianuarie ac. la Bucureşti, pentru prelucrarea acestor măsuri. 

7. Tovarăşii Teohari Georgescu şi Alexandru Moghioroş răspund de îndeplinirea 
acestor măsuri. 

II. Nota verbală adresată Guvernului Italian, cu privire la imobilul din Roma, 
proprietatea Statului Român. 

Propune tovarăşa Ana Pauker. 
S-a hotărât a se aproba textul notei verbale. 

ss. Alexandru Moghioroş ss. Vasile Luca 
ss. losifChişinevschi ss. Teohari Georgescu 

Şedinţa Secretariatului C.C. al P.M.R. 
din 11 ianuarie 19 51 

Au fost de faţă tovarăşii: Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari Georgescu, Lothar 
Rldăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşa Ana Pauker. 

Ordinea de zi: 
Problema colectărilor. 
Tov. Moghioroş: ... Anul acesta am avut de colectat 29.000 vagoane cartofi, din 

care s-au colectat 21.000. Din cauza secetei a scăzut şi producţia pe gospodărie. 
A rămas mult în wmă colectarea floarei soarelui şi din cauze obiective. Diferite 

acţiuni ca raionarea, însămânţările, alegerile, au întârziat colectările. În Ardeal şi Moldova 
s-a întârziat şi din cauza ploilor, a fost noroi mare, nu se putea deplasa 

La porumb s-au colectat 18.000 vagoane din 40.000. Floarea soarelui avem de 
colectat 11.000, din care s-au colectat 7000. Situaţia faţă de anul trecut este mai bună, totuşi 
acest rezultat e prost Avem rezistenţă în câteva regiuni. 
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Celelalte produse, ceapă avem 842 vagoane colectate, mai putem colecta până la 
900, mai mult nu merge. Fasole 408 vagoane, maz.ăre 513 vagoane, lucernă 230 vagoane, 
trifoi 214 vagoane. 

<Îm afară de floarea soarelui şi porumb, colectarea este satisfăcătoare. 
În regiunile Dolj, Ialomiţa, Teleonnan există o rezistenţă organiz.ată, începând de la 

ţărani săraci şi mijlocaşi până la chiaburi. În Dolj, afară de 2 raioane, producţia s-a ridicat la 
1500-2000 kg la hectar. În acele 2 raioane producţia a fost numai de 600-700 kg la ha Gorj 
a aprovizionat chiar şi alte regiuni, Munţii Apuseni. 

Metoda lor este că dau nwnai un sfert, în alte locuri spun deschis că nu dau pentru că 
n-au. În linii generale însă dau ceva. 

Funcţionarii Sfaturilor Populare, din aparatul de stat nu au predat cota. Galaţi, Brăila, 
Dolj, Ialomiţa, Teleorman. În aceste foste judeţe variază între 60-800/o din acei fimcţionari 
ai aparatului de stat care n-au dat. 

Un număr foarte mare de membri de partid s-au situat pe punctul de vedere că ei, 
fiind membri de partid, nu trebuie să dea. Unii au susţinut înainte de alegeri că nu este 
politiceşte bine ca înainte de alegeri să facem colectări. Acwn spun că nu pot da decât 
foarte puţin. Desigur că pe aceeaşi linie pe care merg membrii de partid şi aparatul de stat 
merge şi masa ţăranilor. 

Aparatul de colectări întâmpină greutăţi. Deşi legea stabileşte termenele de predare, 
totuşi nici aparatul de stat, nici justiţia nu acţionează în toate cazurile unde ar trebui să 
acţioneze în mod categoric. Avem o serie de agresiuni, loviri, omoruri săvârşite de chiaburi 
faţă de colectori. Când se cere aparatului de stat să dea în judecată, ei spun că este treaba 
miliţiei, pentru că este o agresiune şi nu intră în competenţa lor. 

Măsurile luate de noi: 
Am prelucrat pe linie de partid şi pe linie de Sfat. Am obligat pe toţi slujbaşii statului 

şi membrii de partid pe regiuni ca să-şi predea cotele. Aici am avut şedinţă, am trimis 
oameni acolo şi pe linie de partid şi la Sfaturi. Cei din aparatul de colectări să fie destituiţi, 
în caz că nu dau după ce o să-i convingă. Întâi să facă muncă politică de lămurire însă dacă 
nu merge să fie destituiţi. 

Noi am precizat că nu este cazul ca acum să dăm în judecată oamenii în masă, deşi 
după lege s-ar putea, ci să procedăm în felul următor: acei chiaburi care refuză să dea, sau 
care au lovit în colectori, au călcat legea, au 3SCW1S produsele sau au împărţit printre rude 
sau săraci, acei care au căutat să înşele aparatul de stat, aparatul de colectări - să alegem în 
fiecare comună câte unul, dintre cei mai de fiunte, să-i dăm în judecată, să strângem 
oamenii din comună la proces şi să fie condamnat. La Cluj, de exemplu, a fost prins un 
chiabur care a refuz.at să dea la colectare, a înjurat statul şi a lovit colectorul. S-a făcut un 
proces politic, s-au strâns oamenii din comună şi împrejurimi la proces. A fost judecat după 
toată regu]a, iar în urma acestui proces s-au colectat 5-30 vagoane zilnic pe regiune şi acwn 
este în creştere. Aceste metode trebuie să le aplicăm şi în celelalte regiuni, în anumite 
comune unde nu merge colectarea, unde există rezistenţă şi trebuie condamnaţi în toată 
regula, mai ales că avem şi bază legală că a ridicat mâna pe organele puterii de stat. 

Trebuie condamnaţi ca să fie exemplu pentru toţi, să fie afişaţi. Apoi trebuie dusă o 
muncă de lămurire din partea organizaţiilor de partid şi Sfaturi. 
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Socotesc însă de a nu-i forţa, sau obliga ca să predea întreaga cotă, pentru că ar 
însemna o spărtură în sistemul nostru de colectări şi în ce priveşte autoritatea legilor ţării. 
De 3 ani facem colectări. În fiecare an rămân cote neîncasate, amânate sau şterse. Motivare 
că a avut producţia proastă etc. Întrucât din partea aparatului de colectare nu se fac aceste 
operaţiuni legale, numărul acestora a crescut în fiecare an. Anul acesta a crescut 
extraordinar de mult 

Noi nu am mers şi nu mergem pe linia producţiei planificate de la început. A fost 
planificat în mod mecanic din birou. După evaluările făcute, noi înţelegem că trebuie mers 
individual pe gospodărie. 

Statistica arată că 50% din întreaga recoltă de porwnb a fost compromisă. Cu 
această apreciere nu suntem de acord În planul de colectări am avut 66 de mii de vagoane. 
Producţia evaluată este de 2.801.965 tone. Prin urmare facem reduceri pe gospodării. 

Tov. Luca: Sigur că statistica nu e justă. Statistica e făcută de Sfaturi şi membrii de 
partid şi ei singur nu dau. 

Tov. Moghioroş: La 31 decembrie 1950 a expirat tennenul de colectare a 
porumbului. De atunci încep majorările până la 1 februarie. După aceea, după lege, trebuie 
daţi în judecată. 

Propun ca să nu aplicăm majorarea în general pentru toţi, numai pentru gospodăriile 
chiaburilor care n-au predat cota în urma somaţiei primite. Luăm măsuri de prelucrare, 
agitaţie, propagandă, convingere a ţăranilor. Mergem pe linie de a da în judecată pe comună 
câte un chiabur. Să facem să fie cunoscute aceste măsuri, să fie condamnat exemplar şi 
treptat, după aceea, împotriva gospodăriilor chiaburilor în primul rând Mergem nu numai 
cu condamnări la închisoare, ci şi condamnări mai mici, dar mai ales putem sechestra 
produsele lor în contul colectărilor. Statul trebuie să încaseze acolo unde avem posibilitatea 
şi unde s-a dovedit că este. Altfel dăm peste cap întreaga noastră politică de colectare, mai 
ales la porumb. 

<În> ce priveşte colectarea florii-soarelui, este o problemă mult mai grea, pentru că 
producţia a fost compromisă într-o măsură destul de mare. 11 mii de vagoane o să reuşim 
să colectăm, însă statul are nevoie de minimum 16 mii de vagoane. 5000 vagoane trebuie să 
cumpărăm. Ţăranii au recurs la metoda că predau floarea soarelui acelora care au predat 
cota, iar acesta le duce la centru pentru schimb şi astfel schimbă de 5 ori mai multă cantitate 
de floarea-soarelui decât toată producţia lui. 

Să punem la prese şi centre de schimb şi de la cantitatea de ... să-i dăm cu un preţ 
mai mare. Altfel dă mai bine floarea soarelui ca furaj sau face săpun. 

Tov. Luca: Chestiunea colectărilor este foarte gravă. La noi din ce în ce mai mult 
scacie autoritatea statului şi aceasta cu cât cedăm mai mult ca să nu lovim în ţărănimea 
muncitoare. Avem atitudine liberalistă faţă de călcarea legii. Şi nu e numai liberalism, dar 
chiar noi înşine dăm exemplu. Înseşi Sfaturile Populare, membrii de partid, funcţionarii de 
stat calcă legea şi nu se ia nici o măsură şi nimeni nu-i judecă, pentru că noi nu aven-, 
Justiţie şi trebuie să spun că şi Miliţia şi organele M.A.I. care trebuie să apere legea nu sunt 
la înălţime şi ne-au încurcat foarte mult la colectări. Deşi există lege care prevede că o, · 

permite comerţul cu cereale dacă n-a dat cota, n:-are voie să vândă nici Cooperaţiei, ni, 
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statului, cu toate acestea i-a lăsat s-o facă în mod liber, ba chiar i-au şi ajutat să calce legile 
sub diferite motive sentimentale. 

Legea trebuie respectată. Autorităţile de stat n-au dreptul să calce legile şi să lase ca 
cetăţenii să o facă. Aceasta a făcut ca să fie îngreunate colectările, a făcut imposibil ca 
Cooperaţia (sic!) să facă faţă sarcinilor de achiziţie la preţurile de achiziţionare. Miliţia 
noastră tolereazA toate potlogăriile, nu aplică legile, Justiţia la fel. Asta este un pericol 
extrem de mare. Cu cât facem mai multe compromisuri, cu atât se întăreşte indisciplina 
către stat. Mai bine să nu facem legi decât să nu le respectăm. Aceasta este moartea oricărui 
stat. Statul nu mai poate îndeplini funcţia sa de a apăra societatea şi se descompune. 

Este o atitudine cu totul nejustă a noastră faţă de disciplina de stat. De multe ori am 
ridicat această problemă. Este pericol de care nu ne dăm seama, însă dacă ne vor goni 
colectorii cu ciomegele ne vom da seama ce înseamnă a nu respecta legile. Trebuie 
respectate legile, cu atât mai mult că majoritatea clasei muncitoare, majoritatea ţărănimii 
muncitoare este disciplinată. Din voinţa sa există dictatura proletariatului şi acestă masă 
trebuie mobilizată ca să impună voinţa sa, mobilizată politiceşte şi apoi pusă în funcţie în 
mod just Miliţia ca să lovească fără milă pe cei care calcă legile. Aceasta în toate privinţele, 
atât la colectare, la impozite etc. 

Concret, cred că trebuie luate măsuri drastice şi nu judecat sentimental. 
Există două feluri de acţiuni: 1) de a sustrage de la colectări şi 2) de a face stocaj, pe 

baza acţiunii contrarevoluţionare a acelora care răspândesc zvonuri despre război. Este 
tendinţă de stocaj de făină. Dacă dăm voie speculantului să umble liber şi să dea preţ liber, 
cea mai mare parte al grâului nu apare pe piaţă, ci este stocat în mod organizat. Dacă 
tolerăm acest lucru, natural că îngreunăm şi colectările şi achiziţionările din partea 
Cooperaţiei. 

Tovarăşul Moghioroş propune să ridicăm câte un chiabur şi să-l dăm în judecată. 
Sunt de acord să ridicăm câte 1-2-3, depinde de comună, de elemente, de regiune. În 
Ialomiţa şi Dolj etc., unde este o rezistenţă organizată, trebuie ridicaţi 5-6 din fiecare sat, 
elemente chiabme şi lovite ca să simtă. Trebuie ridicat totul, dat în judecată, condamnat, cu 
toată linia nostră de a nu lichida chiaburimea, asemenea chiaburi trebuie lichidaţi, ei nu mai 
sunt numai chiaburi, ei sunt duşmani. comit acţiuni împotriva statului, sunt criminali. 

Dacă nu facem majorări, nu aplicăm legea, facem compromisuri. Ce fel de stat este 
acela, sau ce fel de autoritate, care face compromisuri? Cel mult de la caz la caz se poate 
admite. Dar majorările trebuie să fie plătite. Legea trebuie aplicată întocmai sau schimbată. 
În acest caz, venim şi spunem că recunoaştem că am greşit şi facem altă lege. Dar să faci 
compromis faţă de lege este o lovitură de măciucă dată autorităţii statului, dictaturii 
proletariatului, este subminarea însăşi a regimului nostru. Nu vorbesc de demagogie 
burgheză, că în timpul alegerilor colectările etc. nu trebuie făcute. Dimpotrivă: trebuie 
făcute şi trebuie mobilizată lumea să vină cu muzică pentru ca să-şi îndeplinească datoria 
Nu se poate ca să-i iertăm în timpul alegerilor şi după aceea să începem. Nu pe această baz.ă 
trebuie să facem construirea socialismului şi să întărim alianţa cu ţărănimea muncitoare. 
Noi nu avem dreptul să mergem pe această cale, care este extrem de periculoasă pentru stat, 
pentru alianţa cu ţărănimea muncitoare. Dacă lucrăm aşa, ţăranii n-o să ne mai creadă ce 
spunem. Legile trebuie respectate şi înainte, şi în timpul, şi după alegeri. 
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A ajuns o situaţie că refuză în masă şi nu poţi să dai în judecată pe toţi, doar o parte. 
Trebuie făcută publicaţie, ·ca să se ştie. Trebuie serios lămurit pentru ce trebuie să dea la 
colectare. Trebuie să mergem mai departe, altfel nu se pot organiza relaţii unice economice 
industriale şi agricole. Nu mergem spre desfiinţarea colectărilor, ci dimpotrivă. 

Prop\Dl să fie aprobată proplDlerea ca să-i trimitem în judecată. Judecata să fie făcută 
foarte aspru, organizat, urmărită această judecată. Iar pedeapsa cu majorarea pentru cei care 
n-au dat cota la timp trebuie neapărat încasat cu majorare, aşa cum scrie legea. Desigur că e 
altceva când nu s-a dat din forţă majoră. Aceasta o permite legea, de exemplu din cauzA de 
calamitate naturală sau n-a fost posibil transportul din cauza ploilor. Trebuie văzut de la caz 
la caz. Ai posibilitate să nu faci nedreptate. Dar \Dlde a fost sabotată hotărârea trebuie să 
plătească fără nici o milă, cu majorare. 

Tov. Teohari: Am vorbit ieri cu tovarăşul Moghioroş şi am spus că este cazul să 
discutmn această problemă, pentru că altfel o să iasă prost Înainte cu 2 luni i-am dat 
tovarăşului Moghioroş \Dl material cu situaţia din ţară. Erau şi propuneri. Tovarăşul 
Moghioroş a făcut o explDlere unde a arătat care sunt regiunile şi unde trebuie să 
intervenim. Noi n-am intervenit nicăieri, decât în cazuri de lovire etc. Dar unde a fost lipsă 
la colectări, n-am făcut nimic. Trebuie să lămurim lucrurile. Îmi pare rău că nu este aici 
materialul în care se spune clar că nu există lege ca să transporte cereale. Avem atâtea legi 
în această privinţă, că îi omorâm pe oameni. Pentru nevoile lor au transportat 100-150 kg, ia 
hârtie de la Sfat Nu ţinem seama de lege, putem să oprim. Dacă era problemă, puteam să 
luăm măsuri. 

Lipsa noastră constă că nu au fost ridicaţi destui speculanţi, 6-700, şi să-i descopere 
pe toţi. Au ridicat şi oameni care într-adevăr mergeau după nevoile lor de hrană. Ar fi 
trebuit să luăm măsuri şi prin Cooperaţie şi aparatul nostru. Desigur că sunt multe lipsuri în 
Miliţie. Oamenii însă sunt majoritate m\lllcitori sau ţărani săraci. Ei lucrează cu hotărâre şi 
îşi dau viaţa. Acum câtva timp, aparatul nostru de stat s-a dat peste cap, şi Miliţia şi Justiţia 
şi nu mai erau la comanda aparatului central, ci fiecărui judeţ., şi am ajuns ca fiecare Sfat din 
raion să comande Miliţia şi Justiţia 

Noi putem ridica toţi oamenii care trebuie ridicaţi, în 24 ore, dar trebuie să fie 
discutată problema înainte. Dacă ar fi vorba numai de chiaburi, ar fi o problemă uşoară, dar 
ai aici infractori la lege tot aparatul de stat Ce măsuri putem lua pe linie de Miliţie 
împotriva \Dlor ţărani mijlocaşi sau săraci, dacă chiar preşedintele Sfatului etc. opune 
rezistenţă la plata cotei, opun rezistenţă deputaţii etc., 99% din funcţionari nu şi-au dat cota. 
Aparatul care trebuie să aplice, el singur nu respectă şi nu dă. 

Fără îndoială că aici este o lipsă de a noastră că am tolerat acest lucru. A fost o lipsă 
în sensul că au fost alegerile, raionarea La alegeri n-a fost o poziţie justă că nu faci altceva 
decât alegeri. Avem preşedinţi de Sfaturi, oamenii cei mai buni, membri de partid care n-au 
dat Oamenii spun că o să dea când o să dea şi aceştia, funcţionarii etc. Desigur că situaţia e 
foarte grea. Aceştia nu dau şi at\Dlci să vii şi să ceri de la ţăranii muncitori. 

Eu sunt de acord cu tovarăşul Luca să luăm măsuri împotriva elementelor din 
aparatul de stat, să lovim fără milă, dat exemplu. Pe linia Consiliului de Miniştri să se ia 
măsuri de destituire şi arestare a lor, ca să fie exemplu pentru toate Sfaturile. 

Tov. Luca: De acord. 
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Tov. Teohari: Eu aş propune următoarele. Am avut o şedinţă cu secretarii de partid. 
Să chemăm acum preşedinţii Sfaturilor aici, în Bucureşti, să chemăm desigur numai din 
regiunile unde avem greutăţi la colectări. Să vină preşedinţii de raion. Să punem problema 
să convoace preşedinţii de raion şi să luăm măsuri pe linia aparatului împotriva elementelor 
duşmănoase strecmate în aparatul de stat, deputaţi, care fac propagandă ca să nu se dea. Să 
punem chestia aceasta la Consiliu. Chiaburii nu sunt o piedică ca să-i ridicăm. Ei caută să se 
pună la adăpost şi rămâne descoperit aparatul şi ţărănimea m\lllcitoare. 

Toţi acei care au lovit au fost ridicaţi şi încadraţi ca acţiune politică şi trimişi la 
Tribunalul Militar, care judecă astfel de cazuri. Desigur, nu vorbesc de cazuri când se 
îmbată duminică la cârciumă şi lovesc. 

PropW1: 1) Să luăm imediat măsuri împotriva elementelor chiabure care n-au achitat 
cotele şi 2) să convocăm preşedinţii de Sfaturi. Alarmant este aparatul Sfaturilor. Aici se dă 
tonul. Să fie convocaţi mâine după masă. Să-şi aducă datele despre colectări. 

Tov. Moghioroş: Un îndrumător al Sfaturilor a povestit că a intrat în închisoare 
Wlde sunt chiaburi care n-au dat la colectare. A stat cu ei şi spune că e foarte bine acolo, au 
radio, educaţie politică de două ori pe săptămână şi nici nu vrea să meargă acasă, că aici e 
lăsat în pace. Are şi mâncare bună. 

Tov. Luca: Ăştia trebuie trimişi la lucru. 
Tov. Teohari: Mâine să fie chemaţi preşedinţii. Dacă avem aparatul pus la punct, 

să-şi achite datoriile. 
Tov. Moghioroş: Unde este rezistenţă, sabotaj, acolo da. Dar nu împotriva acelora 

care din cauza ploilor n-au dat, deşi oamenii vor să predea 
Tov. Teohari: Sunt de acord că trebuie să dea cu majorare. Aşa cum spWle legea. 
Tov. Chişinevschi: Cred că tovarăşul Luca are dreptate. Mai periculos de.cât orice 

este nerespectarea hotărârilor, a legilor. Această hotărâre a mers şi pe linie de partid şi pe 
linie de stat Aspectul grav este că avem membri de partid, secretari de organizaţie de bază, 
deputaţi, preşedinţi de sfaturi, secretari de Sfaturi, membri din comitetul executiv. Pentru 
călcarea oricărei legi, hotărâri, dispoziţii de către Wl Sfat, acest Sfat nu mai are drept de a 
funcţiona mai departe. Poate să ia hotărâri care să vină îm contrazicere cu legea. Această 
hotărâre poate fi anulată de Wl for superior. Călcarea hotărârilor este foarte gravă şi 
subminează autoritatea puterii de stat Sfaturile Populare sunt organe ale puterii de stat şi 
atunci însăşi puterea de stat se subminează singură. Sigur că este o lipsă în educare, 
mobilizare, însă legea este lege. Toată lumea o c\llloaşte, a apărut în broşuri, este afişată 
peste tot 

Susţinând cele spuse de tovarăşul Luca, trebuie început; 1) cu elementele agitatoare 
care duc acţiW1e pentru neaplicarea hotărârilor. Trebuie lovit fără cruţare în ei şi 2) pe linia 
organelor de stat care au călcat legea şi n-au predat la colectare, ţinând seama dacă s-a 
întâmplat din cauză de forţă majoră. Nu strică deloc să se selecţioneze câteva procese de 
bandiţi care au călcat legea. 

Sunt de aceeaşi părere cu tovarăşul Luca, să nu facem compromis. 
Tov. Luca: Sunt de acord să fie chemaţi. 
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Tov. Ana: Şi eu sunt de părere că propunerea tovarăşului Moghioroş, cu exemple cu 
chiaburi, de a lua măsuri pe linia aparatului de stat. Aceste două chestiuni trebuie să meargă 
împreună, bine înţeles luând în vedere cazurile speciale de forţă majoră. 

Tovarăşul Teohari şi tovarăşul Moghioroş împreună să convoace pe preşedinţii şi 
împuterniciţii. Trebuie văzut cum s-a întâmplat că peste tot sunt funcţionari de stat. Trebuie 
să fie o lucrătură. 

Tov. Moghioroş: Într-o comună din Buz.ău am convocat pe toţi sătenii la Sfantl 
Popular. Majoritatea - ţărani săraci şi mijlocaşi - au predat cota Dintre 300 n-au predat 40. 
Îndrumătorul nostru a mers acolo şi a arătat de ce majoritatea a predat Îndrumătorul nostru 
a mers acolo şi a arătat de ce majoritatea a predat, ei sunt oameni cinstiţi. Cei care n-au dat 
au spus că n-au. Ceilalţi care au dat au început să protesteze că nu e adevărat, că ei au, dar 
nu vor să dea. Atunci îndrumătorul le-a dat 48 ore timp de gândit, după care să fie arestaţi. 
Într-adevăr, după 48 ore au predat cotele. 

Tov. Teohari: Mie mi-a fost teamă că secretarii de partid, în dorinţa de a realiz.a 
planul, merg şi presează. De aici trebuie conduse lucrurile, nu de acolo. Este o problemă 
mare. 

Tov. Moghioroş: Secretarii de partid spun că n-au instrucţiuni ce să facă. I-am dat 
telegramă pe organizaţie de baz.ă ca membrii de partid să fie primii care să predea 
demonstrativ cotele. Aceasta a dat rezultat, dar nu în toate părţile. De exemplu, în Dolj nu. 

Tov. Luca: Acolo sunt locuri foarte înapoiate. 
Tov. Ana: Avem o problemă cu o casă la Roma Casa a fost clădită de către 

guvernul român în urma unei convenţii din 12.1.1932 pe pământul Primăriei Roma 
Convenţia spune că în momentul în care încetează, din orice motiv, acţiunea pentru care a 
fost tăcută casa - a fost o academie, bibliotecă, belle arte - casa devine a statului. Noi 
ne-am băgat Legaţia acolo. Ei ne-au anunţat ca până la 31 ianuarie să ieşim. Desigur că 
trebuie să ieşim, însă vrem să mai avem un cuvânt de spus şi propunem următoarea notă 
verbală pe care să le transmitem prin tovarăşul Comnacu. (Citeşte nota) 

Aici la Bucureşti l-am chemat pe ministrul Italiei şi i-am spus că şi ei au Legaţie la 
Bucureşti. E adevărat că acordul cultural l-am denunţat, am închis institutul lor aici, în 
Bucureşti, pentru că nu s-au purtat cum trebuie. 

Noi o să le cerem să revină asupra interzicerii academiei. 
Tov. Moghioroş: Ei o să spună că motivul este că noi le-am închis aici institutul. 
Tov. Ana: Noi o să ne mutăm, dar vrem să dăm partidului şi organizaţiilor de masă 

de acolo acest prilej că e un act arbitrar şi că nu ne lasă să avem academie. 
Tov. Moghioroş: Ei o să spună cu condiţia să aibă şi ei aici. 
Tov. Ana: Da, cu condiţia să nu facă război, să nu facă lucruri nepermise. Sunteţi de 

acord cu propunerea? 
Tov. Chişinevschi: În regulă. 
Tov. Moghioroş: 41 gospodării agricole colective cer ajutor, le mor vitele, n-au 

furaj. Tovarăşul Vinţe mi-a dat telefon de acolo, că situaţia e foarte gravă. Am făcut 
propuneri, am şi pregătit stocuri, dar trebuie hotărâre a Consiliului de Miniştri. 
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Tov. Ana: Atunci pune chestiunea la Consiliu. 
Şedinţa s-a ridicat la ora 17:30. 

T 
DA.N.LC..fond C.C. al P.C.R.-Cancelarie, dosar 3/1951.f2-12. 

34. 1951, ianuarie 19. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului C. C. 
al P.MR. cu privire la Planul de muncă al Secretariatului, Biroului Politic, Biroului 
Organizatoric pe primul trimestru al anului 1951. Anexă-Planul de muncă. 

Proces verbal nr. 2 
al şedinţei Secretariatului C.C. 

din 19 ianuarie 1951 

Au participat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

A prezidat tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
Ordinea de zi: 
Planul de activitate al Secretariatului, Biroului Politic. Biroului Organizatoric şi 

Plenarei C.C. al P .M.R pe primul trimestru al anului 1951. 
S-a hotărât a se aproba problemele înscrise în planul anexat. 

ss.Vasile Luca 
ss. Teohari Georgescu 
ss. Alexandru Moghioroş 

ss. Gheorghiu-Dej 
ss. Ana Pauker 

Şedinţa Secretariatului C.C. 
din 19 ianuarie 1951 

Au participat tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari 
Georgescu, Lotbar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Tov. Gheorghiu-Dej: La ordinea de zi avem discutarea planului de muncă al C.C. 

pe ianuarie - aprilie 1951. Proiectul de plan a fost pregătit ţinând seama de problemele care 
stau la ordinea de zi. 

Tov. Chişinevscbi: Aş propune ca primele două pmcte să le rezolvăm operativ. 
Tov. Ana: Aici în plan se propme ca Biroul Organiz.atoric să ţină şedinţă o dată pe 

săptămână, iar noi am hotărât să avem la 1 O zile. 
Tov. Gheorghiu: Eu aş propme să primim propmerea, pentru că am rămas în unnă 

cu rez.olvarea problemelor. 
Tov. Teohari: Problemele puse aici aşteaptă toate să fie discutate şi rezolvate. 

Desigur că planul este foarte strâns. Aş proptme, aşa cwn am fixat datele şedinţelor, să 
fixăm şi timpul de şedinţă. 

Tov. Luca: Trebuie pregătite bine şedinţele. 
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Tov. Gheorghiu: Da, ca să nu stăm mai mult de 1 oră, cel mult 2 ore, când avem 
mai multe probleme. 

Tov. Chişinevschi: Şi pentru Biroul Politic 2 ore. În prealabil fiecare să primească 
materialul. 

Tov. Teohari: Aş ruga ca să se includă în plan proiectul de si.stematiz.are a Capitalei, 
şi cât mai urgent Comisia lucrează de 6 h.mi şi trebuie să prezinte planul. 

Tov. Gheorghiu: Să facem între. Planul trebuie împins înainte. Unele probleme o să 
găsim că nici nu e nevoie de a le aduce la Secretariat. 

Tov. Luca: În legătură cu contractele aş vrea să daţi aprobare ca să ţin o conferinţă, 
pentru că sunt interesate şi ministerele, pentru uşurarea ana1iz.ei metodelor noastre. 

Tov. Chişinevschi: Eu sunt de acord cu problemele înscrise în planul de mllllcă. 
Tov. Luca: Şi eu sunt de acord cu problemele înscrise. 
Tov. Gheorghiu: Eu aş propune următoarele: 
1) Secretariatului sau Biroului Organizatoric să i se prezinte 1ll1 proiect de plan de 

acţiune pentru lichidarea sau cel puţin îngrădirea avariilor în industria petroliferă. Acest 
proiect de plan a fost întocmit Cu acest prilej să chemăm din Valea Prahovei, Moineşti, de 
la schelele mai importante, secretarii de organizaţii de partid. 

Tov. Moghioroş: De fapt este prevăzut în plan, dar sub o altă fonnă. 
Tov. Gheorghiu: Cu prilejul acestei şedinţe a Biroului Organizatoric să cerem să 

pregătească Secţia C.C. un scurt material cu propuneri, şi Ministerul Mine şi Petrol, 1ll1 şir 
de măsuri concrete pentru realizarea planului în petrol pe trimestrul I. Să ascultăm în acelaşi 
timp ce măsuri s-au luat pentru realizarea planului pe trimestrul I. 

Tov. Ana: Să fie şi din Regiunea Prahova şi Bacău. 
Tov. Gheorghiu: Sigur. 
2) Să dăm însărcinare tot Ministerului Mine şi Petrol şi Secţiei C.C. pe linia C.C., 

după exemplul acestor lucrări ce s-au făcut pentru petrol, să se întocmească un material cu 
problemele concrete privind industria cărb1B1elui, la o dată ulterioară, să zicem la o 
săptămână clupă aceasta. 

Tov. Ana: Tot aşa trebuie luată şi problema însămânţărilor şi a gospodmiilor colective. 
Tov. Gheorghiu: Da Însămânţările să fie pregătite bine, cu măsuri practice, ca să 

nu trebuiască să facem decât ici-colo o îndreptare dacă e nevoie. 
Tov. Ana: Ei vin cu o hotărâre a partidului şi guvernului. 
Tov. Gheorghiu: Asta e bine. La Petrol tot aşa o să fie. 
Tov. Ana: Există două probleme în legătură cu colhozurile: 1) este o chestie critică a 

colhozurilor din vară şi 2) o hotărâre pe care trebuie s-o dea partidul asupra sarcinilor pentru 
colhozurile existente. Este o hotărâre urgentă. 

Tov. Gheorghiu: Atllllci, la prima şedinţă a Biroului Organizatoric punem petrolul, 
însămânţările şi sarcinile pentru colhozurile din primăvară. Iar problema cu colhozurile în 
fond şi lipsurile, iar problema colhozurilor noi într-o şedinţă specială. Petrolul, 
însămânţările şi sarcinile colhozurilor existente. Şi pentru una şi pentru alta se dă hot.Arâre. 
Iar partea analitică a colhozurilor şi noile colhozuri fonneazA obiectul unei analize într-o 
şedinţă specială. 
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Apoi aş propune să ascultăm raportul ,.Scânteii", la care să ia parte şi conducătorii 
Secţiei Propagandă, pentru că trebuie să întărim şi să orientăm presa. 

Tov. Cbişinevscbi: Sigur. Toată presa, nu numai „Scânteia". 
Tov. Gheorghiu: S-a primit ordinea aceasta? (Toată lwnea e de acord) 
Tov. Luca: În cursul lunii februarie să ascultăm raportul C.G.M. asupra mwtcii 

sindicale. 
Tov. Gheorghiu: Aici e prevăzut congresul gospodăriilor colective. 
Tov. Ana: Asta cade momentan. 
Tov. Gheorghiu: Tot în februarie este pusă problema încălţămintei pentru copii. 

Trebuie legat cu wt alt pwtct decât cu convocarea congresului fu.mtaşilor în producţie. Şi 
acestuia să nu-i zicem congres, ci consfătuire şi să nu vină numai fu.mtaşi, ci această 
consfătuire trebuie să mbă drept rezultat wt şir de propwteri concrete cwn trebuie să 
reali7Jm sarcinile de plan. Să nu fie numai fumtaşi şi inovatori, ci şi tehnicieni şi ingineri. 
Să se preci7.ez.e: o consfătuire cu mwtcitori, ingineri, tehnicieni, inovatori, fumtaşi etc. Şi 
să-l facem în februarie. 

Tov. Ana: lese mai târziu, pentru că trebuie să împingem planul cu 2 săptămâni înainte. 
Tov. Chlşinevschi: Asta este problemă de Biroul Organizatoric. Noi în principiu 

suntem de acord. Acwn trebuie dat sarcină cine să pregătească materialul. 
Tov. Gheorghiu: Să facem în februarie, cwn scrie aici. Biroul Organizatoric trebuie 

să stabilească orientarea, pwtctele. Materialul nu-l face Biroul Organizatoric, ci o comisie 
înslrcinată de către conducerea partidului, care răspwtde cu conducerea acestei consfătuiri. 
&te de arătat ce lucruri trebuie scoase în evidenţă. 

Tov. Moghloroş: La Biroul Organizatoric trebuie să fie materialul gata. 
Tov. Gheorghiu: Directivele pe haz.a cărora se întocmeşte materialul. 
Tov. Moghloroş: Asta deci merge la Biroul Organizatoric. Iar selecţionarea 

organizatorilor de partid pentru şantiere poate să vină la Secretariat, este o chestie operativă. 
Tov. Gheorghiu: Da. Şi chestia fluctuaţiei cadrelor să lăsăm la Biroul Organizatoric. 
Tov. Ana: Alegerile şi numirile de candidaţi tot la Organizatoric. Să le rezolve într-o zi. 
Tov. Gheorghiu: Da. Aici este pus în aprilie wt raport despre activitatea Comitetului 

Geologic. 
Tov. Ana: Trebuie pusă la Consiliul de Miniştri. 
Tov. Gheorghiu: Sigur. 
Tov. Cbişinescbi: Şi problema încălţămintei tot la guvern ar putea să meargă. 
Tov. Gheorghiu: Da 
Tov. Luca: Şi chestia cu contractele şi întărirea disciplinei să vină la Consiliu. 
Tov. Gheorghiu: Disciplina s-o punem la Biroul Organizatoric. Chestia contractelor 

laOuvem. 
Tov. Ana: La Biroul Organizatoric nu trebuie să ptmem numai câte o problemă, 

putem pune 2-3, depinde de probleme. 
Tov. Gheorghiu: Problema cadrelor la Justiţie şi Procuratura, dacă e cazul de făcut 

tm raport asupra felului cwn stăm cu Justiţia noastră, attmci să asculte Biroul Politic Wl 

raport 
Tov. Ana: Noul Cod Penal merge la guvern. 
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Tov. Chişinevschi: Este o chestie de Biroul Politic. 
Tov. Gheorghiu: Propun să schimbăm acest punct Aş propune să se pregătească 

un raport asupra situaţiei justiţiei noastre în lumina activităţii justiţiei. Un raport critic. Sunt 
convins că, dacă vom pregăti un material serios şi vom face o analiză mai profundă a felului 
cum îşi desfăşoară activitatea organele justiţiei, noi vom găsi o swnă de lucruri foarte 
stranii. Şi din acest raport să rezulte o propunere de organiz.are, propuneri în legătură cu 
cadrele. Să dăm orientare justiţiei noastre. Facem şi o apreciere în acest timp, să dăm 
orientare pentru mai departe ca şi pe linie de guvern să se dezbată chestia Procuraturii etc. 

Tov. Teohari: Tocmai aceasta este situaţia stranie de la justiţie. Avem aceeaşi 
situaţie ca acum 100 de ani. 

Tov. Ana: Şi reorganiz.area Ministerului Agriculturii tot la Consiliul de Miniştri s-o 
punem, iar proiectul de organizare la Gostat şi S.M.T. acolo unde e pus. 

Tov. Chişinevschi: Eu consider să meargă separat. 
Tov. Luca: Avem şi reorganizarea Ministerului Muncii şi Comerţului Cooperatist 
Tov. Rădăceanu: Aici nu este numai chestie de reorganiz.are, ci de noul conţinut. 
Tov. Luca: Noua orientare politică. Reorganizarea Ministerului Muncii şi crearea 

Comitetului cooperatist să punem la guvern. 
Tov. Gheorghiu: N-am tenninat cu Justiţia Propun la şedinţa Biroului Organizatoric. 

Să se prezinte la Biroul Organizatoric o analiză a muncii a Ministerului Justiţiei. 
Tov. Luca: Şi pe baza aceasta guvernul reorganizează. 
Tov. Teohari: Materialul de reorganiz.are este gata. 
Tov. Gheorghiu: Noi nu discutăm reorganiz.area la Biroul Organizatoric, ci 

orientarea Ministerului Justiţiei. 
Tov. Teohari: Raionarea avem de 3 luni, iar Justiţia şi acum e în forma veche. Nu 

putem lucra. 
Tov. Gheorghiu: În anali:za Ministerului Justiţiei, activitatea Ministerului Justiţiei, 

trebuie să fie făcute propuneri scurte cam cum vedem problema, în ce direcţie, problema 
cadrelor, orientarea pe mai departe, urmând ca pe linia guvernului să fie văzută doar legea 
de schimbare organizatorică. 

Tov. Teohari: Foarte bine. 
Tov. Gheorghiu: Este important cum merge justiţia, să vedem cauzele şi cred că în 

privinţa aceasta trebuie dat la un grup de tovarăşi să facă o analiză serioasă, ca să vedem ce 
este acolo. În haz.a analizei, de arătat şi aspectul organiz.atoric. Eu propun un raport despre 
situaţia justiţiei, despre activitatea justiţiei şi propuneri ca să putem da directive de la 
conducerea partidului, iar pe linie de guvern vom întocmi schemele etc. 

În legătură cu reorganizarea Ministerului Agriculturii, eu totuşi aş fi de părere ca 
chestia direcţiilor politice şi organizatorice ale Ministerului Agriculturii să o discutăm la 
Biroul Organizatoric sau la Secretariat. 

Tov. Teohari: Eu zic să mergem la guvern. 
Tov. Chişinevschi: Biroul Organizatoric. 
Tov. Moghioroş: Ministerul Agriculturii la guvern. 
Tov. Gheorghiu: Bine, la Consiliul de Miniştri. 
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Tov. Moghioroş: Chestia cu Constituţia propllll întâi la Secretariat şi apoi la Biroul 
Politic. 

Tov. Luca: Trebuie pregătit Mai întâi Comisia să se adune, să lucreze şi abia în al 
doilea semestru să prezentăm proiectul când avem ceva gata. 

Tov. Gheorghiu: Scoatem Constiruţia din planul acesta. 
Tov. Luca: Trebuie văzut cui dăm sarcină. 
Tov. Ana: Şi să le spllllem ce vrem. 
Tov. Moghioroş: Bumbacul merge la guvern. 
Tov. Gheorghiu: Foarte bine. 
Tov. Moghioroş: Nomenclarura se poate plllle mai departe. Nu este aşa urgentă. 
Tov. Gheorghiu: Bine. 
Tov. Teohari: Să băgăm Wldeva sistematizarea. 
Tov. Moghioroş: Poate să meargă la Consiliul de Miniştri. 
Tov. Gheorghiu: Sigur. 
Tov. Ana: O chestie care trebuie să meargă la Biroul Politic şi e urgentă, e problema 

din Banat şi Sibiu, coloniştii etc. Sau evenrual la Secretariat, sau guvern. Să vedem. 
Tov. Gheorghiu: Cred la Secretariat 
Tov. Luca: Şi aşa trebuie pus la guvern. 
Tov. Ana: Este o chestie de guvern, s-o pllllem acolo. 
Tov. Gheorghiu: Bun. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie să vedem cine ce pregăteşte. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Moghioroş să precizeze şi să dea materialul din nou la 

bătut. Şi fixaţi şi zilele altfel. 
Tov. Chişinevschi: Cu privire la sesiunea Academiei, întrucât problema este foarte 

urgentă, cred s-o rezolvăm în mod operativ, o să consult tovarăşii la telefon. 
Tov. Gheorghiu: Foarte bine. 
Tov. Moghioroş: Atunci le scoatem. 
Tov. Gheorghiu: Atunci am tenninat 
Procesul-verbal să fie scurt, în care să se spllllă că s-a discutat planul de lucru al 

Secretariarului, Biroului Politic şi Biroului Organizatoric şi s-a stabilit că, în decursul 
timpului de la până la .. : să se rezolve problemele conform listei anexate. 

Planul de activitate al Secretariatului. Biroului Politic. Biroului 
Organizatoric şi Plenarei C.C. al P.M.R pe primul trimestru al anului 1951 

Ianuarie 
Luni 22 Secrelariat 

• Lipsă în text. 

1. În legătură cu presa de partid din Oraşul 
Stalin 

-Hotărâre 

2. Aprobarea Regulamentului de fi.mcţionare a 
Comisiei Controlului de Partid. 
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Miercuri 24 Biroul Organmitoric 1. Problema avariilor şi accidentelor în 
Industria petrolieră şi măsuri pentru lichidarea 
lor, măsuri pentru îndeplinirea Planului în 
industria petrolieră pe trimestrul 1/1951. 
- Raport: Ministerul Minelor şi Petrolului. 
-Hotărâre. 

2. Pregătirea şi buna desfăşurare a campaniei de 
însămânţări din primăvară. 

- Hotărâre: supune tovarăşul V. Vaida. 
3. Îndrirea muncii gospodăriilor agricole colective 

existente şi îmbunătăţirea muncii de organi7.are 
de noi gospodării colective. 
-Hotărâre C.C. al P.M.R şi Consiliul de Miniştri. 
- Supune: tovarăşul V. V aida. 

Vineri 26 Biroul Politic 1. Analiza activităţii şi sarcinile actuale ale 
ziarului „Scânteia" 

- Raport: tovarăşul Sorin Toma 
2. Sărbătorirea a 30 de ani de la înfiinţarea 
Partidului Comunist din România 

- Hotărâre: propune tovarăşul Leonte Răutu. 
Luni 29 Secretariat 1. Problema locuinţelor, spaţiu locativ, 

chirii, tarife etc. 
- Supune: tovarăşul Teohari Georgescu . 

Miercuri 31 Biroul OrganiZJltoric 1. Elaborarea şi aprobarea planului de directive 
cu privire la alegerea organelor de partid şi 
primirea candidaţilor. 

Februarie 
Vineri 2 Secretariat 

Miercuri 7 Biroul OrganiZJltoric 

- SupW1e: tovarăşul D. Petrescu. 
2. Raportul conducerii C.G.M. asupra organizării 

întrecerilor socialiste de către sindicate, asupra 
aplicării Codului Muncii şi a încheierii noilor 
contracte colective. 
- Raportor: tovarăşul Gheorghe Apostol. 

3. Pregătirea alegerilor sindicale şi convocarea 
congresului sindicatelor din R.P .R 
- Supune: tovarăşul Gheorghe Apostol. 

1. Definitivarea nomenclatmii întreprinderilor şi 
şantierelor unde vor fi repartizaţi organizatorii de 
partid ai C.C. 
2. Convocarea Conferinţei pe ţară a Frontului 
Plugarilor şi alegerea organelor F .P. 

1. Situaţia în sectorul carbonifer, îndeosebi în Valea 
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Vineri 9 Secretariat 

Jiului şi măsuri pentru întărirea disciplinei în muncă şi 
lichidarea absenţelor. 
- Supune Ministerul Minelor şi Petrolului 
-Hotărâre. 

2. Raport informativ asupra restructurării organizaţiilor 
de partid după raionare prin prisma hotărârilor 
Plenarei a V-a 
-Raportor: tovarăşul D. Petrescu. 

3. Măsuri pentru stăvilirea fluctuaţiei cadrelor. 
-Hotărâre. 

1. Aprobarea nominală a organizatorilor de partid ai 
C.C. la întreprinderi şi şantiere 

2. Organizarea Direcţiei Politice la S.M.T. şi Gostat 
3. Organiz.area Direcţiei Politice la C.F.R 

Miercuri 14 Biroul Organizatoric 
1. Analiza activităţii organelor Justiţiei şi măsuri pentru 
pregătirea reorganiz.ării Justiţiei şi noul Cod penal. 

- Raport Ministerul Justiţiei. 
Vineri 16 Secretariat 1. Educaţia economică a cadrelor de partid. 

2. Analiza muncii de partid în legătură cu transformarea 
socialistă a agriculturii. 

Miercuri 21 Biroul Organizatoric 
1. Pregătirea consfătuirii cu muncitori, tehnicieni, 

ingineri, inovatori, fruntaşi în producţie etc. 
2. Întărirea disciplinei de stat în problemele economice, a 

disciplinei financiare şi disciplinei mwicii. 
Vineri 23 Biroul Politic I. Aprecierea politică a alegerilor pentru Sfaturile 

Populare. 
- Supune: tovarăşul Teohari Georgescu. 

2. Politica externă a partidului şi guvernului pe 1950. 
Miercuri 28 Biroul Organizatoric 

Martie 
Vineri 2 Secretariat 

Miercuri 7 Biroul Organizatoric 

1. Intensificarea şi lărgirea agitaţiei politice de masă în 
legătură cu realiz.area Planului cincinal, electrificarea 
ţ!rii şi transformarea socialistă a agriculturii 
(Hotărâre) 

- Raport: Secţia Propagandă şi Agitaţie. 

1. Îmbunătăţirea sistemului de salam.are; problema 
birocraţiei; lupta pentru dezwnflarea aparatului de 
stat; fondul de salarii. 
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Vineri 9 Secretariat 

1. Activitatea Editurii P.M.R Rolul şi sarcinile Editurii 
P.M.R în mW1ca de ridicare a nivelului politic şi 
ideologic al membrilor de partid (Hotarâre) 
- Raport: Secţia Propagandă şi Agitaţie. 

2. Activitatea editorială a U.T.M.-ului. Literatura şi 
presa pentru copii. 
Raport C.C. al U.T.M. 

1. Politica de cadre a Ministerului Smtătăţii şi modul 
de pregătire şi recalificare a cadrelor sanitare. 
Organizarea învăţământului sanitar. (Hotărâre) 
Raport: Ministerul Sănătăţii. 

Miercuri 14 Biroul Organizatoric 
1. Îndeplinirea de către organizaţiile de partid a 
Hotărârii C.C. al P.M.R cu privire la învăţmnântul de 
partid 
Raport: 2-3 comitete regionale. (Hotărâre) 

2. Activitatea comitetelor de luptă pentru apArarea 
păcii din RegiWlea Timişoara şi Bacău. 

Vineri 16 Secretariat 1. Analiza mW1cii în domeniul ocrotirii mamei şi 
copilului şi organiz.ării reţelei de activitate. (Hotărâre) 

2. MW1ca de educare sanitară a maselor, organizată de 
Crucea Roşie. 

3. Aprobarea planului de mWlcă al C.C. pe lunile 
aprilie - iWlie. 

Miercuri 21 Biroul Organizatoric 
1. Îndeplinirea planului în domeniul transportului 

maritim şi fluvial şi în domeniul construcţiilor navale 
şi portuare. 
- Raport: Ministerul ComWlicaţiilor. 
Sarcinile organizaţiilor de partid pentru îmbunătăţirea 
mWlcii politice de masă pe şantierele de construcţii 
navale. (Hotărâre). 

Vineri 23 Biroul Politic I. Proiectul Bugetului pe anul 1951. 
2. Proiectul noului Cod Penal şi reorganizmii Justiţiei. 

LWli 26 Plenara C.C. I. Proiectul Bugetului pe anul 1951. 
2. Proiectul noului Cod Penal. 

Miercuri 28 Biroul Organizatoric 
1. Cum mobiliz.ea:ză organizaţia de partid din RegiW1ea 

Severin masele de mW1citori în vederea realizării 
Planului pe trimestrul I al anului 1951. 
- Raport: Secretarul Comitetului Regional Severin. 

2. Cum îşi desfăşoară activitatea pentru întarirea 
gospodăriilor agricole colective organizaţiile de 
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Vineri 30 Secretariat 

... 

partid din Regiunea Galaţi. 
- Raport: Secretarul Comitetului Regional Galaţi. 

1. Revizuirea nomenclaturii C.C. după raionare. 
Aprobarea Regulamentului şi nomenclaturii 
comitetelor regionale şi raionale. 

2. Conducerea presei de partid de către comitetele 
regionale. 
- Raport: 1-2 comitete regionale. (Hotărâre) 

3. Analiza problemelor de cadre şi învăţământ în 
domeniul Justiţiei. Îmbunătăţirea învăţământului 
juridic şi recalificarea cadrelor justiţiei. (Hotărâre) 

DA.N.LC..fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 5/1951,f 2-8, 9-12. 

35. 1951, ianuarie 26. Stenograma şedinţei Biroului Politic al C.C. al P.MR 
referitoare la Raportul de activitate al ziarnlui „Scânteia", prezentat de Sorin Toma, 
redactor şef; aniversarea a 30 de ani de la înfiinţarea Partidului Comunist Român. 

Stenograma şedinţei 
Biroului Politic al C.C. al P .M.R. 

din 26 ianuarie 1951 

Prezidează tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
Participă tovarăşii: Ana Pauker, Lothar Rădiceanu, Iosif Chişinevsch~ 

Alexandru Moghioroş, Gheorghe Apostol, Emil Bodnăraş, Miron Constantinescu, 
Theodor lordichescu, Ştefan Voitec, Chivu Stoica, Mihai Moraru, Vasile V aida şi 
Zaharia Tinase. 

Au fost invitaţi la şedinţă tovarăşii: Leonte Răutu, Dumitru Petrescu, Pavel 
Chirtoacă, Sorin Toma, Silviu Brucan şi Voicu Ştefan, Mihai Gavriliuc. 

Ordinea de zi: 
1. Raportul de activitate al ,,Scânteii". 

Raportor: tovarăşul Sorin Toma. 
2. Aniversarea a 30 ani de la înfiinţarea Partidului Comunist din România 
Întrebări: 
Tov. lordichescu: Dacă materialul care trebuie să se publice într-o zi se stabileşte 

de redactorul responsabil sau de colectivul de redacţie. Dacă articolele sunt revăzute 
individual sau colectiv şi dacă colectivele sunt pe probleme sau pe materie. 

Tov. Gheorghiu-Dej: După contactul „Scânteii" cu problemele care frământă 
masele, opinia publică, la ce concluzii aţi ajuns cu privire la starea de spirit antiimperialistă, 
dacă munca de agitaţie şi propagandă, munca de masă, de combatere a imperialismului a 
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dat şi rezultate în această privinţă. Dacă putem splllle că ne găsim în faz.a Wlui spirit 
combativ antiimperialist împotriva aţâţătorilor la război, dacă Slllltem în faza Wlei attnosfere 
pline de ură aprinsă împotriva imperialiştilor şi provocatorilor la război care pllll la cale 
războaiele. Mă refer la pagina 3: ,,AcţiW1ea de demascare a agresorilor imperialişti 
americani". Dacă presa noastră de partid a fost suficient de clară, de docwnentată, dacă a 
ajuns la inima celor mai largi mase populare, dacă le-a mobilizat. Dacă această propagandă 
a dat rezultate. 

Apoi, ca o lămwire pentru mine: la pagina 5 se splllle că ziarul s-a ocupat prin 
„diferite mijloace gazetăreşti ... " nu prea înţeleg despre ce este vorba 

La pagina 6, Wlde vorbeşte de iniţiativa redacţie~ care a contribuit la organizarea 
Wlor consfătuiri, dacă la această iniţiativă au ajutat organele respective de partid ca să 
mobilizeze şi să ia parte activă la aceste consfătuiri. 

Dacă într-adevăr ziarul „Scânteia", ţinând seamă de indicaţiile Biroului 
Organizatoric şi publicând articole cu privire la industria petrolieră, a obţinut rezultate cu 
privire la grija de bllllul obştesc, la evidenţă, lupta împotriva risipei, vigilenţa etc. 

La pagina 9, pllllctul 3, lupta pentru o recoltă îmbelşugată între altele se referă la 
contribuţia „Scânteii", care a venit cu critică şi a chemat la vigilenţă împotriva W1eltirilor 
chiabureşti. Şi apoi se mai vorbeşte de lipsa de vigilenţă faţă de Wleltirile chiabureşti. Dacă 
„Scânteia" n-a contribuit la devierile de care ne-am ocupat în ultima vreme în materie de 
construire a colhozurilor, prin articolele sale. Dacă analizăm activitatea „Scânteii", 
articolele cu privire la lupta împotriva chiaburilor, cu privire la diferite aspecte ale luptei de 
clasă la ţară, dacă am fost într-adevăr legaţi de activitatea de construire a colhozurilor, dacă 
am sesizat abaterile care s-au produs, abateri de la linia partidului. În această privinţă nu se 
pomeneşte nici Wl cuvânt. 

Tov. Răutu: Este într-o altă parte a raportului. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Da, dar după ce s-a făcut critica de către Biroul 

Organizatoric. Eu am întrebat dacă datorită legăturilor acestea adânci cu masa, datorită 
contactului ziarului nostru cu problema luptei de clasă la ţară, problema construirii 
colhozurilor la noi, nu a sesizat asemenea devieri şi dacă a luat poziţie faţă de aceste devieri, 
întrucât „Scânteia", organul nostru central, este obligată să semnaleze, să ia atitudine când 
se produc devieri de la linia generală a partidului, să sesizeze conducerea partidulu~ ca Wlul 
din cele mai importante organe ale noastre de legătură cu masa Nici în capitolul ,,Lupta 
pentru transfonnarea socialistă a agriculturii" nu se vede acest lucru. Splllle într-Wl loc că în 
mai mică măsură s-a ocupat de întărirea gospodăriei colective noi, dar nu splllle de ce nu s-a 
ocupat, a oprit-o cineva sau trebuie neapărat să-i dea cineva indicaţii? ... 

Tov. Miron: Rezoluţia C.C. din 3-5 martie era o indicaţie suficientă. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Aceasta era privitoare la transfonnarea socialistă a 

agriculturii. Dar, clupă ce am făcut primii paşi, e aproape de mintea omului că odată ce ai 
făcut o c<a>să, trebuie să o întăreşti. Cmn s-a ocupat „Scânteia" de treaba asta<?> Trebuie să 
aştepţi până ce vine o hotărâre de partid? Am întrebat de ce s-a ocupat în mai mică m!sura, 
în perioada analiz.ată, de întărirea gospodăriei colective? De ce abia în a doua jumătate a 
anului, în urma criticii tăcute de C.C., a desfăşurat o campanie pentru convingerea 
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ţărănimii, de a intra în colectiv de bună voie<?> N-a fost suficientă oare hotărârea C.C., a 
Plenarei, cu privire la transformarea socialistă a agriculturii? 

La pagina 11, raportul spune că „Scânteia" s-a preocupat de problema întăririi 
comitetelor provizorii, a schimbului de experienţă... Dacă într-adevăr a făcut în această 
privinţă o muncă bazată pe un studiu sau dacă a fost mai mult ceva general. Şi despre 
,)zozrasciot'' spWle că s-a popularizat mult. .. 

Tov. Sorin Toma: Din contră, puţin. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Eu am citit mult, dar foarte general. O explicaţie temeinică, în 

afară de cuvântul unora dintre membrii conducerii partidului nostru care s-au ocupat de 
hozrasciot, n-am văzut în „Scânteia" prea mult interes pentru acest lucru şi nici pricepere. 
Poate n-aţi avut material suficient Vorbesc dacă nu cwnva această problemă de valorificare 
a resurselor locale n-a purtat mai mult un caracter general. 

Aici se vorbeşte despre lipsa de control colectiv. Dar poate şi nivelul ideologic a 
lăsat de dorit 

La pagina 20 se spWle că „Scânteia" are lipsuri foarte serioase ,,în domeniul 
economic". E vorba de tratarea problemelor în domeniul economic? 

,,Ziarul nu s-a ocupat în mod sistematic, organizat şi combativ, de problema 
circulaţiei bW1urilor". De ce? Vorbind de aspectul subaprecierii însemnătăţii problemelor 
economice, faptul că a neglijat aceste probleme nu înseamnă nwnai o slabă planificare în 
domeniul economic, ci şi o cunoaştere superficială a problemelor. . . dar poate aţi avut şi o 
lipsă de oameni pregătiţi în domeniul la care vă referiţi? Sau aţi avut oameni, şi atunci 
aceştia au subapreciat? E vorba de cadre pregătite, care să cunoască problemele respective, 
să poată trata aceste probleme. Dacă am avut asemenea cadre sau nu? 

În continuare vorbeşte de principala lipsă, a tratării sistematice a învăţământului 
public şi mai ales a celui tehnic ... dar nu spune de ce. 

În legătură cu demascarea chiaburilor, la pagina 22 recunoaşte că a fost făcut mai 
mult pe bază de corespondenţe-dar de la cine vine această corespondenţă? Tot la pagina 
22, în legătură cu abaterile, arată că n-au fost prevenite la timp, că n-au fost sesizate, dar nu 
spune de ce. 

La pagina 24 se vorbeşte despre rădăcinile răului. . . n-a cerut pedepsirea celor care 
persecută pe corespondenţi ... dar cine a împiedicat ziarul să facă aceasta? Ce se înţelege 
prin echilibrarea părţilor negative cu cele pozitive, tonul obiectivist? 

În legătură cu propunerea de a se prevede răspWldere penală împotriva celor care 
persecută pe corespondenţi, acest lucru este şi în Uniunea Sovietică? 

Tov. Răutu: Există o lege, făcută chiar la propW1erea tovarăşului Stalin. La noi îi 
destituie, îi mută ... 

Tov. Gheorghiu-Dej: Şi ultima observaţie, în Hotărâre nu se vorbeşte de faptul că 
,,Scânteia" a desfăşurat o mWlcă frumoasă cu privire la internaţionalismul proletar. 

Tov. Răutu: Este la pagina 3, dar cam slab. În raport e mai larg arătat şi la sarcini, la 
punctul 1, ultimul aliniat din Hotărâre. 

RăşpWlsuri: 

Tov. Sorin Toma: La întrebarea tovarăşului Iordăchescu: materialele sunt stabilite 
în mod colectiv. Planificarea e făcută colectiv. E vorba şi de cea de durată mai largă, şi cea 
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lunară şi săptămânală, şi afară de aceasta pentru că chiar în mllllca pentru organimea 
fiecărui număr se discută cuprinsul şi în adunarea tuturor responsabililor secţiilor şi în 
colectiv, în sânul Secretariatului şi a conducerii gaz.etei, atrăgându-se în discuţie cei care pot 
să aducă un aport. Aşa că, cu (sic!) toate lipsurile, alcătuirea este rezultatul llllei munci 
colective. 

La întrebările tovarăşului Gheorghiu-Dej: 
Cu privire la rezultatul mllllcii anti-imperialiste, noi suntem adesea în situaţia de a ne 

adresa oamenilor muncii pentru a le cere să scrie în gazetă cu privire la problemele 
internaţionale, ale luptei pentru pace. În contactul acesta am văzut o stare de spirit foarte 
sănătoasă antiimperialistă. De câte ori ne adresăm, primim răspunsuri bune. Unii cred că 
sunt făcute în redacţie, dar nu-i aşa, în general ne vin foarte multe scrisori din partea 
oamenilor muncii care s-au deprins să ia atitudine faţă de problemele internaţionale. Există 
o stare de spirit combativă. Însă noi n-am făcut destul de mult pentru ca aceasta să aibă llll 
caracter destul de complect Oamenilor le-a intrat în cap ideea, la care noi am contnbuit, că 
aproape singura formă în care îţi poţi manifesta ura împotriva imperialiştilor este 
îndeplinirea sarcinilor în producţie. E bine acest lucru, însă trebuie să existe şi conştiinţa 
aceasta, ca oamenii să fie hotărâţi să întărească capacitatea (sic!) de apărare, că e postbil 
deslănţuirea unui conflict în care fiecare trebuie să-şi dea chiar viaţa, în această privinţă noi 
am făcut puţin. Cu toate că am publicat un şir de materiale accesibile maselor, fotografii cu 
atrocităţile comise de imperialişti sau reprimarea grevelor muncitoreşti - totuşi numlrul 
acestor materiale e mic. Uniunea Sovietică ne dă exemplul chiar în raportul lui Pospelov, 
care a fost de combatere concretă a imperialiştilor. Noi am făcut puţin în această privinţă. 

Ce sunt mijloace gazetăreşti: s-au scris articole de fond, grafice, reportaje, schiţe, 
lozinci cu privire la entuziasmul patriotic în legătură cu Planul, cu întrecerile socialiste. Am 
publicat scrisori, corespondenţe de laA oamenii muncii. În general s-a uz.at de llll arsenal mai 
larg, din experienţa presei sovietice. 1n privinţa aceasta, anul acesta este primul an când ne 
uităm atent în ,,Pravda" să vedem cum face ea. 

În privinţa iniţiativei „Scânteii" la Reşiţa, nu s-a lucrat în mod independent, ci 
tovarăşii noştri s-au dus acolo, au convins conducerea organizaţiei de partid să ia această 
iniţiativă şi conducerea organizaţiei a organizat consfătuirea, împreună cu sindicatul şi 
celelalte organe, au fost ajutaţi de agitatori ... A fost o colaborare de durată cu organizaţia 
de partid, din care am profitat şi noi, şi organizaţia de partid 

În privinţa materialelor critice publicate după ultima şedinţă a Biroului Organi7Jltoric 
cu privire la industria petrolieră, întrebarea e foarte justă, pentru că eu cred că am obţinut 
mici rezultate în ceea ce ne priveşte pe noi. Chestiunea industriei petroliere a fost piatra de 
încercare, noi ne-am dat seama că nu mergem pe linia justă cu aceste iniţiative de îullecere 
şi de popularizare a rezultatelor cantitative, nu cunoaştem serios problemele din anumite 
ramuri ale industriei. Şedinţa Biroului Organizatoric a pus în faţa noastră probleme pe care 
trebuia să ni le fi pus noi de mult şi ne-am dat seama nu nUI11ai că nu cunoaştem problemele 
legate de industria petrolieră şi alte industrii. Aceştia au fost primii paşi în direcţia llllei 
aprofundări a problemelor în această direcţie. Totodată am văzut că ne lipseşte o privire 
asupra rezultatelor. Am introdus corespondenţa, după experienţa presei sovietice, cu 
organizaţia respectivă şi controlarea pe teren, şi am obţinut rezultate. Deci, din punct de 
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vedere al autocriticii a avut rezultate, dar pe teren n-am făcut mare lucru pentru schimbarea 
situaţiei în industria petrolieră. 

În ce priveşte problema dacă în demascarea chiaburilor în timpul campaniei agricole 
n-am împins lucrurile ca să se sară peste cal, eu cred că n-am făcut aceasta şi că în general 
în chestiW1ea chiaburilor noi am rămas nu călare, ci dincoace de cal. N-am împins la 
devieri. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Sunt anwnite lucruri care spuse de „Scânteia" ... pentru că 
,,scânteia" are autoritate ... 

Tov. Sorin Toma: Cred că am contribuit la aceste devieri prin faptul că n-am tratat 
serios problema alianţei cu ţărănimea muncitoare şi în special cu mijlocaşii, şi aş vrea să 
spun că din legăturile cu masa noi ar fi trebuit să fim sesizaţi la timp. Când ni s-a făcut 
critica că (sic!) ,,scânteia" n-a sesizat la timp, ne-am alarmat, am început să cercetăm, oare 
noi cu toate legărurile n-am avut semnale, şi am descoperit că au fost scrisori foarte bune, 
foarte înţelepte, scrise de ţărani muncitori, am avut 3 scrisori scrise cu multă încredere, care 
au stat în registre şi secţia corespondenţă a aşteptat să fie puse în conţinutul buletinului care 
mma să fie transmis C.C.-ului. Pentru noi aceasta a fost o mare ruşine, toată redacţia a 
prelucrat această chestiune. 

Aceasta desigur nu spală ruşinea, însă am schimbat întreg sistemul, am făcut un 
sistem mai operativ de sesizare zilnică În sensul acesta, am contribuit serios la aceste 
devieri. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Lipsa aceasta o puneţi pe seama scrisorilor care au stat în 
sertare? 

Tov. Sorin: Lipsa aceasta provine şi din cauză că ne-am birocratizat, am slăbit 
mereu legatura cu secţiile C.C., cu ministerele, şi noi nu mergem pe teren. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Aci se vădeşte fimcţionarea organului central, să fie legat cu 
masa. De acolo trebuie să ne vină informaţiile. 

Tov. Sorin: Conducerea gazetei nu se deplasează pe teren. Redactorii şi până la şefii 
de secp.i se deplasează foarte mult, dar no~ grupul conducător, ne-am închis între 4 pereţi. 
Apoi mai e mulţumirea de sine: în timp ce se pun probleme complexe, care cer cunoaşterea 
tot mai aprofimdată a problemelor, am avut iluzia că cu (sic!) cunoştinţele noastre teoretice 
marxist-leniniste putem face faţă. Şi n-am studiat mai aprofimdat problemele economiei 
politice socialiste, cum se aplică, cum stau lucrurile pe teren în acţiune. Calificarea noastră 
în această direcţie n-am completat-o şi nu ne-am preocupat de a aduce specialişti. Cu băieţii 
tineri care vin la no~ ffiră nici un fel de cunoştiinţe la baz.ă, care capătă totuşi relativ repede 
cunoştiinţe, dar acestea nu sunt de natură să-i facă să se descurce în aceste probleme ... Şi 
din acest punct de vedere sunt lipsuri. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Adică nu numai tendinţa de birocrat:izMe, dar şi nivelul duce 
la un grad de superficialitate în tratarea problemelor. 

Tov. Sorin: Da Cum a fost pusă chestiW1ea cu hozrasciot-ul, problemele financiare .. . 
Tov. Gheorghiu-Dej: Cu privire la caracterul ofensiv, nu se poate spune nimic .. . 

Când începeţi să daţi din trâmbiţe, trebuie să ai urechi tari ... dar e pe deasupra, superficial. 
Tov. Sorin: Acestea au fost unele cauze pentru care noi nu ne-am ocupat nici de 

întărirea gospodăriilor colective noi. Ne-am luat cu campania agricolă, apoi cu 
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însArnânţările - şi ar fi fost datoria noastră să ne ocupăm. Totuşi până nu am fost scuturaţi 
serios, n-am început să dăm atenţie gospodăriilor colective. Aceasta tot din cauza lipsei de 
legătură cu viaţa concretă a partidului. 

Tov. Ana: Şi până azi staţi slab. 
Tov. Sorin: În timpul din urmă a început să se dea atenţie, să se intre în această 

problemă. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dar cum? Când citeşti un articol în ,,Scânteia" trebuie să fie 
ca şi cum ai vedea oameni vii care se mişcă acolo. 

Tov. Sorin: O sursă a greşelilor în domeniul reflectării activităţii partidului la ţară 
este slăbiciunea reţelei noastre de corespondenţi proprii, pentru că cu (sic!) 5 oameni, câţi 
avem în secţia noastră, nu poţi acoperi întreaga ţară. Ar fi trebuit dinainte să ridiclm 
problema 

Tov. Gheorghiu-Dej: Sunt oameni admirabili la sate, cu spirit gospodăresc, cu 
minte deschisă, înţeleg lucrurile uşor şi le spun pe nume, de-a dreptul. Numai dacă aţi şti 
să-i găsiţi! Afară de corespondenţii aceştia, trebuie să aveţi o reţea de corespondenţi în toată 
ţara. Încă în ilegalitate, partidul punea problema legăturii organului central cu cele mai largi 
mase. Trebuie să ştiţi să stimulaţi oamenii spre munca aceasta. Când cineva vede articolul 
lui în gaz.etă, îndrăzneşte mai mult şi învaţă. 

Am o întrebare suplimentară: Noi am înfiinţat şcoli de gazetari, curswi serale în 
di&. • l!lrti ? 1entep ... .,. .... 

Tov. Răutu: Avem o şcoală, un curs de gazetari, care era de 4 luni, acum vrem să-l 
facem de 6 luni, prin care au trecut o serie de oameni, la ,,Jdanov'' există secţia de presă, 
unde de asemenea pregătim o serie de gazetari. S-au făcut o serie de cercuri, seminarii cu 
corespondenţi din câmpul muncii, pentru a-i învăţa să scrie. 

Tov. Sorin: Şi „Scânteia" face consfătuiri mai scmte, cu seminarii. Şi swrt aduşi 
gazetari din provincie să facă practică la „Scânteia". 

În chestiunea valorificării resmselor locale: acţiunea dusă n-a fost abstractă, nu pe 
b87.a unei cunoaşteri îndestulătoare a problemelor, dar în strânsă consultare ... 

Tov. Gheorghiu-Dej: Eu am întrebat referindu-mă la rezultate. Am obţinut noi 
rezultate? Ele au fost neînsemnate, nu de importanţa celor care ar fi trebuit să le avem. 

Tov. Sorin: În general s-a lucrat în colaborare cu Departamentul Gospodăriei 
Locale, s-a popularizat experienţa înaintată în acest domeniu, însă nici ai noştri nu cunosc 
destul problemele, nici cei care au îndrumat pe ai noştri n-au dat îndrumări destul de 
concrete. Nici ei nu swit exact lămuriţi. 

De ce nu ne-am ocupat de problema circulaţiei bunurilor. Am arătat unele cauze 
care se referă şi la aceasta. Adaug că este un domeniu în care lupta de clasă e foarte ascuţită. 
Aci se reflectă compoziţia socială a redacţiei „Scânteia", care merge mai greu când e vorba 
de lupta de clasă. Compoziţia e în majoritate mic bmgheză, deşi s-a mai îmbunătăţit în 
ultimul an şi avem 30% muncitori, cu toate acestea are o inerţie în pătrunderea în adâncul 
problemelor luptei de clasă şi cred că întărind redacţia cu elemente muncitoreşti o să 
obţinem o mai bună putere de luptă. Dar e o vină mare a conducerii „Scânteii" care, 
cunoscând această situaţie, a lăsat să curgă apa de la sine. 
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Tov. Gheorghiu-Dej: A propus „Scânteia" să analizăm, a cerut ajutorul partidului 
ca să se descurce în problema circulaţiei mărfurilor, nu nwnai pe plan teoretic, dar folosind 
învăţătura marxist-leninistă despre problema circulaţiei mărfurilor în împrejurările istorice 
în care ne găsim, în situaţia concretă în care ne găsim, să vadă cam care e cauza acestor 
poticniri aici? ,,Scânteia" are pretenţia să orienteze toată lwnea Atunci trebuie să fie ea 
însăşi orientată. 

Tov. Sorin Toma: Ne-am orientat abia în ultima vreme, când s-a creat Secţia 
Plan-Finanţe. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Cum poate orienta pe alţii, dacă ea singură nu este? 
Tov. Răutu: Nu se poate spune că „Scânteia" este singurul organ care nu s-a 

descurcat. De exemplu, Ministerul Comerţului nici el nu s-a descurcat 
Tov. Gheorghiu-Dej: Eu prin întrebarea aceasta vreau să desprind care sunt 

cauzele. Crezi că dacă ne-om ascunde după degete, o să fie bine pentru „Scânteia''? Nu 
câştigă astfel nimeni nimic. 

Tov. Sorin: Am făcut unele încercări, dar nu suficiente. Din iniţiativa tovaraşului 
Chişinevschi am făcut o consfătuire, la care au venit reprezentanţi ai Ministerului 
Comerţului Interior şi ai Sfatului Popular şi Cooperaţiei. Am ascultat cu atenţie, ca să ieşim 
clarificaţi. Am ieşit însă mai zăpăciţi. Aceasta după articolul tovarăşului Luca Dacă însă 
întrebam Secretariatul C.C., am fi căpătat mai multe lămuriri. În urma acestui eşec, n-am 
mai mers mai departe. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Şi voi puteţi avea iniţiativă Luaţi materiale docwnentare, să 
vedeţi cwn o să descoperiţi. Atrăgând atenţia asupra unor aspecte interesante, ajutaţi şi 
Secretariatul. 

Tov. Chişinevschi: Orientarea conducerii partidului este una din sarcinile 
pennanente ale organului central. 

Tov. Sorin: Cu învăţământul public şi tehnic - iar nu-i o scuză - dar în general 
sarcinile redacţiei crescând, pe măsură ce partidul a cuprins mai multe sectoare de activitate, 
tot aşa şi redacţia a urmat această mişcare. În general, dificultăţile de creştere le-am aruncat 
pe spinarea sectorului cultural, deşi sarcinile evoluţiei culturale şi a învăţământului tehnic 
trebuiau să ne dea alarma că prea am subapreciat aceste probleme. Ne dăm seama de lipsa 
aceasta şi vom lupta să o lichidăm, dar în sprijinul nostru în această chestiune e greu de spus 
ceva E proasta gospodărire a cadrelor. 

Tov. Gheorghiu-Dej: De exemplu, în chestiunea Planului. Sunt bătrâni cărora le 
pare rău că nu vor ajunge perioada aceea frumoasă care o arată partidul nostru. Dar cei de la 
,,Scânteia" cwn se preocupă de chestiunile în legătură cu Planul? Acesta propune cadre 
tehnice, materiale. Cum stăm cu materialul? la să vedem cwn · se ocupă „Scânteia" de 
aceasta, suficient sau nu? Sigur că pentru a înţelege acest lucru trebuie să te osteneşti, dacă 
nu, de-a gata nu vine nimic. În 2 plenare consecutiv, tovarăşul Drăgoescu a ridicat 
problema manualelor tehnice, a rechizitelor şcolare. A spus şi apoi parcă a bătut vântul ... 
Nu ne-am ocupat de aceasta De ce? Dacă într-adevăr ne arde inima de a învăţa poporul, 
tineretul, de a-l îndrwna pentru a-şi căpăta cunoştinţe tehnice ... Am cerut o linie. Mi s-a 
adus o linie care are un efect demoralizant şi dezorganizator asupra elevului. Ce o să-şi 
spună? Va să zică aşa se fac liniile drepte ... prin linii curbe ... Lipsesc table de desen. Parcă 
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n-avea lemn în ţară, parcă nu s-ar putea face mai bine. Am luat dintr-llll stoc vechi nişte 
rechizite :frmnoase, şi m-am întrebat: oare de ce Sllllt mai blllle acestea, decât cele făcute de 
noi? Pentru că era mai bllll sistemul dinainte decât al nostru, se interesau oare mai mult 
capitaliştii decât noi de asemenea lucnni? În Uniunea Sovietică se dă o atenţie foarte mare 
până şi jucăriilor pentru copii, spre a-i îndruma către tehnică. E un lucru mic în aparenţă, 
dar foarte important. Tovarăşul Drăgoescu a avut dreptate când a ridicat în Plenara C.C. 
chestillllea că avem nevoie de material didactic. ,,Scânteia" trebuie să fie urechea, antenele 
partidului, să prindă chestiunile, să se ocupe de ele. De aceasta de ce nu s-a ocupat? 

Tov. Sorin: Nu s-a ocupat, n-a avut legătură cu oamenii de pe teren. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Cea mai bllllă legătură Sllllt elevii. Să te duci într-o şcoală, să 

vezi ce au elevii şi ce nu. Clllloscând programul, să vezi, îşi face datoria învăţătorul sau nu? 
Şi ai să descoperi lucnni extraordinare. În ajllllul lui 7 noiembrie, când afişele au placardele 
puse mai ales în dreptul Câmpinei îţi spărgeau capul - propaganda vizuală, dar aceasta 
caracterizeazA birocratismul şi mllllca de cancelarie, nu mllllca de propagandă - nu ne-am 
dus la vreo şcoală ca să vedem în câte s-a vorbit de Marea Revoluţie Socialistă din 
Octombrie. 

Tov. Răutu: În toate. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Eu am să-ţi arăt că nu în toate. E vina mea că n-am chemat 

imediat pe cei de la învăţământ să le arăt. Dar „Scânteia" trebuia să ştie, să se ducă la faţa 
locului. Despre colhoz., ce învaţă ei acolo. Noi ne batem capul cu lupta de clasă, cu 
chiaburii ... dar să vedem pe copil cum îl învăţăm despre aceasta? El se duce acasă şi se ia 
la hartă cu părinţii, să-i arate cum a învăţat el. .. 

Tov. Ana: Un învăţător care a lucrat pe linia aceasta a formării colhozurilor, la lll1 

moment dat se bătea cu capul de pereţi şi nu ieşea la capăt Oamenii azi vroiau să facă 
colhoz., mâine nu. Şi atunci învăţătorul a cerut copiilor să-i scrie o compoziţie, cam cum văd 
ei colhozul. Şi după compoziţiile copiilor şi-a dat seama care Sllllt părinţii care Sllllt pentru 
colhoz şi care nu. Care Sllllt contra, cu ce argumente sunt contra. Şi aproape n-a greşit la 
nici lll1 caz. A luat pe acei care erau pentru, i-a strâns, le-a vorbit, a văzut care sunt hotărâţi 
şi care Sllllt şovăielnici, şi cu ajutorul lor, deci prin copii a putut să-şi facă treaba. 

Tov. Gheorghiu-Dej: În ajllllul lui 7 noiembrie, în provincie, am oprit la câteva 
şcoli, tocmai când ieşeau copiii. I-am întrebat ce au avut azi, ce au avut ieri, aşa ca să aflu de 
la ei dacă a fost vreo conferinţă despre 7 noiembrie. Într-o singură şcoală, am găsit o fetiţă, 
a llllui ceferist, care auzise de la tatăl ei. I-am întrebat: ,,dar mâine ce aveţi?". ,,Mâine nu 
mergem la şcoală". ,,De ce, e vreo sărbătoare, sau e bolnav profesorul? "Nu ştiau. I-am 
întrebat: ,,Dar profesorul nu v-a spus de ce? Vouă nu vă place şcoala, ca să nu vă duceţi, de 
ce n-aţi întrebat pe profesor de ce să nu veniţi?" 

Să nu ne uităm numai aici înaintea ochilor. Dar chiar şi aici Sllllt multe lucnni de 
văzut, şi la Ministerul Învăţământului se lucrează în birou şi chestillllea controlului e foarte 
slabă. În unele şcoli s-a vorbit. Dar eu am găsit câteva ID1de nu ştiau despre 7 noiembrie şi 
cred că aceasta a fost în multe locuri, ţinând seama de faptul că învăţătorii încă nu Sllllt ai 
noştri. 

Tov. Sorin: Cine a scris corespondenţe împotriva chiaburilor? În general ţărani 
muncitori, săraci şi mijlocaşi, mID1citori agricoli şi membri ai gospodăriei agricole 
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colective. De ce în critica sa „Scânteia" n-a nwnit pe vinovaţi? În primul rând pentru că a 
nwni pe vinovaţi înseamnă a ctmoaşte bine problemele şi aceasta a fost legat de 
ctmoaşterea superficială a problemelor. 

Ce înseamnă echilibrarea părţilor pozitive cu cele negative: în multe părţi, în criticile 
publicate de „Scânteia" se practica sistemul acesta că în general se începe arătându-se 
părţile btme, pe de altă parte se arată părţile rele şi la sfârşitul articolului toată lumea e 
mulţumită. Or, în presa sovietică, critica se aplică mai ascuţit dacă părţile negative întrec pe 
cele pozitive, în mod combativ, pentru a obţine lichidarea lipsurilor. Pe de altă parte, în 
tmele materiale autorul scrie foarte liniştit despre lipsuri, ca şi cum nu l-ar durea inima, nu 
pune pasitme. Or, rolul ziaristului nu este să dea ordine administrative, ci să mobilizeze 
opinia publică. În felul acesta, privind presa sovietică, am învăţat, ce e drept cam târziu, 
cum trebuie făcută critica 

Eu cred că este necesară măsma pedepsirii celor care se fac vinovaţi de persecutarea 
corespondenţilor, pentru că cu (sic!) cât critică mai mult, cu atât sunt mai loviţi. În special 
organizaţiile de partid fac mult pentru persecutarea lor. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie avut grijă ca nu cumva duşmanii să spună că şi 
corespondenţii noştri sunt bătuţi ... 

Tov. Ana: Dar ei sptm că la noi nu e critică. Cum nu e critică, când noi luăm măsuri 
împotriva înăbuşirii criticii? ... 

DISCUŢII 

Tov. Gh. Apostol: Raportul tovarăşilor şi proiectul de hotărâre scoate în evidenţă 
munca pozitivă desfăşurată de organul nostru central. S-au obţinut rezultate frumoase. Şi 
tocmai aceasta nu este arătat în hotărâre, că au fost o serie de succese serioase, că organul 
central a fost tm sprijin serios pentru organizaţiile de masă, în mobilizarea maselor 
muncitoare, pentru realizarea sarcinilor pe care le ptme partidul în faţa întregului popor 
muncitor. Aici mă refer la sindicate şi la U.T.M. Din raport, parcă pentru ,,Scânteia"există 
numai organizaţii de partid şi instituţii de stat Dar partidul se bazea7A în mobilizarea 
maselor în primul rând pe organizaţia cea mai largă a clasei mtmcitoare - sindicatele. Acest 
lucru nu-i tratat De femei mai spune ceva 

Tov. Ana: În hotărâre nimic. 
Tov. Apostol: Apoi în privinţa propagandei, în privinţa culturii politice de masă, nu 

trebuie să se rezume nici partea pozitivă, nici slăbicitmile şi sarcinile. Numai despre 
literatură şi artă se vorbeşte aici ceva în general. Cultura politică de masă se asigură prin 
mobilizarea organizaţiilor de masă, pe care le conduce partidul; şi tma din organizaţiile cele 
mai importante, care trebuie să desfăşoare o largă mtmcă culturală de masă sunt de 
asemenea sindicatele, U.T.M., femeile. Tovarăşul Răutu, la şedinţa Biroului Organiz.atoric 
de alaltăieri, a spus că concursul (sic!) organizat de Confederaţie lâncezeşte, dacă nu de tot, 
dar în mare parte. Întreb dacă acesta a fost o preocupare a secţiilor de la C.C. şi a ,,Scânteii". 
E un concurs pentru folosirea cât mai bună a cluburilor, colţurilor roşii, toată mtmca de 
cultură politică de masă. În presă acest lucru nu-i oglindit 

Tov. Răutu: Nici măcar în viaţa sindicală. 
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Tov. Apostol: E o lipsă a tuturor, în special a Confederaţiei, dar cred că nu poate fi 
scutită „Scânteia", ca cel puţin să ne critice la timp în această chestitme. AClDll abia după ce 
am avut o şedinţă a comisiei centrale a luat în mână acest lucru. 

Apoi raportul vorbeşte de iniţiativa pe linia întrecerilor socialiste. S-au luat multe 
iniţiative care au durat foarte scurt timp, au dat câteva frunz.e, apoi au dispmut. N-au fost 
întreţinute ca să îmbobocească, să dea roadele dorite. Dacă luăm întrecerile pe profesiuni, 
această problemă a preocupat foarte slab „Scânteia", şi aceasta este o formă mai superioară 
(sic!) a întrecerilor socialiste, fiindcă muncitorii se întrec în profesitmile respective pentru 
ridicarea calificării lor, pentru a deveni cel mai btm ml.lllcitor în profesia respectivă. Această 
problemă n-a fost tratată. Apoi problema lucrărilor din materiale economisite de muncitori, 
aceasta a fost o iniţiativă foarte frumoasă în ajunul lui 7 noiembrie, dar după aceasta a 
dispărut şi populariz.area, a dispărut şi introducerea în viaţă. 

O altă problemă, care în Hotărâre este trecută, dar în raport nu este pusă ca problemă 
principială: cum trebuie să fie asigurată conducerea politică a organizaţiilor de partid asupra 
întregii activităţi din întreprinderi şi instituţii, care constituie baza realizlrii tuturor sarcinilor 
ce stau în faţa partidului. E o preocupare slabă a organizaţiilor de partid. N-am auzit să 
învăţăm organizaţiile de partid cum să asigure organizarea politică a activităţii direcţiei, a 
sindicatelor, a U.T.M., a femeilor, a tuturor organizaţiilor de masă. Aici există tm haos 
complet, n-am reuşit să asigurăm metode juste de a organiza aceasta. Şi acest lucru n-a fost 
tratat cu destulă putere de „Scânteia". Se vorbeşte de felul cwn se face agitaţia, cwn trebuie 
să lucreze organizaţiile, dar să mergem la întreprinderi, să vedem cwn fimcţionează 
organizaţiile de partid, cum trăieşte toată viaţa întreprinderea, acest lucru nu se face. 
Aceasta este o problemă serioasă, care trebuie tratată ca o sarcină principală. 

Se vorbeşte de atingerea normelor juste. Noi nu putem sptme că avem nonne juste, 
chiar acum după verificare. Fiindcă în stabilirea lor nu am folosit criterii ştiinţifice, ci criterii 
statistice, deci să nu spunem ,,norme juste". În privinţa termenului „colaboratori externi din 
rândul muncitorilor'' cred că nu e bun, poate e tradus. 

Tov. Răutu: Nu e tradus. Să se spună „din afara redacţiei ... " 
Tov. Apostol: În presă a apărut raportul tovarăşului Pospelov în legătură cu 

comemorarea a 27 de ani de la moartea lui Lenin. E cea mai mintmată mtmcă de demascare 
a imperialismului şi cred că putem şi noi să-l adaptăm specificului nostru, condiţiilor 
noastre, să folosim acest bogat material. Cred că din acest ptmct de vedere nu putem spune 
că în mod concret am reuşit să imprimăm în conştiinţa muncitorilor ce înseamnă 
imperialismul american pentru lumea întreagă şi pentru no~ nu putem sptme că am reuşit să 
legăm lupta pentru apărarea păcii cu fapte concrete, deşi avem multe materiale în privinţa 
înfeudării ţării noastre imperialismului străin şi în special celui american. 

Tov. Chivu Stoica: Sunt de acord cu cele arătate de tovarăşul Apostol referitor la 
conţinutul raportului. O lipsă a „Scânteii" referitor la felul cum duce campaniile de presă 
pentru scoaterea la iveală a lipsurilor şi slăbiciunilor noastre în conducerea administrativă; 
ştim cât de prost a mers vara cu magazinele de stat din pieţe, care aprovizionau cu alimente. 
Şi vânzătorilor doar mănuşile albe le lipseau, dar taraba era goală. Sau când se ducea 
gospodina să cumpere, i se răspundea obraznic - ,,dacă-ţi place ... ". Aduceau marfă 
proaspătă, dar rămânea cea de ieri nevândută. În loc să dea marfă proaspăta, dădeau cea 
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veche şi zi de zi se strângeau grămezi noi de mărfuri. Din când în când, ,,Scânteia" bătea în 
această problemă, dar în mod general, nu scutura felul cum se asigură alimentarea publică 
şi cum se comportă aparatul faţă de cetăţeni. Aceasta numai ca un exemplu. 

De multe ori, lua dintr-o uzină un exemplu, un muncitor care depăşea planul, şi arăta 
că toată uzina lucrează în contul anului 1951. lată de exemplu Hunedoara, unde cu greu am 
îndeplinit planul abia în decembrie, când în"Scânteia"se publica din septembrie că lucrează 
în contul anului 1951. Am atras atenţia asupra acestei chestiuni. Într-o zi, un oţelar a scos 
mai mult, dar datorită greşitei informaţii sau datorită corespondentului de acolo, care a fost 
un om care nu şi-a făcut datoria, a apărut aşa. 

Tov. Sorin: Organizaţia de partid i-a interzis să trimită informaţia ziarului. 
Tov. Chivu Stoica: Consider că e foarte important ca organul central să aibă 

corespondenţi din producţie, din centre ca Reşiţa, Hunedoara, oameni care cunosc viaţa. 
În ultimul timp apar manifestări şovine antisemite în Moldova - Iaşi, Botoşani etc. 

În uzine, tineri ucenici se adresează cu cuvintele: ,,Ce, mă, jidane ... " şi alături se vede 
activitatea organizaţiilor sioniste. Sunt chiar centre unde se recrutează tineri evrei pentru a fi 
trimişi în Israel, care cântă pe stradă în Roman şi Bacău cântece sioniste. N-am văzut ce 
face organul nostru în această problemă. De asemenea, sunt manifestări şovine în Ardealul 
de Nord, la Baia Mare, chiar ciocniri între muncitori. Articolul tovarăşului Gheorghiu 
despre problema naţională a fost susţinut câteva luni, după aceea, treptat - treptat s-a stins şi 
iar apar manifestări şovine. Avem la Hunedoara şi Cugir muncitori germani, unii chiar 
veniţi din UniW1ea Sovietică. E acolo o atmosferă foarte <lână, duşmănoasă împotriva 
tuturor, deşi unii din ei sunt specialişti. S-a întâmplat să fie scoşi din producţie numai pentru 
că sunt germani. 

Încă un lucru unde „Scânteia" poate ajuta, la întărirea spiritului gospodăresc, să ajute 
tovarăşilor care conduc Sfaturile Populare la punerea bazei W1ei gospodării locale socialiste 
oraşelor şi a satelor. E o lipsă grozavă aici. Sunt oameni noi în :fumtea Sfaturilor Populare în 
diferite secţii, în diferite ramuri de activitate, care habar n-au de cum se gospodăreşte. 
Departamentul trebuie să vină cu instructaj şi oameni care se pricep, însă ,,Scânteia" poate 
ajuta foarte mult N-am văzut în mod temeinic atacată problema creării W1ei baze de 
gospodării locale, a punerii celor mai buni gospodari şi a valorificării tuturor resurselor 
locale. Peste tot sunt mari posibilităţi economice, dar fără \lll bun gospodar se irosesc. 
Oamenii din Sfaturile Populare sunt tineri. Experienţa „Scânteii" poate ajuta foarte mult 

Tov. Ana Pauker: Tovarăş~ când am ascultat raportul, cred că cu toţii am fost de 
acord, atunci când am citit partea pozitivă ne-am bucurat şi am spus: gazeta noastră este o 
gazetă bună. Am greşit dacă am spus că e o gazetă rea, că nu corespllllde, că nu-i demnă de 
a fi numită organ central al partidului nostru. În raportul făcut nu i se poate face reproşul că 
n-a luat atitudine autocritică faţă de munca lor. Propunerile pe care le fac cred că oglindesc 
aşa cum se prezintă „Scânteia" noastră. E drept că din toate problemele importante care stau 
în faţa noastră, nici una nu-i lăsată la o parte de „Scânteia". Problemele importante sunt 
tratate. 

Linia generală a „Scânteii" e o linie politică justă şi are caracter internaţionalist, şi 
caracter de gazetă a unui partid care construieşte socialismul, este o gazetă care are 
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corespondenţi din masă, se bagă în toate problemele de construcţie, de cultură, de educaţie, 
de învăţământ, de viaţă de partid. 

Deci toate problemele le cuprinde, aş putea spune, le atinge <pe> unele într-o măsură 
mai largă, altele într-o măsură mai puţin largă. 

Care cred că e, totuşi, principala slăbicilme a gazetei noastre<?> Cu toate că tovarăşul 
Sorin a subliniat că se străduieşte să înveţe de la partidul bolşevic, de la organul lui central 
,,Pravda", şi în această privinţă tovarăşul Sorin a făcut, mi se pare, şi un mic curs la faţa 
locului. .. 

Tov. Sorin: Din păcate, nu. Ar fi foarte bine. Am stat numai de vorbă. 
Tov. Ana: ... Cu toate acestea, gazeta noastră păstrează încă mult din caracterul -

cum să spun ca să nu ofensez degeaba - un caracter occidental, un caracter al presei 
occidentale comuniste, vreau să spun, un caracter de „ura!". Problemele tratate Sllllt tratate 
parcă, dacă nu în roz, dar în ţipete. 

Tov. Gheorghiu: De tarabă. 
Tov. Ana: Însuşi titlurile, locul mare pe care-l ocupă, distanţa între titluri şi articolaş 

de multe ori, sau titlu mai mare decât telegrama, subtitlurile care au mai dispărut, dacă 
privim toate acestea, anmci vedem că un procent destul de important din conţinutul ziarului 
îl ocupă aceste titluri, care au un caracter de subapreciere a cititorului nostru, parcă trebuie 
să-l atragi cu o reclamă luminoasă. 

Tov. Gheorghiu: Şi este o părere greşită. Populaţia noastră nu după aceasta se ia. 
Tov. Ana: Poate în 1945-1946 am fi avut nevoie de aceasta, dar în 1951 avem 

cetăţeni la care trebuie să mergem cu articole serioase, care să nu fie atraşi numai să 
citească titluri. 

Afară de tmele lucruri <despre> care s-a spus aici că n-au fost puse cum trebuie şi 
această atitudine faţă de cititorul nostru, şi această superficialitate de care s-a vorbit de 
tovarăşul Gheorghiu prin aşa-zisele ,,întrebări", care numai întrebări nu erau, ci care puneau 
tocmai degetul pe rană ... Şi observaţiile făcute de tovarăşul Apostol Sllllt juste. 

Apoi sunt o serie de probleme puse de „Scânteia" cu mare tam-tam şi care, înainte 
de prins de veste cât sunt de umflate, au şi pocnit ca tm balon şi nu le mai vezi, te întrebi 
numai ce a fost cu ele. De exemplu, în legătură cu construcţiile, câtă gălăgie am făcut cu 
zidarul Strenatti. Deodată a dispărut, nu ştii ce mai face. Sau chestitmea cu şuruburile. Sunt 
lucruri care se pornesc, dar fără socoteală. 

Tov. Gheorghiu: Gurile rele sptmeau că chestim1ea cu şuruburile e un şurub. 
Tov. Ana: Nu merge cu chestiunile până la capăt, deşi porneşte cu btme intenţii. 
Vreau să subliniez două chestiuni. Într-o chestiune este vorba de articolul din 

,,Pentru pace trainică" unde se face critica presei comuniste din Cehoslovacia şi Italia 
Chestiunea păcii este o chestiune centrală. Cred că just a arătat tovarăşul Sorin că în 
chestitmea păcii noi am mobilizat într-o anumită direcţie în gazeta noastră populaţia 
mtmcitoare, însă n-am mers până la capăt. Nu Sllllt de acord cu tovarăşul Sorin că am 
îndemnat populaţia prea mult de a lupta pentru pace prin muncă, adică unilateral. Cred că 
am fi tăcut foarte btmă treabă dacă am fi îndrumat poporul mw,citor de la noi arătându-i că 
într-adevăr el apără pacea muncind, aşa încât dacă ar fi cazul şi am fi nevoiţi să apărăm cu 
sângele nostru patria, atWlci să fim gata pentru aceasta. Dar la aceasta nu putem ajunge 
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decât prin munca noastră grea. Deci dacă noi îndreptăm într-adevar poporul pe acest drum 
e bine; şi clacă era aşa trebuia să avem rezultate corespunzătoare. Dar noi nici aceasta nu am 
făcut, şi aici nu e vorba numai de gazeta noastră, ci aceasta oglindeşte o situaţie mai largă. 
clacă am fi făcut aceasta n-am fi avut lipsurile pe care le avem în industria petrolieră, n-am fi 
avut 26 decembrie cu lipsurile de la muncă care (sic!) au fost Şi dacă vom mobiliza cum 
trebuie poporul nostru, fără îndoială el va şti nu mai rău decât poporul coreean, să se apere 
clacă duşmanul ar îndrăzni să ne atace. Deci dacă noi vom pune munca de apărare a păcii pe 
toată linia de partid şi a organizaţiilor de masă cum trebuie, noi vom avea rezultate 
corespunzătoare unei munci bl.llle, pe haz.a posibilităţilor noastre crescute de a ne apăra 
pacea, libertatea, independenţa, împotriva agresorilor. Pentru aceasta e justă şi observaţia 
făcută de tovarăşul Apostol, care şi ea intră în critica făcută de organul Biroului Infonnativ, 
aceea de a arăta faţa duşmanului în toată urâţenia ei. Şi aici noi avem lucruri bW1e: 
caricaturi numeroase, articole numeroase, dar prea puţine articole în care să se arate, de 
exemplu, în primul rând celebrul lor mod de viaţă. Mi se spunea că aproape orice ţăran din 
Ialomiţa ascultă Vocea Americii. Multă lume ascultă acest post mai mult ca postul nostru. 
Dar „Scânteia" nu se ocupă cu acest mod de viaţă, nu arată destul ce arată aceasta, nu 
arătăm îndeajuns când ei spl.lll baz.aconii despre noi, nu-i combatem, nu arătăm toate 
minciunile şi calomniile care le spun, băgăm capul în nisip şi ne gândim: ,,Nu ascultăm no~ 
sau nu le dăm crez.are, şi alţii vor face la fel". Nu arătăm poporului - care n-are de Wlde să-i 
cunoască - nici intelectualilor, ce reprezintă scursoarea aceasta aşa cum o arată presa 
sovietică. 

Lupta pentru pace constă şi în a arăta ce se petrece în Unil.lllea Sovietică şi în ţirile 
de democraţie populară. Aici nu-i chestil.lllea numai de prietenie cu ele. Noi vorbim că 
forţele păcii sunt mai mari decât ale agresiunii. Forţele păcii se exprimă şi prin puterea 
politică şi economică al UnillllÎÎ Sovietice, a Chinei şi a celorlalte ţmi de democraţie 
populară. Noi nu arătăm îndeajuns aceste părţi. De exemplu, eu cred că orice om, orice 
comunist în primul rând, care a citit cuvântarea lui Pospelov se simte mai puternic şi parcă 
ar vrea să arunce Wl scuipat pe aceşti americani şi să le dea şi Wl picior Wldeva Arătând 
cuvintele lui Lenin pe care le citează Pospelov vedem puterea mare a lagărului nostru încă 
de atunci, care acum e mai mare decât în 1919, când Lenin scria aceste cuvinte, mai mare 
decât atunci când Unhmea Sovietică era singură după războ~ când domina ruina şi 
dezorganiz.area, şi atunci putem vedea puterea incomparabil mai mare a lagwlui păcii, a 
socialismul~ a Uniunii Sovietice, faţă de America, cu câinii turbaţi din jmul ei. 

În presa noastră, în „Scânteia" noastră în primul rând, trebuie să fie date şi din 
Uniunea Sovietică, şi din China, şi din ţmile de democraţie populară, care să exprime 
această putere mare politică şi economică. Aici tovarăşii de la ,,Scânteia" pot să ne facă 
nouă reproşuri că n-au corespondenţi care să-i ajute. În această privinţă suntem într-adevar 
cei din urmă, stăm mai slab ca Albania, şi va trebui să luăm o hotărâre ca să rezolvăm acest 
lucru. 

În sfârşit, clacă luăm aceste probleme în jmul problemei de apărare a păcii împotriva 
agresorilor americani, englezi şi ceilalţi, dacă luăm această chestil.llle şi o legăm cu toate 
problemele care se pl.lll şi pe care unii tovarăşi le-au atins - mai cu seamă tovarăşul 
Gheorghiu care, prin întrebarile pe care le-a pus, a îndrwnat o bună parte din discuţia 
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noastră - tovarăşul Apostol şi tovarăşul Chivu au pus, de asemenea, probleme concrete 
legate cu problema apărării păcii - dacă ne punem aceste probleme, nu numai că vom da o 
atenţie deosebită vieţii de partid, felului cum se îndeplineşte planul, dar nu vom putea scăpa 
din vedere - aşa cwn am scăpat-o în raport şi aceasta nu în mod întâmplător- ce e mai 
preţios, mai scwnp pentru „Scânteia": tineretul. Nu putem să ne gândim la mobilizarea 
tuturor forţelor noastre, pentru a ne apăra, pentru a apăra pacea, fmă ca să dAm o importanţă 
primă tineretului. Tineretul noastru a fficut, face şi e în stare să facă minunăţii şi se poate 
întâmpla să fie pus să facă acte de eroism aşa cum a făcut tineretul sovietic, coreean şi cel 
chinez. Tineretul acesta trebuie să simtă interesul pe care i-l arătmn, să simtă dragostea şi 
toată încrederea pe care ne-o plJilem în posibilităţile lui, în puterile lui, în ce poate el realiza 

Tot pe această linie noi nu putem să uităm, până şi în Hotărâre, femeile. Noi ştim ce 
rol important au ele, nu nwnai de a iscăli pentru pace, dar ce rol important au azi în lupta de 
pregătire a apărării păcii. Dacă noi lucrăm cwn se cuvine cu ele, nu nwnai că vor veni la 
lucru într-o zi ca 26 decembrie, dar nu vor lăsa nici pe soţii, pe fraţii lor, mineri, 
metalurgişti, să nu meargă la lucru, pentru că vor înţelege că este o întărire a armei cu care 
mâine va trebui să ne apărăm copiii. Pentru realizarea Planului Cincinal trebuie să atragem 
cât mai multe femei şi în general rolul femeii într-un moment greu e de o importanţă foarte 
mare. 

„Scânteia" are un mare rol gospodăresc în întreaga noastră muncă de stat. Tovarăşul 
Sorin vorbea de proasta compoziţie socială a „Scânteii". Noi n-am auzit până acum să vină 
tovarăşii să spună aceasta. Dacă la „Scânteia" este nevoie de schimbarea compoziţiei şi eu 
sunt convinsă că este nevoie de oameni mai mulţi la diferite secţii - aceştia trebuie daţi şi 
tovarăşii trebuie să vină să ceară aceşti oameni. Ca „Scânteia" să poată lucra, ea trebuie să 
aibă legături cu masele. Aţi primit 57 .OOO scrisori, din care aţi publicat cam 3%. 

Tov. Sorin: Nu toate în „Scânteia''. 
Tov. Răutu: Foarte multe au fost folosite. 
Tov. Ana: Trebuie lărgite aceste legături cu masa. Şi trebuie să existe o conlucrare 

cu Secţiile C.C. Eu de multe ori aud de la Secţie sau alta o chestiune interesantă. Dar 
tovarăşii nu se gândesc să ia legătura cu gazeta noastră. Sau, de exemplu, anumite probleme 
care sunt discutate la C.C., ,,Scânteia" trebuie să fie antrenatA, să avem tot ajutorul care îl au 
secţiile să fie publicat de „Scânteia". 

Pentru ca „Scânteia" să fie din ce în ce mai bun.A, trebuie să luam aici hotArârea ca la 
3 luni să se discute raportul ei de activitate. Eu nu-mi amintesc până acum să mai fi discutat 
noi vreodată raportul „Scânteii". 

Tov. Răutu: E pentru prima dată de la 23 august. Cred însă că la 3 luni e prea des. 
Să ascultăm periodic, de 2 ori pe an. Într-o hotărâre a partidului bolşevic se specifică de 
asemenea: cel puţin de 2 ori pe an. 

Tov. Ana: Poate mai des deocamdată, pentru că prea multă vreme nu ne-am ocupat 
de organul nostru central care are un rol din ce în ce mai mare. 

Găsesc că e foarte just cum a pus tovarăşul Sorin - cu toată sinceritatea unui 
comunist - problema îngâmfării ziarului. Cred că e un lucru la care e bine să ne gândim cu 
toţii. Noi, cu toţii, fiecare în domeniul lui caută să facă munca cât mai bine. Şi fmă îndoială 
că nouă ne e mai uşor: avem experienţa Uniunii Sovietice, avem un teren bun, cu un popor 
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care a suferit mult, deci avem poate condiţii mai uşoare de lucru decât alţii. Şi de aceea 
avem şi succese. Aici însă e un pericol care ne pândeşte pe fiecare, acela de a ne închipui că 
mai bine ca noi nu lucrează alţii şi aşa ni se urcă la cap. Fiecare trebuie din acest punct de 
vedere să ne controlăm mwica noastră. Situaţia în care noi lucrăm e mult prea serioasă 
pentru ca să ne putem pennite no~ ca partid comunist, ca Comitet (sic!) Central, să ne 
închipuim că totul merge bine. Cu cât situaţia este mai serioasă, cu atât mai critic să ne 
privim munca şi s-o îndreptăm. Raportul tovarăşilor de la „Scânteia" este adevărat că e 
făcut în spirit autocritic. Întrebările tovarăşului Gheorghiu şi răspunsurile date au arătat însă 
că această autocritică nu-i adâncă, pentru că la o serie de lipsuri nu se arată cauzele. 
Autocritica e bună, dar e mai bună atunci când cwioaştem cauzele şi arătăm şi cum trebuie 
îndreptate greşelile pentru a face munca mai bună. 

Tov. Miron Constantinescu: Ascultând expunerea făcută şi mai ales răspunsurile 
pe care tovarăşul Sorin le-a dat întrebărilor puse de tovarăşul Gheorghiu-Dej, cred că o serie 
de chestiuni au fost limpezite, precizate, mai ales în privinţa lipsurilor ziarului. Eu consider 
că trebuie subliniat, şi sunt de acord cu tovarăşa Ana, că linia generală pe care a mers ziarul 
a fost justă., a fost linia partidului, că ,,Scânteia" a făcut un mare progres în cursul ultimilor 
ani şi calitativ, şi din punct de vedere al lărgirii prin reţeaua de corespondenţi pe care îi are 
în întreaga ţară şi prin mărirea tirajului până la 700.000 exemplare, cum se arată în raport. 

Vreau să mă refer la câteva probleme ridicate în capitolul de lipsuri în raport: în 
primul rând, privitor la tematica vieţii de partid Această tematică, după cum e reprezentată 
chiar în raport, este insuficient tratată. Nu se subliniază necesitatea de a analiza, aşa cum 
face presa sovietică şi în primul rând ,,Pravda", activitatea concretă a unor organizaţii de 
partid anumite. În ,,Pravda" se vorbeşte de exemplu de experienţa comitetelor de partid din 
Cernigodsk sau Voronej, despre felul cum organizaţiile de partid din acea regiune, sau 
raion, sau întreprindere - şi mă refer în special la întreprinderi - a organizat munca în 
legătură cu o sarcină dată. În raport, această chestiune e atinsă într-o formă generală şi nu se 
insistă asupra chestiunii activităţii organizaţiilor de partid din întreprinderi în îndeplinirea 
anumitor sarcini concrete sau în anumite perioade date. În general, problemele vieţii de 
partid sunt mai slab tratate în „Scânteia" decât o serie de alte probleme. 

În al doilea rând, în raport se vorbeşte despre lipsa în tratarea problemelor luptei de 
clasă, însă această chestiwie e pusă între slăbiciunile tratării problemelor de cultură şi 
capitolul care urmează despre alianţa cu ţărănimea. Eu n-am înţeles de ce problema atât de 
importantă a lipsurilor în tratarea problemelor luptei de clasă e pusă după problema culturii. 
Cred că aceasta constituie chiar o subapreciere în raport a importanţei tratării acestei 
probleme, pentru că consider (sic!) că imediat după problema vieţii de partid trebuia pusă 
problema luptei de clasă, şi nu după chestiunile culturale. 

Tov. Răutu: În Hotărâre e înlăturată această lipsă. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Eu cred că nu-i exact Dacă am lua numai articolele tale ... 
Tov. Miron: Tocmai că în „Scânteia" n-am prea scris. Aici e vorba de tratarea 

problemelor concrete ale luptei de clasă. 
În ceea ce priveşte problemele economice, aceeaşi observaţie şi aş putea să ilustrez 

aceasta cu o serie de noi articole din ,,Scânteia", în care nu se arată suficient greutăţile pe 
care le întâmpinăm, piedicile puse de duşman în realizarea sarcinilor care le avem. Am să 
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dau Wl caz: de exemplu, la sfărşitul anului 1949, în trimestrul N, a apărut în „Scânteia" o 
listă a întreprinderilor care lucrează în contul anului 1950. În această listă luată uşuratec, 
prin relaţii personale, de la tovarăşul Năvodaru, fără ştirea conducerii, au apărut o serie 
întreagă de lucruri greşite. De asemenea, au apărut informaţii economice asupra unor 
succese la întreprinderi sau alte organe economice, care nu erau confonne cu realitatea şi 
s-au subapreciat greutăţile. În tratarea problemelor economice sunt o serie de lipsmi. Chiar 
articolele care tratează probleme despre evidenţă nu sunt toate exacte sau nu ilustrează 
concret lipsurile în această problemă. 

În privinţa combaterii imperialismului american, sunt de acord cu tovarăşa Ana S-a 
tratat foarte puţin problema situaţiei economice a ţărilor marshalizate. E nevoie de articole 
mai substanţiale, cu date, cu material aprofundat, combativ, care să poată fi utilizat de 
activiştii noştri în demascarea situaţiei din centrul imperialismului mondial. Propun ca să fie 
pregătite astfel de articole, care să se ocupe de situaţia economică din Statele Unite şi lupta 
maselor de acolo. 

În ce priveşte anumite fonnulări, W1ele ar trebui corectate, ca de exemplu aceea că 
,,Scânteia" şi-a întărit rolul de organizator şi iniţiator în dezvoltarea întrecerilor socialiste, 
pentru că nu numai „Scânteia" are acest rol. Din fonnulare ar reieşi că „Scânteia" are aici 
singurul rol. 

La pagina 16, în raport se vorbeşte că ,,În lupta pentru pace au fost de fapt încurajate 
tendinţele pacifiste ... " Aceasta e o observaţie justă şi în general în această problemă să se 
pună accentul pe arătarea ororilor războiului, însă nu înarmăm pe cititorii noştri cu spiritul 
de a şti să înfrunte, dacă va fi nevoie, chiar cele mai mari greutăţi, şi nu de a intimida 
oamenii, ci atrăgându-le atenţia asupra acestor grozăvii, să le arătăm că dacă va fi nevoie, 
vom face faţă celor mai grele împrejurări. 

Ca o autocritică în ce mă priveşte, trebuie să spun că deşi mi s-a cerut de ,,Scânteia" 
sprijin în unele împrejurări, uneori am dat, dar au fost cazuri când nu am dat acest sprijin. 
De exemplu, mi s-a cerut un articol pe care am început să-l scriu, apoi l-am neglijat Eu 
personal, în măsura în care „Scânteia" mi-a cerut sprijin, consider că nu mi-am îndeplinit 
sarcina 

Tov. Bodnăraş: Întrebările puse aici au trezit o serie de observaţii critice, care sunt 
juste şi cu care sunt de acord Impresia mea însă este că raportul înfăţişează „Scânteia'' mai 
mult ca ziar decât ca organ al C.C. al partidului nostru. Lipseşte până şi fonnularea că este 
organ al C.C. al partidului nostru. Ca organ al C.C.-ului, ,,Scânteia" n-a fost un simplu ziar 
în fiuntea presei comuniste. Raportul nu se înfăţişează ca o analiză, ci mai mult ca un 
reportaj, o înşirare a ceea ce a făcut. Abia la lipsuri colectivul de redacţie încearcă să 
analizeze politic activitatea sa. Aşa, de exemplu, la capitolul critică şi autocritică lipseşte 
ceea ce e esenţial, critica şi autocritica trebuie să fie anna pe care organul C.C. trebuie să-l 
mânuiască cel mai bine. Trebuie să aibă relaţii constructive cu masa, nu infonnative. În 
acest capitol, tovarăşii se mulţwnesc să arate că au publicat anumite critici, la care nu li s-a 
răspuns. Nerăspunzând la aceste critic~ înseamnă să bagateliz.ezi însăşi valoarea acestor 
critici. Nu apare lupta ziarului de a face din problema criticii şi autocriticii o problemă 
centrală. 
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Lipseşte complet din raport orice referire la problema naţională. În acest domeniu 
avem realiziri bune, despre care nu se vorbeşte nimic. 

Raportul acesta îl consider de o importanţă deosebită. lată că ,,Pacea Trainică ... " 
ne-a ajutat să ne trezim şi să ne ocupăm de ziarul nostru, de presa comunistă în general. Prin 
publicarea raportului şi a hotărârii va trebui să mobilizăm întreaga noastră presă comunistă 
de a îmbunltăţi legăturile cu masa şi de a le aşeza pe baze constructive. ,,Scânteia" e un ziar 
unic în istoria ziaristicii noastre. Noi încă n-am avut un ziar cu un tiraj aşa de mare. 700.000 
exemplare înseamnă însă mult mai mulţi cititori. Ceea ce e caracteristic azi este că cititorul 
nu se mai mulţmneşte să citească numai ,.România liberă" sau alt ziar, dar simte nevoia să 
citească şi „Scânteia". Aceasta este una din problemele cele mai pozitive din activitatea 
,,Scânteii": Acum s-au aşezat tovarăşii din colectivul redacţiei „Scânteii" şi au făcut un 
raport, privit prin prisma criticii şi autocriticii. Dar raportul are o lipsă organică: l-au tăcut 
tot acei care-l scri\L Raportul va purta însăşi lipsurile colectivului. Acum vine Biroul Politic, 
20 oameni şi apreciază activitatea, ei. Dar nici eu, nici ceilalţi tovarăş~ nu citim tot din 
,,Scânteia" şi nu ne putem da părerea asupra tuturor problemelor. Dar cred că 700.000 
cititori ar putea face acest lucru. Eu aş propune ca înainte de a lua hotărârea, să publicăm 
raportul, îmbunătăţit, şi să deschidem o rubrică: ce crezi despre „Scânteia" noastră, tu 
cititorule? 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dar ce, o ducem pe tribună, pe banca acuzaţilor? 
Tov. Bodniraş: Să vedem ce spun muncitorii despre felul cum „Scânteia" 

aprecia7.ă munca lor, ce crede o muncitoare, un om neorganiz.at ... Indiferent de forma care 
s-ar găsi pentru aceasta, cred că ar fi bine să avem mai multe elemente de apreciere decât 
numai ale colectivului de redacţie, plus aprecierile noastre. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Cred că ar fi un procedeu unic în presa comunistă. Nici 
principial nu-i just, adică ce, noi ne târâm în coada maselor? Una este să asculţi critică, să te 
orientezi ... 

Tov. Bodnlraş: Eu cred că n-ar fi rău să cunoaştem cum ne judecă şi ne apreciază 
masa. 

Tov. Moghioroş: Eu consider că a fost bine că tovarăşii care redactează gazeta au 
fficut raportul. În al doilea rând, cred că punerea în achetă publică a „Scânteii" pune în 
primul rând în discuţie compatibilitatea C.C.-ului, pentru că exprimă problema că C.C.-ul 
nu apleacă urechea asupra părerilor membrilor de partid Şi noi putem afirma cu toată 
certitudinea că atunci când o organizaţie de partid sau un membru de partid face o 
observaţie, tovarăşii de la „Scânteia" au ţinut seama de ele. Deci C.C.-ul este organul 
partidului nostru care nu numai că face critică, dar şi ascultă critica maselor. Aşa că 
consider că această propllllere nu e justă. 

În al doilea rând, SW1t de acord cu tovarăşa Ana asupra felului cum „Scânteia" 
tratează problemele luptei pentru pace, precum şi cu părerile tovarăşului Apostol privitor la 
tratarea problemelor sindicale. 

Tovarăşii umblă cu menajamente atunci când îşi fac critica în privinţa sprijinului dat 
gospodăriei agricole colective. Ei nu tratează problema convingător, mobilizator, combativ. 
Despre tratarea problemei luptei de clasă n-aş putea să mă plâng şi prin felul cum a tratat nu 
se poate să nu fi contnbuit la fenomenele care au avut loc în acea perioadă. Tovarăşii au 
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participat la şedinţa noastră cu tovarăşul Teohari, când am citat o serie de decizii 
judecătoreşti de condamnări pentru că nu a curăţat buruienile dintre cartofii din grădina lui 
etc. Nici nu s-ar putea să nu fi avut influenţă, decât dacă recunoaştem că ,,Scânteia" n-are 
autoritate, ceea ce n-ar fi exact, căci ea are autoritate şi organizaţia noastră de partid se 
orientează după ea. 

Eu cunosc tovarăşii din Secţia Agrară a „Scânteii" şi ei într-adevăr nu pot face mai 
mult, dar consider că problema transformării socialiste a agriculturi~ a întăririi G.A.C. nu 
trebuia să fie sarcina acestei secţii, ci conducerea „Scânteii" trebuia să ia în mână această 
problemă. Articolele sunt parcă toate la fel. Cred că această sarcină de partid tovarăşii au 
subapreciat-o practic, nu teoretic. 

Cu problema sectorului de stat din agricultură, tovarăşii s-au ocupat foarte puţin, deşi 
chestiunea S.M.T., a Gostaturilor, e foarte importantă. În chestiunea colectărilor am primit 
în câteva împrejurări ajutor foarte serios. 

Cred că cauza (sic!) lipsurilor nu este numai compoziţia redacţiei, nici că la 
„Scânteia" nu avem oameni calificaţi. Şi într-adevăr nu au. Sunt băieţi tineri, cu suflet, plini 
de devotament, care merg pe teren, îndrugă multe neajunsuri şi nu-i vina lor că nu au o 
calificare suficientă. 

În legătură cu întrebarea pusă de tovarăşul Gheorghiu, cum se face că n-au ştiut de 
devierile în chestiunea gospodăriei colective<?> Cred că în această privinţă cei care au fost 
pe teren v-au dezinformat, aşa cum am fost şi noi dezinfonnaţi. Intr-un caz, un ziarist a 
plecat pe teren împreună cu un tovarăş de-al nostru şi a tăcut un raport în care se spune: ,,În 
problema sesizată de C.C. s-a dovedit că, în afară de un caz în cutare comună, nu se poate 
constata nici un fel de constrângere". Când am mers jos, după ce s-a spart buba, a reieşit că 
din 11 O a1raşi în gospodăria colectivă, numai 25 au intrat de bună voie, restul au fost 
constrânşi. Deci tovarăşii noştri cu tovarăşul redactor, au lucrat la suprafaţă, n-au reuşit să 
pătrundă în miezul problemei. 

Sau, toamna aceasta, apar în „Scânteia" articole de laudă a minerilor din Valea Jiului 
care răstoarnă lumea, tocmai atunci când munca de partid şi administrativă mergea cel mai 
greu. Sau, la Hwiedoara, au arătat cu mult mai devreme că a fost realizat planul. Când, de 
fupt, ce pericol avem la Hunedoara, care pericilitea:ză planul pe 1951, care e atitudinea 
organizaţiei de partid, a direcţiei... Domneşte alcolismul, e o descompunere morală. Şi 
aceasta se răsfrânge asupra activităţii uzinei. Zilele acestea a fost astupată gura de ieşire a 
:furnalului de la oţelărie şi s-au găsit proiectile între fier vechi. Aşa că e clar că acolo a fost 
mâna duşmanului. Şi noi abia când ne băgăm nasul mai adânc switem sesizaţi. La fel şi voi, 
pe linia „Scânteii", trebuie să învăţaţi oamenii cum să mW1cească şi să-i controlaţi. Ziariştii 
trebuie să fie oameni care infonnează bine, care să aibă atitudine justă. 

În chestiunea apărării corespondenţilor, problema e justă. Dar am awt un caz că un 
tovarăş a fost demascat, că apoi să se descopere că nu-i vinovat Omul era la marginea 
sinuciderii. În cazuri de acestea nu trebuie să ne grăbim, e vorba doar de soarta oamenilor. 
În general, la noi avem grijă mai mult de maşină decât de oameni. lată la Ghelar, într-un an 
avem 330 accidente, la Hunedoara 500. 

,,Scânteia" poate să dea un mare ajutor şi în ce priveşte apărarea cadrelor de partid, 
care foarte repede sunt lovite pe nedrept şi distruse, cum a fost cazul la Braşov. 
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Tov. Petrescu: Părerea mea este că se poate spune că colectivul (sic!) de la 
„Scânteia" şi-a îndeplinit cu succes sarcinile. Ei au însă şi o serie de lipsuri. Părerea mea 
este că „Scânteia" nici pe departe n-a oglindit problemele vieţii de partid în măsura în care 
ar fi trebuit. Felul cum recunosc ei acest lucru e insuficient Vina este a mea că n-am insistat 
suficient, însă am atras de nenumărate ori atenţia tovarăşilor asupra acestei chestiuni, pe 
care încă n-am reuşit s-o punem la punct. Cred că colectivul (sic!) de la Secţia „Viaţa de 
partid" nu corespunde, probabil sunt tot mic burghezi. 

Tov. Sorin: La „Viaţa de partid" situaţia e inversă. 
Tov. Petrescu: În orice caz, nu cunosc problemele vieţii de partid suficient şi nici 

problemele puse de Plenara a V-a. Chiar sistemul de muncă: dau wiui secretar să scrie un 
articol. Aceştia scriu de obicei prost. Tovarăşii din colectiv îl schimbă apoi după chipul lor, 
nu după realitatea de pe teren. De multe ori nici nu e semnat de secretar, ci de tovarăşul din 
redacţie care scrie. 

Tov. Sorin: Majoritatea sunt semnate de oameni de pe teren. 
Tov. Petrescu: După ce am discutat. Nu oglindesc problemele esenţiale ale 

activităţii noastre de partid. Tovarăşii au recunoscut că nu s-a oglindit restructurarea întregii 
organizaţii de partid. Acum se duce o luptă intensă pentru punerea pe baze solide a vieţii 
organizatorice la sate şi oraşe. Nu se oglindeşte aceasta în „Scânteia". 

Tov. Ana: Dar ai vorbit cu tovarăşii despre aceasta? 
Tov. Petrescu: Sunt martori, să spună ... 
Tov. Sorin: Eu de lll1 an vreau să am o consfătuire cu tovarăşul Petrescu, dar nu pot. .. 
Tov. Petrescu: Traducerile nu sunt suficiente. N-au avut informaţii de partid În ce 

priveşte propaganda şi agitaţia sunt mai multe, dar în ce priveşte viaţa organizatorică 
suntem în stare de inferioritate. În ce priveşte colaborarea cu noi, poate să se dovedească de 
la cine a venit iniţiativa, de câte ori am mers să facem un plan de problemele de partid, 
tocmai pentru a îmbunătăţi. 

„Scânteia" nu oglindeşte suficient şi nu popularizează armata. Am vorbit despre 
aceasta şi cu tovarăşul Răutu. Mergem pe linia pacifică, nu patriotic marxistă, de a mobiliza 
pentru luptă. Tovarăşul Sorin a răspuns cam roz la întrebarea tovarăşului Gheorghiu dacă 
există un spirit de ură împotriva imperialiştilor, determinat de activitatea „Scânteii". 
Aceasta este o problemă care ne priveşte şi pe noi. Eu răspund că n-am reuşit să creăm, în 
măsura în care e necesară, această ură. 

Mai mulţi tovarăşi: Just! 
Am discutat această problemă cu tovarăşul Răutu şi ne străduim să găsim metodele 

cele mai bune. Eu aş face o propunere, să se facă aşa-zise referate despre situaţia 

internaţională, care lipsesc la noi şi în viaţa de partid şi în presă. Să publicăm din 2 în 2 
săptămâni o revistă a evenimentelor internaţionale şi interne, care să servească drept ghid 
cadrelor noastre, care să fie prelucrată până la ultimul sat, nu numai cu organizaţiile de 
partid, dar şi cu ţăranii. Acum, duşmanii prelucrează înaintea noastră. 

Apoi mai am o propunere, pe care o fac cu frică, fiindcă ştiu că nu sunt cadre: chiar 
dacă „Scânteia"ar îmbunătăţi „Viaţa de partid", totuşi ar fi bine dacă am avea un organ 
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special, în genul lui ,,Partinii Jiznt'° în care să ne ocupăm numai de aceste probleme. 
Polonezii şi ungurii au. Să fie lunar sau la 2 săptămâni. 

Tov. Răutu: Nu văd cine l-ar putea scoate. 
Tov. Voitec: Schimbul dintre sat şi oraş în perioada actuală e veriga principală. Un 

ţăran din Hunedoara spunea că clacă Planul trece prin braţul şi mintea muncitorilor, trece şi 
prin burta lor. Dacă în această privinţă avem succese, tot aşa avem şi lipsuri. Dacă gazeta 
noastră centrală nu se va ocupa hotărât de această problemă, vom avea greutăţi. ,,Scânteia" 
nu i-a dat importanţă. Nici în Hotărâre nu se dă ca sarcină să se ocupe de această problemă. 

Se tratează prea puţine teme ideologice şi teoretice. De ce nu se scrie, de exemplu, 
despre alegerea preşedinţilor de cooperative, a conducătorilor de magazine etc. 

„Scânteia" păstrează şi unele rămăşiţe ale vechii prese. Duminică se face o frumoasă 
pagină literară, scoate din praf pe Caragiale, publică un roman al unui tânăr scriitor şi cu 
asta gata. În loc de aceasta, n:ar fi bine să facem o pagină de ideologie şi probleme teoretice 
sau practice privind comerţul, cooperaţia, agricultura? 

În privinţa apărării corespondenţilor, nu sunt de acord să începem cu sancţiuni. 
(Citează un articol al tovarăşului Stalin dintr-un ziar sovietic.) 

Tov. Sorin: Odată cu acest articol a ieşit şi legea respectivă. 
Tov. Voitec: Cine-i persecută? Secretari de partid, directori de fabrici, oameni de ai 

noştri. Noi să facem demascarea şi abia clacă nu merge să venim cu sancţiuni. Cred că n-ar 
fi bine să începem cu sancţiuni înainte de munca de lămurire şi sancţionare pe cale de 
partid. 

Tov. Iordăchescu: Ţin să atrag atenţia că manifestările şovine la noi se intensifică în 
Moldova şi în alte părţi, şi nu găsesc stavilă suficientă din partea organizaţiei noastre de 
partid Şi în Bucureşti se face o propagandă făţişă de ură rasială. Aceasta şi împotriva 
ungurilor şi germanilor. Secretariatul, Biroul Politic trebuie să strângă datele, să ia în 
discuţie această problemă şi să găsească o modalitate de a o opri. 

Vreau să atrag atenţia că mai ales în învăţământ sunt strecW"aţi mulţi duşmani, 
intelectuali, sub formă de membri de partid Ei se strecoară în posturi de conducere. 
,,scânteia" poate combate astfel de cazuri. 

Eu propun ca „Scânteia" să aibă rubrici periodice fixe, politice, economice etc. De 
asemenea, să se trateze chestiuni de ideologie, ştiinţă, literatwă, artă, :filozofie etc. De 
asemenea, ar fi indicată o critică a evenimentelor. 

Tov. Mihai Moraru: Eu sunt de acord cu sancţionarea celor care persecută pe 
corespondenţi, dar atunci trebuie să se facă o foarte bună alegere a corespondenţilor. 

Tov. Sorin: Legea aceasta priveşte nu pe corespondenţii salariaţi, ci pe cei din 
câmpul muncii. 

Tov. Moraru: Există o înclinare spre reportaj, spre senzaţional, oameni sunt 
demascaţi fără ca lucrurile să corespundă realităţii. Într-un astfel de caz am cerut să se dea c 
dezminţire, când s-a dovedit că un om era nevinovat, şi ni s-a răspuns că din moment ce s-., 
publicat, nu se mai poate reveni. Atunci când s-au făcut colectări în mod nejust, s-a venit cu 

• În limba rusă: ,,Viaţa de partid". 
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o hotm"âre şi s-a îndreptat aceasta. Cred că acest lucru e valabil şi pentru „Scânteia". Unde 
se face o nedreptate, să se arate aceasta. Să fie un exemplu de autocritică. 

Tov. Zaharia Tinase: ,,Scânteia" trebuie să dea atenţie problemelor mărunte. Să 
trimită ziarişti care să vadă cwn se serveşte la magazinele de stat Apoi, în întreprinderi mai 
sunt nedreptăţi, oameni persecutaţi de şefii lor. Cred că de aceste lucruri tot trebuie să se 
preocupe ,,scânteia". 

Tov. Rlutu: Lipsurile ,,Scânteii" sunt şi ale Secţiei. - Eu vreau să întăresc 
observaţia flcută asupra uneia din lipswi. În 1946 a apărut un articol „Un Crăciun 
fericit''. . . O astfel de atitudine mai persistă şi acwn, această tendinţă de optimism cazon. 
Crede că în acest fel convinge masele. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Foarte just, dar nu cwnva acum „Scânteia" să sară peste cal, 
să vadă toate în negru. 

Tov. Rlutu: ,,Scânteia" nu şi-a îndeplinit destul rolul de a sesiza C.C. într-o serie de 
cazuri. De exemplu, în chestiunile din Valea Jiului şi în privinţa abaterilor din domeniul 
transfonnării socialiste a agriculturii. În privinţa demascării chiaburilor, în legătură cu 
întrebarea tovarăşului Gheorghiu-Dej, ,,Scânteia"nu nwnai că nu a oprit săriturile peste cal, 
dar le-a stimulat Eu am vorbit după alegeri cu un secretar din Regiunea Severin şi l-am 
întrebat cwn s-a manifestat duşmanul de clasă. Mi-a răspuns că a stat liniştit. Şi am trebuit 
să-i trag cuvintele cu cleştele, ca până la urmă să aflu că a fost acolo până şi o încercare de 
aruncare a unui .... • în aer. Aşa că să nu ne închipuim că am reuşit să educăm nici măcar 
cadrele mijlocii ale partidului nostru. În spiritul luptei de clasă. Aici e o mare sarcină a 
„Scânteii". Tovarăşa Ana a ridicat chestiunea fugii după articole şi tithni senzaţionale, ca o 
rămăşiţă a metodelor occidentale. Am avut, de exemplu, chestiunea articolului cu laptele ... 

Tov. Gheorghiu-Dej: Hotmirea de colectare a apărut cu un astfel de titlu, de parcă 
veneam noi să le dăm lapte ţăranilor. 

Tov. Rlutu: Dar mai e o problemă. E nevoie de titluri de dimensiuni mai mari, 
pentru că din cititorii ,,Scânteii" foarte mulţi sunt neştiutori sau puţin ştiutori de carte. De 
aceea cred că mai trebuie un timp să menţinem titluri mai mari, ca ,,Pravda". 

Tov. Gheorghiu-Dej: Mă tem că titlul cu laptele nu a apărut întâmplător aşa ... De 
ce n-aţi venit cu astfel de titluri când am iertat datoriile ţăranilor? 

Tov. Rlutu: Noi am văzut că sunt secretari de comitete regionale şi şefi de secţii 
care nu citesc „Scânteia". Comitetele regionale trebuie să se ocupe ca toţi membrii de partid 
să citească ziarul nostru. E o chestiune mică, dar foarte importantă. Legea de apărare a 
corespondenţilor nu-i îndreptată împotriva unor secretari de partid care au atitudine nejustă, 
dar sunt chiaburi care file tentative de asasinat împotriva corespondenţilor, elemente 
duşmănoase care organizează calomnierea acestor oameni, arestări pentru port ilegal de 
armă etc. Împotriva lor trebuie venit cu o astfel de lege. 

Tovarlşul Gheorghiu n~a atras atenţia asupra liniei de cadre specializate. ,,Scânteia" 
ar trebui să mbă ingineri, agronomi, profesori de liceu, medici, economişti, cadre 
competente. Am flcut unele încercări de a obţine astfel de cadre, dar nu s-a grăbit nimeni să 
le dea. De aceea, socot că în hotm"âre trebuie mai clar subliniat ca Secţia Organelor 

• Lipsă în text. 
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Conducătoare împrewtă cu Propaganda şi cu ajutorul celorlalte secţii să ajute „Scânteia" de 
a-şi completa redacţia cu un număr de cadre specializate, capabile să trateze problemele 
importante la nivelul cerut de partid 

Tov. Ana: Şi să completeze cu corespondenţi (sic!) străini. 
Tov. Vaida: Propun ca în Hotărâre să se adauge ajutorul care trebuie dat Sfaturilor 

Populare. 
Tov. Rădăceanu: Eu remmţ la cuvânt, pentru că chestiunile care vroiam să le ridic 

s-au pus. 
Tov. Chişinevschi: Îmi însuşesc observaţiile critice făcute aici cu privire la 

,,Scânteia". Consider că sunt perfect juste şi vor contribui la creşterea mai departe a ziarului 
nostru. De aceea nu mă voi opri asupra unor lipsuri. Pe viitor trebuie subliniată problema 
criticii şi urmărit cu fermitate şi consecvenţă comunistă ca acestea să fie axate pe fapte 
concrete, de demascare, combatere, izolare şi nimicire a bandiţilor şi a manifestărilor 
naţionaliste şovine, ca una din fonnele cele mai periculoase ale ascuţirii luptei de clasă. 

Trebuie să ţinem seama de ceea ce ne-a învăţat Lenin, împotriva ,,frazeologiei 
revoluţionare". Aspectele manifestărilor duşmanului de clasă trebuie demascate dar 
concret, documentat, verificat Aceasta trebuie să devină linia de activitate a fiecărei gazete 
comuniste, ne învaţă articolul de înaltă principialitate din gazeta Biroului Infonnativ. 

Apo~ riposta imediată şi hotărâtă împotriva oricărei porcării americane împotriva 
ţmii noastre şi a lagărului păcii. Noi putem demasca adevărata lor faţă bazaţi pe fapte, 
arătând sabotajul pe care l-au făcut în ţara noastră, spionajul, bazaţi pe o serie de documente. 

O altă problemă care trebuie popularizată este pătrunderea tehnicii în industrie, în 
agricultură, însuşirea tehnicii de către cadrele noastre. Aici s-a accentuat asupra educării, 
mobilizării femeilor, tineretului. Noi nu putem spune, prin faptul că suntem tari, că bandiţii 
americani, englezi, nu ar putea să ne provoace. Este o mare sarcină aceea a educării 
tineretului în spiritul patriotismului socialist 

Problemele din şcolile profesionale, ale ucenicilor din fabrici şi uzine, nouă ne-au 
scăpat 

Apoi trebuie să se tennine odată cu exagerările gazetăreşti, care sunt rămăşiţe ale 
occidentalismului. lată, de exemplu, ce am făcut noi la începutul războiului din Coreea, 
atunci când ,,Pravda" mergea foarte modest. . . . Şi când a venit greul, deodată a trebuit să 
tăcem. Aceasta are un efect demoraliz.ant. Tovarăşii care conduc ziarul trebuie să se 
gândească şi la efectul ulterior al atitudinii lor. 

Au fost şi rezistenţe care au fost învinse, de exemplu cu articolele de fond al unui 
ziar comunist. 

Tov. Ana: Câtă luptă a fost ca să nu mai pwtă data de a doua zi .... 
Tov. Chişinevschi: În privinţa titlurilor, nu sunt de acord cu tovarăşul Răutu. Prin 

titlurile mai mici, ziarul va câştiga La articolul cu laptele, când te ui~ ai impresia că e o 
provocare. 

Eu cred că Biroul Politic ar putea să oblige atât pe tovarăşii care se ocupă pe linie de 
propagandă, cât şi pe cei cu munca organizatorică, să asigure o justă oglindire a vieţii de 
partid în „Scânteia". Noi n-am asigurat încă aceasta, şi vrem să scoatem o revistă. Aceasta 
trebuie să aibă o puternică redacţie, altfel e compromisă. De aceea cred că pentru moment 
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să nu hotărâm apariţia unei astfel de reviste, să asigurăm o rubrică bună p<t>. ,,Viaţa de 
partid" din „Scânteia", să întărim aceasta la ,,Lupta de clasă" şi în „Carnetul agitatorului", 
unde să dăm câteva pagini regulat cu privire la viaţa organizaţiilor de jos ale partidului. 
Cred că în Hotărâre e necesar să se întărească acest punct cu privire la educaţia de partid 
Am în vedere educaţia membrilor de partid în adunări de partid, asupra felului de 
organizare a adunărilor de partid, asupra spiritului critic în adunările de partid, asupra noii 
atitudini faţă de muncă, introducerea regimului de economii etc. 

Tovarăşul Gheorghiu a atras atenţia asupra verificării datelor pe care le publicaţi. 
Probabil Biroul Politic va fi de acord să determinăm apariţia unei legi de apărare a 

corespondenţilor. Eu personal susţin aceasta. Cu condiţia ca redacţia ,,Scânteii", colectivul de 
conducere să se oblige cu toată hotărârea comunistă, în faţa Biroului Politic ca să asigure 
verificarea temeinică a informaţiilor, pentru că altfel am compromis şi legea şi gazeta. Ceea 
ce se publică trebuie să fie adevărat, verificat de o sută de ori. Cred de asemenea că e justă 
propunerea ca Biroul Politic să hotărască de a întări „Scânteia" cu noi cadre. 

Ar fi bine ca hotărârea, cu îmbunătăţirile în urma criticilor făcute să fie extinsă şi să 
cuprindă şi problemele privind întreaga presă de partid, pentru ca ea să poată apărea în 
,,Scânteia"şi să poată determina o îmbunătăţire a întregii prese de partid, în frunte cu 
„Scânteia". Nu că n-aş fi de părere că în „Scânteia" ar putea apărea o Hotărâre privind 
activitatea ei, dar cred că e mult mai bine ca în Hotărârea Biroului Politic să se trateze 
despre întreaga presă şi să se pună accentul asupra „Scânteii". 

„Scânteia" apare azi ca „organ central al P.M.R". Ca să aibă autoritatea necesară şi 
de azi, în urma criticii <pe> care o face Biroul Politic, propun să apară ca „organ al 
Comitetului Central al P.M.R". Ceea ce scrie „Scânteia" este obligatoriu pentru întregul 
partid şi, prin partid, pentru diferitele organizaţii de masă şi organisme ale statului. 

Va trebui ca întreaga redacţie şi conducere a „Scânteii" cu ajutorul nostru, să facem 
aşa ca ce scrie „Scânteia" să corespundă liniei partidului în aşa fel încât partidul să poată 
într-adevăr beneficia chiar şi de această schimbare de titlu. Aceasta are un conţinut politic şi 
în acelaşi timp este şi statutar. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, mie prea multe lucruri nu mi-au mai rămas de spus, 
după ce aproape toţi membrii Biroului Politic, prin cuvântările lor, s-au ocupat amănunţit 
mai cu seamă de lipsurile activităţii organului central al partidului nostru. De aceea, cred că 
nu greşesc dacă voi sublinia aici că Biroul Politic în unanimitate a apreciat munca pozitivă, 
fiumoasă, desfăşurată de „Scânteia". Cu toate lipsurile la care s-au referit tovarăşii. lipsuri 
serioase, pe care neapărat trebuie să le înlăturăm, ,,Scânteia" a câştigat autoritate în faţa 
celor mai largi mase populare, devenind un organ de orientare nu numai a organizaţiilor de 
partid şi a organizaţiilor de masă, dar şi a celor mai largi mase a devenit un mobilizator, un 
organiz.ator, a reuşit să se lege într-o măsură îmbucurătoare de mase, a obţinut succese 
importante în populariz.area şi prelucrarea hotărârilor partidului nostru privind diferitele 
domenii de activitate; a reuşit să facă faţă sarcinilor puse de îndnnnarea Biroului 
Informativ, să facă o cotitură, împreună cu întregul partid, spre lupta pentru pace. Cotitura 
pe care a făcut-o partidul nostru, organizaţiile de masă, a fost oglindită cred în măsură 
suficientă pentru a ne convinge că „Scânteia" într-adevăr a avut succese punând în centrul 
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preocupărilor sale lupta pentru pace şi legat de pace toate problemele de construire a 
socialismului, de întărire a partidului ş.am.d 

A avut succese „Scânteia" şi în domeniul stimulării la învăţătură. Astăzi, dacă vă 
duceţi la sate, o să vedeţi sute de mii şi milioane de oameni care citesc, care, îndrumaţi de 
„Scânteia" noastră, studiază probleme politice, teoretice. Acesta este un succes frumos, pe 
care l-a obţinut „Scânteia" în activitatea sa. 

Eu nu vreau să mai dau cu băţul, pentru că s-a dat destul. Desigur, tovarăşii când au 
alcătuit raportul au căutat să privească în mod critic şi autocritic, şi cred că s-au orientat just 
luând ca bază în alcătuirea raportului lor articolul de fond din organul Biroului Informativ. 
Însăşi aceasta arată posibilitatea conducerii „Scânteii" noastre de a urma calea, de a 
îndeplini sarcinile arătate în acest articol. În raport tovarăşii au arătat succesele şi lipsurile în 
mod critic şi autocritic. Aici însă trebuie să distingem felul de a face critica şi autocritica. 
Consider că în această analiză nu s-a pus destulă profunzime. Aici apasă tot trecutul nostru 
vechi de care n-am reuşit să ne debarasăm. Când vorbeşti de lipsă trebuie să arăţi despre ce 
fel de lipsă e vorba, din ce cauză, de unde vine ea şi dacă nu s-a făcut cutare sau cutare 
lucru, de ce nu s-a făcut, concret, precis. 

De fiecare dată noi ne referim la marea experienţă a presei bolşevice, a partidului 
bolşevic. Acolo când citeşti într-adevăr înveţi. Aici în analiză, însă, se vede oarecare 
superficialitate, lipsă de profunzime. Eu nu cer să ne turnăm cenuşă în cap şi să exagerăm, 
dar o critică şi autocritică este valabilă când are la bază o analiz.ă profundă a cauzelor, 
desprinz.ând lipsurile principale, pentru că acestea de fapt antrenează pe toate celelalte. Şi 
cred că tovarăşii s-au apropiat aici de principala lipsă vorbind despre privirea lucrurilor în 
roz, însă apoi probabil au avut un moment de reţinere. Însă trebuie spus şi înţeles că nu-i 
ruşine, noi învăţăm cu toţii. Lipsurile sunt şi datorită lipsei de pricepere şi este şi o oarecare 
teamă de a spune adevărul pe nume. Există încă multă superficialitate în activitatea 
„Scânteii". Trebuie să ne orientăm în muncă în spiritul învăţăturii leninist-staliniste de a 
spune lucrurilor aşa cwn sunt. Noi prea ţipăm odată din toate trâmbiţele şi apoi tăcem o 
bucată de timp. Aşa se explică ceea ce am arătat aici, felul cum am început campania în 
legătură cu evenimentele din Coreea. Am început-o bine, dar apoi ne-am umflat, am 
început să ne încântăm ş~ când au venit momente grele, n-m mai fost prezenţi, deşi se ştie 
că la război aşa e, aşa e lupta În loc de aceasta, ar fi trebuit să pornim modest, aşa cum a 
făcut-o presa sovietică, să explicăm, să folosim împrejurările din Coreea şi mai cu seamă 
faptul interesant că americanii au mâncat o bătaie soră cu moartea de la coreeni cu toată 
fanfaronada lor despre extraordinara lor forţă. 

Natural, când au venit cu forţe superioare, cu mijloace superioare, au obţinut un 
succes vremelnic, atunci noi n-am ştiut să ne orientăm, odată am tăcut chitic. Ce puteau 
spune duşmanii? În materialele lor informative, pe care am prilejul să le citesc, ei se ocupă 
de problema naţională, de problema agrară, de aprovizionare. Noi am putea foarte simplu şi 
limpede să-i combatem. 

Nu vreau să repet ce au spus tovarăşii aici înainte. Sunt de acord cu cele arătate de 
tovarăşul Apostol, cu cele arătate aici de tovarăşa Ana şi alţi tovarăşi, precum şi cu 
propunerile făcute pentru a îmbunătăţi activitatea „Scânteii". 
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Iată cum ştie presa sovietică, cum ştiu bolşevicii să îndrume presa: în expunerea 
făcută de Pospelov a vorbit Lenin. Cuvintele lui Pospelov au fost doar intercalate. Să 
învăţăm de la bolşevici! În expunerea lui Pospelov ai impresia că vorbeşte Lenin, dar aşa 
actual, parcă ar vorbi azi. 

Eu am pus întrebarea dacă demascarea imperialiştilor a dat şi rezultate, pentru că noi 
trebuie să vedem şi rezultatele noastre. Desigur nu putem spune că n-a dat rezultate această 
muncă, dar nici pe departe nu vom ajunge unde vrem dacă nu vom îndruma „Scânteia" 
să-şi îmbunătăţească munca cu privire la demascarea imperialismului, legat de problemele 
vieţii noastre de stat, politice, economice. Când priveşti pe aceşti imperialişti, îţi face 
impresia că stai în faţa unui om care trăieşte ultimele clipe şi se agaţă de orice. Şi Lenin 
vorbea de burghezie că anm.ci când îi vine sfarşitul e în stare să muşte, dar degeaba, tot nu 
scapă de la moarte. Americanii spun că SW1t tari, de neînvins. Însă e clar că mănâncă bătaie. 
Însă lagărul nostru este tare, are un ţel comun, are la bază relaţii de adâncă şi puternică 
prietenie. Lagărul lor este putred. Dacă bandiţii au reuşit să creeze un sistem de agresiune, 
trebuie arătat că au şi puncte slabe, în Franţa, în Italia Şi nici poporul gennan nu va uita 
niciodată lecţia pe care a primit-o. Nu există forţă care să stea în faţa forţelor organizate ale 
păcii. Trebuie înţeles sensul cuvântului „luptă pentru pace, luptă activă pentru pace". 

A arăta lucrurile în roz., cum recunosc tovarăşii în raportul lor, este cel mai rău lucru 
ce-l pot face. A nu vorbi de greutăţi, a nu ţine cont de ele înseamnă să faci ca oamenii să te 
privească ca (sic!) ceva neserios, căci ei cunosc realitatea. Rolul „Scânteii" este de a vedea 
realitatea, a descoperi cauza greutăţilor şi lipsurile, înseamnă a face aceasta combativ, 
mobilizator, fără a da apă la moara duşmanului. Şi aceasta nu cu fraze generale, ci cu 
cuvinte simple, verificate, studiate. Şi aceasta o poate face un colectiv calificat. 

Eu personal consider că vârful conducător al „Scânteii" este la un nivel destul de 
ridicat, însă, aşa cum spunea tovarăşul Sorin, ei SW1t puţin stăpâniţi de mulţumire de sine, şi 
din cauza succeselor prea mari nu văd lipsurile şi aceasta e principalul. 

Din tot ce s-a spus aici eu mă gândeam tot timpul cum mergem noi înainte, şi parcă 
„Scânteia" rămâne la urmă. Rămâne în urmă din punct de vedere al calificării, al 
posibilităţii de a ţine pas, de a privi înainte. Aceasta era numai o impresie, dar în timpul 
discuţiilor a devenit o convingere. Trebuie să ne ocupăm mai serios cu cadrele. ,,Scânteia" 
poate face foarte mult prin şcol~ prin atragerea de elemente capabile, care pot să crească 
uşor. Azi nu mai putem lucra cum am lucrat când ieşisem din închisoare, sau o bună bucată 
de timp în perioada când ne luptam cu bandiţii de istorici. Atunci toate relele le aruncam pe 
capul lor. Dar acum cine e de vină? Cu ţipetele noastre despre duşmanul de clasă de multe 
ori ne acoperim nepriceperea, incapacitatea organelor noastre care aruncă totul asupra 
duşmanului de clasă. 

Eu nu văd cum ar putea face „Scânteia" altceva decât face azi, cum ar putea înlărura 
lipsurile fără cadre de specialitate pe ramuri. Cum să scrii ceva dacă nu te pricepi? Trebuie 
luat curs în această direcţie şi aici conducerea noastră trebuie să dea un ajutor serios. 
Trebuie însă ca şi voi să vă îngrijiţi de cadre. Însuşi acest vârf va fi tras înapoi dacă nu va 
reuşi să ridice elemente noi. Poate sunt şi asemenea tendinţe că se opune cineva? Trebuie 
văzut Profesia de ziarist nu e o jucărie. Trebuie făcut şi pentru dânşii ceva Ne interesăm de 
industrie, de tot felul de ramuri, de ce nu ne interesăm şi de ziarişti? Propun ca printre 
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problemele principale înscrise în hotărâre să se înscrie şi aceea de completare cu cadre 
calificate. 

Propun să fie luată stenograma, să fie scoase propunerile, îndeosebi acelea care 
privesc Hotărârea şi să fie introduse. Propun ca, în apreciere, în partea întâi să subliniem 
rezultatele pozitive ale „Scânteii" noastre. Tovarăşii care au întocmit raportul pot să facă 
aceasta. În ce priveşte propunerea tovarăşului Petrescu despre revistă, o găsesc interesantă, 
însă deocamdată să îmbunătăţim rubrica vieţii de partid. Observaţiile tovarăşului Apostol Ie 
găsesc bune şi ar trebui subliniate, de asemenea şi chestiunea ridicată de tovarăşa Ana cu 
,,occidentalismul". 

Eu am întrebat, de ce n-aţi sesiz.at despre devierile în problema colhoznică. Ar trebui 
să menţionaţi în Hotărâre lucrul acesta ca un aspect critic, ca un învăţământ. De altfel, o să 
intre şi în circulară. 

2/ .Sărbătorirea a 30 de ani de Ia înfiinyrrea Partidului Comunist din România 
Membrii Biroului Politic sunt în unanimitate de acord cu propunerile. 

T 
DA.N.LC..fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 7/1951.j 3-38. 

36. 1951, februarie 8. Stenograma şedinţei Secretariatului CC al P.MR. privind 
alegerile la cooperativele de consum; contractele colective de muncă. 

Stenograma 
Şedinţei Secretariatului C.C. al P.M.R. 

din 10.11.1951 

Au fost prezenţi tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

A fost invitat Ia şedinţă tovarăşul Gheorghe Apostol. 
A prezidat tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

Ordinea de zi: 
1. Problema alegerilor la cooperativele de consum. 
2. Problema contractelor colective. 
Tov. Gheorghiu: Am primit un proiect de directive al C.C. al P.M.R în legătură cu 

alegerile la cooperativele de consum. Ar fi bine să-l citească cineva 
Tov. Apostol (citeşte) 
Tov. Gheorghiu: Să facem observaţii pe pagini. 
Tov. Ana: La pagina 1 să nu spunem mereu „bazele economice". 
Tov. Luca: Scoatem şi punem în general „construirea socialismului". 
Tov. Ana: La ultimul absatz• nu e bine spus „pe calea aprovizionării şi valorificării 

în comun" ... Să spunem aşa: ,,îndnnnând-o pe calea aprovizionării în comwi cu produse şi 
valorificării în comun a produselor gospodăriilor ţărăneşti, pe drumul ... " 

• Pasaj, în lb. gennană. 
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Tot la pagina I, la sîarşit, ,, ... şi în condiţiunile înăspririi tenisunii internaţionale ... " 
Cred că aici trebuie despărţită fraza. Trebuie arătate condiţiile tensiunii prov~ate de 
imperialiştii anglo-americani. Trebuie să arătăm că ei înăspresc tensiunea internaţională şi 
nu vor să primească chiar cele mai neînsemnate propuneri pentru destindere. Să nu 
îngrădim toate acestea într-o singură frază, pentru ca să fie clar pentru activiştii noştri şi s-o 
poată folosi cu succes la populariz.are. 

Tov. Moghioroş: La partea introductivă să ne referim la Plenara din 3-5 martie. 
Tov. Ana: Mai bine am face să prelucrăm din nou Rezoluţia Plenarei din 3-5 martie, 

decât să ne referim mereu la ea. 
Tov. Chişinevschi: E bine s-o repetăm mereu, chiar să cităm. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie cu atăt mai mult să ne referim la Plenara din 3-5 martie, 

că a fost călcată, a apărut o altă linie. Luăm un citat din Plenară. 
Tov. Ana: Aşa da Să împingem oamenii s-o recitească. Să o publicăm din nou. 
Tov. Chişinevschi: La pagina 2 în loc de „căţei" să spunem „agenţi". 
Tov. Gheorghiu: Sunt de acord că introducem ,,agenţi ai imperialismului american" 

astfel formulat, ca guvernul laburist să nu iasă mnnai ca lacheu, ci şi ca partener. El şi-a 
pierdut independenţa şi se supune presiunii Wali Streetului. Să facem o mică deosebire 
între socialiştii-democraţii de dreapta şi imperialismul britanic, care sunt sprijinitorii, 
reprezentanţii imperialismului în guvernul laburist. În acest sens să îmbunătăţim acest pasaj. 

~ propune ca în loc de Wall Street să spunem pur şi simplu,, ... au îngenunchiat în 
faţa celor mai mari bancheri şi fabricanţi". Apoi chestia cu lătratul. ,, ... Toţi aceşti agenţi ai 
imperialiştilor americani latră .... " Să scoatem lătratul şi să vorbim de slugii lor. 

Apoi în ultimul aliniat se spune: ,,Imperialiştii nord-americani sprijiniţi de o 
majoritate formală ... " din aceasta mare lucru n-o să înţeleagă la ţară. 

Tov. Luca: Trebuie demascat că această majoritate de fapt nu este majoritate. Omul 
simplu judecă aşa: s-a pus la vot, s-a votat în majoritate şi acest lucru e absolut democratic. 

Tov. Chişinevschi: Să spunem „aşa-zisă majoritate". 
Tov. Gheorghiu: Aşa e bine, că se supun docil toţi. Apoi jos trebuie iarăşi 

îmbunătăţit, acolo unde spune ,, ... arată lumii întregi gradul de «civiliz.aţie», de «cultură» şi 
de «libertate» americană ... ". Forma trebuie schimbată. Degeaba punem în ghilimele. Să 
spunem pe nume. 

Tov. Luca: Acolo unde vorbim de „civilizaţie", ,,cultură" şi „libertate" americană aş 
spune: civiliz.aţia americană înseamnă barbarie, linşaj, cultura americană înseamnă cultul 
crimei, icederi" de copii, nesocotirea omului şi libertatea americană înseamnă robire, 
fascizare, libertatea trustului de a jefui şi teroriza clasa muncitoare. 

Tov. Chişinevschi: La pagina 3 ,, ... nu poate fi ascunsă ciocnirea contrazicerilor ... " 
în loc de „ciocnire" să punem „adâncire". 

Tov. Gheorghiu: Propun o îmbunătăţire, să fie mai apăsat şi în sens şi în formă să 
ne referim la putreziciunea imperialismului, la contrazicerile sistemului imperialist ca 
sistem. la divergenţele din însuşi lagărul imperialist, să fie mai simplu şi mai complet. În 

• Aşa în text. Probabil, ucideri. 
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fond se vorbeşte de mizerie, greve, de lupta la care se ridică clasa muncitoare, popoarele din 
colonii. 

Sus, unde scrie ,, ... nu poate fi ascunsă ciocnirea contrazicerilor din lagărul 
imperialist, manifestă recent în problemele Asiei ... " etc., cred că ar fi o greşeală din partea 
noastră dacă am lăsa să se strecoare măcar iluzia că pe chestia de agresiune imperialismul 
american parcă avea altă linie moral-politică faţă de popoarele din Asia, din China 

Tov. Luca: Nu se poate spune în general că toµ sunt gata să meargă la război 
împotriva Chinei. Interesele deosebite împiedică să ducă război împotriva Chinei, pe unii 
din frică, pe alµi din alte interese. Iar aceasta înseamnă divergenţe. 

Tov. Gheorghiu: Eu nu sunt de acord cu formularea aceasta, duce la confuzii. 
Tov. Luca: În chestia declarării Chinei ca agresoare, o serie de ţări n-au votat. 

Imperialiştii americani au ameninţat, au şantajat Anglia să voteze. Ce conµnut are o 
asemenea unitate? Asta este o unitate şubredă. 

Tov. Gheorghiu: Este un fapt că Anglia s-a opus şi pe urmă a trebuit să capituleze. 
Trebuie să spunem realitatea Există divergenţe, dacă n-ar exista, imperialismul american 
nu ar fi trebuit să lupte şi să aplice în practică aceste metode de presiune de toate felurile. El 
impune şi ceilalµ trebuie să se supună. Aici se poate da o formulare din care să rezulte clar, 
ca şi cei mai simpli oameni să vadă că şi Anglia şi Franţa se înarmează, fac, dreg, 
capitulează în faţa imperialismului american. Trebuie vorbit despre contradicµunile, 
divergenţele dintre dânşii, cu toate că ei vor să le ascundă. Aici nu punem în discuµe teza 
leninist-stalinistă despre imperialism, însă când tratăm această teză trebuie să µnem seamă 
ce se întâmplă, despre ce fel de relaµi este vorba între imperialişti. Azi sunt două lagăre. 
Lagărul socialismului şi al păcii şi lagărul războiului. Într-un lagăr domneşte unitate şi în 
celălalt lagăr nu. Asta trebuie spus şi cât mai clar. Imperialismul american impune politica 
sa de agresiune şi tinde la dominaµa mondială. Nici nu s-a pomenit în politica mondială 
asemenea politică brutală, grosolană, cwn aplică americanii, faţă de partenerii lor proprii. 
Trebuie vorbit de şubrezenia unităµi lor, şubrezenia acestui lagăr, să rezulte divergenţele 
dintre ei, să rezulte rolul americanilor, pentru că focul central trebuie îndreptat împotriva 
imperialismului american. 

Nu întâmplător, în discursul µnut de Pospelov cu prilejul comemorării morµi lui 
Lenin a pus să vorbească pe Lenin despre imperialism şi în special despre imperialismul 
american, care duce o politică brutală, calcă pe partenerii săi în picioare, grosolan de tot. 

Tov. Luca: Deci la contradicµi să reiasă şubrezenia unităµi sistemului capitalist, că 
deşi impun cu forţa guvernelor, popoarele nu sunt de acord, ele se ridică împotrivă şi sunt 
divergenţe de interese între ei, care ies la iveală în diferite manifestări. 

Tov. Gheorghiu: Fraza următoare iarăşi trebuie îmbunătăptă. 
Tov. Ana: Aliniatul 2 ,,Imperialiştii americani şi guvernele marionete ... care, 

nemaiputând suporta mizeria şi foametea, ... " Nu numai din cauză că n-au mai suportat 
mizeria se ridică la luptă. 

Tov. Luca: Să spunem „supuse mizeriei, foametei, teroarei ... " 
Tov. Gheorghiu: Tot în acelaşi aliniat,, ... nu pot înăbuşi lupta de protest a sutelor 

de mii ... " să nu spunem „de protest", ci ,, ... nu pot înăbuşi lupta sutelor de milioane de 
oameni împotriva politicii de război. .. " etc. Şi acolo unde, în loc de ,,nemaiputând suporta 
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mimia", am pus ,,supus mimiei şi foametei" să spunem ,,şi ternarei sălbatice". Jos sptme 
,,nu înceteaz.ă nici o clipă lupta ... ", să ştergem. 

Tov. Chişinevschi: Şi să spunem „duce o luptă neîncetată". Unde este vorba de 
China, să accentuăm asupra fmţei şi demnităţii Chinei. 

Tov. Moghioroş: Tot la pagina 3 la sîarşitul aliniatului 2 ,,Imperialiştii nu S\Dlt în 
stare să oprească mişcarea de eliberare naţională a popoarelor din colonii şi a popoarelor 
dependente", să spunem ,,şi a popoarelor din ţările dependente". 

Tov. Chişinevschi: La pagina 4 aliniatul 3, unde vorbeşte de popoarele mici, să 
spunem „popoarele mari şi mici". 

Tov. Luca: Aşa a şi fost, aici este greşeală de tipar. 
Tov. Gheorghiu: Propun sus de tot., la pagina 4, o îmbunătăţire. ,,În lagărul păcii 

domneşte calmul". Aş zice că în lagărul păcii domneşte munca constructivă (sic!), voinţă 
unită, neclintită, de a apăra pacea. 

Tov. Chişinevschi: E bine să se arate că domneşte calmul. 
Tov. Ana: Să punem că domneşte „calmul, fermitatea". 
Tov. Gheorghiu: Să spunem că faţă de isteria cutare ... în lagărul nostru domneşte 

încrederea în cutare, cutare, în capacitatea de a înlătura pericolul războiului etc. Să exprime 
în conţinut calmul, în sensul că vine din încrederea în forţele noastre. 

Tov. Ana: Să spunem „calmul izvorât din încredere în forţele păcii". 
Tov. Gheorghiu: ,,Izvorât din încrederea în cauza păcii, în victoria păcii, în victoria 

forţelor păcii", sau ,,în victoria lagărului păcii". Mai departe, unde spune „Ţara noastră ... 
stă neclintită în lagărul păcii. .. ", nu-mi place ,,stă neclintită". Să dăm altă nuanţă, în sensul 
mişcări~ în sens activ. Eventual „luptă în cadrul lagărului păcii". Aşa cum este formulat 
înseamnă că stă în lagărul păcii şi nu face nici o treabă. 

Tov. Ana: La pagina 5: ,,Dintr-o ţară înapoiată ... " în loc de ,Joc de fnmte" să 
spunem ,Joc de cinste". Apoi, la următorul aliniat, ,,cu ajutorul ... cu agricultura înaintată şi 
mecaniz.ată în cea mai mare parte", să ştergem ,,mecaniz.ată în cea mai mare parte". 

Tov. Moghioroş: Sus: ,,. . . a lichidat în cea mai mare parte anarhia în producţia 
industrială şi în agricultură". Dacă în industrie este valabil acest lucru, în agricultură nu 
putem spune aceasta. Pentru că există gospodăriile individuale. 

Tov. Luca: Dar agricultura se face după plan. 
Tov. Gheorghiu: În sectorul socialist al industriet al comerţului, am lichidat în cea 

mai mare parte anarhia capitalistă, dar în sectorul particular există. 
Tov. Chişinevschi: Să scoatem ,,şi în agricultură". 
Tov. Moghioroş: Avem un început de transformare socialistă a agriculturii şi acest 

lucru trebuie introdus. 
Tov. Gheorghiu: Da, trebuie îmbunătăţit în sensul cum spune tovarăşul Moghioroş. 
Tov. Chişinevschi: La penultimul aliniat în loc de „altă dată" să spunem ,,sub 

vechiul regim". 
Tov. Ana: La pagina 6: ,,Partidul nostru folosind ... ". Cuvântul „folosind" nu este 

bine. Să spunem ,,mobiliz.ând milioanele de membri ai cooperativelor la alegerile ... ". 
La pagina 7: ,,Alegerile la cooperativele de consum ... trebuie să ducă la întărirea 

alianţei clasei mtmcitoare cu ţărănimea mtmcitoare". Dacă spunem ţărănimea mijlocaşă 
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înseamnă că lăsăm la o parte ţărănimea săracă. Aici rezultă că numai mijlocaşii trebuie să 
aibă încredere, iar încrederea ţărănimii sărace nu este aşa de importantă. Să spunem deci: 
,,încrederea ţărănimii sărace şi mijlocaşe". 

La noi în partid există tendinţa de a pune în conducere ţărani mijlocaşi. 
Tov. Gheorghiu: Tovarăşul Luca vrea să arate tocmai aici că există o tendinţă care 

trebuie combătută cu toată tăria, de a restrânge pe mijlocaşi pentru a nu-l arunca în braţele 
chiaburului şi a-l confi.mda cu chiaburul. Că există mai mulţi mijlocaşi în Sfatmi poate să 
fie, putem să îndreptăm. 

Tov. Luca: Situaţia la ţară s-a schimbat fundamental, nu trebuie socotită după 
pământ Preţurile agrare sunt deschise în favoarea produselor agricole faţă de cele 
industriale, braţele de muncă sunt scumpe, impozitele sunt mici, datoriile s-au sm, au 
căpătat credite. Creşte neîncetat numărul mijlocaşilor. În aceasta constă şi şovăiala 
mijlocaşului. Trebuie convins de puterea clasei muncitoare. De aceea atrag atenţia asupra 
mijlocaşului. Nici prin gând nu-mi trece ca să ne sprijinim pe ţărănimea mijlocaşă. 
Elementul de bază este cel sărac. Dar trebuie să dăm atenţie mijlocaşului. 

Tov. Gheorghiu: Fraza aceasta poate fi îmbtmătăţită dacă ne referim la alianţa, care 
este fondul problemei. 

Tov. Luca: Să cităm din rezoluţie. 
Trebuie vorbit de întărirea alianţei cu ţărănimea muncitoare, să ducă la întărirea 

încrederii ţărănimii sărace şi mijlocaşe în partid, în guvern, încrederea în puterea şi 
capacitatea clasei muncitoare de a conduce destinele ţării şi ale poporului. 

Tov. Chişinevschi: ,,Cooperaţia sub vechiul regim, sprijinită de toate partidele 
burgheze moşiereşti" nu este just. Era o unealtă a lor. 

Tov. Gheorghiu: Să spunem ce era în realitate: cooperaţia sub vechiul regim 
constituia sprijinul burgheziei la sate, pentru că burghezia a încurajat sau ajutat dezvoltarea 
unor instituţii nu socialiste, ci cu caracter capitalist 

Tov. Ana: Să spunem că servea interesele moşierimii, capitaliştilor şi legionarilor. 
Tov. Gheorghiu: Să ştergem ,,sprijinită de toate partidele burgheze moşiereşti" şi să 

rămână simplu: ,,servea pentru ... " Mai departe, ,,sub vechiul regim se ridicau la sate câteva 
elemente chiabureşti". Să ştergem „câteva".,, ... şi trăiau bine moşierii. .. ", să adăugăm aici 
,,speculanţii şi chiaburii" ... etc. 

Aici undeva trebuie adăugată şi propunerea tovarăşuluhMoghioroş cu Rezoluţia din 
3-5 martie, trebuie dat un citat potrivit. Cam aşa: ,,Pe baza acestor învăţăminte, Plenara 
noastră din 3-5 martie a stabilit. .. " şi dai citatul. Tot la pagina 8, la penultimul aliniat,, ... 
creând şi întărind baza materială ... " cuvântul „creând" nu este bun, îl ştergem. 

Tov. Rădăceanu: La pagina 9, ultimul aliniat, este un „daf' inutil. 
Tov. Gheorghiu: Ştergem cuvântul „daf' şi ,,numai" ştergem de asemenea. 
Tov. Ana: ,,Trebuie populariz.ate succesele ... calea sigură de a scăpa definitiv 

ţărănimea de robia economico-politică ... " Asta înseamnă că acei care nu intră în gospodmi.i 
colective trăiesc în robie şi acum. 

Tov. Chişinevschi: Să scoatem. 
Tov. Moghioroş: Să punem: ,,de a scăpa definitiv ţărănimea de miz.eria şi 

exploatarea chiaburească ... ". 
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Tov. Gheorghiu: Da. Membrii „cooperatişti" nu ştiu dacă e tocmai bine spus. 
Tov. Luca: E greşeală. ,,Membrii cooperativelor'' trebuie pus. 
Tov. Gheorghiu: La pagina 1 O, ,Jşi vâră nasul" nu e bine. 
Tov. Luca: La noi această expresie e foarte populară. 
Tov. Gheorghiu: La aliniatul 2 să inversăm fonnularea Să spunem aşa: ,,În wiele 

locwi însă, comitetu.I regional sau raional şi organizaţiile de partid au subapreciat. .. " etc. 
La pagina 11 se spwie „să impunem alegerea". De ce trebuie în ghilimele? Apoi 

cred că ar trebui să spunem aşa: ,,trebuie asigurată pe deplin democraţia internă, astfel încât 
membrii cooperativei să-şi spwiă liber şi deschis părerea în dezbaterea despre activitatea 
cooperativei şi a candidaţilor. 

Tov. Rădiceanu: Trebuie pus şi atragerea femeilor ţărance. 
Tov. Gheorghiu: Da, trebuie o propoziţie în acest sens. Poate acolo unde vorbeşte 

de atragerea maselor. 
Tov. Chişinevschi: Şi atragerea femeilor în conducerea cooperativelor. 
Tov. Rădiceanu: La pagina 14, punctu.I 2) este o chestie de stil. Trebuie spus aşa: 

,, ... planul de producţie şi de desfacere a produselor agrare în oraş". 
Tov. Gheorghiu: Da. La punctul 3), chestia cu „balanţa echilibrată" nu merge. 
Trebuie altceva pus decât „balanţa". Este nepermis ca satul să primească cantităţi 

mai mari, să dea în schimb aşa puţin. În sensul acesta trebuie îmbunătăţit. 
Tov. Rădiceanu: ,,Să se înceteze sistemul deselor schimbări de cadre ... ". Aici se 

motivează numai cu motive tehnice. Este şi caracterul de democraţie internă. Ei sunt 
schimbaţi. 

Tov. Gheorghiu: Just. Trebuie să pwiem aici mai clar că aici se referă la schimbări 
din afară. Schimbările făcute în adWlările lor generale sunt democratice. 

Tov. Luca: La pagina 15, cuvântu.I ,,mai ales" trebuie scos din aliniatu.I ultim. 
Tov. Gheorghiu: Fonnularea mi se pare, la pag.7, nu tocmai la locul ei. Sfaturile 

Populare au datoria să sprijine, să dea ajutor acestor cooperative, ele nu swit organe de 
colaborare cu cooperativele. 

Tov. Luca: Da, însă secţiile ... 
Tov. Gheorghiu: Se pot da instrucţiuni separate, dar nu în materialul acesta. Deci 

„au datoria să ajute şi să mobilizeze cooperativele în vederea organizării schimbului între 
oraş şi sat şi a aprovizionării centrelor muncitoreşti". În aliniatul unnător propun iarăşi 
inversarea ordinei, şi anume: ,,conducerea comitetelor regionale, raionale şi organizaţiile de 
partid, presa de partid etc." Cred să dăm pentru ca să facă îmbunătăţirile după observaţiile 
făcute şi să nu mai vină la Secretariat. Eu aş vrea să mai văd materialul înainte de a fi trimis. 

Tov. Chişinevschi: Directivele nu trebuie publicate, ci să apară 1-2 articole de fond 
în „Scânteia". 

Tov. Gheorghiu: Da Materialul trebuie dat la toate organizaţiile de partid, 
regionale, raionale şi organizaţia de baz.ă. El trebuie să ajungă jos în sate, la baz.ă. 

Tov. Moghioroş: Ne trebuie vreo 5000 de exemplare. 
Tov. Gheorghiu: Propun ca tovarăşul Răutu să stilizeze materialul şi să-l trimită să-l 

văd. În procesul-verbal să fie trecute, în afară de îmbunătăţirile aduse directivelor în 
legătură cu hotărârea luată pentru trecerea la alegerea organelor de conducere a 
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cooperativelor, şi modificările aduse în statut ca urmare a hotărârii luate de Secretariat Să 
se menţioneze în protocol sarcina de a se prelucra Rezoluţia Plenarei, de a face critică 
Secţiei Organelor Conducătoare, Secţiei Plan-Finanţe-Comerţ, Secţiei Propagandă Agitaţie 
pentru lipsurile arătate în şedinţă. 

Rezoluţia din 3-5 martie nu va trebui numai tipărită din nou, ci şi prelucrată. 
Tov. Luca: Trebuie făcut un material de aici, care prelucrează Plenara, pentru ca să 

nu prelucreze fiecare după cazul lui. Trebuie organiz.ate peste tot seminare. 
Tov. Gheorghiu: S-a călcat linia stabilită, a fost deformată într-o serie întreagă de 

locuri. Mulţi nici nu se mai orientează după rezoluţie. Trebuie să folosim rezoluţia şi să dăm 
o directivă. Trebuie tăcută o analiză cum a fost aplicată hotărârea Plenarei în practică, să ne 
ocupăm de devieri şi să arătăm cum trebuie prelucrată din nou. 

Tov. Luca: Noi ar trebui să fixăm serios poziţia partidului în chestia colectiviz.ării, 
ţinând cont de condiţiile internaţionale şi interne. La Plenară s-a pus, dar dacă nu prelucrezi 
şi nu dai directive, o să se ia la întrecere. 

Tov. Moghioroş: Acum tendinţa este de spontaneitate. 
Tov. Luca: Trebuie arătate diferite aspecte şi analizate. Materialul trebuie să 

cuprindă abaterile, linia noastră, poziţia, ce este de făcut de acum înainte. 
Tov. Gheorghiu: O analiză a drumului parcurs în domeniul aplicării hotărârii şi de 

aici vor rezulta o serie de fapte. 
Deocamdată s-a trimis o circulară categorică, va trebui să controlăm aplicarea şi în 

săptămâna viitoare vom trimite câţiva oameni să vedem dacă a ajuns această circulară la 
organiz.aţia de partid de jos, la sate. Dacă n-a ajuns, de ce n-a ajuns, de când a ajuns, ce au 
tăcut membri de partid, dacă după aceasta au avut cazuri de abateri şi imediat luate 
sancţiuni, excluşi din partid şi traşi la răspundere toţi acei care calcă linia partidului. Asta 
pentru fiecare membru de partid. 

Atrag atenţia tovarăşului Luca să se uite la materialul făcut de Centrocoop. 
Tov. Luca: Nimeni nu mi-a arătat Ei au făcut peste capul meu, împreună cu Secţia. 

Nimeni nu a venit cu materialul la mine, eu am scăpat din vedere alegerile şi m-am văzut 
pus în faţa faptelor. 

Tov. Gheorghiu: Te rog să te uiţi în material. Trebuie imediat retras, să chemi pe 
tovarăşii de la Centrocoop şi prelucrează cu ei. Ei de fapt au ocolit C.C.-ul, dacă nu ţi-au 
arătat materialul. 

Tov. Luca: Le-am şi spus. Acum fac o lecţie, convoc întregul colectiv, toţi membrii 
de partid de acolo şi am să le arăt clar ce s-a tăcut. 

Tov. Gheorghiu: Foarte bine. Materialul se scoate de acolo, pentru că zăpăceşte 
lumea Te rog să controlezi ca materialul să fie retras. 

La punctul 2: Contractele cole.ctive. 
Tov. Gheorghiu: Am citit proiectul cu privire la contractele cole.ctive. Eu mult 

n-am de obiectat în ce priveşte partea tehnică, cu excepţia a 1-2 pm1cte. Subliniez că s-a 
mers tot pe linia tehnică, birocratică, şi că nu s-au întocmit din timp îndrumările, directivele 
politice care să însoţească acest proiect de contract colectiv. S-a dat şi o circulară, o 
instrucţie pe care am puricat-o cu de-amănuntul şi, cu toată bunăvoinţa de a găsi aici 
directive politice, n-am găsit, cu excepţia unui singur loc, în câteva rânduri. 
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Proiectul în sine găsesc că este bun, clar tocmai pentru că este bun el ar fi trebuit să 
fie însoţit de o directivă politică, o prezentare politică, însoţit de o instrucţie nu seacă şi 
generală şi tehnică, ci de o instrucţie în care să fie explicat care anume pasaje trebuie 
subliniate în prelucrare, cwn trebuie să fie prezentate în faţa muncitorilor acele părţi care 
aparent ar putea să facă anwnite impresii. De fapt, toate sunt în avantajul muncitorilor, însă 
unele părţi ar putea provoca nedumeriri şi aceste părţi ar putea provoca nedumeriri şi aceste 
părţi trebuie să fie lămurite de instrucţie. Directiva trebuie .să ţină seamă de nivelul 
muncitorilor, al activiştilor, ca să ştie cwn trebuie să prelucrez.e. 

Atât instrucţiile, cât şi proiectul de contract colectiv pe 1951 sunt tehnice, arată felul 
cwn trebuie să se desfăşoare prelucrarea vechiului contract, tehnica, adunări generale etc. şi 
în prez.ent ce trebuie să facă cu noul contract colectiv. Numai atât Sunt foarte multe lucruri 
care trebuie puse. În cea mai mare parte nu e nici o indicaţie pentru comitetele sindicale, nu 
mai vorbesc de organiz.aţiile de partid 

Deci trebuie o directivă care să însoţească acest proiect, directiva trebuie să arate 
însemnătatea noului contract colectiv, trebuie să facă o comparaţie cu fostul contract 
colectiv, în ce se deosebeşte, să arate avantajele noului contract colectiv şi conţinutul lui 
social, legătura contractului colectiv cu sarcinile concrete de construcţie a socialismului, în 
care să se vadă problemele în legătură cu disciplina ş.a.m.d, tot ce a fost în 1950. Ne-am 
luptat cu o serie de greutăţi, acestea trebuie arătate. Ştim noi cwn au fost aplicate contractele 
colective în 1950? Avem în mare tot ce ne-a izbit în 1950, abateri şi diferite manifestări, să 
vedem de ce natură sunt ele, să existe linia pe baza căreia să se prelucrez.e. 

În contract se spune că ·se va ţine seamă de greşelile vechiului contract colectiv. Dar 
care sunt aceste greşeli? 

Tov. Luca: Acestea toate n-au ce căuta în proiectul de contract colectiv, ci în 
directive. 

Tov. Gheorghiu: Da, şi trebuie să se refere la pasajul respectiv. Chestia aceasta a 
răspunderii muncitorului pentru maşină este un lucru de foarte mare importanţă, înseamnă a 
da în primire în mâna muncitorului uneltele. Dacă spunem numai 2-3 cuvinte, o să ne 
trezim că se duc la piaţă cu uneltele. 

O instrucţie este necesară, pe lângă directivele generale, în care trebuie arătate câteva 
aspecte mai caracteristice în legătură cu vechiul contract colectiv. 

Tov. Ana: În special în anwnite ramuri, petrol, cărbuni. 
Tov. Luca: Cred că acest proiect de hotărâre este complet apolitic. Confederaţia 

trebuie să analizeze rezultatele aplicării contractului din anul trecut, nu numai unde a fost 
călcat, clar şi unde a fost aplicat, rezultatul în producţie, ce a dat acest contract colectiv clasei 
muncitoare, îmbunătăţile ce s-au făcut în aplicarea lui. Noi venim cu o serie de propuneri, 
schimbări, modificări, care nu sunt explicate, lămurite muncitorilor, care nici nu-şi dau 
seama că statul îi ajută prin degrevări fiscale, creşte fondul de salarii cu peste 60 miliarde lei 
anual. Muncitorul nu-şi dă seama de greutăţile statului, este un drept câştigat alături de 
salariu, ceea ce face ca sistemul de salarizare să nu fie legat de producţie, şi merge pe 
drumul egalizării salariilor. Primeşte egal gratuit casă, cantină, tratament, medicamente etc. 
indiferent de salariu, ceea ce face ca sistemul de salarizare să nu fie perfect, un sistem de 
salarizare socialist Muncitorul să ştie că efortul său în îndeplinirea planului a adus ceva 
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concret şi aduce ceva concret şi că viaţa lui este legată de îndeplinirea planului, de mărirea 
producţiei. 

1n material nu există o politizare a rezultatelor, rezultatele n-au fost prelucrate. De 
asemenea nici instrucţiunile nu fac o prelucrare, parcă fiecare ştie ce are de fficut N-are nici 
o analiză critică a activităţii sindicatelor, a întreprinderilor, a ministerelor, a direcţiilor care 
nu şi-au îndeplinit sarcinile din contractele colective, datorită lipsei de legătură între sindicat 
şi minister. Hotărârea C.C. trebuie să fie o hotărâre care să mobilizeze masele, să 

lămurească problemele şi să arate sarcinile partidului pentru ca contractele (sic!) să fie 
încheiate cum trebuie, cu entuziasm şi înţelegerea sarcinilor pentru îndeplinirea Planului. 

Tov. Gheorghiu: Nu putem discuta proiectul acesta. 
Tov. Luca: Noi putem face o hotărâre internă şi cum să se desfăşoare în interior 

încheierea contractelor, însă hotărârea partidului trebuie să fie o hotărâre serioasă. Însuşi 
textul în formulare nu este bine făcut, banalizează oarecum contractele colective. Contractul 
colectiv trebuie să fie sobru, să arate între cine s-a încheiat şi urmează ptmctele, iar în 
instrucţiuni dai explicaţii. Prelucrarea să fie adânc politică şi adânc mobilizatoare. Trebuie 
să întărim legătura C.G.M. cu masele. 

Trebuie criticate sindicatele, direcţiile, în aplicarea vechiului contract, pentru lipsmi, 
chiar pentru dezinteres. Trebuie făcut un alt material. 

Tov. Moghioroş: Nu există o apreciere a C.GM. sau a tmui alt organ asupra 
aplicării contractelor colective în 1950, nici măcar date nu avem. 

Tov. Gheorghiu: Cum n-avem date? Nu ştim câţi oameni s-au dus la odihnă, la băi? 
Cu disciplina, manifestări, nu ştim? 

Tov. Luca: Trebuie luate câteva fapte, câteva întreprinderi ... 
Tov. Moghioroş: 2-3 întreprinderi nu Stmt caracteristice, nici măcar pentru o 

ramură. 

Tov. Apostol: Eu sunt de acord cu cele arătate de tovarăşul Gheorghiu, că noi n-am 
asigurat şi prelucrat politic contractul colectiv în instrucţiunile <pe> care le-am dat, care au 
un caracter tehnic, cum trebuie să se încheie, dar ce aduce nou contractul colectiv faţă de cel 
vechi, cum să mobilizăm muncitorii pentru realizarea planului - n-am arătat Se poate vorbi 
de o serie de părţi pozitive pe care le-au avut contractele colective în anul trecut, dar mai cu 
seamă despre lipsurile care au existat de sus până jos în legătură cu contractele colective. 

Până la sfărşitul anului trebuia să se facă analiza asupra felului cum s-au aplicat 
contractele colective. Nu s-a putut face nici după începutul anului, pentru că ni s-a pus 
sarcina să lăsăm aceasta şi să ne ocupăm de prelucrarea planului cincinal în întreprinderi jos 
şi de organizarea întrecerilor socialiste. Iar după aceasta facem adunări generale în care să 
se dea rapoarte despre contractele colective. Acum suntem în plină muncă în toate 
întreprinderile unde se dau dări de seamă cum s-a mobilizat pentru realizarea 
angajamentelor din contractele colective. Nu cunoaştem în toată ţara cum au decurs aceste 
adunări, care este valoarea realizărilor în general ale contractelor colective. 

S-au oprit adunările cu prelucrarea contractelor colective. În majoritatea 
întreprinderilor, contractul a fost adaptat 

Tov. Luca: Trebuie îacute sondaje în diferitele părţi ale ţării şi pe baza. lor poţi face 
o analiză bună. 
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Tov. Apostol: O să dureze lucrul acesta. O hotărâre a Consiliului de Miniştri splllle 
că până la 15 martie trebuie încheiate contractele colective. 

Tov. Luca: Într-o săptămână se poate face. 
Tov. Gheorghiu: Noi să hotărâm aici dacă facem sau nu directive. 
Tov. Moghioroş: Singur că trebuie. Dar să nu umblăm cu generalităţi. 
Tov. Luca: Important la contractele colective nu este a iscăli, ci pregătirea, 

prelucrarea, mobilizarea maselor. Organiz.aţiile de partid consideră că asta este treaba 
sindicatelor. 

Tov. Chişinevschi: Să facem un singur document, dar pe linie de partid, şi este 
foarte uşor să aplici pe linie sindicală. 

Tov. Gheorghiu: Nu facem o hotărâre, ci facem directive, pentru că este hotărât să 
se treacă la contracte colective. 

Tov. Luca: Directive ale C.G.M. 
Tov. Gheorghiu: Nu, ale C.C., pentru organi:zaţiile de partid care au considerat că 

asta este treaba sindicatelor. Dacă nu le mobilizezi ca să fie motorul, ele o să rămână în 
coadă. 

Tov. Moghioroş: Eu chiar insist să avem o astfel de hotărâre de partid, pentru că în 
problemele sindicale avem lipsuri foarte serioase. 

Tov. Gheorghiu: Într-o săptămână se pot face directive serioase. 
Tov. Gheorghiu: Propun ca tovarăşii Moghioroş şi Apostol, folosind Secţiile, 

folosind diferite materiale, să întocmească acest proiect pe baza indicaţiilor care s-au dat 
aici. Nu facem aici o apreciere a aplicării vechiului contract, nici a importanţei noului 
contract Până în ziua de 17, proiectul de directive să fie adus în situaţia încât să nu mai 
trebuiască să-i facem îmbunătăţiri în şedinţă. 

Tov. Moghioroş: Mai înainte o să ne mai consultăm. 
Tov. Gheorghiu: Mai propun ca Confederaţia (sic!), pe baza directivelor, să dea o 

instrucţitme şi să arate cum trebuie să se prelucreze. 
Tov. Chişinevschi: Cred că e prea târziu termenul de 17. 
Tov. Gheorghiu: Dacă reuşim mai devreme, cu atât mai bine. Să se facă cât mai 

repede. 
Tovarăşii sunt de acord. 
Discutarea proiectului: 
Tov. Moghioroş: Consider că proiectul-tip are câteva probleme, care-i dau un alt 

conţinut decât al contractului colectiv de anul trecut. O parte importantă este aceea că 
fixează că muncitorul răspunde pentru maşini, tmelte. Prin aceasta înlătură lipsa de anul 
trecut şi acesta este tm fapt pozitiv. 

În al doilea rând, anul trecut întrecerile socialiste au fost lăsate complet pe seama 
sindicatelor, parcă întreprinderea n-ar fi avut nici un interes. Anul acesta contracrul colectiv 
tip fixează răspunderea administraţiei şi strânge mai mult legăturile în acest efort. Aceasta 
va fi un mare ajutor ca întrecerea să nu fie formală şi să nu aibă un caracter periodic. 

În privinţa hainelor de protecţie, anul trecut a fost tm mare dezmăţ. Unde a trebuit nu 
s-a dat şi W1de nu a trebuit s-a dat. 

Tov. Apostol: Anul trecut, Comerţul a luat dublu decât cantitatea planificată. 
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Tov. Moghioroş: În principiu se pune ordine în gospodăria internă a întreprinderii, 
adică obligă întreprinderile să aibă gospodării ajutătoare şi pune problema să fie lichidată 
risipa Apoi problema reglementării folosirii mijloacelor de cazare a muncitorilor, pentru că 
în această problemă au fost diferite regimuri, într-un loc cu plată, în alt loc fără. 

Tov. Ana: Trebuie pus sub forma de răspândire a unui sistem care există deja 
Tov. Moghioroş: Eu consider că forma cum sunt introduse şi aici, şi în proiectul 

contractului colectiv tip, poate da loc la unele nemulţumiri în rândul muncitorilor. Tovarăşii 
au introdus aceasta rară aprobarea C.C. Şi chestiunea aceasta este o chestiune care nu-i a 
Confederaţiei. Apoi se mai adaugă şi lipsa de precizie. Spune de exemplu că plăteşte 50% 
cazare. Şi înainte plătea patul, pătura etc. 

Tov. Luca: La Construcţii nu plătesc nimic şi costă miliarde. 
Tov. Moghioroş: Problema amortizărilor nu se pune concret în contractul colectiv, 

omul nu ştie cât are de plătit În privinţa hainelor de protecţie, nu se indică normele după 
care se dau acestea. La folosirea antidoturilor, iar nu se dă norma 

În privinţa cantinelor, iar nu se pune concret preţul. Desigur, unde întreprinderea are 
gospodărie ajutătoare, preţul se reduce, dar unde nu are, sau are un număr mic de salariaţi, 
acolo se va ridica circa cu 20 lei preţul. 

Tov. Luca: Numai cu 2-3 lei. 
Tov. Moghioroş: Sau merge în detrimentul calităţii. 
Tov. Luca: Cantinele trebuie unite dacă au puţini mllllcitori. Cu 25 lei poţi da o 

masă minunată. Este categoric interzis şi nu dau nici llll bllll cantinelor să cumpere de la 
particulari. Să cumpere de la cooperative şi de la magazinele de stat, să aibă contracte. 
Acum se fac hoţii, banditisme. În contract nu e bine pus. Trebuie pus clar: preţul nu se 
ridică. Eu am spus că trebuie întâi pregătită hotărârea Consiliului de Miniştri. 

Tov. Moghioroş: În întreprinderi se discută de acum cu cât se ridică preţul. Cu atât 
mai mult în provincie, de exemplu la Reghin şi Topliţa. Uzinele au venit cu propuneri 
concrete. 

Tov. Apostol: Se prevede că în preţul mesei intră şi transportul şi personalul. 
Tov. Luca: Aceasta nu-i o chestiune să privească contractul colectiv. Treaba lui este 

că muncitorii primesc cu 25 lei masa. Cum face socoteala, e treaba statului. 
Tov. Moghioroş: Eu ridic această chestiune pentru că nu pot nega realitatea. 
În ce priveşte hainele de protecţie, nu se cunosc normele de împărţire a lor din partea 

ministerelor. Să se stabilească că trebuie să ţină 2 ani. Acum e discuţia cine să le spele. Se 
pune problema construirii unor spălătorii. Muncitorii spun: ,,Le spălăm noi". Însă aceasta 
ascunde tendinţa de a li se lăsa lor hainele. Şi seara vedem pe stradă oameni îmbrăcaţi cu 
haine de protecţie. 

Tov. Gheorghiu: Foarte rău. Trebuie categoric preciz.at că ele sunt pentru lucm 
Tov. Moghioroş: Deci lipseşte preciziunea. Trebuie să facem ca la adaptarea şi 

încheierea contractului să evităm orice irnpreciziune şi Uniunile şi Consiliile Regionale ale 
Sindicatelor să fie foarte atente. Altfel muncitorii pierd încrederea 

Tov. Chişinevschi: Nu se plllle accentul pe duşmani: americanii. În proiectul 
adaptat jos sunt repetări: planul de stat şi de guvern, securitate în protecţia muncii etc. Se 
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filee referire la un regulament necmioscut de marea masă, un regulament de premiere 
elaborat de C.S.P. Trebuie pus clar. (La art. 24). 

Tov. Moghioroş: Şi concediile nu sunt fixate. 
Tov. Luca: Nu a elaborat C.S.P., ci o comisie de partid, deci partidul. 
Tov. Apostol: Probabile scris greşit, în loc de Consiliul de Miniştri, C.S.P. 
Tov. Chişinevschi: În ce priveşte cantinele, am aceeaşi părere cu tovarăşul 

Moghioroş. Eu m-am referit la contractul tip. 
Tov. Vasile Luca: În contract e vorba de obligaţiile cantinelor, şi de nici o 

schimbare de preţ Introducerea hozrasciot-ului e treaba Ministerului Finanţelor, care 
trebuie să aibă grijă, şi a întreprinderilor, care nu trebuie să cheltuiască din beneficiu şi 
acumularea socialistă pentru întreţinerea cantinei. Din două puncte de vedere intereseaz.ă 
finanţele ţării: că întreprinderea plăteşte mai mult decât costă masa, cu toate că printr-o 
bună gospodărire, unde sunt muncitori mulţi, această ridicare poate să se acopere din 
economiile făcute dincolo. Deci nu-i necesară nici un fel de ridicare de preţ Dar acum se 
fac o mulţime de hoţii. Merg pe piaţă şi plătesc orice preţ De aceea e absolut necesară 
trecerea la hozrasciot şi pus sub control. Să ştim cât costă şi să plătim preţul real. Şi muncitorii 
vor acoperi prin aceşti 25 lei. Prin gospodării ajutătoare şi preţuri reale se poate acoperi şi 
statul nu va pierde nimic. Deci în contract colectiv nu trebuie să fie altceva decât obligaţia de a 
da mai departe cantina cu preţul care a fost până acum. Nimic altceva, restul e treaba 
guvernului. 

În ce priveşte hainele de protecţie, împărţirea lor trebuie să fie nonnată. Dacă lăsăm pe 
seama ministerelor, nu dau nimic. Trebuie ţim.n cont că haina aceasta merge gratuit, deci sunt 
imense cantităţi de materiale scoase de pe piaţă. În condiţiunile noastre, sigur că aceasta este o 
risipă. Deci trebuie strict nomat Şi trebuie fixat cine anume poate căpăta gratuit haine de 
protecţie. Cine nu are dreptul, să cumpere. Nu putem da tuturor muncitorilor şi fimcţionarilor 
haine de protecţie gratuite. Acestea se dau acolo unde hainele se uzeazA prea repede. Mai 
târziu poate vom putea lărgi aceasta. Nu trebuie organizate spălătorii, ci hainele pot fi date la o 
întreprindere care spală sau la o cooperativă de spălătorie, ori întreprinderea să angajez.e 
câteva spălătorese o zi pe lună, să spele hainele. 

Tov. Apostol: Sau muncitorii pot să le spele sâmbătă, chiar dacă hainele rămân la 
întreprindere. 

Tov. Luca: În ce priveşte cazm-ea., am mers pe o linie demagogică, care filee ca :fiecare 
deviz de lucrări să fie încărcat cu 7% cazarmament, barăci. Şi acestea se fac fără nici tm fel de 
economie. Nicăieri nu există asemenea gratuităţi. Noi am propus ca muncitorii să plătească o 
chirie. Dar socoteala e a Finanţelor, nu a contractului colectiv. Muncitorul trebuie să ştie cât 
plăteşte pe li.mă, în raport cu ceea ce primeşte. Am făcut tm proiect, ce procent din salariu 
plăteşte, şie vorba de un procent foarte mic, ca măcar amortismentul să-l primim înapoi. 
Aceasta înseamnă miliarde anual. Însă aşa cum e pus, sperie pe muncitori. Li se dă 40°/o 
salariu mai mult pentru că au cheltuieli, şi apoi toate aceste cheltuieli le dăm gratuit! 

Tov. Ana: Să teminăm mai repede la Finanţe socotelile, ca să intre în vigoare. 
Tov. Luca: Săptămâna aceasta va veni la Consiliul de Miniştri. Proiectul trebuie să :fie 

clar. Fiecare muncitor, chiar neştiutor de carte, trebuie să înţeleagă cât plăteşte cantina, cât 
chirie, cât pentru pături şi cearceaf etc. 

506 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Apostol: Problema echipamentului de protecţie s-a redus simţitor faţă de anul 
trecut, pe baza unor discuţii cu ministerele, ministerele apărau interesele muncitorilor de parcă 
Confederaţia (sic!) era patronul. Am ajuns să stabilim pe ramuri de producţie profesiunile care 
au neapărat nevoie de haine de protecţie. 

Când s-a trimis contractul tip jos, s-au dat lămuriri să trimită un îndreptar, dar 
ministerele n-au trimis jos, în afară de C.F .R Şi tovarăşii de la Ministerul Metalurgiei nici nu 
vor să semneze formularul, deşi tovarăşul Chiw a căzut de acord cu aceste reduceri. 

Problema concediilor de odihnă anul acesta trebuie să se bazez.e pe noi criterii. Noi 
trebuie să elaborăm criteriile şi ele să fie aprobate de Consiliul de Miniştri. V om da întâi 
Secretariatului. 

Tov. Gheorghiu: Pe baza Codului Muncii 
Tov. Moghioroş: În proiect trebuie pus concret. 
Tov. Gheorghiu: Nu-i nevoie de dat la Secretariat. 
Tovarăş~ sunt de acord cu cele spuse aici, însă trebuie să prevedem că vor avea loc jos 

discuţii. Se vor ridica mai ales acolo Wlde s-a practicat împărţirea de haine de protecţie în aşa 
fel încât mW1citorii le consideră proprietatea lor personală. Trebuie principial stabilit că ele se 
dau numai pentru locurile de mW1că vătămătoare. Ele nu sunt proprietatea personală a 
mW1citorului, deci nu poate merge cu ele acasă. ChestiWlea Wlde le spală nu interesează ai~ 
W1 bWl gospodar găseşte uşor o soluţie. 

Problema baracamentelor, dacă o pW1ern în discuţie, ne va împinge pe W1 teren care nu 
va fi nici în avantajul nostru, nici în al mW1citorilor. Chiria, mWlcitorul o plăteşte din salariu 
Muncitorul trebuie să plătească după cheltuielile respective. Ptmem principial chestiW1ea plăţii 
chiriei. ChestiW1ea aceasta cred că nici n-ar trebui pusă în discuţie. Noi dăm, de exemplu, 
muncitorilor cheltuieli de deplasare. E just dacă familia îi rămâne aici. Dar după ce îşi ia şi 
familia acolo, devine localnic. Această chestiune va trebui tratată într-un document al 
Consiliului de Miniştri, nu în contract Acolo însă Wlde se pWle problema baracamentelor, 
trebuie arătat precis. Un lucru trebuie precizat: când trimiţi un om undeva, îi plăteşti ceva în 
plus. Trebuie stabilite câteva cazuri. Dar când te-ai stabilit într-o zonă, aceasta încetează. Şi nu 
trebuie obişnuiţi mW1citorii să li se dea totul gratis, pături, cearceafuri etc. Noi am dat din 
motive de igienă sanitară, dar trebuie să plătească. 

În ce priveşte cantinele, vom veni cu o hotărâre în ce priveşte hozrasciot-ul, dar aceasta 
nu priveşte contractul colectiv. În contract trebuie prevăzut controlul. Luca spwea că trebuie 
să se aprovizioneze mnnai la cooperativele şi magazinele de stat Aceasta e tot treaba noastră 

Tov. Luca: Am uitat o chestiWle: fiecare cantină primeşte de la stat pâine nu după câţi 
mănâncă, ci după câţi muncitori are. Le rămâne o mulţime de pâine, cu care îngraşă porcii. De 
aceea am cerut să tăiem din cartelă. De asemenea risipă de zahăr, ulei ... 

Tov. Moghioroş: Eu am fost la 5 cantine. La ,,23 August'' am găsit 500 pâini rezervă, 
de o săptămână. Dar nu ulei şi zahăr. 

Tov. Gheorghiu: În contract menţionăm obligaţia întreprinderilor, faţă de cei care n
au posibilităţi filmiliale, de a le servi la cantină, dreptul salariaţilor de a controla cantina, lupta 
împotriva risipei şi pentru hW1a gospodărire şi organmire, astfel ca masa să se poată da la W1 
preţ rezonabil. Aceasta este mobiliz.ator. Aceasta face pe conducătorul cantinei şi director să 
privească cu (sic!) mai mult atenţie problema hozrasciot-ului. Dar în contract chestiWlea 

507 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



preţului şi hozrasciot-ului să nu se discute. Vom da noi o hotărâre. O să le arătăm cum să-şi 
creeze bare proprii, cum să se aprovizioneze, sarcini pentru cooperative, pentru comerţul de 
stat Dar va trebui să luăm măsuri, să prevedem toate caztnile pentru a preîntâmpina eventuale 
pertwbaţii, să nu spună că n-au avut de unde cumpăra şi să lase pe mllllcitori fără masă. 

Tov. Luca: Şi tendinţa fiecărui minister este să meargă la piaţă ... 
Tov. Gheorghiu: Cu aceste observaţiuni să se aducă îmbunătăţiri proiectelor. Acolo 

unde nu s-au adaptat, să se ~ seama de acestea. 
Tov. Moghioroş: Am oprit introducerea în masă. E foarte important ce a spus 

tovarăşul Gheorghiu în privinţa aprovizionării, să nu mergem mecanic. 
Tov. Ana: Propun ca luni dimineaţă să ţinem o şedinţă în privinţa colectărilor, a 

recensământului vitelor, bmnbac etc. şi marţi să facem Consiliu de Miniştri. 
Tov. Gheorghiu: Putem veni cu ele direct la Consiliul de Miniştri, luni p.m. 
Acmn am încă o chestiune: 
A venit tovarăşul Bârlădeanu de la Moscova Tratativele merg bine. Trebuie să 

infonnez Secretariatul că cererile noastre sunt privite cu foarte mult interes şi grijă de a ne da 
tot ce cerem pentru 1951. În linii mari merge bine, şi nu va dura mult încheierea contractului. 
Însă a venit cu o chestilllle: având în vedere faptul că avem un plan de 5 ani şi cum cererile 
noastre sunt foarte mari, şi nu suntem numai noi, la el s-a născut părerea să vină în ţară să 
raporteze şi să vadă dacă n-ar fi bine să plece cineva din conducerea partidului, ca şi pe linie 
de partid să se pună problema, să se dea importanţa cuvenită. 

Tov. Ana: Eu sunt de acord. 
Toţi tovarăşii sunt de acord. 
Se stabileşte să plece tovarăşul Gheorghiu-Dej, tovarăşii Miron Constantinescu şi 

Bârlădeanu. 

Tov. Gheorghiu: Sllllt câteva lucnni <pe> care trebuie să le fixăm aici: de exemplu, 
noul centru siderurgic, dacă îl putem face sau nu, pentru că a ne haz.a numai pe minereuri 
proprii nu se poate. N-avem încă rezultatele cercetărilor geologice. Apoi este vorba de o 
fabrică de superfosfaţi, pe care U.RS.S. o să ne-o livreze, şi materia primă de asemenea 
Trebuie să ne consultăm cu oameni cu experienţă. Va fi de llll mare ajutor în ce priveşte 
planul, ca să nu mergem cu capul în nori. Să-l luăm şi pe tovarăşul Troiţki. 

În al doilea rând, tot Bârlădeanu a ridicat chestiunea că ar fi bine dacă Gaston s-ar duce 
pentru 1-2 săptămâni la Moscova Tote vorba să primim consultări în ce priveşte liniile mari 
ale electrificării şi în ordinea discuţiilor, tovarăşii au pus chestiunea cu ce începem. Vor trebui 
materiale, şie bine ca el să fie acolo. Contactul acesta va fi foarte bun şi pentru el. 

Tovarăşii sunt de acord. 
Tov. Ana: Şi când va fi plecarea? 
Tov. Gheorghiu: Când pot ei să ne primească. Mai mult de o săptămână nu vom sta 

acolo. 

~ 

DA.N.LC,fond CC al P.C.[l -Cancelarie, dosar 9/1951.f 7-26. 
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37. 1951, februarie 10. Procesul-verbal al şedinţei Secretariatului CC al P.MR cu 
privire la directivele partidului pentru alegerile la cooperativele de consum; contractele 
colective de muncă. 

Proces Verbal nr. 4 
al şedinţei Secretariatului C.C. al P.M.R. 

din 10/ebruarie 1951 

Au participat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

A fost invitat la şedinţă tovarăşul Gheorghe Apostol. 
A prezidat tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
I. Directivele C.C. al P.M.R în legătură cu alegerile la cooperativele de conswn. 
S-a hotărât 
1. A se aproba proiectul de directive, îmbunătăţit cu propunerile acceptate în şedinţă, 

a se tipări şi a se trimite ca material intern tuturor Comitetelor Regionale, Raionale şi 

organizaţiilor de bază ale partidului. 
2. A se controla materialul redactat de Centrocoop în legătură cu alegerile la 

cooperativele de consum. 
3. A se publica în „Scânteia" articole de prelucrare a directivelor. 
II. Problema contractelor colective. 
S-a hotărât: 
I. A se da sarcină tovarăşilor Alexandru Moghioroş şi Gheorghe Apostol de a 

redacta până la 17 februarie a.c. o directivă a C.C. al P.M.R cu privire la importanţa noului 
contract colectiv. 

2. A se redacta o instrucţiune de către C.G.M. cuprinzând precizarea unor aticole şi 
îndrwnări asupra modului în care trebuie dezbătut contractul colectiv în întreprinderi. 

3. A se recomanda Uniunilor sindicale şi ministerelor, de a îmbunătăţi textele 
contractelor colective tip, pentru fiecare ramură de producţie în parte. 

III. Cu privire la tratativele economice de la Moscova 
A se da sarcina tovarăşului Gheorghiu-Dej însoţit de tovarăşul M. Constantinescu şi 

Troitzki de a pleca la Moscova pentru a discuta pe linie de partid problemele acordului 
economic. 

A se aproba plecarea la Moscova a tovarăşului M. Gaston, pentru a discuta 
problemele legate de electrificare . 

... 
DA.NLC.,fond C.C. al P.C.R. - Cancelarie, dosar 1111951.f 2-3. 
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38. 1951, martie 1. Stenograma şedinţei cu responsabilii constituirii gospodăriilor 
agricole colective, condusă de Alexandru Moghioroş, preşedintele Comitetului de Stat 
pentru Colectarea Produselor Agricole, referitoare la Hotărârea CC al P.MR şi a 
Consiliului de Miniştri al R.P.R. privind consolidarea organizatorică şi economică a 
gospodăriilor agricole colective. 

STENOGRAMA 
şedinţei din 1 martie 1951 În legătură cu Hotărârea C.C. al P.M.R. 

şi a Consiliului de Miniştri al R.P.R. in vederea consolidării 
organi7.atorico-economice a G.A.C. 

Tovarăşul Moghioroş conduce şedinţa. 
Tov. Breban: În cursul zilei de ieri, la Piteşti a avut loc o consfătuire regională cu 

organizatorii de partid din gospodăriile agricole existente, secretarii organizaţiei de bază din 
G.A.C. şi preşedinţii G.A.C. 

În cachul consfătuirii au dat raport 7 preşedinţi de G.A.C. bune, şi din G.A.C. slabe 
şi mijlocii. Au completat rapoartele organizatorii de partid şi secretarii organizaţiei de bază 
din G.A.C. Au luat cuvântul şi alţi tovarăşi. 

În urma rapoartelor şi discuţiilor am putut trage următoarele concluzii: 
Nu a constituit o preocupare a regiunii de partid sprijinirea G.A.C. tovarăşii de la 

regiune nu cunoşteau în general situaţia din G.A.C., dar în special raioanele de partid n-au 
dat şi nu dau nici o atenţie. 

Punând întrebarea secretarilor organizaţiilor de baz.ă cam la ce interval vin tovarăşii 
de la raion - mi-au răspllllS că vând câteodată la două săptămâni şi mai rar şi că s-a 
întâmplat să stea chiar ore întregi în G.A.C. În acest fel se prezintă sprijinul pe care l-au dat 
gospodăriilor agricole colective raioanele de partid · 

În ceea ce priveşte viaţa de partid - este o chestiune care cred că nici nu se reduce la 
Regiunea Argeş. La o gospodărie colectivă cu 28 membri de partid, efectiv în gospodărie 
sunt numai 8, restul fiind salariaţi, participă la şedinţe numai 3 membri de partid. 

În gospodăriile colective, 90°/o din membri de partid nu fac parte efectiv din G.A.C., 
participând la muncă numai câţiva. 

Sunt cazuri unde secretarul organizaţiei de bază este membru numai de formă, 
pentru că este salariat şi nu se ocupă de gospodăria colectivă. 

În general nu se trăieşte viaţa de partid Ei au spus că ţin şedinţe de două ori pe lună, 
ceea ce a fost o surpriză pentru regiunea de partid. În majoritatea G.A.C. nu se trăieşte viaţa 
de partid, membrii fiind în afara gospodăriei. 

Am discutat foarte mult asupra sprijinului pe care-l dau organizaţiile de bază 
gospodăriilor agricole colective. Situaţia este că din cauza acestei slabe vieţi de partid, 
sprijinul este foarte redus. Am încercat să aflu de la mai mulţi tovarăşi ce cunosc din 
hotărârile privitoare la gospodării agricole colective. N-au ştiut să răspundă - un preşedinte 
a spus că nici nu a auzit că a apărut această hotărâre, organizatorul a spus că este, iar 
secretarul organizaţiilor de bază susţinea că este, dar în şedinţa organizaţiei de bază nu s-a 
discutat şi nu s-au trasat sarcini în această privinţă. 
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Majoritatea secretarilor organiz.aţiilor de bază sunt noi instalaţii de maximwn 10-15 
zile, s-au făcut o serie de schimbări, punându-se tovarăşi mult mai legaţi şi care trăiesc în 
G.A.C. Rolul de conducători din partea membrilor de partid prea puţin s-a practicat 
Preşedinţii sunt mai ridicaţi decât secretarii organizaţiilor de bază. Sunt preşedinţi care au 
fost logofeţi pe moşie sau care au fost poliţişti. 

Unul din aceştia mi-a arătat că sprijinul organiz.atorului de partid se manifestă prin 
faptul că el stă într-un cătun, preşedintele în altul şi când trebuie chemaţi oamenii la şedinţă, 
fiecare face mobilizarea în cătunul lui. 

Am găsit însă şi organiz.atori de partid care ajută G.A.C. 
S-a încetăţenit acolo, şi nu numai acolo, această tendinţă că gospodăriile colective 

trebuie să fie întreţinute de stat, care să le dea totul. Ei spun că la ei sunt oameni foarte 
săraci care trebuie ajutaţi. Au avut însă 300 păsări într-o gospodărie, care au murit, au avut 
porci pe care i-au vândut În majoritatea cazwilor tovarăşii în loc să introducă linia 
partidului, s-au ataşat părerilor din gospodărie. 

Aceasta este şi din cauz.a lipsei de sprijin din partea raionului de partid 
Caz concret: la Stolneci, secretarul organiz.aţiei de bază a furat, a fost prins, judecat, 

scos din muncă, dar din partid nu. Tovarăşii de la regiune, chiar dacă cunosc problemele, nu 
iau măsuri. S-a hotărât sancţionarea organizatorului de partid de la Stolneci, însă nici până 
astăzi nu s-a aplicat. Acest organiz.ator în afară de faptul că secretarul organizJlţiei de bază, 
despre care spunea că aştepta dispoziţii de la raion cwn să procedeze, pentru că anunţase 
raionul printr-un tovarăş de la documentare care venise în comună, tot el a schimbat 
conducerea gospodăriei fără să anunţe raionul. 

Au fost mai multe cazuri asemănătoare, însă măsuri nu s-au luat în nici un caz. 
Aceasta este şi una din cauzele pentru care suferă şi munca de partid 
Aceeaşi situaţie şi cu preşedinţii. Este un preşedinte <despre> care se ştie că şi-a 

omorât soţia, la Leordeni este un bandit fost logoffit, a furat el şi în gospodărie s-a furat ca în 
codru. În cadrul G.A.C. tovarăşii cunoşteau situaţia, s-a discutat, însă măsuri nu s-au luat 

În ceea ce priveşte alte probleme. Planul de producţie în general s-a întocmit, însă 
membrii gospodăriei nu cunosc sarcinile, nu s-a prelucrat aşa cum prevede Hoffirârea C.C. 
şi a Consiliului de Miniştri; în organiz.aţia de bază nu s-a discutat, altă chestiune foarte 
importantă, aducerea seminţelor în G.A.C. 

Am pus problema dacă au adus vârfurile seminţele în G.A.C., însă în general nu au 
adus şi atunci este o chestiune normală că membrii nu aduc. Am avut un caz unde 
preşedintele a adus sămânţa, secretarul a adus şi acolo au adus şi membrii. 

Secretarul raionului de partid Topoloveni a prelucrat că nu se pot primi în G.AC. 
ţărani rară pământ şi nici regiunea nu a luat poziţie în această chestiune, spunând că nu este 
clar care e situaţia. Spuneau că în toamnă a fost acolo tovarăşul Şteffinescu care a spus că să 
nu primească colectivişti fără pământ. Pe de altă parte în general se plâng că nu au braţe de 
muncă suficiente în G.A.C. sau au prea mult pământ Astfel, au spus că n-au braţe de 
muncă pentru grădinile de zarzavat. 

In ceea ce priveşte donaţiile, mulţi tratează în acest sens cu :fimcţionari, cu chiaburi. 
În astfel de cazuri, ei spun că ideea vine de la G.A.C. direct sau că Sfatul Popular comunal a 
îndrumat în felul acesta. 
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O altă chestiune este în legătură cu salariaţi~ ai căror membri de familie 99% n-au 
trecut pe la Gospodării. Gospodăriile colective au până la 60% salariaţi, care :figureaz.ă ca 
membri reprezentativi. Din cauza acestora stau atât de prost cu braţele de muncă. 

Sunt foarte multe cazmi când au intrat numai cu o parte a pământului în G.A.C. Sunt 
cazw-i când toţi membrii unei gospodării colective au rămas cu ceva pământ în afară. 

Secretarul organizaţiei de bază din Leordeni, de Crăciun, a ţinut un discurs în 
biserică pentru a combate zvonul că comtmiştii (sic!) sunt oameni răi, dovedind astfel că nu 
se feresc de biserică prin faptul că şi el a intrat acolo; s-a mai dus la alte două biserici unde 
popii nu i-au dat voie să vorbească. 

Acestea sunt problemele principale pe care le-am putut noi scoate din această 
şedinţă. 

Tov. Petrescu: Ce poziţie are Sfatul faţă de G.A.C., ce poziţie are U.T.M., 
U.F.D.R, Ministerul Agriculturii? 

Tov. Breban: În ceea ce priveşte Sfatul nu s-a preocupat de problema gospodăriilor 
agricole colective. A fost o luptă din partea secretarului regional ca să vină cineva de la Sfat 
să asiste la consfătuire. Atitudinea Sfatului depinde de atitudinea partidului. 

În două goSJ;?Oclării colective au spus că există organizaţie de tineret, prea mare 
sprijin nu au primit 1n ceea ce priveşte U.F.D.R n-am pus întrebare concretă, dar după cum 
ştiu, nu există organiz.aţia U.F.D.R în G.A.C. 

A fost un tovarăş de la minister acolo, el cunoaşte anumite probleme şi se lupta cu 
Sfatul Regional să rezolve. Dar trebuie spus că problema gospodăriilor agricole colective, 
începând de la Sfat şi minister este considerată ca o sarcină a partidului, nu a Sfatului şi nici 
a ministerului. 

În ceea ce priveşte Secţia Agrară n-aş putea spune că nu avem lipsuri foarte serioase 
în această privinţă. Noi am cunoscut multe probleme şi în afară de această şedinţă, şi multe 
n-am cunoscut. 

Având numai un tovarăş la 2 regitmi, el luptă cu Sfaturile, însă n-a fost nici el destul 
de hotărât în rezolvarea anumitor probleme faţă de regiW1e. Capacitatea şi pregătirea lui nu 
corespunde sarcinilor care se pun. Totuşi tovarăşul ne-a adus la cunoştinţă o serie de 
probleme. 

În ceea ce priveşte situaţia în general, cred că suntem vinovate, cele două secţii, că 
nici colaborarea nu este tocmai corespunzătoare. Cred că dacă instructorii pe teren ar fi în 
mai bună legătură cu mult mai multe probleme s-ar putea rezolva 

Tovarăşul nostru era acolo când era tovarăşul Petrescu, însă nici nu s-a dus să ia 
legătura cu tovarăşul Petrescu şi nici tovarăşii de la regiune nu s-au gândit să-i spună că 
este acolo tovarăşul. 

Tov. Moghioroş: Despre munca de propagandă ce poţi să ne spui, despre metodele 
de propagandă, despre ziarul local, dacă vă interesaţi. 

Tov. Breban: ~re ziarul local nu ne-am interesat. În ceea ce priveşte munca de 
propagandă, problema centrală este alfabetizarea pentru că sunt G.A.C. cu 80%, analfabeţi. 
La cUIBprile din cadrul satelor, participarea este foarte redusă. 

1n ceea ce priveşte anumite cursuri agro-tehnice, ip. unele gospodării au avut loc 
anwnite conferinţe în această privinţă, în altele n-au avutln ceea ce priveşte cercurile de 
politică curentă sau alte forme ale învăţământului de partid, au încercat să organiz.eze în mai 
multe G.A.C., însă din cauză că membrii sunt salariaţi în altă parte, nu au fimc~onat. 

512 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Petrescu: 35% din secretarii organizaţiei de bază a făcut cursuri, iar în seria N 
vor fi băgaţi toţi. 

Tov. Breban: Majoritatea sunt noi, aşa încât n-au luat parte. În ceea ce priveşte 
cititul, se face într-o măsură foarte redusă. Despre Hotărârea cu G.A.C. ştiu numai 
organizatorii. Sl.lllt cazuri unde au echipă culturală, care duce anumită viaţă culturală în 
G.A.C. 

Orişicât de prost stau G.A.C., în general este o diferenţă între G.A.C. vechi şi cele 
noi, în care situaţia este mult mai gravă, nu s-au respectat nonne, nu s-a respectat 
repartizarea după zile - muncă, s-au împărţit vitele. 

Nu s-au asigurat schimbul de experienţă între G.A.C. vechi şi noi. 
Tov. Mihalca: În ceea ce priveşte organizarea şedinţei, la aceasta n-a fost chemat 

nimeni de la raion, nici chiar tovarăşul secretar care se ocupă cu aceste probleme. 
Noi am ştiut de această şedinţă duminică, când am fost acolo cu tovarăşul Pavel. 

Intenţionau să cheme numai preşedinţii şi organizatorii G.A.C. Tovarăşul Pavel a spus să 
cheme şi secretarii organizaţiei de bază. Noi când am ajl.llls acolo am constatat că de la 
raion n-a fost nimeni chemat Din partea Sfatului Popular n-a fost nimeni, după insistenţele 
noastre s-a telefonat din nou să vină cineva de la Sfat, care a venit în toiul şedinţei. Din 
partea biroului regional n-a fost nimeni <În> afară de secretarul cu probleme agrare, n-a fost 
nimeni de la organe conducătoare, de la propagandă, de la organizaţia de masă. 

Când au fost chemaţi preşedinţii nu li s-a spus că vor de raport, dirnmeaţa în timpul 
aşteptării li s-a spus că vor da raport. 

În amănunt vreau să arăt că atenţia pe care o dau Sfaturile se oglindeşte în atitudinea 
medicilor veterinari. La G.A.C. Slobozia, au mwit 300 păsări din cauză de injectare 
întârziată. La Raionul Slatina medicul veterinar care a trebuit să meargă la Brebeni, la 13 
km, a făcut o singmă vizită şi a spus conducerii să aducă vitele de trei ori pe săptămână la 
raion, pentru că el nu poate veni. Medicul veterinar de la Piteşti a spus că este nonnal să 
aibă caii păduchi pentru că mănâncă paie. 

În legătură cu patronarea de către întreprinderi a G.A.C., numai la Slobozia ni s-a 
spus că de la fabrica "Găvana" au fost în luna august, cu un program artistic. Celelalte 
gospodării nu-şi aduc aminte de patronare. 

Fabrica de spirt, care dă borhot, a refuzat să dea G.A.C. până când regiunea de partid 
a luat legătura cu fabrica şi când a trebuit să se facă confruntare, pentru a recunoaşte fabrica 
că (sic!) au venit colectiviştii după borhot şi nu li s-a dat 

Călcări ale statutului au fost aproape în toate G.A.C. Acestea se manifestă şi prin 
faptul că aproape în general este o lipsă de respect faţă de bunul obştesc. 

Pe lângă călcări ale statutului au fost şi unele călcări de la linia partidului. 
La Cocu şi Răchiţele în cadrul gospodăriei colective a existat cantină. Tovarăşul 

Doncea fiind din Cocu poartă o deosebită grijă pentru acesta şi a trimis acolo îmbrăcăminte, 
lucru care s-a extins şi la celelalte coml.llle care aşteaptă să li se trimită şi lor. 

Tov. Pavel: Argeşul nu este singurul pe ţară. Totuşi trebuie spus că acolo sunt 734 
de familii moşiereşti concentrate la Piteşti. Ţăranii din Argeş în calitate de vânzători de 
produse, vin în oraş în contact cu aceşti moşieri, care duc muncă de "lămurire" printre ei. 
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O altă lipsă este că un secretar al biroului regional are răspunderea Secţiilor de 
Propagandă şi Agita~e, Economică, Agrară, Plan-Finanţe. 

Acest secretar este o fată care poate fi foarte capabilă şi foarte bine pregătită, însă 
până acum doi ani a fost fată de serviciu într-un spital şi cred că încă nu poate răspunde de 
toate problemele. 

O altă cauză a lipsurilor trebuie căutată în metodele de muncă ale tovarăşilor care se 
duc de aici. 

Noi am trimis la Argeş mulp tovarăş~ însă multă treabă nu au făcut 
Tovarăşul care este acolo a fost şi când s-au petrecut lucrurile la Oraja, însă nu ne-a 

sesizat. El nici nu a luat legătura cu tovarăşul Petrescu când a fost acolo. Cu asemenea 
oameni este foarte greu de făcut o treabă bună într-un mediu atât de păcătos cwn este acela 
din Argeş. În Argeş se duce o sus~ută acţ:iune împotriva întovorăşirilor fără haturi care se 
fac. Se spune că întovărăşirea înseamnă sora colhozului, că ei sunt pentru asociaţii şi nu 
pentru întovărăşiri. Aceasta pentru că în Argeş sunt 100 tractoare particulare care sunt 
foarte bine reparate cu piesele noastre de la S.M.T. 100 tractoare particulare înseamnă 
propagandă foarte bună împotriva noastră. Trebuie să spunem că din această regiune au fost 
amândoi Antoneştii, Armand Călinescu, <aU> activat Mihalache, Brătianu. 

La S.M.T. - Greci s-a descoperit o organizaţie subversivă. 
Lipsurile de care am vorbit nu sunt numai în Argeş. Expli~a este în felul cum este 

dusă munca de partid Organizaţiile de partid sunt slabe şi mai cu seamă în sate. Abia 300/4 
din membrii de partid au intrat anul trecut în G.A.C. Ţăranii nu au încă această conştiinţă. 
Au intrat din diferite motive, din oportunism, însă nici nu s-a dus munca corespunzătoare 
cu ei. Mai contribuie şi nedeplina lămurire a unor chestiuni în munca de control de către 
tovarăşii care pleacă pe linia diferitelor secţii. 

Din comuna Grindu - Ialomiţa au venit o femeie şi un bărbat cu plângerea că n-au 
fost înscrişi în G.A.C. şi totuşi li s-au luat vitele şi pământul. Dacă n-au iscălit statutul 
aceştia nu sunt membri ai G.A.C. Tovarăşii din Ialomiţa au spus că se vor interesa. Între 
timp a fost acolo un tovarăş de la noi, care când (sic!) s-a întors nu ştia nimic despre această 
situaţie. După aceasta a fost în comună tovarăşul Cristescu de la Secţia Organe 
Conducătoare, care nu a făcut nimic, dar s-a ales cu zvonul în sat că a făcut un chef. 

A trecut o hmă şi ne-am pomenit cu o delegaţie de 8 femei. Problema n-a fost 
rezolvată, fiindcă tovarăşii din Ialomiţa socotesc că trebuie să-i ~em în gospodărie. 

Tov. Petrescu: S-a dovedit că, din acestea, o familie a semnat statutul şi a rămas în 
gospodărie, trei familii au primit să li se dea pământ în afara perimetrul~ însă restul nu a 
primit, vrând numai pământul care l-au avut ei. 

Tov. Pavel: La Daia am avut altă manifestare, au venit 2 femei cu un teanc de 26 
cereri ca să iasă din gospodăria colectivă. În acest timp, la Sibiu nu ştiau despre ce se 
petrecea la Daia 

Ca să arăt un lucru, se spune despre şeful Secţiei Agrare de aici că nu poate fuma 
iama, pentru că se îndoaie mâneca paltonului şi se şifonează. Cu astfel de oameni nu se 
poate munci la sate. S-au făcut comisii care să cerceteze situaţia de pe teren, din care 
comisii făceau parte şi instructori ai Secţiei Organe Conducătoare, care nu au vrut să 
meargă pentru că n-au avut dispoziţie de la secpe, deşi exista circulara C.C. în acest sens. 
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Trebuie să arăt că la HW1edoara este o moştenire a vechii garzi a Frontului Plugarilor 
şi sunt şi moşieri - acolo au numai 9 gospodmii agricole colective, dar nu ştiu ce se petrece 
acolo. 

În ceea ce priveşte donaţiile, există nu numai la Argeş, dar şi la Galaţi, şi constituie 
un pericol foarte serios - gospodăriile colective tratează în ce priveşte aceste donaţii şi-şi 
dau avizul dacă primesc sau nu. 

La Moara de Râturi din Bihor au luat ceva pmnânt de la \Dl chiabur şi l-au fficut 
mijlocaş, aflând că este o greşeală, l-au izgonit din sat într-o noapte. Regillllea nu şti.a ce să 
facă în acest caz. Aici majoritatea din sat au fost pentru izgonirea chiaburului. 

O altă treabă este că în unele regiuni, sunt achitaţi chiaburi daţi în judecată şi sunt 
eliberaţi din închisoare. Aceştia creează greutăţi foarte serioase. Membrii gospodăriei 
colective acolo unde aceştia se întorc, nu vor aplica uşor sentinţa Tnb\Dlalului de a da 
înapoi bunurile chiaburului. 

Cred că pentru însănătoşirea mllllcii este necesar să începem cu organizaţia de 
partid, să înţeleagă organizaţia de partid care este rostul ei. Cred că trebuie tovaraşii noştri 
secretari şi activişti. din diferite secţii şi sectoart, din secţiile agrare, să-i învăţam ce 
înseamnă lupta de clasă. 

În ceea ce priveşte lipsurile sunt şi cauze obiective pentru că cu activiştii care sunt la 
Secţia Agrară nu putem cuprinde. Trebuie să ajllllgem la concretizarea atribuţiilor. Cu 
timpul încep să se precizeze. Există oarecare reminiscenţe ale fostei direcţii organizatorice, 
un oarecare orgoliu, să nu fie ştirbit prestigiul. 

În ceea ce priveşte Uniunea Salariaţilor Agricoli, cred că poate desfăşura o activitate 
mai intensă în G.A.S. şi S.M.T. 

Noi în decembrie propusesem să se facă seminarii cu oamenii, să-i instruim asupra 
unor probleme, să le arătăm sarcinile lor. Nu s-a fficut această chesti\Dle. Propusesem că se 
fac aceste şedinţe care se fac acum din iniţiativa birourilor regionale, cred că era mai bine 
dacă se făceau din iniţiativa noastră. Este o lipsă serioasă care a contnbuit la crearea acestei 
stări de slăbiciW1e. 

Tov. Moghioroş: Vreau să fac câteva constatări care sunt bame pe fapte concrete, 
pe ceea ce a fost ridicat aici şi ceea ce cunoaştem. 

Iată care sunt faptele: 
<Există> hotărârea C.C. încă de anul trecut, care a fost prelucrată cu secretarii 

regionali şi cu unele organe cum erau Sfaturile Populare, şi din partea organelor 
Ministerului Agriculturii, în care era stabilit că acum sarcina centrală este de a consolida de 
a întări aceste gospodmii organizate, care în multe locuri n-au fost organizate în 
conformitate cu Plenara C.C., cu Hotărârile C.C. - în legătură cu aceasta constatăm acum 
că în această privinţă nu a intervenit o îmbunătăţire simţitoare, constatăm că nu s-a aplicat 
această hotărâre în toamna anului trecut şi putem spune că acum când stmn în ajl.Ulul 
însămânţărilor, pornirea la campania agricolă de primăvară, gospodmiile noastre colective 
în multe locuri politiceşte, organizatoric, nu sunt pregătite. 

Din controlul făcut pe teren de Secţia Organelor Conducătoare şi de Secţia noastră 
Agrară reiese că principala cauză a acestei stări de lucruri constă în nepregătirea şi 
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subaprecierea din partea organizaţiilor de partid regionale şi raionale a întăririi acestor 
gospodării. 

Aceasta izvorâse din neînţelegerea unui lucru elementar şi anwne că Rezoluţi.a 
Plenarei noastre, care spune că G.A.C. <pe> care <le> înfiinţăm trebuie să fie model de 
exemplu viu pentru ţărănimea muncitoare şi trebuie să fie organizate astfel pentru a fi 
gospodării model. Chestiunea poziţiei noastre pentru a întări aceste G.A.C. este într-o 
anwnită măsură, în momentul de faţă, hotărâtoare. Vom face din aceste 1.029 gospodării 
agricole colective, gospodării model? Dacă reuşim, şi trebuie să reuşim, atunci această 
tendinţă care acwn este atât de clară că mergem înapoi, dispare. 

Nwnărul cererilor venite este mult mai redus decât în primăvara lui 1950. 
După ce avem o vechime de peste un an, care a dat rezultate pozitive în ceea ce 

priveşte recolta şi în ceea ce priveşte realizarea veniturilor de către membri de partid, noi 
n-am reuşit să folosim acestea şi ca unnare şi a greşelilor plus o subapreciere a activităţii 
duşmanului care lucrează. a duşmanului intern, ajutat de cei de afară, care a reuşit să 
slăbească curentul ţărănimii spre a merge spre organiz.area G.A.C. 

A fost o subapreciere a duşmanului, propaganda noastră în ceea ce priveşte 
popularizarea G.A.C. cu toate mijloacele noastre la sate nu a fost folosită nici pe departe -
slăbind propaganda noastră lăsăm ca duşmanul să câştige teren. Elementele chiabureşti 
influenţează femeile ca să-şi determine bărbaţii să nu intre în colectiv, iar acolo unde s-au 
înscris presează să se retragă. Aceasta are acum 1lll caracter larg. 

Acwn s-a ridicat mult mai accentuat chestiunea comasărilor, adică comasarea (sic!) 
terenurilor din comunele unde s-au hotărât 20-30 ţărani să facă gospodăria colectivă. Se 
nasc două tabere, colectivişti şi necolectivişti şi aceasta nu nwnai între membrii de rând ai 
gospodăriei, dar în organizaţia de partid, pentru că sunt care intră în perimetrul comasat şi 
nu vor să primească pământ în altă parte. Există deci acest aspect al problemei, la aceasta se 
adaugă partea ce priveşte organizaţiile de partid 

Anul trecut s-au făcut săriri peste cal, acwn după ce au fost frecaţi se pun pe poziţie, 
anul trecut am muncit pe brânci, dar am făcut o mulţime de greşeli, acwn mai bine facem 
cât mai puţin pentru că atunci nici greşeli nu facem. 

Ei au înţeles din Directivele C.C., că acwn trebuie să meargă treaba de la sine, mai 
mult unde vor ţăranii. Nu s-a înţeles că aceste directive pun accentul şi subliniază faptul că 
nu avem voie să organizăm gospodării agricole colective decât pe baza liberului 
consimţământ de aderare al ţărănimii, dar că aceasta depinde de o muncă stăruitoare, 
sistematic organizată. Pentru aceasta trebuie să folosim propriile noastre succese, experienţa 
noastră pe lângă aceea a experienţei colhozurilor sovietice. Trebuie folosită vizitarea 
colhozurilor de către ţărani, anul acesta şi această metodă a slăbit 

Cred că am putea vorbi foarte mult despre neajunsurile muncii noastre care izvorăsc 
din metodele noastre de muncă. Noi nu ducem până la capăt o muncă pentru că avem 
foarte multe treburi. Veriga principală, orişicâte sarcini am avea, nu trebuie niciodată 
scăpată din mână. 

În ceea ce priveşte întărirea vechilor gospodării şi crearea de noi G.A.C., aici trebuie 
să se concentreze raioanele săteşti. S-a dovedit din controlul făcut de noi că Hotărârile C.C. 
nu ajung jos, în cel mai bun caz ajung frânturi, dar de cele mai multe ori ajung deformate. 
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Metodele noastre de a transmite prin circulare nu sunt eficace. Controlul nostru de 
sus nu lucrează îndeajuns de bine. Trebuie schimbată în această privinţă metoda, trebuie să 
renunţăm la circulare şi să lucrăm cu oamenii vii. 

În ceea ce priveşte întovărăşirile, în momentul de faţă numărul raportat de S.M.T. 
este departe de a fi real. Există o Hotărâre a partidului şi guvernului că S.M.T. vor lucra 
pentru ţărani întovărăşiţi cu desfiinţarea haturilor. 

La ţărani faptul că pământul este proprietate privată este foarte mult, ţăranii ţin la 
bucata lor de pământ, sentimentul pentru gospodăria privată este foarte dezvoltat în rândul 
ţărănimii. Ceea ce spun e~ că strămoşii au muncit şi murit pe bucăţica aceea de pământ pe 
care vor şi ei să moară, este o realitate. 

Dacă noi facem o schimbare în ceea ce priveşte poziţia faţă de întovărăşiri, trebuie o 
muncă serioasă de convingere a ţărănimii. Întovărăşirile ajută ţărănimii să treacă la o formă 
superioară şi nu vom fi puşi în situaţia să-i scoatem din perimetru la colectiviz.are. În 
propaganda noastră să impunem o muncă stăruitoare, muncă politică de propagandă de 
masă pentru înfiinţarea de noi G.A.C. 

Muncitori din industrie care au nivel mai ridicat să meargă pentru ridicarea nivelului 
politic la sate. Ajutorul pe care-l dăm trebuie să fie un ajutor reciproc. 

Cred că de multe ori este bine să facem ca între G.A.C. şi fabrica ce o sprijină să fie 
această reciprocitate, pentru munca <pe> care o depun muncitorii din fabrică să li se vândă 
unele produse. Această colaborare trebuie să stea la baza muncii <pe> care o facem. 

Trebuie să muncim cu oameni vii, să nu încredinţăm o hotărâre a partidului şi 

guvernului unei circulare sortită neaplicării, neîndeplinirii. 
Trebuie să fim în stare să găsim fiecare compartiment care are datoria îndeplinirii 

celor prevăzute în hotărâre şi să trimitem în regiuni tovarăşi bine aleşi, bine selecţionaţi, dar 
mai bine instruiţi pe linie de partid, alţi tovarăşi pe lini de tineret, de femei, din partea 
Direcţiei G.A.C., de la S.M.T., Direcţia Politică, Sfaturi. Să ştim de fiecare regiune cine 
răspunde şi toată munca să fie bine coordonată, să nu se dea directive şi directive 
contradictorii ca oamenii să nu mai ştie ce au de :făcut. De la regiuni şi raioane trebuie aleşi 
cei mai buni activişti, nu importă unde lucrează şi la fel instruiţi. 

Să nu muncim peste capul organizaţiei de partid, să nu înlocuim organizaţia de 
partid, ci să-i învăţăm cum să muncească dânşii. 

Dacă vom aplica această metodă de a munci pe teren cu oameni vii, atunci vom 
înlătura foarte multe neajunsuri, care chiar astăzi au fost ridicate aici şi care n-au ce căuta în 
partidul nostru asemenea greşeli. 

Cred că tovarăşii au dreptate când spun că de fapt activitatea tuturor organelor de stat 
şi organizaţiilor de masă depinde înainte de toate de activitatea organizaţiei de partid, 
metodele de introducere a sarcinilor sale şi metodele <pe> care le foloseşte în conducerea 
politică. Organizaţiile de bază singure nu pot pregăti conferinţele, nu pot pregăti materialul 
nesprijinite de nimeni, ele trebuie ajutate. 

Despre problemele discutate aici, precum şi organizarea întovărăşirilor cât şi a 
campaniei de însămânţări de primăvară, care au fost fixate în cadrul unei hotărâri a 
guvernului, fiecare are sectorul său bine determinat unde trebuie să facă faţă, însă partidul 
trebuie să asigure o activitate coordonată şi noi trebuie să-i învăţăm cum să lucreze. 
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Propllll să trecem fiecare sector de mllllcă la selecţionarea oamenilor care să-i 
trimitem pe teren. Propun ca oamenii aceştia care vor fi trimişi pe lângă hotărârea despre 
care am vorbit aici, să fie pregătiţi pe haz.a llllui îndreptar pe care trebuie să-l facem. Să-i 
instruim la centru şi să aibă îndreptar cwn trebuie să procedeze jos la regiune şi raion. 

Planul trebuie să ţină cont de importanţa regiunii. 
Acest plan de desfăşurare a acţiunii să fie făcut în proiect de 3-4 tovarăşi. 
Propllll să ia parte Secţia Agrară, Secţia Organe Conducătoare, Propagandă, de la 

Sfat şi Ministerul Agriculturii. Să facă proiectul în două zile şi peste 3 zile ne întâlnim din 
nou şi cu proplllleri de oameni. Vom stabili locul unde vom face seminarul cu tovarăşii şi 
trecem la aplicarea planului. 

Tov. Petrescu: Sâmbătă tovarăşa Ana a ţinut şedinţă cu reprezentantul Ministerului 
Agriculturii, Secţia Agrară şi de la secţia noastră şi a dat indicaţii de pregătire în mod larg 
de trimitere pe teren a unor oameni cu campania de însămânţări. 

Secţia Agrară şi cu noi am făcut un plan pe care unna să vi-l prezentăm. Acum 
aceste două planwi ar trebui conexate. Însă va trebui văzut dacă planul pe care-l facem în 
chestillllea G.AC. va avea aceeaşi durată. 

Tov. Mogbloroş: Anul acesta va avea durată mai lungă. În ceea ce priveşte 
însămânţ!rile vor trebui mobilizaţi sute de oameni. 

Tov. Moldoveanu: În legătmă cu organizatorii de partid pentru G.A.C., problema 
pregătirii de organizJltori. Trebuie să ştim dacă mai vom avea noi organizatori în afară de 
cei 1000 care-i avem. 

Tov. Moghioroş: Gospodăriile <pe> care le avem acum trebuie să aibă organizatori, 
cele ce vom face în viitor nu vor avea organizatori de partid. 

Tov. Vinţe: În legătmă cu hotărârea privind întărirea G.A.C., cred că se ridică 
câteva probleme care, cu ocazia aplicării acestei hotărâri, trebuie rerolvate. 

Avem chestiunea chiaburilor. Să ne preocupmn cum organizaţia de partid, organizaţia 
de stat să mobilizeze ţăranimea împotriva (manevrărilor chiaburilor)* manifestărilor 
chiaburilor. În multe regiuni se vede o mobilizare serioasă a chiaburilor şi lupta se duce tot 
mai ascuţit 

Se spune că tovarăşul Moghioroş, sau Secţia Agrară, sau Secţia Organelor 
Conducătoare au oprit scoaterea chiabwilor. Dar degeaba venim noi cu hotărâri dacă avem 
asemenea elemente duşm!noase. 

În ceea ce priveşte hotarârea, acolo scrie că trebuie să aibă colectivistul cel puţin 80 
zile mwică. Noi în primul rând trebuie să fim bine lămuriţi, să nu existe nici o confuzie, ce 
facem cu acel care refuzi să facă 80 zile. Aici trebuie bine stabilit. 

În ceea ce priveşte instructorii care vin în treacăt pe la gospodăriile colective, nu 
astfel trebuie aceştia să-şi ducă mwica, ci să muncească acolo efectiv şi să pună în primul 
rând în fimcţie organizaţia de ba7A, să le arate cum trebuie să lupte pentru aplicarea 
hotărârilor şi instrucţiunilor care vin din partea organelor superioare. 

Nu trebuie dusă mllllcă de inspecţie aşa cum fac foarte mulţi veniţi din partea a 
multe organe. Am întâlnit o comună wide într-o singură zi au intrat 28 persoane de la 

• Aşa în text. 
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diferite organizaţii: de la partid, de la sindicatul agricol, de la Sfat şi aşa mai departe, 4 
maşini se înşirau în faţa Sfatului Popular, reprezentanţi de la aproape toate organele erau 
acolo. Trebuie să coordonăm problema deplasărilor. 

În privinţa zarzavaturilor mă îndoiesc că vom asigura piaţa Capitalei cu zarzavatwi, 
pentru că gospodăriile nu au braţe de muncă iar în sectorul particular este W1 curent puternic 
alimentat de duşman, care ştie ce va însemna o bună aprovizionare a muncitorimii în 
primul an al planului cincinal. Noi ne bazArn în această privinţă pe sectorul individual şi 
dacă nu vom fi atenţi nu vor respecta planul de cultivare. 

Tov. Pavel: Ideea constituirii acestor brigăzi de care s-a vorbit are şi laturi bune dar 
cred că are foarte multe inconveniente. Oare n-ar fi aceasta o năpădire a regiunilor şi 

raioanelor de către tot felul de delegaţi. Cred că n-avem nevoie de astfel de plutoane. Cred 
că pentru această problemă ar fi de ajW1S câte un om foarte bine pregătit, un om puternic 
care să meargă ca delegat al partidului, al C.C. la regiune, cu mandat expres. În felul acesta 
am putea centraliza munca şi am putea asigura fiecare regiune. În afară de aceasta cred că 
am putea avea câte un singur om al Ministerului Agricultwii. Altfel riscăm să mobilizăm 
mase de oameni pe care să-i anmcăm aici şi să slăbim în altă parte munca De asigurat însă 
controlul executării, controlul aplicării hotărârii C.C. 

Axarea tuturor problemelor pe aceasta, în mod practic se transformă în darea la o 
parte a tuturor celorlalte probleme şi ocuparea numai de acestea. 

În privinţa chiabmilor părerea mea este că chiabmii (sic!) trebuie daţi afară. 
Ce facem cu acei chiabmi rămaşi în sat, pământul înapoi nu li se poate da, eu cred că 

să-i trimitem în detaşamente de muncă la G.A.S., unde se cer braţele de muncă. 
Tov. Petrescu: Şedinţa nu are ca scop de a discuta problemele ci de a discuta măsuri 

organizatorice în ceea ce priveşte celelalte probleme propun să fie supuse în scris spre 
aprobare conducerii. 

Tov. Goldberger: Cred că nici tovarăşul Moghioroş nu şi-a închipuit să meargă de 
aici zeci de oameni de la centru - nu este vorba să facem mobilizare de masă ci să meargă 
în regiuni cum este Argeşul 3-4 tovarăşi bine pregătiţi cu sarcina în primul rând să ajute 
organizaţia de partid să-şi însuşească linia politică a C.C. şi acest lucru trebuie să fie 
planificat, organizat bine. 

Cred că un tovarăş de la centru poate fi trimis într-un raion cunoscut ca greu. 
Problema este că trebuie să facem o schimbare a metodelor noastre de muncă pe 

viitor în ceea ce priveşte aparatul C.C. Trimiterea acestor tovarăşi nu va scuti aparatul C.C. 
de mllllca lui de zi cu zi, pentru că nu vom putea-o înlocui. 

Se pune problema dacă este just ceea ce am făcut noi până acum. Oamenii noştri se 
duceau la G.A.C. să vadă cum stă situaţia, dar stăteau 2-3 ore. Secţia poate să coordoneze 
astfel munca ca instructorii ei să nu fie vizitatori la G.A.C. 

Tov. Breban: Eu propun să fie luaţi organizatorii de partid din G.A.C. bune şi daţi 
ca ajutor în G.A.C. slabe, unde s-a făcut acest lucru a dat rezultate bune şi cred că am putea 
face aceste mişcări şi peste regiuni, nu numai în cadrul aceleaşi regiuni. 

În ceea ce priveşte acţiunea de care vorbim nu văd nici un pericol să meargă şi 
tovarăşi de la organizaţia de masă, este chestiune de coordonare. 
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Tov. Petrescu: Sarcinile care stau în faţa noastră sunt foarte mari şi sunt două mari 
sarcini: problema gospodăriilor agricole colective şi însămânţărilor care se pun în mod 
deosebit. Noi nu prea am avut oameni care să fie în stare singuri să cuprindă toate muncile 
care sunt acolo. 

Părerea mea este că este foarte bine concepută ideea acestei ''brigăzi" - cum o văd 
eu, mixtă - prin care văd tocmai posibilitatea de a merge fiecare în domeniul lui de 
activitate conjugat pe probleme, în acelaşi ţel, care lucrează fiecare în domeniul lui de 
activitate. Ca să dăm unuia să se ocupe de problemele altei secţii, nu este în stare. 

Brigada este în stare să cuprindă aceste sarcini însă în fruntea brigăzii să fie un 
responsabil care să fie reprezentantul C.C. Va trebui bine planificat să putem cuprinde 
comunele. 

Tov. Fazekaş: Sunt de părere că este foarte just să fie fonnate aceste brigăzi pentru 
că până acum la regiune n-au fost suficient antrenate organizaţiile de masă la acţiunile 
legate de G.A.C. Ar fi foarte bine ca atunci când se cheamă secretarii organizaţiei de bază 
din gospodării pentru instruire să se cheme şi secretarii organizaţiei de bază U.T.M. pentru 
că la raioanele U.T.M. sunt oameni mai slabi. Aşa cum se face la C.C., să fie chemaţi de la 
U.T.M. pentru instruire şi la regiuni, raioane şi aşa mai departe. 

Tov. Moghioroş: Eu menţin părerea că, <din> felul cum se prezintă situaţia şi poziţia 
organizaţiei de partid şi organizaţiei de masă şi de stat, este necesar să trimitem de la centru 
nu un om, dar cele mai bune elemente. Consider că nu avem nici un drept să ne temem de 
invazie, dar precizăm că dânşii sunt trimişi nu pentru a substitui organele şi organizaţiile de 
partid ci pentru instruirea lor, fiecare pe linia lui de activitate. 

Noi nu avem oameni universali, ceea ce s-a dovedit când am trimis oameni în 
chestiuni universale. În ceea ce priveşte organizaţia de partid cu problemele vieţii interne de 
partid, trebuie să fie un om care să cunoască aceste probleme. De asemenea, de la femei să 
fie în stare să explice specificul acestei munci. La fel la tineret, la Sfaturi. 

În hotărâre sunt prevăzute o serie de sarcini concrete <pe> care fiecare să le pună pe 
linia sa Aici este vorba de diviziunea muncii. Ce trebuie să facă Secţia noastră de 
Propagandă? Propaganda noastră este slabă, lipseşte. Secţia C.C. trebuie să facă controlul 
cum lucrează comitetele regionale, comitetele raionale în acest domeniu: cum sunt instruiţi 
redactorii ziarelor, ce material se dă agitatorilor, cum lucrează căminele culturale. 

În ceea ce priveşte însămânţările, ca să fie îndeplinite, noi trebuie să luăm ceea ce 
este bun pe ţară şi să extindem şi ceea ce este rău să combatem. 

Este necesar ca aceste echipe să nu se amestece una în treburile alteia Acestea să fie 
într-adevăr coordonate de un responsabil şi atunci pe de o parte ajutăm organelor şi 

organizaţiilor de partid şi pe de altă parte controlăm cum se aplică jos hotărârile partidului. 
Propaganda va ajuta concret: despre ce trebuie să scrie presa locală, cum trebuie să 

fie gazeta de perete, ce trebuie să cuprindă. Fiecare îşi dă contribuţia unde se pricepe cel 
mai bine şi nu peste capul organelor şi organizaţiilor de partid ci ele trebuie activizate. 

În acest sens trebuie făcut acest îndreptar. Trebuie să avem rezultatele unei munci 
politice de convingere a membrilor din gospodăriile colective. În ceea ce priveşte scoaterea 
chiaburilor din acele comune, este o problemă asupra căreia trebuie să hotărască C.C. 
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La îndreptar vor lucra din partea Secţiei Organe Conducătoare tovarăşul Marusi, de 
la Sfaturi tovarăşul Bele, de la Propagandă tovarăşul Onescu, de la Secţia Agrară tovarăşul 
Breban iar de la Ministerul Agriculturii tovarăşul Gogioiu. 

Întreaga acţiune va fi coordonată de tovarăşul Petrescu . 

... 
D.A.N.LC.,fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 1411951,f 2-18. 

39.1951, martie 24. Stenograma şedinţei Biroului Politic al, CC al P.MR privind 
Proiectul Bugetului de Stat pe anul 1951; propuneri pentru reducerea fondului de salarii; 
convocarea Marii Adunări Naţiona/,e. 

Stenograma şedinţei Biroului Politic 
din 24 martie 1951 

Au participat tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, Teohari 
Georgescu, Lothar Rădăceanu, Gheorghe Apostol, Miron Constantinescu, Ştefan 
Voitec, Chivu Stoica, Mihai Moraru, Vasile V aida, Zaharia Tănase, Theodor 
lordăchescu. 

A fost invitat tovarăşul Leonte Răutu. 
1. Bugetul pe anul 1951 
Tov. V. Luca: Bugetul pe anul 1951 va fi bugetul cel mai greu de realizat de până 

acum, datorită faptului că sarcinile fixate în Plan - de creştere, în general, a ritmului de 
dezvoltare a economiei noastre şi sarcinile noi şi serioase care se ivesc în legătură cu situaţia 
internaţională - cer o serioasă mobilizare a maselor. Pentru realizarea fondurilor de 
cheltuieli nu ne ajunge simpla îndeplinire a planului de producţie. Nu ne ajunge 
rentabilitatea întreprinderilor aşa cum este ea astăzi. Dacă am merge numai pe ritmul de 
până acum în privinţa rentabilităţii, înseamnă că nu vom îndeplini sarcinile. Bugetul e acum 
întocmit pe baza Planului şi legat cu planul economic, ştim acum ce putem realiza din acest 
plan. Analiz.ând adânc acest lucru a reieşit că fără introducerea unui regim sever de 
economii - şi însuşi planul economic a fost întocmit pe baza unui regim de economii sever 
- nu poate fi realizată acumularea socialistă de 1300 miliarde necesară investiţiilor capitale, 
plus întreţinerea statului şi toate celelalte cheltuieli administrative, sociale, culturale, 
operative ale ministerelor. Noi am analizat serios o serie de lipsuri ale economiei şi 

administraţiei noastre. Din două rapoarte reiese bine acest lucru: unul, asupra fondului de 
salarii, şi altul asupra bugetului. 

La fondul de salarii, analiz.ând rezultatele pe 1951, constatăm că la o serie de 
ministere, aproape în toate ramurile economiei noastre există un fenomen nesănătos: acela 
că creşte fondul de salarii în întreprinderi, mai mult decât valoarea producţiei, salariul 
mediu al unui muncitor creşte mai mult decât productivitatea muncii. Dacă aceasta ar 
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continua, ar însemna nu nwnai să lichidăm beneficiul, ci să nu avem nimic pentru 
acumularea socialistă, ceea ce este un pericol şi pentru monedă şi pentru buget. De exemplu 
clacă privim anumite cifre: de exemplu cwn a crescut valoarea globală la Direcţia Energiei 
Electrice, pentru salarii a crescut cu 36, producţia 23 ... etc. 

(Citeşte o serie de date din petrol, Ministerul Silviculturii, Agriculturii etc.) 
Ce înseamnă aceasta? Dacă miniştrii dau importanţă în ce priveşte producţia, însă nu 

dau importanţă cât costă această producţie, nu e o luptă pentru reducerea preţului de cost, a 
aparatului birocratic, pentru creşterea fondului de salarii să nu încarce producţia. Aceasta 
înseamnă că nonnele nu sunt reale, că se plătesc ore suplimentare mai mult decât trebuie, 
înseamnă şi călcarea disciplinei financiare în ce priveşte respectarea fondului de salarii, 
lipsă de control. Banca de Stat abia acum a primit sarcina să controleze fondul de salarii. Pe 
viitor ea nu va ehbera nici un leu mai mult întreprinderilor, decât prevede planul fondului 
de salarii şi aceasta legat cu îndeplinirea producţiei. Aceasta este o necesitate atât pentru 
îndeplinirea sarcinilor bugetului cât şi pentru rea1iz.area acumulării socialiste, fără de care nu 
putem îndeplini bugetul şi sarcinile ce le avem. E necesar a da o luptă serioasă de studiere a 
graficelor. Anul acesta, când luăm planul financiar al întreprinderilor, întreprinderile şi 

ministerele ni le prezintă neserios, pierderi în loc de beneficii, şi în general au ieşit 

propuneri de beneficiu de vreo 20-30 miliarde, când noi cerem 90 miliarde. Există deci o 
fonnidabilă ruptură între planurile ministerelor, care au fost respinse, şi după aceea le-au 
schimbat A fost tendinţa de a prezenta un plan mic, nereal, ca apoi să-l supraîmplinească. 
De exemplu, anul trecut la C.F.R s-a prezentat un plan cu un beneficiu de 20-30 milioane 
şi au realizat 7 miliarde. În felul acesta au suprabeneficii şi mai capătă şi fond directorial. 
Desigur, Ministerul Finanţelor respinge asemenea propuneri şi dă sarcini serioase. Ele nu 
pot fi împlinite fără repartmire justă a braţelor de muncă, fără buna folosire a utilajului, a 
mijloacelor de bază, :fără a reduce timpul pierdut, fără a face norme aşa ca producţia să 
crească şi pe baza aceasta să crească şi fondul de salarii a muncitorilor. De exemplu. la 
Ministerul Minelor şi Petrolului era o tendinţă în ceea ce priveşte fondul de bază: dai 
investiţii multe şi producţie puţină. Nu muncitorul era vinovat dacă nu îndeplinea normele 
cu 50%, ci proasta organiz.are, neraţionala legare a salariilor cu producţia Trebuie dusă 
lupta pentru ridicarea beneficiilor, mai mult decât prevederile ministerelor. Pe de altă parte, 
în ce priveşte fondul de salarii, trebuie luate măsuri foarte serioase. Nu-i vorba de redus 
salariile, ci de a reduce m.1rnărul fimcţionarilor, şi la întreprinderi, şi la stat, căci e prea 
umflat 

Tov. Teohari: Vor fi scoşi de la pază 35.000 de oameni. 
Tov. Luca: Trebuie redus nwnărul prin mai buna organizare a procesului de 

producţie, raţionalizarea muncii, tehnicizare. Tehnicizarea nouă nu ne-a dat peste tot 
rezultate în ce priveşte reducerea preţului de cost. Dacă privim Sovromtractor, acolo preţul 
de cost a scăzut de 3 ori în 3 ani şi azi încă fabrica are rezerve de a reduce preţul de cost. 
Aceasta înseamnă că introducerea tehnicii, reorganizarea procesului tehnologic a dat 
posibilitatea reducerii importante a preţului de cost, cu 300.000 lei la tractor. Pe când, în alte 
întreprinderi, cu toată importanţa investiţiilor scăderea fixată anul trecut în plan a preţului de 
cost, nu a fost îndeplinită, pentru că tovarăşii noştri nu se interesează de rentabilitatea 
întreprinderii. Sistemul hozrasciot-ului nu a intrat adânc în sângele oamenilor, de a face 
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evidenţa cheltuielilor, a beneficiilor şi de a lupta pentru beneficii. O întreprindere care nu 
lucreaz.ă cu beneficii, ci cu pierderi, nu poate fi nwnită întreprindere socialistă. Sarcina unei 
întreprinderi socialiste este de a da populaţiei şi acwnulare, şi marfă ieftină. 

În februarie 1949 am awt personal bugetar, la stat 338.677 
şi la 31 decembrie . . . 520.000 

Fondul de salarii a fost în februarie 1949 de lei 2794 miliarde 
,, decembrie 4151 ,, 

salariul mediu fiind de 7990 lei, cu toată lupta comisiei de simplificare. 
(Citeşte datele din raportul despre fondul de salarii) 
De exemplu, la sport avem mult prea mulţi :funcţionari. Noi facem sport de stat, nu 

sport de masă. Trebuie să existe comitete restrânse, alese şi un nwnăr mic de :funcţionari, 
care supraveghez! introducerea politicii partidului şi guvernului în sport. 

Cooperaţia, de asemenea, are 130.000 :funcţionari. Trebuie reorganizate unităţile de 
jos până sus. Statul finanţează cooperaţia, în timp ce de fapt cooperaţia înseamnă 
mobilizarea resurselor populaţiei pentru a ajuta la construirea socialismului. 

Tov. Voitec: Cifra nu-i justă. Tovarăşul Şoimoşi nu a dat o cifră exactă. Este 
adevărat că aparatul e umflat 

Tov. Luca (Citeşte raportul în continuare) 
Tov. Ana: La casele de naşteri la ţară e personal puţin. De asemenea şi la sanatorii. 
Tov. Luca: Voi trece la proplllleri. (Citeşte propllllerile). 
În privinţa reducerii fondului de salarii, propun 2 variante. În privinţa revizuirii 

actualului sistem de salam.are şi aducerea W1or îmbW1ătăţiri, pregătim un raport Propun ca 
acolo Wlde :funcţionarii au fost înlocuiţi cu muncitori calificaţi, muncitorii calificaţi să fie 
trimişi înapoi în fabrică. A trecut timpul ca nwnai pe criteriul politic să punem oameni în 
economie. Să se facă un control serios al felului cwn se împart primele. Trecerea cantinelor 
la sistemul gospodăriei chibzuite şi trecerea lor la Ministerul Comerţului Interior. 

Tov. Gheorghiu: Şi la Sfaturile Populare. 
Tov. Luca: Pe baza acestor propuneri noi am făcut socoteala atât la beneficiu, cât şi 

în general în ce priveşte realizarea bugetului, cu economii serioase în plus. Bugetul prevede 
o creştere de 42% a impozitului pe circulaţie, faţă de anul trecut şi aceasta se poate înfăptui 
nwnai prin supraîmplinirea planului de producţie. Aceasta depinde de producţie. 

Noi am awt excedent, însă în loc să fie folosit la Banca de Investiţii la sfârşitul 
anului îl folosim în realizarea bugetului, căci dacă am fi rămas fără acest excedent din 1949, 
am fi awt greutăţi şi am awt situaţii când am cheltuit mai mult decât am încasat, în 1950. 
Anul acesta, fără a plllle aceste rămăşiţe, am avut buget deficitar. 

Desigur 1951 e W1 an excepţional, primul an al Planului Cincinal. Pe viitor vom 
lupta să avem situaţia ca la sfârşitul anului cheltuielile să fie acoperite din veniturile statului 
din anul acesta, şi execedentul să-l putem vărsa ca un fond de rezervă a statului la Banca de 
Investiţii, pentru investiţii noi. Această politică noi am realiz.at-o de fapt Anul acesta vom 
avea puţine greutăţi pentru a continua această politică. 

Tov. Ana: Totuşi nu se poate ca¼ din bugetul statului să meargă pentru finanţări 
culturale! ... 
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Tov. Luca: Noi facem gratuităţi care în U.RS.S nu sunt De exemplu, ne costă câte 
8-1 O.OOO lei un copil lunar şi părinţii nu plătesc nimic. De asemenea, medicamente etc. 

Tov. Gheorghiu: Am mers pe linia romantismului. 
Tov. Luca: Deci, vedeţi, bugetul s-a întocmit pe baza unei serioase lupte pentru 

economii, pentru reduceri la fondul de salarii şi pe baza măririi serioase a beneficiilor, a 
rentabilităţii, prin reducerea preţului de cost, prin folosirea rezervelor din întreprinderi. Dacă 
fiecare ministru se va ocupa serios cu problema rentabilităţii şi va controla trimestrial 
situaţia întreprinderilor, sunt convins că bugetul se poate realiza. Dar trebuie să întărim 
campania pentru economii şi combătut acolo unde sunt abateri de la disciplina financiară, 
risipă. 

Tov. Ana: Nu e o risipă chestia cu internatele la ţară? 
Tov. Răutu: Nu sunt de fapt internate. Dar un ajutor cu îmbrăcăminte, încălţăminte 

trebuie să se acorde, altfel nu reuşim să îndeplinim planul de şcolariz.are, şi ne vom trezi că 
vin la şcoală numai copii de chiaburi şi mijlocaşi, căci copiii de ţărani săraci, nefiind 
îmbrăcaţi, nu vin la şcoală. 

Tov. Ana: Şi reducerile nu se pot lua aşa mecanic. Poate că la unele ministere se 
poate reduce 300/o şi la altele mai puţin de I 00/o ... Să vedem la fiecare în parte. 

Tov. Luca: Aşa nu o să se îndeplinească niciodată. Noi am făcut propunerile pe 4 
categorii. Cele propuse sunt minimum. Pot foarte bine să reducă mai mult Fiecare 
comunist e obligat să caute să lucreze cât mai ieftin. De asta e pus acolo. 

Noi propunem ca toate comitetele de pe lângă Consiliul de Miniştri să intre în 
administraţia Consiliului de Miniştri, să nu aibă fiecare separat cadre, contabilitate şi alte 
servicii. De exemplu, la sport se poate reduce 80%. Sau la colectare s-ar putea folosi şi 
oameni nesalariaţi. 

Tov. Gheorghiu: Parcă aparatul ăsta mare ne-a scutit de 200 milioane de pierderi în 
agricultură? Trebuie tras la răspundere. 

Tov. Luca: Dacă sunteţi de acord, propun ca bugetul să fie primit., cu obligaţia ca la 
2-3 aprilie să deschidem Parlamentul. 

Discutii 
Tov. Miron Constantinescu: Sper ca tovarăşul Luca ne va trimite proiectul să-l 

studiem, căci nu l-am putut avea încă. Consider că propunerile făcute de tovarăşul Luca 
sunt juste şi necesar de introdus încă din aprilie. Pe lângă motivele arătate de tovarăşul 
Luca, mai este şi argumentul că în planul pe trimestrul 2, planul comercial şi de cheltuieli 
generale ale statului exista un dezechilibru de câteva miliarde, la început de 13, pe care apoi 
l-am redus la 3 miliarde. Aceasta provine din aceea că sarcinile de producţie într-o serie de 
compartimente de bunuri de consum, n-au fost realizate: la carne, pe primele 2 luni s-a 
realizat 60%, lapte 40%, peşte 41 %, unt 26%. La principalele alimente, sarcinile de plan pe 
trimestrul I sunt nerealiz.ate în proporţia cea mai dureroasă. Care sunt cauzele nu-i locul să 
arăt acwn, însă principalul trebuie căutat în producţia alimentară şi nu în prelucrare. 
Începând de la agricultură, de la colectare, de la cooperaţie. În propunerile ministerelor 
pentru trimestrul II s-a petrecut următorul fapt grav: ministerele au falsificat datele fondului 
de salarii pe anul trecut., adică atunci când s-a întocmit planului fondului de salarii pe 1951, 
fiecare minister a fost întrebat care au fost cheltuielile cu salariile pe anul 1950. Pentru a 
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obţine un fond mai mare pe 1951, au dat baza din 1950 umflată cu 7 miliarde, umflând deci 
şi fondul de salarii din 1951. Aici este şi lipsa de vigilenţă a Băncii de Stat şi a C.S.P., care 
n-au sesizat decât în trimestrul I şi am corectat pe trimestrul II. Aceasta ducea la umflarea 
fondului de salarii în mod artificial, ceea ce cuprinde elemente de inflaţie. Tovarăşul Luca a 
subliniat că Banca de Stat va controla fondul de salarii în raport cu îndeplinirea sarcinilor de 
producţie. Până acum dădea de exemplu 300 milioane pentru uzinele ,,23 August", fără să 
controleze ce se face cu banii. Uzina nu angaja oamenii prevăzuţi, nu califica, dar fondul de 
salarii îl primea ca şi cum ar fi făcut toate acestea, şi avea posibilitatea să dea prime şi să 
comită o serie de călcări a disciplinei financiare şi de plan. De aceea SU$0 cu tărie 
propunerile făcute de tovarăşul Luca în legătură cu reducerea aparatului. Raportul dintre 
numărul muncitorilor şi al funcţionarilor în ţara noastră este nesănătos, adică aproape 
ajungem să avem 1 la 1, când raportul trebuie să fie de 1 funcţionar la 4 muncitori. Aşa că 
propunerea tovarăşului Luca e foarte moderată. Eu mă gândeam la 15%. Cred că cifra 
tovarăşului Luca se poate depăşi. 

În legătură cu premiile, deşi există hotărârea partidului şi Consiliul de Miniştri din 25 
februarie că nu se mai dau prime, ci premii pentru merite deosebite, în aproape toate 
ministerele se continuă cu sistemul de a împ~ prime. Trebuie aplicat hotărât sistemul din 
Hotărâre. Noi am avut o conferinţă cu ministerele şi trebuie să sesizez Biroul Politic că 
marea majoritate a ministerelor nu ştiu că trebuie să crească mai mult productivitatea 
muncii cât fondul de salarii. Se ocupă mai mult de producţie, în ultimul timp şi de calitate. 
Planul de muncă şi salarii aşa cum vine de la direcţia generală, e trimis mai departe. 

Vreau să previn să se examineze chestiunea cumularzilor. Sunt oameni care iau 3-4 
salarii. Sunt în acelaşi timp funcţionari de stat, profesori la o facultate, lucrează la un institut 
de proiectări. Tov. Chivu are o listă cu 140 ingineri din ministerul său, de acest fel... Şi 
primesc peste 100.000 lei salariu. 

Tov. Ana: Dacă lucrează ... 
Tov. Miron: Lecţiile le fac aşa cum făceam şi noi: ţin 3-4 lecţii pe an şi restul le fac 

asistenţii. 

Tov. Luca: Acum primesc numai pe ore. Dare chestiunea cu inginerii. .. 
Tov. Ana: De exemplu, un profesor medic lucrează la spital, e profesor ... şi 

munceşte 14-16 ore pe zi, şi e o capacitate ... Să nu primească salariu? 
Tov. Miron: Sunt foarte multe cazuri când primesc fără să facă munca 

corespunzMoare. A fi profesor înseamnă să faci regulat seminar, să te ocupi permanent de 
un grup de studenţi. Acest lucru nu-l fac aceşti oameni. 

Tov. Ana: Şi ai alţi profesori în schimb? 
Tov. Miron: Ultima problemă: în legătură cu cooperaţia. În trimestrul II salariile 

tuturor salariaţilor din industrie reprezintă 20 miliarde, iar sectorul cooperaţie şi comerţ 7 
miliarde. Din acestea, 1 miliard 600 milioane comerţul de stat şi restul cooperaţia Din 
acestea 2,5 miliarde cooperaţia meşteşugărească şi 2,5 miliarde cooperaţia de consum. Nu 
trebuie mers la salarii fixe pentru achizitori, ci cu bucata Avem cazuri când un achizitor a 
primit 20.000 lei pe lună şi a achiziţionat 3 găini. O găină costă 7000 lei. Acesta este doar 
un caz ... 
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Tov. Luca: De aceea produsele costă mai mult şi întreprinderile lucrează cu 
pierdere. Sistemul de organizare e greşit. V om veni cu restrângerea numărului unităţilor şi 
cu o reorganizare serioasă a cooperaţiei. Trebuie să fie gata săptămâna viitoare. 

Tov. Voitec: Noi am primit întreprinderi falimentare, ca ,,Aprozar", ,,Aprolacta'', 
„Comcar''. Dacă am primit de exemplu stâne, trebuie să avem ciobani, trebuie să avem 
oameni care să îngrijească câinii (sic!) - şi deci e nevoie de mulţi salariaţi. Înainte erau 
particulari. 

Tov. Luca: Nu trebuie confundat elementul productiv cu cel fimcţionăresc. 
Tov. Voitec: Şi trebuie ţinut seama că noi lucrăm cu particulari, nu avem o bază 

socialistă. 

Tov. Miron: Voi trebuie să organizaţi colective de ţărani mllllcitori. Ţăranii vin şi 
cumpără de la cooperative mărfuri industriale de 82 miliarde şi dau mărfuri agricole de 14 
miliarde ... 

Tov. Voitec: Între acestea sunt 24 miliarde <pentru> ţuică. Ar fi mai bine că 
convocaţi o şedinţă să lămurim chestiunile. 

Tov. Luca: Dar cum făcea particularul treabă? 
Tov. Voitec: Lucra ei cu nevasta şi copilul. Acum trebuie să am salariaţi. 
Tov. Gheorghiu: O să controlăm de ce se strică cantităţi (sic!) de lapte. Nu-i bine 

organizată colectarea. 
Tov. Voitec. Nu s-au dat încă carnetele. 
Tov. Luca: S-au dat. 
Tov. Miron: Noi am spus că pe trimestrul I vom distribui atâtea alimente pe cartele. 

Acum cetăţeanul are dreptul să ne întrebe: singwi v-aţi luat această obligaţie, de ce n-aţi 
respectat-o? De exemplu, la Brăila nu s-a distribuit de 2 luni. 

Tov. Luca: S-au luat vite de la fenne în decembrie şi în ianuarie nu mai sunt. Nu s-a 
tăcut nici came congelată. 

Tov. Chivu Stoica: Sllllt de acord cu cele propuse de tovarăşul Luca În chestillllea 
cu cumularzii, consider că e nejust ca llll inginer care lucrează în minister, în acelaşi timp să 
predea ore la facultate şi în minister să stea o oră. Sllllt de acord să fie profesor, dar în alte 
condiţii. Altfel e llll jaf al statului, şi nevestele lor sfidează cu luxul. 

Tov. Luca: E obligat să facă 8 ore. Dacă lucrează suplimentar primeşte pentru orele 
lucrate. Vom plllle llll serios control financiar şi de stat şi control al ministerelor. 

Tov. Chivu: Apoi cer să se ia măsuri în legătură cu productivitatea şi salariul mediu. 
Cu cât avansăm, tehnicitatea la oameni scade. Băgăm maşini mai puternice, avem rebuturi 
mai mari. Oamenii cei mai buni sunt scoşi, dar nu după Wl plan. Partidul îşi ia cadre de la 
sursă, dar să facă asta pe baza WlUÎ plan, ca între timp uzina să-şi califice oameni. De 
exemplu, în trimestrul m, 2700 muncitori au fost scoşi din uzine pentru şcoli etc., fără să li 
se spună dinainte nimic. Aceasta are efect foarte prost asupra productivităţii şi distrugerea 
maşinilor. Ţii oameni 6 luni la calificare, după asta le dai maşini scumpe şi ei le strică. Rog 
să se ia măsuri ca partidul, sindicatele, U.T.M.-ul, să scoată planificat. 

Consider că procentul propus de tovarăşul Luca pentru reducere e mic. Am controlat 
la noi în minister şi în întreprinderi şi cred că se poate face o reducere medie de 15%. Sllllt 
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desigur ministere Wlde nu se poate aplica în aceeaşi proporţie. Cred că putem merge pe 
varianta a 2-a 

Tov. Luca: Eu propllll să primim varianta a 2-a cu sarcina mai departe de a adânci. 
Să nu luăm deodată prea mult, căci şi repartizarea celor scoşi e grea. 

Tov. Chivu: Reduceri importante se pot face la combustibii la transporturi şi la 
întreţinere. Se fac cheltuieli necontrolate. 

Tov. Luca: E propus în proiect să se plătească pentru întreţinerea copiilor în cămine. 
Tov. Miron: O salariată din minister care are 6000 lei pe lună, dacă are lDl copil la 

creşă are de fapt IO.OOO lei. 
Tov. Chivu: Până şi îngrijitorii parcurilor Sllllt plătiţi din bugetul statului. 
În ce priveşte reducerea preţului de cost, noi de aceasta încă nu ne-am preocupat 

Am avut planificat să dăm wi beneficiu de 2800 miliarde la o uzină, şi am dat 8 miliarde. 
Uzina nici nu ştie de wide. Încă nu suntem organizaţi, n-avem nici aparat, avem numai 
oameni vechi. Sunt şi ceva tineri, dar tot educaţi după vechiul principiu. Dacă ne-am 
îndrepta atenţia spre producţie, s-ar putea face economii şi s-ar putea ajuta aparatul să ştie 
Wlde să acţioneze pentru a avea aceste economii. 

Tov. Luca: Aici va da ajutor Direcţia Financiară de la Ministerul Finanţelor, pe care 
o regrupăm pe ramuri de producţie. 

Tov. Chivu: Mai propwi ca la condiţiile de plată ale salariului, să se pună condiţia să 
nu se plătească salariul până ce nu e expediată marfa În timp de 3-4 zile, marfa să plece din 
uzină. Acum nici uzina, nici beneficiarul nu se prea interesează. Eu am dat dispoziţia 
aceasta şi în 3 săptămâni au plecat mărfuri de 11 miliarde. A vern, de exemplu, greble, 
cazmale pentru cooperaţie care stau. 

Tov. Voitec: Industria fabrică la sfarşitul trimestrului. 
Tov. Luca: E chestie de preţuri. S-a propus să se mărească preţurile, căci Sllllt 

extrem de ieftine. 40 lei o greblă din metal forjat 
Tov. Chivu: Ăsta e preţul de vâm:are. La noi e 26 lei. 
Tov. Luca: Este aici o chestilllle principială dacă putem face ridicări de preţuri. 

Aceasta nu micşorează preţul produselor agricole. 
Tov. Chivu: Nu-i o producţie de consum. Va mări venitul statului. 
Tov. Luca: Când s-a fixat preţul acesta s-a făcut politică ţăranistă, de a lovi în stat 

Politică poporanistă . . . A întărit deschiderea foarfecelui. Propllll ca acest lucru să fie 
discutat. 

Tov. Gheorghiu: Noi la sate ajutăm la acumularea capitalistă. 
Tov. Chivu: Tovarăşul Luca a spus că mai va face reduceri de 5 miliarde, pe care 

încă nu le-a comunicat. Eu mă cam tem de acestea 
Tov. Luca: La rechizite, materiale, suportă reducerea. 
Tov. Vasile Vaida: Eu swit de acord cu a doua variantă. Propwi dacă e posibil, ca 

reforma de salarizare să se facă odată cu reducerea fondului de salari~ aceasta va aduce o 
mobilizare mare. 

Tov. Luca: Nu-i posibil. 
Tov. Vaida: Acum sunt mari diferenţe între departamente, la aceeaşi mllllcă. Apoi, 

la reducerile care se vor face în buget, să ne chemaţi şi pe noi. 
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Tov. Luca: Eu cer aici hotărârea principială Înainte de a trece la măsuri voi întreba 
pe toţi. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Adunarea primeşte linia generală a Bugetului, aşa cum a fost 
prezentată de tovarăşul Luca. 

(De acord) 
Eu sunt de acord cu proiectul bugetului şi cu fondul de salarii, sunt de acord că 

trebuie aplicate în practică propunerile făcute aici în legătură cu economiile. Dar realizarea 
acestor măsuri va întâmpina o serioasă rezistenţă. Aceasta se simte încă de pe aici. La 
Consiliul de Miniştri probabil o să mai existe asemenea tendinţe, dar cea mai puternică va fi 
din partea aparatului. Din experienţă - pentru că am mai îacut asemenea operaţiuni - ştim 
că întotdeauna aparatul, care formează un fel de familie înăuntrul căreia se găsesc tot felul 
de certuri, dar în momentul când se pune chestiunea atingerii intereselor acestei familii, toţi 
se împacă şi fac toate sforţările pentru a slăbi măsurile. Deci trebuie lămuriţi bine miniştrii. 
Măsurile care se propun să fie bine lămurite înainte de a se trece la aplicarea lor. Înainte de 
a se trece la această operaţie, să se ia toate măsurile corespunz.ătoare. De vreme ce s-a căzut 
de acord să se facă o reducere de 12% în medie, pe ba.za studierii concrete, de aplicat 
hotărât această reducere. 

Sunt, de asemenea, de acord că va trebui pregătit un material documentar şi un 
studiu în conformitate cu aceste propuneri concrete, cu privire la sistemul de salarizare. Aici 
vom găsi anomalii din cauza cărora statul cheltuieşte, face risipă şi nici lucrurile nu merg 
cum trebuie. Vor trebui stabilite principiile după care să se lucreze. În primul rând e vorba 
de plata salariului pentru munca concretă depusă Apoi, întrucât sarcinile :financiare sunt 
mari, trebuie dată bătălia mare pentru realizarea bugetului jos. Tovarăşul Chivu se 
preocupă., dar sunt mulţi miniştri care nu se preocupă de buna organiz.are, de urmărirea 
punerii în practică a sarcinilor de plan, mai ales în privinţa economiilor, scăderea preţului de 
cost, descoperirea rezervelor. Aceasta nu constituie - după părerea mea - o preocupare 
permanentă., nu a fost luată în serios sau în anumite privinţe oamenii nu pricep. Nu mai 
vorbesc de faptul că duşmanul n-are interes să ne ajute. Risipe ca acelea despre care am luat 
cunoştinţă nu de mult, cu cele peste 200 milioane numai la agricultură., nu sunt numai 
acolo,cipestetot 

Noi vom putea realiza acest buget şi face şi excedent, cu condiţia să mobilizăm 
partidul, să fie clar organizaţiilor de partid, membrilor de partid puşi la locuri de răspundere, 
că este o sarcină de partid şi de stat, de la care ei nu se pot sustrage, pe care nu o pot neglija 
şi cu atât mai mult nu o pot călca în picioare. Dar, pentru ca partidul să poată acţiona cu 
succes, ei trebuie să cunoască sarcinile lor. Deci e nevoie de muncă de pregătire a 
organizaţiilor de partid şi de masă, pe linia ministerelor, de pregătirea aparatului, nu numai 
sus, dar şi jos şi nu în forme generale, ci concret, privind fiecare inel al departamentului 
respectiv. Şi apoi e nevoie de control. În privinţa controlului, trebuie luaţi de gât toţi acei ce 
nu-şi fac datoria Control trebuie să facă fiecare ministru, începând cu compartimentele lui 
principale. Aci joacă mare rol sistemul de organizare. Dacă funcţiile nu sunt precizate clar, 
dacă răspunderile nu sunt precizate clar şi răspund toţi şi nimeni, nici un control nu poate 
ieşi fructuos. Deci control, pentru că răspund miniştrii, şi pe toată linia până jos, cei care au 
munci de răspundere. Şi apoi controlul cu leul să nu fie numai o lozincă., ci ceva efectiv. 
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Consider că şi în ce priveşte controlul cu leul avem foarte mari rezerve. Trebuie luată Banca 
de Stat şi dată cu capul de pereţi, adică daţi cu capul de pereţi cei care au funcţii de control, 
să nu dea nici un leu decât pentru destinaţia dată de stat. 

Tov. Luca: Până acum acopeream pierderile. Pe viitor nu mai acoperim, ci să 
plătească din propriile rezerve ale întreprinderii. 

Tov. Gheorghiu-Dej: În privinţa controlului, ce se poate spune azi? Că sunt două 
feluri de oameni: unii care vorbesc şi pun suflet şi luptă pentru a face acest control, şi foarte 
mulţi care fug de control, cărora nu le place controlul. Şi acolo unde nu place controlul, fără 
îndoială că dacă nu-i duşmanul direct, este influenţa lui. E un lucru străin partidului nostru 
şi trebuie combătut cu toată severitatea. Cred că lucrurile acestea vor trebui discutate. 

Tov. Luca: Înainte de a pune problema la Consiliul de Miniştri, propun să stăm de 
vorbă cu fiecare ministru, şi după aceea s-o punem la Consiliu şi să hotărâm convocarea 
Parlamentului. Propun să facem aceasta săptămâna asta. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Noi am luat o hotărâre de reorganizare interioară a activităţii 
Consiliului de Miniştri. Munca încă nu s-a împărţit. Dar aceasta nu ne poate împiedica să 
aplicăm în practică forma de organizare pe care am hotărât-o. Aş propune ca aşa cum sunt 
proiectate birourile, ~ ramuri, cu ministere, să luăm birou după birou şi să discutăm 
problema aceasta, pentru că în tot plenul Consiliului de Miniştri va fi foarte greu şi nu 
putem lucra în adâncime. 

În felul acesta însă, discutându-se problema, aceasta va duce la o mobilizare a 
miniştrilor, a aparatului şi va ieşi o treabă bllllă. După aceea vom face o şedinţă a plenului 
Consiliului de Miniştri. Câteva zile ajung. 

Propun ca plenul Consiliului de Miniştri să fie la 2 aprilie şi Parlamentul să fie 
convocat la 3 aprilie. 

O altă propunere: pentru ca deputaţii la Marea Adunare Naţională să nu vină numai 
îmbrăcaţi în costume specifice şi să nu fie o şedinţă formală, cu discursuri pregătite 
dinainte, e bine ca şi deputaţii grupaţi pe regiuni-poate câte 2-3 din fiecare regiune- să se 
documenteze din timp. Cu aceşti deputaţi să se lucreze înainte de a se supune materialul în 
faţa Marii Adunări Naţionale. Oamenii să se familiarizeze cu problemele, să gândească 
cam ce o să fie aceasta pentru regiunea respectivă, ce le va reveni lor din sarcinile acestui 
buget. Ei sunt aceia care vor trebui apoi să mobilizeze toată ţara, toată populaţia, fiindcă 
swit sarcini foarte serioase, foarte grele. Să înţeleagă bugetul, să vadă ce priveşte regillllea 
lui, ce rezerve sunt acolo. Nu-i exclus că vom avea o serie de propuneri bune din partea lor. 
Noi nu ne-am preocupat de ei. Ultima şedinţă a Marii Adunări Naţionale a luat un curs 
foarte plăcut, foarte instructiv. Acolo vor trebui ferchezuite ministere, conducători de 
instituţii, de întreprinderi, în mod deschis, public, serios. Să nu ne fie teamă de a vorbi de 
greşeli. De ce să spunem mereu „duşmanul de clasă ... " Prin aceasta recunoaştem că 
duşmanul are rezultate în munca lui şi nu vedem lipsurile noastre sau le justificăm, le 
trecem cu vederea. De ce să nu discutăm lipsurile unei întreprinderi? În felul acesta vom 
exercita o presiune politică asupra celor care au lipsuri în munca lor. Să fie câte 2-3 deputaţi 
din fiecare regiwie, cei mai buni gospodari. Aceşti deputaţi, la rândul lor, să discute cu 
ceilalţi. Tovarăşul Luca să însărcineze pe cineva de la minister să prezinte acest proiect de 
buget şi fondul de salarii. 
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Mai este şi o altă chestil.me: 1D1 docwnent aşa de important, membrii Comitetului 
Central trebuie să-l cunoască. Ei SW1t însă pur şi simplu izolaţi, şi asta nu e bine. Ei află 
lucnnile la fel ca membri de rând şi asta nu e just Trebuie văzut ce-i de făcut În Uni1D1ea 
Sovietică, membrilor C.C., dacă nu pot lua parte la discutarea unor asemenea probleme, li 
se trimite personal materialul, în plic, şi au posibilitatea să-şi spună părerea. Aşa însă, 
oricând wiul poate să se ridice şi să spună că el nu a fost consultat, habar nu are. 

Tov. Ana: Trebuie planificată m1D1ca aşa ca să avem timp. 
Tov. Gheorghiu: Nu mai vorbesc de C.G.M., care trebuie să strângă Comitetul 

Executiv, să discute. Concret, jos, prin organizaţii, prin preşedinţii de sindicate, ei trebuie să 
ducă munca, să ştie fiecare ce are de făcut Nu prin circulări şi hotărâri, ci muncă vie, ce am 
fficut în legătură cu productivitatea muncii, cu disciplina, cu calificarea ... 

Ceea ce a ridicat aici tovarăşul Chiw va trebui să formeze obiectul unor discuţii în 
cadrul Secretariatului. 

~ 

DA.N.LC.JondC.C. aJ.P.C.R-Cance/arie, dosar 16/1951.f 3-16. 

40. 1951, aprilie 19. Stenograma şedinţei Secretariatului C.C al P.MR cu privire 
la: transformarea Uniunii Populare Maghiare în Comitetul Democrat Maghiar; 
autodizolvarea Federaţiei Generale a Meseriaşilor şi a Uniunii Sindicate/or Independente 
din Comerţ (US.IC), alcătuirea unei comisii pentru redactarea Codului Penal ş.a 

Şedinţa Secretariatului c.c. 
din 19 aprilie 1951 

Au fost prezenţi tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Teohari Georgescu, 
Lothar Rldlceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. A fost invitat la şedinţă 
tovarăşul Miron Constantinescu. 

Tov. Gheorghiu: Se propwie următoarea ordine de zi: 
l) Transformarea U.P.M. în Comitet Democrat Maghiar. 
2) Reducerea activului salariat al organizaţiilor de masă. 
3) Autodizolvarea Federaţiei Generale a Meseriaşilor şi a U.S.I.C.-ului. 
4) Aprobarea Planului de activitate a C.C. pe lunile aprilie-iunie 1951. 
5) Aprobarea proporţiei delegaţilor la conferinţele regionale de partid. 
6) Diverse. 
Tov. Miron: Cu ocazia alegerilor au fost aleşi l 0.353 deputaţi de naţionalitate 

maghiara. din care 8.092 la Sfilturile Populare din comwie şi 2.341 la oraşe, raioane şi 
regiWli. În mma acestor alegeri şi prezenţei deputaţilor maghiari în aproape toate Sfaturile 
Populare din ţară, au avut loc două şedinţe cu tovarăşii de la U.P.M. în care am examinat 
noua situaţie de după alegeri şi am pus problema transformării U.P .M. în Comitet 
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Democrat Maghiar. Ei au ana.liz.at în şedinţa Biroului Executiv din 12 martie această 
problemă, fiind prez.enţi toţi membrii Biroului Executiv. Ca concluzie asupra discuţiilor, ei 
au făcut acest proces verbal. (Citeşte procesul-verbal) 

Ei au întocmit W1 plan că ar putea până la sfarşitul lui iulie să facă prelucrarea 
aceasta - după ce va fi prelucrat şi de partid - şi aplicarea în practică. Această nouă formă 
duce la desfiinţarea organiz.aţiilor de bază din coml.llle, ar rămâne numai la câteva raioane. 
Ei spWl să rămână la 18 raioane, însă noi considerăm că ar putea fi mai puţine. Apoi 
co~nitete regionale ei spW1 11, noi credem că ar ajl.lllge 7 şi W1 comitet central la Bucureşti. 
Noi considerăm că în Bacău nu e necesar, pentru că ciangăii nu sunt propriu-zis maghiari. 
De asemenea, la Sibiu populaţia maghiară e mai puţin nwneroasă, Hl.llledoara, Rodna 

Tov. Ana: Ce treabă să facă comitetele? 
Tov. Miron: Ne-am gândit dacă ar fi potrivit să mergem la completa desfiinţare, să 

nu se mai creeze nimic în loc, însă părerea mea a fost că n-ar fi potrivit să facem aceasta în 
momentul de faţă nici din pl.lllct de vedere intern, nici internaţional. În prima perioadă ar fi 
sarcina lor de a lega de Sfatwile Populare fostul activ al U.P.M. şi a-l activiza. Şi apoi va 
avea şi W1 rol cu ajutorarea muncii culturale a populaţiei maghiare în legătură cu 
publicaţiile, ziare, întărirea muncii culturale progresiste. 

Tov. Moghioroş: Întărirea muncii comisiilor culturale ale Sfaturilor, şcolilor 
elementare. Cântecele, tradiţiile progresiste bl.llle ale populaţiei nu sunt populamate, 
întărirea lor este neglijată. 

Tov. Miron: Comitetul de Artă se ocupă de problemele culturale. 
Tov. Ana: Să se ocupe şi Ministerul Naţionalităţilor. 
Tov. Moghioroş: Lor le este frică să ridice această chestil.llle. 
Tov. Miron: Totalul activului politic al U.P.M. este de 438 tovarăşi, iar 

tehnico-administrativ 197, total 635 salariaţi. Acwn se propl.lll 130 activişti politici, 93 
tehnico-administrativ, total 223. Avem 2 regiuni cu majoritate absolută maghiari: Stalin şi 
Mureş. În alte părţi sunt coml.llle, raioane compacte ( citeşte procentajul populaţiei maghiare 
din raioane). 

Tov. Ana: Asta este părerea tovarăşilor de aici, dar oamenii de jos ce spl.lll? 
Tov. Miron: N-au mers jos, pentru că n-au avut nici directivă şi ar fi dat loc la 

zvonuri, agitaţii. 
Tov. Ana: Iniţiativa n-a venit de jos? 
Tov. Miron: Nu. PropW1erea concretă a venit după ce a venit de la noi sugestia 

M-am interesat dacă în Birou au fost deosebiri de vederi. Intr-o singură chestiune a fost: în 
legătură cu Frontul Plugarilor, 5 din cei 6 membri ai Biroului Executiv au pus chestil.lllea ca 
U.P.M. să se desfiinţeze atunci când se va desfiinţa şi Frontul Plugarilor. Singur Otrok, un 
tovarăş tânăr, a spus că această chestil.llle n-are nici o legătură cu Frontul Plugarilor şi că nu 
semnează procesul-verbal dacă se pune chestiW1ea cu Frontul Plugarilor. 

Trebuie să spun că Otrok a procedat aşa din proprie iniţiativă, nimeni nu i-a spus 
nimic. Apoi ei au refăcut procesul-verbal fără Frontul Plugarilor. 

Tov. Moghioroş: Noi am trimis o echipă de tovarăşi la Stalin, care a lucrat 14 zile 
acolo. Unul din motivele trimiterii lor a fost şi de a vedea care este poziţia organizaţiilor de 
partid în problema naţională, care este atmosfera politică, dacă problema naţională 

531 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



constituie o preocupare. Aceasta a fost determinată de manifestări cu caracter şovin şi de o 
parte şi de alta. Ei au constatat că, din cauză că n-a constituit o preocupare, organizaţiile de 
partid consideră că s-a rezolvat problema, au fost alegeri la Sfaturi, este egalitate şi la noi nu 
mai există problemă naţională. Realitatea a dovedit că există foarte serios şi duşmanul 
foloseşte greşelile şi lipsurile noastre şi pe acest tărâm. Pe linie maghiară s-au constatat 
într-o serie de organizaţii de bază unde s-au ridicat unele chestiuni cu caracter autonomist. 
Nu s-a cristalizat chestiunea, dar era clar că tindea către aceasta. 

Tov. Miron: În timpul raionării au vrut să fie o singură regiune mare, care să 
cuprindă populaţia maghiară. 

Tov. Moghioroş: Tineretul este în mare măsură sub influenţa bisericii. Aceasta 
organizează cercuri, coruri bisericeşti, şah. La baluri se cântă cântece horthiste. 

Eu cred că, analizând în acelaşi timp şi activitatea Sfaturilor Populare, trebuie să 
spunem că suntem încă departe de ceea ce dorim să fie. Nici n-am reuşit să antrenăm 
deputaţii la munca Sfaturilor Populare, cu atât mai puţin activul U.P.M. Eu cred că nu este 
momentul potrivit pentru transformare. Cred însă că se poate şi trebuie f"acută. 

Actuala conducere nu este aleasă, ci nwnită în majoritate. Are un număr destul de 
mare de salariaţi care nu fac nimic. Cred că putem reduce la minimum, fără să facem 
Conferinţă, ci adunări generale, desemnaţi tovarăşi, alegeri şi sarcini. Pe de o parte, 
atragerea comitetelor Sfaturilor Populare şi sarcini concrete de la centru, raioane şi comtme, 
de încadrare în muncă a acestor oameni şi când am asigurat încadrarea lor, atunci putem 
considera că U.P.M. şi-a trăit traiul şi-l putem transforma. 

Aşa cum lucrează U.P.M. este o piedică, pentru că acum este organizaţie pe bază 
naţională. Acolo se întreţine - dacă nu şovinism - dar o politică de culoare de democraţie 
burgheză, pentru că sunt elemente străine de noi şi caută să împingă U.P.M. pe linie 
naţionalistă. De aceea, trebuie să ne gândim la încadrarea activului sătesc care în mod firesc 
trage după sine pe ceilalţi. 

Tov. Ana: Eu sunt de acord cu tovarăşul Moghioroş. 
Aş fi vrut să adaug că noi nu suntem pentru menţinerea unei organizaţii care nu-şi 

mai are rostul şi o serie de organizaţii pe care le avem azi - fără îndoială - pot să-şi 
găsească loc în munca pe care trebuie s-o facă Sfaturile. Între acestea ar fi şi U.P.M. 

Sunt de acord cu tovarăşul Moghioroş că în nici un caz azi Sfaturile Populare nu 
corespund ţelului şi asta trebuie s-o discutăm, să vedem ce facem în privinţa aceasta. 

Eu stmt şi pentru încă tm motiv împotriva înfiinţării noului comitet. Cred că 
U.P.M.-ului nu i-a sosit timpul să nu mai existe. Sunt împotriva trecerii de la U.P.M. la 
Comitet Democrat Maghiar, pentru că, chiar dacă nu-şi justifică existenţa sută la sută, totuşi 
U.P.M. creat altădată este o organizaţie a cetăţenilor unguri la noi. Altceva este comitetul. 
Acesta nu mai este o organizaţie cetăţenească, este un fel de reprezentanţă a ungurilor, nu 
pe lângă, ci asupra lor, care se ocupă cu chestiuni de care trebuie să se ocupe guvernul, ca în 
şcoli să se predea nu şablon, chestiunea cântecelor, a artei, pe care acest comitet l-ar înlocui 
şi ar fi şi un fel de guvern mic unguresc. 

Cred că n-am obţine nimic pozitiv deocamdată prin formarea acestui comitet, decât 
că s-ar putea naşte tocmai la elementele acestea chiabureşti şi negustoreşti, mijlocaşi întăriţi, 
o nemulţwnire pe care foarte bine ar folosi-o duşmanii, iar noi cred că foarte puţin am 
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obţine în schimbare. Dacă noi nu organiz.ăm cum trebuie munca la Sfaturi, munca politică 
şi culturală, apoi nu vom împiedica pe popă să strângă tineretul şi femeile, ci le dăm chiar 
apă la moară. Noi încă n-am ştiut să-i atragem în muncă. Prin comitete nu vom obţine acest 
lucru. Părerea mea este să lăsăm U.P.M. cu un personal plătit cât mai mic. Cu cât va fi mai 
mare aparatul, chiar când vom vrea să schimbăm, va fi mai greu. Trebuie aleşi oamenii şi 
puşi da> sarcinile pentru ca să lucreze cum trebuie. Să împingă oamenii la muncă la Sfat, 
comisii culturale etc. 

Eu cred să nu micşorăm decât în acest sens, să facem alegeri, să micşorăm salariaţii 
şi să lucreze în direcţia Sfaturilor. 

Tov. Miron: U.P.M. are organizaţii în fiecare comtmă şi în fiecare sat Dacă 
tovarăşa Ana consideră că aceste organizaţii trebuie să-şi continue activitatea ca organiz.aţii, 
sau trebuie să rămână formal şi activitatea să se desfăşoare în Sfaturi? 

Tov. Ana: Să fie voluntar, dar să nu fie salariaţi. Să fie la Sfaturi, U.T.M. 
Tov. Teohari: Eu sunt de acord cu propunerea tovarăşului Moghioroş şi a tovarăşei 

Ana. Eu cred că ar fi fo~ bine ca Secretariatul să fie în posesia unui raport care să 
cuprindă problemele care sunt foarte importante, legate de activitatea U.P.M. şi mai cu 
seamă activitatea partidului în aceste regiuni. Există în anumite perioade manifestări diferite 
care pot lua caracter de masă. Eu cred că ar fi bine ca tovarăşul Miron să primească sarcina 
să dea răspuns negativ la propunerea făcută de către Biroul Executiv al U.P.M. 

Tov. Miron: Eu nu le-am făcut sugestia fără să mă consult cu tovarăşii din 
conducerea partidului. Eu am discutat cu tovarăşul Luca, el a fost de acord. 

Tov. Teohari: În al doilea rând: să nu facem alegeri. 
În al treilea rând: să nu punem în faţa conducerii că va trebui să muncească la 

atragerea activului la Sfaturi fără perspectivă. Şi sarcini pentru organizaţiile de partid, care 
ele conduc şi îndrumă Sfaturile, ca Sfaturile să ducă munca în aceste regiuni în aşa fel ca 
populaţia maghiară să ia parte la munca comisiilor cetăţeneşti, care să cuprindă masele largi 
şi, de asemenea, sarcini pentru U.T.M. 

Tov. Chişinevschi: Mi se pare că chiar dacă propunerea asupra transformării în 
comitet ar fi justă, totuşi nu este suficient studiată. Cred că trebuie studiată în ansamblu 
munca în masele populaţiei maghiare, dar şi în rândul tuturor naţionalităţilor conlocuitoare, 
care au ~numite formaţiuni politico-culturale. Noi la celelalte naţionalităţi avem comitete, 
n-avem însă numai comitete: avem şi un fel de cluburi cultw"a.le. 

De aceea, eu cred că ar trebui un document de ansamblu de analiză a muncii în 
rândul populaţiilor conlocuitoare din ţară. În centru trebuie pusă problema maghiară ca cea 
mai numeroasă şi în haz.a acestei analize să se poată lua o hotărâre în ansamblu. 

Desigur că munca în cadrul acestei populaţii, activitatea în Sfaturile Populare este 
cea mai bună, însă fazele de desfiinţare, când, cum, asta este poate chestie de durată şi de 
mare varietate. Şi mie mi se pare că o transformare a U.P.M. în comitet n-are nici o reală 
rez.olvare a acestei probleme. 

De aceea un timp oarecare să rămână această formă politică, însă eu cred că am face 
greşeală dacă am face alegeri şi sunt de aceeaşi părere cu tovarăşul Teohari, pentru că 
alegerea diferitelor organe implicit ar duce la perspectiva de permanentizare a acestei 
formaţiuni politice. 
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Desigur că nu ar fi trebuit să se pWlă sugestia fără hotărârea Secretariatului. Aş 
propune ca Secretariatul să facă un studiu serios asupra ansamblului problemei şi să 
pregătească pentru Biroul Organizatoric sau Secretariat rezolvarea întregii acestei 
probleme. Altfel fondul problemei n-ar fi rezolvat 

Tov. Rădlceanu: Eu sunt de părere că această transfonnare nu se poate face decât 
atunci când s-au creat condiţiunile, când populaţia maghiară să nu creadă o pierdere în 
această transformare. Trebuie treptat-treptat, prin sfat, sport etc. ca ei să nu aibă impresia că 
pierd un lucru preţios, altfel vor izbucni nemulţumiri. 

Tov. Miron: Până acum 2-3 ani pentru aproape toate naţionalităţile erau organizaţii 
naţionale. În acest timp noi am primit directiva ca să mergem pe transformarea acestor 
organizaţii în comitete democrate a naţionalităţilor şi am plecat această directivă la aproape 
toate naţionalităţile care-şi aveau organizaţia Rrunăsese singură această organizaţie U.P.M. 

Tovarăşii de la U.P M. au ridicat prima oară problema acum wi an şi ceva şi numai 
după un articol apărut în ,,Pentru pace trainică" în care, vorbindu-se de organizaţiile de 
masă de la no~ nu s-a pomenit nici de Frontul Plugarilor, nici de femei, U.P.M., ci numai de 
partid, sindicat, tineret şi cooperative. Ei au ridicat atunci problema sub forma de întrebare 
dacă nu cumva asta înseamnă o indicaţie. Articolul era scris de noi. Li s-a spus atunci că nu 
este o directivă şi când va veni o directivă li se va comunica 

Apoi permanent s-a ridicat această chestiwie că organizaţiile U.P.M. sunt folosite de 
chiaburi şi popi în sens naţionalist şi şovinist. 

Singura care are în afară de Sfaturile Populare o organizaţie naţională este populaţia 
maghiară. Nici germanii n-au, nici românii, nici altcineva Această împrejurare este folosită 
de elementele duşmănoase ca să încerce a opwie organizaţiile U.P.M. Sfaturilor Populare, 
ca să interpreteze amunite hotărâri în spirit nejust, antimaghiar etc. 

După alegeri din nou s-a ridicat această problemă. Părerea mea a fost că după 
alegerea Sfaturilor Populare ar fi momentul pentru această transformare. Întrucât în această 
privinţă trebuie hotărârea conducerii partidului, n-am putut s-o dau ca o directivă. Am 
ridicat această problemă într-o discuţie cu dânşii. În acelaşi timp le-am pus problema să nu 
meargă mai departe cu această chestiune, nici măcar în C.C., până ce nu va fi o hotărâre a 
partidului. Ei au fost de acord. 

În problema rezolvării situaţie~ în momentul de faţă cred că lucrul esenţial este 
acelaşi al activiz.ării tovarăşilor maghiari în jwul. şi în cadrul comitetelor Sfaturilor 
Populare. Am considerat că asta ar fi bine să se facă odată cu desfiinţarea Însă consider, în 
urma discuţiei de aici, că se poate face şi fără a desfiinţa, lăsându-le să ducă o viaţă nu 
tocmai intensă de organmire şi activizind oamenii în special în comisiile din jurul 
Sfaturilor Populare. 

În legătură cu aparatul U.P.M. cred că nu ar fi potrivit ca acum să facem alegeri în 
U.P.M., pentru că trebuie să ne concentrăm asupra alegerilor din partid În privinţa 
alegerilor, mai târziu cred că ar fi wi prilej de mare frământare. 

La ei situaţia este mmătoarea: de fapt comitetele alese acum un an jumătate au doar 
jumătate din efectiv, pentru că o parte au fost trecuţi la Sfat, în funcţii obşteşti, de stat, o 
parte au fost înlăturaţi din pwict de vedere politic. 

Eu sunt de acord că aparatul trebuie să fie redus. 
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În ce priveşte mm1ca artistică nu sunt de acord cu tovarăşul Moghioroş. Sunt 
într-adevăr cazuri când se cântă cântece horthiste, însă nu putem considera acest lucru ca un 
fenomen general. În marea majoritate a căminelor culturale programul care se dă este un 
program internaţionalist, este dat pe linie progresistă. Există ,,îndnnnătorul cultural" în 
limba maghiară. Fără îndoială că trebuie subliniată mai mult tradiţia progresistă, desigur au 
fost şi cazuri de devieri sub influenţa unor elemente chiabmeşti sau naţionaliste. Manifestări 
şovine sunt la toate naţionalităţile. Şi la unguri şi la români şi la ceilalţi. 

Consider că lucrul principal este acel al activizării în jurul Sfaturilor Populare şi 
consider că nu este neapărat necesar în vederea acestui scop să desfiinţăm organizaţiile, 
putem să adoptăm această soluţie ca să le lăsăm o perioadă, însă centrul activităţii să se 
mute la Sfaturile Populare. 

Tov. Gheorghiu: Concluzia este clară. N-avem decât să schimbăm procesul-verbal, 
că nu este momentul să trecem la desfiinţarea U.P.M. şi la experienţa unei alte forme de 
organizare denmnite comitet, pentru că nici n-avem un studiu serios - şi asta trebuie făcut -
şi este necesar un raport despre activitatea U.P.M., despre situaţia populaţiei maghiare, 
privită din mai multe puncte de vedere, cu date, exemple, un raport pe linie U.P M. şi pe 
linie de partid 

Este şi timp - cred - ca să cunoască conducerea partidului aşa ceva Sigur acolo se 
vor desprinde şi propuneri concrete. 

De asemenea Sllllt de acord ca tovarăşii care răsplllld pentru problema naţională n-ar 
fi rău să cuprindă şi alte naţionalităţi. În orice caz., în special printre celelalte care este 
situaţia în problema maghiară etc. În centru trebuie fixată populaţia maghiară. 

A lua o hotărâre acum este de nedorit Într-adevăr dacă desfiinţăm organizaţiile 
U.P.M. ar produce o reacţie în populaţia maghiară, care totuşi priveşte U.P.M. ca o tradiţie 
de luptă pentru interesele populaţiei maghiare. Câte încercări au făcut elementele duşmane 
să lovească în U.P.M., apoi au încercat să folosească U.P.M. dinăuntru şi ne-am gândit, 
ţinând seama de schimbare, că nu prea ar fi compatibilă cu împrejurările în care ne găsim. 
Ar fi chiar periculos. Acum îmi dau mai bine seama în felul cum s-a dus discuţia şi poate a 
fost cam pripit că au enunţat problema şi au pus-o în discuţie. Nimeni nu ne poate da 
garanţie că tovarăşii nu vor vorbi mai departe. Să reparăm însă aşa cum s-a propus aici. 

Că U.P.M. a fost şi continuă să fie obiect de interes pentru duşmani este fmă 
îndoială. Dar datoria noastră, a membrilor de partid, a partidului şi a tovarăşilor comunişti 
din conducerea U.P.M. - şi aici va trebui să apăsăm mai tare - că mai mare importanţă are 
în mâna cui se găseşte U.P.M., dacă partidul asigură sau nu linia politică în această 
organizaţie. Deci acolo, ca şi la Frontul Plugarilor, va trebui să fie comunişti, ei să aibă în 
mână aceste organizaţii şi lucrul poate fi realizat Comuniştii trebuie să se considere ca 
elementul conducător. 

Dacă rămâne în forma actuală U.P.M. nu înseamnă nicăieri că neapărat trebuie să 
avem 650 oameni. Este în fimcţie de noi, putem să reducem numărul şi să punem în sarcina 
membrilor de partid ca să considere mllllcă obştească şi să nu copieze partidul în 
problemele administrative. 

Eu sunt de acord cu propllllerea că putem şi trebuie să facem ca populaţia maghiară 
să fie atrasă, nu numai activiştii, dar populaţia maghiară, în rezolvarea problemelor cu 
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caracter obştesc pe linia Sfaturilor. Aici putem merge pe două linii: pe linia U.P.M. ca să 
pună ca sarcină şi pe linia Sfaturilor de a atrage populaţia maghiară, care poate să dea 
rezultate politice extraordinare în ce priveşte căminele culturale, manifestările, în domeniul 
culturii naţionale, nu naţionaliste şovine. Populaţia maghiară este chemată prin aceste 
organe alese să ia parte la rez.olvarea problemelor gospodăreşti, dar asta nu este suficient 
Ce contrapunem popilor şi activităţii organuaţiilor subterane fasciste din Ardeal? Ei acolo 
caută să speculeze tot ce pot folosi. Ce putem contrapune? O dibace şi corespunzătoare 
muncă politică, culturală, să nu fie nevoiţi tinerii maghiari să pună tricolorul românesc la 
coada boului şi cel maghiar la coarnele lui. Trebuie date preocupări culturale. Trebuie să 
spun că în această privinţă s-au obţinut o serie de succese foarte frumoase. Desigur încă 
suferă de multe lipsuri, însă sunt succese destul de bune şi încurajatoare. 

Deci trebuie întărită activitatea U.P.M. şi a partidului în regiunile, raioanele şi 

localităţile cu populaţia maghiară. 
Dacă asta ne uşurează să ne legăm de mase şi masele de regim, S\lllt destule mijloace 

de a atrage masa pe linia folosirii tradiţiilor frumoase de luptă a poporului maghiar, pot fi 
căutate în trecut momentele acestea - şi populaţia română şi cea maghiară au luptat 
împotriva nepăsării şi mai cu seamă pe scară socială. Ascuţişul acestor manifestări să fie 
îndreptat împotriva duşmanului comun. Trebuie puşi oameni, compozitori, scriitori, să 
exprime aceste interese comune, lupta comună împotriva duşmanului comun. Aceasta 
trebuie să constituie o preocupare pentru organizaţiile de partid şi de stat care au însărcinări 
pe această linie. 

Nici eu nu sunt de acord să trecem acum la alegeri. 
Tov. Miron: Alegeri la U.P.M. se fac la 3 ani. Abia peste un an şi jumătate ar trebui 

tăcute. 

Tov. Gheorghiu: Punem chestiunea colaborării organuaţiilor U.P.M. cu Frontul 
Plugarilor. 

Tov. Moghioroş: În unele locuri fac şedinţe comune. 
Tov. Gheorghiu: Asta este foarte bine. 
Tov. Miron: Fiind U.P.M., este normal ca în Frontul Plugarilor să fie numai români. 

Organuaţiile de U.T.M. din Arad au atitudine exclusivistă faţă de germani. 
Tov. Gheorghiu: Deci trebuie văzută şi chestiunea colaborării jos, la bază. Şi unii şi 

alţii trebuie mobilizaţi pentru probleme cu caracter obştesc, diverse probleme de organizare, 
însămânţări etc. Să organizeze în comun serbări etc. 

Cred că, în linii generale, se poate spune şi despre Frontul Plugarilor acelaşi lucru. 
La U.F.D.R este o problemă. Ar fi mai bine să pregătim un document, o analiză, ce 

trebuie Afăcut în această privinţă. U.F.D.R nu mai este U.P.M. 
1n condiţiile noastre, având în vedere mersul nostru înainte - nu este chestia de a 

copia, însă este vorba de experienţa care poate să ne ajute - principiul este că pe lângă 
partid există organuaţiile sindicale şi de tineret. Toate celelalte, acum simţim foarte mult 
greutatea, apasă. Nu este numai chestie financiară, este şi o risipă de cadre nemaipomenită. 

Tov. Ana: Case, cantine, creşe, câte şi mai câte. 
Tov. Gheorghiu: Se întâlnesc instructori pe diferite linii, şi de partid, femei, U.P.M., 

de toate felurile. 
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Trebuie totuşi să analizăm lucrurile din punctul acesta de vedere: dacă pentru 
U.P .M. şi Frontul Plugarilor încă nu se pune problema, însă viitorul lor este clar. Viitorul lor 
nu este de lungă existenţă. Când condiţiile vor permite aceasta, sigur că vor merge la 
desfiinţare. Asta este lege. La fel şi cu U.F.D.R. Eu aş propune să facă un material şi 
propuneri concrete în legătură cu aceasta. Există foarte multe organizaţii: U.P.M., U.F.D.R., 
sindicate, U.T.M., A.R.L.U.S. Trebuie să facem ceva. 

<Îm ce priveşte tineretul, tovarăşul Miron are dreptate că noi nu putem lăsa mai cu 
seamă în Ardeal tineretul pe mâna popilor. U.T.M. va trebui să întocmească un program 
special. Trebuie să fie o armă foarte puternică împotriva manifestărilor şovine. 

Deci în legătură cu propunerea conducerii U.P.M. se schimbă ceva în sensul că se 
micşorează aparatul, se pune în faţa membrilor de partid să facă mai multă muncă politică 
voluntară, nu plătită, în sensul că întărim munca la U.P.M. cum s-a arătat aici şi toate 
celelalte discutate aici constituie sarcini pentru U.P.M. şi regiunile unde există populaţie 
maghiară. 

Tov. Miron: Până la 15 mai am putea să facem materialul. 
Tov. Gheorghiu: Cred că trebuie împărţit în două. Să fie luate directivele date de 

aici, prelucrate cu U.P.M. şi prelucrate pe linia organizaţiei de partid în legătură cu U.P.M., 
întărirea activităţii acolo. Iar studiul să fie făcut, avem în vedere perspectivele, un studiu 
aprofundat. Nu numai pentru U.P.M., ci un studiu care să privească şi celelalte naţionalităţi. 
Poate să fie făcut peste o lună, dar să fie făcut serios. 

Tov. Miron: Aş propune ca tovarăşul Moghioroş şi cu mine să-l facem. 
Tov. Gheorghiu: Aş spune ca tovarăşul Miron să răspundă de chestiunea aceasta, 

iar tovarăşul Moghioroş să ajute în acea măsură în care se pun lucrurile pe linie de partid 
Tov. Ana: Trebuie mers până la fund, sub toate aspectele. 
Tov. Gheorghiu: Manifestările grupate într-un capitol şi intetpretate în raport, după 

aceea se pot pune sarcini în domeniu economic, cultural etc. 
În ce priveşte sarcinile pentru U.P.M. trebuie să întocmeşti un proiect, împreună cu 

tovarăşul Moghioroş să-l vedeţi. După ce l-aţi întocmit să nu ne mai strângem, să vedem 
materialul, facem observaţii. 

Tov. Miron: Conducerea U.P.M. este prea de mult aceeaşi. Sunt mulţi ani de când 
sunt permanent aceeaşi oameni şi elemente noi nu s-au ridicat Ar trebui primenit. 

Tov. Gheorghiu: Să mai coopteze. Să fie scoşi pentru diferite treburi din cei de 
acum şi cooptaţi alţii. Câns o să fie gata proiectul de hotărâre? 

Tov. Miron: În 4 zile. 
Tov. Gheorghiu. Atunci nu mai e nevoie de şedinţă. Vedem materialul şi facem 

observaţii. 

Tov. Gheorghiu: Trecem la punctul 2/ din ordinea de zi: reducerea salariaţilor în 
organizaţiile de masă. 

Tov. Teohari: Aş vrea să ştiu după ce criterii s-au stabilit, de exemplu, la Comitetul 
Democratic Sârb 6 inşi, la Armeni 20, Greci 7, Ruso-Ucrainean 49. 

Tov. Moghioroş: Criteriul este şi volumul activităţii lor. 
Tov. Miron: Comitetul Democrat Sârb nu s-a creat încă. Dificultatea principală este 

selecţionarea cadrelor, pentru că majoritatea propunerilor a căzut la verificare. Comitetul 
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Democrat A.nnean înainte a fost Frontul A.nnean cu sute de membri. Ei au 9 puncte unde 
sunt organizaţi. Trebuie cel puţin tm om în fiecare loc. Nu înseamnă că toţi vor trebui să fie 
salariaţi. La Bucureşti 3, Constanţa 3 şi în fiecare centru 1, în total 13. 

Tov. Ana: Dacă omul este în partid, în sindicat, U.T.M., trebuie să mai fie şi în 
organiz.aţie naţională? 

Tov. Miron: În legătura cu Comitetul Democrat Grec sunt vreo 10.000 grec~ însă 
marea majoritate nu sunt de cetăţenie română, ci de cetăţenie greacă. Există tm curent 
puternic pentru ca să adopte cetăţenia română, însă este foarte greu să obţină. La 
întreprinderile din Brăila şi Galaţi sunt muncitori care lucrează acolo de zeci de ani, sunt 
scoşi din muncă, aruncaţi în stradă, au cerut cetăţenia română de doi ani şi n-au obţinut-o 
pentru că verificarea la „Controlul Străinilor'' merge foarte încet. 

Tov. Gheorghiu: De ce atâta verificare? De ce durează atâta? 
Tov. Teohari: Pentru că toţi au înaintat deodată cererile. 
Tov. Gheorghiu: Dacă îi lăsăm pe toţi paşaportarii aşa, atenţia agenţilor imperialişti 

poate foarte bine să trezească în ei sentimente naţionaliste. Este o anomalie să-i ţinem 
pentru că la organul acela merge încet. Trebuie înlesnit prin Sfaturile Populare acolo unde 
sunt populaţii de cetăţenie străină, ca să-i rezolvăm situaţia De ce să-i dăm afară din 
fabrici? Nu este vorba să dai cetăţenia unor industriaşi, ci unor muncitori. Noi am luat o 
hotărâre în această privinţă. 

Tov. Teohari: Şi hotărârea se aplică întocmai. Nu este suficient să aibă avizul 
Sfatului când cere cetăţenia, ci trebuie să fie căutat la Securitate dacă a fost agent. Din câte 
cunosc, nu este azi o piedică înaintarea de cerere de cetăţenie, desigur defecţiuni pot fi. Mai 
există şi rezistenţa oamenilor care nu vor să primească cetăţenia română. 

Tov. Gheorghiu: Să stea de vorbă Sfatul Popular cu cetăţeni, dar să nu se ceară 
timbre şi taxe. 

Tov. Teohari: Toate cererile de cetăţenie care vin pe linie de partid se rezolvă în 
timpul cel mai scurt. 

Tov. Ana: Comitetul a înaintat lista pentru care garantează. Să vadă această listă cu 
tovarăşul T eohari. 

Tov. Gheorghiu: Aşa. Cei ce nu vor să rămână, ci să se ducă acasă, să se ducă. 
Tov. Miron: La albanezi e aceeaşi situaţie. Toţi cer cetăţenie română. Mulţi nici nu 

mai ştiu albaneza. 
<În> ce priveşte Comitetul Ruso-Ucrainean, este un număr mai mare pentru că este 

raspândit pe un teritoriu destul de puţin accesibil, în Deltă, munţi şi au nevoie de un cadru 
de tovarăşi care să poată merge permanent pe teren şi pentru că trebuie dată o atenţie 
deosebită acestei probleme. Nimeni nu s-a ocupat până acum de ei. 

Comitetul Antifascist German are un activ mai larg având în vedere caracterul lor 
mai larg. 

Tov. Gheorghiu: Cred că e bipe să întărim munca acolo. 
Tov. Miron: Intră şi ziarul în numărul propus. 
În legătură cu scrisoarea publică a gennanilor, aş vrea să ridic o problemă. Când s-a 

ridicat campania de strângere de semnături aţi dat indicaţia ca la gennani să se întomceasă 
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scrisori către muncitorii din aceleaşi bresle din Gennania Occidentală şi să fie publicate. 
Vroiam să cer aprobarea 

Tov. Gheorghiu: Când s-a dus acolo delegaţia culrurală, a fost de la tineretul 
german? Ar fi bine să meargă, este o echipă bună. 

Tov. Miron: Organizaţiile U.T.M., mai ales în Arad, răspund la cererile de înscriere a 
tinerilor gennani că nu se primesc gennani în U.T.M. Tot acolo se întâmplă cazuri de 
expropriere de mobilier pentru diferite sedii etc. şi care nu se mai restituie proprietarilor 
gennani. Asta s-a întâmplat înainte de înfiinţarea Sfaturilor Populare. Acum n-am mai auzit 

<La> Comitetul Democrat Evreiesc cred că numărul activului este mare, se mai poate 
reduce. De fapt, ei au 3 ziare şi aici intră şi redacţia 

Tov. Chişinevschi: Atunci nu este mult. 
Tov. Ana: La U.F.D.R trebuie redus. Să îndrepte munca lor înspre Sfatwi 
Tov. Miron: Nu deodată. 
Tov. Gheorghiu: Până la a doua etapă să aşteptăm studiul. 
Tov. Miron: Şi U.P.M. a redus la 1/3. 
Tov. Gheorghiu: Eu sunt de acord 
Tov. Miron: Şi la A.RL.U.S. şi U.T.M. a fost prevăzută reducerea Tovarăşii de la 

Gospodăria de Partid spun că pun în pericol bugetul nostru, organizaţiile nu pot să 
plătească. Trebuie să reducă şi U.T.M. şi ARL.U.S. 

Tov. Gheorghiu: Mai multe organizaţii să folosească o casă. 
Tov. Gheorghiu: Punctul 3/ Autodizolvarea Federaţiei Generale a Meseriaşilor şi 

U.S.I.C.-ului. Tovarăşul Luca a venit cu această propunere. 
Tov. Miron: Meseriaşii au venit cu propunerea autodizolvării. 
Tov. Gheorghiu: Primim propunerea? Toată lumea e de acord 
Trecem la punctul 4/ Planul de muncă al C.C. 
Tov. Miron: Aş ruga să se introducă în program la sfarşitul lui iunie un raport în 

legătură cu Planul pe 1952. 
Tov. Chişinevschi: La 11 iunie este prevăzută educaţia economică a cadrelor. Ce o 

să fie: un raport, o hotărâre? Cine răspunde pentru aceasta? Propun ca ascultarea raportului 
brigăzii trimisă în Regiunea Stalin să fie la Biroul Organiz.atoric, nu la Secretariat 

Tov. Teohari: Sunt de acord cu propunerea tovarăşului Chişinevschi şi cred să 
scoatem şi pwictul din 21 mai cu Crucea Roşie şi să-l trecem tot acolo. 

Tov. Moghioroş: Sunt de acord. 
Tov. Teohari: Aş ruga ca pmx:tul de la 22 iunie re1aib:r la C.odul Penal s1 fie treaJt la25 mai 
Tov. Gheorghiu: Dacă şi ceilalţi sunt de acord, se aprobă. 
Directivele pentru Planul 1952 să meargă la guvern. 
Tov. Moghiomş: Referitor la educaţia ecmc:mică a cadrelor o s1 fie o expunere şi o hcdrâre. 
Tov. Gheorghiu: Noi ne-am mai preocupat de ridicarea nivelului din punct de 

vedere profesional. Este o problemă foarte serioasă, de aceea trebuie date anumite 
îndrumări, pe ce linie trebuie mers şi ce sarcini trebuie puse, ce propuneri trebuie fficute. 

În privinţa aceasta poate ar fi necesar să ne spunem părerea şi să vedem cine face. 
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Tov. Moghioroş: Tovarăşul Luca s-a înţeles cu tovarăşii Răutu şi Vass, şi Răutu 
lucrează la elaborarea acestui plan. De fapt, acest punct a fost trecut şi în planul trecut, s-a 
aprobat şi noi l-am mutat aici. Sunt de acord să nu prezinte un lucru despre care nu ştie cum. 

Tov. Gheorghiu: În general problema a fost ridicată atunci cu electrificarea, dar mai 
ales atunci când a fost vorba de cadrele de ziarişti. 

Tov. Ana: Cred că o să fie o dare de seamă asupra situaţiei în care se găsesc cadrele 
noastre şi pe baza aceasta propuneri de hotărâre concretă. 

Tov. Moghioroş: Aşa. Propun ca tovarăşii să fie chemaţi şi ascultaţi şi să vedem 
care este planul lor. 

Tov. Gheorghiu: Da. Ce orientare şi cam ce probleme au de pus. 
În ce priveşte Codul Penal. Este pus şi la Plenară. După câte sunt informat, pare că 

există unele diferenţe de păreri în această privinţă. Este o treabă foarte serioasă şi ar merita 
chiar să fie şi pe linie de partid şi pe linie de guvern examinat. Să dăm însărcinare unei 
comisii, sau aşa ceva, din oameni nu numai competenţi în materie, dar <ei> înşişi să vadă din 
punct de vedere politic dacă chestiunea merge. Este un material foarte mare şi bogat Să 
mai studiem şi material din Uniunea Sovietică. 

Tov. Teohari: Noi, cu Justiţia., în momentul de faţă nu putem să criticăm decât 
foarte puţin pe ministrul Justiţiei. El este pus într-o situaţie anormală, este singura instituţie 
care de la raionare a rămas în vânt. De ea e legată crearea Procuraturii. 

Propunerea Codului Penal a fost lucrată de către o comisie de oameni care se pricep, 
aici la partid Am avut o hotărâre pentru pregătirea materialului. Am primit ajutorul şi 

sfaturile permanente timp de aproape 6 luni ale consilierului sovietic în problemele justiţiei. 
Am folosit şi material sovietic. 

Tov. Gheorghiu: Dacă noi am alcătuit pe linie de guvern, o comisie ca să vadă 
devizul de la Canal, atunci cu atât mai mult pentru Codul Penal să facem acest lucru. Să nu 
venim cu el la Plenară direct. 

Tov. Teohari: De aceea este pus la Secretariat şi la Biroul Politic. 
Tov. Gheorghiu: Eu propun aici totuşi să fie un for întocmit, care să ia Codul şi să-l 

verifice încă o dată. Când îl va supune la Plenară să fie un material bine periat. Am să fac şi 
propuneri pentru acest for. Sunt de acord să fie pus la Plenară. La Plenară o să fie şi o 
hotărâre principială şi asupra Codului Penal şi asupra Procuraturii. 

Tov. Moghioroş: Eu sunt de acord. 
Tov. Teohari: Datele să rămână. 
Tov; Gheorghiu: Da. Să urgentăm chestiunea aceasta. 
La punctul 5/ Aprobarea proporţiilor delegaţilor la conferinţele regionale de partid. 
Tov. Moghioroş: N-am vrut să pllllem prea mulţi delegaţi, pentru că atunci nu mai este 

conferinţă, ci meeting. Pentru Bucureşti am propus mai mult, dar am redus. Este adevărat că are 
populaţie mare şi numărul membrilor de partid e mare, însă Sllllt mulţi care vin din cartiere şi 
diferite instituţii administrative. Partea industrială 1ără îndoială că este asigurată. 

Tov. Miron: Poate Bucureştiul este mic faţă de celelalte centre. 
Tov. Moghioroş: Dacă se propune să :fucem după importanţa oraşului şi nu după nwnărul 

membrilor de partid putem face şi aşa Să dăm mai bine medie generală, însă nu trebuie aplicată 
pentru toate localităţile, să ţinem cont de interesele partidului llllde putem micşora şi mări. 
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Tov. Gheorghiu: Să nu facem mecanic. La Cluj trebuie neapărat redus. Trebuie 
tăiat unde sunt mulţi. Nu trebuie făcut meeting. În cazul desfăşurării campaniei trebuie 
văzut de la caz la caz. 

Tov. Ana: În Bucureşti sunt două comitete: şi regional şi orăşenesc. 
Tov. Moghioroş: Delegaţii au două drepturi: să aleagă şi pentru regională şi pentru oraş. 
Tov. Gheorghiu: De ce unii de două ori şi alţii o dată? 
Tov. Moghioroş: Dar noi avem Bucureştiul asimilat <ca> regiune. Acelaşi om nu 

poate să aleagă două organe. 
Tov. Ana: Aş propune să reducă şi Prahova. 
Tov. Gheorghiu: Noi am enunţat aici un principiu cu care suntem de acord, ca să 

reducem numărul delegaţilor. 
Tov. Moghioroş: La conferinţă vrem să aducem oamenii din întreprinderile noastre, 

din sectorul socialist etc. Dacă respingem prea mult, excludem un număr prea mare de 
tovarăşi care au nevoie să ia parte, să înveţe. 

Tov. Teohari: Am putea aplica la Bucureşti 150 şi treptat mai jos. 
Tov. Moghioroş: Eu nu sunt de acord. Să mergem pe principiul 1) după mDnărul 

membrilor de partid şi 2) pe orientare spre regiunile mai importante. 
Tov. Gheorghiu: Înseamnă că pui media sus şi jos. 
Tov. Teohari: Propun cu 1:80 medie. Cluj: 1:100, Prahova 1:90, Stalin 1:75, 

Bucureşti I: 150. 
Tov. Gheorghiu: Aşa este bine. 
Tov. Chişinevschi: Numărul delegaţilor cu vot consultativ într-o serie de regiuni 

este prea mare. Conferinţa va ţine 2 zile. 
Tov. Ana: La Bacău, Prahova şi Cluj se reduce. 
Tov. Moghioroş: Am redus. 
Tov. Miron: La Severin ar trebui ridicat 
Tov. Gheorghiu: S-au primit propunerile. 

T 
D.A.N.lC.,fond C.C. al P.C.R -Cancelarie, dosar 1711951,f 5-19. 

41. 1951, aprilie 24. Stenograma discuţiei care a avut loc cu ocazia primirii de 
către Gheorghe Gheorghiu-Dej şi Ana Pauker a unei delegaţii de ţărani din satul Şoimuş, 
regiunea Cluj, cu privire la unele abuzuri care s-au comis cu prilejul constituirii 
gospodăriilor agricole colective. 

STENOGRAMA 
audienţei unei delegaţii de ţărani din satul Şoimuş, 

Regiunea Cluj, la tovarăşii Gheorghiu-Dej şi Ana Pauker, 
în ziua de 24 aprilie 1951 
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Numele ţăranilor: Nagy Alexandru (are 8 copii), Barta Sari (are 7 copii), Oţel Ana, 
Ciortea Lucreţia (are 3 copii din care unul în annată), Marcu Ion, Ciortea Suz.ana (are 7 
copii), Balasz (are 5 copii, din care unul bolnav de plămâni), Gaspar Clara şi Ciortea 
Paraschiva ( are 7 copii). 

Tov. Gheorghiu-Dej: Ce v-a făcut să veniţi la Bucureşti? 
Ciortea Suzana: Am venit să ne plângem de necazurile ce le avem cu gospodăria 

colectivă în sat la noi. Ne-am plâns şi la Aiud la preşedintele Sfatului, dar nu ni s-a fhcut 
dreptate. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Toţi aţi venit cu aceeaşi chestiune? 
Ciortea Suzana: Da. Cam la sfărşitul lui iulie 1950, într-o duminică, a venit 

tovarăşul Moraru Ion, secretarul de partid de la Aiud şi ne-a chemat pe toţi la adunare. Au 
spus acolo că cine se bagă în colectiv capătă 3 ha de pământ, 50 ari <de> grădină şi poate să 
ţină vacă la lapte, I O oi şi altele. Pe urmă tovarăşul Moraru a spus: ''M-aţi ascultat, dar să 
ştiţi, ori vreţi ori nu, colectiv tot se face! Vă bat cu capul de pereţi şi tot facem colectiv!" 

Noi ne-am gândit că ce o fi colectivul, că nu eram lămuriţi. Ne-am dus acasă şi hmi 
ne-am dus la lucru ca de obicei. Luni seara a venit o maşină şi a ridicat 2 chiaburi, doi ţărani 
săraci şi unul mijlocaş şi i-au dus. 

Tov. Gheorghiu-Dej: De ce le ziceţi chiaburi? 
Ciortea Susana: Aşa le zic tovarăşii. Găinaru are vreo 40 ha şi Peterfi vreo 25-27 

ha. Mijlocaşul a fost Polgar Ion, care are 15 ha şi 2 copii. Ţăranii săraci au fost Nagy 
Gheorghe (frate cu Nagy Alexandru din delegaţie) şi celălalt, Varadi Ion, care n-are 
pământ, numai soţia lui are ½ ha 

Tov. Gheorghiu-Dej: De ce i-au ridicat? 
Ciortea Suzana: Nu ştiu! I-au ridicat hmi noaptea şi marţi au venit acasă. Erau 

bătuţi groaznic şi lui Varadi Ioan îi curgea sângele din cap. 
Este în sat un criminal care a omorât pe fratele lui Nagy Alexandru; îl cheamă Popa 

Eugen, a fost vânzător la cooperativă şi acum e păstor la gospodăria colectivă, ca să ne 
poată lovi mai bine; a fost bogat, e născut în America şi s-a întors cu părinţii în 1921. Acest 
criminal e plecat în sat cu secretarul şi i-a spus bărbatului meu că dacă nu se înscrie până 
seara în colectiv va veni maşina să-l ia şi va păţi la fel ca cel cu capul spart. A venit pe unnă 
bărbatul şi mi-a povestit ce i-a spus. De teamă, ne-am gândit să se ducă la adunare. Noi 
suntem oameni săraci, cotă am dat, pentru pace am semnat, la vot am fost, fiul s-a dus 
cătană. Eu am avut multe necazuri în viaţa mea şi cu mare greutate mi-am cumpărat un 
iugăr şi jumătate de pământ, dar fără să mă întebe ceva mi-au luat pământul. 

În ziua aceea, până la I O seara, toţi bărbaţii, de teamă, s-au înscris în colectiv. 
A trecut câtva timp şi s-a făcut o adunare la sediul gospodăriei şi ne-am dus şi noi 

femeile să ştim ce se întâmplă în ţară şi cum se face colectivul, pentru că la U.F.D.R ne-au 
spus că şi noi avem drepturi. Când ne-am dus la adunare ei ne-au zis: "De dvs. n-avem 
lipsă, mergeţi acasă, cine v-a chemat aici? Şi ne-a scos din cancelarie. A fost apoi o altă 
adunare la şcoală şi iar ne-am dus. M-au întrebat şi pe mine dacă sunt înscrisă şi am spus că 
nu şi atunci iar mi-au zis: "Du-te acasă, că cine v-a chemat?". Noi mai mult nu ne-am dus la 
adunare, că ne-a fost frică că (sic!) ne scoate afară. 
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Au venit de multe ori tovarăşi în sat, la care ne-am plâns şi ei ne-au spus că dacă am 
scris cu mâna noastră nimeni n-are treabă cu noi. 

Astă iarnă a fost o petrecere şi au venit tovarăşi şi de la Comitetul Provizoriu. 
Tovarăşa învăţătoare a citit ca fiecare să-şi care gunoiul, să cwnpere săpm şi să cureţe 
sămânţa. Am curăţat-o şi, când a venit timpul însămânţărilor, ne-am dus să arăm. Dar au 
venit 2 tovarăşi cu 2 miliţieni şi au spus să ieşim afară, că pământul e al lor şi nu al nostru. 
Eu le-am spus că am alergat pentru acest pământ şi de ce nu m-au întrebat când m-au 
înscris. Dar ei mi-au zis să las cwn am însămânţat, că nu mai pot să adun. Eu am 7 copii şi 
mi-a părut rău de seminţele arate. Grâul pus a crescut frwnos, iar restul mde nu m-au lăsat 
să ar a rămas neînsămânţat. Noi nu suntem contra gospodăriei colective, dar nu cu forţa. 
Unul a spus că pe noi puşcăria ne aşteaptă. Într-o noapte au venit la unul din sat, tot atunci 
în iulie, vreo 4-5 miliţieni şi el a crezut că au venit hoţii. A început să strige că-l omoară, iar 
nevastă-sa şi-a pierdut firea şi a căzut jos. I-au spus să se aşeze cu faţa în jos şi l-au bătut. 
Fata lui, care a fost secretară de U.F.D.R., o văduvă, au luat-o cu ei în comună de la ea şi 
când s-au întors i-au spus să se aşeze mul lângă altul la pom, că nu merită 2 gloanţe, ci 
nwnai unul. Fata a spus: "Eu nu merit să mă împuşcaţi din spate, împuşcaţi-mă în faţă!". 
Atunci ei au zis: ,,Duceţi-vă acasă, nu spuneţi la nimeni, că a fost nwnai o g]wnă". 

Vecinul meu a făcut o scrisoare că nu poate veni la adunare pentru că e bolnav. A 
venit maşina într-o noapte şi soţia lui a spus să luăm copii la noi, că ei merg la Sfat. Fetiţele 
au strigat după mama lor şi atunci unul din cei veniţi cu maşina a fugit după ele şi a spus că 
le împuşcă. Ne-am speriat cu toţii. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Asta a fost atunci. Dar astăzi cwn stau lucrurile? 
Nagy AL: Au spus că în 25 luna asta vin să ne ia cu forţa plugul, carul şi vitele. Un 

tovarăş a venit la mine să-i dau carul ca să ducă medicul la copii, că era noroi. Am spus că-l 
dau, nwnai să-l aducă înapoi. El a luat carul şi l-a băgat în şură şi a spus după aceea că nu-l 
mai dă înapoi, că este al gospodăriei colective. 

Oţel Ana: În ziua de 9 a venit de la Rădeşti preşedintele cu un tovarăş îndrwnător de 
la gospodăria colectivă şi 2 oameni din comună şi au spus că au ordin să ridice bivolii. 
Bărbatul meu le-a spus: "Dacă aveţi ordin, nu mă opun, dar slobod nu dau!". Ei au mers în 
grajd, au luat bivolul şi s-au dus. 

Un ţăran: Nu putem munci pământul, că nu ne lasă să însămânţăm. Ne-am dus cu 
sămânţă, dar ei au spus: "Pământul nu e al vostru, ci al nostru". 

Tov. Gheorghiu-Dej: Ce populaţie are satul vostru? 
Un ţăran: Vreo 62 de familii. Tot hotarul a pus pământul la un loc, vreo 22 ha, dar 

jwnătate a rămas nelucrat. Tractorul nu poate să lucreze acolo că e mai mult deal. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Câţi au intrat de bună voie în gospodăria colectivă? 
O ţărancă: Vreo 16 familii. Şi noi mergem, dar să ne lămurească, nu cu forţa. Cu 

bătaie nu mergem. Le-am spus: "Daţi-ne pământul şi când vom fi lămmiţi, intrăm şi noi!". 
Să ne dea măcar pământul nostru, iar al bărbaţilor să-l ţină acolo; dar ei au spus că 

răspunde capul de familie, nu noi femeile. Pământul este însă al nostru şi nici nu este pe 
nwnele bărbaţilor. Am venit să ne plângem la dwnneavoastră să ne învăţaţi ce să facem, că 
acolo şi-au bătut joc de noi. 

Tov. Ana Pauker: Şi cwn vreţi să faceţi? Să vă luaţi pământul şi să-l lucraţi? 
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Ţărăncile: Da. 
Tov. Ana: Dar bărbaţii? 
Ţărăncile: Ei s-au băgat de fiică. Să ne dea pămânru.l nostru, nu al bărbaţilor, că de 

ce ne-au înscris fără să ne întrebe? Dacă nu ne dă pămânru.l înapoi, ne lăsăm bărbaţii şi 
mergem în lume să ne câştigăm pâinea 

Un ţăran: Când a fost tovarăşul Moraru ca să facă gospodăria colectivă, 

îndrumătorii au venit la poartă şi mi-au spus: "Dacă nu te înscrii în colectiv o să fie rău de 
tine şi e păcat, că ai copii şi familie". 

Tov. Gheorghiu-Dej: N-au făcut bine că v-au silit. Gospodăria colectivă nu se face 
cu forţa. 

O ţărancă: Au spus că dacă bărbaţii nu se înscriu, o să-i ducă la Canal şi n-o să mai 
vină înapoi. Eu am citit în foaie ce a spus tovarăşul Stalin, că nu se face cu forţa şi de ce nu 
au tăcut aşa cum spune tovarăşul Stalin? Dar ei mi-au spus: "Ce s-a făcut s-a făcut, a fost o 
greşeală şi n-o putem reface". 

Nagy Al.: Eu sunt pădurar şi la mine vin în fiecare noapte 6-7 inşi pentru că le e 
frică să nu-i ducă. 

O ţărancă: Cei 15 inşi din gospodărie ţin mereu şedinţe şi spun că ce fac ei aşa este, 
pentru <că> ei taie şi spânzură. Vă rugăm să veniţi la faţa locului, să vedeţi ce este acolo. Noi 
am trimis o scrisoare la C.C. şi acum am venit să vedem ce facem că timpul trece şi nu ne 
dă voie să însămânţăm. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Acum ce mai puteţi pune în pământ? 
Ţăranii: Porumb din sămânţa noastră! Dăm la stat cota ce trebuie, iar cât rămâne să 

ne rămână nouă. Să ne lase să luăm roada, că noi am însămânţat. Dacă ne ia pămânru.l 
pentru gospodărie, atunci să ne dea pământ în altă parte. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Partidul nostru nu face gospodării colective cu sila Numai 
acei care s-au convins şi vor să intre de bună voie în gospodăria colectivă, aceia să intre. 
Cine a tăcut gospodărie colectivă cu silă, acela a călcat Hotărârea partidului şi va fi tras la 
răspundere. Acela n-are ce căuta în partid şi o să fie exclus din partid. 

Noi o să cercetăm la faţa locului şi dacă se dovedeşte că cele spuse de 
dumneavoastră sunt adevărate, acei care v-au ameninţat, v-au arestat, v-au bătut, acei care 
au făcut necazuri populaţiei, v-au pus pe drumuri, aceia vor fi daţi în judecată şi vor fi 
pedepsiţi aşa cum cere legea Ei n-au avut voie să facă gospodării colective cu sila şi cu 
ameninţări. Şi dumneavoastră bine aţi făcut că v-aţi adresat Comitetului Central şi 

guvernului. Să spuneţi ţăranilor, cetăţenilor din sat, că guvernul şi partidul nu vor să facă 
gospodării colective prin constrângere. Întoarceţi-vă liniştiţi acasă, vedeţi-vă de treabă, 
lucraţi-vă pământul şi atunci când vă veţi convinge şi veţi vedea că e mai bine în gospodăria 
colectivă, veţi veni singuri să vă înscrieţi. 

Noi considerăm că gospodăria colectivă e mai bună, e o formă mai înaltă de 
gospodărie agricolă decât gospodăria individuală. La început va merge mai greu, ca la orice 
casă nouă. Trebuie să munceşti până îţi întocmeşti bine gospodăria. Greşesc acei care, stând 
de vorbă cu ţăranii, le spun că statul le va da torul. Statul dă ajutor, e drept, dar niciodată nu 
s-a făcut o gospodărie aşteptând să pice totul din cer. Numai munca, hărnicia noastră şi 
buna gospodărire pot să aducă belşugul. În gospodăria colectivă, pământul tot al 

544 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



dumneavoastră va fi, dar muncindu-l în colectiv, cu maşini, cu tractoare, pământul va da 
roade mai îmbelşugate şi va fi mai multă hrană, mai multă pâine, copiii nu se vor mai 
îmbolnăvi din cauza lipsei de alimentaţie. Vor fi mai multe vite, mai multe păsări. Viaţa va 
fi mai bună decât acum, pentru voi, pentru ţăranii muncitori, nu pentru chiaburi. Peste 
5-10-15 ani veţi vedea cum va înflori ţara noastră frumoasă. 

Dar gospodăria colectivă, ca să fie puternică, trebuie făcută cu voia oamenilor, nu 
fără voia lor. Datoria noastră este să vă spunem că e bine să formaţi gospodării colective, iar 
dumneavoastră să vă gândiţi, să vă sfătuiţi şi când veţi fi convinşi că dreptatea este de partea 
noastră, numai atunci să intraţi în gospodăria colectivă. Va veni timpul când singuri vă veţi 
da seama că gospodăria colectivă este mai bună decât gospodăria individuală. Peste un an -
doi, o să spuneţi: ce bine ar fi fost dacă am fi intrat mai devreme în gospodăria colectivă. 

Şi nu numai bărbatul trebuie să fie hotărât şi convins să intre în gospodăria colectivă. 
Datoria bărbatului, dacă el e convins - nu silit şi ameninţat - este să lămurească şi femeia. 
Dacă femeia nu e de acord, bărbatul să aştepte până când şi femeia va fi convinsă. Ce fel de 
gospodărie va fi aceea, în care bărbatul intră şi femeia nu. Bărbatul care intră în gospodăria 
colectivă se va uita mereu înapoi la gospodăria veche şi desigur că astfel nu va putea lucra 
bine. Trebuie ca bărbatul şi femeia să fie amândoi de acord şi convinşi să intre în 
gospodăria colectivă. 

Tov. Ana: N-ar fi rău dacă aţi merge să vizitaţi o gospodărie colectivă unde oamenii 
s-au unit de bună voie, şi să staţi cu ei de vorbă. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dacă vreţi şi sunteţi de acord, noi putem să vă înlesnim să 
vedeţi cum arată o gospodărie colectivă în care oamenii s-au unit de bună voie, ca să 
judecaţi singuri. 

Tov. Ana: Nu trebuie să fie duşmănie între dumneavoastră şi cei din gospodăria 
colectivă. 

Tov. Gheorghiu-Dej: De ce să fie duşmănie? Sunteţi fraţi, ţărani muncitori şi 

trebuie să vă ajutaţi unii pe alţii. Cei care au intrat în gospodăria colectivă bine au făcut că 
au intrat! Despre cei care nu sunt încă convinşi să intre, nu e nici o supărare. Unii se 
conving repede, alţii mai încet. Aceştia n-au decât să lucreze pământul lor, iar mai târziu, 
dacă vor voi, vor intra. Nimeni nu le va spune: "De ce n-aţi intrat mai înainte, acum nu vă 
mai primim!" Când vă veţi convinge, veţi putea intra şi dumneavoastră. 

Anul acesta cotele obligatorii la colectare se aşează mai bine decât anul trecut. Am 
mai învăţat şi noi. Anul trecut au făcut unii oameni greşeli, unii din nepricepere, alţii din rea 
credinţă, căutând dinadins să supere pe ţărani şi să le facă viaţa amară, ca ţăranii să se 
supere pe conducera ţării. Dar datoria voastră este ca toate nedreptăţile să le aduceţi la 
cunoştinţa Sfatului şi dacă Sfatul nu vă face dreptate aveţi dreptul să mergeţi la guvern, să 
arătaţi cazurile concrete, aşa cum este cazul unuia din dumneavoastră care n-a avut cartofi 
şi a trebuit să cumpere cartofi ca să dea la colectare. Toţi cei care calcă legea şi fac 
nedreptăţi ţăranilor vor fi traşi la răspundere. 

Un ţăran: Vitele o să ni le dea înapoi? 
Tov. Gheorghiu-Dej: N-au avut voie să vi le ia! Se vor da înapoi tot ce vi s-a luat 

cu forţa: şi pământul şi vitele. Cu însămânţările trebuie să ne gândim, să facem cum e mai 
bine ca să nu vă certaţi nici cu oamenii din gospodăria colectivă. Cel mai bun lucru ar fi să 
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vi se dea pământul în altă parte, dacă mai e pământ acolo şi să-l semănaţi cu porumb. Cât 
pământ aţi avut, atâta să vă dea înapoi şi să vă daţi mâna cu cei din gospodăria colectivă. 

O ţărancă: La Odverem e aceeaşi situaţie ca la noi. Acolo nici un sfert nu e arat 
pământul. Foarte puţini au putut ara cu tractorul. 

Barta Sari: Un tovarăş de acolo a spus că bine facem dacă ne spânzuram, ca să se 
sperie ceilalţi. Ne e frică să mergem înapoi. Au spus că n-avem voie să dăm copiii la slujbe, 
ci numai în gospodăria colectivă. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Noi o să nimitem pe cineva acolo să vadă care e situaţia şi să 
împace lucrurile cum e mai bine. Nu vă va aresta nimeni, să n-aveţi nici o frică. Să le fie 
frică celor care au făcut toate acestea! N-aveţi nevoie de hârtie la mână. Noi vom da 
dispoziţii acolo să se îndrepte lucnnile. Mergeţi liniştiţi acasă. Noi vrem binele dwnneavoastră. 

T 
DA.N.lC.,fond C.C. al P.C.R -Cancelarie, dosar 19/1951,f. 2-7. 

42. 1951, mai 15. Stenograma discuţiilor purtate de Gheorghe Gheorghiu-Dej şi 
Alexandro Moghioroş cu o delegaţie de ţărani din satul Cistei, raionul Alba, Regiunea 
Hunedoara, privind unele abuzuri comise cu ocazia constituirii gospodăriilor agricole 
colective. 

STENOGRAMA 
audienţei unei delegaţii de ţărani din satul Cistei 
raionul Alba, Regiunea Hunedoara, la tovarăşii 

Gheorghe Gheorghiu-Dej şi Alexandru Moghioroş 
în ziua de 15 mai 1951 

Numele ţăranilor: Cârnaţ Teimotei, Ciortea Mihai şi Aldea Gheorghe. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Ce necazuri v-au adus la Bucureşti? 
Ciortea Mihai: Am venit în nmnele a 28 familii să ne plângem de necazurile ce le 

avem cu gospodăria colectivă din satul nostru. 
Prin august 1950, oamenii din sat au început să fie chemaţi la Comitetul Proviz.oriu 

de către preşedintele Comitetului Proviz.oriu, secretarul Comitetului Proviz.oriu şi secretarul 
organizaţiei de bază, care ne-au spus: "Ori vă înscrieţi în 24 de ore în gospodăria colectivă, 
ori pregătiţi-vă traista să mergeţi la Canal". 

Oamenii n-au vrut să se înscrie. Noi nici n-am fost programaţi pentru gospodăria 
colectivă, ci o comună vecină. Dar secretarul organizaţiei de bază, cu preşedintele şi 

secretarul Comitetului Proviz.oriu au făcut rămăşag pe vin, că în termen de 24 ore ţăranii din 
satul nostru se vor înscrie 100% în gospodăria colectivă. 

Ca să sperie satul, au ridicat 6 oameni, i-au dus la Securitate la Blaj şi i-au bărut. 
Când cei bătuţi s-au întors acasă, s-a înscris aproape întreaga comună, 180 familii din 192. 
Celor bătuţi la Blaj le-au cerut să nu spună adevărul, ci să spună că au căzut din tren. 
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După vreo 2 săptămâni s-a trimis de la partid un organizator care se purta prost cu 
oamenii şi îi ameninţa. Spunea femeilor: "Ori vă calc, ori vă trântesc, dar o să vă arăt că o să 
fac aici gospodărie!" Pe 8 ţărani, care l-au întrebat de ce se poartă rău cu oamenii, i-a făcut 
chiaburi ca să-i dea afară din gospodărie, cu toate că nici unul nu trece peste 1 O ha. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Dumneavoastră pe cine socotiţi că e chiabur? 
Ciortea: După câte ştiu, un chiabur este cel care a exploatat o viaţă întreagă, a awt 

maşină de treierat, tractor, moară etc. Dar dacă a ml.Dlcit din zori şi până noaptea târziu şi a 
folosit în sezon ca ajutor 2-3 oameni, nu-l socotesc chiabur. 

Aldea Gh.: După câte am învăţat în armată, eu socotesc că l.D1 chiabur este l.Dlul care 
are mai mult venit decât îi trebuie, nu este în stare să mW1cească singur pământul, înşeală pe 
ceilalţi. În nici W1 caz nu poate să fie în rând cu mine care am un iugăr şi jumătate. 

Ciortea: Noi aparţineam atunci de fostul judeţ Târnava Mică şi trebuia să ne predea 
la raionul Alba când se face raionarea. Se grăbeau să ne predea cu gospodăria constituită, 
dar raionul Alba nu voia să ne primească, pentru că nu se făcuse încă inaugurarea 
gospodăriei. Au telefonat atunci la Comitetul Cen1ral şi li s-a spus că se poate inaugura. 

Au venit cu 2 maşini de la plasă şi judeţ, dar nici un om n-a vrut să meargă la 
inaugurare, afară de cei pe care i-au prins pe drum cu maşinile. 

Inaugurarea s-a tăcut cu oameni străini de sat şi nici în comitet n-a vrut să fie nici 
Wlul de la noi şi au pus tot străini de sat. Au cărat vin de la cooperativă, au băut şi au 
petrecut toată noaptea. 

După inaugurare nici un om n-a vrut să iasă la lucru pentru gospodăria colectivă. 
Când oamenii au început să însămânţeze pământul lor propriu, au venit cu Securitatea să-i 
scoată la muncă pentru gospodăria colectivă, dar ei n-au vrut să meargă. 

Oamenii s-au dus şi au însămânţat partea lor, dar plan de cultură n-au avut decât cei 
12 care nu s-au înscris în gospodărie. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Câte familii sunt acum în gospodăria colectivă? 
Ciortea: 33 de familii. Ne-au luat apoi în primire cei de la HW1edoara, care nu ne-au 

dus la Securitate, ci au chemat la raion şi la regiune numai pe membri de partid. Dar ce 
le-au făcut acolo nu poţi să scoţi de la ei, că nu spun. 

Tov. Moghioroş: În organizaţia de bază nu s-a discutat? 
Ciortea: Absolut nimic. Cine avea curajul? Noi nu putem să ne adunăm ca înainte, 

să ne sfătuim. Ne e frică să umblăm, au băgat de atunci spaime în noi. 
Aldea: Când oamenii auzeau că vine maşina de la Securitate, fugeau din sat, erau 

înfricoşaţi. 

Ciortea: Dacă mergem acasă nu ştiu ce o să fie cu noi. Ne e frică să mergem. 
Tov. Moghioroş: Şi acum este teroare? 
Ciortea: Nu. 
Tov. Moghioroş: Atunci de ce vă e frică? Oricine are dreptul să vină la Comitetul 

Central. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Câţi membri de partid sunt în sat? 
Ciortea: 18 membri de partid. Secretar este acum Cârnat Valer, dar nu de mult, 

fostul secretar, care a băgat oamenii cu forţa în gospodăria colectivă şi i-a dus la Securitate, 
este acum militar. 
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Tov. Gheorghiu-Dej: Dwnneata ai rămas în gospodărie de bună voie? 
Ciortea: Eu când m-am înscris era acolo tovarăşul Şerban, delegatul C.C. şi i-am 

spus că nu mă înscriu pentru că terenul nu e al meu, ci al soţiei, iar ea spune că nu se înscrie 
anul acesta, că vrea mai întâi să vadă cum merge gospodăria colectivă. Dacă eu mă înscriu, 
ea se desparte de mine. Tovarăşul Şerban mi-a spus să mă înscriu, că ea se va lămuri mai 
târziu. 5 ani de zile am trăit bine cu soţia şi acum am ajuns că am şi bătut-o. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Nu ai fficut bine. 
Ciortea: Seara am venit necăjit şi ea nici mâncare nu mi-a gătit. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie răbdare, cu graba nu faci nimic. Va veni ea singură 

când va prinde gust de lucrul acesta nou. Dar cu sila nu se poate, n-ai voie s-o baţi. 
Ciortea: La Comitetul Raional au spus să mă despart de ea, că o să vină ea înapoi. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Rău te-au sfătuit Nu trebuie să te desparţi de soţie, noi nu te 

sfătuiam aşa Să ştii că aici este şi lipsa d-tale. Ca membru de partid nu trebuie să mergi cu 
bătaia, ci să te porţi cu ea răbdător, frumos, cu toată gingăşia, s-o laşi să se convingă, s-o 
înveţi, să-i arăţi că-i vrei binele. 

Ciortea: Soţia mea mi-a arătat articolul tovarăşei Ana Pauker, unde spune că 
intrarea în gospodăria colectivă trebuie să se facă cu liber consimţământ. 

Tov. Gheorghiu-Dej: În gospodăria colectivă trebuie să intre numai acei care sunt 
convinşi că gospodăria colectivă este mai bună decât mica gospodărie individuală. Încet, 
încet, se vor convinge şi ceilalţi ţărani şi vor veni de bună voie, nu silit Cu sila nu se poate 
face gospodărie colectivă. Dacă ai băgat spaima în oameni, greu poţi să te apropii de ei, mai 
ales că ţăranul nu uită. Metodele de constrângere sunt străine de noi şi fac foarte mult rău 
partidului nostru. 

Partidul nostru n-a luat niciodată asemenea hotărâri. Singura hotărâre a partidului 
este aceea de a lămuri ţărănimea muncitoare de ce este mai bună gospodăria agricolă 
colectivă decât gospodăria individuală. Este clar că dacă se pun la un loc toate mijloacele de 
care dispune fiecare ţăran mllllcitor şi sllllt folosite mai gospodăreşte, iar gospodăria este 
condusă de oameni care se pricep, cinstiţi şi care se bucură de încredere, atunci pământul va 
fi lucrat mai bine, roadele vor fi mai bogate, vor fi mai multe vite, mai multe păsări, viaţa va 
fi mai îmbelşugată şi oamenii vor munci mai cu drag. 

O bună gospodărie nu poate fi rezultatul constrângerii. Tot ce s-a făcut cu presiune, 
arestări, bătăi, a amărât ţărănimea şi a făcut mare rău partidului, pentru că asemenea 
procedee îndepărtează masele de partid. Oamenii spllll: "Uite ce fac comuniştii!" 

Poate că are o oarecare vină şi C.C. al P.M.R, care n-a controlat la timp pe 
nemernicii aceştia şi n-a luat măsuri ca să-i împiedice să facă asemenea fapte neruşinate. Ar 
fi trebuit să fim mai severi şi să nu dăm aprobare pentru întemeierea gospodăriilor agricole 
colective numai pe baza spuselor llllOr asemenea activişti necontrolaţi. Trebuia să mergem 
la faţa locului şi să controlăm dacă ţăranii sunt convinşi de necesitatea gospodăriei 
colective, dacă soţiile lor sunt de acord, dacă la întemeierea gospodăriei s-a respectat 
principiul liberului consimţământ. 

Membrii de partid au datoria să-şi spllllă părerea, să ia atitudine faţă de acei care 
calcă sau denaturează directivele partidului, indiferent cine ar fi aceştia. Membri de partid 
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au datoria să le arate acestora ce spune Comitetul Central şi ce rău fac ei patidului când nu 
respectă întocmai directivele Comitetului Central. 

Nu este admisibil să ameninţi oamenii cu închisoarea sau să-i mâni cu biciul în 
gospodăria colectivă. Acei cărora nu le pasă dacă ţăranul intră în gospodăria colectivă cu 
voie sau rară voie, fac conştient sau inconştient jocul duşmanului. 

Eu nu pot să afirm că toţi acei care au folosit mijloace de constrângere la fonnarea 
gospodăriilor colective SW1t duşmani. Poate că este vorba de nişte descreieraţi dar, în orice 
caz, ei aduc apa la moara duşmanului. 

Partidul nostru condamnă actele de constrângere. Comitetul Central va lua măsuri 
împotriva acelora care calcă dispoziţiile şi linia partidului nostru. 

Sunt membri de partid la sate cu o anumită vechime în partid, care s-au dovedit 
politiceşte, au învăţat multe lucruri de când sunt membri de partid, SW1t mai lămuriţi. Dar 
din păcate constatăm că sunt anumiţi membri de partid care nu văd încă importanţa 
gospodăriei agricole colective, importanţa transformării socialiste a satului şi ei singuri fug 
de gospodăria colectivă. Sunt chim-şi asemenea cazuri când membri de partid iau atitudine 
împotriva gospodăriei agricole colective, se pun în fruntea elementelor înapoiate, rămase, 
înapoiate nu din vina lor, ci din vina vechiului regim burghezo.moşieresc, care i-a ţinut în 
beznă pentru a-i exploata. Asemenea membri de partid au atitudine necorespunzătoare 
liniei partidului nostru. Se poate ca într-o serie de cazuri să ajungem la concluzia că astfel 
de oameni nu pot fi membri ai partidului. Fără nici o supărare. Poate mai târziu ei vor 
corespunde cerinţelor şi vor merita să devină membri ai partidului nostru. 

Comuniştii, membrii de partid, trebuie să fie de acord nu numai în general cu linia 
partidului, ci trebuie să lupte pentru aplicarea ei în viaţă, să fie dintre cei dintâi întemeietori 
ai gospodăriilor agricole colective, să fie aceia care să ducă cuvântul partidului în masele 
cele mai largi ale ţărănimii muncitoare pentru a le convinge de necesitatea înfiinţării 
gospodăriilor agricole colective. 

Cauz.a greşelilor care s-au comis de către unii membri de partid în unele locuri stă în 
nerespectarea hotărârilor partidului. Noi nu avem de trasat o altă linie decât aceea stabilită 
în Hotărârea Plenarei C.C. al P.M.R din martie 1949. Aici este arătată limpede linia 
partidului. Sunt arătate sarcinile partidului în ceea ce priveşte munca la sate şi felul cum 
trebuie muncit pentru crearea gospodăriilor agricole colective. Dar Hotărârile Comitetului 
Central nu au fost aduse la cunoştinţa masei membrilor de partid şi a celor rară de partid şi 
nu au fost suficient prelucrate şi însuşite. 

Trebuie să prelucrăm în mod temeinic hotărârea partidului cu privire la întărirea 
alianţei clasei muncitoare cu ţărănimea muncitoare şi transformarea socialistă a agriculturii, 
şi tot ce s-a spus în ultimul timp despre denaturările acestei hotărâri. Nu este permis să 
sileşti ţăranii să intre în gospodăria agricolă colectivă. 

Ceea ce s-a întâmplat în satul Cistei nu este singurul caz; sunt multe cazurile când 
ţăranii nu se arată încă dispuşi să intre în gospodăria agricolă colectivă. Proprietatea privată 
le este puternic imprimată în conştiinţă. Ei preferă să sufere pe petecul lor de pământ decât 
să se despartă de dânsul. Sunt elemente încă înapoiate, dar aceasta nu înseamnă că vor 
rămâne aşa în vecii vecilor. Prin muncă politică sistematică, perseverentă, dusă de partid, 
prin exemplul gospodăriilor agricole colective, ţărănimea muncitoare se va convinge din ce 
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în ce mai mult de avantajele acestora. Dar la aceasta se poate ajunge nu prin constrângere, 
ci numai aplicând principiul liberului consimţământ 

Dacă vom întreba pe ţăranii săraci şi pe ţăranii mijlocaşi: ,,Bună a fost pâinea la 
stăpâni" vor ei oare să se întoarcă domnia capitaliştilor şi moşierilor care şi unii şi alţii au 
exploatat până la sânge pe muncitori şi pe ţărani? - ei vor răspllllde că nu. Ce bun le-ar 
aduce moşierii şi capitaliştii? Ar aduce robia exploatarea cnmtă! Poporul să mllllcească ca să le 
mărească lor averile! 

Ţăranul a fost prea mult înşelat de boieri, prea mult a avut de suferit şi a devenit 
neîncrezător. De aceea trebuie să mW1cim cu răbdare, să întărim încrederea ţărănimii mllllcitoare 
în politica partidului nostru şi a clasei mW1citoare. 

Ţăranul, mllllcind petecul lui de pământ, când va vedea exemplul gospodăriei agricole 
colective, când va vedea că acolo se mllllceşte cu maşini, cu tractoare, că este o viaţă mai 
îndestulată, o viaţă culturală, atunci el se va convinge şi va veni să ceară: "Primiţi-mă şi pe mine 
în gospodăria colectivă, şi eu sunt ţăran mllllcitor şi vreau să mtmcesc alături de voi". 

În primul rând, membrii de partid care Sllllt în g~a agricolă colectivă trebuie să 
aibă atitudine funnoasă faţă de acei ţărni care nu au intrat încă în gospodăria colectivă. Este lll1 

pericol când cei intraţi în gospodăria colectivă privesc de sus pe cei rămaşi încă în afara 
gospodăriei şi se izolează de ei. Ei trebuie să-i apropie, să-i cheme din când în când să vadă cum 
se lucrează în gospodăria colectivă, să rămână prieteni cu ei, să nu-i considere duşmani şi să nu-i 
confunde cu chiaburii. 

Datoria noastră, a comwnştilor, este să combatem orice denaturare a principiului aderării 
de btmă voie în gospodăria agricolă colectivă, să explicăm neobosit ţăranilor săraci şi mijlocaşi 
ideea lll1irii de btmă voie în gospodării agricole colective, să le arătăm că acesta este singurul lor 
drwn, că aceasta este în folosul lor. 

Ar fi bine să meargă la faţa locului un membru la Comitetului Central. 
Tov. Moghioroş: M-aş duce eu. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Bine, du-te dumneata acolo, informează-te la faţa locului, 

îmbrăţişează problemele sub toate aspectele, cheamă pe tovarăşii de la Deva, de la Sfiitul 
Popular, de la Securitate şi interesează-te de llllde au primit asemenea dispoziţii. 

T 
DA.NLC.,fond C.C. a/, P.C.R - Cancelarie, dosar 23/1951,f 2-7. 

43. 1951, iunie 25. Stenograma şedinţei la care au participat membri ai: Biroului 
Politic al CC. al P.MR, Secretariatului, Comisiei de Colectări, Cooperaţiei, Sfaturilor 
Populare precum şi un consilier sovietic de la Mznisternl Agriculturii, cu privire la 
instructajul legat de strângerea recoltei. 

Şedinţa in legătură cu strângerea recoltei 
25 iunie 1951 

Au participat tovarăşii: Ana Pauker, Alexandru Moghioroş, Chivu Stoica, Vasile 
Vaida, Gheorghe Apostol, Alexandru Sencovici, Ion Vinţe, Pavel Chirtoacă, 
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Arghirescu - Comitetul de Colectări, I. Vaida- Sfaturi Populare, Hulduban -Cooperaţie 
şi tovarăşul Veretelnicov• - consilier sovietic la Ministerul Agriculturii. 

Prezidează tovarăşa Ana Pauker. 
Tov. Ana Pauker: Tovarăşi, ne-am strâns aici pentru a discuta chestiunile în 

legătură cu secerişul în general, şi în special în ce priveşte gospodăriile agricole de stat Din 
datele ce le avem până acwn reiese că recolta este foarte bună în cele mai multe locuri. La 
Gostat, în unele părţi s-au întâmpinat greutăţi în ce priveşte lucratul cu combinele, pentru că 
grâul e foarte des, paiul e foarte gros şi combina nu poate lucra acolo. În general, situaţia în 
ce priveşte secerişul este aşa că ai pentru asta 5-6 zile, şi apoi nu te mai întâlneşti niciodată 
cu acest timp. Anul acesta e şi mai greu din cauza ploilor, bobul ba se strânge ba se umflă, 
din cauza aceasta e mai puţin rezistent pe spic şi cade. Deci trebuie făcut totul mai repede. 
Chestiunea e să luăm toate măsurile ca să se facă secerişul la timp, în primul rând la 
gospodăriile de stat, la gospodăriile colective, şi apoi la particulari. Un tovarăş sovietic 
spunea că atunci când la ei este această perioadă, dacă e nevoie nu se dau în lături de a 
trimite annata, de a scoate muncitori din fabrici, pentru că o săptămână de lipsă în fabrică, 
printr-o muncă deosebită se poate recupera, dar timpul pierdut de la seceriş niciodată nu-l 
poţi recupera. 

De aceea, ne-am strâns să vedem cum stau lucrurile şi să vedem ce măsuri trebuie să 
luăm ca să asigurăm recolta bună care o avem. La Agricultură au primit un ajutor de vreo 
40.000 oameni plus de contingent Mai sunt încă, dar aceştia sunt pentru zona dislocată. 
Însă, cu tot acest plus de oameni, nu vor reuşi, din cauza recoltei deosebit de îmbelşugate. 
În unele locuri sunt chiar 4000 kg la ha şi la orz tot 4000, ceea ce e extraordinar. În unele 
locuri duminica au ieşit muncitori din fabrici, în altele foarte puţini, de exemplu la BuClll'eşti 
unde n-au ieşit decât 1700 oameni. Bucureştiul trebuie să ajute şi Teleormanul şi Ialomiţa, 
care n-au ajutoare. 

A doua problemă, trebuie să punem chestiunea uneltelor, şi aici trebuie să vedem cu 
cooperaţia cum stăm şi ce mai putem face. Deci trebuie să discutăm chestiunea 
muncitorilor, a uneltelor, şi noi cu toţii, ca membri de partid, ce avem de făcut. Mai este 
apoi chestiunea :zarzavaturilor şi a sfeclei de zahăr. 

Tov. Vaida: Situaţia cea mai gravă este la seceriş. Suntem anunţaţi că 6 zile vom 
avea călch.ni mari, grâul e copt, deci de la o zi la alta trebuie să vedem cum facem să lucrăm 
şi noaptea. Cel mai important este lucrul de seara, dimineaţa şi noaptea. Avem regiunile 
Bucureşti, Ialomiţa, Constanţa, Galaţi, Timiş şi Teleorman unde este cel mai urgent. În 
Ialomiţa secerişul s-a făcut 30%. La Bucureşti situaţia e mai proastă, şi cel mai prost stăm la 
Galaţi şi Constanţa. Acolo întâmpinăm rezistenţa chiar din partea organelor noastre şi a 
Sfaturilor. Au plecat acum tovarăşi de la noi acolo. Tovarăşii de la Tulcea spun că 
Comitetul Colectărilor (sic!) nu le-a distribuit încă sarcinile. Locomotivele când trec pe 
lângă câmpuri, din cauza scânteilor provoacă incendii. Am awt asemenea cazuri. 

Tov. Chivu Stoica: Trebuie obligat tovarăşul Alexa să pună peste tot para-scântei. 
Acest lucru se poate face în 2 zile. 

•Înalte documente apare sub numele de "Veretenicov". 
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Tov. Vaida: Pentru a cunoaşte situaţia de pe teren, noi avem mijloace de deplasare: 
2 avioane mici şi ceva maşini. Însă e nevoie de mobilizarea şi intervenţia rapidă a Sfaturilor 
Populare locale. De exemplu, în Ialomiţa, unde e mobilizare, batozele sunt puse la punct, 
ariile la fel. Alta e situaţia la Galaţi şi Constanţa. Anul trecut am avut norme la combine, pe 
care nu le-am putut realiza datorită recoltei slabe. Anul acesta am arătat situaţia Grâul e 
până la 1,80 m. înălţime şi des ca trestia şi gros 5 zile după seceriş vrem să începem 
treierişul. Greutatea mare e cu furtunile, de exemplu ca cea de la Baia Mare, care ne-a 
provocat pierderi de câteva sute de hectare. Cu repararea uneltelor suntem gata. Avem vreo 
48 combine şi mai multe secerătoare, dar capacitatea lor se reduce din cauz.a producţiei. 
Baza se pune acum pe seceră şi coasă. Cuţite la secerători avem. Noi am trimis tractorişti de 
la S.M.T. de la Ialomiţa în Banat. 

Tov. Mogioroş: În Banat lipsesc fochişti şi tractorişti. 
Tov. Vaida: La porumb, prăşitule facut cam 50% în general a doua oară. Situaţie 

mai grea avem la unele gospodării colective şi de stat la sfecla de z.ahăr şi bumbac. La 
Gospodăria Colectivă am dat decizia că se pot angaja braţe de muncă. Credem că într-o 
zi-două le vom scoate la zi cu lucrările de întreţinere. 

La zarzavaturi am avut lipsuri în special la ridichi de lună, spanac, în legătură cu 
rezultatul. Avem o recoltă extraordinar de mare. Noi am convocat pe toţi tovarăşii să ia 
măsuri de conservare, de uscare. Am ajuns la înţelegerea să-şi mărească sarcinile de plan şi 
Cooperaţia,şi Comerţul, şi Industria Alimentară, şi să ducem campanie ca cetăţenii să-şi 
facă bulion şi să usuce legume. Dar acum am aflat că iar s-a ivit o ceartă între departamente 
şi sunt greutăţi. Aici e pericolul să pierdem cantităţi mari de zarzavat şi varză. Trebuie luate 
măsuri serioase. Şi armata să-şi preia sarcina de conservare, şi cantinele. 

Tov. Moghioroş: Aveţi contracte. 
Tov. Vaida: Nu se respectă, pentru că preţul zarzavaturilor contractate e mai mare 

decât pe piaţă, şi pe piaţă sunt suficiente zarzavaturi. Dacă nu respectăm contractele, 
înseamnă să compromitem ideea de contractare. 

Tov. Chivu: De exemplu, la Hunedoara nu vin să ridice şi se strică. Din 50 vagoane 
de ceapă contractate, s-au ridicat 20. 

Tov. Arghirescu: Noi suntem în curs de înmânare a obligaţiilor. Chestiunea era că 
ele trebuiau văzute de organele S.M.T. Bihor, Arad sunt gata. În alte părţi suntem în curs. În 
3 zile teminăm. 

Tovarăşii: E prea târziu, trebuie până mâine dimineaţă. 
Tov. I. Vaida: În privinţa Sfaturilor, s-au ridicat acolo probleme ca transportul 

batozelor şi organizarea ariilor. N-au avut fond pentru deplasarea batozelor în cadrul 
regiunii. 

Tov. Chivu Stoica: Eu am pus mai de mult problema ajutorării Ministerului 
Agriculturii. Anul acesta ministerul va reuşi să îndeplinească planul de reparaţii cu un ajutor 
foarte mic. I s-au dat nişte trenuri atelier, dar oamenii stau, şi noi plătim lefuri degeaba şi 
deplasări. S-au pregătit ateliere mobile de camioane. E o lipsă că ministerul a cerut ca tot 
noi să coordonăm, ca şi anul trecut. Noi cerem ca coordonarea s-o facă Ministerul 
Agriculturii. În ce priveşte ajutorul, trebuie mobilizate toate forţele de peste tot, ca să 
strângem pâinea. Şi Ministerul Agriculturii să propună un plan pentru aceasta 
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Consider că aproape nicăieri nu s-a vorbit despre aceasta, nici în presă. Noi, cu 
îndeplinirea planului în industrie stăm aşa, că am avea rezerve de a deplasa un nwnăr de 
muncitori, în mod organizat, dându-se indicaţii de la uzină, adică de la locul de muncă la ce 
Gospodărie de Stat sau Gospodărie Colectivă să meargă. Nu ştiu dacă e nevoie şi la 
individuali. De altfel, există o formă organizată: nu există gospodărie de stat sau colectivă 
care să n-aibă un patronaj, o legătură cu o uzină. Armata n-are nici un patronaj. Eu cred că 
ar fi bine ca fiecare să sară în ajutorul finulului său. Acolo unde naşul e prea mic, îl mai 
sprijinim. Trebuie să dăm posibilitatea ca întreprinderile care sunt în urmă, să îndeplinească 
planul şi să-şi poată ajuta şi finul. Şi trebuie pusă problema în faţa ministerelor respective. 

În ce priveşte zarzavaturile, fiecare gospodărie de stat, pe linia patronajului, are 
angajamente cu întreprinderea respectivă să-i fi.nnizeze zarzavaturi, şi noi să atragem 
atenţia să se respecte contractele. 

Tov. Ana: Dar eventual să revadă preţurile. 
Tov. Chivu Stoica: Fiecare întreprindere are cantină, care are aparatul său, depozite, 

butoaie. Să se dea sarcina ca toate cantinele să formeze echipe care să meargă să culeagă 
zarzavaturile şi să le transporte, apoi să le conserve. În afară de aceasta, şi fermele să ia 
măsuri de conservare. Se pot face cuptoare primitive de uscare, ieftine, în timp de o 
săptămână. 

Tov. Ana: Tot muncitorii să le ajute. 
Tov. Chivu: Întreprinderile dau acum concedii. Eu aş propune ca să se prelucreze, 

ca în afară de tovarăşii bolnavi care pleacă pentru tratament, pe linie de partid şi sindicat, 
muncitorii care merg la odihnă să amâne puţin şi astfel vom avea cca 20.000 oameni la care 
putem apela să ajute, şi apoi la toamnă îi trimitem în concediu. Trebuie mişcată şi armata. 
În afară de aceasta trebuie dusă campanie pe linie de partid, sindicat, U.T.M., femei, presă 
pentru a se face mobilizare cum n-a mai fost. Şi chiar dacă un chiabur întârzie, chiar acolo 
trebuie mers şi ajutat, trebuie pus să plătească, dar să nu rămână grâul nestrâns. Ar trebui 
tăcut un grafic pe regiuni şi date sarcini partidului, Sfatului, organelor de acolo, să nu 
rămână grâul nesecerat până la o dată oarecare. Să fie convocaţi directorii de uzine, 
conducătorii de organiz.aţii economice, şi în colaborare cu ei, prelucraţi câţiva oameni să 
dea. 

Propun ca în acelaşi timp când se discută aceasta pe linie de partid şi de masă, să fie 
discutat şi cu toţi miniştrii, ca ei să ia măsuri concrete în sectoarele respective. În acest fel 
cred că putem asigura recolta. 

Ministerul Comerţului Exterior e în întârziere cu importul a o serie de utilaje, seceri, 
coase. 20 de motoare pentru combine de care avem nevoie nici n-au fost contractate. Mă 
gândesc să iau motoare de pe camioane. 

Tov. Ana: Cum daţi cmunul la unul, puneţi-l în lucru. 
Tov. Sencovici: Şi întreprinderile ministerului nostru au patronaj asupra diferitelor 

gospodării colective. Noi ne angajăm să dăm ajutor, dar nu anarhic, pentru că putem da mai 
mult dacă e organiz.at. Dacă e nevoie de 20 de oameni şi se trimit nişte domnişoare, în loc 
să se trimită femei care se pricep, nu faci nimic. Să nu se trimită oameni care nu se pricep. 
Nici de la presă să nu meargă dintre cei care nu înţeleg aceste lucruri. 
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Putem da ajutor şi la controlul batozelor. Am găsit, de exemplu, vreo 20 de maşini 
care nici n-au fost controlate. Trebuie văzut dacă rezistă. Sau se pun cârpe în loc de curele. 
Pompa se strică imediat dacă nu se ptm ma~alele care trebuie. Sfaturile Populare cu 
specialiştii să meargă să controleze dacă maşinile sunt puse la punct. 

În căruţe să se ptmă prelate pe fund, aşa ca grâul să nu cadă pe drum. Astfel de 
instrucţiuni detaliate trebuie date cu oameni cu pricepere de sus până pe teren. 

Comandamentul să ceară oameni eşalonat, aşa că nici producţia nu e fie 
dez.organiz.ată. În orice caz, noi rezerve avem şi o să dăm un ajutor preţios, pe care nu-l prea 
primim de la alţii. 

La gospodmiile de stat am văzut maşini pe care nu s-a pus mâna de 5 ani şi acum au 
adus un mecanic, care a început să le repare în mersul muncii. Controlul să fie făcut până 
jos, ca să se vadă cum suntem pregătiţi. 

Tov. Apostol: Sunt de acord cu propunerile tovarăşului Chivu. Patronajul 
întreprinderilor asupra gospodăriilor de Stat şi colective există, dar s-a rezumat mai mult la 
transportul de cântece şi jocuri. Deci e nevoie ca regionale de Partid, consiliile regionale 
:sindicale, preşedinţii Sfaturilor Populare şi directorii industriilor să facă un plan concret 
pentru aceasta. Stmt de acord ca oamenii care trebuie să plece în concediu luna aceasta şi 
iulie să nu meargă, însă ca să le dăm concediu spre sfărşitul anului la toţi, tot ar însemna să 
producem tm gol tocmai atunci când se realizeaz.ă Planul. Aş propune ca cine renunţă la 
concediu să primească plata în bani. 

Tov. Chivu: El primeşte leafa de la întreprindere, şi să primească şi acolo tmde 
lucrează. 

Tov. Apostol: Aceasta se poate reglementa ca să plătească întreprinderile, pentru că 
tot statul plăteşte. Adică să primească leafa dublă. 

Tov. Ana: Ar fi bine ca şi Patriarhul să facă un apel. 
Tov. Apostol: În afară de Comandamentul la centru şi regiuni, aş propune ca în 

regiunile importante să meargă din partea organizaţiilor de masă oameni, care să stea acolo 
2-3 săptămâni la mobilizare. Aceşti oameni să fie la dispoziţia Comitetului Regional de 
partid 

Tov. Moghioroş: Fiecare regiune are un comandament. Ei acolo să meargă să ajute. 
Tov. Apostol: În chestiunea zarzavaturilor sunt de acord cu tovarăşul Chivu. 
Tov. Ana: Ar fi bine ca Ministerul Industriei Alimentare să aducă din Bulgaria nişte 

specialişti în uscarea de zarzavaturi. 
Tov. Veretelnicov: Chestiunea strângerii recoltei este importantă pentru toţi, în 

special anul acesta, când volumul lucrărilor e mai mare. Aş vrea să subliniez că tărăgănarea 
ar putea produce pierderi mai mari, care nu pot fi admise. CC. şi Consiliul de Miniştri prin 
Hotărârea lor au dat linia pentru măsurile care trebuie luate. Dar în unele locuri nu se aplică 
bine aceste directive. În special e subapreciată chestiunea începerii strângerii la timp. Unek 
organe regionale vor să înceapă nu după indicaţiile primite, ci după obiceiurile locale, după 
o anumită sărbătoare. Ministerul a trimis oameni pe teren şi ei au venit înapoi cu dări de 
seamă. La şedinţa avută, tovarăşul Vaida a dat anumite indicaţii, dar totuşi după cum a fost 
subliniat de mine, strângerea nu se desfăşoară aşa cum trebuie. Trebuie mai activ acordată 
atenţie unor regiuni mai importante, trebuie văzut cum Comitetul Regional, Sfatul regional, 
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au pregătit campania şi cwn merge ea. Experienţa scoasă din aceste consfătuiri trebuie să 
devină apoi un bun al tutw"Or regiwtilor. Cred că astfel de consfătuiri ar juca un rol pozitiv. 
Şi această campanie ca şi desfăşurarea colectărilor trebuie popularizată prin presă. Presa are 
o influenţă foarte binefăcătoare când pune bine chestiunea. Munca Comisiei despre care s-a 
votbit ar trebui să se desfăşoare mai larg. În ceea ce priveşte ajutorul concret pentru seceriş, 
acesta trebuie coordonat cu posibilitatea contribuţiei industriei. Buna organizare a ajutorului 
dă rezultate bune. Dar se pot obţine rezultate negative, dacă organiz.area ajutorului nu e bine 
pusă la punct. 

Trebuie atrasă atenţia că nu poate fi oricine trimis. Trebuie trimişi oameni care pot 
într-adevăr lucra la munca agricolă. Apoi oameni, care pot influenţa în bine starea de spirit, 
nu care să facă propagandă împotriva colhozurilor. 

Trebuie bine organizată primirea oamenilor. Dacă nu le dăm loc de dormit şi ce 
mânca, e un lucru negativ. Ar fi just ca Comandamentul să vadă în detaliu unde şi câţi 
oameni trebuie trimişi şi în acelaşi timp condiţiile necesare. Nu trebuie văzută nwnaidecât 
chestillllea trimiterii unui număr mare. Mai bine ar fi să trimitem oameni calificaţi pentru 
organizarea ajutorului tehnic, care să ştie să pună la punct un tractor, o batoză, iar ca forţă 
de mtm.că directă trebuie folosite şi posibilităţile locale. Cred că ar putea fi mobilizaţi şi 
fimcţionarii diferitelor instituţit în măsura în care să nu împiedice mtm.ca instituţiei. 

De asemenea, ar putea fi trimişi elevii din ultimile clase ale şcolilor medii pentru 
vreo 2 săptămâni. Dar primirea lor acolo, trebuie în special avută în vedere. Ei merg cu 
entuziasm şi vor munci bine, dacă vor găsi condiţii favorabile. 

În privinţa gospodăriilor colective vor fi de asemenea greutăţi şi trebuie trimişi şi 
acolo oameni. Acolo e şi mai greu de a asigura condiţii pentru cei ce vor veni. Trebuie atras 
aci şi Sfatul Local pentru a se apuca de aceasta. Trebuie pusă şi chestiunea retribuirii. 
Aceasta nu trebuie să fie o mtm.că gratuită. La noi, toţi care ajută în acest fel primesc zile de 
mtmcă. În contul acesta ei primesc hrana. Desigur aceasta nu se poate aci, fiindcă 
gospodăriile colective sunt în primul an. Trebuie cerut din partea organelor de stat să 
organizeze întreţinerea. Sunt unele gospodării colective, care ar putea organiz.a ele singure, 
dar se pare că tocmai acolo nu au nevoie de ajutor. Pentru întreţinerea oamenilor trimişi să 
ajute, vor trebui asigurate unele fonduri. 

Nu trebuie ruptă problema întreţinerii culturilor de aceasta 

Toate acestea sunt chestiwti urgente, pentru care Comisia trebuie să ia măsuri 
urgente. 

Tov. Hulduban: Problemele uneltelor depinde foarte mult de Ministerul 
Comeqului Exterior. Noi avem contact cu ei şi aşteptăm să vină uneltele. Credem că vor 
veni în curând Din ce avem am luat măsuri şi am trimis 5000 de coase în Banat. Dar 
tm.eltele noastre sunt amestecate: pluguri, secerători etc. 

După predarea cotelor rămâne tm disponibil de peste 60000 vagoane grâu marfă. 
Acesta trebuie planificat 

O problemă mare este depozitarea. Şi puţinele noastre magazii au fost cedate în 
unele locuri Comitetului Colectărilor. Noi închiriem acum de la ţărani. Avem până acum 
posibilitatea de a depozita 6000 vagoane. Închirierea continuă şi am luat măsuri de 
intensificare. Avem în lucru unele magazii. 
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În problema legwnelor, jwnătate o priveşte pe cooperaţie. Din planul de cultură 
62000 ha sunt contractate numai de Cooperaţie, plus 7400 ha orz. Aci avem greutăţi din 
cauză că producţia e foarte abundentă, iar mijloacele de transport sunt cu totul insuficiente. 
Dacă nu facem transportul chiar în aceeaşi zi, avem pierderi. Noi avem foarte puţine 
maşini. RA T.A nu satisface necesităţile. Producţia de zarzavat este de cca 60.000 
vagoane, iar noi avem 250 maşini pe toată ţara În problema despre care vorbea tovarăşul 
V aida, nu-mi amintesc să fi fost divergenţe. Lucrarea prevede ca Ministerul Industriei 
Alimentare să-şi mărească producţia cu 25% la conservele de legwne, să se înfiinţeze 2000 
centre primitive în sate de prelucrat zarzavaturile împreună cu U.F.D.R. şi alte organizaţii 
de masă. Să se dea sarcină cantinelor, şcolilor, spitalelor etc. să-şi conserve zarzavaturile din 
vreme. Tot aci se vorbeşte de un parc de ajutor de 650 maşini, pe care să le obţinem de la 
instituţii şi departamente, pentru că sunt unităţi unde maşinile nu sunt folosite complet. S-au 
luat măsuri să facem la cooperativele orăşeneşti peste 1500 vagoane conserve. În unele 
locuri nu se respectă ridicarea mărfurilor de la contractanţi. 

După ce apare Hotărârea, trebuie să ni se pună mijloacele de transport la dispoziţie, 
însă aceasta este problema cea mai grea azi. Şi fructele sunt legate de aceasta lată, de 
exemplu în Reşiţa şi V alea Jiului durează două zile venirea unui vagon de la Craiova 

În discuţiile cu tovarăşul Vaida se punea sarcina de a mări planul de conserve de 
fructe cu 15% atunci când producţia de fructe este sub normal. La export mărim mereu cota 
de zarzavat, însă ele nu se prea caută. 

Tov. Arghirescu: În problema colectărilor am luat diferite măsuri. De exemplu, la 
Argeş şi Gorj am descoperit spaţiu de depozitare. La Argeş avem 1100 vagoane în plus şi 
vom putea ajuta şi alte regiuni. Acum discutăm cu delegaţii de pe teren. 

Delegaţii de batoze ridică problema salariilor. Noi am fixat 4 - 6000 lei şi dreptul să 
poată cumpăra la preţul oficial 100 kg grâu cei care n-au cartelă. Ei ridică problema să dăm 
la toată lumea. Credem că vom cădea de acord cu această propunere, dacă şi 
dwnneavoastră sunteţi de acord Este vorba de vreo 140 vagoane. Noi am vrut să angajăm 
şi învăţători la batoze, dar tovarăşul Răutu nu este de acord. 

Tov. Moghioroş: Ei sunt revoltaţi de ce la salariile lor mici nu li se mai permite să 
câştige o bucată de pâine. 

Tov. Răutu: În tot cursul anului, învăţătorii s-au ocupat mai mult de agricultură 
decât de şcoală. Dacă e vorba de salarii, trebuie să fie pe altă cale ajutaţi. 

Tov. Arghirescu: Noi o să luăm măsuri ca obligaţiile de predare să fie terminate 
până mâine seara. 

Tov. Moghioroş: Noi avem în fiecare regiune membri ai C.C. care răspund pentru 
alegeri. În timpul campaniei de strângere a recoltei amână alegerile. Dar aceşti tovarăşi vor 
avea răspunderea din partea C.C. sau poate a guvernului în acele regiuni. Este necesară 
mobilizarea activiştilor C.C., a întregului comitet regional şi activiştilor regionali şi raionali. 
Vom mobiliza deputaţii Marii Adunări Naţionale, activiştii organizaţiilor de masă: 

Sindicate, Femei, Tineret, Frontul Plugarilor. Vom putea mobiliza o parte însemnată a 
activiştilor ministerelor şi instituţiilor fără a împiedica munca ministerelor. 

Cred că e just să convocăm câţiva secretari de comitete regionale şi sfaturi populare, 
să vedem cum aplică hotărârile partidului şi guvernului. 
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Trebuie să învăţăm din experienţa anilor trecuţi când Sfaturile Populare regionale şi 
orăşeneşti au rămas fără cartofi pentru aprovizionarea oraşelor pentru că n-au avut silozuri 
proprii. Recomandăm cu insistenţă ca Sfaturile Populare regionale, raionale, orăşeneşti să ia 
măsuri pentru asigurarea acestor produse, pentru conservarea lor cu ajutorul secţiilor lor 
economice de producţie. Să fie folosite şi resmsele locale, să nu aştepte totul de la fondul 
centraliz.at 

Noi n-am avut intenţia să facem o asemenea mobilizare, dar viaţa ne-o reclamă. 
Deoarece avem W1 comandament la centru şi apoi în regiuni până în comW1e, să fie 

puse toate sarcinile pe hârtie, trimişi şi delegaţi de la C.C. care rămân acolo, şi de la 
ministere şi toate acestea prelucrate şi concret să se ia măsuri practice. Acum, când am venit 
din Banat şi am trecut prin Oltenia, am văzut că nu s-au luat măsuri de transportare a 
batozelor la arii, nu s-au luat măsuri de electrificare a ariilor prevăzute pentru aceasta. Aci 
avem d~a face cu tradiţiile învechite. De aceea, trebuie folosite toate mijloacele de 
propagandă: radio, presă, agitatori pentru lămurire. În Timiş Torontal am vorbit cu W1 
inginer, care spWlea că mai trebuie să aştepte trei zile pentru strânsul omtlui că aşa e 
obiceiul. 

Tov. Ana: Din discuµi a reieşit că ajutorul necesar se va căpăta, dar cel mai 
important este cum se va utiliza acest ajutor, dacă ne vom bate joc de faptul că putem lua 
mWlcitori de unde vrem. Deci, răspunderea mare a comandamentului de la Bucureşti şi a 
ministerului, să ştie clar unde e nevoie de ajutor. Tovarăşul Vaida n~a spus de Galaţi, 
Constanţa, Dolj, Teleorman, Ialomiţa, dar sunt convinsă că mai sunt şi alte regiuni. Să fie 
bine stabilit unde e nevoie de ajutorul în gospodării de stat, în gospodării colective, şi pe 
baza aceasta Comandamentele regionale şi raionale să spună de câţi oameni au nevoie: 
mecanici. specialişti pentru unelte sau chiar oameni pentru strâns, şi condiµile care se pot 
crea. La condiţii trebuie avută în vedere pâinea care ei o primesc la întreprinderi, să meargă 
unde lucrează. Încă azi trebuie să avem planul de oameni de care avem nevoie şi pe baza 
aceasta vom da directive. De exemplu: pentru Galaţi, tovarăşii Chivu, Sencovici, de la 
Industria Alimentară, de la Transporturi şi în primul rând sindicatele vor da directive în 
acea regiune de ce oameni e nevoie de dat şi de la ce întreprinderi. Dar pentru aceasta e 
nevoie de organizare bună de la centru. Acelaşi lucru pentru oameni şi pentru unelte. Şi 
tovarăşi de la centru trebuie să stea cu mâna pe pârghie, să apese unde nu merge şi dacă nu 
merge să apeleze la Consiliul de Miniştri. 

În ceea ce priveşte cele 100 kg de grâu pentru batoz.ari, cred că trebuie date. O 
importanţă mare o are felul cum facem mobilizarea membrilor de partid pentru această 
muncă. Partidul nostru va avea mult de câştigat din aceasta. 

Acţiunea care am făcut~o în Banat a făcut ca multe organe să facă o probă de 
învăţătură, care ne va fi de folos într-un moment greu. Aceasta constituie de exemplu o 
mare experienţă pentru C.F .R Acelaşi lucru este şi în privinţa organizării acolo unde stau 
acum aceşti oameni. 

De această campanie de recoltare unică în felul ei depinde de întărirea alianţei cu 
ţm"ănimea. Trebuie să ştim să îndreptăm ţm"ănimea nu spre o îmbogăţire de închiaburire, ci 
spre drumul socialist, să îndreptăm belşugul acesta spre îmbunătăţirea traiului muncitorilor 
de la oraşe şi, deci, a economiei noastre. La noi o recoltă bună are o importanţă mare pentru 
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întreaga noastră economie. Noi putem astfel face investiţii în sectorul socialist mai mari ca 
acmn. O greutate foarte mare şi pennanentă este ~hilibrul între balanţa de import şi 
export, pe care acmn o putem echilibra. Deci şi din punct de vedere de partid şi din punct de 
vedere de stat, felul cwn vom şti să strângem recolta ne va ajuta la creşterea noastră. 

Un rol mare îl are agitaţia. Dacă luăm presa sovietică vedem că în această perioadă 
toată lumea trăieşte prin recoltă. Presa noastră nu face în măsură suficientă ce trebuie în 
această privinţă. în general, lasă impresia că lucnnile merg bine. Trebuie găsit mijlocul ca 
întreaga populaţie să simtă importanţa strângerii recoltei. Trebuie să înţeleagă oamenii că 
atunci când ţAranii coreeni ies pe. câmp noaptea să lucreze sub bombardamente, pentru no~ 
în condiţiile noastre bune, strângerea recoltei este o datorie de cinste pentru că înseamnă o 
lovitură împotriva duşmanului. Agitatorii să mobilizez.e oamena să stea de vorbă cu ei, 
agitaţia să se facă şi prin presă şi prin radio, în tot felul, arătându-se şi greutăţile. 

Răspunderea e mare pentru fiecare dintre noi şi în primul rând pentru ceea ce se face 
în gospodAriile de stat şi gospodAriile colective. Tovarăşii de la Ministerul Agriculturii 
trebuie să fie deosebit de atenţi fiindcă ei s-au mai ciocnit de spiritul de autoliniştire care 
există în special acolo. Acelaşi lucru şi în gospodăriile de stat. Nu trebuie să avem linişte 
până nu avem recolta strânsă. Pe linie de guvern va trebui ca fiecare minister să răspundă de 
sectorul care îi revine. 

în chestiunea transporturilor, tovarăşul Veretehricov a propus ca la regionale să fie 
strânşi directorii de întreprinderi să li se ceară mijloace de transport. Cantinele, armata să-şi 
aducă zarzavaturile cu mijloace proprii de transport. Pentru aceasta vom face o propunere 
scrisă. 

în chestiunea moţilor, lucrăm la o hodrâre să ni se dea doborâturi şi chiar parcele pe 
care nu le exploateazA Ministerul Silviculturii. Trebuie contractat cu ei să facă butoaie, să le 
vândă prin cooperaţie, iar cooperaţia să le vândă cereale, porumb şi alte mărfuri. Şi aceasta 
repede. Trebuie văzut unde s-au mai făcut butoaie. De asemenea şi chestiunea cu brânz.a. 

Acwn ne rămâne să facem planul concret Tovarăşul Vaida va fi preşedintele 
Comisiei. Eventual va trebui să lirgim acest comandament, să mai intre cineva de la 
Cooperaţie, Confe.deraţie, U.T.M. şi ,,Scânteia". La regiuni şi raioane să intre şi cineva de la 
Miliţie, dar de la armată nu. în regiunile industriale şi cineva din partea sindicatelor. Planul 
să fie gata mâine dimineaţă. 

Tov. Vinţe: Regiunile n-au primit încă dispoziţii pe linie de partid în privinţa 
constituirii acestor comisii. Trebuie date instrucţiuni. 

'Y 
DA.N.LC.,fond C.C. ai, P.C.R.-Cancelarie, dosar 28/1951.f 2-13. 

44. 1951, iunie 27. Stenograma şedinţei cu reponsabilii raionali din Cluj, Bihor şi 
Huedin, condusă de Alexandru Moghioroş, privind situaţia din Munţii Apuseni şi problema 
moţilor. 
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STENOGRAMA şedinţei 
din27iunie 1951, 

ţinută în legături cu mişcarea din Huedin 

Tov. Moghioroş: V-am convocat să ne informăm asupra situaţiei care se găseşte în 
momentul de faţă în Munţii Apuseni, în cele trei regiwu principale: Cluj, Bihor şi Huedin. 

Secretarul Raionului Huedin să ne infonneze care este situaţia creată în mma 
mişcării care a avut loc alaltăieri şi mai înainte, în plus, problemele care-i frământă pe moţi 
şi caracterul mişcării. Ce măsuri s-au luat din partea autorităţilor de stat, ce măsuri s-au luat 
din partea partidului, pentru a preîntâmpina şi ce propuneţi pentru a îndrepta situaţia în ceea 
ce priveşte munca de partid, ca şi de stat. 

Tov. Orban Francisc (Raionul Huedin): În ceea ce priveşte mişcarea care a avut 
loc, după ce moţii au primit foi de transport pentru lemne, se vede o mulţumire între ei, însă 
se vede că ei consideră aceasta drept un rezultat al mişcărit adică, că (sic!) dacă nu ar fi fost 
această mişcare, n-ar fi obţinut succese. Acwn ei se manifestă ''noi vom pune cota care să. 
ne-o daţi, pentru că noi facem transportul". 

Problema care mai preocupă, <Îll> afară de lemne, este problema păşunilor. Din 
partea organelor silvice s-au făcut abuzuri în ceea ce priveşte împăduririle de acolo, 
deoarece au fost interesate chiar organele inferioare silvice. 

Terenurile de pe care au avut dreptul legal să strângă fân au fost înconjurate cu 
împăduriri, ca ei să nu poată strânge fânul. Anul trecut, din cauza secetei, a fost mare lipsă 
de fân, iar pădurarii şi brigadierii au vândut fânul de pe aceste suprafeţe, în timp ce ţăranii 
moţi, iarna, ca să poată întreţine vitele lor, cwnpărau fân din sate de la 10-15 km depărtare, 
aceasta pentru că păşwule din apropiere de comunele lor au fost încercuite de plantaţii. 

Noi am fost la faţa locului, şi am văzut că acolo unde este păşune este într-adevăr 
platou, iar unde li s-a dat păşune este râpă. Totuşi, după sesizarea noastră, în ziua de 16, la 
ocolul silvic Huedin a venit rezultatul cererii, în care se spunea că nu se poate admite 
cererea noastră pentru păşwu. De aici se vede clar că organele inferioare informează greşit 
organele superioare silvice. 

Lozincile care se ridică sunt că "noi suntem nepoţii lui Avram Iancu, ai lui Horia, 
Cloşca şi Crişan", lozinci care nu s-au auzit până acum, şi în felul acesta se manifestă faţă 
de activişti. 

Într-adevăr, aceste nemulţumiri de multe ori sunt întemeiate. 
De la începutul lwui mai s-a oprit comercializarea lemnelor în particular, însă au fost 

protecţii şi wui cu toate acestea au primit lemne. De exemplu Matei Iosif din Călăţele, în 
ziua de 4 mai, cere de la Regionala Silvică Cluj, 30 m.c. lemn pentru reparaţia casei 
(această cantitate poate folosi pentru construirea unei case noi). Cererea este aprobată pe 
ziua de 5 mai, iar înregistrată este pe ziua de 6 mai, deci o zi după ce s-a făcut aprobarea, 
adică mai întâi a văzut-o acel ce trebuia s-o aprobe şi în mrnă a fost dată spre înregistrare. 
De aici se vede clar că este o protecţie. 

Sunt brigadieri care dau foi de transport moţilor contra unei sume de 1 OOO - 2000 lei. 
În 16 sate avem 25 organizaţii de bază, cu 350 membri de partid La aceste 

organizaţii viaţa de partid este cât se poate de slabă, deoarece marea majoritate a membrilor 
de partid pleacă pe drum cu ciubere, geamuri, scânduri, la diferite lucrări silvice sau la 
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munca câmpului (sic!). Avem membri de partid care sunt şi astăzi analfabeţi, sau în cazul 
cel mai bun au făcut cursul de alfabetizare anul acesta. Nivelul adunărilor organizaţiei de 
bază este la fel foarte scăzut Nu se discută o problemă pe bază de raport şi coraport, 
sarcinile se dau în general. Frecvenţa este de 10-12%, mai mult nu putem obţine. Din cele 
25 organizaţii de bază, 2 sunt la întreprinderi. În hma martie, din 23 organizaţii de bază, au 
plătit cotizaţia 3 organizaţii. Restul nu au plătit, motivând că sunt plecaţi, în aprilie au plătit 
5 organizaţii de bază, în mai 6. Activiştii de partid de multe ori ocolesc aceste organizaţii de 
bază. La 20 mai, Chiote Gheorghe, activist, conform planului de muncă trebuia să fie la 
Răchiţele, dar a fost găsit în altă parte. Au fost luate măsuri statutare faţă de această abatere. 
Duşmanul foloseşte această situaţie şi influenţează în cea mai mare parte prin sectele 
religioase. În satul Bedeciu, din 1049 de locuitori, sunt 54 familii de sectanţi, 22 „tremurici" 
şi 32 baptişti. În Finei, lll1 membru de partid a fost atras în secta lor, care după o săptămână 
a înnebunit La Beniş, secretarul organizaţiei de bază n-a putut fi influenţat, însă soţia lui a 
fost atrasă în această sectă şi a ajuns că şi-a părăsit bărbatul. 

Asupra populaţiei au influenţă bandiţii fugiţi, care folosesc anumite lipsuri chiar ale 
noastre, chiar comportarea unor membri de partid şi agită populaţia şi o instigă împotriva 
regimului, împotriva membrilor de partid. 

Activişti de partid, din 27, avem 3 din regiunea muntoasă. Săptămâna trecută, în 
organizaţia de bază am discutat situaţia llllui activist care este din regiunea de munte. A 
reieşit că în 1937 s-a încurcat într-o bătaie care s-a soldat cu o crimă. 

Şeful Secţiei Organizaţiilor de Partid, Sindicale şi de U.T.M. este, de asemenea, din 
regillllea forestieră; şeful Secţiei Economice este, de asemenea, din regiune de munte. 

Tov. Moghioroş: Nu este o piedică, că nu aveţi activişti din aceste regiuni? 
Răspuns: Este o piedică, dacă merg la ei activişti care nu cunosc viaţa lor; face foarte 

mult cwn vorbeşti cu acei ţărani. Dacă vii cu o atitudine de-i priveşti de sus, se depărtează, 
nu mai poţi să stai de vorbă cu ei, pe când bandiţii, fiind chiar dintre ei, au mare influenţă 
asupra lor. 

Tov. Moghioroş: Care este situaţia cu gaterele? 
Răspuns: 

Gatere mecanice au fost 2 pe Valea Brejului; unul este în administrarea Sfatului 
Popular Regional. A lucrat materialul lemnos pentru un uium de 18%, însă acolo pur şi 
simplu se fura uiumul şi l-a urcat la Beriş până la 38%. Fostul proprietar de foreză folosea 
această greşeală şi instiga Astăzi fereze particulare nu mai există, sunt trecute toate la Sfatul 
Popular. 

Moţul face cerere pentru a obţine material; primeşte foaie de transport de la organul 
silvic, însă această foaie trebuie să aibă viza I.P.E.I.L.-ului. 

Tov. Moghioroş: Deci, ca să ia lemne pe care le plăteşte, nu le poate scoate, fără să 
facă transport I.P.E.1.L.-ului. 

Răspuns: Foaia de transport o primeşte de la Ocolul Silvic, însă trebuie să aibă viza 
de la I.P.E.I.L., care nu se uită dacă materialul este bun sau nu, ci dacă a făcut transportul. 
S-a întâmplat că moţul a venit cu cioplituri şi i-au fost confiscate, deşi I.P.E.1.L-ul a iscălit 
foaia, însă era făcută pentru Cluj şi el a venit la Huedin. 

Tov. Moghioroş: Aveţi cooperative de producţie? 
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Răspuns: 

Nu avem nici una 
Tov. Moghioroş: Nu pot fi cooperativizaţi? 
Răspwis: 

Am prevăzut în propuneri. Ei, pentru o foaie sau două de scânduri, primesc până la 
40 kg porumb. Acel care are căruţă cumpără materialul din munte pe jumătate. El face 
speculă, vine la vale şi vinde materialul şi nu arareori, când se întoarce, spune că i-a fost 
confiscat 

Tov. Moghioroş: Câţi au căruţe proprii? 
Răspuns: 

Dacă au 15% căruţe proprii. În ziua de 20 mai am fost la Poiana Horia Acolo am 
văzut, unii strigau pentru fereze, alţii strigau "să ne daţi foaia de transport'' şi alţii cereau de 
lucru. Majoritatea erau cei care cereau de lucru, cereau condiţii de trai. Acei care au căruţe 
cer foi de transport, pentru că ei exploatează şi pe acei care vând materialul şi pe cei care îl 
cumpără. Cei care au fereze, agită ca să se dea drumul la fereze. Sfatul Popular are fereze în 
proprietate, însă mai există multe în păduri, pe care nu le cunoaşte nimeni. 

Ei cer ca o ferez.ă oprită să funcţioneze 24 de ore, pentru a avea material la repararea 
căminului cultural, sau a şcolii şi odată obţinută aprobarea, ei taie cât vor. Din biroul raional 
nu este nici unul din satele din regiunea aceasta. 

Noi propunem ca să se verifice cadrele administrative şi tehnice, atât ale organelor 
silvice, cât şi ale I.P.E.1.L.-ului (SW1t ofiţeri deblocaţi, asupra cărora noi sesizăm I.P.E.I.L.-ul, 
dar nu SW1t schimbaţi). Propunem să se dea un stimulent mai mare în cereale acelor care 
transportă lemne pentru I.P.E.I.L. Propunem să se dea cartelă şi membrilor de familie a 
acelora care mtmcesc la lucrări silvice şi I.P .E.I.L. 

Din partea Direcţiei Silvice să se predea o cantitate mai mare cooperaţiei pentru 
comercializare şi industrializ.are. 

Tov. Moghioroş: De ce nu faceţi cooperative de producţie ale moţilor, cu ciubere şi 
scânduri? 

Noi putem face comenzi, avem nevoie de sute de mii de butoaie pentru murături, 
brânză, peşte, le putem da mai multă muncă decât SW1t în stare să facă. 

Răspuns: 

Nu s-a putut ajunge cu ei să lucreze la comandă. Am avut greutăţi. Moţul dacă vinde 
cu 5 lei un ciubăr mai scump decât săptămâna trecută, pentru el e foarte mult 

Tov. Moghioroş: Dacă s-ar putea, să primească pentru munca lor şi bani şi cereale. 
Răspwis: În felul acesta s-ar putea aranja Organele Silvice s-au înţeles cu 

Centrocoop-ul să facă cooperative pentru valorificarea lemnului, cooperaţia prelucrând 
cheresteaua în munţi, să facă centre de distribuire în regiunile unde este lipsă de material. 
Dacă vor câştiga mai mult, vor putea fi convinşi moţii să se tmească în cooperative de 
producţie. 

Proptmem să se facă drumul forestier între Huedin -Beriş şi V alea Brejului. 
Propunem ca la Călăţele să se intensifice exploatarea turbei. 
Propunem să se deplaseze o comisie care să clarifice situaţia păşunilor. Sunt păşuni 

care în registrele organelor silvice <nU> figurează ca păşuni, iar în registrele Sfatului Popular 
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figurează ca p!şuni. Astfel încât Sfatul Popular, la cererea oamenilor, le dă acestea pentru 
pAşunat; oamenii se duc cu vitele, dar acolo se pomenesc că organele silvice consideră 
delict Şeful Ocolului Silvic a primit ordin ca pentru aceste cazuri să facă acte de dare în 
judecată., ceea ce ar însemna că circa 2000 oameni swit contravenienţi ( citeşte ordinul 
Ministerului Gospodmiei Silvice, iscăleşte director Husmezian). Organele inferioare silvice 
infonnează greşit şi se iau măsuri necunoscându-se situaţia la faţa locului, fapt care creează 
nemulţwniri. Zilnic se găsesc delicte spre judecată şi pentru lemne şi pentru p!şuni. 

Dacă comisia (sic!) va constata la faţa locului şi plantaţiile se vor face acolo \Dlde 
într-adevăr nu se poate păşuna, atunci moţii vor fi aceia care vor păzi aceste plantaţii. 

Noi nu vedem rezolvată problema moţilor cu măsurile luate, pentru că ei tot vor 
rmnâne la vechiul obicei de a cere mereu lemne. 

Propunem crearea condiţiilor de muncă la faţa locului, propunem construirea unei 
linii forestiere, pentru că swit cantităţi imense de păduri foioase, care nu se exploatează. 

Tov. Mogbioroş: Dar am auzit că şi-a încetat activitatea I.P.E.1.L.-ul <pe> care-l 
aveţi acolo, din lipsă de braţe de m\Dlcă. 

Răşp1D1S: A scăzut, nu a încetat activitatea - şi aceasta pentru că nu au primit salarii. 
Tov. Moghioroş: Câte necesar mălai pentru raionul dmnneavoastră? 
Răşp1D1S: Cred că, pentru cele 7 com\Dle, ajung 2 vagoane de porumb pentru acei 

care lucreaz.ă, dacă-l vom primi hmar. 
Tov. Mogbioroş: Să convingem pe acei care n-au mijloace de transport să lucreze 

în cooperaţie. 
Răspuns: 

S-ar putea face; mai mulţi S\Dlt aceia care nu au mijloace de transport. În mma 
viscolelor S\Dlt căzuţi acwna peste 1 OOO m.c. de material. 

Tov. Moghioroş: Am putea pune în faţa lor un contract cu statul, care are nevoie de 
mii de butoaie, plus obiectele artistice care le fac ei. 

Răspuns: 

Dacă vor avea condiţii în care să vadă că câştigă (sic!) mai mult decât acwn, se 
poate organim 

Tov. Blajovici Petre (Raionul Câmpeni): În general, raionul Câmpeni este un raion 
de moţi. în mma faptului că s-a oprit plecarea la ţară cu lemne, aceasta la început n-a produs 
nemulţwniri, cre7ând că se va schimba Dar văzind că nu li se dă drum.ul, au început să 
ceară să li se dea drum.ul, pentru că n-au ce mânca 

Am fost personal în câteva case de moţi, \Dlde am văzut că se mâncau buruieni, 
Moţii nu pleacă înalte părţi, în special cei bătrâni. Toată acţi\Dlea a pornit de sus din m\Dlte. 
Moţii pleacă primăvara în m\Dlte, sus la păş\Dle. Acolo sus s-au vorbit cu toţii şi au fost 
instigaţi de duşmanul de clasă, de foşti pădurari şi brigadieri, care erau daţi afară din 
serviciu. 

Tocmai în ziua de 19 i\Dlie eram în comuna Arada Cu două zile înainte, am avut o 
notă informativă că moţii se pregătesc la Beriş. În ziua de 19 după masă am fost la Ara.da şi 
am stat de vorbă cu ei. Când am aj\DlS acasă, am primit telefon despre ce se întâmpla la 
Beriş. 
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Duminica vin toţi din cătune jos, în sate. Erau circa 300 de oameni. Am început să 
stăm de vorbă cu ei. Nu mai era vorba despre lemne, pentru că se rezolvase. Acwn cereau 
ca joagărele să fie date proprietarilor, să nu mai vizez.e foaia din 24 în 24 de ore şi să nu se 
mai pretindă de Sfatul Popular, când li se dă foaia dovadă, că au făcut prestaţie, ferezele să 
rămână mai departe proprietarilor ca să nu mai predea uium. Sfatmile Populare nu au pânze 
de fereze la joagăre. Noi avem 165 de joagăre cunoscute de noi. Sfatul nu are de \Dlde 
cwnpăra pânze. Atunci 15-20 de moţi cwnpără pânza şi o plDl la joagăr, aceştia având 
a<:<.fel dreptul să taie primii la joagăr şi ei taie cât vor. 

Acum s-a spus ca proprietarul pânzei să primească uium până se acoperi costul 
pâinii. Mai sunt 4-5 joagăre preluate de o Gospodărie din Aiud, care ia 35% uium. Uiumul 
de 15% nu produce nemulţwniri. 

Moţii din Câmpeni într-o parte din comună fac scânduri şi <în> altă parte din comună 
fac lucruri de artă. Desigur mai mult şi mai bine câştigă acei care fac produse de artă. 

Cetăţenii splDl că foarte bine au făcut cei care au participat la acţi1D1e, pentru că altfel 
nu ar fi obµnut nimic. Au fost şi membri de partid care au fost de acord cu aceasta 

Toţi moţii au câte 7-10-13 copii. Aceşti copii consumă foarte multe cereale. 
Câmpenii au primit 30 vagoane porumb, dar Sllllt 750.000 de guri care înghit acest mălai. 

Când s-au luat măsurile de căte Ministerul Gospodăriei Silvice, noi am sesizat că nu 
este just şi că vom avea greutăţi. Nici noi n-am susţinut cu tărie aceasta, n-am stat mereu să 
arătăm că măsurile luate nu Sllllt juste şi nici Comitetul regional n-a dat atâta importanţă 
acestei probleme. Într-adevăr, la noi este regi\Dle de moţi, dar nu ne-am ocupat suficient de 
aceasta. Noi avem 3 mine, câteva cooperative de producţie şi la Bucium avem mine de 
plumb. 

Noi trebuia să ne ocupăm în special de această problemă, însă noi nu cunoaştem 
îndeaproape problemele lor. 

La Comitetul Regional, într-o şedinţă, s-a arătat că trebuie imediat transportul din 
păduri, de către preşedintele Sfatului, tovarăşul Vereş, atunci imediat a combănrt tovarăşul 
Dejeu aceasta. 

La noi, în afară de comtma Arada, viaţa de partid merge destul de bine, pentru că în 
majoritatea comlmelor nu au vite de tras ca să plece din comlme. Frecvenţa este de 
50- 55- 60%. La Arada sunt beţivi, este o comună foarte grea şi mai ales că este vecini cu 
3 raioane, şi sunt elemente fugite în mlmţi. Când intră o maşină în comună, sună bucimnul 
ca semnal, iar când pleacă maşina iarăşi sună buciumul, ca să se ştie că pericolul a trecut 
Au fost excluşi aici doi din partid şi s-a simţit o îmbunătăţire a vieţii organizaţiei de bază. 

Tov. Moghioroş: Aveţi în activul raional elemente din regi\Dlea de m\Dlte? 
Răspuns: 

Avem 6 activişti în cadrul raionului, ţărani localnici. ( În raion există strinepoţi ai lui 
Avram Iancu). Membrii Biroului Raional sunt din alte regiuni. 

Tov. Moghioroş: În ce interval faceţi convocarea secretarilor organi7Bţiilor de bază 
la raion? 

Răspuns: 

Obişnuit, o facem de două ori trimestrial. 
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Tov. Moghioroş: Chemaţi birouri sau secretari ai organizaţiilor de baz.ă ca să staţi 
de vorbă cu ei? 

Răsj,Wls: 

Ana.liz.ărn mW1ca W1ei organizaţii de baz.ă la raion, în prezenţa biroului organizaţiei 
de bază Lma trecută am avut două birouri, e W1a aceasta avem 2 birouri şi W1 Sfat Popular. 

Comitetele Executive ale Sfaturilor Populare comWlale, într-o serie de comW1e, sunt 
controlate, însă în multe comWle Sfatul Popular conduce organizaţia de bază, pentru că 
membri de partid sW1t foarte slabi. Avem comW1e cu 300 şi 280 analfabeţi. 

Căminele culturale funcţioneaz.ă bine în W1ele comW1e. 
Noi avem învăţători din Ialomiţa care au fost mutaţi disciplinar în raionul nostru, în 

timpul anului au plecat şi multe şcoli au rămas cu locuri de învăţători lipsă. Şcolile din raion 
au funcţionat cu 45 locuri lipsă. În schimb, absolvenţii moţi sunt trimişi în alte regiuni. Noi 
am propus ca aceşti tineri absolvenţi, de 17 ani, să rămână în raion şi cred că această 
problemă s-a rezolvat 

De la raionare şi până acum a venit o singură dată caravana cinematografică, însă 
ajW1gând până la Câmpeni s-a stricat şi n-a mai ajuns în sate. Filmele vin tot nwnai la 
Câmpeni. Cinematograful funcţionează, însă ne vin mereu aceleaşi filme, la 2-3 săptămâni 
revine acelaşi film. 

Cu căminele culturale până prin ianuarie a mers prost, după aceea s-a îmbWlătăţit 
mW1ca. Avem echipe bW1e din moţi, din oameni bătrâni. SWlt o serie de comW1e W1de stăm 
prost şi cu învăţătorii şi cu mWlca culturală (sic!), şi cu mW1ca de partid. 

În comW1ele W1de moţii se ocupă cu scândură şi cioplitură, momentan rezolvarea 
este de a primi scândura în mod planificat, în mod controlat, pentru că nu exista o evidenţă 
a celor care au primit, ca să primească în primul rând cei săraci. De asemenea şi la fereze să 
taie cei săraci. Această treabă o face Sfatul acum. Până acum se ocupau nwnai brigadierii. 
De abia acum vin moţii cu curaj să arate ce făceau brigadierii. 

Moţii sunt săraci. Cum primesc lemnul din pădure îl fasoneaz.ă şi îl dau cărăuşului 
să-l ducă la ţară, primind 50% din câştig. Cei care-l cară câştigă cantităţi enorme de cereale. 

Când a fost târg în Câmpeni s-a găsit grâu şi porumb adus de ei, pe piaţă. 
În comW1ele Wlde se ocupă cu scânduri toate aceste scânduri merg numai în sectorul 

particular. V edem o rezolvare în această privinţă, mai ales în ceea ce priveşte ciuberele, prin 
cooperativele de consum. Rezolvarea ar fi fie că se valorifică prin cooperaţie, fie că se 
înfiinţează cooperative de producţie. Cioplitura tot în felul acesta se poate rezolva. 

Moţului nu-i pasă cum dă scândura, însă să poată asigura hrana sa şi a familiei sale. 
Momentan susţin să aibă foi de transport şi lemne, şi apoi pleacă la ţară să-şi aducă porumb. 

Moţii nu vor să plece din cătunele lor. Avem nevoie de elemente tinere pentru 
miliţie şi nu vor să meargă. Eventual dintre U.T.M.-işti mai reuşim să atragem, însă foarte 
grel.L Ducând cu tinerii o mWlcă susţinută, se poate obţine să se ducă în alte părţi la mllllcă, 
Însă CU bătrânii nl.L 

Este foarte greu de rezolvat problema celor care nu au cu ce transporta materialele 
din pădure. 
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La Gârda avem o cooperativă de producţie de ciubere, care a fimcţionat cât timp 
cooperativa a putut da porumb, datorită faptului că moţii nu lucrează dacă nu li se dă 
porumb în schimb. 

Avem o cooperativă de producţie, însă funcţionează în cadrul Uniunii Raionale a 
Cooperativelor. Aci se produc lopeţi, ştergătoare de picioare, cozi de coasă. Aci ar merge 
mai bine munca, dacă s-ar da porumb. Aci munca este mecanizată, însă moţii nu lucrează 
dacă nu primesc porumb în schimb. La Câmpeni se valorifică putini şi ciubere, însă numai 
în schimb cu bani, dar motii spun că degeaba primesc bani dacă nu primesc porumb. Vom 
avea rezultate numai dacă.vom aduce mălai. În toate aceste comune baz.a alimentaţiei este 
mălaiul, deşi mănâncă şi pâine dacă atL 

V edem două forme de a înfiinţa cooperative. 
1. Moţii să primească lemnul din pădure şi să plătească cât costă. Îl fasonează şi îl 

duce jos în sat, unde îl valorifică prin cooperativă în schimbul porumbului. Deci producţie 
individuală şi desfacere cooperatistă. 

2. A doua formă ar fi ca cei mai mulţi să se unească şi pe bază de contracte să 
desfacă materialul lucrat. 

3. A treia formă ar fi ca cooperativa (sic!) să cumpere lemnul din pădure, îl dă 
omului ca să-l prelucreze şi apoi îl valorifică cooperaţia 

Nucleul de cooperaţie ar merge mult mai bine dacă ar fi asigurată hrana. Şi ferezele 
ar putea trece la aceste nucleuri, iar pentru necesitatea particularilor să rămână 1-2 fereze pe 
lângă Sfaturile Populare sau pe lângă cooperativele respective. 

Preşedinţii, în multe locuri, în loc să facă munca Sfatului, fac mllllca joagărului. 
Tov. Moghioroş: Mişcarea de la Răchiţele şi Beliş nu poate lua proporţii? 
Răspuns: Nu cred să ia proporţii dacă au primit lemne. Dacă ar fi o restricţie în 

această privinţă ar exista pericol. Ei când au o revendicare nu trimit delegaţi, ei merg toţi 
împreună. 

Moţii din regiunea noastră au nişte oi care au fost întreţinute prost. În acest an recolta 
de fân este foarte bună, însă calitatea vitelor este foarte proastă. La noi este fixat prin 
cooperaţie preţul unei vaci la 18.000; or, la noi se cumpără o vacă cu 5000 lei. Nimeni nu 
s-a ocupat de problema aceasta şi nici nu ştiu cum poate fi rezolvată cu aceşti moţi. 

Tov. Moghioroş: Voi nu v-aţi ocupat de ei. Şi iată cum puteţi proceda: într-o 
comună ai 5 membri de partid buni, acolo fiecare are câte o vacă - le explici ştiinţific de ce 
este necesar să schimbe vacile, care va fi rezultatul şi apoi vă înţelegeţi cu „Comcar" -ul, ca 
la cantitate să vă schimbe o vacă Siementhal. La fel să aduceţi oi de rasă în aceste regiuni. 
În mod organizat, sistematic să faceţi acest lucru. 

Tov. Blajovici: Şi cu aparatul de stat stăm prost acolo. 
Tov. Moghioroş: Dacă voi aveţi propuneri, faceţi-le. Chiar să fie o preocupare 

pentru voi, căci voi sunteţi factorul de progres, de transformare. Noi nu trebuie să ne 
mulţumim cu tradiţiile moţilor. Transformând condiţiile lor de viaţă, transformăm oamenii. 

Tov. Sulutu Alexandru (Raionul Brad): Avem 3 comune cu moţi care se ocupă 
mai mult cu fluiere, cărbune de lemn şi cu var. Din căzături, ei fac cantităţi de var cu care 
pleacă la ţară. Calitatea varului nu este bună. Aceasta este ocupaţia lor. Noi am reuşit să 
băgăm din ei la minele de cărbuni de la Ţebea. Ei se organizează pe grupe, cum Sllllt cei de 
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'ta Tomnatic, şi aşteaptă campania de vară, ca să plece la ţară, la m1D1cile agricole. Altă parte 
din ei sunt dulgheri care pleacă pe la întreprinderi şi la construcţii de case pe la oameni. Sau 
sunt luaţi de Sfaturile Popular la construcţii de pochni. O parte se ocupă cu olăritul. Ei 
pleacă în ţară şi aduc cereale pentru existenţa familiilor lor. O parte de la Obârşia, Dobrot, 
se ocupă cu butoaiele, însă fac foarte puţine pentru că nu capătă cereale în schimb. 

În comuna Blăjeni se ocupă cu scânchnile. În raion nu există decât două jogoare • 
moţeşti, care nu 8e mai pot folosi, însă ei pleacă în raionul Câmpeni, 1D1de cumpără 
materiale şi vin înapoi pe la Gurahonţ. La o parte din ei le-a fost confiscat materialul în 
drwn, pentru că nu aveau nici o hârtie la ei. 

La noi însă majoritatea populaţiei este încadrată la minele de aur şi la mina de lignit 
Circa 150 lucrează la fabrica de ciment Familiile primesc cartelă. Avem o parte care 
lucreaz.ă la I.P.E.I.L. Majoritatea ridică problema că nu au alimente. De 3 l\Dli de zile n-au 
primit nici \Dl fel de 1D1tură sau ulei şi nici Z1hărul nu li s-a dat. Există o permanentă mişcare 
de braţe de m1D1că între 1.P .E.I.L şi sectorul agricol. 

Majoritatea au boi, cu care transportă ciubere şi var. 
Pentru îmbunătăţirea condiţiilor de trai, ei cer ca să se îmbunătăţească situaţia 

populaţiei în general. Propun a se tăia drum, cum este în pădurea Certezului, o pădure de 
4-500 ani care încă nu a fost exploatată. Acolo există şi tei, care este atât de necesar şi care 
ar putea fi scos. 

În ceea ce priveşte olarii de la Răşculiţa, am încercat să-i îndreptăm spre cooperativă, 
spătarii au lucrat 2 l\Dli destul de bine, însă când au văzut că nu primesc porumb destul, au 
început să lucreze prost şi cooperativa n-a mai putut valorifica produsele. De altfel şi la 
Dobrot, 1D1de se ocupă cu roţi de căruţă, s-ar putea face cooperativă dacă se poate da 
schimb de cereale. Acolo au strung şi construiesc căruţa întreagă. 

O preocupare a lor este că cer să fie trecuţi la comuna Avram Iancu, pentru că nu pot 
cobori la Răşculiţa, drumul este prea lung. 

Tov. Ghidali Iosif (Raionul Alba): În urma raionării, majoritatea comW1elor au 
trecut la Regiunea Cluj. Noi avem 22 de organizaţii de bază, cu un număr de 434 membri 
de partid Din aceste 22 organizaţii de haz\ 17 au planuri de muncă. Parte din ele au 
planuri de muncă bine întocmite. În câteva comm1e şi sate organizaţiile de bază au reuşit să 
se situeze în fnmtea acţi\Dlilor din sat La Poiana Boului organizaţia de bază a reuşit să 
antrenez.e cetăţenii pentru a valorifica prin cooperaţie produsele. Noi avem oameni care se 
ocupă şi cu agricultura, şi cu fabricarea varului şi lucrează şi la diferite exploatări. De 
asemenea şi în mină. 

În general, viaţa de partid nu s-ar spm1e că este slabă, deşi în unele locuri majoritatea 
membrilor de partid sunt plecaţi din comună. Frecvenţa la adunările organizaţiilor de bază 
estede70%. 

În comunele şi satele de mm1te, dacă în unele locuri situaţia politică este slabă, 
aceasta se datorează şi situaţiei economice a locuitorilor moţi din aceste sate. O parte se 
ocupă cu agricultura, însă aceasta este foarte primitivă şi cu o producţie scăzută la hectar. 

• Joagăre. 
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80%, din teren este de o fertilitate de 250-500 kg pe hectar, iar 20% este de 6-700 kg la 
hectar. 

Locuitorii se ocupă şi cu creşterea vitelor şi cu fabricarea varului. Ei au 600,77" ha 
teren arabil. Acest teren se lucreaz! prin rotaţie, din 2 în 2 ani. Pe lângă acest fapt, ei 
lucreaz! o agricultură foarte înapoiată. De exemplu: din 388 de gospodmii într-o comună, 
au 88 pluguri şi acestea de lemn. Există lD1 singur plug de fier şi acesta este la cooperativă. 
95% din moţi trăiesc cu cereale cumpm.te de pe piaţă. Cu toate acestea, SW1t impuşi să dea 
şi ei cotă. Alimentul lor principal este mămăliga şi derivatele laptelui. Aprovizionarea lor 
este o greutate destul de mare şi datorită faptului că se găsesc la distanţe foarte mari de 
centrele de unde se pot aproviziona. Pentru ca să se aprovizioneze cu marfuri trebuie să facă 
3 zile cu căruţa la centrul de raion. Dacă s-ar putea organiza, ar trebui ca Uniunea 
Cooperaţiei să poată aproviziona cu camionul. 

Am luat legătura cu Unillllea Raională a Cooperaţiei, care a spus că ţăranii vin să 
comande marfurile de care au nevoie. 

Tov. Moghioroş: Aceasta puteţi aranja voi singuri acolo. 
Tov. Ghidali: Moţii Sllllt nemulţumiţi pentru că, la impllllerea cotelor, anul trecut 

s-au făcut mari greşeli, care s-au făcut şi anul acesta. Şi anul acesta Sllllt cazuri Wlde moţii 
săraci Sllllt impuşi la cote mari. 

Moţii nu au atât pământ cât figurează în planurile de cultură. Alte nemulţumiri Sllllt 
în legătură cu impllllerea pentru cota de lapte. Ei arată că n-au fost impuşi în mod just, 
întrucât vitele lor sunt foarte slabe. 

Propllll ca în regiunile Wlde pământul este degradat să se facă împăduriri pe aceste 
terenuri. Propun să se studieze o metodă justă pentru impllllerea cotelor, pentru că în anul 
acesta s-au mai făcut greşeli în felul acelor mari greşeli făcute anul trecut. Cota a fost 
impusă pe întreg terenul, însă ei au prea puţin teren arabil raţă de terenul gospodăriei. 

Mai propllllem să se introducă creşterea vitelor de rasă. 
Nu avem cooperative de producţie. La noi se fac spiţe de care, cozi de coasă şi 

acestea sunt preluate de Cooperaţie, în schimb de cereale. Întrucât Cooperaţia nu are 
comenzi, se întâmplă cazuri că nu pot prelua de la moţii care fabrică aceste lucruri. 

Moţii care se ocupă cu transportul de lemne au fost opriţi de a mai transporta, deşi 
materialul provine din căzAturi. 

Am stat de vorbă cu ocolul silvic şi am lămurit tovarăşii ca să le pennită să mai 
adu~ lemne la Teiuş şi Alba Iulia, pentru că nu considerăm că fac cine ştie ce speculă în 
felul acesta. 

În problema varului, moţii iau 140-150 de lei pe felederă. Or, cooperaţia îi dă nwnai 
100 de lei acolo pe loc. Noi vom începe să intensificăm mllllca politică prin organizaţiile de 
bază şi măsuri pentru a valorifica produsele prin cooperaţie. 

Tov. Gagea Teodor (Beiuş): <La> specificul Raionului Beiuş putem arăta că, 
majoritatea populaţiei fiind săracă, se duc în timpul mllllcilor de vară în diferite pmţi ale 

• Aşa în text. 
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Regiunii. În comlllla Cărpinet, Roşia etc. sunt părţi ale raionului unde sunt puţini moţi. Sllllt 
unele familii venite din Câmpeni şi Turda 

Aici ar fi posibilităţi mari de a se deschide diferite lucrări cu caracter industrial, mine 
de plumb etc. S-a format o comisie în cadrul gospodăriei locale, care a constatat minereurile 
ce se găsesc, în special fier, plumb, mannotă, cărblllle de lemn, bismut., baoxid, este foarte 
mult. Nu sunt încă stabilite ce cantităţi se pot găsi. Sunt biologi sovietici care lucrează în 
regiune. La Băiţa s-a scos molibden până în 1928. 

În prezent, din raionul nostru sunt plecate circa 25.000 braţe de muncă prin diferite 
părţi ale regiunii Bihor. Propunerea ar fi ca, pe cât posibil, să se dea fonduri ca să se poată 
deschide lucrări, în care să lucreze muncitorii din raion. 

În cele 147 de organizaţii de bază, viaţa de partid se prezintă slab. În regiuni de deal 
participarea la adunările organizaţiilor de bază este de maximum 65-70%. De asemenea, 
cotizaţia o plătesc la 2-3 luni, şi ceea ce am putut să realizăm este 85-87%. 

Propunem să se mai încadreze 2-3 instructori raionali, pentru că altfel lD1 instructor 
are câte 16-17 organizaţii de bază, pe care nu le poate cuprinde. Deşi raion de categoria D, 
avem un singur secretar care se ocupă cu problemele industriale şi agrare. Ar mai fi necesar 
un secretar cu probleme economice. Regiunea spune că deocamdată este suficient. 

În raionul nostru predomină silvicultura şi sunt mari perspective industriale. 
Tov. Saponeanu Alexandru (Raionul Turda): Avem 5 comune plus 3 sate în 

regiunea muntoasă. În această parte a raionului, preocuparea principală a moţilor a fost 
exploatarea lemnului de pădure. Acest lemn pe care-l aducea din pădure, ei îl duceau la 
joagărele particulare. La noi în raion avem vreo 6 joagăre care sunt trecute la Sfatul 
Popular. Numărul locuitorilor în aceste 5 comune este de circa 1 O.OOO. În toate comW1ele şi 
satele avem organizaţii de bază, în afară de V alea Erei, unde avem organizaţie de bază 
numai la I.P.E.I.L. Avem un număr foarte redus de membri de partid La I.P.E.I.L Valea 
Erei avem 18 membri de partid În timp de vară ei pleacă la ţară pentru ca să lucreze la 
seceriş şi treieriş. Ei lucrează pentru porumb şi grâu. 

În organizaţiile de bază, problemele care-i preocupă sunt problemele lor locale de 
acolo, în special lemnul. În ultimele 3 luni, de când joagărele au trecut la Sfatul Popular, ei 
au fost opriţi să mai scoată lemn. 

Tovarăşul Niculescu, venit când era târg la centrul de raion, a fost de părere ca pe 
drum, unde se găsesc căruţe cu lemne, să fie confiscate cu ajutorul miliţiei. N-am fost de 
acord cu tovarăşul. 

La V alea Erei s-au dus şi au confiscat lemnele găsite în ograda cetăţeanului, asupra 
cărora nu avea documente. 

Satul, la prima reformă agrară, a primit o suprafaţă de pădure care în 1949 a fost 
predată I.P.E.I.L-ului. 

O preocupare deosebită a Comitetului Raional de partid faţă de aceste comune şi 
sate nu a fost, însă noi am încercat să aducem sezonierii la gospodăriile agricole de stat. Am 
reuşit de la Băişoara să aducem 46 de moţi, însă ei au plecat înapoi pentru că nu vor să 
lucreze pentru bani. La I.P.E.1.L. Valea Erei, posibilitatea de a angaja muncitori mai mulţi, 
pentru că şi din 350 muncitori care-i are I.P.E.I.L.-ul au fost restructuraţi. Avem greutăţi la 
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întreprinderea din V alea Erei, unde muncitorii n-au primit alimente şi în special ulei de 
aproape 3 luni de zile. 

Propunem ca noul an şcolar de partid să se dea atenţie pregătirii cadrelor dintre moţi. 
Să se admită să aducem secretari de organizaţii de bază de la şcolile de 3 luni. 

De asemenea, în noul an şcolar să se ţină cont de regiunile muntoase, să fie cât mai 
mulţi tineri îndrumaţi spre şcolile profesionale din întreprinderi, chiar şi în alte centre unde 
Sllllt asemenea şcoli de calificare. 

Avem 36 de învăţători, dintre care 17 sub 25 ani. Numai doi sunt membri de partid. 
Restul sunt fii de preoţi şi aşa mai departe. În satul Cele am avut un învăţător, fiu de preot, 
care a stat 5 luni în învăţământ şi pe urmă a dispărut. 

La Cosaga şi Ocorâş avem mănăstiri cu călugări care duc muncă în rândul moţilor. 
Avem o situaţie sanitară destul de grea Avem două comune unde peste 80% din 

populaţie sunt sifilitici. Ministerul Sănătăţii să trimită aici medici absolvenţi, care să facă 2 
ani de stagiu. De altfel au fost repartizaţi tineri absolvenţi, însă aceştia la Industria Sârmei, 
unde sunt 3, dar nu au fost ridicaţi sus, în satele de munte. 

Propunem să se facă o verificare serioasă a personalului din conducerea Ocolului 
Silvic şi în special al brigadierilor. 

Tov. Mârlea Victor (Raionul Gurahonţ): Munca politică este dusă de 88 organizaţii 
de bază, din care la sate şi comune sunt 70. În urma directivelor C.C. în legătură cu 
alegerile, care au fost prelucrate în organizaţiile noastre de bază, am putut constata că 
munca de partid s-a îmbunătăţit, pentru că tovarăşii studiind aceste probleme şi fiind ajutaţi, 
au ajuns să constate într-adevăr care este situaţia lor şi ce trebuie să facă. 

În ceea ce priveşte frecvenţa, ţinându-se cont că organizaţiile noastre sunt din puţini 
membri de partid, am ajuns la 80-90%. 

După cum reiese din ultimele procese-verbale, într-o organizaţie cu 35 membri de 
partid, 30 au avut sarcini concrete. La noi este o situaţie deosebită. Majoritatea locuitorilor 
au pământ în bucăţi mici, datorită terenului muntos. Din acest pământ, foarte mică parte 
este productiv. 

În comuna Băneşti din 3662 ha sunt 824 ha arabil. În raionul nostru, majoritatea se 
ocupă cu fructele. Au pruni, meri etc. În urma muncii de lămurire dusă anul trecut, în 
cooperativele noastre au intrat cu bani 10.650 kg fruncte, iar pe ba.za unei statistici făcute, 
au fost transportate cu căruţele şi duse pe piaţă 92.550 kg produse care ar fi putut fi duse la 
fabricile de marmeladă sau să fie puse la dispoziţia cumpărătorilor direct, fără intermediar. 

Propun ca cooperaţia (sic!) să aibă cereale pe care să le dea în schimb pentru fructe, 
căci în felul acesta se rezolvă şi problema transportului lemnelor, pentru că aceste căruţe, 
care pleacă în comunele din şes pentru a valorifica fructe, fac 45 de zile până la înapoiere. 
Or, o căruţă poate să transporte zilnic 2 m.c. lemne necesare muncitorilor din fabrică 

Pentru rezolvarea acestei probleme propun să primească cooperaţia cereale. 
Propun ca I.P.E.I.L.-ul şi secţiile de pădure să aibă alimentele necesare la timp, 

pentru că am avut caz concret când lucrătorii au sistat lucrările pentru că n-au awt alimente. 
În ceea ce priveşte îmbunătăţirea vieţii de partid, propun ca schema noastră 

organizatorică să fie lărgită pe cât posibil, pentru că nu putem face faţă să dăm ajutorul 
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cuvenit tovarăşilor din organizaţia de bază. Propun să avem o maşină bună, cu care să ne 
putem deplasa, pentru că cea pe care o avem jumătate din timp este sub reparaţie. 

Pentru a dezvolta raionul nostru, propwi ca fosta fabrică de ciment să fie clădită din 
nou, pentru că este lipsă de ciment, iar pe de altă parte s-ar putea ocupa acolo braţele de 
muncă. Propun să fie puse în exploatare mine de mangan şi totodată să se deschidă din nou 
minele de cupru care există. Noi am înfiinţat două curswi de calificare pentru minerit şi acei 
care s-au înscris participă 1 OOo/o. 

Tov. Ferencz Iosif (Raionul Cluj): În raionul nostru avem 5600 de moţi. Cei care au 
agitat au fost învăţătorii şi bandiţii. Avem câţiva bandiţi care au fost proprietari de gatere şi 
aceştia fac agitape între moţi. Pe wiul din aceştia l-am dat pe mâna secwităpi. A fost ridicat, 
ţinut 3 săptibnâni şi s-a înapoiat, spunând că el are oamenii lui la Securitate şi chiar la partid 
şi nimeni nu se poate atinge de el. 

Noi am încercat să organizArn cooperative cu moţii care fac în raionul Cluj 
cherestea. Ei însă nu pretind bani, ci lemn sau cereale. 

Cu moţii am ajuns la o înţelegere ca Sfatul Popular să le dea lemnul spre prelucrare, 
ca Sfimtl să-l poată dirija la gospodăriile colective, sau unde se mai cere. Acest lucru s-a 
discutat acum 2 săptibnâni. 

Propun ca internatele pentru moţi să :fie mai bine îngrijite ca după încheierea anului 
şcolar, să fie atraşi copii de moţi în şcoli. 

STENOGRAMĂ 

Propuneri tlcute la şedinţa din 27 iunie 1951 
în legătură cu mişcarea din Huedin 

Tov. Orban Francisc, prim secretar raional Huedin. 
Propunem ca să se verifice cadrele administrative şi tehnice, atât ale organelor 

silvice, cât şi ale I.P.E.I.L. (sunt ofiţeri deblocaţi, asupra cărora sesiz.ăm I.P.E.1.L.-ul dar nu 
sunt schimbaţi). 

Propwiem să se dea W1 stimulent mai mare în cereale acelora care transportă lemne 
pentru I.P .E.I.L. 

Propunem să se dea cartelă şi membrilor de familie a acelora care muncesc la lucrări 
silvice şi 1.P .E.I.L. 

Din partea Direcţiei Silvice, să se predea o cantitate mare Cooperaţiei, pentru 
comercializme şi industrializare. 

Propunem să se fa.că dnunul forestier între Huedin, Beriş şi Valea <Erei>. 
Propunem ca la Călăţele să se intensifice exploatarea twbei. 
Propunem să se deplasez.e o comisie care să clarifice situaţia păşunilor. Swit păşuni 

care în registrele organelor silvice figurează ca păduri, iar în registrele Sfimtlui Popular, 
figurează ca păşuni, astfel încât Sfimtl Popular, la cererea oamenilor, le dă acestea pentru 
păşunat, oamenii se duc cu vitele, iar organele silvice consideră delict Şeful Ocolului Silvic 
a primit ordin ca pentru toate aceste cazuri să facă acte de dare în judecată, ceea ce ar 
însemna cca 2000 oameni care sunt contravenienţi. (Citeşte Ordinul Ministerului 
Gospodari.ei Silvice, iscăleşte director Husmezian). Organele inferioare silvice informează 
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greşit şi se iau măsuri necunoscându-se situaţia la faţa locului, fapt care creează 
nemulţwniri. Zilnic se găsesc delicte sprejudecată şi pentru lemne şi pentru păşuni. 

Dacă comisia (sic!) va constata la faţa locului şi plantaţiile se vor face acolo unde 
într-adevăr nu se poate păşuna, attmci moţii vor fi aceia care vor păzi aceste plantaţii. 

Prop1D1em crearea condiţiilor de m1D1că la faţa locului. 
Propunem construirea unei linii ferate forestiere. 
Tov. Blajovici Petru (Raionul Câmpeni): Învăţători din Ialomiţa au fost mutaţi 

disciplinar în raionul nostru, multe şcoli au rămas cu locuri de învăţători lipsă, pentru că 
învăţătorii au plecat în timpul anului; în schimb, absolvenţi moţi· sunt trimişi .în alte regiuni. 
Noi am propus ca aceşti tineri absolvenţi de 17 ani să rămână în raion şi cred că această 
problemă s-a rezolvat 

Sulutu Alexandru (Raionul Brad): Propun a se tăia drwn, cum este în pădurea 
Certezului, o pădure de 4-500 de ani, care încă nu a fost exploatată. Acolo există şi tei, care 
ar putea fi scos. 

Tov. Ghidali Iosif (Raionul Alba): Propun să se studieze o metodă justă pentru 
impunerea cotelor, pentru că în anul acesta s-au mai flcut greşeli în felul acelor mari greşeli 
tăcute anul trecut. Cota a fost impusă pe întreg terenul, însă ei au prea puţin teren arabil faţă 
de terenul gospodăriei. Mai prop1D1em să se introducă creşterea vitelor de rasă. 

Tovarişul Gagea Teodor (Raionul Beiuş): Propunem să se mai încadrez.e 2-3 
instructori raionali, pentru că altfel un instructor are câte 16-17 organizaţii de haz.A, pe care 
nu le poate cuprinde. Deşi raion de categoria B, avem 1Dl singur secretar care se ocupă cu 
problemele industriale şi agrare, ar mai fi necesar un secretar cu probleme economice. 
Regi1D1ea sp1D1e că deocamdată este suficient În raionul nostru predomină silvicultura şi 
sunt mari perspective industriale. 

Tovarişul Saponaru Alexandru (Raionul Turda): Prop1D1em ca în noul an şcolar 
de partid să se dea atenţie pregătirii cadrelor dintre moţi. Să se admită să aducem secretari 
de organizaţii de bază de la şcolile de 3 luni. 

De asemenea, în noul an şcolar să se.ţină cont de regiunile m1D1toase, să fie cât mai 
mulţi tineri îndrwnaţi spre şcolile profesionale din înteprinderi, chiar şi în alte centre 1D1de 
S\Dlt asemenea şcoli de calificare. 

Avem o situaţie sanitară destul de grea. Avem 2 com1D1e, 1D1de peste 80% din 
populaţie sunt sifilitici. Ministerul Sănătăţii să trimită aici medicii absolvenţi să facă doi ani 
stagiu De altfel, au fost repatizaţi tineri absolvenţi, însă au fost repartizaţi la Uzinele 
"Industria Sârmei", l.lllde sunt 3, dar nu au fost ridicaţi în satele de m1D1te. 

Propl.lllem să se facă o verificare serioasă a personalului din conducerea ocolului 
Silvic şi în special a brigadierilor. 

Tovarăşul Marlea Victor (Raionul Gurahonţ): În raionul nostru, majoritatea se 
ocupă cu fructele. În wma m1D1cii de lămurire dusă anul trecut, în cooperativele noastre au 
intrat, cu bani, 10.650 kg fructe, iar pe baza 1D1ei statistici tăcute, au fost transportate cu 
căruţele 92.559 kg şi duse pe piaţă produse care ar fi putut fi duse la fabricile de manneladl, 
sau să fie puse la dispoziţia cumpărătorilor direct, ffiră intennediar. 

Prop1D1 ca cooperaţia (sic!) să aibă cereale pe care să le dea în schimb pentru fructe, 
căci în felul acesta se rerolvă şi problema transportului lemnelor, pentru că aceste căruţe, 
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care pleacă în comunele din şes, fac 45 zile până la înapoiere. O căruţă poate să transporte 
zilnic 2 m.c. lemne necesare muncitorilor din fabrică. 

Pentru rezolvarea acestei probleme propwi să primească cooperaţia cereale. 
Propun ca I.P.E.I.L-ul şi secţiile de pădure să aibă alimentele necesare la timp, 

pentru că am avut caz concret când lucrătorii au sistat lucrările pentru c:ă n-au avut alimente. 
În ceea ce priveşte îmbunătăţirea vieţii de partid, propwi ca schema noastră 

organizatorică să fie lărgită pe cât posibil, pentru că nu putem face faţă să dăm ajutorul 
cuvenit tovarăşilor din organizaţiile de bază. 

Propun să avem o maşină bună, cu care să ne putem deplasa, pentru că cea pe care o 
avem, jumătate din timp este sub reparaţie. 

Pentru a dezvolta raionul nostru, propun ca fosta fabrică de ciment să fie clădită din 
nou, pentru că este lipsă de ciment, iar pe de altă parte s-ar putea ocupa braţele de mlDlcă. 

Propun să fie puse în exploatare minele de mangal şi totodată să se deschidă din nou 
minele de cupru care există. Am înfiinţat două cursuri de calificare pentru minerit şi acei 
care s-au înscris participă 100%. 

Tovarăşul Moghioroş: În urma rapoartelor făcute de tovarăşii secretari raionali, 
propW1 să fie îmbunătăţit proiectul de hotărâre, şi completat Să fie la fel perfecţionate 
planurile de muncă pentru aceste raioane unde avem de-a face cu moţii. 

Chestiunea cu învăţământul public să se p\Dlă în practică, ca fiii de moţi repartizaţi în 
alte regiuni să fie aduşi înapoi în acestă regiune. 

Să fie recrutaţi în şcolile profesionale copiii moţilor. De asemenea, să fie pusă în 
hotărâre problema cooperaţiei; problema reglementării condiţiilor de trai ale moţilor. 
Înfiinţarea cooperativelor să se facă în urma unei mllllci politice de convingere a moţilor şi 
nu de constrângere. Trebuia găsită şi posibilitatea diferenţierii pentru moţii care lucrează 
individual. 

Propllllerea cu cartelele trebuie studiată în ce măsură putem da cartelă şi pentru 
familiile lor. 1.P.E.I.L.-ul duce foarte mare lipsă de braţe de mllllcă. Aceşti oameni în mare 
majoritate nu SW1t agricultori, se ocupă cu păstoritul într-o formă foarte primitivă. Trebuie 
să fie o problemă pentru noi, cum să rewlvăm posibilitatea de aprovizionare a lor. Trebuie 
să-i lămuriţi că vor primi cartelă dacă prestează într-un an atâtea zile de muncă. 

Trebuie luaţi tovarăşi de la Gospodăriile Comunale să vadă cum se poate rezolva cu 
joagărele. 

Trebuie văzut cum poate fi reglementat ca distrugerea pădurilor să fie oprită şi totuşi 
să fie asigurate condiţiile de trai pentru moţi. În mijlocul pădurii trăiesc moţii şi brigadierii 
silvici nu vor fi în stare să păzească pădurile. Sllllt păduri Wlde încă nu a pus piciorul 
industria. Natura, furtunile răstoarnă copacii, care putrezesc singuri. Pădurile trebuie 
curăţite. Pentru ca să meargă normal curăţirea pădurilor, trebuie numai să fie o 
reglementare în aşa fel, ca să nu mergem la distrugerea parcului de păduri al statului. 

Ca să nu facem egalitarism rară de diferenţiere de clasă, este necesar ca împrelDlă cu 
Sfaturile Populare să fie în aşa fel reglementat ca elementele sărace să fie favorizate, pentru 
că rezolvarea definitivă a acestei probleme nu poate fi făcută de la o zi la alta. Rezolvarea 
definitivă este industrializarea acestor regiuni, culturalizarea, atragerea tineretului în viaţa 
politică, economică, socială, culturală, a ţării. 

572 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Moţii au constituit o armată de şoc a partidelor istorice din trecut. Moţii în general 
swit solidari. Ei constituie o forţă pe care dacă nu ne străduim să o câştigăm pentru noi, 
atunci o va câştiga duşmanul împotriva noastră. 
• În momentul de faţă există pericolul ca, pe baza mişcării care s-a făcut în Huedin, 

pentru dânşii este un stimulent să treacă la acţiune şi în cealaltă parte a Munţilor Apuseni, 
pentru că ei consideră că noi am dat acum înapoi. 

Fiecare raion are revendicările sale, care se unesc şi ei acum se organizează, iar 
restricţiile care s-au făcut îi unesc pe dânşii. 

Organizaţiile de partid nu au influenţă din cauza insuficientei munci duse cu ei, n-am 
ridicat cadre din rândurile lor. Noi avem acolo un număr de activişti străini de regiune, de 
preocupări, de viaţa lor. Organizaţiile de partid nu au căutat la timp să dea soluţiile cele mai 
juste, în conformitate cu linia partidului. De aceea, în momentul de faţă există un pericol de 
extindere a acestei acţiuni şi venirea cu alte şi ale revendicări noi ... 

Este adevărat că noi am fost puşi în situaţia să dăm înapoi, ori să scoatem armata în 
faţa lor. Noi acest lucru refuzăm să-l facem. Noi considerăm că majoritatea acestei populaţii 
trebuie să fie de partea noastră. 

În planul nostru trebuie prevăzut un ansamblu de măsuri imediate, nu îndepărate, 
pentru că moţii nu pot aştepta. Să ducem muncă politică pentru a despărţi marea masă a 
moţilor de elementul turbulent care agită şi să venim cu o serie de măsuri. 

Nici nu putem merge însă pe linia de a satisface toate revedicările, şi cele nejuste, ale 
lor. Şi aici trebuie să fie o muncă politică, trebuie ascultat tot ceea ce este just şi lămurit tot 
ceea ce nu este just. Ei sunt în general oameni cu cap, care judecă, oameni înţelegători. 
Depinde de noi, dacă noi reuşim să-i câştigăm şi aceasta cu cuvinte bune, însă nu cu 
promisiuni goale, nu cu demagogie, să spunem ce se poate face şi ce nu se poate face şi ei 
vor înţelege. 

Tovarăşii secretari să dea o mână de ajutor la îmbunătăţirea proiectului de hotărâre şi 
îmbunătăţirea planului de muncă. 

Consider o serie de propuneri foarte bune, deşi s-a resimţit în rapoartele tovarăşilor 
că nu cunosc profund situaţia de acolo şi tovarăşii singwi au recunoscut de fapt, cum a fost 
tovarăşul de la Câmpeni, că nu a cunoscut această problemă centrală a raionului. 

O serie de probleme economice, cum ar fi problema creşterii vitelor, ar putea să fie 
tm izvor nesecat de animale, însă trebuie ajutaţi aceşti oameni, trebuie introdus ceva nou, 
trebuie sparte tradiţiile învechite; cu multă răbdare şi perseverenţă putem face acest lucru. 

Să creăm condiţii bune copiilor de moţi, pentru a-i atrage în industrii, să facem din ei 
învăţători, să facem din ei ingineri, ingineri silvici, <pe> care să-i folosim pentru exploatarea 
bogăţiilor necunoscute încă. 

În acest fel să facem proiectul de hotărâre. 
Chestiunea se pune pentru gospodărire, organizare şi lămurire. 
Moţii fac lucruri minunate din lemn, ei sunt artişti. Se pot descoperi talente de 

sculptori, noi nici nu ştim ce bogăţii swit acolo, nu numai ca sculptori, dar cântăreţi, 
dansatori şi cine-i poate descoperi, dacă nu partidul? Voi trebuie să descoperiţi, să-i trimiteţi 
în şcoli, în şcoli de artă. 
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Proiectul de hotărâre va fi obligatoriu atât pentru organele de partid, cât şi de stat, să 
nu pierdeţi politicul, dar nici să mergeţi pe linia rezistenţei celei mai uşoare, contrare 
intereselor statului. 

Tovarăşii care vor pleca acum pe teren să ia măsuri irnmediate în spiritul celor 
discutate aici şi până la apariţia, până la definitivam proiectului de hotărâri. 

T 
D.A.N.LC.Jond CC. al. P.C.R. - Cancelarie, dosar 29/1951.f 2-23. 

45. 1951, iulie 24. Proces-verbal al şedinţei Secretariatului C.C. al P.MR. cu 
privire la: sărbătorirea a 7 ani de la eliberarea României de către Armata Sovietică; 
organ;zarea Congresului Corespondenţilor (de presă); trimiterea unei delegaţii de medici 
în U.R.S.S. ş.a. 

PROCE&-VERBAL Nr. 6 
al şedinţei Secretariatului C.C. al P.M.R. 

din 24.VIJ.1951 

Participă tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Vasile Luca, Iosif Chişinevschi şi 
Alexandru Moghioroş. 

Secretariatul a luat în discuţie şi a adoptat următoarele hotărâri ( confonn cu textele 
anexate): 

1) Cu privire la sărbătorirea a 7 ani de la ehberarea României de către Annata Sovietică. 
2) Cu privire la sărbătorirea Zilei ,,&ânteii" şi organi23rea Coogresu1ui Corespondenţilcr. 
3) Cu privire la trimiterea unei delegaţii de medici în U.RS.S. 
4) Cu privire la venirea în ţară a tovarăşului Non Gh., membru al C.C. al Partidului 

Celor ce Muncesc din Ungaria 
5) Cu privire la invitarea de către Institutul Român de Relaţii culturale cu Străinătatea a 

savanţilor unguri Ubrizsi şi Freund 
6) Cu privire la invitarea în RP.R a unui grup de activişti ai P.C.F. 

25.VII.1951 

ss. I. Chişinevschi 
ss. Al. Moghioroş 

T 

ss. V.Luca 
ss. Gheorghiu-Dej 

DA.N.LC. JondC.C. al.P.C.R.-Cance/arie, dosar nr. 30/ 1951.f 1-2. 
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46. 1951, august 7. Stenograma şedinţei Secretariatului C.C. al P.MR cu privire la 
mersul lucrărilor pentru îndeplinirea Hotărârilor Plenarei CC. al P.MR din 3-5 martie 
1949: constituirea gospodăriilor agricole colective. 

Şedinţa Secretariatului C.C. al P.M.R. în legătură cu Hotărârea 
cu privire la mersul lucrărilor pentru îndeplinirea hotărârilor 

Plenarei din 3 - 5 martie 1949 

7 august 1951 Stenogramă 

Au participat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Iosif Chişinevschi, Alexandru 
Moghioroş. 

A fost invitat tovarăşul Sorin Toma. 
A prezidat tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej. 
( ... Partea I a şedinţei nu a fost stenografiată) 

Tov. Gheorghiu-Dej: Ordinea importanţei problemelor de unde decurg sarcini 
pentru partid şi stat, ar trebui să fie astfel stabilită: 

I . Întărirea gospodăriilor agricole existente. Acolo să ne concentrăm atenţia Partea 
critică a lipsurilor. 

2. Munca de organizare a gospodăriilor colective mai departe, în lumina criticii făcute. 
3. Metode de muncă. 
Combaterea tendinţei de ritm forţat în organizarea gospodăriilor colective. În centrul 

atenţiei noastre trebuie să fie munca politică de lămurire a ţărănimii, metodele de 
convingere. Trebuie să reiasă clar indicaţiile cu privire la felul muncii politice. Gospodăriile 
colective trebuie să ajungă adevărate gospodării model. Necesitatea schimbului de 
experienţă de asemenea trebuie să fie indicată. Aceasta va constitui un ajutor direct la 
organizarea gospodăriilor colective. 

A folosi ţăranii convinşi, care au dat adezhme pentru gospodăriile colective şi a 
forma cu cei mai entuziaşti dintre ei comitete de iniţiativă pentru desfăşurarea largă a 
muncii în sânul ţărănimii muncitoare din comună pentru a mări numărul şi a lărgi baza 
gospodăriilor colective respective. Din material reiese că aceste comitete de iniţiativă 

trebuie să fie sprijinite de organizaţiile de partid Iniţiativa ar fi deci la aceste comitete, ele ar 
face toată treaba, iar noi le ajutăm numai; or, de fapt organizaţiile de partid trebuie să 
conducă comitetele acestea alcătuite din ţărani pe care am reuşit să-i convingem. Aceste 
comitete vor constitui pentru noi un sprijin în munca de lămurire a ţărănimii. În aceste 
comitete pot fi şi nemembri de partid, dar aceasta nu trebuie menţionat. Vom considera ca 
un succes al membrilor de partid atragerea ţăranilor nemembri de partid convinşi de a 1.D1i 
gospodăriile lor în gospodării colective şi a alcătui cu cei mai ridicaţi dintre ei comitete de 
iniţiativă în vederea lărgirii bazei de influenţare şi de lămurire a ţăranilor din localitatea 
dată. 

575 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Problema continuării mai departe a muncii propagandistice agitatorice, arătând cu 
degetul spre organizaţia de partid că este sarcina lor, arătând spre organele de stat cwn ar fi 
Sfaturile etc., luând apoi în ordinea importanţei lor: presa, radio, cinema, toţi factorii care 
trebuie mişcaţi. 

4. Problema tozurilor, dacă în prima parte formează obiect de critică şi autocritică, 
felul cum am muncit pentru organizarea întovărăşirilor, în mod logic şi corespunzător 

trebuie să prezentăm aci principiile care stau la haz.a acestor tozuri, forma lor de organizare. 
Ele sunt forme mai inferioare• decât colhozurile, însă să vorbim despre importanţa acestor 
forme, despre aceea că depinde de gradul de lămurire şi educaţie al ţărănimii, de munca 
politică a organizaţiei de partid, ca ţăranii înşişi din aceste tozuri să găsească necesară 
transformarea lor în gospodăriile agricole colective, sau trecerea unora dintre ei la 
gospodăriile colective existente din localităţile respective. Deci problema aceasta trebuie 
tratată principial, practic. De aci sarcini pentru organizaţia de partid, de stat, de masă, să 
realizeze ce va cuprinde hotărârea. 

5. Problema mecanizmi, aşa cum aseară ne-a descifrat-o tovarăşul Vereteinicov. 
Unii cred că mecanizarea stă numai în tractoare şi în pluguri de tractoare. Or, viaţa arată că 
există un neajuns foarte serios datorită faptului că tractoarele n-au ce lucra, nu sunt folosite 
pe deplin, ritmul înzestrării cu tractoare e mai mare decât cel al folosirii lor, în timp ce 
lipsesc secerătoare şi o serie de alte maşini, prăşitoare etc., munci care se fac numai cu 
mâna. Nu se vorbeşte nimic de folosirea anumitor maşini purtate cu animale. Formularea 
aceasta trebuie făcută critic, problema mecanizArii să reiasă ca o sarcină. O veţi face cu 
ajutorul tovarăşului V ereteinicov şi a celorlalţi tovarăşi sovietici şi pe haz.a celor discutate 
aseară. Cât mai clar, mai precis, să ştie membrii de partid despre ce e vorba. 

6. În sîarşit, problema cadrelor trebuie de asemenea să fie pusă la loc de cinste. 
lată şase probleme care, legate între ele, trebuie tratate logic, din plin, din toate 

punctele de vedere. 
Deci, prima parte să fie o sctn1ă analiză în care să se vadă părţile pozitive ale muncii 

sub diferitele ei aspecte şi a doua în care să fie tratată mai cuprinzător, mai stăruitor şi 
multilateral, profund politiceşte şi teoreticeşte lipsurile, greşelile, arătându-se cum se 
manifestă deformarea liniei trasate la plenara din 3-5 martie 1949, cauzele acestor 
deformări, critic şi autocritic. Numai aşa vor putea organizaţiile de partid accepta critica 
C.C., recunoaşte şi elimina aceste greşeli. Să nu dăm cu piatra fără rost Toate acestea 
ţinând seama de observaţiile critice <pe► care le-aţi arătat, cu care sunt de acord 

Tov. L Chişinevschi: Eu sunt 100% de acord cu cele spuse de tovarăşii Gheorghiu 
şi Moghioroş. Fără îndoială că proiectul de hotărâre, aşa cum este, trebuie refăcut Sunt 
într-adevăr o serie de lipsuri şi greşeli. 

În primul rând că o serie de lipsuri din proiect se pare că sunt cocoloşite, or, şi noi 
suntem de vină cu atât mai mult trebuie să vorbim de ele deschis. Vorbim de critică şi 
autocritică, dar când trebuie să spunem deschis, public, că am greşit, şi cum, de ce, şi să fie 
indicată calea îndreptării, calea clară în vederea aplicării hotărârilor Plenarei din 3-5 martie 
1949 cu privire la întărirea alianţei cu ţărănimea mijlocaşă şi transformarea socialistă a 

• Aşa în text. 
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agriculturii. În raportul tovarăşului Gheorghiu din 1949 se vorbeşte despre greşeli şi se 
previn; se vorbeşte şi de elementele stângiste care se pripesc cu organizarea gospodăriei 
colective şi în Rezoluţia Plenarei de asemenea. Din acel timp, pripeala a făcut într-adevăr ca 
denatmarea liniei partidului trasată la plenară să fie izbitoare şi să ne ducă la o situaţie cu 
totul neplăcută. 

Mie mi se pare că trebuie clar vorbit de aceste greşelL Aceasta o să ne ajute la 
îndreptarea greşelilor, la justa aplicare a liniei. Elementele duşmănoase, stângiste care au 
acţionat împotriva liniei trebuie demascate concret 

Ideea transformării socialiste a agriculturii. Spiritul leninist-stalinist care a dominat 
Plenara trebuie să fie bine precizat în acest docwnent, altfel ar însemna că mergem înapoi 
faţă de hotărârea Plenarei, deşi de atunci a trecut atâta timp. 

Despre îngrădirea chiaburimii nu se vorbeşte clar. Sfaturile tovarăşului Stalin nu 
sunt oglindite în documentul prez.entat 

Despre întărirea colhozurilor este ceva pierdut în text ... Măsurile organizatorice nu 
sunt bine precizate. Duşmanilor să li se spună pe nwne: de dreapta sau de stânga, sau 
anarhişti ... Cred că n-am face o greşeală dacă am spune: Şeful Secţiei Agrare, pentru grave 
devieri de la linia partidului, va fi scos din funcţie ... Tovarăşii bulgari au scos i.m ministru 
din guvern şi l-au exclus din partid pentru asemenea fapte. Dacă sunt şi secretari de regiune, 
de raion, care pot rămâne în partid pentru fapte antipartinice, trebuie spus pe nwne. 

Chestiunea cu tozurile este neclar tratată. 
Nu se citează raportul, rezoluţia, circulara nr. 13, se citează din raport un pasaj care 

în acel timp se putea spune, dar după câteva luni nu, şi anwne despre „diferite forme de 
întovărăşiri". Între timp s-a cristalizat: o formă. 

În ce priveşte secţiile, noi avem un regulament al secţiilor. Dar aci sunt date astfel de 
sarcini Secţiei Agrare care o depăşesc. Se spune aşa: ,,Comitetele regionale vor trimite 
materialele Secţiei Agrare, pentru a le supune C.C.-ului". Oare secretarii regionali nu pot 
trimite direct C.C.-ului, şi apoi C.C.-ul să trimită materialele spre analizare Secţiei Agrare. 

La pagina 2: ,,În cei doi ani ... colectivizarea pământului" or, e vorba de pământul 
gospodăriei colective, nwnai de el. La pagina 3: ,,Atât succesele organizatorice ... " 
diminuează, iar importanţa Plenarei din 3-5 martie, nevorbind despre linia justă trasată de 
Plenară, care lipseşte din formulare. La pagina 6: ,,Lipsurile şi greşelile arătate mai sus ... " 
.Jlu ajută la întărirea alianţei. .. ", e pus împăciuitorist 

„C.C. al P.M.R a condamnat şi sancţionat cu hotărâre ... ". Aceasta· nu corespunde 
realităţii. La pag. 9: ,,În nwneroase staţiuni ... directorii nu duc nici un fel de muncă în 
gospodăriile colective deservite ... ". Dar trebuie analizat de ce nu duc. 

La pagina 12: ,,În posturile de conducere ... ". E necesar ca oamenii care sunt puşi în 
fruntea gospodăriei colective să fie verificaţi în mi.mcă, aceasta este foarte just şi extrem de 
necesar. Cred că ar trebui indicat de asemenea că trebuie să fie şi capabili, populari, cu 
autoritate în masă. La pagina 13: ,,Se interzice ... ", parcă până acwn au avut voie! Trebuie 
pus: ,,Se vor lua măsuri împotriva ... "; la pagina 14: ,,Se menţine regula ... " trebuie pus ,,A 
se veghea la respectarea ... "; la pagina 15, 16: ,,Se va continua munca pentru atragerea ... ". 
Cred că e mai bine „pentru primirea ... ". La punctul b: ,,Pământul nu se colectivizează ... " 
trebuie precizat că e vorba de pământul membrilor din întovărăşiri. La pi.mctul 9 se citează 
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pe Lenin, dar nu se spune că Lenin ne învaţă, iar cuvintele lui Lenin nu sunt redate exact 
La pagina 18: ,,De asemenea, C.C. al P .M.R constată ... " după ce am trecut la hotărâri, iar 
se începe „constată". Aceasta e mai bine la partea critică. La pagina 19: ,,Totodată ... obligă 
Sfaturile" trebuia „Comitetele Executive". 

,,Pentru introducerea în producţia agricolă a rezultatelor ştiinţei şi tehnicii avansate 
sovietice şi a :fumtaşilor în producţia agricolă din ţara noastră". Sunt aci două noţiWli: ştiinţa 
sovietică şi :fumtaşii noştri, şi sunt puse pe acelaşi rang. Trebuie pus: ,,Pentru introducerea 
în producţia agricolă a avansatei ştiinţe sovietice, a experienţei colhozurilor sovietice şi a 
populariz.ării experienţei celor mai bune gospodării colective din ţara noastră, a :fumtaşilor 
noştri în producţia agricolă". 

Cred că trebuie scos: ,,Secţia de agitaţie f propagandă a C.C., Secţia Agrară ... " şi pus 
,,Ministerul Agriculturii împreună cu Ministerul Invăţământului ... ", iar Secţia de Propagandă şi 
Secţia Agricolă vor sesiza pe linie de partid eventualele lipsuri şi ~ documentarea pentru 
îmbunătăţire, altfel spuse vom contopi aparatul de partid cu cel de stat 

,,Pregătirea organizării congresului ... " nu poate fi încredinţată Secţiei Agrare şi 

Ministerului Agriculturii, ci aci trebuie să răspundă C.C. - Secretariatul, un secretar ar 
trebui să conducă direct munca pregătitoare. Aci trebuie un colectiv puternic. 

La îmbunătăţirea textului de proiect trebuie să fie bine oglindite sfaturile tovarăşului 
Stalin, trebuie folosit materialul din articolul tovarăşei Ana şi din raportul din mai al 
tovarăşului Gheorghiu, care sunt orientate după sfaturile tovarăşului Stalin. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Pasajul ,,Nu oglindeşte sfatul tovarăşului Stalin ... ". ,,Ei vor 
ajuta să organizeze cele mai variate forme ... " ,,ţărănimea... va merge în masă pe calea 
gospodăriei colective ... " e luat probabil dintr-un raport al meu. Dar acesta trebuie pus la 
partea critică, unde criticăm ritmul forţat de colectiviz.are. Am găsit şi la tovarăşul Miron, şi 
la alţii, formularea că e un curent cu ţărănimea. 

În partea critică trebuie subliniate devierile stângiste, şi apoi unele manifestări şi 
cazwi ulterioare de manifestări de dreapta, elemente care au aplicat metode străine 

partidului. Când C.C. a luat măsuri de a împiedica continuarea acestor greşeli şi punea 
sarcina de îndreptare a lor, a suferit munca politică de masă şi în unele locuri aceste 
elemente au încetinit munca de colectiviz.are, caracterizat că tendinţă de dreapta. Trebuie 
atrasă atenţia partidului asupra acestei probleme. 

La redactarea formulărilor, tovarăşe Sorin, să lucrezi cu tovarăşul Vereteinicov, cu 
tovarăşul Lupu de la Secţia Organelor Conducătoare. Tovarăşul Moghioroş va fi permanent 
acolo şi tovarăşul Chişinevschi şi eu stau la dispoziţie permanent Să lucrezi la partid 

Să apară conturate clar, puternic, principalele probleme care formează obiectul 
acestei rezoluţii, în ordinea importanţei, ţinând seama de observaţiile făcute aici. Tovarăşul 
Chirtoacă e bolnav, astfel că pe tovarăşul Breban să-l consultaţi. 

Pagina I: ,,De la eliberarea ţării noastre ... " e stereotip. Mai bine ,,De la plenară până 
azi s-au scurs ... " să fie o analiză serioasă, bolşevică. Trebuie vorbit în câteva trăsături 
despre succesele noastre, principalele lipsuri şi greşeli ale muncii în această problemă şi 
tratate sub toate aspectele aceste greşeli <pe> care le-am săvârşit Să citiţi cele 2 articole din 
,,Novoe Vremia" şi să vă inspiraţi din articolul critic (al doilea). Al doilea e un articol 
coordonat Trebuie văzut ca piritul de acolo să se oglindească aci la noi. 
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Deci la pagina 1, ,,începând de la Plenară mmca noastră în construcţia colhoznică". 
Titlul, cum a spus tovarăşul Moghioroş. 

Tot la pagina 1 ,,Exproprierea moşierilor ... " nu aceasta e important, se îndepărtează. 
de miezul ideilor. Parcă considerăm (sic!) complet justă politica partidului faţă de ţărănime. 
,,În contrazicere cu sfatul ... " a scoate aceasta şi să ne referim la munca de construire a 
gospodăriilor colective. Ce am făcut? Principalele noastre succese, după aceea ne 
concentrăm tot focul asupra lipsurilor şi le tratăm sub toate aspectele. 

Aci trebuie pus şi aspectul critic în legătură cu deschiaburirile şi teoriile de 
autodeschiaburire, ce pericol conţine, trebuie luat poziţie faţă de această teorie. Ca şi teoria 
câştigării „cheilor" satului, adică a chiaburilor. Acestea sunt cele două faţete ale monedei. 
Poţi lua acestea din stenograma şedinţei Biroului Organizatoric, când am chemat pe 
secretarii unor comitete raionale, şi să reiasă nu numai că acolo a fost aşa, dar ca m 
fenomen şi pentru alte locuri. 

Apoi, atenţie la formulările cărora li se pot da diferite interpretări. 
La porţi pozitive: de spus că numărul gospodăriilor colective e în continuă creştere, 

că unele din ele şi-au îndeplinit muncile cu forţe proprii. Ca în partea critică să dăm 
exemple negative ca dovadă a greşelilor săvârşite, că s-a forţat înscrierea şi astfel a trebuit 
să trimitem oameni în ajutor, 50% din gospodării au fost nevoite să primească ajutor. 
Putem da acest exemplu. 

În critică, înşirate în ordinea importanţei greşelilor, cauzele lor, mde au dus şi unde 
pot duce ele, să ne referim la documentele de partid, la circularele care au împiedicat 
continuarea drumului pe această pantă străină liniei partidului nostru, greşită, dăunătoare, 
periculoasă şi să arătăm şi diferite tendinţe ale unora la primirea circularei ... 

Tov. Moghioroş: Secretarul Regionalei Mureş a considerat că această circulară a 
dat ajutor duşmanului. 

Tov. Gheorghiu-Dej: De vorbit că au existat tendinţe în jurul acestei circulare, care 
nu a convenit acelora care au făcut abaterile. 

Hotărârea de a repara greşelile a fost considerată de unii ca o dare înapoi. Să se 
spună lucurilor pe nume. Să vorbim de măsuri organizatorice. 

La sfârşit, când vorbim de sarcini, să spunem: ,,se destituie cut.are.. . se exclude 
cutare ... " pentru că ce am făcut până acum nu a fost public. Să ne referim la poziţia luată în 
articolul tovarăşei Ana pentru a întări partea critică asupra greşelilor. 

În partea critică, de introdus chestiunea cu chiaburii, tendinţa de a împinge partidul 
dincolo de etapa îngrădirii şi tratată chestiunea autocritic, ca să fie clar pentru oameni. 

În legătură cu succesele, de arătat date despre recoltă. 
Nu trebuie pus cuvântul ,,salariat''. 
Căderea sub influenţa chiaburilor a unor membri din gospodăriile colective. 
Problema înz.estrării prea mari a unor gospodării colective, astfel că oamenii nu 

puteau lucra. 
Din material nu reiese linia de consolidare şi dezvoltare a gospodăriilor colective. 
De analizat care e izvorul greşelilor. De evitat generalităţi. 
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„Ţărănimea muncitoare şi-a organizat comitete de iniţiativă ... " e o formulare care 
dovedeşte mentalitatea unui oportunist. ,,Ideea" este că curentul (sic!) în ţărănime trece 

peste capul organizaţiei de partid Ţăranii vor colectiviz.are, dar C.C. nu vrea! ... 
Tovarăşul Moghioroş va lua parte activă la redactare, împreună cu tovarăşul 

Vereteinicov. În partea critică trebuie subliniat că nu s-a ţinut seama ca gospodăriile 
colective să devină gospodării model. La pagina 8, citatul era luat legat de partea critică. Să 
fie prelucrat mai profund, legat cu devierile noastre. 

Să se arate că unde s-a aplicat linia s-au obţinut succese. 
„C.C. dezaprobă ... " putem spune că am greşit, dar nu că dezaprobăm ... Aceasta e 

urmarea greşelilor săvârşite iniţial la organizarea gospodăriilor colective, că membrii, 
nefiind convinşi, nu au fost entuziasmaţi în muncă. Trebuie explicat. 

Problema agronomilor să fie concret şi profund tratată. 
Statutul constituie o bază serioasă de discuţie, cu anumite îndreptări. Trebuie să dăm 

direcţia, să fixăm principiile, altfel statuăm numai ce există. Şi aici tovarăşul Vereteinicov 
poate da mare ajutor. 

Întovărăşirile trebuie prezentate ca o formă de asociaţie, cu ce scop anume, şi nu 
vremelnic, numai aşa putem să le punem la dispoziţie tractoare, şi aici atraşi mijlocaşi, 
săraci, căci şi unii şi alţii au de câştigat. Principiul de retribuire e şi după pământ, şi după 
zile-muncă. Şi ţăruşul trebuie să dispară. Viaţa a arătat că ţăranii întovărăşiţi au cerut singuri 
să fie trecuţi în gospodării colective. În orice caz, răzoarele să dispară. Pentru ţărani e poate 
mai uşoară trecerea în toz, pentru că păstrează încă părerea că sunt proprietari, şi apoi nu 
trebuie să aducă vitele, de care lor le este cel mai greu să se despartă. 

7 august 1951 

T 
D.A.N.LC.,fond CC. al P.C.R - Cancelarie, dosar 64/1951.f 2-10. 

47. 1951, octombrie 3. Stenograma şedinţei Secretariatului CC. al P.MR. 
referitoare la: instrucţiunile privind aplicarea Rezoluţiei Plenarei CC. al P.MR. din iulie 
1950, de reîncepere a primirii de noi membri în partid; Planul de activitate al CC. al 
P.MR pe lunile octombrie-decembrie 1951; desemnarea unei delegaţii guvernamentale 
pentru a participa la aniversarea creării Republicii Democrate Germane (octombrie 
1949). 

Şedinţa Secretariatului C.C. 
din 3 octombrie 1951 

Au fost prezenţi tovarăşii: Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Teohari Georgescu, 
Lothar Rădăceanu, Iosif Chişinevschi şi Alexandru Moghioroş. 

A prezidat tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

Tovarăşul Gheorghiu-Dej propune următoarea ordine de zi: 
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1. Instrucţiuni în legătură cu primirea de noi membri în partid 
2. Proiectul planului de lucru al C.C. 
3. Diverse. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Aţi primit proiectul de instrucţiuni. Este vreo prop1D1ere? 
Tov. Teohari: În unele locuri se vorbeşte despre organiz.aţie de bază, în altele despre 

organizaaţie de partid. Să se spună în toate părţile sau într-un fel sau în altul. 
Tov. Chişinevschi: ,,Organintţie de partid" este mai bine. Dacă precizezi că se 

primesc noi membri numai de organizaţia de bază, atunci peste tot se poate spune 
,,organizaţie de partid". 

Tov. Teohari: La pagina 3, punctul 4, unde se vorbeşte de ostaşi se vorbeşte numai 
de candidaţii de partid şi nu şi de membrii de partid, ca la celelalte puncte. 

Tov. Moghioroş: Just. Trebuie introdus „candidaţii şi membrii în partid". 
Tov. Teohari: Mai cer o lămurire. La pagina 7, punctul b) jos, se spune aşa: ,,La 

şedinţa biroului comitetului raional sau orăşenesc în care se confirmă primirea de noi 
membri în partid, este obligat să participe secretarul acelei organizaţii de bază ... " etc. 

De 3 ani n-am mai primit în partid, înseamnă că o să fie un număr serios de 
candidaţi, o serie de elemente mult mai cinstite ca mulţi dintre membri de partid de azi şi, 
dacă luăm o organizaţie de bază dintr-un raion, mă gândesc dacă o să fie câte 10 de primit 
într-o lună, sau 100 într-un an, care va fi situaţia în mod practic? Cum va rezolva Comitetul 
Raional problema? O să ţină numai şedinţe de dimineaţa până seara, sau în fiecare zi, şi 
vine şi secretarul organizaţiei de bază care face referat în faţa biroului de raion, este o 
întreagă tehnică. De aceea mă întreb dacă din punct de vedere practic se poate face? 

Tov. Moghioroş: Tocmai pentru ca să învăţăm din trecut şi ca să ţinem în mână şi 
reglementarea calitativă a membrilor de partid care intră în organizaţie, precum şi de a da 
contribuţia statutară care îi revine organizaţiei de bază, trebuie să fie prezent. Şi în statutul 
Partidului Comunist Bolşevic, la excluderea unui membru de partid, la excluderea lui 
trebuie să fie şi membrul de partid prezent. Dacă este aşa la excludere, să fie şi la primire, 
pentru <că> astfel organul respectiv simte răspundere pentru primirea lui şi pentru aplicarea 
liniei partidului. Noi nu urmărim creşterea vertiginoasă, cerem mai multe condiţiuni pe care 
trebuie să le îndeplinească şi calitate. Avem stagiu în categorii, de 6 luni, 1 an şi 1 an şi 

jumătate şi primirea nu o facem ca în trecut, ci trebuie să îndeplinească o serie de condiţii, 
să recunoască programul, să cunoască linia partidului, să activeze şi să plătească cotizaţia. 
Acestea sunt condiţiile clasice de primire în partidul nostru şi aplicarea nu poate fi făcută 
decât atunci când organul imediat superior este pus să răspundă de fapt. 

Într-un raion din Regiunea Baia Mare într-o singură zi s-a confirmat excluderea a 
120 membri de partid, pentru că au făcut-o în bloc şi trebuie să punem capăt acestei 
practici, pentru că astfel deschidem poarta duşmanului. Noi ştim ce înseamnă aceasta şi de 
aceea venim cu propunerea de întărire a comitetului raional şi a aparatului său. În comitetul 
raional trebuie să fie un colectiv care se ocupă cu această treabă. 

Tov. Teohari: Asta este altceva. Dacă cunoşteam această chestiune, eram lămurit. 
La pagina 9 se spune la punctul b) că „cei cu puţină ştiinţă de carte ... " etc. În 6 luni 

de zile este foarte greu să înveţi bine să scrii şi să citeşti. 

581 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie pusă sarcină să înveţe, poate să înveţe în 6 luni. 
Trebuie pusă sarcină tuturor membrilor de partid să înveţe să scrie, să citească, altfel nu o să 
cunoască linia partidului. 

Tov. Rădăceanu: Aici se spune că membrul de partid trebuie să fie cetăţean român. 
Dacă vine un membru de partid, să zicem din Germania Occidentală, pentru o muncă de 
mai lungă durată, ce face aici? Nu trăieşte viaţă de partid? 

Tov. Chişinevschi: Sunt foarte puţini şi în fiecare caz în parte se poate lua hotărâre. 
Tov. Gheorghiu: Dacă nu mai aveţi observaţii, am unele propuneri: 
Titlul, propun să spunem aşa: ,,Instrucţiuni cu privire la aplicarea Rezoluţiei C.C. al 

P.M.R din iulie 1950 în legătură cu reînceperea primirii de noi membri de partid şi 
candidaţi în partid" 

Tov. Ana: N-am primit niciodată candidaţi în partid şi nu ştiu dacă merge ca să 
spunem a reîncepe. 

Tov. Chişinevschi: În statut prevede. 
Tov. Gheorghiu: Noi am încetat să primim un timp în partid, am hotărât să primim 

şi acum trecem practic 1& reînceperea de fapt a primirii în partid. Această reîncepere are şi 
importanţă politică deosebită. Pe mine mă interesează mai mult cuvântul ,,reînceperea" 
decât candidaţii. 

Aş mai propune să întărim instrucţiunile. Am întârziat cu primirile, nu propun să 
explicăm de ce am întârziat, însă este necesar un preambul. Dacă observaţi, se trece direct 
în problemă şi aceasta constituie o lipsă foarte serioasă prin aceea că noi trebuie să atragem 
atenţia asupra importanţei primirii, să atragem atenţia întregului partid asupra greşelilor 
săvârşite, luând din partea critică a Rezoluţiei cele mai bune pasaje, arătate cauzele şi unde 
a dus treaba asta şi subliniat în concluzie că în viitor vom face aşa şi aşa; şi începi să înşiri 
tot ce urmează aici. 

Trebuie arătate în preambul şi reamintite greşelile făcute cu primirea în partid, unde 
duce repetarea acestor greşeli, despre pătrunderea elementelor străine, că aceasta pune 
partidul în situaţia foarte complicată că trebuie să excludă în masă din partid, aşa cum am 
făcut în rândul trecut cu ocazia verificărilor, că aceasta dăunează autorităţii partidului. A 
combate cu toată străşnicia, cu toată hotărârea, orice încercare de a denatura Hotărârile 
partidului şi Instrucţiunile C.C., de a transforma primirea membrilor de partid în campanii 
şi parade gălăgioase, de a asigura cu stricteţe ordinea primirii individuale în partid prin 
verificarea plină de grijă a fiecărui candidat înainte de a-l primi, a nu precupeţi timpul 
pentru examinarea situaţiei fiecărui solicitant, a fiecăruia care cere să devină membru de 
partid Şi aceasta fără nici o excepţie şi subliniat acest lucru pentru muncitori, ţărani, 
intelectuali, indiferent cine ar fi. De a condamna şi combate cu hotărâre orice grabă sau 
stabilirea de sarcini cantitative, întreceri etc. 

Încă o chestiune, care nu trebuie să fie pusă în preambul: cum acţionează presa. 
Trebuie asigurat din partea presei, atât cea centrală, cât şi locală, aplicarea liniei, de a urmări 
aplicarea liniei, a ţine trează vigilenţa tuturor membrilor de partid faţă de pericolul infiltrării 
elementelor duşmănoase. 

La concluzi~ între celelalte sarcini, a se pune ca sarcină tuturor organintţiilor de 
partid prelucrarea încă o dată, temeinică, a greşelilor arătate în Rezoluţie şi Instrucţiunile 
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acestea, a controla modul însuşirii a prelucrării şi de a introduce ca o regulă generală 
controlul asupra modului cum se primesc candidaţii şi noii membri de partid 

Tov. Moghioroş: Noi am făcut mai întâi aşa, am gata•, scos din Rezoluţie. Însă este 
dezavantajul că Instrucţiunile, care au caracter de aplicare a llllui document, va sustrage 
atenţia şi va lipsi organizaţiile de partid de documentul de bază. De aceea noi am legat 
mereu de Rezoluţie, pentru că baza aplicării este Rezoluţia Dacă punem numai citate, 
atunci înlocuieşti Rezoluţia şi Rezoluţia va fi pusă la o parte. 

Tov. Gheorghiu: Nu citate multe. Eu sunt de acord cu tovarăşul Moghioroş că, 
dacă facem materialul aşa, slăbeşte documentul. Am dat Instrucţillllile, asta este linia 
Controlăm cum se face în mod operativ îndreptăm greşelile acolo llllde se fac. Nu o simplă 
repetare, ci trebuie luată partea critică din Rezoluţie cu privire la devierile făcute pe linia 
liberalismului putred de a deschide porţile partidului şi a primi fără discernământ 

Acest scurt preambul va indica tocmai necesitatea de a lua Rezoluţia La sfărşit 
pllllem prelucrarea Rezoluţiei. 

Preambulul să fie scurt, de o jumătate de pagină. Şi este păcat să lipsim de această 
parte care va întări lnstrucţillllile, care este lllla din Instrucţiunile blllle ale C.C. 

Nu înseamnă a repeta, sau a lua pur şi simplu citatele din Rezoluţie, ci anwnite idei, 
formulări, ca să apăsăm pe acele părţi critice arătate în Rezoluţie. 

Tov. Moghioroş: În aplicarea Rezoluţie~ a Instrucţiunilor, vom face prelucrarea. 
Punem problema scoaterii secretarilor organizaţiei de bază cel puţin pentru 1 O zile şi 

instruirea lor, prelucrarea Rezoluţiei care constituie baza, statutul, aşa încât fiecare să fie 
stăpân, folosirea a o serie de documente a clasicilor despre partid, adică pregătirea politică a 
secretarilor şi apoi a birourilor organizaţiilor de bază, pe care nu-i scoatem din producţie, ci 
numai duminicile. 

Secretarii comitetelor raionale şi orăşeneşti, activul acestora, trecerea în practică, 
trebuie foarte serios pregătită, de înţeles profi.md ce este partidul, ce oameni trebuie să fie 
primiţi în partid, cum trebuie controlaţi aceşti membri de partid, metoda de mllllcă. 
Nonnele Sllllt prevăzute în Rezoluţie. 

Eu nu mă opun să punem lDl scurt preambul, ca greşelile să fie subliniate mai mult, 
însă insistă că documentul fi.mdamental, de bază, trebuie să fie Rezoluţia şi Statutul 
partidului. 

Tov. Chişinevschi: Trebuie făcut scurt, o jumătate de pagină. 
Tov. Gheorghiu: Da, numai o jumătate de pagină, pentru întmirea Rezoluţiei. Ce 

este important este de a se pune ca sarcină prelucrarea Rezoluţiei şi în special partea critică 
a greşelilor pe care le-am săvârşit, ca să nu le mai facem în viitor. 

Tov. Moghioroş: Nu facem o prelucrare ca în trecut, ci serios de tot, cu seminarii. 
Tov. Ana: <La> Rezoluţia cu G.A.C. s-a făcut lDl plan să fie prelucrată în timp de o 

lună, dar popii au prelucrat-o imediat 
Tov. Gheorghiu: Asta este nenorocirea, că noi ne spargem capetele şi ne mllllcim 

să facem documente btme, însă cât de bune sunt ele dacă nu iei măsuri practice pentru 

• Aşa în text. 
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prelucrarea lor<?> Rămâne doar un docwnent frumos pentru istorie. Noi chemăm aici 
secretarii, dar să mai mergem şi noi acolo. Cine controlează în practică? 

Tov. Ana: Noi nu ştim încă atitudinea ţăranului faţă de întovărăşiri. 
Tov. Moghioroş: Un instructor are 20 comune cu depărtări mari între ele, poate să 

fie Dumnezeu şi tot nu poate să le cuprindă. 
Tov. Gheorghiu: Aş propune, spre exemplu, de la publicarea Rezoluţiei cu G.A.C. 

s-au scris despre ea, în ce spirit şi dacă a lăsat impresia că a fost un cjocument de linie, de 
document de partid, şi atunci ne vom da seama dacă partidul a făcut această cotitură sau se 
ia în mod birocratic această Rezoluţie şi ne mărginim la publicarea ei şi de jos, de vin 
telegrame şi telefonograme să venim cu pompierii. Trebuie controlat şi dat cu capul de 
pereţi tovarăşii care lucrează pe linie de presă şi de văzut cwn a acţionat presa locală şi cea 
centrală. Această Rezoluţie trebuie să devină un cântec cunoscut, un şlagăr. Aşa cum s-a 
făcut în U.RS.S. când s-a început cu dezbaterile cu caracter ideologic, când <în> toate 
organizaţiile de partid, obşteşti sovietice, peste tot asta era la ordinea de zi. 

Tov. Ana: Şi nu numai presa. Într-o săptămână să se prelucreze. 
Tov. Gheorghiu: Propun să se facă un control serios. Noi tot chemăm secretarii ca 

să facă raport, se ia hotărâre etc. şi ne înfundăm în hotărâri şi, operativ şi practic, nu 
urmărim ce se face. Sunteţi de acord cu propunerile pe care le-am f'acut? (Toată lumea de 
acord). Deci facem un scurt preambul, de jumătate de pagină, un lucru serios şi la sîarşit să 
adăugăm sarcinile pe care le-am enumerat, dacă există, să fie întărite. 

Atunci trecem la punctul 2/ al ordinii de zi: Planul de activitate al C.C. 
Datele calendaristice să fie îmbunătăţite şi schimbate după problemele şi propunerile 

care se fac. Eu aş propune ca tovarăşul Chişinevschi să propună un colectiv restrâns de 
tovarăşi care să pregătească planul pentru programul partidului. Comisia propriu-zisă o 
vom hotărî într-o altă şedinţă. 

Tov. Ana: Trebuie elaborate întâi tezele şi pe urmă să vedem cine se ocupă de 
strângerea materialului pentru programul acesta 

Tov. Gheorghiu: Acest colectiv restrâns, de 3-4 oameni, nu face proiectul ci o 
schiţă asupra fonnelor de muncă şi planul de muncă. Iar propunerile în legătură cu comisia 
propriu-zisă, tezele, cum şi ce, directivele, o să fie pusă într-o altă şedinţă. 

Tov. Ana: Comisia este fonnată din conducerea partidului, nu se poate ca un aparat 
să facă un asemenea proiect. 

Tov. Gheorghiu: Aici este o neînţelegere. Este vorba de a însărcina pe tovarăşul 
Chişinevschi şi încă 2-3 tovarăşi care să vină cu următoarea propunere: propuneri în 
legătură cu planul de muncă pregătitoare, care nu este Programul, şi propune o comisie care 
o să fie dintr-un număr de membri din conducerea Partidului şi ei o să lucreze la proiectul 
de program. 

Tov. Chişinevschi: Aici în plan este bine fonnulat ,,Despre munca pregătitoare 
pentru elaborarea proiectului de Program al Partidului şi desemnarea colectivului însărcinat 
cu redactarea lui". 

Tov. Moghioroş: Trebuie să punem şi problema modificării Statutului nostru, 
Congresul. 

Tov. Gheorghiu: Să nu ne încărcăm cu multe. 
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Mai sunt observaţii la acest punct din plan? (Nu sunt) 
Trecem la punctul wmător: înfiinţarea Direcţiei Politice a Ministerului Poştelor şi 

Telecomunicaţiilor. Este necesară această Direcţie Politică sau nu? 
Tov. Ana: Este necesară. Poşta şi telecomunicaţiile nu sunt mai puţin importante 

decât C.F.R.-ul, ca să <nU> aibă Direcţie Politică. 

Tov. Moghioroş: Este foarte necesar. Este 99"/o element fimcţionăresc. 
Tov. Gheorghiu: Ăş prop1.llle ca o parte a problemelor puse pentru Secretariat să fie 

puse la Biroul Organiz.atoric, spre exemplu chestia cu cooperaţia de consum, aprobarea 
constituirii Comitetului Executiv al Cooperaţiei Meşteşugăreşti, proiect de statut al 
întovărăşirilor. 

Tov. Ana: Regulamentul- Secţiilor Politice din cadrul S.M.T. tot la Biroul 
Organizatoric. 

Tov. Moghioroş: Atunci şi chestia Direcţiei Politice la Poştă şi Telecomunicaţii să 
meargă la Biroul Organiz.atoric. 

Tov. Gheorghiu: Da, să treacă la Biroul Organizatoric. 
Tov. Moghioroş: Numai că Biroul Organiz.atoric va fi foarte încărcat 
Tov. Gheorghiu: El nu va fi încărcat dacă şedinţa va fi pregătită şi dacă nu se va 

lucra în şedinţă asupra materialului. Materialul care nu este bun, trebuie respins ca să fie 
făcut bine. Aşa o să învăţăm oamenii să lucreze cum trebuie. 

Tov. Ana: Atunci şi înfiinţarea Direcţiei Politice la Ministerul Poştelor merge la 
Biroului Organizatoric. 

Tov. Teohari: Există deja o astfel de hotărâre. 
Tov. Gheorghiu: Eu nu ştiu nimic despre aşa ceva Să-mi arătaţi procesul-verbal 

unde s-a hotărât 
Tov. Merică*: Nu este o hotărâre pentru înfiinţare, ci numai o hotărâre prin care a 

fost numit un director adjunct cu m1.U1ca politică. 
Tov. Gheorghiu: Atunci p1.lllem problema la Biroul Organizatoric? (Toată lumea e 

de acord). Instrucţiuni cu privire la primirea de candidaţi mai merge şi la Biroul 
Organizatoric? De ce? 

Tov. Chişinevschi: Trebuie să meargă la Biroul Organizatoric. 
Tov. Gheorghiu: Atunci de ce nu am adus direct la Biroul Organizatoric? Eu zic să 

scoatem şi să-i dăm drumul aşa şi cealaltă, cu eliminarea, o vom face la Biroul Organizatoric. 
Tov. Chişinevschi: Eu rămân la părerea mea 
Tov. Gheorghiu: Am discutat la Secretariat şi este vorba de a se p1.llle în practică. 
Tov. Ana: Este o chesti1.U1e operativă. 
Tov. Teohari: Totuşi la Biroul Organiz.atoric participă o serie de tovarăşi. 
Tov. Gheorghiu: Să le trimitem să citească materialul. Noi în mod obligatoriu 

trebuie să trimitem fiecărui membru al C.C. ca să ia c1.U1oştinţă şi să facă observaţii. 
Tov. Chişinevschi: Atunci nu mai este nevoie de Biroul Organizatoric. 
Tov. Gheorghiu: Ascultă rapoarte, dări de seamă. Până acum secţiile au făcut 

instrucţiunile şi circularele şi acum să dăm la Biroul Organizatoric. 

• Aşa în text. Cine este? 
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Tov. Moghioroş: Totuşi să trimitem materialul. 
Tov. Gheorghiu: Da Să trimitem. Instrucţiunile cu eliminarea să fie puse mai 

târziu, trebuie foarte bine studiată problema. Deja în cursul alegerilor organelor 
conducătoare de partid au fost eliminate o serie de elemente străine şi există un proces 
continuu. Dar de primit n-am primit, am dat un număr destul de important afară. 

Trebuie să amânăm problema eliminărilor şi să nu dăm drumul deodată la amândouă 
Instrucţiunile. Deci acest punct se împinge mai departe pen1Iu Biroul Organizatoric. 

Tov. Ana: În legătură cu Hotărârea C.C. referitoare la G.A.C. sunt o serie întreagă 
de lucruri care trebuie tăcute, chestia întovărăşirilor, cu S.M.T., cu chiaburii, cu mulţi 
funcţionari, materiale care sunt în lucru. Aş propune să facem o şedinţă unde să punem 
aceste chestiuni şi să le hotărâm. Se lucrează la ele şi în 1 O zile vor fi gata. 

Cooperativele meşteşugăreşti să le punem la Secretariat. 
Tov. Gheorghiu: Proiectul de statut al întovărăşirilor la Biroul Organizatoric. Şi 

acolo nu trebuie să meargă toţi secretarii. 
· Politica externă să o scoatem din plan. Înţeleg să o punem atunci când este o 

problemă la ordinea de zi, când trebuie să luăm o hotărâre importantă, dar să facem numai 
un raport despre politica externă n-are rost acum. Cine a pus aici problema poate vrea să 
pună cum munceşte Ministerul de Externe şi ce greutăţi şi lipsuri are. Dar în forma asta 
,,Politica externă a Partidului şi Guvernului", propun să scoatem. (Toată lumea e de acord). 

La punctul cu agitaţia politică de mase să nu spunem ,,Hotărâre asupra agitaţiei 
politice de masă pe baza rapoartelor Comitetului Regional de Partid Bacău şi Hunedoara", 
ci aş zice să spunem ,.Ascultarea rapoartelor asupra agitaţiei politice de masă", poate n-o să 
fie nevoie de hotărâre. 

Tov. Chişinevschi: Este nevoie de o astfel de hotărâre, dar pentru că nu se poate lua 
o hotărâre din vânt, am propus să se asculte rapoartele şi pe baza lor să se ia hotărâre. 

· Tov. Gheorghiu: Aş propune să ascultăm un scurt raport asupra muncii politice de 
masă din Bacău şi Hunedoara şi dacă aceasta va cere o măsură organizatorică, o hotărâre, 
sau o instrucţiune, vom face. De ce să spunem de acum? Planificăm o hotărâre? Nu sunt 
pen1Iu. 

Tov. Chişinevschi: Să nu planificăm, dar trebuie, este necesar. Şi nu sunt de acord, 
pentru că ne trebuie o hotărâre asupra agitaţiei de masă, a C.C., dar pen1Iu ca să nu fie 
izolată, de aceea am propus să se ia ca bază rapoartelor acestor 2 Comitete Regionale. 

Tov. Ana: Să facem aceste două rapoarte şi după aceea să vedem. 
Tov. Moghioroş: Se face un control asupra acestei chestiuni în cele două regiuni şi 

colectivul vor face propuneri cu măsuri practice, care vor deveni hotărâre. 
Tov. Gheorghiu: Orice şedinţă trebuie să se termine cu hotărâre. Vom vedea ce 

hotărâre o să iasă. De ce să planificăm de acum hotărârea? 
Tov. Chişinevschi: Pentru că hotărârea este mai importantă, o dictează interesele 

superioare de partid. 
Tov.Gheorghiu: Sunt două păreri: 
1) Să planificăm o hotărâre pe baza rapoartelor şi 2) de a asculta un raport asupra 

muncii politice de masă din partea Comitetului Regional de Partid Bacău şi Hunedoara şi în 
baza acestor două rapoarte de luat măsuri organizatorice, sau o hotărâre dacă va fi necesară, 
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dar nu planificat dinainte. Facem şi un control al mllllcii, vom avea material şi vom putea 
splllle dacă este nevoie de o hotărâre, sau este nevoie de măsuri interioare. 

Tov. Moghioroş: Dacă şedinţa se termină cu hotărâri, atunci sunt de acord 
Tov. Ana: De ce aţi ales aceste două regiuni? Aş proplllle să luăm o regilllle 

industrială llllde se pune şi problema naţională şi \llla ţărănească. 
Tov. Moghloroş: Munca acestor două regiuni merge foarte slab şi defectuos. 
Tov. Gheorghiu: Să nu aducem deodată două comitete, ci numai una, după o 

săptmnână alta, să nu ne îngrădim ordinea de zi. 
Tov. Ana: Just N-ar fi bine să luăm Regiunea Stalin? 
Tov. Teohari: Am mai ascultat Regiunea Stalin. · 
Tov. Gheorghiu: Bacău este şi agricol şi, dacă credem necesar, mai putem plllle şi 

din altă parte. Atunci trebuie precizat în plan că se va asculta comitetul regional cutare, la 
data cutare, asupra muncii politice de mase. Să începem cu Bacău. (Toată lumea este de 
acord). 

Tov. Chişioevschi: De acord, dar îmi păstrez pllllctul de vedere asupra hotărârii. 
Tov. Moghioroş: Fără hotărâre nu se poate termina o şedinţă. 
Tov. Gheorghiu: Depinde ce hotărâre. Dacă planificăm hotărârea şi alta este să 

hotărâm, să luăm măsuri. 

Tov. Chişioevschi: Cu privire la munca politică de mase nu există nici o hotărâre. 
Tov. Gheorghiu: Este birocratic să stabilim dinainte că facem hotărâre şi nu ne 

concentrăm asupra hotărârii şi asupra controlării muncii. 
Am lucrat \lll an întreg cu devierile în problema colhozwilor şi nu s-a prelucrat încă 

şi acum venim cu munca politică de masă din Bacău. 
Tov. Moghioroş: Nu trebuie pusă problema chiar aşa 
Tov. Gheorghiu: La următorul punct pentru pace să mai pllllem şi Timişoara şi 

Botoşani împrellllă, pentru a le asculta raportul. 
La organizarea primei consfătuiri a stahanoviştilor propllll să facem hotărâre. Aici 

merge să facem hotărâre. Am văzut acest proiect, care izola conducerea partidului de 
această problemă şi o considera pur sindicalistă. Este tratat numai formal şi la suprafaţă. În 
titulatură chiar să spunem întocmirea \lllei hotărâri de linie pe baza materialului documentar 
pe care-l va strânge C.G.M. etc. Cred că asta să meargă la Biroul Organiz.atoric. 

Nomenclatura la Secretariat. 
Instrucţiunile privitoare la alegerea organelor sindicale şi U.T M .... 
Tov. Ana: La Secretariat. Nu este ceva nou, sunt lucruri curente. 
Tov. Gheorghiu: Da Măsuri pentru stabilirea fluctuaţiei cadrelor. 
Tov. Moghioroş: Să facem o hotărâre pentru interzicerea scoaterii secretarilor. 
Tov. Gheorghiu: Pentru că este vorba de descompunerea organizaţiilor de partid, să 

luăm o linie împotriva tendinţei de descompletare, nu la Secretariat., ci la Biroul Organizatoric. 
Tov. Teohari: Noi am fost de acord şi este vorba să se facă o hotărâre şi de aceea să 

se pllllă la Secretariat. Discuţii nu vom avea aici. 
Tov. Ana: Proiectul noii Constituţii există? 
Tov. Gheorghiu: Am ales o comisie şi comisia nu s-a strâns niciodată. Aş proplllle 

tot aşa, ca şi la Programul partidului, un colectiv restrâns care să facă un plan de lucru. 
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Tov. Chişinevschi: Întrucât este formată comisia pentru Constituţie, propunerile 
care se fac trec prin Secretariat operativ şi pe unnă o să fie convocată comisia. 

Tov. Gheorghiu: De acord. 
Tov. Teohari: Reorganizarea justiţiei este gata, propun să se supună Consiliului de 

Miniştri. Nu s-a adaptat încă justiţia noii împărţiri care s-a făcut cu raionarea şi este o 
situaţie foarte grea 

Tov. Ana: Adevărat. De ce să facem şedinţă şi aici şi la Consiliu? 
Tov. Chişinevschi: La Prezidiul Consiliului de Miniştri. Şi Codul Penal. 
Tov. Gheorghiu: De acord, dar Codul Penal nu. 
Tov. Ana: Codul Penal la Biroul Politic. 
Tov. Gheorghiu: Să luăm în discuţie la Secretariat această problemă înainte de a 

pune la Biroul Politic. 
Punctul unnător: ,,Măsuri ce trebuie luate pe linie de partid şi de stat pentru 

sprijinirea mai temeinică a cooperativelor meşteşugăreşti". De ce este nevoie de asta? 
Tov. Moghioroş: Propun să punem împreună cu adunarea generală a cooperativelor 

de consum şi să luăm măsuri. 
Tov. Gheorghiu: Foarte just. Conducerea Cooperaţiei va face raport şi Secţia 

Plan-Finanţe, să împărţim lucrurile. 
Tov. Ana: ,,Raport asupra muncii cooperativelor meşteşugăreşti". 
Tov. Gheorghiu: Aş propune la Biroul Organizatoric, să ascultăm acest raport. 
Tov. Chişinevschi: Cu privire la teatre se poate lua hotărâre fără raport. 
Tov. Ana: Tocmai asta este boala muncii noastre, că luăm hotărâri fără a cunoaşte situaţia. 
Tov. Chişinevschi: Dincolo a fost vorba de hotărâre pe bază de raport, aici poate să 

fie cu sau fără raport. Cred că nu putem încărca Biroul Organizatoric cu această hotărâre, 
dar totuşi hotărârea să treacă prin Biroul Organizatoric. 

Tov. Ana: Şi trebuie să vedem şi omul care face munca şi să vină şi acela care 
răspunde pentru această muncă. 

Tov. Gheorghiu: Pentru că partidul trebuie să dea importanţă mare presei locale, că 
avem lipsuri, se strecoară greşeli, merită să dăm sarcină ca Secţia de Propagandă şi Agitaţie 
să pregătească un material, să ştim cum funcţionează presa locală, un raport şi o analiză a 
muncii presei locale în Biroul Organizatoric. 

Tov. Chişinevschi. Sunt de acord. 
Tov. Ana: Şi câţiva de jos să vină. 
Tov. Gheorghiu: Şi la şedinţa Biroului Organizatoric să invităm din provincie 

câţiva tovarăşi, să facem o şedinţă mai lărgită şi dacă ştim din controlul muncii ce lipsuri, 
deficienţe există şi ce ar trebui făcut. Noi putem prevedea şi stabili chiar cadrul unei 
hotărâri. Dar să nu punem în plan ,,Hotărâre". 

Tov. Chişinevschi: Sunt de acord. 
Tov. Gheorghiu: Acelaşi lucru despre activitatea teatrelor din RP.R Problema 

teatrelor nu este mai puţin importantă decât a presei şi acelaşi lucru trebuie să punem şi în 
privinţa teatrelor. 

Tov. Chişinevschi: De acord 
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Tov. Gheorghiu. Atunci suntem cu toţii de acord despre elaborarea programului 
am mai vorbit 

Tov. Chişinevschi: Dar aici este vorba ca Biroul Politic să aleagă comisia 
Tov. Ana: Să ne mai gândim asupra acestui lucru. 
Tov. Gheorghiu: Să scoatem acest punct ,,Despre elaborarea Programului Partidului" 

şi să aşteptăm până ce ne vine planul de lucru şi o să facem o şedinţă în afară de plan. 
Cu Academia, suntem de acord. Trecem la punctul 3/. 
Tov. Ana: În ziua de 6 octombrie este aniversarea a 2 ani de la proclamarea 

Republicii Democrate Gennane. Propllll să meargă tovarăşul Chişinevschi şi lll1 adjllllct de 
la Externe. 

Tov. Gheorghiu: Mai bine să plece tovarăşul Luca, nu e rău dacă se duce şi îi dăm 
împuternicire să ia contact acolo cu cercurile conducătoare pentru colaborare economică. 

Tov. Ana: Atunci merg tovarăşii Luca şi Preoteasa. 

~ 

DA.N.LC.,fond CC. al P.C.R. - Cancelarie, dosar 39/1951,j 4-17. 

48. 1951, octombrie 5. Stenograma şedinţei Secretariatului C.C. al P.MR privind 
pregătirea primului Congres al fruntaşi/or din gospodăriile agricole colective; alegerea 
conducerii Cooperaţiei meşteşugăreşti. 

.. 

STENOGRAMA 
şedinţei Secretariatului C.C. al P.M.R. 

din 5 octombrie 1951 

Au participat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Teohari Georgescu, Lotbar RAdlceanu şi Iosif Chişinevschi. 

A prezidat tovarăşul Gheorghe Gheorghiu-Dej: 

Ordinea de zi: 
1. Planul pentru pregătirea şi desfăşurarea primului congres al :fruntaşilor în 

producţie din gospodăriile colective, cu participarea :fruntaşilor de la S.M.T. şi Gostat, a 
specialiştilor în agricultură, a oamenilor de ştiinţă şi a reprez.entanţilor organelor locale de 
partid şi de stat. 

2. Proplllleri în legătură cu conducerea cooperaţiei de producţie meşteşugărească. 
La punctul 1: 
Tov. Teohari Georgescu: În privinţa participării la congres, să nu facă ceva greşeli 

oamenii în alegerea delegaţiilor, în alegerea preşedinţilor, adică să trimită oameni care 
merită. Să nu se orienteze după nwnăr, că trebuie să fie neapărat 500 de preşedinţi, de 
exempllL Indicaţia aceasta din material să nu fie o indicaţie pentru ei. 

Tov. Iosif Chişinevschi: Indicaţii trebuie să dăm, altfel pot să nu trimită nici lll1 

preşedinte. 
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Tov. Luca: An.mei e foarte greu de fixat, pentru că fiecare colhoz alege izolat 
Tov. Ana Pauker: Putem să dăm indicaţii pe regiuni. 
Tov. Teohari Georgescu: Nu cumva să aleagă preşedinţi acolo unde membrii nu 

vor, Wlde nu se bucură de autoritate. 
Tov. Ana Pauker: SWlt o serie de gospodării Wlde trebuie neapm-at schimbat 

preşedintele. 
Tov. Gheorghe Gheorghiu-Dej: Aici se propune o comisie; ea va avea grijă. 
Tov. Luca: Cum are dreptul Wl congres numit al ,,fnmtaşilor în producţie", să 

voteze statutul gospodăriei colective? Aceasta e nedemocratic. Propun să fie numit 
,,congresul colhoznicilor". 

Tov. L Chişinevschi: În Unnmea Sovietică, oongresul a fost al udamid-lorîn 1933. 
Tov. V. Luca: Trebuie să se întocmească un proiect de statut, care pe mrnă trebuie 

confirmat la adunarea generală a fiecărui colhoz. 
Tov. Lothar Rădlceanu: Trebuie să fie aprobat de Consiliul de Miniştri. 
Tov. V. Luca: Şi delegaţii celorlalte organizaţii votează şi ei Statutul? 
Tov. Gheorghiu-Dej: Putem preciza că ceilalţi n-au drept de vot 
Tov. Ana Pauker: În plan scrie: ,,Cu participarea ... " 
Tov. Vasile Luca: Participarea poate fi cu drept de vot consultativ sau deliberativ. 
Tov. L Chişinevschi: Să fie trecut „cu drept de vot consultativ". 
Tov. V. Luca: Parcă e cam prea largă participarea a 2.500 de oameni. E bine să 

participe şi secretari de regiuni şi raioane Wlde SW1t mai multe gospodării colective, dar mai 
bine ar fi să participe organizatorii de partid din sate. 

Tov. Ana Pauker: În legătură cu formarea secţiilor politice la SM.T. vor disparea 
organiz.atorii de partid la colhozuri. 

Tov. V. Luca: Dar S.M.T. e unul într-o regiune W1de o să ai 200 colhozuri. 
Tov. L Chişinevschi: Aceasta e altă chestiune care rămâne de discutat. 
Tov. V. Luca: E foarte importantă participarea acelor elemente care au nemijlocit 

raspWlderea gospodăriilor colective şi de la Sfaturi şi de la colhozuri. 
Tov. Ana Pauker. De asta s-au trecut 100 de la partid şi 100 de la Sfat De altfel, 

noi o să conducem comisia asta. 
Tov. I. Chişinevschi: La partea introductivă „Scopul şi conţinutul congresului", în 

text se vorbeşte despre scop, dar nu şi despre conţinut 
Tov. Ana Pauker: Scoatem „conţinutul". 
Tov. L Chişinevschi: De asemenea, ar fi bine să se precizeze ce fel de oameni de 

ştiinţă participă. 

Tov. V. Luca: PropWl să fie invitaţi şi ceva mWlcitori, fruntaş~ din fubricile care fac 
tractoare, maşini agricole etc. 

Tov. L Chişinevschi: Câte zile vor dura dezbaterile? 200 de oameni trebuie să ia 
cuvântul! De ce se pune în plan activitatea de după congres? 

Tov. Ana Pauker: Pentru că este vorba ce vor face pe ba7Jl materialului. 
Tov. Lothar Rădlceanu: Eu cred că nu-i just spus „congres al fruntaşilor în 

producţie". Un asemenea congres nu rez.olvă probleme organizatorice. Un preşedinte, 
socotitor, poate fi fruntaş, dar nu ,,în producţie". 
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Tov. Luca: Foarte just. Să spllllem „frtmtaşi ai gospodăriilor agricole". 
Tov. L Chişinevschi: Trebuie Wlificată redactarea texb.J.lui: într-llll loc se spune 

,,trebuie să facă", în alt loc „va face". 
Tov. Ana Pauker: Dar nu putem splllle „Congresul va întări încrederea ... ", ci 

,,Congresul trebuie să întărească încrederea ... " 
Tov. I. Chişinevschi: Deci textul se referă la scopul şi sarcinile congresului. 
La aliniatul 2: ,, ... întărirea şi dezvoltarea multilaterală ... " cred că e prea devreme 

dată această formulă. Despre aceasta putem vorbi abia după 1-2 Cincinale. Mai departe: 
,, ... a se organiza în diferite forme socialiste ... " nu-i just spus. 

Tov. Vasile Luca: Trebuie spus „tipuri de cooperare". 
Tov. L Chişinevschi: La pagina 2: ,,Bazat pe ... interesele generale ale poporului" 

aici trebuie introduse cuvintele ,,ale gospodăriei colective" şi apoi mai departe „cu 
interesele fiecărui ... " 

Tov.Gbeorgbiu-Dej:Daraceslarueste\lllraportcareva:fip:ezc:111atlacoogres,ci\lllp)an. 
Tov. L Chişinevschi: De asemenea, cred că congresul (sic!) va trebui să fie 

convocat de Consiliul de Miniştri şi de C.C. şi să scoatem formula ,Ja recomandarea C.C . 
. . . ". La pagina 4-a trebuie scos „propllllem". De altfel, cred că decorările ar trebui să se 
facă înainte şi oamenii să vină cu decoraţiile la Congres. 

Trebuie scoasă formula cu Prezidiu de onoare şi Prezidiu activ. Am o singura 
îndoială, dacă e bine să invităm pe tovarăşii chinezi şi coreeni. 

Tov. Ana Pauker: Şi pe nemţie bine să nu-i invităm. 
Rămâne de stabilit cine face raportul. 
Tov. Iosif Chişinevschi: Pentru partea a 2-a, cu desfăşurarea activităţii după 

Congres, trebuie făcut tot acum un material, dar separat 
Tov. Gheorghiu-Dej: Sunt de acord cu propunerile care se fac în plan, cu unele 

propuneri de îmbunătăţire, pentru ca acest Congres să se desfăşoare aşa cum trebuie. 
Consider acest material ca un plan de desffişurare a Congresului, nu ca tez.e pe baza cărora 
se vor face referatele, altfel sunt o serie de formulări care ar comporta discuţii. Sllllt de 
acord cu propllllerea tăcută de tovarăşul Luca, dar pe care nu a dus-o până la capăt şi 
anume de a aduce ţărani muncitori la Congres, în special dintre ţmanii care şi-au arltat în 
ultima vreme dorinţa de a se înscrie în gospodăriile colective, elemente combative, hot.Arate, 
în număr chiar mai mare decât cel propus în plan; şi dinainte gândit din ce părţi ale ţării să 
aducem, adică cam (sic!) unde am putea să apăsăm, unde pllllem centrul de greutate. 
Propun să aducem tm număr mai mare de ţărani mtmcitori decât cel propus, să le dam o 
atenţie foarte mare, să alegem dintre ei pe cei mai combativi şi mai hotărâţi să pAşească pe 
calea colhozurilor, dintre cei care s-au înscris în ultima vreme. Să aducem şi femei odată cu 
ei. Din gospodăriile existente cred că ar fi mai cwninte să ne orientăm în sensul de a aduce 
elemente care au crescut, s-au ridicat în lupta pentru apărarea, pentru întărirea gospodăriilor 
colective, elemente combative, cu perspective de creştere. Şi dacă în llllele părţi preşedinţii 
nu vor fi aleşi, noi să nu facem caz din aceasta, căci ar fi greşit Să ţinem neaplrat ca 
delegaţii să fie aleşi de adunarea generală a gospodăriei colective şi nu impuşi, cum se 
obişnuieşte pe ici, pe colo. Delegaţii să fie puşi la vot, membrii gospodăriei să aibă 
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posibilitatea să aleagă pe cei care se bucură de autoritate şi prestigiu în colhoz., căci aceştia 
SW1t de obicei dintre cei care muncesc bine şi au grijă de oameni şi de colhoz. 

Sunt de acord să precizăm cine vine la Congres ca invitaµ. E bine să vină muncitori, 
în special de la „Sovromtractor" Stalin, muncitori care fac batoze, unelte agricole, câte un 
inginer care se ocupă cu probleme de utilaj agricoi agrotehnicieni de la S.M.T., de la 
Gostat. În total să se ridice la maximum 50-60 muncitori şi tehnicieni. Majoritatea 
participanţilor să fie ţărani colhoznici şi dintre cei care au dat adeziunea pentru colhoz. 
Trebuie să iasă un Congres de lucru. 

Tov. Ana Pauker: Sunt cam puţini 50-60. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Să fie specialişti de la Ministerul Agricultwii, care se ocupă 

cu bumbac, cu grâu, agrotehnicienii; dar trebuie să fie un Congres de lucru, să nu iasă 
discursuri în care să se ocupe de generalităp, ci să fie o analiză a muncii dusă până acwn de 
gospodării colective, să se prelucreze linia partidului cu privire la oganizarea gospodăriilor 
colective şi sarcinilor care au fost puse de partid şi guvern în legătură cu gospodăriile 
colective. Congresul n-are de trasat sarcini, ci de prelucrat sarcinile puse de partid şi guvern. 

Se spune într-un loc ,,să întărească încrederea în gospodăriile colective ... ". Aceasta 
se va întări în măsura în care se întăresc însăşi gospodăriile colective. Or, scopul 
Congresului este de a scoate la iveală lipsurile în munca gospodăriilor colective existente, 
lipsurile conducerii gospodăriilor colective, ale brigadierilor care nu lucrează, o analiză a 
muncii. Congresul va îmbrăţişa sarcina pusă de partid, de transformare socialistă a 
agriculturii. În sensul acesta trebuie privit Congresul, să nu fie un Congres de paradă, ci să 
se discute probleme de viaţă ale gospodăriilor existente şi sarcina centrală de creare de noi 
gospodării colective şi întovărăşiri. Congresul va fi un prilej minunat de a prelucra 
Hotărârile C.C. şi guvernului cu privire la lipsurile în gospodăriile colective. Delegaţii vor 
avea ocazia să aducă foarte multe exemple şi o contribupe însemnată la descoperirea unui 
şir de lipsuri. Şi desigur de aici vor decurge şi o serie de sarcini care revin. 

Congresul va aproba un proiect de statut şi trebuie să stabilim că acesta urmează să 
fie adoptat de adunarea generală a fiecărei gospodării colective. 

Acest Congres va trebui să ducă la întărirea alianţei cu ţărănimea muncitoare; şi aici 
e momentul de a arăta importanţa alianţei clasei muncitoare cu ţărănimea muncitoare, ce se 
îneţelege prin ea, 1.Ulde greşim, să îndreptăm situapa atât a membrilor gospodăriilor 
colective cât şi a clasei muncitoare asupra necesităţii de a împiedica izolarea colectiviştilor 
de restul ţăranilor necolhoznici. 

Tov. L Chişinevschi: Congresul nu poate adopta un proiect El adoptă statutul tip şi 
apoi acesta este adoptat jos, în adunarea generală a colhozwilor. Pe baza lui, :fiecare colhoz 
îşi face statutul său, îl transcrie, îl bate la maşină, îl adaptează la specificul local. 

Tov. Gheorghiu-Dej: La pagina 2 punctul c) se vorbeşte despre dezbaterea 
anteproiectului de statut în achmări. 

Tov. Ana Pauker: Noi ne-am gândit să facem 1.Ul atenproiect de statut care se 
trimite la colhozwi. Colhoznicii trimit propunerile lor la comisia largă care va fi numită în 
acest scop şi care va avea un aparat care se ocupă cu aceasta. Pe baza acestor propuneri va 
lucra comisia statutului care se alege la Congres, unde se vor discuta propunerile. Comisia 
vine la Congres şi spune: ,,pe baza anteproiectului şi a propunerilor primite, iată cu ce 
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proiect venim noi!" Şi acest proiect se discută abia în plen şi se votează la Congres şi acesta 
devine statutul tip. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tocmai aceasta vroiam să subliniez Dacă sunt propuneri 
bune, se adoptă. Dacă nu, se pregătesc răspW1SUri arătând de ce nu sunt juste. Aceasta va 
constitui o parte a de-zbaterilor la Congres, care se va ocupa cu rezultatele de-zbaterii pe 
teren a anteproiectului. 

Tov. Ana Pauker: Între 10 şi 15 să-i dăm drumul la Secretariat ca să-l trimitemjos. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Ca fonnulare s-a adoptat deci să se sptmă: ,,fruntaşi ai 

gospodăriilor colective". S-a primit de asemenea propunerea de a se mări numărul ţăranilor 
necolhoznici, a secretarilor de comitete regionale şi raionale care vor fi invitaţi la Congres; 
de a se mări numărul delegaţilor dintre ţăranii muncitori cei mai combativi care sunt 
hotărâţi să intre în gospodăriile colective. 

Cât despre recepţie, aş propune să renunţăm la aceasta. La Congres o să aibă bufet, 
masă, filme, aşa că nu-i nevoie de recepţie, care ar da un aspect de paradă, neserios. 

Rezultatele acestui Congres să le exploatăm cwn trebuie, să le popularizăm, să 
mobilizăm organizaţiile de partid din regiunile agricole, nemembri de partid, simpatizanţi ai 
partidului, cei care s-au apropiat de ideea unirii gospodăriilor individuale în gospodăriile 
colective fonnând comitete de iniţiativă pentru organizarea de gospodării colective. Scopul 
Congresului este de a atrage ţărănimea muncitoare spre colhozwi. De aceea, consider 
propunerile în legătură cu desfăşurarea activităţii după Congres ca foarte slabe. 

Tov. Ana Pauker: S-a avut în vedere munai cele legate direct de plan. 
Tov. L Cbişinevschi: Trebuie fficut un plan temeinic, separat de acesta şi fixat din 

timp cine şi C\Dll va fi instruit 
Tov. Gheorghiu-Dej: În legătură cu planul activităţii după Congres, propun: 
De pregătit dinainte un plan de muncă pentru folosirea delegaţilor care au luat parte 

la Congres, în gospodăriile colective existente, pentru prelucrarea hotărârilor şi materialelor 
acestui Congres în vederea întăririi gospodăriilor colective. 

În comunele, satele unde sunt ţărani muncitori care au luat parte la Congres, pentru a 
populariz.a rezultatele Congresului în masa ţărănimii necolhoznice, comitetele regionale, 
raionale, trebuie să-şi alcătuiască un plan în sensul arătat mai sus. 

Pentru a folosi la maximum acest Congres trebuie întocmit un plan foarte amănunţit, 
foarte serios. Una din sarcinile comisiei centrale trebuie să fie aceasta, de a pregăti planul de 
folosirea remltatelor Congresului. Închipuiţi-vă că dintr-o regiune vin 10-12 ţărani 
necolectivişti, mai sunt şi câţiva colectivişti, membri de partid; având directive şi orientare 
cam în ce sens trebuie să folosească acest Congres, imediat după tenninarea lui vor trebui 
să treacă la aplicarea în practică a celor discutate. Sfatmi.le trebuie să ia parte activă, să 
convoace populaţia muncitoare din comună, din satul respectiv, să vină acolo cetăţenii care 
au luat parte la Congres şi să facă o dare de seamă ce a fost acolo, iar ţăranii o să-i asculte, o 
să fie o frământare în sat Presa, de asemenea, va trebui să fie bine mobilizată şi la fel toate 
mijloacele, pentru a nu da timp duşmanilor să se mobilizez.e ei, ci noi să ne mobilizăm întâi. 
Organizaţiile de partid trebuie să stea în frunte să controlere şi să ducă o muncă stăruitoare 
de zi cu zi, nu de campanie. Congresul acesta trebuie să dea o mulţime de arme 
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organi7aţiilor de partid şi activiştilor care lucrem. în domeniul agricol pentru a detennina 
\lll curent, o pornire la ţm,mi, de a se înscrie în gospodAriile colective. 

Tov. L Chişinevschl: Rapoartele, docmnentele Congresului, odată revăzute (nu 
statutul, dar raportul şi eventual rezoluţia) să fie date din vreme la tipar, ca delegatul, când 
pleacă de la C~ să mbă materialele. Aşa că în plan trebuie să prevedem o tipografie, 
\lll colectiv special, care să lucreze, cu desene, fotografii etc. 

Tov. Ana Pauker: Eu propWl ca tovarişul Gheorghiu să facă raportul la Congres, 
tocmai având în vedere importanţa. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Eu aş putea să iau cuvântul fie la raport, fie la statut. .. 
Tov. Ana Pauker: Şi la statute foarte important, acolo poţi să spui totul. 
Tov. V. Luca: Raportul trebuie să facă analiza activităţi~ a lipsurilor, a greşelilor, o 

serie de probleme politice. 
Tov. I. Chişinevschl: Eu aş înclina mai curând la încheiere, pentru că atunci poţi 

filee şi observaţii critice chiar la cuvântările ţinute. 
Tov. Ana Pauker: Atunci să mcă raportul Vaida, ca minigiu al Agriculturii Sau poate 

Groza, care până acum nu s-a prea e,qrinat desdlis în JrC)blema ~or oolective. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Ar fi bine să ia şi el cuvântul. 
Tov. V. Luca: Să vorbească în nwnele guvernului, să deschidă Congresul. Raportul 

să-l facă Vaida, tovarăşa Ana la statut şi tovarişul Gheorghiu încheierea.. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Eu propml să scoatem introducerea la plan. 
Tov. Ana Pauker: O chestilllle care trebuie scoasă mult în evidenţă e problema 

întăririi colhozului pentru că avem situaţia foarte răspândită că importanţa cea mai mare se 
dă gospoclmi.ei individuale şi colhozul e pe lângă ea, în loc să fie invers. Nu se pot înstări 
ţmanii colhoznici decât în colhoz 

Tov. Gheorghiu-Dej: La raport, pntea care se va referi la exemple din realizăril.e noastre 
pozitive trebuie să p.mă fulă în fulă şi exemple negative. Trebuie aratate mereu fupte. 

Tov. Ana Pauker: Şi la discuţii să ia parte şi cei din gospodariile care merg bine. Trebuie 
ţinut seama că sunt ţarani şi nu le poţi bate capul multe cea&Iri. 4045 minute ajung. 

Tov. V. Luca: Trebuie pregătiţi vorbitorii ca fiecare să vorbească câte 10 minute şi 
probleme diferite, să nu se repete. Cineva să se ocupe de problema mecaniz.ării, altul de 
problema întăririi organizatorico-economice a gospodhiilor etc. 

Tov. Ana Pauker: ... Ce importanţă au fermele pentru agricultură, chestimlea 
serelor ... de pildă S\lllt cazuri de acestea: într-o serie de gospodării consiliul colhozului s-a 
rupt de masă, şi preşedintele s-a rupt de consiliu şi de masă. Şi dacă întrebi pe colhomici a 
cuie gospodăria colectivă, ei spW1: ,,Ea preşedintelui", pe noi nu ne întreabă ... 

Tov. Gheorghiu-Dej: Acest plan se va refuce în spiritul celor discutate aici. Trebuie 
să se propună comisia şi să vedem cu toţii cine S\lllt cei propuşi. Să fie o comisie largă 
oficială pe care o an\lllţă guvernul, şi \llla de lucru, operativă, în care să intre diferite secţii 
sub conducerea m1ui secretar. 

Tov. Ana Pauker: Tovarişul Gheorghiu să fie preşedintele comisiei. 
Tov. Gheorghiu: O să mai discutăm. 
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La punctul II. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Eu Sllllt de acord cu Consiliul şi Comitetul executiv propus 

pentru cooperaţia meşteşugărească. (Ceilalţi tovarăşi consultă materialul). 
Tov. V. Luca: În privinţa raportului şi a celorlalte materiale trimise de secţie, pe care 

n-am avut încă timp să le văd, propun să fie însărcinat un secretar să le vadă, să facă 
observaţiile. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Propun să-l vadă Secţia de Propagandă, să semnalez.e pArţile 
care ar putea cuprinde greşeli politice sau formulări nejuste, mai ales în Raport şi Rezoluţie. 

Tov. L Chişinevschi: Eu voi citi raportul şi tovarăşa Ana rez.oluţia. 
Se aprobă. 
Tov. Gheorghiu-Dej: S-a înaintat o propunere pentru alegerea unui Comitet 

Democrat Sârb. Tovarăşul Chişinevschi nu a iscălit. .. 
Tov. L Chişinevschi: Nu am iscălit pentru că am vrut să reflectez asupra problemei 

în general. Nu mă refer la persoane, dar dacă e în general necesar acest comitet N-am 
terminat de reflectat. 

T 
D.A.N.LC.,fond C.C. al P.C.R - Cancelarie, dosar 40/1951,f 4-12. 

49. 1951, octombrie 10. Procesul-verbal şi stenograma şedinţei Secretariatului 
CC. al P.MR. privind constituirea colectivelor de lucru pentru pregătirea materialelor 
necesare Comisiei de elaborare a noii Constituţii. 

PROCES VERBAL nr. 9 
al şedinţei Secretariatului C.C. al P.M.R. 

din 1 O octombrie 1951 

Participă tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Teohari Georgescu, Lothar Rădăceanu şi Iosif Chişinevschi. 

Secretariatul C.C. al P.M.R a luat în discuţie şi a adoptat următoarea hotărâre: 
Despre colectivele de lucru pentru pregătirea materialelor necesare activităţii 

comisiunii de elaborare a noii Const;nutii. 
1. Se aprobă propunerile arătate în anexă, cu privire la formarea subcomisiilor pentru 

pregătirea materialelor necesare activităţii comisiunii de elaborare a noii Constituţii. 
2. Se dă sarcină tovarăşului Iosif Chişinevschi să redacteze un proiect de directive 

ale Secretariatului C.C. al P.M.R care să cuprindă ideile de bază ale proiectului de 
Constituţie pentru a servi drept orientare subcomisiilor în munca lor. 

ss. Vasile Luca 
ss. IosifChişinevschi 
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Stenograma şedinţei Secretariatului C.C. al P.M.R. 
din JO octombrie 1951 

Au participat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Teohari Georgescu, Lothar Rldăceanu şi Iosif Chişinevschi. 

Ordinea de zi: Proiect de comisie de muncă, subcomisii şi material pregătitor pentru 
elaborarea noii Constituţii a RP .R. 

Tov. L Chişinevschi: Pe baza şedinţei anterioare se propune ca lucrările de 
elaborare a proiectului de Constituţie să înceapă pe baza planului. Să fie constituite 
subcomisii, colective de lucru. Fiecare subcomisie să pregătească documentarea şi să 
redacteze proiectul unui capitol din Constituţie. Capitolele sunt luate după Constituţia 
stalinistă, cu unele modificări. 

După aprobarea textului pe capitole, comisia să însărcineze 3 tovarăşi cu redactarea 
textului complet, în sensul miei wrificări. 

Textul proiectului de Constituţie redactat de comisiune să fie trimis membrilor 
Biroului Politic şi Biroului Organizatoric, Preşedintele Consiliului de Miniştri, Preşedintele 
Prezidiului Marii Adunări Naţionale şi tuturor membrilor Comisiei de elaborare a 
proiectului, pentru a-şi spune părerea în scris asupra eventualelor schimbări sau 
complectări. 

Definitivările proiectului de Constituţie, cu îndreptările aduse de membri Biroului 
Politic, nu se întorc la Comisie, ci se vor da Secretarilor C.C., care sunt membri ai Comisiei 
de elaborare a proiectului de Constituţie, pentru ca să lucreze la el numai membri ai 
Biroului Politic. 

Subcomisiile vor fi astfel constituite: 
a Orânduirea socială a RP.R.: tovarăşii Răutu şi Gh. Stoica 
b. Orânduirea de Stat a RP.R.: tovarăşul Bodnăraş 
c. Organele supreme ale puterii de stat a RP.R. şi organele administraţiei de Stat a 

RP.R.: tovarăşii Bunaciu şi Marin FI. Ionescu 
d Chestiunea naţională în Constituţia RP.R. (aici e nuanţa nouă, şi va trebui în 

decursul mwicii să se fixeze titlul şi conţinutul): tovarăşii Miron Constantinescu şi L. 
Banyai 

e. Organele locale ale puterii de stat: tovarăşii Vinţe şi Belle 
f. Tribwialele şi Parchetul RP.R.: tovarăşii Drăghici şi Voitinovici 
g. Drepturile şi datoriile fundamentale ale cetăţenilor: tovarăşii Apostol, Chivu 

Stoica, Constanţa Crăciun 
h. Sistemul electoral: tovarăşii Niţulescu, Vinea 
i. Stema, Steagul, Capitala, proce.dura de modificare a Constituţiei: tovarăşii 

Constantinescu-laşi, Gh. Florescu. 
Acestea se strâng la Comisia compusă din 3 tovarăşi, care propun să fie tovarăşii 

Răutu, Bunaciu şi Sadoveanu. 
Unul din secretarii partidului - poate eu - să fie însărcinat cu totalizarea pentru 

Biroul Politic şi să dăm apoi textul complet pentru fiecare membru al Biroului Politic şi al 
Biroului Organizatoric. 
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Aşa se pare că ar fi oarecwn o împărţire şi o uşurare în pregătirea şi elaborarea • 
capitolelor şi unificarea lor. Dacă Secretariatul va fi de acord, va fi necesară convocarea 
unei şedinţe a Comisiei stabilite de Biroul Politic, la 28 februarie ac. Şi apoi să se înceapă 
lucrul. Cred că pentru prima variantă a fiecărui capitol e suficient 2 săptămâni. 

Tov. Luca: Eu cred că ar fi bine să apară o Hotărâre a Secretariatului cu directive 
cum să se lucreze, în care să se arate că s-au adus unele schimbări ... ce trebuie să cuprindă 
unele capitole, de exemplu la problema naţională . . . astfel vor lucra mult mai uşor 
subcomsiile. Nu teze, dar să fie o linie ce vrem, ce trebuie să cuprindă fiecare capitol, de 
exemplu în legătură cu schimbarea sistemului proprietăţii. Să fie un document istoric, să se 
vadă că nu s-a făcut Constituţia de nişte subcomisii oarecare, ci Secretariatul C.C. a dat 
directivele. 

Tov. Chişinevschi: Ejust, se poate discuta aparte. Trebuie stabilită linia 
Tov. Ana: Sunt de acord. Dar cred că 2 săptămâni e prea puţin, căci mai au şi alte 

lucruri acum. 
Tov. Chişinevschi: Trebuie să fim gata până în martie, când se dizolvă Marea 

Adunare Naţională. Trebuie să facem puncte de expunere în faţa colectivelor de lucru. 
Tov. Ana: Pericolul e că e foarte uşor să aluneci să iei modelul perfect al 

Constituţiei U.RS.S. Şi totuşi nu putem face aşa 
Tov. Luca: Trebuie să ne orientăm după ce avem şi ce schimbări s-au produs. 
Tov. Gheorghiu: Secretariatul C.C. al P.M.R a primit în unanimitate propunerile 

făcute, atât în ceea ce priveşte compoziţia subcomisiilor, cât şi propunerea făcută de 
tovarăşul Luca de a se întocmi o directivă scurtă, ca tovarăşii să lucreze având o orientare în 
muncă. 

Tov. Luca: Propun ca tovarăşul Chişinevschi să o pregătească. 
De acord. 
Tov. Teohari: Propun ca şedinţa Biroului Organizatoric care trebuie să aibă loc azi, 

să fie amânată pentru vineri 12 crt. după-amiază. 
De acord. 

ANEXĂ Deşpre colectivele de lucru 
pentru pregătirea materialelor necesare activit;ătii 

Comisiunii de elaborare a noii Constitupi 

1. Comisiunea instituită prin Hotărârea din 28.II.1950 a Biroului Politic al C.C. al 
P .M.R se va împărţi în subcomisii ( colective de lucru). 

2. Fiecare subcomisie va pregăti docwnentarea şi va redacta un capitol de 
Constituţie. 

3. Subcomisiile vor fi următoarele: 

a) Orânduirea socială a RP.R 

b) Orânduirea de Stat a RP .R 
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c) Organele Supreme ale Puterii 
de Stat a RP .R şi 

d) Organele Administraţiei de 
Stat ale RP.R 

e) ChestilDlea naţională în Consti-
tuţia RP R (titlul va fi altul) 

t) Organele locale ale Puterii de stat 

g) Tnbunalele şi Parchetul RP .R 

h) Drepturile şi datoriile fimdarnentale 
ale cetăţenilor 

i) Sistemul electoral 

j) Stema, Steagul, Capitala şi 
k) Procedura de modificare a 

Constituţiei 

tov. Bunaciu şi Marin Florea Ionescu 
' 

tov. Miron Constantinescu şi 
L. Banyai 

tov. I. Vinţe şi P. Belle 

tov. Drăghici şi Voitinovici 

tov. Apostol, Chivu Stoica, Constanţa 
Crăcillll 

tov. Niţulescu şi Vinea 

tov. Constantinescu-Iaşi şi Gh. Florescu 

4. Tovaraşul Chişinevschi va concentra materialul subcomisiilor. 
5. După aprobarea textului pe capitole, Comisia va însărcina pe tovarăşii Răutu, 

Bunaciu şi Sadoveanu, cu redactarea textului complet al proiectului de Constituţie şi 
stilizarea lui. 

6. Textul proiectului de Constituţie redactat de Comisie, va fi trimis membrilor 
Biroului Politic şi Biroului Organizatoric, Preşedintelui Consiliului de Miniştri, Preşedintelui 
Prezidiului Marii Adlmmi Naţionale şi tutwor membrilor Comisiei de elaborare a 
proiectului, pentru a-şi spWie părerea în scris asupra eventualelor schimbări sau completări. 

Definitivarea proiectului de Constituţie cu îndreptările şi completările respective se 
va face de către Secretarii C.C. al P.M.R membri ai Comisiei de elaborare a proiectului de 
Constituţie. 

T 
D.A.N.LC..fondC.C. alP.C.R-Cance/arie, dosar41/1951,f 2-5, 8-9. 
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50. 1951, noiembrie 22. Stenograma şedinţei Comisiei însărcinată cu redactarea 
Proiectului noii Constituţii. 

STENOGRAMA 
şedinţei Comisiei pentru redactarea proiectului 

noii Constituţii 

Au participat tovarăşii: Gheorghe Gheorghiu-Dej, Ana Pauker, Vasile Luca, 
Teohari Georgescu, Iosif Chişinevschi, Chivu Stoica, Emil Bodninş, Miron 
Constantinescu, Constanţa Crăciun, Rlutu Leonte, Traian SAvulescu, Petre 
Constantinescu-laşi, Avram Bunaciu, Stelian Niţulescu, Banyai Ladislau, Nicolaev 
Evghenie, Stoica Gheorghe, Mihail Sadoveanu, Vinţe Ion. 

A prezidat tovarăşul Gheorghiu-Dej. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Tovarăşi, aţi fost convocaţi la o consffituire pentru a constitui 
o comisie de lucru pentru modificarea Constituţiei acruale şi redactarea proiectului noii 
Constituţii. 

Ştim cu toţii că, în unna transformAri.lor prin care a trecut ţara noastră, Constituţia a 
rarnas mult în urmă. Ea constituie chiar o frână în dezvoltarea mai departe. Comisia, 
probabil lărgită, va trebui să supwlă aprobării primei sesiuni a Marii Adunmi Naţionale 
proiectul de Constiruţie. 

Propun la ordinea de zi: 
1. Directivele Biroului Politic pentru modificarea Constituţiei din 1948 şi elaborarea 

W1ei noi Constituţii. 
2. Alegerea de subcomisii de lucru. 
Se primeşte. 
(Citeşte directivele Biroului Politic.) 
Acesta este W1 cadru de directive pe baza cărora vor lucra subcomisiile. 
Tov. M. Sadoveanu: Numele Statului nostru rămâne Republica Populară Română 

sau se va modifica în Republica Populară România? 
Tov. Gheorghiu-Dej: Cred că va trebui să spW1em Republica Populară România În 

această privinţă, Constituţia din 1948 probabil a awt o lipsă. 
Tov. Constantinescu-laşi: După meseriaşi aţi pus cuvânrul ,,artizani". Or, aceştia 

SWlt tot meseriaşi. 
Tov. Chişinevschi: Să se scoată,cuvânrul ,,artizani". 
Tov. Gheorghiu-Dej: Propun ca această denumire să fonnez.e obiectul discuţiilor în 

subcomisie, şi subcomisia, dacă va crede necesar, va propWle să fie scos sau înlocuit 
Se primeşte. 
Tov. Constanţa Crăciun: Cred că nevoia de a modifica Constiruţia e resimţită 

foarte serios la noi. Constiruţia din 1948, care a fost o bază pentru dezvoltarea democraţiei 
populare, nu mai corespWlde cu transfonnările prin care a trecut ţara noastră. 

Documenrul prezentat din partea Biroului Politic de tovarăşul Gheorghiu cred că 
cuprinde (sic!) problemele principale asupra cărora trebuie să se orientez.e cei care vor 
trebui să lucreze la proiectul de Constituţie, şi în acelaşi timp trasează sensul în care trebuie 
:fficută această transfonnare a Constituţiei, ca ea să devină o lege fimdamentală pentru 
dezvoltarea mai departe a construcţiei socialismului. Documentul menţionează faptul că 
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precizează necesitatea de a cuprinde în Constituţie etapa în care ne aflăm în momentul de 
faţă în ceea ce priveşte revoluţia socialistă, apoi conţinutul statutului, ceea ce Constituţia din 
1948 nu ne dădea, dă directiva că baza politică a puterii la noi o constituie Sfaturile, ca 
expresie a dictaturii proletariatului, dă indicaţii în ceea ce priveşte cuprinsul Constituţiei în 
problemele transformărilor care s-au petrecut în domeniul economic, în ce priveşte viaţa 
naţionalităţilor, în ce priveşte măsurile administrative, raionarea etc. şi cred că trebuie să fie 
adoptat, el cuprinzând principiile pe baza cărora trebuie elaborată Constituţia. 

Tov. Banyai: Dacă subcomisiile pot veni cu propmieri în ce priveşte raionarea, ca 
într-adevăr să primească o formă durabilă. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Natural. că subcomisia în competenţa căreia vor intra 
asemenea probleme va face propuneri. 

Tov. Bunaciu: Se propune să fie trecute nominal şi raioanele. Cred că merge să 
trecem regiunile, dar să trecem atâtea raioane nu ştiu dacă ar fi cazul. 

Tov. Chişinevschi: Şi în Constituţiile Republicilor Sovietice sunt trecute nominal şi 
regiunile, şi raioanele. Când modifică un raion, se modifică Constituţia 

Tov. Luca: Eu cred că chestiunea aceasta trebuie discutată. De exemplu, dacă lUmt 
Ucraina, care e la fel împărţită ca şi ţara noastră, în ob/asti şi raioane, nu sunt trecute acolo 
decât ob/asti-urile. Aşa că trebuie văzut dacă să înşirăm 177 raioane. În constituţiile unor 
republici sovietice sunt într-adevăr trecute şi raioanele, dar acolo unde nu sunt regiuni, sau 
unde sunt raioane independente. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Propun ca subcomisia care se ocupă de această parte să 
studieze materialu~ să facă propuneri şi apoi vom mai discuta în cadrul comisiei despre 
necesitatea înscrierii în Constituţie şi a raioanelor. 

Tov. Gh. Stoica: Eu nu-mi aduc aminte dacă în Constituţia noastră e stabilită 
politica externă. În directive n-am reţinut dacă se vorbeşte despre aceasta. Întreb dacă nu va 
fi nevoie să existe o subcomisie care să stabilească în Constituţia noastră politica externă a 
Republicii noastre. După câte ştiu, în Constituţia sovietică este prevăzută. Era şi o 
subcomisie care a statuat problema politicii externe a Uniunii Sovietice şi a pactelor 
încheiate cu celelalte state în ce priveşte menţinerea păcii. 

Tov. Gheorghiu: Când se va lucra, va fi precizat şi acest lucru. 
Acum trecem la punctul 2. Propuneri pentru constituirea subcomisiilor. 
Tov. Chişinevschi: Secretariatul a stabilit şi recomandă ca să alegem următoarele 

subcomisii: 
1. Orânduirea socială a RP.R: tovarăşii Răutu, Gh. Stoica; 
2. Orânduirea de Stat a RP.R: tovarăşul Bodnăraş; 
3. Organele supreme ale puterii de stat a RP.R şi organele administraţiei de stat a 

RP.R: tovarăşii Bunaciu, Marin FI. Ionescu; 
4. Chestiunea naţională în ConstituţiaRP.R: tovarăşii Miron Constantinescu, Banyai; 
5. Organele locale ale puterii de stat: tovarăşii Vinţe, Belle; 
6. Tribunalul, Parchetul: tovarăşii Drăghici, Voitinovici; 
7. Drepturile şi datoriile fimdamentale ale cetăţenilor: tovarăşii Apostol, Chiw 

Stoica, Constanţa Crăciun; 
8. Sistemul electoral: tovarăşii Niţulescu, Vinea; 

600 
https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



9. Stema, Steagul, Capitala şi procedura de modificare a Constituţiei: tovarăşii 
Constantinescu-laşi, Gh. Florescu. 

Nu ni se pare că ar fi necesară o subcomisie specială a politicii externe, fiindcă e 
cuprinsă la funcţiile Prezidiului Marii Adunări Naţionale. Însă, clacă se va crede de cuviinţă, 
se va putea face o asemenea subcomisie. 

Tov. Răutu: Propun ca, luându-se ca bază aceste recomandări, subcomisiile să mai 
fie puţin completate. Chiar când e vorba de capitole mic~ să nu fie compuse din mai puţin 
de 3 tovarăşi care să studieze problemele respective. 

Se primeşte propunerea. Se vor completa subcomisiile. 
Tov. Sadoveanu: Nu am văzut să se preciz.ez.e mai bine atribuţiile Prezidiului. 
Tov. Chiş~evschi: Această problemă intră în Organele supreme ale puterii de Stat 
Tov. Gheorghiu: Cine să concentreze materialul redactat de subcomisii? 
Tov. Miron: Propun pe tovarăşul Chişinevschi. 
Se primeşte. 
Tov. Gheorghiu: Cu privire la temlenul pentru prezentarea primei variante a 

:fiecărui capitol din Constituţie, eu propun 2 săptămâni. 
Se primeşte data de 30 noiembrie 1951. 
Tov. Constantinescu-Iaşi: Cine fuce propunerile de completare a subcomisiilor şi când? 
Tov. Gheorghiu: Ne vom mai gândi. Deocamdată rămân valabile şi cu 2. 
Fiecare dintre noi vom studia problemele şi vom veni cu propunerile noastre în 

cadrul plenwnului şedinţei comisiei. 
Secretariatul va propune cu cine să completăm subcomisiile. 
Cu aceasta propun să declarăm şedinţa închisă. 

ANEXĂ 
Comisia va fi compusă din tovarăşii: 

1. Gh<eorghe> Gheorghiu-Dej, 
preşedinte 

2. Ana Pauker 
3. Vasile Luca 
4. Teohari Georgescu 
5. I. Chişinevschi 
6. Chivu Stoica 
7. Emil Bodnăraş 
8. Miron Constantinescu 
9. Gheorghe Apostol 
1 O. Constanţa Crăciun 
T 

11. Răutu Leonte 
12. Gheorghe Florescu 
13. Traian Săvulescu 
14. < Petre> Constantinescu-laşi 
15. A vrarn Bunaciu 
16. Stelian Niţulescu 
17. Banyai Ladislau 
18. Nicolaev Evghenie 
19. Stoica Gheorghe 
20. Mihail Sadoveanu 

D.A.N.LC.,fond C.C. al, P.C.R. -Cancelarie, dosar 53/1951.f 2-6. 
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51. 1951, noiembrie 23. Stenograma şedinţei care a avut loc la Comitetul Regional 
P.MR Stalin (Braşov), privind Societatea Mzxtă Româno-Sovietică "Sovromtractor ". 

STENOGRAMA 
şedinţei ţinuti la Comitetul Regional P.M.R. Stalin 

cu privire la Sovromtractor în ziua de 3 noiembrie 1951 

Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie făcute schimbări în conducerea tehnică. La pârghiile 
principale în procesul de producţie trebuie puse cadre bine verificate. 

Tov. Chivu Stoica: ( citeşte o listă) Trebuie înlocuit directorul. Confonn convenţiei, 
directorul este român şi inginerul sovietic. Director adjunct am propus pe Oprea Victor, 
maistru, tehnician foarte bun. E o mână tare. Deşi o să aibă sarcini administrative, o să 
poată să ajute şi în sectorul unde a lucrat până acwn ca specialist. 

Tov. Lomanov: El lucreazA la montajul şi rodajul tractoarelor. Ar fi mai bine să fie 
o altă candidatură. El este mai folositor în munca lui, ca şef al montajului tractoarelor, 
fiindcă este foarte experimentat. 

Se va căuta pe altcineva în locul tovarăşului Oprea Victor. 
Tov. Chivu Stoica: La cadre este propus tovarăşul Donnidon Miluţchi. El a făcut 

şcoala de 6 luni, e un tovarăş de 43 de ani, serios şi cu trecut curat A fost în comisia de 
verificare. Apoi, vom aduce pe tovarăşul Tuzu Constantin, care acum este şef de uzinaj la 
Uzinele ''23 August''. E un bun organizator, credem că o să facă faţă. Are practică de I 0-12 
ani, este în vârstă de 38 de ani. 

Tov. Lomanov: Eu nu-l CllllOSC. Numai să fie un om cinstit şi bun organizator. El va 
fi la şasiuri. 

Tov. Chivu Stoica: Inginerul Filip, şeful serviciului de plan de la Uzinele „Steagul 
Roşu", va fi şef al serviciului plan. Este bine pregătit din pllllct de vedere profesional, are o 
experienţă vastă, este în vârstă de 44-45 ani. În serviciul de unde pleacă îl punem pe Nanu. 

Tov. Raia Vidraşcu: Tot fost legionar. 
Tov. Lomanov: Pe Filip nu-l CW1osc. Despre Nanu nu am o părere bună. El a fost 

mâna dreaptă a lui Voinarovschi şi a lucrat la fel ca şi el. 
Tov. Chivu Stoica: Tovarăşul Huszar Andrei, dirctorul Institutului de Proiectări de 

Maşini la Bucureşti, un tehnician de mare valoare, dar puţin susceptibil, îl aducem ca şef al 
Construcţiei în locul lui Mărdărescu. 

Tov. Lomanov: Pa Huszar nu-l CllllOSC, dar Mărgineanu nu se mai ocupă deloc cu 
fabrica. 

Tov. Chivu: În locul lui Walner vom aduce pe Bârsan Gheorghe, din uzină, un 
inginer tânăr. 

Tov. Lomanov: De acord. Va fi şeful serviciului tehnologic. 
Tov. Cristali: Este un tehnician, Casargian, dar e născut în America, venit aici la 

vârsta de 4 ani. Tovarăşul Cernea spllllea că are atitudine nejustă şi noi n-am avut timp să 
verificlm. 

Tov. Lomanov: Eu n-aş putea spune că n-are atitudine bună. Sentimentele lui nu le 
cunosc. 

Tov. Chivu Stoica: Roman Chirion a fost la sindicat, îl punem la protecţia muncii. 
Emuncitor. 

Aci s-a vorbit despre Pascu, dar el nu-i propuns la schimbare. 
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Tov. Lomatov: Trebuie schimbaţi imediat încă câţiva (sic!). 
Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie întărită conducerea tehnică prin înlocuirea 

elementelor necorespunzătoare la pârghiile de comandă tehnică şi maiştrii care nu sunt 
corespunzători sau au atitudine şovăielnicA, nu arată interes. 

Tov. Cristali: Sau n-au posibilitatea de a organiza şi conduce lucrul. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Trebuie schimbaţi maiştrii care nu corespund şi fficuţi 

muncitori, iar muncitorii buni fficuţi maiştri. Muncitorii calificaţi care lucrea7A indiferent 
trebuie trecuţi la necalificaţi. Dacă capul (sic!) o să fie sănătos, şi capul organizaţiei de 
partid la fel, atunci o să meargă. 

Tov. Lomanov: Dispatcheri nu avem şi nici nu putem găsi în uzină. Aci ne trebuie 
ajutor de afară. 

Tov. Chivu Stoica: Eu cred că nu e bine să ramână în uzină maiştrii care au fost 
fficuţi muncitori. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Eu pun principial chestiW1ea. Nici nu trebuie flcută cu ei 
vorbărie multă. Dacă are calificare, dar nu vrea să lucreze, trebuie privită aceasta ca o 
atitudine politică. Exemple ne-a dat tovarăşul Lomanov cu câţiva care au atitudine 
indiferentă. Tovarăşul Cristali va avea împuternicire să ai măsuri. Desigur, dacă e vorba de 
sabotaj, pentru aceasta sunt legi, trebuie trimişi în judecată. Întreprinderea are legăturile sale 
pe linia organelor de represiune ale statului. Nu trebuie ace& sentimentalism. Despre 
atitudinea lor trebuie date toate informaţiile şi organele respective să se ocupe de ei. De 
asemenea, trebuie schimbate toate elementele slabe care îşi îndeplinesc formal activitatea. 
Pontatorii trebuie daţi afară şi schimbaţi cu alţii. Şi pe ei trebuie să-i aibă în mână cineva, 
să-i controlez.e, să ţină cu ei şedinţe de lucru, să-i instruiascA, să ştie noaptea când îi trezeşti 
din somn să răspundă despre lucrul lor. Nu pedepsim numai pe muncitorii care au pontat de 
două ori, ci şi pe pontatori chiar mai greu, pentru că el, dacă închide ochii, încurajează 
anarhia şi dez.ordinea. 

Despre problemele de organizare a muncii trebuie stabilite cu preciziune sarcinile 
mW1citorilor, să ştie fiecare ce are de fficut şi cât şi cum trebuie să facă. Dacă nu face, stai de 
vorbă cu el de ce s-a întâmplat aşa. O singură dată dacă treci cu vederea anwnite abateri de 
la disciplina muncii, aceasta încurajează şi pe alţii să facă aşa. Nu există justificare pentru 
neîndeplinirea obligaţiilor şi mai cu seamă să mai şi plătim pentru neîndeplinirea 
obligaţiilor, căci iată unde duce aceasta. Am tras la răspundere pe cei care au aplicat 
sistemul bonurilor şi s-au luat măsuri împotriva lor? Nu! Desigur, ei probabil consideră că 
aşa e bine. Ei nu simt conducerea şi impresia mea este că aici a fost un moment de slăbire a 
conducerii tehnice dacă nu în întregul ei dar în anwnite verigi slabe sau verigi care n-au fost 
ale noastre, şi prin aceasta a însăşi conducerii, dacă s-au putut întâmpla asemenea lucruri. 
Trebuie permanent îmbunătăţită calitatea conducerii tehnice. Cu schimbările pe care le 
facem acum nu trebuie să ne mulţumim. Noi schimbam elemente de la pârghiile principale 
de conducere ale uzinei. Dar dacă inelele celelalte sunt slabe sau chiar numai unul, nu 
merge bine maşina. De aceea, trebuie revizuite toate cadrele, maiştrii în primul rând, dacă 
sunt echipe de muncă - care e sistemul de organizare a muncii, aici văzut la şeful de echipă. 
Dacă brigadierul e bun, e energic, priceput, mobiliz.eaz.ă brigada, dă încredere brigăzii în 
forţele sale, o leagă de producţie, dă simţ de răspundere, fiecare om va şti ce are de fficut şi 
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nu se pot întâmpla asemenea obrăznicii ca acelea care au fost. Sigur că şi principiile, 
sistemul de organiz.are, procentul tehnologic al întreprinderii are un rol foarte important în 
disciplina mllllcii. Dacă nu-i o planificare bună, dacă se face nmnai în birou şi nu la locul de 
muncă, sigur că şi sistemul premial poate fi compromis, oricât de bWl ar fi el. Uzina aceasta 
trebuie să fie una dintre primele din ţară sub raportul organizArii ml.lllcii tehnice, în ce 
priveşte productivitatea m1.U1cii, micşorarea preţului de cost, mărirea volumului de 
producţie şi îmbunătăţirea condiţiilor de trai ale muncitorilor, legat de ceea ce fac. Ea 
trebuie să fie Wl exemplu pe ţară. Conducerea partidului şi guvernului o priveşte ca pe cel 
mai drag copil. Nu vreau să vorbesc despre importanţa ei, pentru că n-am venit aici pentru 
propagandă. 

Aşa că pe toţi trebuie să ne preocupe problema de a face ca uzina aceasta în scurt 
timp să devină prima pe ţară. Pentru aceasta are toate condiţiile. Are utilaj . . . Cele câteva 
lipsuri care vor fi completate după oarecare timp, nu pot explica această anarhie şi 
dezordine. Ml.lllcitorii au club, au cantină, masa nu-i proastă, e acceptabilă, posibilităţi de 
câştig există ... Dar dacă o să le dăm asemenea posibilităţi de câştig, cu bonuri, s-a tenninat 
cu productivitatea ml.lllcii şi permanent o să ajungem la umflarea fondului de salarii în mod 
nejustificat Nouă ne pare rău că a apărut în presă că Sovromtractor n-a îndeplinit planul pe 
cele trei trimestre decât cu 95%. Muncitorii de la Sovromtractor şi-au luat obligaţia să 
îndeplinească planul în 11 11.llli. Cum o să iasă cu aceasta? 

Tov. Ruta: Ca să îndeplinim planul anual, trebuie în primul rând ca ministerul să ne 
dea cele specificate în lista aceasta. Planul e mai Il}3re şi ministerul ne dă mai puţine 
materiale. 1n al doilea rând, nu primim de la export. 1n al treilea rând, în ceea ce priveşte 
cooperarea cu alte uzine, ,,23 August" etc., ele de asemenea nu ne dau ce avem nevoie 
pentru îndeplinireâ planului. În al patrulea rând, avem nevoie de materiale electrice pentru 
twnătorie. De acestea avem nevoie imediat. 

Tov. Lomanov: Până la sîarşitul anului trebuie să facem 788 tractoare şi, cu detaliile 
care lipsesc, 900 tractoare. Trebuie întărit ajutorul celorlalte uzine. Utilajul care-l avem nu 
ne ajqe pentru role din care avem nevoie câte 1 O la fiecare tractor. Dacă ajutorul, de 
exemplu de la ,,23 August'', se întăreşte, atunci îndeplinim planul. 

Tov. Chivu: Nu ştiu dacă vom putea face. 
Tov. Gheorghiu: Cum, trebuie văzut, dar de făcut trebuie în orice caz şi la timp. 
Tov. Chivu: Noi vom studia problema aceasta. Să vedem dacă nu putem face aici şi 

să meargă toate cele trei cuptoare, nu 1mul. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie văzut împreună. Noi hotărâm că trebuie fficut. Unde, o să 

vedem. 
Tov. Lomanov: Dacă vom fi ajutaţi acum, după aceasta vom putea noi să ajutăm celorlalţi. 
Tov. Chivu: Comerţul Exterior n-a adus electrozi. Trebuiau să aducă din 

Cehoslovacia şi U.RS.S. Când am fost în Cehoslovacia au arătat că nu au, că nu pot să 
asigure nici producţia lor. Anul viitor fabricăm noi. 

Tovarăşul Bârlădeanu s-a adresat acum vreo 10 zile cu o adresă în UnilDlea 
Sovietică, cerând electrozi. 

Tov. Lomanov: La ,,Steagul Roşu" o să meargă mai uşor dacă o să ne ajute şi 
secretarul organizaţiei de partid, decât dacă ne adresăm direct administraţiei. Eu am cerut 
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tovarăşului Iacovlev să ne trimită electrozi din Unitmea Sovietică. Trimit, clar nu vine aşa 
repede. 

Tov. Chivu: Deci, schimbat fără durere de inimă cine nu merită. Şi organizaţia de 
partid o să ajute. Să nu renunţăm la măsuri administrative. În cât timp o să fie pusă ordine în 
conducerea tehnică, după părerea tovarăşilor? 

Tov. Ruta:.Peste o săptămână. 
Tov. Gheorghiu: De la C.C. va lucra aici tovarăşul Blidaru în locul lui Braga 

Oamenii care au adus daune trebuie să răspundă de acestea după gravitatea faptelor, după 
contribuţia fiecăruia la dez.ordine, după rolul care l-au avut în întreprindere, şi trebuie să fie 
pedepsiţi exemplar. 

Aici s-a dat numele câtorva ingineri: Stamate, Walner, Vanz.an, Pascu, Cionca 
Aceşti Pascu şi Vmmm au operat cu bonuri suplimentare, s-au folosit de faptul că nu s-a 
stabilit un plafon la fondul de salarii şi au jefuit administraţia După părerea mea, aici e o 
formă de sabotaj. E greu de spus dacă e organizat sau nu, însă judecând clupă manifestările 
care au avut loc în întreprindere, clupă anarhia, dez.ordinea care a avut loc, se vede că e 
cineva care dirijează. Chiar aşa întâmplător nu poate fi, doar au apărut şi lozinci, şi 

atmosfera antisovietică, această libertate de a plăti şi pentru lucrul efectuat şi pentru cel 
neefectuat, lipsa de control dacă vin sau nu mtmcitori~ dacă lucrează sau nu. Trebuie să 
stăm de vorbă şi cu inginerii şi cu maiştrii. Acei care poartă principala vină trebuie traşi la 
răspundere. De asemenea, traşi la răspundere muncitorii care au lipsit şi au pontat pentru ei 
alţii, deci complicii; pontau unul pentru altul şi păgubaşul este administraţia, statul. 
Indiferent dacă e furat cu 1 OOO de lei sau un milion, furtul e furt În ce text de lege pot fi 
încadraţi hoţi~ aceasta iar e treaba organelor de represitme ale statului. 

Acest Stamate era la muncă şi salarii, clar nu s-a ocupat şi Valner, tehnolog principal 
pentru norme, amândoi s-au înţeles probabil şi au spus lui Pascu: "Ia fă tu treaba asta", 
pentru că la atelierul de şasiuri s-au întâmplat cele mai multe fapte din acestea. Tovarăşii 
aici n-au putut să ne sptmă toate cazurile, însă tovarăşii sovietici au spus că ei au toate datele 
cu asemenea fapte. Pe noi ne intereseaz.ă, clupă ce am stabilit vinovaţii, să-i întrebăm: ,,De 
ce aţi procedat aşa, de ce n-aţi stabilit un plafon, cum trebuie înţeleasă umflarea fondului de 
salariu în mod nejustificat, de ce n-aţi controlat dacă vin sau nu să lucreze muncitorii sau 
numai pontează alţii pentru ei?" Deci cei care răspund pentru toate acestea trebuie cercetaţi. 

E Cionca, inginer şef la norme, care nu s-a ocupat cu treaba aceasta. Acesta pentru 
ce-l plătim? A luat bani de pomană. Sunt Vmmm, Pascu, care au arătat tot timpul 
indiferenţă faţă de producţie, în cap cu Voinarovski. O fi el capul răutăţilor? Noi, ca oameni 
politici, trebuie să caracterizăm ca atitudine duşmănoasă, atitudine politică ostilă regimului 
nostru, pentru că aducerea unor asemenea daune nu se poate atribui lipsei de pricepere. 
Trebuie stabilit cum a lucrat înainte. Probabil lucra mai bine. Dar sub indiferenţă se ascunde 
o formă de sabotaj. Un om indiferent, indiferent de gradul etmoştinţelor tehnice, manifestă 
o atitudine politică duşmănoasă, deci dăunătoare. Chiar dacă n-are etmoştinţe tehnice prea 
mari, nu-i un savant, un om deosebit din punct de vedere al pregătirii tehnice, totuşi dacă 
iubeşte meseria, are să caute soluţiile cele mai bune. Or, atitudinea lui este incompatibilă cu 
calitatea de inginer şi probabil că nu i-a tras nimeni la răsptmdere şi de aceea fac ce fac. Nu 
le-ar strica dacă am sta de vorbă cu ei. Pe lângă aceştia mai trebuie văzuţi şi alţii. De 
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exemplu: şeful cadrelor, Coteanu, fost legionar. Cine l-a propus? Tocmai la cadre, locul 
unde trebuie să fie omul cel mai curat din punct de vedere al trecutului, să aibă calităţi 
multiple, să aibă experienţă în cunoaşterea oamenilor. El nu-i un fimcţionar care ţine nwnai 
evidenţa, dar vine în contact cu oameni, îi cunoaşte, îi apreciază, ia păreri, se informează, 
cheamă şi stă de vorbă cu oamenii. Probabil el era legat cu pontatorul. Şi luaţi de gât şi 
pontatorii care au procedat aşa. Şi cei care au pontat şi n-au venit, şi cei care au pontat 
pentru ei. Deci cu toţi aceştia trebuie să stăm de vorbă. Trebuie arestaţi şi bine anchetaţi din 
toate punctele de vedere. De văzut, poate dăm de o anumită reţea, poate sunt legaţi şi cu alte 
întreprinderi din regiunea Stalin, întrucât manifestări asemănătoare au loc şi în alte 
întreprinderi, deci nu-i vorba de ceva picat din senin. Poate dăm de firul unei organizaţii 
duşmănoase, ilegale, regionale. Natural, organul central o să indice ce activitate trebuie 
tăcută cu ei. Însă trebuie câţiva anchetatori buni şi, dacă faptele sunt aşa încât unii trebuie 
trimişi în judecată, să întocmim actele. 

Se cunoaşte evidenţa celorlalţi legionari din fabrică? 
Tovarăşul de la Securitate: La 6700 muncitori sunt 168 foşti legionari dintre care 

14 îi avem în obiectiv. Din 168 foşti legionari, 40 sunt maiştri şi 14 ingineri. Din cei 14, în 
obiectiv 4 sunt maiştri şi ingineri. Ei lansează zvonuri, comenteaz.ă emisiunile posturilor 
imperialiste, instigă muncitorii. S-au găsit o serie de inscripţii pe care nu le putem atribui 
lor, care sună cam aşa: ,,Nu mai lucraţi, boilor, că vine timpul nostru" şi dedesubt ''Trăiască 
Truman, comandantul forţelor armate". ,,Loviţi, stricaţi, ca să putem împiedica exploatarea 
comunistă", ,,Moarte comuniştilor'', ,,Jos cu comuniştii, afară cu ei", ,,Trăiască Truman, 
tatăl nostru", ,,Trăiască România mare fără comunişti". Apar Garda de Fier şi svastica. 
Inscripţiile apar mai mult în W.C.-uri şi anume la acele care sunt pentru fimcţionari. La 
mwicitori numai în două cazuri, la planificare şi secţia tratament ... la ucenici nu. 

Tov. Gheorghiu: Experienţa de la Sovromtractor trebuie să folosească şi pentru 
celelalte înteprinderi, le vom lua pe rând. 

Tovarăşul de la Securitate: A existat un mare număr de elemente deblocate. Cei cu 
grade mai mari de sublocotenent au fost dispersaţi la alte uzine şi au rămas numai maiştri 
militari care au lucrat înainte în uzină. Avem în prezent 40 deblocaţi, maiştri adjutanţi, 
plutonieri, grade inferioare. Mulţi sunt membri de partid 

Tov. Chiw: Uzina a avut o echipă care aparţinea armatei. Armata şi-a luat o parte la 
Flotilă şi altă parte a rămas în uzină. 

Tovarăşul de la Securitate: Majoritatea deblocaţilor sunt elemente calificate - 36. 
Foarte puţini fimcţionari. Nu se constată printre ei manifestări ostile. Sunt elemente liniştite, 
care lucrează. N-au fost scoase ca elemente putrede din armată. Armata şi-a luat 300 de 
oameni şi au rămas aceştia 

Mai sunt foşti exploatatori, e vorba de foşti cârciumari, foşti negustori. Majoritatea 
au fost scoşi şi dispersaţi şi au rămas foarte puţini. Unii s-au calificat strungari, alţii au intrat 
ca lucrători necalificaţi şi s-au aciuat pe la magazii, aprovizionare, cantină etc. Cei mai mulţi 
au fost scoşi. Mai sunt în munci necalificate. N-avem nici o manifestare din partea lor. 

Tov. Gheorghiu Dej: Trebuie deci luat în considerare munărul mare de legionari. 
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Tovarăşul de la Securitate: Organizaţia de partid nu ţine evidenţa despre ei. N-a 
fost o sarcină pentru organiz.aţia de partid de a duce munca de reeducare a foştilor legionari, 
elemente muncitoreşti. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Cu cei care se manifestă ostil, avem altceva de făcut Cei 14 
ar trebui trimişi la Canal. 

Tov. Chivu: În uzină sunt foarte mulţi nemţi. Care e starea lor de spirit, cum se 
manifestă? 

Tovarăşul de la Securitate: Sunt 766. Cei mai mulţi sunt elemente care s-au 
calificat în Uniunea Sovietică, muncitori buni. În ultimul timp discută chestiunea cu 
privire la Churchill. 

Tov. Gh. Pintilie: A fost o manifestare de a lucra mai încet ... 
Tovarăşul de la Securitate: Unii au căutat să plece. Cei mai mulţi sunt pogonari. 

Dintre ei avem unul singur în obiectiv, pe Becker Iosi.C care se manifestă continuu şi făţiş 
duşmănos. Manifestări şovine nu sunt 

Tov. Gh. Pintilie: Într-o săptămână îi verificmn încă o dată pe aceşti 15. 
Tov. Gheorghiu: Trebuie puşi sub sârmă ghimpată. 
Tovarăşul de la Securitate: Cei mai mulţi sunt în postwile unde au fost 

dezorganizări. De exemplu: Controlul tehnic, şeful Serviciului Plan. inginerul Raţiu Emil, 
şeful Secţiei Muncă şi Salarii, normatori. Sunt câţiva ingineri care au fost arestaţi pentru 
activitate legionară în 1938. 

Tov. Gheorghiu: Trebuie anchetaţi şi căutate toate firele şi stabilit cine sunt cei care 
au tăcut lozincile. 

Organizaga de partid • 
Comitetul de întreprindere este format din 9 tovarăşi. 
Secretare Braga- beţiv, fără autoritate, dar bun meseriaş. 
Dumitrescu Alexanchu - a fost marinar, în timpul războiului a mers pe frontul 

anti-sovietic până la Sevastopol. După aceea a fost la ,,Steagul Roşu", unde a făcut diferite 
porcării şi a fost dat afară. În 1948 la Sovromtractor a devenit fruntaş, a fost decorat şi apoi 
scos din producţie şi pus la munca de partid 

Tatu - chelner, fost legionar. S-a calificat şi apoi a fost făcut activist de partid 
Secui Ştefan - tovarăşii nu-l cunosc. 
Stoica Ioan - tovarăşii nu-l cunosc. 
Vizitiu - este un muncitor cinstit 
Brânză-fost P.S.D.-ist 
Crişan Romulus - fost P.S.D.-ist 
Marinică- beţiv 

Bama - mare chiulangiu, acum este cu întrecerile socialiste. 
Orăşeanu - este un element bun, tânăr. 
Tov. Gheorghiu: Pentru conducerea provizorie, din câţi tovarăşi propuneţi să se 

compună organul? 

• Apare scris olograf 
607 

https://biblioteca-digitala.ro /  http://arhivelenationale.ro



Tov. Vinţe: Să păstrăm şi din comitetul vechi, să nu fie scoşi toţi. Ei au menirea să 
schimbe din întreprindere şi să pregătească conferinţa. Eu propun să fie 5. 

Tov. Raia Vidraşcu: Eu propun să fie 7. 
Tov. Chivu Stoica: Cred că ar fi mai bine 11-15. 
Tov. Blidaru: 7-9. 
Tov. Ciopor: 9 
Tov. Dobre: Cred că ar trebui să mbă o bază mai largă. Să intre şi secretari ai 

organizaţiilor de bază. 
Se fixează wmătoarea compoziţie: 5 tovarăşi scoşi din producţie. Preşedintele 

Sindicatului şi U.T.M.-ului şi 2 secretari nescoşi din producţie. 
Conducerea va fi formată din: tovarăşul Blidaru, organizator trimis de C.C. al 

P.M.R, care intră şi în Biroul Regional, tovarăşul Gherghişan şi tovarăşul Orăşeanu 

(Ulterior a reieşit că Orăşeanu nu este membru ele partid*). 
Tov. Gheorghiu-Dej: Aceşti trei tovarăşi au sarcina să găsească încă 8 oameni cu 

trecut curat ( care să nu fi fost agenţi de Siguranţă, informatori, bonzi social-democraţi, 
criminali pe front, în grupuri de vânători de partiz.ani) să fie oameni aşezaţi, serioşi, cu 
prestigiu între muncitori, muncitori calificaţi. Chiar dacă nu au aşa nivel politic ridicat, 
putem să-i ajutăm să se ridice. Dacă e 1lll tovarăş energic şi vrea să muncească, să fie atras 
la treabă. Să nu fie nici prea tineri, dar nici bătrâni. 

Tov. Ciopor: Noi putem să-l dăm pe tovarăşul Badu Vasile, lăcătuş, tractorist, care 
a lucrat în Uzină şi acum este activist la Regiune, la Evidenţa Cadrelor. 

Tov. Vinţe: Nu putem să-l scoatem de la dosare şi camete de partid 
Tov. Gheorghiu-Dej: Acum e vorba de măsuri administrative. Se desărcinează de 

către Regională vechiul Comitet şi se înlocuieşte cu o ''troică" cu (si.c!) sarcina ca, într-un 
timp de, să pregătească o conducere provizorie până la alegeri. 

Hotărârea Comitetului Regional să fie astfel: se stabileşte un comitet de partid 
provizoriu în număr de 11 membri. Tovarăşul Blidaru, organizator de partid, trimis din 
partea C.C. al P.M.R având ca ajutor pe tovarăşul Gherghişan şi Orăşeanu, vor completa 
numărul de membri până la 11. Tovarăşul Blidaru răspunde de felul cum se aplică în 
practică această hotărâre şi de asigurarea continuităţii în muncă. Tovarăşul Blidaru este 
subordonat Comitetului regional ş~ în sus, Comitetului Central. 

Sarcina dumitale, tovarăşe Blidaru, este să descoperi într-un anumit timp după ce se 
plllle ordine în întreprindere, în procesul de muncă, să descoperi câteva elemente dintre care 
să poţi lăsa oameni în locul dumitale. Paralel cu această sarcină, trebuie să iei imediat 
contact cu organizaţia de bază, cu birourile lor şi să-ţi faci un plan de lucru. 

În primul rând ar trebui făcut cu birourile o şedinţă comună imediat. În această 
şedinţă, cineva să prezinte birourilor „troica" şi să le arate că Biroul Regional a hotărât 
desărcinarea Comitetului actual ca necorespllll7Ator, pentru abateri şi lipsuri grave în 
muncă. Cu acest prilej, tovarăşul Blidaru trebuie să arate câteva sarcini privind membrii 
birourilor, sarcini care vor trebui să stea la ordinea de zi a birourilor organizaţiei de bază, 
sarcini legate de producţie, lupta împotriva rebuturilor, împotriva lipsurilor de la lucru, 

• Notă dactilo intercalată ulterior, cu alt corp de literă. 
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împotriva elementelor care aduc dez.ordine şi provoacă indisciplină, care slăbesc disciplina în 
mlDlcă, lupta împotriva celor care lipsesc, împotriva metodelor nejuste de a lua bani fără să 
mlDlcească, pentru că aceasta se resfrânge asupra celei mai mari părţi a mlDlcitorilor care 
lucreau conştiincios, şi care trebuie să ţină în spate o altă parte. Trebuie să mobiliz.ărn această 
parte sănătoasă, pe cei mai mulţi mlDlcitori, împotriva celor care vor să trăiască uşor pe 
spinarea altora. Fiecare e obligat să mlDlcească şi după mlDlca sa să primească plata. Nici lDl 
minut pierdut fără lucm Maşinile trebuie să lucreze din plin, grija faţă de maşină, problema 
întrecerii organizată concret pe baza planului de producţie. 

Din toate aceste sarcini, sunt câteva dintre cele mai importante: lichidarea lipsei de 
disciplină, a lipsei de la mlDlcă, a lipsei de la maşină care dez.organiz.ează producţia şi 

împiedică şi pe alţii de la mlDlcă. Aici trebuie sprijinită Direcţia Achninistrativă, care ia măsuri 
administrative, dar înainte de toate trebuie mobilizaţi ceilalţi muncitori, cei mai mulţi care 
lucreau conştiincios. • 

Să întocmiţi o listă cu sarcinile concrete care vor trebui puse în faţa birourilor. 
Tovarăşul Blidaru să mai alragă atenţia asupra obligaţilor membrilor de partid, să arate că 
despre acestea nu trebuie numai să se vorbească ci să se aplice şi în practică. Să arate care SlDlt 
obligaţiile după Statut ale membrilor birourilor. O sarcină a birourilor este ca să-şi 

întocmească regulat lDl plan de activitate săptămânal, sau pe z.ece zile, în care să includă 
sarcinile ce revin organizaţiilor de bază, eşalonate pe cele 1 O zile, şi ajutaţi membrii birourilor 
ca să-şi facă lDl model cwn trebuie alcătuit planul de mlDlcă al birourilor organizaţiilor de 
bază, cwn trebuie exercitat controlul sarcinilor. 

Acestea SlDlt primele măsuri ce trebuie luate. Apoi trebuie văzut lDlde nu s-au respectat 
dispoziţiile C.C. cu ocazia alegerilor în organizaţia de bază şi anulate aceste alegeri 
necorespunzătoar, organizând din nou alegerile. Dacă au pătruns elemente nedorite, dacă n
au fost respectate instrucţilDlile C.C., atunci se însărcinează cineva cu reorganizarea alegerilor, 
respectând instrucţilDlile şi Directivele C.C. Poate SlDlt locuri lDlde nu s-au făcut dări de 
seamă. SplDl tovarăşii că la alegeri s-a trecut foarte uşor peste principalele neajunsuri despre 
care am auzit aici. Nimeni nu s-a ridicat împotriva acestor neajunsuri; dacă s-a ridicat cineva 
atunci cine s-a ridicat? Aceştia trebuie să fie oameni de care trebuie ţinut seama, oameni 
dispuşi să se lupte pentru linia partidului. Câţi din aceştia au ajlDlS în conducerea organizaţiilor 
de bază? Trebuie văzut cwn s-au desffişurat alegerile la fiecare organizaţie de bază. Înţeleg 
prin aceasta felul cwn au luat parte membrii de partid la discuţii, dacă într-adevăr în ordinea 
de zi a fost la loc de cinste raportul de activitate al organizaţiei de bază, dacă acest raport nu a 
fost cwnva lDl fel de auto-laudă sau încercare de a acoperi lipsurile şi greşelile, abaterile şi 
manifestările nesănătoase din sânul organizaţiei de bază, dacă aceste neajunsuri au fost luate 
sub focul criticii şi autocriticii şi exemplificate cu fapte concrete, mergând până la persoane. 
După ce avem tabloul complet al situaţiei organizaţiei de bază, numai atlDlci putem să ne 
pronunţăm: nu s-au desfăşurat cwn trebuie alegerile, ci au îndeplinit numai o fonnalitate, s-au 
ocupat numai de partea tehnică. Or, adunarea generală a organizaţiei de bază trebuie să fie 
momentul suprem lDlde se ia în discuţie totul, chiar şi atitudinea lDlor membrii de partid 
iz.oiaţi, cărora li se poate cere să explice în faţa adunării generale de ce au avut cutare 
manifestare, cwn ar putea fi interpretată aceasta. Obiectiv, partinic, tovărăşeşte; nu le vom fi mai 
puţin prieteni criticându-i serios. Trebuie ajutaţi membrii de partid ca să poată lua poziţie în 
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sensul de a-i îndruma, de a le deschide perspectiva cum trebuie privite principial lucnnile, IRl de 
a-i aţâţa împotriva lllluia sau altuia Nwnai astfel vom putea să cunoaştem şi membrii de partid, 
forţa de care dispunem, dacă nu domneşte cwnva acolo fimriliarism, oportunism. Sunt unii 
membri de partid cărora nici nu le-a păsat de adunarea generală, cu aceştia trebuie stat de vorbă, 
aceasta trebuie să constituie o preocupare a conducerii provizorii. Dacă aşa puţin îi înteresea7A 
partidul, ce caută în partid, cine i-a adus în partid? Acea.ga trebuie pus la adunarea generală a 
organizaţiei de bază, chiar în cazul când alegerile s-au fficut cum trebuie. De o parte din ei 
trebuie să scăpăm, mai bine să avem mai puţini membri de partid, clar mai buni. Noi putem să-i 
considerăm simpatizanţi, oameni foarte cwnsec.ade, clar pe care, cu toată strădania noastră de a-i 
face să înţeleagă că trebuie să pună interesele partidului deasupra intereselor lor personale, nu am 
reuşit să-i facem să înţeleagă acest luCIU Ei nu pot face parte din detaşamentul înaintat al clasei 
mllllcitoare. Ei pot să lucreze în organizaţii de masă, llllde nu se cere aşa o disciplină ca în partid 
Aşa că va trebui să studiem toate caztlrile acestora şi să hotărâm asupra lor. Conducerea 
provizorie să supună Biroului Comitetului Regional propunerea de a fi scos din partid cutare sau 
cutare, pentru ce. Să nu-i respingem prin lipsă de tact şi să nu-i anmcăm în braţele duşmanului 
sau să-i pwiem într-o dispoziţie sufletească proastă. Să fie o despărţire care să-i ţină aproape de 
noi. Ei poate nu au reuşit să se ridice la nivelul llllui membru de partid, poate nici noi nu ne-am 
ocupat destul. Aici mai trebuie încercat să-i chemăm, să mai stăm de vorbă cu ei. Nu-i ahmgăm 
din partid, clar îi pllllem la diferite încercări, ca să vedem dacă pot face raţă. 

Nu mai vorbesc de elemente legionare. Aici trebuie vă2llt câţi legionari avem în 
organizaţia de partid şi ce facem cu ei, ce reprezintă ei raţă de toată masa. Probabil că este nwnăr 
destul de important Trebuie văzut care dintre ei au avut rol de conducere sau au luat parte la 
anumite acţimri. În general, nu putem primi şi ţine în partid pe foşti legionari decât în mod 
excepţional. Pentru aceasta trebuie să fi dat dovezi peste dovezi; cu atât mai puţin în conducerea 
organizllţiei. Avem unii care cu mult înainte de 23 august au venit spre noi; pe alţii care n-au 
avut roluri aşa mari în organizaţiile fasciste, am reuşit să-i reeducăm. Cu toate acestea, din când 
în când, influenţa educaţiei pe care au primit-o pe timpuri în organizaţia fuscistă strabate şi apar 
iar manifestări caracteristice legionarilor. Oricând li se pot adresa foşti camarazi cu anumite 
rugăminţi, mâna nu le este destul de tare când trebuie să lovească în foştii lor camarazi. Este o 
chestiune foarte grea. lată de ce trebuie bine cunoscute organizaţiile de bază, cunoscuţi membrii 
organizaţiilor de bază, ţinută evidenţa elementelor care au fost cândva în diferite organizaţii cu 
caracter fascist, sionist, căci cam toţi sunt o familie. 

Pe dumneata, tovarăşe Blidaru, te aşteaptă o mllllcă mare. Să nu te pripeşti. Pe oameni 
uşor îi distrugi, clar îţi iese păr alb până ridici 1lll om. Duşmanul poate lucra pe două linii şi sunt 
fapte care arată cum lucrează ei ca să compromită şi oameni cinstiţi. Sub diferite forme îşi aleg ei 
victima Ştiu, de exemplu, că 1lll om este cinstit, devotat, că poate aduce 1lll aport regimului de 
democraţie populara, şi-şi pllll ca sarcină cum să fiică să-l scoată: fie că-l trag la 1lll pahar de vin, 
fie că-l pun într-o anumită stare spirituală să scoată o vorbă nepotrivită ... Aşa că trebuie mare 
răbdare. Să nu ne dăm înapoi chiar de a afla cum trăiesc acasă, ce mediu au, cum se comportă 
în familie, căci astfel poţi să-i judeci mai bine. 

Deci principala sarcină în prima etapă de mllllcă este organizarea acestei conduceri 
provizorii, stabilirea sarcinilor pentru fiecare membru al conducerii provizorii, aşa ca fiecare 
să ştie pentru ce răspllllde, contactul cu biromile organizaţiilor de ba7A în sensul celor arătate, 
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cwtoaşterea membrilor biromilor cum şi-au repartizat sarcinile, pentru ce răspunde fiecare. Ai 
să vezi în muncă pe fiecare dacă este sau nu potrivit Ţii şedinţe cu birourile, îi chemi la 
dwnneata, te duci dwnneata la şedinţele lor sau trimiţi pe cineva din conducere, care să nu 
înlocuiască conducerea organizaţiei, clar nici să nu stea ca un simplu spectator, ci să ia 
cuvântul, să pună întrebări, să critice şi să dea îndrumări. Acest contact cu birourile 
organizaţiei de bază ne va da posibilitatea să ClDloaştem pe fiecare după munca, după 
capacitatea, după nivelul lui. Tot în planul de muncă să intre şi controlul activităţii 
organizaţiilor de bază. Aceste şedinţe trebuie să fie planificate ca să nu cădem în păcatul 
şedinţăraielor. Trebuie văzut clacă qi şedinţe se iau hotărâri, care sunt aceste hotărâri, cine se 
preocupă de ele, dacă membrii de partid au sarcini concrete, cum le îndeplinesc. Numai în 
muncă poţi verifica capacitatea (sic!) oamenilor. După cum ţine \Dl om o sculă în mână şi 
după cum o îngrijeşte poţi să-l judeci ce fel de muncitor este. Şi în m\Dlca politică poţi judeca 
oamenii văzând dacă ei folosesc sau nu de instrumentul pe care li-I pwie în mână partidul, 
învăţătura marxist-leninistă. Una din sarcinile foarte serioase şi importante este de a vedea 
clacă stmt sau nu membri de partid preocupaţi de ridicarea nivelului lor ideologic, ce citesc, ce 
probleme, care îi vor folosi în muncă. Dacă observam slăbiciuni cu caracter organizatoric, 
atunci trebuie orientaţi oamenii spre material cuprinzând problemele organizatorice pentru a 
se documenta, a folosi acest instrument pe care partidul îl pwie la dispoziţia lor. Şi aici trebuie 
luate cele mai b\Dle metode de lucru, folosite şi sistematizate cele mai bune metode de mlDlcă 
ale unor organizaţii de bază drept modei ca ele să ajungă un bun al tuturor organizaţiilor de 
bază. Dintre toţi veţi distinge pe cei cu iniţiativă, cu minte deschisă, veţi urmări creşterea lor şi 
îi veţi propune pentru şcoală, pentru a întări cadrele politice organizatorice, administrative, 
sindicale şi de tineret Nu trebuie trecut pe lângă manifestările de indiferenţă, ci trebuie 
discutate în organizaţiile de bază 

Dacă lucrul este pe schimbmi, este nevoie ca la fiecare schimb să fie un mmw 
corespunzător de membri de partid Aceasta presupune a te înţelege cu conducerea 
administrativă, căci tot ce facem <.este> pentru bunul mers al întreprinderii, deci a te înţelege 
ca forţele de partid să fie just repart:iz.ate. Poate într-o organizaţie de bază s-au î:ngrarnădit cele 
mai bune elemente. Trebuie o parte luate de aici şi puse în altă organizaţie de bază, pentru a 
avea în orice punct posibilitatea de a face ca fiecare organizaţie de bază să-şi îndeplinească 
rolul de conducător politic. E destul ca la 100 de oameni să fie un singur comunist adevărat, 
ca el să poată încadra toată masa. Trebuie deci pus accent pe calitatea care ea hotăreşte, la 
mma mmei. Noi ne vom debarasa de o serie de elemente care nu au ce cm.Ita în partid 
Presupunând că mergem la eliminarea \Dlor elemente din partid, aceasta nu o facem pe linie 
administrativă, ci discutând în cadrul organizaţiei de bază, aşa ca nimeni să nu-l poată 
considera o victimă. 

În acelaşi timp, între nemembrii de partid unde lucrează organizaţia de bază începi a 
distinge pe cei mai înaintaţi, elemente harnice, cinstite, devotate, a căror conştiinţă începe să 
crească, care luptă pentru micşorarea preţului de cost, pentru ridicarea productivitătii muncii, 
pentru economii de materii prime. Acestea sunt elementele pe care vrem să le atragem în 
partid, fie că vin ele singure, fie că mergem noi la ele. Smrt unii care vor să ajungă cu orice 
preţ în partid, care sunt ultrarevoluţionari, clar când te uiţi la ei mai bine, vezi că nu corespund 
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Deci trebuie să ne preocupăm atât de problema eliminării cât şi a primirii în rândurile 
partidului. 

Până la ora 4, să pregăti~ punctele în spiritul celor arătate aici, ordinea prezentării lor, 
cine şi cwn va lua cuvântul şi înainte de a vă duce la şedinţă îmi arătaţi aceste pllllcte scrise de 
mână. La ora 5 convocaţi biromile aici. Între pllllcte trebuie luate sub foc principalele 
neajllllSUri constatate la Sovromtractor, cauzele care au dus la stările de lucruri despre care am 
vorbit 

Tov. Vinţe: Tovarăşul l.aharia este şeful brigăzii trimise aici. El vine în faţa activului 
cu materialul care-l are elaborat şi face o prezentare a constatărilor făcute de brigadă. După 
aceasta, cineva să comunice scurt că în unna celor constatate, Comitetul Central a hotărât 
desărcinarea comitetului actual, al organizaţiei de partid din întreprindere şi desemnarea 
mmătorilor trei tovarăşi care au unnătoarea misilllle. După aceasta o să ascultăm ce spllll 
câţiva membri ai birourilor şi după aceasta o să vină tovarăşul Blidaru cu sarcini. Să prezideze 
tovarăşul Dobre, din partea Comitetului regional, tovarăşul Ciupor să ia cuvântul la discuţii. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Pe linie de sindicat şi tineret se vor lua de asemenea măsuri, nu 
le voi mai indica acwn; destul că am auzit de Marinică, preşedintele sindicatului, care este lll1 

~v ... Aceste măswi se vor lua după ce, pe linie de partid, se va plllle totul la punct, după 7 
noiembrie. După aceasta va fi mai uşor şi pe linie de sindicat, respectiv pe linie de tineret 

Tov. Raia Vidraşcu: La tineret este lll1 tovarăş Sasu, care a furat bani şi ca pedeapsă a 
fost trimis aici ca organizator al C.C. al U.T M. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Noi de la C.C. recomandăm scoaterea unor elemente de felul 
acesta. Sau să-l scoată comitetul regional, sau să cerem C.C. al U.T.M. să trimită pe altcineva 

Tov. Ciupor: Altcineva e organizatorul trimis de C.C. <al> U.T.M. Tovarăşul Sasu 
este secretarul organizaţiei de tineret din interior. 

Tov. Gheorghiu-Dej: Atunci organizatorul de la C.C. <al> U.T.M. să ia în mână 
organizaţia. 

Şedinţa cu membrii birourilor organizaţiei de bazA va avea loc p.m. la ora 6. 
Tov. Ciupor: Siwaţii asemănătoare mai avem şi la alte întreprinderi. 
Tov. Gheorghiu-Dej: Să lucrăm întâi aici, să câştigăm anumită experienţă. 
Să nu ne risipim fmţele, altfel iese lucru slab peste tot După ce căpătăm experienţa de 

aic~ stabilim lll1 plan de bătaie pentru celelalte întrerpinderi, dar luăm întreprindere cu 
întreprindere, nu toate deodată. Trecem din lll1a în alta 

Tovarăşul Blidaru, pe lângă sarcinile care îi revin, are şi pe aceea de a ridica câţiva 
tovarăşi buni pe care să-i trimită la şcoală, pe răspllllderea sa scrisă, să nu auzim că ai trimis 
legionari, frizeri ... N-am nimic cu frizerii, dar mai bine o să trimi~ metalurgişti, cu simţ 
sănătos de clasă. 

~ 

D.A.N.lC.,fond C.C. al P.C.R.-Cance/a.rie, dosar48/1951,f 2-16. 
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52.1951, noiembrie 23. Procesul-verbal al şedinţei Secreta.riatului C.C. al P.MR 
privind constituirea Comisiei pentru pregătirea Proiectului de Program al Partidului 
Muncitoresc Român. 

PROCES-VERBAL nr.10 
al şedinţei Secretariatului Comitetului Central 

din ziua de 23 noiembrie I 95 I 

Ordinea de zi: Despre pregătirea proiectului de program al P.M.R 
S-a hotărât: 
1. Constituirea unei comisii din următorii tovarăşi: 

Gheorghe Gheorghiu-Dej 
AnaPauker 
Vasile Luca 
TeohariGeorgescu 
Iosif Chişinevschi 
Alexandru Moghioroş 

Miron Constantinescu 
Gheorghe Apostol 
Chivu Stoica 
Leonte Răutu 
Sorin Toma 
Gheorghe Stoica 

2. Preşedinte al Comisiei a fost desemnat tovarăşul Gheorghiu-Dej. 
3. Tovarăşul Gheorghiu-Dej a fost însărcinat de a elabora planul proiectului de 

program care va fi prezentat Secretariatului la 10 decembrie 1951. 

ss. Gheorghiu-Dej 
ss. Ana Pauker 
ss. Teohari Georgescu 

T 

ss. Vasile Luca 
ss. Alexandru Moghioroş 
ss. Iosif Chişinevschi 

D.A.NLC,fond CC al P.CR - Cancelarie, dosar 54/1951.f 3. 
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